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Este llibre commemora el centenari de la fundació de la 
Societat de Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç de 
Gandia, esdevinguda el dia 4 d’abril de 1923.

El llibre parla de la història dels darrers 100 anys de Gandia 
i serà el llegat que deixarà Foment d’AIC a la nostra ciutat.

Hi han participat 59 col·laboradors de primer nivell. Els 
texts són el fruit de la seua experiència personal i de la re-
cerca històrica recollides en els diferents capítols: Història, 
Urbanisme, Economia, Patrimoni, Religió, Sanitat, Turis-
me, Educació (pública i religiosa), Esports, Mitjans de Co-
municació (premsa, ràdio i televisió), Festes Locals (Falles i 
Setmana Santa) i Cultura (teatre, música, CEIC Alfons el 
Vell, Visitatio sepulchri, Premis Literaris de Gandia, fideuà, 
Saforíssims). Per a escriure’ls han gaudit de llibertat d’ex-
pressió i d’elecció de la llengua emprada, configurant una 
publicació única.

Les 704 fotografies seleccionades són el resultat d’una 
importat tasca de recerca en els arxius històrics, els personals 
i els familiars per a incorporar, al llibre, les imatges de les 
persones, la dels llocs i la dels fets.

És tracta d’un llibre de consulta, inèdit i imprescindible per 
als futurs historiadors, però de lectura atractiva per a tothom 
que s’aprope a les seues pàgines.

Este libro conmemora el Centenario de la Fundación de la 
Sociedad de Fomento de Agricultura, Industria i Comercio de 
Gandia, acontecida el día 4 de Abril de 1923.

El libro habla de la historia de los últimos 100 años de Gandia 
y será el legado que dejara Fomento d’AIC a nuestra ciudad.

Han participado 59 colaboradores de primer nivel. Los textos 
son el fruto de su experiencia personal y de la investigación histó-
rica, recogidas en los diferentes capítulos: Historia, Urbanismo, 
Economía, Patrimonio, Religión, Sanidad, Turismo, Educación 
(pública y religiosa). Deportes, Medios de Comunicación (pren-
sa, radio, televisión), Fiestas Locales (Fallas y Semana Santa) y 
Cultura (Teatro, Música, CEIC Alfons el Vell, Visitatio Seùl-
chri, Premios Literarios de Gandia, Fideuà, Saforissims). Para 
escribirlos han gozado de libertad de expresión y de elección de 
la lengua que utilizarían, configurando una publicación única.

Las 704 fotografías seleccionadas son el resultado de una 
importante labor de búsqueda en los archivos históricos, en los 
personales y en los familiares para poder incorporar al libro las 
imágenes de las persones, la de los lugares y las de los hechos que 
en él se citan.

Se trata de un libro de consulta, inédito e imprescindible para los 
futuros investigadores, pero de lectura atractiva para cualquiera 
que se acerque a sus páginas. 

Pasqual Molina
Director Editorial

Editorial
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Complir 100 anys sempre és motiu 
de celebració, sobre tot si s’envelleix 
bé. Però el cas de la Societat de 
Foment d’Agricultura, Indústria i 
Comerç és especialment meritori: 
passen les dècades i el nostre estimat 
Foment rejoveneix, sobre les sòlides 
bases d’un segle d’experiència com 
a motor de progrés i construcció 
col·lectiva a Gandia i a la comarca 
de La Safor.

La clau d’esta vitalitat la trobem dins dels murs de la seua seu, la 
casa-jardí que, des de 1923, continua acollint les preocupacions, 
les idees i les il·lusions compartides de les ments més inquietes 
de la societat gandiana i saforenca. Unes parets que mantenen 
l’esperit transformador dels seus primers habitants, dos prohoms 
que visqueren en este espectacular habitatge del carrer Vilanova 
del Trapig des de mitjan del segle XIX: Vicent Moran Roda i, 
posteriorment, el seu fillastre, José Rausell, tots dos alcaldes d’una 
Gandia encara emmurallada. Quan els seus hereters vengueren 
la mansió per a que fora el casal de la nova Societat de Foment, 
la casa va obrir les seues portes a la Gandia més emprenedora,  
esdevenint el saló dels seus 328 socis fundadors: botiguers i 
empresaris, a qui se sumaren després altres professionals com 
enginyers, metges, farmacèutics, mestres i funcionaris.

Aquella associació cívica “de bien público” començava a rodar 
amb el propòsit –com s’indica als seus estatuts– d’assolir “el 
mayor grado posible de engrandecimiento, progreso y cultura” de 
les classes agrícoles, industrials i mercantils. Per aconseguir eixe 
progrés general es feren servir de dos instruments poderosos: el 
coneixement i les arts, que van bastir ponts dins d’aquelles altes 
parets en forma de conferències, cursos, exposicions, concerts 
o balls. Aquella casa-jardí, com espai d’intercanvi d’idees i 
experiències, es nodria així dels tres ingredients essencials de la 
innovació: el coneixement científic, la transdisciplinarietat i la 
diversitat del capital humà, d’on brollaren les millors propostes 
per a dinamitzar l’economia i el territori.

Però per a convertir estes propostes en projectes reals calia una 
altra connexió clau, la que unia el teixit empresarial i social de 
Foment amb l’administració pública. La Societat també va cuidar 
eixos contactes amb els governs locals, regionals i nacionals per a 
tirar endavant projectes vitals en aquella època relacionats amb la 
millora dels mitjans de transport, el tractament de les mercaderies, 
el sistema de reg o la creació de centres educatius. Així és com la 
Societat de Foment anava fent ciutat, com actor important en la 
transició de la vila vella a la vila nova.

Amb el pas dels anys, Foment va evolucionar amb les llums i les 
ombres de la història. Va patir la foscor de la guerra que, com 
totes les guerres, imposa el despropòsit front a la cultura i el 
coneixement, els pilars de la democràcia. Però, més tard, Foment 
també va saber alçar-se i obrir-se a una Gandia vibrant que, als 

anys quaranta, ja començava a ser un viver associatiu implicat en 
la construcció col·lectiva de la ciutat, amb rellevants fites com la 
creació de la Junta Local Fallera.

Als anys 50, els salons de Foment obriren les seues portes a 
l’activitat fallera, als actes de les Germandats de la Setmana Santa 
o dels clubs esportius. D’esta forma, Foment creixia rejovenint, 
renovant el seu esperit transformador amb sàvia nova, com la que 
van aportar també les principals associacions empresarials de la 
comarca, com CES o FAES, que instal·laren allí la seua seu.

Hui la imatge de la Societat de Foment d’Agricultura, Indústria i 
Comerç de Gandia resideix a l’ideari de les gandianes i gandians 
com a espai d’identitat i pertenença, de mil formes distintes: com 
l’antic cafè de tertúlies i partides de domino envoltades de fum; 
com el saló de balls amb orquestra per a les famílies més benestants 
o com la sala d’activitats culturals, formatives i empresarials que 
marca el pols de la ciutat.

Personalment, sempre he sentit Foment com a casa meua. La meua 
relació amb la societat s’intensifica a la meua etapa com alcaldessa 
de Gandia, de la qual destacaria una fita: la declaració de Gandia 
com a primera Capital Cultural de la Comunitat Valenciana. 
En aquella ocasió, la Societat de Foment tornava a posar-se al 
servei de la ciutat, sumant-se a la celebració amb la creació d’un 
Premi a la Trajectòria Cultural a una persona o entitat de La Safor. 
Foment seguia enfortint-se així com a referència cívica a Gandia, 
com un dels vèrtex del quadrilàter imaginari que connecta la seua 
seu, amb la Casa de la Marquesa, la Biblioteca Municipal i el 
Palau dels Borja, al bell mig de la ciutat.

I què serà Foment els propers cent anys? Com seguirà fent ciutat 
en un temps de màxima incertesa marcat per crisis globals que 
se solapen? La resposta la tenen els seus socis i sòcies que, des 
de la llibertat i el respecte, fixaran el nou rumb de l’entitat, un 
organisme viu que pot ser referent de drets socials des de l’impuls 
de l’economia del coneixement i la creativitat.

En este camí ja encetat, compteu amb el meu compromís i 
recolzament, hui des del Govern d’España, amb la convicció 
de què no hi ha millor fórmula per a crear un futur més just, 
sostenible i pròsper que la de la cooperació públic-privada al 
voltant de la ciència i la innovació i al servei de les necessitats de 
la societat.

Com a tancament, aprofite esta oportunitat per a felicitar a 
Foment AIC Gandia, a totes les persones que l’han fet i el fan 
possible, pels seu fructífer centenari. Vos desitge un segle més de 
col·laboració i encerts en benefici del progrés i el benestar social. 
Per molts i millors anys!
 

Diana Morant Ripoll, 
Ministra de Ciència i 

Innovació del Govern d’España 

Saludes
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L’any 2023 la Societat de Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç 
de Gandia commemorarà el centenari de la seua fundació, un 
aniversari que posa de manifest el valor d’una brillant trajectòria 
de servei a la societat.

Gandia és el centre natural d’una extensa zona econòmica 
d’un marcat dinamisme, un àrea que al llarg de l’últim segle 
ha consolidat un model de creixement basat en l’equilibri dels 
diversos sectors productius i que deu bona part del seu èxit al 
treball constant de milers d’empreses i professionals. També és 
un gran referent en camps com la cultura, l’associacionisme, la 
protecció del territori o la cohesió social, un fet que ha conformat 
així un espai propici per a l’esperit emprenedor i per l’impuls 
d’activitats i projectes innovadors.

La Societat de Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç ha sigut 
des dels seus inicis un gran factor de progrés social en Gandia i 
tota la seua zona d’influència i al llarg de diferents etapes ha estat 
sempre al costat de totes les iniciatives que han contribuït a fer 
de la ciutat un model a seguir en molts àmbits. El seu caràcter 
d’entitat cívica, nascuda de la pròpia societat i dedicada a treballar 
pels interessos generals dels sectors econòmics que creen ocupació 
i prosperitat, ha orientat les seues actuacions des dels seus inicis. 
En este sentit, ha fet un gran esforç per posar a disposició dels seus 
associats i de tota la societat en general una oferta de serveis de 
qualitat que es renova i amplia per a donar resposta a les demandes 
que sorgeixen en un entorn dinàmic i en constant transformació.

Foment ha viscut al llarg dels anys circumstàncies molt diferents, 
algunes tan complexes com les causades per la pandèmia des de 
la seua irrupció. Des de 2020 el teixit empresarial ha fet front 
a una crisi d’enorme magnitud i sols amb el treball constant 
de moltes persones ha sigut possible encarar una situació tan 
difícil. Els nostres sectors econòmics han continuat actius i la 
tenacitat que han mostrat en uns temps tan convulsos ens diu 
que la recuperació pot ser una gran oportunitat per al creixement 
i l’expansió i també que serà possible superar qualsevol obstacle 
que puga sorgir en el futur.

La commemoració del centenari de la Societat de Foment 
d’Agricultura, Indústria i Comerç és una bona ocasió per a 
fer balanç de tot allò que s’ha fet al passat i posar en valor el 
gran treball dut a terme des de l’entitat, però també ofereix la 
possibilitat de mirar endavant per fixar nous objectius, per 
estudiar nous projectes i iniciatives que projecten cap al futur una 
institució que no ha deixat mai de ser un gran instrument de 
transformació i de progrés.

Vull sumar-me a la celebració del centenari de la Societat de 
Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç de Gandia i fer arribar 
des d’ací a totes les persones, entitats i empreses que han fet 
possible la seua magnífica continuïtat, la meua felicitació i els 
meus millors desitjos per al futur.

Ximo Puig
President de la Generalitat
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Des de l’any 1923, la Societat de 
Foment d’Agricultura, Indústria 
i Comerç de Gandia ha sigut una 
institució social, econòmica i 
cultural referent a la nostra ciutat, 
on milers i milers de gandians 
han pogut gaudir de multitud de 
conferències, tertúlies, exposicions, 
presentacions de llibres, lectures, 
seminaris...

Molt poques entitats gandianes poden testimoniar una història de 
cent anys, superant tots els avatars socials i polítics de tan dilatada 
existència. Foment s’emmarca en eixe reduït grup d’institucions 
centenàries de la ciutat i la seua història és, no ho oblidem, el 
reflex d’una bona part del desenvolupament econòmic de la 
Gandia de l’últim segle.

Gandia, durant tot este temps, ha evolucionat molt i a millor. Hui 
s’ha convertit en una ciutat d’oportunitats, moderna i dinàmica. 
Una ciutat amb present i futur. I, el mèrit de la gran transformació 
que ha experimentat la ciutat és de la seua gent; és fruit de l’esforç 
col·lectiu de tots els que l’estimem i vivim en ella.

I també és gràcies al seu entramat associatiu, on entitats com 
Foment han jugat un paper cabdal sempre portant la bandera per 
reivindicar allò que és just i totes aquelles infraestructures que ens 
pertoquen –en el passat Foment va aconseguir la transformació 
de la via estreta del ferrocarril en via ampla i, ara, està lluitant pel 
Tren de la Costa o la CV-60–.

La presència de Foment d’AIC en la vida gandiana és significativa, 
sense oblidar el magnífic patrimoni cultural i artístic que atresora 
entre les seues parets i que perviu amb el pas del temps. Per la 
seua presidència i directives han desfilat destacats gandians que 
van brillar en la indústria, el comerç, professions liberals i altres 
parcel·les del saber humà.

Foment és, així mateix, un element essencial vertebrador de la 
ciutadania. I, amb la seua activitat, ha possibilitat de manera 
natural la cohesió i les relacions socials. Per tant, este llibre 
contribueix a enaltir la rellevància de disposar d’una institució 
de tant de renom i calat social, dotada del prestigi de les grans 
entitats lligades al desenvolupament col·lectiu, per fer de Gandia 
una gran capital; una ciutat excel·lent per a viure i conviure.

Foment, a més de ser una institució civil emblemàtica de la 
ciutat, és un valor de Gandia. I, pensant sempre en Gandia, hem 
de celebrar este aniversari amb una consideració: si, com deia 
Unamuno «el progreso consiste en renovarse», és precisament 

açò el que estan fent hui en dia les persones que integren esta 
institució. Així, el fet de ser una entitat centenària no significa de 
cap manera que haja perdut eixes ànsies de progrés i innovació 
que van inspirar els seus fundadors.

Actualment, esta entitat està més oberta que mai a la societat. Els 
espais no tenen sentit sense contingut i en Foment hui s’està creant 
economia, associacionisme i cultura. Per això, voldria felicitar 
els directius d’esta darrera dècada per eixe il·lusionant treball 
compartit, ja que estan assolint renovar el projecte amb solvència 
i una demostrada capacitat d’adaptació als nous temps. Foment 
d’AIC, com a organisme viu que és, ha necessitat reinventar-se 
contínuament per arribar al seu centenari amb una raonable bona 
salut.

Amb el llibre que teniu a les mans –a més d’honorar i homenatjar 
totes aquelles persones que han estat vinculades d’alguna manera 
o altra a Foment–, podrem retrobar-nos amb la realitat econòmica, 
cultural i, en definitiva, social de la Gandia dels cent darrers anys, 
amb un món ja desaparegut a la ciutat, on el temps es mesurava 
d’una altra forma.

La societat gandiana dels nostres pares –i no diguem la dels 
nostres avis i besavis–, en res s’assembla ja a l’atrafegada manera 
de viure dels anys vint del present segle XXI, on estem immersos 
en profundes transformacions i vertiginosos canvis. I, Foment 

–sense deixar d’evolucionar–, ha sabut mantenir el talent i el 
caràcter emprenedor que van infondre els seus avantpassats.

Amb la mirada posada en el passat i la seguretat que, passe el 
que passe, hem de confiar en un futur esplendorós per a Gandia, 
preguntem-nos: enyorem temps passats? Com seria Gandia 
si no existira Foment? Serien la Vila Nova o el cor de la ciutat, 
iguals? Cadascú de nosaltres haurà de respondre internament els 
interrogants –sent tan objectiu com es puga ser–.

No obstant això, estem segurs que, independentment de les 
respostes, conclourem que Foment d’AIC ha sigut i és símbol de 
Gandia; un espai ex professo per a l’economia, l’oci i la cultura. 
Una entitat que continuarà rendint culte a l’avanç i el progrés, 
i que seguirà compromesa amb la nostra ciutat desafiant tots 
aquells reptes que es presenten en el futur.

Sens dubte, Foment seguirà construint ciutat. Seguirà fent de 
Gandia una millor ciutat. Seguirà fent història i fent Gandia.

José Manuel Prieto Part
Alcalde de Gandia

Saludes
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Un segle d’història!

Fa cent anys, un grup de gandians, seguint el corrent que s’havia 
iniciat per tot arreu, s’ajuntaren per crear una societat que servira 
als seus interessos econòmics, socials i culturals. És clar que 
aquella primera societat tenia un tarannà elitista i estava formada 
per les classes benestants de la ciutat, però prompte s’hi unirien 
professionals, botiguers, mestres... i n’arribaren a ser prop de mil 
dos-cents socis. Adquirien una casa gran, situada al bell mig de la 
ciutat, la qual van condicionar i dotar de tot tipus de comoditats 
i serveis, amb mobiliari, sales de joc i de lectura, cafeteria i sala 
de billars. Foment, com així començà a anomenar-la la gent, 
aleshores era una mena d’illa privilegiada inabastable per la major 
part de la població, que la considerava inaccessible, prohibitiva.

La Societat visqué tots els avatars polítics que s’esdevingueren 
en els seus primers anys: una dictadura militar, una república 
democràtica, una guerra civil, una llarguíssima postguerra seguida 
d’un regim autoritari que durà quaranta anys fins a arribar a una 
transició democràtica, considerada, aleshores, modèlica i d’un 
període actual que ja dura diverses dècades de consolidació de la 
democràcia.  La Societat de Foment, amb les lògiques fluctuacions 
motivades pels canvis socials polítics, econòmics i culturals, hui 
encara es manté viva, és l’entitat amb més anys d’història de la 
nostra ciutat.

La Societat de Foment AIC ha caminat junt amb Gandia durant 
tots estos anys. Moltes de les actuacions de ciutat es projectaren 
des d’ací. Gandia ha caminat amb Foment. Ajuntament i Foment 
han caminat junts de la mà i, sovint, els seus dirigents han 
compartit càrrecs de responsabilitat en les dos institucions.

La nostra màxima aspiració en este temps d’inquietuds seria que 
Foment no fora ja eixe lloc que el ciutadà considerava inaccessible, 
voldríem que Foment fora la casa de tots els gandians, el lloc on 
tothom que tinguera alguna cosa a fer o a dir ho fera, això sí, 
sempre guardant el respecte als altres i a les seues idees.

És per a mi un honor ocupar el càrrec de president de la Societat 
de Foment AIC en este  moment de complir-se el primer centenari 
de la seua fundació.

Benvinguts sigueu tots a esta institució, que hem batejat “el cor 
de la ciutat” 

 

Joaquin Barber Peiro
     President Foment AIC Gandia
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JUNTA DIRECTIVA ABRIL 2021: Dempeus, segona línia, d’esquerre a dreta: Ignacio Roman Pascual. Pilar Gutiérrez Fernandez de Liencres, Ramón 
Soler Blasco, Enrique Cabanilles Fuster, Salvador Gregori Escrivà (Vicepresident de l’Àrea Econòmica), Juan Fernando Rubio Cerdà, Rafael Durá 
Melis (Vicepresident de l’Àrea Social) i Vicent Escoto Piera. Dempeus primera línia, d’esquerra a dreta: Nacho Bernabeu Valls, Juan Pablo Tur Guillem 
(Vicepresident de l’Àrea Empresarial), Pasqual Molina Faus (Vicepresident de l’Àrea de Cultura), Joaquin Barber Peiró (President de Foment d’AIC), 
Joaquin Barber Deusa (Secretari General), Maria Antonia Mantecon Burgos, Bernardo Montserrat Lafuente i Alejandro Bañuls Martí. ©SergiEscriva

Miguel Todolí Montosa Rafa Juan Fernández

Fina López Yuste

Joaquin Bernabeu Valls

Javier Climent Bañuls
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Este llibre, que parla de cent anys de la història de la ciutat de 
Gandia i que serà el llegat que deixarà la Societat de Foment 
d’AIC a la ciutat amb motiu del seu centenari, també recull el dia 
a dia de l’entitat. 
El qual em reflectit amb totes les actes de les reunions de les juntes 
directives, ordinàries i extraordinàries, així com, també, les actes 

de les assemblees generals ordinàries i extraordinàries.
Totes han sigut escanejades i dipositades en la pàgina web de la 
Societat de Foment d’AIC.
Tothom hi tindrà accés a través del codi QR següent i de l’enllaç...

Pasqual Molina
Director Editorial

www.fomentogandia.com/librosdeactas

Foment d’AIC:
Dia a dia.

Una de les primeres reunions de la Junta Directiva de Foment d’AIC. Feta en els jardí de la casa social, esta datada el 1923 i en ella podem reconèixer al 
president Diego Morell Adrover, assegut  en un des sellons de vímet, al seu costat, Paco Espí; en terra davant d’ells, Juan Beltran Baydal  i al seu costat, a la dreta 
, s’identifica Alfredo Ferragut Ribes i, en l’última fila, José Iranzo Rodriguez. En primer terme, hi ha un conserge i dos grums (botones). Juan Miret Marí va ser 
contractat com a conserge el 16/04/1923 i Francisco Perales, ho fou com a grum, el 25/06/1923. Es de suposar que ells dos estan en la primera fila de la fotografia. 
©FamiliaBeltránAlandete
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Història

Foment, el pols de la ciutat i l’associacionisme dels 
notables.

No és un fet menor que Fomento AIC es fundara pel març 
de 1923, tot just uns mesos abans del colp militar del capità 
general de Catalunya, Miguel Primo de Rivera, pel setembre 
d’aquell any. El comité provisional, presidit per José Rubio 
Galiana, havia aconseguit que els estatuts s’aprovaren en el 
mes de gener (Ángel Guillem, s.a., p. 3). Tan prompte com 
el 31 de maig de 1923 es prenia possessió de la seu: l’antiga 
casa de Josep Rausell, amb el seu esplèndid jardí.

També és significatiu que el seu primer president fora Dídac 
Morell Adrover (Foto 1), un home liberal, de tendència 
albista, ço és, seguidor del reformador Santiago Alba o 
esquerra dinàstica, que sovint pactava electoralment amb 
els republicans. Ell mateix, com ho havien estat molts dels 
seus antecessors, es trobava íntimament compromés amb les 
idees liberals i l’arquitectura del sistema de la Restauració 
monàrquica de 1874; precisament el que es liquidava a les 
darreries d’aquell any. Havia estat alcalde el 1920 i ho va 
ser també durant els mesos que van de maig a setembre del 
mateix 1923. Encara tornaria a l’Ajuntament com a primer 
tinent, el 1926, i com a regidor, el 1930.

Crida l’atenció que els prohoms del catolicisme social i polític, 
aquells que aplaudiren el directori militar i dirigiren les 
institucions locals en una primera etapa de la dictadura, foren 
absents de la primera línia de Foment AIC. El vicepresident, 
Alfredo Ferragut (Foto 16), sí era un jove proper als catòlics, 
comerciant acabalat i propietari del primer cotxe que es va 

Jesús Alonso López

L’època fundacional i gloriosa de Fomento AIC. (1923-1931)

“Fomento está constituído por todos los elementos influyentes
y de posibles económicos con que cuenta nuestra población”

Bayrén, 26 de juliol de 1928

(Foto 1) Dídac Morell Adrover. Primer President de Foment AIC (1923-1924). Alcalde de 
Gandia (10/1920-01/1921 i 05/1923-10/1923). (Retrat del Saló de Presidents de la Societat 
de Foment AIC). ©SergiEscrivà
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matricular a  Gandia, el 1920. Però no hi eren a les juntes 
directives de Foment noms significatius com els de Joaquín 
Ballester, Eduardo Grustan o Tomás Terrades, si bé hi havia 
un grup de socis militants del catolicisme polític.

Foment era una entitat associativa que s’aproximava al que 
diríem avui un ‘lobby’ o grup de pressió de caire empresarial, 
però molt divers pel que fa les opcions ideològiques i 
polítiques. “Tots” hi cabien; i estaven, de fet. Predominava, 
això sí, la burgesia més progressista i d’idees avançades 
(Ferrer Ferrer, 2019, p. 51). En tot cas, prevalia, com 
resava l’enunciat, el foment de la riquesa en els seus més 
diversos sectors i, més exactament, la defensa dels interessos 
de la burgesia comercial.

Potser va nàixer Foment AIC com a una reacció a la 
conflictivitat social que venia de lluny i s’havia manifestat 
especialment en aquella recta final del règim de la Restauració? 
(Puig Vallverdú, p. 17) El manifest que el general Miguel 
Primo de Rivera va difondre el 13 de setembre de 1923, ‘Al 
País y al Ejército’, es referia, explícitament, a ‘la indisciplina 
social que hace el trabajo ineficaz y nulo, precaria y ruínosa 
la producción agrícola e industrial’. La dictadura militar 
era, en bona mida, una reacció autoritària a la gran crisi 
social que es vivia des de les darreries de la Guerra Gran; 
atacava l’associacionisme de base  i, especialment, el de caire 
llibertari.

El gran prohom del catolicisme social i polític a la Safor, 
Joaquín Ballester, va ser l’emissor del primer missatge 
d’adhesió al nou règim. Eduardo Grustan, des de Revista 
de Gandía, convidava a donar suport als militars heroics i 
a treballar en la redempció d’Espanya. Calia acabar amb la 
vella i desprestigiada política i ara era el moment. El moment 
per als catòlics (Alonso, 2011, p. 148).

Entre 1923 i 1926 el catolicisme polític va afluixar en l’acció 
social per a consagrar-se a la feina de dirigir els ajuntaments. 
Tanmateix, com veurem, en un segon moment es veurien 
allunyats de l’administració pels «vells polítics» i van haver 
de redescobrir la necessitat de comptar amb sindicats propis 
davant de l’auge del socialisme i de l’anarquisme.

Aquell setembre de 1923, els ajuntaments del desballestat 
sistema restaurador eren dissolts i substituïts per juntes de 
vocals associats, seleccionats entre els majors contribuents. 
Com a complement, hi havia un delegat governatiu, militar, 
per suposat, en cada cap de partit. A to amb els nous vents, 
foren nomenats alcaldes primer Josep Maria Serra (Foto 
2) i poc després Rafael Ripoll Cabrera (Foto 3), general 
d’artilleria que havia estat fugaç governador civil a l’etapa 
anterior. També entraven a l’Ajuntament Joaquín Ballester, 
José María Capsir, l’advocat Felipe Aragonés i José Daràs; 
mentre que Eduardo Grustan (Foto3) era designat diputat 
provincial.

Tot amb tot, Foment AIC estava disposat a conviure i fer la 
festa a tots els alcaldes i autoritats haguts i per haver. Fins al 
punt que, quan el general Ripoll dimitia, el març de 1924, 
va acudir una comissió per demanar-li la seua reconsideració: 
Foment vivia el fet com una desgràcia.

Els catòlics, de la seua banda, van oferir el seu òrgan 
d’expressió a la constitució de Foment, cosa important 
si tenim en compte que va ser l’únic periòdic local entre 
1923 i 1927. Certament, publicaren informes i notícies de 
l’entitat al llarg de la seua existència i Eduardo Grustan va 
manifestar, explícitament: ‘salgan de su quietismo las clases 
acomodadas de Gandía; multiplique su actividad la naciente 
sociedad “El Fomento de la AIC”’ (Rg, 23-8-1923).

El juliol de 1924, Joaquin Ballester (Foto 6) era elegit alcalde 
entre els regidors i començava així un període de govern 
caracteritzat pel seu activisme. Tots els testimonis consultats, 
tanmateix, coincideixen en observar què els “gats vells” de la 
política torpedejaren la seua acció. Van començar a controlar 
la Unió Patriòtica –el partit únic promogut pel règim– i, el 
febrer de 1926, Ballester era destituït, malgrat el suport ofert 
per molts regidors de la comarca. Amb ell deixaven també 
les seues responsabilitats Grustan i el delegat governatiu.

Ripoll tornava a assumir l’alcaldia, per dos anys, i Didac 
Morell passava a ser el primer tinent. El general va tenir 
greus problemes amb l’arquitecte alcoià Joaquim Aracil, un 
bon tècnic municipal que, amb Ballester,  havia elaborat un 

(Foto 2) Josep Maria Serra. Alcalde de Gandia (10/1923-12/1923)
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projecte d’eixample el 1925 i havia planificat l’expansió de la 
platja. Tot això, tanmateix, seria titllat de desmesuradament 
ambiciós i Ripoll va centrar la seua activitat constructora en 
el clavegueram.

El succeiria Joaquín Sendra Sendra (18 de setembre de 1928 
a 30 de maig de 1930) i acabaria el període amb una coalició 
presidida per José Roman Martí (Foto 4). Amb tot, la imatge 
de la ciutat, ara amb aigua potable i clavegueram, s’havia 
transformat considerablement.

Eixa modernització, econòmica, social i de costums s’havia 
produït tenint Foment AIC com a un pivot central. Fet 
i fet, quan calia anar a Madrid per plantejar qualsevol 
reivindicació al govern, un membre de Foment sempre 
acompanyava l’alcalde o la comissió municipal. Com podrem 
comprovar, també, les juntes de Foment servien sovint per 
debatre públicament els grans temes de la gestió municipal i 
de l’economia comarcal.

Una de les activitats emblemàtiques de la societat seria 
l’organització de conferències, moltes d’elles celebrades al 
teatre Serrano o al Royalty, en les quals participaven les 
primeres espases de l’oratòria a l’Espanya i la València del 
moment. Una de les primeres corria a càrrec del socialista 
Isidre Escandell, sociòleg i diputat provincial, pel març de 
1924.

L’ample espectre ideològic que es concitava a Foment era 
possible, entre altres coses, per la seua definició “apolítica”. 
Una qüestió que, per un costat, li permetria no definir-se 
en relació al directori militar de Primo de Rivera, però que, 
d’altra banda, el va abocar a una intensa polèmica -de guant 
blanc, això sí- amb la catolicíssima Revista de Gandia, que 
no acceptava eixa ‘no adhesió’.

Les topades dels catòlics amb Foment foren constants i les 
espurnes foren les blasfèmies pronunciades a les sales de joc 
de l’entitat. Ben prompte, i no es cansarien al llarg dels anys, 
demanaren la col·locació d’un gran cartell als salons que 
digués “no se permite blasfemar” (“se han dado casos que 
desdicen la ‘cultura’ de los señores de Fomento”).

Els obrers ferroviaris, als rengles del sindicalisme catòlic, 
tampoc no veieren amb bons ulls que Foment els volgués 
convertir en funcionaris per tal d’evitar les vagues. La Revista 
de Gandia, això sí, aplaudia amb entusiasme alguna de les 
conferències organitzades per Foment, com la de Ramiro de 
Maeztu o la d’Enrique de Benito sobre l’Estatut Municipal 
de Calvo Sotelo; blasmaria, però, aquelles amb connotacions 
republicanes o socialistes.

J. de Seugraba, qui escrivia a Las Provincias i també a la 
Revista, esdevenia un embranzit difusor, entrevistador i 
comentarista dels actes organitzats per Foment, “potente 

(Foto 3) Rafael Ripoll Cabrera. General d’Artilleria. Alcalde de Gandia (12/1923-04/1924 
i 02/1926-09/1928). Gobernador Civil de València (02/1921-05/1921).
Dr. Eduardo Grustan. Advocat i Diputat Provincial. ©Col·leccióBorja-Monrabal

(Foto 4) José Roman Marti. Tercer President de Foment (1927-1930). Alcalde de Gandia 
(05/1930-04/1931) (Retrat del Saló de Presidents de la Societat de Foment AIC). ©SergiEscrivà
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sociedad (“nada partidista”) que hace unos años hubiera sido 
vano el intento de fundarla”. L’entitat també comptava amb 
el  favor del corresponsal de El Pueblo, Juan Beltrán Baydal.

Contemporànies a Foment van ser les societats polítiques 
Cercle Liberal Monàrquic, Fraternitat Republicana (amb 
uns quatre-cents socis cadascuna) i la Unió Patriòtica que, 
al final de la dictadura, esdevindria la Unió Monàrquica 
Nacional, amb a penes un centenar d’associats. Del seu 
costat, malgrat el seu caràcter censatari, Foment aglutinava 
un col·lectiu superior als 500 membres. Pel març de 1930 
s’aprovava un intercanvi de passis amb les juntes directives 
del Casino de Caçadors, el Liberal, el Monàrquic i la 
Fraternitat Republicana. Entre els uns i els altres aplegaven, 
de segur, ‘tots’ els notables de la ciutat.

L’etapa darrera de Foment, prèvia a la II República, va estar 
presidida per la figura de José Roman Martí (Foto 4). No 
obstant, en els inicis de 1929 va tenir una polèmica pública 
amb el seu amic el notari César Coll, a qui Joaquim Sendra, 
aleshores alcalde, havia proposat d’ocupar la presidència. 
Roman s’autodefinia com a de ‘carácter transigente, que 
siempre lleva por el camino de la paz y nunca de la guerra’. 
Del seu costat, Coll al·ludia al ‘arte de gobernar unos mismos 
señores continua y perpétuamente’.

Les grans qüestions a la urbs que creix: la taronja, la via 
ampla i el pantà de Beniarrés.

Foment col·laborava i treballava amb qui calgués per 
solucionar els temes que interessaven l’empresarial. El mateix 
octubre de 1923 es produïa un amable intercanvi de saludes 
amb l’alcalde José Maria Serra Cortell, qui poc després de 
ser nomenat participaria en la negociació, reeixida, davant 
de Ferrocarriles del Norte, per aconseguir els 18-20 vagons 
setmanals que calien per al transport de la taronja al mercat 
interior i exterior.

El 24 de setembre de 1924 es decidia que una comissió 
encapçalada pels diputat Eduardo Grustan i acompanyada 
dels exportadors Sendra, Fuster i Terrades, visitaria el 
delegat governatiu per exposar-li el mal estat de la carretera 
del Grau, per on circulaven els carros i vehicles portadors de 
taronja al port. Foment plantejava que, amb el temps, aquest 
camí hauria d’esdevenir una avinguda.

José Iranzo Rodríguez (Foto 5), conseller d’Agricultura de 
la junta directiva de Foment s’integraria en la Junta Local 
de defensa contra les plagues del camp en finalitzar el 1923. 
Entre abril i juliol de 1924, ell mateix seria alcalde. I, a partir 
de 1925, president de l’entitat.

Pel febrer de 1925, Foment circulava una respectuosa 
instància al directori militar per tal de demanar la rebaixa de 
les tarifes de transport en les verdures i hortalisses als mesos 
de l’estiu. A tal efecte s’havia realitzat un viatge a Madrid 
aquell mateix mes de gener. També es tenia en compte el 

negoci de la pansa. Orquín, Romero, Ribes i Antonio 
Martínez van acudir a Dénia a una assemblea sobre aquest 
afer.

Tot amb tot, com hem pogut veure, la taronja i el seu 
comerç era el ‘leit motive’ de Foment, que faria el possible i 
impossible per a la seua defensa i promoció.

És significatiu que la premsa nacional es fes ressò dels 
sis delegats de Foment que haurien de formar part de la 
Conferència Nacional Tarongera: dos productors, dos 
confeccionadors i dos exportadors (Ed, 11-9-1926). Fins  tot, 
l’octubre de 1929, es va arribar a convocar els exportadors de 
taronja perquè contribuïren a Foment de la mateixa manera 
que ho feien a la Unió Nacional de l’Exportació Agrícola.

Per suposat, la societat va participar en la conferència 
tarongera de València que va tenir lloc el juliol de 1930, 
així com en el reguitzell d’actuacions posteriors davant de 
les primeres autoritats nacionals. José Iranzo i José Gómez 
Gomis (Foto 14) la representaran en l’Assemblea convocada 
per la Unió Nacional d’Exportació Agrícola que es va 
convocar a la Càmera Oficial Agrícola de València el dia 12 
d’aquell mes de juliol.

Així mateix, José Cano Mayans va fer de delegat en la 
comissió que es celebrava a Madrid, a la seu del Ministeri 

(Foto 5) José Iranzo Rodríguez. Segón President de Foment (1925-1926). Alcalde de 
Gandia (04/1924-07/1924) (Retrat del Saló de Presidents de la Societat de Foment AIC). 
©SergiEscrivà
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d’Economia, per a proposar un reglament sobre l’exportació 
fruitera i discutir un estatut taronger (BY, 10-7-1930 i LP, 
17-7-1930).

Des de bon antuvi, la transformació en via ampla del tren 
Carcaixent-Dénia seria una reivindicació medul·lar, donada la 
seua importància per a l’exportació i la connectivitat general. 
Per al diumenge 3 de juny de 1924 hi havia convocada una 
“magna assemblea” per a pressionar el ministre de Foment, 
al costat de la qual s’havien posat l’alcalde Ripoll i un munt 
d’entitats de tots els espectres ideològics. El tema comptava, 
ja aleshores, amb informes favorables de la Companyia 
del Nord i el mateix  marqués de Sotelo, el gran prohom 
valencià del règim, alcalde de València i president de la Unió 
Patriòtica, acompanyaria la comissió a Madrid el mes de 
desembre.

El maig de 1925 tenia lloc un acte importantíssim a Simat 
i Benifairó. Segons el diari El Pueblo, la campanya tenia 
un èxit notable i prompte es celebraria una nova assemblea 
magna al teatre Serrano, on intervingueren el president 
Iranzo i l’alcalde Ballester. Tots dos havien escoltat 
manifestacions optimistes de moltes persones encimbellades 
com ara l’enginyer Alejandro Mendizàbal o el general 
Mayendía, membre del directori militar. L’enginyer en cap 
de la Companyia del Nord, Francisco Castelló, deia que en 
cosa d’un any podia executar-se el projecte (EP, 22-5-1925).

Dinou mesos després, tanmateix, la visió del corresponsal 
d’aquest periòdic a Gandia, Pepe Vedella, era més aviat 
crítica, tot referint-se a ‘aquella promesa, aquellos probables, 
muy futurísimos, nuevos planes fácilmente consecutivos...’ 
(EP, 17-12-1926)

L’advocat Grustan, pel 1929, afirmava: ‘parece que ahora va 
de veras lo de la transformación en vía ancha de la estrecha 
de Carcagente-Gandía’ (RG,  4-5-29). Del seu costat, El 
Pueblo aportava un munt de xifres i raonaments: fins i tot, 
afirmava que ‘hay proyecto aprobado, cuyo estudio se hizo 
el año 1912 por el ingeniero don Francisco Castelló’. S’hi 
parlava de 79 pobles i 300.000 habitants afectats (EP, 6-4-
1929, p. 6). Per l’octubre, es celebrava una nova assemblea a 
Oliva on, per suposat, hi seria el president de Foment, José 
Roman (LP 2-10-1929).

D’altra banda, hi hauria també un seguiment constant de 
la construcció del pantà de l’Orxa-Beniarrés, aleshores un 
projecte en mans dels enginyers de l’estat i que s’hauria de 
fer per iniciativa del sindicat de regants del riu d’Alcoi.

De forma clara, explícita i intensa, Foment va intervenir en 
el debat urbanístic de Gandia a les darreries de la dècada. 
En la primavera de 1928, en una petició a l’alcalde, ja 
anunciava Foment que ‘nuestra ciudad [está] llamada en 
un porvenir no lejano a transformarse en una gran urbe’ 
(EP, 14-4-1928). En aquells moments, Foment demanava 
l’eixamplament del carrer Mestre Giner (que comunicava el 
passeig de les Germanies amb la plaça Rei en Jaume) fins 
‘venir a la rasante del teatro Royalty’ (Foto 7).

Va ser, però, un any després quan es va produir una forta 
polèmica amb l’alcalde Joaquim Sendra per la forma de 
finançar les nombroses obres que es programaven, així com 
la seua priorització. Tothom a la ciutat es posicionava i 
Foment s’hi oposava, d’entrada, a la totalitat. Es van celebrar 
intenses juntes i assemblees arran de les quals l’entitat es 
va pronunciar per un emprèstit municipal més modest. 
Aquestes juntes extraordinàries i multitudinàries, molt 
participatives, semblaven una mena de plenari paral·lel; això 
sí, ‘con orden y cordura nada comunes’ (EP). El tema de 
la urbanització de Gandia havia esdevingut plat del dia i 
abastava un gran ventall de qüestions: aigua potable gratuïta 
per a tots; clavegueram i eliminació dels pous negres; creació 
d’un grup escolar o urbanització de les rodalies (‘las africanas 
callejuelas del arrabal’).

Després d’una de les assemblees, Foment va crear una 
comissió formada per V. Palmer, R. Perelló, E. Romero i 
R. Llorens. Afegit al seu si, el metge Josep Melis (Foto 9) 
va discrepar del dictamen i es va manifestar en defensa de 
l’actuació municipal, com també ho havia fet el procurador 
José Mira. Al capdavall, però, Foment va modular la seua 
posició, sempre conciliadora i elegant, amb el propòsit 
d’harmonitzar els excel·lents propòsits dels muníceps amb 
el volum econòmic de la ciutat. El Popular parlava, fins i 
tot, de ‘gestos de gallardía’ (EPOP, 18-5-29). En tot cas, 
Revista de Gandia es preguntava, incisivament: ‘¿pero es 
que el Ayuntamiento de Gandía es una hijuela de Fomento 
y no el representante y gestor de los intereses generales de 
la ciudad?’ (RG, 25-5-29). A més d’això, per als catòlics, 
l’esperit de polèmica constituia una malaltia.(Foto 6) Joaquin Ballester Lloret. Alcalde de Gandia (06/1924-02/1926).©Borja-Monrabal
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En els inicis d’abril de 1929, la Comissió Municipal 
Permanent va aprovar un pressupost extraordinari de més de 
quatre milions de pessetes per al clavegueram, les cobertes 
del Prado, el pavimentat, els grups escolars, la reforma de 
la casa consistorial i de la pescateria. Vedella, a El Pueblo, 
semblava a favor de les desitjades reformes i feia una elegia 
del jove enginyer Josep Miralles Gisbert, també regidor i 
diputat provincial. Finalment, al plenari municipal de 25 de 
setembre s’aprovava el pressupost i es rebutjava la reclamació 
de Foment (LP, 27-9-1929).

Cal no perdre de vista que el president de Foment era José 
Roman i que un any després, el maig de 1930, ell mateix 
esdevenia alcalde, després del breu període en que ho fou 
Ignasi Gómez Trevijano.

La transició a la II República

Els darrers anys de la dictadura, així com l’anomenada 
dictablanda, un cop dimitit Primo de Rivera, foren d’eclosió 
de la vida social i de la lluita ideològica, la qual cosa 
anunciava el caràcter de la dècada següent, tan prolífica en 
aquests terrenys.

Mentrimentres, havia estat ben remarcable el creixement 
demogràfic així com el caràcter canviant i complex d’una 
ciutat que rebia importants fluxos immigratoris i que veia 
consolidades unes classes mitjanes de professions liberals, 
artesans i llauradors que portaven els seus fills a la universitat.

Ben significatiu és que Bayren, una revista literària i cultural, 
comence el seu itinerari el juny de 1927. En el mateix any, 
a setembre, eixia a la palestra El Popular, òrgan local del 
partit socialista i defensor de les societats obreres (i que es 
referiria a Foment com a ‘nuestra primera entidad’). El 1929 
començava a publicar-se, també, la Gacetilla de Gandia, 
setmanari d’espectacles del teatre Serrano i, ja el febrer de 
1930, El Momento, setmanari de caire republicà, òrgan 
del PURA (Partido Unificado Republicano Autonomista). 
Encara, poc després, eixia a la palestra El Serpis, òrgan de 
la Unió Patriòtica i ja, el mateix abril de 1931, En Marcha, 
periòdic republicà a l’esquerra de El Momento.

Només començar l’any 1930, sota la iniciativa d’Héctor 
Altabàs, Carlos Part i altres republicans es fundava l’Ateneu 
Popular (BY, 2-1-1930 i EP, 3-1-1930). El catòlic Ignacio 
Martínez alçava un crit d’alarma: no ensenyaven el catecisme 
i els seus seguidors serien víctimes del racionalisme!

En el mes de març, el líder radical-socialista Álvaro de 
Albornoz celebrava un àpat ‘íntim’ a Foment, abans de 
visitar la Fraternitat Republicana i ser presentat al seu 
correligionari, l’alcalde Gómez Trevijano. Per l’abril, el 
dirigent blasquista Ricardo Samper era nomenat president 
de l’Ateneu de València.

Al mes de maig d’aquell 1930 la junta directiva de Foment 
acordava, per unanimitat, estudiar el manifest que havia 
fet el partit republicà, el qual era considerat per Melis com 
a ofensiu a la ciutat. No obstant, després d’una reunió 
efervescent, la junta acordava no pronunciar-se sobre el 
document. Per darrere, hi havia el caràcter “torero” de 
Roman.

Melis i els catòlics semblaven també disgustats per les 
deferències tingudes amb un conferenciant convidat, 
l’inefable Alejandro Lerroux. Poc després es celebrava també, 
en els locals de Fraternitat Republicana, la conferència de 
Vicent Bañuls Miñana sota el títol ‘Condiciones necesarias 
para la implantación de una democracia’ (BY, 19-6-1930).

A les darreries d’aquell any, Foment també convidava dos 
polítics conservadors en boga: Miguel Maura, esdevingut 

(Foto 7) Inauguració del Carrer Mestre Giner. ©Col·leccióBorja-Monrabal

(Foto 8) El Prado cobert. ©Col·leccióBorja-Monrabal
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republicà, i Luis de Marichalar, vescomte d’Eza, aquest 
catòlico-social.

L’1 de febrer de 1930 havia pres possessió la nova directiva, 
igualment presidida per José Roman, però amb nous 
components. El comptador era Antonio Mayans Mena i 
el vicepresident José Melis Morell (Foto 9). José Bernabeu 
Bernabeu (Foto 10) feia de vicesecretari, mentre que entre 
els vocals es trobaven Joaquin Climent Blasco (Foto 11), 
Eudaldo González Besós (Foto 12), Antonio Part o Guillermo 
Domingo.

A finals d’aquell 1930 es va conformar una junta molt 
republicana però finalment, a l’inici de 1931, es va imposar el 
catòlic Ferragut com a nou president, si bé tenia col·laboradors 
blasquistes (el secretari, Juan José Bernabeu) i, sobretot, de 
la Dreta Liberal Republicana (DLR) presidida per Alcalà 
Zamora: Vicent Palmer, vicesecretari; el bibliotecari, el 
metge Fernando Pérez, i Àngel Gasque, tresorer.

En iniciar-se 1931 es creava una comissió d’interessos 
generals de Gandia amb tres temes prioritaris que ens són 
familiars: el pantà de Beniarrés, la via ampla a Dénia i el 
port. A Tavernes, es fundava el Círculo AIC, a imitació de 
Foment, i se’ls enviava una còpia dels estatuts (EP, 17-3-
1931).

(Foto 9) José Melis Morell

(Foto 11) Joaquin Climent Blasco. 
President de Foment (1965 - 1966). 
Alcalde de Gandia (08/1942 - 06/1943)

(Foto 10) José Bernabeu Bernabeu 

(Foto 12) Eudaldo González Besós

Ferragut va proposar que les sessions de la junta directiva 
foren públiques, davant dels socis, la qual cosa provocava 
un apassionat debat. Melis plantejava, fins i tot, que 
els socis pogueren fer ús de la paraula. Malgrat la febre 
democratizadora, la proposta va ser rebutjada.

Sí es va aprovar, en canvi, la proposta de Pérez Martí per tal 
que la biblioteca fos d’ús públic en determinades hores. Així 
seria, si bé els visitants haurien de presentar la targeta d’un 
soci.

En clau de ciutat: una manera de ser i de fer.

Allò palés en aquesta primera etapa és que Foment va ser 
capaç d’aglutinar el bo i millor de l’empresarial de Gandia, 
tot i que hi hagués tendències ideològiques diferents que, 
majoritàriament, prendrien el camí del republicanisme a la fi 
de la dictadura de Primo de Rivera. A més a més, la societat 
jugava un paper important en el lleure i la sociabilitat dels 
dirigents econòmics i polítics, tot realçant les seues capacitats 
de lideratge amb un prestigiament cultural i educatiu.

El cocktail d’accions polítiques i lúdiques era, possiblement, 
la millor especialitat de Foment. Així, per exemple, la visita 
que cursava el governador civil a Gandia, el juny de 1924, 
a més de comportar la presentació del típic catàleg de 
mesures necessàries per al progrés i prosperitat del districte, 
culminaria amb una serenata als jardins, la qual tindria lloc 
entre les deu de la nit i la una de la matinada.

Igualment freqüents serien els banquets ‘íntims’, com aquell 
amb què va ser obsequiat Garcia Guijarro, a les darreries 
d’abril de 1925. O els ”agasajos” a intel·lectuals, polítics i 
càrrecs públics.

Banquets especialment memorables van ser els que es van fer 
per festejar Sebastián Castedo (vicepresident del Consejo de 
Economía Nacional) i el mateix Garcia Guijarro, secretari 
de la Unión Nacional de Exportación Agrícola, qui tenia 
arrels a Gandia. Aquell juliol de 1926 es parava taula per 
a tres-cents comensals, molts dels quals arribaren en una 
‘admirable’ caravana d’automòbils, des d’Alzira, organitzada 
per José Roman. Sobre l’esdeveniment, però, El Pueblo 
transmetia una visió crítica, fent broma dels arcs de recepció 
i tot preguntant-se qui va pagar tal desplegament (EP, 29-9-
26).

Un altre de ben sonat va ser l’ofert al ministre d’Economia 
Nacional, comte de los Andes, (Foto 13) on hi van acudir 
500 comensals. El fet va ressonar en la premsa nacional i, 
segons la Correspondencia de Valencia, el senyor Romeu 
(sic; Roman, suposem) ‘estuvo sobrio, discreto y oportuno’. 
Una vegada més, damunt de la taula, la via ampla, el pantà 
i el port.

No faltaven, per suposat, els balls de societat: sobretot, però 
no solament, al voltant de la fira i festes d’octubre. El 1925 es 
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van proposar tres dies de balls per carnestoltes i un concurs 
de disfresses infantils, coses que es van realitzar amb èxit, 
fins i tot amb superàvit. Les nits de sant Joan, amb globus i 
coets, també eren memorables.

El corresponsal de Las Provincias, D Siderio, comentava que 
Foment era conegut per molts associats com ‘El Bataclán... 
en esta ciudad alegre y confiada’ on prosperava la indústria 
dels naips i els tacos de billar (LP, 27-8-26). El Serpis 
arribava a advertir el president que s’hi jugava a gran escala i 
calia prevenir que Foment no esdevingués una tafureria (ES, 
12-11-1930).

La biblioteca, dotada d’una secció sobre ferrocarrils, també 
era un dels esquers de l’entitat. Com, igualment, els jocs 
florals, les exposicions artístiques o els recitals poètics. Un 
ressò reeixit va tenir la xerrada poètica d’Estanislao Alberola, 
catòlic i autor de ‘Cansonera Valensiana’, qui seria introduït 
pel cronista i publicista José Vila. Pel desembre de 1928 es 
programaven cursos de tenidoria pràctica, mecanografia i 
idiomes que, donat els vols de Foment, no podien faltar.

Hi havia, així mateix, el banquet del dia de l’ancianitat, 
promogut amb la Caixa de Previsió Social del Regne de 
Valencia. El tir de coloms, les donacions a la Beneficència, 
les relacions amb els obrers del port, algun altercat en la sala 
de jocs i alguna queixa del personal pel perllongament de 
les partides de billar (fins les cinc de la matinada) acabarien 
de conformar l’univers al voltant de Foment. Com també 
l’acollida i recepció d’estudiants estrangers.

En conjunt, potser, podem parlar d’un ambient alegre i 
políticament proactiu que va lligar bé amb l’adveniment de 
la II República. Amb tot, és significatiu el fet que Alfredo 
Ferragut inaugurara la presidència de Foment el 1931, com 
ho tornaria a fer, de bell nou, el 1940. El febrer d’aquell 
any de postguerra, l’alcalde Ramon Sancho Sorita, lloava 
l’activitat de Foment en els primers anys de la dictadura 
de Primo de Rivera així com el fet que formara part del 
Consell d’Economia Nacional; però lamentava la deriva 
republicana dels anys finals i el fet que es reduira, al seu 
veure, a ‘discusiones de peña de café’.

(Foto 14) Jose Gómez Gomis. Alcalde de 
Gandia (11/1913 - 01/1916)
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Introducció

La Societat Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç 
(Foment), fundada el 1923, es va caracteritzar fins a 1936 per 
la seua implicació en la política de la ciutat. Durant aquests 
anys, fou molt habitual que alguns dels seus presidents i 
membres de les successives directives participaren en la 
política municipal. Els presidents Diego Morell Adrover 
(1923-1924) (Ferrer, 2019), José Iranzo Rodríguez (1925-
1926) i José Román Martí (1927-1930) (Alonso, 2019) 
van ser alcaldes de la ciutat. En el cas de Morell i Román, 
durant un temps, compatibilitzaren els dos càrrecs. Pel que 
fa a Melchor Román Adrover (1927) (Alonso, 2019: 102-
103), pare de José Román, fou regidor de l’Ajuntament, 
diputat provincial i diputat a Corts; mentre que Alfredo 
Ferragud Ribes (1931-1933) i Antonio Mayans Mena (1933-
1936) també exercirien com a regidors. És molt significatiu 
el cas de José Román, un clar exemple d’adaptació política, 
perquè, a principis de la década dels anys vint, va ser diputat 
provincial; fou el darrer alcalde monàrquic abans de la 
proclamació de la República; regidor durant el període 
republicà, canviant d’adscripció política i ingressant al 
Partit d’Unió Republicana Autonomista (PURA); i alcalde 
franquista des de 1947 fins a 1954.

Al llarg d’aquests anys, Foment es configurarà com un grup 
de pressió, un lobby, amb una preeminència de la burgesia 
relacionada amb els interessos agroexportadors, que intentarà 
aconseguir dels poders públics la millora d’infraestructures, 
rebaixes aranzelàries, subvencions estatals o solucions a la 
crisi de l’exportació de cítrics en els anys trenta. Els viatges a 
Madrid, en representació de l’entitat, seran freqüents per part 
de destacats membres, com ara Antonio Mayans i José Cano 
Mayans. Algunes de les factures, que després presentaven, 
estaven contemplades al capítol de “Reclamacions als poders” 
(Registre de lliuraments de Foment, 1925-1940). D’altra 
banda, una persona relacionada amb Foment, l’alcalde 
Vicente Palmer Ripoll (Foto 15) (Calzado i Sevilla, 2000: 

178-205) (Sevilla, 2019), va desenvolupar un ambiciós 
projecte de reformes urbanístiques de la ciutat. L’entitat també 
va participar en la reclamació de centres educatius públics, 
va organitzar classes d’idiomes, d’aritmètica o comptabilitat, 
i va posar a l’abast dels ciutadans la seua biblioteca. Les 
conferències, exposicions o concerts completarien la seua 
vessant cultural.

Lluís Sevilla Parra

La Segona República: 
actuacions i reivindicacions de la burgesia de Gandia (1931-1936)

(Foto 15) Vicente Palmer Ripoll. Alcalde de Gandia (02/1933 - 02/1936) ©Col·leccióBorja-
Monrabal
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La Gandia republicana: una economia basada en el 
sector agroexportador

A les darreries del segle XIX, Gandia va experimentar un 
canvi qualitatiu important, tant pel que fa a la seua fisonomia 
urbana, amb el disseny del Projecte d’Eixample de 1880, i 
l’inici de l’enderrocament de les muralles que l’envoltaven, a 
partir de 1881 (Peñin, 2015: 43-45); com en allò que feia 
referència a la seua activitat econòmica, amb la construcció 
del port i de la línia fèrria Port de Gandia-Alcoi, tots dos 
inaugurats al gener de 1893 i vinculats a una companyia 
anglesa, que explotava la concessió (Gimeno, 2007: 29-92). 
D’aquesta forma, Gandia es posicionava en el trànsit cap 
al segle XX amb les expectatives de transformar-se en una 
ciutat dinàmica i moderna.

Després de la crisi de la fil·loxera, a principis del segle XX, que 
va provocar la substitució de la vinya, la taronja va passar a 
ser el principal cultiu del terme municipal i de tot el districte. 
Aquest conreu assolirà durant els anys vint una etapa de gran 
expansió i al voltant d’aquest producte es desenvoluparen 
altres sectors econòmics, com ara les serradores, les empreses 
de timbratge de paper de seda, els comerciants o el transport. 
D’altra banda, els magatzems de taronja van proliferar en 
el paisatge de la ciutat, i, al desembre de 1932, donaven 
treball a més de 2.000 persones, principalment dones. Amb 
l’expansió de l’agricultura d’exportació, es va configurar una 
important burgesia comercial, molt vinculada a Foment, i 
que va participar activament en la política municipal.

Al conjunt de l’economia local, també hi destacaven 
la indústria dels assaonats de pells, amb una tradició 
històrica, ubicada al barri del Raval; i la indústria de la seda, 
representada per l’empresa Lombard, a la Vila Nova, que 
també tenia una altra fàbrica a la veïna població d’Almoines.

Sens dubte, la construcció del port fou l’impuls que va 
permetre que Gandia es convertira en un centre de tràfic 
comercial important. A les seues instal·lacions arribava 
carbó destinat a les indústries alcoianes, fusta i adobs, 
principalment, i exportava cítrics i hortalisses. La seua 
activitat econòmica va generar l’aparició d’agents de duanes, 
consignataris, exportadors, corredors, treballadors portuaris 
o transportistes.

En definitiva, l’economia de la ciutat venia marcada per 
l’evolució del sector agroexportador i per la rellevància 
de les indústries creades al seu voltant. A més, Gandia es 
configurava com un important centre comercial, amb 
nombroses botigues i un espai agrari que, ubicat al Prado, 
reunia els xicotets productors agrícoles de l’horta. A més, 
un incipient turisme començava a generar ingressos i es 
planificava la platja com una destinació atractiva de vacances 
(Calzado i Sevilla, 2000: 34-67).

Aquesta evolució económica vindrà acompanyada d’un 
important creixement demogràfic i urbanístic al llarg del 

primer terç del segle XX. Entre 1900 i 1935, la població va 
augmentar al voltant de 5.400 persones, passant de 10.026 
habitants a 15.415 (Calzado i Sevilla, 2000: 13-33). 
Coincidint amb l’època daurada de la taronja i l’exportació 
agrícola, als anys vint, hi haurà un augment de la construcció, 
tot produint-se una expansió urbana al voltant dels terrenys del 
ferrocarril i del camí cap al Grau, on apareixeran magatzems 
de taronja, d’altres productes agrícolas i serreries. Però, no 
serà fins a l’arribada de la Segona República, quan s’inicie 
una transformació urbanística de la ciutat, ajornada durant 
les anteriors legislatures per qüestions econòmiques. A més 
dels edificis públics construïts, com ara el Col·legi Joaquín 
Costa (Foto 19), el Parc de Bombers, la Peixateria, el Centre 
d’Higiene Rural o l’Institut Ausiàs March, inaugurat durant 
la Guerra Civil, també van aparéixer altres de carácter privat 
i que, afortunadament, continuen formant part dels nostre 
patrimoni urbanístic, com ara l’edifici de l’antiga farmàcia 
de Cayetano García o l’espectacular estructura de la TASA, 
un clar exemple de la importància que el sector del transport 
tenia en l’economia local. Aquestes construccions s’han 
d’emmarcar en la introducció a la ciutat del racionalisme, 
estil arquitectònic que utilitzava nous materials (acer, 
alumini, formigó), primava les formes horitzontals sobre les 
verticals i trobava solucions constructives amb el disseny de 
xamfrans corbs dotats de grans finestrals (Pellicer, 2018).

Els primers mesos de 1931: participació de directius de 
Foment en les candidatures de les eleccions municipals 
del 12 d’abril

El 1931, l’entitat començava l’any amb la renovació parcial de 
la Junta Directiva. El president, José Román, qui també era 
l’alcalde de la ciutat, fou substituït en el càrrec pel comerciant 
Alfredo Ferragud (Foto 16), qui havia estat vicepresident de la 
primera Junta Directiva, el 1923. Les eleccions, celebrades el 
18 de gener, van configurar una nova directiva, caracteritzada 
per la presència de destacats membres de la burgesia de 
Gandia, els quals desenvoluparan durant el període republicà 
una important activitat econòmica i política. Aquesta Junta 
Directiva, amb un president i un vicepresident, el metge 
José Melis Morell, d’ideologia catòlica, presentava elements 
republicans ocupant la resta de càrrecs significatius de la 
institució, que pertanyien a la Dreta Liberal Republicana 
(DLR) i al PURA. En aquest sentit, hem de fer referència 
a Juan José Bernabeu Bernabeu, secretari i comerciant 
(PURA); Vicente Palmer, vicesecretari i exportador (DLR); 
Fernando Pérez Martí (Foto 18), bibliotecari i metge (DLR) 
(Sevilla, 2017); Ángel Gasque Zuñer, tresorer i comerciant 
(DLR); a més, d’altres vocals, com ara els metges Guillermo 
Domingo Sidro i Antonio Part Part, o el comerciant Juan 
Grau Giner, tots tres de la DLR. D’altra banda, també hi 
trobem els monàrquics albistes Antonio Mayans, comptador 
i exportador; i José Cano, vocal i també exportador.

Davant d’aquest nova etapa, el president va proposar la 
creació d’una comissió que poguera resoldre tres qüestions 
importantíssimes per a Gandia i el seu districte: l’ampliació 
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a via ampla del ferrocarril Carcaixent-Dénia, la construcció 
del pantà de Beniarrés i la reversió del port a l’Estat. Aquesta 
comissió, anomenada “D’interessos generals de Gandia 
i el seu districte”, estava presidida pel mateix Ferragud 
i comptava amb la presència dels exportadors Antonio 
Mayans, Vicente Palmer i José Cano. A més, una altra 
comissió, la “De reclamacions davant els poders públics, 
corporacions i entitats”, també presidida per Ferragud, 
estava integrada, entre altres directius, per José Cano, Juan 
José Bernabeu, Vicente Palmer i Antonio Part. Aquestes 
dues comissions es constitueixen com a dues plataformes 
reivindicatives i van estar integrades per persones que van 
desenvolupar una important tasca des de l’Ajuntament. 
En definitiva, la burgesia de la ciutat, gràcies a les bones 
relacions que mantenia amb els diversos poders públics, tant 
locals com estatals, feia tots els possibles per tal d’aconseguir 
beneficis per a la ciutat i, en general, per al districte.

En la sessió de la Junta Directiva del 2 de febrer, que va seguir 
el dia 6, el president va fer tota una declaració d’intencions 
d’allò que havia de ser el seu mandat en els pròxims dos 
anys, en un intent de revitalitzar l’activitat reivindicativa 
de la institució. Per aquest motiu, destacava la necessitat 
de cobrir la plaça de secretari tècnic per tal que l’activitat 
de Foment “se desenvuelva con todas las facilidades, 
rapidez y condiciones legales que la Asesoría Técnica ha de 
imprimir a todas las gestiones que tengan que realizarse”. 
Però, les dificultats econòmiques, motivades per l’obligació 

d’amortitzar en dos o tres anys 32.000 pessetes, limitaven 
la capacitat d’augmentar la despesa pressupostària. Així 
mateix, Ferragud considerava que al si de l’entitat s’havia 
d’impulsar la creació d’escoles d’ensenyament comercial i 
recuperar l’organització de conferències culturals, “que tan 
gran nombre dieron a la Sociedad”. D’altra banda, en un 
intent de fer més transparent la gestió de la Junta Directiva, 
es va proposar que les reunions foren públiques. Tanmateix, 
aquesta darrera proposta, carregada de bones intencions, es 
va trobar amb el rebuig d’una majoria de la directiva.

En aquests primers mesos de l’any 1931, els directius de 
Foment van continuar realitzant gestions adreçades a 
defensar els interessos dels seus associats, com ara visitar el 
recentment nomenat director general de Duanes, Luis García 
Guijarro, vinculat a Gandia i durant la Segona República 
destacat dirigent de la Dreta Regional Valenciana (DRV); 
o entrevistar-se amb l’administrador de Duanes de la ciutat 
per a parlar de l’expedient de construcció d’un edifici de 
duanes al port, “por si conviniera o pudiera hacerse gestión” 
al voltant de la tramitació (Sessió de la Junta Directiva, 2-3-
1931). En aquest cas, un reial decret de 28 de desembre de 
1930 havia adjudicat les obres en uns terrenys cedits per 
l’empresa concessionària del port al Ministeri d’Hisenda 
(Gimeno, 2007: 139) i la construcció de l’edifici estava 
pròxima a començar (Sessió de la Junta Directiva, 6-4-1931).

La convocatòria d’unes eleccions municipals per al 12 d’abril 
marcarà la vida política de la ciutat. Aquestes eleccions 
es presentaven com un intent de tornar a la normalitat 
constitucional, anterior al colp militar del general Primo de 
Rivera de setembre de 1923. Durant aquests anys, s’havia 
produït un deteriorament de l’organització dels partits 
dinàstics de la Restauració, un desprestigi de la figura del 
rei pel seu suport al règim militar i, en última instància, 
la revitalització del republicanisme i dels seus defensors. En 
paraules de l’historiador Julián Casanova (2007: XV), la 
posterior caiguda de la Monarquia serà una conseqüència 
de la seua “incapacidad para ofrecer a los españoles una 
transición desde un régimen oligárquico y caciquil a otro 
reformista y democrático”.

Pel que fa als partits monàrquics, desorganitzats durant 
aquest període dictatorial, van haver de realitzar un esforç 
important i “llevar a cabo, por primera vez, una campaña 
electoral intensa y moderna” (Ben-Ami, 1990: 314). L’òrgan 
de la dreta catòlica gandiana, el setmanari Revista de Gandía, 
plantejava la defensa de la Monarquia, la qual personificava 
“ los principios básicos de Religión, Orden, Familia y Autoridad, 
sin los cuales no puede subsistir la sociedad cristianamente 
constituida” (RG, 21-2-1931). A Gandia, el marqués de 
González de Quirós, cacic conservador del districte, es 
reunia en el seu domicili amb destacats membres monàrquics 
i catòlics per tal de constituir la conjunció monàrquica. 
D’aquesta forma, membres de les diferents famílies 
monàrquiques, com ara l’alcalde José Román, José Morant 
Castelló o Joaquín Sendra Sendra, i dirigents catòlics, com 

(Foto 16) Alfredo Ferragud Ribes. President de Foment (1931 - 1932) (Retrat del Saló de 
Presidents de la Societat de Foment AIC). ©SergiEscrivà
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ara Joaquín Ballester Lloret, participaran en l’elaboració de 
la candidatura, en la que no hi faltaran membres de la Junta 
Directiva de Foment, com ara Antonio Mayans, qui havia 
estat nomenat vicecònsol de Dinamarca a Gandia, Joaquín 
Climent Blasco o José Cano. Revista de Gandía exhortava 
els catòlics a votar en unes eleccions que es presentaven com 
un plebiscit. El 12 d’abril s’havia d’optar “entre el orden o 
la revolución, entre la monarquía o la república” (RG, 11-4-
1931).

En el cas de les forces republicanes, es va constituir una 
aliança en què estaven representats el PURA, la DLR i 
els socialistes. Fins a 1931, la presència dels republicans a 
l’Ajuntament sempre fou minoritària, no obstant això, 
Fraternitat Republicana era un centre referent a la ciutat, 
que va sobreviure des de 1912 a 1935, arribant a tindre 400 
associats, a les darreries de 1930. Ara, el republicanisme 
presentava una llista de candidats, on apareixien distingits 
membres de la Junta Directiva de Foment (Juan José 
Bernabeu, pel PURA, i Vicente Palmer, Ángel Gasque (Foto 
26), Juan Grau, Guillermo Domingo (Foto 27) i Antonio 
Part, per la DLR).

El resultat d’aquestes eleccions municipals va ser favorable 
a les candidatures republicanes a la majoria de les capitals 
de província i a les grans poblacions. A Gandia, com en 
altres localitats, es va proclamar la República, el 14 d’abril, 
i l’entusiasme envaïa els carrers, perquè es pensava que la 
implantació de principis com els d’igualtat, llibertat, justícia 
o solidaritat afavoririen la transformació de la societat i la 
modernització del país. A les cinc i mitja de la vesprada, 
l’alcalde José Román traspassava el poder municipal a 
una Junta Provisional, constituïda per representants dels 
partits que havien configurat la conjunció republicano-
socialista, presidida per un històric del republicanisme local, 
Ignacio Gómez Trevijano. A la casa consistorial s’hissava 
la bandera tricolor i una manifestació popular recorria els 
carrers als acords de La Marsellesa. L’ambient festiu de la 
ciutat continuava a la nit amb un concert al passeig de les 
Germanies i les nombroses visites realitzades al local de 
Fraternitat Republicana (EP, 21-4-1931). Els antics partits 
de la Restauració havien sigut derrotats i es trobaven 
davant d’un altre context polític. En molts llocs, els cacics 
monàrquics no havien tingut la capacitat de posar en marxa 
la seua “desentrenada maquinaria electoral tras el largo 
paréntesis dictatorial” (Gil, 2002: 42).

Pel que fa a Foment, des d’un principi, va mostrar la seua 
adhesió a la República, i el president va enviar dos telegrames 
de felicitació dirigits al president del Govern Provisional i al 
ministre de Foment, remarcant “la adhesión de esta entidad 
al Poder constituido” (Sessió de la Junta Directiva, 5-5-1931).

El dia 17 d’abril es va constituir una Junta Municipal 
Provisional, integrada pel president blasquista Miguel Oltra 
i els vocals Antonio Part (DLR), José Bernabeu (PSOE) i 

Héctor Altabás (PURA) (Sessió del ple municipal, 17-4-
1931). Per a una composició definitiva de l’Ajuntament, 
s’haurà d’esperar a la repetició de les eleccions en el districte 3r 
del Raval, on havia guanyat la candidatura monàrquica. Els 
republicans van presentar oficis de protesta contra l’actuació 
dels monàrquics, tot denunciant irregularitats en el format 
de les paperetes, que no era l’oficial. A més, tampoc hi havia 
una coincidència entre el nombre de paperetes escrutades i 
el de votants. En definitiva, es parlava d’un frau electoral i, 
en el cas de la grandària de les paperetes, s’arribava a dir que, 
d’aquesta forma, els monàrquics podien comprovar “si los 
votos comprados votaban o no la candidatura que por ellos 
se les entregaba”. El 31 de maig es celebraven les eleccions 
parcials i, en aquesta ocasió, el resultat fou favorable per 
als candidats republicans i va suposar una desfeta per als 
representats monàrquics (Expedient Eleccions Municipals 
de 12 de abril i 31 de maig de 1931).

Uns dies després, el 12 de juny, Miguel Oltra (Foto 117) 
era elegit alcalde per majoria absoluta i altres republicans 
vinculats a Foment ocupaven càrrecs importants, com ara 
Guillermo Domingo, qui va estar elegit 1r tinent d’alcalde; 
Antonio Part, qui ocupava la 3ra tinença d’alcaldia; el 
secretari Juan José Bernabeu, qui era 2n síndic a l’Ajuntament; 
a més del vicesecretari Vicente Palmer, qui també havia 
tret l’escó de regidor. Un altre referent del republicanisme 
de la ciutat, qui havia participat en l’elaboració del primer 
Reglament de Foment, José Rubio Galiana (Foto 24), fou 
elegit en representació del PURA. Pel que fa a la candidatura 
monàrquica, destacava la presència d’Antonio Mayans, 
José Cano i José Román, tots tres importants exportadors 
(Sessió del ple municipal, 12-6-1931). La composició 
de l’Ajuntament presentava una majoria d’orientació 
republicana, amb 7 regidors del PURA, 4 del PSOE i 3 de 
la DLR, i una minoria de 5 regidors monàrquics. Al llarg 
del període republicà, aquesta distribució va experimentar 
diverses variacions, motivades pels canvis d’adscripció que es 
van donar al si de les forces polítiques, sent el PURA el partit 
més beneficiat amb la incorporació dels regidors Domingo, 
Palmer, Román, Cano, Mayans i Burguera (PSOE). Per als 
republicans històrics i d’esquerres, la integració en el PURA 
de monàrquics, com ara Román, Cano i Mayans, relacionats 
amb la burgesia agroexportadora, fou molt negativa per al 
republicanisme de la ciutat, i va provocar la dretanització 
del partit. Aquesta situació era denunciada per la premsa 
republicana d’esquerres, al desembre de 1935, davant la 
desaparició de Fraternitat Republicana, en afirmar: “se 
permitió el ingreso a los enemigos más destacados de los 
republicanos, a los que días antes combatieron con todos 
los elementos de que disponían al bloque republicano 
socialista en las elecciones del 12 de Abril. Es decir, que los 
monárquicos que se vieron derrotados, en las urnas, a los 
pocos días habían triunfado en el seno del partido haciéndose 
los amos de la situación” (Ge, 7-12-1935).
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El període republicà: participació en la vida política de 
Gandia i reivindicacions davant dels poders públics

Aquest Ajuntament republicà presentava una majoria de 
regidors lligats al sector agroexportador i al comerç, i, per 
tant, a la burgesia relacionada amb Foment. Aquest fet 
confirma com des de 1923 fins a 1936, hi ha una vinculació a 
la ciutat entre el poder polític i el poder econòmic, representat 
per Foment. En el cas del període  republicà, la confluència 
d’interessos va permetre assolir importants acords per tal 
d’aconseguir l’aprovació de projectes de caràcter urbanístic, 
educatiu o assistencial.

Fins a febrer de 1936, Gandia fou governada pel PURA i 
va tindre dos alcaldes, amb interessos lligats a l’exportació: 
Miguel Oltra (1931-1933), republicà històric, qui, el 1919, 
havia sigut president de Fraternitat Republicana (Calzado 
i Sevilla, 2000: 163-178) (Sevilla i Alonso, 2019; 54-
56); i Vicente Palmer (1933-1936), membre de diverses 
directives de Foment i que assolirà un paper destacat en el 
blasquisme local. Tots dos van centrar els seus esforços en 
donar solució a dues qüestions prioritàries per a la ciutat: la 
reforma urbanística i la creació de centres educatius públics.

Gandia era una ciutat que havia experimentat un important 
desenvolupament econòmic durant el primer terç del segle 
XX, no obstant això, presentava un gran endarreriment 
higiènic, tal i com es recollia en un informe dels sanitaris 
municipals, en parlar de l’existència de més d’un miler 
de pous negres, i dels continus abocaments de les aigües 
residuals, per part de particulars i indústries, a les séquies 
que transitaven per l’entramat urbà. Per tant, la construcció 
de la xarxa de clavegueram era fonamental per a la ciutat. 
D’altra banda, també es feia necessari el pavimentat dels 
carrers, perquè la pols i el fang s’hi acumulaven i afectaven 
la salut dels ciutadans. A més, es parlava de construir 
cases barates per a obrers i llavadors, de la possibilitat d’un 
“adecentamiento” de la necròpolis i d’aconseguir “una buena 
dotación de la Casa de Socorro” (Informe dels inspectors 
municipals de Sanitat, 30-4-1931).

Miguel Oltra considerava que havia arribat el moment de 
mamprendre la modernització urbanística de Gandia i la 
va plantejar com un projecte de ciutat, on hi haguera una 
implicació del teixit associatiu i de la premsa. Així, el 5 de 
febrer de 1932, al saló de l’Ajuntament, l’alcalde convocava 
els regidors; presidents d’associacions, entre els que hi era el 
president de Foment, Alfredo Ferragud; directors de bancs; 
directors de la premsa gandiana; i representants de les diverses 
organitzacions polítiques.  En aquest sentit, es buscava arribar 
a un consens en un tema de gran importància per al futur 
de la ciutat. En l’acte no va estar Oltra, sinó el primer tinent 
d’alcalde, Palmer, qui demanava “la cooperación de todos 
los sectores de la población para determinar la conveniencia 
o no de llevar a cabo el alcantarillado y pavimentado de la 
ciudad”.

Les diverses intervencions que es van produir, ens aproximen 
a les dificultats que presentava aquest programa de reformes. 
Per als socialistes, les escoles i les cases barates eren molt més 
prioritàries que la construcció del clavegueram i s’havia de 
tindre en compte la capacitat econòmica municipal abans 
d’iniciar les reformes. El republicà Guillermo Domingo, 
partidari del clavegueram, també estava preocupat perquè 
“la situación municipal no es floreciente”. Un antic alcalde, 
Joaquín Sendra, considerava que primer s’havia de valorar 
si la ciutat volia les obres i, en cas afirmatiu, estudiar la 
possibilitat econòmica de realitzar-les. José Melis, qui era 
inspector municipal de Sanitat, i que fins feia uns dies, havia 
ocupat el càrrec de vicepresident de Foment, es mostrava 
“dolorido” davant la presència d’un cert pessimisme 
en algunes manifestacions, “las que parecían alejar la 
posibilidad de que en breve pudiera ver realizadas la ciudad 
las mejoras que necesita”. Després d’altres intervencions, 
Palmer va afirmar, referint-se al clavegueram, “que de 
quererlo la población, seguramente que el Ayuntamiento 
lo acometería”. Finalment, es va decidir crear una comissió 
de persones alienes a l’Ajuntament, que col·laborara amb 
una altra de caràcter municipal. La Comissió Especial de 
Millores es va reunir de forma conjunta,  per primera vegada, 
el 19 de febrer i tot i que el president de Foment no hi va 
poder assistir, tenia un lloc assignat (Actes de 5-2-1932 i 19-
2-1932, Pressupost Extraordinari de Millores). Al capdavall, 
les obres no es van dur endavant durant el mandat d’Oltra. 
Les diferents visions al voltant del projecte i les dificultats 
per a aconseguir un pressupost elevat van aturar la seua 
aprovació.

Durant l’alcaldia de Palmer, qui va substituir a Oltra el 
8 de febrer de 1933, es va aprovar l’ambiciosa reforma 
urbanística, en un ple extraordinari de 2 d’agost de 
1934. Aquest pla de reformes implicava la confecció d’un 
pressupost extraordinari, de 3.237.881’21 pessetes, la creació 
de contribucions especials i un consens dels grups polítics. 
La proposta va rebre el suport de la majoria dels regidors, 
tot i que es manifestaren discrepàncies sobre la prioritat de 
les obres a realitzar. Per als socialistes, s’havia d’impulsar la 

(Foto 17) Miguel Oltra Ribera. 
Alcalde de Gandia (04/1931 - 02/1933). 
(AHG, DK-0024_1901)

(Foto 18) Fernando Pérez Martí (1917). 
Metge. Bibliotecari de Foment AIC. Arxiu 
d'Alejandro Cardona Bataller.
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urbanització del Raval, la construcció d’un grup escolar i 
de cases barates per a obrers, però no estaven d’acord amb 
la construcció d’una caserna de la Guàrdia Civil. En el cas 
de la DRV, el regidor Andrés Escrivá Roger manifestava 
la preocupació per la càrrega fiscal generada per les obres. 
El projecte aprovat plantejava la construcció de la xarxa de 
clavegueram, el pavimentat de les vies públiques, un Centre 
d’Higiene Rural, una caserna de la Guàrdia Civil i un 
Institut d’Ensenyament Secundari (Sessió del ple municipal, 
2-8-1934). Des de l’Ajuntament es va convocar un plebiscit 
per a conéixer el grau d’acceptació que el pla tenia entre 
la ciutadania, que es va celebrar el 16 de setembre. Fins i 
tot, el 13 de setembre, es va organitzar un acte a favor de 
les millores urbanístiques, on van intervindre, entre altres, 
el president de Foment, Antonio Mayans, el metge Rafael 
Perelló, el director de l’institut, Vicent Cascant i l’alcalde 
Palmer (RG, 15-9-1934). La consulta electoral fou favorable 
al sí, però, molt prompte, la dreta catòlica i els socialistes van 
denunciar un possible frau electoral. En tot cas, les obres 
del clavegueram van començar a l’agost de 1935 (RG, 10-8-
1935). A hores d’ara, encara podem contemplar alguns dels 
edificis construïts arran d’aquest pla: el Centre d’Higiene 
Rural, situat al carrer Duc Carles de Borja, i l’Institut 
Ausiàs March, tots dos exemples d’arquitectura racionalista 
(Pellicer, 2018; 74-77). A més, en alguns carrers de Gandia 
i del Grau hi trobem tapes de clavegueram dels anys 1935 i 
1936, relacionades amb les obres de la reforma urbanística, 
que la Guerra Civil acabaria paralitzant.

Els governs del PURA van impulsar una important 
transformació urbanística de la ciutat i, el 1935, Vicente 
Palmer enumerava en una entrevista tot un seguit de 
construccions realitzades a Gandia durant la Segona 
República: llavadors, una peixateria, l’edifici dels bombers 
de la plaça Loreto, fonts públiques, una casa de socors al 
port, les passarel·les de vianants per al pont que comunicava 
el Grau nou i el vell, la desviació del barranc de Sant Antoni, 
les passarel·les sobre el riu Serpis, les cobertes del Prado, les 
reformes del cementeri i de l’escorxador (FV, 1935). A tot allò, 
hem d’afegir el projecte de desenvolupament urbanístic de la 
platja que Palmer volia impulsar, una vegada aconseguida 
la cessió per part de l’Estat de 2’5 km de la zona marítimo-
terrestre al nord del port, el 1934, i que també la Guerra 
Civil va ajornar.

L’altre gran camp d’actuació del republicanisme municipal va 
ser la reivindicació d’infraestructures educatives públiques. 
A Gandia, hi havia un monopoli educatiu per part dels ordes 
religiosos -escolapis, ursulines, carmelites- i, el 1927, aquesta 
situació ja va ser denunciada per Fernando Pérez, qui parlava 
de la precària situació en què es trobava l’ensenyament públic 
a la ciutat i, al mateix temps, desenvolupava una campanya 
per tal de promoure la creació de noves escoles. Des d’agost 
de 1927 fins a febrer de 1928, la dreta catòlica va impulsar 
un debat de caràcter ideològic, que qüestionava l’actuació 
de Fernando Pérez, dirigida a fomentar una educació 
laica i moderna, i criticava els seus escrits, en argumentar 

que pretenia acabar amb l’ensenyament privat de caràcter 
religiós (Garcia, 1994: 194-197). En definitiva, Pérez estava 
constatant una realitat: hi havia un important percentatge 
d’analfabetisme, s’havia produït un augment de l’absentisme 
escolar i la ciutat no presentava cap grup escolar públic, que 
s’adaptara a les exigències pedagògiques modernes.

En uns anys, Gandia va experimentar un important 
canvi, gràcies a l’actuació de l’Ajuntament republicà i a 
la mobilització d’institucions, com ara Foment, que van 
participar activament en la reivindicació de nous centres 
educatius. A l’inici de la República, només hi havia dos 
escoles públiques de xiques a la ciutat i una de xics i una 
altra de xiques al Grau. El 14 d’octubre de 1931, es col·locava 
la primera pedra del Grup Escolar Joaquín Costa (Foto 19), 
l’actual Sant Francesc de Borja. Aquest edifici representava 
un avanç destacat respecte a l’educació pública de la ciutat, 
tot albergant 12 graus (6 de xics i 6 de xiques), a més de 2 
aules de pàrvuls. El centre es va construir en un solar d’unes 
dimensions considerables, presentava grans finestrals que 
donaven molta lluminositat a les aules i es va rematar amb 
una tanca perimetral. L’inici de les classes al nou grup escolar 
va ser tot un esdeveniment, fins al punt que el setmanari 
republicà El Momento, en donar la notícia, destacava les 
seues instal·lacions, que suposaven un “cuento de Hadas 
para una ciudad como la nuestra acostumbrada hasta hoy 
sólo a verlo en el terreno de la quimera” (EM, 18-12-1933).

Una altra reivindicació educativa fou la creació d’un institut 
per a la ciutat. El 1931, només es podia estudiar el batxillerat 
a les Escoles Pies, i, per aquesta raó, des de Foment es va 
promoure la iniciativa de sol·licitar un centre de Segon 
Ensenyament, que va estar defensada amb entusiasme pel 
directiu i aleshores regidor, Guillermo Domingo. Foment i 
l’Ajuntament van treballar conjuntament al si d’una comissió 
de treball, configurada per l’alcalde Miguel Oltra; els regidors 
Guillermo Domingo i Francisco Lorente Montaner; a més 
del president de Foment, Alfredo Ferragud; i el bibliotecari 
de l’entitat, Fernando Pérez. La proposta plantejada va ser 
aprovada per l’Ajuntament i els regidors Lorente, Domingo 
i Cano van viatjar a Madrid per tal de gestionar la creació 
de la tan desitjada infraestructura educativa. No seria l’únic 
viatge realitzat pels representants municipals i les promeses 

(Foto 19) Col·legi Joaquin Costa, en construcció (1932) ©Col·leccióBorja-Monrabal
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dels successius ministres d’Instrucció Pública anaven 
conformant unes expectatives optimistes al respecte (EM, 2-1-
1934). Una ordre de l’1 de novembre de 1932 del ministeri 
de Instrucció Pública, publicada a la Gaceta de Madrid del 
dia 3, anunciava la creació d’un Col·legi Oficial de Segon 
Ensenyament “para cuando el Ayuntamiento, de acuerdo 
con el Ministerio, encuentre local para su instalación” (GA, 
3-11-1932).

Per aquest motiu, des de l’Ajuntament es va demanar. 
en repetides ocasions, la cessió dels edificis de les Escoles 
Pies i del Palau Ducal. A les darreries de 1932, el ministre 
d’Instrucció Publica, el socialista Fernando de los Ríos, 
va arribar a la ciutat per a commemorar el 25é aniversari 
de l’Agrupació Socialista de Gandia. Després de visitar 
el Palau Ducal, participar en un acte al Teatre Royalty 
i comprovar l’estat de les obres del nou grup escolar, va 
entrar a Foment, on hi havia preparat un tapís, “formado 
en flor... [que] ostentaba una inscripción, también en flor, 
que decía: «Fomento de A.I.C. pide al ministro el Instituto 
de Enseñanza»”. Aquesta actuació reivindicativa de Foment 
es va completar amb el lliurament de un escrit per part de 
l’alcalde Oltra, que contemplava totes les aspiracions de 
la ciutat en matèria educativa. El ministre, previament, 
havia parlat de la possibilitat d’ubicar el Col·legi de Segon 
Ensenyament al Palau (EPU, 20-12-1932). La ciutat aspirava 
a un Institut de Segon Ensenyament, que permitiria estudiar 
els sis cursos de batxiller en el mateix centre. Ara, només es 
podien cursar els quatre primers cursos, Per això, de bell 
nou, amb data de 8 de desembre de 1933, el president de 
Foment, Antonio Mayans, es dirigia a l’alcalde, tot exposant 
“que la Junta Directiva de esta Sociedad, en sesión del 4 
del ctes acordó indicar a ese Ayuntamiento la necesidad 
de insistir nuevamente ante el Ministro de Instrucción 
Pública para que sea autorizado el Colegio Subvencionado 
de 2ª Enseñanza de esta, dar las clases de 5º y 6º curso de 
Bachiller”. 

Aquest mateix dia, l’Ajuntament va adoptar l’acord plenari de 
demanar l’esmentat institut, amb el compromís de satisfer la 
quota annual de 25.000 pessetes. Una vegada més, Foment 

i l’Ajuntament anaven de la mà a l’hora de reivindicar 
infraestructures per a la ciutat. Finalment, l’ordre de 31 
d’agost de 1934, publicada l’1 de setembre, autoritzava la 
tranformació del Col·legi de Segon Ensenyament en Institut 
Elemental de Segon Ensenyament (Foto 20) (Expedient 
instruït per a elevar a Institut Elemental el Col·legi 
Subvencionat de Segon Ensenyament, 1933-1934) (GA, 1-9-
1934).

Durant la Segona República, Fernando Pérez, membre molt 
actiu de Foment, va ser vicepresident del Consell Local 
de Primer Ensenyament, acompanyant a un altre conegut 
de la vida social de la ciutat, José Román, qui va exercir 
la presidència. Des d’aquest organisme es va realitzar una 
tasca molt intensa dirigida a aconseguir les infraestructures 
educatives que la ciutat necessitava. El 1935, l’alcalde Palmer 
es mostrava molt orgullós del progrés educatiu que havia 
experimentat Gandia, en crear-se 28 escoles nacionals, 
incloses la de Marxuquera i l’Escola d’Orientació Marítima 
del Grau, un institut que comptava amb 280 alumnes 
matriculats i una colònia escolar a la platja nord, que havia 
començat la seua activitat l’1 de juliol de 1932. A més, hem 
de parlar de les classes complementàries de Tall i Confecció, 
de Música i de les destinades a les persones adultes (FV, 
1935). No obstant això, des de l’Ajuntament es considerava 
prioritària la construcció d’un nou grup escolar. Així, durant 
els anys 1934 i 1935, es va demanar a l’Estat, sense èxit, que 
es fera càrrec d’aquesta sol·licitud. Primerament, es parlava 
d’un grup escolar de 12 escoles i, posteriorment, al llarg de 
1935, la petició municipal va arribar a reclamar 14 escoles. 
El que es pretenia era substituir l’immoble del grup escolar 
Cervantes, una casa llogada amb 12 escoles, per un nou 
edifici que presentara un major espai per als estudiants. Amb 
l’aprovació del pla de reformes urbanístiques, l’Ajuntament 
havia de fer front a una despesa extraordinària i no estava en 
condicions de realizar una nova inversió (Expedient instruït 
per a sol·licitar la construcció d’un grup escolar de dotze 
graus a costa de l’Estat, 1934-1935).

D’altra banda, per a la burgesia local, el port era una 
infraestructura vital, que havia sigut el motor de la 
tranformació econòmica de la ciutat, i que, ara, necessitava 
tot un seguit de reformes que permeteren l’arribada de 
vaixells de gran calat i que milloraren els treballs de càrrega 
i descàrrega de les mercaderies. La companyia anglesa 
concessionària del port i de la línia fèrria Port de Gandia-
Alcoi feia anys que no invertia en les seues instal·lacions. El 
1927, Miguel Oltra, coneixedor de l’activitat del port i de 
les mancances estructurals que presentava, afirmava que de 
les millores de carácter públic que tenia pendent de realizar 
la ciutat, “seguramente la más importante y la que con 
mayor urgencia debía realizarse, es el ensanche y dragado 
de su puerto”. Per a ell, estava “dejado de la mano de Dios” 
i la direcció de la companyia no atenia les reivindicacions 
de la burgesia gandiana. El comerç d’exportació estava 
cansat d’escoltar promeses incomplides i desencantat amb 
la falta d’atenció de les seues reclamacions, realitzades 

(Foto 20) Institut de Segon Ensenyament Ausiàs March ©Col·leccióBorja-Monrabal
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per “mediación de comisiones nombradas al efecto, o por 
conducto de la sociedad «Fomento de Agricultura, Industria 
y Comercio de esta ciudad»”. De continuar aquesta situació, 
es podia donar el cas que els exportadors traslladaren les 
seues mercaderies al port de Dénia, amb les conseqüències 
negatives que comportaria per a Gandia (EP, 5-11-1927).

A principis de la dècada dels trenta, la situació de les 
instal·lacions del port no havia canviat, el que suposava un 
perjudici per als interessos de la ciutat. Ara, l’Ajuntament i 
Foment van liderar les reivindicacions davant dels poders 
públics i reclamaren la reversió del port a l’Estat. El de 
Gandia era el segon en tràfic d’exportació de fruites després 
del de València, però la reduïda capacitat de la seua dàrsena 
i dels magatzems, la manca d’una estructura de protecció 
davant dels temporals, així com un servei de manteniment 
del dragat poc operatiu, exigia prendre decisions, perquè 
l’empresa concessionària no es mostrava disposta a escometre 
les reformes reclamades.

La dolenta situació del port va provocar la mobilització 
de Foment, que va convocar assemblees, que pretenien 
aconseguir una posició de força davant de l’Estat i que 
s’iniciara un expedient de reversió. Al febrer de 1935, a 
Foment, es va celebrar una reunió per a tractar del tema, 
amb la presència del president Mayans, l’alcalde Palmer, 
els diputats de la DRV García Guijarro i Bosch Marín, el 
diputat del Partit Republicà Conservador Eduardo Molero i 
representants del districte. A més, diputats blasquistes, com 
ara Ricardo Samper, Vicente Lambies o Gerardo Carreres 
van enviar telegrames d’adhesió. Després d’unes paraules de 
Mayans, va intervindre Cano, tot destacant la importància 
del port, les deficiències que presentava i el “sobreprecio 
que adquiere la fruta próxima al puerto sobre la alejada de 
él”. Aquest fet es donava per l’aplicació d’unes tarifes molt 
superiors a la de la resta de ports. L’alcalde va fer referència a 
les gestions realitzades i a un escrit dirigit al director general 
de Ports. De les seues paraules va quedar molt clar, per si no 
ho estava, que el port s’havia de sometre urgentment a una 
remodelació, perquè no tenia el calat de 6 metres estipulat 
en la concessió, sinó de només 4’75 metres, el que dificultava 
l’arribada de grans vapors, ja que havien d’embarcar les 
mercaderies fora del port, amb el consegüent encariment. A 
més, aquesta infraestructura no reunia “la seguridad debida”, 
perquè l’escullera sud era de major longitud que la nord i 
en produir-se temporals afectaven a la dàrsena del port. El 
diputat Molero va arribar a parlar de “motivos de caducidad 
[de la concessió], para llegar a la razonada aplicación de la ley 
de Expropiación forzosa” (RG, 2-3-1935).

Finalment, les gestions van donar el seu fruit i l’enginyer en 
cap d’Obres Públiques de la província de València va instar a 
l’empresa concessionària del port a realitzar les construccions 
reclamades. Entre juliol i desembre de 1935, es van presentar 
els projectes d’un nou moll de 135 metres, a continuació del 
moll de carbó, i de l’ampliació de 160 metres del dic nord. 
Aquestes obres no van arribar a fer-se perquè, uns mesos 

després, s’iniciava la Guerra Civil. El 1946, el port passarà a ser 
propietat de l’Estat, mitjançant un decret de 27 de setembre, 
que establia l’adquisició a la companyia concessionària per 
4.125.000 pessetes, i, formalment, va prendre possesió el 3 
de gener de 1947 (Gimeno, 2007:150,181-182).

A la década dels anys trenta, la necessitat d’ampliar la via 
de la línia fèrria Carcaixent-Dénia continuava sent una 
prioritat per als interessos económics del districte. Amb 
l’objectiu d’aconseguir el més aviat posible l’ample normal, 
l’11 de setembre de 1932, l’alcalde de Dénia convocava 
una assemblea, que es va celebrar a Foment, en què es van 
reunir representants de localitats relacionades amb la línia. 
El president de la Diputació, Juan Calot, va presidir l’acte 
i també hi eren presents diversos parlamentaris valencians. 
Tots els assistents coincidien en la necessitat d’aconseguir 
l’execució d’aquest projecte, “ofreciendo cada uno por su 
parte la aportación de apoyos, influencias y de todos sus 
entusiasmos para el logro de tal mejora, que esperan encuentre 
menos obstáculos en el nuevo régimen”. Els representants de 
Benifairó i Pego demanaven que la via arribara fins a la seues 
localitats. En definitiva, tots eren conscients que aconseguir 
una infraestructura d’aquestes característiques no era viable 
sense un acord dels poders públics i, per això, es solicitava 
“del Gobierno de la República y de los representantes en 
Cortes, sin distinción de matices, el apoyo necesario para 
que sea una realidad la idea”. Tot i ser una demanda antiga, i 
molt reivindicada, sembla que no era una qüestió plantejada 
des de la unanimitat de tota la societat de la ciutat, perquè 
els catòlics, ara, veien més interessant la perllongació fins a 
Gandia del projecte de via ampla Silla-Cullera, aprovat per la 
Companyia de Ferrocarils del Nord. Aquest posicionament 
s’explicava “hoy más que nunca, ante la próxima terminación 
del ferrocarril Cuenca-Utiel que permitirá un viaje más 
rápido a Madrid y la perspectiva de otros proyectos de 
comunicaciones que irradiarán de Valencia al Centro y 
Norte de España” (RG, 17-9-1932).

Uns anys després, al maig de 1935, sembla ser que la proposta 
de transformar en via ampla la línea fèrria Carcaixent-
Dénia havia perdut el suport d’una gran part de la societat, 
perquè El Momento, setmanari vinculat als blasquistes de la 
ciutat, reclamava l’opció de perllongar la línea Silla-Cullera 
fins a Gandia, tot i que si Dénia o qualsevol altra població 
demanara ajuda per a l’ampliació es donaria, però tenint en 
compte que la prioritat era l’arribada del tren des de Cullera. 
En aquest projecte era fonamental la intervenció de Foment 
i la utilització dels seus contactes a Madrid. Per aquest 
motiu, es demanava que l’entitat es reunira amb l’alcalde i 
treballaren junts (EM, 6-5-1935).

El sector agroexportador guiava gran part de les actuacions 
de Foment i la presidència d’Antonio Mayans (Foto 21), des 
de 1933, va reforçar aquest plantejament. Exportadors, com 
ara Mayans o Cano, no tenien cap problema per a viatjar a 
Madrid i reivindicar qüestions relacionades amb l’economia 
citrícola o d’altres assumptes que afectaven a la ciutat. En 
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el cas de Mayans, aprofitava qualsevol reunió per a exposar 
les seues reivindicacions. Així, a l’octubre de 1933, el Partit 
Republicà Radical Socialista (PRRS), junt amb altres 
republicans, va retre un homenatge al ministre de Justícia, 
Juan Botella Asensi. 

En aquest banquet, Mayans li va demanar que es preocupara 

pels interessos de la regió i que en el Consell de Ministres 
“sea el paladín de nuestros intereses agrícolas y de exporta-
ción amenazados por la política arancelaria de nuestros con-
sumidores” (GE, 20-10-1933).

En una altra ocasió, a principis de 1935, es van produir unes 
gelades importans que van afectar als camps de tarongers, 
arribant a temperatures de -4º al mes de febrer (Garcia, 
2006: 307-309). Aquesta situació va motivar que, el 4 de 
març, els ministres d’Agricultura, Manuel Giménez, i 
d’Indústria i Comerç, Andrés Orozco, realitzaren una 
visita per la zona afectada i durant el banquet, que es va 
realitzar a Foment, Mayans va lliurar un escrit sol·licitant, 
a més d’una indemnització per als productors de taronja, la 
reversió del port a l’Estat, la perllongació de la línia fèrria 
de Silla-Cullera per Gandia, Oliva i Pego, la finalització del 
pantà de Beniarrés i la incautació, també per l’Estat, del 
ferrocarril Port de Gandia-Alcoi. En definitiva, tot el decàleg 
de reclamacions plantejades, als darrers anys, per la burgesia 
agroexportadora i el seu òrgan rector, Foment. Mayans 
també havia sol·licitat de l’alcalde un informe detallat dels 
danys produïts per les gelades, ja que la Comissió Tarongera 
de Llevant (CTL) pensava que podia aconseguir “un 
auxilio del Gobierno que aminore el mal sufrido y dé pie 
al agricultor perjudicado a seguir su marcha ordinaria (EM, 
4-3-1935). La DRV també va voler aprofitar la presència 
del ministre d’Agricultura de la CEDA, formació política 
vinculada a la dreta catòlica valenciana, i Joaquín Ballester 
li va presentar un document, on es recollien les reiterades 
demandes del districte (reversió a l’Estat del port, el pantà de 
Beniarrés, perllongació de la línia ampla Silla-Cullera), junt 
amb altres, com ara la construcció d’una carretera d’Oliva al 
port de Gandia, per Piles i Miramar, o la dotació del Centre 
d’Higiene Rural (RG, 9-3-1935).

Les assemblees tarongeres a Foment es van prodigar 
durant tot el període republicà i, a més de parlar de la 
situació del sector, de la necessitat de construir i millorar 
infraestructures, també es debatien qüestions de caràcter 
normatiu que podien ser perjudicials per als interessos de 
l’economia agroexportadora. El 15 d’abril de 1933, es va 
celebrar una “magna assemblea” a Foment, amb la presència 
de representants dels 29 pobles del districte, entre els quals hi 
eren l’alcalde de la ciutat, socis de l’entitat i directives d’altres 
societats de Gandia. El president, Antonio Mayans (Foto 
21), es va dirigir als assistents en valencià i el seu discurs fou 
publicat integrament a la premsa local. Començava indicant 
que les aspiracions de l’entitat “no son mes que vore si estem 
tots disposts a defendre lo qu’es molt nostre perque ningú 
mos a protechit; perque may s’en han recordat de que existix 
Valensia, sino a segut pera crearmos pagos y dificultats” (sic). 
Per a Mayans, “en lo susesiu no devem rogar, demanar, sino 
exigir; péndremos en nostres mans lo que mos perteneix, lo 
que es molt nostre” (sic), perquè fins a aqueix moment “la 
Senisienta ha segut la regió llevantina y la nostra vollguda 
Valensia” (sic). La seua intervenció finalitzava amb un “¡Vixca 
Valensia! ¡Vixca la Regió llevantina! ¡Vixca Gandía!” (sic).

(Foto 21) Antonio Mayans Mena. President de Foment (1933-1940 i 1945-1950) (Retrat 
del Saló de Presidents de la Societat de Foment AIC). ©SergiEscrivà

(Foto 22) Banquet en honor del republicà Juan Botella, ministre de Justícia, al jardí de Foment 
a l'octubre de 1933. El ministre apareix en el centre de la imatge assegut i darrer d'ell podem 
reconèixer Antonio Mayans, President de Foment, a la seua esquerra l'alcalde Vicent Palmer i 
al costat d'este, amb barba, el metge Fernando Pérez. Arxiu José Miguel Borja - Suso Monrabal.
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En parlar de la intervenció de Mayans i de la del regidor Cano, 
qui denunciava “la riqueza que se nos arrebata” i proposava 
que havien d’anar “todos como un solo hombre a defenderla” 
(EM, 18-4-1933), hem de fer referència al desenvolupament 
a la societat valenciana d’un discurs econòmic agrarista, 
conservador, que destacava la singularitat de l’agricultura 
valenciana i, al mateix temps, plantejava, des d’una visió 
victimista, que el Govern desatenia els interessos de la regió. 
Tant la DRV com el PURA van participar en l’articulació 
d’una ideologia basada en un regionalisme agrari, que 
defensava l’agricultura d’exportació front a altres sectors 
industrials i comercials (Girona, 1993: 212-215) (Valls, 
1992: 198-214).

El 17 d’octubre de 1935, es va celebrar una reunió a Foment 
per a debatre les deficiències del decret de 4 d’octubre, que 
regulava les inspeccions en origen de la taronja, la coloració 
de determinades varietats, sempre que tingueren un grau de 
maduresa adequat i pretenia racionalitzar l’enviament del 
producte, en funció de la varietat i de la zona productora. El 
que semblava un intent de millorar la qualitat de la producció 
i de la seua exportació, no va estar ben acollit pel sector, 
perquè, entre altres coses, es reforçaven les inspeccions i hi 
havia un major control de les exportacions. Des de l’entitat, 
que tampoc estava d’acord amb la normativa aprovada, es 
va demanar “la derogación del artículo que hace referencia 
a la coloración científica o artificial de la naranja y que las 
inspecciones no funcionen más que cuando lo motiven 
accidentes climatológicos. También acordaron otras 
modificaciones sobre requisitos para la exportación”. La 
pressió del sector va provocar la derogació del decret i, per 
tant, la imposició dels interessos agroexportadors (RG, 19-
10-1935) (Abad, 1991: 159-160).

Els representants de Foment estaven presents en els 
organismes encarregats de negociar qüestions relacionades 
amb el comerç de la taronja. Aquesta bona consideració venia 
donada pel fet de reconéixer l’entitat com un organisme 
oficial en els diversos ministeris i, en conseqüència, formava 
part de la CTL (EM, 4-3-1935). Aquesta comissió es va 
crear mitjançant un decret de 7 d’agost de 1934 i estava 
adscrita a la Direcció General de Comerç (Abad, 1991:155). 
Al novembre de 1934, es parlava d’un viatge realitzat pel 
regidor José Cano, a Madrid, en qualitat de president de 
la CTL (EM, 5-11-1934) i uns mesos abans, a l’agost, 
s’havia destacat el seu nomenament com a vocal de la Junta 
d’Aranzels i Valoracions, sent la primera vegada que els 
productors i exportadors valencians tenien representació en 
aquest organisme (EM, 6-8-1934). Al desembre, una missió 
espanyola viatjava a Alemanya per tal de tractar un conveni 
comercial i de divises. En representació de la CTL assistia 
el president de Foment, Antonio Mayans (ED, 1-12-1934).

La CTL donarà pas a la Junta Tarongera Nacional, 
constituïda arran d’un decret de 8 d’agost de 1935, que la 
configurava com l’unic organisme oficial representatiu dels 
interessos de la producció i del comerç dels cítrics. Entre 

les seues funcions estaven les d’assessorar els poders públics 
davant dels problemes de l’economia citrícola; impulsar 
campanyes d’exportació; fomentar l’expansió comercial 
citrícola; o controlar la qualitat dels productes exportats 
(Abad, 1991: 155). De bell nou, Foment estava present en un 
òrgan estatal representatiu dels interessos agroexportadors i 
Antonio Mayans fou elegit membre del seu Comité Executiu, 
junt amb el també exportador Joaquín Sendra, qui havia 
sigut tresorer de la Junta Directiva de Foment, el 1927 (HC, 
10-12-1935). Al llarg d’aquests anys, la crisi econòmica, les 
polítiques proteccionistes d’alguns països europeus, com ara 
Gran Bretanya o França, i també l’enviament de taronges 
d’una baixa qualitat afectaran les exportacions valencianes. 
En opinió d’Abad (1988: 99), “els problemes de qualitat foren 
els de major transcendència i, a pesar que la seua resolució 
era teòricament més fàcil en ser els únics que depenien dels 
mateixos taronjaires, no foren escomesos correctament [...] a 
causa de la curtedat de mires d’un sector que estava oposat 
radicalment a tot control efectiu de la qualitat dels seus 
productes”.

El 16 febrer de 1936, es va produir la victòria del Front 
Popular (FP) en les eleccions generals, i el dia 23, arran 
d’una ordre del governador civil, es va realitzar la substitució 
de l’Ajuntament, elegit el 1931, per una Comissió Gestora, 
integrada majoritàriament per representants obrers i amb 
regidors dels partits republicans. No hi eren en aquest 

(Foto 23) Marcel·li Pérez Martí. Alcalde de Gamdia (02/1936-10/1936). Llibre Borja-
Mora "Gandia 1880-1981"
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Ajuntament regidors del PURA, partit que havia quedat al 
marge de la composició del FP a València. El representant 
d’Unió Republicana Nacional i antic dirigent del PURA, 
José Buigues, va ser elegit alcalde, però va presentar la 
dimissió per les protestes generades entre el públic assistent, 
principalment obrers del port, els quals van reclamar el càrrec 
per a l’anarquista Marcelino Pérez (Foto 23). Finalment, 
Pérez va arribar a l’alcaldia en un ple municipal, celebrat el 
16 de març. A partir d’aquest moment i fins a l’inici de la 
Guerra Civil, al juliol, els problemes de l’educació, l’habitatge 
i l’atur obrer es van convertir en una prioritat del govern 
municipal (Calzado i Sevilla, 2000: 214-227). Es va 
tornar a plantejar la possibilitat d’instal·lar escoles públiques 
a l’edifici de les Escoles Pies i es proposava dedicar una part 
del Palau Ducal a guarderia infantil, biblioteca municipal, 
escola d’arts i oficis, ensenyament de música i a activitats 
de caràcter assistencial. A més, hi havia un gran interés en 
conservar la part artística del monument, procedint a la 
creació d’un museu provincial. Pel que feia als seus jardins 
i als terrenys d’horta, s’havia planificat la instal·lació d’un 
parc infantil, un camp d’esports, una piscina i “todos los 
elementos necesarios para el desarrollo de la cultura física” 
(Sessió del ple municipal, 23-6-1936 i 30-6-1936). Com es 
pot comprovar, els gestors municipals estaven pensant en 
oferir a la ciutat una sèrie de serveis de caràcter educatiu, 
cultural, social i esportiu, que, el 1936, suposaven tot un 
esforç per a l’Ajuntament de Gandia i que representaven 
unes propostes avançades per a la societat d’aqueix moment.  

D’altra banda, molts dels habitatges, on vivia la classe 
obrera, presentaven greus deficiències, el que va motivar que 
des de l’Ajuntament s’acordara la realització de desinfeccions 
domiciliàries i inspeccions per tal de corregir problemes 
relacionats amb la ventilació i els desaigües. Un altre tema 
que afectava directament els treballadors era el lloguer de les 
cases, per la qual cosa els representants obrers del consistori 
també en van proposar la revisió.

El 1936, l’atur obrer es presentava com un problema 
important per a la ciutat i es pretenia buscar una solució, 
bé mitjançant mesures impositives, bé invertint en obres 
públiques, Des de l’alcaldia, Marcelino Pérez va proposar 
la creació de nous arbitris, que no es paralitzaren les 
obres particulars i fomentar l’execució d’obres públiques, 
mitjançant un repartiment extraordinari entre els veïns 
acabalats (Sessió del ple municipal, 7-4-1936).

En relació amb aquesta qüestió, un grup de més de 25 socis 
de Foment va sol·licitar la convocatòria d’una Junta General 
Extraordinària, tal i com establia l’article 19é del Reglament. 
La reunió es va celebrar el 24 de maig de 1936 i l’assemblea 
plantejava “tratar sobre el auxilio y apoyo que la Sociedad debe 
prestar al proyecto de arbitrio extraordinario para conjurar 
el paro obrero en la localidad”. El president Mayans va cedir 
la paraula a José Rodríguez Orland, exportador i regidor 
d’Esquerra Radical Socialista, qui encapçalava amb la seua 
signatura la sol·licitud de la reunió. Rodríguez argumentava 

que a Gandia, en finalitzar la temporada de la recollida de 
la taronja, es produïa el tancament d’algunes indústries, 
com era el cas de les serreries, i, per tant, l’atur d’un “buen 
número de obreros, motivo por el cual el Ayuntamiento ha 
decidido imponer una exacción al vecindario para ayudar a 
los parados forzosos”. Després d’un intens debat, en què el 
president d’Unió Agrícola, José Alandete, negava l’existència 
de l’atur; el director d’El Momento, José Ferragut, i José Cano 
consideraven que s’havia d’actuar directament ajudant a la 
indústria; l’exalcalde Vicente Palmer defensava l’aplicació del 
repartiment per tal de no paralitzar les obres de la reforma 
urbanística de la ciutat; i José Román es mostrava partidari 
d’analitzar les característiques de l’atur i d’actuar per a 
remeiar-ho; a proposta del president, “se acuerda contribuir 
con una cantidad a dicho y discutido reparto” (EM, 25-5-
1936).

Reorganització de la patronal i integració d’associacions 
en Foment

La proclamació de la República va donar pas a una 
reorganització de la patronal, promovent la creació 
d’associacions que defensaren els interessos dels diversos 
sectors econòmics. Aquesta reorganització es va produir 
durant el primer bienni i buscava proporcionar a les entitats 
uns instruments de pressió i reivindicació davant els poders 
públics, així com de negociació amb els sindicats obrers, 
adaptant-se a una nova situació, motivada pel canvi de règim 
polític i una legislació sociolaboral favorable als treballadors 
(Girona, 1993: 201-206).

La burgesia gandiana també es va posicionar i va participar 
d’aquesta reorganització en el nou marc republicà. Així, 
José Cano, un dels empresaris més actius, al maig de 1931, 
indicava en una reunió de la directiva de Foment, “en nombre 
de los industriales aserradores [...] que estos señores están 
constituyendo una sociedad gremial, para la defensa de sus 
intereses, y que verían con gusto el poder formar parte como 
gremio autónomo, de esta entidad, como pudiera hacerlo 
otro grupo el día de mañana, lo que entiende que redundaría 
en beneficio de esta sociedad” (Sessió de la Junta Directiva, 
5-5-1931). L’Associació d’Industrials Fusters va presentar els 
seus estatuts al govern civil el 6 de maig i el seu president 
era el mateix José Cano, tenint altres membres destacats a 
l’àmbit econòmic i polític de la ciutat, com ara l’antic alcalde 
i primer president de Foment, Diego Morell. Al llarg dels 
següents mesos, es van crear altres organitzacions patronals, 
constituïdes per persones associades a Foment: la Federació 
d’Exportadors de Fruites i Hortalisses (agost de 1931), el 
Gremi de Patrons Metal·lúrgics (setembre de 1931) o la Unió 
Agrícola (setembre de 1931).

Tot i que el president de Foment i altres socis van manifestar 
que “ven con simpatía lo expuesto por el señor Cano”, tots 
eren conscients “que para ello se impone la reforma de nuestro 
Reglamento y desde luego se invita al señor Cano a que dé 
estado reglamentario a su proposición que será apoyada por 
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todos” (Sessió de la Junta Directiva, 5-5-1931). El ben cert 
és que la nova situació plantejada requeria la renovació del 
Reglament i dels Estatuts, per tal que altres associacions 
patronals pogueren integrar-se en l’entitat. En definitiva, el 
que es volia era reforçar la institució amb l’entrada de noves 
associacions i, per tant, de nous associats, tot mantenint 
l’autonomia i la unitat de Foment.

El projecte de reforma del Reglament fou subscrit per 115 
socis, l’1 de juny, i es va decidir la seua impressió per tal 
de repartir-ho, a més d’exposar-ho públicament durant 15 
dies. Durant els mesos de novembre i desembre, la Junta 
General va debatre al voltant de la reforma del Reglament. A 
proposta de Fernando Pérez (Foto 18), qui va tindre un paper 
molt participatiu en les discussions, el secretari va explicar 
que la finalitat de la reforma pretenia “dar amplia cabida a 
todos los gremios que lo soliciten, sin que ‘Fomento’ pierda 
su autonomía y libertad de acción”.

Per a Fernando Pérez, els gremis dels quals es parlava no només 
havien de ser patronals, sinó que també podien ser obrers, 
el que implicava obrir l’entitat a altres sectors de la societat 
i limitar el seu caràcter burgés. José Cano, un dels autors 
del projecte de reforma presentat, argumentava la necessitat 
de realitzar canvis, en fer referència a dues associacions que 
s’havien constituït, integrades per importants membres de 
Foment, i que no havia “de correrse el riesgo de alejar de 
nuestra  casa social a los núcleos agremiados que pudieran 
formarse, ante la necesidad cada día más apremiante de 
convivir, por estar ligados los intereses de todos” (Sessió de 
la Junta Directiva, 13-11-1931).

La discussió de la reforma no era una qüestió senzilla i no 
hi havia una unanimitat al respecte. Per aquest motiu, es 
va perllongar durant unes setmanes, i, l’endemà, Fernando 
Pérez, qui volia aprofitar l’avinentesa per aconseguir 
que altres col·lectius formaren part de l’entitat, indicava 
que “tomando como mira los derechos que la mujer ha 
conseguido, poniéndola al nivel del hombre, en todos los 
sectores de la vida, justo es reconocer que hay que agregar en 
el Reglamento que éstas puedan ser consideradas lo mismo 
que los hombres, y para ellas pide se incluya en el Reglamento 
dicha proposición”. A més, tot i que el metge era conscient 
de la configuració d’un projecte “meramente patronal”, 
continuava amb la idea d’obrir Foment a la societat gandiana, 
tot plantejant  que “sin distingos de ninguna clase, esta 
sociedad debe de cobijar lo mismo a patronos que a obreros”. 
La proposta d’igualtat de gènere va trobar el suport d’alguns 
socis, com ara Rafael Llorens o Francisco Romaguera (Foto 
25), però d’altres hi pensaven que no era necessària, perquè 
les dones ja tenien accés a Foment, “cualquiera que sea su 
estado de casada o soltera o de la profesión que ostente”. 
Aquesta opinió, exposada per Vicente Bañuls, no tenia res a 
veure amb allò que havia argumentat Pérez, perquè la seua 
proposició no era “de caràcter individual, y sí colectivo, o 
sea que cuando una Asociación, Gremio, Federación, etc. 
de mujeres, pidan el derecho de poder cobijarse en esta 

sociedad, les sean concedidos, con igual derecho que a 
los hombres”. El president Ferragud va acabar d’aportar a 
la discussió una dada que ens dibuixa molt bé la veritable 
presència de la dona a Foment: l’entitat va arribar a tindre 
una dona inscrita, la qual ja no hi era. Si a les darreries de 
1930, Foment comptava amb 530 socis, ens podem fer una 
idea de com la dona accedia a l’entitat: en qualitat de familiar 
d’un home.

Altrament, en començar la revisió del Reglament article per 
article, es va establir una discussió “bastante acalorada” al 
voltant del article 9é, que era el que havia de permetre la 
incorporació d’altres associacions a Foment. Alguns socis 
consideraven que no s’havia de modificar el Reglament, 
perquè el que s’havia aprovat era la discussió al voltant del 
projecte, però no calia anar més enllà. Per a Vicente Palmer, 
el que realment s’havia aprovat fou la totalitat de la reforma 
i, per tant, s’havia de tractar article per article, tal i com 
també havia plantejat, anteriorment, Fernando Pérez (Sessió 
de la Junta Directiva, 14-11-1931).

En sessions posteriors, la discussió entre socis va arribar a 
qüestionar l’actuació del president de l’entitat i tot el que 
fins a aquest moment s’havia realitzat. Així, Vicente Bañuls 
proposava que “se deseche la totalidad del proyecto de 
reforma del Reglamento, anulando lo acordado hasta hoy”. 

(Foto 24) José Rubio Galiana 

(Foto 26) Angel Gasque Suñer

(Foto 25) Francisco Romaguera Ruiz

(Foto 27) Guillermo Domingo Sidro. 
Dentista
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La votació d’aquesta proposició va suposar una derrota del 
president i d’una part de la seua Junta Directiva, per 18 vots 
a favor de la proposta i 12 en contra, amb l’abstenció de 
Fernando Pérez. Per tant, es rebutjava la totalitat del projecte 
de reforma i, a continuació, el president, el secretari, el 
vicesecretari i el vocal Guillermo Domingo, van presentar la 
seua dimissió. Davant la desconsideració envers el president, 
el secretari, Juan José Bernabeu (Foto 10 i 28), afirmava que “se 
ha hecho un flaco servicio a ‘Fomento’, cuyos desagradables 
resultados no tardarán en producirse y lamenta que todo ello 
no es debido a otra cosa sino a personalismos que envenenan 
todas las cuestiones” (Sessió de la Junta Directiva, 16-11-
1931). Bernabeu havia encertat en la seua interpretació dels 
fets i la necessitat de constituir associacions patronals que 
s’integraren en Foment, amb la corresponent reforma del seu 
Reglament, havia posat en evidència les diverses sensibilitats 
que conformaven l’entitat.

Finalment, la situació es va reconduir, i es van retirar les 
dimissions. A les darreries de 1931, el 30 de desembre, 
s’aprovava la reforma de diversos articles dels Estatuts i del 
Reglament, amb la qual cosa s’eliminaven els entrebancs 
que complicaven la integració d’associacions patronals en 
Foment. La reforma va ser possible perquè un grup de socis 
havia presentat un escrit, l’1 de desembre, tot demanant 
només la reforma del article 9é dels Estatuts, així com 
dels articles 56é i 57é del Reglament. D’aquesta forma, 
s’acordava una reforma parcial i es garantia que els canvis 
efectuats no alteraren dràsticament el funcionament de 
Foment. A l’article 9é dels Estatuts s’afegia un paràgraf que 
indicava el següent: “A este efecto los socios de Fomento 
podrán constituirse en Gremios o Asociaciones que gozarán 
de régimen autónomo dentro de la misma entidad”. D’altra 
banda, l’article 56é del Reglament es reformava manifestant 
que els socis que s’agruparen en associacions o gremis, tal i 
com indicava l’esmentat article 9é dels Estatuts, “deberán 
notificarlo a la Junta Directiva de Fomento mediante la 
presentación del Reglamento interno del gremio o asociación; 
y para su funcionamiento se necesitará autorización expresa 
de la Directiva”. En el cas de l’article 57é, es remarcava que 
les associacions o gremis es podien instal·lar i celebrar les 
reunions en els locals que la Junta Directiva designara, 
sempre que hi haguera una notificació prèvia del dia, l’hora 
i l’objecte de la convocatòria. Per tant, amb aquesta reforma, 
Foment podia aconseguir reforçar el seu paper d’entitat 
referent en la defensa dels interessos de la patronal gandiana 
i del districte, i, al mateix temps, no perdia el control de les 
associacions integrades en el seu edifici (Sessió de la Junta 
Directiva, 30-12-1931).

Al març de 1932, la Federació d’Exportadors de Fruites i 
Hortalisses, que aglutinava els més destacats exportadors 
de la ciutat, sol·licitava integrar-se a Foment. El president 
era l’omnipresent Jose Cano i, junt amb Vicente Palmer, es 
comprometia a realitzar com a mínim “cincuenta altas de 
socios que pagarían cincuenta pesetas de la cuota de entrada 
y cinco pesetas de la cuota mensual”. Aquesta incorporació 

implicava un augment important del cens de socis i, en 
contrapartida, Foment havia de “construir un saloncillo 
para poder reunirse”. Si l’entitat no podia fer-se càrrec de 
tot el pressupost de l’obra, els exportadors assumien la 
diferència de la despesa (Sessió de la Junta Directiva, 18-3-
1931). La proposta implicava que Foment no feia complir 
l’article 57é del seu Reglament, perquè la Junta Directiva era 
l’encarregada de designar el local on les associacions inscrites 
celebraven les seues reunions, i, en aquest cas, els exportadors 
imposaven la construcció d’una nova sala.

El 2 d’octubre de 1933, la recent creada Associació Patronal 
del Port també era admesa al si de Foment. Aquesta associació 
agrupava a consignataris, agents d’embarcament i duanes, 
o importadors, en definitiva, la burgesia que controlava el 
comerç portuari, i que es configurava com un grup influent 
a Gandia. El seu president era el jove advocat i consignatari 
Joaquín Sendra Mengual. L’associació s’havia creat “ante la 
necesidad de una unión de todos los elementos interesados en 
el Puerto para que ejerciendo el derecho de petición, conseguir 
todas las mejoras posibles para el tráfico y reglamentación 
del trabajo” (RG, 7-10-1933). Aquesta associació estava 
vinculada al Sindicat d’Agents d’Embarcament del Port de 
Gandia. Per això, a les darreries de 1934, l’exalcalde Oltra, 
vicepresident dels agents d’embarcament, els representava a 
l’Associació Patronal del Port (Sevilla i Alonso, 2019: 56).

Les activitats culturals, educatives i lúdiques

Des de la seua creació, Foment va destacar per l’organització 
d’activitats destinades a la burgesia, com ara conferències, 
recitals de música i poesia o exposicions. A més, el president 
Ferragud havia manifestat, el 1931, a l’inici del seu mandat, 
el desig de recuperar les conferències de caràcter cultural, 
que havien donat un prestigi a l’entitat.

Així, el 12 de març de 1931, Salvador García “Panxa Verda” 
(Foto 29), reconegut instrumentista de guitarra, donava 
un concert a la seu de l’entitat, i en aquesta vetlada també 
participava el poeta d’Oliva, Salvador Soler Soler. Les 
vetlades culturals alternaven amb les conferències, com la que 
va impartir el republicà Fernando Valera, el diumenge 15 de 

(Foto 28) Juan José Bernabeu (Foto 29) Salvador Garcia "Panxa 
Verda"
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març, al Teatre Serrano, sota el títol “Formación psicológica del 
ciudadano” (BY, 19-3-1931). Valera era un destacat republicà, 
membre del PRRS. Per a la dreta catòlica, la conferència 
havia tingut un caràcter antimonàrquic i anticatòlic. D’altra 
banda, no era el millor moment per a realitzar-la, perquè 
es trobaven en un període preelectoral i en un context de 
campanyes contra la Monarquia. Es considerava que més 
que una conferència fou un míting, tot arribant a indicar: 
“De ahí que en los pueblos de esta huerta, corriese la voz de 
que era un mitin republicano, y así vinieron en comisiones”. 
Foment s’havia de caracteritzar pel seu apoliticisme i, per 
aquest motiu, no es comprenia “el porqué una entidad, 
creada para incrementar los intereses económicos de Gandía 
y su región, pueda actuar como ‘fomento’ de un vergonzante 
republicanismo” (RG, 21-3-1931). Per contra, els socialistes 
consideraven que la conferència de Fernando Valera fou 
“un acto electoral de positiva eficacia”, perquè la coalició 
republicano-socialista no va realitzar una gran campanya de 
propaganda política i només va organitzar tres mítings, que 
van estar complementats amb la informació apareguda a la 
premsa republicana (EP, 21-4-1931).

Una vegada proclamada la República, Foment continuava 
amb el seu programa de conferències i hi havia prevista una 
de l’abat de Gandia, José Sola López (Foto 30), però, al maig 
de 1931, el religiós remetia una carta a la Junta Directiva, 
comunicant que no podia “dar la conferencia que tenia 
prometida a esta sociedad”. Davant d’aquesta circumstància, 
el president li oferia la possibilitat de trobar una altra data 

per a celebrar-la (Sessió de la Junta Directiva, 5-5-1931). Uns 
dies després, la publicació d’una carta pastoral del cardenal 
Segura, primat d’Espanya, contrària al règim republicà, 
donava pas a tot un seguit de reaccions anticlericals, que 
també van afectar a Gandia, tot i que la intervenció de les 
autoritats va evitar que es produïren incidents destacables 
(Calzado i Sevilla, 2000: 147).

La directiva de Foment, amb una important sensibilitat 
republicana, convidava personalitats polítiques d’aquest 
camp, com ja havia fet en altres ocasions. Així, el 15 de 
desembre de 1931, el blasquista Ricardo Samper donava 
una conferència sota el títol “Consideraciones acerca de la 
reforma agraria”, que “fue muy concurrida y a ella estaban 
invitados todos los señores socios y autoridades de la ciudad” 
(Sessió de la Junta Directiva, 4-1-1932). Samper era advocat 
i diputat a Corts. En aquest moment, el govern municipal 
estava dirigit pel PURA i el partit es va mobilitzar per a 
donar suport al seu correligionari, a qui es va recórrer, en 
diverses ocasions, per tal de buscar la seua intermediació en 
temes importants per a la ciutat.  

El ben cert era que, el 1931, l’entitat estava dirigida per una 
important representació republicana de la ciutat. Per tant, 
tot i ser una societat “apolítica”, al si de la Junta Directiva es 
van plantejar discussions que anaven més enllà de la defensa 
de qüestions de caràcter econòmic o associatiu. D’aquesta 
forma, hem de destacar una Junta Directiva Extraordinària, 
celebrada al setembre de 1931, on es va llegir una carta del 
soci Joaquín Melo Mayor (Foto 31), republicà amb una 
àmplia trajectòria, sol·licitant que Foment protestara per la 
destitució i l’obertura d’un expedient al comandant Eduardo 
Merín, qui, uns mesos abans, havia proclamat la República a 
la Comandància de Marina del port de Gandia. L’esmentat 
comandat havia estat acusat de comunista i d’haver efectuat 
“amenazas graves contra personas y propiedades” (BY, 24-
9-1931). Després d’una “laboriosa discusión”, que va durar 
dos dies, es va prendre l’acord de dirigir un telegrama al 
president del Govern de la República i al ministre de Marina, 
on el president Ferragud, en nom de Foment, mostrava 
“respetuosament su disgusto” per l’expedient instruït al 
comandant (Sessió de la Junta Directiva, 19-9-1931 i 20-
9-1931). Tot i les protestes, no es va aconseguir paralitzar 
la instrucció del procés (Sessió de la Junta Directiva, 5-10-
1931).

A més de les conferències de caràcter polític, també es van 
organitzar altres amb una temàtica econòmica, com ara 
l’anunciada per al dia 16 de març de 1932, amb la intervenció 
del periodista Alfred M. Frauenstein, el qual va parlar al 
voltant del “Plan quinquenal soviético” (EM, 11-3-1932). 
Ens crida l’atenció el tema escollit i l’interés que poguera 
despertar entre la burgesia de la ciutat. L’acte, presentat 
pel regidor blasquista Francisco Lorente, es va traslladar al 
Teatre Royalty, i el ponent, mitjançant gràfics i estadístiques, 
va parlar dels efectes negatius que per al poble soviètic va 
tindre la implantació del pla quinquennal (RG, 23-4-1932).

(Foto 30) Abat José Sola López ©Col·leccióBorja-Monrabal
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Les qüestions sanitàries també estaven presents i, així, 
s’organitzava una conferència per al 3 de juny de 1933, 
impartida per un eminent tisiòleg, el doctor Mariano Pérez 
Feliu, qui dissertaria al voltant del tema: “El valor del sol 
y del aire que hoy se pierden”. El prestigi del ponent i la 
utilització de projeccions cinematogràfiques de ben segur 
que garantien l’assistència del públic (EM, 29-5-1933).

No faltaren les conferències al voltant de la taronja, com 
era el cas de la impartida per l’enginyer agrònom Antonio 
Bartual, el 19 de febrer de 1934, amb el títol “Organización 
comercial naranjera en California”. La intervenció del 
ponent comptaria amb la projecció de pel·lícules i s’indicava 
que, “dada su importancia, es de esperar que asistan a ella 
todos los interesados en la producción naranjera” (RG, 17-
2-1934). La crònica de l’esdeveniment ens indica que no 
hi havia molta gent a la sala, fins al punt que el president 
Mayans, qui presentava el conferenciant, “se condolió de la 
falta de público en un asunto de tanto interés en los actuales 
momentos”. El que es pretenia era donar una visió de com 
s’havien organitzat els productors de taronja als Estats Units 
i explicar que la fruita enviada a l’estranger havia d’arribar en 
bones condicions, fent una selecció de la de millor qualitat 
(RG, 24-2-1934).

Junt amb les conferències, es van impulsar altres iniciatives 
de caràcter cultural i, així, l’actuació del bibliotecari de 
Foment, Fernando Pérez, persona que durant tota la seua 
vida va demostrar un compromís amb el progrés educatiu i 
cultural de la ciutat, va afavorir que la magnífica biblioteca 
de l’entitat s’obrira “a determinadas horas y días, mediante la 
presentación de una tarjeta de un señor socio”. Des del mes 
de maig de 1931, la biblioteca va  estar a disposició del públic 
de 18 a 21 hores (Sessió de la Junta Directiva, 5-5-1931). A 
les darreries de setembre, l’horari d’obertura establert era el 
de 18 a 21 hores els dies laborables i de 10 a 13 hores els 
festius, “pudiendo los que deseen hacer uso de ella, aunque 
no sean socios, proveerse de la necesaria tarjeta-pase, que se 
facilitará en conserjería a requerimiento de un señor socio” 
(Sessió de la Junta Directiva, 5-10-1931), i en la que havia 
de constar el nom d’aquest i de l’interessat (BY, 1-10-1931). 
Uns anys després, arran de la commemoració de la festa 

del llibre, el 1935, es remarcava que Foment continuava 
enriquint la seua biblioteca i que, davant de la manca d’una 
biblioteca popular i pública a Gandia, s’havia configurat 
com un instrument de formació cultural i educativa per 
a les persones que la utilitzaven (Foto 33). Per al cronista 
de la ciutat, José Vila García, l’Ajuntament s’havia esforçat 
en aconseguir centres educatius d’ensenyament primari i 
secundari, deixant de banda la creació d’una biblioteca que 
“constituiría el complemento de toda esa urgente labor”. En 
considerar-se aquesta biblioteca com la biblioteca pública de 
la ciutat, s’animava al lector de l’article a fer una donació 
d’un llibre, ampliant d’aquesta forma el fons bibliogràfic de 
l’entitat (EM, 22-4-1935).

Des del punt de vista cultural i educatiu, Foment s’havia 
obert a la societat gandiana. Així, per acord de la Junta 
Directiva, amb data de l’1 de març de 1932, el president 
anunciava que el dia 10 començaven les classes d’idiomes 
en les sales de l’entitat, amb els següents horaris i professors:

Esperanto: els dimarts, dijous i dissabtes de 20 a 21 hores, 
amb el professor Rafael Vizcaíno. Francés: els dilluns, 
dimecres i divendres de 17 a 18 hores, amb el professor 
Vicente Juan Gómez. Francés: els dimarts, dijous i dissabtes 
de 21 a 22 hores, amb el professor Juan Mahiques. Inglés: 
els dilluns, dimecres i divendres de 21 a 22 hores, amb el 
professor Juan Mahiques.

Els socis i les seues famílies podien assistir gratuïtament, 
prèvia inscripció, i pel que feia a les persones no associades a 
l’entitat, havien de pagar 15 pessetes mensuals i la directiva 
es reservava el dret d’admissió (MO, 3-3-1932). Aquesta 
iniciativa va despertar un gran interés i, a l’abril, a les classes 

(Foto 31) Joaquín Melo Mayor

(Foto 33) Biblioteca de Foment AIC 

(Foto 32) Gonzalo Pérez Rancaño
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de francés assitien 110 alumnes d’ambdós sexes; a la d’anglés 
62 i a la d’esperanto 19 (EP, 8-4-1932).

De l’ensenyament d’idiomes que es realitzava a Foment, 
hem de fer menció a l’aprenentatge de l’esperanto, que es 
configurava com una llengua “planificada” universal de 
comunicació. Al llarg de la dècada dels anys trenta, la difusió 
de l’esperanto a Espanya es va realitzar mitjançant una xarxa 
d’associacions, algunes de caràcter “neutre”, no vinculades 
a una determinada adscripció social i política, i, per tant, 
seguien les directrius del moviment esperantista “oficial”; 
d’altres, presentaven una connexió amb plantejaments 
progressistes i republicans; i, per últim, no faltaven les que 
s’identificaven amb organitzacions obreres: anarquistes, 
socialistes o comunistes (Navarro, 2004: 85-99).

A Gandia, hi havia un nucli d’adeptes, els quals s’indicava 
que “forman ya legión”. Aquests van organitzar una activitat, 
el 26 de juny de 1932, on van participar també dues societats 
esperantistes de Xest i València. Els assistents a la trobada 
van ser rebuts a l’Ajuntament per l’alcalde Oltra i després 
es van dirigir al Teatre Royalty. El delegat de l’Associació 
Universal Esperantista a Gandia, el senyor Vizcaíno, fou 
l’encarregat de presentar l’acte i, en nom dels esperantistes 
de la ciutat, també van intervindre la senyoreta Angelita 
Tarrasó i el regidor socialista José Bañuls Tamarit, qui en 
un breu discurs va reclamar de l’Ajuntament un suport 
moral i material per tal de promoure la difusió “del bello 
ideal Esperantista”. Després dels discursos i de la lectura de 
poesies, els participants es van traslladar a Foment, on es 
va servir una paella i, a la vesprada, van visitar la ciutat i la 
platja (RG, 2-7-1932)

Uns anys després, a principis de 1934, des del Grup Escolar 
Gómez Ferrer (després anomenat Cervantes) (Foto 34) 
s’organitzava una classe complementària d’esperanto per als 
alumnes de les escoles nocturnes d’adults, diàriament de 19 
a 20 hores, aprofitant la presència del mestre Félix Navarro 

Clemente, “entusiasta y culto esperantista”. El director del 
centre, Francisco Vicente Climent Nalda, va publicitar 
aquesta classe des del micròfon de Ràdio Gandia, amb el 
desenvolupament de la conferència “Esperanto idioma 
internacional” (EM, 29-1-1934). En aquest context d’impuls 
del coneixement de l’esperanto, a Tavernes de la Valldigna, 
trobem el Grup Cultural Esperantista, que es va constituir 
al juny de 1935 (Navarro, 2002: 511).

De l’interés de la institució per promoure activitats per a 
“divulgar la cultura y contribuir a la obra social” va sorgir  
la iniciativa d’organitzar classes d’aritmètica elemental i 
nocions de comptabilitat, les quals començarien a partir del 
15 de novembre de 1932. En el cas de no tindre la condició 
d’associat, els assistents havien d’estar presentats per un 
soci. Les classes tenien un horari de 21 a 22 hores els dies 
laborables i el professor era Juan Mahiques (RG, 5-11-1932).

D’altra banda, les exposicions d’art també van estar presents 
en els salons de Foment, com ara la inaugurada el 26 de 
desembre de 1931, que comptava amb obres del pintor i 
cartellista José Renau, qui fou director de Belles Arts durant 
la Guerra Civil, i de la que posteriorment seria la seua dona, 
Manuela Ballester, una destacada pintora, cartellista i 
il·lustradora (BY, 31-12-1931). En altres ocasions, el conegut 
artista local, Gonzalo López Rancaño (Foto 32), avantatjat 
deixeble de Sorolla, segons remarcava la premsa, va omplir 
de color els salons de la institució. Per exemple, al gener 
de 1933, presentava una exposició amb 30 quadres (RG, 
7-1-1933) i, dos anys després, participava en una exposició 
conjunta amb el dibuixant Joaquín Martínez (JIMO), on 
destacaven les seues marines i retrats. Aquesta activitat fou 
complementada amb una conferència del regidor Francisco 
Lorente, qui va reflexionar al voltant de l’evolució de l’art a 
través del temps (RG, 5-1-1935).

A l’octubre de 1932, s’organitzava un concurs de fotografia 
per a aficionats. Els temes de les imatges havien d’estar 
relacionats amb el districte i s’atorgaven premis en metàl·lic 
i valuosos regals. Després, s’exposarien en un saló per als 
socis, el 9 i 10 d’octubre i l’11 s’obria l’exposició pública per 
a la resta de dies de la fira (RG, 1-10-1932). Les fotografies 
presentades recollien, principalment, motius relacionats amb 
la mar i també amb un altre espai emblemàtic de la ciutat, la 
muntanyeta de Santa Anna (RG, 15-10-1932).

Per últim, val a dir que a Foment es dedicava un espai a jocs 
de taula, tenia una sala de billars, un àrea de lectura de la 
premsa o del seu fons bibliogràfic i no faltaven els balls de 
saló, destacant els celebrats durant el Carnestoltes. Aquesta 
darrera activitat, que caracteritzarà a l’entitat al llarg de la seua 
història, es manifestava com una escenificació de l’ostentació 
de la burgesia de la ciutat. Tot i que, el 1934, El Momento 
destacava que les celebracions de Carnestoltes havien tingut 
molta més afluència de gent a Fraternitat Republicana, on 
s’aglutinava una gran part de la joventut de la ciutat. A més, 

(Foto 34) L'antic col·legi de les Ursulines que pasarà a ser un grup escolar públic, primer amb 
el nom de Doctor Gómez Ferrer i, després, amb el de Cervantes ©ArxiiuS.Monrabal
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es deixava molt clar que “Fomento va perdiendo el caràcter 
de centro recreativo que se le imprimió y va adquiriendo el 
de entidad económica y de responsabilitat”, en un context 
de crisi econòmica i de reivindicacions davant dels poders 
públics (EM, 19-2-1934). Junt amb el ball d’adults, hi havia 
una tradició de celebrar un ball infantil, amb un concurs 
de vestits inclòs. La referència a l’acte de 1934, ens ajuda a 
imaginar-nos com era l’ambient d’aquesta festa a l’entitat: 
“Salón llenísimo, damas distinguidas, personalidades, y una 
deliciosa multitud de niños vistiendo trajes de mucho gusto”. 
Els xiquets gaudien de la festa, rebent caramels i bombons. 
Si parlem del premi del millor vestit, el xiquet guanyador va 
aconseguir una figura de marbre (RG, 17-2-1934).

Epíleg

En iniciar-se la Guerra Civil, l’edifici de Foment va passar 
a ser la seu d’Esquerra Republicana, el partit de Manuel 
Azaña, i no serà fins al 30 de setembre de 1939, al voltant 
de sis mesos deprés de finalitzada la contesa bèl·lica, quan 
es torne a celebrar una Junta Directiva. L’estat de l’edifici 
era “lamentable”, havien desaparegut pràcticament tots els 
documents i molts dels llibres de la seua biblioteca no hi eren, 
tot i que, possiblement, la majoria estigueren a l’institut. 
El president tornava a ser Antonio Mayans, l’exportador 
que es caracteritzava per fer els discursos en valencià i que 
llançava visques a València, la regió de Llevant i a Gandia. 

Ara, en castellà, donava “gracias a Dios por haber guiado 
al Caudillo por el camino de la Victoria e hizo votos para 
que tal merced fuese eterna para el bien de España: Una, 
Grande y Libre”. La repressió franquista i la implantació del 
nacionalcatolicisme ho impregnaven tot, i la defensa d’un 
regionalisme agrari, practicada durant la Segona República, 
quedava enrere. Així, tots els membres de la Junta Directiva 
Extraordinària, dempeus, “se asociaron al Presidente al 
grito de ¡Viva Franco! ¡Arriba España!” (Sessió de la Junta 
Directiva, 30-9-1939).

El canvi de règim polític no va ser un entrebanc per tal 
que antics membres de Foment, participaren en el seu 
funcionament, tal i com passava amb José Rubio, qui va 
continuar realitzant les tasques de comptable, que venia 
desenvolupant des de 1923 (Sessió de la Junta Directiva, 
4-12-1939), o l’excalde republicà Vicente Palmer, qui havia 
sigut elegit vicepresident, el 17 de febrer de 1952 (Sessió de 
la Junta Directiva, 15-3-1952). En el cas d’aquest últim, 
durant els anys cinquanta, junt amb l’alcalde Román, 
tindrà l’oportunitat de dirigir un projecte que s’havia aturat 
per l’inici de la Guerra Civil: la urbanització de la platja. 
D’aquesta forma, el sector agroexportador estava posant 
las bases d’allò que serà una platja orientada al turisme i 
continuava amb la idea de col·locar-la entre les millors de la 
Mediterrània (Sevilla, 2019: 117-118).
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Hemeroteca
BY: Bayrén.
ED: El Debate.
EM: El Momento
EP: El Popular.
EPU: El Pueblo.
FV: Foc Valencià en la Semana Fallera. Llibre Oficial de l’Asociació d’Artistes Falleros 
(sic), 1935.
GA: Gaceta de Madrid
GE: Germinal.
HC: Heraldo de Castellón.
MO: Mondúber.
RG: Revista de Gandía.
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La conspiració

Els rumors sobre intrigues militars i trames conspiratives van 
acompanyar la Segona República des del moment de la seua 
proclamació. Certament, l'exèrcit espanyol havia mostrat al 
llarg de la història contemporània un clar rebuig a acceptar 
la subordinació al poder civil i una especial predisposició a la 
insurrecció violenta. El fracàs del primer intent de subvertir 
l'ordre constitucional, protagonitzat per una camarilla 
de militars monàrquics encapçalats per José Sanjurjo en 
1932, no va aturar als conspiradors. Aquests continuaren 
d'amagat les seues activitats amb el recolzament de la Itàlia 
feixista, que ja aleshores seguia la política espanyola des d'un 
plantejament agressiu i intervencionista (Viñas, 2012).

El triomf del Front Popular en les eleccions de febrer de 
1936 no va fer més que accelerar aquesta dinàmica. A partir 
d'abril, el General Emilio Mola (Foto 35) va assumir tot el 
protagonisme i va eixamplar la xarxa conspirativa a totes les 
armes i cossos, amb enllaços a totes les guarnicions i forces 
d'ordre públic. Fora dels quarters, els militars sediciosos 
comptaren amb una trama civil formada per carlistes, 
monàrquics, falangistes, cedistes i catòlics conservadors 
de diferents tendències. Els seus projectes ideològics eren 
diversos, però tots compartien l'objectiu de tallar d'arrel el 
programa reformista de la República i, sobretot, evitar la 
represa de les reformes socioeconòmiques paralitzades en 
1933 que posaven en perill els interessos de les elits (Gil 
Andrés, 2014).

El moviment facciós es va vertebrar a través dels caps de 
Partit Judicial que, segons el pla general de la conspiració, 
havien de comptar amb un cap militar i un cap polític. 
A Gandia, l'organització militar estava dirigida per Juan 
Selva, comandant retirat i tradicionalista, i la trama civil 
encapçalada per Andrés Escrivà, regidor de la Dreta Regional 
Valenciana. El testimoni de Juan Baydal assenyala també 
com a capitostos als tradicionalistes Ignacio Martínez, 
Ramón Sancho, Jesús Domingo i León Climent (Foto 37); 

al metge José Melis i a José Fuster, de la Dreta Regional 
Valenciana i al falangista Lluís Belda (Foto 38), entre altres. 
Tots estaven, d'acord amb la instrucció reservada número 
1 redactada per Mola a l'abril, organitzats per secundar un 
alzamiento la data exacta del qual, tanmateix, desconeixien. 
Però les zones rurals i les ciutats menudes com la nostra 
no tenien una guarnició militar que poguera revoltar-se, 
prendre possessió de l'ajuntament i detindre les autoritats 
legals. Per tant, la complicitat de les forces policials adquiria 
una importància cabdal per al triomf de la insurrecció. 
Gandia comptava amb una vintena de guàrdies civils, trenta 
carrabiners, catorze guàrdies urbans armats, set agents de 
vigilància i un guarda rural (Calzado Aldaria i Martí 
Pellicer, 2017).

L'alçament militar va sorprendre a molts estiuant. El capità 
de carrabiners, Manuel García Rico, va rebre “con gran 
júbilo” les primeres notícies a través d'una ràdio propietat 
de l'exportador Romualdo Estevan, amb qui havia coincidit 
a la platja. Segons la declaració que el mateix Rico va 

Bernat Martí i Pellicer

La Guerra Civil (1936-1939) 

(Foto 35) General Emilio Mola Vidal (Foto 36) General Francisco Franco 
Bahamonde
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efectuar en el procediment sumaríssim que se li va seguir 
en acabar la guerra, les forces a les seues ordres estaven 
preparades per unir-se a la revolta i volien establir un “punto 
de apoyo intermedio” d’ajuda a les guarnicions militars 
d’Alcoi, Alacant i València. Sembla, fins i tot, que a través 
del metge Melis, havia acceptat la proposta de l'alferes de la 
Guàrdia Civil de “sumarse a las fuerzas de la Benémerita y 
particulares de la derecha” encara que, poc després, se'n va 
desdir. Diferents testimonis apunten que les seues relacions 
personals eren dolentes o, si més no, tibants. Un parell de 
dies després del 18 de juliol, no obstant, tots dos van ser 
portats davant de les autoritats municipals. Quan l'alcalde 
va demanar a l'alferes de la Guàrdia Civil que es posara a 
les seues ordres, aquell va respondre “que el no se ponía más 
que a las órdenes de sus superiores dentro de su Instituto” i, 
tot seguit, es va aquarterar. El mateix camí va seguir García 
Rico que, en no rebre cap consigna del cos, va ordenar la 
concentració dels carrabiners al Palau Ducal, sempre segons 
ell, amb l’objectiu “de hacerse fuerte si le ayudaban y se le 
sumaban los elementos de derecha”.

Els falangistes, per la seua banda, havien concentrat una 
centúria d'homes armats en una muntanya propera a la 
carretera de Madrid, en terme de l'Alcúdia de Crespins, a 
l'espera d'ordres per unir-se a la rebel·lió.

Seguiren dies d'incertesa. De València no arribaven notícies 
encoratjadores per als rebels. La Guàrdia Civil es mantenia 
passiva, tot esperant l'actuació dels militars que, pel seu 
costat, no aconseguien fer-se amb el comandament de la 
Tercera Divisió Orgànica. El general Martínez Monje, que 
n'estava al càrrec, va romandre fidel a la República des del 
primer moment i això va desbaratar els plans dels colpistes 
(Mainar, 2006). Per aquest motiu, a Gandia no arribaven 
ordres. Des de l'inici del cop, els guàrdies urbans no eixien 
per a res de l'Ajuntament i es pot ben dir que, el dia 22, les 
milícies ja dominaven completament la ciutat.

El dia 24 de juliol va ser el capità de Carrabiners el que intentà 
traslladar a l'alferes de la Guàrdia Civil a través d'Amadeo 
Cascales, secretari del Jutjat, “que se le incorporara con la 
fuerza a sus órdenes, y que le recibiría con los brazos abiertos” 
però Cascales va ser detingut a l'endemà i el missatge no va 
arribar al seu destí.

Durant aquests dies, “una manifestación del populacho se 
dirijió al Cuartel de dicho Instituto con ánimo de asaltarlo”. 
García Rico va entrar al quarter en el moment en què l’alferes 
establia comunicació telefònica amb els seus superiors “no 
sabiendo lo que tratarían pero si puedo observar que soltó 
el auricular con gesto de profunda contrariedad, y que el 
declarante se asomó a la puerta del Cuartel y dijo a las masas 
que se disolvieran, que ya se arreglarían las cosas”. Potser 
estava rebent l'ordre del tinent coronel Ricardo Argomariz, 
cap de la comandància exterior de la Guàrdia Civil, que 
davant dels esdeveniments que s'estaven produint a diferents 
ciutats de la província va optar per concentrar tots els 
guàrdies sota el seu comandament en el quarter d'Algirós de 
València. Fet i fet, la Guàrdia Civil abandonà Gandia entre 
el 29 i el 30 de juliol, fent impossible ja la revolta.

Tot i estar-hi predisposats, les desavinences entre les forces 
d'ordre públic, les notícies confuses que arribaven de 
València per la manca de resolució del comandament i la 
ràpida derrota dels colpistes a Alacant i Alcoi, havien acabat 
per avortar la revolta antirepublicana a Gandia. Però no serà 
només la incapacitat dels sollevats allò que explica el fracàs de 
la temptativa colpista. La defensa de la República començà 
a operar-se des del primer moment en les institucions i en 
el carrer, on el cop d'estat va provocar l'esclat revolucionari 
que els facciosos, segons el seu argumentari, pretenien evitar.

La Revolució

Els fets immediatament posteriors a l'arribada de les primeres 
notícies a Gandia de l'aixecament militar, son una mostra 
de l'equilibri precari que hi va haver entre la defensa de la 
ciutat practicada des de la legalitat institucional i les accions 
espontànies que s'esdevenien al carrer per iniciativa de grups 
armats. Des de l'Ajuntament, l'alcalde Marcel·lí Pérez va 
continuar amb l'espiral de detencions iniciada l'11 de juliol, 
quan l'assalt falangista a la seu de Unión Radio a València 
per emetre un missatge advertint de la proximitat del cop va 
fer saltar totes les alarmes (Mainar, 2006). El mateix dia 18 
ingressaren a la Presó del Partit dretans notoris com Rafael 
Rodríguez, Salvador Roig, Juan Botella o Salvador Mayor. 
A l'endemà, va confiscar en nom de la Comissió Gestora, 
tot el parc automobilístic de la ciutat (Calzado Aldaria i 
Martí Pellicer, 2017).

També es mobilitzaren els treballadors organitzats al voltant 
de l’Aliança Obrera Antifeixista, sobretot els més joves, i els 
sindicats convocaren a la vaga. Des de la base es pressionava 
per obtenir un armament que les autoritats republicanes es 

(Foto 37) León Climent Domingo (Foto 38) Luís Belda Font
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deixaren d'acudir assíduament al local sindical per l'ambient 
que s'hi respirava. Fins i tot Damià Català (Foto 39), que 
era d'un anarquisme més intel·lectual i pur, s'hi enfrontarà 
obertament a la premsa per la qüestió de la militarització de 
les columnes.

La Comarcal CNT va construir un poder paral·lel al de 
la Gestora i al CEA (assistència social, economats, sanitat, 
milicians) i va aprofitar la força que li confegien les visites 
esporàdiques de camions carregats de milicians de la Columna 
de Ferro per fer-se valdre. La primera irrupció d'aquestes 
característiques va ser la protagonitzada a primeries d'agost 
per un grup de milicians armats provinents de Madrid i 
encapçalats per José Poblador Colás (a) “Pancho Villa”. 
Durant aquest mes, la disgregació de poders, la influència 
de disputes passades (laborals, personals) i l’arribada de 
les primeres notícies de la repressió a la zona revoltada, 
juntament amb el clima general de violència, van promoure 
una espiral d’assassinats, en bona part produïts a través de 
“saques” de presoners de l’Escola Pia i de “passejos” sense 
que un CEA atemorit pogués arbitrar mesures per impedir-
los. La violència mortal tingué una arrel múltiple: política 
(contra social-catòlics, falangistes i tradicionalistes), de classe 
(concentrada en el sector agrícola) i anticlerical. Va donar un 
resultat de 53 víctimes a Gandia, la majoria dramàticament 
concentrades en aquest mes d'agost.

Els actes contra l’Església començaren abans que els 
assassinats amb l'incendi de la Seu i l'Església de Sant Josep 
(Foto 41) del 2 d'agost. Foren sovint massius, en participació 
o aquiescència, i estigueren farcits d’una iconoclàstia 
simbòlica que pretenia demostrar la falsedat del caràcter 
sobrenatural de les imatges religioses. No endebades, 
la fortalesa del moviment catòlic que posseïa Gandia a 
primeries de segle, amb presència en tots els àmbits de la vida 
cultural, econòmica, associativa i en mitjans de comunicació 
(sindicats catòlics, Caja de Ahorros y Monte de Piedad, Revista 
de Gandía, associacions...), havia encoratjat un poderós 

negaven encara a repartir. Entre la nit i la matinada del 19 
de juliol era assaltada l’armeria que Secundino Gasque tenia 
al carrer Major, d'on es van emportar 68 escopetes noves i 
vint mil cartutxos carregats, així com la de Dimas Cucart, 
tot i que sense èxit.

En aquest ambient prerevolucionari, igual que a la resta 
dels territoris fidels a la República, es va reformular el poder 
local. El dia 20, la Gestora que dirigia l’Ajuntament va 
crear el Comité Executiu Antifeixista (CEA), un ens format 
per sindicats i partits del Front Popular que, segons  José 
Rodríguez Orland, que n’era un membre destacat, tenia com 
a missió “afrontar la situación creada por el Movimiento 
Nacional, oponiéndose a este y al mismo tiempo encauzar 
y contener el desbordamiento del pueblo en aquellos 
momentos”.

El CEA es va organitzar en comissions similars a les anteriors 
regidories (Ordre Públic, Sanitat, Hisenda, Treball...) i es 
va finançar a base de confiscacions, multes i “donatius” 
imposats a la burgesia desafecta, amb els quals va afrontar 
les necessitats excepcionals que els moments exigien. Va 
disposar, al menys a l’inici, d’una poderosa força armada 
al seu servei: les milícies sindicals o de partit, que van 
transformar l'edifici de l'Escola Pia en el Quarter General 
de les Milícies - UHP. L’objectiu era, en un primer moment, 
trobar i reduir als implicats en la conspiració. Es produïren 
detencions i registres a la recerca d’armes o de documents 
que informaren sobre qui eren aquells que podien secundar 
el cop. En un primer moment, el CEA disposava breus 
estades a presó de figures destacades de la dreta, que eren 
interrogades i ràpidament alliberades. Però això va durar 
poc. El dia 25 de juliol, després d'una nombrosa excarceració 
de presos, els milicians es van avalotar contra el que al seu 
parer era una actuació massa tèbia contra els enemics de la 
República. Pel que sembla, no només van voler assassinar 
els presos, sinó també als membres del Comité. En aquella 
ocasió, l'actuació de la Guàrdia Civil, que encara romania 
a la ciutat, va evitar un desenllaç fatal. Tanmateix, a partir 
d'aquell moment, les milícies van esdevenir forces autònomes 
que sustentaven la seua autoritat en el control de les armes. 
En endavant, aquestes armes es van utilitzar per “netejar” la 
rereguarda d’adversaris polítics, impulsar la revolució obrera 
i nodrir els fronts de combat.

Paral·lel al CEA i a les milícies va emergir un nou centre de 
poder, la Comarcal CNT, controlada ara per persones que 
poc o res tenien a veure amb la lluita sindical de la Gandia 
de preguerra. Eren anarquistes del corrent més maximalista, 
alguns dels quals s’havien anat instal·lant a la ciutat des de 
1934. La seua preeminència va causar l'allunyament del 
sector anarcosindicalista que havia sostingut l'organització 
fins aleshores. Marcel·lí Pérez, presumptivament amenaçat 
per aquells, va dimitir com a president de la Gestora. Altres, 
com Josep Alandete, que havia participat en les lluites 
obreres des de 1911 i amb un pedigrí fora de qualsevol dubte, 

(Foto 40) Ignacio Martínez López(Foto 39) Damià Català Sanmartín. 
(AHG, CA-0504_0004)
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anticlericalisme, que es va desbocar entre el 4 i el 5 d’agost 
de 1936. El dia 4 era saquejada l’Església de la Companyia 
de Jesús, així com la del Beat, amb crema d'imatges, òrgan i 
harmònium inclosa. L'endemà va ser el torn de la de l'Escola 
Pia, on amb la roba litúrgica i les imatges es va fer dues pires. 
El 7 d'agost es va dinamitar el monument a Cor de Jesús, 
en terme del Real, i el 12 l'església del Monestir de Santa 
Clara va patir la mateixa sort que les anteriorment citades. 
Igual que va passar amb els assassinats, agost va concentrar 
la majoria d'aquesta mena d'actuacions, però en un moment 
o altre, la majoria d'edificis religiosos de Gandia patiren 
alguna mena d'agressió.

Tanmateix, no només els edificis van patir l’assetjament 
anticlerical. Del total de víctimes de la violència en la 
rereguarda gandiana, més del 32% foren religiosos. L’Església 
catòlica era vista com una icona de la societat tradicional que 
es pretenia destruir.

En aquests mesos revolucionaris s’intentà crear un nou 
model socioeconòmic embolcallat de canvis estètics 

profundament simbòlics en el protocol, la vestimenta o la 
toponímia urbana. Les transformacions de la propietat 
privada van tenir un seguiment desigual. El Control Obrer, 
les col·lectivitzacions i la gestió sindical tingueren plena 
incidència sobre el comerç citrícola, el sector secundari, els 
grans comerços o els projectes de municipalització de la 
propietat immobiliària. Per contra, en el sector agrícola les 
col·lectivitzacions i la política de confiscacions se centraren 
en les terres abandonades pels propietaris de dretes amagats 
o fugits (Calzado Aldaria i Martí Pellicer, 2017).

Foment d'AIC, organització burgesa per antonomàsia, va 
deixar de funcionar com a societat. El 24 de juliol de 1936, 
Izquierda Republicana va prendre possessió de la seu social 
“por necesidades de la lucha antifascista” i “de acuerdo con 
las autoridades del Frente Popular” (Ángel Guillem, 2005). 

(Foto 41) Esglèsia de Sant Josep abans del 2 d'agost de 1936

(Foto 42) Pare Francesc M. Miret. Poeta de Beniopa. Sacerdot de l'Ordre dels Camils 
desaparegut/assassinat el 3 d'Octubre 1936, probablement, a Borderia, en el terme de 
Tavernes de la Valldigna
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Es pretenia “impedir que dicho centro sirviera de punto de 
reunión encubierta a determinados elementos de marcado 
matiz fascista que constituían una considerable parte de la 
mencionada Sociedad”. Més endavant, l'edifici també va ser 
utilitzat per albergar unitats militars.

Aquells que eren o havien sigut integrants de la societat van 
patir, en aquelles hores, una sort desigual. Alguns foren 
directament assassinats. Sense ànim d'exhaustivitat, és el 
cas, almenys, de Carlos Part, José Melis, Ignacio Martínez o 
Vicente Ros Planas.

Carlos Part Català era un metge sense gairebé exercici 
professional per ser també terratinent. Va ser directiu del 
sindicat patronal de la Unión Agrícola, enfrontada durant la 
República amb “El Amanecer”, de la UGT. Se’l va qualificar 
de “Fascista y Jefe de los Carlistas y sublevado en este 
movimiento”. Segons el també metge Fernando Pérez, “es 
dominio publico el odio que le profesaban los del “Amanecer” 
por haber ejercido cargos en el Sindicato de Policía Rural 
y Comunidad de Labradores, y haber intervenido con tal 
carácter en los Comités Paritarios”.

El metge José Melis Morell era de la Dreta Regional 
Valenciana i estava també relacionat amb la Unión Agrícola, 
essent un dels fundadors. Vicepresident de Foment en 1930, 
apareix com a un dels implicats en la xarxa local de suport 
a la sublevació. S’acusava a un altre metge d'haver influït 
en la seua detenció a causa de malvolences professionals 
“presentándole como elemento destacado de derechas, como 
efectivamente lo era”.   

El nom del farmacèutic Ignacio Martínez López (Foto 40) 
apareix també com un dels implicats en la conxorxa. Havia 
estat regidor en un dels ajuntaments de la Dictadura de 
Primo de Rivera (1928) i cap de districte de la Comunión 
Tradicionalista. Era membre de la Junta de Foment en 1933.

L'advocat Vicente Ros Planas (Foto 43), de la Dreta Regional 
Valenciana, figura com a secretari en la Junta fundacional de 
Foment de 1923. Havia sigut alcalde conservador de Gandia 
en 1922 i treballava a la Caja de Previsión Social del Reino de 
Valencia. Va ser assassinat a Paterna, junt al seu fill Vicente 
Ros Escoín.

Altres tingueren més sort. Antonio Mayans Mena, president 
en 1933, va poder fugir gràcies a que el republicà José 
Boigues li va facilitar un passaport a l'estranger. Amb tot, en 
setembre de 1938 va ser declarat desafecte i es van confiscar 
els seus béns. Per la seua banda, l'exportador Vicente Puig 
Sancho, vicesecretari en 1933 i que posteriorment seria 
president entre 1941 i 1950, va salvar la pell gràcies a que 
“fue favorecido por unos parientes suyos, «Los Sanchos»” 
que eren anarquistes.

Finalment, uns altres ocuparen càrrecs en les institucions 
d'aquest període. És el cas de Claudio González Besós, un 
dels vocals de la primera Junta de Foment, que va formar 
part de la comissió d'hisenda del CEA, en representació 
de Unión Republicana Nacional. Del mateix partit era 
Joaquín Melo Mayor (Foto), tresorer de Foment en 1933, 
membre de la comissió de treball del CEA, tinent d'alcalde 
(31/10/1936) i vocal municipal de la Junta Qualificadora 
de Finques Rústiques, encarregada d'elaborar un llistat 
de propietaris desafectes subjectes a expropiació forçosa 
sense indemnització. Es va encarregar, com a dipositari, 
de l'expedició de la moneda local en 1937 i per això, els 
bitllets que s'imprimiren es coneixien popularment com 
“melonets”. També va ser membre de la Junta Local de 
Defensa Antifeixista. Després de la guerra, va ser afusellat 
a Paterna el 2 de novembre de 1939 (Calzado Aldaria i 
Martí Pellicer, 2017).  

No hi ha dubte que l’onada de violència del mes d’agost 
va trasbalsar la societat gandiana i va provocar profundes 
transformacions institucionals. Tot i que el nombre 
d'assassinats va minvar al mes de setembre, no es van acabar 
ni de bon tros. Era evident que el CEA havia fracassat en un 
dels seus principals objectius: mantenir l'ordre. El consens al 
voltant de la seua utilitat va anar clivellant i les veus favorables 
a la seua dissolució i a que la Comissió Gestora recuperara 
tot el poder van començar a alçar-se. Encara més quan, el 28 
de setembre, un grup de milicians va assaltar el Palau Ducal 

(Foto 43) Vicente Ros Planas. Alcalde de Gandia (04/1922 - 01/1923). Secretari de la 
Junta Directiva Fundaciional de Foment AIC. Assassinat a Paterna ©CBorja-Monrabal
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foragitant els Carrabiners en un luctuós incident que va 
causar almenys 8 morts. Amb l’única força armada estatal 
que quedava a Gandia fora de combat, el poder de la CNT 
va augmentar exponencialment.

A finals de setembre hi va haver una nova mutació en el 
poder local. El desgavell experimentat durant els mesos 
precedents va fer evident, com hem dit, que el CEA havia 
“fracasado en su actuación, ya que se cometían atropellos 
y crímenes en esta ciudad”. Per tractar de corregir aquesta 
situació, el 23 de setembre del 1936 va nàixer un nou 
organisme: la Junta Local de Defensa Antifeixista UGT-
CNT-FP. La Junta Local volia aglutinar forces polítiques i 
sindicals republicanes: la presidència era per a l’històric José 
Mira Cantó, de Izquierda Republicana; la vicepresidència per 
al socialista Francisco Julio; la secretaria per a una de les 
figures més rellevants del moviment llibertari com Bernardo 
Merino (CNT-FAI), després ocupada per l’ugetista Andrés 
Varó i la vicesecretaria per a Jesús Mayor Oltra, del poderós 
sindicat de llauradors “El Amanecer”. L’organigrama de la 
JLDA es dividia en comissions gairebé idèntiques al CEA, al 
que pretenia substituir: Ordre Públic, Abastiments, Sanitat, 
Comunicació i Transports, Treball, Guerra, Hisenda, Banca, 
Foment i Inspecció Urbana-Obres Públiques. Tanmateix, no 
es pot assegurar al cent per cent que el CEA desapareguera 
del tot amb la creació d'aquest nou ens. De fet, el periòdic 
Julio! va continuar publicant-se com l'Òrgan del Comité 
Executiu Antifeixista i els impresos i encunys del CEA 
continuen per aquestes dates apareixent a la documentació. 
Allò que si que és segur és que es va tractar d'un organisme 
efímer. (Calzado Aldaria i Martí Pellicer, 2017)

La guerra

A les acaballes de setembre de 1936, el context a nivell 
valencià i a nivell del territori fidel a la República havia 
canviat. Que el cop d’estat fracassat al mes de juliol havia 
desembocat en una guerra que no seria curta es va fer ben 
palés i va donar lloc a una nova recomposició política. La 
guerra plantejava noves necessitats, com la unitat política de 
la rereguarda, el manteniment de les milícies en els fronts, la 
recepció i acolliment de refugiats i la gestió econòmica tant 
de la producció com de la distribució.

Largo Caballero nomenà governador civil de València 
el socialista Ricardo Zabalza, que va encetar una política 
dirigida a l'eliminació de comités i al restabliment del 
poder estatal designant comissions gestores proclius en els 
municipis i dotant-les del suport de forces de seguretat. 
Aquesta mampresa culminà, en l'àmbit municipal, amb el 
decret de 4 de gener de 1937 sobre la creació de Consells 
Municipals.

A Gandia, l'esperit d'aquest decret es va avançar i el 31 
d'octubre de 1936 se celebrà la sessió constitutiva de la nova 
Gestora que havia d'integrar forces sindicals i polítiques i 

convertir-se en l'únic òrgan directiu del municipi. L’alcaldia 
la va assumir Francisco Julio (Foto 44), que va encetar el 
camí per suprimir la disgregació de poder i constituir un 
govern municipal d'“unitat antifeixista”. Però ben aviat es 
van fer evidents les contradiccions d'aquest nou projecte. La 
represa de les institucions de preguerra, la reversió del poder 
a l'aparell legal anterior i, en definitiva, la postergació de la 
revolució social, va topar frontalment amb les aspiracions 
de la Comarcal CNT que es va negar a formar part de la 
Comissió Gestora. A partir d’aquest instant, es va escenificar 
a Gandia, com posteriorment en els més coneguts “fets 
de maig” del 37 a Barcelona, l’enfrontament entre les 
distintes estratègies per obtenir la victòria en la guerra i les 
diferents cultures polítiques, suports socials, organitzacions i 
projectes: la unitat antifeixista al voltant d’un govern central 
que recupera les seues atribucions finalitzant el procés 
revolucionari o la revolució com a present i horitzó. Malgrat 
l'entrada a novembre de 4 ministres anarquistes al govern 
de l'estat, la Comarcal CNT no deposarà la seua actitud 
fins l'octubre de l'any següent, palesant la descomposició del 
moviment llibertari que començava a gestar-se.

A poc a poc, però, la gravetat dels problemes que afectaven 
la rereguarda van començar a deixar de banda les pugnes 
ideològiques. Encara que perduraren les diferents postures, 
es tractava principalment de solucionar els problemes 
socioeconòmics amb l’objectiu de guanyar la guerra. Havia 
arribat el moment de gestionar per damunt d’assajar, i 
gestionar significava adoptar una posició pragmàtica. 
Calia orientar la producció agrícola i industrial a apuntalar 
l’esforç de l’Exèrcit Popular i mantenir alta la moral de la 
rereguarda. No obstant això, les dificultats del Consell 
Municipal eren molt greus. El degoteig continu de consellers 
que s'incorporaven a files provocava una constant renovació 
de càrrecs i una freqüent remodelació de comissions que 
entorpia el funcionament corporatiu; els maldecaps derivats 
de l'abastiment de subsistències a la població eren constants; 

(Foto 45) Coronel Segismundo Casado(Foto 44) Francesc Julio Roig. Alcalde 
de Gandia (10/1936 - 11/1938). 
©FundacióPabloIglesias
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l'atur obrer, l'ordre públic, la inflació, la defensa passiva, la 
constant arribada de refugiats que acabarien per duplicar la 
població... en definitiva, tot el seguit de problemes que la 
guerra provocava.

Al llarg de 1937, la guerra es va anar fent cada dia més present 
i la vida quotidiana dels gandians es va anar transformant 
amb els bombardejos i el seu rastre de destrucció material 
i humana, la instal·lació d’aquarteraments de l’exèrcit o les 
progressives crides a files. Els antics milicians van deixar 
pas a un eixam immens de soldats que provenien de tots 
els territoris fidels i que anaren relegant el protagonisme de 
sindicats i partits (Foto 46).

Però si hi havia una gran preocupació comuna a tota la 
societat era el proveïment d’aliments. Fins a primeries de 
1937 va prevaldre a la zona republicana l’explosió solidària 
de l’estiu anterior. S’ajudava a la població civil, als defensors 
de Madrid, als que més patien les circumstàncies de la 
guerra, les milícies... Però des de principis de 1937 van 
començar a notar-se les primeres conseqüències directes 
de la guerra sobre la producció i distribució d'aliments i 
productes de consum més necessaris. Les zones productores 
de cereal, deficitari al País Valencià, havien quedat a la 
zona revoltada. L’oferta no arribà a igualar-se mai amb una 
demanda creixent, en part pel descens en la producció, i en 
part per problemes de transport. Però sobretot, perquè la 
població va anar creixent ininterrompudament a causa de 
l’arribada de refugiats i evacuats. La conseqüència va ser un 
progressiu desproveïment que va comportar un mercat negre 
esponerós i la pujada desmesurada dels preus. La inflació o 
“carestía de la vida”, com se l’anomenava a l’època, castigava 
profundament les famílies però enriquia alguns comerciants 
i intermediaris. “Mientras el pueblo derrama su sangre en 
los frentes de lucha –es podia llegir a la publicació llibertària 
Vida–, aquí en la retaguardia negociantes y comerciantes 
nada escrupulosos se están enriqueciendo con el hambre de 
los trabajadores. (...) el mercado de Gandía es uno de los más 
caros que se conocen”.

La “crisi monetària” d’aquest any va incrementar la 
problemàtica econòmica. La moneda fraccionària va anar 
desapareixent de la circulació: primer la moneda de plata 
davant la demanda del Ministeri d’Hisenda per proveir-se de 
les divises necessàries per sufragar la guerra i l’acaparament 
de particulars pel seu valor. Després les monedes de níquel i 
de coure, recollides per l’Estat amb destinació a la indústria 
de l’armament. La solució va ser emetre moneda local, que 
va solucionar la qüestió parcialment, ja que les empreses que 
eren de fora no l'acceptaven com a mitjà de pagament.

Amb tot, el 1937 va representar un cert retorn a la tranquil·litat 
per a molts. Des de principis d’any, la violència havia disminuït 
considerablement i en endavant se cenyiria a qüestions molt 
concretes, com les acusacions de quintacolumnisme o les 
actuacions, en algunes ocasions molt agressives, del SIM. 
A despit de les constants desavinences, quan el govern i les 
planes majors dels partits abandonaren València en la tardor 
de 1937 en direcció a Barcelona, només quedava en peu la 
proposta de resistència del president Juan Negrín. L'any va 
acabar amb la reintegració de la CNT al Consell Municipal 
de Gandia, per la qual tots es felicitaren.

A mesura que transcorria l’any 1938, les ja precàries 
condicions de vida dels gandians es van agreujar com més 
va més. El port es va omplir de persones que buscaven sortir 
de la zona republicana i això va provocar un fort augment de 
la presència de forces de seguretat, al temps que aparegueren 
nous destacaments militars. Les necessitats d'aquestes forces 
es van imposar sobre la resta i la convivència va ser complicada 
pels continuats abusos de poder. La  militarització es va 
anar fent cada vegada més present, deslligant de l’espai 
públic qüestions tan rellevants com la sanitat o l’allotjament 
dels refugiats i supeditant el poder civil al militar. Es van 
intensificar els bombardejos i els proveïments van ser cada 
vegada més escassos.

(Foto 46) Desfilada de militaris (sanitaris) al seu pas pel Taller col·lectiu de sastreria. ca 
1937. (AHG, CA-3071_0019). Donació de Carlos Fuster Montagud

(Foto 47) Grup de persones esperant per embarcar en el port de Gandia sota les indicacions 
dels oficials de la Royal Navy. A fons, el vapor "Vicente" enfonsat. Març de 1939. La 
fotografia és del Public Record Office, cedida a l'Arxiu Històric de Gandia per Eladi Mainar. 
(AHG, CA-1871_0001)
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L'exèrcit va anar engolint quintes i quintes. Milers de joves 
acudien als centres de reclutament. El 14 de febrer de 1938, 
segons un informe municipal, es comptaven 614 veïns al 
front, o almenys a l’exèrcit. Al juny aquesta xifra s’havia 
incrementat fins als 816. La successió de batalles d’aquest 
any (Terol, Aragó, València i Ebre) va comportar un llarg 
rastre de patiment, morts, ferits i mutilats.

La derrota

Després de l'acord de Munic i la retirada de l'Exèrcit 
Republicà de l'Ebre, la sort de la guerra estava decidida. El 
25 de novembre de 1938, el Consell Municipal procedia 
a l’elecció d’un nou president, ja que Francisco Julio, que 
no assistia a les sessions des de l'agost, havia d'incorporar-
se al Cos de Carrabiners. La votació dels 10 consellers va 
atorgar la presidència, per 7 vots positius i 3 en blanc (els 
de la CNT), al socialista José Tarrasó García. En un primer 
moment, Tarrasó no va acceptar el càrrec adduint que la 
manca d'unanimitat en l'elecció li impedia “desenvolverse 
con los apoyos que son necesarios en todo momento, y más en 
el actual”. No obstant això, l’alcalde accidental José Boigues 
pràcticament el va obligar i Tarrasó accedí a l’alcaldia en els 
moments més durs de la guerra.

L'ofensiva franquista sobre Catalunya iniciada en setembre 
va acabar amb l'ocupació definitiva del Principat entre els 
dies 5 i 9 de febrer de 1939. El 27, París i Londres reconeixien 
a Franco i Azaña presentava la dimissió. En aquesta situació, 
el coronel Segismundo Casado es va fer amb el poder el 5 de 
març a través d'un cop d'estat que va comptar amb l'oposició 

armada dels comunistes i va constituir el Consell Nacional 
de Defensa (CND) per negociar la rendició. En la sessió 
ordinària del 8 de març, el Consell Municipal de Gandia 
acordà l'adhesió incondicional al CND i la incompatibilitat 
amb el Partit Comunista, tot expressant el respecte, i fins i 
tot algun elogi, als consellers que havien representat aquest 
partit a la ciutat.

Gandia era aleshores una ciutat famèlica on els més previsors 
preparaven l’eixida del territori republicà per evitar la 
repressió. El vaixell Stanhope va salpar del port de Gandia 
amb milers d’exiliats després d’esquivar el perill del navili de 
guerra franquista Mar Negro. José Tarrasó, últim alcalde de 
la República a Gandia, hi pogué embarcar. A bord de l’HMS 
Galatea, navili de guerra de la Marina Reial Britànica, 
van pujar 194 persones. Entre elles bona part del Consell 
Nacional de Defensa i el seu president Segismundo Casado 
(Foto 45).

El 30 de març de 1939 Gandia va deixar de formar part 
oficialment del territori republicà. La ciutat i el port 
estaven plens de republicans armats i angoixats després 
de llargs trajectes per buscar un vaixell amic (Foto 47). La 
Quinta Columna dominava ja la ciutat. Del Mar Negro 
desembarcaren tropes per prendre possessió del port i a la sala 
d’actes de la Casa Consistorial, a les sis i quart de la vesprada, 
el comandant militar de l’Exèrcit de Galícia designava el 
primer Ajuntament franquista (Comissió Gestora) i al seu 
primer alcalde, el tradicionalista Ramón Sancho Sorita (Foto 
48). Havia acabat el malson de la guerra, i alhora, el somni 
de la democràcia.
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El franquisme a Gandia: 1939-1973.
Un règim enemic del drets humans amb 

“adhesiones inquebrantables”

Antonio Calzado Aldaria

Introit

La dictadura franquista constitueix, sense cap dubte, el 
període històric més desconegut de la història de Gandia, 
més enllà d’aproximacions sectorials, síntesis notables o 
de “cròniques sentimentals”. Realitat sorprenent ja que 
el franquisme representa una referència central en la 
confrontació de discursos i identitats del nostre present i, a 
més, constitueix l’espai temporal en el qual es va desenvolupar 
la transformació radical de la ciutat.

És per això, que aquestes pàgines no poden aspirar a 
presentar el resultat de noves investigacions, sinó més aviat 
a intentar oferir camins encara intransitats, per a, esperem, 
l’inici d’investigacions. Les característiques pròpies de la 
Transició a la recuperació de la democràcia a partir de 1975, 
expliquen, entre altres factors, la destrucció d’importants 
masses documentals, com els fons de Falange Espanyola 
Tradicionalista, que dificulten l’estudi del franquisme, com 
succeeix de manera generalitzada i en la mateixa Gandia. 
És ineludible, des de la complexitat dels anys dictatorials, 
projectar llum sobre la foscor per a construir una memòria 
democràtica d’una dictadura que va desenvolupar una 
política que va sepultar a sang i foc els drets humans des de 
1939 fins a 1975. Una memòria tan necessària quan encara 
s’intenta defensar una visió edulcorada del franquisme.

Una postguerra de sang i fam: 1939-1952

Aquests anys, conceptuats com la postguerra, reuneixen 
la majoria d’estudis i investigacions sobre la dictadura 
franquista. Són bàsics per a entendre els factors interns que 
expliquen l’extensió cronològica d’una dictadura nascuda 
a l’Europa del feixisme i l’antifeixisme dels anys 30 però 
que va perdurar fins a la dècada dels 70, quan la revolució 
tecnològica estava a punt d’iniciar-se. De fet, el dictador va 
morir el mateix any en què es fundava Microsoft, a penes 
dos anys abans del primer computador personal d’Apple.

El vector principal comprensiu d’aquesta dilatada cronologia 
dictatorial es va dissenyar ja en la conspiració que va 
desembocar en el 18 de juliol de 1936 i que es va posar en 
pràctica des del primer dia de la guerra fins a 1975. Va consistir 
en la utilització de la violència (política, social, cultural) i 
del control social com a eines polítiques que van aconseguir 
“democratitzar la por”. D’aquesta manera, es va impedir una 
oposició organitzada, es va destruir moralment les ideologies 
dels vençuts i es va obtenir una extensa passivitat i submissió 
social. El 18 de juliol sempre va representar la legitimitat 
d’origen del franquisme. En segon lloc, s’ha d’incidir en la 
imatge transmesa per Kaminsky que “Toda dictadura no es 
sino una piràmide de dictadores” (citat en Rodrigo, 2008, 
p.161). Això és, el franquisme va disposar que unes bases 
socials que van fer possible la seua supervivència, canviants en 
el temps històric. En la postguerra, aquestes bases engloben 
a la coalició contrarevolucionària revoltada el juliol de 1936 
(tradicionalistes, falangistes, social-catòlics, conservadors); 
sectors de l’Exèrcit i de les forces de Seguretat; la burgesia, 
les classes mitjanes conservadores i l’Església Catòlica, als 
quals s’han de sumar els sectors socials liberals espantats per 
la revolució de la zona republicana durant la guerra. Aquesta 
diversitat de propostes polítiques enfrontades s’atenuava 
pel paper nuclear que oferia el culte a la personalitat cap 
al dictador i per la confluència de tots entorn de les idees 
bàsiques d’antiliberalisme i anti esquerranisme.

El 30 de març de 1939 Gandia ja pertanyia de facto a 
l’Espanya franquista. Aquest dia el Comandant Militar 
nomenava la primera Gestora Municipal. Pocs dies 
després, acabada oficialment la contesa civil a l’abril, una 
segona Gestora. Les dues, amb l’alcaldia del tradicionalista 
Ramón Sancho Sorita (Foto 48), corresponen a les “gestores 
quintacolumnistes” formades pels antirepublicans locals més 
notoris que en aquell moment vivien a la ciutat o estaven 
tornant. Molts d’ells havien sigut empresonats a la guerra 
(els “excautivos” en el lèxic franquista) o, com el futbolista 
Elías Soloeta, a més, havien dirigit la quinta columna. La 



36

dimissió del primer alcalde, pel que sembla per motius 
extrapolítics, va donar lloc a una nova alcaldia l’octubre de 
1940 presidida pel metge Jesús Fuster Martí (Foto 49), social 
catòlic de la Dreta Regional Valenciana (DRV), “excautivo”, 
“excombatent” (els que havien combatut amb els revoltats) i 
que havia patit molt directament la violència republicana en 
la seua família, conceptuat com a “simpatitzant” falangista. 
Va exercir el seu càrrec de manera intermitent perquè 
Climent Blasco (Foto 11) seria alcalde interí entre agost i 
desembre de 1942; entre maig-juny i octubre-desembre de 
1943, igual que Antonio Viña Tarrazona (Foto 50), també 
entre juliol i octubre de 1943.

En un règim fortament centralista, el paper de governador 
civil és determinant. Així, en aquestes tres primeres gestores 
municipals s’observa l’empremta del primer governador 
franquista de València, el militar antifalangista Planas de 
Tovar (1939-1943) (Foto 51), recordat pel seu zel moral 
inquisitorial (d’ací el seu sobrenom popular de “ganas de 
estorbar”), la seua brutalitat repressiva i el seu menyspreu cap 
als valencians. Va designar gestores municipals amb personal 
polític social-catòlic o carlista contra la línia falangista del 
cap Provincial, Adolfo Rincón de Arellano (Foto 52), qui 
també criticava l’excessiva repressió que restava suports al 
seu projecte falangista. Les tres gestores semblen respondre 
més aviat a la “victòria política” de les forces polítiques 

antirepublicanes, amb un paper menor de la gran burgesia 
local o “victòria social”. Així, s’observa un pes majoritari de la 
Comunió Tradicionalista i de la Dreta Regional Valenciana. 
S’iniciava la construcció d’un bloc de poder sòlid i en el nou 
ajuntament de 1940 a penes repetien cinc regidors respecte 
als dos anteriors, assentant-se homes forts com l’advocat i 
propietari Joaquín Climent Blasco (social-catòlic), present 
en el consistori des del trenta de març i alcalde interí en 
diversos moments.

L’únic partit permès era Falange Espanyola Tradicionalista 
i de les Juntes d’Ofensiva Nacional-Sindicalista (FET i de 
les JONS), fruit de la fusió obligada en 1937 de Falange 
Espanyola i del tradicionalisme però dirigit per l’elit feixista 
de Falange Espanyola. Com succeïa a gran part de pobles i 
ciutats, Falange era minoritària abans de la guerra i a més havia 
perdut una part dels seus quadres a causa de la violència de 
la rereguarda republicana. Ara, va créixer amb l’aportació de 
carlistes i socialcatólics fascistitzats per les seues experiències 
durant la contesa (“excautivos”, “excombatientes”) i més 
d’una afiliació interessada o necessària. En aquests primers 
anys, el franquisme va estar sotmès a tensions internes 
entre l’intent falangista per dominar el nou règim, enfront 
de la resta de la coalició contrarevolucionària, traslladades 
a les pugnes pel control del poder local, bàsic també per 
a gestionar el racionament, i les possibilitats econòmiques 
que això comportava. Tanmateix, no coneixem les pugnes 
entre els franquistes locals. No es pot determinar que el cas 
concret de Juan Selva Mergelina (Foto 56), Jutge Militar de 
Gandia i dirigent tradicionalista, fora majoritari. La Falange 
local l’acusava de crear un grup de poder tradicionalista en 
el Jutjat, fins i tot de detenir al cap local falangista del Grau. 
Amb tot, sembla que la integració de l’històric carlisme mai 
va ser completa. L’alcalde Juan Lorente va ser acusat a Madrid 
durant el seu mandat de “destruir el Tradicionalismo” 
(Más, 2021, p. 61) i en 1960 es va legalitzar la Delegació 
Local del Cercle Cultural Juan Vázquez Mella, presidit per 
José Carbó Ferrairó. En l’estiu de 1939 el Cap Local era 
el tradicionalista Jesús Mª Domingo Abargues, encara que 

(Foto 48) Ramón Sancho Sorita. Alcalde de Gandia (03/1939 - 10/1940)

(Foto 50) Antonio Viña Tarazona. Alcalde 
Interí de Gandia (07/1943 - 10/1943)

(Foto 49) Jesús Fuster Martí. Alcalde de 
Gandia (10/1940 - 12/1943)
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sembla que també aqueix any va ser Cap Local el metge 
Jesús Fuster, a l’octubre el comerciant Ramón Bertó Marí 
(Foto 53). En 1940, la Prefectura Local patia importants 
tensions. Havia accedit a la Prefectura Local Ramón Bertó, 
“quién puso la condición de plena libertad en la renovación 
de las Delegaciones, no habiéndolo obtenido, no obstante 
haberlo reiterado repetidas veces, […]”, molt especialment la 
renovació de la Delegació d’Informació i Investigació, que 
ocupava la centralitat de la repressió, en mans de Daniel 
García Soria, a qui se l’acusava “por no tener la ecuanimidad 
necesaria”. Per aquest motiu, el Cap Local havia dimitit. 
No obstant això, des de la Prefectura Provincial (i des de 
l’alcaldia de Gandia) es va donar suport a la política de 
Ramón Bertó i es va cessar el Delegat d’Informació. (AHG, 
CI, 2235/1, 23-7-1940). El mes de juliol de 1941 accedia a 
la Prefectura el metge socialcatòlic Vicente Del Toro Fabuel 
(Foto 54).

Falange comptava amb diverses delegacions. La més 
important per a la repressió sociopolítica era Informació i 
Investigació. La seua ideologia totalitària comportava que 
intentara abastar i enquadrar a la societat. Per als joves, el 
Front de Joventuts (F de J), que buscava atraure a la joventut 
mitjançant la seua política esportiva, els campaments de les 
Falanges Juvenils o el Hogar Rural. Per a les dones, la Secció 
Femenina. Per als treballadors, abolits tots els sindicats (també 
els catòlics) anteriors, es va ordenar la afiliació forçosa de 
treballadors i empresaris en la Central Nacional Sindicalista 
o “sindicat vertical”, encara que sempre va estar dominada 
per la patronal. A partir de 1943 el recolzament polític del 
franquisme seria el Moviment Nacional que aglutinava a la 
totalitat de suports franquistes encara que, fins a bona part 
de la dècada dels cinquanta, el paper director vindria des del 
sector falangista.

Les tres primeres gestores municipals (per exemple, ja 
el maig de 1939 iniciaven la depuració dels treballadors 
municipals), acompanyades per la Delegació d’Informació i 

Investigació de Falange i l’Església, van ser essencials a través 
dels seus informes per a conduir la gran porga social contra 
els homes i dones que havien defensat a la República. Les 
seues signatures omplin els expedients de les jurisdiccions 
especials repressives (Consells de Guerra; Responsabilitats 
Polítiques i Repressió de la Maçoneria i del Comunisme); 
les jurisdiccions ordinàries (Llei de Depuració laboral 
entre altres) o les normatives que van crear els Batallons de 
Treballadors o treball esclau. Però també es van executar 
altres violències quotidianes extra jurídiques per part de 
Falange o de les autoritats locals i provincials (tortures 
en el cas de Falange, tallades de cabells de dones, multes 
diverses…).

A Gandia, en la seua qualitat de cap del Partit Judicial 
que englobava la comarca de La Safor, es va instal·lar 
una Comandància Militar per a la totalitat del Partit. 
Per tant, principalment fins a 1942, Gandia va ser una 
ciutat militaritzada. La Comandància comptava amb 
una Auditoria de Guerra situada en l’edifici del Jutjat de 
Primera Instància, lloc en el qual es realitzaven els primers 
interrogatoris i declaracions (equivalents habitualment a 
tortures) de les persones detingudes. Ironies de la història, 
aquest centre de la intolerància i de la persecució de les idees 
és ara la Biblioteca Central i Arxiu de Gandia, centres de 
coneixement i llibertat.

Mentrestant, Falange Tradicionalista, autèntica força 
paramilitar, procedia a detindre als pobles i camps de 
concentració als republicans, a obtenir declaracions sota 
brutals tortures i a traslladar-los als centres habilitats com a 
presons, com l’Escola Pia, epicentre de la repressió franquista 
a la comarca, o el Convent de Santa Clara, custodiats 
també per falangistes i militars. Encara que les dades són 
encara provisionals, almenys 1.600 homes i dones estaven 
empresonats a Gandia entre abril i desembre de 1939 (de 
la mateixa Gandia, del seu Partit Judicial o als quals havia 
sorprès el final de la guerra a la ciutat o a les seues proximitats). 

(Foto 51) Francisco Javier Planas de 
Tovar. Gobernador Civil de València 
(1939 - 1943)

(Foto 53) Ramón Bertó Marí. Cap Local 
de la Prefectura de FET-JONS (1940)

(Foto 52) Adolfo Rincón de Arellano. 
President de la Diputació de València 
(1943 - 1949)

(Foto 54) Vicente Deltoro Faubel. Cap 
Local de la Prefectura de FET-JONS (1941)
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Centres de detenció, de tortura, de maltractaments i de mort 
d’almenys deu presoners, que, com el farmacèutic Antonio 
Azcón (Foto 55), van ser assassinats.

L’eix central de la repressió franquista es va construir des 
del Bàndol de Guerra del 28 de juliol de 1936 pel qual 
s’implantava l’Estat de Guerra, vigent fins a 1948. En aquest 
context, la justícia s’aplicava a través del Codi de Justícia 
Militar i els seus tribunals compostos per militars. Era la 
“justícia a l’inrevés” com afirmaria cínicament Ramón 
Serrano Suñer, ja que es jutjava sota el supòsit de l’article 
237 aplicat contra els quals “se levanten en armas contra 
la Constitución del Estado, contra el Rey, los Cuerpos 
Colegisladores o el Gobierno legítimo”, que, havien sigut, 
jurídicament i èticament, els revoltats el 18 de juliol i no els 
defensors de la República. Les tres categories penals eren les 
d’“Adhesió” per a les persones considerades més destacades, 
penalitzat des de la pena de mort fins a la pena de presó de 
vint anys i un dia; “Auxili” per als considerats compromesos 
en menor grau (presó compresa entre els vint fins als dotze 
anys) i “Excitació” amb diverses penes entre els dotze anys 
fins als sis mesos i un dia. Els judicis militars es van executar 
amb la modalitat de Procediments Sumaríssims, coneguts 
popularment com a Consells de Guerra, això és, a través 
d’un procediment judicial extremadament ràpid que incidia 
encara més en la desprotecció de l’encausat.

Amb l’Estat de Guerra vigent es van dur a terme un nombre 
encara indeterminat de judicis militars des de 1936 que, en 
l’última quantificació s’estimen en al voltant de 600.000, 
que suposen un 24,2 per mil respecte a la població total 
d’Espanya. Als territoris conquistats després de la fi de 
la guerra, l’estratègia franquista va ser similar a la que va 
dirigir a partir dels primers compassos de la contesa: ofegar 
de manera immediata qualsevol indici d’oposició i sembrar 
el terror social. Així s’entén que la gran majoria dels judicis 
i de les execucions s’efectuaren entre abril de 1939 i 1941 
(al voltant d’un 85% per a la totalitat del País Valencià) 

(Gabarda, 1993, p. 79). Per exemple, a Gandia, ja el 25 de 
maig es van produir els primers tretze afusellaments al seu 
cementeri.

Però en aquesta modalitat repressiva, igual que en la resta 
de la repressió franquista, s’ha de considerar la participació i 
responsabilitat de les persones que van exercir les denúncies 
prèvies. La repressió sempre es va originar “des de baix”, 
des de l’àmbit més pròxim a la persona denunciada: la 
mateixa família, amics o veïnat. I, com va succeir durant 
la guerra civil, s’ha de subratllar la complexitat social. Per 
això, trobem a autoritats, forces de seguretat, falangistes, 
eclesiàstics o franquistes denunciant sense consideració o 
avalant positivament al mateix temps a persones diferents; 
tractant de protegir o de reduir el pes repressiu. 

Exemples paradigmàtics venen donats pel jutge Juan Selva 
Mergelina (Foto 56) o per l’Abat Solà (Foto 30) que, almenys 
en la documentació consultada, no van participar amb 
particular radicalitat en la repressió.

Els primers Consells de Guerra es van celebrar a l’Ajuntament 
de Gandia, sempre de manera pública donat el seu caràcter 
exemplaritzant, igual que els trasllats als Jutjats. Així ho 
recordava Damián Català (Foto 39) sota el pseudònim de 
Carlos Monreal: “En dos filas, y entre tricornios, por las calles 
del pueblo. Por la calle Mayor, camino del Ayuntamiento. 
Hora de mercado […] La multitud abigarrada contemplando 
[…]”. (Monreal, 1957, p. 209) En tots ells, com a la resta 
de les jurisdiccions, va desaparèixer qualsevol indici de les 
garanties d’un Estat de Dret perquè es jutjava per militàncies 
que eren legals en el moment que es van exercir, per similars 
càrrecs en més d’una jurisdicció i, en definitiva, perquè es 
mancava de la capacitat de defensa. Els càrrecs, en molts 
casos, es sustentaven sobre l’aberrant base de rumors variats.

Es desconeix tant la quantificació absoluta dels judicis 
militars, com de les seues condemnes a presó, advertint que 
no sempre l’estada a la presó responia a un Procediment 
Sumaríssim. Gandia participa d’aquest desconeixement. De 
manera provisional, es pot documentar que a Gandia van 
ser afusellats 63 republicans: 43 en 1939 i vint més el 30 
d’octubre de 1940, a conseqüència d’una fugida fracassada 
de la Presó de l’Escola Pia. Entre 1939 i 1944, almenys 53 
veïns de Gandia van morir a conseqüència de l’aplicació 
de les penes de mort, principalment a Paterna. Les restes 
de gran part d’ells encara esperen la reparació de la seua 
dignitat humana soterrada en fosses col·lectives. Una dona, 
Concepción Pérez Martínez, va morir a la presó de Gandia. 
Dos exalcaldes van ser afusellats: Benjamín Bravo (Foto 57) 
i Marcelino Pérez (Foto 23).

Després de la condemna, gradualment, es va dur a terme el 
trasllat a les grans presons de la capital provincial (encara 
que un número indeterminat estaven empresonats fora de 
la província) com Sant Miquel dels Reis o Cel·lular per als 

(Foto 56) Juan Selva Mergelina. Jutge 
Militar de Gandia

(Foto 55) Antonio Azcón Cornell. 
Farmacéutic. Arxiu Família Azcón Malonda
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homes o Provincial i Convent de Santa Clara (Foto 58) per 
a les dones. Espais amb unes penoses condicions de vida 
en els quals la mort i els patiments materials i psicològics 
eren freqüents. Si bé encara les investigacions no han pogut 
determinar el nombre de persones empresonades en els 
anys quaranta, a principis de 1940 les presons albergaven 
uns 270.719 presoners (comuns i polítics) i l’abril de 1943, 
92.477 polítics. La presó franquista tenia com a finalitat 
sotmetre al reclús i quasi mai “reeducar-lo” políticament, ja 
que es pretenia que després de les experiències carceràries, 
amb la seua excarceració s’allunyara de temptacions d’exercir 
una oposició activa. Així, entre 1940 i 1943 es van produir 
successius decrets que van anar buidant les presons a causa 
de la complicada logística que ocasionava la “immensa 
presó” en la qual s’havia convertit el país com per la falta de 
mà d’obra.

A partir de la posada en llibertat es tornava a activar l’estratègia 
del control social. Des dels primers dies de la postguerra, per 
a aconseguir eixir d’un camp de concentració, evitar un judici 
o reduir les seues conseqüències, es feia necessari comptar 
amb avals de falangistes, eclesiàstics o qualsevol dretà. Per 
a eixir de la presó, també. D’aquesta manera, les antigues 
elits o les noves, com els falangistes, recuperaven o adquirien 
el seu paper director a les seues comunitats. Però també els 
avalats coneixien que qualsevol activitat sospitosa podia 
repercutir en l’anul·lació dels antics avals. Però la llibertat 
no era ni tan sols “condicional” com en un estat de dret. 
Era, utilitzant el lèxic franquista, la “Llibertat Vigilada”. A 
cada població es van crear unes Juntes de Llibertat Vigilada 
composades pel nucli del franquisme: l’alcalde, Falange o 
rector, que havien de vigilar l’actuació social de l’expresoner. 
També tenien com a atribució la capacitat de decidir el 
“desterrament”, com van aplicar sense contemplacions.

La condemna en un judici militar equivalia a l’obertura d’un 
expedient de Responsabilitats Polítiques. La semàntica al 
servei d’una dictadura. La base d’aquesta jurisdicció especial 

considerava als republicans com els culpables de la guerra 
civil i, per tant, devien amb els seus patrimonis sufragar 
la reconstrucció econòmica. Afortunadament, el “col·lapse 
burocràtic” va impossibilitar l’extensió d’aquesta jurisdicció, 
per la qual van passar almenys 140 gandians homes i dones, 
alguns ja afusellats amb anterioritat. El seguiment de les 
teories genètiques nazis, feia possible que foren jutjats, per 
la seua pretesa responsabilitat, els familiars de republicans 
anteriorment afusellats.

La Llei de Depuració representa una nova burla a l’Estat 
de Dret. Tot treballador públic (encara que també es va 
aplicar a empreses privades) era culpable a priori i havia de 
demostrar la seua innocència. La porga a l’Administració 
responia a criteris de repartiment del “botí de guerra” ja 
que els llocs vacants eren substituïts a través de quotes per 
excombatents, excautivos, “Caballeros Mutilados” (els de 
l’exèrcit franquista, clar) i qualsevol persona considerada 
“afecta”. D’aquesta manera s’aconseguia una Administració 
entre “afecta” i submisa. El quadre repressiu continua amb 
els Batallons de Treballadors, un càstig per als joves soldats 
que havien combatut (encara que fora de manera obligada 
amb els seus reemplaçaments) amb l’Exèrcit Popular i que, 
després d’haver sigut conceptuats com “desafectos” des de 
les seues pròpies localitats, eren castigats al treball esclau. 
Almenys 68 gandians van patir aquest càstig. Un nou espai 
de mort donat el treball a efectuar i les condicions de vida. 
La quantificació en l’àmbit estatal, encara està sent objecte 
de laborioses investigacions. Així com encara s’espera la 
reparació per part de les grans empreses beneficiades d’aquest 
treball esclau.

Una minoria va poder escapar d’aquesta porga a través de 
l’exili. Al voltant d’uns 150.000 homes i dones, entre ells la 
flor i nata de la cultura i la ciència, es van instal·lar a França 
i Amèrica Llatina. La història es va confabular contra aquest 
col·lectiu. En la Unió Soviètica, els comunistes espanyols 
van combatre contra el nazisme, però també l’exili forçat 
d’altres grups van acabar en molts casos als camps de treball 
estalinistes. A França, van lluitar en la Resistència o amb la 
França Lliure, però també van patir els camps nazis, gràcies 
a l’abandó de les autoritats franquistes, entre 9.200 i 9.550 
republicans i republicanes, principalment al complex de 
Mauthausen-Gusen, dels quals uns 5.185 van morir. Entre 
ells, sis gandians, dels quals cinc no van sobreviure. També 
s’ha de considerar l’extensió del robatori de xiquets i xiquetes 
a dones republicanes per a entregar-les en adopció a famílies 
dretanes.

En definitiva, si bé encara estem lluny de conèixer 
l’amplitud humana de la repressió franquista, ja que les 
estimacions encara són molt incompletes, les investigacions 
han documentat la mort per afusellament, tortures, a la 
presó o en batallons de treball de 150.648 homes i dones. 
Una estadística aterridora que hauria d’invalidar qualsevol 
discurs justificatiu de la dictadura franquista.

(Foto 58) Convet de Santa Clara de 
València. Arxiu familia Azcón Malonda

(Foto 57) Benjamín Bravo Morales. 
Alcalde de Gandia (07/1936 - 10/1936). 
Afusellat el 25 de maig de 1939.
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Aquest marc repressiu també va aconseguir convertir la 
vida quotidiana en una por diària, fins i tot a persones que 
no havien militat o no s’havien posicionat a favor de la 
República. Una repressió d’impossible quantificació, resultat 
de bàndols, edictes de les autoritats locals o provincials, de la 
mateixa arbitrarietat d’un alcalde, guàrdia civil, falangista o 
rector amb les seues multes econòmiques, pèrdues d’ocupació 
o alguna pallissa. L’abril de 1941, davant la “verdadera plaga 
de mendigos” tant de gandians com de forasters (imatge de 
la pobresa regnant), l’alcaldia va decidir procedir a la seua 
detenció, identificació i “administrándoles aceite de ricino 
(en pequeña cantidad)” procedir a la seua expulsió (AHG, 
CI, 24-4-1941). El desembre de 1939, un militant falangista 
denunciava davant l’alcaldia la conversa a l’autobús d’un 
buròcrata de la Federació Arrossera i una ciutadana francesa 
que “hablaban en términos de censura contra el régimen” 
(AHG, CI, 2235/1, 28-12-1939)

Es van prohibir (encara que en algunes ocasions no es va 
aconseguir cap efectivitat) ritmes musicals com el tango, el 
vals i el xotis pel seu caràcter “immoral” o racista (jazz) o 
simplement els balls. En els quaranta es prohibien els balls, 
excepte en dies del calendari festiu, fins i tot a les forces 
militars. A les Ordenances Municipals, es prohibia “bailar 
parejas del mismo sexo o escandalosamente” (Ajuntament, 
1949, p. 29) En 1952 s’advertia dels “perills d’índole moral” 
dels balls “moderns” i s’advocava per la seua substitució per 
balls clàssics i solament en família. (GVD, 25-6-1952)

L’adulteri (encara que solament per a la dona) i la blasfèmia 
es van convertir en delictes. Aquesta última va ser objecte de 
“Campañas” per part de Falange i l’Ajuntament de Gandia. 
Es va perseguir el treball en dia festiu i es van prohibir les 
Carnestoltes. La vigilància a les platges o cursos d’aigua 
va ser també molt important causant frecs amb l’autoritat 
militar de Gandia ja que els soldats obviaven les restrictives 
normes de “moralitat” com dre a la platja amb barnús. 
Segons J.M. Borja, encara en 1962, el governador civil Jesús 
Posada Cacho, havia emès un bàndol en el qual recordava 
que el bany havia d’estar regit per “los principios de la moral 

cristiana” i es prohibien “prendas de baño indecorosas, 
tales como las llamadas dos piezas y slips. Deben estar 
adecuadamente cubiertas las mujeres, al menos con pantalón 
sport o media falda, fuera del agua. Los hombres utilizarán 
pantalón de deporte. (…) 

Para los baños de sol se acotarán espacios con la debida 
separación de sexos”. (J.M. Borja, 2016) Encara en 1951 es 
va organitzar un Congreso Nacional sobre Moralidad en Playas 
y Piscinas. La imposició de símbols era una altra forma de 
coacció (himnes, salutacions feixistes, ritus catòlics…). En la 
inauguració del camp de futbol Ducal amb un partit entre 
la AD Gandia i el València C.F. els dos equips van saludar 
abans del partit “a la romana”. El juliol de 1941 el Cap Local 
falangista demanava l’auxili dels Guàrdies Municipals per a 
“acompañar” (obligar) a la postulació per a Auxili Social, al 
novembre la requisa d’instruments de la banda de música 
per negar-se a tocar el dia de Falange.

El control de les consciències s’efectuava a través de la censura 
política i moral d’inspiració i direcció feixista-clerical sobre 
els mitjans de comunicació, la cultura i la ciència. De fet, com 
tots els diaris publicaven les mateixes notícies controlades, 
la premsa esportiva seria la més llegida. A Gandia, la 
pluralitat de la premsa escrita va quedar restringida a la 
capçalera esportiva Mondúber i a la catòlica Venga a Nos 
tu Reino. La concepció de cultura també era original. Per a 
1945, entre les escasses activitats de la Delegació falangista 
d’Educació Popular es ressenyava la participació “Campañas 
moralizadoras” a la platja. En aquest àmbit, el franquisme 
va ser un règim particularment ridícul, que va utilitzar el 
doblatge per a controlar el cinema. La casuística de la censura 
és molt àmplia: es va suprimir el comentari a Casablanca que 
Rick havia combatut amb les Brigades Internacionals; en 
Mogambo el doblatge va convertir un adulteri en un incest, 
es va censurar una escena de La Última Cena de Iquino 
perquè Sant Pere apareixia a l’esquerra de Jesús… Censura 
que encara perdura en molts casos com en el clàssic ¡Qué bello 
es vivir! on la majoria de còpies que es visualitzen encara no 
incorporen els minuts en els quals fa esment a la cooperativa 
d’habitatges del protagonista, interpretat per James Stewart. 

Control que podia portar a situacions surrealistes, com 
quan a l’octubre de 1941 era detingut el venedor ambulant 
Francisco Puig per “repartir prensa inglesa” que li havia 
encarregat Román Romaguera Howard, fill del vice-consul 
anglès. (AHG, CI, 8-10-1941) La repressió arribava a la 
semàntica. S’ordenava el canvi en la denominació del “Bar 
Nacional” al carrer València, ja que aquesta paraula estava 
prohibida publicitàriament, doncs suposava un minvament 
dels “hechos y gestas de nuestro glorioso Alzamiento” (AHG, 
CI, 6-3-1940). Per contra, es considerava l’autorització del 
nom de Tintoreria Argentina ja que les dues eren paraules 
espanyoles. (AHG, CI, 23-9-1940)



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

41

Història
Aquest control absolut es va acompanyar per una propaganda 
incessant a través del NO-DO i de l’adoctrinament dels 
temaris escolars, construint una realitat paral·lela en la qual 
es van socialitzar generacions de xiquets i xiquetes. L’escola 
franquista era l’antítesi de la republicana: primacia del 
sector privat-religiós; paternalista, antifeminista, difusora 
d’un nacionalisme espanyol excloent i nacional-catòlica. El 
franquisme va dirigir una absoluta contrareforma educativa. 
Sobre el Magisteri es va actuar sense contemplacions: 
depuració laboral que va ocasionar l’autocontrol per als 
supervivents de la depuració. Els currículums escolars 
responien, com exposaria el delegat del SEM gandià a 
“Cristianizar y españolizar”. A més va arraconar de manera 
absoluta a l’escola pública, fomentant la religiosa. Els instituts 
d’ensenyament mitjà van ser clausurats segons un informe 
de setembre de 1939, ja que eren “innecesarios a todas luces”. 
Donada la problemàtica situació econòmica, són freqüents 
les queixes en els plenaris municipals de la inassistència de 
xiquets i xiquetes a les escoles. 

L’Acadèmia Cervantes (Foto 34) seria un oasi en l’espai 
educatiu gandià ja que reunia una part del professorat 
republicà represaliat (Ernesto Albanell, Damián Català) i a 
una part de l’alumnat, fills de vençuts. La riquesa associativa 
de preguerra també va patir l’impacte de la dictadura. Les 
associacions supervivents (lúdiques, esportives) van passar a 
estar controlades des del govern civil.

Aquest ambient de terror quotidià explica les dificultats 
per a organitzar una oposició efectiva. Quan s’aconseguia 
un indici opositor, les denúncies i l’acció policial van 
ser immisericordes. Damián Catalá (Foto 39) descriu la 
detenció de 26 llibertaris, el seu judici i empresonament 
o desterrament quan estaven intentant recuperar la CNT. 
Amb tot, l’antifeixisme mai va morir. Sempre van existir 
intents de reorganització, com va anotar Batiste Sifres 
(Oliva) a les seues memòries per als llibertaris que es reunien 
a la platja de Gandia o en 1947, quan el Partit Comunista 
va aconseguir establir una comarcal amb capital a Gandia. 
També es va refugiar en gestos personals, acudits o converses 
privades. El mes de juliol de 1940 l’alcalde informava el 
Governador Civil que “Como grupo disidente pueden 
señalarse los antiguos autonomistas [republicans blasquistes] 
cuya asistencia se observa el bar Ideal, antiguo Casino del 
partido, situado en el Paseo de las Germanias de esta ciudad, 
asistencia singular de la que se dio cuenta por esta Alcaldía 
a V.E. [el Gobernador Civil], en carta informativa fechada 
el 8 de enero del corriente año [1940]” (AHG, CI, 2235/1) 
En l’estrena de El rey decapitado (Molière) al Teatre Serrano, 
l’obra va ser prohibida, ja que en el moment de decapitar a 
Lluís XVI, “alguien del público gritó: ¡Viva la República!” 
(J.M. Borja, 2017b). La cançó censurada Se va el caimán 
s’utilitzava per a representar a Franco…

El franquisme va ser també una dictadura eminentment 
misògina. Les dones no solament van perdre els drets 

adquirits durant la República, sinó que van retrocedir 
significativament a dècades anteriors. Els discursos oficials 
i els de la Secció Femenina falangista exaltaven a la dona 
tradicional: mestressa de casa, mare i esposa. La “dona ideal” 
corresponia a la imatge d’aquesta poesia de Ligorio Ferrer 
sobre la dona llauradora de Gandia “No eres ambiciosa 
y eres recatada/vives en tu casa (…) En ella tu vida se irá 
consumiendo/junto al buen esposo que te quiere y mima” 
com una “campesina modesta y cristiana” (GVD, 1948) 
Van rebre una repressió específica i selectiva, per ser dones i 
per ser republicanes. Es va perseguir la militància activa que 
havia abandonat el seu rol submís i subordinat, especialment 
entre la burgesia, ja que també havien postergat el seu paper 
exemplaritzant en la societat com els casos de Gloria Morell 
(Foto 60) o d’Ángeles Malonda (Foto 61), entre altres. Es va 
practicar durant la guerra i contra la guerrilla de postguerra, 
la violació com a arma de guerra. Els càstigs tenien una 
poderosa càrrega de gènere: per a la dona, l’humiliant a 
l’Espanya dels anys trenta, tallada de cabells. La preocupació 
per la reeducació moral de la dona, concebuda en aquest 
rol tradicional de gènere com la transmissora educativa a la 
família, va estar sostinguda pel puritanisme catòlic exacerbat. 
El juliol de 1940, l’Apostolat de l’Oració dedicava el mes 
d’agost a resar per “la modestia de la vida y del vestido (…) 
singularmente femenino”. El mes d’agost, es subratllava que 
les dones que havien “salvat” Espanya “no son las mujeres 
del colorete en los labios y el fox-trot a todo pasto”. El juliol 
de 1941 davant l’estiueig “mujeres, no escandalicéis, con 
vuestras desenvolturas; no perdáis la gracia, ni seáis piedra 
de escándalo”. (VNTR, juliol i agost 1940, juliol 1941).

La repressió també va ser particularment venjativa contra 
el Grau, al mateix temps que temorosa d’una possible 
oposició donada la seua antiga hegemonia llibertària, com 
denota la primerenca construcció de grups d’habitatges o 
l’establiment per part del Front de Joventuts d’una escola 
i secció naval. Ja a principis de la postguerra, la Gestora 

(Foto 61) Ángeles Malonda Arsis. Quan va 
obtenir la Llicenciatura en Farmàcia (1924). 
Arxiu familía Azcón Malonda

(Foto 60) Gloria Morell Boix participant 
en la Segona Conferència Nacional de Dones 
Antifeixistes (València, octubre 1937). Arxiu 
familía Bañuls Ferrer
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municipal aprovava la idea del regidor Ramón Bertó que 
els “setecientos trabajadores rojos” del Grau foren obligats a 
treballar en el desenrunament de les cases destruïdes per la 
mateixa aviació feixista. A més, s’han recollit testimoniatges 
orals d’habituals registres arbitraris, imposició de símbols 
i pallisses. O d’actituds freqüents com la utilitzada per la 
Guàrdia Civil amb els xiquets “si veien algún xiquet que els 
observava o topava amb ells, li pegaven una galtada: “¿Qué 
haces ahí espiando, rojo?” (Soler, Císcar, Rodríguez, 
2007, p.181)

La lluita diària per a aconseguir la supervivència material 
també dificultava la reorganització de l’antifranquisme. En 
el record de la postguerra conviuen el terror social amb la 
misèria perpetuada en la paraula estraperlo. Dècades de 
control informatiu, escolar i de la propaganda han ocasionat 
la pervivència d’aquest relat franquista destinat a explicar 
el desastre econòmic, social i humà que va ocasionar el 
règim vencedor: les destruccions de la guerra civil, la 
“pertinaç sequera”, la Segona Guerra Mundial (1939-1945) 
i el bloqueig internacional posterior van provocar que la 
recuperació econòmica s’allargara fins a principis de la 
dècada dels cinquanta.

Els estudis històrics han demostrat la fal·làcia d’aquesta 
argumentació. Les destruccions bèl·liques van ser mínimes. 
La “pertinaç sequera”, un fenomen meteorològic recurrent, 
mai va ser ni extensa geogràficament ni constant en el temps. 
En veritat, la col·laboració amb el feixisme va impedir que, 
com va succeir amb la I Guerra Mundial, la neutralitat 
haguera produït amplis avantatges econòmics (o, almenys, 
macroeconòmiques) en una guerra de característiques 
mundials. El bloqueig es va deure a la col·laboració franquista 
amb el feixisme i va ser menys intens del que la propaganda 
ha assenyalat. En definitiva, la causa principal de la misèria 
de la postguerra va ser el suport al feixisme europeu; una 
política econòmicament ineficient (l’autarquia) al costat de 
la generalitzada corrupció institucional que va beneficiar als 
franquistes que ocupaven càrrecs de responsabilitat política 
o administrativa i als seus “amics polítics”. El desastre va ser 
de tan grans magnituds, que el PIB va descendir un 0,9% 
entre 1939 i 1950.

L’autarquia responia a criteris ideològics d’ultranacionalis-
me econòmic conjugats amb les experiències d’intervenció 
econòmica estatal (I Guerra Mundial, comunisme soviètic) 
i de proteccionisme extrem provocat per la Gran Depressió 
dels anys 30 que acabarien constituint la base de la políti-
ca econòmica del feixisme. De manera succinta, l’autarquia 
consistia en la restricció per part de l’Estat de les importa-
cions, amb la finalitat d’impulsar la industrialització a través 
del desenvolupament per substitució dels productes anterior-
ment importats. Al mateix temps, l’Estat fixava uns preus 
mínims sobre les matèries primeres agrícoles i industrials i 
els intervenia per a assegurar un repartiment equitatiu entre 
la població civil i la indústria, a través del racionament. 

Aquestes cartilles de racionament que assenyalen la memòria 
del període. Encara que es va tractar d’una política comuna 
en la reconstrucció europea després de la II Guerra Mun-
dial, a Espanya es va allargar fins a 1952 i va provocar una 
reculada històrica en el procés d’industrialització i en la mo-
dernització agrícola, al mateix temps que una misèria gene-
ralitzada (quant no purament fam), menor a les zones rurals, 
a causa de la corrupció estructural i als interessos creats. 
L’accés al mercat negre per a una minoria privilegiada també 
va introduir noves capes socials en els suports franquistes: 
els que s’havien beneficiat impunement de l’estraperlo “a 
l’engròs”. Mentre que una majoria recorria al mercat negre 
o estraperlo per a poder sobreviure, una minoria s’enriquia 
ostensiblement.

Al mateix temps, la hiperinflació ocasionada pel mercat 
negre, l’escàs racionament (en quantitat i qualitat) al 
costat del deteriorament en les condicions de treball i 
salarials, van perjudicar sensiblement la classe treballadora. 
Aquestes pàgines no poden albergar els debats històrics 
sobre les polítiques socials falangistes, encara que les 
jerarquies franquistes eren conscients de l’impacte de la 
crisi socioeconòmica sobre els seus suports socials. Així 
ho considerava l’alcalde en un informe al Governador 
Civil el juliol de 1940, on significava que l’entusiasme per 
l’“alliberament” a l’abril de 1939, en aquest moment estava 
“velado algo hoy debido a las circunstancias económicas, no 
exclusivas de esta población […] esperando fundadamente 
que se afianze y mejore con la normalización de aquellas”  
(AHG, CI, 2235/1 23-7-1940). Però les investigacions 
històriques ressalten que el franquisme va ser un règim polític 
dissenyat contra la classe obrera. Segons càlculs realitzats, 
prenent com a indicador del preu de la vida l’índex de 97,5 
de 1936, es va aconseguir en 1949 el de 632, mentre que els 
salaris solament es van triplicar (Martinez, Reig, Soler, 
1978, p. 124.). Un estudi de la Cambra Oficial de Comerç 
de València realitzat en 1944, incidia en què l’economia 
domèstica d’un obrer industrial no qualificat casat i amb 
dos fills menors per a treballar, podia ser deficitària en unes 
10 ptes/dia. Així, s’estima que l’autarquia va ocasionar unes 
200.000 defuncions a causa de la fam i a les conseqüències 
de la malnutrició. Era un país en el qual van tornar antigues 
malalties i es revitalitzaven unes altres. Un país de tísics, 
de tifus exantemàtic (poll verd), de sarna, de tracoma, que 
en la dècada dels 40 s’estimava a Gandia com “la masa de 
tracomatosos” (Cerdà, 1945, pp. 2-3.), de tuberculosi, de 
pallola o de pòlio. Del desastre humà donen fe les 76.128 
racions del menjador infantil d’Auxili Social, delegació 
assistencial de Falange, que declarava haver servit a Gandia 
en 1945.

Recordava Damián Català (Foto 39) que en eixir de presó 
“No había flores, no había harina en la Safor. Aceite tampoco. 
Tampoco arroz, solo boniatos: “Ni un hogar sin retrato ni 
una mesa sin boniato”. La carne y el pescado permanecían 
como lejano recuerdo de épocas anteriores en la memoria 
de los ciudadanos” (Català, 1985 p.104). Els trens i els 
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camins agrícoles (sobretot a la nit), es van omplir de xicotets 
estraperlistes a peu o amb bicicleta, preferentment per 
dones, ja que el seu paper en la supervivència familiar va ser 
determinant en aquesta dècada. Es feien llargues cues per 
a accedir al racionament, quan n’hi havia. Ja el setembre 
de 1939 s’afirmava que el pa havia faltat “muchos días”. El 
desembre de 1946 “a) Que debido a que el racionamiento no 
tiene del carácter de continuidad diaria” el plenari municipal 
decidia que era més convenient el repartiment de farina en 
lloc de pa ja que així “mezclada con otros artículos” es podia 
menjar algun aliment. (AHG, LA, 15-9-1939 i 30-12-1946)

Els fluxos d’intercanvi i barata es van establir entre l’oli 
de la Vall d’Albaida (també aportava sabó i blat) i l’Alcoià, 
l’arròs de la Ribera Baixa o el tabac. El novembre de 1940, 
Cayetano García (Foto 67) anotava que “Els preus dels 
aliments és molt car. La farina de blat cotitza a 900 pts. els 
100 kg i les creïlles, a 1,50 pts. el kg.” i el mes següent, “Els 
productes alimentaris estan a preus desorbitats i són escassos: 
estraperlo i més estraperlo! Açò és el que impera i és més 
cruel que el temps” (García, 2005, p.354) Va ser el regne 
del succedani (xocolate de garrofes; xicoira per cafè…) i del 
minxo de dacsa. Una misèria plasmada per a la posterioritat 
a les vinyetes de Carpanta o a la cultura popular, com els 
versos recollits a Simat: “Si el poble es tornara vi/i el nevar 
fóra farina/i el pedregal botifarres/que ve estariem aixina”. 
(Calzado, 2010, p. 143)

En aquest ambient no és estrany que la broma que narra 
J.M. Borja sobre els perdigons banyats en or i dipositats a 
la Reprimala arribarem a deslligar una breu “febre de l’or”. 
Així també s’entén que com a premi a la victòria contra la 
UD Oliva a l’octubre de 1948, l’empresa de Zoilo Orengo 
entregarà als jugadors del CF Gandia, “lonchas de jamón” , 
mortadel·la i salsitxó (Mon, 16-10-1948).

Fins i tot en l’escassa repressió de l’estraperlo el condicionant 
polític va estar sempre present, amb multes immisericordes 
si la persona infractora pertanyia a famílies dels vençuts. 
Nova ironia de la història: un règim que sacralitzava en 
els seus discursos el respecte a la llei va obligar als seus 
“súbdits” a una il·legalitat permanent. Encara que la cita es 
refereix a l’oli, és igualment vàlida per a qualsevol altre dels 
principals productes de consum: “cualquier intento que se 
haga por historia dicha época tendrá necesariamente que 
dirigirse a dilucidar lo ocurrido al margen de la oficialidad” 
(Gutiérrez, 1983, p.164)

El mercat negre va fulminar l’agricultura d’exportació. 
De fet, fins a la campanya 1948-1949 no es va aconseguir 
un volum aproximat al de preguerra amb la consegüent 
incidència sobre l’atur obrer, en un context ja desfavorable 
tot i que tenien la possibilitat de treballar. La política 
exterior favorable a l’Eix feixista va restringir les tradicionals 
exportacions a Gran Bretanya, amb un evident malestar entre 
la burgesia exportadora valenciana. L’elevada rendibilitat 
del mercat negre va condicionar una gravíssima crisi de 

l’agricultura d’exportació, substituïda per productes més 
rendibles per a ser introduïts en els fluxos de l’estraperlo com 
l’arròs, els cereals, el cacauet, la dacsa o els moniatos. Així 
s’estima que les hectàrees dedicades a la taronja es van reduir 
d’unes 13.500 hn a unes 8.000. Els problemes de transport 
també eren molt rellevants. La gasolina va ser substituïda per 
gasogen cremat amb corfes d’ametla; a penes hi havia carbó 
per al ferrocarril. El setembre de 1940 Gandia es trobava 
incomunicada amb la capital provincial davant l’anul·lació 
de les línies d’autobús i el tren que a penes podia arribar a 
l’estació de Carcaixent.

Les mancances de primeres matèries energètiques i industrials 
ocasionaven continus talls de subministrament elèctric. 
Ràdio Gandia a penes emetia un parell d’hores a causa del 
dèficit de peces de recanvi. Fins als minsos serveis sanitaris 
van patir aquestes mancances, afirmant que els serveis de 
Raigs X a penes treballaven 3 dies (Cerdà, 1945, p. 5) No 
obstant això, en el marc autàrquic les produccions amb 
escassa inversió tecnològica i matèries primeres autòctones 
van tindre un gran desenvolupament perquè s’havia eliminat 
la competència externa, com va succeir amb els assaonats. 

Al camp industrial, a les grans indústries de Lombard (Foto 
64) i Nogueroles (Foto 62) es va sumar La Vital (Foto 63), ara 
dirigida per un empresari alemany del qual la rumorologia 
popular assegurava que una de les seues màquines era una 
tapadora per a construir submarins. Encara que el nom i 
cognoms del seu primer propietari concorden amb un oficial 
de les SS al qual el Control Aliat va reclamar en 1947 per 
crims de guerra, mai s’ha pogut demostrar.

En 1950, Gandia encara era una ciutat mitjana agrícola 
amb una gran massa assalariada i un feble secundari. Així 
s’entén la patètica Exposició Comercial i Industrial d’Art i 
Artesania de 1944 i que no es tornarà a celebrar a causa de les 
restriccions. Amb tot, les queixes d’alguns sectors econòmics 
perjudicats per l’autarquia, no poden fer-nos oblidar que 
els efectes perjudicials es contraposaven amb els benèfics: 
rebaixa salarial, deterioració de les condicions de treball, 
control d’una mà d’obra sense capacitat de negociació ni 
pressió laboral.

(Foto 62) Fàbrica Nogueroles. ©Col·leccióBorja-Monrabal
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El curs de la Segona Guerra Mundial va tindre una destacada 
influència en l’evolució de la política franquista. A Gandia es 
van operar canvis de relleu en la política municipal. El segon 
governador civil, Ramón Laporta Girón (1943-1950) (Foto 
65) era un falangista “camisa vella” (anterior a la guerra). Era 
conegut com a Ramón “el octavo” per la presumpta apropiació 
personal d’un huité del racionament de la província. El seu 
mandat es va caracteritzar per impulsar el poder falangista 
a través d’incipients polítiques socials. En primer lloc, 
va propiciar la renovació de gestores a les ciutats, com va 
succeir a Gandia, fent costat a Falange i relegant als antics 
socialcatòlics de la DRV. Així, a la fi de 1943 prenia possessió 
de l’alcaldia l’advocat Hibernón Gregori Bañuls (Foto 66), 
falangista “camisa vella”, “excautivo” i home de confiança 
del governador, que el va designar diputat provincial en 1947. 
Una nova Gestora profundament renovada perquè a penes 

repeteixen tres edils, com Vicente Ferris García (Foto 68) de 
la DRV però ja falangista; Miguel Salort Torres (que havia 
pertangut a la Dreta Liberal Republicana però “excautivo”) 
com a connexió amb la patronal hortofructícola i Manuel 
Albiñana Tebar. L’alcalde va intentar dimitir dies després 
de la seua designació, si bé el Governador no va acceptar la 
renúncia.

Fins a 1947, Hibernón Gregori va dirigir la falangització 
de la ciutat. El maig de 1944 exposava que “una de las 
consignas básicas de la Falange, es dar carácter de primacía 
a lo social, para que con su unión a lo nacional son los 
soportes de nuestras normas estatales” (AHG, LA, 17-
5-1944). El llibre de Fira i Festes de 1945 exposa aquesta 
falangització amb la seua portada d’estètica feixista, amb 
les pàgines dedicades a l’exaltació falangista en polítiques 
assistencials, cultura, educació o sanitat; el capítol “Obra 
de un ayuntamiento falangista” o amb la dedicació del 12 
d’octubre a Dia del Front de Joventuts. Aquesta alcaldia es va 
caracteritzar també per la profunda renovació del personal 
polític municipal, amb una Comissió Gestora en la qual 
a penes repeteixen tres regidors respecte a les anteriors. El 
pes del poder falangista en aquests anys arribava fins i tot al 
futbol. La polèmica entre el CF Gandia i el F de J va acabar 
amb el monopoli dels segons quant a l’organització dels 
campionats locals que es celebrarien al camp del Mondúber. 
L’alcalde Hibernón va dimitir el setembre de 1947 al·legant 
assumptes laborals, encara que també, “en evitación del 
desgaste popular y agotamiento” (AHG, LA, 5-9-1947), això 
és, segurament per crítiques (sempre internes) a una gestió 
que va haver d’exercir-se en un context tan problemàtic 
socio-econòmicament que acabaria per desgastar el projecte 
falangista i social de l’alcalde. Amb ell, van dimitir la resta 
de gestors, un gest indicatiu de problemes en la coalició 
contrarevolucionària.

La Guerra Mundial també va ser present a la ciutat a través 
dels voluntaris de la División Azul que van combatre al 
costat del nazisme contra el comunisme a la Unió Soviètica, 
homenatjats públicament en 1942 en la Fira, ja que eren 
“fervientes católicos, valientes españoles y disciplinados 
militantes del Partido” (AHG, LA, 24-9-1942), amb 
l’albirament de forces navals o com el juny de 1940 quan va 
amerar a la platja un bimotor francès encara que no s’aclaria 
el seu destí o servei.

A partir de 1945, amb la derrota nazi-feixista en la II 
Guerra Mundial, el franquisme semblava abocat a la seua 
desaparició. A la intensa crisi social provocada per l’autarquia, 
se li va unir l’impuls de la guerrilla antifranquista, coneguda 
popularment com a “maquis”. Encara que grups guerrillers 
descoordinats ja havien existit des de l’inici de la guerra civil, 
es van reactivar des de 1945, gràcies a l’efecte simpatia dels 
èxits de la lluita guerrillera a Europa (Resistència, partisans), 
amb una forta influència comunista encara que mai exclusiva. 
Es van organitzar agrupacions guerrilleres que com la de 

(Foto 63) Fàbrica La Vital. ©Col·leccióBorja-Monrabal

(Foto 64) Fàbrica Lombard Freres ©Col·leccióBorja-Monrabal
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Llevant, van incrementar la seua capacitat d’actuació. A La 
Safor-Valldigna van operar les partides “Gandia” i “Simat”, 
encara que la segona fora més fictícia que real. De fet, 
Gandia seria, al costat de Carcaixent, una zona concreta per 
a l’Agrupació Guerrillera de Llevant, amb accions armades 
molt pròximes o repartiments de propaganda l’abril de 
1949. A Gandia i pobles circumdants van arribar guerrillers 
d’altres zones. Alguns gandians moririen en enfrontaments 
armats, com Eduardo Puig Miñana a Pobla de l’Arenós.

El creixement guerriller va forçar a un canvi d’estratègia a 
través del Decret llei sobre Bandidatge i Terrorisme (1947) 
que va utilitzar la “guerra bruta”. S’han comptabilitzat al 
voltant de 60.000 homes i dones empresonats per l’aplicació 
d’aquest Decret; uns 7.500 guerrillers morts, dels quals uns 
3.000 van ser assassinats i l’aplicació de la tortura com a eina 
de combat, fins i tot a xiquets. La guerrilla antifranquista va 
fracassar a causa de la seua escassa incidència urbana però 
també pel terror policial i pel temor en la població que les 
seues accions acabaren provocant una nova guerra civil.

El règim va iniciar des de 1945 un canvi significatiu per a 
intentar sobreviure. Es van rebaixar l’estètica i els discursos 
públics falangista-feixistes i es van dirigir els passos a una 
institucionalització del règim que fora creïble en l’exterior. 
Ara seria el sector catòlic l’encarregat de dirigir la política 
franquista, encara que Falange conservava la seua força 
gràcies a la seua capacitat mobilitzadora, si bé ja plenament 
subordinada dins del franquisme, amb la unificació de càrrecs 
entre governadors civils i caps provincials de FET i alcaldes-
caps locals. El règim es va convertir en una “democràcia 
orgànica” allunyada del comunisme i de les democràcies, 
regida per Lleis Fonamentals (Fur dels Espanyols, Fur del 
Treball, Llei de Successió, Llei de Referèndum, Llei de 
Règim Local i Llei Constitutiva de les Corts).

Primer es va organitzar el fraudulent Referèndum sobre 
la Llei de Successió de 1947, també concebut en clau 

internacional per a demostrar la legitimitat popular de la 
dictadura, pel qual Espanya es convertia en un Regne catòlic 
però amb la prefectura vitalícia de Franco. Posteriorment, 
es va passar a organitzar l’Administració des de criteris del 
feixisme italià: el Ministeri de la Governació designava als 
governadors civils, presidents de les diputacions provincials 
i alcaldes de municipis majors de 10.000 habitants. La 
subordinació del poder municipal es va completar amb la 
dependència econòmica i les inspeccions. D’aquesta manera, 
el franquisme pretenia destruir l’espai municipal com a espai 
de confrontació local.

La nova Llei marcava el procés d’accés als ajuntaments a través 
de terços de representació: terç familiar, votat pels homes 
caps de família, en el qual en teoria estava permès presentar 
més d’una candidatura (sempre que foren “afectes”); el terç 
sindical provinent dels sindicats verticals que assegurava la 
introducció de la burgesia; i el terç d’entitats, que introduïa 
a associacions culturals, professionals o econòmiques, 
entre elles, Foment. Aquest últim també conegut, com el 
del “governador”, ja que proposava una llista de candidats. 
El sistema aconseguia acréixer el poder dels alcaldes en els 
consistoris perquè, almenys un de cada tres regidors havien 
de ser de la seua plena confiança. D’aquesta manera, com 
es pot deduir, era pràcticament impossible que un vençut 
accedira al poder municipal. Espanya sempre seria un país 
dividit entre vençuts i vencedors.-

El primer alcalde de la “democràcia orgànica” seria José 
Román (1947-1954) (Foto 69), figura preeminent de la 
burgesia i de la política gandiana del primer terç de segle, 
sempre en el liberalisme. Durant la República havia format 
part del sector més dretà del republicanisme blasquista. El seu 
accés a l’alcaldia es pot interpretar com un intent de Laporta 
Girón (Foto 65) per a crear un bloc de poder sòlid des de 
les instàncies municipals que preparara uns “comicis” sense 
grans altercats a l’interior de la coalició contrarevolucionària 
local, això és, que llimara possibles enfrontaments anteriors. 

(Foto 65) Ramón Laporta Girón. 
Gobernador Civil de València (1943-1950)

(Foto 66) Hibernón Gregori Bañuls. 
Alcalde Gandia (12/1943-12/1947)

(Foto 67) Cayetano García Castelló.
Farmacèutic

(Foto 68) Vicente Ferris García. De 
la DRV. Alcalde de Gandia (08/1954 - 
01/1957)
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Per això, el personal polític és molt nou. Solament repeteixen 
quatre vocals de consistoris anteriors: el exalcalde Jesús 
Fuster (Foto 49) ; Vicente Ferris (Foto 68 i 78), el mateix 
alcalde i Augusto Román Bru (Foto 70). Es conjuga el factor 
d’excombatent com a garantia de fidelitat absoluta present en, 
almenys, quatre vocals; un passat clarament social-catòlic, 
l’experiència prèvia en el municipi (dues vocals) i un cert 
matís d’elevada mesocràcia (advocats, propietaris). Amb la 
seua alcaldia, desapareix ja en 1948 l’exaltació falangista del 
Llibre de Festes i aquestes adquireixen un to més tradicional 
i burgés, com la designació de la filla d’una família nobiliària 
directament emparentada amb la Duquessa de Gandia com 
la Reina del Certamen Literari i la visita dels Ducs de Gandia 
que van arribar en iot. Poc després també visitaria la ciutat 
Pilar Primo de Rivera, primera i única Delegada Nacional 
de la Secció Femenina.

És més, Gandia segueix una evolució peculiar perquè es 
desfà la unificació alcalde-Cap Local i, almenys des de 
1952, caminen de manera separada, ja que aquell any la 
Prefectura estava comandada per Juan Bolta (Foto 71) i 
posteriorment per Antonio Peiró Castillo. Amb tot, la seua 
alcaldia mereixeria una monografia, ja que constitueix una 
excepcionalitat en la història política del franquisme valencià. 
Malgrat ser un membre destacat de la burgesia gandiana, 

el seu passat sempre va estar en el camp liberal. De fet, en 
l’informe de l’última Junta Directiva de Foment, redactat al 
gener de 1940 per l’alcalde, s’assenyala que “es indiferente, 
antes del G.M.N. y durante la República estaba afiliado al 
Partido de D. Miguel Maura”, apreciació incorrecta (va ser 
un dirigent del republicanisme blasquista). (AHG, CI, 10-
1-1940)

El procés electoral de la “democràcia orgànica” es va dur 
a terme, però ha desaparegut l’expedient, sense poder 
determinar si va despertar tensions internes com en altres 
poblacions. Amb tot, és significatiu que l’aleshores Cap Local 
i alcalde José Román expressara en aquest any “os insisto, 
como buen gandiense, a que serenéis vuestra pasión (…) Por 
eso debéis de desprenderos de pasiones mal entendidas y todos 
unidos (…)”. (GFF, 1948 p. 33) Però l’alcalde degué eludir 
satisfactòriament els possibles problemes perquè Laporta el 
va designar diputat provincial. En el primer ajuntament de 
1949 s’observa la definitiva consolidació del bloc de poder 
franquista en la institució municipal: quatre edils ja eren 
presents en 1947 i es recuperen dos més corresponents a la 
Gestora de 1940 però amb àmplia trajectòria des d’abril de 
1939 com Jesús Fuster, i tan sols un de 1943. Es pot apreciar 
la fortalesa en la coalició contrarevolucionària de Joaquín 
Climent i de Jesús Fuster. A partir d’aquest moment, les 
renovacions parcials servirien per a ampliar el personal 
polític franquista.

Així, en la renovació del Terç Familiar de 1951 s’afirma que 
va votar el 54,19% del cens electoral (exclusivament homes). 
Un exemple de la dinàmica interna del poder municipal 
franquista de participació política limitada als “afectes”. 
El setmanari falangista Gandia: la voz del Distrito es va 
preocupar per difondre una imatge de comicis pràcticament 
democràtics. Així, la candidatura de Bernardino Lledó va 
ser secundada per l’associacionisme catòlic, segons Juan 
Lorente “algunas agrupaciones católicas y el Paso del Cristo 
del Silencio, que él fundó” (Más, 2021, p.44), compartint 

(Foto 69) José Roman Martí. Alcalde de Gandia (05/1930 - 04/1931). Primer alcalde de 
la "democràcia orgànica" (12/1947 - 08/1954)

(Foto 70) Augusto Román Mazparrota  y 
Bru. Regidor (1947)

(Foto 71) Juan Bolta. Cap Local de la 
Prefectura de FET-JONS (1952)
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triomf electoral amb la candidatura de la gran burgesia 
de Miguel Boronad que no estava afiliat al Moviment. La 
introducció de la burgesia o “victòria social” és simptomàtica 
amb la sociologia dels candidats a la renovació municipal de 
1951: metges, empresaris, comerciants i industrials.

El bloqueig internacional va comportar una revitalització 
de la repressió davant el creixement del malestar obrer i la 
propaganda falangista que intentava expandir una imatge 
protectora dels treballadors. En aquest àmbit, acompanyat 
per polítiques per a pal·liar l’atur obrer, s’emmarquen les 
obres públiques en el sector de l’habitatge per a treballadors, 
que ja havien començat en 1942 i que significativament es 
van incrementar des de 1945, sobretot al Grau (Foto 72), 
l’antic bastió anarquista, i a Gandia el Grup Cuartel de 
Simancas. 

Encara que la concessió d’aquestes cases no sempre s’establia 
seguint els preceptes que marcava la legislació. L’alcalde 
Lorente refereix un altercat amb un dels seus regidors a 
propòsit d’aquestes concessions on li explica una sèrie 
d’adjudicacions obligades per a mantindre els necessaris 
contactes amb les jerarquies: el president de la Diputació, un 
alt magistrat en l’àmbit espanyol, el rector dels Jesuïtes. Per 
part seua, el regidor patrocinava als seus treballadors. Amb 
tot, la fiscalitat indirecta imperant per la qual l’empresariat 
obtenia privilegis inusitats, privava a l’Estat de poder comptar 
amb partides pressupostàries per a destinar-les als principals 
problemes (sanitat, educació, habitatge). De fet, encara 
en 1959 el tema de l’habitatge era objecte (i censura en la 
seua finalització) de l’obra mestra El pisito (Marco Ferrari). 
L’estadística és aclaparadora. Es van construir entre 1939 i 
1959 138.686 habitatges socials, mentre que a Anglaterra 
des de 1945, al voltant del doble cada anualitat.

En aquests anys es va aconseguir l’anhelada esperança 
empresarial de la reversió del Port a l’Estat (1947) que s’havia 
revitalitzat ja en 1942, quan Adolfo Rincón de Arellano, Cap 
Provincial de Falange, presentava a una delegació concebuda 
com a “mía propia” composta per un alt càrrec falangista 
i l’alcalde de Gandia davant Ramón Serrano Suñer, el 

“cuñadísimo” de Franco i Ministre d’Afers exteriors, per a 
iniciar la tramitació de la reversió. (FARA-FCB) En aquesta 
qüestió s’ha de considerar que a la companyia britànica 
consignatària ja no li interessava econòmicament la gestió 
del Port. També es projecta la urbanització de la platja.

La imatge de la postguerra es completa amb el paper exercit 
per l’Església Catòlica, un dels grans pilars del franquisme fins 
al Concili Vaticà II. Amb notables excepcions, els sacerdots 
van signar amb fruïció els informes que alimentaven la 
repressió. Com va subratllar Julián Casanova “Puede seguir 
la Iglesia beatificando a sus «mártires de la Cruzada». Las 
voces del pasado siempre le recordarán, que, además de 
mártir, fue también verdugo.” (Casanova, 2006, p. 305) 
L’Església no sols va recuperar els seus privilegis perduts 
amb la República laica, entre ells el control de l’educació 
i de la cultura, sinó que els va incrementar com mai els 
havia gaudits. L’Estat es va erigir en el seu braç legal per a 
controlar la moralitat pública i privada. El febrer de 1947, 
l’arquebisbe es va negar a visitar la Casa Consistorial, ja que 
l’ajuntament (per un error burocràtic) no havia complit el 
seu requeriment d’impedir un soterrament. És més, l’Estat 
va tancar els instituts d’ensenyament secundari per a afavorir 
als religiosos, com va succeir al principi amb l’Institut de 
Gandia i va ampliar el control educatiu amb nous centres 
com a Escolàpies o les Hermanas de la Doctrina Cristiana.

Damián Català va dibuixar perfectament la vida quotidiana 
de la nova societat “Desfiles y peregrinaciones se proponían 
a sus habitantes como sustituto de una antigua vida social.” 
(Català, 1957, p. 95) Un altre dels records d’aquesta 
postguerra correspon als grans actes de masses feixistes-
clericals: falangistes, militars i catòlics, concebuts com a 
grans rituals nacional-catòlics i de culte a la personalitat de 
Franco. Actes dissenyats, com s’exposava en els discursos, 
com a actes de desgreuge (restitució d’imatges i ritus) que 
reprenien el domini de l’espai públic i social del “poble catòlic” 
com a eixos centrals de la nació espanyola, però ara amb una 
iconografia feixista i nacional-catòlica. Uns actes que s’han 
catalogat de “neobarrocs” i de “reconquesta” després de la 
República laica i de la revolució durant la contesa. Així, el 
franquisme, sobre la base d’aquestes modalitats de cultura 
popular catòlica, difonia un ideari interclassista. El paroxisme 
vindria en 1943, quan es va consagrar el nou monument 
dedicat al Sagrat Cor de Jesús al Regne de València símbol 
de “cristiana valencianía”. (VNTR, 11-1943)

En 1939 es duia a terme una missa de campanya i una 
“gran concentración de productores”, ja que els noms obrer 
o proletari estaven censurats pel franquisme per la seua 
relació amb moviments obrers revolucionaris. En aquesta 
concentració es va oferir un dinar però solament per a obrers 
en atur forçós inscrits en la CNS. En 1943 es duia a terme la 
Santa Missió, puix que València, terra de Blasco Ibáñez, de 
laics i “rojos”, era considerada com a territori de misions per 
a convertir. L’apoteosi arribaria amb el Congrés Eucarístic 
Arxiprestal Marià de maig de 1947 (Foto 73) amb milers de 

(Foto 72) Construcció de vivendes de Protecció Oficial al Grau de Gandia (1945) 
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fidels en l’actual Plaça de Crist Rei. Abans, s’havia detingut 
a alguns vençuts de manera preventiva que, això sí, van rebre 
en la presó “la visita d’una criatura vestida de comunió, 
portadora d’alguna llepolia” (Moreno, 2007, p. 93)

El novembre de 1943 s’afirmava en un sermó que les visites al 
Monument al Sagrat Cor de Jesús tenien com a finalitat que 
“no se iba más que a amar a Cristo y a España” (VNTR, 12-
1943) En l’estiu de 1945 s’estimava que s’havien congregat 
uns 3.000 fidels als carrers de Gandia. Aqueix mateix any, 
un pare jesuïta exaltava d’aquesta manera el Fur del Treball 
com a exemple de la “providencia del Señor sobre España y 
su Caudillo y sobre la magnífica legislación contenida en el 
Fuero del Trabajo” (per a l’empresariat, és clar). (VNTR, 
9-1945)

L’intens moviment catòlic dirigit (entre altres) per Joaquín 
Ballester va aconseguir cotes de poder que mai havien 
obtingut, ni tan sols durant la Dictadura de Primo de 
Rivera. L’Església va recuperar l’hegemonia absoluta de 
l’espai públic. Per exemple, en el gran acte “de desagravio” 
al Sagrat Cor de Jesús de 1939, s’hissava “una gran bandera 
nacional con la imagen del Sagrado Corazón” (VNTR, 7/8-
1939)

Els actes de masses associats a aquest culte s’establien amb 
grans processons a la ciutat i pobles en els quals havien 
de lluir les cases colgaduras en les seues façanes, entre la 
invitació i l’ordre, o a consagrar les mateixes cases. El gener 
de 1944 s’afirmava que al voltant de 1.000 cases de la ciutat 
ho havien fet. Anècdota il·lustrativa d’aquesta simbiosi són 
els crits d’un dels primers actes de masses que va processionar 
la imatge de la Verge dels Desemparats: “Visca la mare de 
Déu! ¡Viva Franco! ¡Arriba España! Visca la Geperudeta! 
Y alguien, muy osado gritó: Visca el geperut de Franco!”. 
(Borja, 2017a) Ni tan sols Rafael Azcona hauria ideat 
similar disbarat. Església i Falange van pugnar per atraure’s 
a la joventut, palpable a través del patrocini d’equips de 
futbol: Front de Joventuts (C.F. Luis Belda) o Agrupació 
Esportiva Gandia (Congregació Mariana). Polèmiques que 
no oculten la sintonia. Com Berlanga va filmar en Calabuch 

“cuando en la procesión el sargento de la Guardia Civil pide 
a sus hombres, disfrazados de romanos, que desfilen con más 
unción, mientras que el cura les exige más marcialidad”. 
(Moreno saez, 1989, p. 11)

I així, entre processons, desfilades feixistes, misèria i por va 
transcórrer la postguerra. Almenys, encara que estigueren 
igualment controlades, des de 1946 amb el naixement de 
la Junta Local Fallera i la restauració progressiva de la festa, 
i amb la fundació del C.F. Gandia, els gandians podien 
evadir-se amb la festa i amb els partits i alineacions.

El projecte totalitari contra Foment: 1939-1941

Una de les línies de control sobre la societat civil del 
franquisme i de la seua cooptació totalitària per part del 
falangisme ve donada per la política respecte a les associacions. 
Evidentment, totes aquelles (per exemple, els ateneus) 
depenents directament o relacionades indirectament amb 
partits polítics o sindicats republicans, van ser suprimides. 
La regulació de l’associacionisme es va produir a través del 
Decret del 25 de gener de 1941 que va estar vigent fins la 
Llei d’Associacions de 1964. Les associacions quedaven, en 
primer lloc, dissoltes i posteriorment havien de legalitzar-se 
davant el Govern Civil. El setembre de 1943, el governador 
Laporta Girón va estipular el compliment estricte del Decret 
de 1941, per la qual cosa va prohibir totes les associacions que 
no complien la normativa. A partir d’aquest moment, una 
vegada produïda la depuració de les Juntes Directives i en 
molts casos dels socis, les Juntes passaven a estar controlades 
políticament per les Prefectures Locals falangistes i 
posteriorment, pel Governador. Aquesta direcció política 
responia no sols a avortar que algunes associacions es 
constituïren en llocs d’oposició sinó també a l’intent de 
Falange per controlar l’associacionisme amb l’objectiu de 
fonamentar el seu poder totalitari en pobles i ciutats.

Una societat plural com era Foment el juliol de 1936 va 
ser sotmesa a aquests procediments. El mes de setembre de 
1939, Antonio Mayans Mena, president de la Junta Directiva 
el juliol de 1936 sol·licitava la reobertura de Foment. No 
obstant això, primer era imprescindible com va ordenar el 
Governador Civil a l’alcalde de Gandia, que l’informara “sobre 
antecedentes y actividades durante el Glorioso Movimiento 
Nacional, tanto de la citada como de sus componentes de 
Directiva” L’alcalde l’informava pocs dies després que si bé 
Foment té “un carácter exclusivamente profesional, si bien, 
en el seno de la misma y por sus componentes se elaboraba 
política de distintos matices, como consecuencia de las 
numerosas “Peñas” que, con carácter recreativo se formaban, 
aunque estas actividades no traslucían nunca Oficialmente” 
” i recomanava que continuara l’última Junta Directiva, 
“previa una depuración” (AHG, CI, 2235/1 1-9-1939 i 8-9-
1939, respectivament)

La Junta va cessar el 24 de desembre de 1939 “en cumplimiento 
de orden personal” de l’autoritat provincial en la seua visita 

(Foto 73) Congres Eucarístic Arxiprestal Marià (1947)
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a Gandia. Va nomenar el regidor i tinent alcalde a Antonio 
Viña Tarazona com a Delegat Governatiu de Foment fins 
que el Governador triara una nova Junta Directiva amb els 
informes emesos des de Gandia.

L’alcaldia va emetre un extens informe al Governador Planas 
de Tovar el dia deu de gener de 1940. Sobre 19 membres 
de la Junta Directiva existent al juliol de 1936, cinc eren 
considerats “desafectos” al “Glorioso Movimento Nacional”: 
Diego Morell Boix (vice-secretari); Joaquín Millá Monfort 
(Foto 74) (Bibliotecari), enjudiciat per un Consell de Guerra; 
José Mira Cantó (Comptador), assassinat per sentència 
militar; Juan Trilles Gasulla (Foto 75) (vocal) conceptuat 
com a “elemento destacado por su izquierdismo”; i Bautista 
Borras Estola (vocal) considerat que “si bien no puede 
señalársele actuación concreta, es simpatizante del F.P.” No 
obstant això, l’alcalde puntualitzava que la Junta Directiva, 
íntegrament, “no ha tenido esta una actuación enérgica que 
impidiera que la entidad se desviara de sus fines fundacionales, 
para convertirse en Casino político, con matiz izquierdista” 
(AHG, CI, 2235/1, 10-1-1940)

En aquest informe, l’alcalde afirmava que Foment s’havia 
allunyat dels seus pressupostos fundacionals d’entitat 
corporativa de defensa dels interessos econòmics de la 
burgesia, “para convertirse la entidad en mentidero y 
utilizada como plataforma política”. Sens dubte, Foment 
també representava un espai de sociabilitat burgesa, al 
mateix temps que masculina, a través de les tertúlies que 
tenien lloc en el seu cafè, unes tertúlies que formaven part 
de la vida quotidiana de l’Espanya del primer terç del segle 
XX. Allí es desenvolupaven tant converses intranscendents 
sobre la vida quotidiana de la localitat, com es parlava de 
política o cultura. Sempre segons l’informe, en aquestes 
tertúlies havia imperat “la nota izquierdista” i en elles s’havia 
iniciat la formació del Front Popular gandià. No hi ha dubte 
que en aquests jocs de saló de la política de notables, que va 
conviure amb la política democràtica de masses durant la 

República, en tot l’espectre ideològic, es van formular o es 
van projectar coalicions o es van assegurar suports futurs. 
(AHG, CI, 2235/1, 10-1-1940)

Així les coses, Antonio Mayans, que encara consta com 
a representant de Foment, sol·licitava a Planas de Tovar a 
principis de març de 1940, la corresponent autorització per 
a celebrar una Junta General, “para tratar sobre ingreso de 
la citada en la Central Nacional Sindicalista”, que rebia 
l’aprovació del Governador amb una sèrie de condicions, 
“modificar la Junta Directiva y remitiéndola a la aprobación 
de este Gobierno civil por conducta de esa Alcaldía, la 
que me informara sobre los antecedentes político-sociales 
y religiosos de los Sres. que se propongan” (AHG, CI, 
2235/1, 4-3-1940). La proposta de la nova Junta, amb 
aquests informes, es desgranava en: Manuel Ripoll Castillo; 
Antonio Peiró Castillo; Andres Escrivà Roger (Foto 76); 
Luis Beltrán Baydal; José Soler Julià, Salvador Durà Tormo; 
Juan Rincón Lazcano, Jesus Fuster Martí (Foto 49); Joaquín 
Gorrita Climent; Amadeo Part Català; Jesus Llinares March; 
Fernando Escrivà Vidal, Daniel García Soria, Miguel Salort 
Torres (Foto 77); José Viña Tarazona, Hermógenes Muñoz 
Barceló; José Gavilà Mestre i Luis Morató Bertomeu. 
Solament tres propostes no comptaven amb informes 
religiosos absolutament positius: “Comportamiento religioso 
regular” i “Religiosamente regular” (2); d’un més s’afegia 
“escasas simpatías” i solament un era “Apolítico”.

El febrer de 1941 es va dilucidar el futur de Foment. L’alcalde 
informava que la societat no podia subsistir únicament 
com a lloc de sociabilitat del seu cafè ja que constituïa una 
dinàmica perillosa que desembocara en el retorn a tertúlies 
polítiques. Al mateix temps, el seu objectiu fundacional 
econòmic es contradeia amb l’ordenament corporatiu i 
intervencionista del franquisme desenvolupat en la Central 
Nacional Sindicalista. Per això, l’alcalde considerava que 
Foment “ha perdido toda razón de subsistir, pues su fin 
fundacional queda de derecho confiado a la C.N.S. por lo 
cual existe una dualidad que lógicamente debe resolverse a 

(Foto 74) Joaquín Millá Monfort. 
Bibliotecari de Foment (1936)

(Foto 75) Juan Trilles Garsulla. Vocal 
Junta Directiva de Foment (1936)

(Foto 76) Andres Escrivà Rocher (Foto 77) Miguel Salort Torres
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favor de la Sindical Nacional, despareciendo Fomento, cuya 
existencia, con su fin estatutaria, no puede ser sino una 
dificultad que entorpecería más que favorecería la labor de 
aquella”.

L’alcalde aconsellava “ir a su transformación en una entidad 
de carácter cultural en su sentido amplio”, això és, reduïda 
a una programació de “conferencias, exposiciones artísticas, 
etc…” o els serveis de la seua biblioteca. Per a això, l’alcalde 
informava el Governador que seria convenient triar una 
Gestora que procedira a la “depuración de los socios” i “iniciar 
y desarrollar, con modificación de los Estatutos, la directriz 
apuntada”. La Gestora avalada per l’alcalde comptava amb la 
presidència d’Alfredo Ferragud Ribes (Foto 16), acompanyat 
per Juan Rincón Lazcano, Amadeo Cascales Pérez, Vicente 
Puig Sancho i Antonio Peiró Pastor. (AHG, CI, 2235/1, 
4-2-1941). Encara que no s’ha pogut aprofundir en aquesta 
qüestió, sens dubte, també mereixeria un estudi més detallat 
d’aquest intent totalitari per captar i assumir la gestió de 
Foment.

L’apogeu del nacionalcatolicisme entre tarongers: 1952-
1959

La dècada dels cinquanta representen els anys menys estudiats 
i coneguts del franquisme. La dictadura es va consolidar 
gràcies a factors interns i externs. Entre els primers, la derrota 
de la guerrilla antifranquista i la fi del racionament en 1952. 
Entre els segons, la “guerra freda” entre la Unió Soviètica 
i els Estats Units condicionava la recerca internacional 
d’aliats per a cadascun dels contendents. A pesar que els 
Estats Units simbolitzaven la democràcia, mai va dubtar 
a secundar règim dictatorials que foren profundament 
anticomunistes. I en això destacava la dictadura franquista, 
autoproclamada Centinela de Occidente front al comunisme. 
El pacte amb els Estats Units i el Concordat amb la Santa 
Seu van acabar amb el bloqueig internacional i va aportar 
els crèdits nord-americans (i les bases militars). Ara la 
coalició contrarevolucionària del Moviment Nacional no es 
dissenyava sobre l’eix de la Falange feixista sinó sobre els 
catòlics conservadors i l’Església. Falange es va reconvertir 
cap a línies més catòliques amb menor pes feixista.

Amb aquests canvis i sobre la base del terror social dels anys 
quaranta, la dictadura s’havia estabilitzat i institucionalitzat. 
Un exemple d’aquest context és la línia política del nou 
governador civil des de principis de 1950, el falangista Diego 
Salas Pombo: la “unidad del 18 de julio y del uno de abril”, 
és a dir, la conjunció de la coalició contrarevolucionària 
revoltada en 1936 i vencedora de la guerra al costat dels 
sectors socials que van trobar en el franquisme, més enllà de 
les grans ideologies del 18 de juliol, un règim adequat per als 
seus interessos materials o ideològics i que en més d’un cas ni 
tan sols havien participat o patit la guerra. Una línia que es 
plasma en el marc municipal ara amb una plena introducció 
de sectors empresarials i el seu control encara major de la 
política local.

En el poder municipal gandià, José Román va deixar de 
ser alcalde en 1954, ignorant-se els motius. El nou alcalde 
seria Vicente Ferris García, propietari de la ferreteria 
La Barcelonesa, que formava part dels consistoris des 
de 1940. El 21 de novembre es van celebrar les eleccions 
corresponents al Terç Familiar, amb dues candidatures i un 
percentatge de votació, segons la premsa local, d’un 60% 
del cens. Va resultar triomfadora la candidatura falangista 
composada per José Mascarell Martínez (Foto 79) (comerç); 
Joaquín Peiró Camaró (Foto 80) (excombatent, falangista) 
i Antonio Peiró Castillo, Cap Local falangista, front a una 
altra composta per Ángel Martí Martí i Vicente Frasquet 
Caudeli. Les eleccions van ser novament propagades des de 
Gandia: la voz del Distrito com unes eleccions democràtiques 
amb la presentació dels candidats, entrevistes on expressaven 
el seu programa, etc… Es criticaven diverses qüestions que 
van comportar un descens de la participació, com que els 
col·legis electorals no estigueren en els barris dels electors 
o que no pogueren exercir el vot ja que no estaven censats 
electoralment. Crida l’atenció el triomf del grauer Ángel 
Martí Martí en les dues seccions del Grau.

(Foto 78) Vicente Ferris Garcia (Foto 222) pren possessió de l'Alcaldia de Gandia el dia 2 
d'agost de 1954. Seria alcalde fins el 14 de gener de 1958

(Foto 80) Joaquin Peiró Camaró(Foto 79) José Mascarell Martínez. Arxiu 
familiar



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

51

Història
La capçalera Gandia: la voz del Distrito ofereix un calidoscopi 
de la ciutat a mitjan dècada ja que els seus redactors i la 
línia de la publicació generen una panoràmica crítica dels 
problemes ciutadans, que, fins i tot coneixent el poder de 
la censura, no deixa de sorprendre i de merèixer un estudi 
amb profunditat. Línies d’oposició contra el consistori de 
Román? Recerca d’un espai propi per a una Falange que 
declina?

Per exemple, es qualificava la neteja dels carrers com “Mal, 
francamente mal”; es subratllava el problema de proveïment 
d’aigua i s’advertia “¿Se ha fijado usted en el número de ratas 
y en su escandalosa presencia en nuestras calles?”. Es criticava 
la profusió d’un gamberrisme que no trobava oposició per 
part de la policia municipal perquè no estaven “respaldados” 
per l’alcalde. La ciutat, es deia, semblava “una inmensa 
ratonera” ja que cada veí tendia els cables on volia i sempre 
aeris. Es remarcava el dèficit d’escoles, l’estat dels calabossos 
municipals o les motos que “se dedican a ensordecer”. La 
cultura, malgrat puntuals cicles de conferències organitzats 
per Acció Cultural, l’Institut Laboral o Foment, constituïa 
un altre camp estèril i la vida societària de Foment es 
qualifica de “deficitaria”. Un altre punt succeïa amb la platja. 
Amb tota sinceritat,  s’afirma que el pla d’urbanització de 
1943 havia sigut “inoperante”. Tampoc van faltar els articles 
amb temes d’actualitat quasi mundial, produïts per la psicosi 
de la “guerra freda” com els “platillos volantes”. (GVD, 26-7-
1952; 2-8-1952, 9-8-1952)

En 1958, el Ministre de la Governació Camilo Alonso Vega 
va designar com a alcalde a Juan Lorente García (Foto 8). 
Reunia els requisits de “prelació de garanties” del franquisme 
per als seus quadres mitjans municipals: durant la guerra havia 
aconseguit escapar fins a Eivissa i combatre amb l’Exèrcit 
revoltat, aconseguint el grau de tinent. Advocat de formació, 
comptava amb experiència municipal i, segurament, un cert 
consens entre les elits franquistes locals. Aquest consens era 
fonamental en l’elecció governativa d’alcaldes i regidors, 
principalment a través de la rellevància o control en el món 
associatiu i per la capacitat de generar xarxes clientelistes. 
Així, Juan Lorente explica una confrontació amb uns dels 
seus regidors entorn de les concessions de cases de protecció 
oficial (o habitatges socials), pel fet que “habían llegado las 
cartas concediendo las viviendas a unos cuantos y a otros no, 
y a los suyos no les había llegado” (Más, 2021, p. 73)

A més, Lorente comptava amb una important relació 
personal amb el ministre: segons el seu propi testimoniatge 
“Yo había sido el oficial más joven” d’Alonso Vega durant 
la contesa. Es va mantindre en l’alcaldia fins a 1971, sent 
també diputat provincial en 1961. Per tant, Juan Lorente 
va dirigir l’ajuntament en els anys de la gran transformació 
de la ciutat i, si creiem els seus propis records i donada la 
seua dilatada trajectòria en el càrrec, va lluitar contra molins 
per la seua idea “desenvolupista” de Gandia. En 1962 va 
intentar abandonar l’alcaldia, demanant al seu amic Rincón 
de Arellano que li recomanara per a un Concurs d’Agent de 
Duanes, ja que “Estoy muy cansado de la Alcaldía y ya que 
con ella he tirado un poco por la borda mi despacho, quiero 
rehacerme ejerciendo este nuevo aspecto de mi profesión”. 
(FARA-FCB)

Gandia també ofrenava personal polític al franquisme, sempre 
important en una dictadura basada en la discrecionalitat i en 
les xarxes de proximitat amb les jerarquies. Antonio Peiró 
Castillo seria diputat provincial en 1955; Joaquín Climent, 
delegat local de la CNS, amb una presència constant en els 
consistoris gandians va ser nomenat Procurador a Corts 
(1952-1955), per l’important Sindicat Nacional de Fruits 
i José Reynau Bolo (1958-1961) pel Sindicat Nacional de 
Pesca.

La política liberalitzadora del falangista ministre 
d’Agricultura Rafael Cavestany, va fer possible l’increment 
del proveïment de fertilitzants i un rellançament de la 
producció que va acabar amb la cartilla de racionament 
i va propiciar el retorn agrícola als nivells de preguerra, 
especialment dels productes d’exportació. Però des de 1953, 
amb la Naviera Gandiense acabada de crear, com afirma 
Jesús Alonso, “la burgesia local anava prenent el control 
de l’activitat exportadora” (Alonso, 2010, p. 184). La 
nova política agrària es va conjugar amb la recuperació de 
les economies dels països europeus, aconseguint reprendre 
l’exportació citrícola i l’activitat frenètica del Port. Serien 
uns anys daurats per a la taronja i per a la burgesia citrícola, (Foto 81) Juan Lorente García. Alcalde de Gandia (01/1958 - 01/1971). (AHG, CA-

2989_0015)
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gràcies també a la continuïtat de la imposició empresarial 
sobre la mà d’obra. Així, durant la temporada 1950-1951 es 
va aconseguir retornar a unes xifres exportadores similars als 
anys 30. La nova senda econòmica simplement va significar 
tornar als nivells de renda de 1936, ja per si mateix baixos.

Però l’exportació es veia obstaculitzada per les reduïdes 
dimensions del Port. L’obra d’ampliació va suscitar un també 
sorprenent debat en les pàgines de Gandia:la voz del Distrito 
al novembre de 1951. Un articulista va qualificar l’estat del 
port com “El puerto es hoy, un desastre” i la lentitud de les 
obres com “¡una vergüenza!”, preguntant “¿Hay, quizá, algo 
más detrás de las cortinas? […] ¿Qué ha pasado y qué es lo 
que pasa en el puerto?”, erigint-se en defensor dels obrers que 
perdran peonades i culpabilitzant de la situació a postures 
típiques del caciquisme. Va rebre la resposta i defensa 
de l’alcalde José Román a través de la secció “Cartas a la 
Redacción”. (GVD, 10-11-1951, 8-12-1951).

La millora econòmica va atraure a una primera ona 
d’emigrants en 1952, amb un ampli col·lectiu procedent 
d’Andalusia i Extremadura. L’assentament d’aquest grup en 
el barri de Natzaret, amb una pobresa d’origen significativa, 
es va donar a través pràcticament de barraques, deslligant 
una ràpida atenció des de les pàgines del setmanari però 
també amb alguna visió xenòfoba. Es va escriure que 
“acampan –no se puede llamar otra cosa– en las afueras […] 
llegando a constituir un verdadero y auténtico problema, 
porque al margen estas gentes de toda ley y toda moral, son 
un constante elemento de perturbación”. Es van realitzar 
batudes policials i se’ls atribuïa l’augment de robatoris en 
xalets. El mes d’agost Ligorio Ferrer els dedicava una poesia 
amb la totalitat de tòpics d’ahir i hui contra l’emigració: 
“Se nota cierta invasión/ de gente desconocida/ que ello 
me brinda ocasión/ para decir con razón: ¿Nazaret… o 
Andalucía?”[…] ¿Trabajo? ¡No es mucho aquel!/ Si se busca 
y no se encuentra,/ no se artera el “cascabel”;/ la huerta es 
reondel/ muy grande, y esta alimenta/ […]” (GVD, 12-7-
1952, 31-8-1952)

Però sobretot aquesta dècada dels cinquanta, va significar 
l’apogeu del nacionalcatolicisme. El descens de poder i 
d’influència ideològica de Falange des de 1945-1949 es va 
compensar amb l’hegemonia cada vegada més exclusiva 
de l’Església Catòlica, convertida ara també en el principal 
suport extern a la dictadura. Aquest període es defineix a 
València per la figura del seu arquebisbe, Marcelino Olaechea 
(Foto 82)  i el seu populisme regionalista i valencianista 
(impuls a la devoció de la Mare de Deu dels Desamparats), 
d’activisme i mobilització catòlica i de consecució d’un espai 
propi i autònom dins de la dictadura. Així es celebrava en 
1953 una nova Santa Missió, encara que ara amb un xoc 
de religiositat en una celebració eucarística per part de 
joves (música no litúrgica, comunió a la mà). També es van 
organitzar actes massius al voltant de l’arribada de relíquies 
(llengua de Sant Josep de Calassanç). El carrer continuava 
sent de l’Església, com les demostracions de poder terrenal 

dels Viacrucis que recorrien un espai tan emblemàtic com 
el Passeig de les Germanies amb l’alumnat dels col·legis de 
Gandia.

En aquest context, una de les associacions que més va 
destacar van ser els seglars d’Acció Catòlica que van treballar 
intensament en la implantació territorial eclesiàstica amb 
l’erecció de noves parròquies. El major signe de l’expansió del 
catolicisme ve donat per la renovada reconstrucció del cicle 
de la Setmana Santa, la qual, des de devocions i tradicions 
d’antany, va rebre un impuls, encara sense estudiar prou. 
L’Església va aconseguir espais autònoms propis respecte 
al monopoli falangista: funcions caritatives des de les 
Congregacions Marianes, culturals (grup teatral d’Acció 
Catòlica), especialment el cinema-club Calasancio amb una 
programació cinematogràfica alternativa al cinema oficial 
franquista (expressionisme, neorealisme…) o la publicació de 
Ruta. També en l’àmbit laboral, germen en molts casos del 
desenvolupament del sindicalisme antifranquista clandestí. 
Així, operava a Gandia en 1959 un dels 30 equips de la 
Federació Valenciana de les Joventuts Obreres Catòliques, 
únic espai obrer al marge del sindicat vertical.

Les gelades de 1956 (-8,5ªC a La Vital) i 1957 van provocar una 
ruptura del model socioeconòmic gandià. Cayetano García 
(Foto 67) escrivia en 1958 que “Tota la collita d’hortalisses 
(…) tomaqueres amb ramells de fruits. La resta de la collita 
de la taronja, a les fondades dels pobles del districte, també 
es va gelar” (García, 2005, p. 3749). Aquesta inclemència 
va destapar les bases del model citrícola sustentat en baixos 
salaris, treball estacional i atur estructural. L’eixida, donada 
la feblesa industrial, va ser un intens flux migratori cap a 
Barcelona i França. Per això, malgrat la primera aportació 
d’immigrants, el creixement demogràfic seria feble. Dels 
19.975 habitants censats en 1940 que segurament reflectien 
el col·lectiu de refugiats de la guerra, en 1950 a penes havia 
augmentat fins als 20.106 i en 1960 als 20.340.

(Foto 82) Marcelino Olaechea Loizaga. 
Arquebisbe. (AHG, CA-0160_0003)

(Foto 83) Rafael Sánchez Mazas. 
Fundador de Falange Española. Escriptor. 
Ministre sense cartera del Govern de Franco  
(08/1939-08/1940) ©Ecured.cu
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Però les gelades també col·laborarien a canviar les expectatives 
inversores de la burgesia local. S’havia desenvolupat amb 
anterioritat a la guerra civil, un turisme de sol i platja per 
a les elits, amb els xalets de la burgesia alcoiana i gandiana, 
però també per a les classes mitjanes baixes i treballadors 
en els dies festiusm que havia atret inversions reduïdes per 
part de la xicoteta burgesia (casetes de bany, “merenderos”). 
Un turisme que s’havia intentat fomentar durant els anys de 
mandat com a alcalde de la República de Vicente Palmer. En 
la immediata postguerra, es va pregonar un turisme religiós 
sustentat principalment en els “lugares borjianos”.

No obstant això, als inicis de la dècada dels cinquanta, 
amb l’obertura internacional, que incloïa les facilitats 
per a traspassar les fronteres, les millores internes en els 
transports i en el proveïment alimentari i energètic al costat 
del creixement europeu, va propiciar una decidida política 
institucional de foment del turisme internacional des de 
dos camins: econòmic i propagandístic del règim. De fet, 
el nou ministeri creat en 1951 va rebre el nom de Ministeri 
d’Informació i Turisme. La platja continuava sent una platja 
burgesa, paisatgísticament atractiva (xalets, moreres…), 
però ja que rebia reduïts contingents de turistes francesos, 
principalment allotjats en centres hostalers com Casa 
Barrina.

El creixement turístic general va incidir en la formació d’un 
grup, pel que sembla ja des de 1950, que va dirigir els projectes 
d’urbanització (1950, 1956) que apareix com Associació 
Administrativa de Contribuents, amb la presidència de 
Vicente Palmer. Segons Joaquín Climent, aquesta Associació 
era mixta públic-privada, ja que el mateix Climent apareixia 
com el regidor Delegat en l’Associació encarregat d’afavorir 
els tràmits administratius, al costat de dos consellers tècnics 
municipals (arquitecte i aparellador) i els següents membres: 
Vicente Palmer, Vicente del Toro, Juan Novell Català, José 
Pallars Chiner, Juan Mestre Esborres, Roberto Martínez, 
Joaquín Peiró, José Mª Ángel Moratal, Rafael Peidró Alós, 
Jesús Lloret García, José Ferrer Lloret i Ángel Tormo Muñoz 
com a Secretari. (GVD, 17-8-1952)

La primera gran inversió a la platja, d’acord amb el model 
turístic imperant i la direcció de les ajudes estatals, seria 
la construcció d’una joia arquitectònica: l’Hotel Bayren, 
inaugurat en l’estiu de 1959, per part d’un “grupo de 
empresarios, casi todos gandienses, la mayoría de ellos 
exportadores de naranjas” (Borja, 2018,). Ja des de principis 
dels cinquanta diverses cròniques periodístiques advertien 
de la necessitat d’un hotel i de serveis d’oci adequats. Aquest 
col·lectiu empresarial havia constituït la societat Bayren S.A., 
en la qual van participar al voltant d’uns 40 accionistes amb 
la finalitat de construir, tal com coneixien en els seus viatges 
de negocis, un hotel de prestigi per a albergar empresaris que 
operaven en el port i per a les elits del franquisme. El Bayren 
seria un referent hostaler en els anys següents. L’impacte 
d’aquest hotel s’ha de calibrar per constituir, com la tribuna 

d’un gran club de futbol, un espai en el qual s’establien 
contactes personals, polítics i empresarials. I no de manera 
diferenciada. L’hotel va albergar a ministres franquistes, a 
les netes del dictador o al falangista Rafael Sánchez-Mazas 
(Foto 83), a qui s’atribueix el dubtós honor d’haver creat 
l’eslògan “¡Arriba España!” i haver col·laborat en la lletra del 
“Cara al Sol”.

Aquesta clientela amb capacitat d’influència en l’adminis-
tració central d’una dictadura ultra centralista i discrecional 
va possibilitar l’accés a subvencions i a concessions diverses, 
a través de la figura del “alcalde mendicant” típic del 
franquisme. Quan es projectava la reforma del Port, l’alcalde 
Lorente va utilitzar l’estada a l’hotel del ministre Jorge 
Vigón. Quan es pretenia obrir un nou institut, es va buscar 
l’ajuda del ministre Navarro Rubio, assidu també del Bayren 
i de la Setmana Santa. Sánchez Mazas va ajudar a donar 
realç en la resta d’Espanya a l’I Premi Literari Ausiàs March, 
aconseguint la participació de Dámaso Alonso. Lloc també 
destinat a allotjar al personal d’un parell de pel·lícules o a 
equips de futbol.

En 1959, l’ajuntament creava l’I Premi Literari Ausiàs 
March (en castellà i en valencià) i inaugurava l’estàtua 
en honor al poeta. Més enllà que un grup d’intel·lectuals 
locals aconsellaren o patrocinaren aquest acte cultural, és 
palpable l’interès per part de l’alcaldia per convertir aquest 
Premi en un aparador per a la promoció exterior de la ciutat. 
Així, l’alcalde escrivia a Adolfo Rincón de Arellano (Foto 
32) per a convidar-lo a formar part de la “Junta d’Honor” 
i li comentava que es buscava la col·laboració del Ministeri 
d’Informació. Des d’aquest moment, el Premi va ser utilitzat 
políticament per a difondre la imatge de la ciutat i de la seua 
platja.

Aquest primer any, el mantenidor seria el comte de Mayalde, 
alcalde de Madrid i important jerarca del règim, Director 

(Foto 84) Primer Consell d'Aministració de BAYREN, S.A. (18 de juny 1957) D'esquerra a 
dreta (plantats): Joaquin Peiró; Vicente Boronat, Joaquin Climent, Salvador Durà, (asseguts) 
Garcia-España; Julio Monzó; Miguel Boronat, Andrés Escrivá i Salvador Frasquet.
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General de Seguretat (Foto 85), amb el que implica, i filonazi. 
La Reina del Certamen seria Mª del Carmen Elola-Olaso, filla 
del falangista José Antonio Elola-Olaso, Delegat Nacional 
d’Esports i Educació Física. Segons Juan Lorente, aquesta 
designació va nàixer “con la intención que nos ayudase con 
el polideportivo, como así fue” (Más, 2021, p. 84), ja que es 
va inaugurar en 1967. El jurat va comptar amb grans literats 
com Dámaso Alonso, Gerardo Diego, Salvador Espriu o 
Joan Fuster, sent premiat Juan Luis Goytisolo en l’apartat de 
llengua castellana. El paviment del Passeig de les Germanies 
va vindre de la mà de la influència del ministre Manuel 
Fraga, gràcies a la invitació a la seua filla Mª del Carmen 
com a Reina del Certamen en 1963. En 1965, es va convidar 
a Mercedes Iturriaga Trénor, filla de l’enginyer Fernando de 
Iturriaga i neta de Tomas Trénor, com a reina del Certamen. 
Novament ens ho explica Lorente “[…] para atraer o inclinar 
hacia Gandía a nuestro ingeniero y ahora director general 
[…]” (Más, 2021, p. 24) per a aconseguir la reforma del 
dic nord portuari. Clar que el procediment era “original”, 
ja que es tractava que l’enginyer donara la conformitat a un 
projecte del mateix enginyer… Així mateix, es va utilitzar 
per a llimar les asprors amb la Duquessa de Gandia entorn 
de la designació del capítol col·legial de la Col·legiata, amb 
l’elecció de la seua filla Ángela Mª Solís-Beaumont i Téllez-
Girón. A més també continuava el Certamen Literari de la 
Fira que en 1952 va concedir la Flor Natural a Vicent Andrés 
Estelles amb l’obra bilingüe “Así”.

El control estatal va produir una cultura i un oci 
exclusivament destinat a l’evasió: “Que no me quiero enterar, 
no me lo cuentes vecina. Prefiero vivir soñando que conocer 
la verdad” cantava Conchita Piquer. Seria la gran dècada de 
la radiofonia espanyola, que avançava gràcies a l’increment 
en la venda d’aparells que nucleaven a les famílies al seu 
voltant i que formen part de la memòria de generacions: les 
radionovel·les Lo que no muere i Ama Rosa que congregaven 
preferentment a un públic femení fins al punt que, com va 
retratar una Falla des de la visió de l’època “junt ames i 
fadrines/s’arrimen al aparato/i es donen conter al rato/ que 
s’han cremat les sardines/ o que no han alsat el llit,/o que 
el boyante marit, te que engrunsar al chiquet […]” (Coll, 

1983, p.73); el programa clàssic de “Discos dedicados”, és 
clar, els que no estaven censurats (per exemple, entre altres, 
Ojos Verdes); “Nidos de Artistas” o “Él y ella se enfrentan”. 
La infància llegia les sèries còmiques de TBO, Zipi i Zape, El 
Guerrero del Antifaz, Roberto Alcázar y Pedrín, Mortadelo y 
Filemón o El Capitán Trueno, predilecte objecte de la censura 
franquista. I, com en la dècada anterior, seria una dècada 
d’esplendor del cinema. El futbol s’acabaria per convertir en 
el principal esport de masses, anys d’èxits per al CF Gandia 
que aconseguiria jugar la fase d’ascens a la Categoria de 
Plata.

La societat civil anava recuperant porcions del pols anterior 
a 1936. La dècada va il·luminar experiències enriquidores 
com l’emissora de ràdio Ausiàs March, l’Ateneu Filharmònic 
o el cinema-club Ducal. Fins i tot trobem polèmiques com 
el recurs plantejat per part de poetes gandians contra el 
premi del Certamen Literari de 1955 o comentaris, i no va 
ser l’únic, de valorització de la cultura valenciana, com la 
crítica efectuada per Mª Luisa Domingo de la Riva, Reina 
del Certamen Literari d’aqueix any pel fet que l’1er Premi (o 
Flor Natural) es concedira a una obra en castellà.

Quan acabava la dècada, s’inaugurava la sucursal de la 
Caixa d’Estalvis al Passeig de les Germanies (Foto 86). La 
seua silueta destaca en els documents visuals de l’època. El 
nou edifici, al ritme dels primers turistes, preludiava “que el 
futur ja és ací” per a redissenyar quasi de manera absoluta un 
nou paisatge urbà, una nova ciutat, una nova societat. Però 
sempre sense llibertat i vigilada. No s’ha d’oblidar que la 
violència estatal simplement va canviar respecte a la tonalitat 
mortal de la dècada anterior. La reforma de la “Ley de Vagos 
y Maleantes” de 1954 perseguia ara també jurídicament als 
homosexuals, fins i tot amb Camps d’internament. Entre 
1954 i 1959 encara van ser condemnats 5.039 homes i dones 
per tribunals militars.

La recuperació econòmica dels anys cinquanta, simplement 

(Foto 85) Juan Lorente rebent l'alcalde de Madrid, Comte de Mayalde

(Foto 86) Caixa d'Estalvis al Passeig de les Germanies
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havia sigut això: una recuperació. El model autàrquic després 
de la seua reestructuració en 1952 havia arribat al seu límit. 
L’Estat havia arribat a uns nivells pròxims a la suspensió de 
pagaments, mentre creixia la contestació per part de sectors 
obrers i estudiants. El canvi de rumb es va gestar amb el 
nou govern de febrer de 1957, composat per una majoria de 
tecnòcrates de l’Opus Dei que van forjar el Pla d’Estabilització 
de 1959, obligat també pel Fons Monetari Internacional. 
Una aposta per fulminar les traves autàrquiques que, en un 
context internacional expansiu (també per a les dictadures 
comunistes), va suposar la reimmersió de l’economia 
espanyola i valenciana en l’europea i mundial.

“El turisme és un gran invent”. La reivenció de la ciutat, 
1960-1973

La dècada que s’ha definit com a “prodigiosa” es va obrir 
de manera excepcional amb la nevada de l’onze de gener. 
Així, quasi va continuar per al veïnat de Gandia que, com 
als habitants del Macondo màgic de García Márquez, els 
era complicat reconèixer una ciutat que es transmutava en 
allau. En 1964 el segon premi de la loteria es repartia per 
Gandia fent l’efecte que la ciutat era un rei Mides de la costa 
valenciana.

El franquisme dels seixanta es comprèn a partir de l’explosió 
propagandística de la celebració dels XXV Anys de Pau en 
1964. Amb una posada en escena estèticament moderna, el 

discurs es pot catalogar com a reeixit, ja que encara construeix 
la centralitat de la “memòria benèfica” de la dictadura. Des 
dels anys seixanta, desfigurades les grans ideologies dels anys 
trenta i quaranta (falangisme, tradicionalisme), la dictadura 
es va sustentar en un projecte de creixement econòmic 
despolititzat que fera possible l’ampliació de la base social 
cap a una classe mitjana en creixement. 

Un exemple del nou personal polític franquista és la designació 
de l’últim alcalde de la dictadura, el metge Miguel Pérez 
Valdés (Foto 87), que no estava afiliat al Moviment. Encara 
que mai va renunciar a la legitimitat d’origen (la guerra), ara 
es propagava oficialment la legitimitat d’exercici. El disseny 
de successius Plans de Desenvolupament Econòmic i Social 
ha atorgat la definició més coneguda d’aquesta etapa com a 
“desenvolupisme”.

La dictadura propagava la tríada “pau, ordre i progrés” amb 
la imatge paternalista i pacífica d’un Francisco Franco, 
presentat com un jubilat més. Es va posar l’accent en un 
discurs iniciat amb la inestabilitat, conflictivitat i pobresa 
del liberalisme de la Restauració i de la democràcia de la 
República que va conduir a la guerra civil i a la crisi iniciada 
en 1939. En canvi, el franquisme oferia, per fi en la història 
d’Espanya, una estabilitat i un progrés econòmic com mai 
havia tingut lloc.

No obstant això el relat i el record han construït/reconstruït 
una realitat paral·lela. El franquisme no va deixar de ser 
una dictadura. Després de la repressió de postguerra, no 
era necessari tornar a ella, ja que havia aconseguit els seus 
propòsits de càstig, sotmetiment i submissió. Entre 1961 i 
1962 es van condemnar a presó a 790 homes i dones. En 
1963 es creava el Tribunal d’Ordre Públic i es clausuraven 
les jurisdiccions de la postguerra, excepte els expedients 
que continuaven oberts. Encara que ja no es tractava d’una 
repressió militaritzada, la seua actuació va ser contundent, 
igual que els mètodes de les forces de seguretat o de la Brigada 
Política-Social. Els últims estudis històrics adverteixen que 
el TOP va processar almenys a unes 50.000 persones entre 
1963 i 1977 amb un 74% de condemnes, principalment 
contra treballadors i estudiants. La seua primera sentència 
és indicativa dels seus objectius: un obrer condemnat a 10 
anys de presó per afirmar en un bar “me cago en Franco”. A 
més del TOP, s’ha d’afegir l’aplicació de la Llei de Perillositat 
i Rehabilitació Social (1970) que va jutjar, solament entre 
1974 i 1975, uns 58.000 homes i dones, dels quals 21.000 
van ser sentenciats. En 1976, mort ja el dictador, encara hi 
havia 698 homosexuals a les presons. Entre 1970 i 1975 es 
van donar, almenys, catorze assassinats provocats per les 
tortures de les forces de seguretat o actuacions dels grups 
d’extrema dreta.

S’ha escrit molt de sobre les transformacions del 
“desenvolupisme”. L’èxode rural d’uns 6 milions d’homes i 
dones a les zones industrials i turístiques va buidar el camp; 

(Foto 87) Miguel Pérez Valdés. Alcalde de Gandia (01/1971 - 04/1979). Arxiu familiar
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es va introduir, progressivament, una societat de consum 
amb nous símbols d’estatus social com la compra de cotxes 
(el mític 600); les vacances a les platges mediterrànies 
o l’adquisició d’electrodomèstics (frigorífic, llavadora, 
televisor). El país es va industrialitzar i es va terciaritzar. 
Un “miracle econòmic” que ha sigut presentat, com quasi 
sempre, des d’una visió de la història espanyola construïda 
des de principis identitaris com l’originalitat i diferenciació 
de la resta d’Europa o del món. El “miracle” va ser similar al 
desenvolupament d’altres països (fins i tot comunistes), fruit 
de l’expansió econòmica global. La societat de consum i les 
seues característiques, va caminar de manera paral·lela a la 
resta d’Europa. El “miracle” va respondre fonamentalment 
a influències exògenes derivades del context general: el 
turisme; l’assentament d’empreses estrangeres que trobaven 
a Espanya un “paradís” laboral; i les divises aportades pels 
dos milions d’emigrants a Europa (i el descens de tensions 
laborals). Però el presumpte “miracle” va ser absolutament 
desigual socialment i territorialment. Encara en 1970 es 
censaven 110.000 barraques en les quals malvivien unes 
600.000 persones.

També s’ha escrit sobre el canvi de mentalitats socials. No 
obstant això, s’hauria de matisar, ja que es pot determinar 
que no signifiquen una altra cosa que l’emergència de 
tendències de preguerra i de guerra en la zona republicana, 
sepultades des de 1939. Per exemple, la secularització o el 
consumisme incipient com a millora quotidiana de la vida 
que ja apareixia en els fluxos migratoris de preguerra o en 
les dinàmiques sindicals. Una pel·lícula tan recognoscible 
per a generacions com La gran família (Fernando Palacios, 
1962) resumeix la nova societat “desenvolupista” i el discurs 
del règim: una família nombrosa però amb un apreciable 
nivell de vida; una societat sense conflictes ni problemes 
més enllà de la vida quotidiana (estudis, amors adolescents), 
un matrimoni amb una separació de gènere. En definitiva, 
la modernitat franquista-desenvolupista de la nova classe 
mitjana però sempre mantenint la tradició. Segurament el 
“sueño personal aún por realizar” (Hernández, 2020, p. 
226) de molts, que va fer omplir les sales de cinema. Així, 
front al cinema històric-imperial, religiós o d’exaltació de 
valors franquistes dels anys 40-50, els seixanta produirien 
una àmplia gamma de comèdies i musicals dirigits cap a la 
joventut, en els quals mesclava la modernitat però dins d’uns 
rols de gènere i una ocultació de la problemàtica social.

Possiblement és en el camp de l’educació on es pot observar amb 
major nitidesa la proposta del franquisme “desenvolupista” 
i de la nova societat que emergia. Les elits empresarials, 
principalment aquelles relacionades amb les produccions 
que necessitaven mà d’obra qualificada, eren conscients que 
l’endarreriment educatiu i de formació professional llastrava 
la productivitat enmig d’una dinàmica de la comercialització 
positiva internacionalment. Així, com que l’arribada dels 
primers fluxos de l’emigració de l’interior havia ocasionat 
un important increment de l’analfabetisme. D’altra banda, 

sectors de la classe mitjana, fins i tot dels propietaris rurals-
agrícoles afavorits per l’exportació, demandaven un sistema 
educatiu que els assegurara als seus fills (gradualment, també 
a les seues filles) uns espais de promoció social. Per això, 
la dècada dels seixanta viuria un “boom” de l’ensenyament 
secundari (de l’educació professional a partir dels setanta), 
ja que la resposta franquista a aquest repte continuà dins 
dels seus paràmetres generals de classisme: va fomentar 
únicament la construcció d’instituts. Així, si des de 1939 
fins a 1960 s’havien construït entorn d’una mitjana d’un per 
any; es va passar dels 120 en 1960 als 854 en el curs 1970-
1971. En aquests anys es produirien canvis molt importants 
en el sistema educatiu amb la vasta però inacabada reforma 
de Villar Palasí que establia l’EGB obligatòria fins als 14 
anys, la Formació Professional i el Batxillerat (BUP i COU).

Els anys seixanta representen una transformació radical 
de Gandia a través del creixement agrícola, industrial i del 
“boom” turístic. L’increment dels nivells de vida de l’Europa 
democràtica que estava consolidant el seu Estat del Benestar, 
va propiciar la demanda de productes alimentaris de consum, 
com la taronja. Agricultors i comerciants es van beneficiar 
d’aquesta demanda, els segons en major grau. També es 
va desenvolupar la indústria, com el gran creixement de 
l’empresa Productos Vital.

La història i el rerefons de l’expansió turística de Gandia 
s’inclouen en la foscor històrica més manifesta. Igual que 
en altres històries locals del naixement del turisme de “sol i 
costa”, regnen les descripcions èpiques i mítiques d’esforçats 
prohoms que semblen sorgir del no-res, de visionaris sense 
màcula, vertaders filantrops que invertien i construïen 
simplement endevinant el bé comú. Gandia, com la resta de 
zones costaneres de l’Espanya mediterrània, es va beneficiar 
de la gran expansió econòmica del capitalisme en els anys 
seixanta, que va incrementar les despeses familiars dedicades 
a l’oci a l’Europa democràtica i d’un mercat laboral espanyol 
sustentat en l’explotació d’una forçosament dòcil mà d’obra.

En qualsevol context històric, però especialment en règims 
polítics dictatorials basats en l’arbitrarietat i en el pes decisiu 
dels contactes al marge del sistema com el clientelisme i el 
favor personal, és fonamental conèixer la formació i evolució 
de les xarxes empresarials. La Comissió creada per Juan 
Lorente per a conduir la prolongació de la platja, és indicativa 
de la xarxa teixida al voltant del desenvolupament turístic. 
Trobem a la burgesia tradicional del model econòmic gandià 
com Miguel Boronad (Foto 88) i José Román (Foto 69). 
Però també a una sèrie d’empresaris forans (o, almenys, ho 
semblen) que facilitaven els contactes amb el centre del poder 
de l’Espanya de l’època. Luis Testor, futur constructor dels 
blocs de Mi Descanso; Vicente Calderón (Foto 90) i Javier 
Cremades (Foto 89), gendre de Demetrio Carceller Segura, 
gran empresari i ministre d’Indústria i Comerç entre 1940-
1945. Pel que sembla, Cremades havia comprat la finca La 
Dehesa de los Borgia i, com a enginyer agrònom, havia iniciat 
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la seua explotació. Quan va irrompre el turisme, va construir 
sobre aquesta finca el bloc San Paulo i l’Hotel Tres Delfines. 
Amb Calderón, l’Hotel Tres Anclas (1973). Javier Cremades 
és una altra de les figures rellevants en la història del turisme, 
i no sols a Gandia, a través de l’empresa Rústiques, S. A. 
Segons Lorente, el projecte d’aquest grup, o almenys dels 
inversors forans com Cremades o Calderón, no anava en la 
línia d’un turisme de masses sinó més aviat, “Él [Cremades] 
traía proyectos de construcciones para ennoblecer la playa 
de Gandia con proyectos de hoteles y chalets de primera 
clase: «vendrían los mejores señores, los más pudientes»[…]” 
(Más, 2021, p. 29) En els primers cinquanta, l’objectiu era 
crear un turisme destinat a les elits: “dotarla [a la Platja] de 
instalaciones de lujo y gran confort, independientemente 
de habilitar otras zonas con servicios para gente menos 
acomodada”. (GVD, 9-8-1952)

Les històries publicades assenyalen l’empremta de Vicente 
Calderón, conegut per la seua presidència de l’Atlètic de 
Madrid. Va combatre amb l’exèrcit franquista i des de juliol 
de 1939 fins a almenys 1941, va ser Agent Auxiliar Interí 
del Cos d’Investigació i Vigilància. Els seus antecedents 
polítics i els contactes establerts no hi ha dubte que van 
facilitar els tràmits burocràtics necessaris durant l’autarquia, 
per als seus negocis d’exportació hortofructícola iniciats a 
les Illes Canàries. Sempre seguint aquestes hagiografies, ja 
coneixia Gandia des de 1951, quan encara pervivia l’estiueig 
tradicional, gràcies a l’amistat amb un gandià, Casimiro 
Lucio (Foto 91), del qual a penes s’ha pogut documentar 
que era un jove amant del futbol, quan escrivia cròniques en 
Revista de Gandía als anys trenta, i de la seua relació amb la 
TASA. Calderón alçaria un xalet conegut com “La Cavada”. 
La història oficial també subratlla la seua filantropia amb la 
construcció del Col·legi Calderón en honor a la seua dona 
o el seu gran paper en la construcció de l’Església de Sant 
Nicolau del Grau (1962), una altra mostra més d’arquitectura 
moderna, en la qual està soterrat al costat de la seua esposa.

No obstant això, trobem altres versions diferenciades que 
incideixen en el treball desinteressat del veïnat del Grau que 

va fer possible l’edificació religiosa i patrimonial de l’església 
de Sant Nicolau, encoratjat també per la fortuna d’un premi 
de loteria. Per a l’alcalde Lorente, “Calderón en esto de la 
iglesia en realidad no tuvo ni arte ni parte” (Más, 2021, p.78) 
perquè la designació de l’arquitecte (Eduardo Torroja) es va 
produir gràcies a l’empresari Miguel Boronad i a l’alcaldia, 
Luego ya Calderón, metió con el cura y a un señor del 
Ministerio para que aportase algo de dinero […] consiguió 
el carrillón de las campanitas y como aportación particular 
suya hizo el Cristo Rey en ascensión que preside el altar.” 
També van participar prohoms franquistes com el ministre 
Navarro Rubio amb dos milions de pessetes. Segons sempre 
l’alcalde Lorente, les relacions amb Calderón no sempre 
van ser de proximitat. L’alcalde defensava un centre públic 
al Grau (el futur Joan XXIII). Lorente descriu la successió 
d’esdeveniments que van acabar amb la construcció del grup 
escolar conegut com “Calderón”. Amparo Sáez de Juano 
va entregar unes parcel·les agrícoles a les Clarisses. Al seu 
representant legal “le prometieron que todo el Grao le votaría 
si vendía el solar de las clarisas a Calderón” per a construir el 
futur col·legi que anava acompanyat d’una gasolinera i 200 
habitatges. (Más, 2021, p. 74) Per a uns altres, la dinàmica 
venia donada per la defensa del centre privat per part del 
rector del Grau front a la mestra María Macías del Valle, que 
defensava el centre públic.

Al final de la dècada dels cinquanta, el turisme representava 
un camp d’inversió propici, més encara si es comptava 
amb els contactes pertinents. Calderón ja havia invertit a 
la comarca, segurament seguint la seua experiència prèvia 
hortofructícola amb la fàbrica de congelats Hortil, S. 
A. Posteriorment, a través d’Edificacions Gandia, S.A. 
(EDISA), junt, pel que sembla, amb Casimiro Lucio i 
inversors forans d’un nou canal inversor com era la venda 
de vehicles (Rafael Gozálves, concessionari de Renault a 
Xàtiva, Gandia i València) i segurament altres inversors, 
van promoure el brillant complex racionalista de la Colònia 
Ducal (1961-1966) que va albergar una important colònia de 
turistes britànics. Pel que sembla, els dirigents de l’empresa 

(Foto 88) Miguel Boronad.

(Foto 90) Vicente Calderón Pérez-Cavada 
©lavidaenrojoyblanco.com

(Foto 89) Javier Cremades de Adaro. 
Arxiu familiar

(Foto 91) Casimiro Lucio Tomás. Arxiu 
familiar
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promotora van convidar a participar en la mateixa a Rafael 
Peidró, magistrat i membre d’una directiva de l’Atlètic de 
Madrid amb Calderón de president, un dels integrants de 
l’associació de contribuents amb connexions amb l’antic 
governador civil Ramón Laporta Girón, en aquell moment 
Director General de Política Interior. Sense cap dubte, 
aquesta xarxa empresarial amb importants relacions amb 
Madrid van incidir en la construcció de l’espai turístic de 
la platja de Gandia: “Después de Calderón, empezó a venir 
gente de Madrid; esto está lleno de madrileños, lo que ha 
contribuido al ensanche de la Playa” (Más, 2021, pp. 82-83).

Al llarg de la dècada, la urbanització de la platja prosseguia 
sense descans (Passeig de Neptú) aportant també patrimoni 
arquitectònic: Edificio Delfín, Costa Blanca, La Tropicana, Mi 
Descanso o Manila. En definitiva, la locomotora turística no 
es detenia. El turisme de “sexe i sol” havia vençut al “turisme 
borjiano”. Els interessos turístics-constructors començaven a 
ser predominants i el negoci de desballestament de vaixells 
instal·lat en el Port va ser rebut amb una forta oposició. 
Així, en 1971, la portada de la Guia Telefònica, amb la seua 
repercussió absoluta a tots els pobles i ciutats d’Espanya, 
corresponia a una magnífica fotografia aèria de la platja de 
Gandia. Aquell mateix any s’obria el Centre d’Iniciatives 
Turístiques. No obstant això, el model de platja per a elits 
va quedar molt prompte destruït per l’especulació rampant 
que, al mateix temps, va assegurar un turisme de masses. 
Més aviat, en aquella època, de classe mitjana.

El deu d’abril de 1964 arribaven a Gandia un matrimoni 
molt recent i escassament conegut a l’Espanya de l’època: 
Joan Carles de Borbó, net d’Alfons XIII, quan encara no era 
el successor de la monarquia borbònica, i Sofía de Grècia, 
filla del rei de Grècia. Una visita que s’emmarca en la política 
pròpia de divulgació de la seua persona a través dels viatges 
quasi continus. En els documents fotogràfics de l’època els 
veiem al Palau Ducal, la platja, el Port i la gran empresa 
FESA.

Els canvis eren quasi diaris. Des de la meitat d’aquesta dècada 
es produiria la decadència del Port, l’espai econòmic que des 
de finals del segle XIX havia impulsat l’economia gandiana, 
definit la seua elit burgesa i havia creat el Grau amb les seues 
característiques pròpies. El trànsit comercial va començar a 
ser substituït pel transport en carretera, que, al mateix temps, 
va obrir una nova línia de creixement econòmic a través de 
la flota de camions i dels treballs associats. Una altra via 
de comunicació històrica, la línia fèrria Alcoi-Gandia, que 
havia vertebrat el territori amb la ciutat d’Alcoi, amb el 
seu excel·lent paper en el naixement del turisme, també va 
desaparèixer en 1969. Encara que també s’aconseguia una 
aspiració de preguerra com la via ampla (1972) almenys fins 
a l’estació de mercaderies.

També es produiria la dissolució dels ajuntaments de 
Beniopa (Article) i Benipeixcar (Article) i la seua incorporació, 
forçosa, sense tindre en compte l’opinió del seu veïnat, a 
Gandia. Aquesta operació responia als interessos del grup 
social emergent de la construcció, ja que feia possible una 
ràpida urbanització de l’horta de Beniopa. L’economia 
diversificada i en creixement de Gandia atreia l’emigració 
i al costat d’aquesta annexió la ciutat creixia sense pausa. 
Dels 20.340 habitants de 1960 als 36.342 de 1970 (als 
quals s’ha de comptar amb els 3.605 de Beniopa i els 
2.037 de Benipeixcar). En 1975 es constata que el 14% de 
l’emigració es va donar entre 1964-1966, amb una majoria 
que provenia de comarques valencianes, però amb un pes 
significatiu de Castella-la Manxa i Andalusia. Gandia i la 
seua comarca reunia suficients condicions per a atraure una 
emigració rural sense qualificar que podia unir temporades 
estacionals: construcció, hostaleria, agricultura. Els nous 
gandians empentaven més encara al sector de la construcció 
i el comerç.

El creixement econòmic va començar a transformar la ciutat 
amb l’enderrocament d’edificis substituïts cada vegada més 
per edificis en altura, alterant la importància demogràfica i 
econòmica dels barris tradicionals, amb la decadència, per 
exemple, de la Vila històrica, mentre guanyava el Grau o la 
zona oest en Beniopa. Encara que també s’ha d’anotar que 
aquest creixement va destruir el patrimoni històric. També 
es va millorar sensiblement la qualitat de vida del veïnat, 
com la supressió de la via fèrria que transcorria pel cor de la 
ciutat (carrers Rafelcofer i Ferrocarril d’Alcoi)

D’aquesta manera, el turisme, els últims bons anys citrícoles 
i l’emigració van canviar la societat gandiana. El sector 
primari va anar descendint sense pausa des del 42% de la 
població activa masculina de 1950 fins al 12,3% de 1970; 
mentre que creixia el secundari del 26,7% al 31,6% i, 
evidentment, el terciari amb el 25,5% de 1950 fins al 48,4% 
de 1970, aprofitant també la seua focalització com a centre de 
la comarca. Així s’entén, com a espai de la societat de masses, 
la inauguració del primer centre comercial en el Passatge 
Brunel (1963) com a símbol de gran centre comercial, i els 

(Foto 92) Visita Joan Carles de Borbó i Sofía de Grècia al Palau Ducal de Gandia
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grans aparadors i reclams publicitaris que fins i tot va arribar 
a comptar amb actors mediàtics com Concha Velasco o 
Kiko Legard d’Almacenes Casbel (1968).

L’augment dels nivells de vida, després de les penúries 
d’antany, es pot constatar en l’augment del sector de 
l’alimentació (especialment els forns de pa); la caiguda de les 
serradores dins del sector de la fusta ara amb forta influència 
de la confecció de mobles. La construcció a la ciutat i a la 
platja va afavorir el fort impuls del sector de derivats del 
metall fins a constituir el 44,6 de l’activitat industrial en 
1970. Però també la crisi d’una manufactura tradicional 
com havia sigut els adobats. L’auge econòmic va arribar al 
futbol. El 1968 s’inaugurava l’Estadi Municipal Guillermo 
Olagüe.

Eren temps de canvi fins i tot per a l’Església Catòlica amb 
el Concili Vaticà II, que va modernitzar no sols la pastoral 
(supressió de la missa en llatí) sinó també les visions socials 
i culturals d’un sector dels eclesiàstics. En bona part, 
l’històric anticlericalisme de l’esquerra es va diluir, una pista 
per a entendre les seues causes històriques, substituït pel del 
franquisme contra els sectors renovadors de l’Església. A 
Gandia es va poder veure als “capellans obrers”, com aquellos 
jesuitas “[…] que sudaron haciendo zanjas para levantar la 
guardería de Nazaret, que, […] al vernos rodeados de hijos, 
nos hablaron por primera vez de la paternidad responsable”. 
(J.M. Borja, 2017c) Mostra de que els temps estaven 
canviant dins de l’Església és la inauguració en 1974 de 
l’Església Evangèlica Baptista de la Reconciliació.

Però sobretot van ser anys de desconstrucció del model 
femení tradicional cap a l’inici d’un nou model que provenia 
de l’exemple i contrast que oferia la cultura pop amb les seues 
xiques “yé-yé”, una nova generació de joves molt diferents 
dels seus pares, més o menys independents i que té com a 
referències musicals i de moda a les seues homònimes de 
l’estranger. També és indubtable en la desconstrucció de 
la tradició l’aportació de les turistes estrangeres (franceses, 
alemanyes per a Gandia) amb els seus biquinis, minifaldilles 
i actituds d’independència quasi revolucionàries a l’Espanya 
de l’època, sobretot a les zones rurals. Fins i tot dels missatges 
feministes de l’oposició clandestina antifranquista i també 
de canvi de la tradició castrant per part de sectors catòlics. 
Sobre l’oposició antifranquista d’aquest període, és evident 
que falten estudis més concrets, encara que s’aprecia, com a 
gran part d’altres territoris, un creixement del pes comunista 
que en 1969 s’estimava que estava creixent entre els jornalers 
agrícoles i la desaparició dels llibertaris.

En una societat despolititzada els esdeveniments lúdics 
eren seguits amb gran interès social com l’eliminació del 
CF. Gandia en la fase de promoció d’ascens a 2a Divisió 
d’una manera més que original (comptabilitzant els serveis 
de cantonada) o la participació del xiquet José García Torres 
del Grau en el concurs Plus Ultra de 1970.

La negra nit del franquisme va semblar il·luminar-se 
tènuement als anys seixanta, afavorida per la Llei de 
Premsa de 1966 que anul·lava la censura prèvia, encara 
que es mantenia a posteriori. Entenent que algunes de 
les manifestacions culturals eren, simultàniament, espais 
d’oposició al franquisme. Naixien noves capçaleres més o 
menys efímeres com Ciutat, Comarca o El Tossal. 

En 1965 José Camarena publicava un estudi que encara és 
una referència: Historia del Distrito de Gandia. L’Ateneu 
Juvenil es consolidava com un dels centres culturals al 
marge de l’academicista cultura oficial amb les seues 
programacions de cinema amb grans directors (la Nouvelle 
Vague francesa, Eisenstein, Welles…), teatre i conferències. 
Foment recuperava la seua funció també cultural com 
l’havia exercida als anys trenta i la Caixa d’Estalvis passava a 
representar un altre focus cultural. En 1964 es duia a terme 
l’I Festival de Cinema Amateur. El Certamen Literari oferia 
un lleuger marc d’actuació per a la cultura valenciana que 
en 1966 s’atorgava a Vicent Andrés Estellés i en 1972 es 
fundaven el col·lectiu artístic Ulls de Mussol i Pluja Teatre.

Cultura popular i lúdica, quan es podia fins de protesta (la 
censurada Si yo tuviera una escoba), sobretot cosmopolita, era 
el pop i el rock. Els joves de classe mitjana, principalment, 
podien gaudir d’un cert nivell de consum que els permetia 
comprar tocadiscs i discs i acostar les modes internacionals 
del rock i el pop, encara que l’entossudiment del règim va 
impedir la seua absoluta difusió i llibertat creativa. Així, ací es 
coneixerien com a “música yé-yé” i sempre va vigilar les seues 
lletres, quan no va prohibir la seua difusió radiofònica com, 
entre altres clàssics, Imagine de John Lennon. La joventut 
es reunia en el “guateques” i escoltava “los conjuntos” com 
se’n deia a l’època. L’auge econòmic i la platja van propiciar 
el sorgiment de quasi una escena pròpia amb grups prou 

(Foto 93) José Camarena Mahiques. ©Alfonselvell.com
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interessants que van arribar a telonejar a dos dels referents 
veritablement rockers com Bruno Lomas o Los Salvajes.

En 1973, dos esdeveniments canviarien el rumb del 
tardofranquisme. D’una banda, l’assassinat per part d’un 
comando d’ETA de Luis Carrero Blanco (al costat del 
seu xofer i un policia), president del Govern i imatge del 
sector del franquisme “immobilista” o contrari de qualsevol 
reforma des del seu interior. D’altra banda, la irrupció 
sorprenent de la crisi internacional de 1973 o “del petroli” 
quan l’economia creixia al voltant d’un 8% i l’atur a penes 

arribava al 2%, segons càlculs oficials. Encara que s’hauria 
de plantejar més com un dilatat (en alguns aspectes encara 
perdura) procés de reconversió del capitalisme sustentat en 
les noves tecnologies i en les idees neoliberals. L’impacte de la 
crisi va ser demolidor a Espanya perquè, malgrat els avanços 
en la dècada de 1960, encara l’Estat estava molt lluny de 
destinar un percentatge de despesa pública suficient per a 
establir polítiques socials: el 20% del seu PIB en 1970 front 
al 38,6% d’Alemanya, el 51% de França o el 43% d’Itàlia.
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Pròleg

El fil conductor d’aquest article partirà dels canvis econòmics 
i socials que es produïsquen  en la dècada dels anys setanta 
del segle passat, i que portaren a uns canvis culturals que 
tingueren lloc al llarg de la Transició. Tot plegat es reflecteix 
en els canvis del context polítics existent que majoritàriament 
consistia en la recerca d’un camí de més democratització del 
sistema polític heretat de la dictadura franquista.  Durant 
aquells anys fórem constituïdes moltes associacions, i es 
crearen  molts espais culturals i polítics que buscaven 
desenvolupar la democràcia. El carrer tornava a ser l’espai de 
les protestes i de les manifestacions.

De vegades anotarem entre parèntesis la referència, de forma 
que el lector que tinga més interés, pot acudir als llibres que 
citem per ampliar el tema. 

La institució Foment que durant els primers anys fou una 
societat clarament elitista que pertanya a la classe benestant, 
amb el pas del temps s’hi afegiren metges, enginyers, 
farmacèutics, també mestres, funcionaris i empleats d’alta 
categoria (Lev, 10-11-2019). 

Amb més, també s’incorporaren més ciutadans que volien 
disposar d’una biblioteca, d’un gimnàs amb sauna inclosa, 
de la possibilitat de llegir diversos periòdics de tot l’estat. A 
més a més, gent que buscava la possibilitat d’assistir a algunes 
conferències i als actes que allí es feien, d’entretenir-se una 
estona xarrant amb uns altres socis o jugant a jocs de taula. 

També hi havia un cert aperturisme al públic no social i 
recorde assistir a alguna  representació teatral al bell mig del 
saló principal promoguda per l’Ateneu Juvenil (LEV, 10-11-
2019). 

L’autor va ser soci a final dels huitanta i primer del noranta 
del segle passat, cite de memòria. Recorde que en la meua 

etapa de soci anava cada setmana a utilitzar el gimnàs i la 
sauna, també assistia a moltes conferències i a altres actes 
que organitzaven.

En aquell moment si no eres soci, no podies participar dels 
actes que hi feien. Posteriorment, va anar obrint-se als no 
socis.

En l’article li dediquen un paràgraf per analitzar les activitats 
que feien a Foment durant la Transició, basant-nos en algun 
llibre i en  les actes de Foment. Com veurem, en aquell 
moment ja anava obrint-se camí cap a la societat i el poble 
de Gandia si bé molt lentament. Foment anava despertant 
del seu estancament i aïllament i es projectava més de cara a 
l’exterior, on una societat bullia al carrer demanant un canvi.

I en el moment que estic escrivint aquests article hi ha una 
obertura total i completa cap a la societat, sent la seu de 
diverses associacions, fent conferències i actes organitzats  
per diverses associacions tinguen allí o no la seu.

Una de les qüestions que més expliquen aquest canvi, és 
perquè hi ha hagut diverses renovacions de la junta directiva 
que han possibilitat que unes noves formes de pensar 
penetren en la institució i que es pugen integrar diverses 
tendències.

Resumir els aspectes més importants de la Transició a 
la ciutat de Gandia per a commemorar el centenari de la 
societat Foment constituïda el 4 d’abril de 1923 i que va 
celebrar les Noces d’Or l’any 1973, és a dir al començament 
del període de la Transició és una feina molt important.

El nostre període d’anàlisi compren des del dia 20 de 
desembre de 1973, dia de l’assassinat de l’almirall Carrero 
Blanco (Foto 95), qui en ser el successor de Franco (Foto 95), 
va provocar una gran crisi entre les forces franquistes. 

La transició a la democràcia a Gandia (1973-1979).

Vicent Cremades i Arlandis
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Per a nosaltres representa el començament de la crisi final 
del règim franquista, encara en vida de Franco i el principi 
de la Transició, a causa del gran canvi produït, fins al 3 
d’abril de 1979 –data de la renovació democràtica del poder 
municipal–, és a dir de les primeres eleccions municipals 
democràtiques després de la II República.

No sempre seguirem els esdeveniments d’una manera 
cronològica, ja que alguns aspectes els veurem agrupats per 
temes. Quasi tota la informació referida a Foment estarà 
escrita en el paràgraf IV, d’aquesta manera li donem una 
major unitat.

Durant el període de temps de la Transició, l’objectiu principal 
de Foment era preocupar-se pel benestar i l’esbarjo dels  seus 
socis. Continuaven celebrant-se entre altres com cada any els 
sopars que commemoraven diversos esdeveniments, els balls 
de Nadal, de Cap d’Any i Reis, acompanyats amb bones 
orquestres. També participava en les festes de Fires amb una 
carrossa en la “Batalla de Flores”.

La Societat Foment era vista en la societat gandiana com 
un lloc d’esbarjo i cultura per als socis, celebrava en els seus 
salons actes socials, culturals, balls, moltes vegades amb 
l’obligació de vestir d’etiqueta, també organitzava banquets 
i conferències.

Àmbit econòmic

L’aperturisme de l’economia i la seua internacionalització va 
anar deixant pas a nous canvis destacats. A primers de la 
dècada dels anys setanta, l’economia anava millorant cada 
vegada més.

L’agricultura és la que més va notar aquest canvi, ja que 
van anar abandonant els arrossars, van anar transformant 
els terrenys secans de garrofers i oliveres en finques de 
tarongers, molts llauradors començaren a treballar a temps 

parcials en els seus terrenys. Tanmateix, creixien nous sectors 
econòmics, la taronja i el seu comerç es trobava en una crisi 
davant de l’increment entre d’altres dels jornals i les despeses 
dels adobs mentre que els preus cada dia baixaven.

Això va portar a fer que els productors minifundistes 
reaccionaren formant cooperatives agrícoles (1967-1972) per  
poder fer front a la crisi i poder lluitar contra els abusos als 
qual els sotmetien el comerç privat. Però el problema era de 
caràcter estructural, i s’arrossega fins als nostres dies.

L’activitat industrial anava creixent en diversos pobles, 
gràcies als nous sectors com el de transformats metàl·lics, 
l’alimentació, la fusta, la construcció de carrosseries, la 
reparació d’automòbils.

Aquesta nova situació en la qual es trobava el ram 
agroalimentari amb Aceites La Masia, formatges Cuquerella; 
l’increment de l’activitat industrial de Dulcesol; fàbriques 
familiars i tallers de Gandia, el sector emergent del transport; 
etc., contribuí a l’enlairament del sector secundari a la Safor, 
que ocupava ja el 28% de la població activa l’any 1970.

A Gandia, l’any 1975, ja s’hi ocupaven el 34% dels actius.

La crisi de preus de la taronja, accentuada en els anys 1965-
1972, afectaria l’economia de molts pobles de la comarca. 
Es buscaven alternatives a la terra (granges, botigues, 
microempreses).

Al llarg de la dècada del setanta, continuaria l’estancament i la 
decadència dels municipis rurals, s’estava produint l’ocàs del 
món rural, on el motor econòmic havia sigut la citricultura, 
i la gènesi d’un nou món econòmic a la Safor, sobre una base 
més diversificada: agricultura comercial, pimes d’indústria 
lleugera, construcció d’apartaments, turisme de segona 
residència estival, i una densa xarxa de comerç al detall. 
Aquest model atenua a la Safor la repercussió de les crisis 
econòmiques.

Els canvis econòmics impulsaren una forta evolució 
demogràfica.

A partir de la dècada dels cinquanta i seixanta comença un 
fort creixement demogràfic, a causa que l’economia anava bé, 
la construcció portava a molts immigrants, si bé al mateix 
temps es produïen emigrants, especialment procedents del 
món agrari.

El moviment migratori (Foto 96), iniciat en la postguerra, 
s’accentuà arran de les catastròfiques gelades del 1957 i es 
prolongà fins al començ de la crisi mundial del petroli (1973-
1975). Per bé que els anys més fort foren els de 1960-1967, 
quan es verificà l’eixida de 240.000 valencians a l’estranger, 
fonamentalment a França, Alemanya, Suïssa i Àustria 
(Soler, Abel, 2011, p. 95).

(Foto 95) Almirall Carrero Blanco i General Francisco Franco © LaVanguardia
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Amb la dècada dels setanta baixa la tendència alcista 
demogràfica entre altres raons per la causa de la crisi 
econòmica i per la baixada de la natalitat.

La crisi del petroli (1973-1985) frenà conjunturalment 
la voràgine constructora, del  boom urbanístic, afecta la 
indústria i la construcció saforenques, alhora que es reduïa 
dràsticament la mà d’obra ocupada en el camp: el 62% (1950) 
al 21% (1981). En les mateixes dades, el sector secundari 
havia pujat del 16% al 29% i el sector terciari, del 19% al 
39% (Soler Abel, 2011, p. 116).

Els jornals pagats als collidors de la taronja, les encaixadores 
del magatzem i als obrers de les noves construccions, 
feien que la gent consumira millors aliments, comprara 
més objectes per a equipar les cases, d’aquesta forma es va 
dinamitzar l’economia.

Cada dia desfilaven menys venedors ambulants pels carrers 
que anunciaven la venda de tota classe de productes, a tall 
d’exemple recordem el xiulet de l’esmolador, el granerer, la 
venda d’arrop i talladetes, el llanterner.

L’enriquiment de la població, l’aparició de la classe mitjana 
(Cremades, vicent: 1983, pp. 303-307), la secularització 
per la pèrdua del control moral de les persones i del poder 
social de l’església, el més gran nivell de cultura del poble, la 
introducció de la televisió, la prohibició de la censura en les 
pel·lícules, va portar a un canvi d’hàbits en la població.

I d’aquesta manera anava formant-se el que es diria la societat 
de consum que va produir molts canvis en la societat.

Àmbit social i cultural

L’atracció de la ciutat i de les activitats no relacionades amb 
el camp acceleraria l’ocàs del món rural: la fi de la societat 
agrícola tradicional i de tota una forma de viure. Els canvis 
econòmics anaven produint canvis profunds que afectaven 
a tots els estrats de la societat. Es va produir una gran 

transformació sociològica que repercutia en tots els sectors. 
La gent es col·locava nous “quartos de bany” en els pisos i 
en les cases, cuines modernes, electrodomèstics, automòbils 
i mitjans de comunicació audiovisuals, etc. Estava creixent 
una generació de joves que va estudiar en L’Institut Laboral 
els anys 50, també en els jesuïtes i els escolapis, seria la que 
faria la Transició i ocuparia llocs en les institucions, o en les 
empreses. Aquests joves començaven a prendre consciència 
que calia organitzar-se i crear associacions.

Amb la creació de la classe mitjana, molts joves tingueren 
l’oportunitat d’estudiar en les universitats, tant en la de 
Valencia, Barcelona i Madrid. Alguns sortiren  a estudiar a 
Europa per escapar-se d’aquell oasi cultural i prohibitiu del 
franquisme, i estudiaren entre altres en les universitats de  
París i Frankfurt.

En la universitat entraven en contacte en un món social, 
cultural i polític que desconeixien i quan tornaven als pobles, 
impulsaven molts actes culturals i donaven a conéixer els 
nous partits polítics que s’estaven creant entre la joventut 
del seu poble. També van tenir noticia dels partits que 
operaven en la clandestinitat i lluitaven contra el franquisme 
i per la República. També van criticar el feixisme franquista 
i la política neofranquista que feia el govern (Cremades 
vicent, 2019, pp. 133, 168 i 221).

Especialment donaren a conèixer els textos més importants 
del valencianisme i el moviment valencianista que s’estava  
desenvolupant, la gent començava a llegir el llibre Nosaltres 
els valencians (Foto 97), de Joan Fuster (Foto 98) publicat 
l’any 1962. Un intel·lectual que va representar un punt 
d’inflexió en el plantejament de la Història, la llengua i el 
territori del nostre País. Un llibre que obria les portes a tenir 
noticia del País Valencià.

Tot això es feia en el context d’una societat burgesa, 
provinciana, decadent, tancada a la modernitat. 

(Foto 96) Emigrants espanyols © ABC

(Foto 97) Nosaltres els valencians 
© Edicions 62

(Foto 98) Joan Fuster i Ortells. 
© A. Castillo
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A primers dels setanta va destacar especialment la millora de 
les comunicacions i dels mitjans de transport.

L’any 1972 arriba a l’estació de mercaderies de Gandia la 
línia ferroviària ampla des de València,

L’any 1974 per contra, es va abandonar la línia de via estreta 
fins a Dénia i l’automotor que feia el viatge Gandia-Dénia 
deixa de funcionar. Volem remarcar que aquest ferrocarril 
de via estreta, el primer d’aquestes característiques impulsat 
a l’Estat espanyol, fou clausurat per deficitari i tancat en 
dues fases: Carcaixent-Gandia (1969) i Gandia-Dénia (1974) 
(Soler abel, 2011, p. 84).

El juliol de 1975 s’inaugurava la nova estació subterrània en 
el centre de la ciutat.

L’any 1975, des de l’N-332 es podia anar a la platja nord de 
Gandia, sense haver de travessar el nucli urbà de la ciutat.

L’autopista de la Mediterrània (AP-7), projectada en els anys 
1970-1972, es construiria entre els anys 1975-1976 (tram 
Silla-Xeresa ) i 1983-1985 (tram Xeresa-Ondara).

Així mateix, tots els canvis produïts en els àmbits econòmics 
i socials, tingueren molta importància en el fet cultural, ja 
que es va produir una explosió en el món de la cultural i van 
creant-se i consolidant-se moltes iniciatives.

La primera associació que es va crear, l’any 1965 seria 
l’"Ateneo Juvenil", una associació que va ser junt al Pluja 
Teatre, les dues que més temps van durar, pràcticament tota 
la vida de la Transició.

L’any 1970, el Grup de Teatre de l’Ateneo viu una gran 
efervescència. Estrena l’Edipo Rei, relat d’Arkadi Avertxenko, 
dirigit per Josep Piera (Foto 99), i Burul, d’Italo Ricardi. 
La majoria d’obres de teatre es representaven als local de 

Foment. Després intentaren muntar Oración por un negro 
asesinado, d’Arrabal, però l’autoritat competent no ho 
considerà oportú.

A partir de 1973, i a causa de la crisi que pateix l’associació 
l’Ateneo –va ser el nou lloc de reunió dels joves de la ciutat– 
s’obre un període de debat que conclou el 3 de maig, quan 
l’entitat es va renovar de dalt a baix, donant pas a nous canvis 
(Sòria enric, 1990, p. 64.) més acord amb els temps que 
es vivia. A partir d’aquest moment, es comença a emprar la 
denominació en valencià i es dirà l’Ateneu. Amb l’entrada 
de Josep Iborra com a president, i més avant amb la de 
Francesc Candela, es poden distingir diverses tendències 
al seu si. Encara hi havia membres importants de l’etapa 
anterior, com Miguel Pla, Rafael Moral, Antoni Montagud 
o Germán Sales (Cremades vicent, 2019, pp. 632-641).

L’any 1974 s’aconsegueix el suport del consistori gandià i 
se celebra el «Cinqué centenari del primer llibre imprés en 
valencià» sota el títol de: «Trobes en llaors de la Verge Maria», 
amb una gran exposició de llibres en català a les sales de 
Foment per celebrar el centenari de la impremta valenciana 
(Entrevista a Maria Josep Gonga, 22-01-2014).

A partir de l’any 1977, l’Ateneu va començar el procés de la 
seua dissolució, va arribar un moment que els joves socis, 
van fer un salt qualitatiu en la seua ideologia, i evolucionaren 
prenent un compromís polític i constituïren o s’apuntaren 
en els partits polítics de l’oposició antifranquista.

Dins de l’àmbit cultural es va produir una gran efervescència 
(Cremades vicent, 2019, pp.252-267).

L’any 1974 van tindre lloc els primers premis literaris la Safor 
en les sales de Foment. Van estar presents, entre altres, Joan 
Fuster, Manuel Broseta, María Consuelo Reina, el grup Pluja 
Teatre i Araceli Banyuls. El premi el va guanyar Gaspar Jaén 
i Urban (Foto 100).

L’any 1975 els Premis Ausiàs March a Gandia havien caigut 
en un marasme ideològic i estètic (Sòria enric, 1990, 
pp. 76 i 86, nota 15). Com a resposta a aquesta situació, el 
desembre de l’any 1975 té lloc la concessió, per primera i 
última volta, dels Premis Literaris «La Safor». La cerimònia 
es va celebrar en el local de Foment, on va haver-hi una 
festa reivindicativa i multitudinària. El van convocar cinc 
llibreries gandianes: Concret, Ferrer, Líder, Racó del Llibre 
i Rico. Ovidi Montllor hi feia de mantenidor, i actuaven els 
cantants Salvador Sebastià i Araceli Bañuls i el grup de Pluja 
Teatre.

L’any 1975 es programava per a la Fira l’obra El Supercaminal 
del grup Pluja Teatre.

Al llarg de 1975 es va gestar el naixement d’un centre 
d’estudis gandians, amb el nom d’”Instituto Duque Real (Foto 99) Josep Piera © Ximo Ferri (Foto 100) Gaspar Jaen i Urban 

© Rafa Arjones
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Alonso el Viejo: Centro de Estudios de Investigación y 
Cultura de la comarca de la Safor”. Quan al carrer bullien 
ja les reivindicacions de caràcter cívic i cultural, des del 
que restava del règim i de sectors moderats s’engegava 
una nova plataforma cultural que contrarestara. En la 
seua conformació van participar entre d’altres, Pascual 
Lucas, Salvador Borrás, Antonio Montagud, Felipe Perles, 
Joaquín Vidal Signes, Joaquín Climent o Vicente Gurrea. 
S’hi tractava de promoure la investigació històrica i les arts 
plàstiques. Alguns dels components del Centre eren socis 
de Foment. Amb daltabaixos, i animat per Felipe Perles, va 
perdurar fins a la constitució, l’any 1984, del CEIC Alfons 
el Vell, amb uns nous estatuts i una altra orientació (Alonso 
jesús, 2011, p.178). 

L’any 1975 va aparéixer una polèmica al voltant de les falles, 
molt simptomàtica de la divisió de la societat valenciana 
que imposa la dreta regionalista. Carles Donet, que va ser 
president de la falla de l’avinguda República Argentina, 
l’any 1975, ens parlava de les falles i de com van actuar 
en aquesta ocasió, la qual cosa va representar per primera 
vegada el trencament del monopoli de la dreta en les falles a 
la ciutat de Gandia (Cremades vicent, 2019, pp.253-255) i 
(Entrevista a Carles Donet, 16-11-  2012). 

A primer dels setanta, es realitzen canvis  en els mitjans de 
comunicació. Comença anotar-se l’obertura de la societat a 
aires més lliures (Alonso jesús, 1998, p. 251). 

Sobre el mitjans de comunicació, hem de remarcar que l’any 
1971, tancava el setmanari Ciudad -primer setmanari que es 
publica a Gandia i que s’imprimia a Alcoi, que havia estat 
publicant informació sobre la ciutat i la comarca del 1963-
1968 en una primera etapa, i del 1970-1971 en una segona.

L’any 1973 naix El Tossal, el dia 3 d’octubre publicava el 
primer número, amb una introducció de l’alcalde donant-
li la benvinguda, i acabava el dia 21 de juny del 1974 un 
setmanari més obert als canvis que es van realitzant a 
la societat, si bé va tindre una vida molt curta. La seua 
importància era que estava a l’altura dels temps de la societat, 
reunia a persones i ideologies de diferents orientacions. 
També hi havia persones del règim que evolucionaven cap a 
postures més obertes. El seu director era Josep Rausell que 
tenia com a objectiu inaugurar una nova etapa en la història 
en la premsa local.

L’any 1973 naixia el Boletin de Información del Excelentisimo 
Ayuntemiento –BIM–,  de la mà de Josep Lloret Tarrasó, soci 
i secretari de Foment que es basava més en temes d’obres 
publiques i socials de tipus municipal que en qüestions 
polítiques. Intentava omplir el buit que va produir el 
setmanari Ciudad.

L’any 1974 naixia la Memoria de la gestión corporativa que 
anteriorment es titulava Memoria de secretaria, el qual 
donava informació local de tota classe.  

L’any 1977 naixeria La Safor: butlletí d’ informació popular. 

L’any 1978 dona la llum el setmanari El Dàtil: fullorum 
diarreicum llemosina, el dia 8 d’octubre publicava el seu 
primer número i el 7 d’octubre de l’any 1979 publicava 
l’últim. Tenia una perspectiva comarcal i una línia més 
satírica. Com a director estava Ignasi Mora i tenien 
col·laboradors en diversos pobles de la comarca.

A primers dels 70,  Ràdio Gandia també participava de tota 
aquesta obertura, i comença a donar informació local amb 
el programa la hora de la ciudad dirigit per Enric Peris i José 
Luis Mas (Cremades vicent, 2019, pp. 665-670).

Els escolapis de Gandia introduïren el valencià en les aules, 
i contribuïren a fer de Gandia,  una ciutat que s’estava 
castellanitzant, canviara i el valencià començara a ser de nou 
l’idioma més emprat.

Era l’hora també de les discoteques i de la consolidació d’una 
cultura juvenil de l’oci.

Continuen els recitals de la Nova Cançó, tant a Gandia com 
a la comarca, considerats com una manifestació cívica de 
gran importància. Els recitals de música eren sempre uns 
actes d’afirmació de la llengua i la cultura valenciana.

L’any 1974, Pi de la Serra va fer un recital, organitzat pels 
membres del grup Terra Jove, del col·legi de les Mares 
Esclaves. Lluís Llach va actuar a Gandia l’11 de juny de 
1974, amb un recital concertat per l’Ateneu. Al cine Torreón 
de Gandia es va fer un recital on va participar Raimon.

El 26 de setembre de l’any 1975, es va fer un recital Pi de 
la Serra en la sala Gesmil en un moment molt important 
políticament, ja que el dia anterior havien assassinat tres 
militants del FRAP i dos d’ETA.

L’any 1972 el Pluja Teatre va nàixer en el context del 
moviment de teatre independent valencià. De tota la seua 
àmplia producció volem remarcar El Supercaminal (1974) i 
Sang i ceba (1977) per ser les obres més relacionades amb la 
Transició i les que millor han reflectit l’ambient d’aquella 
època (Cremades vicent, 2019, pp.643-650).  

L’any 1973 es va formar el Col·lectiu de Mestres de la Safor 
que va representar un gran pas per a la llengua valenciana, ja 
que van començar a implantar-la en les escoles, i a publicar 
llibrets i quaderns en valencià, entre altres temes sobre la 
ciutat, les plantes, la història dels pobles, la comarca.

L’any 1974 l’Ajuntament va posar en marxa el premi de 
pintura Ciutat de Gandia i un saló nacional de fotografia 
artística.

L’any 1975 va ser una època en la qual nasquérem a Gandia 
molts col·lectius, entre d’altres es va constituir el Grup 
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de Dones de la Safor, estretament vinculat al moviment 
nacionalista d’esquerra (Cremades vicent, 2019, pp. 615-
619). 

L’any 1976 es van constituir a Gandia el Front Cultural 
–comença a impulsar i a vertebrar les reivindicacions en 
l’àmbit cultural– i els Consells de Cultura Popular.

Nèstor Novell, Blai Ballester i Josep Alandete al parlar-nos 
dels Consells de Cultura Popular destaquen que entre les 
seues actuacions més rellevants es troben el recital de Lluís 
Llach al Bulevar durant l’any 1977 –que serví per a finançar-
ne part de les activitats– l’edició d’un tríptic informatiu 
sobre «La comarca de la Safor» i de textos ciclostilats sobre 
la manifestació del 9 d’Octubre (Cremades vicent, 2019, 
pp. 298-299).

L’any 1976 –des del 4 al 6 de juny–  es va celebrar el I Congrés 
d’Escriptors en Llengua Catalana, a Gandia. L’acte va tindre 
lloc en les sales de Foment. El van presidir Joan Fuster i 
Vicent Andrés Estellés. Participaren seixanta-tres escriptors 
de la nostra àrea lingüística.

L’any 1977 es va crear el moviment ecològic a La Safor. Entre 
els joves hi va nàixer un gran interès pel medi ambient. L’any 
1979, a Gandia organitzaren una manifestació antinuclear 
que aplegà unes 2.000 persones (Cremades vicent, 2019, 
pp. 290-299).

La literatura a la Safor estava obrint-se a nous camins. 
L’ambient cultural existent a la comarca, donava els seus 
resultats. A poc a poc, una vegada trencat el procés de 
castellanització, els escriptors començaven a escriure en la 
llengua en la qual parlaven amb els pares, la família, els 
amics, és a dir el valencià.

En aquells moments la literatura en valencià estava 
representada entre altres per Josep Piera (Foto 99), Ferran 

Cremades, Joan M. Monjo (Foto 101) i Joan Navarro (Foto 
102).

Aquells estudiants quan tornaren als pobles els caps de 
setmana o a fer vacances, difonien entre els seus amics els 
llibres que estaven llegint i que ací no es podien llegir per 
la censura, si bé algunes llibreries –com la llibreria Concret 
Llibres, la llibreria Líder i la llibreria Ferrer– els venien en la 
rebotiga...

Tots aquest espais que estén comentant, formaven part de 
l’educació més oberta i crítica d’una generació que amb els 
anys intervindria en el ressorgiment cultural i polític de la 
ciutat.

En el franquisme les festes a Gandia es reduïen a les atraccions 
de fira, a les carreres de cambrers, tir i arrossegament, i en la 
recepció de la reina de festes a l’hotel Bayren, o els balls als 
locals de Foment. A més a més, assistim a la missa de matí i 
a la processó a la vesprada.

L’increment de la classe mitjana i el poder adquisitiu que 
adquiria, fa que comencen a preocupar-se per l’art, i que 
moltes persones s’interessaren per la pintura i la compra de 
quadres. Aquesta afició va fer que s’obriren diverses galeries. 
L’any 1964, hi havia quatre sales d’exposicions: Asunción 
Bosch, Casa del Pintor, i la Sala d’Exposició de Foment i 
Galeria d’Art. El pintor Lull obtenia grans èxits, hi trobem 
també la Galeria Morant. Hi havia a Gandia més galeries, 
entre elles la que estava al segon pis de l’Ajuntament. 
Posteriorment apareixerien la de Charpa. 

Voldríem destacar especialment la de Pasqual Lucas (Foto 
103), que es va obrir l’any 1975, ja que com a gran coneixedor 
de l’art actual, va portar l’art contemporani a Gandia i 
al mateix temps participava en l’organització d’algunes 
exposicions a la comarca. A tall d’exemple, a Bellreguard, 
sent alcalde Ximo Muñoz –des de l’any 1983– tingué una 
gran activitat, organitzant diferents exposicions. A més amb 
Aguilera Cerní, publiquen la revista d’art Cimal: cuadernos 
de cultura artística en l’àmbit del País Valencià. Com a 
galerista hem de recordar que va participar alguna vegada en 
la FIAC, Fira de Art de Paris. 

L’any 1972, en el moment en què es va crear l’Associació Ulls 
de Mussol –Alfons Roig també participava molt intensament 
en aquesta Associació–.

L’any 1974 afegiren als premis Ausiàs March de poesia en 
valencià i castellà, el premi de pintura Ciutat de Gandia i un 
saló nacional de fotografia artística.

Tots aquests canvis sociològics i culturals, també van 
tindre la seua manifestació en el comportament religiós del 
ciutadans envers l’església, anaven desapareixent la manera 
de fer les festes patronals de molts pobles, desapareixia la (Foto 101) Joan M. Monjo © Saforíssims (Foto 102) Joan Navarro © Saforíssims
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salpassa, la significació dels diferents tocs de campanes. 
Amb la transició per primera vegada es feren en  les festes 
patronals un vida cultural al carrer, festivals, aplecs, moros 
i cristians,... uns actes al carrer, lluny de les processons i les 
misses que abans marcaven la festa.

L’església és una de les institucions que més canviaren. El 
culte cristià tan enfortit pel nacionalsocialisme, anava 
desapareixent. El retors perderen la influència que tenien 
sobre les persones. L’església va fer la seua transició amb el 
Concili Vaticà II (1962-1965), una proposta renovadora que 
en l’Estat Espanyol no va representar cap canvi en l’església 
oficial, sols en algunes institucions i en algun clergat.

L’any 1972, a Gandia voldríem remarcar la importància que 
va tindre el centenari de la canonització de Sant Francesc de 
Borja. El pregó va estar llegit pel cardenal Vicent Enrique 
y  Tarancón (Foto 105), qui l’any 1971 va passar al davant 
de l'arxidiòcesi de Madrid-Alcalá, alhora que era elegit 
President de la Conferència Episcopal Espanyola. En aquest 
càrrec, que va ocupar fins al 1981, el cardenal Enrique i 
Tarancón va esdevindre una peça clau del canvi de rumb 
modernitzador que durant algun temps va adoptar l'Església 
Catòlica, com a conseqüència dels debats del Concili Vaticà 
II, del qual va ser un fidel executor, que en aquell moment 
representava l’església que estava fent un canvi en la Transició. 
Ell representava a una part molt minoritària de l’Església, la 
que havia obert les portes al Concili Vaticà II en tot el que 
això significava entre d’altres coses el poder fer una litúrgia 
en valencià i la necessitat d’obrir-se a la nova societat. Arran 
d’aquest centenari es feren molts actes, entre  ells destacarem 
la conferència que va pronunciar el pare Miquel Batllori.

A Gandia va haver-hi una església oficial, la que defenia a la 
jerarquia, i una altra la del poble, és a dir, la que portava a 
la pràctica la doctrina del Concili Vaticà II, la que ajudava a 
l’oposició -especialment en uns moments en què molts d’ells 
vivien en la clandestinitat- deixant els locals parroquials 

perquè la gent de partits, sindicats, inclòs progressista, 
pogueren fer les seues reunions.

Entre els rector d’aquesta església conciliar, volem destacar 
als escolapis Vicent Faus (Foto 104) i Josep Luis Porcar; a Pep 
Vilaplana, Juan Crespo i Enríque Benítez de la parròquia 
de Crist Rei; a Alfredo Bono, el retor del Raval; a mossén 
Tiburci Peiró i a Josep Escrivà a Beniarjó.

Volem destacar el paper que va representar el pare Alfons 
Roig (Foto 106), molts joves preocupats per la cultura i 
l’escriptura anaven a visitar-lo a l’ermita de Llutxent.

La crisi del món religiós va portar una societat que a poc a 
poc va anar secularitzant-se.

La societat Foment i la Transició 

L’any 1967, sent president Miguel Peiró Castillo i com a 
secretari general Juan Roman Català, van reformar els 
estatuts i el reglament de la societat per adaptar-los a la Llei 
d’Associacions de 24-12-1964 i normes complementàries de 
la mateixa llei de 20-05-65 (AHG, BCA, 430-(D)).

En enero de 1971 fue elegido presidente Don Salvador Durà 
Alonso (Foto 107) i com a secretari Don José Lloret Tarrasó. 
L’any 1975, en una Junta va ser elegit com a President Don 
José Colomer Romero. “El nuevo presidente en  su primera 
intervención fue proponer el aumento de la cuota mensual. 
Hemos de tener en cuenta que durante esos años, la sociedad 
atravesaba una mala situación económica i tenía un gran 
déficit” (Ángel josé maria, s. a., pàg. 61). 

Durant el període de la meua investigació dintre de les festes 
de la fira, estaven els balls de societat a Foment que tenien 
gran notorietat entre la classe mitjana i alta de la ciutat.

“El salón de exposiciones de Fomento se abrió al público en 

(Foto 103) Pascual Lucas. Galerista d'art

(Foto 105) Cardenal Vicent Enrique i 
Tarancón. President de la Conferència 
Episcopal Espanyola. (1971 - 1981)

(Foto 104) Vicent Faus Beltran. Pare 
Escolapi. Fill Adoptiu de Gandia a títol 
pòstum.

(Foto 106) Alfons Roig Izquierdo. Sacerdot. 
Fill Adoptiu de Llutxent.
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enero de 1961, siendo presidente de Fomento Don Salvador 
Durá Alonso, y se instaló en la planta baja, junto a la sala 
de recepción. Los pintores que expusieron sus obras en 
Fomento, más de un centenar hasta principios del siglo XXI. 
Pintores de Gandía, del distrito y de fuera de la comarca. 
También expusieron asociados: Misiones de Bombay, Ateneo 
Juvenil, Junta Local Fallera, Amas de Casa, Club de Futbol 
de Gandía, etc.” (Ángel josé maria, s. a., pàg. 39-47-48).

En 1964, es van cedir salons per a actes relacionats amb el 
premi Ausiàs March.

El saló de conferencies era molt sol·licitat per la societat 
per a realitzar diversos actes. “La directora del Colegio del 
Carmen el solicitaba para una conferencia. El Servicio de 
Extensión agraria para dar una conferencia sobre el cultivo 
de los agrios.  El Ateneo Juvenil de Gandía, pide celebrar la 
3ª muestra de cine amateur Gandía 1971. Anualmente se le 
entregaba a la Jefatura Local del Movimiento un donativo 
para la campaña de Navidad y Reyes” (Junta Directiva del 
15/1/71) (AFAIC, libro de Actas nº 7, pp. 87).

La falta de liquiditat era una qüestió que apareixia en quasi 
totes les Juntes fins la inauguració del bingo “Se concentran 
prestamos necesarios con entidades bancarias a largo plazo... 
No hay suficientes ingresos con las cuotas mensuales para 
hacer frente a los gestos necesarios, hay que incrementar las 

cuotas. Se acuerda subscribir otro ejemplar del periódico 
ABC por ser muchos los socios que lo leen.  Anualmente 
con motivo de las fiestas falleres, se acuerda celebrar el baile 
social el día 17/3 y ceder el salón de actos el día 18 en honor 
a la Fallera Mayor, organizado por la Junta Local Fallera. 
Se acepta que el Ateneo Juvenil pueda celebrar un festival 
poético”. (Junta Directiva del 18/2/71) (AFAIC, libro de 
Actas nº 7, pp. 88-89).

“El sindicato provincial de hostelería, grupo cafeterías y 
cafés-bares, celebraba sus elecciones en el salón de Foment” 
(Junta Directiva del 1/4/71) (AFAIC, libro de Actas nº 7, 
pp. 91).

“Se acuerda aumentar la cuota mensual y la cuota de entrada 
de los socios por la situación económica que atraviesa. 
A lo largo de toda la década, se realizan diversas obras y 
cambios de ubicación de las salas. Las obras de reforma que 
establecimos con la Operación Esmeralda, se aplazan hasta 
que haya una mejor situación económica. Se comenta la 
posibilidad de realizar una subasta de los cuadros propios 
que se tiene.” (Junta Directiva del 4/3/71) (AFAIC, libro de 
Actas nº 7, pp. 92).

“Se felicita a la comisaría de policía y la comandancia de la 
Guardia Civil por la captura del autor del doble asesinato de 
Beniopa. Se celebran las verbenas de San Juan y San Pedro. 
Colaboran con el Ayuntamiento en la 1ª Feria Nacional de 
artesanía y turismo que se celebraba en Palma de Mallorca.” 
(Junta Directiva del 6/5/71). “A dicha Feria el Ayuntamiento 
colaboró con una exposición de fotografías de Gandía y su 
Comarca y con 450 folletos de color del Casino”  (AFAIC, 
libro de Actas nº 7, pp. 93-95). 

“Se acuerda concertar un préstamo para financiar las 
reformas y restauración que iban a acometer. Se comenta 
sobre los bailes a realizar durante las próximas fiestas de 
octubre.” (Junta Directiva del 1/7/71) (AFAIC, libro de 
Actas nº 7, pp. 96). 

“Al Sr. Camarena se le concede adquirir para la biblioteca 
obras de consulta y estudios sobre temas agrícolas.” (Junta 
Directiva del 7/10/71) (AFAICG, libro de Actas nº 7, pp. 
98).

“Como todos los años, se conceden donativos para la 
campaña de Navidad y Reyes.” (Junta Directiva del 2/12/71) 
(AFAIC, libro de Actas nº 7, p. 100).

“Necesidad de reajustar las cuotas de entrada y mensuales 
delante de tantos gastos. Se propone la creación de un Club 
Juvenil, a causa de que el Casino pasa por una época de 
vacío en todos sus aspectos según el Sr. Colomer Romero y 
la Junta quiere reanimarlo atrayendo a los jóvenes.” (Junta 
General Extraordinaria del 22/04/71) (AFAIC, libro de 
Actas nº 8, p. 16).

(Foto 107) Salvador Durá Alonso. President de Foment AIC (1961-1962 i 1971-1974). 
Durant este segon manament es van celebrar le Noces d'Or de la Societat. (Retrat del Saló de 
Presidents de la Societat de Foment AIC). ©SergiEscrivà
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“De vez en cuando se dejaba la sala de exposiciones para los 
trabajos del Centro de Enseñanza Especial Santo Duque y 
también al Ateneo Juvenil para el concurso de carteles de 
fallas” (Junta Directiva del 3/2/72) (AFAIC, libro de Actas 
nº 9, p. 2). 

“Tiene lugar un recital de poesía Premio Adonais de 1971 
por José Infante patrocinado por el Ayuntamiento” (Junta 
Directiva del 2/3/72)  (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 3). 

“La sociedad está abierta a todos los actos culturales de 
Gandía. La Jefatura de Movimiento tiene instalada una 
dependencia desde 1951 sin cobrarle alquiler. En la reducción 
de gastos entra: suprimir varias revistas y prescindir de 
tres empleados. La sociedad se opone a la instalación de 
las industrias de desguace en el puerto de Gandía y dirige 
una carta al Ayuntamiento por considerarse nocivas para 
el desarrollo de nuestra ciudad por razones sanitarias, 
deportivas, turísticas, etc.” (Junta Directiva del 12/5/72) 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 4-5). 

“El presupuesto para la compra de libros se rebaja un 50%. 
Se pide un aval bancario para pagar la contribución urbana 
en la delegación de Hacienda de Valencia” (Junta Directiva 
del 8/6/72) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 6).  

“Se da de baja el tocadiscos para no pagar los derechos de 
autor” (Junta Directiva del 6/7/72)” (AFAIC, libro de Actas 
nº 9, p. 7).  

“Se proyecta la película “Francisco de Borja, Espíritu 
Universal durante varios días. El día 9 se celebrará el baile 
con rigurosa gala ya que asistirá la Excelentísima Sra. 
Duquesa de Gandía y autoridades” (Junta Directiva del 
5/10/72)  (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 8-9).   

En 1973, es va organitzar la primera exposició que va muntar  
Antonio Montagud –composta per olis i dibuixos–, es va 
realitzar a la sala de Fomento de Agricultura, Industria y 
Comercio de Gandia, del 14 al 20 de març de 1973, Alfons 
Roig li va escriure un text al catàleg (APAM). 

“Destaca el baile de sala en la feria en honor a la reina y su 
Corte y con asistencia de la Excma. Duquesa de Gandía. 
Se agradece al Ateneo Filarmónico por su colaboración. El 
día 22/2/73 el Casino cumple 50 años desde su fundación 
el día 22/03/23 y para conmemorar las Bodas de oro 
con el esplendor que se merece, organizaran actos que se 
extenderán durante todo el año.” (Junta General Ordinaria 
del 21/01/73)  (AFAIC, libro de Actas nº 8, pp. 19-20).     

“Se propone que en la próxima Junta General se indiquen 
los actos a celebrar para las Bodas de Oro del casino” (Junta 
Directiva del 11/1/73) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 12).  

“Se tratan exhaustivamente los actos a realizar durante el 
presente mes en conmemoración de las Bodas de Oro del 

Casino 1923/1973” (Junta Directiva del 31/3/73)   (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 15). 

En 1973 la Sociedad conmemoró con gran brillantez sus 
“Bodas de Oro”.

Felipe Perles va aprofitat el comentari d’una fotografia 
dels actes realitzats, per explicar que “Fomento es el único 
sobreviviente de una serie de sociedades contemporáneas 
de efímera duración, tales como el “Circulo Liberal 
Monárquico”, el “Círculo Cultural Gandiense”, el “Círculo 
Republicano”, el “Círculo Jaimista” y el “Progreso Obrero”, 
con todos los cuales convivía durante la primera época de su 
existencia” (Perles Felipe, 1981, 166).

“Las Bodas de Oro de Fomento, se celebraron del 22 de 
marzo al 1 de abril del año 1973, se inició con una misa 
de acción de gracias,… hubo vino de honor y secciones de 
cine por el Ateneo Juvenil… El 28 de marzo cena homenaje 
a los socios de Honor y a los Presidentes que fueron de la 
sociedad, después sesión teatral por la compañía Gil Albors 
y el 31 de marzo a las 23 horas baile de gala” (Ángel josé 
maria, s. a., pàg. 62-63). 

 “Se realizan gestiones en las entidades bancarias de la plaza 
para lograr donativos o subvenciones para atender los gastos 
habidos en las Bodas de Oro” (Junta Directiva del 5/4/73)” 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 15).   

“Se comenta que hay que enviar una carta dirigida al ministro 
de obras públicas oponiéndose rotundamente en nombre del 
Casino, al nuevo trazado de la autopista Silla/Alicante, a 
su paso por Gandía por representar prejuicios económicos, 
turísticos , sociales, etc… para Gandía y comarca” (Junta 
Directiva del 1/3/73)” (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 13). 

“En 1973, Don Manuel Broseta catedrático de derecho, dio 
una conferencia sobre “Un mercado común”. Pasó el tiempo 
sin más conferencias hasta 1979 que Don Francisco Umbral 
y Don Alberto Moncadas dieron sus conferencias. En 1980 
fue Don Joaquín Muñoz Peirats”  (Ángel josé maria, s. a., 
pàg. 46).  

“Al bibliotecario les han pedido la compra de los premios 
Nobel y otros libros” (Junta Directiva del 8/11/73)  (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 20). 

“Para dar a conocer al socio las actividades que desarrolla 
el casino, se dará publicidad por medio de la prensa y radio 
local y se colocará una nota en el tablón de anuncios de la 
fachada.” (Junta General Ordinaria del 20/01/74) (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 21). 

En 1974, en la Junta General que es va celebrar el mes de 
març, el president senyor  Durá va dir: “pensando en el futuro 
de la Sociedad, teniendo en cuenta la expansión industrial 
de la zona, el futuro comercial y agrícola, sería oportuno 
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crear una Sociedad Inmobiliaria de ambiente comercial, se 
podría promocionar dicha creación formando la Directiva 
de Fomento, la comisión gestora hasta que fuera constituida 
oficialmente”… Se llamaría “Benicanena”…

La mayoría de los socios no estaban de acuerdo, unos porque 
no estaban en condiciones de invertir económicamente, otros 
porque no tenía nada que ver con los fines de la Sociedad…

Ya en septiembre de 1931 se acordó evitar la creación de 
sociedades independientes de Fomento ya que esta Sociedad 
debe de defender los intereses propios y ser el albergue natural 
de todos los socios y el camino a seguir de los intereses de las 
clases productoras”  Ángel josé maria, s. a., p. 65).  

“El Ateneo Filarmónico de Gandía comunica la disolución 
del mismo y agradece la colaboración del casino por ceder 
locales para sus conciertos. El Presidente les habla del 
proyecto de constituir la sociedad Benicanena debido a la 
expansión industrial de la zona” (Junta Directiva del 4/4/74) 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 24).

“Debido al escaso capital inscrito para la constitución de 
la Sociedad Benicanena, se acordó desistir de su creación” 
(Junta Directiva del 6/6/74) (AFAIC, libro de Actas nº 9, 
p. 26). 

“Debido a la mala situación económica se dan de baja a la 
telefonista y al auxiliar de la biblioteca” (Junta Directiva del 
17/10/74)  (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 29).

“Se contrata la orquesta Los Cuervos para el baile de la 
noche vieja y la cena de uvas” (Junta Directiva del 8/11/74) 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 29).    

“Se autoriza celebrar con carácter gratuito una exposición 
de libros organizada por el Ateneo Juvenil de Gandía en la 
sala de exposiciones” (Junta Directiva del 5/12/74) (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 30).     

“En enero de 1975 se renovaron los cargos de la media 
Directiva cesante en la que figuraba el presidente, fue 
elegido presidente Don José Colomer Romero (Foto 108). 
Esta directiva permaneció hasta diciembre del año 2002…

Fomento colaboraba en cuantos actos culturales, sociales y 
deportivos que se le solicitaban, también en los proyectos y 
reformas que pudieran favorecer o perjudicar a Gandía y su 
Distrito” (Ángel josé maria, s. a., pàg. 66-67). 

“Se accede a celebrar un ciclo de conferencias sobre el 
empresario valenciano que promueve el Ateneo Juvenil de 
Gandía” (Junta Directiva del 16/1/75) (AFAIC, libro de 
Actas nº 9, p. 31).     

“Carta del Ateneo Juvenil de Gandía solicitando la sala de 
exposiciones para presentar el IV Congreso carteles fallas 75 
que patrocina la Junta Central Fallera” (Junta Directiva del 
20/2/75) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 33).           

“Se autoriza la celebración de un ciclo de conferencias sobre 
literatura que organiza el Ateneo de Gandía compuesto por 
cinco sesiones” (Junta Directiva del 25/4/75) (AFAIC, libro 
de Actas nº 9, p. 36).     

“La Comisión Farmacéutica celebrará una cena homenaje, 
se les exime del canon del salón. La Sociedad Cooperativa 
Escuela Formación Agrícola de Beniarjó celebrará una mesa 
redonda. Se confeccionará un programa de actos a celebrar, 
entre ellos uno sobre el País Valenciano organizado por el 
Ateneo Juvenil de Gandía” (Junta Directiva del 9/5/75) 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 37).     

“El Sr. Camarena informa que la actitud adoptada por la 
Directiva en su última sesión, a la que no asistió de acordar 
la confección del programa de conferencias sobre el País 
Valenciano en lengua castellana, no le ve razón de ser” (Junta 
Directiva del 17/5/75)  (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 38).     

“Atendiendo la petición de varios socios se suprimirán las 
revistas Triunfo y Destino y en su lugar se suscribirán a 
Cambio 16 y a Sábado Grafico” (Junta Directiva del 17/6/75) 
(AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 39).

(Foto 108) José Colomer Romero. President de Foment AIC (1961-1962). (Retrat del Saló 
de Presidents de la Societat de Foment AIC). ©SergiEscrivà
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“Se lee el escrito del Ateneo Juvenil de Gandía solicitando 
efectuar en nuestros salones un ciclo de conferencias sobre 
literatura. La Iglesia de la reconciliación de Gandía pide el 
salón de actos para la reunión provincial de sus simpatizantes. 
No procede por no tener costumbre ni precedente anterior” 
(Junta Directiva del 10/10/75) (AFAIC, libro de Actas nº 9, 
p. 42).     

“En los locales se celebra la entrega de los premios literarios 
de La Safor que patrocina el Ateneo Juvenil de Gandía y el 
ciclo de conferencias sobre los problemas valencianos que 
también organiza el mismo Ateneo” (Junta Directiva del 
23/12/75) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 44).      

“Se accede a la celebración en los locales de la conferencia 
sobre “los cítricos” que solicita la Joven Cámara de Valencia. 
Se adquieren 10 ejemplares de la Antología Poética de la 
Conca de la Safor con destino a la biblioteca. Siguiendo 
instancias del Excmo. Ayuntamiento de Gandía, se concede 
solicitar subvención para promocionar actos culturales ante 
la delegación de Valencia del Ministerio de Información y 
Turismo.” (Junta Directiva del 10/2/76) (AFAIC, libro de 
Actas nº 9, pp. 45-46).     

“Se celebra un ciclo de conferencias sobre la Historia de 
la pintura” (Junta Directiva del 9/3/76) (AFAIC, libro de 
Actas nº 9, p. 46).     

“El Ateneo Juvenil de Gandía solicita el salón de actos 
para celebrar el I Congreso de Escritores Catalanes” (Junta 
Directiva del 25/5/76) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 48).      

“La Sociedad Lo Rat Penat solicita ayuda económica para 
financiar los 93 juegos florales de la ciudad de Valencia, con 
motivo del centenario del Rey Jaime I.” (Junta Directiva del 
29/7/76) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p.49).     

“Se autoriza la celebración de una conferencia a cargo 
del Sr. Francisco Davó Martí sobre el “El camino de la 
Democracia”. Se realiza una oferta de compra o permuta 
de nuestra propiedad recayente al Paseo Germanías,… para 
construir una finca con nuestra fachada… respetando la 
planta baja” (Junta Directiva del 16/11/76) (AFAIC, libro 
de Actas nº 9, p. 51).        

El diari Las Provincias en la seua secció sobre La Safor, 
comentava “Viernes 14: Las cuotas de Foment. Sube el café, 
las gaseosas, los coches, ¿Por qué no van a subir también las 
cuotas de Foment? ¿Se lo habrá pensado bien la directiva? 
Eso de elevar las cuotas cuando muchos socios están en un 
tris de darse de baja,  no parece una medida  muy acertada. 
No sé cómo lo aceptaran los socios, pero será interesante 
asistir a la asamblea del día 30...” Don Nadie (LP, Domingo 
16-01-1977, pág. 25).        

“Se agradece al Aula de Cultura de la Caja de Ahorros, 
al Ateneo Juvenil i al Excmo. Ayuntamiento por su 

colaboración.” (Junta General Ordinaria del 30/01/77)  
(AFAIC, libro de Actas nº 8, p. 26).        

 “Se dedica la Junta especialmente a los problemas económicos 
que hay que afrontar para que el casino continúe prestando 
servicios a los socios, en especial sobre el incremento de 
las cuota.” (Junta General Extraordinaria del 30/01/77) 
(AFAIC, libro de Actas nº 8, p. 27-28).         

“Se dedica la Junta al único punto del orden del día: 
Aprobación juego del bingo y su contratación. Se toma el 
acuerdo de autorizar la práctica del juego del bingo.” (Junta 
General Extraordinaria del 28/07/77)  (AFAIC, libro de 
Actas nº 8, p. 30).       

“Se reajustan  las cuotas mensuales. Se instaura el juego del 
bingo. Gracias al juego del bingo se han liquidado todas las 
deudas, se reparan el edificio  y se ultiman muchas cosas que 
estaban por hacer. La jefatura del Movimiento ocupaba un 
local en Fomento” (Junta General Ordinaria del 29/01/78) 
(AFAIC, libro de Actas nº 8, pp. 30-32).        

“Fomento solicitó poder instalar el juego del Bingo en el salón 
de actos. El 24 de agosto de 1977 se recibió la autorización… 
se inauguraba el 15 de septiembre de 1977 y se cerraba el 31 
de mayo del 2004” (Ángel josé maria, s. a., pàg. 69-74).  

El diari Las Provincias en la seua secció sobre La Safor, 
comentava “Jueves 15. Hoy inauguración del primer “bingo” 
en Gandía. Fomento A.I.C., y en los libros para la historia, 
constará que el primer premio otorgado fue – casi rarísimo- 
por una línea completa y posterior bingo en el mismo 
cartón. Único cartón que había adquirido  -por aquello de 
probar- nuestro “bigotes” J. L. Más, que fue requerido por 
la Sociedad para la presentación profesional del acto. Ahí 
es nada, dos verdes por unos minutos al micrófono. 3.420 
rubias por la “línea” y 13.640 morenas por el “bingo”... 
¡menudo presentador! ¡Ah y sin trampa y con cartón” Don 
Nadie (LP, Domingo 18-09-1977, pág. 49).         

“En 1978, el día 14 de desembre Don Salvador Borràs 
va donar al Foment de Gandia, una conferencia sobre les 
eleccions i la problemàtica municipal  (E-D, 6-01-  1979).  

“Foment d’A.I.C. de Gandia en un arranc de definició 
política s’ha subscrit a Murta, revista d’una amenitat escassa i 
de lectura jeroglífica: pur esperit escarransit de la dreta, vaja. 
A més a més, ja està subscrit a les tres perles del periodisme 
carpetovetònic: El Alcazar, El Imparcial i Las Provincias  (E-
D, 4-03-1979).  

“Es propósito de esta sociedad una vez superada su situación 
económica, concedes donativos a los diferentes centros 
benéficos de Gandía y su comarca como hacía antes” (Junta 
Directiva del 1/12/77)” (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 61).  
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“La Cámara oficial de Comercio, Industria y Navegación 
agradece la cesión de los locales para la conferencia sobre 
“Las medidas urgentes de Reforma Fiscal” (Junta Directiva 
del 11/4/78)”. 

“El Sr. Camarena es nombrado delegado de la biblioteca. 
Pide adquirir libros y hacer un catálogo por materias” (Junta 
Directiva del 27/6/78)  (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 68).   

“El Sr. Salvador Borrás pide que se pueda celebrar una 
charla informativa sobre la problemática de las elecciones 
municipales. En la biblioteca se subscriben a nuevas revistas e 
instalan estanterías” (Junta Directiva del 23/11/78) (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 70-71).   

“Oposición al catálogo de edificios singulares del Excmo. 
Ayuntamiento” (Junta Directiva del 18/1/79) (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 61). “Subvención a los alumnos del 
I.A. March para el viaje de estudios” (Junta Directiva del 
20/2/79) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 73).                               

“Se celebran dos conferencias culturales a cargo de los Sres. 
Francisco Umbral (Foto 109) y Alberto Moncada (Foto 110)” 
(Junta Directiva del 25/10/79) (AFAIC, libro de Actas nº 9, 
p. 83).

      

“Se celebra una conferencia cultural a cargo de Don José 
Albi sobre el centenario de Juan de Juanes. El Sr. Ribes 
manifiesta que la sociedad debería colaborar para que se 
editara un periódico en Gandía, no hay acuerdo” (Junta 
Directiva del 20/11/79) (AFAIC, libro de Actas nº 9, p. 83-
84).  

“Se desestima la solicitud de Don Joaquín Vidal Mora, 
en representación del Centro Dramático de La Safor, para 
celebrar sesiones de teatro en los locales, por tener cubiertas 
las disponibilidades del local y ya prevista la programación 
de actos culturales” (Junta Directiva del 11/12/79) (AFAIC, 
libro de Actas nº 9, p. 87).      

En 1980, van publicar el I apèndix 1970-1980 del catàleg de 
la seua biblioteca  (AHG, BCA, 129-(D)).

A lo largo de todo el periodo de la Transición: “Fomento 
se convirtió en un simple Casino de ocio y bienestar de sus 
socios, perdió sus orígenes, los que motivaron su creación, 
aquella de alcanzar el mayor grado posible de cultura y 
progreso para vivir en decencia y bienestar, dando a cada 
ciudadano la ocasión de instruirse para estar en condiciones 
de competir, organizando clases culturales y educativas y 
conferencias orientativas… Fomento, a pesar de su buen 
estado económico nada hizo, se olvidó por completo de sus 
fines fundacionales… Nada se hacía, solo actos para el buen 
vivir de los socios…” (Ángel josé maria, s. a., pàg. 85-86).   

Context polític

Els canvis que es produïren des de l’any 1960, tant en 
l’àmbit econòmic com social i cultural, tingueren una gran 
repercussió en la política. Tot el que hem vist fins ara, va 
representar la renovació de tota una generació, no sol en 
l’àmbit social i cultural, sinó també en el  ideològic i polític. 
Ara analitzarem la situació política a la ciutat, i farem uns 
comentaris sobre l’últim Ajuntament franquista.

El conjunt d’organismes i corporacions de tarannà 
nacionalsindicalista, inclosa la Falange,  disminuïa cada dia 
i ja no feia cap activitat. En aquells moments ja no quedava 
cap rastre organitzat de les forces falangistes. La falange, 
intentava que les antigues organitzacions funcionaren, feren 
també un últim intent d’atraure a la joventut de l’Ateneu 
Juvenil a l’OJE, però no va donar resultat. El Movimiento 
pràcticament havia desaparegut, una de les proves més 
fefaents, és que com veurem, el nou alcalde de Gandia no 
n’era militant.

Els temps havien canviat, es buscava una nova perspectiva 
política, la fi del franquisme es veia clara, i la gent es 
mobilitzava en altres moviments i partits.

El 3 de desembre de 1976 –un any després de ser coronat– 
visitaren Gandia els Reyes Don Juan Carlos y Doña Sofía 
(Foto 111).  Felipe Perles (Foto 112) va aprofitar el comentari 
d’una fotografia dels actes realitzats, per a glossar el discurs 
de benvinguda de l’alcalde de Gandia, Don Miguel Pérez 
Valdés, a l’entregar al Rei el blasó de la Ciutat en ceràmica 
subratllant el següent paràgraf: “Majestat, el poble valencià 
desitja l’enfortiment de les seues peculiaritats. Té unes 
característiques pròpies de llengua, costums i tradició 
que creguem deuen ser exaltades en ordre a una major 
engrandiment de la Pàtria” (Perles Felipe, 1981, 168).

En aquells moments, en què començaren les activitats 
públiques, sempre entre la tolerància i la repressió, van fer 
conferències sobre l’autonomia valenciana, a càrrec de Josep 
Guia. Una de les conferències més importants es va fer l’any 

(Foto 109) Francisco Umbral.©Wikipedia (Foto 110) Alberto Montcada. © Público
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1977 on vingué Antonio Gades a Foment i es va parlar 
sobre l’Estatut d’Autonomia. Vingueren també militants i 
simpatitzants de la Safor i de la Marina.

Les últimes mossegades del franquisme van ser especialment 
dures i sagnants amb la nostra llengua, i, significativament 
també, moltes d’aquelles iniciatives prohibides ja no s’havien 
de reprendre (Sòria Enric, 1990. pàg.79) (Foto 113). Estem 
en els prolegòmens del que seria la «batalla de València».

L’anomenada “batalla de València” (1977-1984), va 
representar un contenciós identitari per afeblir l’autonomisme 
i reforçar el centralisme espanyol. Desacreditaren  els símbols 
del nacionalisme –el nom del País Valencià, la Senyera 
quadribarrada, el nom de llengua catalana per al valencià- 
i estigmatitzaren de catalanistes les opcions polítiques 
d’afirmació valencianista  (Soler  Abel, 2011, pàg. 407).

Aquests símbols són les senyes d’identitat del País Valencià, i 
serà un dels principals eixos de reivindicació a la comarca de 
la Safor al llarg de la Transició.

La ideologia franquista de les autoritats, ancorades en el nostre 
país en el búnquer barraqueta, no estava per la llavor de fer 
del País Valencià una societat lliure, democràtica i que, a més 
a més, parlara amb la seua llengua. La dreta neofranquista 
valenciana va utilitzar la violència per aconseguir el que no 
els havia donat les urnes.

A la ciutat de Gandia, el blaverisme estava molt poc 
desenvolupat (Cremades Vicent, 2019, pp. 372-378 i 516). 
Dintre de la societat hi havia alguns socis directius que eren 

secessionistes, entre ells podem destacar a En José Lloret 
Tarrasó i a En Felipe Perles Martí (Foto 112).  

Els alcaldes dels últims Ajuntaments franquistes eren uns 
alcaldes mendicants havien de fer valdre les seues relacions 
personals -fent viatges a València i a Madrid- per a “traure 
diners” dels jerarques de la Falange (Soler  Abel, 2011, pàg. 
397). 

En aquells anys, les obres públiques eren més importants 
que les qüestions polítiques. Els alcaldes eren conscients de 
modernitzar la ciutat i dur-la pel sender del desenvolupament 
urbà i turístic. Continuaren amb les construccions i les 
dotacions d’infraestructures (aigües potables, carreteres, 
centres sanitaris i educatius, etc.) Excepte alguns casos, eren 
homes pocs polititzats, preocupats de les obres públiques.

Els alcaldes franquistes normalment no tenien projectes 
culturals. La cultura del moment es limitava a fer 
commemoracions que recordaven els fets més destacats de 
la dictadura franquista, a la presentació de les falleres al 
Foment i a la realització d’actes de societat.

Tampoc tenien projectes polítics. Feien més bé un treball 
d’administració i de gestió de la ciutat, li dedicaven 
pràcticament tot el seu temps a la gestió municipal.

Mentre els regidors de l’últim Ajuntament franquista feien 
glòries a Espanya, eren partidaris d’un regionalisme bien 
entendido, altres saforencs feien una llavor callada de defensa 
de la democràcia real, de la nostra llengua i de les nostres 
tradicions. 

Sobre la situació final del franquisme a Gandia, podem veure 
la situació de La Falange, del Consell Local del Movimiento, 
la Central Nacional de Sindicatos (La CNS), l’Ajuntament,  
el Frente de Juventudes, l’OJE, la Sección Femenina, així 
com el context polític i cultural. (Cremades Vicent, 2019, 
pp. 154-166). 

(Foto 111) Visita dels Reis Joan Carles I i Sofia de Grècia a Gandia el 3 de desembre de 1976.

(Foto 112) Felipe Perles Marti (Foto 113) Enric Vicent Sòria i Parra 
© lletra.uoc.edu
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L’últim alcalde franquista de la ciutat va ser Don Miguel 
Pérez Valdés (Foto 87) que va ocupar l’Alcaldia des del 30 
de gener de 1971 al 19 d’abril de 1979. El 1971 és nomenat 
alcalde i cap local del Movimiento de Gandia (Cremades 
Vicent, 2019, p. 158).

El seu període de mandat ha estat el període del meu estudi. 
El novembre de 1973 es convocaren les últimes eleccions 
municipals dels franquisme, amb l’elecció dels regidors per 
terços: secció familiar, sindical, i d’entitats econòmiques, 
culturals i professionals  (Alonso Jesús, 2011, pàg. 178) 

Sobre l’última corporació municipal franquista gandiana 
i una breu història dels seus protagonistes, així com el 
context polític de la legislatura i una entrevista amb Don 
Miguel Pérez Valdés, alcalde de Gandia podem llegir-ho 
més àmpliament en el llibre que indiquem entre el parèntesi  
(Cremades Vicent, 2019, pp. 520-532).  

Els empresaris, especialment els de la construcció, anaven 
fent diners, i van veure que estar en l’Ajuntament els era 
favorable als seus interessos, per aquest motiu, algun d’elles 
entraren en l’Ajuntament, d’aquesta manera podien publicar 
normes favorables a la seua empresa.

En l’últim Ajuntament franquista, hi havia tres socis de 
Foment: José Gualde Cano, que pertanyia a la directiva de 
Foment, Ezequiel Faus Millet, directiu de Foment i Josep 
Lloret Tarrasó, que va ser Secretari de Foment.

Els canvis produïts dona com a resultat una major 
politització de la gent. Els ciutadans comencen a fer política 
més obertament. La mort de Franco fa que es puga sortir a 
passes lentes de la clandestinitat.

L’oposició política al franquisme va creixent i possibilitant 
tot un procés cap al canvi democràtic. Així mateix, ja es 
produïen alguns contactes entre l’oposició democràtica i 
certs sectors de franquisme (Cremades Vicent, 2019, pp. 
204-205). Així mateix, va nàixer una oposició d’esquerres 
que buscava enderrocar al feixisme franquista, i instaurar de 
nou la República.

Dintre dels nostre període de recerca es celebraren les següents 
eleccions i referèndums: El 18 de novembre de l’any 1976, 
va tindre lloc el referèndum sobre la Reforma Política; El 6 
de desembre de l’any 1978, es va celebrar el referèndum per 
l’aprovació de la Constitució; El 15 de juny de l’any 1977, es 
van realitzar les primeres eleccions generals democràtiques. 
Aquestes eleccions encara no eren democràtiques, ja que van 
estar exclosos totes les forces que lluitaven per la ruptura 
amb el règim franquista  i per  la República; L’1 de març 
de l’any 1979 se celebraren les eleccions generals en l’àmbit 
espanyol; El 3 d’abril de l’any 1979, es van realitzar les 
primeres eleccions municipals  democràtiques.

La jugada política de les forces neofranquistes va ser molt 
gran. Els ajuntament foren els grans oblidats del procés de 
canvi polític cap a la democràcia. Van començar a construir 
l’edifici polític de la Transició per la teulada i no pels 
fonaments, l’experiència de les eleccions republicanes del 
1931 que començaren en l’àmbit municipal, van ser una 
lliçó per a ells i no volien repetir-la (Cremades Vicent, 
2019, pp. 338-346). 

Amb els nous canvis culturals i socials que es anaren produint, 
les entitats municipals van anar agafant més força i s’obrien 
més àmpliament. El fet comarcal era molt important per a 
construir un País Valencià modern con reclamava l’oposició 
a les forces franquistes (Alonso Jesús, 1998, pàg. 253), si 
bé serà especialment en l’etapa de la democràcia, quan es 
produiria una major consolidació de la comarca.

Ací acabe jo la meua  anàlisis de la Transició Democràtica 
a Gandia, donant pas a l’etapa de la consolidació de la 
democràcia.

Epíleg a manera de conclusions

Al llarg del període que hem analitzat hem pogut comprovar 
com Foment queda com una entitat immòbil, envellida, 
tancada en el seu entorn, sense obrir-se a la ciutat ni tampoc 
va mostrar cap d’interés per participar en els canvis culturals 
i socials que estaven desenvolupant-se.

En diferent moment de l’article hem vist com vivia únicament 
pensant en què existira un ambient agradable per als seus 
socis. Posteriorment i amb els canvis de la Junta Directiva, 
va saber anar adaptar-se als nous temps, a conviure amb una 
societat oberta i plural. Ens agradaria destacar que conforme 
la societat civil de la ciutat s’obria a altres ideologies, i 
participava d’un gran  ressorgiment cultural a tots els nivells, 
va començar a fer-se palpable en la política de Foment, ja 
que va començar a obrir-se als nous temps culturals, socials 
i polítics que experimentava la societat i va començar a obrir 
les seues portes i instal·lacions a les diverses tendències de la 
societat.

Espere que tot l’esforç que està fent l’actual Junta Directiva 
i especialment Pasqual Molina com a responsable dels temes 
culturals per a celebrar la commemoració del centenari de 
la societat, servirà de nou per a ser un referent en la ciutat 
i la comarca, com ho era en la primera època de la seua 
constitució.

Aquest article vol ser una aportació al centenari de la societat, 
i també una contribució a la construcció de Gandia, ja que 
hem intentat rescatar de l’oblit uns esdeveniments viscuts en 
un període anterior al nostre present.

Comptat i rebatut, tot el que estem comentant de les dècades 
60 i 70, va produir una gran transformació en el teixit 
econòmic, cultural, social, i polític en la ciutat de Gandia.
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La gran Gandia 

En un període marcat pel tancament de la ignominiosa 
pàgina del franquisme, i la consolidació i normalització de 
les formes democràtiques, Gandia ha experimentat el seu 
boom demogràfic, econòmic i urbanístic, però com no podia 
ser d’altra manera, aquesta explosió ha anat acompanyada o 
espentada per un profund canvi polític, social i cultural. 

La ciutat que al inici del segle XX, pocs anys després del 
tombament de la closca de les muralles, tenia poc més de 
10.000 veïns, en acabar la guerra civil ja en tenia 23.484. 
Després de la incorporació dels municipis de Beniopa i 
Benipeixcar, el 1970 ja n’eren 40.984. A l’inici del període 
democràtic, el 1981 hi ha censats 48.494 habitants, fins 
arribar a 2007 al màxim històric de 80.038 habitants, 
que fa que l’ajuntament demane la consideració legal de 
Gran Ciutat. Després de la crisi econòmica corresponent i 
l’espantada de part de la emigració, la xifra baixa a 77.595 
el 2011, estabilitzant la seua població en els 75.970 de l’any 

2021. Poden veure’s les dades i la seua evolució a la següent 
gràfica:

La consolidació de la democràcia 1979-2023

Emili Selfa Fort

(Foto 114) Beniopa (Foto 115) Benipeixcar

ANY CENS

1910 14.558

1940 23.484

1960 24.176

1970 40.984

1981 48.494

1991 51.806

ANY CENS

1996 56.555

2001 60.211

2007 80.038

2011 77.595

2021 75.970

Any 1960: Beniopa 3.605 h. Benipeixcar 2.037 h. 
F. Elaboració pròpia de fonts de l’Ajuntament de Gandia i de l’INE.
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Tot plegat, aquella ciutat que havia apostat per obrir vies 
de comunicació, afavorir la construcció d’infraestructures 
de transport com el ferrocarril, el port i superar el seu 
cinturó medieval, que sense perdre el fort substrat agrícola, 
consolidava un teixit comercial potent i atractiu, que havia 
superat els estralls de la guerra civil i de les posteriors onades 
de migració i d’immigració, arribava als anys 80 sense 
deixar de créixer. Fet i fet, el Pla Nacional d’Estabilització 
Econòmica del 1959 i els seues efectes sobre una població 
delerosa de gaudir de les novetats i millores que aportava 
el turisme i la construcció, nodrien els ànims de la majoria 
de la població que veia com tot creixia i millorava, però que 
també veia en la dictadura franquista i la seua manca de 
llibertats, una rèmora per a veure el futur amb optimisme. 
Tots els ulls es posaven en Europa i precisament el turisme 
era una manera efectiva de fer penetrar els avanços de l’estat 
del benestar que anaven consolidant-se al continent europeu. 
Altrament, la crisi del petroli del 73 va interposar-se en la 
recta final del franquisme i els seus efectes més dolents per a 
les classes populars varen vindre a coincidir amb eixos anys 
de transició democràtica. Siga com siga, aquella societat de 
mentalitat majoritàriament rural que tant li havia costat 
superar els desastres de la guerra civil i especialment els 
de la dura postguerra, obria els ulls i les orelles a tots els 
canvis que s’albiraven i que anaven penetrant, sense mirar 
cap a endarrere, com la TV i el turisme. La motorització als 
carrers i carreteres i la mecanització en els oficis i una certa 
millora econòmica anava avançant enmig d’una societat 
prou dual, amb un estrat consolidat de caràcter conservador 
que havia contemporitzat i aplaudit al “Caudillo” Franco, 
i que mantenia una fidelitat social al nacionalcatolicisme, 
i per l’altre costat una part considerable de ciutadans que 
havien patit els estralls dels perdedors de la guerra, que 
bevien familiarment d’aquelles arrels republicanes, sectors 
professionals més liberals, grups de l’església compromesos 
i especialment el jovent que ja havia eixit fora d’Espanya 
o tenia un major accés a la informació o la cultura, que 
espentaven i desitjaven un canvi polític ràpid i profund. 
Enmig d’aquestes dicotomies, el món rural va ser esborrat 
d’una plomada en pocs anys. Metafòricament, Franco va 
morir al seu llit, davant de la desesperació d’uns i de la 
fervorosa preocupació dels altres, però allò cert és que el 
canvi democràtic va resultar imparable. 

Així és com el procés de reforma política portada a cap pel 
president Suárez –les primeres eleccions democràtiques, la 
Constitució i les eleccions constituents– propiciaren a tot 
l’Estat, però també a Gandia, l’aparició de tot el ventall de 
forces polítiques que després competirien en el primer procés 
electoral municipal democràtic després de la II República. 
No sols aparegueren els partits, també incipientment els 
nous actors polítics de la ciutat. Hi havia il·lusió i ganes de 
canvi. Els partits anaven guerrejant els seus líders, alguns 
provenien del món dels sindicats obrers, i no sempre arribar 
hi era pacíficament, com va ocórrer amb la candidatura 
municipal del PSOE de Gandia, on es varen propugnar dos 

candidats amb polèmica pública –Moragues i Cruañes– i 
fou la direcció de València qui va inclinar la designació cap 
al primer. Enmig d’eixe ambient caldejat arribà la celebració 
de les primeres eleccions democràtiques del 3 d’abril de 1979. 

El nou ajuntament

Efectuat el recompte electoral, el resultat responia a aquella 
societat dual amb visions diferents de dreta i d’esquerra 
política, però també amb un pes, gens menyspreable, 
valencianista i de les candidatures localistes. Vejam: 7 
regidors treia la UCD, 6 PSOE, 2 AI, 2 PCPV, 2 EUG, 
1 OG i 1 CD. Una situació prou equilibrada: 11 dreta a 
10 esquerra, on la llista més votada, la de la governamental 
Unión de Centro Democrático (UCD) es faria amb l’alcaldia 
en la persona de Juan Román (Foto 116). 

Al sector conservador se sumaven els regidors de l’Agrupació 
Independent (AI), candidatura  de grauers i gent del turisme, 
encapçalada pel carismàtic grauer Paco Martí (Foto 119); un 
altra candidatura independent Objetivo Gandia (OG) de 
Vicent Palmer (Foto 117), fill de l’alcalde republicà del mateix 
nom, i la Coalición Democràtica (CD) del notari franquista, 
Luís Sánchez Ibánez (Foto 118). Per l’altre costat destacava 
el PSOE, capitanejat per un socialista històric, que havia 
estat elegit senador a les primeres eleccions democràtiques, 
Salvador Moragues. Seguia el Partit Comunista del País 
Valencià (PCPV) dirigit per Salvador Fuster i la candidatura 

(Foto 116) Juan Román Catalá. Alcalde de Gandia (04/1979 - 05/1983).
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independent de gent valencianista i d’esquerres Esquerra 
Unida de Gandia (EUG), encapçalada per Paco Candela 
(Foto 120). Cal ressenyar que només restà sense representació 
municipal la llista del Partit Nacionalista del País Valencià 
que no arribà als mínims per a obtindré representació. 

Aquella distribució, atenent a una resolució governativa, 
obligava a formar una Comissió Municipal Permanent 
(CMP), la que governa, formada per tots els tinents d’alcalde 
proporcionalment al nombre de vots, de manera que estaven 
representats tots els partits a excepció dels dos més menuts 
(OG i CD). L’ambient era molt majoritari de passar fulla als 
ajuntaments franquistes. Un alcalde moderat com Roman, 
ho va deixar clar en el seu discurs d’investidura: “Ací el que 
realment hem pactat tots els grups és que anem a democratitzar 
l’ajuntament. Les prebendes i els favoritismes s’ han acabat 
per a sempre” La sala esclatava en aplaudiments. És més, 
va recordar i elogiar, en aquell acte tant simbòlic, al darrer 
alcalde republicà elegit en unes eleccions democràtiques: 
Vicent Palmer. Les intencions restaven ben definides. 

Fruït d’aquell ambient inicial de consens i bones paraules, 
sense que en puritat es pogués parlar d’un govern municipal 
de concentració, les responsabilitats de les àrees municipals 
varen ser repartides entre tots els membres de la CMP. 
Salvador Moragues PSOE (Foto 127), portava Governació 
(policia local i serveis); Juan Mahiques UCD, portava 
Indústria; Enric Peris PSOE, Cultura; Paco Martí (Foto 119), 
Turisme; Eligio Domingo UCD, Sanitat i Medi Ambient; 
Salvador Fuster PCPV, Hisenda; Paco Candela EUG (Foto 
120), Urbanisme, Obres Públiques, Ecologia i Habitatge; i 
José Luís Sempere UCD, Ensenyament i Assistència social. 

A més a més, cal ressenyar la creació inicial d’una Comissió 
Especial de Festes, integrada per un membre de cada partit 
i que en uns mesos es volcà en oferir una Fira totalment 
novedosa i trencadora amb les del passat: una fira popular. 
La pressió del moment era molt forta. 

Aquella corporació començà a rodar i el bon ambient inicial 
va tindre la primera pedra en el camí, precisament en la 
cultura. Coincidint amb la Fira d’octubre, s’entregaven els 
premis literaris Ausiàs Marc. A l’acte d’entrega dels premis 
unes paraules del tinent d’alcalde de Cultura, Enric Peris, 
desafiant l’autoritat de l’alcalde, va tindre com a resposta 
una retirada d’atribucions. Els regidors d’UCD no podrien 
sostraure’s dels debats del seu partit en aquells moments tan 
enfervoritzats. Cal anotar que en aquells anys de la Batalla 
de València i del colp d’Estat de 1981, les fortes tensions 
que ocasionaven les forces conservadores, també arribaven 
a Gandia, com veurem més endavant, però allò cert és 
que tothom pogueren treballar, tot i que al tombant de la 
legislatura els homes que tallaven el bacallà a l’ajuntament 
eren els tinents d’alcalde de la UCD José Luís Sempere i 
Juan Mahiques. 

Aquella corporació havia arribat en un moment en que per 
no tindre, no tenien ni edifici municipal, donat que estava en 
obres de nova construcció i no s’inauguraria  fins el 1982. Les 
sessions plenàries es feien a l’edifici de l’antic sindicat vertical 
franquista CNS a l’avinguda de la República Argentina i les 
oficines municipals estaven majoritàriament en uns baixos 
llogats del Banc de València del carrer de Vallier. Amb un 
pressupost esquifit i un grapat de funcionaris començaren 
aquesta etapa il·lusionant, on les competències municipals 
eren molt pobres i els recursos molt limitats. Acabar la casa 
de la ciutat no era un repte menor, però se’n abordaren 
molts altres, uns simbòlics, com el canvi de denominació 
de carrers, on desapareixien tot el rastre de noms del règim 
anterior, però sense dubtes el més important de tots, el nou 
Pla General d’Ordenació Urbana PGOU, aprovat al final 
de la legislatura, que anava a definir les traces i els camins 
urbanístics de les dècades posteriors fins a l’actualitat. 
D’aquell pla se’n derivarien les primeres actuacions en la 
protecció del patrimoni històric i l’ambiental, com també les 
primeres actuacions en els parcs i el viari de la ciutat. 

(Foto 117) Vicente Palmer Terrades. 
Objetivo Gandia.  (AHG, CA-0312_0022)

(Foto 119) Francisco Martí. "Paco el del 
Grau".  (AHG, CA-0499_0005)

(Foto 118) Luís Sánchez Ibáñez. Coalición 
Democrática. (AHG, CA-0312_0009)

(Foto 120) Francesc Candela Escrivà de 
la EUG



80

Ben prompte es va veure que el principal problema que patia 
la corporació era la manca de recursos financers. Amb un 
pressupost de l’any 1979 de 450 milions de pessetes, la part 
més important era destinada per a pagament de nòmines del 
personal. Només es destinava a inversions uns esquifits 30 
milions. El nou tinent d’alcalde d’Hisenda Salvador Fuster, 
com a bon mestre, feia pedagogia de la bona administració 
dels recursos públics i publicava prospectes explicant d’on 
provenien aquells recursos i com es gastaven. Feu famosa la 
frase: “Un ajuntament de cristall”. 

Vist amb la perspectiva del temps, aquella gent de la UCD, 
que hagués pogut governar amb les maneres actuals, sense 
concessions, va ser una gent voluntariosa, amb ganes de 
demostrar que no tenien res a veure amb el franquisme i 
fins i tot pecaren de poc atrevits en aspectes populistes. En 
acabar el manament el 1983, deixaren més de 50 milions 
de pessetes sense gastar en la caixa municipal. Evidentment, 
això no tornaria a passar mai més. Tot el contrari. 

Quatre alcaldes i dos alcaldesses

La segona legislatura, la de 1983, va vindre envoltada per 
l’important triomf a nivell estatal del PSOE de Felipe 
González sols uns mesos abans. De la mateixa manera que en 
la primera convocatòria, Gandia, electoralment parlant, es va 
comportar com la mitjana de l’estat, en aquesta segona hi va 
guanyar la llista triomfadora a Espanya. Salvador Moragues, 
cap de la llista vencedora, sense majoria absoluta, va ser elegit 
alcalde. També entraren, seguint l’ordre de vots: l’Alianza 
Popular (AP), coaligada amb PDL-UL-UV, i encapçalada 
per Rafael Ripoll. Seguia l’Agrupació Independent, que 
acabava de perdre al seu cap Paco Martí, mort sobtadament 
en la precampanya i al qual succeí el seu fill Juan Francisco 
Martí (Foto 121). Els regidors de la Unitat del Poble Valencià 
(UPV), llista que sumava la gent de la candidatura anterior 
de EUG, i la gent nacionalista del PNPV que havia quedat 
fora de l’ajuntament a la primera convocatòria del 79, repetia 

com a cap de llista Francesc Candela. I tancava el PCPV 
amb el seu únic regidor Salvador Fuster.

Quedaren per llei tots integrats a la CMP com a tinents 
d’alcalde, però tot i que el els números ho permetien –els 12 
regidors a 11 de l’etapa anterior ara eren 11 a 12– el PSOE, 
amb sols 9 regidories, va preferir no fer govern de coalició 
amb la UPV i el PCPV. Els socialistes es van quedar les àrees 
importants de govern i van repartir delegacions de l’alcaldia 
menors a tota la resta de forces. Les maneres de governar 
i els avanços en la gestió anaven a canviar ostensiblement. 
Destacaven en aquell govern la jove i nova tinent d’alcalde 
de Cultura Pepa Frau (Foto 131), que crearia el 1984 
el Departament de Cultura i l’incansable responsable 
d’hisenda Emilio López Morenilla (Foto 122). Cal destacar 
el fet que la regidora d’AI, Rosario Santiago que era també 
la presidenta del Centre d’Iniciatives Turístiques (CIT) de 
Gandia, li feia de contrapés al propi ajuntament amb el 
seu model de construcció, sol i platja, front a una política 
turística innovadora i respectuosa amb el medi, com la que 
defensava la UPV. 

En aplicació del PGOU es prioritzà la compra dels terrenys 
de l’altra part del riu per al que hui és el parc d’Ausiàs Marc. 
Corresponentment s’encetà la construcció de la passarel·la del 
riu al final del passeig, amb polèmica, especialment d’AP, que 
volia que fos un pont mixt on circularen vehicles i peatons. 
Finalment s’imposà la formula peatonal. També s’encetà 
la urbanització de l’avinguda del Mar, que aproximava el 
Grau a la ciutat. Fou també la etapa de l’enllumenament 
públic per tota la ciutat, una de les majors demandes veïnals. 
També la de l’inici de les infraestructures esportives en 
forma de la nova Fundació Esportiva Municipal FEM, d’un 
Poliesportiu Municipal, començant per la piscina coberta, 
la pista d’atletisme i l’inici del Pavelló dels Esports. I la 
creació de la Universitat Popular UPG. Tot plegat, per a 
tanta innovació feien falta diners, la qual cosa va implicar 
més impostos i el primer deute apreciable, així com nous 
funcionaris i treballadors. 

Precisament aquella època es caracteritzà pel nepotisme 
i amiguisme en algunes de les entrades de personal i 
contractacions d’obres i serveis municipals, de manera que 
regidors de l’oposició com Cebrià Molinero de la UPV (Foto 
123) actuaren contundentment contra el govern del PSOE, 
però qui va destacar per les seues maneres foren els regidors 
d’AP Ignacio Malonda (Foto 126) i Javier Palonés (Foto 125), 
que arribaren a destapar afers de males pràctiques de l’alcalde 
Moragues relacionats amb la contractació d’assegurances o 
de les obres encetades del Pavelló dels Esports. Tot plegat i 
afegit a una incipient professionalització de la política, feia 
pensar que unes noves dinàmiques quedaven ben arrelades 
a l’ajuntament.

El 1987 les eleccions locals tornaren a donar la victòria, sense 
majoria absoluta, al PSOE i Salvador Moragues (Foto 127), 

(Foto 121) Juan Francisco Martí 
Castelló. Arxiu familiar ©Ricardo

(Foto 122) Emilio López Morenilla. 
(AHG, CA-0312_0012)



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

81

Història

que tornava a encapçalar aquella llista, en resultà reelegit 
alcalde. Seguien AP dirigida per José Vicente Sáenz de Juano 
(Foto 124), la UPV encapçalada per Cebrià Molinero (Foto 
123), el CDS (Centro Democrático y Social, de l’expresident 
Suárez), capitanejada per José Manuel Castellà, la OIV 
(Organización Independiente Valenciana, que havia integrat 
a l’AI grauera) encapçalada per Juan Francisco Martí (Foto 
121), i la Unió Valenciana (UV) conduïda per la vehement 
Teresa Vallet. En aquesta ocasió el PSOE mostrà una major 
predisposició a pactar un govern estable, escaldat pel front 
ampli d’oposició que havia patit a l’anterior legislatura, 
però precisament això, les males relacions personals entre 
Moragues i Molinero, derivades de l’anterior manament 
impediren un acord, que el PSOE va acabar conformant 
amb CDS, OIV i UV. Allò mai vist: un govern de centre-
dreta. Repartiren les àrees de govern i les presidències de 
les comissions informatives, conformant una CMP de les 
quatre forces del pacte. Aquell pacte estrany va durar només 
vuit mesos, desestabilitzat pels dos grups d’oposició AP i 
UPV. Finalment, trencat el pacte de govern, es varen trobar 
les vies que varen fer viable un acord estable de govern PSOE 
i UPV. Aquell govern anuncià solemnement la voluntat de 
mantenir un Creixement Zero per a la ciutat –menys mal– i la 
protecció de les marjals i de l’Auir. Precisament aquell acord 
portava les bases d’una gran embranzida modernitzadora 
de les tasques i competències municipals. Com a mostra, es 
posà en marxa el I Pla de Renovació Urbana que possibilità 
la reforma i peatonalització de la plaça de l’Escola Pia i la 
col·locació de la menyspreada escultura del Tirant. 

Només iniciar la legislatura les terribles inundacions del 
barranc de Beniopa i del Serpis, que obligaren a declarar la 
zona catastròfica, marcaren l’esdevenir d’una part important 
de la gestió municipal de dos manaments. Calia reposar dos 
ponts als dos caixers esmentats, refer canalitzacions en murs 
i aigüeres, i obligà en la platja a fer el gran col·lector general 
per a aigües negres i pluvials. Així i tot, en aquest període 
es posà en pràctica la descentralització municipal per mitjà 

de les Juntes Municipals de Districte. S’inaugurà el Mercat 
d’Abastiments substituint l’històric i tradicional Prado. Es 
donà un gran impuls a les noves instal·lacions esportives.  
Igualment destacaren les intervencions municipals en 
el camp de la Cultura, amb la creació de l’Escola Oficial 
d’Idiomes, amb la continuïtat de les Mostres Culturals de 
Primavera i un sonat Any del Tirant pels 500 anys de la seua 
edició. 

Arribats a la precampanya de les eleccions de 1991, va 
produir-se el traumàtic relleu de Salvador Moragues per 
Pepa Frau com a candidata a l’alcaldia pel PSOE. Així 
s’hi  aconseguí de nou ser la llista més votada i conquerir 
l’alcaldia. Seguien el Partit Popular (PP), dirigit per José 
Vicente Sáenz de Juano (Foto 124), UV conduïda per Javier 
Reig, que havia rebut un fort recolzament del constructor 
local Ximo Castellà, aconseguí el tercer lloc, i la UPV 
encapçalada de nou per Cebrià Molinero (Foto 123), 
tancava el reduït repertori de partits representats. No sense 
dificultats s’aconseguí renovar el pacte municipal de govern 
del PSOE amb la UPV i certament fou una legislatura 
prolífica en actuacions i projectes de gran calat. Els Serveis 
Socials, l’atenció a la dona, joventut, majors, minusvàlues, 
drogodependències, s’actualitzaren, descentralitzaren i 
potenciaren. Es renovà la concessió de la recollida del fem i 
s’inicià la concessió de la gestió del clavegueram. Es construí 
el primer gran aparcament públic i subterrani, el de la 
República Argentina o el Centre de Salut del Grau. Es posà 
en marxa el departament de Promoció Econòmica dirigit 
per Cebrià Molinero, creant el Centre de Serveis Integrals 
CSI per al teixit productiu al polígon Alcodar. I una de les 
coses de més repercussió fou aconseguir 3.500 milions de 
pessetes dels fons FEDER, del Banc Europeu d’Inversions. 
Allò possibilità rehabilitar l’edifici de l’Alqueria del Duc 
per a ser cedida a la Generalitat Valenciana i convertir-la 
posteriorment en CDT, i la compra dels terrenys dels ullals 
dels voltants, la compra del Castell de Bairén, la nova façana 
marítima del passeig de Neptú i molts projectes que es 
materialitzarien en la legislatura següent. 

(Foto 123) Cebrià Molinero. (AHG, DO-
0013_0006)

(Foto 125) Javier Palonés Vila.  Arxiu 
familiar ©Amalio

(Foto 124) José Vicente Saenz de Juano

(Foto 126) Ignacio Malonda Estarelles. 
(AHG, CA-1138_0080)
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Fou un moment de consensos i d’entesa amb un PP, que 
dirigit per Sáez de Juano, propicià els inicis del que seria més 
endavant el Campus de Gandia de la Universitat Politècnica 
de València. Cal apuntar que el 1994 –no sense polèmica– 
s’obria el centre comercial de Continente, posteriorment 
anomenat Carrefour, que amb el pont sobre l’avinguda 
Blasco Ibánez i la urbanització corresponent anaven a 
canviar el model comercial de la ciutat i especialment el del 
centre històric. 

L’etapa de manaments socialistes anava minvant el 1995 i 
l’ascendent popular Zaplana, com a cap dels conservadors 
valencians, propicià el relleu del candidat del PP a Gandia en 
plena precampanya. Traumàticament, amb un partit dividit, 
Rosa Fuster encapçalà la llista del PP, que a diferència amb 
la de la Generalitat Valenciana, no triomfà a Gandia. Ací 
guanyà de nou el PSOE amb Pepa Frau (Foto 132), que 
resultaria alcaldessa per ser la llista més votada, seguit del 
PP de Rosa Fuster (Foto 129), a continuació la UPV-Bloc 
Nacionalista encapçalat per Emili Selfa (Foto 128), UV-
CCV dirigit per Javier Reig (Foto 130), i EUPV-Esquerra 
Verda, de la mà de Joan Francesc Peris (Foto 131). Algunes 
de les tensions del pacte de govern anterior PSOE-UPV i 
la nova força tractora de Peris, bolcaren al PSOE a fer un 
altre pacte antinatural amb EU i UV, deixant al PP i a la 
UPV a l’oposició. Aquell pacte va durar tota la legislatura 
i durant la mateixa varen continuar els projectes propiciats 

per la subvenció del BEI, com ara –una vegada oberta la 
ronda de circumval·lació traient la CN 332 de la ciutat– 
una ronda interna de la ciutat perimetral al centre històric 
amb ampliació de voreres i arbrat. També es va homologar 
el PGOU, com una mena de revisió general i actualització. 
S’inaugurà el primer gran Centre de Salut, el de Beniopa. 
Es construí el gran aparcament públic al riu, el del Serpis. 
S’aconseguí la cessió de la Casa de la Marquesa per part 
de Bancaixa per a Casa de la Cultura. Com Santa Anna, 
que convertida en un dels principals problemes urbanístics 
i socials de la ciutat es posà enmig de l’agenda política i 
aconseguí una important subvenció del Fons Social Europeu 
(FSE), que posteriorment serviria per fer la reforma integral 
que canvià radicalment el barri.  

En tocar les eleccions del 1999, el PP totalment dividit, 
substitueix a Rosa Fuster per Fernando Mut en la candidatura. 
Els resultats, en plena hegemonia popular, afavorien al 
PSOE de Pepa Frau (Foto 132), qui repetia alcaldia com a 
llista més votada. La segona força era el PP de Fernando Mut 
(Foto 133), i la tercera el Bloc Nacionalista Valencià-Verds, 
encapçalada per Emili Selfa (Foto 128). El Bloc va optar per 
deixar governar al PSOE i pactar un programa d’actuacions. 
La qual cosa possibilità obres importants com les del Parc 
del País Valencià, la posta en marxa de l’Estació Intermodal 
a la RENFE, la Biblioteca Central del Convent de Sant Roc 
o el Museu Arqueològic MAGa (Veure article pag. 151).  

Cal ressenyar dos fets importants. El fort impacte que va 
tindre en una ciutat tranquil·la i turística com Gandia, la 
col·locació el 2001 d’una bomba per part de la ETA i la seua 
posterior detonació per part de la policia davant d’un hotel 
de la platja, amb la contundent resposta cívica posterior de 
rebuig. Així mateix, el 2003 varen produir-se a la ciutat unes 
mobilitzacions ciutadanes molt massives, al crit de “No a la 
guerra”, en rebuig de l’escalada i guerra d’Iraq. L’avinguda 
de la República Argentina fou un escenari menut per a tanta 
concurrència progressista.  

(Foto 127) Salvador Morgues Bertó. Alcalde de Gandia (05/1983 - 06/1991) 
© Foc i Flama

(Foto 128) Emili Selfa Fort de UPV-Bloc 
Nacionalista ©CompromísmesGandiaunida

(Foto 129) Rosa Fuster Torres del Partido 
Popular ©GentedelaSafor
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La pressió dels populars per conquerir l’alcaldia arribà a les 
eleccions de 2003, on Fernando Mut (Foto 133) aconseguí 
ser la llista més votada, deixant darrere al PSOE de Pepa 
Frau i al Bloc-Els Vers del PV encapçalada per Josep Miquel 
Moya (Foto 134). Fou el moment de rellevar a Frau per José 
Manuel Orengo (Foto 135) com a alcalde, en aquesta ocasió 
obligatòriament amb els vots del Bloc i pacte de govern 
inclòs: un ambiciós programa d’inversions per a una ciutat 
en ebullició. 

La situació financera ja era preocupant, però aquell govern 
propicià un gran avanç en temes d’infraestructures: el 
nou Teatre Serrano, la nova plaça del Prado amb el seu 
aparcament subterrani, el nou institut de secundària del 
Grau, les escoletes infantils, i altres no menys reconegudes 
per la gent, com ara el nou model de la Fira per trencar amb 
les inèrcies dels darrers anys. I s’abordà la posta en marxa 
del transport públic denominat l’Urbà, amb noves línies 
complementaries a la Marina Gandiense i els seues serveis a 
la platja i al Grau. Eren anys de “botifarra” urbanística i els 
innumerables camps de golf projectats a la nostra comarca 
no deixaven veure la realitat que s’aveïnava.  

El PP seguia amb la seua lluita interna i Arturo Torró 
aconseguí desplaçar a Mut per a les eleccions de 2007. Trencat 
el partit, Mut i els seus es presentaren a les eleccions com a 
Plataforma de Gandia (PDG), aconseguint dos regidors. El 
partit Gival dels seguidors de Rosa Fuster es presentà sense 
resultats, però tot plegat,  li llevaren al PP la possibilitat de 
ser la llista majoritària. El PSOE d’Orengo (Foto 135) va 
obtindré un dels seus majors èxits com a primera força, el 
PP de Torró, quedà segona, seguia el PDG de Mut i el Bloc-
Verds de Moya. 

L’alcalde Orengo, molt crescut, va voler un govern a tres 
amb Mut i els nacionalistes. El Bloc va optar per restar a 
l’oposició. Aquell tàndem Orengo-Mut (Foto 136) va fer 
història i va acabar propiciant el rearmament del PP que a 

les següents eleccions, on va aconseguir la majoria absoluta 
de l’alcalde Torró (Foto 137). Va ser una etapa la del 2007, 
dels grans projectes d’arquitectes estrela, la majoria sense 
executar. Destacant un dels que s’executà com el de la plaça 
del Tirant al riu de Navarro-Baldeweg, el Centre Esportiu 
del Roís de Corella o la compra de la Torre dels Pares. Fou 
una legislatura de coincidència en el que s’ha anomenat “any 
de la bufa”, la qual rebentaria el 2008 amb la gran crisi que 
encara patim. Festes, any de Sant Borja, creuer a Roma, 
compres, i molta temeritat, tot va portar a una situació d’un 
deute municipal inassolible. 

I arribà l’alcalde Arturo Torró (Foto 137), guanyador el 2011, 
amb la primera i única majoria absoluta municipal fins al 
present. 

El PSOE d’Orengo restà a l’oposició junt a Compromís, 
coalició que englobava el patrimoni polític del Bloc 
Nacionalista Valencià, encapçalat per Moya. Amb una 
situació financera ruïnosa, deguda a l’elevat deute municipal, 
Torró va mamprendre un camí de trencament amb la 
dinàmica de projectes anteriors. 

Va tancar Gandia TV, la televisió pública municipal i 
començà a comprar edificis, com el de la Citroen per a la 
Policia Local, la discoteca Coco-Loco o les sales comercials 
de l’Hotel Gandia Palace, engegar el Palau de Congressos 

(Foto 132) Pepa Frau Ribes. Alcaldesa de Gandia (06/1991 - 06/2003)
© FociFlama

(Foto 130) Javier Reig Garrigues de UV-
CCV ©Casosaislados.com

(Foto 131) Joan Francesc Peris de EUPV-
Esquerra Verda ©Saforguia.com
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a la platja, i moltes festes o ocurrències, pretesament per 
fomentar el turisme. Gandia va passar a ser coneguda a tot 
el món com a “Gandia Shore” per un programa televisiu 
denigrant. Tot eren anuncis de parcs aquàtics o camps de 
golf. 

En una sola legislatura, el deute va incrementar-se de tal 
manera, que el darrer pressupost de la legislatura no va 
poder ser aprovat per qüestions legals. Després vindria 

la intervenció pel Ministeri d’Hisenda i un Pla d’Ajust 
Econòmic per revertir el deute que, dolorosament i a la 
força, assumiria la corporació vinent. 

I una nota molt positiva, la inauguració el 2015 del nou 
hospital Francesc de Borja en el polígon de Sanxo Llop.

Les eleccions de 2015 arribaren en un ambient de gran 
protesta social. La crisi de 2008 havia fet estralls en amplis 
sectors de la ciutat, especialment amb la gent jove, que es tirà 
al carrer, omplint la plaça Major en les famoses acampades 
del 15M, com es feia a tot l’Estat. 

Torró i el PP perderen la majoria absoluta, la clau de l’elecció 
de l’alcaldia restà en mans de l’únic regidor del nou partit 
Ciutadans (C’s), representat per Ciro Palmer (Foto 138), 
que procedia de les files populars. I C’s junt a Més Gandia, 
coalició de Compromís, EU i ERPV, encapçalada per Lorena 
Milvaques (Foto 139), propiciaren l’alcaldia per a Diana 
Morant del PSPV-PSOE (Foto 140). El pacte de govern 
PSOE-MG Compromís amb el placet de C’s s’imposà i va 
funcionar. 

Una legislatura dolorosa per la situació d’intervenció dels 
comptes municipals, on s’hagueren de pujar els impostos, 
i fer una política d’austeritat mai coneguda. Calgué buscar 
finançament de les institucions superiors, com va ser el cas 
dels ARRUS programes de rehabilitació urbana de la GV, 
en aquest cas aplicat al Raval o en intervencions forestals o 
mediambientals, com les derivades del devastador incendi 
de la Marxuquera de 2018. 

De la mateixa manera, s’abordaren obres com les de la 
restauració del Castell de Bairén o l’impuls de l’Anella 
Verda de Gandia en diversos trams. Les prioritats de govern 
es centraren en pagar deute, millorar la transparència, 
liquidar l’empresa pública heretada, atendre els efectes de la 
crisi econòmica en els segments més afectats per la crisi, i 
eixamplar la atenció a les dones i altres col·lectius.

(Foto 133) Fernando Mut Oltra del 
Partido Popular i de PDG ©SergiEscrivà

(Foto 134) Josep Miquel Moya Torres de 
Bloc-Els Vers del PV ©gvaoberta.gva.es

(Foto 135) José Manuel Orengo Pastor. Alcaldesa de Gandia (06/2003 - 06/2011)
© Foc i Flama

(Foto 136) Fernando Mut felicita l'Alcade Orengo deprés de la investidura.
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Arribats a les darreres eleccions de 2019, amb la situació 
financera encara fotuda, però més sanejada, amb uns 
resultats semblants als de la darrera legislatura, amb millora 
electoral del PSPV-PSOE, va propiciar repetir alcaldia en la 
persona de Diana Morant i fer govern amb Més Compromís-
Gandia Unida, encapçalada per Josep Alandete (Foto 141), 
restant en l’oposició el PP de Victor Soler (Foto 142) i C’s 
de Pascal Renolt. Al poc d’encetar la legislatura esdevingué 
la pandèmia de la Covid-19, que com el fet històric i social 
més important, des de la guerra civil, ha regirat totes les 
estratègies municipals. La crisi econòmica persistent sumat 
a la pandèmia han bolcat les prioritats en els serveis socials, 
la política d’habitatge, les àrees de rehabilitació, el programa 
Edificant de la GV per a les infraestructures educatives o la 
restauració de la Torre dels Pares. 

En una de les remodelacions ministerials de l’any 2021, 
el president del govern Pedro Sanchez, va cridar a Diana 
Morant a assumir la cartera de ministra de Ciència i 
Innovació, la qual cosa va fer de rebot alcalde a José Manuel 
Prieto (Foto 143), que és el nostre alcalde en l’actualitat. Cal 
afegir que la ministra Morant ha tingut l’honor d’ocupar el 
més alt càrrec en l’administració espanyola per un gandià, la 
qual cosa va produir el seu impacte en la ciutadania. 

Una ciutat de consensos

Per a bastir consensos calen empaties i cal dir que durant 
les primeres legislatures democràtiques, les diferències 
ideològiques no impedien un bon ambient de relació 
personal, on sempre podien haver excepcions, però eren 
això, excepcions. Només una mostra d’aquestes relacions 
fou com varen viure els diversos regidors de la corporació 
municipal el Colp d’Estat del 23 de febrer de 1981. Fou així: 
Una vegada coneguts els fets del Congrés dels Diputats a 
Madrid i l’amenaçador ban del Capità General de València 
Milans del Bosch, hi havia motius sobrats per a que molta 
gent d’esquerres temera per la seua seguretat. L’ambient 
d’envalentonament de la dreta per la ciutat era palpable. 
L’alcalde Román, convocà de manera urgentíssima a tots 
els regidors a l’ajuntament. Tots els reunits convingueren 
que el millor era que els regidors d’esquerres marxaren i 
s’amagaren a esperar novetats. La resta de regidors oferiren 
cases i pisos on amagar-se als companys. Aquells marxaren i 
cadascun buscà la millor manera de desaparèixer. L’alcalde i 
el secretari esperaren al seu despatx fins que es va desarmar 
l’intent colpista. I tots pogueren respirar tranquils. En altres 
moltes poblacions no passà una cosa semblant. 

En estos més de quaranta anys de vida democràtica, moltes 
ciutats mitjanes com Gandia, han funcionat políticament 
amb moltes majories absolutes, quasi sempre al compàs de 
la corrent majoritària que governava la GV o a Madrid. Cal 
afegir que en molts d’eixos casos, els desastres urbanístics, 
les disputes i sobretot els canvis sobtats no han deixat massa 
bon record; citaré només tres punts cardinals de ciutats del 
veïnat: Cullera, Xàtiva o Dénia. Afortunadament Gandia 
ha estat una excepció. Certament l’esperit de consens de la 
primera legislatura ha influït molt. Aquelles persones de la 
UCD, que volien democràcia, amb ordre, i tota la resta de la 
corporació, li feren un gran bé a la ciutat. 

Vist amb perspectiva, són tres les forces o corrents que durant 
tot el període han protagonitzat les decisions municipals: els 

(Foto 138) Ciro Palmer Pascual de 
Ciutadans ©Gandia.es

(Foto 139) Lorena Milvaques Faus de Més 
Gandia: coalició de Compromís, EU i ERPV

(Foto 137) Arturo Torró Gisbert. Alcalde de Gandia (06/2011 - 06/2015) ©Voxpopuli
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socialistes, la força hegemònica més estable i cohesionada 
per tants manaments ininterromputs; els conservadors del 
PP amb les seues diverses denominacions i guerres constants; 
i els nacionalistes valencians, reinventats en diverses 
denominacions i coalicions, però sempre decisius. Totes tres 
han comptat amb persones de tarannà dialogant i procliu al 
pacte, però també i no menys important, han mantingut una 
posició de moderació política que ha propiciat el consens. 

El Partit Socialista des del principi, al 79, es va implicar molt 
directament en la gestió. Salvador Moragues que era un home 
d’ordenar i manar, però també de tracte i paraula, després 
del pacte amb la UPV va acabar amb el seu millor vesant 
dialogant. No pot oblidar-se com un personatge amb el seu 
historial polític, des d’aquell ple extraordinari per la mort 
dels sis muntanyers gandians, només començada la primera 
legislatura, va fer prendre al seu partit la decisió d’eixir als 
actes públics religiosos, amb la qual cosa no tardà en presidir 
ell mateix les processons de la ciutat, donant una imatge de 
proximitat i moderació. Per altra banda, Pepa Frau va fer 
un bon paper com a munyidora de pactes i consensos, els 
resultats són a la vista. 

Les bones relacions amb Cebrià Molinero (Foto 123) i amb 
José Vicente Sáenz de Juano (Foto 124) varen ser fructíferes. 
Per altra banda Orengo, fou el paradigma del tractant, de 
fàcil paraula i afectuós, encara que va resultar temerari. El 

PS ha mostrat al llarg del temps més preocupació electoral 
pel seu flanc dret que per l’esquerre. Aconseguir adhesions 
de sectors propers a la Setmana Santa, a les falles i a sectors 
liberals, li ha proporcionat dificultar l’accés a l’alcaldia dels 
conservadors i li ha donat un to de moderació progre. 

El Partit Popular, hereu de la mateixa UCD, i d’un grapat 
de sigles que han acabat al seu recer, va comptar amb la 
figura carismàtica de Sàenz de Juano, que  estava convençut, 
com deia ell, que “Yo no necesito hacer demagogia, porque 
cuando manden los mios, aquí, allá y acullá, yo seré el alcalde 
de Gandia.” I es va equivocar, perquè els seus no varen voler 
que ho fos. Era una persona liberal, amb idees clares sobre la 
ciutat i va ser un dels puntals dels acords clau de ciutat amb 
el PSOE i la UPV. Després vindrien un seguit de guerres de 
partit, entre Rosa Fuster (Foto 129), Mut (Foto 133) i Torró 
(Foto 137), on acordar coses amb el que governava resultava 
cosa impossible. 

L’Esquerra Unida de Gandia primer, la UPV, el BNV per 
acabar amb Compromís, tots representants de l’esquerra 
valencianista, han estat implicats en variats acords de govern 
amb el PS. Persones com Candela (Foto 120) en les dos 
primeres legislatures, Molinero (Foto 123) o Moya (Foto 
134) en les següents, han mostrat la seua vesant més pactista 
i procliu a un enteniment en benefici de la ciutat. Distingits 
sempre pels programes de govern, com a fulla de ruta, que 
ha marcat l’esdevenir de les actuacions municipals. Els seus 
regidors sempre han manifestat un tarannà de trellat i de 
treball per la ciutat, en moltes ocasions en moments de 
vaques flaques, quan calia traure el carro del fang. 

Ressaltar tots estos aspectes proclius a l’enteniment fa més 
entenedor, com Gandia compta amb un PGOU aprovat per 
consens de tots els grups de la primera corporació democràtica; 
com s’aprovaren els canvis de noms de places i carrers per 
unanimitat o com encara en l’actualitat es busca el consens 

(Foto 140) Diana Morant Ripoll. Alcaldesa de Gandia (06/2015 - 07/2021). Ministra de 
Ciència i Innovació (07/2021 - )

(Foto 141) Josep Alandete Mayor de 
Compromís. Vicealcalde de Gandia (2019 - ) 
©Gandia.es

(Foto 142) Víctor Soler Beneyto del 
Partido Popular ©Gandia.es
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per a eixes denominacions. Es a dir, canvis no traumàtics 
i perdurables. Com el de la carretera de circumval·lació a 
Gandia, quan després d’acabada l’autopista A-7 al seu pas 
per la comarca, havien fracassat tots els intents de buscar 
alternatives entre els pobles. Com fou possible implantar a 
Gandia el Campus de la Universitat Politècnica de València. 
I així amb les peatonalitzacions de les principals vies i places 
de la ciutat, les inversions del Banc Europeu d’Inversions, i 
un llarg etcètera.

Disputes les justes

Les discrepàncies, com no podia ser d’altra manera havien 
d’aparèixer. La primera gran controvèrsia als primers 
temps de democràcia vingué de la mà del que passava 
al Cap i Casal amb el que va denominar-se la Batalla de 
València. Les forces conservadores valencianes després de 
les primeres eleccions democràtiques de l’any 1977, veieren 
com l’hegemonia política de l’esquerra era majoritària al País 
Valencià i a les seues principals ciutats i com anaven a ser 
desplaçats dels centres de poder valencià tot l’allau de gent 
tardofranquista i en general els dirigents de dretes. Usar la 
llengua, o els elements simbòlics com la senyera, com a arma 
electoral i d’agitació al carrer per titllar de catalanistes a la 
gent d’esquerra, va ser la constant d’aquells anys a la ciutat 
de València; especialment contra les primeres autoritats 
democràtiques de la Generalitat preautonòmica i del nou 
ajuntament. 

L’any 79, després de les eleccions municipals, fou quan el 
president del Consell del País Valencià, Josep Lluís Albinyana 
recorregué el País instant a prendre acords municipals de 
demanda de l’autonomia per la via ràpida de l’article 151 de 
la Constitució, com la resta de “nacionalitats històriques”. 
Gandia prengué aquell acord, no sense discussió, per ampla 
majoria, amb només l’oposició de la CD de Sánchez-Ibáñez  
(Foto 118), però les discrepàncies entre les forces majoritàries a 
València es traslladaren a Gandia, que al febrer següent tornà 
a votar una moció rebaixada, demanaren l’autonomia per la 
via de l’article 143, o via lenta, la que finalment s’imposà per 
al nostre Estatut. Aquest acord ja no va comptar amb aquella 
unanimitat, totes les forces d’esquerres votaren en contra. 

Una mostra de l’ambient d’aquells mesos inicials per als 
ajuntaments democràtics fou com un dia d’abril del mateix 
1979, el Consell del PV havia acordat adoptar la senyera de 
les quatre barres com a emblema valencià, i com fou seguit de 
bombes, manifestacions animades per la UCD a València, i 
allò més trist, les agressions al president Albinyana, fins que 
abandonat pel seu partit, el PSOE, va dimitir a l’octubre. 
Eixe dia de l’adopció de la senyera, hi havia un acte cultural 
al cinema Paz de la Vila Nova amb motiu del 25 d’abril, tots 
els assistents hi estaven pendents i va córrer la veu que el 
Consell havia fet oficial la Senyera. 

Com que l’alcalde Román s’havia compromès a respectar la 
decisió del Consell, la gent marxà fins la plaça Major, encara 
del Caudillo, i els regidors nacionalistes pujaren la senyera 
als pals del balcó principal enmig de l’aplaudiment general. 
Fou l’únic dia que va estar penjada al balcó de l’ajuntament. 
Al dia següent fou retirada. 

Aquella agitació, ¿com no anava a penetrar a la xicoteta 
València, que sempre s’ha considerat Gandia? Va ocórrer, 
com en la celebració del 25 d’abril de 1983 per part del 
valencianisme nacionalista, amb actes massius al camp de 
futbol i en manifestació pels carrers principals fins la plaça 
Major, amb agressions als manifestants i calfament de 
l’ambient, on un parell de nacionalistes més radicals escalaren 
la façana de l’ajuntament i despenjaren les banderes oficials, 
amb aldarulls i detencions incloses. 

Per l’altre costat ideològic l’activitat era ben notable. 

Des de ben prompte el GAV Grup d’Acció Valencianista 
format per gent de dretes, de sensibilitat espanyola i que 
defensava la senyera amb blau, feia publicacions i activisme 
a Gandia. Aquella gent inspiraria els primers militants de la 
Unión Valenciana de Vicente González Lizondo. El primer 
representant públic del moviment fou Ignacio Malonda 
(Foto  126), com a regidor d’UV. 

(Foto 143) Jose Manuel Prieto Part. Alcaldesa de Gandia (07/2021 - ) ©SergiEscrivà



88

També algunes persones que havien tingut un protagonisme 
en l’anterior règim movien els fils com podien, era el cas 
de Josep Lloret (Foto 147 i 166), Felipe Perles (Foto 112), 
Juan Beltrán (Foto 145), Mario Azara o Vicente Gurrea (Foto 
146). Estos personatges representaven a Gandia, la reacció, 
el denominat “bunker barraqueta”.  I tot i que a Gandia 
no van obtenir els efectes que sí que varen aconseguir a la 
capital valenciana, no varen reprimir-se en les accions. Una 
de les actuacions ressenyables fou el dia que David Rosenthal 
vingué a Gandia. Era l’any 1984, l’americà havia fet la proesa 
de traduir i publicar en anglès el Tirant lo Blanc. A València 
fou amplament boicotejat, especialment a un acte públic fet a 
la Llotja, amb diversos aldarulls que impediren acabar l’acte. 
El CEIC Alfons el Vell el hi va portar a Gandia, i feu una 
conferència al saló de sessions de l’ajuntament, totalment 
abarrotat de gent. Enmig de l’acte, Ignacio Malonda (Foto 
126) l’interrompí, i davant de l’enrenou i de les protestes per 
la seua acció, finalment fou expulsat de la sala. Rosenthal 
pogué continuar i concloure l’acte amb normalitat. Gandia 
fou diferent. 

Que a banda de les discrepàncies ideològiques, o identitàries, 
hi hagueren més, és clar! De tot tipus: denúncies a 
alcaldes, comissions d’investigació, polèmiques per les 
peatonalitzacions, com la de la plaça de l’Escola Pia, que 
va acabar pagant l’escultura del Tirant de Ramón de Soto 
(Foto 148), trencaments de governs, portar als marjalers 
als plenaris per pressionar a crits i insults la protecció de la 
Marjal, polèmiques en la implantació de centres comercials 
com el de Continente –després Carrefour– i el de Benieto, 
o en la zona d’implantació del nou Hospital i en el tramvia 
al Grau que proposava l’alcalde Orengo, només per citar-ne 
alguns. Fins i tot i com a perversió de la política, la tendència 
més recent a judicialitzar-ho tot. Les disputes als jutjats de 
l’alcalde Torró contra l’exalcalde Orengo i viceversa, com les 
de Torró amb Morant, no han millorat l’acció de la política 
i han aportat poques solucions. Tot plegat, coses de la vida 
política, allò important és que la ciutat batega amb vida 
pròpia i avança.

Una ciutat policèntrica

Una de les característiques que Gandia ha consolidat en el 
període del qual parlem, és la d’una ciutat amb un potent 
i atractiu centre històric, gracies al qual la voragine de la 
proliferació de centres comercials a les perifèries, no ha 
desertitzat totalment el centre urbà, com a passat a tantes 
i tantes ciutats. Però alhora Gandia té un sistema de pobles 
satèl·lits que disposen dels propis espais centrals amb vida 
pròpia. De partida, Gandia sempre ha tingut dos pobles, 
la Vila i el Raval; encara viuen persones que recorden 
com s’arcaven a pedra la xicalla d’ambdós. A partir de la 
creació del port, el Grau va anar creixent i consolidant una 
personalitat pròpia, especialment a partir dels anys daurats 
de la taronja en el port i sobretot del turisme posterior. La 
ciutat va absorbir els municipis de Beniopa i Benipeixcar, 
que cívicament mai han deixat de ser pobles. Per altra 
banda, la Marxuquera ha comptat amb un nucli poblat que 
amb la proliferació d’urbanitzacions dels darrers quaranta 

(Foto 144) Manifestació per la autonomia. (AHG, CA-3066_0024)

(Foto 145) Juan Beltran Miralles (Foto 146) Vicente Gurrea Crespo. (AHG, 
CA-0528_0003)

(Foto 147) José Lloret Tarrasó (Foto 148) Escultura del Tirant de Ramón 
de Soto
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anys, conformen un barri centrat i dispers alhora. La forta 
immigració dels anys seixanta va crear un lloc especial en un 
racó del terme a recer de l’ermita de Santa Anna, anomenat 
Natzaret primer i posteriorment Santa Anna (Foto 205). 

Finalment els creixements urbans centrípets varen crear el 
barri de Corea al nord, els barris de l’El·lítica i el de Roís 
de Corella a l’oest. Tot plegat fa que l’entramat cívic de les 
falles, de les germandats de la Setmana Santa, de les festes 
patronals, de les bandes de música o dels clubs esportius no 
s’entendria sense conèixer la realitat policèntrica de la ciutat. 

El primer ajuntament democràtic, ja portava en els seus 
programes les atencions als pobles. Començaren per 
rehabilitar edificis com el del Centre Social Michavila de 
Beniopa o el Centre Social Marcel·lí Pérez al Grau, però 
després vindrien construccions de nova planta o baixos per 
atendre a la totalitat de barris i pobles de la ciutat. Amb 
aquestes instal·lacions es possibilità l’ampliació de la xarxa 
de biblioteques, sent Gandia un exemple modèlic d’extensió 
dels serveis de lectura. Igualment es millorà l’atenció mèdica 
com a Beniopa, la Marxuquera o al Raval. Es descentralitzà 
l’atenció dels serveis socials, els centres per a majors o les 
activitats de la UPG, per no fer-ho llarg. 

El 1986 amb l’alcaldia de Moragues, començaren a rodar les 
primeres Juntes Municipals de Districte: el Grau, Beniopa, 
Benipeixcar, Natzaret (Santa Anna) i la Marxuquera. 
Després vindrien les del Raval, Corea i El·líptica, per acabar 
posteriorment implantant les de Roís de Corella, Centre 
Històric i la Platja.  En definitiva, al llarg de tots estos anys 
la ciutat disposa d’un segon escaló de representació política, 
on un tinent d’alcalde o regidor se’n ocupa de l’atenció de 
la gent i de les necessitats del seu barri, on periòdicament es 
fan Juntes on estan representades les associacions de veïns, 
cíviques i festives. Al remat un model que atén la diversitat 
territorial i defineix la ciutat de les darreres dècades.   

La visió comarcal i de País 

Gandia des de temps llunyans ha tingut vocació de capital 
comarcal. Ho ha exercit per mitjà d’institucions com el propi 
ducat, els jutjats, la sanitat, les notaries, l’església i molts 
altres serveis, però especialment amb els motors ancestrals 
de l’economia local i comarcal, que han estat l’agricultura i 
el comerç. Aquest, exercit a l’engròs des del Prado comarcal, 
al detall, en les nombroses botigues i comerços del seu 
centre històric o amb l’exportació de les seues indústries i 
magatzems. La mateixa societat de Foment d’A.I.C. de 
Gandia, ajudava a reblar eixa capitalitat. 

Però estos més de quaranta anys de democràcia han suposat 
un bot en tots els sentits per a tota la comarca, de creixement 
urbà, de dotació de serveis a tots els pobles i de funcionament 
en xarxa en molts aspectes; de manera que parlar de Gandia 
és parlar de la conurbació Gandia-Oliva i parlar de la Safor. 

Amb la creació el 1982 de la Mancomunitat de Municipis 
de la Safor, entitat que agrupa voluntàriament als municipis 
comarcals amb seu a Gandia i que facilita tot un seguit de 
serveis a les poblacions, s’hi visualitzaren les tensions entre 
els diversos pobles, amb eixides de l’entitat de poblacions 
en diversos períodes, arribant a l’absurd de l’eixida de la 
institució de la pròpia capital comarcal en el manament 
de l’alcalde Torró, adduint raons de tipus econòmic, que 
certament, donada la delicada situació financera deixada, li 
ha costat molt a Gandia el tornar a reingressar en l’esmentada 
Mancomunitat el 2020. 

Però fent un poc de retrospectiva, les majors disputes o 
rivalitats de Gandia han estat amb la ciutat d’Oliva, primer 
amb la instal·lació de l’Escorxador comarcal, que pretenia 
Oliva i que l’ajuntament de l’alcalde Moragues no va 
consentir que s’instal·làs fora de Gandia, amb una manca 
de visió de capital i de distribució territorial; tot i per acabar 
renunciant a la construcció per raons de mercat. 

El mateix, en sentit invers, va passar anys després amb el 
Conservatori de Música que pretenia Gandia i que Oliva, 
amb fils més directes amb la GV de l’era popular, va acabar 
construint en el seu terme.  

Nogensmenys, cal ressaltar que poques comarques 
valencianes han aconseguit mantindré una fidelitat i 
sentiment de pertinença a un territori com en la Safor. I 
estos anys d’ebullició política i valencianista han consolidat 
molt aquest sentiment. 

Precisament, passar de ser de l’Horta de Gandia, com se 
sentia un saforenc fins a les darreries del franquisme, a ser de 
la Safor, com finalment s’ha assumit per la totalitat del veïnat 
comarcal, és un dels notables èxits del valencianisme en les 
darreres dècades: la pertinència a un territori compartit.

I un altra de les iniciatives de llarga volada que la intel·ligència 
saforenca i el valencianisme han posat a volar i defensen, 
és la de l’espai supracomarcal de les Comarques Centrals 
Valencianes (CCV). Un espai que engloba les comarques 
del territori central valencià –la Safor, la Marina Alta, la 
Vall d’Albaida, la Costera, el Comptat, l’Alcoià i la Canal 
de Navarrés– que fan de falca socioeconòmica als potents 
hinterlands de València i Alacant. Un espai encara per 
construir i vertebrar, que va nàixer del CEIC Alfons el 
Vell, als inicis dels anys 90, que l’ajuntament de Gandia ha 
recolzat intermitentment, amb no massa entusiasme, que 
uneix institucions i les forces econòmiques i culturals del 
territori. 

El 1999 es va crear el Consorci de les CCV, que va donar 
peu a un projecte CONCERCOST de la UE en 2015. En 
eixe any es creà el Consell Econòmic i Social de les CCV que 
impulsa la xarxa de ciutats principals del territori afectat.   
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L’ajuntament: la germana pobra

Amb la vinguda dels nous ajuntaments democràtics, la 
gent vivia un moment de molta il·lusió i esperançats amb el 
futur. Ben prompte, els nous governants es trobaren amb el 
problema de les minses competències municipals: els serveis 
bàsics de policia local, bombers, obres i manteniment, 
neteja viaria, recollida de fems, aigua potable i clavegueram, 
beneficència, cementeri, i allò més important, les llicències 
urbanístiques. I poca cosa més. Les demandes eren 
creixents en molts camps necessitats, com els serveis socials, 
l’educació, els esports o la cultura, però més clamorosa era la 
dificultat de fer inversions en patrimoni municipal natural 
o en el monumental. L’ajuntament comptava com a recursos 
propis amb l’impost de bens immobles d’urbana i de rústica, 
impostos industrials, fiscals, de solars, la plusvàlua en les 
transaccions o l’impost de circulació de vehicles. Les taxes 
de fem, clavegueram o aigua són finalistes i només han de 
cobrir la despesa. I també comptava amb recursos transferits 
d’altres administracions superiors. Tot plegat, insuficient 
per a tantes demandes. L’estat és l’administració que recapta 
la immensa major quantitat de recursos i després cedeix a 
l’administració municipal unes poques molles. Així els 
ajuntaments resulten les germanes pobres de l’administració, 
precisament les que més al costat del ciutadà estan i han de 
satisfer les seues demandes. Per resoldre el problema, no hi 
ha moltes eixides: impostos i deute. Així l’Ajuntament de 
Gandia ben prompte va recórrer al deute, fins i tot varen 
arribar a fer emissions de Deute Públic. I aquest va anar 
augmentant conforme el pressupost municipal i la seua 
plantilla de personal anava augmentant. Només per veure 
un poc l’evolució del pressupost  i del personal cal veure les 
següents gràfiques. 

S’observa com l’augment del pressupost en el període 
analitzat és quasi exponencial i que el deute comença a ser 
significatiu a partir dels anys previs a la gran crisi econòmica 
del 2008, arribant a convertir-se en la gran llosa que tenalla 
l’ajuntament, que propicià la seua intervenció pel Ministeri 
d’Hisenda i que tot i l’esforç de devolució i la pujada 
d’impostos, sembla d’unes proporcions inassolibles.

El PGOU i l’expansió de la ciutat

Aquella primera corporació democràtica de 1979 una de 
les primeres tasques que es va imposar fou redactar un nou 
Pla General d’Ordenació Urbana (PGOU). La necessitat 
era evident, l’ajuntament encara funcionava amb un PGO 
de 1967, ampliat o modificat per tot un seguit de Plans 
Parcials, que la nodrida representació de constructors locals 
en la corporació municipal tardofranquista arrossegava 
cap als seus interessos, especialment a la platja: la joia de 
la corona gandiana. També es pretenia parar la proliferació 
de construccions il·legals per la Marxuquera i la Marjal. 
Francesc Candela (Foto 120) assumí la responsabilitat de 
la Comissió d’Urbanisme i per tant dirigí els passos que 
condugueren a l’aprovació definitiva i per unanimitat del Pla 
el 1983, abans de concloure aquella legislatura. Encomanaren 
la tasca a l’arquitecte gandià Rafael Durà (Foto 177), que 
junt a l’enginyer de camins Robert Santatecla (Foto 242) 
i posteriorment ajudats per l’advocat urbanista Josep Payà 
(Foto 246), portaren a cap la redacció i treballs del document. 
Els objectius de treball que marcà la Comissió d’urbanisme 
foren: Potenciar les vies de comunicació, el creixement urbà, 
les zones de tolerància industrial, per traure les activitats 
molestes del casc urbà; les comunicacions port-platja amb la 
ciutat, així com l’expansió turística i comercial, l’estimació 
de la densitat bàsica de la ciutat, que estava en 262’7 
habitants/Ha. a un màxim de 900 h/Ha., i 300 h/Ha. a la 
platja, i la potenciació de les rondes de circulació. S’hagué de 
suspendre temporalment les llicències i avançar els treballs. 

Si afegim, que com a conseqüència del Pla s’engegà el Pla 
Especial de Revitalització i Millora Urbana dels nuclis 

PRESSUPOST MUNICIPAL

ANY Milions ptes. Milions € Deute M€

1979 450 (2’7)

1983 1.082 (6’5)

1987 2.755 (16’56)

1990 6.593 (39’62)

1999 8.367 (50’29)

2003 (7.732) 46’47 45

2007 (14.622) 87’88 79

2011 (23.650) 142’145 210

2016 (22.725) 136’585 350*

2022 (14.968) 89’964 275

PERSONAL FUNCIONARI I LABORAL

1979 178 2003 470

1983 271 2007 551

1987 318 2011 570

1990 394 2016 555

1999 482 2022 637* 

*Deute final de legislatura 2015. Pressupost de 2015, prorrogat de 2014.  
F. Elaboració pròpia en base als Pressupostos Municipals. Arxius Administratiu i Històric 
de la Ciutat.

*2022 amb el personal assumit de l’empresa pública Iniciatives Públiques de Gandia SAU.
F. Elaboració pròpia en base a les plantilles de personal dels pressupostos municipals. Arxius 
Administratiu i Històric de la Ciutat.
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A la comarca, acabàvem d’eixir de la gran polèmica de 
l’acabament de l’autopista A-7; l’enllaç Xeresa-Ondara, 
que tancava tot el recorregut del supercaminal. Aquelles 
discussions entre les diverses poblacions de la comarca 
afectades, acabà amb l’A-7 consumada i sense els vials 
paral·lels que havien de traure el trànsit dels pobles. El 
problema que a dia d’avui, en que finalment i després de 
llargues lluites i reivindicacions, ha acabat deixant lliure 
de peatge l’A-7, permaneix sense resoldre. L’ajuntament de 
Gandia, davant de la situació creada, per allà els anys 1988, 
va encetar el camí de negociar amb el Ministeri de Obres 
Públiques la solució de la pròpia ronda de circumval·lació, 
que aprofitant la sintonia política del govern municipal i 
estatal i el bon fer de l’alcaldessa Frau (Foto 132), va vindre 
a acabar-se l’any 1997. Deslliurat el transit pesat de l’interior 
de la població, l’ajuntament va poder llançar tot un seguit 
de projectes de millores urbanes, arborització, ampliació de 
voreres i peatonalitzacions. Cal afegir que la ronda del nord 
conformada per l’avinguda de Blasco Ibáñez o la ronda de 
l’anella del Raval, han acabat de configurar un viari per a 
una gran ciutat com Gandia. 

Respecte del Grau i la platja, cal dir que l’ampliació de la 
carretera de la Sèquia del Rei, inicialment escomesa per 
aquells anys de mitjans dels setanta, les ampliacions de la 
carretera Natzaret-Oliva, fins convertir-la en el bulevard 
actual, la reconversió de l’antiga carretera d’Almansa al port 
de Gandia, en avinguda del Grau i darrerament l’accés sud 
del port de Gandia des de la N-332, i l’accés de l’A-38, han 
acabat de conformar un viari extern a la trama urbana que 
possibilita la dignificació de l’espai urbà. 

Així i tot, els nusos de carreteres baix del castell de Bairén 
i damunt de la marjal, sumat a l’ampliació de la via fèrria, 
posen en evidència que resta per solucionar un viari tan 
ofegat en un indret de tant de valor. 

Un dels signes que ha restat de l’esclafit de la ciutat, a més del 
seu viari, han estat, sense dubte, les rotondes. L’any 1990 a 
Gandia de glorietes, hi havia la plaça de Crist Rei i l’El·líptica 
com a places circulars. El fet que la modificació del Codi de 
Circulació d’aquell any i un viatge a Glasgow del regidor 
d’Urbanisme Cebrià Molinero (Foto 123), d’on exportà el 
model de “roundabout” anglosacsó, possibilità la construcció 
de la primera rotonda per articular carreteres, que fou la de 
la gasolinera de la Sèquia del Rei amb la Natzaret-Oliva (ara 
de la Universitat), on hi havia ja un semàfor. Aquella primera 
rotonda seria posteriorment molt ampliada. Després de l’èxit 
d’aquella glorieta, començaren a construir-se’n a cabassos, en 
llocs impossibles, fent modificacions puntuals del PGOU, 
en totes les noves zones urbanístiques o PAI’s. De manera 
que en unes dècades no podríem entendre la ciutat i la seua 
circulació sense aquestos elements que faciliten la circulació 
viària. Comptar hi totes les que disposa Gandia, es fa una 
tasca ben feixuga. 

històrics de la ciutat (PERIMU), portat per l’arquitecte 
Fernando Mut (Foto 133), Gandia començava a expandir-se 
ordenadament en un moment de fortes demandes urbanes. 
I allò més important, consensuadament. El PGOU ha estat 
paraula major. L’expansió de la zona del parc d’Alqueria 
Nova, del parc del País Valencià, la zona nord de Corea, 
la zona de Benipeixcar-Alqueria de Martorell, el sector 
Beniopa-Passeig, la major part de les activitats de l’altra part 
del riu, incloent el parc d’Ausiàs Marc, les zones esportives, 
els polígons industrials i comercials, tot han estat fruits 
ordenats del Pla del 83. Mirant cap a la mar, el cinturó verd 
del parc de Joan fuster i tota la seua zona del nord cap al 
Grau. A la platja, mitja zona urbana, especialment el Clot 
de la Mota, la seua part al nord i de l’ex central dels carrers 
Clot de la Mota-Rioja cap a la marjal. S’ordenaren les 
urbanitzacions de Marxuquera, dels Marenys i les properes 
a la carretera Natzaret-Oliva. S’ordenava el sol no urbà i així 
apareixien les zones d’especial protecció de la Marjal i de 
la Marxuquera. De l’Auir en parlarem més endavant. Es 
protegien els nuclis històrics, el patrimoni històric i artístic 
més gros, deixant pendent l’elaboració d’un catàleg de bens 
a protegir que lamentablement encara està actualment en 
redacció. El document del pla ha estat, sobretot, un full de 
ruta marcant el camí cap on anem. Al principi, per posar dos 
exemples ben significatius, marcà el bot de l’altra part del 
riu: adquirint els terrenys del que seria Parc d’Ausiàs Marc 
i la necessària construcció de la passarel·la del riu. O a la 
platja, l’obtenció dels terrenys del Clot de la Mota (Foto 213) 
com a gran pulmó verd de la mateixa. 

Tindre un document amb la força del gandià ha estat una 
carta que no han pogut jugar totes les ciutats, que sumat 
a la no existència de majories absolutes amb l’excepció 
coneguda, han donat una seguretat jurídica ininterrompuda 
important. Això vol dir que tot ha estat un camí de roses? De 
cap de les maneres. Com tot, sempre hi han temes especials 
o sobrevinguts que han donat lloc a modificacions puntuals. 
I a sonades discrepàncies, com quan s’han desenvolupat 
sectors com els comercials. El Pla va tindre la seua revisió i 
homologació l’any 1999 i amb el fre que ha suposat la crisi 
financera de 2008, se li suposa una llarga vida.  Evidentment 
amb l’aparició de la primera majoria absoluta de l’alcalde 
Torró i els anuncis de camps de golf a la Marxuquera i 
megaprojectes a la Marjal o actuacions a l’Auir, podia haver-
se canviat l’esperit del Pla, però afortunadament no va 
ocórrer i va guanyar el PGOU. 

Les carreteres fora

Una de les primeres aspiracions de les primeres corporacions 
democràtiques, i en consonància amb el PGOU, fou 
pacificar el trànsit de la ciutat traient les principals carreteres 
que l’entravessaven per fora del casc urbà. Només recordar 
que a l’any 79, la carretera N-332, la de València, partia la 
ciutat; com la carretera comarcal d’Albaida, o la de Barx i 
d’altres. Per fer una ciutat més amable, calia peatonalitzar i 
plantar molts arbres i les carreteres eren el principal enemic. 
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Un dels problemes que ha condicionat l’expansió de la ciutat, 
com no podia ser d’altra manera, es el de la geografia. Una 
ciutat acaronada per muntanyes, la mar i entravessada per 
dos cursos fluvials, tenia molts condicionants a l’hora de 
créixer. Per això a l’any 1979, només comptava amb sis ponts 
que pogueren anomenar-se així: els  tres sobre el riu Serpis 
–el vell del Raval, el Nou i el de la carretera de Daimús– i 
dos sobre el barranc de Beniopa –el d’entrada al poble i el de 
Serralta a la carretera de València–, a més del pont del Grau. 

Les grans inundacions de 1987 s’endugueren el pont de 
Daimús (Foto 149), però calgué tombar i tornar a fer el 
pont i la passarel·la de Beniopa, i el de Santa Anna. Ben 
prompte es planejà el nou del Raval i després vindrien el de 
Continente en l’avinguda de Blasco Ibáñez, les passarel·les 
de l’antic ferrocarril, una convertida en part de la via verda 
Gandia-Oliva i l’altra, el pont de ferro, per facilitar l’accés 
al cementeri. Vindrien els nous de Beniopa i Santa Anna, 
el nou del Grau, el nou de Rafalcaid (Foto 150), rematant 
la carretera de l’accés al sud del port, el del Real en la 
circumval·lació, o el de Mercadona al Polígon d’Alcodar. 
En definitiva, una mostra més del dinamisme i de la 
consolidació i permeabilitat de la trama urbana al llarg de 
tots aquestos anys.  Tot ha ajudat a fer la ciutat més amable 
i ben comunicada. 

Els trens de Gandia

Gandia va ser pionera com a ciutat ferroviària. La emergent 
burgesia local va saber tocar les tecles que ens situaren amb 
una connexió amb Carcaixent pel nord, amb Dénia pel 
sud i amb Alcoi per l’interior. Això li va donar a la ciutat 
l’espenta per situar-se en les portes de la modernitat, del 
progrés i la feren una capital comarcal. Però arribats a 1987 
de totes aquelles vies només restava el record. L’anhel de la 
ciutat estava posat en la via ampla cap a València, d’on venia 
la connexió amb Cullera (Foto 151). L’any 1976 ja arribava 
el tren a l’estació subterrània del centre de la ciutat, línia 

de gran transcendència per a la comunicació de Gandia 
i de la Safor, però mancava la prolongació cap al sud, 
enllaçant amb les ciutats d’Oliva i Dénia. La transcendència 
estratègica de comunicació per a la Safor d’aquesta via és 
de primer ordre. Al llarg dels més de quaranta anys de vida 
democràtica, són moltes les iniciatives compartides entre 
les tres ciutats afectades, sent al remat un fracàs col·lectiu 
no haver aconseguit solucionar el problema. Certament, els 
partits estatals, PSOE i PP, per haver exercit competències 
de govern plenes en la matèria i no haver donat resposta 
positiva, s’han sumat a les diverses campanyes, motivades 
principalment pel nacionalisme valencià, però amb un 
perfil baix i especialment mogudes en períodes electorals. 
Citar ací la gran quantitat de mocions del Ple municipal, 
manifestacions, o protestes davant de l’estació seria farragós, 
ara, allò que resulta evident és que Gandia no ha actuat com 
a motora en un tema tant important com aquest, és com si 
el problema fos només d’Oliva. Ha mancat una visió a llarg 
termini i com a capital de la Safor.  Hui són moltes les veus 
que reclamen no sols la solució ferroviària, sinó que també 
plantegen l’espai de conurbació Gandia-Oliva articulat per 
un tramvia urbà. 

Parlar del tren, també és parlar del port de Gandia, que 
precisament va nàixer lligat a la via ferroviària Alcoi-Gandia. 
El port, revertit a l’Estat i amb connexió ferroviària, amb el 
temps s’ha convertit en un element indissoluble de la ciutat, 
pel seu potencial econòmic de l’activitat comercial i pesquera 
que tragina, per les possibilitats en el transports de viatgers 
a les Illes, com ha tingut en dos iniciatives diferents en els 
darrers anys, o en l’atractiu turístic innegable d’una ciutat 
portuària. 

La protecció de la Marjal i de l’Auir

Vist amb la perspectiva del temps, un dels resultats més 
beneficiosos per a l’entorn natural de Gandia propiciat pel 
PGOU, és sense dubte la protecció de les Marjals i de la 

(Foto 149) Pont de Daimús. Inundacions 
1987. (AHG, CA-0385_0054)

(Foto 150) Pont nou de Rafalcait rematant 
la carretera de l'accés al sud del port.

(Foto 151) Estació subterrànea del tren al centre de Gandia
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Zaplana, perspicaç, va convèncer a Cremades a que deixara 
tranquil·la la marjal de Xeresa i l’Auir i que se’n anara 
a invertir a Benidorm, on finalment va crear Xeresa Golf 
SA. Torró (Foto 137) contrari a Mut (Foto 133)–com Mut 
havia estat contrari a Fuster– en arribar a l’alcaldia va fer 
témer el pitjor, però de nou les pressions internes i sobretot 
la gran crisi d’aquells anys varen jugar a favor de deixar les 
coses com estaven. No menys important varen ser les lleis 
proteccionistes promulgades per l’estat, com la llei de Costes 
del 1988 i la modificació de 2013, que junt al Catàleg de 
Zones Humides, fan que els 200 metres des de la vora de 
la mar resten protegits, i els 500 metres des de les marjals 
de la Safor i de la desembocadura del riu Vaca, passen a ser 
no urbanitzables com a zona d’amortització d’impactes. A 
més a més, l’Estat mantenia un plet amb Rústiques, qui va 
maniobrar movent el muntanyar de la platja, per expropiar-
li els 100 metres de la vora de la mar i que recentment han 
passat a domini públic. Ho va acabar de reblar el PATIVEL 
(Pla d’Acció Territorial i d’Infraestructura Verda del Litoral 
de la CV) que va declarar la totalitat de la zona com a no 
urbanitzable. És l’aspiració majoritària de la ciutadania de 
Gandia que estima aquest espai tant valuós, tot i que encara 
no s’ha dit la darrera paraula.  

La reserva de la Marxuquera

Si la Marjal, com a espai humit és el reservori de l’aigua de 
Gandia, la Marxuquera a més dels valors agrícoles, forestals 
i territorials és el lloc per on baixen el aqüífers subterranis 
que proporcionen la major part de l’aigua per al consum 
de la ciutat i que alimenten en la seua plana final les zones 
humides. Pels anys de l’inici de la singladura democràtica 
l’ajuntament per mitjà de la concessió de la recollida de 
fem a l’empresa FCC, comprà els terrenys del paratge del 
Borrell i de la Caldereta, per fer la planta de reciclatge del 
fem de la ciutat. L’oposició decidida del veïnat va paralitzar 
aquella iniciativa, que amb els anys ha acabat possibilitant 
la declaració l’any 2004, d’un Paratge Natural Municipal 

platja de l’Auir (Foto 214). En el cas de la Marjal, comptant 
amb l’oposició decidida de la dreta local, que no va vacil·lar 
en remoure al sector de llauradors del Sindicat de les Marjals 
de Gandia, que varen pressionar brutalment en els moments 
claus del procés de protecció. Així va passar en els temps 
previs a l’aprovació de la  Llei  d'Espais  Naturals  Protegits  
de  la  Comunitat  Valenciana de 1994. Paradoxalment, va 
ser la GV governada pel PP i amb coalició amb UV, qui 
va reblar el clau portant endavant el desenvolupament de 
la llei i fent el Catàleg de Zones Humides de la Comunitat 
Valenciana el 2002, que inclou la Marjal de la Safor (Xeraco-
Xeresa-Gandia), donant-li un rang de protecció irreversible. 
Iniciatives de caire europeu com la Xarxa  Natura  2000, 
xarxa ecològica de protecció de zones d’aus i que el hi qualifica 
com a espai LIC, han ajudat més encara a consolidar un 
espai humit de caràcter supramunicipal, tot i mantenint la 
seua agricultura tradicional.

En el cas de l’Auir, la cosa és més complicada. La zona com 
a litoral nord del terme municipal de Gandia, sempre va 
tindre posada la diana de la construcció local en els anys 
del desenrrollisme de la dictadura. A la darrera corporació 
franquista, l’empresa Rústicas SA va prendre la iniciativa, 
com a major propietària dels terrenys de la zona. Va presentar 
un pla parcial d’urbanització per a la platja –la Dehesa de 
los Borja, una espècie de Venècia turística–, i l’ajuntament 
que no va aprovar aquell Pla, va acabar declarant els terrenys 
com a urbanitzables. Les disputes dins de l’ajuntament entre 
regidors pro-Rústiques encapçalats per l’alcalde Pérez Valdés 
(Foto 87) i anti-Rústiques, encapçalats per Juan Pons Fuster, 
primer tinent d’alcalde i important propietari de la zona, 
foren sonades. Arribats al primer ajuntament democràtic i 
davant del debat al respecte del PGOU, va quedar clara la 
voluntat, prou unànime, de protegir l’espai. Com siga que era 
una zona ja urbanitzable, prendre una decisió de protecció 
comportava unes fortes indemnitzacions econòmiques als 
propietaris i varen adoptar la decisió més possibilista d’aquell 
moment: respectar la qualificació com a zona urbanitzable, 
però imposar-li una edificabilitat tan baixa –10 vivendes 
per Ha.– que impossibilitaren en la pràctica els apetits 
constructors. I eixa sabia decisió és la que ha protegit de 
facto a l’Auir tots estos anys. Inexorablement també, aquella 
decisió va tindre unes conseqüències polítiques de primera 
magnitud que han afectat a l’esdevenidor de la ciutat. 
L’interès i els diners de Rústiques i del seu màxim accionista 
Javier Cremades de Adaro (Foto 89), per aconseguir que el PP 
arribara a l’alcaldia i es puguera revertir aquella qualificació 
del PGOU, ha tingut les seues repercussions en les guerres 
internes del PP local que li han impedit, durant tants anys, 
arribar a l’alcaldia de la ciutat. En el costat oposat, Juan 
Pons va ser un dels munyidors en l’ombra de les primeres 
llistes del PP, fins i tot una filla seua ha estat regidora en les 
llistes locals. Així José Vicente Sáenz de Juano (Foto 124) 
va demostrar-se un declarat anti-Rústiques i després del seu 
traumàtic relleu, Rosa Fuster (Foto 129), es mostrava tot el 
contrari. La mà de Rústiques sempre estava darrere, fins que 

(Foto 152) Paratge Natural Municipal Parpalló-Borrell
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Parpalló-Borrell (Foto 152), en base a la possessió pública 
de la major part dels terrenys. Certament el gran incendi 
forestal de 2018 va deixar prou afectada la zona, però les 
accions públiques de neteja i de silvicultura han ajudat a 
albirar un futur més verd. 

Una ciutat verda i amable

Una de les característiques de la trama urbana indefugible 
és l’augment considerable de les zones verdes i la plantació 
d’arbres, tractant d’aconseguir zones d’ombra per tants i 
tants carrers de la ciutat i la platja. El PGOU va possibilitar 
engegar els grans parcs: el de l’Alqueria Nova en la zona de 
Beniopa, el d’Ausiàs Marc passant a l’altra vora del riu, el 
del Clot de la Mota al centre de la platja, el de l’Estació 
aprofitant els terrenys que havien estat ferroviaris, el del 
País Valencià en la zona entre Benipeixcar i Benirredrà, el 
Passeig de la Rosa dels Vents a la platja (Foto 153) o el de 
Joan Fuster a la zona nord de Corea. Allò cert és  que no 
s’ha parat d’eixamplar les zones verdes en totes les zones de 
Gandia, com en l’Alqueria de Martorell o el Parc Periurbà 
de la muntanya de Santa Anna, per no parlar de la gran 
actuació de restauració dels ullals de l’Estany (Foto 154) i de 
la Perla en la zona humida de l’Alqueria del Duc. 

Avui Gandia pot afirmar, unflant el pit, que disposa de més del 
doble d’espai de zona verda en metres quadrats per habitant, 
del que recomana la OMS. Les polítiques de peatonalització 
i de creació de zones de restricció de circulació, més l’avanç 
en la creació de carrils bici, especialment en zones de nova 
planificació, han ajudat a fer que la gent valore cada vegada 
més deixar els vehicles motoritzats i es desplaçe a peu, en 
transport públic o en vehicles alternatius com la bicicleta. 
Tot ha ajudat a aconseguir una ciutat més acollidora, verda 
i amable.

El patrimoni històric i artístic

Si fa cent anys Gandia aspirava a la modernitat tombant 
muralles i edificis, els darrers quaranta anys s’han distingit 
per una seguida d’actuacions de preservació del patrimoni 
local. Certament en aquells primers anys de la primera 
corporació del 79, només es va saber que amb el nou PGOU 
s’aprovaria un catàleg d’edificis protegits, en poc dies i amb 
nocturnitat i clara intenció, s’enderrocaren uns quants 
edificis particulars de notable interès com els famosos xalets 
de Monzó i Lapeyre (Foto 192) al passeig o la casa dels Sáenz 
de Juano al centre històric. La febre de la piqueta no passa 
tant ràpidament. 

Afortunadament, la normativa, en general ha protegit el 
patrimoni, fins i tot el del subsòl o l’amagat, com és el cas de 
les muralles de Gandia i les seues torres encara conservades 
i que en l’esdevenidor poden ser recuperades. A més a més,  
l’ajuntament va encetar un seguit d’actuacions, començant 
per la rehabilitació del Torrelló del Pi, després vindrien 
l’hospital de Sant Marc, l’Alqueria del Duc, la compra del 
Castell de Bairén amb les posteriors intervencions, l’Escola 
Pia per mitjà de la creació de la Fundació Leandro Calvo, 
l’ermita de Sant Antoni, el Palau dels Borja amb un conveni 
amb els jesuïtes, la Seu, l’església de Sant Roc i el seu 
Convent, la Casa de la Marquesa amb la Fundació Bancaixa, 
la Cova del Parpalló, el Morabit (Foto 237) o Nevasca de la 
Marxuquera, la compra de la Torre dels Pares (Foto 235), o la 
Quadra de Beniopa (Foto 231), per citar les més destacades. 
Allò més important és que la sensibilitat en la protecció 
del nostre patrimoni s’ha consolidat i Gandia hui és més 
conscient del seu valor, i més com a ciutat històrica que vol 
ser capital borgiana del turisme mediterrani.   

La cultura

La gran febrada política, cultural i d’aspiracions ambientals 
que venia espentant a les institucions franquistes sense massa 
èxit institucional, però amb molt d’activisme cívic, fou com 
una eclosió en tota la comarca. Fet i fet, arribats al punt 
de l’inici de la singladura democràtica, ben prompte molta 
d’aquella gent es desencantà amb els camins que prenia la 
institucionalització de la política i la quasi municipalització 
de la cultura. Són els anys durs dels constants atacs a tot 
allò que representava el valencianisme d’esquerra. Passà 
als primers anys amb el premi de poesia Ausiàs March i 
el primer ajuntament de la UCD, fins que s’hi renovaren 
exclusivament en valencià a partir de 1983. Així i tot eren 
anys de gran activisme. A Gandia es publicava la revista 
satírica El Dàtil, que tant irritava a la gent conservadora, 
es feia el certament literari Flor de Cactus, la Associació 
Cultural de la Safor emprenia les seus diverses activitats, es 
publicava el llibre de José Miguel Borja (Foto 155) i Ignasi 
Mora (Foto 156), Gandia 1881-1980, després vindria el 
Llibre de la Safor de Nestor Novell i Ximo Muñoz, comença 
a rodar la revista d’història i cultura Ullal, o l’ajuntament 

(Foto 153) Passeig de la Rosa dels Vents. 
(AHG, CA-2837_0024)

(Foto 154) Ullals de l'Estany
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enceta el camí de renovació integral del seu Centro de 
Estudios Duque Real Alonso el Viejo, que donaria pas al 
Centre d’Estudis Comarcal i Investigació Alfons el Vell. 
Era temps de la Revista Cimal, cuadernos de cultura artística, 
que editava el galerista Pascual Lucas (Foto 103), quan a 
Gandia hi havia unes quantes galeries d’art. Son anys de 
gran activitat per al grup Pluja teatre (Foto 157). Grup que 
començà amb l’obra El Supercaminal sobre l’autopista que 
avançava, i anà eixamplant i creant tot un seguit d’obres per 
a adults i per a xiquets, consolidades després per mitjà del 
Teatre del Raval, que li permeteren una carrera artística de 
llarg recorregut. 

A partir de 1983, l’ajuntament crea el Departament de Cultura 
dirigit per Toni Durà (veure fitxes biogràfiques), que venia 
precedit per la dotació de personal per a l’Arxiu Municipal i 
la Biblioteca. Els fruits seran immediats: la Mostra Cultural 
Els Nostres Clàssics coordinada per Josep Piera (Foto 99), la 
Universitat d’Estiu a Gandia que al llarg de dècades ha posat 
Gandia en el mapa d’esdeveniments universitaris de gran 
altura, creant un pol de debat ben atractiu, i que al remat ha 

acabat arrelant la Universitat de València a la ciutat per mitjà 
del Centre Internacional de Gandia de la UV; la Universitat 
Popular de Gandia que dinamitzarà les inquietuds de la gent 
del carrer, el Teatre a l’escola dirigit pel mateix Pluja Teatre, 
el Cine Pot, o la Fira del Llibre. Tot plegat, venia a coincidir 
amb l’espenta que representà la Llei d’Ús i Ensenyament del 
Valencià que portà la nostra llengua a totes les escoles i on 
els moviments més renovadors, els Moviments de Renovació 
Pedagògica i el Col·lectiu de Mestres de la Safor, portaven 
iniciatives com la de l’Escola d’Estiu de la Safor. Tot aquell 
esforç de tanta gent pel valencià començava a donar fruïts 
tangibles. Altrament, les biblioteques de Gandia, ben 
prompte s’encaminaren a un procés constant de creixement i 
descentralització que les ha situat com a model per a moltes 
ciutats molt més importants. Foren anys de creació de mitjans 
de comunicació propis com el setmanari Gente de la Safor 
(Veure article Marta Sambrizzi) o de la creació de l’edició 
comarcal del diari Levante a la Safor (Veure article  de Josep 
Camacho). De la mateixa manera, apareixien dos canals de 
TV a Gandia, Tele Safor i Canal5 (Veure article de Dani 
Ardid) que al cap de poc s’hi fusionarien en un sol. Tancà 
aquesta brillant etapa, la celebració dels 500 anys del Tirant 
lo Blanc el 1990, amb un conjunt d’actuacions, edicions, 
actes, obres i monument, en el que es denominà l’Any del 
Tirant. Totes aquelles ambicions ajudaren a refermar el mite 
paradisíac saforenc. 

La següent dècada portava també la remuntada del teatre 
faller amb una qualitat destacable, una escola de teatre, 
la dignificació dels llibrets fallers, i en definitiva, la major 
implicació del món de la cultura en les falles. Seguia pendent 
la vella reivindicació de La Casa de la Cultura, que no 
s’aconseguiria fins a arribar al tombar de segle, per mitjà 
del conveni amb la fundació Bancaixa i la restauració de 
la casa palau del Marquès de González de Quirós com a 
casa de la cultura. Fou la dècada de la compra del teatre 
Serrano per part de l’ajuntament i de la forta demanda 
teatral i de cinema. Posteriorment vindria el seu tancament 
per fer obres i la seua reforma integral, que permetria ser hi 
obert al públic l’any 2006. Però tampoc mancaren els grans 
esdeveniments amb tot els seguit d’actes programats com 
l’Any Borja de 1992, del qual han restat les escultures de 
Manolo Boix a la plaça de l’Escola Pia o l’Any d’Ausiàs Marc 
de 1997. Anys també del Festival Internacional de Música de 
Gandia, posteriorment denominat Polisònic i complementat 
pel Marquesa Concerts a l’agost. 

A la primera dècada del nou segle Gandia tenia consolidada 
una programació cultural estable i amb un seguiment 
encomiable, el principal inconvenient el tenia en el retard 
de la posta en marxa del restaurat o nou Teatre Serrano. 
El 2003 foren inaugurats el museu arqueològic MAGa i 
la Biblioteca Central del Convent de Sant Roc. Tampoc 
mancaren els grans esdeveniments, com fou la celebració el 
2007 de l’any del Vé. Centenari de Sant Francesc de Borja, 
amb una ambiciosa posada en escena. L’efemèride coincidí 

(Foto 155) José Miguel Borja Devesa (Foto 156) Ignasi Mora Tarrazona. 
©ElTemps.cat

(Foto 157) Plutja teatre. Miquel Ribes, Ximo Vidal, Joan Muñoz, Mª Jose Gonga i Josep 
Enric Gonga
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en un moment d’entrada de cap a la gran crisi econòmica 
que esdevenia i marcaria en pocs anys, amb la precarietat de 
les finances municipals, una etapa de fortes retallades.

El 2008 encara s’encetà el prestigiós certament internacional 
de guitarra Salvador Garcia "Panxaverda" (Foto 29). Ja 
entrats en la dècada següent, cal destacar que el 2011 
s’iniciaren les obres per habilitar el Museu de les Clarisses 
en la sala d’homes de l’antic hospital de Sant Marc, o que 
el 2012 l’ajuntament declarava solemnement la “Ciutat 
literària” que posteriorment va tindre una repercussió 
fallida. Amb l’arribada de l’alcalde Torró, les vaques flaques 
foren per moltes activitats culturals i les grosses anaren a 
parar als grans espectacles populars, com  les corregudes de 
bous i concerts d’artistes internacionals, entre altres apostes 
d’una Gandia que és lamentablement recordada com a 
Gandia Shore. Enmig d’una gran crisi de deute municipal 
i amb nous aires de govern, Gandia aprofità la declaració el 
2017 per la Generalitat Valenciana, com a Capital Cultural 
Valenciana, amb el corresponent i ambiciós programa 
cultural. En definitiva, arribats als anys vint i sense prejudici 
del que resulte de la pandèmia de la Covid19, Gandia ha 
consolidat unes infraestructures culturals que li permeten 
mantenir una programació estable, tot i que els temps s’han 
endut iniciatives privades com les de les sales d’exposicions o 
les sales de cinema al centre de la ciutat. 

El CEIC Alfons el Vell al llarg d’aquestes dècades ha demostrat 
una vitalitat encomiable, amb uns mitjans sempre limitats, 
destacant la producció bibliogràfica d’estudis de la comarca, 
animats per les beques concedides i especialment com a veu 
del món cultural que ha dit la seua en el moment que tocava, 
en temes de sensibilitat amb l’entorn i de patrimoni històric, 
sense oblidar iniciatives per repensar el País València de 
futur al qual aspirem, com és el cas de la iniciativa de les 
Comarques Centrals Valencianes. Com a qualsevol entitat 
viva, ha viscut daltabaixos, fonamentalment provocats per la 
precarietat de mitjans als que ha estat sotmès. 

Un altre estament cultural important per a la ciutat han 
estat les seues bandes de música, que atrauen les inquietuds 
de sectors importants de la població. L’any 1979, la ciutat 
comptava amb una sola banda de música, la Unió Artístic 
Musical Sant Francesc de Borja. Avui Gandia compta amb 
tres societats: a més de la citada, la Unió Musical del Grau 
de Gandia creada el 1987 i el Centre Musical de Beniopa 
refundada el 1997. Totes tres amb els seus corresponents 
locals municipals d’Escola de Música reconeguts oficialment 
i amb una programació estable de festivals, concerts i 
actuacions.

Finalment, és precís parlar de la creació literària, tan 
fecunda en la nostra comarca i també a Gandia. Dir que 
l’escriptor més reconegut i prolífic és el benioper Josep Piera 
(Foto 99), és dir una obvietat. Piera en estos anys de plenitud 
i maduresa ha publicat algunes de les seues millors obres 
en vers i en prosa, ha estat distingit amb diversos premis 

i reconeixements, i especialment ha destacat com a gran 
referent i acomboiador cultural de la Safor. Afortunadament 
no ha estat sol en el camp de la creació, Ignasi Mora (Foto 156) 
i Ferran Garcia-Oliver (Foto 157) són escriptors en prosa ben 
premiats i reconeguts. En el camp de la poesia destaquen el 
desaparegut Joan Climent (Foto 160), que en plena maduresa 
i amb obres publicades en castellà, debutava amb notable 
fortuna amb diversos llibres de versos en valencià. Com les 
poetesses Teresa Pascual (Foto 161) o Maria Josep Escrivà 
(Foto 159). Tanmateix, publicaren amb reconeixement els 
desapareguts Joan M. Monjo (Foto 101) en narrativa i Vicent 
Olaso (Foto 162) en poesia. Rafa Gomar (Foto 159), Joan E. 
Gonga (Foto 157), Juli Capilla (Foto 163), Mercé Climent o 
Isabel Canet (Foto 158) podrien representar una mostra de 
la narrativa més actual, com els poetes joves que han eixit a 
la llum en els darrers anys, és el cas de Joan Deusa o Vicent 
Lloret. Cal ressenyar també, la forta vocació literària de José 
Miguel Borja (Foto 155), que ha publicat nombroses novel·les 
en castellà. En definitiva, tot un ventall de gent de la ploma 
que ha contribuït a encimbellar la imatge de Gandia, com a 
ciutat literària i dels clàssics. 

(Foto 157) Ferran García Oliver 
©Saforissims

(Foto 158) Isabel Canet Ferrer 
©Autorsalesaules

(Foto 159) Rafa Gomar i Maria Josep Escrivà ©PasqualMolina
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La Societat de Foment i la ciutat 

Una societat com la de Foment d’Agricultura, Indústria 
i Comerç, que durant els anys anteriors a l’adveniment 
democràtic dels anys setanta, havia representat una part 
important de les aspiracions de la burgesia i de l’establishment 
local, fins i tot de les activitats cíviques, culturals i festives, 
en arribar a aquells anys de ventada de canvi, es replegarà 
en si mateixa. Després de les eleccions municipals del 79, 
sent president José Colomer (Foto 108), Foment perdé un 
protagonisme important. Socis seus serien actors destacats 
de la nova corporació municipal, però les coses ja no es 
cuinaven enmig de les seues parets. La Societat oferia, a 
més dels serveis propis als socis, instal·lacions obertes com 
la biblioteca de consulta o la sala d’exposicions, però poca 
cosa més. 

L’any 1980, enmig de les polèmiques provocades per la 
Batalla de València que arribaven a Gandia, destacats 
membres de la societat, alguns en la directiva com ara 
Felipe Perles (Foto 112), Juan Beltrán (Foto 145) o Salvador 

Borràs, foren membres actius en les activitats de la societat 
Lo Rat Penat i especialment organitzant cursos de la Real 
Acadèmia de Cultura Valenciana, entitats bel·ligerants per 
qüestions identitàries de la llengua o de la història valenciana 
i enfrontades a les institucions, com ara la Universitat de 
València o el mateix Ajuntament de Gandia. La RACV 
animada per l’historiador José Aparicio va organitzar tots 
els estius un seminari, tractant de rivalitzar o contrastar amb 
la Universitat Internacional d’Estiu de Gandia que organitza 
l’ajuntament. En addicció, cal dir que els esmentats cursos 
s’han desenvolupat al llarg de més de vint-i-cinc edicions. 

Tot plegat, Foment va restar molt alineada amb aquell sector 
sociopolític molt conservador. Afegir com a nota il·lustrativa 
que a l’edifici social, al balcó principal, hi havia un pal 
amb la bandera espanyola, que dècades després de l’Estatut 
d’Autonomia de la CV, encara lluïa solitària sense incorporar 
la senyera oficial valenciana. Costà, però finalment tombat 
el segle, acordaren posar dos pals i penjar les dos banderes. 

Tot i que en aquells anys de la transició s’organitzaren 
conferències d’afamats personatges espanyols, hi havia un 
Club d’Escacs (Club Ajedrez Fomento Gandia) i fins i tot 
donaren cabuda als primers certàmens literaris de Flor de 
Càctus, l’activitat entorn a la qual basculà la Societat fou 
el famós Bingo de Foment. El 1977 hi havia començat a 
funcionar incloent màquines escura butxaques en els seus 
salons. El Bingo amb els seus ingressos va facilitar una etapa 
amnèsica pels abundants guanys econòmics i al remat va 
acabar creant un forat financer preocupant per a l’entitat, 
quan el 2004 va ser tancat. 

Com què les majors activitats de la societat al llarg de dècades 
foren els campionats de truc i algun sopar social de gala, i 
hi havien oblidat el seu esperit fundacional, hi varen haver 
diversos intents de renovació, inicialment avortats per les 
directives regnants. El primer hi fou en l’any 1993, on gent 
com Enrique Nogueroles postulant-se per a vicepresident, 
Eudald Gonzàlez, Eligio Domingo o Julio Fuster, intentaren 
entrar en la directiva i perderen front als candidats oficials 
proposats per la presidència, com ara Vicente Ribes com a 
vicepresident, Felipe Perles, Juan Beltrán, José Mª Ángel, o 
Juan Ribas com a vocals, entre altres. L’any 2001, amb un altra 
renovació tornaren a presentar-se dos candidatures i de nou 
fou guanyadora l’oficialista, amb gent com Vicent Castellà 
de vicepresident, Juan Beltrán, José Mª Àngel o José Ramón 
Pérez Gea, entre altres. Enfront tenien als joves renovadors, 
capitanejats per Joan Morant com a vicepresident, i entre 
altres, a Joaquin Bernabeu (Foto 169), Ignació Román, 
Francisco Moragues (veure fitxes biogràfiques),  Rafael Durà 
(Foto 177), Salvador Micó (Foto 165) o José Manuel Varó 
com a vocals. 

El president Colomer ho va ser durant 27 anys, fins que 
al 2003, quan el bingo ja s’havia convertit en el principal 
problema societari. En unes noves eleccions va ser substituït 

(Foto 160) Joan Climent

(Foto 162) Vicent Olaso Sendra. (AHG, 
CA-2400_0000)

(Foto 161) Teresa Pascual © Saforissims

(Foto 163) Juli Capilla. 
©Lletraimpressaedicions
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per Juan Koninckx (Foto 164). Per conformar l’equip directiu 
d’aquelles eleccions i a la vista que la força de renovació 
podia derrotar-los, l’stablishment va pactar una única llista 
on a més de la gent tradicional (Beltran, Pérez Gea, ...) 
s’incorporà Joan Morant com a tresorer, Javier Bertó de 
secretari i Salvador Micó o Joaquin Bernabeu com a vocals. 
Aquella directiva, groso modo, s’allargaria fins a les eleccions 
de 2005. Poca cosa deixaren fer als nous: tancar i intentar 
aclarir els tèrbols comptes del bingo i obrir el restaurant en la 
sala d’exposicions del passeig. Arribats a les eleccions parcials 

de 2005 es presentaren dos candidatures, guanyant la de la 
vella guàrdia que feia vicepresident a Josep Lloret Tarrasó 
i on estarien entre altres José Mª Ángel, Victor Timoner 
o Antonia Estrugo. El 2007 va renovar com a president 
Koninckx, de vicepresident Lloret, i entrà de secretària 
Maria Antonia Mantecón, i com a vocals Victor Timoner, 
Salvador Micó, José Mª Àngel o José Tormo, entre altres. Hi 
havia una clara continuïtat del passat de la societat. Després 
de tants anys d’estabilitat en les directives s’aveïnaven 
anys de canvis. Així passà al 2011, on fou elegit Salvador 
Micó (Foto 165) com a president, Lloret de vicepresident, 
Mantecón de secretària (Foto 167), o Pérez Gea de vocal, 
però entrava gent nova o renovadora com Rafael Juan de 
tresorer, Joaquin Bernabeu, José Luís Más, Ignacio Roman 
o Rafael Durà (Foto 177). Siga com siga, Micó va dimitir 
de president a l’any següent de la seua elecció i va passar a 
ocupar la presidència interinament, durant uns mesos, Josep 
Lloret (Foto 166), fins a les eleccions de 2012. 

En aquestes eleccions és on es va donar un canvi significatiu 
amb Joaquin Bernabeu (Foto 169) de president. Aquest va 
instituir varies vicepresidències que passaven a tindre unes 
funcions definides i que lligaven al món empresarial de la 
comarca, representat per la FAES (Federació d’Associacions 
d’Empresaris de la Safor) i la figura que la presidia, Rafael 
Juan (Foto 172), com a vicepresident de Foment. Serien 
també vicepresidents Antonio Vicente Muñoz, Victor 
Timoner i Rafael Durà, secretari Ignacio Roman (Foto 168), 
tresorer Enrique Nogueroles i vocals Lloret, Mantecón, Pilar 
Gutierrez (Foto 174) o Emilio Rees. Aquestos quatre anys 
varen ser de renovació profunda de la societat, d’apertura a 
les empreses de la comarca i de tractar de donar nous aires a 
la vella institució, fins i tot amb qüestions simbòliques com 
obrir una porta a la Vila Nova des de la cafeteria per tal de 
fer-la més accessible al públic en general i compensar eixa 
impressió elitista que tenia. Com també es va enllumenar 
tota la façana principal. Justament, arribats a les eleccions 
del 2016 el president Bernabeu va continuar amb Rafael 

(Foto 164) Juan Koninckx. President de Foment AIC (2002 - 2011)

(Foto 165) Salvador Micó Garcia. 
President Foment AIC (2011 - 2012).
Galeria de Presidents.

(Foto 167) Maria Antonia Mantecón 
Burgos. Secretaria Directiva Salvador Micó. 
Arxiu familiar

(Foto 166) Josep Lloret Tarrasó. President 
Interí de Foment (2012)

(Foto 168) Ignacio Román Pascual. 
Secretario Directiva Joaquin Bernabeu. 
Arxiu familiar
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Juan de vicepresident d’acció empresarial, però incorporà 
com a vicepresidents a Francisco Sellens (Foto 170) d’acció 
social, Pasqual Molina (Foto 173) d’acció cultural i Bernardo 
Montserrat (Foto 171) d’acció d’instal·lacions, Joaquin 
Barber de tresorer  i de vocals a Ramón Soler (Foto 175) 
i Enrique Nogueroles entre altres. Cal destacar en aquest 
període la venda del local que donava al Passeig, per tal de 
sanejar els deutes de la societat. 

La pandèmia i les restriccions de la Covid19 va colpejar 
socialment de tal manera que les eleccions que tocaven el 
2020 varen haver de posposar-se –per imperatius sanitaris 
i administratius– a l’abril de 2021, on va eixir de president 
Joaquin Barber Peiró (Foto 176), incorporant com a 
vicepresidents a Juan Pablo Tur (Foto 178) d’acció empresarial 
–que al mateix temps és president de FAES–, Rafael Durà 
(Foto 177) d’acció social, Pasqual Molina (Foto 173) d’acció 
cultural i Salvador Gregori (Foto 179) d’acció econòmica. 
Com a secretari a Joaquin Barber Deusa (Foto 180), de 
tresorer a Alejandro Bañuls i com a vocals a Maria Antonia 
Mantecón, Pilar Gutierrez (Foto 174), Ramón Soler (Foto 175), 
Bernardo Montserrat, Ignacio Roman, Enrique Cabanilles, 
Vicente Escoto, i Juan Fernando Rubio. La societat ha fet 
un resset i s’ha posat al dia, ha intentat crear activitats en 
l’àmbit empresarial, que li és propi. Precisament, als seus 
salons, a més d’acollir tota classe d’actes socials i culturals, 
són freqüents actes de les dos organitzacions empresarials de 
la comarca com són la FAES i el CES (Cercle d’Economia 
de la Safor). Així i tot, el gran repte que afronta la societat, 

(Foto 169) Joaquin Bernabeu Valls. President de Foment AIC (2012 - 2021) 
©SergiEscrivà

(Foto 170) Francisco Sellens Pascual. 
Vicepresident Àrea Social. Directiva 
Bernabeu Valls . Arxiu familiar

(Foto 174) Maria Pilar Gutiérrez 
Fernández de Liencres. Directives de 
Micó, Bernabeu i Barber . Arxiu familiar

(Foto 172) Rafael Juan Fernández. 
Vicepresident Àrea Económica. Directiva 
Bernabeu Valls ©SergiEscrivà

(Foto 171) Bernardo Monserrat Lafuente. 
Vicepresident Àrea Instal·lacions. Directiva 
Bernabeu Valls . Arxiu familiar

(Foto 175) Ramón Soler Blasco. Vocal 
directives de Bernabeu i Barber. President 
Cercle d'Economia de la Safor (CES) 

(Foto 173) Pasqual Molina Faus. 
Vicepresident Àrea de Cultura. Directives de 
Bernabeu Valls i Barber Peiró ©SergiEscrivà
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(Foto 177) Rafael Durà Melis. 
Vicepresident Àrea Social. Directiva Barber 
Peiró ©SergiEscrivà

(Foto 179) Salvador Gregori Escrivà. 
Vicepresident Àrea Econòmica. Directiva 
Barber Peiró ©Gandia.es

(Foto 180) Joaquin Barber Deusa. 
Secretari General. Directiva Barber Peiró.
Arxiu familiar

(Foto 178) Juan Pablo Tur Guillem. 
Vicepresident Àrea Econòmica. Directives 
Bernabeu Valls i Barber Peiró. President de 
FAES (2018 - ) ©SergiEscrivà

(Foto 176) Joaquin Barber Peiró. President de Foment AIC (2021 - ) ©SergiEscrivà

en un moment de grans transformacions socioeconòmiques 
i mentals, és trobar l’encaix de les necessitats dels sectors més 
actius, productius, professionals i innovadors de la societat 
gandiana, en allò que la centenària institució pot fer de casa 
comú i altaveu de llurs aspiracions.
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(Foto 181) Beniopa. Inicis segle XX. (AHG, CA-2236_0001)

Un dels àmbits on el valencianisme tradicionalment ha fet 
forat ha sigut l’espai local. La proximitat ha oferit excel·lents 
oportunitats per a explicar-se, sense el filtres que ara i adés 
posen i han posat els grans mitjans de comunicació al servei 
dels partits espanyols. El treball callat però profitós d’anys i 
panys, sovint en condicions poc amables i el vent en contra, 
ha permès, tanmateix, el sorgiment d’una nova generació de 
polítics ambiciosos que han fet el salt cap l’àmbit nacional i 
estatal. Els pobles són la millor la pedrera per al reclutament 
i la preparació dels nostres representants.

 El valencianisme, però, massa sovint ha pecat d’excés de 
localisme, poc compromès amb el que passa al terme del 
campanar més pròxim. Aquesta deficiència també ha sigut 
el preu d’un aprenentatge, com també el resultat de les 
escasses forces i mitjans disponibles. En qualsevol cas, l’espai 
local, aquests «espai viscut» per la gent de forma natural i 
espontània, cal no perdre’l mai de vista. És, sens dubte, 
el que més ens afecta, els que més condiciona els afers de 
la vida quotidiana. En la ciutat l’escenari local es dilueix 
en la magnitud i la multitud, però així i tot dona solidesa 

Beniopa, annexió i metàfores

Ferran Garcia-Oliver
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als «barris», que a voltes són antics pobles absorbits per la 
metròpoli.

 Això és el que va passar amb Beniopa, el meu poble, raó 
per la qual sempre duc una mena de ferida interior, feta de 
sentiments molt primaris, però, què hi farem, sabent que 
mai no trobaré l’antídot adequat. El 26 de novembre de 
1965, d’un calbot Beniopa va perdre la condició de municipi 
autònom i va ser annexionat a Gandia. El calbot, ben dolorós, 
va quedar certificat en el decret signat per la mà obscena del 
mateix Francisco Franco. Si bé es mira, doncs, es posava fi a 
una història que es remuntava, si més no, al segle XI, és a dir, 
dos-cents anys abans de la fundació de la vila de Gandia. I 
no ho dic per reclamar pedigrí, en un exercici de xovinisme 
sobrer, sinó per emfasitzar el llarguíssim trajecte per les 
sendes de la història de la que va ser l’alqueria musulmana 
més poblada de la Safor, i que s’hagué de reinventar el 
1609, quan els Àustries i els seus còmplices reballaren cap al 
nord d’Àfrica aquests altres valencians que duien vuit-cents 
anys a la terra. El 1965, amb el record dels assassinats de la 
revolució i la postguerra encara penjant de les jàssenes de les 
cases —set morts per cada costat, ni un més, ni un menys—, 
l’Ajuntament de Beniopa va fer tot el que tenia a les seues 
mans per a impedir l’operació, però va entropessar contra un 
mur infranquejable. Gandia tenia la força, els mitjans i les 
complicitats amb el règim que el poble no tenia.

 Recordem les marques més llampants de l’operació de 
rapinya executada pels pixavins franquistes i grandots de 
bades de l’Ajuntament de Gandia, comandats pel llavors 
alcalde Juan Lorente. El 26 de juny de 1963, el Ple municipal 
de la ciutat obria la caixa de trons amb la decisió d’iniciar 
un procés de fusió amb Beniopa, Benipeixcar i Benirredrà. 
El pretext al·legat es basava en el fet de compartir carrers 
que depassaven els respectius nuclis. S’hi filava molt prim, 
però, interessadament, Gandia ometia línies divisòries 
inapel·lables, com ara la sèquia de la Pelleria, que marcava 
no sols una fita carregada amb l’embalum de la història sinó 
també una fita mental i un marcador cultural, que separava 
el «camp» de la «ciutat»: un món encara primordial d’un 
altre que volia abraçar com fos la «modernitat», i ací dins 
cabia des de l’enderrocament de les muralles a l’obertura 
al turisme de masses. I ara, per fi, podria acabar amb tres 
ulls de polls que des de la fundació de la vila no feien més 
que desafiar la jurisdicció de Gandia i barrar-li l’expansió. 
Mentre que Benirredrà se’n va salvar, perquè el motiu 
senzillament era fals, i la corporació de Benipeixcar abraçava 
l’assimilació, Beniopa decidia oposar-se amb tots els mitjans 
a l’abast, massa pocs, tot siga dit.

La batalla va ser jurídica i simbòlica. No hi havia batalla 
«política» –encara que en el fons ho era–, perquè en plena 
dictadura no hi havia més política que l’escudellada pel 
règim. Alhora que els advocats de Beniopa presenten 
al·legacions al procés, l’alcalde i els regidors donaren el vist i 
plau a la construcció d’un edifici per tancar l’accés del carrer 

de Sant Jordi cap a Beniopa. El cul-de-sac inesperat exasperà 
els pixavins franquistes i grandots de bades de Gandia, i 
encara més la victòria inicial de Beniopa en les instàncies 
judicials. Tot semblava que David faria doblegar els genolls 
del Goliat soberg i cregut.

Però la història no sol sorprendre pel seu cantó benigne. 
Lorente comptava d’una xarxa de contactes personals que 
arribava fins a la cuina del consell de ministres. La connexió 
Gandia-Madrid, que tan profitosa no tardaria a veure’s –en 
forma, per exemple, de destrucció de la platja i creixement 
salvatge–, començava a assentar-se sobre bases sòlides. I és 
així com arribà a Beniopa la notícia del decret de supressió 
del seu Ajuntament i la incorporació a Gandia. El 26 de 
novembre de 1965 se signava l’acta de dissolució, i no aquella 
«fusió» del projecte inicial. Tot havia anat molt de pressa, 
justament en una administració franquista caracteritzada 
per la lentitud i l’exasperant tràmit burocràtic. Beniopa 
disposava tan sols de vuit dies per a la liquidació dels 
comptes i el lliurament de la «caixa», ben plena, a Gandia. 
Ni l’elegància ni el decòrum van ser actituds dels franquistes 
pixavins grandots de bades, sinó més aviat l’urc i les ganes de 
posar sal a les ferides. Tot plegat ens diu, en efecte, que des 
del Parpalló el peix gros es menja al menut, i que la victòria 
accidental de David ens l’hem de mirar com una invitació 
a la resistència i una confiança, una «fe», en les possibilitats, 
tan atzaroses i insòlites, de capgirar el curs de la història, de 
la gran història i de la petita història com la de Beniopa.

A la supressió de l’autonomia municipal s’afegiren tot un 
seguit de mesures que, d’una manera o altra, contribuïen a 
esborrar la memòria col·lectiva. Oficialment, des de Gandia, 
Beniopa passà a ser el «barri de la Magdalena», si en vols 
més, para el cabàs. Convenia el més prompte possible aterrar 
la sèquia de la Pelleria. Sobretot el poble es quedà sense el seu 
cementeri, el vincle més sentit amb els avantpassats. Gandia, 
els seus dirigents, no inventaven res, tan sols es limitaven 
a aplicar pro domo els mètodes del nacionalisme espanyol 
d’estat amb què s’havien criat i educat.

Beniopa ho va viure com una tragèdia. La por infligida 
per la dictadura desbaratava qualsevol vel·leïtat de protesta, 
i així un abús més sense pal·liatius s’afegia a les injustícies 
del règim del general Franco. La derrota es carregà sobre 
els muscles de l’alcalde, Casimir Garcia Aparisi, al qual 
acusaven d’haver «venut» el poble a canvi de prebendes 
que només existien en la imaginació de la gent que el volia 
malament. Una colla de veïns, aprofitant les festes del carrer 
de Sant Ramon, muntaren la paròdia de «la Rendició de 
Breda», on l’alcalde de Beniopa lliurava les claus del poble al 
de Gandia. Fins al final de la vida va dur el dol i la vergonya 
d’una pena intransferible i el pes d’una injúria, contra ell i 
el poble. Casimir de Carbó, el seu sobrenom, era mon pare. 

El desassossec d’aquella arbitrarietat del 26 de novembre 
de 1965 persisteix encara, i si és així és perquè Beniopa ha 
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encaixat malament dins la ciutat de Gandia. Recents estudis 
revelen que les transferències de riquesa cap a Gandia superen 
de lluny les que van en sentit invers. Hi ha, a més, una 
malagradosa sensació d’exclusió que ha anat arrossegant-se 
dia a dia, mes a mes, any rere any, des d’aquella data fatídica. 
Sense un projecte en el qual Beniopa es puga sentir còmoda, 
des de la perspectiva del benestar col·lectiu, econòmic, 
cultural i lúdic dels seus veïns, el poble continuarà sent una 
realitat al marge de Gandia. Beniopa no és qualsevol «barri» 
de Gandia. És senzillament una altra cosa: un poble, amb la 
seua pròpia parròquia i, sobretot, amb el pes d’una història 
pròpia.

¿No ens és familiar aquesta imatge? Poseu-hi, per comptes de 
Beniopa, el País Valencià sencer, i comprendrem el significat 
íntim de la dolència i que, en efecte, el valencianisme ha 
fet seua. Beniopa és una metàfora del poble castigat per 
forces superiors i que resisteix a esdevenir un pura fórmula 
administrativa sense suc ni bruc, i, per si no n’hi havia 
prou, maltractat fiscalment. Beniopa és singular. Tots som 
diferents, però tots som iguals. Les persones i els pobles, i 
hem d’aprendre a viure amb la diferència i les diferències 
dels altres, sense cap retall de la igualtat.
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L’actual nom de la barriada de Benipeixcar al municipi de 
Gandia prové dels àrabs, ja que l’alqueria que englobava 
l’antiga població era d’origen musulmà: l’alqueria dels Beni 
Bescar o Banî Biskâr. Posteriorment i d’una forma molt 
resumida, al segle XVII va ser repoblada pels genovesos i, 
cap al segle XIX, va tindre l’entitat pròpia de municipi: el 
poble de Benipeixcar. 

Malauradament, al 1965, sense comptar amb l’opinió de 
veïnes i veïns i mitjançant decret governamental, el poble 
independent de Benipeixcar (conjuntament amb el municipi 
veí de Beniopa) es va integrar com a barriada de Gandia, 
com a expansió de la ciutat. 

Banî Biskâr. L’origen de Benipeixcar.

Vicent Gregori Acosta

(Foto 182) Antic Ajuntament de Benipeixcar. (AHG, CA-0283_0064)
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Prenent com a referència a l’historiador Francesc Torres Faus, 
aquest fet es detalla al llibre “Benipeixcar. Imatges i paraules 
de la memòria”, publicat al 2011 pel també historiador Abel 
Soler.

Segons el que disposava l’article 13 de la Llei de Règim Local en 
l’ època del franquisme, es podia al·legar com a motiu d’annexió 
la confusió dels nuclis urbans dels termes municipals (en 
aquest cas de Gandia i Benipeixcar) per al desenvolupament 
de les edificacions. Per la qual cosa, els edils de Gandia van 
iniciar l’expedient d’annexió, ja que l’article 8 de la mateixa 
Llei preveia la incorporació de municipis menuts a uns altres 
de grans, sempre que foren limítrofes. La Llei deia que per a 
procedir a la “unió” de termes era prou que es posaren d’acord 
els municipis interessats, sense necessitat de consultar al veïnat. 

Malgrat que l’ajuntament de Benipeixcar es va mostrar 
disconforme amb la petició d’annexió per part de Gandia, en 
un principi es va poder ajornar aquesta annexió fins que al 1965 
l’ajuntament de Gandia replantejà amb més contundència la 
seua voluntat.

El 1965 Beniopa tenia 1,24 km2 i 3.605 habitants, 
segons el cens de 1960. La superfície de Benipeixcar 
era de 0,48 km2 i la seua població de 2.037 
habitants; I en tercer lloc, Benirredrà tenia 0,39 km2 
i 938 habitants. Gandia, en la mateixa data, tenia 
ja 25.982 habitants i un terme municipal de 61,45 
km2. L’expedient d’agregació es va iniciar el 1965. El 
25 de juny l’alcalde de Gandia presentava una moció 
al ple municipal on proposava sol·licitar l’annexió 
de Beniopa, Benipeixcar i Benirredrà a Gandia. 
Fomentava la seua moció en l’ interès públic i en 
l’existència d’una vida en comú, com ho demostraven 
la continuïtat dels carres de Gandia i dels tres pobles; 
l’existència de serveis comuns, com l’aigua potable, 
l’enllumenament i el clavegueram, i la utilització per 
part dels veïns d’aquests tres pobles de tots els serveis de 
Gandia: comerç, espectacles, sanitaris, etc. 

Els tres ajuntaments afectats s’ hi oposaren frontalment. 
Però tots els informes que va recollir el Govern Civil 
de València foren favorables a l’agregació. Així, la 
Diputació va informar favorablement basant-se en 
l’escassa extensió superficial dels tres municipis, la 
continuïtat de les edificacions, la vida en comú i la manca 
de recursos municipals. El Servei Provincial d’Inspecció 
i Assessorament de les Corporacions Locals va destacar 
els ingressos insuficients de les tres corporacions locals, 
la deficiència dels serveis municipals i les dificultats 
per a dur a terme infraestructures urbanes comunes a 
les diverses poblacions. A la vista d’això, el governador 
civil també va informar favorablement de l’agregació. 
El Consell de Ministres va aprovar l’agregació de 
Beniopa i Benipeixcar a Gandia, mitjançant el Decret 
1.122/1965, de 8 d’abril, però va denegar l’agregació 

de Benirredrà. El fet que aquest municipi no limitara 
amb el de Gandia fou decisiu. No valia l’excusa que, 
si s’agregaven Beniopa i Benipeixcar, aleshores sí que 
limitarien Gandia i Benirredrà, ja que l’exigència 
d’una llei no pot tenir en compte esdeveniments futurs. 

Segons el propi Soler, altre factor que va ser decisiu i 
fonamental per a dur a terme aquest fet, va ser la decisió de 
dotar a Gandia amb un Hospital, el “Francesc de Borja”, 
per a la qual cosa es requeria que la ciutat superara un 
cert nombre d’habitants, que amb l’annexió de Beniopa i 
Benipeixcar, augmentava notablement la població, el que 
suposava un punt a favor per a la inversió sanitària, a més 
a més tenint en compte que la seua ubicació estava prevista 
en un punt estratègic entre les tres poblacions: Gandia, 
Benipeixcar i Beniopa. 

El 22 de novembre de 1965, l’alcalde de Benipeixcar, 
Fernando Mañó Valls i els seus regidors (Alfredo Aparisi 
Bañuls, Juan A. Colomina Peiró, Andrés Faus Martínes, 
Juan Ferrer Romero, Cristóbal Martínez Ferreiró, Jesús 
Martínez Montserrat, Alfredo Morán Subiela, Antonio 
Romero Torres) es reuniren en sessió extraordinària per 
dissoldre l’ajuntament i el municipi de Benipeixcar. 

Quatre dies després, el 26 de novembre de 1965, al saló de 
plenaris de l’ajuntament de Gandia, es van reunir els alcaldes 
i els regidors dels tres municipis, presidits pel delegat del 
Govern Civil, Francisco Giménez Marrades, sent alcalde de 
Gandia Juan Lorente García (Foto 81), on es va procedir a 
la dissolució, incorporació i nomenament de les comissions 
liquidadores de Benipeixcar i Beniopa. 

Gandia sumava així els béns i els diners municipals de les 
dos poblacions, així com un augment del terme municipal 
en 1,72 km2 i en el nombre d’habitants.  

Des de la seua integració com a una barriada més del municipi 
de Gandia, amb Junta de Districte pròpia, Benipeixcar ha 
estat en un continu creixement expansiu des de la zona o 
part antiga cap a la partida rural de l’Assoc o actual alqueria 
de Martorell (el que s’anomena com a Benipeixcar 3 o també 
coneguda com la zona del Museu Faller, per trobar-se en 
aquest espai l’emblemàtic edifici inaugurat al 2008) però 
també va tindre una expansió urbanística cap al municipi de 
Benirredrà amb nombroses finques on abans hi eren camps 
i horts. 

El nucli antic de Benipeixcar, que va ser remodelat i 
peatonalitzat entre els anys 2002 i 2003, es conserva en 
l’actualitat com el nucli identitari de l’antic poble que fou 
amb personalitat pròpia. 

D’aquells 180 habitants originals (datats demogràficament al 
1385), als 2.000 (en la dècada dels seixanta) fins arribar als 
prop de 9.000 de la barriada de Benipeixcar en l’actualitat 
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(segons el padró municipal de l’ajuntament de Gandia a data 
2021). 

En l’actualitat la barriada fita amb el poble de Benirredrà 
(per l’avinguda de Les Esclaves), amb el municipi del Real 
de Gandia (per la Ronda de l’Anella), amb la barriada del 
Raval (pel carrer de Sant Vicent i el carrer Rafelcofer) i amb 
la barriada de Roís de Corella (pel carrer Benicanena). 

En quant a serveis municipals, compta amb una Escoleta 
Municipal (la de Dos Campanars) tot i que l’Escoleta 
Municipal del Raval també està situada dintre de la barriada 
de Benipeixcar, el col·legi públic d’educació infantil de 
Benipeixcar, el centre auxiliar mèdic (ubicat a les antigues 
escoles), el centre social com a extensió de l’ajuntament i 
seu de la Junta de Districte, el pavelló poliesportiu Raval-
Benipeixcar, la biblioteca del barri (ubicada en l’antic cinema 
Palacio de los Deportes), el Museu Faller de Gandia, l’església 
de Sant Cristòfol amb el seu cementeri parroquial, com a 
edificis a destacar. 

Entre les associacions que li donen vida a la barriada cal 
anomenar a l’associació de veïns, les associacions de festers 
(del Crist de l’Empar, de Sant Lluís de Gonzaga i la Mare 

de Déu dels Desamparats), l’associació de dones i les dos 
comissions falleres (la de Benipeixcar i la de l’Alquerieta i 
Museu Faller).

Les festes patronals de la barriada, que encara es mantenen 
gràcies als seus festers, son al voltant del 10 de juliol, festa en 
honor al seu patró Sant Cristòfol. 

L’escut heràldic de Benipeixcar està representat per la 
cornucòpia (emblema romà de l’abundància) i dibuixat sobre 
camper d’argent. Més tard s’incorpora la creu de l’Ordre 
Militar del Temple (en honor dels cavallers de conquesta 
que auxiliaren Jaume I), i la corona ducal dels senyors del 
municipi, els ducs de Gandia. 

Poc més de mig segle ha passat però, no ha estat el temps 
suficient per a que les veïnes i veïns de Benipeixcar obliden 
els seus orígens, els costums i les tradicions que van marcar 
la vida de tot un poble.

Mentre la gent viu el carrer, el poble està viu. I Benipeixcar 
està viu perquè els seus veïns, els avantpassats i els actuals, 
viuen amb intensitat els seus carrers i fan poble.



108



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

109

Urbanisme

Introducció

La Gandia dels anys 20 tenia 11.600 habitants. A finals del 
XIX hi havia arribat el ferrocarril a vapor per via estreta des 
de Carcaixent i s’hi havia celebrat una Exposició regional 
sobre Maquinària Agrícola, que significaven unes novetats 
innegables. El camí de la modernitat prenia definitivament 
força darrere l’obertura del port (1893) i els nous lligams 
tant amb els anglesos i Europa com als veins de l’Alcoià, 
gràcies al nou tren de via estreta que des d’aquell duria carbó 
a les fàbriques de la comarca veina. Amb el port teniem a 
mà un món nou, més modern i industrialitzat, on poder 
vendre molt millor la passa, fruites i hortalisses. Així la 
producció agrària i la progressiva transformació a regadiu, 
consolidada amb els pous d’extracció d’aigua amb motor, 
tenia un mercat europeu d’infinites possibilitats, just quan la 
fil·loxera havia arruïnat les vinyes, el mercat de passa estava 
saturat i la taronja s’obria pas amb èxit. Els nostres veïns 
de l’interior, també trobaren, amb el tren “la xitxarra”, o 
“la panderola”, el camí de la mar i, amb ell, un lloc on fer 
negoci i també on passar les vacances d’estiu. Construeixen 
els primers xalets en l’avinguda de la Pau, enfront del port, 
i a ells s’uneixen els membres més actius de la burgesia 
local, canviant el sud, la nostra tradicional platja de Venècia 
vora el riu, per un lloc verge al nord del port ara accesible 
mitjançant el pont constrüit per a fer el dic. Començaren les 
cassetes i la “Colònia del duro” i va naixer la Platja Nord que 
hui coneixem.

La modernitat, sinònim del progrés, era una paraula 
il·lusionant. La “Fiesta del progreso” era el lema utilitzat en 
la inauguració del port, el sindicat d’obrers portuaris duia el 
nom de “El Progreso”, el setmanari dels republicans gandians 
(1908) portava el nom de “La Gandia Moderna” i amb “La 
Moderna” es donà a conéixer la fàbrica de gel. Per a faltar 
no faltava ni el nom de “Modernisme” a la nova arquitectura 
que renegava dels historicismes acostumats i que es deixarà 

veure a Gandia sobre 1920 (Teatre Serrano, Gran Hotel, cine 
Royalty), ni al bar “La modernista” (Foto 183) del Passeig en 
el cantó al Mestre Giner.

Molt llarg i amb molts problemes va ser el camí a recorrer 
per arribar a configurar-se com una ciutat moderna –els 
mitjans de connexió citats, port artificial, dos trens de via 
estreta i una dolenta carretera, encara que fonamentals n’eren 
humils-, com vaig relatar al llibre Gandia i Modernitat 
(2015). I no serà fins als 60, amb 20.340 habitants, quan 
puga’m dir que arribem a formar part de la societat moderna 
i de dispossar de la seua arquitectura. Entre aquests anys, 
canvia la classe dirigent, senyorial i terratinent, a burgesa, 
comercial i exportadora. Passada una forta crisi política i 
laboral, entre el 1924-1932 s’alcança el cim del comerç de 
taronges i com diu Camarena (Foto 93) “a los gandienses 
se les van llenando los ojos de tierra (por la naranja) y 
abandonan la opción industrial”, deixarem de costat el 
camí de la industrialització. És un trajecte que recorre des 
de la monarquia constitucional, a la dictadura de Primo de 
Rivera, la República i al franquisme més dur, tot arribant a 

Alberto Peñín Ibáñez

El camí a la modernitat (1923-1975)

(Foto 183) Bar "La modernista" ©Col·leccióBorja-Monrabal
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la mort de Franco. A la Gandía modernitzada de 1975, fí del 
nostre relat, amb més de 45.000 habitants, a soles li faltarà –i 
no és poc– la democràcia i la plena integració amb Europa.

És el periode 1923-1975, el que tractarem en aquest article. 
El relat no ho farem linealment, sinó a través d’uns pocs 
fets urbans rellevants (6 en total) que, al meu entendre, 
defineixen aquesta primera etapa en l’àmbit de l’urbanisme 
i l’arquitectura. Apuntem, com se sap, que mai els anys 
concrets tanquen la vida i esdeveniments socials, el que 
motivarà alguna digressió fora dels límits temporals estrictes.

1. Urbanització de Gandia, l’higienisme a la ciutat

El primer projecte d’eixamplar la ciutat fora de les muralles, 
s’havia aprovat amb molts problemes el 1880 als terrenys 
al sud dels Vallier-Rausell, hui conegut com l’Eixample 
del Prado. Les muralles s’havien enderrocat en 1878 i el 
poc creixement urbà i l’antiga vila anaven convivint sense 
massa preocupació per ell lloc, la higiene o les condicions 
d’habitabilitat. La seqüència tradicional de fer ciutat era i 
seria durant molts anys, fer cadascú la seua edificació, sense 
o amb permisos oficials, després dotar-la minimament d’una 
urbanització bàsica (aigua i allumenat) per l’Ajuntament, i 
per últim planificar-la i acometre la urbanització amb les 
expropiacions imprescindibles per a garantir l’accesibilitat. 
Els Eixamples i els Projectes d’Alineacions, documents de 
la nova societat burgesa, pretenien trencar eixa dinámica. 
Sense comptar amb les dotaciones escolars, sanitàries etc. 
que s’incorporaran molt més tard.

L’higienisme com a doctrina, hi havia estat la justificació 
de l’enderrocament de les muralles. Encara que a mitjans 
del XIX havien començat a allumenar-se a Gandia carrers 
amb llànties d’oli i després de petroli, tardarà fins a finals de 
segle en tindre electricitat, la primera font pública al Passeig 
a l’altura de la Vilanova (Foto 184) i l’aigua potable per 
canonada (1895), amb una concessió donada a James Mac 
Naughtan, que dispossava de pou propi a Beniopa, i que va 
ser traspassada després (1905) a Omnium Iberico, que farà 
allí, per al millor servici, el primer depòsit regulador.

Era evident que les epidèmies de còlera, la darrera el 1884, 
amb una forta afectació a la veïna Beniopa amb 36 morts; 
les de la pigota (1904-1908), la grip (“cucaracha” 1918) i 
sarampión o “pallola” (1922), crearen un ambient partidari 
de millores, que dugueren al govern espanyol a dictar el 
1904 una primera instrucció general sanitària i, ja amb 
la Dictadura, a publicar unes altres sobre Condiciones 
Higiénico-Sanitarias para el Ensanche y Reforma interior 
de las poblaciones, que serán recollides com obligatòries en 
el posterior Reglamento Obras y Servicios (1924) de Calvo 
Sotelo i la Dictadura.

En temps de Primo de Rivera també es pavimenten les noves 
carreteres a València, al port i a Alacant i, amb prou de 
trellat, es presenta un primer Projecte general d’urbanització 
en 1925 amb un Pressupost extraordinari, contestat pels 
afectats –a l’hora de pagar no hi era tot tan clar l’interés– del 
que a soles s’aprova el clavegueram i també es fà l’ampliació 
de l’Escorxador de 1903 (1927, arquitecte Aracil) al camí 
de Beniopa. Amb l’alcaldia de Joaquín Ballester (Foto 6) es 
fá un altre en 1928 de 4.365.000 pts. amb el clavegueram, 
pavimentat, allumenat i dues escoles públiques (una al Prado 
i l’altra al Grau), que finalment s’aprova en 1929 i amb ell 
s’inicia un període llarg d’obres públiques als carrers de 
Gandia, que va des de 1930, i que donades les circumstàncies, 
continuarà en la República (dins del anomenat Paquet de 
Reformes urbanes) i la postguerra fins als 50.

El Cementeri ja estava al camí de Sta. Anna (on es dugué 
des del fossar de la Seu (complint l’ordenança sanitària) i 
el 1924, un any després de fundar-se Foment, es posa la 
primera pedra del nou, l’actual, al camí d’Almoines. El 
pressupost del cementeri i de les expropiacions incorporades 
darrere els Projectes d’Alineacions i Eixamples de 1925 -que 
proposaven el futur de la ciutat i platja-, tenen una mateixa 
consideració d’”utòpics” i tots junts, li costen el puesto a 
l’arquitecte municipal Joaquín Aracil (A.Peñín, Levante el 2 
juliol 2019). A la fí, els projectes, rectificats a la baixa i signats 
per nous arquitectes, s’aprovaren finalment i significaren 
l’aposta més clara per la modernització de la nostra ciutat.

S’havia fundat Foment i el seu protagonisme social en 
aquest periode es veu reflectit en les seues intervencions en 
aquesta matèria d’urbanització. En 1928 demana l’eixample 
del carrer Mestre Giner, entre el Passeig i la placeta del Segó 
(Foto 7), i en 1931 constitueix una Comissió d’estudi sobre 
temes generals de la ciutat, que se centraren en el pantà a 
L’OrxaBeniarrés, el tren de via ampla i la reversió i millora 
del port, fonamentals per la nova economia tarongera i 
exportadora. També va intervindre Foment, en aquest cas 
possicionat-se en contra del Pressupost extraordinari de 
1928; i, ja proclamada la República, recolçant el contingut 
d’un Manifest de la Federació de Societats Obreres (1933) 
demanant serveis públics, urbanització i escoles, i finalment 
afavorint la proposta municipal d’un Paquet de Reformes 
Urbanes –del que hem fet referència– sobre dits serveis, amb 
3.237.881 pts. que va ser aprovat mitjançant un referèndum 

(Foto 184) Primera Font pública. Encreuament Passeig Germanies i VilaNova



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

111

Urbanisme
popular en 1934, en el que participà un 38% de la població 
–el 99,57% votaren sí–, estant en contra la Dreta Regional 
Valenciana y el PSOE. “Las refomas sentaron las bases de la 
nueva Gandia” apunta Camarena (Foto 93) (Borja, 1981).

de Madrid. El Centre reunia antics dispensaris i disposava 
de 6 especialitats, per a tractar la tuberculosi, el paludisme, 
la sífilis, els problemas d’oftalmologia i d’odontologia, i 
comptava amb un laboratori, però no llits (A. Cerdá, 
Informe 1944). Es feu també el Parc de Bombers (1934), la 
Peixcateria (1934), urinaris públics al Passeig, el Llavador al 
costat de l’ampliat Escorxador (1929), el Mercat i el Llavador 
del Grau i fins i tot, l’Institut de Segona Ensenyança, 
inaugurat en la guerra civil (1937), tres anys després del 
Col·legi Públic Joaquin Costa (Foto 19), dotació senyera 
del regeneracionisme gandià. Poc abans havia començat a 
emetre Radio Gandía, marcant el ritme dels nous temps.

La motorització era un signe evident de la nova societat 
(recordem que Alfredo Ferragut (Foto 16) s’havia comprat 
el primer cotxe a Gandia el 1920), i en 1936 s’inaugura la 
gasolinera, taller i oficines de la Ford a Gandia, la TASA 
(Foto 199), sobre l’encreuament de les carreteres del port i 
Alacant a l’est, de l’arquitecte Alfonso Fungairiño, de traces 
paregudes al Centre d’Higiene –són les peces d’arquitectura 
moderna més primerenques a la nostra ciutat– que passada la 
guerra (1955) es complementaria amb una altra gasolinera-
taller per la Bosch i la Diesel, sobre la carretera de València

La pavimentació de les carreteres amb adoquins es feu en 
la Dictadura i tardarà molt en tindre el confort de l’asfalt 
(Plan Redia, 1958). Els transports de viatgers, comencen 
pels tranvies a cavall, ferrocarrils i les tartanes i acaben sent 
substitüits pels cotxes de línea en autobús: el trajecte més 
important será cap al Grau per la empresa Les Tartanes i des 
dels 30 pels pels primers autobusos de La Marina Gandiense  
(Foto 186) que arrelà amb la demanda de la primera linia de 
la Platja Nord en 1935, mentre es mantenia la de tartanes al 
nou Cementeri. 

Cap a València ho será per la Unión de Benisa (que començà 
el 29) i en els 50 per La Gandiense primer i La Paloma y 
La Nueva Gandiense després. Amb els seus paradors, el Bar 
Rosales i els Bar Avenida i Montecarlo, respectivament, seran 
durant molts anys fites reconegudes dels gandians i el primer 
lloc de referència pels forasters.

(Foto 185) Cavegueram i pavimentació del carrer Major (1935 - 1936)

En 1935 començaren finalment el clavegueram i 
pavimentació generals (Foto 185) sent alcalde Vicent Palmer 
Ripoll. El clavegueram era urgent (Gandia era ”la ciudad 
de los pozos negros, más de mil”, diu Calzado) i en el 36 
encara està pavimentant-se el carrer Major. Les obres, amb el 
parèntesi de la guerra civil, continuaren amb nou pressupost 
extraordinari el 1941, arribant al propi carrer Major, St. 
Pasqual, placeta del Segó i Cabo Pastor, S. Vicent, St. Rafel, 
etc. fins als anys 50.

Com a dotacions, en temps de la República s’inaugura (1935) 
el Centre d’Higiene (Foto 270) –on havia estat el Teatre 
Principal–, segons projecte del dit Vicente Valls Gadea, 
senzill però de linies clarament modernes, començament 
de la política sanitària d’un Estat modern, que per a mi, 
personalment, va significar l’arribada de mon pare metge, des (Foto 186) La Marina gandiense ©SusoMonrabal
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2. El Magatzems del Port, al servei de la nova economia

Els magatzems, els populars Tinglados (Foto 187), s’havien 
construït a principis de segle (1908) per a protegir la fruita i 
verdura que anava a embarcar-se al port, darrere la caiguda 
dels primers magatzems de fusta (1906). 

El port s’havia obert en la desembocadura del barranc de 
Beniopa, per a exportar fruita a Anglaterra i, especialment, 
per dur carbó a les fàbriques d’Alcoi. El tren de via estreta, 
amb els dos molls diferenciats de fruita i carbó, tenia estació 
a Gandia on es creuava amb el de Carcaixent, constituînt 
tots dos un espai urbá dinámic nugat a les noves demandes 
de transport.

Com se sap, les concessió del port i tren les havia obtés 
Sinibaldo Gutiérrez Mas, home del grup de l’alcalde Rausell, 
encara que, venudes durant la seua construcció, varen acabar 
en mans de la companyia anglesa Alcoy and Gandia Railway 
and Harbour Co. Lted. (Gimeno, 2007). La bona acollida del 
comerç va fer necessari construir al moll fruiter magatzems 
d’obra (més segurs) i així, primer s’alçaren dos (1908) i 
després fins dotze naus cobertes idèntiques de 18x20 m, de 
fons i amplària respectivament, amb parets de maçoneria, 
sobre sòcol de carreus de pedra i una característica coberta 
metàl·lica corba amb encavallades lleugeres d’acer roblonat 
i rematxat, que van donar immediatament una imatge molt 
recognoscible per usuaris i ciutadania. Per dins dues navades 
amb pilars metàl·lics sense mitgeres, donaven una bona 
capacitat de emmagatzematge. La seua estètica repetitiva, 
entre industrial i suaument modernista i la seua llarga 
emprenta –encara s’allargarà com direm– donen la imatge 
identificadora del port gandià. En ple creixement comercial, 
que coincideix amb el període fundacional de Foment, les 
naus es complementaren (1930) amb una torre enclavada 
literalment al seu centre de 3,40x3,40 m i 19 m d’alçada 
amb rellotges als 4 costats, de traça eclèctica.

L’exportació pujà fins a la temporada 1931-32 (el 33 arribaven 
a moure’s 250.000 tm d’export-import i donava treball a 255 
persones) (Foto 189) i després comença la crisi económica 
que s’accelera amb la guerra. En juliol del 38 va ser durament 
bombardejat volant-ne dues naus, destruint sis (Calzado, 
Mainar, Santacreu i Llopis, 2010) i deixant al port en 
un estat deplorable, que va fer escriure a dos periodistes 
francesos de Paris-Soir, que arribaren ací en 1939: “El buque 
tenia como destino Gandia (un pequeño y mísero puerto a 70 
km. al sur de Valencia) porque (la capital) estaba sometida a 
una avalancha diaria de fuego y metralla... Parecía como si un 
implacable ciclón se hubiera abatido sobre los edificios de aquel 
minúsculo puerto”. Recordem que el port anglés de Gandia 
fou el 29 de març el punt d’eixida a l’exili del general Casado 
(Foto 45), darrer cap de govern de la República, protegit per 
l’Armada britànica.

Passada la guerra, el 46, amb constants peticions dels 
gandians i el vistiplau dels anglesos, el port reverteix a l’Estat 
español (Decret 27 setembre 1946), pagant a la companyia 
anglesa 4.125.000 pts (A. Escrivá, 1981), quantitat a la qual 
contribueixen els exportadors locals posant 750.000 pts. Per 
a guanyar força davant dels problemes de dragat que venien 

(Foto 187) Tinglados del Port de Gandia ©SusoMonrabal

(Foto 188) Magatzem de taronja ©SusoMonrabal

(Foto 189) Port mercantil de Gandia (1931 - 1932) ©SusoMonrabal
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d’origen (hi havia una draga tot l’any tractant de donar un 
calat de 5m) i la necessitat de guanyar en competitivitat i 
espai de maniobra, els consignataris i agents de duanes 
s’agrupen en 1955 en l’Associación Naviera Gandiense, 
presidida per l’exalcalde (1947-1954) i navilier José Román 
Martí (Foto 69), personatge omnipresent en aquests anys. 
Com diu el mateix Alonso “ la burgesia local anava prenent 
el control de l’activitat exportadora” (Història de la Safor, 
2018). D’aquest grup naixerà el que promourà als pocs anys 
el primer hotel de la Platja Nord, el Bayren, capdavanter del 
turisme de Gandia.

Els magatzems es repararen i el port va recobrant el seu 
paper d’exportador de taronges i cebes i d’importador de 
carbó i fusta, donaba treball al 17% de la mà d’obra de 
Gandia i mantenía a la ciutat més de 22 serreries per a 
basquets (Fontavella, 1952), mentre la Naviera manté la 
vella reivindicació de prolongació del dic nord per evitar el 
permanent dragat, prolongació que s’aconsegueix el 1962. 
L’any 1963 s’exporten 303.540 tm (A. Escrivá, 1981), el 
50% de tota Espanya. El port, té quasi 3.000 hab., però 
les instal·alcions no donen per a més. Així, el 64 s’afegiren 
nous Tinglados fins arribar als 17 actuals i diverses millores 
interiors. La renovació del dic sud i el dragat i amb un calat 
de 8m. és dugueren a cap en eixos anys, ambla col·laboració 
de la Naviera.

A la campanya 1961-62 s’arriba al màxim d’exportació, 
sobretot taronges, que segueix fins a 1966. No era ja un port 
carboner (el carbó era substitüit per l’electricitat), encara 
que era menut i vell. Així, quan el ferrocarril i sobre tot els 
camions entren a competir per l’exportació, els seus agents 
portuaris, en singular Navarro y Boronad S.L. (creada en 
1920), recondueixen el negoci cap a les importacions, que 
arriben en 1968-69 a les 49.884 tm. i vora de 300 vaixells/
any. El trens a Alcoi i Carcaixent-Dénia, tot siga dit, no 
serien rendibles, a partir dels anys 20 (Mainar, Santacreu 
i Llopis 2010, Pons i Serna 1993), ni quan als 60 entra 
en funcionament l’empresa logística Transfesa amb vagons 
moderns i capacitat pel canvi d’eixos internacional. Els 
camions i frigos per carretera, van poder amb tot, i sumaren 
una flota local de més de 750 unitats que aconsegueixen inclús 
un Centre d’inspecció duanera a Xeraco, que es desmuntarà 
més tard. Com a remat, el tren xitxarra, gestionat per la 
FEVE (1965), es tancaria en 1974, al final del període del 
nostre relat. El darrer viatge Alcoi va ser al 69.

Els Tinglados amb 12 naus i més de 40.000 m², són, en aquests 
anys, magatzems de les importacions de fusta, paper premsa 
i cartó, xapa metàl·lica –per a la Ford– i altres mercaderies. 
Es reconstruiran el 1980 i están ben conservats. L’Autoritat 
Portuària de València es fa càrrec de l’administració del port 
el 1985 i el tràfic comercial es trasllada als nous molls a l’est 
amb magatzems frigorífics propis, que tindrán des de l’any 
passat (2021) un nou accés viari, liurant el Grau del pas de 
camions.

Els 17 Tinglados, alliberats, queden a l’espera de destí i poc 
a poc s’ocupen, a colps: per a pescadors (que utilitzen els 
antics molls), estació de viatgers pels ferries, investigació, 
museus…, tot és possible en aquest exemplar únic 
d’arqueologia portuària. Un Concurs convocat en 2021 i 
que ens premiaren al desembre, dona idea del que podria ser 
el seu futur, nugat al Grau i la platja turística, tan propers. 
Mentre es materialitzen idees i projectes, els Tinglados i el 
vell port es mantenen com mostra del que va ser l’origen de 
la modernització de la ciutat.

El ferrocarril de València, per la seua part, després de les 
incomptables peticions (des de 1907) per obtindre via ampla 
i evitar el transbord a Carcaixent, aconsegueix el 1972 
prolongar la línia de València-Cullera al Polígon Alcodar, 
connectar amb la del port (1974) i finalment, en 1976, a 
la ciutat, amb una estació passant i una línia soterrada per 
a continuar a Dénia, que fins ara s’ha quedat en projecte. 
La de Carcaixent-Dénia i la d’Alcoi es transformen en vies 
verdes.

3. Els primers Plans d’Ordenació de Gandia i platja. La 
ciutat moderna

Al nou arquitecte municipal (1921), l’alcoià Joaquín Aracil, 
que ja hem citat, la Corporació encapçalada per l’alcalde i 
general d’artilleria Rafael Ripoll Cabrera (1923-24) (Foto 3), 
li encarrega que pose orde en un departament caòtic, com 
el d’urbanisme, amb documents com el Pla d’Eixample de 
1880 perduts, possiblement trencats, cremats o redibuixats; 
i que faça el Projecte d’Alineacions de la ciutat que la 
legislació obligava per tindre més de 8.000 habitants. L’aire 
fresc que representa la seua presència obri la possibilitat de 
modernitzar l’urbanisme i deixar arrere les manipulacions 
d’anys anteriors de les que hem donat compte fa uns anys 
(Peñín, rev. CEIC 2018).

(Foto 190) Avd. Reina Victoria, després Avd. República Argentina ©SusoMonrabal
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Aracil redacta el 1925 un important projecte anomenat 
“Plano nivelado de la ciudad de Gandía con reforma 
de su interior y trazado de su Ensanche” que dissenya 
aquesta ciutat moderna: eixampla la ciutat a l’oest, botant 
la via i continuant el Passeig de Germanies fins al terme 
de Beniopa, creant en mig una rotonda (Plaça Crist Rei) 
i dibuixant des d’ella una nova avinguda (Reina Victòria, 
després República Argentina) (Foto 190) de 26 m d’amplària 
(els carrers normals eren de 8 o 10 i el Passeig en tenia 24 
m) cap al nord, on vol dur el creixement; avinguda que gira 
com ronda “diagonal” per damunt del torrelló del Pi fins a 
arribar a la nova carretera del port.

En segon lloc, situa a les dues vores de la via del tren d’Alcoi 
una ciutat-jardí (Foto 191) amb xalets unifamiliars, tota 
una invitació per a la burgesia local, que arriba a construir 
més d’una vintena d’ells, entre els quals destacarà pel seu 
valor arquitectònic el xalet Román, després Monzó (Foto 
192), l’obra capdavantera del racionalisme gandià. Obra 
de l’arquitecte castellonenc Jesús Martí (i no a soles signat 
per ell, a l’entorn de l’arquitecte Bergamìn, com pensarem 
inicialment), cosí del promotor, enderrocada als 80.

Aracil també proposa un gran parc al costat del torrelló, un 
altre (fins quatre parcs tenia el seu Pla) en la glorieta d’eixida 
a València, un mercat a l’engròs i finalment una gran zona 

esportiva de 2,4 ha tocant al Serpis, que seria prou més tard 
on se situarà l’estadi Guillermo Olagüe i el poliesportiu. Era 
“massa ambiciós” i “econòmicament utòpic” per l’alcalde 
Ripoll, els mestres d’obra locals i l’Assemblea de Propietaris 
reunida a Foment (F. Mut, 1981 (Foto 133), A. Peñín, 
2015 (Foto 245) i exposició 2021, 25 anys de la Casa de La 
Marquesa). L’arquitecte és expedientat i relegat del càrrec.

La planificació rebutjada va ser modificada, pel nou arquitecte 
José Pedrós, estant ja d’alcalde Joaquim Sendra, amb el nom 
de “Plan de nuevas Alineaciones interiores y Proyectos 
de Ensanches” (aprovat el 1929) reduint expropiacions, 
canviant el parc nord i pujant la ronda diagonal per tal de 
tindre edificables noves illes al costat del Torrelló del Pi. 
L’avinguda de la República Argentina s’obrirà, finalment 
el 1948, i la ciutat-jardí és substituirà per construccions 
unifamiliars en filera i després per edificis en altura. Tot i 
aixó, serà el Pla de la Gandia moderna i durarà fins al Pla 
General de 1969. Gandia amb 14.000 hab. i 44,7 ha de sòl 
urbà, preveu en ell un futur per a 24.500 hab. i 120,80 ha.

El mateix va passar amb la platja, de la que s’havia obert 
l’avinguda de la Pau el 1915 enfront del port. L’Avantprojecte 
que Aracil va traçar també el mateix 1925 era una 
urbanització des del Llavador (antic llavador de llana sobre 
la cèquia de l’Auir que dona nom al barri) i l’avinguda fins 
al final de la concessió, tampoc es va aprovar. Tindre una 
platja d’estiu era un dels somnis de progrés gandians passant 
del sud tradicional (Venècia i Marenys) al nord (platja dels 
alcoians) modern i “glamurós”.

Aracil quedà desacreditat i agafant una altra excusa: el 
sobrecost del Cementeri i la “poca eficàcia técnica”, se li obri 
expedient (1926) i se’l separa del càrrec com hem avançat.

Encara que va recòrrer i guanya, passats uns anys, torna, 
refà el projecte de la platja en 1931 i amb altra Corporació, 
demana la baixa i se’n torna a Alcoi.

En el projecte de 1931, diu a la Memòria que es planteja una 
platja per a “dotar a Gandia y toda su comarca de una playa 
de reposo… No se intenta crear una playa de moda ni menos 
un lugar de recreo para potentados…” Tenia fins a un hotel 
en l’avinguda de la Pau. Aquest objectiu casolà de l’autor, 
imbuït pel regeneracionisme i noves formes de vida, pareix 
que no era el que pensava l’Ajuntament, perquè a l’any 
següent (1932) la Sociedad de Turismo de Valencia, publica 
al 1er número monogràfic de la revista Valencia Atracción, 
amb el llançament publicitari de la platja de Gandia per 
atraure els visitants forasters. Encara que aquest Pla tampoc 
s’aprovarà, també –com a la ciutat- torna a refer-se al gust 
dels propietaris, signat per Valls Gadea i s’aprova amb moltes 
dubtes com a Proyecto de urbanización de terrenos en 
la playa de Gandia (1932-1934). És el principi de l’actual 
urbanització.

(Foto 191) Ciutat-jardí ©SusoMonrabal

(Foto 192) Xalet de Román, després Monzó ©SusoMonrabal
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“Durant el període de la Restauració, fins a la Segona 
República els costums festius i de lliure canvien. El temps del 
descans s’ insereix en el mode de producció capitalista. Les festes, 
els espectacles teatrals i la pràctica esportiva es converteixen en 
actes massius i interclassistes. En acabar aquest període, Gandia 
entra de ple en la modernitat.” (Gonga, 2021).

El 9 de maig de 1934 s’obté de l‘Estat la concessió 
d’urbanització de la platja i en el 35 comencen les obres 
del mur de contenció. Com a mostra dels forts interessos 
afectats, el Projecte es va tornar a modificar passada la guerra 
civil com una Adaptación al terreno de las líneas oficiales 
del plano de urbanización en 1943, en 1944 i en 1952 
(aquesta anava a ser la bona) per un altre arquitecte alcoià, 
Pablo Soler (que en 1949 hi havia substituit a Valls) i conté 
les noves alineacions d’illes paral·leles a la mar i que prenien 
els totals 2,5 km. –des del port–, de concessió i un Passeig 
Marítim de 30 m (Foto 193).

L’Associació de Contribuents (propietaris) d’un primer 
tram fins al xalet Monzó, presidida pel fill de l’antic alcalde 
republicà Vicent Palmer (Foto 15), rep de l’Ajuntament el 
1951 el dret i obligacions d’obrir (parcel·lació, contribucions 
i urbanització) la nova Playa Norte (Foto 194) i l’acaba 
immediatament. Poc després, el 1956, començaria el segon 
tram, fins Mi Descanso, amb una nova Associació i la 
mateixa fórmula de gestió. El primer tram el completaren els 
primitius locals hostalers (de Barrina a Montecarlo), les restes 

de la Colònia del Duro, i en estiu davant la font, les barraques 
de fusta de Melo (FotoXXX) (170 hi havien el 1935) i els 
“merenderos” sobre la mateixa platja. A ella podíem arribar 
en la flamant Marina. Vida a l’aire lliure al sòl, a la mar i als 
banys. ¡La Gandia moderna!

Recordem que el 1955 naixia l’Asociación Naviera Gandiense, 
i el 1957 el grup Bayren S.A. (Foto 84) i comença la época 
daurada de la platja i del turisme gandià; que el 1958 entra 
d’alcalde Juan Lorente (1958-1971) (Foto 81) i poc més 
tard arriba l’annexió de Beniopa (veure article de Ferran 
Garcia Oliver) i Benipeixcar (1965) (veure article de Vicent 
Gregori), la prolongació Passeig i el bot de les vies d’Alcoi, 
que s’alcen entre 1969-1974 i desborden el planejament 
urbanístic descrit. El nou Pla General amb una forta aposta 
immobiliària s’aprovarà el 1969, envoltat d’una “explosió” 
urbana de la ciutat. El turisme a la platja és, a més d’un nou 
ventall de modernització, una oportunitat de negoci que no 
es desaprofitara (Borrás, 1976).

4. Foment i l’Avenida, símbols de la vida urbana

El 1923 es constitueix la Sociedad Fomento de Agricultura, 
Industria y Comercio, per a nosaltres Foment, s’aproven els 
seus Estatuts i es celebra la Junta fundacional (4 Abril 1923) 
en local llogat al carrer de Sant Francesc de Borja 62. És 
l’antiga casa de Josep Rausell, patrici, liberal i dues voltes 
alcalde, sobre la que es té un compromís de compra a la seua 
propietària Dolors Espinós, feta efectiva en juliol. Consta 
d’una parcel·la de 2.040 m². amb la casa de 650 m². i un 
ample jardí de 1.090 m² (J. Mª Angel, 2005). El president 
de la primera Junta Directiva va ser Diego Morell Adrover 
(Foto 1), liberal albista, exalcalde (ho tornarà a ser) i del que 
hem parlat com a promotor del primer xalet gandià a la 
platja nord. Hi havia uns 500 socis.

Com apuntàrem el seu paper va ser molt actiu abans la 
guerra. Quasi –o sense quasi per alguns– fea la competència 
al propi Ajuntament en reivindicacions i presses de possició 
sobre temes econòmics i urbanístics. Des de Foment es 
convoquen diferents Assemblees reivindicatives d’agricultors 
i altres estaments vinculats el mateix 1923, reclamant la 
millora dels regadius i la via ampla. Es torna a demanar el 
1924 i 1925 el dragat del port, el pantà de l’Orxa, la via fèrria 
a Cullera i Gandia, el clavegueram i un col·legi públic, com 
hem dit. El Col·legi seria el Grup Escolar Joaquim Costa (Foto 
19), que projecta Pedrós el 29, es col·loca la primera pedra el 
31 (amb celebració a Foment) i s’inaugura el 1934. També 
diguérem que, ja en temps de la República intervingué 
en la demanà d’un Institut de Segon Ensenyament (seria 
l’Ausiàs March) (Foto 20), en el debat sobre el planejament 
urbanístic de l’arquitecte Aracil i en l’Assemblea sobre el 
“Paquet de Reformes Urbanes” (1934). I per fi, convocà 
una altra Assemblea a Foment en 1935 per a demanar la 
reversió del port. Gandia tenia 15.415 hab. (1935), i un bon 
grapat, el 32,5%, de nouvinguts (Calzado) arribats al calor 

(Foto 193) Concessió i un Passeig Marítim de 2'5km d' illes paral·leles a la mar i un passeig 
marítim de 30m. (1949)

(Foto 194) Platja Nord de Gandia
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del benestar econòmic. De tot es parlarà, de segur, en altres 
col·laboracions.

A la casa de Rausell, de tres navades menudes, planta baixa, 
pis i sostre, li falta espai i condicions, raó per la qual el mateix 
1923 es crea una Comissió d’obres i el 1925 s’adjudica la 
construcció del Saló de Festes de doble altura, en una quarta 
navada més ampla i s’eleva un pis per a usos socials, amb tot 
el repertori d’estils històrics i decoracions més tradicionals. 
En 1936 es faria un nou projecte de reforma de l’arquitecte 
municipal Vicente Valls, no dut a terme. El dit any, i ja 
en guerra, va ser incautat com casa social de la Izquierda 
Republicana i tornat a Foment el 39, encara que mig ocupat 
per Falange. Una permuta per a possibiltar el cine Capitol en 
part del jardí, permeté trobar acomodament independent a la 
Jefatura Local del Movimiento a la casa del Passeig obtinguda 
per Foment (1951). El president durant eixos difícils anys era 
Antonio Mayans (1933-1950).

Un nou projecte de millora fou redactat el 1953 per Pablo 
Soler i es modificà el vestíbul, sostres, volades de cobertes 
exteriors, reservant la sala principal del primer pis a sala de 
joc. Arribaren temps de crisi i amb el bacarrá i més tard 
el bingo, Foment va sobreviure, amb constants intents de 
reforma, la més important la de 1960 que dugué a terme J. 
Mª Angel, “Pitet” (Foto 386), amb el decorador Eloy Mo-
reno (J.Mª Angel, 2007), a la que es sumà la del bar, sala 
de billars, ascensor, etc. i altres posteriors. Però no deguem 
passar dels 70.

El 1932 també hi estaven el Casino Morant, després Bar 
Rialto, i sobretot, al costat de l’Estació i la carretera de 
València, el bar-restaurant Avenida, dels Novell, que es 
reforma (1941) transformant-lo en Hotel i dotant-lo del 
primer ascensor de Gandia. Ell i el segon que instal·larà 
Blas Cañada en la nova finca d’habitatges de la Vilanova 
(1951) són el més espectacular signes de modernitat de la 
ciutat i objecte d’ampla curiossitat dels gandians. L’Avenida 
era amb el Gran Hotel (1926), després Rexy, del carrer Major 
de l’alcalde Román (Foto 69), la dotació hotelera moderna 
de la ciutat.

Foment i Avenida  (Foto 195) foren amb el Casino i els 
locals dels partits polítics (liberals, republicans, catòlics, 
etc.), els llocs de reunió d’una societat viva i en evolució, 
amb clienteles que simbolitzen molt bé la forma de vida 
de la ciutat, amant del café, xamelo, billar, tertúlia i, quan 
es podia, del joc. Al Foment, es tenia el filtre de ser soci 
i estaven, sobre tot, els grans terratinents i empresaris 
portuaris, del món de la taronja, diferenciant tertúlies dels 
professionals liberals i altres grups, que alternaven amb ell, 
a l’Avenida, o qualsevol dels bars del Passeig (Foto 196) i 
cantoneres, des del Rialto –més proper als treballadors–, al 
Casino de Caçadors (al cantó de Rausell, que va tancar el 
1957) o a l’Ideal on hui està el BBVA; o allà per l’Estació, al 
Bar Rosales o més tard al Bar Ernesto. 

La vida d’oci i negoci de la Gandia del XX es completava 
amb els teatres-cines Royalty (Goya) construït el 1920 
pel propi exalcalde Román, Serrano (Foto 197) (reformat 
el 1925 a partir del’antic Teatro Circo i allí es projectà la 
primera pel·licula sonora l’any 30) i, des de finals del 40, el 

(Foto 195) Edifici Avenida

(Foto 196) Bars del Passeig

(Foto 197) Teatre Serrano
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cine Fantasio, que eren vertaders centres de encontre social. 
L’estiu hi havien cines a l’aire lliure, però era una altra cosa, 
se n’anaven a la platja amb matalaps i mobles i restaven allí 
tres mesos.

5. El Passeig de les Germanies, la sala d‘estar de la ciutat

El passeig naix com a Passeig del Prado, canviat prompte 
com a Passeig de les Germanies (1884) (Foto 198) fou 
traçat en el projecte d’Eixample de 1880 al sud, des del 
torrelló de Rausell fins a la porta del Raval i l’anomenada 
plaça de Sagasta (després Cabo Pastor). Tenia uns 1.600 m 
de llargària per 24 m d’ample i dues filades de plataners, al 
més pur estil mediterrani.

Molt prompte (1893), Vicent Vidal, el més espavilat mestre 
d’obres local, fà el projecte de prolongació fins les vies del 
tren d’Alcoi en terrenys dels Rausell. Al temps està fent, 
anul·lant-se prèviament un carrer de l’Eixample aprovat que 
l’impedia, el Palau dels Vallier, magnífic exemplar de palau 
burgés, hui activa Casa de Cultura gandiana.

En 1925, l’Avantprojecte d’Aracil –que com diguerem manté 
Pedrós en el Pla definitiu (1929)–, du el passeig a l’oest fins la 
sequia mare i el terme de Beniopa (municipi independent). 
No s’urbanitzarà fins a 1943. Quan Gandia s’annexiona 
Beniopa (1965) i redacta el Pla General de 1969, aprovarà 
després el Pla Parcial del Polígon Oest (arquitecte Pablo 
Soler, 1975), que l’avança un poc més a l’oest i quasi quaranta 
anys després amb el PAI Beniopa-Passeig (arquitecte Alberto 
Peñín, 2013) se li dona un final amb una redona verda amb 
assortidor i terrassa panoràmica sobre Marxuquera. Entre 
tant, el dit Polígon –hui barri de Rois de Corella, nom del 
centre escolar allí localitzat– s’ompli com el nou i més gran 
eixample de la ciutat: allí s’obri el Parc de Sant Pere o de 
l’Alqueria Nova i allí se situa el 1973 el nou Ambulatori-
Residència de la Seguretat Social, eixamplat el 1977 com 
a Hospital Comarcal de 250 llits, quan el Ministeri posa 
fi a l’antic Ambulatori de la Vilanova (1946), traslladat 
durant uns anys al carrer Sant Rafel. L’Hospital, finalment 
abandonarà el Passeig l’any 2015.

A l’est del Passeig, arribant al riu, on en la República es 
projectava una piscina pública, les autoritats franquistes 
alçaren el Monumento a los Caidos, el “monolito”. En 1974 
l’Ajuntament adquireix l’hort dels Jesuïtes i pasada la 
transició creuarà el Serpis per dalt amb la moderna Passarel·la 
penjada (1987) dels enginyers R. Santatecla (Foto 242) i Juan 
J. Moragues (Foto 244), donant accés de vianants al que serà 
Recinte Ferial i nou Parc de l’Est, hui Parc d’Ausiàs March.

Amb tota aquesta història, a la postguerra, el Passeig s’havia 
fet la “sala d’estar de la ciutat”, lloc de comboi, trobada, café, 
vermut i tertúlies –ara es parlava poc de política– amb les 
taules dels bars Gandia, Rialto, Foment, La Tropical i Capitol, 
entre altres, que hi havien prés l’alternativa als casinos. La 
taronja i l’esport, sobretot futbol –des del 22, amb rivalitat 
de dos equips– i natació –des del 33–, s’havia fet l’amo de 
les converses i unificava classes socials perquè com diuen, en 
ocurrent expressió, (Calzado i Martí, 2019) “en slip tots els 
hòmens són iguals”. El futbol després de la guerra desplaçarà 
als bous perquè s’hi havia constituït el CF Gandia el 1947, hi 
havia nou camp de futbol i, amb ells, el setmanari Mondúber, 
es venia pel carrer a tota veu un personatge que els meus 
amics li diem “Machaco”.

A les voreres del Passeig s’han alçat –mai millor dit– els 
edificis més representatius, primer de la Gandia burgesa 
i després del desenvolupament econòmic de finals del 
XX: el bussiness center i centre bancari –començant per la 
Caixa d’Estalvis (Foto 86)– i les residències de la classe més 
poderosa econòmicament. En altre lloc he dit que “Gandia 
era sempre el Passeig i alguna cosa més”. En concordança amb 
aquest paper, els gandians ens fem cura periòdicament del 
manteniment i millora d’ell, sabedors també de la imatge que 
juga en qualsevol lloc. Amb el temps (1997) modernitzarem 
el pavimentat, passant de ciment a “terrazo” a tres colors 
com l’Explanada d’Alacant o el Passeig de Copacabana, i les 
jardineres, fanals i bancs, és a dir el seu mobiliari. “Es llevà 
la caspa” i encara es millorarà (2009-2010) amb trencadís, 
sense voreres ni barreres urbanístiques, deixant-lo un “sant 
Lluís”, dins d’un ambiciós programa de restricció de tràfic al 
Centre Històric.

Hem passat d’un passeig de les Germanies tancat al tràfic els 
diumenges (amb canvi manual de plaques de tràfic incloses) 
i ple de taules, butaques o cadires de canya i bambú des 
de les voreres –ocupant el lloc dels cotxes–, on entre amics, 
família i coneguts es passava l’hora del migdia i la tardor 
per a veure i ser vistos, al passeig sense cotxes, amb taules 
i cadires de plàstic a l’actual plataforma central, on ens 
veguem els moments lliures que ens deixa el món modern 
per a fer-nos un café o una cervesa.

6. La arquitectura moderna i les seues icones

Hi ha unes peces urbanes d’aquest periode que relatem, en 
aquest cas edificacions encara en peu, que són referències 
de la Gandia moderna i al temps exponents de la millor 

(Foto 198) Passeig de les Germanies
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arquitectura de la ciutat. De la primera arquitectura moderna, 
racionalista –que en nostra ciutat és déco–, escassa i de no 
massa relleu, produïda abans de la guerra, però, sobretot, de 
la de finals de la postguerra, a la fi del nostre llarg camí a la 
modernitat, alineada amb la segona generació d’arquitectura 
moderna espanyola. Hem parlat d’aquestes edificacions en 
altra publicació (Peñín, 2015).

La primera peça està a la ciutat, en un encreuament de carre-
teres i els tres següents a la platja, emplaçaments en cap cas, 
casuals. Es localitzen, als llocs on el canvi del sistema econò-
mic i els costums socials dels gandians són més evidents. 
Del periode republicà és el conjunt -ja esmentat- de la TASA  
(Foto 199) amb gasolinera, taller i habitatges de l’arquitecte 
Alfonso Fungairiño (1933-1936) promoguda pels germans 
Selgas de Xàtiva, un dificilíssim exercici d’arquitectura utili-
tària i complexitat d’usos sobre una mateixa parcel·la urbana 
cantonera, resolt amb intel·ligència i bona mà. És clarament 
déco, de formes arredonides, línies suaus i geometria deco-
rativa, també conegudes com a “tipus vaixell”. La gasolinera 
es resol amb una marquesina metàl·lica en voladís. Té un 
projecte de rehabilitació en marxa.

Les tres peces següents están a la platja, les he anomenat en 
un altre lloc “ la santíssima trinitat de l’arquitectura moderna 
de Gandia” (Peñín, 2015) i s’han alçat abans de la transició 
democràtica, quan el turisme i la construcció es consoliden 
com a nova font de riquesa i símbols de la modernització 
local. Periode que marca la fi d’aquest Capítol d’Urbanisme.

La més primerenca de les tres és l’Hotel Bayrén (1959) (Foto 
200). Personatges locals com Miguel Boronad i Vicente 
Boronat, Salvador Durá (Foto 107), Julio Monzó, Antonio 
Peiró Camaró (Foto 80), Salvador Frasquet, Joaquín 
Climent, Andrés Escrivá, Ramón Porta... de la tertúlia de 
Foment, i en gran part de la Naviera Gandiense, decideixen 
promoure un hotel a la primera línia de la mar a l’estil de 
les millors platges de moda. Constitueixen Bayrén S.A. 
(Foto 84) (capital 5.000.000 ptes) que presideix Miguel 

Boronad (Foto 88) que alça l’hotel de tres estreles i unes 164 
habitacions amb l’arquitecte Luis Gay, instal·lació que des 
del seu naixement ha estat el mascaró de proa del turisme 
local. Diga’m que una part d’ells promourà el Grup Porta 
(1965), la més gran promoció privada de Gandia amb 502 
habitatges.

L’hotel ha canviat: va ser reformat interiorment per Rafael 
Durá (Foto 177), ampliat per José Antonio Pastor (1973) i 
finalment venut a una cadena hotelera que du a terme una 
forta obra de rehabilitació dirigida per Ainhoa Fernández i 
acabada en 2013. Amb ampla terrassa apergolada amb jardí 
davanter de cara al Passeig Marítim, piscina arrenyonada, 
llenguatge modern, dormitoris a l’est amb vistes a la mar i 
una molt correcta distribució general, va ser, com hem dit, 
la peça clau per a portar el turisme i conformar la marca 
turística de la ciutat i la Platja Nord.

La segona icona és La Colònia Ducal (1961-1964) (Foto 
201) que s’ha transformat, sense voler-ho, en el centre 
urbà de la platja, una platja allargada de més de 4 km. en 
illes paralel·les al mar, planejada –ho hem vist– sense cap 
intencionalitat de fer ciutat. Amb 202 habitatges protegits, 
cafeteria, piscina comunitària i una ampla zona verda de 2,2 
ha., va ser promoguda pel madrileny Vicente Calderón (Foto 
90) i el gandià Casimiro Lucio (Foto 91), que constitueixen 
el 1961 la promotora Edificaciones Gandia SA, EDISA. 
Troben a un jove arquitecte com Juan José Estelles que, al 
costat de l’arquitecte municipal Pablo Soler i el seu company 

(Foto 199) Edifici de la TASA ©Ibáñez

(Foto 200) Hotel Bayrén

(Foto 201) Colonia Ducal
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Francisco García González, i influït –sense dubte– per la 
urbanització Bellevue de Jacobsen (1933), projecten un 
interessantíssim conjunt residencial, catalogat com “ la millor 
urbanització turística de la costa valenciana”. Són 9 blocs 
aïllats de diferents tipus de IV i V plantes, que es construeix 
per fases i que –segregant prèviament vàries parcel·les al 
nord–, s’acaben d’urbanitzar per Garcia González el 1964. 
Posteriorment a la seua inauguració se segregarà, a més, la 
cafeteria i la piscina comunitària i és farà una discoteca. 
Amb tot es transforma, com hem dit, en el lloc central d’una 
platja que no tenia accents (“tildes” o referents) urbans. Ha 
estat rehabilitat aquests anys.

L’Església de Sant Nicolau (1962) (Fotos 202 i 203), la 
tercera peça, és el treball, magnífic –i pòstum – d’un gran 
enginyer, Eduardo Torroja, que, amb la col·laboració del 
també enginyer Jaume Nadal i de l’arquitecte Gonzalo 
Echegaray (que farà després l’església de Sta. M° del Mar a 
la mateixa platja), va rebre l’encàrrec del retor Juan Miñana 

de fer la nova església parroquial del Grau. Tots tres han 
fet d’ella (amb, nau, jardí, campanar i oficines) l’edifici més 
important d’arquitectura moderna a Gandia. Amb una 
estructura de formigó postesat, dos fronts cecs i dos laterals 
lliures, són una extraordinària i sorprenent mostra de la nova 
tècnica del formigó i d’intervencions artístiques de primer 
nivell. Situada en un enclavament artificial de l’arribada 
del barranc St. Nicolau entre l’antic i nou pont, l’exterior 
al sud permet veure les seues costelles, el nord la seua proa 
desafiant i tot ell és deixa vore com un vaixell varat al port, 
marcant la direcció d’eixida. Ha estat restaurada el 2006 
per l’arquitecte Ignacio Lafuente i hui en dia està en avançat 
tràmit de ser declarada, BIC. L’Ajuntament té projectada la 
millora del seu espai d’accés, llevant-li el tràfic.

Elles representen, col·lectivament, el moment de finalització 
del llarg camí, llarg viatge, a la modernitat que Gandia va 
mamprendre al llarg del segle XX (Peñín, 2015) i són les 
icones de la Gandia moderna.
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Gandia: el camino hacia una ciudad 
con calidad de vida. 1975-2000.

Rafael Durá Melis

Hoy percibimos Gandia como una ciudad con una alta 
calidad de vida: dotaciones, equipamientos, servicios, etc. 
Y no es solo una percepción, sino que además, se puede 
constatar con índices cuantitativos y cualitativos que 
justifican y avalan esa percepción. Basta recordar que, a fecha 
de hoy, se estima un índice de 26 metros cuadrados de zona 
verde por habitante, lo que casi duplica la recomendación 
de la Organización Mundial de la Salud que establece el 
estándar mínimo en 15 metros cuadrados por habitante.

Pero no siempre ha sido así. Ha costado mucho esfuerzo, 
muchos años y mucha colaboración llegar a la situación 
actual.

Haremos un recorrido desde el año 1975 hasta el año 2000, 
período en el que se produce el gran cambio de la ciudad. 
Un recorrido desconocido para la mayoría, que he vivido en 
primera persona y que voy a intentar relatar en este artículo.

El artículo se estructura en una secuencia de hechos relevantes 
que han incidido en la configuración de la Gandia actual, en 
aquellos años en que se pasó de una ciudad deficitaria en 
equipamientos, dotaciones y servicios, a poner las bases para 
conseguir una ciudad moderna, equipada, integradora y con 
calidad de vida.

Antecedentes y contexto de la Gandia de 1975.

El año 1975 es el año que tiene lugar la denominada 
transición, es el final de la dictadura franquista y el inicio de 
la democracia. En todos los niveles se percibía en el ambiente 
que se iba a producir un importante cambio en la manera 
de gestionar lo público. Y Gandia no podía ser ajena a este 
fenómeno.

Quiero destacar, como paradigma de las propuestas de 
actuación de los años anteriores a la transición, el “Plan 
Especial de la Dehesa de Borja” del año 1972, iniciativa de 

Rusticas S.A., que proyectaba urbanizar los terrenos que 
hoy constituyen la Playa de L’Ahuir o Uir, en el término de 
Gandia, y también parte de las marjales de Xeresa y Xeraco. 
Según datos del proyecto obrante en el Arxiu Històric de 
Gandia, se pretendía edificar un ámbito de unos dos millones 
de metros cuadrados, con edificación del orden de un millón 
de metros cuadrados destinados a viviendas, lo que equivale 
a unas 10.000 viviendas y unos 25.000 o 30.000 habitantes. 
Afortunadamente, esta propuesta no fue aprobada por el 
Ayuntamiento y se desestimó en diciembre de 1973, por la 
última corporación predemocrática presidida por el Alcalde 
Miguel Pérez Valdés (Foto 87).

El marco legal del plan vigente en aquellos años era el Plan 
General de 1967 del arquitecto municipal Pablo Soler 
Lluch. Plan desarrollista y centrado exclusivamente en los 
núcleos urbanos, con una elevada densificación, con escasas 
dotaciones como zonas verdes y equipamientos, poca o 
casi nula ordenación territorial y carente de un Estudio 
Económico-Financiero, que permitiera aventurar cómo 
obtener la financiación para la ejecución de sus propuestas.

Efectivamente, la regulación del término municipal fuera 
del suelo urbano consolidado o futuros desarrollos, solo 
hacía referencia a la Zona de Explotación Agrícola, en la que 
se permitía la edificación aislada en parcelas de más de 5.000 
metros cuadrados.

En el suelo urbano consolidado se establecían las alturas 
máximas de edificación en función del ancho de la calle, 
tanto en el casco histórico como en el ensanche, con alturas 
que oscilaban entre cuatro plantas las calles de 6 metros, 
a nueve plantas las de 25 metros. Con anterioridad al año 
1967, se habían construido edificios con alturas de hasta 
doce plantas en el Paseo, en el Prado y en la Plaza Escoles 
Pies (Foto 204), amparados por las ordenanzas vigentes 
anteriores al referido plan.
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Resultado de la planifica-
ción nos presentaba una 
Gandia con unas zonas 
verdes formadas tan solo 
por pequeñas zonas re-
siduales de nula o escasa 
utilidad. 

Así constaba expresa-
mente en la Memoria 
Anual Municipal de los 
años 70, en la que se 
enumeraban las zonas 
verdes existentes, que re-
produzco por su interés 
para dejar constancia de 
la lamentable situación 
de las dotaciones que in-
cluían hasta los mínimos 
parterres de jardinería: la 
relación incluía “Plaza de 
España, Plaza Cristo Rey, 
Plaza Ejércitos, Plaza Rey 
D. Jaime, Plaza San José, 
Plaza Cabo Pastor, Plaza 
Caudillo, Plaza Iglesia 
Benipeixcar, Plaza Lore-
to, Parterres Paseo, Mo-
numento Ausias March, 
Recinto Estación F.C. y 
Zonas Verdes Polidepor-
tivo Municipal.” 

Como puede verse no 
existía ni una sola zona 

verde con entidad suficiente para ser considerada espacio li-
bre de uso público con la calidad hoy exigible.

Siguiendo el desarrollo previsto en el Plan General del 67, 
en los años anteriores al 75, se habían diseñado los planes de 
los Polígonos Oeste del Paseo, Polígono Este y Oeste de la 
Carretera de Almansa, El Plan Parcial de los 8 Polígonos de 
la Playa, el Plan Parcial de la Playa de L’Ahuir y los cuatro 
Polígonos Industriales.

El Plan del Polígono Oeste del Paseo se proyecta en el año 
1974 por el arquitecto Pablo Soler Lluch y se aprueba en 
junio de 1975. Ocupaba desde la calle Dos de Mayo hacia 
el oeste con los límites del barranc de Beniopa por el norte 
y el término de Benirredrà por el sur. Regulaba dos zonas 
claramente diferenciadas: edificación cerrada de mayor 
densidad, hasta la calle Roís de Corella, y edificación abierta 
desde dicha calle hacia el oeste. La zona de edificación 
cerrada preveía una población de 28.000 habitantes y 
solo se desarrolló parte de la zona intensiva de edificación 
cerrada, con alturas de once plantas al paseo. Tanto al sur 
como al norte del paseo solo se consolidaron parte de las 

manzanas recayentes al mismo y las manzanas entre las 
calles Dos de Maig y Sant Pere. No se completó la zona 
de edificación cerrada, ni se continuó la urbanización de 
la zona de edificación abierta de menor densidad, ni se 
ejecutaron las zonas verdes que preveía el plan, con lo que 
el déficit dotacional se incrementó notablemente al tener 
mayor población por ocupación de nuevas viviendas sin 
el correspondiente aumento dotacional de zonas verdes y 
espacios libres.

El Plan del Polígono Este de la carretera de Almansa del 
arquitecto municipal Manuel Belenguer Zamit, se aprobó 
en mayo de 1977. Ocupaba la zona este de la carretera 
de Almansa desde la calle Rafelcofer hasta el término de 
Real de Gandia. Solo se desarrolló parcialmente en los 
años siguientes, entre las calles Font d’En Carròs y Real de 
Gandia. El Polígono Oeste de la carretera de Almansa no 
llegó a ejecutarse.

Los polígonos industriales se diseñaron según el Plan 
General. Estaban situados en los dos laterales de la carretera 
N-332, tanto en dirección Valencia, como en dirección 
Alicante. Los planes parciales, redactados por el arquitecto 
Pablo Soler Lluch, se aprobaron en el año 1969.

Únicamente se desarrolló el Polígono IV, denominado 
Alcodar, cuya ordenación inicial se modificó según proyecto 
del Ingeniero Jose María Peiró Deusa, en 1974.

El Plan Parcial de los 8 Polígonos de la Playa del arquitecto 
Pablo Soler Lluch, se aprobó en 1968. Los 8 polígonos de 
superficies comprendidas entre 20 Hectáreas el mayor y 4 
Hectáreas el más pequeño, ordenaban la playa desde la Calle 
Rioja y Calle Clot de la Mota hacia el oeste, hasta la calle 
Cullera y Carretera Nazaret-Oliva y todo el espacio situado 
al norte desde la calle Castella-Lleó. Los diferentes planes 
parciales, que ordenaban en detalle cada polígono, se fueron 
desarrollando en los años siguientes.

La ordenación de la Zona 4 Polígono IX, denominada Playa 
de L’Ahuir, se inició por encargo del Ayuntamiento a los 
arquitectos Alberto Peñín Ibáñez (Foto 245) y Guillermo 
Stuyck Portillo, en mayo de 1972. Se inició la tramitación 
con un Avance del Planeamiento presentado en agosto 
de 1972, que obtuvo informe favorable de la Comisión 
Provincial de Urbanismo del Ministerio de la Vivienda en 
diciembre del mismo año. Redactado el Plan definitivo en 
1974, se aprobó en enero de 1975. Ocupaba los terrenos 
del término de Gandia entre la carretera Nazaret-Oliva y el 
mar. Se organizaba en nueve diferentes poblados, con puerto 
deportivo y canales de drenaje de la marjal. Según datos del 
proyecto obrante en el Arxiu Històric de Gandia, ocupaba 
una superficie de 180 hectáreas y daba cabida a unos 46.000 
habitantes. No llegó a ejecutarse.

Hito significativo, en cuanto a la incorporación a la red 
ferroviaria de cercanías, fue la inauguración de la Estación 

(Foto 204) Edifici Hamburgo
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La Safor, coordinar los contenidos de los Planes y Proyectos 
existentes y adelantar determinadas decisiones en orden a la 
protección del medio ambiente urbano y rural, cultural y 
natural.”

El plan realizaba, en suelo consolidado, un estudio de las 
dotaciones escolares y protecciones de espacios urbanos, 
que se verá en detalle, en cuanto al municipio de Gandia, a 
continuación.

En cuanto a espacios no urbanos como espacios catalogados, 
establecía propuestas de protecciones como parques 
naturales, espacios arqueológicos, hidrológicos, forestales, 
agrícolas, marjales y culturales como espacios de recreo 
considerados como tradicionales de esparcimiento popular. 
Se proponían, en el municipio de Gandia, la protección 
del espacio catalogado del Montdúver, la marjalería, las 
diferentes cuevas como espacios arqueológicos, las ermitas de 
Santa Anna y Sant Antoni, el castillo de Bayren, las alquerías 
del Duc, Martorell, dels Pares y dels Frares, el Morabito, el 
depósito de aguas potables (Foto 206), la montaña de Santa 
Anna (Foto 205), la Font de Lloret y la Ereta de Carbó.

Subterránea de Ferrocarril (Foto 151) el 1 de julio de 
1976, en su actual emplazamiento dentro de la ciudad, lo 
que permitía viajar a Valencia, lo que hasta entonces solo 
se realizaba con las dos líneas de autobuses que realizaban 
el servicio La Unión de Benisa y La Gandiense. Un hito 
importante para la mejora de las comunicaciones, que 
favoreció la movilidad y el desplazamiento a Valencia.

Primeros intentos de ordenacion territorial: las normas 
subsidiarias de la playas norte y el plan comarcal.

Las Normas Subsidiarias de las Playas Norte de la comarca 
de La Safor (Xeraco, Xeresa y Gandia) se redactan por el 
arquitecto Alberto Peñín Ibáñez (Foto 245) de la Diputación 
Provincial de Valencia en enero de 1976, con el fin de 
armonizar los diferentes intereses municipales y establecer 
la necesaria coordinación de la ordenación de las playas 
colindantes. Se aprueban en julio de 1976. Sus objetivos 
eran evitar el desarrollo lineal de las playas, con el fin de 
no perjudicar el libre acceso a la zona costera, crear una 
separación entre los diferentes términos municipales con un 
espacio libre de al menos 200 metros de ancho, y la previsión 
de una ronda de circulación trasera, con entradas en peine 
hacia el mar, de un ancho mínimo 15 metros con la previsión 
de bolsas de aparcamientos. Contemplaban la urbanización 
de toda la playa de L’Ahuir, siguiendo el esquema básico 
del plan anteriormente aprobado. A pesar del intento de 
establecer una ordenación unitaria entre playas de distintos 
municipios, no se llegó a llevar a término.

El Plan Comarcal de La Safor constituye un primer intento 
de ordenación territorial de toda la comarca. Redactado por 
el Departamento de Urbanismo de la Diputación Provincial 
de Valencia, dirigido por los arquitectos Alberto Peñín y 
Antonio Ferrer. Inicia su andadura en 1974, con la solicitud 
a la Diputación por parte de los alcaldes de La Safor de la 
redacción de un Plan Comarcal de Ordenación. En el año 
1977 se publica el “Document d’Eixida”, que establecía 
los objetivos de “la satisfacción de los problemas sociales, 
económicos y físicos de nuestra área, promover la calidad del 
medio ambiente y los estándares de desarrollo y promover 
un sistema de comunicación y transporte integrado”.

En el año 1978 se publica el “Documento de Consulta”, 
como proyecto de Normas Urbanísticas para toda la comarca 
de La Safor, dentro del ambicioso plan denominado Plan 
General de Ordenación de La Safor.

Es el primer documento que, a nivel de toda la comarca, 
ordena no solo los suelos urbanos consolidados, sino 
también todo el territorio. Documento bien estructurado, 
con información de la situación existente del planeamiento 
aprobado y vigente en todos los municipios de la comarca, que 
tenía como objetivo, según se indica en el propio documento 
“racionalizar las denominaciones y aprovechamientos del 
suelo existente en los diferentes Planes de los municipios de 

(Foto 205) Santa Anna

(Foto 206) Dipòsit Aigües Potables Gandia
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El proyecto de Plan proponía dos diferentes modelos de 
articulación comarcal -lineal y polinucleado- y proponía 
una red de comunicaciones en función del modelo que se 
adoptara. En todos los casos, se estudiaba una propuesta del 
trazado de la autopista, la variante de la carretera N-332, la 
conexión del interior por la carretera de Almansa C-320, la 
conexión de la carretera de Vilallonga, con prolongación al 
interior y la continuidad de la carretera Nazaret-Oliva. Estas 
propuestas sirvieron de base para el inicio del estudio de la red 
viaria que analizaremos con mayor detalle a continuación.

Hay que reconocerle la importante aportación de incluir 
en el documento la propuesta de “Estatutos de la nueva 
Mancomunitat de La Safor”, organismo que se constituyó 
en octubre de 1979, ya con los representantes de las nuevas 
corporaciones municipales. La nueva Mancomunitat validó 
el “Documento Comarcal de La Safor” de 1983-84, como 
modelo territorial de la comarca, avance integrador de los 
futuros planes municipales, que puso punto final a este 
intento de ordenación comarcal. La autonomía municipal, 
el carácter no vinculante del documento comarcal y la 
transferencia de competencias de Diputación a los órganos 
autonómicos, frustró la aplicación directa del plan que 
quedó en el olvido.

La acción del listado de edificios a proteger y la reacción 
del derribo.

Como hemos dicho en el apartado anterior, el Plan Comarcal 
planteaba una relación de protecciones, tanto en el medio 
urbano, como en el territorio fuera del suelo urbano.

A finales de 1978 se elabora y publica, dentro del Documento 
de Consulta del Plan Comarcal, el Listado de Protecciones 
sobre la base de un estudio elaborado por el Colegio de 
Arquitectos. Hay que recordar que estaban a punto de 
celebrase las primeras elecciones municipales democráticas, 
que tuvieron lugar el 3 de abril de 1979.

La publicación del listado tuvo una enorme repercusión 
ciudadana, dando lugar a corrientes de opinión contrapuestas: 
desde escritos de oposición a la inclusión en el listado de los 
edificios a proteger por parte de propietarios afectados, hasta 
numerosos escritos de apoyo incondicional de instituciones, 
entre las que encontramos el Partit Nacionalista del 
Pais Valencià, el Colectiu Ecològic de La Safor, el Partit 
Comunista del Pais Valencià, Comisiones Obreras, Partit 
Obrer d’Unificació Marxista, Partis Socialista d’Alliberament 
Nacional PSAN, Partit Socialista del país Valencia-PSOE.

La publicación del repetido listado iba a provocar el efecto 
contrario al pretendido y se iban a producir, como reacción, 
derribos en cadena y una importante pérdida del patrimonio.

A petición de propietarios, como apoyo a las opiniones 
contrarias al listado, en fecha 31 de enero de 1979, se 

informa por la Cámara de la Propiedad, que el mismo no 
tiene valor normativo, ya que se trata de un documento 
técnico de estudio, todavía no aprobado.

En fecha 26 de marzo de 1979, días antes de las elecciones 
municipales, el alcalde en funciones Miguel Pérez Valdés 
(Foto 87), nombra una Comisión de Estudio sobre la relación 
de protecciones, comisión que ya iba a quedar integrada 
por los miembros de la nueva corporación que saliera de las 
elecciones.

En 9 de mayo de 1979, la nueva corporación municipal, 
presidida por el Alcalde Juan Román Catalá (Foto 116), 
acuerda, como medida preventiva, la suspensión del 
otorgamiento de licencias de demolición de todos los 
edificios incluidos en el listado.

En agosto del mimo año, la Diputación informa de nuevo 
sobre el listado y se reitera en el contenido íntegro del mismo. 
La Comisión de Estudio se reúne en varias sesiones en los 
meses de junio a octubre y resuelven numerosas exclusiones 
de edificios del listado original.

Constan en el expediente informes de noviembre del Colegio 
de Arquitectos y del Abogado Urbanista del Ayuntamiento 
Josep Antoni Payà, de fecha 27 de noviembre de 1979, que 
concluía en que “el incalculable beneficio que implica la 
conservación del patrimonio, no puede ni debe ser medido 
con criterios puramente economicistas que la reduzcan a un 
simple inventario económico…”

El 5 de febrero de 1980 se levanta la suspensión de 
otorgamiento de licencias de demolición de los edificios 
del listado, se reduce la amplitud del mismo y se aprueba la 
reducción de alturas en diferentes ámbitos del suelo urbano. 
Así se limitaba, entre otras, la altura máxima en el Paseo y 
República Argentina a 7 plantas y en la playa a 9 plantas.

Muchos fueron los edificios que desaparecieron, como 
consecuencia de la inclusión en el malogrado listado de 
protecciones. Muchos de ellos se demolieron incluso antes 
de obtener la licencia. Hago una breve reseña de los más 
significativos.

El 31 de enero de 1979 se solicita licencia de derribo del 
denominado chalet Monzó en Paseo Gómez Ferrer, 11 
(Ver foto en el anterior artículo de Alberto Peñin). La 
Comisión Municipal Permanente de 31 de mayo de 1979 
acuerda no conceder licencia. En virtud del acuerdo de 5 
de febrero anterior, de levantamiento de la suspensión de 
licencias de derribo y de dejar sin efecto el listado inicial 
de las protecciones de edificios, se concede licencia el 14 de 
febrero de 1980.

El 7 de marzo de 1979 se solicita licencia con proyecto 
técnico de la denominada casa Lapeyre (Foto 207) en Paseo 



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

125

Urbanisme

Gómez Ferrer, 10. La Comisión Municipal Permanente de 
2 de mayo 1979 acuerda no conceder licencia derribo. Igual 
que en el caso anterior, se concede licencia en 1980.

Edificio Zúñiga en C/. Mayor y C/. Beneficencia. Solicitud 
de licencia el 12 de diciembre de 1979 y otorgamiento de 
licencia el 24 de enero de 1980.

Edificio casa Ribes en C/. San Francisco de Borja, 71. 
Solicitud de licencia el 30 de enero de 1980 y otorgamiento 
de licencia el 14 de febrero de 1980.

Edificio Casa Abargues en C/. San Francisco de Borja, 52 
(Foto 208). Solicitud de licencia el 29 de enero de 1980 y 
otorgamiento de licencia el 14 de febrero de 1980.

Edificio Sáenz de Juano en C/. San Pascual esquina C/. 
Castellar. Solicitud de licencia el 4 de enero de 1980 y 
otorgamiento de licencia el 14 de febrero de 1980.

Edificio antiguas oficinas Aguas Potables en C/. San Francisco 
de Borja 46 esquina C/. Jaime Torres (Foto 209). Solicitud 
de licencia el 30 de diciembre de 1979 y otorgamiento de 
licencia el 14 de febrero de 1980.

La indisciplina urbanística y el acuerdo de regularización 
de excesos de edificación en la playa.

Los años previos a las elecciones municipales de 1979 fueron 
años de indisciplina urbanística, debido fundamentalmente 
a las lagunas e insuficiencias del heterogéneo planeamiento 
urbanístico vigente a la sazón, tanto en las zonas rurales de 
Marxuquera, Marenys de Rafalcaid y Kentucky, como en la 
propia playa urbanizada e incluso en la propia ciudad.

Por una parte viviendas unifamiliares sin ordenación 
ocuparon indiscriminadamente zonas como Molló de la 
Creu, Cami Llossar, Xauxa, Kentucky, Rafalcaid, Barranc 
Blanc, L’Ermita, apoyadas en caminos rurales y sin dotación 
de servicios de agua potable ni saneamiento. La segunda 
residencia, e incluso la tercera en la montaña, era un 
fenómeno social en auge, ligado a la mejora del nivel de 
vida, que no estaba previsto en la ordenación urbanística. 
Así surgieron esas zonas rústicas de edificación espontánea, 
que no se supo encauzar en su inicio y que posteriormente, 
como veremos, se ordenó en el Plan General del 83.

Hubo también zonas de edificación con plan de ordenación 
que, pese al intento de dar legalidad a las edificaciones, no 
llegaron a culminar el proceso urbanístico de aprobación 
y urbanización, aunque su consolidación respetaba y 
obedecía a un diseño de viales predeterminado. Zonas como 
Santa Marta, Montepino, Montesol, Las Cumbres serían 
legalizadas mediante convenios en el futuro Plan General.

Por otra parte, la falta de control favoreció la indisciplina en 
las edificaciones de la playa, que llevó a adoptar una solución 

(Foto 207) Casa Lapeyre

(Foto 208) Edificio Casa Abargues

(Foto 209) Edifici Aigües Potables
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salomónica y extrema de cesión de terrenos dotacionales por 
parte de los infractores, de forma que se compensaban los 
excesos de edificación realizados sin recurrir a demoliciones.

El 8 de marzo de 1979, de nuevo un mes antes de las 
elecciones municipales de 3 de abril, se firma entre el 
Ayuntamiento de Gandia representado por su alcalde 
Miguel Pérez (Foto 87) y la Asociación de Promotores y 
Constructores de la Comarca de Gandia, en representación 
de quince promotores constructores, ante el notario Don 
Rafael Gómez-Ferrer Sapiña, la escritura de cesión de seis 
parcelas de una superficie total de 24.388 m2 que, de alguna 
forma, “legalizaba” y compensaba con mayores dotaciones 
los excesos de obra consolidados.

La escritura indica literalmente “que por determinadas 
infracciones urbanísticas cometidas en la Playa de esta 
ciudad de Gandia, el Ayuntamiento de la misma incoó 
expediente sancionador con relación, entre otros a las 
personas y obras que se refieren…” Y sigue diciendo la propia 
escritura “que como consecuencia de los correspondientes 
expedientes administrativos por infracciones urbanísticas… 
se mantuvo conversaciones con el fin de evitar el derribo 
de las edificaciones antedichas por implicar ello destrucción 
de la riqueza creada, y sin que en ningún caso sirva de 
precedente, como se reconoce por ambas partes, se acordó 
la compensación de los excesos de volumen de los edificios 
relacionados con otros terreno edificables…” Y se concluye 
“que por los señores antedichos y las Entidades en él 
relacionadas, se ofrecieron al Ayuntamiento de Gandia, 
los terrenos necesario para efectuar la compensación 
de volumen, o en su caso las cantidades en metálico que 
respectivamente se señalan a continuación con el fin de 
posibilitar la legalización de los edificios referenciados.”

Así se cerraba una época y se compensaban con mayores do-
taciones los excesos de edificación cometidos. Apartamentos 
como Torres del Mar, Riviera, Castillo Ducal, Lider II y III, 
Don Pepe, Geminis, Acapulco II, Niágara, Bonaire, Infante, 
Tokio, Aquarium, Sofia y Albatros quedaron “legalizados”.

No se tiene constancia de que el Ayuntamiento iniciara los 
trámites para legalizar formalmente los excesos volumétricos 
de las construcciones relacionadas, mediante la redacción y 
aprobación de los pertinentes instrumentos de ordenación, 
o si, por el contrario, optó por solucionar y regularizar la 
anómala situación en el futuro Plan General en fase de 
elaboración a la sazón por los propios Servicios Técnicos 
Municipales.

Acuerdo comisión de planeamiento: autopista y variante 
CN-332

El Documento de Consulta del Plan Comarcal antes 
referido, es el origen del hecho comarcal, que se plasma en 
la comisión de planeamiento, para acordar el trazado de la 

inminente construcción de la Autopista y de la Variante de 
la Carretera Nacional 332.

En el año 1980, poco después de las elecciones municipales 
y de la constitución de la Mancomunitat de La Safor en 
octubre de 1979, se crea la Comisión de Planeamiento 
Comarcal, integrada por representantes de los municipios, 
con la misión del estudio y propuesta de la red viaria 
comarcal.

Tras numerosas reuniones de la Comisión en los meses de 
julio a octubre de 1980, el día 10 de noviembre la Comisión 
aprueba la propuesta del trazado de la Autopista y el desvío 
de la N-332 según la propuesta técnica presentada por el 
Ministerio de Obras Públicas y Urbanismo. Es interesante 
recordar los términos del acuerdo comarcal de “reafirmar 
la consideración de los presentes, de la Comarca como un 
todo. Las propuestas afectan a todos los Municipios y a 
toda la Red Viaria, desde Tabernes a Oliva y desde Gandia a 
Lugar Nuevo (sic)”. Y como condiciones de la construcción 
apuntaba a continuación como imperativa la “ejecución 
simultánea de Autopista y desvío N-332 desde Jeresa y 
Gandia hasta Oliva”. En la propuesta se tenían previstos 
tres nudos de conexión de la Autopista, en Jeresa, Gandia y 
Oliva-La Font d’En Carròs.

La orden de estudio del trazado por parte del Ministerio, 
concluyó con un informe de fecha 10 de diciembre de 1980, 
suscrito por el Ingeniero Jefe de la División de Planeamiento 
y Proyectos Tomás Prieto Marín y con el visto bueno del 
Ingeniero Jefe Manuel Calduch Font, en que se concluye 
que: “siguiendo el espíritu del Documento redactado 
por la Comisión del Plan de La Safor, con el objetivo de 
mínima ocupación de terrenos agrícolas se han efectuados 
las siguientes modificaciones: 1º Cambios en plantas y 
alzado de la Autopista y Variante de la CN332. 2º Cambio 
de tipología general de los enlaces de la Variante. Enlace de 
Oliva para mayor servicio y menor ocupación a petición del 
Ayuntamiento y con conformidad posterior de la Comisión. 
En cuanto al enlace de Gandia, estimamos, dada la superficie 
que se ocupa así como la calidad de los terrenos, que se 
podría, reservando los mismos, posponerse su construcción 
todo ello partiendo de la existencia del enlace de Jeresa y de 
que la nueva N-332 cumpla las funciones de vía colectora 
distribuidora de la comarca.”

Así quedó eliminado del proyecto de Autopista propuesto 
por la comarca, el enlace de Gandia, por cuanto la Variante 
de la carretera N-332 iba a sustituir la función de dicho 
enlace. Como veremos, la variante comarcal no se llegó a 
construir.

La Autopista inició de inmediato las expropiaciones y la 
construcción por parte de la Concesionaria AUMAR. 
Problemas surgidos entre municipios afectados por la 
Variante de la N-332 demoraron la construcción simultánea 
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de esta con la Autopista, lo que originó el incumplimiento de 
los acuerdos de la Comisión que hoy, cuarenta años después, 
todavía arrastramos sin una solución comarcal.

El plan general: un nuevo modelo de ordenación y de 
gestión.

Como hemos dicho, Gandia contaba con un Plan General 
que ordenaba casi exclusivamente el suelo urbano. Altas 
densidades y carencia de gestión, junto con la indisciplina 
urbanística que hemos analizado, era la situación con que 
se encontraba la nueva corporación municipal salida de las 
elecciones de abril de 1979.

En junio de 1979, la nueva corporación presidida por su 
alcalde Juan Román Catalá (Foto 116), ratifica las Normas 
Transitorias, que había aprobado la última corporación 
predemocrática en febrero del mismo año, como respuesta al 
listado de protecciones antes referido, normas que contenían 
una importante reducción de alturas en diferentes áreas de 
la ciudad.

Vista la necesidad de iniciar la redacción de un nuevo Plan 
General, el Ayuntamiento en fecha 5 de febrero de 1980 
acuerda el nombramiento de equipo redactor del Plan 
General integrado por funcionarios municipales, dirigidos 
por el arquitecto Manuel Belenguer Zamit, el Ingeniero Jose 
María Peiró Deusa y el Abogado Urbanista Josep Antoni 
Payà Gasent (Foto 246), con las necesarias colaboraciones 
puntuales externas.

Inmediatamente se ponen en marcha los trabajos de 
información previa para la redacción del Plan, que se 
prolongan durante los años 1980, 1981 y 1982. Un detallado 
estudio desde todas las disciplinas que van a servir de base 
para la toma de decisiones de las propuestas de ordenación. 
Se elaboran estudios del Medio Físico, Clima, Población, 
Actividades, Empleo, Medio Urbano, Educación, Sanidad, 
Equipamientos, Protecciones, etc.

Se propone un Avance del Plan y se suspenden licencias que 
puedan afectar al futuro desarrollo en fecha 3 de febrero de 
1981.

A la vista de que los trabajos de redacción del Plan General 
precisaban de apoyos externos, en noviembre de 1982 se 
contrata un nuevo equipo redactor, dirigido por el arquitecto 
Rafael Durá Melis (Foto 177), el Ingeniero Roberto Santatecla 
Fernández (Foto 242) y el Abogado Urbanista Josep Antoni 
Payà Gasent (Foto 246), con el apoyo de los funcionarios 
municipales que habían realizado la fase de información. El 
equipo se comprometía a finalizar la redacción del plan lo 
antes posible, toda vez que no se podía seguir sin un marco 
que regulara la edificación y usos tanto urbanos como 
territoriales.

Tan pronto se nombra al nuevo equipo, se inician reuniones 
con todos los miembros de la corporación municipal 
constituidos en una Comisión Especial, integrada por todos 
los miembros de la Corporación y presidida por el concejal 
delegado de Urbanismo Juan Mahiques, para consensuar el 
modelo territorial del Plan General. Gran implicación de 
los políticos, estudio de alternativas, acuerdos unánimes en 
todos los temas, reuniones casi diarias y eternas y finalmente 
acuerdo plasmado en documento aprobado por el pleno 
municipal. Se celebraron reuniones de la Comisión Especial 
los días 25 de noviembre; 1, 9, 17 y 29 de diciembre de 1982; 
y 3, 7, 14, 20 y 25 de enero de 1983 y otras para asuntos 
de menor entidad o urgencia. Fueron dos meses de trabajo 
intenso las 24 horas del día, con reuniones interminables, 
pero con una clara vocación y objetivo de llegar a propuestas 
consensuadas.

El acuerdo de “Concreción y Definición de Criterios 
y Objetivos para la culminación del Plan General de 
Ordenación Urbana” se aprueba por el Pleno en fecha 1 de 
febrero de 1983.

Es de destacar que la primera corporación municipal 
democrática estaba integrada por representantes de todo el 
arco político, desde la derecha representada por Coalición 
Democrática con 1 concejal, el centro con Unión de Centro 
Democrático con 7 concejales, la izquierda con el Partido 
Socialista Obrero Español con 6 concejales, el Partido 
Comunista con 2 concejales y Esquerra Unida con 2 
concejales, y dos grupos locales, Agrupación Independiente 
con 2 concejales y Objetivo Gandia con 1 concejal. No 
obstante la pluralidad y diversidad de partidos y tendencias, 
el Ayuntamiento aprobó por unanimidad el Plan General.

De los criterios y objetivos referidos destacamos, entre otras, 
la referencia a la “jerarquización de la red viaria tomando 
como punto de partida la Propuesta de xarxa viaria comarcal 
de la Comisión de Planeamiento de La Safor” antes referida.

Tras la redacción del documento definitivo del Plan General 
en un tiempo mínimo récord, siguiendo los criterios y 
objetivos acordados, se aprobó definitivamente por la 
Comisión Provincial de Urbanismo el 21 de julio de 1983.

Las protecciones en el territorio se introducen como novedad 
en el planeamiento de Gandia. Hay que recordar que gran 
parte de la legislación actual de protección es posterior a 
la fecha de redacción el Plan General, por lo que Gandia 
se adelantó a tales normativas, con las protecciones que 
se incluyeron en el Plan. Así se establecía la protección de 
paisaje y montañas como protección forestal, la protección 
de cauces, costas, marjales, agrícola, regulando igualmente 
con carácter restrictivo, las zonas extractivas de canteras de 
áridos y las zonas de actividades de granjas, así como los 
parámetros máximos de ocupación de suelo en viviendas 
familiares para no formar núcleo de población.
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El plan estableció referencias a las mínimas dotaciones en 
suelo urbanizable y urbano, siguiendo las recomendaciones 
de la legislación urbanística estatal vigente en el momento. 
Las zonas de Marxuquera. Kentucky y Rafalcaid, 
consolidadas por la edificación, tenían la consideración de 
suelo urbano según la legislación vigente. Su desclasificación 
hubiera constituido una actuación expropiatoria en que 
decayera la clasificación como suelo urbano, con graves 
consecuencias económicas tanto para los propietarios como 
para el Ayuntamiento. Se optó por la delimitación con 
criterios restrictivos, limitada a las zonas edificadas con el 
fin de minimizar su impacto en el medio ambiente, con la 

obligación de dotarlas de servicios urbanísticos y con unas 
condiciones de destinar a zonas verdes y viales de uso público 
un mínimo del 30% de la superficie.

Los Parques Públicos (Fotos, 210, 211 y 212)  se emplazaron 
estratégicamente para que cumplieran la función del 
servicio a sus respectivas áreas de influencia. Constituían 
una auténtica infraestructura verde continua, como anillo 
alrededor de toda la ciudad.

Así se proyectaban en la ciudad el Parque lineal paralelo 
a la Avinguda Blasco Ibáñez, como transición de la zona 

(Foto 210) El Parc de Santa Anna com a pulmó verd del barri consolidat al final de l'Avinguda República Argentina

(Foto 211) El Parc junt a Benirredrà, de separació de Gandia amb el terme de Benirredrà i de protecció paisajística de l'entorn del edifici de les Esclaves

(Foto 212) Parc Rois de Corella



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

129

Urbanisme
de ensanche de Corea, a la zona de baja densidad de las 
urbanizaciones, el Parque junto a la Alquería de Martorell de 
protección de las edificaciones rurales de la propia alquería y 
de la ribera del rio Serpis; y el Parque de l’Est hoy de Ausiàs 
March, como zona de esparcimiento del centro histórico.

Destacar asimismo el tratamiento que dio el Plan a la Playa 
de L’Ahuir. Como hemos visto, la presión edificatoria 
sobre la zona era patente, como se manifestaba en los 
planes de ordenación que se propusieron. No obstante, 
era intención del Ayuntamiento evitar el desarrollo de 
la playa siguiendo el modelo existente. Se pensaba como 
mejor opción en la desclasificación, pero no era posible 
en aquellos momentos por la clasificación del suelo como 
urbano con plan parcial aprobado, lo que según consultas 
que se realizaron a organismos superiores, implicaba una 
millonaria indemnización. Finalmente, se optó por una 
medida disuasoria, con una densidad muy baja del orden 
de 10 viviendas por hectárea, como máximo dos plantas 
edificables (baja y primera), con la condición de que la 
urbanización no debía incidir negativamente en los marjales 
colindantes, lo que desincentivaba la urbanización. Estas 
medidas han dado el resultado de mantenerse en su estado 
hasta nuestros días.

No menos importante fue la aplicación novedosa de técnicas 
de gestión para la obtención gratuita de los parques, zonas 
verdes y dotaciones que se programaban. Los diferentes 
sectores de nueva urbanización, debían ceder la parte 
proporcional de suelo de dotaciones, integrados en su 
mayor parte por los parques públicos. Los propietarios de 
las parcelas de parques que se cedían, se les compensaba 
con suelo edificable en los sectores. Así se obtuvieron la casi 
totalidad de estos espacios sin coste de adquisición a las arcas 
municipales.

Con la entrada en vigor del Plan General, se iniciaba un 
nuevo tiempo de urbanismo controlado, de disciplina 
urbanística, de aplicación del mandato constitucional, 
de participación pública en las plusvalías generadas por el 
planeamiento.

La ordenación del centro históricio: el plan especial de 
revitalización y mejora del medio urbano perymmu. La 
peatonalización y la recuperación de la ciudad para el 
peatón.

El Plan Especial de Revitalización y Mejora del medio 
Urbano (Perymmu) se inició casi simultáneamente al Plan 
General.

En diciembre de 1980, se presenta al Ayuntamiento un 
documento suscrito por los futuros redactores del Perymmu, 
dirigidos por los arquitectos Fernando Mut Oltra (Foto 
133), Ignacio Lafuente Niño y Ángel Zurilla Juan, en el que 
se plantea la necesidad de abordar, simultáneamente y de 
forma paralela a la redacción del Plan General, la ordenación 
del centro histórico ya que el desarrollo demográfico y 
económico de los años 50, unido a la irrupción del sector 
turístico, había dado como consecuencia la inadecuación 
del centro cívico a las nuevas funciones que se le exige y la 
pérdida de imagen, debido a la coexistencia de la nueva y 

(Foto 213) Parc Clot de la Mota

En la zona del Grau y playa, se proyectaba el Parque junto 
al barranc Sant Nicolau y C/. Goleta; el Parque del Clot de 
la Mota (Foto 213) en el centro de la playa; y el Parque de 
separación con los terrenos urbanizables de baja densidad de 
la playa de l’Ahuir (Foto 214).

En cuanto a la edificación de las zonas urbanas, el plan redujo 
las alturas con carácter general, lo que se aprecia claramente 
en las edificaciones consolidadas, en especial en las zonas 
de ensanche, donde se puede distinguir las edificaciones 
anteriores al plan, de mayor altura y las posteriores, de 
menos altura.

(Foto 214) Platja de l’Auir
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antigua edificación, lo que junto con la carencia de normativa 
urbanística que exprese los criterios de aquello que se debe 
conservar y cómo efectuar las sustituciones, presentaba un 
escenario que exigía una intervención inmediata.

Un mes después, tras valorar el Ayuntamiento los dictámenes 
de las comisiones de Urbanismo y Patrimonio Histórico-
Artístico respecto a la propuesta, el pleno de 7 de enero de 
1981 acuerda contratar al equipo redactor, condicionado a 
la necesaria coordinación con el equipo redactor del Plan 
General.

Realizado el encargo del trabajo, en mayo de 1981, los 
redactores presentan una Memoria Complementaria a la 
anterior propuesta. Reiteran lo indicado con anterioridad 
y clarifican la subordinación de este plan al Plan General 
en elaboración. Así indican, en referencia a dicho plan 
que “la complejidad y amplitud de sus determinaciones 
hacen prácticamente imposible el análisis detallado de 
cada uno de los sectores que componen el territorio, su 
función entendemos que es otra, la estructura general 
que se desarrollará posteriormente mediante las figuras de 
planeamiento apropiadas a cada caso.”

Dentro de esa línea de estudio más pormenorizado del 
sector del centro histórico, se elaboraron estudios muy 
detallados que servirían de base a la redacción del plan. 
Estudios de diferentes aspectos como antecedentes, marco 
histórico, realidad física, infraestructuras, determinaciones 
planeamiento superior, propiedad del suelo, hacienda 
municipal, población, actividad económica, estructura 
urbana, equipamientos, comunicaciones, permitieron 
centrar y conocer a fondo la problemática del centro 
histórico, para abordar la redacción del documento.

Redactado el Avance del plan en septiembre de 1982, se 
expone al público en enero de 1983. Recogidas y analizadas 
las alegaciones y sugerencias presentadas, se redacta el 
documento definitivo en julio de 1983 y se aprueba en 
pleno de 3 de julio de 1984.

Pocos meses después de su aprobación, con la plena entrada 
en vigor del plan, en noviembre del mismo año el pleno 
del Ayuntamiento aprueba una serie de medidas urgentes 
para la ejecución del mismo, en cumplimiento del objetivo 
general de la “conservación activa e integral del centro 
histórico de la ciudad o, en otros términos, la revitalización 
como operación global encaminada, no solo a aspectos de 
conservación del patrimonio edificado y trama viaria, sino 
también a la protección de los aspectos funcionales y sociales 
que la caracterizan históricamente”.

Se proponían, con carácter inmediato, el tratamiento de 
las calles para uso peatonal, el impulso a la creación de 
aparcamientos públicos por concesión, el tratamiento de 
espacios de relación como plazas y paseos, la declaración 

del ámbito como Área de Rehabilitación Integrada, 
el requerimiento a los propietarios de edificaciones 
abandonadas para su conservación, las exenciones fiscales 
a los edificios catalogados, las exenciones en las tasas de 
licencia y las subvenciones a las obras de rehabilitación.

Las peatonalizaciones de las calles del centro histórico 
cambiaron en pocos años la imagen de la ciudad. 
Desaparecieron los aparcamientos, se trataron los pavimentos 
tal como hoy los percibimos y se inició un proceso de 
renovación y rehabilitación de edificaciones, que ha 
permitido recuperar el uso residencial y la tradicional mezcla 
de usos, en las calles que habían quedado abandonadas.

Finalizadas las peatonalizaciones de las calles perpendiculares 
a los ejes principales, este proceso culminó con la convocatoria 
del Concurso de ideas para la peatonalización de la Calle 
Major y Plaza Escuelas Pías del año 1996, ejecutado poco 
después.

Con el Perymmu, se adelantaba la ciudad a la rehabilitación, 
regeneración y renovación urbana, a la intervención en la 
ciudad consolidada.

La red viaria: construcción y entrada en servicio de la 
autopista. La variante de la CN-332 una asignatura 
pendiente. La revisión del plan general de gandia para el 
trazado de la variante CN-332 en su término municipal.

Como hemos visto, la Autopista inició su construcción 
tras los acuerdos de la Comisión Comarcal y la variante 
comarcal de la N-332 quedó en el olvido incumpliendo 
lamentablemente dichos acuerdos.

El día 28 de marzo de 1985, se inauguraba y entraba en 
servicio el tramo Jeresa-Ondara de la Autopista, con lo que 
se daba un primer paso a evitar la circulación norte-sur por 
el interior de la ciudad de Gandia. No obstante, quedaba 
pendiente la Variante de la N-332 en toda la comarca, 
que solucionara definitivamente todas las conexiones 
intracomarcales y la salida del interior a través de la carretera 
de Almansa.

Había entrado en servicio la autopista, pasaba el tiempo, 
pero Gandia no veía solucionados sus problemas de 
tráfico. El peaje y los nudos de acceso en Xeresa y Oliva 
no evitaba el tráfico interno y la N-332 seguía atravesando 
el casco urbano de Gandia, creando numerosos problemas 
de movilidad, contaminación acústica y seguridad vial. La 
malograda propuesta comarcal de la variante de la N-332, 
había quedado en el olvido, con lo que no se percibía una 
fácil solución.

En este contexto, en el año 1988, Gandia propone al 
Ministerio un trazado de la variante que afecta exclusivamente 
a su término municipal, de forma que se evitan interferencias 
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con otros municipios, se resuelve el tráfico interno y se 
permite en el futuro enlazar con la variante de la carretera al 
resto de la comarca. La propuesta partía de las curvas de Sant 
Joan y finalizaba en la rotonda de Bellreguard, con nudos de 
conexión en la carretera de Barx, de acceso a Gandia por el 
oeste y en la carretera de Albaida, de acceso a Gandia por el 
sur. Esta solución modificaba la propuesta de la Comisión 
de Planeamiento de 1980, propuesta que se había incluido 
en el Plan General de 1983, con el trazado de la variante 
paralela a la Autopista a lo largo de toda la comarca.

Procedía, en consecuencia, revisar el Plan General para 
introducir el nuevo trazado de la variante en el término 
de Gandia exclusivamente, con sus enlaces, conexiones 
y afecciones, que permitieran iniciar las expropiaciones 
por parte del Ministerio. El documento de la 1ª Revisión 
del Plan General, redactado por el arquitecto Rafael Durá 
Melis, se expone al público en febrero de 1989 sin tener 
alegaciones en contra y se aprueba por el Ayuntamiento 
en julio del mismo año. Remitido a la Conselleria, tras los 
informes favorables del Ministerio, Diputación y Comisión 
Territorial de Urbanismo de la propia Conselleria, se aprueba 
por resolución del Conseller de Obras Públicas, Urbanismo 
y Transportes el 11 de mayo de 1990. Se podía iniciar de 
inmediato la expropiación y construcción de la variante de 
la CN-332, con lo que se liberaría al casco urbano de Gandia 
del tráfico de paso.

El salto del río: la expropiación del parc, la pasarela y la 
zona comercial.

Una de las asignaturas pendientes de la ciudad era el salto del 
río. Las únicas conexiones existentes entre ambas márgenes 
del Serpis, eran el puente de la carretera de Alicante y el 
puente viejo de Oliva. No había conexiones, ni peatonales 
ni rodadas que permitieran la permeabilidad entre las dos 
márgenes del río.

El Plan General había diseñado el entonces denominado 
Parc de l’Est al servicio del Centro histórico y diferentes 
polígonos comerciales y terciarios que precisaban las 
conexiones que permitieran la incorporación a la ciudad. Así 
se proyectaba una conexión peatonal, prolongación del paseo 
y dos puentes al norte y sur de la ciudad que completaban la 
ronda perimetral.

El primer hito importante fue la adquisición de los terrenos 
del Parc de L’Est, hoy Parc Ausiàs March. En septiembre de 
1983, pocos meses después de aprobarse el Plan General, se 
inicia la expropiación de los terrenos de más de 84.000 m2 
que ocupan el Parque. En abril de 1984 se propone el precio 
de expropiación a razón de 900 pesetas/m2. La adquisición 
se realizó por mutuo acuerdo de todos los propietarios, 
que ofrecieron sus terrenos al Ayuntamiento durante el 
año 1984. Como dije anteriormente, este sistema general 
fue prácticamente el único no obtenido gratuitamente por 
el Ayuntamiento, ya que los restantes sistemas generales se 

obtuvieron gratuitamente en aplicación de la técnica del 
aprovechamiento medio (técnica inusual muy poco utilizada 
entonces).

Adquirido el parque quedaba pendiente la conexión peatonal 
con el Centro Histórico. Necesitaba abrirse al futuro y era 
importante el valor simbólico de cambio que imprimía el 
salto del río y la incorporación del parque a la ciudad.

En el año 1985 se encarga el proyecto de la Pasarela (Foto 215) 
peatonal que permitiera el acceso al parque recién adquirido. 
En noviembre del mismo año se disponía del proyecto 
redactado por los ingenieros Juan Jose Moragues Terrades 
(Foto 244) y Roberto Santatecla Fernández (Foto 242), para 
la inmediata ejecución de las obras. Según la memoria del 
proyecto “la pasarela proyectada es una estructura atirantada 
formada por un tablero de acero sostenido por dos planos 
paralelos de cables que se anclan en un pórtico transversal 
de hormigón armado.” Tiene una longitud de 115 metros 
con un vano principal de 85 metros y con una anchura de 
7 metros.

Las obras se inician en mayo de 1986 y tras el proceso de 
construcción, con problemas derivados del desvío de líneas 
eléctricas y aprobaciones de Confederación Hidrográfica 
del Júcar, se finalizan las obras en septiembre de 1987. 
La Feria de octubre de aquel mismo año, se pudo instalar 
en los terrenos del parque, con el acceso por la pasarela 
recién inaugurada. Se había dado el salto del río y se había 
incorporado a la ciudad, en especial al centro histórico, un 
pulmón verde de cerca de 90.000 metros cuadrados, que 
además permitía contemplar toda la cornisa del río, con el 
Palacio de los Borja y el antiguo Hospital.

Si importante fue la conexión peatonal por la pasarela, 
no menos importantes fueron las conexiones rodadas del 
puente de la Avinguda del Raval por el sur y de la Avinguda 
Blasco Ibáñez por el norte, puentes que cerraban la ronda 

(Foto 215) Pasarel·la de Juan José Moragues i Roberto Santatecla Fernández
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perimetral de Gandia y permitirán, con el tiempo, el 
desarrollo terciario y comercial de las zonas a la otra parte 
del río. Ambos puentes, previstos en la ordenación del Plan 
General como elementos estratégicos estructurantes para 
completar la ordenación de las diferentes zonas de la ciudad 
y su entorno inmediato.

El puente de la Avinguda del Raval cerraba la ronda por 
el sur. El proyecto redactado por el ingeniero Bernardo 
Monserrat Lafuente en el año 1989, fue aprobado por el 
pleno el 14 de diciembre del mismo año. Adjudicadas 
las obras en diciembre de 1990, se iniciaron en enero de 
1991. La memoria del proyecto reflejaba la difícil situación 
existente “Actualmente la totalidad del tráfico rodado que 
entra en Gandia procedente de la carretera Almansa-Grao de 
Gandia en dirección a cualquier otra zona, está obligado a 
atravesar el casco urbano prácticamente en su totalidad, para 
alcanzar la N-332 y continuar a su destino, debido a que 
la conexión con el ramal dirección Oliva de la mencionada 
N-332, carretera de Villalonga y la de La Font d’En Carros 
ha de pasar obligatoriamente por el puente sobre el rio Serpis 
de la anterior carretera nacional.” Las obras se finalizan a 
finales de 1993, lo que permitió en el futuro las conexiones 
indicadas, el cierre por el sur de la ronda y el desarrollo de 
proyectos como Benieto.

El puente de la Avinguda Blasco Ibáñez cerraba la ronda 
por el norte. La construcción del Hipermercado Carrefour, 
entonces denominado Continente, con la ordenación del 
sector, imponía como condición obligatoria la construcción 
a su cargo del puente de acceso desde la Avenida Blasco 
Ibáñez. El proyecto, redactado por la ingeniería TYPSA en el 
año 1991, fue aprobado por el pleno en 7 de abril de 1993. 
Las obras se iniciaron en agosto de 1993 y la finalización 
en diciembre del mismo año, lo que permitía el cierre de la 
ronda norte y, en el futuro, el desarrollo de proyectos como 
Sanxo Llop.

La riuà de 1987. Un toque de atención a la prioridad de 
la defensa ante riesgos naturales.

El día 3 de noviembre de 1987 se produjo una lluvia que 
provocó el caos en la población. Desde el punto de vista 
urbanístico es de destacar el toque de atención que supuso 
para la situación de los cauces de aguas y la necesidad de 
resolver los problemas que se habían detectado.

Según datos oficiales, la lluvia caída en algo más de 3 horas 
en Gandia alcanzó los 840 litros por metro cuadrado, lo que 
provocó inundaciones en numerosas zonas de la ciudad.

Pocos años antes se había producido la Pantanà de Tous (año 
1982), hecho que marcó el punto de inflexión del inicio 
de una conciencia ciudadana colectiva de prevención ante 
riesgos naturales. La Ley de Aguas de 1985, los Deslindes del 
dominio público hidráulico de 1983, el Sistema de Alerta e 
Información Hidrográfica de 1990 son buenas muestras de 
ello.

Con anterioridad, se había perdido el respeto a las fuerzas de 
la naturaleza, no solo con la urbanización y edificación, sino 
también con las transformaciones agrícolas, deforestación, 
ocupación de cauces y barrancos. Y en este contexto se 
producen las lluvias del 87.

Pocos días después de la riada, los servicios técnicos 
municipales elaboran un informe suscrito por el arquitecto 
municipal Rafael Durá Melis (Foto 177), de “Medidas urgentes 
en previsión de la riadas” en el que se analizaban los orígenes 
de la inundación, que de forma resumida transcribo: “Las 
aguas que produjeron la inundación de Gandia población 
fueron: Las procedentes del desbordamiento del barranc de 
Beniopa, las procedentes del barranc de Les Cobes en la zona 
del final de paseo, las procedentes del término municipal 
del Real de Gandia por la inexistencia del barranc de Sant 
Antoni, el desagüe de l’Aigüera de Beniopa que produjo un 
efecto de retención...”

Como medidas urgentes en previsión de futuras avenidas, 
en una primera evaluación, se indicaban la canalización a 
20 metros de anchura del barranc de Beniopa desde la C/. 
Cases Noves hasta el puente del ferrocarril junto al Instituto; 
la canalización y nuevo encauzamiento del barranc de 
Les Cobes hasta el barranc de Beniopa, cauce que había 
desaparecido y que había provocado la inundación de 
la zona final del paseo; la restitución del barranc de Sant 
Antoni entre los términos de Gandia y Real, para dar salida 
al Serpis de las aguas procedentes del Real; la canalización 
del último tramo del Serpis en la zona del Grau y Venecia-
Marenys desde el puente.

El Puente Beniopa (Foto 217) fue una actuación con un gran 
valor simbólico. En las lluvias de noviembre de 1987, debido 
a la obstrucción casi total de los cinco ojos del puente de 
escasa dimensión, los niveles aguas arriba subieron del orden 

(Foto 216) Pont de Bernardo Monserrat Lafuente
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de 1,65 metros sobre el nivel del tablero del puente, lo que 
provocó graves daños e inundaciones en toda Beniopa. Se 
hacía imprescindible la construcción de un nuevo puente, 
que sustituyera al anterior y que eliminara la limitación de 
paso de agua con un tablero que ocupara todo el ancho del 
barranco del orden de 22,50 metros. La solución propuesta, 
fue la de una estructura metálica formada por dos arcos 
atirantados de directriz hiperbólica que soportan el tablero. 
El proyecto redactado por la consultora EVREN es del año 
1992, la aprobación por el pleno en 21 de abril de 1993, el 
inicio de obras en febrero de 1994 y la finalización de obras 
en febrero de 1995, con entrega por Conselleria en el año 
1996.

Todas las medidas propuestas, se han ido ejecutando a lo 
largo de los años con lo que, unido a la legislación más 
restrictiva ante los riesgos de inundación, permite una mayor 
protección ante episodios de lluvias torrenciales.

Actuciones emblemáticas: parques urbanos Sant Pere, 
Clot de la Mota. Primera línea de la playa, polideportivo.

El Parc de Sant Pere (Foto 218) fue uno de los proyectos 
emblemáticos, al tratarse de un parque urbano de forma 
rectangular del orden de 24.300 metros cuadrados y 
dimensiones de 180 x 130 metros. Está situado en una de 
las zonas más densificadas de la ciudad. 

El proyecto redactado por el arquitecto municipal Fernando 
Mut Oltra (Foto 133) es de los años 1984 a 1986. Se trataba 
como un parque de estilo inglés, con pequeños desniveles 
que proporcionaran un aislamiento del exterior y crearan 
un ambiente tranquilo, que confluye en un espacio central 
dotado de un estanque circular, que favorece el microclima. 
El proyecto incluyó el diseño del cierre perimetral y de los 
accesos, así como la vegetación, plantaciones de especies 
autóctonas mediterráneas, pavimentos, etc. La construcción 
se realizó entre 1987 y 1990.

El Parc Clot de la Mota (Foto 213), constituye el parque 
central de la playa. Aprobado el sector 2 de la playa, que 
incluía el Paseo Rosa dels Vents (Foto 153), conexión del 
núcleo urbano del Grau con los terrenos del parque, se 
inició el proyecto del parque como elemento vertebrador 
de la playa. El diseño es obra del arquitecto Fernando Mut 
Oltra (Foto 133) en el año 1991 y la ejecución se realizó 
entre el Ayuntamiento de Gandia y la Asociación de 
Promotores y Constructores de La Safor. Así, se firmó un 
convenio de colaboración entre las dos instituciones en el 
año 1991, que refería que “el parque se ha obtenido para uso 
y disfrute público como consecuencia de los mecanismos 
compensatorios establecidos en el PGOU y principalmente 
por las cesiones de las fincas incluidas en el Sector 2 de 
la playa. Y la ejecución del citado parque se considera 
fundamental para el conjunto de la playa y también para las 
actividades económicas que se desarrollen en su entorno”.

La ordenación de la primera línea de la playa constituyó 
un antes y un después de la ordenación de la playa de 

(Foto 217) Pont de Beniopa

(Foto 219) L’hotel Bayren separa la primera línea de platja del futur Parc Clot de la Mota

(Foto 218) Tanca perimetral i acces del futur Parc de Sant Pere. 
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Gandia. En el año 1994, se convoca concurso público para 
la adjudicación de la reforma de la fachada marítima. Se 
presentaron 14 proyectos de los que se seleccionaron 5 para 
la última fase de adjudicación. El trabajo seleccionado del 
que son autores Gisbert-Noguera-De Otegui Arquitectos 
proponía “dotar al conjunto de la Avinguda de la Pau, zona 
portuaria y Passeig Marítim Neptú de una configuración 
global que propicie la integración ambiental, mejorando 
sensiblemente la calidad paisajística de toda esta zona.” 
En concreto, proponía como medidas de actuación “la 
ampliación del actual paseo permitiendo la continuidad, 
dotarlo del equipamiento necesario tanto lúdico como de 
servicios, aparcamientos, que facilite la reconversión de 
la zona del Grau y playa en un área urbana definida con 
carácter no estacional. La intervención debe reducir el fuerte 
impacto de circulación rodada.” La construcción se llevó a 
cabo en los años 2000 y siguientes.

Ha habido otras actuaciones emblemáticas desarrolladas en 
los años 80 y 90. No quiero dejar pasar la importancia de las 
instalaciones deportivas, con la construcción de la pista de 
atletismo proyectada por el Ingeniero Bernardo Monserrat 
Lafuente (Foto 171), el pabellón polideportivo cubierto 
(Foto 220), proyectado por el arquitecto Fernando Mut 
Oltra y el campo de fútbol B proyectado por los Servicios 
Técnicos Municipales, instalaciones que dotaron a la ciudad 
de unos equipamientos, de los que carecía y que mejoraron 
la práctica del deporte.

La universidad un revulsivo para el Grau

En fecha 25 de octubre de 1994 se inauguraba la Escuela 
Politécnica Superior dependiente de la Universitat 
Politécnica de Valencia.

La iniciativa de creación de un centro universitario en 
Gandia se inicia en el año 1992, con los primeros contactos 
entre el Ayuntamiento, con la alcaldesa Pepa Frau (Foto 132) 
y la Universidad Politécnica de Valencia, con el rector Justo 
Nieto, que culmina en un estudio de viabilidad, que contó 
desde el principio con el apoyo unánime de toda la sociedad. 
Así se creó la Asociación Pro-Universidad, presidida por la 
empresaria Rosario Santiago (Foto 234), para facilitar el 
apoyo económico necesario y colaborar en la implantación. 
Es de destacar la unanimidad sin fisuras en el apoyo de 
la propuesta por todos los grupos políticos, gobierno y 

oposición, con el compromiso de conseguir los terrenos para 
ofrecerlos a la universidad.

Se barajaron diferentes opciones de implantación 
y finalmente se optó por el Grau, de forma que se 
aprovecharan las infraestructuras existentes en la playa y se 
favoreciera la desestacionalización. Los terrenos elegidos lo 
formaban el triángulo delimitado entre la calle Cullera, la 
carretera Nazaret-Oliva y la prolongación de la calle Alcoi, a 
continuación de la carretera de la Sèquia del Rei.

Lo primero que se requería era un cambio del Plan General, 
ya que en el planeamiento los terrenos elegidos eran 
suelo urbanizable de uso residencial y se debía modificar 
a equipamientos. Se tramitó la modificación del plan, 
redactada por el Ingeniero municipal Roberto Santatecla 
Fernández y se aprobó en el año 1995. Se negoció con 
los propietarios la cesión de los terrenos, compensándolos 
con parcelas edificables en la otra parte de la carretera 
continuación de la Sèquia el Rei, en el denominado sector 
Universitat de ejecución inmediata.

Por Decreto de la Generalitat de 30 de diciembre de 1993 
se aprobaba la creación de la Escuela Politécnica de Gandia. 
Las clases se habían iniciado en octubre de 1993 en locales 
provisionales cedidos por el Colegio de las Escolapias. Se 
convocó concurso de proyectos en octubre de 1993, en base 
a un anteproyecto del arquitecto municipal Fernando Mut. 
El concurso lo ganó el arquitecto Alberto Peñín Ibáñez (Foto 
245) y las obras comenzaron de inmediato en abril de 1994, 
realizadas por la empresa local ECSA, dirigida por Paco 
Castelló. Pocos meses después, el 25 de octubre de 1994, se 
inauguraron las primeras instalaciones, con 6 aulas grandes, 
6 aulas pequeñas y 6 seminarios con locales compartidos para 
secretaría, dirección, biblioteca, laboratorios, informática, de 
forma que las clases se trasladaron al actual emplazamiento 
del Grau y así nacía el nuevo Campus de Gandia de la 
Universidad Politécnica de Valencia.

La universidad ha supuesto un gran impulso a la vida del 
Grau y playa, ha revitalizado el turismo, constituye un 
centro de actividades con congresos, eventos y cursos, ha 
contribuido a desestacionalizar la playa, ha contribuido a 
unificar Gandia y el Grau como un todo y ha incrementado 
las actividades económicas. Un proyecto emblemático de los 
años 90, que se ha consolidado y ha puesto a Gandia en el 
mapa universitario.

La ejecución de la ordenación de las zonas diseminadas: 
Marxuquera, Marenys de Rafalcaid, Kentucky.

El Plan General había ordenado con sus calles y dotaciones 
de zonas verdes las áreas diseminadas de Rafalcaid, Kentucky, 
Marxuquera, pero no se había iniciado la gestión ni la 
urbanización de las mismas.

(Foto 220) Pavelló Poliesportiu cobert
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En abril del año 1998 el Ayuntamiento de Gandia aprueba 
las bases y convoca concurso de consultoría y asistencia 
técnica para la redacción de los Programas de Actuación 
Integrada por gestión directa municipal, con reparcelación, 
de las áreas urbanas de Marxuquera delimitadas en el Plan 
General, Molló de la Creu, Ermita, Montesol, Camí Llossar, 
Barranc Blanc, Camí Pinet y Xauxa.

El Pleno del Ayuntamiento de 6 de mayo de 1999, acuerda 
contratar los Programas de las áreas de Molló de la Creu y 
Ermita 2 a la empresa Vetges Tu i Mediterrànea S.L.; las 
áreas de Montesol y Camí Llossar al arquitecto Rafael Durá 
Melis; y las áreas de Barranc Blanc, Camí Pinet y Xauxa al 
arquitecto Armando Pascual Abella Aparisi.

Tras un dilatado procedimiento, que precisó del reajuste de 
la ordenación para adaptarse a la realidad física, se aprueban 
las reparcelaciones en noviembre de 2002. No obstante, si 
bien con la reparcelación, se han cedido a dominio público 
los viales y zonas verdes, las obras de urbanización se han 
ido posponiendo sucesivamente, ejecutándose ya fuera del 
período de estudio de este artículo.

Nuevos desarrollos: suelo urbano y suelo urbanizable.

El Plan General clasificaba como suelo urbano en el área de 
la población, diferentes unidades de actuación que permitían 
la obtención de dotaciones, tanto de zonas verdes como de 
equipamientos escolares, de forma gratuita sin recurrir a la 
expropiación y respetando los derechos edificatorios de los 
propietarios.

Así se gestionaron y se urbanizaron en la década de los 80, 
redactados desde los propios servicios técnicos municipales, 
dirigidos por el arquitecto municipal Rafael Durá Melis 
(Foto 177) y el Abogado Urbanista Josep Antoni Payà 
Gasent (Foto 246), la zona de la calle Montdúver y Plaza 
Bennàcer, con la obtención gratuita de la parcela del Colegio 
Público Montdúver y la propia plaza; la zona de Ciutat de 
Laval y Sant Pere, con la obtención gratuita del Parque de 
La Alquería Nova; la zona de la Avinguda de Les Esclaves y 
Calle Inmaculada, con la obtención gratuita de la parcela del 
Colegio Público Benipeixcar; la zona de las calles La Font 
d’En Carròs, Real de Gandia y Lloc Nou de Sant Jeroni, con 
la obtención gratuita de la parcela deportiva del Pabellón del 
Raval.

Además de los suelos urbanos, el plan delimitaba suelo 
urbanizable en diferentes áreas para su desarrollo posterior. 
Prácticamente todas las zonas han sido ejecutadas y se han 
cumplido las previsiones del propio plan. Destacamos las 
áreas desarrolladas cronológicamente en el período hasta 
el año 2000, lo que ha permitido la obtención gratuita de 
zonas verdes y equipamientos, tanto en las propias áreas, 
como en otros emplazamientos de Parques al servicio de 
toda la población, según las previsiones del Plan General.

Enumeramos, por orden cronológico de su aprobación, el 
Sector 3 Avinguda de la Mar aprobado en mayo de 1984; 
el Sector Barranc Sant Nicolau-Blasco Ibáñez aprobado en 
junio de 1984; el Sector Estrellas de Gandia aprobado en 
diciembre de 1985; el Sector El Asombro aprobado en mayo 
de 1986; el Sector 5 Parc Nord aprobado en julio de 1986; 
el Sector 4 Riu Sant Nicolau aprobado en noviembre de 
1987; el Sector 2 Rosa dels Vents Playa aprobado en febrero 
de 1988; el Sector 1 Playa aprobado en mayo de 1988; el 
Sector Avenida del Mar aprobado en octubre de 1988; el 
Sector Rafalcaid-Continente aprobado en junio de 1992; el 
Sector Benipeixcar 1 aprobado en marzo de 1996; el Sector 
Mar 2 aprobado en noviembre de 1998; el Sector Benieto 
aprobado en junio de 1999; el Sector Uir Playa aprobado 
en marzo de 2000; y el Sector Universitat aprobado en 
noviembre de 2000.

Modificaciones del plan general y homologación de 
1999.

El Plan General se concibió como un documento flexible, 
abierto, resiliente y adaptado a las necesidades. A lo 
largo de los años transcurridos desde su aprobación, ha 
tenido numerosas modificaciones de temas puntuales, 
que han permitido mantener la esencia del plan a lo largo 
de los años de vigencia, sin necesidad de una revisión en 
profundidad. Durante el período 1983-2000 se aprobaron 
18 modificaciones puntuales.

Finalmente el 7 de julio de 1999 se aprueba por resolución 
del Conseller de Obras Públicas, Urbanismo y Transportes 
la Homologación Global Modificativa del Plan General de 
Gandia, que pone fin al período analizado, con el Concejal 
Delegado de Urbanismo Jeroni Banyuls (Foto 247), redactada 
por los Servicios Técnicos Municipales, dirigidos por los 
Ingenieros Roberto Santatecla (Foto 242) y Vicente Sarrió, 
el Abogado Urbanista Josep Payà (Foto 246), el arquitecto 
Jose Santatecla (Foto 243), el Ingeniero Técnico Joaquín 
López, el Arquitecto Técnico Javier Terol y el Ingeniero en 
Topografía Vicent Bonet.

El documento mantiene, en líneas generales, la clasificación 
de suelo y la división de zonas de ordenación y usos del plan 
del 83, incorpora la variante de la N-332 ya construida, 
desclasifica varios sectores de suelo urbanizable, e incluye 
nuevos parques públicos en el Calvari de Beniopa, el Riu 
Serpis, el Castell de Bairén, Santa Anna (Foto 205), la Platja de 
Ahuir (Foto 214) y la Alqueria del Duc. Asimismo, incluye la 
refundición de todas las modificaciones puntuales anteriores 
aprobadas hasta la fecha. Y es de destacar la mención que 
hace la Memoria del documento que corrobora todo lo 
anteriormente descrito “debe resaltarse el elevado grado de 
ejecución del plan (el del 83) mediante planeamiento de 
desarrollo e instrumentos de gestión.”
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Como objetivos generales más importantes que planteaba la 
Homologación, se resumen en incluir el principio general 
de desarrollo sostenible, la actualización de las normas, 
completar la ordenación estructural, la adaptación y 
consideración del suelo no urbanizable protegido o no a la 
nueva legislación y la incorporación del suelo urbanizable 
como suelo urbano ya desarrollado.

Epílogo

Aquí finaliza la descripción, desde el punto de vista 
urbanístico, de un período de tan solo 25 años de la historia 
de Gandia, que cambió radicalmente la imagen de la ciudad, 
con unos equipamientos ajustados a las necesidades de calidad 
de vida de la población y, en la mayoría de los casos, sin 
costes añadidos para las arcas municipales para la obtención 
del suelo. Fueron años de una actividad vertiginosa, con un 
admirable apoyo de todas las fuerzas políticas, con una gran 

dedicación de todos los agentes implicados, todo con un 
objetivo común para la mejora de la ciudad y de la calidad de 
vida de sus ciudadanos en unos momentos en que el nuevo 
régimen democrático facilitaba el consenso y los acuerdos.

Gandia, Primavera 2022

BIBLIOGRAFÍA
Documentación consultada en Arxiu Històric de Gandia, Archivo del Colegio de 
Arquitectos de Valencia, Archivo de la Universitat Politécnica, Artículos de prensa escrita 
Levante, Las Provincias, Archivo propio del autor.
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La ciudad se planifica en origen: la muralla define sus 
límites y los ciudadanos la organizan internamente (Foto 
221). Más tarde, estalla y se extiende incorporando a su 
territorio circundante. Pero siempre se planifica; crece y se 
desarrolla partiendo de esa organización primigenia. A largo 
de ese proceso, acumula valores que se transmiten a través 
de los siglos. La ciudad se hereda, es de todos de los que hoy 
viven en ella, tanto como de quienes les precedieron, es el 
resultado de la evolución histórica de una formación social. 
Cada formación social produce, transforma y consume la 
ciudad según el modo de producción dominante de cada 
época, pero, en definitiva y como apuntaba Carlo Levy en la 
ciudad, como en todo, “El futuro ha un cuore antico”. 

En su recorrido existen momentos puntuales en los que 
se definen y formalizan sobre el papel las trazas, las líneas 
maestras que servirán con mayor o menor precisión, de 
apoyo a su evolución. 

Me centraré en un momento clave para la ciudad de Gandia: 
la instauración del régimen constitucional: la democracia. 

Y lo haré desbrozando ese germen de pensamiento que 
subyace tras más de cuarenta años evolución urbana, de los 
principios y conceptos que entonces se formularon y que 
subsisten, aunque evolucionados, en la ciudad de hoy, año 
2022, en que escribo estas letras. 

Hoy, como observador privilegiado, apunto e interpreto 
el recorrido del pensamiento que ha sido el soporte de la 
transformación de Gandia y lo hago con plena conciencia 
sus limitaciones, sabiendo que lo sucedido no es sino una 
minúscula parte del interminable, pero bello, viaje hacia 
Itaca que no habríamos emprendido sin nuestro amor por 
la ciudad caminando, siempre, de la mano de nuestros 
antepasados. 

Fernando Mut Oltra

La ciudad de Gandia: el largo camino hacia Itaca.

(Foto 221) Primera imatge coneguda de la muralla de Gandia. ©SusoMonrabal
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Tuve la suerte de iniciar mi trayectoria profesional al servicio 
de dos alcaldes netamente Gandienses. Me refiero a Juan 
Román (Foto 116) y a Salvador Moragues (Foto 117). 

El primero, hombre de cultura, demócrata convencido, 
perteneciente a una importante familia tradicional local, vio 
la necesidad de elaborar un nuevo Plan General en sintonía 
con el inicio de la democracia. Para su desarrollo, formó un 
departamento técnico, con capacidad más que suficiente, 
para configurar el futuro que con tanta fuerza e ilusión se 
anunciaba. 

El segundo, Moragues, modernizó la organización de 
Gandia, estructuró la ciudad por barrios descentralizando 
los servicios públicos y dotándoles de lugares de reunión 
y convivencia: los Centros Sociales. Resolvió el problema 
de contaminación del agua potable y, entre otras muchas 
cosas, superó la barrera del Serpis, concibiendo un parque 
periférico al que se accedía a través de una pasarela peatonal 
colgante, lo que no le ahorró críticas por no primar el acceso 
motorizado a dicho parque. Se adelantaba a su tiempo. 

En todo lo que sucedió en aquellos años figuras como 
Cipriano Molinero (Foto 123), Paco Candela (Foto 120) 
y Vicente Palmer (Foto 117), y tantos otros, tuvieron una 
intervención decisiva. 

Las legislaturas de 1996 a 2001 y de 2007 a 2011 fueron 
esenciales en la formación, con carácter de continuidad 
sobre las bases asentadas anteriormente, de la ciudad. 

Me remonto a ese momento por ser el origen de la redefinición 
del espacio público de la ciudad. 

Hoy, Gandia, es una ciudad que destaca, entre otras cosas, 
por la calidad de su espacio urbano, por el trabajo de mejora 
de sus infraestructuras: agua, luz, alcantarillado y por la 
puesta en valor del territorio que la circunda que está dotado 
de un excepcional valor. 

Y eso ha sido posible porque por haberse dotado de una 
estructura técnica de primer orden, y porque ha existido 
una continuidad en las políticas urbanas pese a los cambios 
de gobierno, más bien diríamos, de las personas que han 
dirigido el Ayuntamiento. La ciudad cumple, en gran 
medida, con los paradigmas, que hoy están comúnmente 
aceptados en las más avanzadas teorías de la ciudad que, en 
nuestra ciudad, vienen desarrollándose desde la democracia. 

Sin embargo, tiene importantes déficits de infraestructuras 
territoriales y no ejerce con solvencia la capitalidad de la 
comarca de La Safor. 

Mis amigos y compañeros ya han hablado del origen de 
la llamada modernidad, del desarrollo del Plan General, 
playa incluida, y de sus continuas reformas para adaptarse 

a la realidad de cada momento, con la convicción de que ha 
sido el soporte que ha hecho posible la calidad de su espacio 
urbano: obtención equipamientos, trazado urbano, zonas 
verdes y protección y conexión con el territorio circundante. 

Me basaré en el documento denominado “La Gandia de 
2025”, elaborado con el eminente sociólogo Jose Miguel 
Iribas, para enumerar y exponer las razones y principios que 
explican la forma en que se ha intervenido desde el sector 
público, sobre el medio urbano y en cierta medida sobre el 
medio ambiente: en definitiva la idea de “sostenibilidad”, 
parcial, apartándome voluntariamente de los importantes 
procesos especulativos que han tenido lugar y de los errores 
cometidos más por omisión que por acción. Me moveré 
en la definición del Consejo Internacional de Iniciativas 
Ambientales Locales (1994) que expresa que “el desarrollo 
sostenible es aquél que ofrece servicios ambientales, sociales y 
económicos básicos a todos los miembros de una comunidad 
sin poner en peligro la viabilidad de los sistemas naturales, 
construidos y sociales de los que depende la oferta de esos 
servicios”. 

Otro concepto que se desliza a lo largo de mi discurso, es 
el concepto de “patrimonio”, referido tanto al histórico-
arquitectónico como al natural y cultural. Hablamos 
de patrimonio en el sentido más amplio: de aquello que 
poseemos y por tanto aquello que está en uso y que merece 
seguir manteniéndose en uso. Gandia en el último medio 
siglo ha creado una riqueza patrimonial significativa en 
el ámbito municipal, que bien merece el elogio de sus 
ciudadanos, habiendo sido capaz de promover y desarrollar 
un modelo territorial y urbano ligado al patrimonio y a la 
sostenibilidad urbana. 

Abordo, sucintamente, nueve temas, finalizando con un 
pequeño diagnóstico, crítico, quizás excesivamente crítico, 
con los déficits actuales que se presentan y las opciones que 
se plantean ante un futuro próximo. 

1.- Nuestra primera referencia será la mejora de la calidad 
ambiental del medio urbano y la Articulación espacial 
de la ciudad. 

Partiendo del Plan Especial del Centro Histórico (Perymmu), 
se inició un proceso de peatonalización de dicho centro 
(1984 y siguientes), que estaba profundamente degradado. Se 
utilizaron materiales propios de la arquitectura mediterránea: 
ladrillo y piedra caliza, introduciendo, en algún caso, el 
adoquín de basalto o granito en losas. La calle pionera fue 
Vicaris, donde habitaban gentes jóvenes con iniciativa y 
voluntad de regeneración del barrio. A ella le siguieron las 
calles perpendiculares al río con hitos importantes como 
la Plaça de ĹAjuntament y finalmente la Calle Mayor, 
actuación conseguida pese a ser duramente criticada por la 
supresión de vehículos motorizados. El primer ciclo se cierra 
con un trabajo excelente: la Plaça de les Escoles Píes (1998). 
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La segunda etapa corresponde a la Alcaldía de otro alcalde 
de Gandia: José Manuel Orengo (2007-2011) (Foto 135), 
quien dotó al Passeig de les Germanies, el auténtico salón 
de la ciudad, de la calidad que ese magnífico espacio 
urbano requería. También actuó en la Vilanova y sus 
calles adyacentes, con un excelente nivel, logrando que se 
transformara en una de las calles señeras de la ciudad,. En 
conjunto, el Centro Histórico de Gandia es un modelo de 
acción continua y decidida en una ciudad media valenciana, 
tal vez la mejor. 

Al margen del Centro destacaremos actuaciones periféricas 
de gran importancia como la Plaça de Navarra de Blanca 
Peñin (2009) en la playa, la República Argentina y el conjunto 
del Jardinet, obras de Juan José Vidal e Iñaki Belda en Corea 
(2011-2014), un espacio perfectamente conseguido.

Anteriormente y por sus efectos sobre la regeneración del 
barrio del Grao, nombraremos la peatonalización de la Verge 
(1998) (Foto 222), actuación tampoco exenta de polémica en 
sus inicios y las mejoras en Beniopa debidas a la presión de 
su Junta de Distrito con Emili Selfa (Foto 128) a la cabeza y 
Juani Tomas encabezando un grupo potente profundamente 
implicado en la mejora de Beniopa. 

En lo referente a la articulación de los espacios de la ciudad, 
los trabajos recientes impulsados por Roberto Santatecla 
(Foto 242) y Josep Blasco destacan por la mejora de los 
accesos a la ciudad con medianas 5 arboladas que generan 
una mejora sustancial de la imagen incorporando carriles-
bici.

La Plaça Ausiàs March de Navarro Baldeweig (2006) 
rematada con el nuevo acceso al puente medieval y su 

conexión con el Parc del Riu constituye un buen ejemplo 
de integración del Raval, Sant Enric y el Passeig (Foto 223). 
Un circuito que combina tecnología, paisaje, área infantil, 
jardín vertical, rotonda escultórica, restauración del puente 
primigenio de la ciudad y acceso al parque citado.  

Actualmente se halla en proceso de ejecución, la operación 
de mejora del entorno del Ayuntamiento con una propuesta 
de renaturalización del corazón de la ciudad que ha merecido 
obtener recursos del Plan Conviure de la Generalitat 
Valenciana. Concebido por Marta Miñana, plantea una 
excelente propuesta de articulación y mejora del espacio 
urbano, del núcleo central por excelencia, de la ciudad. 

Se repone la idea de la doble plaza: la de l’Ajuntament (Foto 
224) y de la Vila (Foto 225), conectadas por las arcadas del 
Ayuntamiento, hoy cegadas, tal como fue concebida, en 
su momento, por el mayor historiador de la arquitectura 
española: D. Fernando Chueca Goitia, la mejora el jardín 
eliminando hormigones y pavimentos obsoletos, se resitúa 
la escultura de Andreu Alfaro y crea un pavimento de 
madera entre las raíces de los frondosos árboles existentes en 
continuidad con el Mirador del Serpis (Foto 226), mediante 
una nueva plaza de dimensiones superiores a la Plaza Dels 
Apostols, configurando un conjunto urbano unitario que 
supera con creces lo que es una simple reforma de una calle. 
No obstante, temores de carácter político pueden poner en 
peligro la intervención. 

2. Supresión de barreras arquitectónicas: 

Estamos ante una de las actuaciones de mayor relevancia 
social de Gandia. Durante el primer periodo de la alcaldía 
de Orengo (Foto 135), se procedió de forma sistemática a la 
eliminación de las barreras arquitectónicas de las aceras en la 
ciudad rebajando bordillos en los pasos peatonales y tratando 
sus accesos con materiales reconocibles por aquellos que 
padecen discapacidades funcionales. Ambicioso proyecto 
que afectó a la práctica totalidad de la ciudad. Ferràn 
Fuster fue quien proyectó y ejecutó los trabajos que fueron 
promovidos por el concejal Joan Francesc Peris (Foto 131). 

Paralelamente se adoptó el criterio, en las urbanizaciones 
de nueva planta (Passeig de les Germanies, Vilanova...), de 
favorecer la plataforma única, eliminando desniveles entre 
aceras y calzadas, es decir generando la accesibilidad total ya 
ensayada en el Centro Histórico y en el Raval. En definitiva, 
se rediseñaron los espacios públicos en favor del peatón, 
todo un ejemplo adelantado en el tiempo a los criterios, hoy, 
comúnmente aceptados. 

3. Actuaciones de mejora de barrios marginales e 
integración y regeneración urbana. 

Son tres las grandes operaciones realizadas para la mejora de 
barrios y entornos marginales. Las tres tuvieron en común 

(Foto 222) Aspecte del Carrrer de la Verge en 1936. ©SusoMonrabal
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(Foto 223) Plaça Ausiàs March

(Foto 224) Plaça Ajuntament ©PedroLaporta (Foto 225) Plaça de la Vila ©PedroLaporta
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los objetivos definidos para las actuaciones de regeneración 
urbana y desarrollo sostenible de la Unión Europea: creación 
de un ecosistema integrado, mejora de accesibilidad y 
organización de entramados de circuitos peatonales 
impulsando los procesos de participación ciudadana. 

El primero y realizado con mayor éxito fue el Programa 
Urban, financiado con fondos europeos, actuando en Santa 
Anna, Beniopa y Plaza Elíptica. 

La mejora de Santa Anna se completó con un nuevo diseño 
del programa urbanístico, inicialmente planteado, y con la 
construcción de puentes para integrar el barrio en la ciudad. 
Se reformó la plaza frente a la Iglesia (Foto 227) por Victor 
Boscá y se realizó, como proyecto estrella, el parque de 
Santa Anna, cuidando especialmente su accesibilidad desde 

el barrio con la denominada “Plaza vertical” de Francisco 
Rubio. 

En Beniopa se abordó el tratamiento de su borde urbano 
con el Barranc de Sant Nicolau. La actuación, ejemplar, fue 
diseñada y dirigida por Blanca Peñín. 

La intervención en el barrio de Simancas (2007-2011), 
demoliendo los edificios de posguerra, se llevó a cabo, 
construyendo nuevas viviendas con un aparcamiento en 
el subsuelo. El trabajo de Lucas Castellet, fue un ejemplo 
de regeneración y esponjamiento de una trama urbana 
consolidada, tanto desde el punto de vista residencial, como 
en lo referente a la implantación de equipamientos públicos 
y a la creación de una plaza pública: un nuevo espacio abierto 
de socialización comunitaria aportado a la ciudad. 

Por fin la actuación de los ARIS en el Barrio Porta (2004), 
también conocida como “Las Quinientas”, mejoró las 
viviendas garantizando su accesibilidad implantando 
ascensores, lo que palió, en cierta medida, los efectos de la 
marginación, mostrando las posibilidades del urbanismo 
y de la actuación municipal en la mejora de vida de los 
ciudadanos. 

4. La creación de equipamientos comunitarios 

Ciudad del Deporte 

El Polideportivo Municipal, en su momento constituyó 
una apuesta potente para la ciudad. La construcción del 
Pabellón Municipal (1986-1987), fue un hito para la época 
con su gimnasio, piscina cubierta y campos de deporte 
además de la pista de atletismo, tuvo un tratamiento 

(Foto 226) Espai Mirador del Serpis

(Foto 227) Plaça Esglèsia de Santa Anna
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unitario significado por una potente viga inclinada que, a 
modo de pórtico, anunciaba la resolución de una demanda 
ciudadana. Actualmente no tiene mayor alcance que el de 
ser un equipamiento deportivo de barrio. 

La cesión y construcción de dos campos de futbol en la zona 
lindante con Benirredrà, fue un ejemplo de la importancia 
de la técnica urbanística para equipar la ciudad. También el 
campo de futbol del Grao, junto a su piscina cubierta, venían 
a paliar los déficits deportivos existentes, corroborando la 
voluntad ciudadana de actuar de forma descentralizada 
iniciada con el advenimiento de la democracia. 

El Pabellón Deportivo del Raval es otra muestra de la 
decisión de equipar los diferentes barrios, enseñándonos, una 
vez más, como el Planeamiento, inteligentemente realizado, 
puede obtener suelo para equipar la ciudad. Ello se debe a la 
gran labor realizada por Rafael Durá (Foto 177), Josep Payá 
(Foto 246) y posteriormente a Roberto Santatecla (Foto 242). 

Por fin, el complejo deportivo, gimnasio y piscinas del Parque 
del País Valencià (Foto 228), conforman otro equipamiento 
de barrio de cierto interés. 

Creación de la mayor red de Guarderías Públicas de las 
ciudades medias 

Los años (2005-2011), fueron esenciales en el equipamiento 
de la ciudad para la educación infantil. Al igual que en su 
momento se crearon los centros sociales, se descentralizaron 
las escuelas infantiles, “escoletes”, en diferentes barrios: 
Playa, Grau, Corea, Parc de Ausiàs March, Benipeixcar, 
Kentucky, Santa Anna y Raval. 

Se construyó la Universidad Popular Infantil en el Parc Ausiàs 
March, un excelente y vanguardista centro experimental, 
sobre proyecto de Paredes Pedrosa en 2018, en torno a seis 
grandes moreras existentes. Se trata de una obra maestra de 

la arquitectura española actualmente desvirtuada cambiando 
su uso, tras el cierre decretado por el alcalde Torró (Foto 137) 
tras haber sido ocupada únicamente once días. 

Equipamientos culturales 

El acuerdo con los antiguos propietarios y con la 
importantísima colaboración de Bancaixa fue decisivo para 
ceder a la ciudad “La Casa de la Marquesa” (Foto 229) 
edificio de finales del siglo XIX construido por la familia 
Vallier, situada en pleno Passeig de les Germaníes, (2005), 
con el fin de crear un magnífico centro cultural, que hoy, 
mantiene la función fundamental para la que fue obtenida: 
la generación de cultura en Gandia. 

No podemos dejar de citar, por su importancia, la Biblioteca 
Municipal Central y el archivo en el antiguo Convent de 
Sant Roc con sus sucesivas ampliaciones, algunas de calidad 
como la realizada por José Santatecla (Foto 243) y otras, 
simples reformas realizadas sin programación alguna, que 
desvirtúan la construcción inicial, poco respetuosas con la 
muralla del XIV visible en el interior de la sala principal 
de lectura. Vaya desde aquí nuestro reconocimiento al 
trabajo realizado a los responsables del Archivo por haber 
conseguido convertirlo en un referente de la Comunidad 
Valenciana. 

(Foto 228) Parc del País Valencià

(Foto 229) Una de les primeres imatges fotogràfiques de la "Casa de la Marquesa" 
©SusoMonrabal
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La restauración de las Escuelas Pías, es una obra interesante 
que sirvió, al tiempo, para organizar la diversidad de usos 
antes existentes creando un espacio de exposiciones, la sala 
Coll Alas, que dispone una programación continua. Las 
actuaciones se extendieron desde 1992 a 1998. El edificio 
es el colegio por excelencia de la comarca, se trata de un 
complejo dotado de gran sustrato histórico que arranca en 
su creación como Universidad.

La restauración del antiguo Hospital de Sant Marc (Foto 
230) con la apertura al río (1982), la creación del Museo 
Arqueológico y la buena intervención realizada por 
AICEQUIP con Juan Añón al frente, habilitaron el edificio 
del siglo XV para el Museo de Santa Clara (2015), una de 
las joyas de nuestra ciudad, un gran museo que acoge una de 
las mayores colecciones de arte religioso de la Comunidad 
Valenciana por la calidad artística de sus obras, cedidas 
por una institución que, desde su mismo origen, es santo, 
seña y ejemplo de humildad, civismo, y religiosidad que 
expandieron por España. 

Por fin, la creación de La Universidad Politécnica en el Grau 
(1999-2002), impulsada desde la Sociedad Civil de Gandia 
con Dª Rosario Santiago (Foto 234), Cipriano Molinero 
(Foto 123) entre otros y comandada por un gran ingeniero, a 
quien tanto debe la ciudad, Juan José Moragues (Foto 244), 
constituye un nodo articulador de la ciudad con la playa y 

contribuye a su desestacionalización de ésta, estando ligada 
a la Avenida de La Rosa dels Vents y al paseo que cubre las 
acequias de la marjal. El edificio sufrió varias ampliaciones 
siendo la de mayor interés arquitectónico la biblioteca de 
Pablo Peñín.

Equipamientos de barrio 

Ya nos hemos referido a los Centros Sociales construidos 
en las distintas barriadas que conforman un tejido social, 
cultural y administrativo de la ciudad: Benipeixcar, Grau, 
Beniopa, Corea, Marxuquera y Raval. 

Nos referiremos ahora a La Cuadra en Beniopa (Foto 231). 
Las obras se llevaron a cabo en la legislatura de la alcaldesa 
Diana Morant (Foto 140), en Beniopa. Fue adquirida en 
la segunda legislatura por el alcalde Orengo (Foto 135). 
La restauración tomó como modelo las construcciones de 
carácter agrícola, aprovechando la arquitectura existente 
y los restos que evidenciaban su estructura original, 
transformando el, que bien podríamos denominar, primer 
equipamiento público destinado a la custodia de animales 
y aperos, incautado en la época republicana, en un espacio 
que alberga la banda de música de Beniopa y un pabellón 
polivalente, con un patio central.

(Foto 230) Restauració de l’Antic Hospital de Santt Marc, hui seu del MAGa

(Foto 231) Antiga quadra de Beniopa, abans de la restauració

(Foto 232) Hospital Universitari Francesc de Borja
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Equipamientos de ciudad 

Quizá el de mayor transcendencia, con el valor añadido de 
servir a la comarca de La Safor en su conjunto, sea el Hospital 
Comarcal (2014) (Foto 232). Concebido y financiado por la 
Generalitat Valenciana, diseñado por Juan Añón sobre un 
solar cedido por el Ayuntamiento que se obtuvo gracias a 
una excelente gestión urbanística realizada por los servicios 
técnicos municipales dirigidos por Roberto Santatecla (Foto 
242), en un lugar estratégico en relación con la ciudad y 
el área más poblada de la comarca. En el momento actual 
está a la espera de una buena solución de accesibilidad en 
relación con el núcleo urbano de Gandia. 

El Palacio de Congresos, en la playa, junto al fallido hotel 
realizado sobre suelo público en concesión, constituye un 
equipamiento público 12 de interés en el que la naturaleza 
se integra en la edificación semienterrada. Proyectado por 
Iñaki Belda. 

El Retén de la Policía Municipal (2012) ubicado en una 
de las rotondas de acceso a la ciudad desde la carretera de 
Valencia, es una obra de equipamiento a nivel municipal de 
carácter funcional. 

El Museu Faller, «Centre d´Interpretació de la Festa 
Fallera», inaugurado en el año 2008 con un interesante 
diseño museográfico, amplía la oferta turística y cultural de 
Gandia.

No podemos obviar dos obras, en proceso de construcción, 
por ser determinantes para el futuro de la Ciudad. Ambas 
son realizadas por la Generalitat Valenciana. 

Me refiero, en primer lugar, al Centro Integral de Salud Roís 
de Corella (Foto 233), proyectado por Ignacio Belenguer, 
sobre el solar, antes ocupado por el Hospital Sant Francesc 
de Borja en el Passeig de les Germanies, que renueva el 

concepto de Centro de Salud y esponja la trama implantando 
una plaza de cerca de 3.800 m2. La actuación devuelve al 
barrio la actividad generada por su motor inicial que fue el 
antiguo Hospital. El diseño de la plaza ha sido un ejemplo 
de participación ciudadana dirigido por Liduvina Gil (Foto 
235), la auténtica impulsora y promotora de la construcción 
de este centro. 

Por otra parte la ubicación del Palacio de Justicia, hace justicia 
a un barrio como el de Santa Anna, antes denominado 
Nazaret, hoy transformado gracias a la fuerza, dedicación y 
capacidad de su Junta de Distrito, que exigió, en el proceso 
de planificación urbanística, la creación de un equipamiento 
a nivel de ciudad que obligara a los ciudadanos de Gandia a 
pasar por el barrio dejando atrás, con ello, la anterior imagen 
de barrio marginal. 

5. La circulación no motorizada y el proceso de 
peatonalización sistemático llevado a cabo. 

Dedicar capítulo especial al proceso de peatonalización 
llevado a cabo, no es más que mostrar nuestro reconocimiento 
al trabajo realizado con criterios de continuidad por las 
diferentes Corporaciones Municipales. Ya en el año 2008 
había realizado el primer Plan de Movilidad Sostenible 
impulsado por Cipriá Molinero (Foto 123), y por el 
departamento de Urbanismo Municipal, adelantándose a 
su tiempo, al materializar lo que actualmente se denomina 
área de bajas emisiones. El centro histórico con su red 
peatonal y el Raval, en su núcleo de antigua creación, cubren 
sobradamente ese papel. 

El Prado, plaza de una hectárea cedida en el primer 
ensanche de la ciudad del siglo XIX para servir de 
mercado de distribución de productos agrícolas, tuvo una 
primera reforma en 2007 para construir un aparcamiento 
subterráneo. Su imagen actual se debe a la actuación de 
reforma realizada en 2012 por Iñaki Belda. 

Por su parte, la primera fila de la playa remodelada con fondos 
europeos entre 1990 y 2000 quedando completamente 
transformada, abandonando su estructura inicial diseñada 
tomado como modelo las playas urbanas realizadas en su 
época, para ser recorridas con vehículos, mejorando su imagen 
con la consiguiente influencia positiva sobre el turismo. En 
2019 ha sido reformada exitosamente por la alcaldesa Diana 
Morant como espacio decididamente peatonal. 

En el momento presente se está abordando la creación ex 
Novo de una plaza que sirva de antesala a la Iglesia de Sant 
Nicolau de Eduardo Torroja que dejará, por fin, de ser la 
única iglesia de la ciudad sin su correspondiente plaza. La 
ciudad ha solicitado, su declaración como Bien de Interés 
Cultural, quedando a la espera por la proverbial pasividad 
de la Conselleria de Cultura de la Generalitat Valenciana. 

(Foto 233) Centre Integral de Salut Roís de Corella
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6. Red de aparcamientos públicos y transporte urbano. 

Los citados procesos de peatonalización realizados a través 
de los proyectos de renovación urbana, corrieron paralelos a 
la creación de un importante red de aparcamientos públicos 
que facilitan la accesibilidad a la ciudad, especialmente desde 
la comarca y playa por el turismo que alberga. 

El primero es el Parquing del Riu (Raval-Centre Históric), 
construido en 1998, aprovechando el desnivel que, en relación 
con el Passeig de les Germanies, tenía el solar obtenido que 
anteriormente perteneció a la Compañía de Jesús. 

El aparcamiento de la República Argentina, siguió al del 
Prado y finalmente se llevó a cabo el de la Plaza Elíptica, 
estos dos últimos promovidos por el Alcalde Orengo (Foto 
135) en sus dos legislaturas. 

Además se han habilitado temporalmente y sin planificación 
alguna, aparcamientos en superficie que, pese a ser 
contradictorios desde el punto de vista de la competencia 
con las concesiones de aparcamientos subterráneos, han 
colaborado en la mejora funcional de la ciudad, citaremos el 
de la Ermita de las Animas y su solar anexo, recientemente 
adquirido por el Municipio, el del Parc Ausiàs March, quizás 
el más utilizado y que ha sufrido importantes reducciones 
en su tamaño por la implantación del parque para el que fue 
adquirido, el aparcamiento próximo al Parc del País Valencià 
junto a Benirredrà y el del Grau en zona propiedad de la 
autoridad portuaria, como los más significativos. 

El transporte público urbano fue aprobado por unanimidad 
en el pleno de 1 junio 2006, iniciándose el servicio a finales 
de marzo de 2007, siendo alcalde José Manuel Orengo 

(Foto 135), quedando incorporado a la concesión de la 
conocida Marina Gandiense que efectuaba el trayecto de 
Gandia al Grau y a la playa y que se hizo extensivo a toda 
la ciudad. Las intervenciones de Vicent Todolí y de Salomé 
Mut fueron decisivas para su implantación. En 2011, y a 
iniciativa del alcalde Torró (Foto 137), se amplían tres líneas, 
las de Rafalcaid, Marxuquera y del Polígono de Alcodar con 
vehículos de menor tamaño: nace el Urbanet. 

7. Patrimonio Histórico e implantación de esculturas en 
espacios públicos. 

La restauración de edificios históricos ha constituido uno 
de los ejes de cultura y progreso en la ciudad tanto por su 
arraigo histórico, como por su relación con el turismo y 
hasta con la misma idea de ciudad cultural con importante 
impronta monumental que se promocionó desde siempre 
desde el Ayuntamiento. 

La restauración de las cubiertas y fachadas del Palau Ducal 
y el Plan de usos del Palau Ducal, son obras de Carlos 
Campos y de Joaquín Mañoso, ambas modélicas. La imagen 
de la obra barroca del Palau es esencial en el paisaje de la 
cornisa urbana del Serpis y cierra la perspectiva del Carrer de 
les Carmelites, solo afectada negativamente  por la pintura 
de la medianera del vecino edificio del antiguo mercado 
municipal. 

También la Colegiata con la última restauración, tercera 
fase, fue llevada a cabo por Alberto Peñín (Foto 245), con 
una espléndida restauración de sus bóvedas góticas. 

El Teatro Serrano, construido en 1921, fue comprado por 
el Ayuntamiento en el año 1995 y reformado integralmente 
sobre proyecto de Horacio Fernández, siendo nuevamente 
inaugurado una vez finalizadas las obras en 2006.

La Torre dels Pares (Foto 236), adquirida por el alcalde José 
Manuel Orengo en la legislatura (2007-2011), ha sido salvada 
de su derrumbe gracias a una cuidada restauración. En el 
momento presente se está llevando a cabo una intervención 

(Foto 236) La Torre dels Pares

(Foto 234) Rosario Santiago Ferrer. 
Co-fundadora i presidenta del Centre 
d'Iniciatives Turístiques (CIT). Presidenta 
de l'Associació Pro-Universitat. Projecte 
del Campus de Gandia de la Universitat 
Politència de València. Lligada al Concurs 
Internacional de la Fideuà de Gandia. 
(AHG, CA-1393_0008)

(Foto 235) Liduvina Gil Climent. 
Regidora Ajuntament de Gandia 
desde 1995, ocupant diverses Arees de 
responsabilitat. En l'actualitat: Regidora 
Delagada de Sanitat i Polítiques Saludables, 
Mediació i Convivència, Relacions 
Internacionals i Agermanaments, Gent 
Gran i Centres de Convivència, Infància i 
Benestar Animal.©AjuntamentdeGandia
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sobre los edificios anexos a la torre, olvidando la restauración 
del excelente chapitel que la corona, la financiación de esta 
fase ha sido posible gracias a la candidatura presentada 
por el Departamento de Urbanismo a la ayuda del 1,5 % 
Cultural del Estado. La Torre dels Pares es el centro de una 
amplia superficie de carácter agrícola que puede llegar a ser 
un centro de primer orden a nivel rural y cultural en cuanto 
cambien las circunstancias políticas actuales.

En otro orden de cosas, el Campanario de Beniopa (Foto 
237), el Morabito de Marxuquera (Foto 238) restaurado 
por José Manuel Climent y la Iglesia del Beato, además del 
ya citado Hospital de Sant Marc (Foto 268), contenedor 
del Museo de Santa Clara y del Arqueológico (MAGa) 
(Foto 254) y de la Alquería del Duc de Ignacio Lafuente 
(2001) son otras actuaciones de restauración del Patrimonio 
Monumental de Gandia, algo que ha sido cometido común 
de todas las Corporaciones Municipales.

No podemos dejar de referirnos a una de las obras más 
importantes de restauración del territorio. La presencia y el 
saber de Marta Miñana acompañada de Rafael y Alba Soler 

ha sido decisiva para elaborar una obra de gran importancia 
para Gandia. 

Hablamos de la antigua fortaleza de Bairen (Foto 239), cuyas 
ruinas se han consolidado entre 2020 y 2021, sobre la base de 
un proyecto de restauración ambiental que le ha convertido 
en un parque natural accesible a la población. El parque 
incorpora la interpretación del territorio y de su entorno más 
próximo, con excelentes paneles explicativos sobre textos de 
los mejores historiadores que al castillo se han referido y una 
sección de jardinería autóctona, el Botànic, realizada por el 
excelente jardinero Juan José Todolí, hoy abandonada por 
la desidia y desconocimiento de los responsables del lugar. 
La obra incluye una importante intervención arqueológica 
planteada por Josep Gisbert y realizada y dirigida por Joan 
Negre (veure fitxes biogràfiques). 

El arte escultórico urbano.

Gandia ha entendido, y de hecho ha conseguido, implantar 
en el corazón de la ciudad esculturas monumentales que le 
acercan a su tradición de personajes relevantes o simplemente 
de vanguardia para cualificar su espacio urbano. 

Quizás la de mayor relevancia la constituya el “Veles e Vents” 
de Andreu Alfaro, adquirida en la legislatura segunda de 
José Manuel Orengo (Foto 135) y situada estratégicamente 
al final de la Avenida de la Pau marcando el acceso al Paseo 
Marítimo y asomada al puerto. Constituye un símbolo de 
Gandia. 

“La G” en el Passeig Germanies, obra de Joan Barrantes; “La 
casa” en Santa Anna de Joan Sapena; “Bola, Taco y Billar” 
del premio nacional de Artes Plásticas, Juan Hidalgo en 
la Plaza de Navarra; la estatua de Ausiàs March próxima 
a la estación; “L’Arbre del Tirant” (Foto 148) construido 
por Ramón de Soto, y que, adquirido por la alcaldesa Pepa 
Frau, que, por fin ha encontrado su asiento perfecto en 
la prolongación del Passeig al otro lado del río; el grupo 
escultórico de los Borja de Manuel Boix, también adquirido 
por la alcaldesa citada ubicado en 1998 en la Plaza de 
las Escuelas Pías; la “Batalla de Almansa” de Toni Miró 

(Foto 238) Morabito de Marxuquera

(Foto 237) Campanar de Beniopa
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absurdamente descontextualizada; la excelente referencia a 
las ruinas en la rotonda del Raval antesala del puente gótico; 
la escultura del Beato Andrés Hibernón en la Vila Nova, 
ambas de Evaristo Navarro; la bella imagen de la enorme 
Duquesa de Gandia, María Enriquez leyendo en la misma 
puerta de su convento e iglesia; el bronce del “Tio de la 
Porra” presidiendo la entrada de la Casa de la Marquesa; 
el otro Alfaro de la plaza de la Vila, de 2012; “La Lectora 
impaciente” de la Biblioteca Central de Jesús Martí “Chule” 
en 2020 y la de San Francisco de Borja de Josep Rausell fue 
cedida por la Diputación provincial en 2022. 

8. Relación con el medio natural, renaturalización, 
parques y entorno. Los servicios básicos. 

Haremos una somera referencia a los parques urbanos y 
periurbanos de Gandia. 

Entre los primeros la actuación inicial fue la del Parc de 
l’Estació (Foto 240), construido sobre el espacio antes 
ocupado por los rieles, manteniendo la rotonda de las vías y 

los depósitos de agua, pertenece a la legislatura de Moragues 
(Foto 127) y fue impulsado por Francisco Candela (Foto 
120) y Cipriano Molinero (Foto 123), entonces concejales. 

Luego el Parc de Ausiàs March, de gran calidad paisajística, 
realizado en fases sucesivas, presenta una espléndida imagen 
desde el mirador del Serpis, incorporándose visualmente 
al centro de la ciudad. El parque es muy utilizado por los 
habitantes de Gandia por su privilegiada situación, reforzada 
con la prolongación del Passeig de Germanies una vez pasada 
la pasarela peatonal con idéntico pavimento y dos alamedas 
laterales. 

El Parc de l’Alquería Nova, magnífico, con sus puertas, su 
vallado y el anillo de nenúfares cuya idea central fue la de 
incorporar una suave y accesible topografía montañosa a 
una ciudad eminentemente llana. El parque fue defendido 
por los vecinos cuando el alcalde Torró (Foto 137), quiso 
“hormigonar” las calles del propio parque. 

El Parc Joan Fuster concebido por el artífice de la jardinería 
de Gandia, Rafael García que con Roberto Santatecla (Foto 
242), ingeniero que dirigió muchos años el urbanismo de la 
ciudad, constituye el primer anillo verde de la ciudad interior, 
y el Parc del País Valencià próximo al edificio neogótico de 
las Esclavas. 

Y por fin, la obra de Mejora del paisaje urbano del Río Serpis  
(Foto 241) a su paso por el Centro Histórico diseñado por 
Miguel del Rey y que contó con la ayuda de la Confederación 
del Serpis dirigida por Juan José Moragues (Foto 244). 
Hoy el Colegio Carmelitas (Foto 343) está elaborando un 
proyecto que mejore su relación con el río con lo que quedará 
consolidada, en las mejores condiciones arquitectónicas, la 
cornisa del río, de gran valor histórico. 

En cuanto a los parques periurbanos nos limitaremos a citar, 
el conjunto de los Ullals con su Centro de interpretación de 
la marjal, el Parc de Santa Anna y el Calvario de Beniopa. 

(Foto 239) Castell de Bairen

(Foto 240) Parc de l’Estació

(Foto 241) Pas del riu Serpis pel Centre Històric 
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Hemos citado anteriormente, el Parc de Bairen que conjuga 
paisaje y ruinas musulmanas recuperando la ciudad una 
imagen perdida a lo largo de los siglos. 

Pero quizás el de mayor importancia es el de Parpalló-Borrell, 
declarado por la Conselleria de Territori i Habitatge, el 30 
de abril de 2004, como “Paraje Natural Municipal”, cuenta 
con una superficie de 5’5 Millones de metros cuadrados y 
alberga la cueva que le da nombre uno de los yacimientos 
del Paleolítico Superior más importantes de Europa. En él 
se construyó un Centro de Interpretación por el arquitecto 
José Manuel Vidal. 

La Playa de l Àhuir se ha logrado mantener libre de 
edificaciones pese a las presiones para su urbanización, 
constituyendo un paisaje de gran valor ecológico: la restinga, 
una zona de transición entre el ecosistema del sistema dunar 
y el marjal. 

Todos ellos constituyen una Anella Verda que constituye 
un ejemplo de cuidado y atención al medio ambiente 
perfectamente integrado con el medio urbano. 

En lo referente a las infraestructuras urbanas: agua, luz 
aguas residuales y reciclaje, pensamos que por su extensión y 
características merecen un capítulo aparte que no podemos 
abordar en nuestro trabajo actual. 

No obstante citaremos el carácter pionero de los tanques de 
tormentas como respuesta a las constantes inundaciones de 
la playa.

Los trabajos de laminación y ampliación de cauces en el 
Barranc de Sant Nicolau y en el Serpis, las mejoras en el 
suministro y desnitrificación del agua lideradas por Joan 
Francesc Peris (Foto 131) y muy especialmente el estudio 
sobre riesgos geológicos del territorio de Gandia y su 
comarca realizado por el insigne geólogo Manuel Nieto 
Salvatierra trabajo que, salvando la diferencias en cuanto a 
tiempo y objeto del estudio, lo podemos caracterizar como 
del nivel del famoso plano del término municipal de Gandia 
dibujado por el padre escolapio Leandro Calvo, eminente 
geólogo y científico de Gandía.

9. Proyectos no ejecutados. 

No podemos dejar de hacer referencia a los proyectos 
redactados que, por diversas razones en las que no voy a 
detenerme, no fueron llevados a cabo. Hablo de la legislatura 
(2007-2011), época en la que por la mediación de José Manuel 
Iribas, Gandia atrajo a varios de los mejores arquitectos de 
nivel mundial. No dudo que, si se hubieran llevado a cabo, 
Gandia ocuparía hoy, un papel destacado en el turismo 
cultural y arquitectónico que tantos beneficios genera en 
las ciudades, sin contar, además, su posible incidencia en 

(Foto 242) Roberto Santatecla 
Fernández. Enginyer Ajuntament de 
Gandia. ©ArxiuFamiliar

(Foto 246) Josep Antoni Payà Gasent. 
Advocat Urbanista Ajuntament de Gandia. 
Arxiu familiar

(Foto 243) Jose Santatecla Fayos. 
Arquitecte Ajuntament de Gandia 
©ArxiuFamiliar

(Foto 247) Jeroni Banyuls Garcia. 
Regidor Delegat d'Urbanisme (1999), 
moment de l'homologanització Global 
Modificativa del Pla General de Gandia

(Foto 244) Juan José Moragues Terrades. 
Enginyer de Camins, Canals i Ports. 
Catedràtic de la Universitat Politècnica de 
València. ©SergiEscrivà

(Foto 245) Alberto Peñín Ibáñez. Doctor 
Arquitecte i acadèmic numerari de la Reial 
Acadèmia de Belles Arts de Sant Carles de 
València.©SergiEscrivà
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la conformación de la ciudad y la racionalización de los 
servicios. 

La ciudad del deporte se proyectó con objetivos turísticos y 
de salud por Patxi Mangado. Un proyecto olvidado realizado 
en colaboración con el Comité Olímpico Español. Con su 
abandono, se perdía la oportunidad de que Gandia fuera 
puntera en el ámbito del deporte olímpico español. 

Otro proyecto olvidado fue la Casa de la Música de Benedetta 
Tagliabue. La arquitecta italiana afincada en Barcelona, 
proponía en su proyecto, la creación de un conservatorio que 
albergara a las bandas de música en un edificio único con la 
calidad que un edificio de carácter musical requería. A su 
vez presentaba la posibilidad de que su escenario  pudiera 
abrirse a un gran jardín público contiguo. En cambio ha 
sido sustituido por la actuación de La Cuadra restringida a 
una sola banda: la de Beniopa. 

El edificio Innova, proyectado por Peter Eisenman, 
constituía una propuesta excelente: la creación de un espacio 
de innovación empresarial ligado a la Universidad Politécnica 
de Gandia. El mal uso de la actividad política, unido a celos 
y envidias que en sí conlleva, abortó un proyecto en plena 
construcción que los gestores actuales del municipio no han 
sido capaces de darle continuidad. 

Pero el caso más lamentable es el de la construcción del 
Palacio de Congresos de Renzo Piano en el muelle Norte de 
la ciudad. Era la primera obra proyectada en España, por el 
prestigioso arquitecto italiano. Creaba una nueva imagen y 
un lugar de encuentro y alojamiento en la cornisa del puerto. 
Se trataba de la obra de mayor envergadura y calidad que 
Gandia ha propuesto nunca y que no tuvo continuidad. 
Finalmente Botín, tuvo una mayor visión que nuestra 
ciudad, llevándose la propuesta a Santander. 

10. Un final crítico con la voluntad de crear un futuro. 

Gandia tiene importantes retos que abordar. La situación es 
compleja por la importante crisis productiva que arrastra y por 
la decadencia de sus clases medias debida fundamentalmente 
a la pérdida del comercio minorista y la práctica desaparición 
de los ingresos derivados de la agricultura, y su debilitado 
pulso turístico cuyos ingresos distan mucho de los beneficios 
que generó en los tiempos del denominado “veraneante“. 

En cuanto al comercio minorista, atrás queda el XII Premio 
Nacional de Comercio del año 2010 siendo, entonces, 
un “elemento fundamental vertebrador” de una ciudad 
dirigido por una modélica Asociación de Comerciantes del 
Comercio Histórico. El comercio ha estado en los últimos 
años “sometido a un intenso proceso de transformación”, 
en el que “la fuerte competencia de las grandes marcas y 
centros comerciales periféricos” y la compra online, afectan 
profundamente al comercio minorista urbano. 

“Por su parte, el Turismo seguirá siendo el motor más valioso 
en nuestro producto interior bruto y el empleo. No cabe 
duda que por su propia naturaleza social, cultural, territorial, 
económica e incluso tecnológica, y como así nos ha expuesto 
la crisis sanitaria del COVID19, nos encontramos ante un 
vector sometido a una constante evolución y transformación. 
En un momento como el actual, Gandia necesita garantizar 
la sostenibilidad, calidad y competitividad del modelo 
turístico fortaleciendo con ello la denominada economía 
turística, entendida como las repercusiones de esta actividad 
sobre el conjunto de transversalidades tanto de orden social 
como cultural, institucional, territorial y medioambiental” 
(Hervás).

Pero Gandia, no tiene futuro sin su comarca; requiere mayor 
masa crítica y una estructura debidamente articulada de sus 
infraestructuras. Para la capital de la Safor, su comarca, en 
lo que respecta a planificación y articulación estructural 
ha estado abandonada; de hecho ni siquiera existe una 
red de transporte público unificado para toda la comarca. 
Gandia ejerce un liderazgo comarcal muy limitado. La 
deslocalización, iniciada por empresas relevantes que se 
sitúan fuera del ámbito municipal de la cabecera comarcal 
sin una organización económica y funcional de la Safor, 
muestra su falta de iniciativa y liderazgo. 

Por otra parte, Gandia no construye sus grandes 
infraestructuras. Los abundantes fondos europeos que 
fluyen sin excesiva coherencia, se usan para pequeñas obras 
que apenas generan incremento de riqueza. 

La reforma del puente de Alicante, excelente obra del 
ingeniero Josep Blasco, no ha llevado a una mejora de los 
accesos a la ciudad, tan sólo una ampliación de sus aceras. 

No se ha logrado tras muchos años de espera, la mejora 
del trazado del ferrocarril duplicando vías desde Cullera 
y soterrándolo en el entorno de Bairen permitiendo la 
comunicación de la playa y la marjal con el parque y las 
ruinas del castillo, origen de Gandia. 

El laberíntico nudo de San Juan es un auténtico sinsentido en 
la relación de la infraestructura varía con el medio ambiente 
y hasta con la propia accesibilidad. Beniopa sigue sin 
encontrar su salida, es un cul de sac cerrado por un cerro de 
marginalidad, cuando existe un precioso acceso a la Banyosa 
que bien podría compatibilizar su carácter de bulevar con 
una salida hacia la carretera nacional. La integración playa 
ciudad sigue sin encontrar soluciones aceptables que obvien el 
error de conectar ciudad y playa mediante una urbanización 
de viviendas unifamiliares aisladas de escaso provecho para 
el conjunto de la ciudad. 

La herida al territorio provocada por el nuevo acceso al 
puerto, algo que hubiera podido evitarse con un diseño 
más razonable, no tiene continuidad con la N.332 ni con la 
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autopista del mediterráneo. Mucho menos con la carretera de 
Albaida, siendo vergonzosa la actitud de grupos políticos que 
la impiden, llenándose la boca de patriotismo nacionalista. 

Tampoco se ha resuelto un acceso norte a la playa, ni 
siquiera la creación de aparcamientos en la playa donde 
existen posibilidades actuando sobre algunas vías de gran 
capacidad y poco o nulo rendimiento. La playa en su tramo 
inicial, el núcleo antiguo, no ha sabido integrarse de forma 
respetuosa con el gran espacio verde del marjal. La ausencia 
de equipamientos en todo su ámbito es patética, las plantas 
bajas abandonadas, esperan soluciones mientras se utilizan 
espacios residenciales de baja densidad para crear nuevos 
núcleos residenciales que superan con creces la capacidad de 
carga de la trama urbana. 

La Colonia Ducal no consigue ser declarada como Bien 
de Relevancia Local. Ante a la presión ciudadana, nuestros 
políticos, se escudan, en la próxima realización un catálogo 
eternizado que no puede ir más allá de congelar lo existente 
sin poder dar, por la propia limitación de la figura de 
planeamiento elegida, alternativas que revitalicen y adecuen 
a la realidad del momento el conjunto emblemático por 
excelencia de la playa.

No obstante, Gandia está, como hemos demostrado, en 
buena posición para afrontar los retos que genera el cambio 
climático: la valorización del territorio y del paisaje, la 
relevancia de la cultura, las tradiciones locales, su equilibrio 
y calidad urbana, etc., al tiempo que está abordando 
paulatinamente, nuevos modelos empresariales. Las 
iniciativas para conseguir una mayor eficiencia energética 
y una auténtica Smart City, con la aplicación de nuevas 
tecnologías ha sido la gran propuesta de la alcaldesa Diana 
Morant que debiera tener continuidad sin más dilación. 

La cooperación y participación de los agentes locales en un 
nuevo modelo de gobernanza está debilitada por la influencia 
de la política y la ausencia de una potente sociedad civil 
crítica con las instituciones locales. 

Los servicios técnicos municipales han sido pioneros en 
la Comunidad Valenciana. En particular, los que afectan 
a la construcción de la ciudad han sido ejemplares: los 
urbanísticos dirigidos por Josep Colomar, los Servicios 
Básicos por Vicente Sarrió y Jardinería (Rafael Garcia). En 
el momento actual la figura del excelente ingeniero, Josep 
Blasco, emerge como el nuevo jefe de los servicios urbanos 
municipales. La iniciativa y el saber hacer de Jorge Hervás, 
quien ha dirigido el desarrollo urbanístico de Gandia, junto 
con Josep Colomar, ha conseguido importantes éxitos 
al obtener recursos centrados en la mejora de la vivienda, 
obteniendo Arrus en los principales barrios reforzando sus 
infraestructuras y sobre todo las viviendas, es la ciudad que 
mayores premios obtenidos. Esperamos que se lleven a cabo 
adecuadamente. 

De igual manera, las subvenciones de otras administraciones, 
que tanto han ayudado a la conformación de la ciudad, 
han sido posibles en gran medida por la solvencia de sus 
equipos técnicos. En el momento presente, el Plan Conviure 
de la Generalitat Valenciana, al que nos hemos referido con 
anterioridad, ha generado recursos para mejorar el corazón 
de la ciudad y renaturalizar el centro. Una mejora necesaria 
iniciada con mirador del Serpis, en base a los objetivos 
europeos de desarrollo sostenible. Desconocemos si se llevará 
a término en el tiempo y forma que precisa. 

Los que creemos en nuestra ciudad y en nuestra comarca, 
estamos a la espera de mejores tiempos para lograr una 
mayor eficiencia energética global y para construir una 
unidad urbanística, debidamente programada y ordenada, 
la Safor, que vaya más allá de la creación, con criterios de 
continuidad, de una ciudad media a la que definiríamos 
como agradable, activa, bien urbanizada, con una adecuada 
relación con su medio circundante. 

Epílogo 

Si hay algo que impregna el cuerpo de este texto es el olvido. 

Despierto en mi noche de vigilia, alterado por el recuerdo 
de aquello que no incluí, observo que no dije nada de una 
persona con la sensibilidad de Jesús Roche y de su obra 
próxima al río, de la ilusión y esfuerzo de Ciro Palmer (Foto 
138) para dar vida a un nuevo museo de nuestra maravillosa 
Semana Santa, o de Eduardo Costa, siempre malhumorado 
pero siempre advirtiéndonos de los peligros que nos acechan 
por el mal rumbo que tantas veces tomamos en nuestro 
largo viaje, y de tantos y tantos otros. 

Pero no sigo. 

Y pido perdón a quienes no he nombrado y a las cosas en 
que participaron. A ellos les dedicó esta menudencia que no 
trata más que de constatar una parte del viaje a Ítaca que 
recorre la ciudad y nosotros en su grupa. No doy para más, 
la realidad es inabarcable y la humildad es virtud necesaria 
para quien trate de expresarla. 

No obstante quiero recordar con especial cariño y hasta 
devoción, a esas personas que nunca salen en los papeles, 
pero que los papeles no saldrían sin su dedicación y 
esfuerzo. Me refiero a la labor callada de mis compañeros 
que han sostenido y siguen sosteniendo la Administración 
del Urbanismo de Gandia y que dibujaron, calcularon, 
escribieron y participaron en las decisiones que tuvimos que 
tomar en los largos procesos que conforman las obras. 

A ellos, nadie les rescatará del olvido pero su impronta queda 
fijada en mis sentidos antes que por efecto del tiempo se 
desvanezcan. 
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Nacional (1867), es va traduir a casa nostra en l’impuls d’una 
campanya de prospeccions en diverses coves valencianes, 
entres les quals cal destacar la del Parpalló, al massís del 
Mondúver, i la de les Meravelles, a la serra Falconera (Miret 
2018: 20-21). En termes generals, forma part d’una primera 
generació d’erudits interessats en l’estudi del passat de l’ésser 
humà a la nostra comarca des d’una perspectiva científica, 
que de vegades s’unia a una més generalitzada tradició 
col·leccionista o antiquarista focalitzada en la recuperació 
d’objectes d’aquell mateix procés històric.

No tan sols participaren en aquest procés personatges 
forasters, sinó que també hi hagué a la nostra ciutat 
representants de renom dins d’aquest corrent, com el pare 
escolapi Leandro Calvo o el farmacèutic Just Espinós. Del 
primer d’ells, per remarcar un dels casos més destacats, podem 
fer referència als sondejos que va arribar a dur a terme a la 
cova de les Meravelles (Calvo 1884: 2), una de les cavitats 
més alterades per la gran quantitat d’intervencions que ha 
reportat al llarg de la història, per desgràcia moltes d’elles 
amb ben poc criteri, si atenem els estàndards actuals. Però si 
alguna cosa cal agrair-li a Calvo des de l’avantatjosa posició 
que ens aporta el pas del temps, és el seu mestratge a l’Escola 
Pia, d’on sorgirien, durant les primeres dècades del segle XX, 
importants figures científiques locals, com el farmacèutic 
gandià Gaietà Garcia (Foto 67) o, sobretot, un dels pioners de 
l’arqueologia valenciana, com va ser l’albaidí Isidre Ballester, 
futur fundador del Servei d’Investigació Prehistòrica de la 
Diputació de València i persona profundament interessada 
pels jaciments saforencs (de Pedro 2006: 49, 51).

Al mateix temps que el saforenc Foment d’Agricultura, 
Indústria i Comerç arriba al seu centenari, el Museu 
Arqueològic de Gandia compleix mig segle des de l’obertura 
de les seues portes a la primitiva seu de la placeta del Segó, 
així com vint anys de la inauguració de l’actual emplaçament 
a l’antic Hospital de Sant Marc. Si la primera institució va 
nàixer amb l’objectiu de protegir i impulsar els interessos 
de la burgesia comercial gandiana, la segona va destacar 
per convertir-se en la primera gran iniciativa museística de 
la ciutat, una de les espurnes a partir de les quals Gandia 
havia de convertir-se en referència moderna en l’àmbit del 
foment de la cultura. Dos ens diferents que, des de les seues 
respectives esferes, pretenien dotar la ciutat de les ferramentes 
associatives i institucionals necessàries per a impulsar la 
imatge de la comarca en dos aspectes complementaris 
que encara hui dia resulten clau per a entendre la societat 
i l’economia del nostre territori: els sectors anomenats 
productius i el turisme, especialment en la seua vessant 
cultural.

El Museu Arqueològic de Sant Francesc de Borja en els 
inicis de l’antiquarisme i l’arqueologia a Gandia (1892-
1936)

Podem situar l’origen de l’interés per l’arqueologia a la 
nostra comarca, de manera més o menys definida, durant 
la segona meitat del segle xix, i especialment al voltant de 
la figura de Joan Vilanova i Piera. El seu paper cabdal en 
aquest procés, com a fundador de la Sociedad Antropológica 
Española (1864) i col·laborador en l’impuls de la primera 
institució arqueològica de l’Estat, el Museo Arqueológico 

Joan Negre Pérez

El Museu Arqueològic de Gandia, mig segle d’investigació 
i difusió de la història de la Safor (1972-2022)

En homenatge als antics directors del Museu Arqueològic de Gandia:
Josep Camarena Mahiques, Vicente Gurrea Crespo,

Joan Cardona Escrivà i Àlvar Garcia Gimeno
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L’any 1888, pràcticament al mateix temps que Calvo 
publicava les seues missives excursionistes en El Litoral, la 
Companyia de Jesús va fer un moviment immobiliari que 
marcaria de manera destacada el futur del patrimoni gandià, 
en comprar el Palau Ducal. Una instal·lació que va pretendre 
fer de la residència senyorial dels Borja un veritable museu de 
la vida de Francesc de Borja, tercer prepòsit general de l’orde. 
La restauració de l’edifici, i la minuciosa documentació 
del seu estat pocs anys després de mà dels pares Federico 
Cervós i Juan María Solá és hui dia una de les millors fonts 
de coneixement històric del Palau. Entre altres detalls, els 
religiosos destacaven la Sala dels Carròs i Centelles, un espai 
ampli on els jesuïtes havien instal·lat el Museu Arqueològic 
de Sant Francesc de Borja, una sort d’exposició que 
recollia “multitud de monumentos arqueológicos, pinturas, 
esculturas, muebles azulejos y otros mil objetos relacionados 
con la historia de los Borjas” (Cervós, Solá 1904: 129), 
però també altres elements arqueològics, com una fulla de 
sílex prehistòrica, un punyal medieval, taulells i un capitell 
del segle xv o una bala de canó moderna. Inaugurada el 10 
d’octubre de 1892 segons la placa que presidia aquesta sala, 
si més no segons la descriuen els pares jesuïtes, altres autors 
han endarrerit l’obertura deu anys, fins al 1902 (de León 
1926: 41-42), tot sent en qualsevol cas el museu més antic 
de la ciutat de Gandia i un dels primers museus arqueològics 
valencians.

Curiosament, de la mateixa manera que als inicis del segle 
xx a l’Escola Pia es coïa una primera fornada d’estudiosos de 
gran importància per a l’arqueologia de la nostra comarca, 
a la residència de la Companyia instal·lada al Palau Ducal 
s’impulsaven altres carreres de gran rellevància en aquest 
mateix sentit. N’és un bon exemple el pare jesuïta Marià Juan 
qui, acompanyat pel també religiós Tomàs Puig, va iniciar 
una sèrie d’intervencions arqueològiques a la serra Falconera 
seguint una rudimentària, però eficient metodologia que va 
permetre la recollida de nombroses restes històriques que, 
en alguns casos, acabarien també al museu ducal. Tot i 
que les notícies són confuses, la majoria d’indicis apunten 
a la desaparició d’aquesta institució durant el període 

revolucionari de 1936 que es va engegar poc després del 
colp d’Estat contra la Segona República espanyola. Després 
d’això, tardaríem més de vint-i-cinc anys en tornar a tindre 
notícies d’una iniciativa similar.

De la fundació al reconeixement del Museu Municipal 
de Prehistòria (1960-1968)

La dècada dels anys 20 va estar marcada en l’àmbit 
arqueològic per la creació del Laboratori d’Arqueologia de 
la Universitat de València (1921) i el Servei d’Investigació 
Arqueològica de la Diputació de València (1927). Gràcies a 
això, els anys que seguiren aquests fets van ser un període 
d’oportunitats marcat pels treballs en jaciments importants, 
com les coves del Parpalló, Malladetes i Meravelles, molts 
d’ells impulsats per Lluís Pericot. Amb l’arribada de la 
Guerra Civil Espanyola i la Segona Guerra Mundial, per 
desgràcia, es va frenar aquesta progressió, així com van 
desaparéixer molts dels llaços acadèmics internacionals que 
s’havien anat generant durant aquells anys. No és fins a 
finals dels anys 40, i sobretot durant la dècada següent, que 
començaren a reprendre’s les intervencions arqueològiques a 
la comarca, de nou focalitzades en coves com la del Parpalló 
i la del Barranc Blanc, a Ròtova, i assistides sobre manera 
per l’arribada d’ajut econòmic i col·laboració institucional 
estrangera (Miret 2018: 91-95).

Després d’aquestes dècades vinculades als primers grans 
treballs arqueològics sistemàtics al nostre territori, alguns 
historiadors i estudiosos de la comarca van començar a 
reflexionar també sobre les possibilitats que un patrimoni 
d’aquestes característiques oferia a la ciutat de Gandia i a 
totes les poblacions veïnes. Al començament de l’any 60, 
Josep Camarena (Foto 93) ja havia tractat aquest tema 
amb el consistori gandià, amb qui va acordar la cessió 
d’unes dependències al carrer Brunel per tal que pogueren 
depositar-se i estudiar-se les restes arqueològiques que 
diversos aficionats recollien durant les seues excursions 
(AHG, AB-2098: 29/1/1960). Hem d’entendre aquesta 
dinàmica dins d’un context d’eclosió de l’interés per 
l’arqueologia, fruit de la multiplicació de notícies, a pesar de 
les terribles conseqüències que va suposar per a l’estudi dels 
nostres jaciments a causa de la propagació d’intervencions 
clandestines. I és que, al cap i a la fi, un objecte arqueològic 
recuperat sense una correcta excavació i documentació 
aporta una informació molt limitada i destrueix qualsevol 
possibilitat de conéixer la història del lloc.

Amb tot i això, l’evident auge d’aquells anys en la curiositat 
i fascinació de la gent pel passat es feia palesa a les 
nombroses troballes que la gent anava portant a Camarena, 
inventariades i catalogades metòdicament al local municipal. 
Una tendència que, mantinguda al llarg de diversos anys, 
va portar finalment l’historiador gandià, junt amb Vicente 
Gurrea, col·laborador local del Servicio Nacional de 
Excavaciones Arqueológicas, a plantejar-se la necessitat d’una 

(Foto 248) Museu Arqueològic de Sant Francesc de Borja, al Palau Ducal de Gandia 
(AHG, CA-3049_0001)
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major dotació de mitjans tècnics, econòmics i institucionals 
per a dur endavant aquesta tasca. D’aquesta manera, el 17 de 
desembre de 1962 es presentava al consistori un escrit, signat 
per ambdós estudiosos, en què s’argumentava la necessitat de 
dotar la ciutat de Gandia amb un museu arqueològic, atesa 
la riquesa i diversitat de les troballes que, per falta d’una 
institució d’aquest tipus, acabaven depositant-se al Museu 
Provincial de Prehistòria de València. Destacaven el prestigi 
que una institució com aquesta podia aportar a la ciutat i 
sol·licitaven un espai més adient a aquesta finalitat que els 
magatzems de què disposaven al carrer Brunel (AHG, AB-
2101: 18/1/1963).

La resposta de l’alcalde, Juan Lorente (Foto 81), no es va fer 
d’esperar, tot confirmant la cessió per part de l’Ajuntament 
d’una part dels baixos de l’antiga presó dels jutjats, situada 
a la placeta del Segó, per a albergar la sala d’exposicions del 
museu arqueològic. S’iniciava, d’aquesta manera, un llarg 
camí que havia de culminar amb l’obertura i reconeixement 
institucional del Museu Municipal de Prehistòria de Gandia. 
El tràmit administratiu per a la seua oficialització, però, no 
va estar absent de problemes i entrebancs, i va esdevindre en 
darrer terme una llarga travessia que no culminaria fins una 
dècada després.

Identifiquem el tret d’eixida d’aquest procés l’any 1966, 
expressat en la voluntat inequívoca del consistori de dotar la 
nova institució museística d’uns mitjans econòmics i tècnics 
suficients per a funcionar de manera eficient, així com 
sol·licitar a les autoritats corresponents el seu reconeixement 
institucional, fet que li permetria optar a ajudes i suport de les 
administracions públiques (AHG, AB-3701/003). En aquest 
sentit, el dia 19 de novembre d’aquell any, l’alcalde signava 
la sol·licitud per al reconeixement del Museu Arqueològic, 
adreçada a Gratiniano Nieto com a director general de 
Belles Arts del Ministeri d’Educació i Ciència, en la qual es 
comprometia a consignar els recursos econòmics necessaris 
per a la posada en marxa de la institució. La resposta des 
de Madrid, notablement presta, va arribar tan sols una 
setmana després i indicava a l’ens local el procediment per 
a l’autorització, que requeria la designació d’un director, la 
conformació d’un patronat i una memòria de funcionament 
acompanyada dels plànols del Museu i l’inventari de peces 
que s’exposarien.

Dit i fet, el 27 de desembre del mateix any, la Comissió de 
Cultura, presidida per Juan Moragues, proposava al Ple la 
creació del patronat per al govern del Museu Arqueològic 
(AHG, AB-2105: 27/12/1966), sol·licitud ratificada per 
l’alcalde i regidors. Començava el 1967 amb la voluntat 
clara per part del consistori d’obrir les portes de l’exposició 
com més prompte millor, tot delegant la representació de 
l’ens municipal al patronat en el mateix Moragues, que en 
convocava el 13 de gener l’assemblea constitutiva (AHG, 
AB-3701/003).

Els seus membres fundacionals eren: l’alcalde Juan Lorente 
i el tinent d’alcalde de Cultura Juan Moragues, que 
ocupaven la presidència de l’organisme i José Antonio Alcón 
que exerciria la secretaria; Josep Camarena, com a delegat 
local del Servei d’Investigació Prehistòrica de la Diputació 
de València (SIP) i director de facto del Museu des de la seua 
constitució informal l’any 1960; Vicente Gurrea, com a 
col·laborador local del Servicio Nacional de Excavaciones 
Arqueológicas; Antonio Sancho, en representació de la 
Secció d’Espeleologia del Centre Excursionista de Gandia; 
Antonio Martí, Juan Abargues i Javier Cebrián, arxivers i 
cronistes de Gandia, el Real i Beniopa respectivament; José 
María Blay i Juan Pastor, en representació de l’Escola Pia i 
la Companyia de Jesús; i els estudiosos locals Pedro Borja, 
Jesús Buchó i Francisco Tarrazona, als quals s’hauria 
d’afegir un representant del Departament d’Història de 
l’Institut Laboral Ausiàs March i de l’Institut d’Ensenyament 
Mitjà Francisco Franco, el futur Maria Enríquez, que tot 
just estava construint-se.

La darrera decisió d’aquella junta del patronat, tal vegada 
una de les més transcendents, va ser el nomenament de 
Josep Camarena (Foto 93) com a primer director del Museu 
Municipal de Prehistòria, nom amb què es va designar la 
institució en un primer moment, tal com es va plasmar a 
la façana de la nova seu, a l’edifici dels jutjats de la placeta 

(Foto 249) Entrada del Museu Municipal de Prehistòria de Gandia a la placeta del Segó 
l’any 1970, amb el seu cartell original amb el qual mai va arribar a inaugurar-se (©EFE, 
ref. 8003624109)
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del Segó (Foto 249. Curiosament, pocs mesos després, seria 
nomenat també director de l’Institut Laboral Ausiàs March, 
amb el propi Moragues com el seu cap d’estudis.

A partir d’aquell moment, i sota l’empenta de la junta, 
van començar a dur-se a terme totes les obres necessàries 
per a dotar l’espai cedit per l’Ajuntament amb les vitrines, 
peanyes, il·luminació i cartells necessaris per a la inauguració, 
amb l’assessorament inestimable d’Enric Pla des del SIP. 
De manera paral·lela, s’havia enviat una memòria a la 
Direcció General de Belles Arts amb la planificació, fons 
i funcionament del nou museu, a partir de la qual els 
responsables nacionals proposaven un reconeixement inicial 
com a col·lecció arqueològica municipal, tot remarcant la 
possibilitat d’ascendir a la categoria de museu en el moment 
que es compliren els requisits (AHG, AB-2106: 9/6/1967). 
Sembla que a l’alcalde no li degué fer gràcia el demèrit del 
seu nou museu i va fer alguna telefonada en aquest sentit; 
així doncs, el 26 de juliol d’aquell mateix any, la titular de 
la Inspecció Nacional de Museus, Consuelo Sanz-Pastor y 
Fernández de Piérola, li comunicava el reconeixement del 
Museu Municipal de Prehistòria de Gandia (AHG, AB-
3701/003).

Acabats tots els tràmits administratius i finalitzat el muntatge 
de les sales d’exposició del nou museu, el 10 de febrer de l’any 
1968 es va reunir de nou la junta del Patronat per ultimar 
els darrers treballs de massillat, pintura i instal·lacions i 
comunicar finalment a l’Ajuntament que el Museu ja estava 
en disposició d’obrir les portes, tots els diumenges i festius 
en horari de matí. A més, el director de la institució es 
comprometia a obrir les dependències quan persones o grups 
dedicats a la investigació arqueològica acudiren a la ciutat 
per conéixer uns fons on destacaven les cessions fetes pel 
SIP corresponents a les seues excavacions a la comarca, així 
com les troballes i recuperacions més o menys sistemàtiques 
que Josep Camarena (Foto 93), Vicente Gurrea (Foto 146), 
Antonio Sancho, Felipe Perles (Foto 112) o José María Blay, 
entre d’altres, havien dut a terme sense supervisió professional 
en diversos jaciments saforencs (AHG, AB-3701/003).

Entre les peces més prominents destacaven diverses plaquetes 
del Parpalló, un conjunt de destrals i ferramentes de pedra 
polida neolítiques, un vas campaniforme provinent de la cova 
del Rectoret, alguns recipients de ceràmica ibera pintada o 
múltiples inscripcions romanes provinents de tota la comarca. 
Tot plegat, una curosa selecció de materials arqueològics 
que, tot i estar en la seua major part descontextualitzats i 
respondre a intervencions majoritàriament poc afortunades 
i sense treball de documentació, responien a una realitat 
arqueològica i expositiva aleshores habitual, sobretot en 
un context local i desconnectat dels avanços metodològics 
i teòrics que acompanyaven les ciències històriques i 
museològiques als àmbits acadèmics del moment (MIRET 
2018: 111, 117-119).

La comissió permanent del Ple confirmava els acords del 
Patronat tan sols una setmana després del seu trasllat, tot i 
que al mateix temps posava sobre la taula el primer conflicte 
entre l’ens municipal i la junta del Museu, que no va ser 
altre que la denominació de la institució. Davant de l’aprovat 
Museu Municipal de Prehistòria que preferia l’Ajuntament, 
Camarena els va transmetre la seua voluntat, compartida 
amb la resta de membres del Patronat, de modificar el nom 
pel de Museu Arqueològic Comarcal, el qual sempre havia 
sigut l’opció preferida pels membres fundadors (AHG, 
AB-2106: 16/2/1968). Tot i que aquesta desavinença no 
pareixia presentar major problemàtica que una possible 
discussió acalorada entre una sensibilitat i l’altra, el cert és 
que unes setmanes després del plenari l’alcalde va remetre 
una comunicació a la junta comunicant-los la seua decisió 
de mantindre el nom que ell proposava o canviar-lo pel de 
Museu Arqueològic Municipal, sense donar espai al debat 
(AHG, AB-3701/003).

De fet, després d’aquella comunicació, a inicis de 1968, es 
va paralitzar l’obertura del Museu i no es va reprendre la 
iniciativa fins tres anys més tard, tot just una setmana després 
de finalitzar el mandat de Juan Lorente (Foto 81) i iniciar-se 
el de Miguel Pérez (AHG, AB-2109: 12/2/1971). Si bé no 
tenim més detalls sobre aquest fre abrupte en la inauguració 
de la institució, l’extensa dilació a què es va veure sotmesa i 
la coincidència en el temps entre la renovació del consistori 
i la represa del projecte, fan sospitar d’una més que possible 
lliça entre Alcaldia i Patronat on, si més no, el nom de la 
institució podria haver jugat un paper important.

L’obertura del Museu Arqueològic Comarcal a la placeta 
del Segó (1971-1987)

En tot cas, el cert i obvi és que amb l’arribada de Miguel Pérez 
a l’Alcaldia i el suport de Josep Lloret (Foto 147) i Sebastià 
Dénia des de la tinència d’alcaldia de Cultura, l’obertura 
del Museu es va desbloquejar. A partir dels primers mesos 
de l’any 1971, l’Ajuntament de Gandia rellança novament el 
projecte museístic, tot aprovant noves partides econòmiques 

(Foto 250) Sala d’exposició amb les primitives vitrines del Museu (AHG, CA-0666_0009)
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per a la instal·lació de noves vitrines i el canvi de forrellats 
(AHG, AB-2109: 1/3/1971), la reparació i pintura de les sales 
d’exposició (AHG, AB-2109: 22/3/1971), o la contractació 
d’un vigilant permanent, Fernando Estruch (AHG, AB-
2110: 5/10/1971), i d’una responsable de la neteja, Maria 
Polvoreda (AHG, AB-2111: 19/4/72). Comptat i debatut, en 
el mes de juliol de 1972, en presència de la corporació al 
complet, la junta del Patronat, familiars, amistats i públic 
en general, l’abat de la Col·legiata, Carlos Pérez, beneïa i 
inaugurava, després de quasi deu anys de tràmits, el Museu 
Arqueològic Comarcal de Gandia.

Des d’aquell moment, la institució va registrar unes visites 
prou folgades per a justificar-ne el manteniment, tot i que 
mancaven principalment activitats de dinamització que 
convertiren el Museu en ens viu entre la ciutadania. En 
1976, pocs anys després de la inauguració, els responsables 
comptabilitzaven al voltant de 8.000 visites anuals, destacant-
hi el col·lectiu local, els turistes i, sobretot, els grups escolars. 
Prop d’aquestes dates, a finals dels 70, es va produir també el 
recanvi en la direcció del Museu Arqueològic Comarcal que, 
de manera oficial o oficiosa, havia ostentat Josep Camarena 
(Foto 93) durant quasi vint anys.

Recollia llavors el testimoni Vicente Gurrea (Foto 146), un 
personatge de profunda afinitat al règim que, a pesar de la 
seua posició com a funcionari de presons en excedència i 
tractar-se d’una persona sense cap formació arqueològica, va 
impulsar nombroses intervencions furtives o sense supervisió 
experta en diversos jaciments de la comarca. Sota l’empara 
de les seues relacions personals amb diversos càrrecs de la 
Comisaría General de Excavaciones Arqueológicas, primer, 
i del Servicio Nacional de Excavaciones Arqueológicas, 
posteriorment, va arribar a adquirir un important fons 
de peces arqueològiques, recuperades en excavacions poc 
rigoroses i criticades durament per professionals reconeguts 
de la disciplina, com Domingo Fletcher (1952: 180). 
Probablement es faria càrrec de la direcció del Museu 
Arqueològic Comarcal en 1979, moment en el qual apareix 
també documentat com a delegat d’arqueologia d’un 
Instituto de Estudios Comarcales Duque Real Alonso el 
Viejo sota l’empara de Felipe Perles (Foto 112) i d’encara 
marcada tendència conservadora (Miret 2018: 131).

La dècada dels 70, els primers anys de funcionament del 
Museu Arqueològic Comarcal, va ser també un període 
d’una frenètica activitat arqueològica a la comarca, 
impulsada principalment per Josep Aparicio, tècnic del SIP, 
i altres membres del Departament d’Història Antiga de la 
Universitat de València. Tot i que divergències posteriors 
entre els investigadors de la Diputació i els de la Universitat 
de València van portar a un distanciament progressiu 
d’aquest grup, Josep Aparicio, junt amb els col·laboradors 
aficionats Vicente Gurrea (Foto 146) i Salvador Climent, 
van recollir totes les troballes d’aquelles dècades, de manera 
més o menys sistemàtica i detallada, en la seua obra Carta 

Arqueológica de la Safor (1983). Al mateix temps que apareixia 
aquest document, Gurrea també va aconseguir convéncer 
l’Ajuntament per a adquirir finalment la col·lecció que 
Antonio Sancho havia acumulat a través de les nombroses 
intervencions clandestines dutes a terme en múltiples 
coves de la Safor, el fons principal del Museu Arqueològic 
Comarcal. La compra, amb un cost de 600.000 pessetes, es 
va aprovar en sessió de la comissió permanent del Ple el dia 
12 d’abril, la qual cosa va permetre l’establiment d’un fons 
propi de la institució.

L’any 1985, la situació va canviar dràsticament, ja que 
l’Ajuntament de Gandia, impel·lit pels plans de regeneració 
urbana que s’iniciaven a la ciutat gràcies a l’arribada de fons 
provinents del Banc Europeu d’Inversions, es va trobar en la 
necessitat de contractar de manera permanent un arqueòleg. 
Joan Cardona va ser l’escollit per a aquesta tasca, així doncs, 
va passar a fer-se càrrec de manera eficient d’importants 
intervencions arqueològiques des d’un primer moment, 
com les que es van desenvolupar a l’antic Hospital de Sant 

(Foto 251) Trasllat dels fons del Museu Arqueològic Comarcal després de la riuada de 1987 
(AHG, CA-1873_0046)
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Marc o al Torrelló del Pi, però també de la gestió del Museu 
Arqueològic Comarcal, en el qual va arribar a incorporar 
diverses vitrines i, fins i tot, materials provinents d’aquestes 
intervencions més recents. Amb tot, l’any 1987, el famós 
episodi de gota freda que va assolar Gandia va afectar també 
molt greument gran part dels baixos del centre històric, 
destruint gran part de les instal·lacions del Museu. Aquest 
fet, unit a la voluntat del consistori de rehabilitar el conjunt 
del convent de Sant Roc per convertir-lo en la biblioteca 
municipal i l’arxiu de la ciutat, van acabar per posar punt 
final a la presència del Museu a la placeta del Segó, i van 
encetar una nova etapa que, insòlitament, ja s’havia iniciat 
uns anys abans (Foto 251).

El Museu Arqueològic de Gandia, un projecte amb 
història (1984-2018)

Anys abans de les inundacions al Museu Arqueològic 
Comarcal, l’Ajuntament de Gandia ja era conscient de la 
necessitat d’un espai museístic molt major del que disposava 
a la placeta del Segó. Diverses veus es van alçar apuntant 
cap a un dels edificis històrics més rellevants de la ciutat i 
que ara travessava un període de dificultats, perduda ja la 
seua antiga finalitat com a institució hospitalària. Parlem, 
naturalment, de l’antic Hospital de Sant Marc, un edifici 
en què s’havien posat totes les mirades i que havia de ser 
un dels objectius prioritaris dels fons de regeneració del 
centre històric, per al qual la funció museística se n’adia a la 
perfecció. Veus com les de Pepa Frau (Foto 132) i Toni Durà 
(Veure fitxa biogràfica), des de la regidoria de Cultura, o les 
de Paco Candela (Foto 120) i Cebrià Molinero (Foto 123), 
des de les d’Urbanisme i Patrimoni, es van unir des de 1984 
amb la voluntat d’iniciar unes difícils negociacions amb la 
Fundación Hospital San Marcos y San Francisco de Borja i, 
sobretot, amb la seua patrona única, Ángela María Téllez-
Girón, xix duquessa de Gandia.

Aquest tracte es preveia complicat, perquè l’Ajuntament 
de Gandia sol·licitava l’extinció de l’antiga fundació de 
l’Hospital, que des de 1973 restava ja sense funcions 
hospitalàries i només conservava uns pocs objectius benèfics, 
i la creació d’una de nova, la Melcior Centelles de Borja, 
amb una finalitat totalment nova, la del mecenatge artístic 
i la creació d’un museu d’arqueologia i història de la ciutat. 
Mesos després de la primera sol·licitud, i vista la tardança en 
la resposta per part de la duquessa, el regidor de Patrimoni 
Cebrià Molinero, l’arquitecte municipal Fernando Mut 
(Foto 133) i l’abat de la Col·legiata Juan Pérez Navarro es 
desplaçaven fins a Sevilla per reunir-se amb ella. Al remat, 
cinc anys després de l’inici de les negociacions, la duquessa 
no s’avenia a deixar de ser la patrona única de la nova 
fundació que poguera sorgir de la dissolució de l’anterior i, 
finalment, l’Ajuntament va decidir indemnitzar-la i adquirir 
unilateralment l’Hospital per poder iniciar-ne la restauració 
i futura obertura com a museu.

De manera paral·lela a tot aquest procés, Joan Cardona es 
multiplicava per donar l’abast a totes les obres en el nucli 
urbà derivades dels plans de regeneració urbana, alhora 
que dissenyava el projecte museològic per al futur Museu 
Arqueològic de Gandia, el logotip del qual, la famosa 
plaqueta de la cérvola de Parpalló, va ser aprovat uns 
mesos abans d’haver de clausurar la seu de la placeta del 
Segó. La tasca incessant de Cardona en recuperar, catalogar 
i estudiar totes les restes arqueològiques de la ciutat al 
mateix temps que mantenia la supervisió constant sobre un 
centre històric en plena remodelació, van portar el Servei 
d’Arqueologia de Gandia a un ritme frenètic de faena 
durant aquests anys impossible de mantindre. L’any 1989, 
fruit d’aquesta exigència, s’incorporava a la relació de llocs 
de treball de l’Ajuntament de Gandia la plaça que ocupava 
interinament l’arqueòleg, que després d’un procés d’oposició 
va consolidar el seu lloc com a tècnic municipal, una tasca 
que desenvoluparia incansablement durant trenta anys.

A finals de l’any 1990, l’alcalde Salvador Moragues 
(Foto 127), conscient de les necessitats d’espai del Servei 
d’Arqueologia des del tancament de l’antic museu i fins a 
l’obertura de la nova seu, va aconseguir arrendar un xicotet 
local en uns baixos al carrer Colón que va posar sota la 
direcció de l’arqueòleg municipal. És des d’aquell local 
que van sorgir els primers catàlegs detallats dels materials 
recuperats, les memòries inicials dels treballs arqueològics 
duts a terme i, també, la proposta de reconeixement oficial 
del Museu Arqueològic de Gandia sota l’empara de l’Ordre 
de 1991 de la Conselleria de Cultura per a l’oficialització 
de les institucions museístiques. El 4 de març de 1994, una 
vegada finalitzat tot l’expedient administratiu, la institució 
gandiana, com que no disposava encara d’espai expositiu 
propi, era acreditada com a col·lecció museogràfica, a 
l’aguait de poder inaugurar la nova seu a l’antic hospital 
i convertir-se llavors en un museu reconegut sota la nova 
legislació patrimonial valenciana. Els seus fons, tanmateix, 
no van parar de créixer al llarg dels anys 90, gràcies a la tasca 
supervisora de Cardona sobre els programes de recuperació 

(Foto 252) Inici de les obres d’ habilitació del Museu Arqueològic de Gandia a l’antic 
Hospital de Sant Marc (MAGa)
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dels principals edificis històrics de la ciutat, nodrits per fons 
europeus i impulsats des del consistori primer per Cebrià 
Molinero (Foto 123) i després per Jeroni Banyuls (Foto 247).

Durant aquests anys, tot i l’aprofitament dels baixos del 
carrer Colón, les primeres obres a l’antic Hospital de 
Sant Marc anaven cristal·litzant (Foto 252) i el Servei 
d’Arqueologia incorporava aquestes dependències a les 
seues instal·lacions. El projecte de restauració va viure 
diverses fases d’intervenció, dissenyades per arquitectes com 
Ignacio Lafuente, Fernando Mut o Josep Santatecla, tot i 
que l’objectiu final d’habilitar una institució museística a la 
ciutat, on es donara cabuda als importants fons arqueològics 
i històrics de què disposava, va ser invariable al llarg del 
temps. L’any 2001, amb l’arribada d’una última remesa de 
fons europeus, es va iniciar una darrera etapa d’habilitació 
del Museu Arqueològic de Gandia, que havia d’obrir les 
portes tan bon punt s’instal·lara el nou projecte museogràfic, 
guiat pel programa museològic finalitzat aquell mateix any 
per Joan Cardona, Concha Camps i Vicent Almar (2001) i 
presentat públicament a través de l’exposició “De l’Hospital 
al Museu. Un projecte nou per al Museu Arqueològic de 
Gandia”, celebrada a la Casa de Cultura de Gandia.

El nou museu, comptat i debatut, obria les portes l’abril de 
2003, amb unes xifres de visitants força consistents, entre 
les 5.000 i 7.000 visites anuals durant els primers set anys 
de funcionament, recolzades en gran part per la novetat del 
projecte i per un potent programa de posada en valor dels 
fons arqueològics i del mateix edifici. Aquesta triomfant 
arrancada es va veure recolzada immediatament per l’Àrea 
de Museus i Belles Arts de la Conselleria de Cultura, la qual 
va reconéixer el Museu Arqueològic de Gandia el 19 de febrer 
de 2004 com a museu de la Comunitat Valenciana, amb les 
implicacions institucionals i beneficis que comportava aquest 
nomenament. La seua orientació eminentment vinculada a 
la prehistòria de la comarca repartia els continguts entre la 
Sala d’Homes (Foto 253), on estava instal·lada l’exposició 
vinculada al paleolític, la Sala de Dones, on es disposaven les 
peces neolítiques i calcolítiques, una xicoteta sala específica 
per a les plaquetes del Parpalló i la Sala de la Campana, on 
es feia un recorregut per la història de la institució i de la 
disciplina arqueològica. La resposta de la gent va ser molt 
positiva, tot adoptant ràpidament l’hàbit de visitar el museu 
periòdicament, i la institució va tractar de fomentar aquesta 
conducta amb diverses activitats i exposicions temporals.

Aquest positiu naixement del nou museu es va veure truncat 
nogensmenys d’ençà de l’any 2009, quan es va signar un 
primer acord de l’Ajuntament de Gandia amb l’arquebisbat 
de València per tal de cedir-los tot l’espai que ocupava 
aleshores el Museu Arqueològic de Gandia per a instal·lar el 
futur Museu de Santa Clara, una pinacoteca que mostraria les 
obres artístiques procedents dels fons del monestir de Santa 
Clara de Gandia. El projecte de readaptació museogràfica 
de la Sala d’Homes (Foto 253) per a albergar les obres d’art 

religiós, la restauració dels fons propietat de l’arquebisbat 
o la previsió a futurs de les despeses de manteniment de 
l’exposició van suposar una inversió milionària per part 
del consistori, una decisió que va implicar, ensems, el 
desmantellament del Museu Arqueològic de Gandia tan sols 
set anys després del seu naixement i la instal·lació d’aquest 
en l’església de l’Hospital, antic magatzem de la institució 
sense la superfície ni les condicions necessàries per a encabir 
el projecte museogràfic original. Els expositors, dissenyats a 
mesura per a la Sala d’Homes i la Sala de Dones, van haver 
de ser serrats, assemblats de nou i endollats mitjançant una 
instal·lació elèctrica improvisada en uns espais que no estaven 
preparats per a aquesta finalitat, amb una extensió quatre 
vegades menor que la que ocupava el Museu anteriorment.

A aquesta greu situació del Museu es van sumar diverses 
dificultats al llarg d’aquests mateixos anys, incloent-hi 
un episodi d’inundacions en els magatzems d’aquest a 
l’avinguda d’Alacant que va fer malbé una part dels fons 
arqueològics custodiats per la institució. És per aquesta 
acumulació d’incidents que, l’any 2013, Cardona renunciava 
a la direcció del Museu, que va passar a mans d’Àlvar 
Garcia (Veure fitxa biografica), cap de l’Àrea de Cultura 
de l’Ajuntament de Gandia, per tal d’evitar així un buit 
institucional que ocasionara l’aturada de la institució i la 
pèrdua del reconeixement oficial de l’únic museu municipal 
de la ciutat. L’activitat del Museu durant els anys vinents es va 
veure bolcada completament cap al manteniment del servei 
de visites i la creació d’un espai per a exposicions temporals, 
la Sala de Dones, recuperada per al Museu Arqueològic de 
Gandia després de la renegociació de l’acord amb Santa 
Clara en 2018. A aquesta fase sota la direcció de Garcia cal 
atribuir un creixement exponencial de les visites a la nostra 
institució gràcies a un programa de gestió que va multiplicar 
per quatre l’arribada de públic a la institució des de 2015 fins 
a 2018, passant de 4.066 visites anuals a 10.834 persones a 
l’exposició permanent i 10.203 més a les temporals, sumant 
el darrer any més de 21.000 assistents en total, al mateix 

(Foto 253) Primitiu projecte museogràfic instal·lat a la Sala d’Homes de 
l’Hospital de Sant Marc (MAGa)
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temps que el Museu Faller arribava fins als 11.000 i el de 
Santa Clara, que havia reobert les portes en juliol, als 1.700, 
i que va assolir els 3.200 l’any següent.

Mirant cap al futur

L’any 2018, després de la jubilació de Joan Cardona, 
l’Ajuntament de Gandia va convocar un concurs-oposició 
per cobrir aquesta plaça, de manera que m’hi vaig incorporar 
com a nou arqueòleg municipal a principis de l’any següent 
tot recollint el testimoni d’Àlvar Garcia en la direcció del 
Museu Arqueològic de Gandia. Amb un nivell de visites 
que sobrepassava amb escreix el de qualsevol altra institució 
museística de la ciutat, les necessitats de la institució eren 
clares: continuar el programa museològic amb la instal·lació 
d’una nova exposició permanent vinculada a l’antiguitat 
saforenca, renovar la museografia de les sales permanents de 
prehistòria, amb quasi vint anys d’existència, i posar ordre als 
ingents fons arqueològics de què disposa la institució i que 
mai havien vist la llum. Amb l’escassesa d’espai disponible 
a l’antic Hospital de Sant Marc, l’única solució viable per 
a allotjar una nova col·lecció permanent sense perdre un 
espai per a poder organitzar mostres temporals va ser la de 
convertir la Sala de Dones en la nova ala de món iber i romà 

i eliminar el despatx de direcció i la sala de reunions annexa 
per a instal·lar-hi les exposicions temporals. El mateix any 
2019 es licitava ja el nou projecte museogràfic i poc després 
s’iniciaven les obres d’adaptació de la Sala de Dones al seu 
nou destí com espai permanent sota l’exposició “Els treballs 
i els dies. Viure a la ruralia en època ibera i romana”, que va 
obrir les portes en desembre de 2021.

Durant aquest temps, el ritme de visites mensuals es 
va mantindre al mateix nivell que durant l’exitós any 
2018, fins que, desgraciadament, en març de 2020 tot es 
capgirà amb l’arribada d’una situació pandèmica a escala 
mundial. Tanmateix, les restriccions d’aforament i fins 
i tot els períodes de tancament del Museu van permetre 
aprofitar el temps de manera intensiva per a finalitzar tot el 
programa museològic i museogràfic de la nova exposició en 
un temps rècord, alhora que recuperàvem l’antic laboratori 
de conservació i restauració, en desús des de feia anys, i 
iniciàvem una frenètica tasca d’intervenció i catalogació dels 
fons custodiats a la institució. També, de manera destacable, 
el Museu Arqueològic de Gandia va organitzar a les 
acaballes de 2021 les vi Jornades de Museus de la Comunitat 
Valenciana, la principal trobada dels responsables tècnics i 
polítics d’institucions museístiques del territori valencià, 

(Foto 254) Nova exposició permanent “Els treballs i els dies” (Maria Llinares)
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que va servir per a marcar les línies d’actuació per al futur 
dels nostres ens, així com per a debatre i perfilar la nova 
llei del patrimoni cultural valencià, actualment en procés de 
redacció.

L’any 2022 s’ha iniciat al mateix ritme, amb la preparació 
d’una exposició temporal sobre el ducat de Gandia en temps 
de Francesc de Borja, amb motiu de l’any jubilar del duc sant 
gandià, l’obertura de la primera exposició temporal de llarga 
durada d’aquesta nova etapa del Museu, que girarà entorn de 
la vall de Bairén i el passat andalusí de la Safor, i la completa 
renovació de l’ala de prehistòria, programades totes tres per a 
la segona meitat d’enguany i inicis de l’any vinent. De manera 
paral·lela, la nostra institució ha impulsat en els darrers tres 
anys actuacions arqueològiques de gran impacte per a la 
conservació i posada en valor del patrimoni gandià, com 
han sigut les intervencions dutes a terme al castell de Bairén 
(Foto 18), el Morabit de Marxuquera (Foto 17) o l’alqueria 
de la torre dels Pares (Foto 15), tots tres elements catalogats 
com a béns d’interés cultural. A més a més, davant la manca 
de lloc per a allotjar i estudiar els fons materials del Museu, 
s’ha adquirit una nau industrial en la qual s’ubicarà al llarg 
d’aquest any el depòsit del Museu Arqueològic de Gandia, 
un espai logístic i d’investigació on s’emmagatzemaran els 
materials arqueològics provinents de tots els jaciments de la 
comarca i on els equips de recerca de diverses institucions 
tindran totes les instal·lacions necessàries per a desenvolupar 
aquests estudis.

Per acabar, el Museu Arqueològic de Gandia ha sigut 
l’impulsor i supervisor del catàleg de béns i espais protegits 

de la ciutat de Gandia, el document urbanístic que protegirà 
de manera definitiva el conjunt d’edificis, monuments, 
jaciments i altres elements vinculats al patrimoni històric de 
la nostra ciutat i que estarà acabat aquest mateix estiu. En 
conjunt, tan sols una selecció breu de les actuacions que la 
nostra institució ha posat en marxa els darrers anys amb la 
principal i voluntariosa finalitat que ha tingut des de la seua 
obertura ara fa cinquanta anys: protegir el patrimoni històric 
de la ciutat i la comarca, posar-lo a l’abast de la ciutadania i 
convertir-lo en motor d’atracció de visites per a la ciutat. Una 
ciutat, la de Gandia, que a través del seu consistori sempre ha 
fet de la cultura bandera i que, per mitjà del seu únic museu, 
segueix defensant el potencial d’una institució amb un volum 
de visites únicament per darrere de les acollides pel Palau 
Ducal de Gandia. Tant de bo, entre totes dues institucions i 
amb el suport d’altres ens i iniciatives comarcals, el turisme 
cultural es consolide com el principal valor complementari a 
la resta de virtuts turístiques de la ciutat ducal i la comarca 
de la Safor.

Agraïments

Vull expressar el meu agraïment sincer a Emili Selfa (Foto 
128), Cebrià Molinero (Foto 123) i Àlvar Garcia (Veure fitxa 
biogràfica) per respondre a totes les meues preguntes i dubtes, 
així com a Bernat Martí (Veure fitxa biogràfica) per les seues 
sempre encertades indicacions durant el buidatge de les 
fonts d’arxiu i a Suso Monrabal pels valuosos suggeriments 
fotogràfics.
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conjunturals que han afectat a aquesta edificació, i les expose 
en base a en tres blocs temporals:
- Bloc 1. Ss. XIV al XVIII. Casa dels Ducs
- Bloc 2. S. XIX i primera meitat del XX. Revolució i guerra
- Bloc 3. Segona meitat  S. XX fins ara. Turisme cultural

Bloc 1 Ss. XIV al XVIII. Casa dels Ducs

Per començar el nostre recorregut hem de remuntar-nos a 
la conquesta cristiana del regne de València, concretament 
a l’any 1240, quan la fortalesa àrab del Bairen caigué en 
les mans de Jaume I, i davant les dificultats que presentava 
el terreny per a fer créixer un noble assentament cristià, es 
fundà “La Vila de Gandia”. Aquesta es situava enmig de 
l’horta, a la planícia al·luvial  dels peus del castell vençut, i 
fins 1323 romangué en mans de la corona d’Aragó, moment 
en què Jaume II cedeix el terme al seu fill  l’Infant Pere, duc 
de Ribagorça. En 1358 la comarca és heretada per Alfons 
d’Aragó, fill de Pere, qui  posteriorment en 1399 rebrà de 
mans del rei Martí L’Humà, el títol de Duc reial.

Alfons “el Vell”, primer duc reial de Gandia, va aixoplugar 
en la seva cort als protagonistes del Segle d’Or de les lletres 
valencianes. Ausiàs March, Joanot Martorell i Roís de 
Corella foren autors que, a banda de contribuir a la cultura 
valenciana amb els seus escrits, governaven les seves terres 
baix la protecció Reial. Cal pensar que aquests personatges, 
junt a la resta de senyors de la zona, serien visitants assidus del 
Palau Ducal, espai on es concentrava la vida administrativa 
i judicial de la vila (Foto 256).

En 1412 Alfons “el Jove” heretà de son pare, Alfons “el Vell”, 
el títol de Duc Reial de Gandia i, amb la seva mort sense 
descendència, el títol tornà a mans de la corona d’Aragó, 

Podem afirmar que el Palau Ducal dels Borja és patrimoni 
viu de la ciutat de Gandia (Foto 255).  Va ser casa dels 
Ducs Reials, casa dels Ducs Borja i lloc on va nàixer un 
dels personatges més rellevants de la història de l’Europa 
del segle XVI: Francesc de Borja, IV Duc de Gandia,  III 
General de la Companyia de Jesús i Sant.  No obstant això, 
per als gandians i gandianes aquesta casa és molt més, puix el 
Palau és, ha sigut i serà,  referent social i cultural de la ciutat.  
Aquest article pretén ser un breu recorregut per la història 
de la ciutat, situant al Palau Ducal com a espai de referència 
dins d’ella en cada moment històric i posant de manifest 
els aspectes socials, patrimonials, espirituals, culturals, 
educatius i  turístics que han confluït en ell. Un recorregut 
que comença en un palau civil, símbol de la noblesa reial, 
per acabar en el palau dels nostres dies, considerat recurs 
cultural i turístic de la Comunitat Valenciana. Per a realitzar 
l’article m’he permès fer una tria de les que, baix el meu 
parer, són les fites més rellevants per a entendre els canvis 

Balbina Sendra Alcina

El Palau Ducal, testimoni de l’esdevenir 
de la ciutat de Gandia

(Foto 255) Palau Ducal de Gandia. Pati d'Armes
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concretament a les del rei Alfons V en 1424. Així el ducat de 
Gandia continuà al cercle reial fins que Ferran “el Catòlic”, 
davant les mancances de fons per finançar la guerra que 
tenia oberta en Granada decideix, més per necessitat que per 
diplomàcia,  vendre el ducat al cardenal Roderic de Borja.

En 1485, el ducat de Gandia va deixar de ser reial per passar 
a la història moderna com a territori estratègic d’una de les 
famílies més conegudes del món, els Borja. El primer duc 
Borja, Pere Lluís, tingué una prematura mort i donà pas al 
ducat del seu germà Joan de Borja , fill predilecte del futur 
pontífex. Amb 17 anys el II duc de Gandia serà casat amb la 
també adolescent Maria Enríquez, matrimoni que malgrat 
les seves desavinences maritals es va ocupar de fer de Gandia 
un ducat més ric i més gran, gràcies a la compra de territoris 
on abundava el cultiu de la canya de sucre. Roderic de Borja, 
convertit en papa d’ençà 1492, fou l’encarregat de finançar 
el creixement territorial i econòmic del Ducat de Gandia en 
aquesta etapa.

Maria, ja com a vídua de Joan de Borja i regent, va 
aconseguir amb la seva habilitat política que el seu mandat 

estigués marcat pel creixement urbanístic, econòmic i social 
de la ciutat. El Palau Ducal fou la casa on Maria va acollir 
l’esplendor del primer Renaixement, que es materialitzà  amb 
el patrocini de grans obres artístiques i estructurals per a 
Gandia. Grans artistes com el pintor Paolo da San Leocadio, 
l’escultor Damià Forment i el mestre d’obres Pere Compte 
seran els artífex de l’ampliació de l’església de Santa Maria, 
elevada a Col·legiata mitjançant breu papal d’Alexandre VI 
en 1499, entre altres encàrrecs. És important recordar en 
aquest punt que Maria reorganitzà en el Palau Ducal l’arxiu 
senyorial, mostra de la seva bona gestió i de la necessitat de 
governar un ducat cada vegada més extens.

En 1511, poc després del naixement del seu net Francesc de 
Borja i, per tant, amb la continuïtat en el ducat assegurada 
per a la seva branca familiar, Maria Enríquez entrà al 
convent de Santa Clara de Gandia. En aquest moment Joan 
de Borja, el III Duc de Gandia, quedava al cap d’un ducat 
que en 1521 va ser colpejat amb força per la guerra de les 
Germanies. Després de la revolta, el III Duc de Gandia 
tornà al govern del ducat i exercí el seu càrrec fins la seva 
mort, però la tornada no fou fàcil tenint en compte que es 
trobà amb  grans pèrdues humanes i materials. Del Palau 
Ducal desaparegueren gran quantitat d’objectes de valor i, el 
més important, l’arxiu senyorial es va reduir a cendres enmig 
de la plaça del duc a mans dels agermanats.

El 8 de Maig de 1543, quatre mesos després de la mort del 
seu pare, Francesc de Borja arribà a Gandia per a exercir de 
IV Duc. Aquell hereu d’onze anys que es va veure obligat 
a abandonar sa casa davant l’imminent perill de la revolta 
popular de la Germania, tornava al seu ducat amb 33 anys i 
tot un recorregut personal i diplomàtic que l’havia dut a ser 
un dels personatges més importants de la cort del rei Carles 
I.  Tanmateix, Francesc també tornava com a fervorós home 
sempre acompanyat diplomàtica, familiar i espiritualment 
per la seva muller, Leonor de Castro.

L’any 1546, poc després de la mort de Leonor, arribà a 
Gandia el P. Pedro Fabro, un dels primers integrants de 
la recentment fundada Companyia de Jesús, per a dirigir 
els exercicis espirituals del IV Duc. A més, Fabro s’implicà 
en la fundació del  col·legi projectat per Francesc de Borja, 
demanant a Ignasi de Loiola que enviés professors jesuïtes 
des de Roma. Aquest col·legi arribà a ser universitat en 1550 
mitjançant butlla papal de Paulo III, convertint a Gandia 
en seu de la primera universitat Jesuïta del món i al Palau 
Ducal en la casa dels primers Jesuïtes a la ciutat. Poc després 
Francesc abandonà Gandia camí de Roma on l’esperava 
Ignasi de Loiola per acollir-lo oficialment en la Companyia 
de Jesús i el Ducat quedà en mans del seu primogènit, Carles 
de Borja i de Castro qui, mitjançant el seu casament amb 
Magdalena de Centelles i Cardona, va engrandir el ducat 
unint aquests dos estats nobiliaris. D’aquesta unió podem 
trobar mostres en diversos elements arquitectònics del Palau 
ducal, on destacaríem la portada de la galeria que dona pas 
al pati de les canyes.

(Foto 256) Sala de la Cinta, dels inicis de la construcció del Palau
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Fou en 1609, amb l’expulsió dels moriscs decretada per 
Felip III, quan els anys d’esplendor acabaren per als Borja 
de Gandia. El VII Duc Carles Francesc de Borja-Centelles i 
Fernández de Velasco va veure amb desesperança la fatídica 
decisió del rei que suposava el principi del fi dels gloriosos 
anys encetats per Maria Enríquez. La canyamel quedava 
sense ma d’obra especialitzada i el repoblament no resultava 
just ni eficaç. Els ducs que el succeïren no corregueren millor 
sort.

En plena crisi del ducat, el X Duc, Pasqual Francesc de Borja, 
va veure una mica d’esperança amb la canonització del seu 
avantpassat Francesc, l’any 1671. Pasqual, en un últim intent 
d’engrandir el nom dels Borja de Gandia i amb la disposició 
del dot de la seva dona, Juana María Fernández de Córdoba 
y Figueroa, va decidir fer “l’Obra Nova” que hui coneguem 
com la Galeria Daurada i que podem considerar l’última 
gran obra arquitectònica dels Borja en el Palau Ducal i en la 
vila (Foto 257).

L’any 1748, el títol i els bens del ducat de Gandia passaren 
a mans de la família Téllez Girón, que entre d’altres títols 
ostentaven el de Ducs D’Osuna. Els nous ducs acumulaven 
gran quantitat de patrimoni i la casa de Gandia no els 
va resultar de gran interès, així que després de buidar-
la la deixaren en mans dels seus administradors. El Palau 
Ducal deixava de ser la casa dels ducs i l’emblema de la 
noblesa gandiana,  per començar una nova etapa en què 
les revolucions polítiques, socials, econòmiques i religioses 
marcaren noves formes l’entendre el patrimoni.

Bloc 2. S. XIX i primera meitat del XX. Revolució i 
guerra

En 1850, Basilio Sebastián Castellanos  fou nomenat 
secretari del dotzè duc d’Osuna, Mariano Téllez de Girón 
Beaufort i Spotin amb la finalitat de inventariar els bens 
immobles i mobles vinculats als seus títols. Per a dur a terme 
aquesta feina comptava amb dues motivacions ben diferents: 
la pròpia, que pretenia la catalogació d’un patrimoni en perill 
l’extinció degut a les tensions polítiques i socials del moment, 

i la del duc, que en situació de ruïna econòmica,  necessitava 
recórrer a totes les seves possessions per a convertir-les en 
actius financers. El Palau Ducal fou un d’aquests bens del 
duc al territori valencià.  

Quan Castellanos aplegà a Gandia trobà un Palau en un 
dubtós estat de conservació; els salons i les habitacions ducals 
havien sigut adaptades pels administradors del duc per poder 
llogar-les i rendibilitzar l’edifici, però aquests no duien a 
terme una cura adequada. Els inquilins, en general amb pocs 
recursos, ocupaven les habitacions sense massa comoditats i 
un d’ells era el capellà, qui vivia en la seva pròpia zona de 
l’edifici a canvi d’oficiar l’eucaristia i mantenir la capella de 
San Miquel amb el suport econòmic dels feligresos gandians. 
Per tant, baix possessió dels Osuna, el Palau continuava viu i 
mantenia activitat amb més o menys regularitat, encara que 
el context era ben diferent.  

Amb la mort de Mariano Téllez Girón, en 1882, la seua 
vídua es va veure obligada a fer front als deutes que el duc 
havia adquirit amb el Banco de Castilla i va traure a pública 
subhasta tots els bens heretats, principalment els immobles. 
No serà fins el 21 d’agost de 1888 quan la Companyia de 
Jesús comprà el Palau Ducal dels Borja de Gandia, una 
compra discreta donat la situació delicada de l’ordre davant 
l’ambient polític que es vivia.

A Gandia, l’adquisició del Palau Ducal dels Borja per part 
de l’ordre jesuïta fou  símbol de la restauració religiosa de la 
ciutat. Els pares Cervós i Solà, en la seva monografia El Palau 
Ducal de Gandia, escrita en 1904, fan un paral·lelisme entre 
la restauració de l’edifici i la restauració moral de la comarca, 
prenent a Francesc de Borja com a fil de continuïtat entre la 
Companyia antiga i la nova.

A primeries de S. XX l’activitat de la Companyia establida 
en Gandia era frenètica. El Palau arribà a ser casa de novicis, 
casa d’exercicis espirituals, seu de la Congregació Mariana, 
seu de la “Congregación del Corazón de Jesús”, seu del 
“Monte Piedad” i la “Caja de Ahorros”, escola nocturna per 
a treballadors, seu de “la Institución del Ropero” i lloc on 
es celebrava eucaristia. Cal destacar que, puix l’afluència 
que tenien les misses en la Capella de San Miquel, en 1923 
es construí l’església del Sagrat Cor en les cavallerisses de 
l’edifici.

Però amb la mateixa intensitat que la Companyia de Jesús 
creixia i  guanyava seguidors, altre moviment continuava 
ben latent a la ciutat. L’anticlericalisme cada vegada era 
més potent i s’enfortia amb l’alè dels governs democràtics 
i amb les dificultats econòmiques de la classe obrera. La 
societat Gandiana, al igual que la de tota Espanya,  estava 
dividida i mentre uns es convertien en grans mecenes de 
l’Església buscant la seva salvació, altres miraven amb recel 
la influència de les ordres religioses que encoratjaven als 
sectors conservadors des dels púlpits, la premsa i l’educació.

(Foto 257) Galeria Daurada. L'última gran obra arquitectònica dels Borja en el Palau Ducal
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Paral·lelament, altres conflictes socials i econòmics estaven 
a punt per esclatar. La nova burgesia floria amb “l’aparent” 
esplendor econòmic de la dictadura de Primo de Rivera 
(1923-1930), mentre les classes treballadores cada vegada 
tenien pitjors condicions de vida. A tots els nivells  la situació 
era insostenible i la inestabilitat es va traduir en la dimissió 
del General i la convocatòria d’eleccions municipals el 
12 d’Abril de 1931. La victòria fou per a les candidatures 
republicanes, que proclamaren la II República dos dies 
després.

El Juliol de 1936 començà per al Palau Ducal una etapa 
d’inestabilitat, reflex de la crispació política i social que s’estava 
vivint a la ciutat. Mentre que els jesuïtes foren empresonats 
en base a la seva il·legalitat, decretada pel govern republicà a 
fi de facilitar la reforma educativa, el bàndol antirepublicà, 
encapçalat pel capità dels carrabiners de Gandia, convertí el 
Palau Ducal en un quarter militar estratègic, que recolzava la 
naixent rebel·lió feixista a les comarques centrals. Dos mesos 
després el quarter “Ducal” fou assaltat pel bàndol republicà, 
concretament per la “Columna de Ferro” de la CNT, que 
amb la presa del Palau es convertia en un poder indiscutible 
a la ciutat. En aquest context de guerra, el Palau Ducal dels 
Borja continuà tenint un gran valor simbòlic: ocupar la casa 
dels Ducs Borja i posteriorment dels Jesuïtes suposava una 
ostentació de poder per part dels ocupants, foren qui foren, 
i en la significació que això comportés.  

Amb la victòria del bàndol franquista de 1939 se’ls tornava 
als jesuïtes, per llei, la situació jurídica que tenien abans de la 
constitució de 1931. D’aquesta forma el Palau tornà a mans 
de la Companyia  de Jesús i es restablí l’activitat d’abans 
de la II República. L’edifici tornava a ser símbol de la nova 
victòria catòlica i centre d’educació, societat i espiritualitat 
de la comarca.

Bloc 3. Segona meitat  s. XX fins als nostre dies. Turisme 
cultural

Al llarg de la segona meitat del S. XX, el Palau fou considerat 
un espai de peregrinació religiosa. La Companyia de Jesús 
obria l’edifici baix demanda a grups de visitants  i escolars 
interessats en conèixer la història de Francesc de Borja i la 
casa del Sant Duc. 

En 1964, el Palau Ducal es declarà BIC, mitjançant el decret 
4077/1964 del 3 de desembre signat per Francisco Franco i 
pel seu ministre d’educació nacional, Manuel Lora Tamayo. 
En aquestes condicions el Palau Ducal dels Borja arribà als 
anys de la democràcia.  

En 1998, davant el creixent interès que suscitava la casa del 
Duc i la importància patrimonial  que aquesta tenia per a la 
ciutat, l’alcaldessa Pepa Frau  (Foto 132)  decidí obrir un diàleg 
amb la Companyia de Jesús per a cooperar de forma que es 
beneficiés la ciutat i l’edifici. Aquesta via de treball conjunt, 
que gaudí d’acceptació entre els jesuïtes, es materialitzà el 
un conveni de col·laboració pel qual l’ajuntament oferia 
recolzament a la Companyia amb la finalitat d’encetar una 
gestió oberta de l’edifici.  L’any 2000 el Palau Ducal obria 
les seves portes principals al públic, com a símbol d’obertura 
a la ciutat. Des de la Companyia s’instaurà un sistema de 
gestió cultural professional que garantia visites guiades de 
qualitat a grups i particulars arribats a Gandia amb diverses 
inquietuds. Amb els anys, el pati d’armes es convertí en 
espai comú de la ciutat i les visites a l’interior de les sales 
ducals donaren pas a altres activitats en col·laboració amb 
l’ajuntament de Gandia i diferents associacions i entitats de 
la ciutat.

El 28 d’octubre de 2010, a Gandia, es donà començament a 
les celebracions del V Centenari del naixement de Francesc 
de Borja, esdeveniment per al que el Palau Ducal ja duia 
temps preparant-se amb un canvi de gestió substancial que 
passà per crear una fundació regida per un patronat de 
participació conjunta.

(Foto 258) Saló de Corones.

(Foto 259) Oratori de Sant Francesc de Borja
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En l’actualitat, el Palau Ducal dels Borja F.C.V és una 
fundació de la Comunitat Valenciana,  privada i sense ànim 
de lucre, formada per l’Ajuntament de Gandia, la Companyia 
de Jesús, la Universitat de València i la Universitat Politècnica 
de València, les dues darreres amb seu a Gandia. La finalitat 
de la fundació és, en última instancia, garantir la difusió del 
patrimoni gandià i finançar la seva programació anual amb 
el suport de l’ajuntament de Gandia. L’actual gestió de la 
fundació està basada en la sostenibilitat econòmica,  punt en 
què el Palau Ducal dels Borja es vincula directament amb 
l’activitat turística de la ciutat.

No tenim cap dubte que la ciutat de Gandia és coneguda  
turísticament per la seva meravellosa platja i que ha gaudit de 
ser destinació predilecta d’un públic nacional que començà a 
ocupar-la a partir dels anys 60 del S. XX. El model turístic 
gandià ha viscut amb els anys una adaptació a les noves 
tendències turístiques. És partir del 2007 quan es comença 
a veure la necessitat d’ampliar el punt de mira del turisme 
oferint als visitants altres atractius que puguen satisfer les 
seves inquietuds. Baix la meva opinió,  la mal anomenada 
“oferta complementària”, començà a créixer en importància 
amb el canvi de paradigma turístic internacional de primeries 
del S. XXI, i en 2015 entrà a formar part del panorama 
turístic gandià.

La incorporació dels recursos culturals, naturals i 
arqueològics a l’oferta turística local continua sent una tasca 
lenta i amb entrebancs donat que aquesta “oferta singular” 
deu salvar algunes contradiccions pròpies de la fisonomia 
de ciutat i del sistema instaurat en el sector turístic. La 

divisió física platja/ciutat i el fet que el sector turístic estiga 
en vies de coneixement dels recursos, fa que la incorporació  
siga pausada i amb excessives justificacions, però malgrat 
les dificultats és innegable que el turisme cultural ha pres 
rellevància en la destinació Gandia.

El Palau Ducal ha estat capdavanter en la tasca d’enriquir la 
oferta turística i cultural de la ciutat. L’evolució dels darrers 
anys és evident, si tenim en compte que en 2009 el Palau 
Ducal va ser visitat per 30.000 persones mentre que en 2019 
foren 56.150 les que decidiren acostar-se a gaudir d’alguna 
de les activitats que s’oferien en l’edifici. Les previsions de 
2022 estan per damunt de les xifres pre pandèmia i tot 
degut a què la programació pròpia no es limita a les visites 
turístiques, sinó que s’estan oferint experiències de qualitat 
que combinen cultura, gastronomia, música i arts escèniques. 
D’altra banda, cal recordar que la Fundació Palau Ducal 
dona veu a la societat gandiana a través d’exposicions, 
xerrades, presentacions de llibres i d’altres esdeveniments.

Arribant a la fi d’aquest article, em permetré dir que del Palau 
Ducal ens queda molt per escriure. No sols del seu passat, 
on sempre es oportú revisar arxius en busca de novetats que 
donen llum als buits històrics, sinó del seu present i el seu 
futur, que s’intueixen prometedors amb l’aposta de la societat 
per la cultura. En aquests moments incerts de pandèmia 
i conflictes ens ha quedat clar que necessitem art, música, 
cinema, llibres i, com no, patrimoni. En aquest context, el 
Palau Ducal, continua la seva trajectòria acompanyant com 
sempre a la ciutat de Gandia i quedant com a testimoni 
d’una nova etapa històrica: la que estem vivint.
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José Torres Martínez

La Col·legiata. Tresors perduts?

Entre els dos retalls de premsa hi ha quasi un any, on es 
passà de valorar el patrimoni artístic i històric a perdre’l 
per sempre. Un temps on les tensions acumulades des del 
segle anterior esclataren definitivament de forma violenta 
ocasionant mort i devastació. Els edificis religiosos en 
patiren les conseqüències amb la destrucció i desaparició 
d’allò que fins feia poc era alabat. La Col·legiata, com altres 
dels edificis religiosos més importants de Gandia i d’altres 
llocs, n’és un exemple per preguntar-se com passa un poble 
amb una fe fortament arrelada i ferma fins a la destrucció del 
patrimoni i les vides humanes. 

Abans de la desfeta

Des del segle XIX, la distància entre catòlics i anticlericals 
s’incrementà. Tots els esdeveniments del convuls segle 
comptaren amb la separació Estat-Església. Aquesta, 
implicada en aquestes rivalitats, afavoria a qui era més afí 
als seus interessos i, a més, hi arribava tard a les necessitats 
espirituals dels fidels, motiu pel qual inicià una renovació 

Comienza a despertar poco a poco el espíritu de exaltación de 
estas bellezas artísticas y se advierten, gracias a propagandas, 

numerosos turistas que solicitan visitar y admirar el Palacio de 
los Duques y la Colegial y todo cuanto encierran, verdaderas 

alhajas de gran valor histórico y material.
(Las Provincias, 13-10-1935)

¿La tiran? ¿No la tiran?... Estas preguntas obsesionan a 
cuantos contemplan la exColegiata. Lo mismo sabemos 

nosotros. Ya nos lo dirán. Si no nos lo dicen, ya veremos el final 
en que queda, pero si lo vemos, entonces si que será un mal 

asunto para al que esto le suceda. Lo que sí podemos afirmar, 
es que por muchísimo tiempo sufrirán las beatas el deseo de 

salvarse.
(¡Julio!, agost 1936)

(Foto 260) Interior Col·legiata, amb l'Altar Major i el retaule de Pau de Sant Leocadi. 
(AHG, CA-1417_0001) ©J.Arbona
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econòmica, social i pastoral, però sense abandonar el 
seu antiliberalisme. Així mateix, intentà recuperar la 
poderosa burgesia, però deixà de banda els sectors agraris, 
tradicionalment fidels, i a la nova classe obrera tan 
necessitada com estava de guies espirituals. Amb el segle XX 
el moviment catòlic gandià hi era molt present, tant com 
l’anticlericalisme. La Col·legiata exemplifica aquest procés. 
Passà d’acollir les celebracions religioses més importants, de 
ser admirada i envejada pel seus tresors a conèixer i a partir la 
destrucció i dispersió del seu patrimoni. Per als anticlericals 
gandians, destruir la Seu significava destruir l’emblema del 
clericalisme (Calzado, Martí: 2017, p. 229).

La riquesa de la Col·legiata era un reclam. Del seu esplendor 
en parlaven tots, com Basilio Sebastián de Castellanos al 
segle XIX. Visitar-la formava part de la ruta que el viatgers, 
personalitats, grups culturals o primers turistes realitzaven 
per Gandia, on també s’incloïen el Palau Ducal, la universitat 
dels jesuïtes o col·legi dels escolapis, nomenat d’una o d’altra 
forma segons l’època, el convent de Sant Roc, les clarisses, 
i fins i tot el convent de Sant Jeroni. Salvant les distàncies, 
es tractava del nostre Gran Tour, aquell viatge iniciàtic 
cap a l’educació i l’art que les classes adinerades europees 
realitzaven en segles anteriors per visitar Itàlia.

La parròquia dedicada a Santa Maria de l’Assumpció, 
erigida en Col·legiata el 1499 per butla d’Alexandre VI, 
comptava amb una sèrie de riqueses acumulades al llarg 
del temps (Foto 260). Tal vegada algun dels reclams foren 
els quatre evangelistes dels germans Llobet existents 
actualment al Museu Nacional d’Art de Catalunya, o les 
escultures adquirides pel danés E. Fischer dedicades a Sant 
Pere, Sant Jaume el Major i Sant Bartomeu dipositades al 
Kunstindustriemuseum de Copenhague o les obres cedides 
per a l’Exposició Internacional de Barcelona del 1929. La 
seua riquesa era també important en altres arts, com ara les 
joies, la custòdia del segle XVI o el Cançoner de Gandia. 
Tal vegada el que més s’admirava eren les pintures del retaule 
major encarregades per María Enríquez a Pau de Sant 

Leocadi. Per tant, en un moment com la Guerra Civil, tot 
l’art de la Col·legiata així com d’altres esglésies, podia ser 
susceptible de ser utilitzat per atacar allò religiós, però també 
per finançar, en aquest cas, les milícies anarquistes del front 
de Terol.

La tradició oral, i també alguna escrita, parla de l’assalt el 2 
d’agost a la Col·legiata i la quema del retaule (Foto 264), el 
cor (Foto 261), les imatges (Foto 262) i els objectes religiosos 
(Foto 263). Però sembla que tot no es va perdre amb les 
flames.

Segons Elvira Ferrer Boigues, en conversa personal a l’estiu 
del 1997, de la Col·legiata eixien quadres i pintures que es 
carregaven en un camió amb destinació cap a la fàbrica de 
“La Vital”, sense saber-se’n més del seu destí. Testimoni 
semblant deixà Maria Sanz, quan va veure personalment 
com es guardaven molts quadres i el retaule a l’Ajuntament 
(Calzado, Martí: 2017, p. 235). Un altre testimoni és 
el de Juan Beltrán Baydal: “los tesoros de la Colegiata y 
de otras iglesias y establecimientos religiosos, de un valor 
incalculable, lo cual, con la complicidad de los indígenas, 

(Foto 261) Cor Col·legiata. Any 1931. (AHG, CA-1416_0014) ©LOTY

(Foto 262) Capella Mare de Deu dels Desamparats. Col·legiata de Gandia. Any 1936.
(AHG, CA-2281_0001) ©FrancescPechuan.
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llegaron un dia unos “amateurs” del latrocinio, procedentes 
de Barcelona, y lo requisaron todo, llevándoselo en cajas 
a Valencia, en donde se embarcó para Marsella y allí fue 
vendido a un anticuario, sin saber ya nada mas de ello; el 
rumor dice, además, que en Marsella fue asesinado uno de 
los complices, por el temor de que algún dia pudiera dar 
orientación de tal suceso o porque pediría demasiado a la 
partición del botin”. 

La documentació històrica conta que de l’empresa Industrias 
Valencianas de Productos Agrícolas, coneguda com “La 
Vital”, formaren part l’anarquista Gino Bibbi, l’antifeixista 
Baldassarre Londero i l’enginyer i col·leccionista d’art 
Teodoro Salvador Laharrague. Tots tres estaven baix la 
vigilància de les autoritats abans de la guerra dels serveis del 
contraespionatge de la Itàlia fascista, sospitosos de produir 
artefactes explosius, i, sobretot, els dos primers tingueren 
problemes entre ells arran les transaccions a França. Al 
principi de la guerra, Londero, que en “La Vital” va entrar 
en contacte amb Ángel Galarza, ministre de Governació, 
aconseguí d’aquest un passaport fals amb el nom de 
Demetrio Montero, vengué uns productes de “La Vital” a 
Marsella i entregà els beneficis al cònsol republicà, quan 
havia d’entregar-ho a la comarcal-CNT, que controlava a 
Gandia l’adquisició d’armes. La quantitat total dels diners 
no aparegué, però Londero intentà ingressar a un banc de 
Perpinyà un lingot d’or i 400.000 francs. Poc després va 

ser assassinat a Barcelona 
(Calzado, Martí: 2017, 
PP. 144-158).

Tal vegada, darrere d’aques-
tes transaccions es trobe el 
que afirmava el Ministeri 
d’Armament el setembre 
del 1938: “Al producirse la 
sublevación fascista […] se 
improvisó una "comisión 
de compras" que presidía 
Fernando de los Rios […] 
Era entonces embajador en 
Paris D. Álvaro de Albor-
noz, el cual ejercía el poder 
de las operaciones. La ac-
tuación de esta primera co-
misión fue desastrosa por la 
incapacidad de sus compo-
nentes. Desconocedores de 
los más elementales trucos 
comerciales y desconocien-
do […] la psicologia tan 
frecuentemente immoral de 
los traficants de armes, fue-
ron objeto de múltiples en-
gaños y estafas […]” (IISH 
92B.1. Informes del Comi-

té Peninsular de la FAI). En alguns casos, les ambaixades 
rebien informacions falses, errors o delators que buscaven 
venjances personals o eliminar competidors (Colorado: 
2017, p. 279).

Per finalitzar, cal recordar el document del 10 de juny del 
1938 escrit per l’historiador de l’art Xavier de Salas: “Se trata 
de un grupo de cuadros antiguos procedentes de la Colegiata 
de Gandia, (propiedad de los jesuítas) más otros de una 
Iglesia también de Gandia; todos estos cuadros salieron de 
Valencia completamente y convenientemente embalados por 
mar a bordo de un buque... [sic] que se desconoce, pero que 
están depositados en la Aduana de Marsella a nombre de un 
tal Londero (anarquista) que fue asesinado en Barcelona por 
orden de la misma organización anarquista. Estos cuadros 
en el mes de abril a últimos, aún seguían en la Aduana de 
Marsella y a esta fecha aún me inclino a creer estén en el 
mismo lugar por estar consignados estos bultos a nombre de 
este Londero que como fue asesinado, habrá sido dificilísimo 
y casi imposible [sic] el haberlos podido retirar. El valor 
aproximado de estos cuadros (al decir del mismo Londero) 
que los tasó en aquel entonces, noviembre del año pasado) 

(Foto 264) Retaule Major de Pau de Sant Leocadi. Any 1925 ©IsidroLaporta. Edició Ferrer. 
(AHG, DH-0012_0115) ©Col·leccióJ.Camarena. 

(Foto 263) Custòdia Col·legiata.
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es de 17 millones de pesetas. 10-VI-1938. J. de Salas”. 
Segons alguns informants, en 1940 encara hi romanien als 
magatzems de la duana de Marsella. (LE, 27-4-2019).

Malauradament, les peces d’aquest trencaclosques estan per 
unir. Cal una investigació profunda i exhausta sobre aquestos 
indicis per esbrinar si vertaderament encara existeixen i on 
estan les pintures de la Col·legiata. De moment, es pot 
pensar que, de salvar-se’n, seguiren un camí semblant al que 
ocorregué amb altres obres d’art i que a continuació s’exposa.

El negoci del mercat negre d’obres d’art es realitzava 
fonamentalment per via terrestre i amb la càrrega amagada 
i camuflada entre altres objectes. Una de les rutes preferides 
era la marítima entre Barcelona i Marsella i entre Alacant 
i Orà, des d’on s’enviaven en avió les peces fins a França. 
El port de Marsella n’era un dels més importants des d’on 
es recollien les obres espanyoles, encara que també hi havia 
transaccions en Aix-en-Provence, Cassis, Le Havre, Port-
Vendres, Bourg-Madame, Tarbes, Toulouse, Perpignan, 
Séte i Niça. 

En alguns casos hi havia vertaderes organitzacions de 
contrabandistes formades per persones de diferents 
nacionalitats. En elles s’incloïen membres de sindicats, 
diplomàtics i autoritats, així com antiquaris i gent que 
realitzava diferents tasques, com els espanyols que 
proporcionaven les obres per mitjà del robatori i els 
bolivians, holandesos, francesos, polonesos o suïssos que les 
recollien fora d’Espanya i les amagaven fins al moment de 
la transacció. 

L’ambaixador de la República espanyola a Paris, Ángel 
Ossorio, parlava d’un tal Sicard, francés que viva a Niça 
i que freqüentava Paris i Barcelona. Però no n’era l’únic. 
Els informes del Servicio de Investigación de la Policía 
Militar (SIPM), que tractava, entre altres assumptes, del 
contraespionatge franquista, explicava el 1938 el cas d’un 
jueu holandés nomenat Van-Dam que des del principi de 

(Foto 265) Interior Col·legiata plena de deixalles. Col·lecció Suso Monrabal-J.M.Borja

(Foto 266) Absis derruït. Lucernari. Carreu. Arc toral
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la guerra es desplaçà a Barcelona per adquirir obres d’art 
als anarquistes (Colorado: 2017, p. 281). També hi ha 
constància d’una xarxa integrada per un tal Marqués de 
Valverde resident a Paris i de l’antiquari bilbaí Milicua que 
utilitzava la ruta per Irún per traficar amb obres procedents 
de les dos rereguardes (Saavedra: 2013, p. 151).

No obstant, la zona de Marsella era la més activa. A més 
de què alguns membres del govern de Barcelona desviaren 
algunes quantitats obtingudes per aquestos mitjans amb 
diferents intencions i de què pensaven “caso de ir mal 
los acontecimientos venderse el patrimonio artístico de 
Cataluña” (IISH 005A.14. Intrigas de personalidades de 
izquierda en Francia en el 37), hi havia traficants com el 
bolivià Alfredo Quenta ajudat pel valencià Enrique Álvarez, 
l’aragonés Rafael Riquelma i el gadità Juan Molínez 
Pérez que comptaven amb passaports expedits pel cònsol 
d’Espanya en Niça i que tenien tractes comercials amb Jean 
David, propietari d’Antiquité David, en la rue Mirabeau nº 
38 d’Aix-en-Provence, en el primer pis de l’Hotel Maurel 
de Pontevès, lloc des d’on traficava amb armes de guerra 
amb els espanyols (ME, 3-7-1938). Tant ell com Molinez, 
que també sol citar-se’l com Moliner, van ser interrogats pel 
jutge (ME, 10-7-1938). Sembla que tenien un altre dipòsit al 
proper port de Cassis i que després de la venda ingressaven 
els beneficis en comptes amb nom falsos. (Colorado: 2017, 
p. 281; Saavedra: 2013, p. 150). 

Molt interessant resulta el destí de 33 caixes arribades a 
Marsella el 28 de juny del 1937 a bord del vapor Authorpe que 
havia eixit des de Barcelona amb un carregament de mitges 
de seda artificial. Enviades per l’empresa “Intercambios 
Comerciales S.A.”, el destinatari era el comerciant francés 
Charles Durban. La càrrega va ser comprovada per un agent 
republicà en la duana de Marsella i descobrí la realitat del 
seu contingut: “en su interior hay lienzos y cobres pintados, 
vajillas y objetos de plata, cristos y otras varias cosas de 
ornamento para el culto católico, no pudiendo precisar 
exactamente el contenido de todas ellas por no haber sido 
posible abrirlas todas”. Després de diverses tessitures sobre 
la propietat i com recuperar les caixes, a la fi arribaren a 
l’ambaixada espanyola en març del 1939 i a Espanya a l’any 
següent. Es coneix l’inventari de les 33 caixes excepte el 
contingut exacte de les 10 primeres caixes: 200 pintures 
(Colorado: 2017, p. 282-283).

Cal no oblidar la pròpia Col·legiata. La tradició citava 
diverses causes sobre la seua destrucció parcial: un enderroc 
programat, un incendi o els bombardejos de febrer del 1937. 
En realitat, hi hagué una conjunció de l’anticlericalisme i 
de les necessitats econòmiques d’una ciutat en la rereguarda 
d’una guerra, on es pretengué pal·liar l’atur en el sector de la 
construcció. Per tant, s’enderrocà per traure pedra i grava i 
destinar-lo a les obres de construcció de l’enllaç de Benirredrà 
amb la carretera d’Albaida (Calzado, Martí: 2017, p. 232). 
També es derribaren la sagristia, la Sala Capitular, la capella 

(Foto 267) Absis derruït i Acr toral. Monument provissional a "Los caídos por Dios y por 
España". Any 1939. ©J.Arbona

de la Comunió, l’arxiu i la casa abadia. Entre l’octubre del 
1936 i el gener del 1938 la Seu quedà oberta per a qualsevol. 

La costosa recuperació

Després de la guerra, amb l’Estat i l’Església units com en 
altres èpoques, s’inicià un procés de reconstrucció d’allò 
material i també simbòlic per consolidar el nou règim. Calia 
mostrar la força del nacionalcatolicisme. El 1941 es creà la 
Junta Nacional de Reconstrucción de Templos Parroquiales 
per ordenar, informar dels projectes i gestionar les parròquies 
i els seus fons econòmics. 

El 1942 es presentà el Proyecto de reconstrucción de la 
Colegiata de Gandía. La primera fase consistia a condicionar 
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la danyada nau central i la construcció de la sagristia i del 
presbiteri seguint l’estil gòtic per un valor d’1.146.870 
pessetes. En la segona fase es pretenia edificar algunes 
dependències, un saló d’actes, la capella de la Mare de Déu, 
de la Comunió, la sala capitular, pòrtics i jardins en estil 
barroc per un total de 1.970.413 pessetes amb aportacions 
de l’Estat i dels gandians. La realitat entre allò projectat al 
plànols de Vicente Valls Gadea i Pablo Soler Lluch i el que 
es construí va ser molt diferent.

La recuperació del seu interior es produí en els anys següents 
gràcies a donacions o a l’impuls de la renascuda Setmana 
Santa de la dècada dels anys 50. No obstant això, el pas del 

temps provocà que el col·lectiu Amics de la Seu promoguera 
l’estiu del 1999 un projecte de restauració dirigit per la 
Direcció General de Patrimoni de la Generalitat Valenciana 
per solucionar els problemes a la coberta, el mur nord i la 
zona propera al campanar (Foto 267), a més de restaurar la 
façana i la Porta del Apòstols, projecte que va concloure el 
2010 en un vell edifici declarat com a Bé d’Interés Cultural 
i que, tot i els avatars del temps, continua sent un reclam.
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La comarca de La Safor. Una mirada socio-econòmica al territori

Resum

El present text té com a propòsit fer una breu anàlisi 
socioeconòmica i territorial de la comarca de La Safor. El 
treball planteja qüestions que considerem rellevants per a 
intentar comprendre el present del nostre territori, a més 
de fer, a manera de temptativa, una sèrie de reflexions 
sobre quins considerem que són els principals reptes socio-
econòmics als quals s'encara la comarca. El territori es 
construeix a l'espai compartit i la interacció entre els diversos 
actors, tant públics com privats, que aporten coneixements, 
recursos i eines que propicien el desenvolupament territorial 
en relació amb les seues pròpies trajectòries, història i cultura 
identitària, visions de futur i les singularitats del context. 

LA SAFOR: QÜESTIONS SOCIOECONÒMIQUES1

Introducció

Abordar la situació socioeconòmica d’un territori no és una 
tasca senzilla. El primer que cal és delimitar el què volem fer. 
El pressent mai es pot entendre sense el passat. Cert. Però no 
és l’objectiu d’aquest treball analitzar les causes històriques 
que ens han portat on estem. La nostra comarca té grans 
historiadors, i ens consta que en aquest llibre escriuran uns 
quants. No. Els autors d’aquest article som un sociòleg i un 
economista, i el que volem fer és una modesta anàlisi  de la 
societat i l’economia saforenca actual. En tot cas, una anàlisi, 
per molt modesta que siga, no té sentit si no es recolza en 
el passat, però tampoc té massa trellat ni gràcia si no tracta 
de projectar-se sobre el futur. Als nostres camps d’estudi, la 
il·lusió d’un retrat objectiu i incontestable de la realitat i el 
present només pot assolir-se a través de les xifres. Les taules 

1. Moltes de les reflexions i dades d'aquest treball fan referència al treball dut a terme per: 
SIGALAT, E; CALVO, R. et al. Diagnóstic Territorial de La Safor. En: Territorio y empleo. 
Desarrollo territorial y mercado laboral valenciano. València: Universitat de València, 2018, 
p. 595-610.

carregades de dades solen ser tedioses, però aporten un aura 
d’objectivitat incontestable, que provoca que tota la resta 
puga passar per simple opinió. Sent conscients d’això, el que 
volem és presentar unes poques xifres i opinar. Reflexionar 
en veu alta o, en aquest cas, per escrit sobre un territori, 
el nostre territori. Sent, a més conscients que deixar per 
escrit opinions que afecten al present i al futur és un suïcidi 
intel·lectual, perquè en pocs anys algun lector les llegirà 
amb un altra perspectiva temporal i es riurà de la nostra 
ingenuïtat, la nostra ignorància i el nostre atreviment.

En tot cas, renunciar per comoditat o per orgull a plantejar-
nos on estem i cap a on anem, és perillós i covard, quasi tant 
com agosarat i pretensiós és fer el contrari. Damunt, aquesta 
primera qüestió ens porta a altres no menys importants: Com 
és la societat i l’economia saforenca actual? Com ha canviat 
als darrers anys? Cap a on s’encamina? Quins són els reptes, 
les amenaces i les oportunitats? Massa qüestions i potser 
massa complexes per abordar-se en un capítol de llibre. Però 
en tot cas, és difícil trobar qüestions més pertinents, més 
urgents i més importants.

Començarem el treball parlant de territori i demografia, 
aportant dades sobre la Safor i sobre els canvis demogràfics 
experimentats als darrers anys; posteriorment iniciarem la 
qüestió econòmica analitzant la situació i l’evolució recent 
dels principals sectors productius: després ens centrarem 
en el mercat de treball i l’ocupació i, per últim, abordarem 
el que hem anomenat “els principals reptes de la comarca”. 
L’objectiu és aportar dades i idees per a la reflexió. Res 
més lluny de la nostra intenció que el propòsit de donar 
solucions i marcar el camí a seguir. Al contrari. El que volem 
és emmarcar els problemes de la nostra comarca en un 
debat molt més ampli i, a partir d’ací, afavorir una reflexió 
col·lectiva on sigam capaços de plantejar-nos on estem, cap a 
on anem i si aquest camí és desitjable i/o inevitable.
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Territori i demografia.

La Generalitat Valenciana va proposar en 2012 l'estratègia 
territorial que havia de guiar el creixement i desenvolupament 
sostenible del País Valencià en un horitzó fins a 2030. 
La comarca de la Safor era una de les 15 àrees funcionals 
delimitades, i la visió estratègica proposada feia explícita 
menció a “ser un referent territorial de la modernitat i 
la innovació en l'arc mediterrani europeu” (Estrategia 
Territorial Valenciana, 2012), en una línia semblant, La 
Estratègia Territorial i de Treball Valencià afirmava que la 
Safor comptava amb “una estructura econòmica diversificada 
basada en un sector turístic excel·lent, una agricultura 
comercial arrelada en la citricultura i un sector industrial 
“pujante”. Açò son els perills dels que advertíem a la 
introducció, només deu anys després, potser calga reconèixer 
l’ambició i les bones intencions, però, malauradament, es fa 
difícil compartir aquest optimisme.

El primer que crida l’atenció de La Safor als estudiosos dels 
temes territorials, és que la nostra comarca realment existeix 
des del punt de vista econòmic. Sembla una obvietat, però 
no ho és. El primer que cal fer quan s’estudia un territori és 
delimitar-lo i no és aquesta una tasca senzilla. La província és 
un territori massa gran i sense cap trellat econòmic, mentre 
que el municipi és un territori massa menut, potser vàlid en 
altres latituds de grans termes municipals i pobles separats 
per desenes de quilòmetres, però a la costa mediterrània, el 
terme municipal sol ser un territori insignificant que es veu 
sobrepassat per la realitat econòmica i social. 

La conclusió lògica és pensar en un territori intermedi, 
la comarca. Però tampoc no és tan senzill. La majoria de 
comarques valencianes són una entelèquia des del punt de 
vista del mercat laboral o l’estructura econòmica. L’exemple 
més evident és l’àrea metropolitana de València, fer una 
subdivisió comarcal pot ser útil des de molts punts de 
vista, però econòmica i laboralment conformen una unitat. 
Circumstàncies semblants (tot i que per causes diferents) 
ens trobem a Castelló i al sud d’Alacant. En aquest sentit, 
el que alguns anomenem Comarques Centrals, són dels 
pocs territoris on les comarques es poden identificar amb 
els mercats locals de treball o amb determinats clústers 
industrials. Ací caldria fer algunes matisacions que no venen 
al cas (Miret i Segarra, 2010), però sí comentar que La 
Safor és un d’aquests casos on la comarca pràcticament 
coincideix amb el Mercat Local de Treball (o quasi, perquè 
a la comarca caldria afegir-li alguns municipis de l’est de La 
Vall d’Albaida amb tendència a “baixar” cap a Gandia per a 
treballar, comprar, anar al metge...)

En tot cas, La Safor pròpiament dita comprèn 31 municipis 
amb una població de 174.578 habitants. Representa el 6,74% 
poblacional de la província de València i el 3,45% regional. 
Té una superfície de 429,8 km² (1,8% del total regional), 
la qual cosa suposa una densitat de 406,18 hab./ km², molt 
superior a la mitjana regional. Per la seua banda, les taxes de 

creixement demogràfic durant els últims 20 anys han estat 
del 40%, del mateix ordre i dimensió a les experimentades 
per al conjunt del País Valencià, encara que superior al 
creixement poblacional registrat per la província. Aquest 
increment poblacional ve accentuat sobretot en el període 
2001-2009 amb taxes properes al 30%, degut en part a la 
forta immigració de població estrangera.

Figura 1. Localització

Font: Territori i Ocupació (2018).

En relació a la repartició territorial d'aquest creixement 
demogràfic, assenyalar que els majors índexs s'han produït 
en els municipis litorals i més meridionals de la Safor. Amb 
la crisi i a partir de l'any 2009, els creixements han estat més 
moderats i molts dels pobles de l'interior d'aquesta àrea han 
experimentat un creixement negatiu. La variació del padró 
a La Safor al moment actual (2021) respecte a l'any 2020, es 
xifra en positiu, 0,26%. L'any 2009 la població estrangera 
representava el seu pic més alt, el 20,34% de la població 
de La Safor. Actualment, aquesta població representa 
aproximadament cinc punts percentuals menys.

El municipi de Gandia és la capital i centre comarcal. Al 
període 1991-2009 va experimentar un alt creixement de la 
seua població (55%), superior al d'Oliva (40%) i Tavernes 
de la Valldigna, que va ser més moderat (12,5%). Pel 
contrari, actualment els tres municipis de major grandària 
en població de La Safor presenten un descens poblacional, 
trencant l'anterior tendència de creixement. El municipi de 
Gandia que l'any 2009 xifrava la seua població en 80.020 
habitants, actualment té 75.970 habitants. El segon nucli 
de major població de l'àrea, el municipi d'Oliva, té 25.119 
habitants pels 28.419 habitants de l'any 2009. A Tavernes de 
la Valldigna, les xifres són més moderades. Actualment té 
17.162 habitants pels 18.195 habitants de l'any 2009.

Els tres municipis citats, encara que presenten variacions 
negatives en els seus últims padrons municipals, han 
experimentat un creixement poblacional important en les 
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A pesar de l'augment de la població, hi ha una reducció de la 
població menor de quinze anys que l'any 1996 representava 
el 16,3% del total respecte al 13,9% del moment actual. Si 
tenim en compte l'índex de fecunditat de 2,1 fills per dona 
que garanteix el reemplaçament generacional i l'estabilitat de 
la població, a la comarca i en línia amb el que passa al context 
nacional i europeu (amb alguna excepció) el citat índex és 
baix, se situa en 1,3. La població de 65 i més anys, també ha 
augmentat, passant del 15,6% en 1996 al 19,53% actualment, 
símptoma de l'assenyalat abans. L'índex d'envelliment de la 
comarca, aquell que expressa la relació entre el nombre de 
persones de 65 anys o més i el nombre de persones entre 0 i 
15 anys, ha augmentat en les últimes dècades. A la comarca 
el 2002 aquest índex era de 115 majors per cada 100 joves. 
L'any 2009 aquest era del 99,5% mentre que en 2021 es xifra 
en un 130,2% (INE, IVE, 2022). Quan l'índex supera 100 
significa que el nombre de persones majors supera al dels 
joves. Encetant la segona dècada del mil·lenni arribem a 130 
majors per cada 100 joves.

A la comarca la taxa de dependència de la població major 
de seixanta-quatre anys es xifra en un 29,9%, quatre punts 
percentuals més que l'any 1996. És a dir, hi ha prop de tres 
persones en edat laboral per cada ciutadà de seixanta-cinc 
anys o més.

Els sectors productius

La Safor constitueix una àrea econòmica relativament gran 
i heterogènia que es caracteritza per la dispersió del teixit 
econòmic empresarial. L'evolució del panorama empresarial 
respon de manera diferencial a dos vessants contraposats 
al llarg del territori. D'una banda, a causa de la distància 
amb les capitals de província, València i Alacant, alguns dels 
seus municipis han desenvolupat un fort entramat de serveis 
empresarials, financers i administratius. Aquests serveis 
es descentralitzen fonamentalment en les 3 poblacions de 
referència -Gandia, Oliva i Tavernes de la Valldigna-, les 
quals proveeixen a una àmplia xarxa d'empreses i han estat 
les majors receptores de moviments migratoris amb totes 
les implicacions socials que això comporta. La Safor és una 
comarca terciaritzada. 

La reducció progressiva del nombre de grans empreses en 
les últimes dècades ha accentuat un procés d'atomització 
econòmica en micro pimes especialitzades, la gran majoria 
empreses familiars. D'altra banda, tot un seguit de municipis 
limítrofs als anteriors, que s'han anat perfilant més com a 
municipis dormitori i de zones residencials, tot i que alguns 
d'aquests aglutinen una notable activitat en el sector primari 
i secundari gràcies en part a la dinàmica expansiva dels anys 
previs a la crisi.

Quant a l'estructura sectorial de la població ocupada, destaca 
el gran pes dels serveis en la comarca, representa gairebé 
les 2/3 parts de l'ocupació, i es concentra principalment 

últimes dècades i concentren per arrodonir el 68% de la 
població de La Safor. La dinàmica de la població comarcal 
ha mostrat una tendència a concentrar-se cada vegada més 
a Gandia i Oliva, tendència menys acusada a Tavernes de 
la Valldigna. Per la seua banda, el descens o l'estabilitat 
poblacional és la nota que predomina actualment en els 
municipis de La Safor, criden l'atenció, nuclis de costa com 
els municipis de Bellreguard, Piles o Daimús, que amb 
creixements moderats de població, compten amb variacions 
poblacionals positives. D'igual forma ocorre amb altres 
poblacions com Palmera, Beniarjó, Vilallonga o la Font d'en 
Carròs, malgrat tenir un menor percentatge d'immigrants 
estrangers.

Les figuras 2 i 3 mostren les piràmides de la població comarcal 
el 1996 i el 2021. El contrast entre ambdues estructures posa 
en relleu els canvis esdevinguts a conseqüència del declivi de 
la natalitat (edats 0-4 anys) i, encara que tímidament, també 
deixa veure l'inici de l'envelliment amb l'augment relatiu de 
la població en els histogrames de les edats de quaranta anys 
i més.

Figura 2. Piràmide poblacional de la comarca, any 1996

Figura 3. Piràmide poblacional de la comarca, any 2021

Font: Elaboració pròpia, Portal Estadístic de la Generalitat Valenciana (2021).
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a Gandia i els municipis litorals. L'agricultura encara que 
ha perdut pes en el conjunt de l'àrea, encara compta amb 
una participació destacada a Tavernes de la Valldigna i 
alguns municipis interiors. El sector de la construcció va ser 
durant molts anys el motor del creixement econòmic i va fer 
de sector tractor de moltes indústries i serveis, no obstant 
això, la crisi del 2008 li va afectar de manera dramàtica i 
passats quinze anys encara no sembla haver-se recuperat. La 
indústria a l'àrea té un paper secundari, sent Vilallonga el 
municipi més especialitzat en el sector secundari, igual que 
alguns municipis de la comarca situats en l'eix Gandia-La 
Vall d Álbaida. En quant al nombre d'empreses, el sector 
industrial a la Safor representa el 5% del total, mentre que el 
sector de la construcció és el 15% i un 80% de les empreses 
són del sector serveis (Directori Central d'Empreses- 
DIRCE, 2021).

El sòl agrícola és el predominant a La Safor, amb un 
45,3% respecte al total, i el restant 44,6% correspon al sòl 
forestal, que inclou les zones humides i les masses d'aigua. 
La superfície industrial es xifra en 4.824.832 m², l'1,12% 
respecte a la superfície de la comarca 429.800.000 m². I la 
superfície urbana és de 3.564,76 (ha) respecte als 42.980 
(ha) de la superfície urbana de la comarca (amb última 
data disponible de 2012, Argos GVA, 2021). No obstant 
això, destacar que des de l'any 1997 fins a l'any 2007, la 
requalificació a urbana de terrenys agrícoles, va suposar el 
17% de la terra conreada de La Safor. La comarca ha perdut 
un terç del sòl agrícola des de 1950 i aquesta tendència 
sembla accelerar-se als darrers anys.

Amb la superposició de les crisis agràries, industrials i de 
construcció, el predomini del sector serveis és cada dia més 
evident. El teixit empresarial de l'àrea està conformat per 
11.421 micro pimes, petites i mitjanes empreses. Més del 
98% de les empreses constituïdes són petites i mitjanes 
empreses. Malgrat la seua reducció en les últimes dècades, 
encara existeix una destacada presència de grans empreses 
a l'àrea, ja que quasi el 3% de les empreses del conjunt del 
territori tenen més de 250 treballadors.

El municipi de Gandia aglutina una part important dels 
serveis personals, empresarials i, especialment, del comerç, 
sent aquest el gran nínxol laboral. Cal distingir entre un 
comerç minorista que ha estat molt important, però 
que està sotmès a una profunda transformació de la que 
parlarem més endavant, i un comerç majorista, molt lligat 
a l’exportació hortafructícola i que compta amb grans 
empreses i una llarga tradició.. Així mateix, el turisme, 
amb tota l'activitat econòmica que porta aparellada, és un 
dels pilars de l'economia saforenca. El municipi de Gandia, 
seguit d'Oliva, Tavernes de la Valldigna i, en menor mesura, 
per Xeraco, Miramar, Piles, Bellreguard, Guardamar o 
Daimús, representen l'exponent típic de municipis turístics 
orientats al consum nacional. Al voltant del turisme s'ha 
estructurat un teixit econòmic característic que, malgrat 

la seua estacionalitat, confereix una important font de 
treball i d'ingressos, sense la qual no és possible entendre el 
desenvolupament de la comarca.

El sector agrari es troba clarament en declivi. L'abandó de 
cultius, com s'assenyalava abans, ha estat continu des de 
ja fa molts anys. Actualment, l'alt grau de minifundisme, 
les baixes rendes agràries, el dèficit d'inversió, l'envelliment 
dels agricultors, el cultiu a temps parcial, el monopoli de les 
cadenes de comercialització, la competència en un entorn 
global i la falta de perspectives agràries -especialment 
entre els més joves-, són les principals raons que expliquen 
la pèrdua sistemàtica de pes del sector agrari a la zona 
(Noguera, 2009). Amb tot, l'agricultura és conformadora 
d'un paisatge, d'una cultura i d'una forma de vida arrelada al 
territori que connecta amb altres dimensions com la qualitat 
de vida, el paisatge, la gastronomia, etcètera. No és senzill 
abordar aquest tema, que no és exclusiu de la nostra comarca 
ni de la citricultura. És una crisi estructural que afecta a tots 
els sectors primaris. Un altre exemple, que sense eixir de la 
Safor presenta números dramàtics en descens de barques, 
captures i treballadors, és la pesca.

Han estat nombrosos els professionals, investigadors, 
responsables polítics i del sector agrari, etc que han tractat 
d’enfrontar el problema de la rendibilitat del sector primari, 
però la solució no és senzilla. Es parla d'apostar per una 
major professionalització, per la valorització i diferenciació 
dels productes sostenibles i de proximitat, per nous productes 
i varietats, per processos d'innovació i recerca, per buscar  
nous canals de distribució que possibiliten guanyar en força 
de mercat i adaptar-se a una demanda canviant, de canvis en 
la política agrària... Idees no han mancat, però el cert és que 
la llum al final del túnel segueix sense aparèixer.

La Safor mai ha estat una comarca industrial, però la indústria 
sempre ha estat present a la Safor. Nogueroles, La Vital, La 
Masía... son noms que han quedat a l’imaginari gandià com 
a record de marques saforenques que van conquerir el mercat 
nacional. Reiterem ací que no és l’objectiu d’aquest treball 
fer una anàlisi històrica, sinó analitzar quina és la situació de 
la indústria a la Safor i tractar de perfilar algunes tendències.

El primer que cal dir és que la indústria de la comarca està (i 
ha estat) majorment centrada en productes de demanda final, 
escassament en productes intermedis o semi transformats. 
Malgrat la importància de la indústria per a la comarca, 
aquesta juga un paper secundari en el seu conjunt. La Safor 
presenta un bastiment industrial no massa important, tant en 
nombre d'empreses com en volum d'inversió. Les empreses 
industrials estan molt disseminades al territori. Als últims 
anys algunes indústries de referència han desaparegut o han 
minvat molt la seua producció. Un exemple és la indústria 
del moble, així com altres indústries molt dependents de 
la construcció, que van arribar a tindre una importància 
notable però que van ser víctimes col·laterals de la crisi 
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del taulell. No obstant això, cal destacar tres subsectors 
industrials importants i potencials a la comarca: el subsector 
de l'alimentació, el subsector de les noves tecnologies de 
la informació i comunicació, i finalment, el subsector 
químic. És en aquests sectors (junt al comerç de productes 
agroalimentaris) on encara queden empreses saforenques 
d’un tamany i d’una rellevància notable.

La construcció i el binomi construcció-turisme, van ser, en 
els últims anys i fins a l'esclat de la crisi, el més important 
motor econòmic de la comarca, però probablement van 
ser sectors notablement sobredimensionats. L’impacte de 
l’anomenada crisi del taulell, va ser molt contundent i no 
sols en aquestes activitats, sinó també de retruc, en tota la 
comarca.

El turisme és un dels pilars tradicionals principals de 
l'economia de La Safor. Encara que el sector turístic ha 
mantingut un creixement constant, la crisi del Covid-19 
ha mostrat clarament els seus límits. Malgrat molts anys 
d'esforços per impulsar la diversificació territorial i funcional 
del model turístic, ara com ara, continua havent-hi una 
oferta poc diversificada i dependent del producte sol i platja. 
El turisme saforenc té uns trets característics que ens situen 
com a líders provincials (amb l’excepció de València capital, 
que és un cas a banda), però tot i compartir un model de sol 
i platja, el nostre model turístic (i sobretot el nostre client) és 
molt diferent als nostres veïns de la Costa Blanca. 

El nostre model turístic es basa en un turisme nacional, molt 
estacional i que majoritàriament s’allotja en apartaments 
propis o llogats. Dins d’aquest model, no han mancat 
tensions entre el tradicional turisme familiar i el turisme 
més jove i fester. La mateixa política turística local no ha 
estat aliena a sobtades bandades entre un model i altre.

El turisme gandià és el que és per circumstàncies històriques, 
o més bé per decisions urbanístiques. El propi sector 
empresarial turístic es veu molt condicionat pel sector 
immobiliari, en moltes ocasions es barreja, com es barreja la 
política turística i la urbanística. Tot i això, ni tan sols des 
de l’urbanisme s’ha pogut fer front a un dels grans reptes 
estratègics de la nostra ciutat, més que connectar, integrar la 
ciutat i la platja. Tota la política turística que es vullga fer, i 
en especial totes les accions per desestacionalitzar el turisme, 
venen condicionades per la dicotomia Gandia ciutat -Platja 
de Gandia.

El turisme de Gandia no ha de renunciar a buscar i impulsar 
nous productes turístics per als que compta amb un gran 
potencial: el turisme cultural, de naturalesa nàutic, esportiu, 
mariner, gastronòmic, etc. Però, en tot cas, mai s’ha d’oblidar 
que Gandia és una destinació turística consolidada, una 
marca coneguda en el seu segment. No es tracta tant de 
reemplaçar el model turístic actual, com de renovar, millorar 
i actualitzar el que tenim, i si un cas complementar-lo amb 

altres. Els reptes del turisme gandià passen per augmentar la 
qualitat, disminuir l’estacionalitat, plantejar nous productes 
turístics, arribar a nous mercats.... La història del turisme 
a Gandia mereix un capítol a banda, però com bona part 
del turisme de sol i platja nacional, parlem d’una destinació 
turística madura que porta més de 60 anys oferint el seu 
producte, un producte amb un client fidel, però que corre el 
risc d’entrar en una fase de recessió, empentat no tant per la 
competència, com per nous models de vida i de turista. 

Com qualsevol marca o negoci, la renovació és una obligació 
per a poder sobreviure. El turisme ha patit una autèntica 
revolució als darrers anys, potser Gandia ha sofert menys 
que altres destinacions pel seu turisme menys depenent de 
companyies aèries, centrals de reserves, touroperadors, etc. 
En tot cas, actualitzar-se i adaptar-se als canvis és vital per a 
una destinació madura com Gandia.

El comerç és també una activitat de gran importància a 
La Safor. Destacar la importància de Gandia com a centre 
comarcal, seguida dels municipis d'Oliva i Tavernes de 
la Valldigna. A Gandia, trobem la totalitat dels centres 
comercials de la comarca (4), però no totes les grans 
superfícies. S'ha passat de 23.502 m² de superfície comercial 
de centres comercials en 2002 als 78.955 m² de superfície 
comercial actuals. El municipi de Gandia conforma una 
important àrea d'influència supracomarcal -d'influència 
directa i compartida amb municipis de la Safor, pobles de 
la Vall d'Albaida i també de la Marina Alta- esdevenint el 
centre comercial de les Comarques Centrals Valencianes 
(Pateco, 2010).

Pel que concerneix el comerç, i concretament pel que 
respecta al comerç al detall com una de les principals 
activitats econòmiques de la comarca i del País Valencià, en 
altres textos (Sigalat, 2016) ja s'anava advertint que s'havia 
perdut en poc més d'una dècada una pèrdua significativa 
de comerç local. A la comarca, s'ha perdut una quarta part 
del comerç minorista i el comerç de proximitat, en el seu 
format tradicional, ha reduït la seua participació global en el 
conjunt del mercat. Des de la perspectiva de la competència 
territorial, és un fet analitzat la reducció de despesa evadida 
de la capital comarcal amb les obertures de grans centres i 
superfícies. 

Però a més s'ha de tindre en consideració la competència entre 
ciutats de l'entorn supracomarcal, tot que aquesta qüestió 
de la competència territorial no és únicament l'element 
justificatiu d'aquesta pèrdua de múscul en les activitats 
detallistes. Així mateix, la cada vegada major digitalització, 
l'augment de les compres per Internet i la pandèmia de la 
Covid-19 han marcat en aquest sentit l'activitat del comerç 
detallista –també la d'altres activitats productives–.

Manifest del canvi de l'estructura socioeconòmica produït 
a la comarca –i en línia amb el que hi ha succeït en la resta 
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del país–, resulta com menys paradoxal que l'acrònim d'AIC 
que encapçala l'escut de la institució Foment d'Agricultura, 
Indústria i Comerç de Gandia, ja no responga a la realitat 
socioeconòmica actual. Fruit i reflex del citat canvi del teixit 
productiu que s'ha anat succeint al llarg d'aquests cent anys, 
l'acrònim en aquest nou segle respondria a la paraula CIA: 
Comerç, Indústria i Agricultura.

Mercat de treball i ocupació

A la Safor existeix un mercat de treball amb intercanvis 
econòmics intensos a escala intracomarcal i intercomarcal. 
En relació al mercat de treball, les dades revelen que el fort 
percentatge d'atur, fruit dels anys de crisi econòmica, ha 
vingut minvant. En tot cas, com al conjunt de l’estat, més 
enllà de circumstàncies conjunturals, l’atur estructural és el 
gran problema de la nostra economia. Segons indicadors del 
mercat de treball del 2n trimestre del portal Estadístic de la 
Generalitat Valenciana (2022), La Safor està en la posició 
que fa deu del conjunt de les trenta-quatre comarques de 
la província pel que concerneix l'atur registrat. Fa a penes 
cinc anys, estava entre les sis amb major incidència d'atur 
registrat de la província. Actualment, tal com pot observar-
se al següent gràfic, el nombre d'aturats a La Safor es xifra en 
12.499 persones, lluny de la xifra de 8.600 aturats que tenia 
l'any 2008, inici de l’esclat de la crisi.

Gràfic 1. Evolució dels demandants aturats registrats a la comarca (2008-
2022).

Font: elaboració pròpia i Labora (2022).

A l'última dècada, les estadístiques mostren que per edats, la 
desocupació s'enceba especialment en els majors de 44 anys. 
Li segueixen aquelles edats compreses entre els 25 i 44 anys. 
Les dones tenen una taxa d'atur registrat superior a la dels 
homes, un 61% -amb nivells similars als de l'any 2006-, i un 
39%, respectivament. La taxa d'atur registrat a la comarca 
es xifra en 10,94%, lleugerament per damunt tant de la 
taxa provincial (10,28%) com la del País Valencià (10,86%). 
Aquesta taxa està bastant per damunt de la registrada en 
2006 que era inferior al 6%, concretament un 5,46% per 
al conjunt de la comarca. Cal destacar que un de cada deu 
d'aquests aturats són demandants estrangers. Destacar 
també que la sèrie de dades de l'última dècada mostren com 
l'atur s'enceba majoritàriament amb aquelles persones menys 
formades.

Pel que es refereix a les dades d'evolució de l'ocupació de 
Labora durant el període 2011-2022, aquests ens mostren 
que en general, els contractes de la construcció s'han reduït a 
la meitat, que els de l'agricultura i la indústria han augmentat 
encara que de forma tèbia i, que el sector on més creixen les 
contractacions és el de serveis, encara que amb significatives 
oscil·lacions temporals a causa del turisme. El percentatge de 
treballadors autònoms a la comarca és significatiu, un 21%; 
és a dir, 2 de cada 10 treballadors estan en aquest règim 
d’afiliació. Una xifra l'anterior que està percentualment per 
damunt de les dades que arrodonint presenta la província 
(17%) i la mateixa autonomia (18%).

En aquest sentit, a la comarca, el nombre de contractes 
-índex de rotació contractual- és important, si bé, això és 
degut també al fet que la majoria són temporals. Si bé ha 
augmentat l'afiliació a la Seguretat Social en l'última dècada, 
s'ha passat de 48.867 d'afiliats a la comarca en 2012 fins 
a les 54.223 persones afiliades actualment, aquesta es veu 
entelada per l'excessiva rotació contractual dels treballadors 
i treballadores, i pel binomi d'un mercat laboral enquistat 
en la temporalitat i en la contractació a temps parcial. Això 
tradueix un escenari laboral de major precarietat laboral i de 
menor qualitat en l'ocupació.

A hores d'ara, el dilema de la nostra comarca és el fet de 
tornar a una política econòmica de menys urgències 
electorals i pressupostàries tot emprenent un model propi 
i equilibrat de desenvolupament, la qual cosa significa que 
tots els sectors productius han de tenir el seu espai i la seua 
cabuda. Fins fa relativament poc el sector de la construcció, 
tot i la seua importància i connexió amb el fenomen turístic, 
no havia esdevingut hegemònic. Tradicionalment, en 
l'economia saforenca, es donava la convivència de diversos 
sectors econòmics, en gran part complementaris entre si 
(CEIC, 2005). Recuperar aquest equilibri en l’estructura 
econòmica comarcal és un dels grans reptes, però no l’únic 
al que s’enfronta la nostra economia comarcal.

Alguns dels principals reptes de la comarca

Com a processos que delimiten i condicionen el mercat 
laboral de La Safor podem assenyalar en primer terme que 
es tracta d'una zona amb un patrimoni natural divers i de 
gran valor, enclavada en un entorn geogràfic privilegiat, 
amb excel·lents condicions climàtiques i una apreciable 
qualitat de vida. La Safor ha estat tradicionalment un espai 
d'especialització econòmica agrícola. A partir dels anys 70 
és quan es produeix la seua forta terciarització basada en els 
serveis turístics i residencials, amb el centre d'activitat en el 
municipi de Gandia.

En la comarca, malgrat la importància mediambiental i 
econòmica que l'agricultura tradicionalment ha tingut, 
l'abandó de cultius ha estat continu. Problema que 
s'agreuja amb el minifundisme agrari. No obstant això, La 
Safor presenta un microclima privilegiat per al cultiu de 
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determinades varietats de cítrics. El manteniment de les 
zones agrícoles és una qüestió essencial per a l'equilibri tan 
econòmic com per a la conservació del paisatge d'una zona 
densament poblada.

En aquest sentit, el sector agrícola ha d'apostar per una major 
professionalització, per processos d'innovació, mitjançant 
l'adopció de tecnologies i pràctiques innovadores per part 
dels agricultors. Així com trobar noves formes de producció, 
distribució, comercialització i exportació. Una agricultura 
competitiva que garantisca l'ús més eficient possible del 
territori a llarg termini i que asseguren un relleu generacional. 
Combinant l'anterior, amb altres tipus d'agricultura que facen 
valdre els productes ecològics, autòctons i de proximitat, i 
promoure canals de comercialització de productes agrícoles 
de proximitat.

La creixent sensibilitat ambiental entre els responsables 
públics, empreses i ciutadans ha de ser una oportunitat 
per aprofundir en la valoració dels nombrosos recursos 
mediambientals, i superfície forestal, i incorporar-los a 
la dinàmica socioeconòmica de la comarca, mitjançant la 
potenciació del medi ambient i l'economia verda, en línia 
amb els Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) 
que tots els Estats membres de les Nacions Unides van 
aprovar com a part de l'Agenda 2030 per al Desenvolupament 
Sostenible. La Sostenibilitat s'ha d'entendre en sentit ampli i 
des d'un triple vessant: ambiental, econòmica i social. 

Així mateix, l'àrea compta amb un patrimoni cultural 
excepcional que hauria de ser aprofitat per a fomentar una 
economia cultural. Enfocar tot el ric patrimoni cultural com 
un actiu econòmic i promocionar nous jaciments d'ocupació 
en aquest sector. L'existència a la Safor d'un gran potencial 
per connectar els ecosistemes litorals i d'interior a través 
d'un sistema de corredors territorials-infraestructura verda- 
que facen valdre el valor ambiental, paisatgístic i cultural de 
la zona.

Tot i la importància de la indústria per a la comarca, 
aquesta juga un paper secundari en el conjunt del territori. 
Destacar en aquest sector, tres subsectors importants i de 
gran potencialitat a l'àrea: el subsector de l'alimentació –
tant els de fabricació de productes alimentaris com els de 
comercialització–, el subsector de les noves tecnologies de la 
informació i comunicació, i finalment, el subsector químic, 
vinculat a la sanitat, higiene i neteja (Novell, 2009). El 
potencial del sector agroalimentari a la comarca és enorme 
per impulsar un clúster agroalimentari i fins i tot travar 
el sector agroalimentari amb altres sectors com el turisme 
i la cultura. En aquest context, la inserció territorial en 
cadenes de valor és un element essencial dels projectes de 
desenvolupament a escala local i comarcal. 

La creació de xarxes de col·laboració, el fet d'aprofitar 
l'economia col·laborativa i de generar cadenes que 
integren tota la cadena de valor en un territori conformat 

fonamentalment per petites i mitjanes empreses, és ara com 
ara, una assignatura pendent.

Per altra banda, cal connectar la situació i la perspectiva 
de la indústria saforenca amb el debat sobre la necessària 
reindustrialització europea. La crisi sanitària, els problemes 
logístics posteriors i, per acabar-ho d’arrodonir, la guerra 
d’Ucraïna han demostrat com de perillós és confiar el 
proveïment de productes i equips bàsics a proveïdors situats 
a l’altra banda del món. Desindustrialitzar-nos i deslocalitzar 
massivament la indústria va ser un error del que anem 
prenent consciència poc a poc (veurem si una reflexió similar 
no tarda en donar-se a l’agricultura). En aquest sentit, la 
Unió Europea aposta per promoure i finançar determinades 
indústries estratègiques molt lligades a la innovació. 

Si aquesta és la línia que ha de seguir els pròxims anys la 
política industrial o només és una reacció conjuntural a les 
circumstàncies és una cosa que el lector d’aquest article en 
uns anys ja podrà respondre. En tot cas, cal una reflexió 
des del nostre territori. Les indústries tradicionals són les 
que més han patit la crisi, la indústria basada en avantatges 
comparatius via preus pràcticament ha desaparegut, i està 
difícil que torne. 

La tendència sembla ser cap a un indústria d’alt valor 
afegit basada en avantatges competitius com la innovació, 
la recerca, el disseny, la mà d’obra qualificada... En aquest 
sentit, qualsevol política industrial ha d’anar lligada a la 
formació, la innovació i la recerca. En aquesta línia va la 
nova política industrial i la disponibilitat de fons europeus. 
La Safor no pot quedar enrere en aquests camps, perquè 
mal que ens pesse, aquestes activitats tendeixen a situar-se 
al voltant de grans ciutats o a territoris molt especialitzats, 
on compten amb tota una xarxa de serveis auxiliars, 
d’universitats, de mitjans de transport... El repte de la Safor 
és fer valdre els seues avantatges competitius (que els té), 
alhora que es connecta eficientment amb altres territoris 
veïns (especialment amb València o les zones industrials de 
l’interior) per no quedar en desavantatge.

El turisme és un dels pilars importants de l'economia 
saforenca. I un recurs molt important. Si bé, cal impulsar 
la diversificació territorial i funcional del model turístic, així 
com per la desestacionalització amb l'aprofitament d'un altre 
tipus d'actius (patrimoni paisatgístic i cultural). La creació 
de nous productes turístics es troben encara en una fase 
emergent, tot i el seu potencial (cultura, naturalesa, esport, 
gastronomia, etcètera). En tot cas, el que cal és cuidar, 
millorar i renovar el nostre model turístic. És més, la nostra 
posició geogràfica, situada just al llindar nord d’una de les 
grans destinacions turístiques internacionals, ens han de fer 
reflexionar. Només una línia fictícia, com es la provincial, 
separa dos models turístics molt diferents. 

De fet, alguna experiència turística al sud de la comarca 
ja comença a trencar aquesta barrera. La connexió Safor-
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Marina ha estat tradicionalment molt forta, a pesar de 
fronteres provincials que han condicionat les infraestructures 
i han fomentat separacions artificials, que potser han marcat 
el nostre desenvolupament turístic i contra les que cal 
continuar lluitant (parlar de la connexió per tren ja avorreix, 
de l’enèsim projecte de construcció del tren de la costa ja 
donaran compte els futurs lectors). Si a la indústria parlàvem 
de buscar sinèrgies a ponent i al nord, al turisme cal mirar 
cap al sud, que és on realment es pot parlar d’un veritable 
clúster turístic (Segarra et al, 2012).

En tot cas, en un context cada vegada més globalitzat i 
competitiu, correspon sobretot a la gestió de les destinacions 
turístiques desenvolupar estratègies innovadores i sostenibles 
per a garantir els millors resultats possibles en el temps. 
La innovació en el sector turístic està lligada a l'ús de les 
tecnologies de la informació i la comunicació, que ha 
transformat el modus operandi del sector. A la capital 
comarcal, s'estan fent grans esforços per a alinear-se amb els 
requisits necessaris de la Smart City –Ciutat Intel·ligent–, 
un model que implica un compromís ineludible amb 
l'hàbitat i amb la millora de la qualitat de vida ciutadana i 
l'economia de les ciutats a través d'elements més sostenibles 
i tecnològicament avançats. 

A Gandia, a més, es pot unir el desig i la necessitat de crear 
una destinació turística intel·ligent. En tot cas, més enllà dels 
discursos i els desitjos, per a ser considerat una ciutat o una 
destinació turística intel·ligent, s’ha de complir de manera 
més àmplia amb totes les dimensions o pilars proposats 
per a la ciutat intel·ligent. La intenció sembla estar, però la 
implementació encara es troba en la fase inicial d'adopció de 
les estratègies tecnològiques pertinents, per a alinear-se amb 
els requisits estipulats pel model intel·ligent (Sigalat et al., 
2020).

Una de les línies de treball seria avançar cap a la creació 
d’un ecosistema d'innovació, sobretot focalitzat a la capital 
comarcal. No obstant això, i amb algunes excepcions, en 
un territori ple de pimes encara hi ha poca penetració de 
la innovació, amb l'existència d'un baix valor afegit en els 
principals vectors econòmics del territori amb la consegüent 
pèrdua del talent jove que busca millors oportunitats 
per al desenvolupament de les seues capacitats en capitals 
provincials i fins i tot en altres àrees urbanes d'Europa. 
Encara que trobem gent qualificada, un dels principals 
reptes de la zona està en la formació. 

En el requeriment d'una major adaptació de la formació 
professional a les necessitats de la "nova economia" i el mercat 
laboral del s. XXI ja que els actuals i futurs professionals 
requereixen avui coneixements, habilitats i aptituds que els 
ajuden a desembolicar-se en una societat caracteritzada per 
l'accés global a la informació, amb el maneig de les noves 
tecnologies i l'adopció de processos d'innovació. El paper de 
la Universitat al nostre territori sembla clau.  En aquest sentit 

cap ressenyar el paper de l'Escola Superior Politècnica de la 
UPV, amb titulacions de caràcter innovador, més de 2.000 
alumnes, i amb un Institut d’Investigació (l’IGIC) focalitzat 
en temes de ciència i tecnologia marítima. Ara cal treballar 
perquè aquesta siga ser una peça clau per desenvolupar 
una de les línies estratègiques marcades per les polítiques 
europees i per la què tenim certs avantatges competitius: 
l’economia blava.

Amb tot, la citada formació ha de ser amplificada també 
al conjunt de la ciutadania. La transformació digital és, en 
suma, la metamorfosi de la societat. És el canvi associat 
amb l'aplicació de les més avançades tecnologies digitals 
en qualsevol dels aspectes de la nostra societat, les quals 
van situant-se en la nostra vida quotidiana tot just sense 
adonar-nos. Perquè la transformació digital beneficie a tota 
la societat, la incorporació de la tecnologia i els seus recursos 
ha de realitzar-se prenent a la persona com a nucli i també 
com a principal consignatari d'aquesta transició digital. 

Enfront d'aquest context, no exempt d'oportunitats i 
desafiaments, és fonamental analitzar com aquests canvis 
afecten la inclusió social i laboral de la població de la 
comarca, i albirar si el procés de digitalització està produint 
nous espais per a erradicar i minorar les desigualtats en 
qualsevol dels àmbits de la societat, o per contra continua 
ampliant bretxes i acreixent les desigualtats existents.

Pel que fa a la innovació social i empresarial, encara és una 
de les principals assignatures pendents al territori. Encara es 
reflecteix una escassa percepció entre el teixit productiu de 
les possibilitats de la innovació com a eina de competitivitat. 
En aquesta línia, és peça clau el fet d'instaurar un 
comportament més innovador les empreses per vèncer les 
reticències lògiques de la inversió en innovació doncs els 
resultats no són immediats ni automàtics.

No obstant això, a la Safor no es parteix del no-res. Al 
territori, existeixen referents i experiències innovadores 
pioneres en matèria de comerç urbà, i almenys es manifesta 
la voluntat de treballar en aquesta línia, como ho demostra el 
nomenament de "Ciutat de la Ciència i la Innovació 2016". 

Ara bé, passar de l’eslògan a la realitat sempre és complicat. 
En aquest camí serà important l'establiment de sinergies 
aprofitant la presència a la comarca de dues universitats 
públiques valencianes com –Universitat Politècnica de 
València i la Universitat de València– i d'altres centres 
de coneixement. El desenvolupament territorial depèn, 
justament, de la capacitat que tinga el territori en la formació 
d'actius de coneixement, en la creació de xarxes i espais que 
propicien la transferència i l'ús sistemàtic del coneixement i 
la promoció de l'aprenentatge.

En aquesta línia, hi ha també altres instruments que 
marquen el camí a seguir, tant des de l'àmbit universitari 
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(programes com Càtedra d'Intel·ligència Turística, la Càtedra 
d'Innovació o el Centre d'Emprenedors del Campus de 
Gandia-UPV), com des de l'administració, principalment 
l'espai URBALAB. En qualsevol estratègia de suport a la 
innovació, l'estímul a les relacions de recerca i el sistema 
productiu han d'ocupar un lloc preferent. En aquesta àrea, 
les relacions entre els col·lectius científic-investigador i 
empresarial són precàries i les transferències de resultats de 
les recerques han tingut avanços pobres. No obstant això, hi 
han hagut experiències reeixides d'empreses comarcals que 
gràcies a aquest clima de col·laboració entre una comunitat 
i una altra, han avançat en projectes empresarials futurs 
d'innovació i renovació tecnològica.

Si bé l'administració és un agent important a l'hora 
d'incidir en la disposició i els comportaments dels agents 
privats –empreses i emprenedors– i conscienciar-los en 
comportaments més proactius i d'adaptació als canvis, 
mitjançant els beneficis d'innovar i els riscos de no fer-ho, 
subratllar que els agents que han de fer possible el canvi 
gradual del model productiu són les empreses privades.

Uns altres dels reptes de futur és la potenciació de la 
cooperació i creació de sinergies entre les empreses, i la 
generació de cadenes de valor al territori, com a elements 
cabdals de qualsevol estratègia de desenvolupament. Així 
com una major cooperació intermunicipal per afrontar 
els reptes i desafiaments comuns del territori, implantant 
formes de gestió mancomunada. 

La visió municipalista "excessiva" ha prevalgut sobre la 
visió de conjunt. En aquest sentit, molts dels problemes que 
existeixen com la manca d'infraestructures i d'ordenació 
territorial –exemples com la N-332 que travessa nou 
municipis de la comarca i que està sense desdoblegar, el desitjat 
tren Gandia-Oliva-Dénia integrat en un megaprojecte de 
competència estatal anomenat el "Tren de la Costa", el dèficit 
de transport públic comarcal, l’acabament de l'autovia CV-
60 amb enllaç a altres comarques, l'extensió de la xarxa de 
banda ampla, entre els més destacats–, donen compte de tot 
això (Vercher i Sigalat, 2017). 

D'aquí la importància de disposar d'infraestructures de 
transport i de comunicació que asseguren la competitivitat 
de l'activitat econòmica de l'àrea. Si bé la visibilitat dels 
problemes d'inversió pública i finançament autonòmic han 
gaudit en els últims anys d'un ressò no assolit fins ara, és 
cert que els resultats encara no permeten constatar millores 
en l'àmbit de les infraestructures a escala comarcal o del 
finançament autonòmic (Vercher i Sigalat, 2017).

El terme municipal no pot continuar sent l'àmbit sobre el 
qual es defineixen les polítiques i gestionen els recursos. I 
és que les dinàmiques socioeconòmiques i espacials, ja fa 
temps que sobrepassen els límits dels termes municipals i 
són comarcals. A més, La Safor no és una comarca aïllada. 
Aquesta forma part de diferents escales –el País Valencià, les 
Comarques Centrals Valencianes (Ninyoles, 1996), l'Arc 
Mediterrani–, i on d'alguna manera interactua, col·labora i 
competeix.

La Safor, per situació geogràfica, tamany i estructura 
econòmica es troba en un moment clau per al seu futur. La 
nostra comarca no pot conformar-se a ser tan sol un lloc 
de segona residència, una platja propera a Madrid a la que 
vindre a descansar o desfasar. La Safor ha estat això, però ha 
estat moltes més coses. Ha tingut una agricultura pròspera 
que ha donat lloc a una gran activitat exportadora i ha tingut 
(i té) una indústria modesta però molt activa i representativa. 
Cal repensar l’agricultura, la indústria, el comerç i el turisme.

Cal reivindicar i fer valdre la nostra localització estratègica. 
Cal mirar de connectar-se i d’aprofitar-se de les economies 
d’urbanització que es produeixen a València i la seua àrea 
metropolitana, així com a les grans línies de transport 
que comporta; cal connectar-se amb les economies de 
localització produïdes a les zones industrials de l’interior i 
cal aprendre molt i connectar-se a un clúster turístic com és 
la Costa Blanca i, en especial, a la Marina Alta. Segons com 
es mire, podem ser la perifèria i estar descol·locats i aïllats, o 
pel contrari, podem estar en un lloc central i frontissa, obert 
a moltes possibilitats.  

El mateix passa amb el sistema d’innovació, tecnològic i 
formatiu. No podem permetre’ns el luxe d’estar fora d’aquest 
sistema, ni tan sols de ser la perifèria d’aquest sistema. Si 
volem desenvolupar-nos, hem de crear sinèrgies amb el 
sistema valencià d’innovació i hem de ser capaços de crear el 
nostre propi sistema especialitzat en aquells temes estratègics 
per a la comarca. Aquest és el primer repte, el segon i no 
menor, és que aquest sistema siga realment útil a les empreses 
i la societat de la comarca. 

La Safor sempre ha estat una comarca que ha estat orgullosa 
de si mateixa, de la seua gent, de la seua cultura, de les 
seues empreses, del seu passat... Ara el present sembla ple 
d’incerteses, reptes i amenaces que es projecten en el futur... 
però així ha estat sempre i així continuarà sent. Al cap i a la 
fi, el futur socio-econòmic de la Safor dependrà de com els 
saforencs siguen capaços d’enfrontar-lo. I això ja ho jutjaran 
futurs lectors.
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FAES: un reto, una necesidad

Juan Pablo Tur Guillem

La Federación de Asociaciones de Empresarios de la Safor 
(FAES) fue constituida en 1999, para “representar, gestionar 
y defender los intereses profesionales y empresariales de 
sus asociados, atendiendo sus necesidades de información, 
formación y asesoramiento, y con una especial vocación de 
defensa de los intereses específicos y de representación de las 
empresas, encuadradas en las Asociaciones miembros.  

El papel de la Federación ha sido un referente como 
fomento del asociacionismo comarcal y fortalecimiento del 
crecimiento de nuestro tejido empresarial.

Actualmente la Federación está formada por 17 Asociaciones 
y una empresa directamente asociada, además de una 
estrecha colaboración con Fomento de Agricultura, Industria 
y Comercio de Gandia.  

Nuestra colaboración con Fomento comienza en el año 
2011, cuando los presidentes de ambas instituciones, 
Salvador Micó Garcia (Fomento) (Foto 165) y Rafael Juan 
Fernández (FAES) (Foto 172) previo acuerdo, se propone 
que la Federación cambie su domicilio social al Edificio de 
Fomento. En la reunión de Junta Directiva de FAES, el 25 
de mayo de 2011 se acordó la nueva sede de la Federación 
en las instalaciones de Fomento, con el objeto de optimizar 
recursos y dotar a la entidad de Fomento de contenido 
empresarial, aunando esfuerzos encaminados  a remodelar 
los espacios necesarios para conseguir unas infraestructuras 
funcionales al servicio de los socios/as y de las entidades 
empresariales de nuestra Comarca.

La primera reunión de junta en las instalaciones de 
Fomento fue el 26 de julio de 2011. Desde entonces 
hemos ido evolucionando en nuestra relación, trabajando 
conjuntamente y generando sinergias entre las dos entidades. 
El Presidente de Fomento es Vicepresidente de FAES y 
el Presidente de FAES es Vicepresidente de Fomento. La 

Sociedad de Fomento nos ha dado un espacio que nos hace 
más visibles ante la sociedad, la unión entre las dos entidades 
son ejemplos de cooperación.

La fuerza de la Federación es la representación y es, en la 
Confederación Empresarial de la Comunitat Valenciana 
donde nuestra representación nos permite tener una posición 
muy relevante de contactos directos con la Administración. 
Valoramos la información de todos los proyectos de ley, 
reglamentos, subvenciones e informes de interés para los 
empresarios.

FAES cuenta con tres representantes en la Asamblea de la 
Confederación Empresarial de la Comunitat Valenciana 
(CEV). El presidente de FAES forma parte de la Junta 
Directiva de la CEV y es Vicepresidente de CEV-Valencia. 
Los Miembros de la Junta Directiva de FAES participan 
activamente en las diferentes Comisiones de trabajo de la 
CEV.

La Federación destaca por sus actuaciones en conseguir 
un tejido empresarial más cohesionado e implicado en 
el desarrollo económico y social de su territorio; y esta 
aspiración se vehiculiza en gran parte apostando por 
un tejido empresarial que aporte mayor valor añadido a 
través de la innovación empresarial, responsabilidad social, 
competitividad y sostenibilidad industrial, digitalización 
empresarial, desarrollo tecnológico y fomento de proyectos 
de eficiencia energética, entre otros.

Fomentamos la relación entre las organizaciones territoriales 
con el objeto de conseguir un flujo de comunicación, 
compartir experiencias, carencias en infraestructuras, apoyo 
empresarial, cultural y social.

La Federación defiende la colaboración público-privada, 
como herramienta fundamental para aunar esfuerzos y 
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poner a disposición de los ciudadanos los recursos necesarios 
con actuaciones rápidas dentro del marco legal, facilitando 
el trabajo de las empresas y Administración.

La Federación se caracteriza por participar en todos los foros 
de la Comarca, forma parte de las comisiones municipales 
del Ayuntamiento de Gandia y participa en el proyecto 
Acord Territorial  per l’Ocupació i el Desenvolupament 
Local de La Comarca de la Safor.

FAES participa con el Ayuntamiento de Gandia, la 
Mancomunitat de Municipis de la Safor, FAES, UGT-PV 
Intercomarcal la Ribera-Safor-Vall d’Albaida-Costera-Canal 
de Navarrés y Sindical Unió Intercomarcal La Ribera-La 
Safor de CCOOPV.

Las entidades que participan en este proyecto apuestan por 
cooperar activamente para que éste pacto funcione.

FAES destaca por su cooperación y participación en la 
asistencia a todos los actos que se nos requiere como 
representantes del colectivo empresarial y colaboramos como 
interlocutores de las Asociaciones empresariales y empresas  
asociadas de la Comarca de la Safor.

La Federación está comprometida con sus asociados/as en 
mejorar nuestro territorio, utilizando todas las herramientas 
para dar visibilidad al colectivo empresarial. Con el esfuerzo 
de todos conseguiremos que nuestra Comarca sea un 
referente de competitividad y calidad en todos los sectores.

Es prioritario estar bien conectados para no desaparecer como 
Comarca, la economía circular funciona si todos los agentes 
asumen su cometido, y nuestro compromiso es promover 
la industria, fomentar la digitalización del comercio, formar 
y dotar de herramientas para afrontar la tendencia online 
del comercio, sin abandonar la tienda física. Además de 
impulsar el Turismo apoyado con un plan dinamizador y en 
general defender los intereses de nuestros empresarios.

Nos preocupan la falta de infraestructuras, la lentitud de 
la Administración en ejecutarlas nos perjudica gravemente, 
aprovechamos los foros para hacer un llamamiento a la 
Administración a que agilicen estas infraestructuras para 
conseguir una Comarca más competitiva y un reclamo para 
que las empresas vengan a instalarse en La Safor.

FAES fomenta la innovación porque es un camino para la 
supervivencia, en este sentido, hemos apostado por potenciar 
la cultura de la innovación en nuestra Comarca.

Nuestros retos inmediatos son la recuperación económica 
y las  líneas directoras que tenemos que promover para 
evolucionar como sociedad son la Investigación Industrial, 
Desarrollo Tecnológico, Innovación y Digitalización, 
tenemos mucha tarea y nos necesitamos todos, el éxito será 
consecuencia  de un consenso entre todos.

Estamos en una etapa en la que hay que poner en marcha 
todos nuestros esfuerzos para que nuestro Territorio, nuestra 
Comunidad, nuestro país consiga los mejores proyectos 
europeos en beneficio de toda la sociedad con el objeto de 
lograr una economía y empleo de calidad. Fomentemos la 
Actitud.

FAES va a seguir trabajando con independencia, con 
responsabilidad y siempre con lealtad institucional. Somos 
una parte fundamental del futuro de nuestra comarca y 
tenemos que permanecer unidos, porque la unión hace la 
fuerza.

El asociacionismo es clave para defender los intereses 
del colectivo empresarial, nuestro reto es que todas las 
asociaciones y empresas formen parte de la Federación como 
patronal de la Comarca de la Safor.

Font
LOPEZ YUSTE, Josefa. Secretaria General FAES
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ideològic de cada dia. A tal confrontació ideològica, en la 
part final del XIX, s’hi afegiran els socialisme i l’anarquisme, 
cadascú amb una versió diferent sobre la irrellevància de la 
religió, però ambdós coincidents en la inutilitat de la religió 
en la lluita per l’emancipació de la classe treballadora. 
Evidentment, encara no havia arribat l’hora de fer la crítica 
de la crítica de la religió i, per això mateix, molts cristians, no 
sols catòlics, que volien viure com a tals i alhora ser liberals, 
tenien ben difícil discernir entre l’aportació humanista del 
liberalisme i dels moviments socials i la seua adherida ganga 
sobre la inutilitat de la religió en l’evolució de la societat cap 
al progrés.   

Hi ha, però, un fil conductor entre moments tan allunyats 
com el Concordat de 1851 i el de 1953. En el de 1851 la 
preocupació per la unitat catòlica d’Espanya era evident 
davant la consolidació del liberalisme. Una preocupació 
novament expressada, però un segle després, en el Concordat 
de 1953, que pretenia comptar amb el suport d’un règim 
que s’autoproclamava catòlic. Més encara quan, entre 1931 
i 1939, la República va intentar una reforma radical de tot 
allò que, des de la religió, significava el fonament essencial 
d’Espanya, els catòlics, en poc de temps, van passar d’una 
possessió més o menys pacífica de la fe a viure-la com una 
permanent desqualificació pública, com un destorb per al 
progrés del país.

Si l’inici d’aquest segle commemoratiu correspon a la 
dictadura de Primo de Rivera, una part important del 
període va ser ocupat per la dictadura de Franco, mentre 
la breu etapa republicana no va ser suficient per aconseguir 
una transformació important del país, de tal manera que 
va caldre esperar uns quaranta anys per a enllaçar amb 
alguns dels grans projectes reformistes republicans, com la 
configuració autonòmica de l’Estat i la seua aconfessionalitat, 
més plenament assumits per la democràcia assentada per la 
Constitució de 1978.   

LA VIDA CRISTIANA ENTRE LA RESTAURACIÓ I 
LA CRISI (1923-1939)

Una aproximació al fet religiós a Gandia (1923-2023), 
principalment catòlic, ha d’intentar la inclusió d’una 
realitat local en un context més ampli, amb possibilitat de 
desdibuixar allò que és més particular per la incidència de 
qüestions més generals, tal volta alienes a la situació concreta 
de la vida cristiana en un lloc i en un temps ben delimitats. 
L’arc temporal d’un segle és excessiu per a poder comprendre 
degudament tots els matisos de la vivència de la fe cristiana 
en èpoques tan diverses, com és, per exemple, la de la 
Restauració monàrquica, amb el seu final en la proclamació 
de la República (1931) i la instauració de la democràcia 
(Constitució de 1978). 

L’ordenament constitucional del segle XIX va reconèixer 
l’oficialitat de la religió catòlica i l’obligació de subvenir al 
sosteniment del culte i del clero. La Constitució de 1876, 
és a dir, la de la Restauració, va continuar en la mateixa 
línia, tal com expressa l’article 11: “La religión Católica, 
Apostólica, Romana, es la del Estado. La Nación se obliga a 
mantener el culto y sus ministros”, matisada amb una certa 
tolerància d’altres religions o cultes, ben prompte contestada 
per un sector de l’Església, tot basant-se en el Concordat de 
1851 que confirmava la unitat catòlica d’Espanya.   

Les declaracions oficials pretenien ignorar que el liberalisme, 
com a hereu d’una part de la Il·lustració i de la Revolució 
Francesa, ara hegemònic en la construcció dels estats nacionals 
del XIX, tenia adherit un corol·lari que propugnava que la 
religió era un obstacle per al progrés dels pobles i si procedia 
la seua tolerància tan sols abastaria l’àmbit de la consciència 
individual, sense cap expressió pública. A Espanya, a més, 
s’hi afegia la presència dels carlisme, defensor de la tradició 
catòlica més integrista, i en confrontació permanent amb el 
liberalisme, no sols en tres guerres civils, sinó en el combat 

Enric Ferrer Solivares

El fet religiós a Gandia   
(1923–2023)



186

En l’etapa de la dictadura (1923-1930) ja havien quasi cessat 
els greus i violents conflictes socials dels anys anteriors, com 
també la crisi permanent de la política de la Restauració. 
La dictadura s’aproximava a l’Església i patrocinava, amb la 
presència del rei i el govern, infinitat d’actes religiosos públics, 
com els congressos eucarístics, marians, catequètics i d’Acció 
Catòlica, les consagracions a Crist Rei, els monuments al 
Sagrat Cor de Jesús, és a dir, tot allò que significara i exaltara 
la unitat catòlica d’Espanya, una pretensió que ja no era 
acceptada unànimement per la societat.   

Organització eclesial

L’organització eclesial de la Gandia de 1923, amb un poc 
més de 12.000 habitants, tenia la següent configuració: 
Col·legiata i parròquia de Santa Maria de l’Assumpció. Des 
de la reinstal·lació de 1911 tenia un cos col·legial format 
per l’abat o degà, huit canonges i cinc beneficiats. El culte 
litúrgic, la pregària en el cor, l’atenció pastoral, les festes, 
processons, l’atenció als pobres i les iniciatives socials amb 
la col·laboració de les dones, eren una part important de la 
seua acció pastoral. Les presències eclesials de Sant Josep, 
al Raval, i de Sant Nicolau, al Grau, comptaven cadascuna 
amb un vicari. L’església de l’antic convent de Sant Roc era 
atesa per un capellà de la Col·legiata. Era també important 
l’atenció espiritual de les confraries i associacions, ben 
actives en aquesta època. A l’abat Josep Sancho Martínez el 
va succeir, en 1928, José Sola López, ben preparat per al seu 
ministeri. Des de ben antic hi havia ermites, amb alguna 
atenció cultual, com les de Marxuquera, Santa Anna, Sant 
Antoni i Santa Bàrbara, la Trinitat, Martorell, les Ànimes i 
Sant Vicent, vinculada a la parròquia d’Almoines. 

La presència de religiosos i religioses era nombrosa. La 
Companyia de Jesús, que havia retornat a Gandia en 1890 
en el Palau ducal, atenia el santuari de Sant Francesc de 
Borja, l’església, el noviciat, la leproseria de Fontilles,  el 
Monument al Cor de Jesús, les Congregacions Marianes i les 
seues escoles, l’Apostolat de l’Oració i moltes altres activitats 
El renovat Palau ducal es va convertir així en un important 
centre d’espiritualitat i acció pastoral per a la ciutat i la 
comarca.   

Els Escolapis, amb el col·legi i l’església, tenien un extens 
camp d’apostolat. A l’església tenien la seu les confraries de 
la Santíssima Creu i de Sant Pere i l’Arxiconfraria de Santa 
Teresa. També atenien l’ermita de Santa Anna, sobretot en 
les populars festes de cada any.

Les congregacions femenines tenien en les Clarisses, del 
convent de Santa Clara, la única representació de vida 
contemplativa, mentre les altres, arribades a Gandia en el 
segle XIX i principis del XX, eren de vida activa: Carmelites 
de la Caritat, amb l’hospital de Sant Marc i l’escola; les 
Franciscanes de la Immaculada, amb l’asil o beneficència 
municipal i l’església de l’ex-convent de Sant Roc, amb la 

capella del beat Andrés Hibernón; les Religioses de Sant 
Josep de Girona, dedicades a l’atenció de malalts, també 
a domicili; les Ursulines amb el col·legi conegut com de 
les “franceses”, per haver vingut de França en1904;  les 
Operàries Catequistes, des de 1918, amb una important 
activitat catequètica en parròquies i altres centres, a més 
d’acollir un grup de xiquetes òrfenes. Les Esclaves del Sagrat 
Cor de Jesús, des del gran convent i església de Benirredrà, 
amb el seu noviciat i casa de formació, van estendre una 
notòria influència espiritual sobre moltes jòvens i dones de 
Gandia. 

Les associacions de fidels van ser molt abundants i 
contribuïren a integrar en la vida cristiana i apostòlica a tots 
els estaments de la societat. A títol d’exemple, a més de les 
confraries de Setmana Santa estudiades en un altre lloc, en 
citem algunes de les que van existir en la nostra ciutat. 

Filles de Maria. D’origen italià, era la més estesa entre les 
jòvens solteres. Tenia un caràcter pietós i apostòlic, amb una 
especial devoció a la Verge Maria. La seua activitat estava 
vinculada a les parròquies.

Arxiconfraria de Filles de Maria i de Santa Teresa. Fundada 
per sant Enric d’Ossó, va arribar a Gandia a finals del segle 
XIX. Tenia la seu en l’església de l’Escola Pia, fins a l’any 
1928 que va passar a l’església de la Companyia de Jesús. 
Molt nombrosa entre la joventut més benestant. De caràcter 
pietós, com novenaris, festes, processons, i actes propis cada 
Primer Diumenge de mes. 

Apostolat de l’Oració. D’origen francès, va ser específica de 
la Companyia de Jesús. Centrada en la devoció al Sagrat Cor 
de Jesús, va difondre diverses formes de pietat i oració, amb 
el recolzament d’importants publicacions periòdiques com 
El Mensajero del Corazón de Jesús. 

Les Congregacions Marianes, obra de la Companyia de 
Jesús, encara que d’origen ben antic, van ser, des del segle 
XIX, un mitjà d’incorporació dels seglars en la missió de 
la restauració cristiana de la societat. Des d’una formació 
espiritual exigent aspirava al treball apostòlic en àmbits 
com la catequesi, la caritat i la cultura. En aquest sentit, la 
participació en els actes litúrgics i de pietat a l’església de 
la Companyia va ser ben organitzada i freqüent, com les 
activitats de caràcter educatiu que, amb el temps, van donar 
pas a una fundació escolar. 

Adoració Nocturna. Present a la nostra ciutat, sobretot a 
la Col·legiata, des de finals del segle XIX. La seua finalitat 
d’adoració al Santíssim, en hores nocturnes, segons un rígid 
ritual que assenyalava els torns de vigília, el cerimonial 
i el contingut de la pregària amb les intencions escrites 
presentades pels adoradors, el rés de matines i alguns exercicis 
especials, per exemple, durant la Setmana Santa.  
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Acció Catòlica. D’antiga implantació, però definida i 
organitzada en el pontificat de Pius XI, va ser descrita com 
la participació dels seglars en l’apostolat jeràrquic, és a dir, 
com a col·laboradors subordinats als pastors de la comunitat 
cristiana en tots els seus àmbits. Dotada d’una organització 
centralitzada, segons les seues seccions d’hòmens, dones i 
jòvens, va estar present en activitats formatives, com la 
catequesi, la participació en accions litúrgiques i de pietat i 
en la formació personal en reunions de grup. S’hi insistia en 
el caràcter apolític de l’associació.

L’organització de la caritat i la beneficència va comptar 
amb la sol·licitud de les congregacions religioses femenines, 
encarregades, en absència d’iniciatives públiques, d’atendre 
les necessitats d’una part important de la població, en la 
missió sanitària en l’Hospital de Sant Marc (Carmelites), 
en la Beneficència o residència de majors (Franciscanes de 
la Immaculada), en l’atenció nocturna als malalts (Sant 
Josep de Girona, les vetladores) o als òrfens (Operàries 
Catequistes). Les Conferències de Sant Vicent de Paül, de 
fundació francesa, integrades per seglars, arribaven a les 
mateixes cases dels pobres per a portar-los ajuda material i 
espiritual, amb cert paternalisme, però amb una dedicació 
admirable. En les esglésies, una caixa recollia almoines per 
al pa dels pobres, el popular pa de sant Antoni. De forma 
espontània, la caritat estava ben present en les relacions de 
carrer i de barri pel directe coneixement de les dificultats 
econòmiques de persones i famílies, que podien eixir de 
situacions difícils gràcies a l’ajuda dels veïns.  

Litúrgia i vida sagramental

La celebració de l’Eucaristia, la missa, és el centre de la 
vida cristiana, de tal manera que en els llibres de pietat la 
seua explicació té la preeminència, absolutament necessària 
perquè el llatí és la llengua litúrgica. Entre la gran riquesa 
teològica de l’Eucaristia, hi ha una preferència pel seu sentit 
sacrificial perquè la Santa Missa és el Sacrifici del Cos i la 
Sang de Jesucrist,  ofert segons les espècies de pa i vi en 
memòria del sacrifici de la Creu. En conseqüència la Paraula 
i la Comunitat no apareixen tan clarament. La millor manera 
de practicar la devoció del cor mentre s’ou la santa Missa és 
unir-se a la intenció del sacerdot que celebra, acompanyar-
lo, meditar en la passió en la mort de Crist i avorrir de cor 
els pecats que la van causar. Una tal intenció és compatible 
amb el rés d’oracions com el Rosari o pregar pels vius i els 
difunts.  

En general, la pastoral se centra en la vida sagramental. El 
Baptisme dels infants és fa quasi tot seguit del naixement, 
entre altres raons, pel temor a l’alta mortalitat infantil. El 
papa Pius X, en 1910, anticipà la recepció de la Primera 
Comunió al moment de l’aparició de l’ús de raó, és a dir, a 
la capacitat de distingir entre el pa ordinari i el pa eucarístic. 
La Primera Comunió pel seu caràcter festiu, els vestits dels 
xiquets i xiquetes, els regals com les medalles i el luxós 

missalet, els recordatoris, les fotografies i el convit familiar, va 
assolir una especial importància en les comunitats cristianes, 
parroquials i escolars. 

També recomanava la comunió freqüent, fins i tot amb 
la pràctica mensual de la comunió general. El sagrament 
de la Penitència, com a preparació a la Comunió, va ser 
extraordinàriament valorat i practicat, en canvi el sagrament 
de la Confirmació, quasi sempre conferit en edat infantil, 
a penes va ser suficientment preparat. El sagrament del 
Matrimoni va ser ben habitual, però si hi havia alguna parella 
de fet, se’ls animava a casar-se en ocasió d’alguna Missió 
popular. El sagrament de l’Extremaunció, popularment 
conegut com el de pernoliar, era aplicat en els moments 
finals de la vida. 

La formació litúrgica era ben sumària i referida quasi sempre 
a l’estricta observança de les rúbriques. El moviment litúrgic, 
que ja era una realitat a França o Alemanya, no era conegut 
entre nosaltres, tret d’alguna minoria. El mateix Any Litúrgic 
tenia dos temps forts en el cicle de Nadal, precedit per 
l’Advent, i en la Quaresma, possiblement el període de més 
intensitat religiosa i molt marcat per les prescripcions sobre 
el l’abstinència i el dejuni, d’altra banda amb les dispenses 
que suposava l’adquisició de la butla de la Croada. La llarga 
penitència quaresmal arribava al màxim en la celebració de 
la Passió i Mort de Jesucrist, sense una percepció semblant 
per a la Resurrecció i Pentecostés. S’hi insistia molt, d’acord 
amb el tercer manament de la Santa Mare Església, en 
combregar per Pasqua Florida, popularment conegut per 
complir amb Pasqua. 

La música i el cant en qualsevol celebració litúrgica o actes 
de pietat van ser d’una extraordinària importància, de tal 
manera que el papa Pius X va animar a la dignificació 
de la música religiosa, també amb una certa exclusivitat 
d’instruments com l’orgue o l’harmònium. En aquest sentit, 
a més de la continuïtat del cant gregorià, un bon nombre de 
músics van composar misses de fàcil interpretació, com les 
de Lorenzo Perosi, i abundants peces vocals per a tota classe 
de celebracions, amb la impressió de partitures i cantorals. 
Tot amb tot, les lletres continuaven responent al to general 
sentimental de la pietat coetània, amb poca relació amb 
els textos bíblics, però amb una identificació devocional 
tan gran que encara perviuen, com els himnes procedents 
de Congressos Eucarístics i Marians o de la coronació de 
la Verge dels Desemparats (València, 1923), a més dels 
corresponents a l’Acció Catòlica, la Catequesi i a moltes 
altres associacions. El costum de cantar els goigs, de factura 
popular, va continuar en festes molt concretes i locals. 

La formació religiosa

L’home en la seua relació amb Déu experimenta la 
salvació, la resposta als seus problemes sobre el sentit de 
la vida, la mort, el més enllà. En Crist, en el seu missatge 
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i en la seua vida, sobretot en el misteri de la seua mort i 
resurrecció, troba tot allò que el pot conduir a la plenitud 
del seu Regne, a la salvació, a la vida eterna, a tot allò que 
l’esperança fa desitjar en la seua existència. La fe s’alimenta, 
en primer lloc, de l’anunci del missatge de Crist, el kerigma 
o nucli essencial sobre el significat salvífic de la seua mort 
i resurrecció. L’itinerari de la fe, el seu cultiu, és també un 
camí de formació, que pren forma en la lectura de la Paraula, 
la catequesi, l’anunci o la predicació. La transmissió de la fe 
ha tingut sempre el seu primer pas en la mateixa família, 
sobretot en el testimoni dels pares, en la pregària en diversos 
moments del dia, en algunes devocions o pràctiques de 
pietat, en l’ambientació plàstica de la casa amb imatges i 
quadros, entre altres possibilitats. El paper de la mare o de 
l’àvia ha tingut sempre una extraordinària importància en la 
transmissió de la fe. 

La formació sistemàtica i planificada de la fe en la catequesi 
va tenir, a principis del segle XX, un gran impuls amb la 
publicació d’un Catecisme pel papa Pius X, que es va difondre 
ben ràpidament. Aquest extens Catecisme pontifici no va 
substituir els catecismes utilitzats en cada diòcesi, encara 
que els va animar a adaptar-los, com és el cas de la diòcesi 
de València, on el text més difós des del segle XVIII era 
el del franciscà Pere Vives. El moviment catequètic, a més, 
va promoure moltes obres pedagògiques, materials gràfics, 
revistes, amb l’objectiu de formar catequistes, actualitzar 
els mètodes d’aprenentatge i compartir experiències en 
congressos i reunions interdiocesanes. 

Entre nosaltres els llocs i els agents de la pastoral catequètica 
van ser nombrosos. D’acord amb la norma pontifícia de fer 
catequesi els diumenges en cada parròquia, la coneguda 
dominical, s’hi afegiren també les escoles catòliques, les 
esglésies de culte públic, les congregacions religioses i les 
associacions de fidels, de tal manera que s’hi establí tota una 
xarxa de llocs i iniciatives, que arribaren també a intentar la 
catequesi d’adults. 

El contingut de l’ensenyament, basat en el Catecisme de Pius 
X, es basava en l’exposició del Credo, l’oració, els manaments 
de Déu i de l’Església, els sagraments i les virtuts teologals i 
cardinals, tot completat amb molts altres elements dogmàtics 
i morals, com el pecat i les seues espècies. El coneixement 
de la Bíblia, a més de les lectures pròpies de la litúrgia, se 
centrava en el resum de la Història Sagrada. 

L’aprenentatge del catecisme seguia el mètode tradicional 
basat en la memòria, després d’unes breus explicacions, 
sempre al nivell dels infants, amb l’ajuda de cartells i cants. A 
vegades s’estimulava la competició en combats o certàmens 
públics, seguits amb emoció pels mateixos concursants i les 
seues famílies. Els premis, sobretot en estampes i llibres, 
completaven l’interés per aprendre el catecisme. 

Les principals etapes de la formació catequística se centraven 
en la preparació de la recepció dels sagraments de l’Eucaristia i 

la Penitència. Abundaven les publicacions per a la preparació 
de cada sagrament, tot fent notar que la Comunió no era un 
premi a la bona conducta, sinó un camí d’unió amb Crist i 
així véncer les dificultats de la vida i el pecat. En la Confessió 
es donava molta importància a l’examen de consciència per 
la seua incidència en la interiorització de la fe.

El creixent ambient de confrontació política i religiosa va fer 
aprofundir en l’explicació  de la fe i la seua conformitat amb 
la raó humana en etapes posteriors a la primera iniciació 
cristiana. En aquest sentit el paper de les associacions de 
jòvens van ser de gran importància en la formació religiosa.  

Pràctiques de pietat i devoció

En les poblacions, com Gandia, no industrials i amb una 
forta presència rural i comercial, la coherència entre la 
societat i la religió encara era ben gran a principis del segle 
XX, de tal manera que la pastoral era de cristiandat, és a dir, 
una visió que abastava tots els aspectes de la vida quotidiana, 
tot tenint present que s’hi pensava que les pautes ètiques i 
religioses tenien un caràcter general i cultural, encara que els 
dissidents o adversaris, molt minoritaris, intentaven trencar 
l’imaginari de la unitat catòlica. Una gran part de la classe 
política, i no sols pel concordat de 1851 i la Constitució 
de 1876, funcionava segons l’esmentat imaginari de la 
unitat catòlica d’Espanya, amb un evident consens amb els 
responsables de l’Església, que en un nivell local coneixien 
als ciutadans, fidels o no, exercien un lideratge espiritual i 
una atenta vigilància moral sobre les lectures, els espectacles 
o la moda. 

La pràctica religiosa es va feminitzar, de tal manera que 
l’auge de la pietat va tenyir-se d’un to ple de sensibilitat, amb 
un predomini gran de l’oració vocal, encara que la meditació 
també va ser proposada, sobretot amb la publicació de 
textos i orientacions sobre el mètode de fer oració mental. 
La literatura pietosa no té directament una gran referència 
bíblica, sinó sembla més bé una relectura o adaptació 
als sentiments dels fidels, sobretot de les dones, i els seus 
problemes personals. 

Anunciar la fe, celebrar-la i testimoniar-la en una societat que 
ja presentava escletxes en la seua unitat catòlica, produïa unes 
conseqüències ben interessants com l’actitud, prou general, 
de sentir-se atacats pels adversaris, sobretot per la premsa 
i declaracions públiques d’irreligiositat, que afavorien una 
vivència religiosa de caràcter individualista, de refugi en la 
intimitat on poder expressar lliurement la pròpia religiositat, 
davant d’un món immers en el pecat i en el menyspreu de 
la religió. Encara que de manera inconscient, el pensament 
europeu ha passat d’un positivisme, fred i racionalista, a 
un vitalisme que posa en el seu accent en el jo, en el seu 
món afectiu. També, en un sentit més ampli, la defensa 
de la unitat catòlica impedia adoptar mètodes pastorals 
per a recuperar les descristianitzades classes populars, tal 
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com ja s’estava fent en altres països, com França, Bèlgica o 
Alemanya. Precisament de França i d’Itàlia, principalment, 
arribaven formes d’espiritualitat que, adaptades, sobretot per 
la restaurada Companyia de Jesús, arrelaren profundament 
en la religiositat local.  

A poc a poc es van conformar tres devocions principals: 
l’Eucaristia, el Sagrat Cor de Jesús i la Verge Maria. 
Evidentment, tan la missa com els sagraments, constitueixen 
el centre de la litúrgia catòlica, però la utilització del llatí 
impedia una comprensió més directa i viva dels signes 
sagramentals. És per això que van anar creixent uns mitjans 
no litúrgics que ajudaren a l’esmentada comprensió i 
vivència, amb el consegüent perill de donar més importància 
als elements de recolzament que a la mateixa celebració 
litúrgica, fins a l’extrem de donar suport oficialment a resar 
el Rosari, per exemple, durant la celebració de la missa o a 
combregar fora d’ella. Per a fomentar la presència de Déu 
durant tot el dia, s’hi recomanava pautar-lo amb breus 
pregàries, actes de fe, esperança i caritat, i jaculatòries. S’hi 
afegia, per als més avançats en la vida espiritual, un temps 
de meditació i la pràctica de l’examen de consciència, a més 
de practicar mensualment un recés i uns exercicis espirituals 
cada any. En una societat on la mort era tan present, la 
pregària pels difunts i les ànimes del Purgatori era molt 
practicada i estimada. 

Les tres principals devocions –Eucaristia, Cor de Jesús i 
Maria– tenien un ritme diari, setmanal, mensual i anual. 
Un tal ritme devocional se superposava a l’any litúrgic 
com una vida espiritual paral·lela, tot i els seus punts de 
coincidència, de tal manera que els mateixos temps forts 
litúrgics, com l’Advent, la Quaresma i la Pasqua, assolien 
alguns revestiments propis de les pràctiques de pietat de 
caràcter individual i amb poca expressió comunitària, fins 
a posar més de relleu la passió i mort de Crist que la seu 
resurrecció. 

Una elemental aproximació estilística a algunes de les 
devocions més conegudes, ens dóna unes característiques 
formals ben significatives que ajuden a fer més evident la 
intencionalitat religiosa, en el sentit estrictament teològic, 
que volien expressar. Entre els recursos més habituals, cal 
subratllar la reiteració d’aclamacions i fórmules de pregària, 
sovint enriquides per indulgències; l’entonació, amb una 
evident intenció emotiva; les enumeracions, per exemple 
dels agravis fets al Cor de Jesús en contrast amb les gràcies 
rebudes; els períodes oracionals de clara procedència oratòria; 
la selecció lèxica dels camps semàntics dels sentiments i els 
afectes; la presència del diàleg entre Crist i el fidel, amb la 
finalitat d’aproximar-los més íntimament i donar confiança, 
etc. Amb una clara intenció de seguir la tradició eclesial, 
ben sovint es recomanen pregàries d’origen medieval o del 
barroc, d’altra banda, com les de les sant Tomàs d’Aquino, 
procedents algunes de la mateixa litúrgia. 

Sense cap pretensió d’exhaustivitat, però amb el propòsit de 
fer present que algunes d’aquestes devocions han arribat fins 
als nostres dies, en farem un breu resum i comentari. 

La devoció a l’Eucaristia abasta diverses dimensions. En 
primer lloc, la personal o individual per a fomentar el diàleg 
amb Jesús i acompanyar-lo en tants Sagraris abandonats. 
Entre les formes més conegudes trobem la Comunió 
Espiritual o el desig de rebre a Jesús Sagramentat; la Visita 
al Santíssim en el Sagrari per suscitar actes de fe, adoració, 
acció de gràcies, contrició, ofrena i petició, amb la seua 
concreció en el popular “resar l’estació”, amb la recitació 
reiterada del Parenostre, l’Avemaria i el Glòria, entre 
altres elements; el també extensament practicat “el quart 
d’hora”, és a dir, els quinze minuts en companyia de Jesús 
Sagramentat, amb textos d’un intens i emotiu diàleg de 
Jesús i el fidel, tot invitant-lo a una relació d’amistat. En 
segon lloc, les celebracions comunitàries com les 40 Hores, 
amb l’exposició del Santíssim en la custòdia o en el copó; 
l’Hora Santa i el Trisagi a la Santíssima Trinitat. La creació 
d’associacions va permetre una continuïtat fins l’actualitat 
d’alguns elements fonamentals de la devoció eucarística com 
l’adoració en un ambient de pregària ben reglamentat, així 
nasqueren l’Adoració Nocturna Espanyola i la seua secció 
per a menors de setze anys, encara que amb vida pròpia, dels 
Tarsicis, amb la particularitat que les xiquetes i adolescents 
només podien pertànyer als denominats honoraris, és a 
dir, els que no assistien a les vigílies nocturnes. Finalment, 
i en tercer lloc, les manifestacions públiques, com el 
Corpus Christi, en la seua festa i processó, van contribuir a 
solemnitzar la fe en la presència real de Crist en l’Eucaristia, 
expressada en associacions com l’Apostolat de l’Oració i la 
Croada Eucarística, entre altres, i els Congressos Eucarístics, 
convocats per a diversos àmbits diocesans, nacionals i 
internacionals. 

La moderna devoció al Sagrat Cor de Jesús va ser d’una 
acceptació extraordinària en la sensibilitat de l’època de 
referència. Entre moltes altres expressions de fervor Crist, s’hi 
poden esmentar les següents: la festa, la dedicació del mes de 
juny al Cor de Jesús, l’acte de Consagració, privat i públic, 
els Primers Divendres de mes, els actes de desagravi amb 
motiu del Carnaval, les entronitzacions, també en l’àmbit 
familiar i l’erecció de monuments, com l’edificat al Real de 
Gandia en 1922, (Foto) convertit en lloc de peregrinació, 
actes eucarístics i concentracions d’associacions apostòliques. 
De Pius XI, autor de la fórmula de consagració, també prové 
la festa de Crist Rei, instituïda  en l’Any Sant de 1925, 
com una reacció davant l’amenaça religiosa que suposava el 
potent laïcisme de les democràcies modernes, després de la 
quasi desaparició de les monarquies catòliques. La celebració 
de les Cinc Visites, en el marc de la festa del Sagrat Cor de 
Jesús, va assolir un esplendor notori per ser una processó del 
Santíssim en cinc altars o visites, amb pregàries d’adoració, 
acció de gràcies o reparació.
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La devoció des d’antic a la Verge Maria, la Mare de Déu, 
va intensificar-se amb la declaració dogmàtica per Pius 
IX, el 8 de desembre de 1854, de la seua Immaculada 
Concepció, de tal manera que la Puríssima, amb la seua 
novena i solemnitat, d’altra banda celebrada des de temps 
immemorial, s’hi convertí en una referència religiosa cabdal, 
de tal manera que van aparèixer o renovar-se abundants 
devocions, a més de continuar amb la del Rosari i el seu 
mes d’octubre, i el ben conegut Rosari de l’Aurora, a vegades 
destorbat per alguns conflictes polítics i anticlericals; el 
mes de maig, un temps de nombroses iniciatives marianes, 
propici per a coronar imatges de diverses advocacions de 
Maria, com la dels Desemparats, a València en 1923, i a 
Gandia proclamada per l’ajuntament patrona de la ciutat 
en 1882, solemnitzada amb la seua novena, festa i processó. 
També, en alguns barris de la ciutat, la Mare de Déu d’Agost 
i la Confraria de l’Assumpció, les celebracions de la Mare de 
Déu de Gràcia, del convent de Santa Clara; de la de Loreto, a 
la plaça el seu nom i vinculada a la desapareguda ermita de la 
seua advocació; l’escapulari i jubileu del Carme, a la capella 
de les Carmelites; la Verge dels Dolors i el seu septenari, 
entre altres més. Les aparicions de Lourdes o Lorda en 1858 
van significar una expansió d’estima a la Puríssima en noves 
devocions i en la construcció de grutes en jardins particulars 
o espais públics.

Possiblement una de les devocions més populars va ser la 
Felicitació Sabatina, resada per primera volta al Seminari de 
València en 1859 i ben prompte estesa per tota la diòcesi, 
promoguda també per una associació homònima.  

La devoció als sants va ser ben practicada: sant Josep (Set 
Diumenges, novena, mes de març), sant Francesc de Borja 
(novena, festa patronal, processó) i el beat Andrés (novena 
i processó). Algunes festes de barri, com la de la Creu i els 
Sants de la Pedra, protectors dels llauradors, van perdurar 
durant molt de temps. 

La valoració bíblica i doctrinal, molt llastrada pel seu estil, 
de les publicacions de pietat i devoció, ha estat freqüentment 
considerada de valor nul. Nascudes en una època de gran 
pobresa teològica i bíblica, sí que aporten, a més del seu valor 
sociològic, una considerable informació sobre la traducció 
del missatge evangèlic i la seua vivència en una determinada 
època, sobretot en el problema, sempre actual, del llenguatge 
religiós i de les seues contaminacions ideològiques pròpies 
d’un determinat moment històric i cultural. Aquesta 
valoració no pot deixar de banda la qüestió lingüística pel seu 
valor antropològic en l’expressió de la religiositat personal i 
comunitària. Tot el conjunt de pràctiques i devocions, tret 
d’algun aspecte circumstancial, es va produir i practicar en 
castellà, de tal manera que va marcar, quasi definitivament, 
l’orientació cultural de l’Església, tant en els responsables 
como en el fidels, com una diglòssia permanent entre la vida 
quotidiana i la religiositat. La distinció entre una llengua 
religiosa i una civil ha estat devastadora per a la transmissió 

de la fe i la preservació de la tradició religiosa  valenciana, tal 
com l’evolució històrica ha anat confirmant fins a l’actualitat.  

L’expansió de les pràctiques de pietat en este període ha 
de relacionar-se amb l’extraordinària difusió de milions 
d’exemplars de devocionaris i un extens repertori de literatura 
espiritual, gràcies a entitats com l’Apostolado de la Prensa que 
pretenia, entre altres objectius, proporcionar una formació 
suficient en la cultura catòlica per tal de fer front als atacs 
laïcistes. La comprovada difusió d’aquestes publicacions 
va ser immensa a Gandia i la comarca. Les publicacions 
periòdiques van ser modestes, com Justicia y Caridad, de 
l’Asociación de Intereses Católicos; Venga a nos el tu Reino, 
dels jesuïtes, i Juventud, de les Congregacions Marianes. La 
Revista de Gandia, d’un abast més general, va ser un mitjà 
d’informació i opinió religiosa de notable seguiment lector. 

La qüestió social 

L’aproximació als problemes dels treballadors, encara que 
va preocupar en molts sectors catòlics, va estar sempre 
enfosquida per l’enfrontament amb altres visions del 
problema, com el socialisme i l’anarquisme, que tampoc van 
fer cap esforç per entendre la posició de l’adversari. Sense 
diàleg, la visió de molts responsables eclesiàstics defensava 
la necessitat d’una reforma individual de cada cristià com 
l’únic mitja per reformar el país, sense entrar en l’anàlisi de 
la complexa realitat social que donava suport al problema. 
La insistència que la qüestió social era una qüestió moral 
i religiosa exhortava als propietaris de terres i indústries a 
tractar als treballadors amb justícia i caritat, mentre animava 
als poc afavorits per la riquesa a acceptar la seua sort. Este 
plantejament, d’una banda, coincidia amb les classes altes i 
part de les mitjanes en la seua pretensió de tindre una certa 
exclusivitat sobre el catolicisme nacional; mentre, d’altra 
banda, deixava en una consideració purament assistencial la 
immensa tasca benèfica i caritativa de tantes congregacions 
religioses i associacions seglars. L’encíclica Rerum novarum 
(1891), del papa Lleó XIII, no va ser ben rebuda per grans 
sectors del catolicisme tradicionalista, de tal manera que 
l’esforç de creació de sindicats o agrupacions de treballadors 
catòlics, sobretot entre els llauradors, no va prosperar 
suficientment. Val a dir que estos sindicats no eren de classe 
i més bé pretenien harmonitzar els interessos dels propietaris 
i els treballadors i, en conseqüència, actuar de barrera contra 
la revolució proletària enemiga de la propietat privada i de 
l’Església. El resultat, però, va ser l’allunyament de les classes 
populars de la religió.  

A Gandia, per la seua mateixa estructura econòmica i social, 
no abundaven els conflictes laborals, tot i que existien greus 
problemes, com la usura o el treball estacional. Els models 
de resposta als problemes va tindre diverses tendències, 
com la creació de la Caixa d’Estalvis, que va possibilitar 
préstecs per a les despeses de cultiu, entre altres operacions; 
i l’obra de l’Asociación de Intereses Católicos, promoguda 
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per membres del clero col·legial i sostinguda per senyores 
benestants, va centrar la seua  dedicació en les dones, a les 
quals oferia escoles nocturnes, formació en els treballs de 
casa, catecisme, exercicis espirituals, sindicats femenins, 
lectura d’obres morals en els tallers, entre altres activitats. 
En pocs anys esta associació va desaparèixer. Encara en els 
anys 40 del passat segle, la pràctica de la lectura en algun 
taller seguia existint. Una altra alternativa, la dels sindicats 
catòlico-agraris va, ser molt desigual i, després d’un temps 
de notable expansió, van entrar en una llarga decadència i 
amb l’arribada de la dictadura de Primo de Ribera, en 1923, 
desaparegueren quasi completament. La conflictivitat social, 
tan intensa des de 1917, va minvar quasi totalment en els 
primers anys de la dictadura, mentre millorava la situació 
econòmica. Encara que, també a Gandia, alguns van avisar 
que, després del parèntesi dictatorial, tornarien els conflictes 
socials, en la pràctica no s’hi va fer res en el camp catòlic, 
a diferència dels sindicats socialistes que van saber aprofitar 
el tracte benvolent del govern i millorar la seua organització 
a Gandia i comarca, mentre creixia la consciència de classe 
entre els treballadors.   

Una espiritualitat per a temps de prova

El període posterior a la I Guerra Mundial és un temps nou, 
amb canvis profunds, però visibles en els espectacles com 
el teatre, el cinema, la música o l’esport, projectats sobre 
una societat cada vegada més plural en el pensament i en 
els moviments socials. En la nostra realitat més immediata, 
de cultura tradicional agrària i amb poca formació escolar 
i ben poca d’universitària, la propietat de la terra continua 
alimentant un fort classisme social i els mateixos moviments 
obrers encara arrosseguen messianismes propis del segle XIX, 
carregats de cientifisme mal paït i d’una irreligiositat acrítica. 
La mateixa Església, en bona part del seu clero, no participa 
en els grans moviments europeus bíblics, teològics i litúrgics, 
com el modernisme o els nous plantejaments exegètics, o 
fins i tot en l’expressió artística, encara enyoradissa del passat 
amb el neogòtic de l’església de les Esclaves o en algunes 
capelles del Palau ducal.

El tipus de cristià que va configurant-se, encara ancorat en 
el segle XIX, mostra un pietat molt estructurada, però amb 
poca creativitat, i eminentment afectiva i pràctica, d’expressió 
popular i exterior i alhora delerosa de centrar-se en la pròpia 
individualitat davant del misteri de Déu, amb una imatge 
ben present de la seua providència, a vegades amb algun 
punt de fatalisme. Una pietat centrada en Jesucrist, sobretot 
en la seua passió, en la presència eucarística i en el seu Cor 
misericordiós. Una devoció a la Mare de Déu molt marcada 
per l’afectivitat i el seu paper d’intercessió. La contemplació 
dels sofriments de Crist en la passió i en la maternitat de 
Maria s’adiuen amb la dura experiència de la vida de cada dia, 
on la malaltia, la mortalitat infantil, la pobresa, la condició 
de la dona, la por al futur, entre tantes altres realitats, 
mostren la fragilitat de la condició humana, que també, per 

la pràctica generosa de la caritat, s’hi vol mitigar. És per això, 
que no pot estranyar la contínua referència als novíssims, a 
l’escatologia, amb el perill de deixar el restabliment de la 
justícia a la fi dels temps, a la vida celestial. 

Possiblement, entre tantes actituds espirituals, apareix 
la fidelitat com la característica més comuna a totes elles. 
Una fidelitat, sense massa suport intel·lectual, però de gran 
constància i vitalitat, que prega, intenta viure segons els 
manaments de Déu i de l’Església, en el compliment del 
precepte dominical i en la caritat. Una fidelitat, en definitiva, 
que els grans canvis polítics, socials i militars dels anys 30 
van a posar a prova. 

La República i la guerra (1931-1939)

La proclamació de la República va produir un canvi radical en 
l’ordenament jurídic referit a la religió. En un primer moment, 
una carta de l’arquebisbe de València exhortava a acceptar 
i obeir els poders constituïts a tot el clero. La Constitució 
de 1931 va proclamar l’aconfessionalitat de l‘Estat, però en 
els articles 26 i 27 va legislar unilateralment sobre qüestions 
molt concretes que afectaven a l’Església catòlica, a les 
congregacions religioses i a la presència pública de l’acció 
pastoral. L’article 48 va declara la laïcitat de l’ensenyament, 
però l’Església podrà ensenyar la seua doctrina en els seus 
establiments, amb la corresponent inspecció de l’Estat. La 
posterior Llei de Congregacions i Confessions Religioses 
(1933) va desenvolupar una normativa encara més restrictiva 
sobre l’Església i la seua actuació en la societat. L’aplicació de 
la legislació es va concretar en un gran nombre de decrets: 
secularització de cementeris, matrimoni civil, divorci, 
dissolució de la Companyia de Jesús, supressió de qualsevol 
ajuda econòmica a l’Església, prohibició d’ensenyar a les 
congregacions religioses des de l’octubre de 1933, i altres, 
com les disposicions sobre el patrimoni artístic i la possible 
nacionalització dels béns de les congregacions religioses.  

La traducció al nivell local de la legislació republicana, no va 
ser uniforme. A Gandia, l’ajuntament va encetar una etapa 
de certa tolerància, inclús respectant el conveni econòmic 
fundacional amb l’Escola Pia fins a l’any 1933. Ben prompte 
la presència de les congregacions religioses va començar a 
canviar, així les Ursulines van tancar el col·legi, fundat en 
1904, quan van arribar a Espanya expel·lides per les lleis 
franceses de separació de l’Estat i l’Església i que, copiades 
ara per la República, les retornaven a França, on la situació 
sobre la situació legal de la religió havia evolucionat cap a 
una llibertat més consistent. La sort dels jesuïtes va ser molt 
més dràstica i el seu estranyament més total i en 1932 el 
Palau ducal va ser confiscat i obligà als religiosos a viure 
en cases particulars. Desapareixia un pilar fonamental de 
la comunitat cristiana de Gandia, que en els anys successius 
afectarà a les clarisses, les carmelites i la resta de congregacions 
religioses. L’Escola Pia serà transformada en Col·legi Gomar 
i els alumnes de Batxillerat assistiran a les classes del nou 
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Institut. Tant la Col·legiata com les altres presències quasi-
parroquials van continuar la seua activitat cultual i pública, 
encara que amb moltes restriccions i precaucions. 

La vivència religiosa, en el seu conjunt, va seguir igual que 
en el període anterior, amb les mateixes pràctiques de pietat, 
ara acollides en els temples i en les famílies. L’expressió 
pública de la fe va estar sotmesa a diverses prevencions de les 
autoritats municipal, amb el temor que s’hi produïren actes 
de violència. En aquest sentit, tant les processons patronals, 
del Corpus i altres, com les de Setmana Santa, van poder 
celebrar-se en ben poques ocasions. 

Les eleccions de febrer de 1936 van significar l’inici d’una 
etapa ja de clara persecució. A finals de març, totes les 
comunitats religioses ja van ser expel·lides de les seues 
residències i tancades les seues escoles. La mateixa Col·legiata 
va quedar ben prompte sense culte públic. Al mes de juliol, 
amb l’inici de la guerra, la seguretat dels preveres i religiosos 
va obligar-los a dispersar-se o amagar-se. Començava així 
l’època de l’Església clandestina. La incapacitat del govern 
central i els ajuntaments de controlar la violència contra les 
persones d’Església i, en general, dels catòlics més significats, 
a més dels adversaris polítics, va produir una etapa de terror 
amb episodis d’una violència extrema. A Gandia, que no 
va ser una de les ciutats valencianes més violentes, van ser 
assassinats 9 preveres, 5 jesuïtes, 1 escolapi i 3 religioses, 
mentre el nombre de seglars s’aproximà als 40. Els executors 
acostumaven a ser escamots itinerants d’assassins amb la 
missió d’exterminar a tot aquell que consideraren enemics 
de la revolució. La intervenció de les autoritats locals, inclús 
d’alguns anarquistes, van salvar a uns quants sacerdots i 
religiosos, a més de no denunciar els que sabien amagats en 
casa de familiars o amics. També la petició de diners per 
part d’algun milicià i el pagament per part de la família salvà 
la vida d’uns quants religiosos. Quan el govern començà 
a controlar l’ordre públic, a poc a poc va anar minvant la 
violència dels primers mesos de guerra. L’arquebisbe de 
València, absent per un viatge previ a la guerra, va poder 
contactar amb alguns preveres de la diòcesi i nomenar un 
vicari amb facultats per a exercir l’autoritat episcopal. Alguns 
sacerdots i religiosos, a Gandia, van poder celebrar la missa 
en diferents cases de família, administrar sagraments i visitar 
els fidels malalts i moribunds. Grups de dones catòliques es 
van organitzar i, des de la general precarietat, van socórrer 
amb menjar els detinguts en la presó establida en l’edifici de 
l’Escola Pia. En acabar la guerra, van seguir el mateix servici 
per als vençuts. 

La destrucció del patrimoni religiós i artístic produït, 
sobretot en els primers mesos de guerra, mereixeria un 
estudi específic. En alguns casos, com cremar les restes del 
beat Andrés Hibernón, van ser d’una manifesta inutilitat, 
tal com la devoció posterior ha confirmat a bastament. 
La desaparició de les obres d’art de la Col·legiata, a ben 
segur un robatori ben planificat, s’ha vist d’alguna manera 

corroborat en ser detingut, en 1939, un fugitiu que volia 
passar a França i portava un bagul amb les millors peces 
de l’orfebreria per al culte de l’església de l’Escola Pia o la 
també robada crònica manuscrita de l’esmentada institució, 
recuperada en 1981. Com en altres casos de la història, el cicle 
reformista i revolucionari, tacat per tanta sang, va acabar 
amb la instauració d’un règim autoritari, amb la consegüent 
involució en tots els sentits, també en l’estrictament religiós.      

LA VIDA CRISTIANA ENTRE LA CONTINUÏTAT I 
EL CANVI (1939-1962)

En acabar la guerra, l’Església se sentia ferida, en primer 
lloc, per l’assassinat de 2.184 sacerdots diocesans, entre 
ells 13 bisbes; 2.365 religiosos, 283 religioses i un gran 
nombre de seglars significats catòlicament. En segon lloc, 
per la situació dels catòlics, de les diverses comunitats, que 
necessitaven immediata atenció espiritual,  reorganització i 
poder expressar públicament la seua fe; i, finalment, avaluar 
la destrucció d’esglésies i convents, i planificar la seua 
reconstrucció. La magnitud de la tragèdia viscuda era ben 
difícil d’explicar i assimilar, no sols humanament, sinó també 
des de la fe, de tal manera que van anar apareixent cartes 
episcopals que pretenien, sense entrar en la consideració de 
les causes immediates del problema, interpretar el que havia 
passat amb el recurs a la història (croada, reconquista), a 
la tradició bíblica (la presència del mal, la purificació del 
pecat), a la patrística (l’intent de destruir la ciutat de Déu), i 
d’altres, com la referència a la providència divina que sempre 
trau el bé des del mal. Va ser freqüent, amb una gran càrrega 
psicològica, considerar que el drama viscut era com un cos 
estrany que calia expel·lir de la tradició nacional catòlica. 

El balanç de destrucció en tots els sentits necessitava, a més, 
ser assimilat en el context polític d’un Nou Estat sorgit 
d’una victòria militar, aconseguida per una conjunció de 
diverses forces polítiques que calia unificar des d’un poder 
únic i autoritari, personalitzat en el general Franco, dotat 
de capacitat legislativa i executiva. Per a donar coherència 
ideològica a les diverses tendències, només el catolicisme 
podia oferir una cobertura acceptada per tots, encara que 
en diferent grau. Encara, en plena guerra, va començar la 
tasca de rectificar en sentit catòlic la legislació republicana i 
la seua aplicació. La revisió va abastar tots els aspectes que 
tenien alguna relació amb l’Església: la Llei de Confessions i 
Congregacions Religioses, la confiscació de béns eclesiàstics, 
el matrimoni civil i el divorci, l’ensenyament en tots els seus 
nivells, els cementeris i una extensa llista d’assumptes de 
més o menys importància. La profunda revisió legislativa 
arribà a la seua consagració més alta en el Concordat de la 
Santa Seu amb l’Estat, en 1953, que tornava a la més estricta 
confessionalitat oficial, reconeixia a l’Església el caràcter 
de societat perfecta i garantia el lliure i ple exercici del seu 
poder espiritual i de la seua jurisdicció, i el lliure i públic 
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exercici del culte, la supervisió de l’ensenyança respecte de 
la doctrina i moral catòliques, el manteniment econòmic del 
clero i el culte, entre altres molts acords bilaterals, entre els 
quals, per la seua importància, el dret de presentació, atorgat 
a l’Estat, per al nomenament dels bisbes, en la mateixa línia 
del conveni que ja s’havia signat en 1941. 

Al nou context polític espanyol, s’hi afegia la conjuntura de 
la II Guerra Mundial, que enfrontava els sistemes totalitaris 
amb les democràcies occidentals, amb la col·laboració 
transitòria de l’URSS. L’Església va viure molt aïllada de la 
resta del catolicisme europeu, que ja començava a canviar 
profundament, inclús en els seus plantejaments pastorals en 
diàleg amb la cultura moderna. La posterior “guerra freda” 
entre el comunisme i la democràcia occidental, encara va 
reforçar més la convicció del Règim franquista i d’una part 
important dels catòlics espanyols, de ser la reserva espiritual 
de l’Occident contra el materialisme ateu. L’excepcionalitat 
catòlica espanyola va coincidir amb el pontificat de Pius 
XII, que va mantenir unes relacions molt especial amb les 
autoritats, tan evident en el Concordat, i que va ser el papa 
admirat i respectat pels catòlics espanyols d’una manera 
entusiasta. 

La concreció de la restauració del catolicisme en la diòcesi de 
València i, en conseqüència, a Gandia, va ser orientada per 
l’arquebisbe Prudencio Melo i Alcalde, tant en unes quantes 
cartes o exhortacions pastorals com en l’acció de govern. 
D’una manera sintètica ho podríem resumir així: prioritat 
de la restauració espiritual en tots els seus aspectes (culte, 
predicació, formació catequètica, testimoni, acció apostòlica 
dels seglars, tornar als bons costums tradicionals en l’exercici 
de la pietat); moral professional i moral pública (espectacles, 
ball); atenció als problemes derivats de la legislació republicana 
(matrimoni civil, divorci, regularització canònica de les 
parelles de fet, reconciliació de les esglésies profanades i dels 
cementeris); preparar, després de rebre els informes de cada 
parròquia, un pla de reparació i construcció de temples. 
S’exhortava, en definitiva, a superar quan més prompte millor 
l’etapa republicana i tornar a la tradició catòlica i nacional 
de sempre, tot oblidant que la crisi dels anys 30 havia posat 
en evidència que en la societat ja hi havia diverses ideologies 
i valors, que seguien presents encara que de forma latent. 
De moment, després del trencament polític i religiós viscut, 
rebutjada l’evolució, va prevaldre la restauració i la involució, 
amb conseqüències que aniran fent-se evidents des dels anys 
60 del segle XX.  

Les directives diocesanes van ser aplicades a Gandia, quan ja 
experimentava una creixença moderada en nous barris, com 
el de Natzaret, format per immigrants de l’interior peninsular 
o el de l’Estació, amb magatzems de taronja i indústries 
auxiliars, o el residencial entre el passeig de Germanies i 
República Argentina. Les dificultats d’integració dels nous 
vinguts, l’emigració a Europa i els inicis del turisme, entre 
altres factors, van marcant el trànsit d’una ciutat agrària i 
comercial a una de predomini del sector de servicis. 

La restauració material dels edificis destinats al culte va ser 
prioritària perquè la destrucció parcial de la Col·legiata i 
la total de Sant Josep van obligar a ubicar-se en l’església 
de l’ex-convent de Sant Roc. S’instituí una Junta Pro-
Restauració de la Col·legiata amb quotes voluntàries, però 
les obres van avançar molt a poc a poc i, a més, no van seguir 
l’antiga estructura de l’absis, que ha quedat sense una solució 
definitiva. Les esglésies i cases de jesuïtes i escolapis van 
necessitar de grans reparacions. Els convents i cases de les 
congregacions femenines van poder restaurar de manera més 
ràpida. Els grans desperfectes de les ermites de Santa Anna 
i Sant Antoni les van deixar en situació molt precària fins 
a les restauracions de finals de segle. Amb l’ajuda generosa 
de molts fidels, s’hi van poder renovar alguns sagraris, 
campanes, imatges i ornaments litúrgics en totes les esglésies 
de la ciutat. 

La restauració espiritual va ser molt complexa. En l’aspecte 
del culte i la pietat, des d’abril de 1939, a vegades de 
manera provisional, la missa i la vida sagramental es va 
recuperar ràpidament, fins i tot la celebració de les Primeres 
Comunions i els exercicis de pietat, tal com s’han descrit 
en anteriors pàgines. La celebració de la Setmana Santa, 
des de 1940, va ser normal, però sense la presència de les 
confraries, refundades o reorganitzades en els anys 50. El 
retorn a l’expressió pública de la fe va ser molt ràpida per 
la celebració de missions populars, processons, congressos 
eucarístics i marians, peregrinacions a santuaris marians, la 
visita de relíquies insignes d’alguns sants i la reconstrucció 
de Monument al Sagrat Cor de Jesús, constituït en un centre 
d’atracció espiritual. 

Organització eclesial

La diòcesi va anar avançant en la restauració de la vida 
cristiana i el seu nou arquebisbe Marcelino Olaechea (1946) 
(Foto), molt preocupat per l’ensenyança catòlica i l’acció 
social, va impulsar una important renovació, per exemple, 
en l’organització parroquial i en la catequesi. La Col·legiat 
havia perdut alguns canonges i l’abat don José Sola, (Foto) 
després d’uns anys de notable activitat, fins i tot com a 
conferenciant, va perdre la salut i restà impossibilitat fins 
a la seua mort en 1954, de tal manera que va funcionar en 
un règim més clarament parroquial. En 1953 es crearen 
les noves parròquies de Sant Josep, Sant Nicolau, Sagrada 
Família i Crist Rei. En els sectors de Marxuquera i Natzaret, 
en la perifèria urbana, també s’hi consolidà  o establí la 
presència eclesial. 

Les congregacions religioses van augmentar amb la fundació 
de les Escòlapies en 1942. La Companyia de Jesús continuà 
la seua obra pastoral i educativa amb l’aportació de desenes 
de jòvens sacerdots que tenien a Gandia la seua Tercera 
Provació, en períodes aproximadament d’un curs, des de 
l’any 1948. La seua formació espiritual es completava amb 
la pràctica pastoral en els barris, parròquies de la comarca, 
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escoles i, en especial, amb els jòvens. Els escolapis van poder 
tornar immediatament a la seua activitat en l’església i en 
l’escola. Les congregacions femenines van continuar la seua 
vida i missió amb normalitat.

La creació del Secretariat de Caritat va significar una nova 
forma d’acostar-se als problemes personals i familiars propis 
de l’empobrida societat de la postguerra. En 1948, en el 
terme del Real de Gandia es va fundar el Preventori Infantil 
per a acollir i educar xiquets i xiquetes en situació difícil per 
orfandat o per problemàtica familiar. 

A diferència de l’etapa anterior, les publicacions periòdiques 
de caràcter religiós van ser molt escasses. El full diocesà  
Aleluya, adaptat a cada parròquia, va ser una publicació 
setmanal estable. D’abast més reduït van continuar les 
publicacions procedents de l’Apostolat de l’Oració i les 
Congregacions Marianes, animades pels jesuïtes, mentre 
algun col·legi, com el de l’Escola Pia, tenia la revista Ruta. 
L’emissora de Ràdio Gandia transmetia actes religiosos amb 
certa assiduïtat. 

Restauració i pastoral de cristiandat

La persistència de la idea de la unitat catòlica, és a dir, de 
considerar la societat com a subjecte cristià, sense pluralisme 
ni anticlericalisme públic, impulsà un gran programa de 
recatolitzar el país. Continuà la religiositat individualista, 
sense un clar sentit social i comunitari, possiblement per la 
transferència a l’Estat de la justa distribució de la riquesa, 
sense necessitat de cap proposta política. La centralitat de 
l’individu es basava en el compliment dels Manaments, en la 
insistència sobre l’afectivitat i la sexualitat, mentre la moral 
pública era competència de la vigilància de l’Estat en estreta 
col·laboració amb l’Església. 

La pastoral de masses va escenificar la catolicitat social, mentre 
decreixia el cos estrany dels qui havien portat la perversió 
en l’etapa republicana, fins a l’extrem de no considerar-los 
espanyols. A Gandia l’esmentada escenificació va començar 
amb la celebració de missions populars, la primera en 1943 
i la segona en 1953. La missió era una complexa operació 
dirigida per missioners de diverses congregacions religioses 
vinguts de fora de la ciutat que pretenien crear, en uns pocs 
dies, una atmosfera celebrativa i d’adoctrinament d’una 
gran intensitat emocional amb un horari de matí i vesprada 
amb devocions públiques, processons, sermons, misses i, 
sobretot, amb la insistència de confessar-se i canviar de vida 
i combregar. En la missió de 1943, la ciutat va ser dividida 
en quatre zones per arribar més fàcilment al conjunt de la 
població. 

L’esdeveniment més important d’aquesta pastoral de masses 
va ser la celebració del Congrés Eucarístic i Marià de 
l’arxiprestat de la comarca, en maig de 1947, amb la finalitat 
de glorificar a Jesús Sagramentat, regenerar i salvar les ànimes. 

Amb una important presència de bisbes, religiosos de nom, 
i una organització excel·lent, recolzada per una propaganda 
immensa, s’alçà, a la nova plaça de Crist Rei, un gran altar 
amb templet com a centre de les celebracions. Cada dia era 
dedicat a un grup social (sacerdots, jòvens, dones, infants) i 
el darrer al conjunt de l’arxiprestat. A més dels actes litúrgics, 
els grups d’estudi, amb algunes ponències prèvies, van 
elaborar unes conclusions, de gran interès per a conèixer, tan 
sols amb alguns matisos, la continuïtat amb l’etapa anterior 
respecte de l’Eucaristia i les devocions al Sagrat Cor de 
Jesús i a la Verge Maria. El Congrés va significar l’expressió 
pública de fe més gran coneguda a Gandia i la seua comarca, 
quantificada en uns 100.000 persones. 

Les peregrinacions van ser una forma molt estesa de projecció 
pública de la fe, sobretot amb les visites organitzades de grups 
i associacions als santuaris marians, des dels més propers de 
València, als del Pilar de Saragossa, Lourdes i Fàtima.

La visita de relíquies insignes d’alguns sants van ser l’ocasió 
d’organitzar grans manifestacions populars d’adhesió a la fe i 
a les devocions dels sants. A principis de l’any 1949 arribaren 
les relíquies del Cor i la Llengua de sant Josep de Calassanç i 
durant uns dies, des de l’Escola Pia i el Col·legi d’Escolàpies, 
s’organitzaren actes de culte, processons, conferències, 
reunions de mestres nacionals i d’escoles catòliques, activitats 
d’alumnes i exalumnes, i obres de caritat, de tal manera que, 
amb el Congrés de 1947, s’arribà a l’expressió més perfecta 
d’aquella pastoral de restauració catòlica que havia presidit 
l’orientació de l’Església des de 1939, confirmada amb la 
presència i col·laboració de l’autoritat civil i militar. Encara, 
en 1956, la visita de la relíquia del crani de sant Ignasi de 
Loiola va ser com una nova manifestació pública d’aquell 
esperit d’un catolicisme plenament identificat amb la 
societat. La relíquia, des del Palau ducal, visità els llocs més 
relacionats amb sant Francesc de Borja, i, en tot moment, 
mostrà la identificació de la ciutat amb la Companyia de 
Jesús, present des del segle XVI. 

En el context d’aquesta pastoral de masses, amb un caràcter 
minoritari, però viscuda amb intensitat, va anar creixent una 
pastoral d’interiorització de la fe, promoguda especialment 
pels jesuïtes, com els Exercicis espirituals d’inspiració 
ignasiana, en règim tancat o obert, amb la important 
derivació d’una direcció espiritual personalitzada, a càrrec 
d’experts jesuïtes. 

Encara que no tingueren una gran presència entre nosaltres, 
també van ser conegudes i practicades les Exercitacions 
per un Món Millor, del jesuïta Lombardi, com també la 
participació en els Cursets de Cristiandat, unes convivències 
de gran intensitat emotiva i amb notables fruits de conversió.   

Tota la pastoral, tan breument resumida, formava part d’una 
visió de l’Església molt centrada en el magisteri pontifici i 
en la seua intervenció en tots els aspectes de la vida cristiana 
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i social del moment. La figura del papa Pius XII mostra bé 
una eclesiologia vertical del Vicari de Crist, amb una Església 
visible i segura des de Roma. Del mateix papa van eixir 
també intents de superar qualsevol juridicisme eclesiològic, 
amb la doctrina del Cos Místic de Crist, tal com explicità 
en l’encíclica Mystici corporis (1943). De gran importància 
va ser el foment de l’esperit missioner amb campanyes, 
publicacions i contactes, precisament en els anys que van 
precedir el procés de descolonització.  

En aquesta època, després de la tragèdia de la guerra, la 
figura del sacerdot, guia i model dels fidels, va configurar-se 
amb un considerable idealisme per la seua missió cultual i 
per la separació del món que significava el seu caràcter de 
consagrat, tal com ho va explicitar el papa Pius XII en la 
seua exhortació apostòlica Menti nostrae (1950). Són els anys 
de gran creixença vocacional en el seminari de València i en 
les cases de formació de religiosos i religioses, considerats, 
aquests darrers, membres qualificats de l’estat de perfecció 
cristiana. 

Des d’una perspectiva més general, cal esmentar els testimonis 
admirables de fe i caritat de molts seglars, entusiastes de la 
causa de l’Evangeli i al servici dels més necessitats. La seua 
actitud i la de tants senzills cristians i cristianes va fer possible 
refer la convivència normal entre els veïns de carrer i barri, 
un poc abans considerats adversaris polítics i religiosos.  

Litúrgia i vida sagramental

L’aproximació teològica a la Litúrgia no avança, tot i que 
l’ensenyament del magisteri pontifici, com en l’encíclica 
Mediator Dei, de1947, ha expressat el sentit de la litúrgia 
com, el culte públic ofert per Crist, Cap de l’Església, a Déu 
Pare, tot recordant el sacerdoci comú dels fidels i, per això 
mateix, animant a tots a una participació més activa en les 
celebracions litúrgiques, sobretot en la missa. En el marc 
de l’any litúrgic, la reforma de la Setmana Santa, decretada 
en 1955, va ser d’una transcendència extraordinària perquè 
va retornar les celebracions al seu ritme i horari més ajustat 
als evangelis i va restaurar plenament la Vigília Pasqual, 
que s’havia de celebrar cap a la mitjanit entre el dissabte 
i el diumenge. Desapareixia així el Dissabte de Glòria, 
que retornava al seu caràcter alitúrgic en l’espera de la 
Resurrecció. Aquesta reforma va ser obligatòria des del 
Diumenge de Rams de 1956, però la seua incorporació a 
la mentalitat religiosa tradicional va ser difícil, entre altres 
raons, perquè coincidia, entre nosaltres, amb la restauració 
o refundació de les confraries de Setmana Santa, procedents 
d’una religiositat ben anterior a les noves orientacions de la 
litúrgia. Les noves normes sobre el dejuni eucarístic, també de 
la mateixa època, van ser més ajustades a la realitat humana i 
social del moment. Curiosament el privilegi de la butla de la 
Croada sobre la reducció del dejuni i abstinència en el temps 
de quaresma, a canvi d’una almoina, va continuar vigent a 
Espanya. 

La percepció de la missa en el seu sentit sacrificial continuà 
com en l’etapa anterior, però va créixer la preocupació per 
la participació dels fidels en la celebració eucarística. S’hi 
intensificà la participació amb el recurs a la “missa dialogada”, 
facilitada pels missals bilingües, per tal de fer més accessible 
la llengua llatina litúrgica. L’expressió “oir missa” encara era 
d’ús habitual i els devocionaris continuaven recomanant, 
per exemple, meditar sobre la Passió de Crist durant la 
celebració. A poc a poc, però, van minvar les pràctiques de 
pietat durant la missa, en benefici d’una participació més 
activa. Hi ajudà molt la presència de les escolanies de xiquets 
i els cors, tant en la solemnitat de la celebració com en els 
cants de tot el poble. 

La vida sagramental va continuar com en etapes anteriors, 
però el sagrament de la Penitència va ser molt més freqüentat, 
d’acord amb el profund sentit de pecat. La missa dominical, 
revestida del caràcter de precepte, va ser considerada una 
obligació ineludible. La comunió freqüent i la Primera 
Comunió, amb una preparació cada vegada més cuidada, 
van aconseguir una gran acceptació entre els fidels.

Pràctiques de pietat i devoció

La continuïtat de les pràctiques de pietat continua el seu 
camí normal, centrades com sempre en l’Eucaristia, el Sagrat 
Cor de Jesús i la Verge Maria. Continua també la intenció 
popular de “guanyar indulgències”, sobretot per a aplicar-les 
a les ànimes del Purgatori.

La devoció eucarística, en el seu nivell comunitari, se 
centra en l’adoració del Santíssim, segons les conegudes 
pràctiques de l’Hora Santa, el Trisagi i les 40 Hores. En 
el nivell individual, la recomanació de la visita al Sagrari, 
amb el rés de l’Estació, la meditació del “quart d’hora” i els 
Primers Divendres de mes, entre altres pràctiques. També 
les associacions, com l’Adoració Nocturna i els Tarsicis, 
coneixen un bon moment d’expansió.

El Sagrat Cor de Jesús, per la varietat de les seues devocions, 
té una amplitud especial: les festes, el mes de juny, les visites 
al Monument, les Cinc Visites, les entronitzacions en les 
cases, les consagracions d’entitats i pobles, la visita de la 
“capelleta” a les cases, i altres pràctiques de caràcter més 
personal.

La devoció a la Verge Maria té un relleu extraordinari 
en el mes de maig, fins i tot en les escoles, amb les seues 
ofrenes de flors, pregàries i càntics. La celebració de l’Any 
Sant Marià (1953-1954) va manifestar, de moltes maneres, 
una multitudinària devoció a la Verge. Les devocions més 
populars, com la Sabatina, continuen amb força. El Rosari 
en família, amb croades com la del P. Peyton, té també 
un ressò extraordinari entre els fidels. L’any 1950, amb la 
definició dogmàtica de l’Assumpció de Maria, la devoció 
encara és més estesa, per exemple, en la Col·legiata de 
Gandia, dedicada a aquest misteri marià. 
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La devoció als sants també segueix molt similar a l’etapa 
anterior, per exemple en el cas de Sant Josep, ara també 
proposat per a cristianitzar la Festa del Treball amb una 
celebració del Sant Obrer. La devoció al beat Andrés 
Hibernón, amb la novena, la processó, la festa, les visites 
a la seua capella i les pregàries individuals, s’hi consolida 
com una de les característiques més notables de la pietat 
ciutadana. Apareixen també les particulars celebracions dels 
sants patrons d’oficis, fins i tot de les criades o treballadores 
domèstiques encomanades a la protecció de santa Zita, a 
l’església dels jesuïtes. 

La formació religiosa

La transmissió de la fe és basa en la coherència entre la 
família, la parròquia i l’escola, evidentment a diferents 
nivells. La família, sobretot les mares, ensenyen les pregàries 
de nit i matí als fills, el rosari, l’ambientació religiosa de la 
casa amb imatges i quadres. 

La parròquia i les esglésies de religiosos dediquen una 
gran atenció a l’ensenyança del catecisme. Hi actuen 
catequistes procedents de l’Acció Catòlica, sobretot dones, 
Congregacions Marianes i altres. Els catecismes, preparats 
per la Delegació Diocesana de Catecismes, són una 
adaptació de l’escrit pel franciscà Pere Vives, en el format 
habitual de preguntes i respostes. Va ser dividit en tres graus 
o nivells, acompanyats per l’exposició de la Història Sagrada, 
encara sense l’actualització que iniciava la Comissió Bíblica 
Pontifícia sobre els gèneres literaris, per exemple en els onze 
primers capítols del Gènesi, en 1948. L’esmentada Delegació 
Diocesana va editar una guia didàctica per a cada grau, on 
insistia en la necessària referència als Evangelis per part del 
catequista i la introducció de pràctiques escrites i dibuixos 
en l’ensenyament del catecisme. La difusió pública de la 
Doctrina Cristiana es va aconseguir amb la celebració de 
certàmens catequístics, dotats amb premis, on participaven 
alumnes de totes les escoles davant d’un nombrós públic. 
Des de l’any 1957 va ser obligatori en la diòcesi el catecisme 
preparat pel Secretariado Catequístico Nacional. 

La formació religiosa en l’àmbit escolar, tant en les escoles 
nacionals com en les altres, va ser obligatòria com a 
assignatura amb exàmens i qualificacions, tant en Primària 
com en Secundària. Els textos, amb aprovació oficial, eren 
una ampliació del catecisme, amb seccions dedicades a la 
Història Sagrada i del Nou Testament, la dogmàtica, la 
moral i la litúrgia. 

Les obres apostòliques

Els agents pastorals procedents de parròquies, congregacions 
religioses i associacions de fidels van actuar amb gran 
dedicació i intensitat en la difusió de la fe catòlica, encara 
que sense una planificació de conjunt. S’hi obriren nous 
camps d’apostolat, sobretot en zones deprimides o marginals 

com el barri de Natzaret, de població immigrant, o algun 
sector del Grau. La Companyia de Jesús, des de 1943, amb 
les Congregacions Marianes i altres grups, va desenvolupar 
una important acció social, la creació d’una parròquia i 
l’atenció als xiquets i xiquetes, tant en la catequesi com en 
activitats d’esplai i campaments. 

L’Acció Catòlica, en totes les seues seccions, va continuar amb 
l’orientació doctrinal del papa Pius XI. La rama de Dones 
tenia uns locals en el carrer de sant Francesc de Borja, amb 
un saló d’actes o teatre, amb un extens programa d’activitats 
formatives i culturals. L’àmbit d’actuació de l’Acció Catòlica 
va abastar accions concretes, com el Congrés Eucarístic 
o les Missions populars, i presència contínua en les noves 
parròquies i en el Preventori Infantil. L’estructura social i 
econòmica de la ciutat no va demandar els moviments 
especialitzats de l’Acció Catòlica, com la HOAC, la JOC o 
la JARC, entre altres, ben poc coneguts entre nosaltres, però 
d’extraordinària importància en altres llocs. 

Les associacions, com les Congregacions Marianes, les Filles 
de Maria i les naixents confraries de Setmana Santa, que ja 
en 1955 s’agruparen en una Junta Major, van continuar o 
encetar les seues activitats apostòliques, mentre apareixien 
grups de jòvens, com el de la parròquia de Crist Rei o el 
“Gaudeamus”, a l’Escola Pia, amb una orientació més 
actual i que integrava xics i xiques en un mateix projecte de 
formació i actuació apostòlica. La presència de l’Opus Dei 
va ser ben notòria, entre altres raons, per la llibreria Bairén, 
de caràcter religiós. 

Els canvis que van començar a produir-se, no sols en 
l’economia, entre 1958 i 1962, anunciaven d’alguna manera 
el final d’una etapa en la història religiosa de la ciutat, tal 
com, efectivament, s’hi confirmà en els anys 60. 

LA RELIGIÓ I EL NAIXEMENT D’UNA NOVA 
SOCIETAT (1962-1990)

En uns trenta anys, aquella ciutat, que encetava la dècada 
prodigiosa dels anys 60 del segle XX amb uns justets 20.000 
habitants, estrenava els anys 90 amb més de 50.000 habitants. 
La transformació, no sols demogràfica, venia propiciada per 
una convergència de factors d’una intensitat ben difícil de 
trobar en la seua història. En pocs anys la seua economia, 
en gran part agrícola, canviava el rumb i s’hi tornava de 
servicis  amb alguna presència industrial. El turisme, en 
part internacional, animava a construir  i transformava els 
bancals i les marjals en places i carrers, vora la línia de la 
costa. L’escenari físic canviava encara més decisivament amb 
l’arribada d’immigrants de l’interior i del sud peninsular, 
mentre els pobles de Beniopa i Benipeixcar, sense cap 
consulta popular, eren inclosos en el terme de Gandia. Un 
altre moviment migratori s’hi produïa cap a Europa, ara 
protagonitzat per molts jòvens. 
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Als canvis demogràfics i físics, s’hi afegiren, com en una 
tempesta sincronitzada, l’evolució del tardofranquisme, 
abocat a un futur impossible, la transició a la democràcia 
i la legislació que tractava de posar al dia el que ja s’havia 
iniciat en temps de la II República. Els fills de llauradors i 
comerciants ja no tornaven ni al camp ni a la botiga, sinó 
que s’encaminaven als estudis superiors per esdevenir els 
nous professionals d’una societat nova. També naixia, com 
el ciment que unia factors tan diversos, una cultura laica, 
sense lligams amb la tradició catòlica més immediata i que 
encara, entre una bona part de la població, continuava 
donant forma i caràcter a la religiositat general, que anava 
a ser sacsejada per les orientacions de l’Església universal 
reunida en un concili, el Vaticà II, entre 1962 i 1965.  Una 
transformació tan profunda i extensa, produïda a poc a 
poc en alguns països europeus, entre nosaltres s’assemblaria 
més a una crisi traumàtica que a una evolució normal de 
creixença. 

Les conseqüències d’aquest capgirament social i cultural, 
descrit d’una forma molt sintètica, van aparéixer ben 
prompte i van començar a donar forma a una societat, a una 
nova ciutat, ben diferent de la que hem descrit en pàgines 
anteriors. La immediatesa  i la ràpida transformació, produïda 
per la convergència de tants elements diversos, no va facilitar 
una reflexió sobre el procés que s’hi vivia i tampoc va ser 
descrit amb treballs sociològics de camp. Desconeixem, amb 
informació solvent,  l’impacte produït en la integració dels 
nous vinguts peninsulars en la nostra societat i cultura; com 
tampoc sabem, de forma fiable, quins canvis es van produir 
en els nostres jòvens emigrats a Europa o en la incidència del 
turisme en els costums i tradicions populars. 

En el camp religiós els canvis van ser molt significatius i 
accelerats. D’una manera molt sumària, s’hi podrien descriure 
així, en primer lloc, pel procés de desvinculació d’una part 
important de l’Església del règim polític franquista, ja 
ben evident des de l’aplicació del decret conciliar sobre la 
llibertat religiosa  en l’ordenament jurídic espanyol (1967), 
sense abandonar la confessionalitat oficial; l’Assemblea 
Conjunta de Sacerdots i Bisbes (1971) i el document dels 
bisbes sobre l’Església i la comunitat política (1973). Fruit 
de la llibertat religiosa, en 1974, s’establia en la nostra ciutat 
una capella baptista. Posteriorment, entre 1976 i 1979, uns 
quants acords de la Santa Seu amb l’Estat, encaminats a la 
revisió del Concordat de 1953, van produir conseqüències 
tant importants com el final del privilegi de presentació de 
l’Estat en el nomenament de bisbes.

En segon lloc, l’avanç de la secularització de la societat, 
molt diferent de l’anticlericalisme anterior a 1939, encetava 
un procés de pèrdua d’interés respecte de la religió, derivat, 
en part, dels canvis socials de consum i benestar, ja visibles 
al final de la dècada dels 70. En els anys següents entra 
un altre factor de secularització per la legislació sobre el 
matrimoni, el divorci i la interrupció de l’embaràs, que, per 

la seua directa relació amb la moral catòlica, van produir 
problemes d’assimilació i discerniment entre els cristians, 
com recordava el document episcopal sobre la presència i 
actuació dels catòlics en la vida pública (1986), amb la 
invitació als creients de mantenir els seus valors i conviccions 
en el treball i en tots els camps socials.  

Una altra conseqüència, des de la perspectiva de l’educació 
i la cultura, va ser la transformació de tot el sistema escolar, 
amb el desenvolupament de l’article 27 de la Constitució 
de 1978, amb els evidents problemes de reconeixement 
dels centres d’ensenyament d’iniciativa social, com els 
catòlics, posteriorment solucionats parcialment amb els 
concerts econòmics dels centres privats amb l’Administració 
pública. Una qüestió, de més gran abast, va ser la tendència, 
fomentada des d’algunes instàncies polítiques i molts mitjans 
de comunicació, de crear una cultura no sols al marge de 
l’Església, sinó allunyada de les seues arrels cristianes i de 
les seues grans figures de la literatura, l’art i el pensament. 
En el nostre àmbit valencià, la universitat va contribuir 
àmpliament en la difusió d’una cultura que assimilava, a 
vegades acríticament, els grans corrents del pensament, com 
el marxisme o l’estructuralisme, a més del vell cientifisme 
positivista. En alguns grups, al mateix temps, naixia l’interés 
per la llengua i cultura valenciana, en el context de l’oposició 
política, sense a penes relació amb la religió, tot i l’esforç 
d’alguns membres del clero i significats grups de seglars. En 
definitiva, com va dir el papa Pau VI, “el trencament entre 
l’Evangeli i la cultura, és, sens dubte, el drama del nostre 
temps.”

La convocatòria pel papa Joan XXIII del Concili Vaticà 
II va produir grans interrogants en l’Església espanyola, 
acostumada a una certa actitud defensiva davant la 
modernitat, amb poca preparació teològica i allunyada dels 
grans debats intel·lectuals ben presents a l’Europa Occidental 
i Estats Units. El desenvolupament de l’assemblea conciliar 
va evidenciar la divisió interna del catolicisme espanyol, amb 
un cost important en problemes personals i de convivència. 
L’eclesiologia del Poble de Déu, de l’Església en comunió, 
l’obertura als problemes humans, socials i culturals de tot el 
món, la valoració de la Paraula de Déu i la renovació litúrgica, 
van anar fent possible una recepció del Concili i del seu 
esperit amb un gran esforç d’estudi, comprensió i aplicació 
per part de molts catòlics. En alguns moments, però, la falta 
d’una clara identitat catòlica en el diàleg amb el món, va 
produir actituds que diluïen la fe en la cultura ambiental; 
mentre, d’altres, continuaven a la defensiva davant un món 
que consideraven perdut per a la fe. 

Organització eclesial

En aquesta època es va configurar l’actual xarxa de 
parròquies. La Col·legiata, en 1965, va ser restablerta amb 
el nomenament de l’abat Carlos Pérez Monzó, canonges 
adscrits i canonges honoraris o rectors de les noves parròquies 
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erigides en 1953. En el context del Vaticà II, la restauració 
mirava més al passat que a les noves orientacions pastorals. 
A les parròquies existents, s’hi afegiren Nostra Senyora del 
Mondúver, de Marxuquera (1965), Santa Anna (1969), Sant 
Francesc de Borja (1978) i les de Santa Maria Magdalena 
i Sant Cristòfol, per l’annexió al municipi de Gandia dels 
pobles de Beniopa i Benipeixcar, respectivament (1965). La 
de Santa Anna, confiada als jesuïtes, situada en un barri 
marginal d’immigrants, va distingir-se per una pastoral de 
caràcter social, amb una gran atenció als xiquets i jòvens, 
gràcies a un extens programa d’activitats catequètiques i 
formatives, amb campaments d’estiu i la creació de l’escola 
Jesús Obrer. La col·laboració apostòlica de grups de jòvens va 
ser molt notòria. Les parròquies de Crist Rei i Sant Nicolau- 
Grau van implicar-se en la creació d’escoles, tant de caràcter 
parroquial com d’alguna fundació col·laboradora.

Les congregacions religioses van continuar com en l’etapa 
anterior, però amb una opció molt definida per l’educació, 
de tal manera que s’hi consolidaren els sis col·legis catòlics 
de la ciutat, a més dels parroquials. L’Institut secular de les 
Obreres de la Creu van fundar una residència de persones 
majors. La Prelatura de l’Opus Dei comptà amb grups de 
formació i celebració, dotats d’una àmplia direcció espiritual 
a càrrec d’alguns sacerdots.  

Les associacions apostòliques, com l’Acció Catòlica, van 
entrar en una etapa de baixa filiació. L’escassa presència de 
membres dels moviments especialitzats d’Acció Catòlica 
no va impedir que la crisi general patida des de 1966, 
arribara també a produir localment alguna crisi personal 
i l’apartament de l’activitat apostòlica. Les Congregacions 
Marianes també van perdre afiliats i molt prompte, a la llum 
dels criteris pastoral del Vaticà II, van transformar-se en 
Comunitats de Vida Cristiana, vinculades a la Companyia 
de Jesús, però amb una gran autonomia apostòlica. 

Algunes Congregacions religioses, sobretot en l’àmbit escolar, 
van mantenir grups de formació per als seus alumnes, com 
l’Escoltisme, Hinnení i altres, en part semblants als Juniors 
que ja començaven a funcionar en algunes parròquies.

Litúrgia i vida sagramental

La reforma litúrgica inspirada pel concili Vaticà II va 
introduir l’habilitació d’espais celebratius nous, com l’altar 
de cara al poble, la participació dels fidels en els ministeris 
de lector i acòlit, i la música, amb instruments populars com 
la guitarra, amb cants de lletra i melodia més apropats als 
gusts del moment. 

El papa Pau VI, en la Constitució apostòlica Missale 
Romanum (1969), va obrir la litúrgia a les llengües usuals. 
A l’any següent, van anar apareixent els decrets d’aprovació 
de l’ús de les llengües que ho van sol·licitar. Els intents 
d’incloure el valencià en la litúrgia, demanat per destacats 

catòlics i grups de creients, no va ser tramitat des de la diòcesi, 
que optà només pel castellà. En 1974 els bisbes valencians 
van donar una aprovació provisional al Llibre del Poble de 
Déu, un missal manual per als diumenges i festius, mentre 
no s’aprovaren les edicions cultuals oficials. D’una forma 
voluntarista, en alguns llocs, s’hi introduí el valencià en la 
litúrgia, amb les dificultats afegides per la falta de preparació 
en el clero i en els fidels. 

La reforma litúrgica en els rituals dels Sagraments va fer 
possible una més gran participació dels fidels, de tal manera 
que celebracions comunitàries, per exemple, de la Penitència, 
van tenir una considerable acceptació. 

Les noves formes de pietat van significar un contacte normal 
amb la Bíblia, de tal manera que van sorgir grups d’estudis 
bíblics, de pregària i celebracions de la Paraula, de tanta 
difusió.

Les pràctiques de pietat d’etapes anteriors van continuar 
normalment, però ben diferenciades de les celebracions 
litúrgiques, en sentit estricte. La devoció als sants va ser 
reforçada d’alguna manera amb la visita de relíquies insignes 
de santa Teresa de Jesús i de sant Francesc de Borja, del qual, 
amb motiu del IV Centenari de la seua mort, abundaren els 
actes religiosos i culturals. Les festes patronals i marianes, 
com les de la Verge del Carme, al Grau, la Mare de Déu 
de Gràcia, entre altres, continuaren amb el seu ressò 
popular acostumat, precedides per les seues respectives 
novenes. La devoció al beat Andrés Hibernón s’hi consolidà 
extraordinàriament.   

L’esperit conciliar i les noves orientacions litúrgiques van 
entrar en col·lisió amb el que, possiblement per comoditat, 
s’ha qualificat de religiositat popular. S’hi tracta d’una forma 
de religiositat parcel·lada, en els seus temps i espais, també 
en la seua percepció del fet religiós, estretament identificada 
amb una imatge i un lloc concrets, que potencien la identitat 
del grup. Una religiositat que, en els immigrants, per exemple, 
contribueix a reforçar la seua identitat en un context divers 
dels seus costums i tradicions.  En aquest sentit, el paper 
de les confraries de Setmana Santa acostumen a ser un 
factor d’integració, sobretot per la proximitat als costums 
religiosos de l’interior i sud de la península. Les identitats 
originàries, diluïdes en l’anonimat de la societat urbana, 
poden sobreviure en les agrupacions identificades amb 
alguna imatge o escena de la passió de Crist i contribuir, 
si existeix una pastoral escaient, a avançar cap a una fe més 
madura i personal. En la societat actual, tan marcada per 
l’espectacle i l’individualisme, alguns elements d’origen 
cristià, com la Setmana Santa, poden ser reinterpretats, en 
un context secular, com factors d’identificació col·lectiva o 
d’atracció turística, ja ben visible entre molts jòvens, que 
ja no s’hi senten identificats amb l’exterioritat de certes 
manifestacions religioses. 
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La formació religiosa

Un dels fets més importants de la secularització ha estat el 
trencament de la transmissió de la fe, des de les instàncies 
tradicionals de la família i l’escola, en altre temps més 
relacionades amb les presències eclesials, com les parròquies. 
La presència de l’ensenyament en l’àmbit escolar va ser 
objecte d’un específic acord sobre la matèria entre la Santa 
Seu i l’Estat, en 1979, que assenyalava l’obligatorietat de 
proporcionar l’ensenyament de la religió catòlica en les 
escoles públiques i també la voluntarietat de rebre o no 
aquesta instrucció. L’acord, evidentment, també tenia la 
seua aplicació en les escoles no públiques. La polèmica sobre 
la classe de religió si havia de ser catequesi o cultura, va 
dificultar una recta comprensió de la dimensió religiosa, que 
de cap manera pot ser exclosa de qualsevol aproximació a 
l’antropologia humana. La pèrdua cultural de les referències 
religioses, com ja és notori, ha dut a un preocupant 
analfabetisme religiós cultural. 

En l’educació de la fe, els catecismes de metodologia 
memorística, van ser substituïts, ja des de l’aplicació de la 
Llei General d’Educació (1970), per catequesis escolars, és 
a dir, per catecismes basats en els programes elaborats pels 
organismes de l’Església, com la Conferència Episcopal 
Espanyola, el Secretariat Nacional de Catequesi i els 
secretariats diocesans. Va ser un època de gran creativitat 
didàctica en l’exposició dels continguts centrals de la 
fe, sempre des d’una base bíblica i amb un llenguatge 
teològic més adaptat a la mentalitat de xiquets i jóvens. S’hi 
conservaren , però, elements que calia memoritzar, com les 
principals pregàries, els Manaments, el Credo i poques coses 
més. L’esmentada creativitat va anar unida a una excessiva 
diversitat de materials didàctics, produïts fins i tot per 
parròquies i grups de catequistes, que van dificultar una 
més uniforme expressió de la fe per a poder ser compartida 
de manera més immediata. Entre els materials didàctics, 
també van ser publicats alguns en valencià, però sense massa 
difusió ni aplicació. 

Pastoral general i específica

L’avanç en la formació catequètica i pastoral del clero i 
d’alguns fidels va fer possible el desenvolupament de plans 
pastorals de caràcter general, sobretot d’àmbit diocesà. La 
idea d’una “pastoral de conjunt” va anar guanyant pes en 
qualsevol plantejament apostòlic, també en els estrictament 
locals, tot i les resistències existents entre els partidaris d’una 
pastoral més tradicional i més ferma conceptualment, i els 
orientats més pels estudis bíblics i teològics postconciliars. 

La pastoral de la infància i adolescència es va centrar en dos 
nuclis fonamentals: la Primera Comunió i la Confirmació, 
respectivament. Aquests processos de formació de la fe tenien 
abundants materials catequístics específics i una duració 
temporal que podia arribar a dos cursos o més. La pastoral 

de continuïtat, després de la recepció dels sagraments, va 
ser confiada a grups animats per catequistes, amb desigual 
resultat, tant en la continuïtat com en els continguts de la 
formació. 

Una pastoral més oberta a totes les situacions de la vida 
humana i cristiana va fer possible programes de formació 
i celebració per a la preparació al matrimoni, l’atenció a les 
famílies i a les persones majors, sense oblidar les associacions 
de fidels de tot tipus, tant les d’antiga tradició com les noves 
comunitats sorgides en el postconcili. 

La pastoral de la caritat va ser consolidada des de Càritas, 
obra de tota l’Església, amb una organització fonamentada 
en les parròquies i diòcesis, amb l’activa col·laboració de 
voluntaris. L’atenció a les situacions personals i familiars, 
tant de pobresa com d’altres incidències, van significar una 
acollida generosa de les persones més necessitades d’ajuda i 
acompanyament. Unes institucions eclesials, amb el caràcter 
d’Organitzacions No Governamentals, com Mans Unides, 
van contribuir, amb les seues campanyes, a fer possible la 
realització de projectes d’ajuda i desenvolupament en països 
d’altres continents. 

En vespres dels grans canvis que arribarien en els anys finals 
del segle XX i principis del XXI, l’Església de la nostra ciutat, 
encara marcada per la tradició i la lenta assimilació del Vaticà 
II, mentre mantenia una forta presència entre les generacions 
anteriors, mirava amb preocupació els problemes que anaven 
apareixent en les generacions més jòvens, formades en el 
context dels canvis de tot tipus que la transformació de la 
societat, des de principis dels anys 70, estava ja assumint 
com a normals. 

EL FET RELIGIÓS EN UNA SOCIETAT PLURAL I 
MULTICULTURAL 

El període 1990-2023 ha significat una nova etapa de la ciutat, 
no sols pel seu creixement demogràfic (75.000 habitants), 
sinó per una important immigració internacional que ha 
produït sobre la base autòctona, ja modificada en els anys 
60-70 del passat segle, una ampliació cultural i religiosa. La 
ciutat s’ha transformat en una societat de servicis, que abasta 
sanitat (amb estructura hospitalària), educació (en tots els 
seus nivells), comerç (de proximitat i de grans superfícies), 
turisme (hotels, restauració) i comunicacions (marítima, 
ferroviària, convencional). En els sectors productius, 
l’agricultura està en declivi, mentre la indústria alimentària, 
sobretot, s’ha consolidat; i la construcció, en procés de 
recuperació després de la crisi de 2008. La renda per càpita, 
com la resta del territori valencià, és sensiblement inferior 
a la mitjana estatal. En el món laboral, la desocupació, en 
2018, arribava a un 18,37%, i els registrats a 6.541. 
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Segons les dades de l’any 2015, la immigració procedent 
de Europa era de 8.890 persones, amb predomini dels 
procedents de Bulgària, Romania, Itàlia i França. Els no 
europeus sumaven 6.342, procedents de Marroc, Bolívia, 
Lituània, Equador, Pakistan, Colòmbia, Algèria, Xina, 
Ucraïna, Uruguai, Argentina, Senegal, Polònia i Letònia. La 
composició és variable, d’acord a les oportunitats de treballs o 
a la millora dels països de procedència, excepte dels residents 
jubilats d’alguns països europeus o professionalment actius. 
En general, el nombre d’immigrants va baixant, fins a un 
total de 15.232, segons la informació de l’any 2015.

La situació religiosa

D’acord amb les dades de l’any 2013, la població per àrees 
geogràfiques amb possible incidència religiosa són les 
següents: Cristians Ortodoxos (7.182) i Musulmans (2.727). 
Els evangèlics, anglicans, reformats i altres minories no 
s’han pogut quantificar. 

Per l’adscripció religiosa,  a Gandia  la població autòctona 
(74%) és majoritàriament catòlica, però hi cal afegir els 
catòlics procedents d’Europa i Amèrica. Els Ortodoxos 
procedeixen de diversos Patriarcats i Esglésies Autocèfales 
(nacionals). Alguns participen en les misses catòliques 
o tenen les seus celebracions en locals cedits per alguna 
entitat catòlica. Els Anglicans, procedents del Regne Unit, 
són generalment jubilats, escassament integrats socialment. 
Comparteixen algun lloc de culte catòlic. 

Els Evangèlics formen part de diferents denominacions, a 
vegades inestables, però les dos tendències principals són les 
següents:

Baptistes. Membres de comunitats anabaptistes, ja des del 
segle XVI, amb l’ideal de retornar a l’Església primitiva. No 
acceptem el bateig dels infants. Són congregacionalistes, és a 
dir, tota l’autoritat procedeix de la comunitat local. Teologia 
d’orientació evangèlica (Bíblia sense interpretació exegètica 
moderna; baptisme d’adults conversos). Bíblia: única Paraula 
de Déu (no a la Tradició); Trinitat: salvació per la gràcia a 
través de la fe en el sacrifici de Crist; infern etern; resurrecció 
dels morts i Segona Vinguda de Crist; refús de les veritats 
dogmàtiques procedents de la Tradició (Maria, els sants, 
etc.). A Gandia tenen ja una llarga presència, tot i la seua 
procedència dels Estats Units: Església Baptista Emanuel, 
Església Evangèlica Baptista de la Reconciliació, Centre 
Cristià Esperança, que és el més important, amb culte i 
predicació, activitats per a xiquets i jòvens.

Pentecostals. Procedents d’Amèrica. Religiositat amb poc 
interès per la doctrina i la preocupació social i, en canvi, molt 
centrada en les emocions, en l’esperit. Algunes comunitats 
donen gran importància als carismes (llengües o glossolàlia, 
sanació per la fe). Són el fruit de diversos “revivals” o desvetlars 
espirituals de finals del segle XIX en els grups baptistes, 

metodistes i presbiterians dels Estats Units i dels quals es 
van separar posteriorment. Creences: el Primer Pentecostés 
s’actualitza hui en tots els seus detalls; bateig en l’Esperit 
Sant, per experiència posterior a la conversió, i tal com ja 
s’ha dit, do de llengües i sanació per la fe. Doctrinalment 
alguns d’ells són modelistes: “Jesús és el mateix Déu i Pare 
manifestat en la carn”, és a dir, el Pare i el Fill són dos 
noms o modes de l’únic Déu. Hi ha pentecostals clàssics i 
neopentecostals de la Renovació carismàtica, també presents 
entre els anglicans, luterans i catòlics, des de la meitat del 
segle XX, sense cap separació de les respectives esglésies.

A Gandia són molt recents, producte de l’emigració d’alguns 
països d’Amèrica (Bolívia, Equador, Colòmbia, etc.). Les 
congregacions i llocs de reunió són molt inestables perquè 
canvien d’adreça, de pastor o de nom. La denominació més 
coneguda és l’Església Cos de Crist, amb una projecció 
pública notable per la seua ONG Remar. Entre les diverses i 
canviants denominacions és coneguda l’Església Evangèlica 
de Filadèlfia, procedent de França, i que a Espanya té el nom 
també de Moviment Evangèlic Gitano, popularment “els 
al·leluies”. 

Les denominacions de la perifèria cristiana presents a Gandia 
són els Testimonis Cristians de Jehovà i l’Església dels Sants 
dels Últims Dies (Mormons). Els Testimonis van tenir 
relació en el seu origen amb els Adventistes nord-americans, 
coneguts pel seu proselitisme, tenen locals propis de reunió 
i els seus conversos són de procedència local. Els Mormons, 
d’orientació mil·lenarista nord-americana, a Gandia tenen 
un temple i una residència adjacent per als missioners, encara 
que tenen pocs adeptes entre la població local.

Musulmans. Són majoritàriament sunnites, la rama principal 
de l’Islam, fonamentada en l’ Alcorà i la sunna o tradició, 
les fonts principals per a conèixer la doctrina i les pràctiques 
religioses dels fidels musulmans. En qüestions de ritual o 
de dret social, encara que secundàries, són importants 
les interpretacions o adaptacions de les diverses escoles 
jurídiques. El Déu únic, creador i senyor del juí, polaritza 
de forma absoluta el pensament de l’Islam i la seua raó de 
ser. La llei musulmana imposa els anomenats Cinc Pilars de 
l’Islam: la professió de fe, la pregària ritual, l’almoina legal, el 
dejuni i la peregrinació a La Meca. A Gandia tenen mesquita 
i escola alcorànica i com és costum celebren el Ramadà, el 
mes de dejuni i pregària, i la festa del Corder, entre altres. 
Alguns costums, com la forma de vestir de la dona, fan 
visible la seua identificació i la seua visió tradicional de la 
família. 

Encara que no tenim estadístiques i enquestes sobre l’estat 
actual de les religions a la nostra ciutat, des d’una aproximació 
general s’ha de considerar que les seues diferències i evolució 
són molt grans. La religió musulmana té una forta identitat 
ètnica magrebina. L’Islam, que en la primera meitat del segle 
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XX, va conèixer algun intent de secularització i separació 
de la religió i l’estat, a més d’una confrontació amb la 
modernitat, després ha retornat a actituds conservadores i, 
en part, fonamentalistes. Els evangèlics, pel reduït nombre 
de les seues comunitats, tendeixen a una gran identificació 
amb el grup de correligionaris. En algunes de les seues 
tendències, la relació amb l’evangelisme conservador nord-
americà és prou evident, en contrast amb la Teología de la 
Liberación, d’origen catòlic, que orienta cap a una pràctica 
de la fe capaç de transformar les injustes condicions socials 
i econòmiques del continent. Els ortodoxos, per la seua rica 
litúrgia i tradició cristiana, tenen uns senyals d’identitat prou 
evidents, però estretament vinculats a la llengua i cultura 
dels pobles eslaus de l’Europa oriental. La situació dels 
cristians catòlics és ben diferent per la seua adscripció a l’àrea 
europea occidental, en una fase avançada de secularització, 
que ha produït diversos nivells de pertinença de l’Església, 
amplis corrents d’indiferència i, de forma més minoritària 
en el nostre cas, d’una autèntica exculturació, és a dir, d’una 
absència de referències religioses. El cristianisme és, en 
definitiva, la religió que ha experimentat una confrontació 
més llarga i profunda amb la modernitat des del racionalisme 
il·lustrat del XVIII, tot passant pels grans corrents crítics 
amb la religió del segle XIX, sobretot al voltant de la relació 
entre la fe i la ciència.  

El pluralisme religiós, encara que recent i no massa nombrós, 
ha permés conéixer la complexitat del fet religiós en la 
nostra societat, tot i la mútua desconeixença i falta de diàleg 
per diverses raons, com no pertànyer alguns al Consell 
Ecumènic de les Esglésies, per la inestabilitat d’alguns grups 
que han anat retornant als seus països d’origen o per la poca 
continuïtat de certes denominacions, entre altres factors. En 
el cas dels musulmans, sobretot per la barrera idiomàtica i 
cultural, a més dels prejudicis mutus, el diàleg ni tan sols 
s’ha pogut iniciar.  

Organització eclesial

Les parròquies, ja conegudes, han continuat la seua missió, 
però amb menys preveres, com en la Col·legiata, ja molt 
reduïda. La de Santa Anna, fundada pels jesuïtes, ha passat 
a ser regida per la diòcesi. Sacerdots africans i americans 
han vingut a reforçar el treball pastoral. Els religiosos han 
vist reduir les seues comunitats, de tal manera que han 
desaparegut, en diversos períodes, tres de les femenines 
(Carmelites de la Caritat, Franciscanes de la Immaculada 
i Escolàpies), mentre jesuïtes i escolapis s’han reduït a uns 
pocs membres. La crisi de vocacions al ministeri ordenat i a 
la vida consagrada és, si més no en alguns països europeus, 
un els indicadors més evidents de la profunda crisi espiritual 
del nostre temps. 

Les associacions, com està passant en el conjunt de la societat, 
han entrat en un procés de pèrdua d’afiliats. Les en altres 
temps tan importants, com l’Acció Catòlica, ja no tenen a 

penes presència, mentre altres han reduït les seues activitats 
a alguna festa o celebració. Organitzacions i moviments, 
com l’Opus Dei, les Comunitats Neocatecumenals o la 
Renovació Carismàtica, han constituït grups de notable 
continuïtat, encara que amb pocs membres. En parròquies i 
escoles catòliques s’han format, amb una certa discontinuïtat, 
alguns grups d’adolescents, centrats en la seua formació i 
alguna activitat apostòlica. 

Litúrgia, vida sagramental i pietat

La litúrgia, ja molt estabilitzada després de les reformes 
sorgides del Vaticà II, ha posat en relleu la proclamació de la 
Paraula, la predicació i la participació activa dels fidels. Com 
en altres aspectes de la pràctica religiosa ha baixat l’assistència 
a missa els diumenges i festius, al igual que l’administració 
del Baptisme i la celebració del Matrimoni canònic. Les 
celebracions comunitàries dels sagraments de la Penitència i 
Unció de Malalts continuen donant adequades oportunitats 
per a viure el perdó i la malaltia o l’edat avançada, amb el 
suport de la comunitat de fe.    

Les pràctiques de pietat s’han centrat en l’Eucaristia, amb 
una profund sentit d’adoració; en la persona total de Jesucrist, 
ben fonamentat en un més gran coneixement i estima de la 
Bíblia, i no tant en algun aspecte, com la devoció al seu Cor, 
d’altra banda perfectament integrada en l’esmentada visió 
de la totalitat de Crist, home verdader i Déu verdader. La 
devoció a la Verge Maria, també en les seues advocacions, 
potser sense les adherències sentimentals d’altres temps, 
ha guanyat en profunditat bíblica i teològica en la seua 
contemplació i en les pràctiques tradicionals com el Rosari. 
En algunes efemèrides, com el V Centenari del naixement 
de sant Francesc de Borja, la devoció s’ha enriquit amb 
catequesis, predicació, publicació de meditacions, a més, dels 
actes acostumats com les processons i actes culturals. Des de 
1976, en el context de la Setmana Santa, ha continuat, al 
barri de Santa Anna, la representació de la passió de Crist, a 
càrrec d’actors no professionals i amb la concurrència d’un 
nombrós públic. 

Mentre la societat civil i la institució autonòmica han 
propiciat, pel seu caràcter de llengua oficial, l’ús del valencià, 
aquest no ha entrat a penes en la litúrgia i en les pràctiques 
de pietat. Editorials i institucions interconfessionals han 
publicat versions valencianes del Nou Testament (1990) i 
la Bíblia (1996), però els llibres litúrgics oficials no s’han 
preparat ni aprovat, de tal manera que a la nostra ciutat 
el valencià en el culte i la devoció ja és totalment residual. 
Encara que ha augmentat l’escolarització en la pròpia 
llengua, la falta d’incorporació de xiquets i jòvens en la 
pràctica religiosa, ha deixat sense a penes efecte la gran tasca 
de revitalització pública del valencià. 
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La formació religiosa

En els darrers quaranta anys s’ha proposat, des de tots els 
nivells de l’Església, la necessitat d’una Nova Evangelització, 
amb programes, estratègies i orientacions pràctiques. A hores 
d’ara, la situació de la transmissió de la fe i la seua educació 
ha entrat en una especial dificultat. En l’escola pública han 
baixat les peticions dels pares per a la classe de religió, amb 
els problemes afegits pels canvis en la legislació escolar i la 
situació dels professors de religió en el marc dels claustres de 
professors. En les escoles catòliques la situació és ben diferent, 
però la recepció de la classe per molts alumnes que no tenen 
el recolzament de la família, fa difícil aprofundir més en la 
seua formació cristiana i en la seua necessària continuïtat.  

La pastoral específica dels xiquets s’ha centrat, com en etapes 
anteriors, en la Primera Comunió, amb un temps llarg de 
catequesi i preparació, encara que la seua possible continuïtat 
està molt condicionada pel comportament religiós de la 
família. La pastoral de l’adolescència ha continuat centrada 
en la Confirmació, amb una preparació adequada. El nombre 
de confirmands, tant en les parròquies com en les escoles 
catòliques, ha baixat des de fa alguns anys. El problema de 
la continuïtat en la formació i vivència de la fe dels jòvens 
és cada dia més evident i la seua incorporació més plena a la 
vida de l’Església és cada vegada menor. 

Caritat i solidaritat 

Tant en la societat com en l’Església ha augmentat la 
sensibilitat social davant els greus problemes de tot tipus 
que afecten a amplis sectors de la ciutat. A poc a poc s’ha 
anat configurat una autèntica xarxa de solidaritat, des 
d’una potent organització com és Càritas, tant parroquial 
com interparroquial, amb el treball de molts professionals 
i voluntaris, en directa comunicació amb les persones 
i el seus problemes. La xarxa solidària s’hi manté amb 
campanyes, institucions públiques i privades, col·laboracions 
de confraries de Setmana Santa, associacions populars i 
centenars de voluntaris. A més del Preventori Infantil, el 
Centre d’Acollida de Sant Francesc d’Assís i  el Centre de 
transeünts, la xarxa també col·labora, a diferents nivells, 
amb els projectes d’atenció a les víctimes de la drogadicció, 
les dones maltractades, els sense sostre, menors tutelats i 
persones en llibertat condicional. Una tasca, en general, molt 
valorada socialment, però que no sempre s’identifica amb 
l’Església i la seua fonamental missió de caritat i compassió 
per la humanitat sofrent. 

Cristians en la ciutat secular

En la ciutat en procés de secularització, la visibilitat de la 
religió es basa en elements percebuts socialment i també 
sotmesos a interpretació, per exemple, la religiositat popular 
tan present al Nadal, la Setmana Santa o en les processons i 
ofrenes de flor a la Mare de Déu; com també les devocions 

relacionades amb la identitat  o la història de la ciutat, amb 
una evident preferència pel duc i sant Francesc de Borja. 
Des d’una perspectiva més actual, la ja comentada xarxa de 
solidaritat, tan acceptada socialment, és possiblement un 
dels senyals més vius i eficaços de la presència cristiana en 
la ciutat. 

En aquells elements més experiencials de la fe, la invisibilitat 
és ja una nota habitual de la nostra societat. S’hi viu la fe 
sense aquelles estructures que la recolzaven en altre temps, 
mentre l’individualisme, també en l’àmbit espiritual, 
sembla ser quasi l’estat normal de qualsevol forma de viure 
religiosament.

La gran riquesa de la vivència de la fe, la vida sagramental, 
en la comunió eclesial, no acaben de tenir una projecció en 
la mateixa praxi celebrativa, litúrgica, perquè la fe es poc 
compartida amb els altres i falten espais i moments per a 
fer-ho. 

La fragmentació de la vida, tan present en la secularització, 
permet donar força a les diferents sensibilitats, opcions 
ideològiques, condició sexual, edat i formació doctrinal. Una 
fragmentació agreujada per la falta de referents intel·lectuals 
que ajuden a interpretar el complex i plural panorama social i 
cultural de la nostra època. S’hi observa una fe poc formada, 
com s’ha evidenciat per l’absència de debat sobre la legislació 
de temes que afecten a la persona humana (matrimoni 
homosexual, ideologia de gènere, eutanàsia, entre altres) i, 
encara més, per una massa fàcil assimilació d’unes decisions 
d’extraordinària importància per a la fe i una antropologia 
humana íntegra. 

La irrellevància cultural de l’Església, en definitiva, s’ha 
fet evident per la falta d’un centre de formació religiosa 
continuada, obert a la societat pel tractament dels temes 
i problemes que afecten a tots i poden ser il·luminats des 
d’una perspectiva cristiana. Tampoc s’ha aconseguit una 
aproximació a la cultura produïda en l’àmbit valencià, en 
bona part allunyada de qualsevol referent religiós, però amb 
un important fons humanista. 

En un context més ampli, l’aproximació al fet religiós passa 
necessàriament per la constatació estadística del procés 
de secularització i de la transformació d’una societat molt 
tradicional en una societat descristianitzada, hedonista, 
permissiva moralment i consumista, que ha causat sorpresa 
i admiració entre alguns observadors internacionals, potser 
encara fixats en la imatge folklòrica de l’Espanya de la 
postguerra. Els estudis més recents sobre la situació religiosa 
espanyola (2019), habitualment basats en l’assistència a 
missa o altres oficis religiosos, estableixen que el 71,6 de la 
població es considera catòlica, mentre els catòlics practicants 
són un 22,7. Els no practicants són, com és evident, els més 
proper a donar el pas cap a la indiferència. La situació dels 
jóvens (entre 18-34 anys) és molt significativa: un 30% es 
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considera catòlic i un 60% no religiós. La contracció de la 
pràctica religiosa ja està afectant al Baptisme en un 50% i a 
les bodes catòliques que només arriben al 22%. 

Una interpretació de les dades estadístiques admet diferents 
aproximacions. Des d’una consideració més lligada a l’evolució 
social i política, la societat s’ha urbanitzat profundament, de 
tal manera que la ciutat, per la seua estructura poblacional 
i cultural, és l’àmbit del pluralisme, de l’absorció individual 
del consum de productes, idees, modes, canvis de costums 
i comportaments ètics, tot recolzat per una legislació més 
adaptada a les noves demandes sobre els drets humans, no 
sempre suficientment avaluades i consensuades. L’evolució 
del paper de la dona en la societat i en la família ha produït 
una certa desafecció en la seua tradicional religiositat, d’altra 
banda també s’ha obert, a diferència d’etapes anteriors, una 
presència de la dona cada vegada més important i decisiva 
en l’Església. 

Des d’una perspectiva cultural, a hores d’ara el trencament 
de la cultura postmoderna amb el cristianisme ha fet 
avançar en la secularització de la societat, ben visible per 
les estadístiques esmentades més amunt, però encara més 
evident per l’accentuació de l’individualisme, és a dir, l’opció 
per fer la vida en el petit cercle de la família, els amics o 
el grup d’afinitat emotiva, tot renunciant a les fidelitats de 
llarga durada. Les conseqüències per a la fe religiosa són de 
gran impacte perquè, desaparegudes les referències socials, 
amb certa facilitat van apareixent la incertesa, l’escepticisme, 
la crisi de credibilitat. El fet religiós es converteix en un 
assumpte d’opinió subjectiva, un sentiment privat o una 
simple tendència o moda, de tal manera que viure la fe, 
en una adversa intempèrie ambiental, exigeix un esforç 
conscient i continuat, que no tots volen o poden assumir. 
Més encara, la cultura postmoderna abomina dels grans 
relats, és a dir, de qualsevol construcció doctrinal, històrica 
i existencial que pretén una oferta de sentit i salvació a la 
persona humana sobre les seues tres experiències centrals, 
com són l’amor, la mort i el futur. En realitat sembla haver 
desaparegut aquell terreny comú o patrimoni cultural d’arrel 
cristiana, que feia possible fins i tot la seua negació des de 
l’ateisme, de tal manera que actualment, si volem dialogar 
amb certs àmbits socials i intel·lectuals, no hi podem donar 
per suposada una base cultural comuna, sinó una pluralitat 
de visions ideològiques que cal conéixer i situar en el seu 
context filosòfic i vital. 

Des d’aquestes premisses culturals, la pertinença a l’Església 
s’ha de comprendre des d’un centre de plena integració en la fe, 
els sagraments i la comunió visible, fins arribar, per múltiples 
cercles concèntrics, a una perifèria de creients ocasionals, 
nostàlgics o simpatitzants, tot passant pels graus intermedis 
de pertinença o integració. En conseqüència, a partir de 
la plena integració és possible una pertinença en procés, 
germinal, parcial, oberta, peregrina, itinerant, implícita, 
creativa, dialogal, de frontera. Hi caldrà, evidentment, 

preparar espais i llocs d’acollida, participació i servici, per 
tal de fer possible la comunicació i l’encontre personal. En 
aquest sentit, el caràcter transversal de la religiositat popular, 
amb presència de tots els nivells de pertinença comunitària, 
hi pot ser de gran utilitat per a reconduir processos personals 
cap a una més plena integració. 

Una reflexió final en acabar un segle (1923-2023)

La transformació de la nostra ciutat, en els darrers cent anys, 
és de tal magnitud que una aproximació com la intentada 
en aquestes pàgines, tan sols ha remarcat aquells trets més 
vistents del procés experimentat pel fet religiós, encara sense 
el suport del treball de camp i d’una investigació sistemàtica 
de la seua evolució, però que ja fa endevinar la complexitat 
dels problemes descrits i la incertesa del seu futur. No 
voldríem, però, acabar sense esmentar algunes conclusions, 
tot i la seua provisionalitat, que aspiren a situar ara i ací la 
importància social i cultural de la religió, com un element 
indestriable de la condició humana. 

Una societat plural i intercultural exigeix una vivència 
personal de la religió, sense la pressió social. El diàleg amb 
altres cultures i religions implica potenciar la pròpia identitat 
per ser honestos en les relacions humanes i religioses, sense 
amagar aquells aspectes que podrien ser de difícil comprensió 
o acceptació. 

L’extensió de la indiferència religiosa, que no facilita el 
diàleg o l’aproximació, ja no permet una pràctica religiosa 
individualista, sinó càlidament oberta a alguna forma de 
comunió amb els altres, sempre entre els dos extrems del 
relativisme o acomodació sense discerniment a la cultura 
ambiental, o el  retorn a una ideal visió fonamentalista d’un 
passat perfecte i exemplar que no ha existit mai.

L’actual societat de la informació i de la comunicació, amb 
instruments tan universals com internet, està produint, 
entre altres aportacions, un nou llenguatge que incideix en la 
transmissió de la fe i que caldrà harmonitzar amb el missatge 
cristià sense devaluar-lo, sobretot en el context d’una societat 
que va perdent la memòria, inseparable de l’esdeveniment 
històric de Jesús.

La situació actual de la religió presenta una nova oportunitat 
de cara al futur: la religió ja no té cap funció política de 
legitimar el poder; pot ser alliberadora de les grans pors dels 
hòmens i dones; té un potent sentit profètic de denúncia del 
desordre establert, de l’imperi de l’economia i del menyspreu 
dels no consumidors, és a dir, dels pobres; pel seu caràcter 
utòpic o anunci d’un futur escatològic, la religió pot ser 
una crida permanent a lluitar per una altra forma de viure, 
per una alternativa a l’opressió humana i a la destrucció de 
la naturalesa, precisament en el context d’una interessada 
correcció ideològica i política que predica que hem arribat al 
millor dels mons possibles. 
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En un món plural, on tot ja és objecte d’opinió, el missatge 
cristià irrenunciable és aquell que creu que no hi ha referència 
a Déu que no incloga l’explícita referència a l’altre, que ja és 
proïsme, proper. L’essència del cristianisme va unida sempre 
amb aquest irreductible nucli ètic, vàlid universalment en 
qualsevol espai i temps. 
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Sanitat

Encara que s’ha considerat una obra de sant Francesc de 
Borja, hi ha documentació que parla de la seua existència en 
l’últim terç del segle XIV, però es coneix que ell va continuar 
la labor de la seua família, va acabar d’ampliar-lo i dotar-lo 
de noves rendes en la seua etapa com a duc (Olaso, 2001, 
p. 143)(Foto 268). 

El primitiu hospital caldria considerar-lo, més prompte, una 
caseta situada en un dels extrems de la vila, adossada al llenç 
de la muralla de la part del riu, la qual va ser engrandida, 
a poc a poc, amb les successives ampliacions i reformes 
(Olaso, 2001, p. 144). 

Durant més de sis-cents anys va ser l’únic centre a Gandia 
on es va poder cobrir una de les necessitats més peremptòries 
de la societat com és la sanitat, llavors lligada íntimament 
a la idea de la beneficència. És a dir, en l’hospital no sols 
eren atesos els malalts de condició més humil impossibilitats 
d’acudir als metges privats, sinó també pobres necessitats 
d’almoina, vídues sense recursos econòmics propis, orfes, 
pelegrins o prostitutes caigudes en desgràcia (Olaso, 
2001, p. 143). L’Hospital de Sant Marc va anar adquirint, 
gradualment, les dotacions professionals i tècniques que 
afavoriren el funcionament assistencial. Segle rere segle. En 
el XVII i en el XVIII l’hospital tenia dues sales separades, 
la dels homes, amb 13 alcoves, i la de les dones, amb 10. Hi 
havia, a més a més, una habitació de contagiats, una sala 
per als militars, unes estances pels viatgers o transeünts, 
diverses dependències per al personal i la casa del majordom 
administrador (Rico,1990, p. 686).

Durant els primers segles, de a dur tot a terme s’ocupaven 
els jurats de la vila, els qual s’alternaven en l’administració, 
l’atenció als orfes i la gestió econòmica, dificultosa per 
la falta de recursos i estretor financera pròpia d’aquests 
establiments, tot i que el Sant Marc comptava amb llegats 
puntuals de persones benestants, censos imposats sobre 

HOSPITAL DE SANT MARC

Quan l’abril de l’any 1923 la Societat de Foment 
d’Agricultura, Indústria i Comerç de Gandia començava la 
seua singladura a la nostra ciutat, l’Hospital de Sant Marc 
estava en funcionament. Era l’única institució hospitalària 
que tenien el gandians.

Pasqual Molina Faus

Cent anys de Sanitat a Gandia

(Foto 268) Façana antic Hospital de Sant Març. (AHG, CA-1045_0007). 
©FrancescZubillaga
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terres i cases, institucions de misses, beneficis, donacions, 
subhastes de roba, lloguers de cases i rendes generades pels 
censals (Olaso, 2001, p. 144).

A patir de 1667 el funcionament assistencial i administratiu 
estigué en mans de la Fundació Melcior Centelles i Borja, 
besnet del sant duc, qui, a la seua mort, el 1655, havia deixat 
ordenat que es dedicara una renda fixa perquè l’hospital és 
reedificara i que “se pusiesen camas que se puedan sustentar 
con aseo i aliño” (Escrivá, 2006, p. 7). Aleshores, el Consell 
de la Vila passà a tenir un control menor sobre l’hospital, el 
qual passà a mans d’una junta d’administradors visitadors 
formada pel degà de la Seu, el governador de la ciutat, el 
rector dels jesuïtes, el jurat en cap i un majordom de tarannà 
religiós que havia de ser un canonge de la Seu, la qual cosa 
donà al Sant Marc una administració de caràcter eclesiàstic, 
i no laic, com fins aquell moment havia sigut, però el 
patronat de l’hospital corresponia al ducat, el qual havia de 
ser consultat abans de prendre una decisió sobre qualsevol 
afer relacionat (Olaso, 1988, p. 72).

La Fundació va establir un reglament sobre els malalts a 
acollir, les malalties que podien ser ateses, la presència d’un 
majordom administrador com a responsable principal, 
la presència d’un sacerdot, l’atenció del llibre d’entrades i 
eixides dels malalts, dels enterraments, i es va ocupar, per 
primera vegada, del personal assistencial (Olaso, 1988, p. 
69-71). En l’hospital exerciren metges i cirurgians, a més 
a més d’un personal sanitari auxiliar suficient i similar al 
d’altres hospitals de l’època (Rico, 1990, p. 869). L’hospital 
va mantenir relacions amb les càtedres de Medicina de la 
Universitat de Gandia, hi va haver metges del Sant Marc que 
foren catedràtics de la Universitat i estudiants de medicina 
que feren practiques en l’hospital (Rico, 1990, p. 871).

Al llarg d’aquells segles, el Sant Marc va funcionar com un 
veritable hospital en el qual s’atenien tot tipus de malalts, 
exclosos els afectats de lepra, sarna o sífilis i els que es 
consideraven contagiosos en l’època. Tampoc hi van ser 
atesos els pacients de malalties cròniques o sense possibilitats 
de curació per a atendre’n tan sols aquells que patien malalties 
que el saber mèdic d’aleshores podia curar o millorar. La 
major part del malalts hi ingressaren per febres i, a més a 
més, s’hi feien cures quirúrgiques (Foto 269). 

L’Hospital de Sant Marc de Gandia fou una institució 
concorde amb l’assistència hospitalària de l’època amb 
indubtable valor mèdic sanitari i social (Rico, 1990, p. 
874). L’alimentació dels malats fou similar a la dels grans 
hospitals de l’època i els 116 diagnòstics diferents descrits 
en els registres d’entrada i eixides dels pacients corresponen 
a malalties, concretes i ben tipificades del saber mèdic 
d’aleshores (Rico, 1990, p. 872).

Els últims 150 anys de la història de l’Hospital de Sant Marc 
contemplen una relació sanitària i educativa que fou molt 

beneficiosa per a la ciutat. El dia 31 d’octubre de 1870 es va 
signar un conveni de col·laboració entre dues institucions: 
l’escola de xiquetes que havia començat a funcionar, temps 
abans, al mateix edifici de l’Hospital de Sant Marc, la qual 
ja dirigien les germanes carmelites, i l’escola de xiquetes 
que havia instituït la Fundació Docent Mariana Maricon 
- Mariana Abargues a la casa on havien viscut aquestes 
benefactores cent anys abans. Confrontant amb l’hort del 
Sant Marc hi havia el convictori, antiga peça del palau ducal 
destinada a banquets o residencia temporal, el qual es va 
transformar en el col·legi sota la direcció de les carmelites 
gracies als esforços conjunts de l’hospital, que obtenia part 
dels beneficis i de les voluntats testamentàries de les dues 
benefactores. L’escola de l’Hospital proporcionava recursos 
per a les arques de la institució sanitària, però les autoritats 
municipals obligaren al tancament de l’escola de l’Hospital 
tant per raó d’higiene com de salut pública i, com que la 
Fundació tenia greus problemes econòmics per a continuar 
la seua tasca docent, decidiren signar l’any 1870 un conveni 
de col·laboració mitjançat el qual naixia, formalment, el 
Col·legi de Nostra Senyora del Carme de Gandia (Molina, 
2015, p. 39). 

Així estigueren funcionant durant 53 anys fins que l’any 
1923, precisament l’any de la fundació de la Societat de 
Foment d’AIC, es feu una revisió del contracte en el qual les 
carmelites es comprometien a continuar amb l’ensenyament 
de les alumnes i, a canvi de la seua independència i de 
continuar utilitzant l’hort com a pati, s’obligaven a destinar 
dues religioses per al servei constant dels malalts de l’hospital, 
sense cap retribució, i a l’atenció de l’església, a més a més de 
regir, quan calguera, els hospitals provisionals instal·lats en 
casos extraordinaris (Olaso, 2001, p. 145). Així mateix, les 

(Foto 269) Hospital de Sant Marc. Pati interior. (AHG, CA-0233_0005). 
©FrancescZubillaga
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monges i l’hospital es comprometien, meitat per meitat, a fer 
front a les despeses de les reparacions i millores indispensables 
de l’edifici del col·legi.

L’Hospital va patir un gran perjuí causat per la Guerra 
Civil, quan va ser confiscat i destinat en exclusiva a usos 
militars. L’agost de 1937 s’ordenà el trasllat del tot el 
mobiliari i utensilis, i la instal·lació al convent de les esclaves 
de Benirredrà, reconvertit en hospital militar, de manera 
que la població civil, en constant perill pels bombardejos, 
va quedar desprotegida, davant les protestes de les autoritats 
municipals, les quals van adquirir un poc més de material 
per a poder atendre els casos més urgents, donat que en el 
Sant Marc, reconvertit en l’hospital militar núm. 19, no 
podien ser atesos més que aquells ferits per bombardeig que 
rebien una primera cura i eren enviats al seu domicili perquè 
no podien hospitalitzar-los. Conseqüències d’aquella guerra 
incivil!

Fins al 1945 no es van reparar els desperfectes ocasionats 
per l’ús militar, el qual va suprimir barandats i va fer 
canvis de serveis. “Sufrió una devastación que lo dejó 
completamente desmantelado”. La reparació suposava una 
despesa extraordinària impossible d’assumir aleshores, 
encara que havia de ser immediata per a evitar la ruïna de 
l’edifici, també, per l’acció destructora del riu, que soscavava 
lentament els fonaments i els murs de protecció. Mentrestant, 
les lesions greus, les intoxicacions o les atencions mèdiques 
urgents no disposaven del lloc apropiat fins que l’ambulància 
no traslladava els ferits o malats a València (Olaso, 1988, p. 
149-152).

L’hospital ja s’havia quedat menut abans de la contesa per a 
abastar el creixement demogràfic de la ciutat (Olaso, 2001, 
p. 145). L’agònica situació econòmica de la llarga i dura 
postguerra multiplicà les demandes sanitàries i benèfiques 
agreujades per l’imponent augment poblacional en la dècada 
dels cinquanta. La Junta de l’Hospital demanava ajuda al 
consistori adduint el deure moral que tenia per a ajudar els 
malats. Passat aquest dur període, durant la dècada del anys 
seixanta, l’Estat desenvolupà modernes formes de protecció, 
en solitari, amb la creació de la Seguretat Social, o en 
col·laboració amb societats de dret públic com ara Càritas i 
Creu Roja (Olaso, 2010, p. 78-79). 

El dia 2 d’agost de 1974, la mare provincial carmelitana, 
María del Carmen Coloma, va dirigir una carta al president 
de la junta d’administradors de la Fundació Hospital de Sant 
Marc i Sant Francesc de Borja, que aleshores era l’abat Carlos 
Pérez Monzó, en la qual li comunicava la decisió presa pel 
Consell Provincial de les Germanes Carmelites de deslligar-
se dels acords signats el 1923, ja que amb la inauguració, 
l’any anterior a Gandia, de l’hospital Francisco de Borja 
la labor de les dos monges en el Sant Marc era inexistent 
(Molina, 2015, p. 39).

Durant anys l’edifici de l’Hospital de Sant Marc va 
estar tancat, sense cap activitat, amb perill de ruïna i 
d’afonament, fins que arribà la iniciativa de l’Ajuntament 
de Gandia de convertir-lo en un museu, per la qual cosa va 
adquirir l’edifici després d’un llarg procés de discrepàncies 
i difícils negociacions iniciades en els anys huitanta, que 
entropessaren, primerament, amb la qüestió de la propietat 
de l’edifici. L’Ajuntament, en el ple del 3 de juliol de 1984, 
va aprovar el Pla Especial de Revitalització i Millora 
del Medi Urbà i entre el edificis protegits va incloure el 
complex arquitectònic integrat per l’Hospital de Sant Marc. 
Aprovada aquesta qualificació, en l’ordre del dia del ple de 
l’Ajuntament reunit el 14 d’octubre de 1996, s’incloïa el punt 
sobre l’expropiació forçosa dels immobles de l’Hospital i de 
l’Església de Sant Marc. El dia 12 de març de 1998, el ple 
municipal va acordar que el preu just dels béns a expropiar 
eren del muntant de 48.500.000 ptes (Escrivá, 2006, p.14).

Després, sobre l’edifici de l’Hospital de sant Marc es feren 
importants obres de remodelació i recuperació, que en van 
mantenir l’estructura medieval, i en l’actualitat està destinat 
a seu del Museu Arqueològic de Gandia, el MAGa.

CASA DE SOCORS

Segons pressupostos i antecedents es coneix que l’Ajuntament 
de Gandia, cap al 1910, tenia instal·lada una casa de socors 
o clínica d’urgència en una dependència de l’Hospital de 
Sant Marc, en la qual s’atenia veïns i necessitats. Per a 
l’atenció d’aquest servei d’urgències hi havia assignada en el 
pressupost municipal una quantitat que cobria les despeses 
sanitàries i el sou d’un metge. L’any 1914 foren 2.000 
pessetes anuals per a la casa de socors de l’Hospital: 1.250 
eren per a l’establiment i la resta es repartia entre el metge, el 
practicant i el porter (Olaso, 1988, p. 143). Amb l’arribada 
de la Segona República, el servei s’instal·là en un dels locals 
de la beneficència municipal, a la plaça del Rei En Jaume, 
compartint lloc amb la Creu Roja.

Acabada la Guerra Civil, es manté al mateix lloc l’esmentat 
servei d’urgències, al qual, per costum i ús, se’l va anomenar 
Casa de Socors, sense que oficialment hi haja cap document 
que n’acredite la creació. Els metges titulars de la ciutat 
designaren el doctor Vicente Pellicer Sanchis com el metge 
de la Casa de Socors i l’Ajuntament, en sessió de 9 de juny 
de 1939, mostrà la seua conformitat. A més a més, ho va fer 
també, el 29 de desembre del 1939, amb el practicant Juan 
Millet Marzal. Els dos amb caràcter d’interinitat. Uns mesos 
després, el 25 de gener de 1940, l’Ajuntament nomenà com a 
metge de la Casa de Socors el doctor Francisco Fuster Martí, 
qui havia guanyat aquesta plaça en un concurs d’interinitats.

La necessitat d’enderrocament del local de la plaça del Rei 
En Jaume, per a fer un nou edifici, i la intenció del Patronat 
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de reorganitzar l’Hospital de Sant Marc fa que el servei 
d’urgències torne a ser atés a les seues dependències de l’antic 
hospital. L’Ajuntament continuà subvencionant el metge i 
el practicant, i consignant quantitats econòmiques per a les 
despeses de material sanitari i dels medicaments, així com les 
necessitats de manteniment i conservació de l’“anomenada” 
Casa de Socors, sense que, en cap moment, conste, en cap 
lloc, que s’hagueren reorganitzats els serveis de la Casa de 
Socors d’acord amb el Reglament de Serveis Sanitaris Locals.

En virtut de l’Ordre del Ministeri de la Governació de 14 de 
maig de 1943 es va incloure el doctor Francisco Fuster Marti 
en l’escalafó de metges de les cases de socors i hospitals 
municipals, el qual va ser publicat en el Boletín Oficial 
del Estado del 18 de febrer de 1946 i l’Ajuntament se’n va 
assabentar en la sessió del 10 de març de 1948, considerant-
lo el metge, ja en propietat, de la Casa de Socors de Gandia. 
En el pressupost municipal de l’any 1955 hi ha una partida 
de 9.000 pessetes per als havers del metge, una altra de 5.500 
pessetes per als del practicant i de 2.588,70 pessetes per a les 
despeses generals.

REGLAMENTS SANITARIS

El mes de gener de 1926 va ser aprovat pel ministre de la 
Governació el Reglament d’Higiene per a la província de 
València, redactat per la Junta Provincial de Sanitat. En el text 
es recollien, exhaustivament, les principals normes d’higiene 
pública que havien de seguir-se a la província, dirigides a 
l’atmosfera, al terreny, a les aigües, a la via pública, a les 
habitacions, a les construccions, als aliments i les begudes, als 
forns de pa, a la venda de llet, a les vaqueries i a les cabreries, 
als safareigs i banys, als habitatges econòmics per als obrers, 
a les fondes, a les posades i cases de dormir, a les escoles i 
els internats, als temples, a les cafeteries, a les tavernes i a 
les cases de menjars, etc., així com també a les fàbriques, als 
establiments insalubres perillosos o incòmodes, als teatres, 
als cinematògrafs i cercles recreatius, als cementeris, a la 
defensa contra les malalties contagioses, a la vacunació, a les 
perruqueries i barberies, als ferrocarrils, a la defensa de les 
malalties contagioses dels animals i a la hidrofòbia. 

Cal assenyalar que el contingut de tots els epígrafs del 
reglament responien als plantejaments més avançats de 
la higiene imperants en aquells moments, com es pot 
comprovar en el referent a l’aigua, el qual dedica 16 capítols 
a través dels quals s’establien les condicions per a l’obtenció 
de l’aigua potable, les característiques que havien de reunir 
les conduccions i l’obligatorietat que fora sotmesa a controls 
bacteriològics i químics periòdics en laboratoris de referència. 
Es prohibia l’ús com a potable de l’aigua de basses, pous 
i aljubs fins que no hi haguera certificats de potabilitat i 
es prohibia la construcció de pous negres, sent obligatori 
l’establiment del sistema de clavegueram per al vessament 

de les aigües residuals. A més a més, plantejava l’obligació 
que tot projecte d’evacuació de les aigües negres i matèries 
residuals es completara amb un sistema de depuració adequat 
(Barona, 2002, p. 68). 

En aquests anys, la incorporació dels postulats de la 
bacteriologia i d’utilització del laboratori feren necessàries 
la creació de noves estructures sanitàries per a afrontar la 
intensificació de les accions higienicosanitàries derivades de la 
nova visió que aportava la mentalitat etiopatogènica sobre el 
procés d’emmalaltir i de les seus conseqüències terapèutiques 
i profilàctiques. El 1925 es va publicar el Reglament de Sanitat 
Provincial, en el qual s’atribuïa a les diputacions provincials 
la responsabilitat d’organitzar i sostenir tots els serveis de 
caràcter provincial refonent-los en un que van nomenar 
Institut Provincial d’Higiene, la direcció tècnica del qual 
es posava en mans dels inspectors provincials de Sanitat. 
El reglament marcava que tres seccions mínimes havien de 
tenir aquestes institucions: una d’epidemiologia i desinfecció 
encarregada de tot el que es relacionava amb el diagnòstic i 
la profilaxi de les malalties infeccioses; una secció d’anàlisi 
orientada cap a l’estudi de caràcter higiènic, que incloïa 
les anàlisis bacteriològiques, serològiques, histològiques 
i clíniques, els aliments, les begudes, els condiments, els 
productes industrials, les drogues, els medicaments i els 
materials considerats perillosos per a la salut, i una tercera 
secció dedicada a la vacunació i inoculacions preventives, que 
donava preferència als antiràbics, antivariòlics i antitífics. El 
reglament també assignava als instituts provincials d’higiene 
dos tasques importants: la propaganda sanitària dirigida 
cap a la població general i l’organització de la formació 
continuada dels inspectors municipals de sanitat de la 
província (Barona, 2002, p. 73-74).

Amb l’arribada de la Segona República, la dependència 
administrativa dels instituts provincials d’higiene passaren 
a les mancomunitats municipals dels ajuntaments de 
cadascuna de les províncies, la qual cosa es va veure 
consolidada en la Ley de bases de Coordinación Sanitaria, de 
1934, i en el Reglamento técnico, de personal y administrativo 
de los institutos provinciales de higiene, de 1935, amb el qual 
s’assignava a aquestes institucions sanitàries la labor de posar 
en practica en l’àmbit provincial el programa de reconstrucció 
sanitària del govern de la República, que donava prioritat a la 
salut maternoinfantil i de la primera infància, a la profilaxi 
de les malalties evitables i a la medicina social, entre altres. 
Aquestes institucions havien de comptar amb cinc seccions 
tècniques: epidemiologia i estadística sanitària, anàlisis 
higienicosanitàries, tuberculosi, higiene infantil, venèries i 
lepra, a més a més d’altres seccions en funció de la prevalença 
de certes malalties, com era en el nostre cas el paludisme i el 
tracoma. El nostre centre secundari d’higiene dependria de 
l’Institut Provincial, i tenia una demarcació i una població 
a atendre que establia l’inspector provincial amb un serveis 
comuns integrats per a l’atenció de la tuberculosi, la higiene 
infantil i els serveis d’higiene social (Barona, 2002, p. 74).
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CENTRE D’HIGIENE DE GANDIA

En el mes de juny de l’any 1935, la gestió de l’alcalde Vicente 
Palmer (Foto 15) i del doctor Guillermo Domingo (Foto 27) 
donà com a resultat la inauguració a Gandia del Centre 
Secundari d’Higiene Rural (Borja de Guzmán, 1981, p. 
296), sota l’auspici de l’Institut Provincial de Sanitat. Situat, 
primerament, en un local provisional, el juliol de 1937 
s’inaugurà el local que encara hui ocupa, al carrer del Duc 
Carles de Borja (Cerdá, 1945, p. 2) (Foto 270).

Al Centre s’incorporà el Dr. Saturnino Peñin Balbas que va 
atendre les malalties de la pell i venèries des del 1937 fins 
l’any 1947. 

Arturo Cerdá Raya fou nomenat director del centre el 
desembre de 1941 i, quatre anys després, el 1945, publicà la 
seu experiència al capdavant de l’entitat. S’hi feia ressò dels 
anys de precarietat, lògica, del Centre per les circumstancies 
de la guerra incivil que havia patit Espanya sols alleugerida 
per l’esperit de dedicació de tots els professionals que hi havien 
treballat. Encara que aleshores no hi havia dades estadístiques 
en l’arxiu, el centre comptava, l’any 1941, amb consultes de 
puericultura, tisiologia, dispensari antiveneri i odontologia. 
En 1942 començà a funcionar el laboratori i el dispensari 

d’oftalmologia per a poder atendre l’ingent quantitat 
de malalts de tracoma que hi havia. L’any 1943 es creà el 
dispensari antipalúdic i hi arribaren un nou puericultor i un 
nou tisiòleg, aquest nomenat pel Patronat Antituberculós. 
El 1944 s’ocupà la plaça de maternitat. El 1945 quedaven 
per cobrir les places d’infermeria i de d’otorrinolaringologia. 
En l’edifici, aleshores, estaven instal·lats els serveis clínics, 
l’arxiu, l’oficina central i la direcció, i el seu àmbit d’actuació 
s’estenia al territori que ocupaven 40 pobles que convergien 
amb vies de comunicació amb Gandia, alguns d’ells del nord 
de la província d’Alacant (Cerdá, 1945, p. 2-3).

El Servei de Sanitat Exterior ja existia i funcionava des d’anys 
abans de la instal·lació d’aquest Centre Secundari d’Higiene, 
i continuà actuant vigilant el tràfic marítim (per impedir 
la importació de casos de la pesta). També s’ocupava de la 
inspecció sanitària del transport, així com de la vigilància de 
la higiene de les platges en l’època de l’estiu.

Aleshores es feien cursets per a mares, a més a més de 
cartells, fullets i conferències de divulgació sanitària, alguna 
adreçada a mandataris del Frente de Juventudes. I també s’hi 
fer vacunacions contra la pigota, la diftèria i el tifus. 

A pesar del problema de les constants restriccions elèctriques 
de l’època, en els diferents dispensaris del Centre d’Higiene, 
l’any 1944, foren tractats milers de pacients: 5.937 en 
el de dermatologia i higiene social (on van ser descoberts 
35 casos de sífilis, blennorràgia i xancres venèries) i es 
van administrar tractaments amb sulfamides i bismut; en 
l’antituberculós es van fer 1.735 visites mèdiques i foren 
diagnosticats 222 nous tuberculosos, a més a més d’atendre 
centenars d’antics tuberculosos; es feren 1.922 consultes 
mèdiques de puericultura; ja en els primers mesos del 
dispensari de maternitat es feren 141 consultes; es va produir 
una disminució d’atenció al dispensari antipalúdic creat 
l’any anterior per l’aparició sobtada d’un brot de paludisme 
a finals del mes d’agost; en el dispensari oftalmològic van 
ser visitats 1.156 pacients, d’ells 621 amb la greu malaltia 
del tracoma, la qual tenia una gran capacitat de contagi, 
sobretot en l’etapa escolar i causava, en ocasions, la ceguera; 
el dispensari odontològic feu 323 actuacions, i en el laboratori 
es van fer 750 anàlisis.

Miguel Pérez Valdés (Foto 87) va accedir al Centre d’Higiene 
en guanyar una oposició a Madrid i guanyar la plaça de 
la lluita antivenèria l’any 1956. Es tractava d’una plaça de 
Sanitat Nacional. Ací va compartir el lloc de treball amb 
Tomàs Hernández del servei de tisiologia; Pastor Mulet, 
de pediatria, i Villanueva, que ho era d’oftalmologia. Pérez 
Valdés ho era de dermatologia, malalties venèries i de la 
lepra, de la qual va tenir uns 70 pacients censats, dels quals 
s’ocupava personalment i remetia al Sanatori de Fontilles 
els més afectats. Els tractaments eren gratuïts. Comptaven 
amb l’ajuda de tres practicants: José María Pina (Foto 272), 
José Ribera i Juan Millet. Com que el centre estava sense (Foto 270) Centre D’Higiene. (AHG, CA-1492_0002)
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director des de feia temps, se li va demanar a Miguel Pérez 
que ocupara interinament la plaça mentre venia el nou 
director, i la va exercir durant 17 anys. El centre havia de 
fer arribar a Madrid les dades estadístiques de les seues 
actuacions. Recorda Miguel Pérez la vacunació massiva 
que feren en el centre, en els anys setanta, davant l’amenaça 
nacional d’epidèmia de còlera. Conta que vacunaren prop 
de trenta mil pacients en una setmana, entre els metges i 
els practicants des de cadascuna de les finestres, a les quals 
s’apropava la població, que es descobria el braç per rebre la 
vacuna.

Quan, arribada la democràcia i l’autonomia, la sanitat passà 
a dependre de València, aleshores va arribar el doctor José 
Amancio Peñuelas Ruiz com a director del Centre de Salut 
Pública. 

CENTRE DE SALUT PÚBLICA DE GANDIA

El centre s’encarrega de les funcions imprescindibles 
en matèria de prevenció i promoció de la salut que són 
desenvolupats per les diverses unitats: programa de prevenció 
del càncer de mama; programa de prevenció del càncer de 
còlon; programa de prevenció de la grip i altres malalties 
infeccioses; programes en l’entorn escolar sobre sexualitat, 
sobre el tabaquisme, sobre les addiccions; programes sobre 
la higiene bucal; programes sobre dietes i hàbits saludables, 
i sobre envelliment saludable, tots executats per la Unitat de 
Prevenció i Promoció de la Salut.

També manté una activitat controladora: el control 
dels establiments alimentaris i dels aliments mitjançant 
inspeccions i auditories per part de la Unitat de Seguretat 
Alimentària; el control de l’aigua de consum públic, de les 
instal·lacions de risc de legionel·losi i de la sanitat ambiental 
mitjançant la Unitat de Sanitat Ambiental; el control i l’estudi 
de les malalties d’origen laboral mitjançant la Unitat de 
Salut Laboral, i finalment, el control i estudi de les malalties 
de la població mitjançant la Unitat d’Epidemiologia, que ha 
sigut la unitat directora de la gestió de dades de la pandèmia 
provocada per la Covid-19, fa dos anys.

Com dèiem abans, quan arribada la democràcia i l’Autonomia, 
la Sanitat passà a dependre de Valencia i aleshores va arribar 
el doctor José Amancio Peñuelas Ruiz, titulat com a màster 
en Salut Pública per l’Institut Valencia d’Estudis de Salut 
Pública (IVESP), com a director del que, aleshores, es va 
anomenar Centre de Salut Comunitària, com a centre de 
nova creació, encara que continuava ocupant l’edifici antic 
del Centro de Higiene. Estigué en el càrrec fins l’any 1996 
quan va ocupar la plaça de Tècnic Superior d’Epidemiologia 
del Centre de Salut Comunitària de Gandia, la qual va 
ocupar fins el 2016 quan es va reincorporar a la direcció del 
CSC de Gandia fins la seua jubilació a maig de l’any 2021.

En la dècada dels 80 s’havien introduït nous conceptes 
que es basaven en estudis anteriors que posaven la salut 
de les poblacions en el centre del seu objectiu estudiant 
els factors que influïen en la salut i en les despeses de les 
polítiques emprades afegint a l’evolució de la salubritat-
higiene-medicina preventiva un nou paradigma basat en els 
determinats de la salut (factors o condicions que determinen 
la salut de les poblacions). 

Este nou enfoqui ens va emmarcar primer en el concepte de 
Salut Pública des dels serveis de salut però més endavant, 
quan es va veure la necessitat de que la població participara 
per a millorar la seua salut, en Salut Comunitària (no es 
pot millorar els determinants de les poblacions sense la 
seua participació, donat que un dels elements principals és  
l’estil de vida, per la qual cosa es necessita la col·laboració de 
cadascun.

En Centre de Salut Comunitària es va crear a Gandia amb 
les unitats següents: Epidemiologia, Promoció de la Salut, 
Higiene alimentaria, Sanitat Ambiental, Salut Laboral i 
Laboratori de Salut Publica. José Amancio Peñuelas va 
impulsar el primer estudi de salut de la nostra Àrea en el qual 
es va avaluar la mortalitat i també la mortalitat hospitalària 
(no es va poder fer en Atenció Primària, perquè, aleshores, 
i hi havia documentació informatitzada) per a identificar 
desigualtats i necessitats de salut comparant municipis i també 
factors de risc, com la qualitat de les aigües, dels aliments, 
etc. En el CSC, a més a més, de preocupar-se per la higiene 
dels aliments, de la salut ambiental, de la laboral assegurant 
la qualitat es preocupen de educar per a la Salut pel canvi 
cap a estils de vida més saludables i des de l’Epidemiologia, 
avaluant l’estat de la salut i determinats i en la vigilància i 
control de les malalties infeccioses transmissibles.

José Antonio Cañamás és l’actual director del Centre de 
Salut Pública de Gandia inclòs en el Departament de Salut.

La seu del centre es manté encara en l’edifici del carrer 
del Duc Carles de Borja, des de l’any 1937. Un important 
nombre de personal sanitari i administratiu, de tot tipus de 
nivells, ocupen encara en l’actualitat les tres plantes de l’antic 
edifici del Centre d’Higiene, però està previst el trasllat de 
tots aquests serveis al nou edifici en construcció sobre el solar 
on ha estat ubicat, fins fa uns pocs anys, l’Hospital Francesc 
de Borja al passeig de les Germanies de Gandia.

PERSONAL SANITARI

Durant alguns del primers anys d’aquesta historia centenària 
de la Societat de Foment d’AIC, la sanitat era un tema de 
competència municipal. En l’Arxiu Històric de Gandia 
hem pogut consultar un important nombre d’expedients 
municipals, en els quals es registren nomenaments, preses 
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de possessió, vacances, emoluments econòmics i jubilacions 
del personal sanitari que exerciren les seues professions a la 
nostra ciutat. Aquests són alguns d’eixos noms. 

Metges

El doctor Fernando Pérez Martí ocupava la plaça de metge 
titular a Gandia des del dia 31 d’octubre de 1923 i va cessar 
en el càrrec el dia 1 d’abril de 1939 “como consecuencia 
del final de la Guerra de Liberación de España”. El doctor 
Narciso Coll Garcia va prendre possessió de la plaça de 
metge titular el 26 d’agost de 1926, va ser cessat en el càrrec 
per l’“Ayuntamiento marxista” el 19 de novembre de 1936 
i va ser reposat en el càrrec una vegada “liberada la región” 
el 18 d’agost de 1939. La plaça del doctor José Melis Morell 
(Foto 9), “caído por Dios i por España”, va ser ocupada pel 
doctor Palacio Mínguez, el 28 d’agost de 1939.

Es produeix el nomenament com a odontòleg municipal 
interí del doctor Pedro Borja de Guzmán, en reconeixement 
de “los relevantes servicios benefico-municipales prestados 
con notório desinterés”. Fou el dia 30 de març de 1940. 
Tanmateix, se li demanà que prestara el servei professional 
d’inspector de la higiene dental escolar. El 14 de novembre 
de 1940 aquesta plaça fou amortitzada per les restriccions 
en les despeses municipals. Vicente Ribes Ribes era, també, 
metge de Gandia el 1940.

Els doctors d’assistència pública domiciliaria (APD) de 
Gandia, Julián de la Bárcena Gómez i Fabián Todolí Velló, 
van ser designats vocals, propietari i suplent de la Comissió 
Inspectora Comarcal de Mutilats de Guerra, el dia 20 de 
juny de 1941. 

Enrique Terol Delgado (Foto 273) va ser nomenat metge 
del districte número 3 de Gandia, interinament, el 2 de 
novembre de 1944. Miguel Sala Ivars va prendre possessió, 
en propietat, de la plaça de metge d’APD del districte 
número 2 de Gandia el dia 28 de gener de 1946. Va faltar 
tres mesos després, el dia 6 de maig de 1946.

El doctor José Rubio Balaguer (Foto 275) estava ocupant, 
interinament, la plaça de metge d’APD del districte númdero 
2 de Gandia quan el 20 de desembre de 1948 pren possessió 
el doctor Ángel de Diego López. L’any 1950, el doctor José 
Mejías Velasco, director del dispensari antituberculós del 
Centre d’Higiene, va demanar que li fora atorgada una plaça 
d’inspector metge escolar.

En un expedient de Governació es comunica que l’any 1952, 
per trasllat del doctor Julián de la Bárcena Gómez es queda 
vacant la plaça del districte número 1 de Gandia, la qual es 
va oferir als altres metges titulars de Gandia: Fabián Todolí 
Velló, qui va donar la conformitat d’atendre el districte 
número 4; Ángel de Diego López, qui es va comprometre 
a atendre el districte número 2, i finalment, el doctor 

Guillermo Domingo Sidro, qui estava ocupant des del 1946 
la plaça en propietat de metge d’APD del districte número 
3, acceptà ocupar la vacant del districte número 1, la qual 
ocupà fins que es va jubilar el dia 11 de gener de 1954. Abans 
de Gandia havia estat treballat, des de l’any 1911, a Beniopa.

Un expedient de Governació de l’Ajuntament, l’any 1954, 
parla de la jubilació del metge d’APD Juan López Selfa. En 
un altre expedient municipal es recull que, pel traspàs del 
doctor Luis Burguera Morant, aquest va ser substituït pel 
doctor Francisco Fuster Martí com a metge d’APD, el 1940, 
interinament, i després com a metge de la Casa de Socors el 
16 de juny de 1955.

El tocòleg titular, Juan Martínez Pons, qui havia pres 
possessió de la seua plaça el 2 d’octubre de 1930, es va jubilar 
el dia 16 de maig de 1957 i ocupà la seua plaça el doctor José 
Jornet Cominches. L’any 1961 va ser nomenat metge titular 
el doctor Gonzalo Sancho Blesa.

El doctor Luis Forn Aguilar, el dia 7 de novembre de 1962, 
va ocupar interinament la plaça de metge del districte 
número 4 i va cessar per haver sigut coberta aquesta plaça 
en un concurs d’antiguitat el dia 9 de maig de 1963. No 
consta quin metge la va ocupar. El doctor Rafael Arteseros 
Regal es reintegra a la seua plaça de Benipeixcar el dia 2 de 
juliol de 1969, després d’un període de baixa laboral. Durant 
eixe temps de malaltia havia sigut substituït pel doctor José 
Escrivá Parets.

El dia 5 de gener de 1970, el doctor Carlos de Diego 
Rosado és nomenat metge titular interí del districte únic de 
Benipeixcar i agregat del de Beniopa. El doctor Marcial Espí 
Martí (Foto 277) pren possessió, el 21 de de març de 1972, 
de la plaça número 1 de metge de la Casa de Socors, amb 
caràcter interí.  El doctor Juan García Adelantado, metge 
en propietat de la Casa de Socors, és nomenat, el dia 22 
d’agost de 1973, degà i cap de l’esmentada Casa de Socors 
de Gandia.

En un document del Ministeri de Sanitat i Seguretat Social, 
i de la Delegació Territorial de València de febrer de 1981, 
figura com a metge titular de la plaça tercera de la Casa de 
Socors de Gandia el metge José Melis Rignon.

Practicants

Jesús García Castelló va prendre possessió el 31 de desembre 
de 1928 i es va jubilar el 3 de novembre de 1961 per 
impossibilitat física. Durant la seua activitat professional 
havia sigut cessat el dia 19 de novembre de 1936, per 
“desafecto al Regimen” i va reprendre el càrrec el dia 1 
d’abril de 1939. Els tres anys li van ser comptabilitzats per a 
efectes de la seua jubilació. Joaquín Pérez Bonet va prendre 
possessió el 3 de maig de 1932 i va faltar el 9 de maig de 
1958.
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Joaquín Bertó Esteban era practicant titular en 1947. En un 
expedient de 1949, sol·licita que se li reconega en el càrrec de 
practicant d’APD del districte número 2 de Gandia. El 3 de 
maig de 1956 va ser nomenant per la Direcció General de 
Sanitat com a practicant de la Casa de Socors, amb plaça en 
propietat, Juan Millet Marzal, plaça que havia desenvolupat 
interinament des de l’1 de gener de 1940. Va faltar el 14 
de novembre de 1969. Juan Bautista Pérez Cervera pren 
possessió el dia 21 de juny de 1961 de la plaça interina de 
practicant de la Casa de Socors i va cessar per haver guanyat 
una oposició a una plaça a Fornalutx (Mallorca) el dia 3 de 
juny de 1963. 

Juan Martí Reig (Foto 271) va prendre possessió com a 
practicant de la Casa de Socors el dia 2 d’abril de 1962 i es 
va jubilar en els anys huitanta com a practicant del Servei 
Ordinari d’Urgències de l’Hospital de Gandia.

A Leon Emilio Muñoz Navarro, qui ocupava la plaça de 
practicant del districte número 2, se li concedeix mitjançant 
un concurs de trasllat intern la plaça de practicant del 
districte número 1 de la ciutat.  José Costa Negre fou 
nomenat interinament el dia 17 de novembre de 1964 i 
també acabà la seua vida professional en el Servei Ordinari 
d’Urgències en els anys huitanta. Benjamín San Polo, pren 
possessió de practicant del districte número 1 de Gandia el 
dia 11 de setembre de 1970.

José María Pina García  (Foto 272) pren possessió del càrrec 
de practicant, amb caràcter d’interí, del partit de Beniopa el 
dia 5 de juny de 1971. Vicente Ros Rausell pren possessió 
del càrrec de practicant del districte únic de Benipeixcar el 
dia 3 de setembre de 1971.

Matrones

La matrona d’assistència gratuïta als parts dels pobres de 
la ciutat, nomenada després, matrona d’APD, Innocència 
Torres Paris, qui exercia a Gandia des del 16 de juny de 
1908, es va jubilar als 78 anys en el mes d’agost de 1950. 

Josefa Marzal Sobrecases va faltar el 9 de febrer de 1946, 
després de quaranta anys de professió, i la seua plaça va 
ser ocupada, interinament, per la matrona d’APD Teresa 
Morant Gadea, el 28 de febrer de 1946, qui la va obtindré 
en propietat el dia 28 de novembre de 1949 fins a la jubilació 
forçosa el 27 de novembre de 1965.

Rosa Romero Escriva és matrona municipal del districte 
número 2 en els anys seixanta i, davant la jubilació de Teresa 
Morant, demana el trasllat al districte número 1 el 15 de 
desembre de 1965

Veterinaris

José María Gil Serra fou el veterinari titular de diverses 
poblacions del terme municipal de Gandia des del 29 
d’octubre de 1920 i el dia 28 de novembre va ser designat 
veterinari titular de la tercera plaça de Gandia, en la qual 
es va jubilar el 12 de desembre de 1959 Francisco Lázaro 
Sánchez va prendre possessió del càrrec d’inspector veterinari 
de Gandia el dia 7 de gener de 1943 i es va jubilar el dia 4 
d’octubre de 1956. José Hernando Pérez, veterinari titular, 
demana el dia 14 de desembre de 1959 trenta dies de permís 
i comunica que s’encarregaran del servei veterinari León 
Azara i José María Gil Serra.

Farmacèutics

Alfonso Peiró Castillo obri la seua farmàcia situada al passeig 
de les Germanies el 28 de febrer de 1952.

Ángeles Malonda Arsís (Foto  61) obri la seua farmàcia al 
carrer Major de Gandia el dia 27 de maig de 1953.

Catalina Sanchis Puig obri farmàcia al carrer de Trevijano, 
7, del Grau de Gandia, després de ser aprovada la seua 
demanda en la sessió municipal del 9 de novembre de 1953.

Sanitaris en el record

Pedro Borja de Guzmán recorda alguns d’aquells noms. 
Entre els metges, Martínez, Peñín (Foto 282), Carmelo 
París (Foto 294), Fortunato Ortí (Foto 295), Rico, Deltoro, 
Jesús Fuster (Foto 49), José Rubio (Foto 275), Vicent Pellicer, 
Francisco Pastor Mulet, Enrique Terol (Foto 273), Ribes, 
García Soldevila i Salvador Carbonell. Dels dentistes: Bellver, 
Pedro Borja i Guillermo Olagüe. I dels farmacèutics: Canet, 
Trilles, Peña i García, Morell (Borja de Guzmán, 1981, p. 
296).

(Foto 272) Jose Maria Pina Garcia. Llibre 
del Cinquantenari JLF. Molina et al. (1997)

(Foto 271) Juan Marti Reig. Arxiu familiar
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Records propis

He conegut personalment alguns d’aquests metges en 
l’última etapa de la seua vida professional. He fet articles 
en els mitjans de comunicació recordant aquests metges 
gandians que formaren part de la meua vida abans que jo 
compartira professió amb la seua. 

Enrique Terol Delgado 

Enrique Terol era el metge de casa (Foto 273). A mi 
m’imposava. Era menut, però amb un cos doble. Portava 
un bigot retallat i ulleres de muntura fina. Prou calb, els 
pocs cabells sempre els duia ben pentinats. Tenia una veu 
atiplada, parlar de nas i gargamellejava constantment. Era 
molt seriós. Vivia en una casa vella, prop de les Escoles Pies, 
la qual tenia un pati gran que incloïa la torreta de l’antiga 
muralla. La sala d’espera era obscura i tètrica, repleta de 
mobles antics i un piano. Estava a l’entrada de casa i per allí 
traginaven, constantment, els seus fills. En tenia deu. 

En entrar a la visita, l’escriptori, espectacular, estava a 
l’esquerra. El mobiliari era el típic dels metges i dels advocats. 
La sala d’exploració estava enfront. La llitera, de cristall fred, 
era un taula d’exploració ginecològica incomodíssima. Quan 
et llevaves la camiseta i s’apropava per auscultar-te feia bona 
olor. Després, sempre es complia el destí inexorable quan 
amb una estilogràfica imponent prescrivia amb una lletra 
il·legible les injeccions que havien de punxar-me. Sempre 
injeccions! Aquell home no devia saber què era una pastilla, 
ni un supositori... Sempre injeccions!

En l’església dels escolapis el veia tots els dies en la missa de 
huit. Pareixia un home molt religiós. Sempre seia al final, en 
la penúltima fila, davant de la capella de la Mare de Déu dels 
Desemparats. Alguna vegada, sent jo més major, quan vivien 
al doble pis de la plaça del Prado, vaig anar a sa casa amb 

algun dels seus fills i, en coincidir amb ell, el vaig trobar un 
home molt amable i simpàtic, res a veure amb aquell home 
de bata blanca cordada fins al coll que sempre em receptava 
injeccions que em posaven, realment, sense fer-me quasi 
mal, Juan Martí quan vivia al Raval i Pepito Cabrera quan 
ens traslladàrem a fer-ho a Corea” (Pasqual molina, Des 
de la vorera, Radio Gandia, 2009, programa del dia 06/07)

Juan Ramírez Miret

Juan Ramírez fou un metge molt famós a Gandia (Foto 
274). Un metge privat amb moltíssima clientela. Era fill de 
Juan Ramírez, de malnom Tomaíto, qui tenia una sabateria 
al carrer de Sant Pasqual, enfront de la Col·legiata, i que fou 
president de la Junta Local Fallera de Gandia. [...] Tenia dos 
fills, Adela, que és metge i va ser l’única gandiana que ha 
sigut fallera major infantil i també fallera major de Gandia, 
i Juan Víctor, hui un reconegut ginecòleg de València, i 
pertany a la mateixa promoció d’altres dos grans metges 
gandians: el professor Antonio Pellicer, creador i director de 
l’IVI de València i actual degà de la Facultat de Medicina, i el 
doctor Juan Salvador Ribas, cap clínic del Servei d’Anestèsia 
i Reanimació de l’Hospital de Gandia.

Jo no vaig ser mai pacient del doctor Ramírez. Don Juan fou 
el meu professor de biologia en l’últim curs dels escolapis, que 
aleshores s’anomenava el PREU. Jo dec al doctor Ramírez i a 
les seues classes d’aquell any la meua decisió final d’estudiar 
la carrera de medicina. Don Juan Ramírez era un professor 
diferent, dinàmic, vital, amb un llenguatge diferent i uns 
plantejaments acadèmics distints. No ens tractava com a 
col·legials, sinó com a universitaris. La seua classe setmanal 
era com una font de coneixements per a mi, xuplava tot el 
que deia, no sols sobre la matèria que impartia, sinó sobre la 
seua particular visió d’entendre les coses de la vida. Feia la 
impressió de ser un savi.

Don Juan era menut, prou calb i amb el pocs cabells ben 
pentinats. Portava ulleres amb els vidres de color. Duia un 
bigot retallat, sempre perfecte. Tenia una veu aguda que 
gastava molt bé per a les contundències. Sempre anava amb 
jaqueta i corbata. Era el germà major del Pas de la Santa 
Creu, que tenia la seu en el col·legi. Escrivia tots els anys 
en el Passió articles molt religiosos i apassionats, i fou el 
mantenidor d’alguna presentació fallera molt emotiva, però 
jo el recordaré sempre per una frase que no he oblidat mai, 
la qual va dir un dia quan tractava de fer-nos comprendre la 
increïble meravella i complexitat de la vida microscòpica de 
les cèl·lules en comparació amb la magnificència del cosmos 
amb els planetes i les estrelles. Don Juan va dir aquell dia: 
“Deu és gran en lo gran, però és màxim en lo mínim”, i 
des d’aquell dia en el qual res sabíem encara del big bang 
ni de la microscòpia electrònica jo vaig entendre que no era 
possible l’existència perfecta del macro i del microcosmos 
sense l’actuació prodigiosa de la mà de Deu en les persones 
(Pasqual molina, Des de la vorera, Radio Gandia, 2009, 
programa del dia 13/07).

(Foto 274) Dr. Juan Ramírez Miret. 
©PedroLaporta

(Foto 273) Dr. Enrique Terol Delgado. 
Arxiu familiar
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José Rubio Balaguer

Don José Rubio era metge de família, especialista de digestiu 
i el pare del meu amic Javier (Foto 275). L’estiu del primer 
curs de medicina vaig demanar a don José que em deixara 
acompanyar-lo als matins en la seua consulta i ell va acceptar 
encantat. El vaig acompanyar tots els matins dels estius dels 
tres primers cursos de la carrera i es va establir, entre els 
dos, un afecte molt gran: ell gaudia ensenyant-m’ho tot 
i jo xuplava com una esponja tota aquella saviesa. Ell em 
presentava a tothom com el seu nebot o com un fill, doncs 
en tenia deu.

Amb don José Rubio jo vaig aprendre tot el que no t’ensenyaven 
en la Facultat de Medicina: a saber estar i a comportar-se 
davant d’un malalt, a saber escoltar pacientment mentre 
et fixes en tots els detalls i, amb ell, vaig conéixer l’arma 
més poderosa que té un metge per a curar, el poder de la 
paraula. La paraula del metge franc que viu la seua professió 
com una religió; la que informa el pacient amb exactitud i 
delicadesa sobre la malaltia; la que és capaç de transmetre 
tranquil·litat i mostrar el camí de l’esperança; la paraula 
que, en ocasions, davant d’un malalt moribund, no dient la 
veritat, no és mentida sinó pietat. La paraula que aconsella el 
camí a seguir, la que mostra afecte, comprensió, la que lluita 
contra el temor, la desconfiança o l’abandó.

Don José Rubio posseïa eixe poder de la paraula i el 
transmetria amb una veu greu i profunda, una veu que 
omplia tot l’espai de la consulta i que era per a molts dels 
seues pacients la recepta de la vida i la promesa d’un futur 
on els pronòstics creaven incertesa, i tot en un moment que 
la medicina no coneixia interferons, adjuvàncies agressives 
ni teràpies de substitució.

Després de tants anys d’activitat professional pròpia, encara 
em reconec utilitzant moltes d’aquelles paraules, i fent sonar 
aquells silencis mentre escolte les dolències dels pacients. 

Paraules i silencis del doctor don José Rubio Balaguer, fill de 
Gandia, una extraordinària persona, un gran metge. Seria 
just, m’agradaria, que un dels carrers nous que l’ajuntament 
projecta al voltant del nou hospital i que pretén dedicar a la 
memòria de metges gandians portara el seu nom (Pasqual 
molina, Des de la vorera, Radio Gandia, 2009, programa 
del dia 20/07).

Tomàs Mut Mut

Tindria jo uns dotze anys quan vaig veure per primera 
vegada el doctor Mut (Foto 276). Va ser a la seua clínica. 
El seu fill Fernando i jo havíem acompanyat a curar un 
xiquet que s’havia ferit al pati dels escolapis. La fràgil figura 
de don Tomàs, l’aspecte malaltís, pàl·lid, amb barba de dos 
o tres dies i despentinat, d’entrada, em va decebre, però la 
seguretat de la seua mirada, la fermesa de la seua paraula i 
aquelles dits rossegats encara no sabia jo per quina malaltia, 
impressionaren de tal manera la meua sensibilitat juvenil que 
nasqué una admiració indescriptible cap a la seua persona.

Fernando Mut i jo acompanyarem a curar més xiquets 
ferits al llarg de tot el batxillerat. La blancor de les parets 
de la clínica, la dels llençols i tovalloles, la de les benes per 
a les ferides i la del cotó en pel, m’enlluernaven cada vegada 
que anava allí. L’olor de l’alcohol i de la mercromina, la 
dels antibiòtics i desinfectants m’embriagaven. El soroll de 
l’instrumental deixat caure sobre les safates metàl·liques o 
el que brollava d’aquell recipient de metall on bullien les 
xeringues de cristall i les agulles utilitzades mil voltes, encara 
tenen hui el poder d’eriçar-me la pell . 

A partir de quart de Medicina jo ja no vaig eixir de la clínica 
del doctor Mut. Nadals, pasqües i tots els dies dels estius els 
vaig passar allí, on em vaig adonar que era en el quiròfan 
on jo volia exercir la futura professió i que anava més en mi 
intentar solucionar les malalties amb les meues mans que 
esperar el que podien resoldre les pastilles, les injeccions i els 
supositoris.

Seguint el consell de don Tomàs jo em vaig fer cirurgià i no 
traumatòleg, i quan amb el meu títol vaig tornar a Gandia, fa 
ara 30 anys, les meues pacients les operava en aquella clínica. 

Don Tomàs Mut és una figura irrepetible dins del món de 
la medicina. No existeix hui, per les característiques actuals 
de la professió mèdica, ni la més remota possibilitat que 
apareguera una figura com la del doctor Mut en un país 
civilitzat. Per la dedicació total i absoluta a la seua professió 
que li costà la salut primer i, segurament, després la vida. 
Per la seua presència constant... Sempre estava allí! En algun 
dels pisos de la clínica sempre hi havia una llum encesa que 
assenyalava la seua vigília permanent.

Per la seua autoformació en una especialitat mèdica, la 
traumatologia, que, aleshores, no existia i que ell va contribuir 
a pujar al més alt de la professió. Fruit del seu estudi solitari 

(Foto 276) Dr. Tomas Mut Mut(Foto 275) Dr. Jose Rubio Balaguer. Arxiu 
familiar
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i constant en un moment on un llibre era l’únic nexe amb la 
ciència... No hi havia vídeos... ni Internet!.. No tenia quasi 
possibilitats d’intercanvi de coneixements sense abandonar 
la clínica i els malats... cosa que ell no podia fer de cap 
manera...

I... tot això, des de Gandia, on ell va decidir viure i treballar 
i on va morir fent, com fan els artistes quan moren, més gran 
el seu nom i el del seu poble. Per això aquest el va nomenar 
el seu fill adoptiu i ara, quan es pensa dedicar alguns nous 
carrers de la ciutat a alguns metges, sens dubte, un dels 
primers haurà de dur el seu nom (Pasqual molina, Des de 
la vorera, Radio Gandia, 2009, programa del dia 17/08).

CLÍNIQUES 

La preocupació per disposar a Gandia d’un hospital adequat 
que la independitzara de València va ser contínua per 
part dels metges gandians. El dia 4 d’abril de 1931 es van 
reunir amb l’Ajuntament i decideixen crear un consultori 
hospital mèdic quirúrgic i d’investigació, dotat amb tots els 
avantatges moderns que permeteren atendre, sense necessitat 
de recórrer a la capital, tots els serveis facultatius d’urgència, 
de beneficència i, fins i tot, particulars.

El 1935, la gestió de l’alcalde Palmer (Foto 15) i el doctor 
Guillermo Domingo (Foto 27) dona com a resultat la 
inauguració del centre secundari d’higiene rural situat al 
carrer del Duc Carles de Borja de Gandia, del qual ja els 
hem parlat. (Borja de guzmán, 1981, p. 296). 

Als inicis dels anys quaranta, en plena postguerra, el doctor 
Salvador Carbonell inaugurà al carrer d’Alzira de Gandia 
la seua clínica quirúrgica dotada de quiròfan i habitacions 
per als malalts operats. Poc després, el doctor Tomàs Mut 
(Foto 276)  obriria una consulta de traumatologia al carrer 

Major de Gandia i, el 1959, obriria la seua clínica de cirurgia 
i traumatologia al carrer del Pintor Sorolla, que seria, durant 
molts anys, el centre sanitari de referència per a tota la 
comarca i les comarques del voltant amb atenció permanent 
i continuada de tots els accidents que ocorregueren en les 
carreteres i les obres, que tingueren un increment exponencial 
en aquells anys de la dècada dels seixanta i setanta. En l’any 
1952 havia obert la seua Clínica del Pilar el doctor De Diego. 
En la dècada dels seixanta ho havia fet el doctor Marcial 
Espí (Foto 277), de primer al cantó de la plaça del Mercat 
i després obrint la Clínica de la Paloma a l’avinguda de la 
República Argentina. I en 1972 els doctors Carbonell (Foto 
283), Rodríguez Catalá i el farmacèutic Ignacio Martínez 
construïren la Clínica de la Sagrada Família, al barri del 
mateix nom, conegut popularment com a Corea. La clínica 
tenia consultes externes, radiologia i sala de cures a la 
planta baixa, en el primer pis dos quiròfans i una paridora, 
i tres plantes d’hospitalització per a pacients quirúrgics, 
traumatològics, ginecològics i maternitat. Va ser l’única 
institució hospitalària privada que va continuar oberta i va 
aguantar la pressió assistencial que produí la inauguració 
de l’Hospital Francesc de Borja. Està clínica, sota diferents 
gestors, primer com el Grup Centro Médico del doctor 
Jesús Rivera i fa uns pocs anys com el Grup IMED, s’ha 
mantingut oberta fins a l’actualitat.

Durant els primers anys d’aquesta centenària història de 
Foment que s’ocupa de la Sanitat, els parts eren atesos als 
domicilis particulars per ginecòlegs com els doctors Carmelo 
París (Foto 294) i Juan Martínez. El 1950 s’inauguren les 
dues primeres maternitats: la del doctor Antonio Pellicer 
i la del doctor Antonio Martínez, els quals inaugurarien, 
respectivament, les seues clíniques de nova planta, l’any 
1955 allà al final del Passeig i el 1964 la clínica San Ramón 
enfront de l’església de l’Escola Pia. El doctor Paco Fuster 
tenia la seua clínica al carrer de Sant Francesc de Borja. I 
la Clínica Virgen de Núria, del doctor Jornet, s’obriria el 
1968, encara que acabaria atenent els parts en la clínica de la 
Sagrada Família (Borja de guzmán, 1981, p. 297).

Crec de justícia considerar tres centres de maternitat 
regentats per ginecòlegs que treballaven també en l’Hospital 
de Gandia i als quals havien estat acudint les dones gandianes 
i saforenques tradicionalment a parir: la clínica del doctor 
Antonio Juárez, a Oliva; la clínica del doctor Federico 
Castillo, a Pego, i la clínica del doctor Vicente Sabater 
que tenia oberta a la veïna població de Cullera. Clíniques 
dotades de tot tipus de serveis mèdics i ginecològics, amb 
hospitalització, cuina i safareig, que hagueren de tancar, 
a partir dels anys huitanta, quan l’hospital de Gandia era 
una respectada realitat. Tots ells continuaren atenen els 
parts i operant les seues pacients privades en la Clínica de la 
Sagrada Família.

(Foto 278) Dr. Juan Luis Rico Gil. Cap 
Servei Pediatria. Arxiu familiar

(Foto 277) Dr. Marcial Espí Marti. Cap 
Servei de Traumatologia ©Amalio
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SEGURETAT SOCIAL

El 1946 es va inaugurar a Gandia el primer ambulatori de 
la Seguretat Social, al carrer de Sant Francesc de Borja. La 
Seguretat Social, amb el pas del anys, suposaria la modificació 
de totes les estructures sanitàries d’Espanya.

Les assegurances socials abans de la guerra incivil consistien 
en un règim de previsió voluntària gestionat per l’Institut 
Nacional de Previsió, el qual havia sigut creat el 1908. Un 
reial decret de 1921 va establir amb caràcter obligatori el 
règim de retirs obrers, mitjançant el qual es concedia una 
pesseta diària de pensió a aquells treballadors afiliats en edats 
entre 16 i 45 anys a cobrar a partir dels 65 anys. Els afiliats 
entre 45 i 64 anys sols tenien dret de rebre la devolució de les 
quotes ingressades bonificades amb els seus interessos.

A partir de 1930 es va declarar obligatòria l’assegurança 
de maternitat, que facilitava l’assistència gratuïta durant 
l’embaràs i el part de les dones treballadores assegurades, 
així com 50 pessetes en concepte de lactància. El 1931 es va 
declarar obligatòria l’assegurança d’accidents de treball.

Com que hi havia un buit legal per als treballadors que havien 
arribat al final de la seu vida laboral quan sobrepassaven 
els 65 anys d’edat i no podien ser inclosos en el nou règim 
de retirs obrers obligatoris, la Caixa de Pensions per a 
la Vellesa i Estalvis de Barcelona va instituir l’obra social 
dels Homenatges a la Vellesa i l’any 1923 la va incorporar 
a les seues activitats la Caixa de Previsió Social del Regne 
de València. A Gandia es van fer aquests homenatges des 
del 1928 fins al 1936 i consistien a proporcionar una pensió 
vitalícia de 30 pessetes mensuals. L’organització d’aquests 
homenatges estava al càrrec del Patronat Local de l’Obra 
dels Homenatges a la Vellesa, de la qual era l’ànima Joaquín 
Melo Mayor (Foto 31), un destacat soci de la Societat de 
Foment d’AIC (Borja de guzmán, 1981, p. 297).

 

DEPARTAMENT DE SALUT DE GANDIA

És la demarcació geogràfica i poblacional en la qual es du 
a terme la planificació, programació, gestió i coordinació 
de l’atenció a la salut tant a nivell individual, com de 
la col·lectivitat, i és el referent per a la població quant a 
prevenció, promoció, educació i atenció sanitària.

La seua missió és proporcionar el major nivell de salut amb 
la major satisfacció percebuda possible en la població del 
departament per mitjà d’una assistència sanitària pública 
pròxima de qualitat en règim d’hospitalització, ambulatori 
i domiciliari que garantisca la continuïtat assistencial de 
manera eficient aplicant els mitjans de prevenció, diagnòstic 
i tractament necessaris amb criteris d’eficàcia, efectivitat, 
eficiència i equitat.

El Departament de Salut de Gandia, pertany a la Conselleria 
de Sanitat Universal i de Salut Pública de la Generalitat 
Valenciana, la qual considera el ciutadà com el centre 
de referència i d’actuació de l’organització. Tanmateix, 
considera que el principal recurs són les persones, sobre 
les quals s’exerceix la seua missió d’acord amb els valors 
següents: l’atenció gratuïta i universal; l’equitat, perquè el 
sistema sanitari realitze una oferta de qualitat per a tots; 
la integració de l’atenció primària, especialitzada i de salut 
Pública, per a assegurar la coordinació amb la resta dels 
recursos que intervenen en la cura de la salut; la solidaritat, 
en el sentit de contribuir a disminuir les desigualtats que 
afecten els més vulnerables; la no discriminació per ètnia, 
gènere, edat, orientació sexual, estatus socioeconòmic ni 
creences ideològiques o religioses; respecte mutu, treball 
en equip i sentit de pertinença a l’organització; l’ètica de 
servei públic, que promoga l’eficiència, la participació 
dels ciutadans i la implicació activa dels professionals; la 
humanització de les cures, el màxim respecte a les persones, 
tracte educat respectuós i cordial; el respecte màxim a la 
intimitat i a les necessitats afectives i familiars, garantia del 
secret professional; el dret a la informació, a decidir sobre 
la seua malaltia, a reclamar i suggerir, en el marc de la 
declaració dels drets del pacient hospitalitzat; la vocació per 
les activitats preventives, d’educació per a la salut i d’estils 
de vida sans; la vocació per la docència de pregrau, postgrau 
i formació continuada en tots els camps del coneixement 
que s’exerceixen en el departament (Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública de la Generalitat Valenciana).

L’HOSPITAL FRANCESC DE BORJA 

El dia 1 de setembre de 1973, obria les portes als afiliats de la 
Seguretat Social de Gandia i de la seua comarca la Residencia 
Sanitaria Francisco de Borja amb la posada en marxa dels 
serveis de Maternitat, Anestèsia i Reanimació, Laboratori, 
Radiologia i Pediatria. El dia 17 d’eixe mes de setembre es 
posaren en funcionament els serveis de Cirurgia General 
i de Traumatologia, i el dia 1 de novembre començaren a 
funcionar els serveis de Ginecologia i d’Urologia (Memoria 
anual, 1974, p. 1).

Una placa commemorativa situada en lloc destacat resava: 
“Esta Residencia-Ambulatorio fue inaugurada por el Excm. 
Ministro de Trabajo, Licinio de la Fuente, el dia 5 de junio 
de 1975” (Memoria anual, 1974, p. 8).

Es tractava, doncs, d’una institució mixta de la Seguretat 
Social (residència-ambulatori). Fou el seu primer director 
mèdic el doctor Jesús Fuster Martí (Foto 49) i la primera 
cap d’infermeria, Pura Giménez Ripollés (Marín ferrer, 
1998, p. 3). Al capdavant dels diversos serveis foren col·locats 
especialistes ja establits a Gandia: Marcial Espí (Foto 277), 
Florencio Díaz, Carlos Peñín (Foto 284),  Salvador Marco, 
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Tomàs Ortí (Foto 285), Salvador Buchó, Miguel Caldentey, 
Juan Luis Rico (Foto 278), José M. Pons... Hi havia aleshores, 
en total, 22 professionals de totes aquestes especialitats 
mèdiques i quirúrgiques.

La residència disposava de 68 llits repartits en quatre 
plantes d’hospitalització. La primera i segona planta estaven 
destinades al Servei de Tocoginecologia, amb 32 llits; la 
tercera planta, a Cirurgia General, amb 18 llits, i la quarta, 
al Servei de Traumatologia, amb 18 llits més. Comptava 
la residència amb 2 quiròfans generals per a cobrir les 
necessitats dels serveis de Tocoginecologia, Cirurgia General 
i Traumatologia, i un tercer per a cirurgia menor i per als 
processos sèptics (Memoria anual, 1974, p. 1). (Foto 279)

S’hi atenien tot tipus d’urgències mèdiques i quirúrgiques, 
es practicaven parts i es feien intervencions quirúrgiques 
programades de traumatologia, cirurgia, ginecologia i 
urologia, ja que disposava de 3 quiròfans generals i 1 de 
cures, 2 sales de parts i els serveis centrals de radiologia i de 
laboratori, a més a més de l’imprescindible xarxa de personal 
administratiu i sanitari. En total, 157 persones en plantilla 
(Molina faus, 2021, p. 33)

La residencia i l’ambulatori estaven adossats  i, a l’altre costat 
d’este últim, estaven les oficines de l’Institut Nacional de 
Previsió. Este edifici conjunt s’alçava  allà al final del Passeig 
fent cantó amb el carrer de Sant Pere. Més enllà sols hi havia 
horts, darrere dels quals es divisava la imatge imponent que 
configuraven la silueta del Molló de la Creu i la del cim del 
Mondúver.

Aquell edifici tenia tres portes d’accés pel carrer Sant Pere 
i una, lateral, que donava al Passeig, per on podien accedir 
directament a les plantes els familiars dels hospitalitzats i els 
de les parteres, així com aquells qui anaven a la cafeteria, la 
qual estava oberta al públic en general. De les tres portes de 
la façana principal, l’última era la d’entrada a les oficines de 
la Seguretat Social, on estaven també situats els despatxos 

del director del centre i el de la inspecció mèdica, a més a 
més d’una sala de reunions; la d’enmig era la porta d’accés 
a aquell únic ambulatori de la ciutat on estaven, repartits 
en dues plantes, els despatxos dels metges de capçalera, 
com s’anomenaven aleshores el metges de família, i els dels 
metges de les diverses especialitats ambulatòries, i la tercera 
porta era la pròpiament hospitalària, a la qual s’accedia a 
traves d’una rampa per on pujaven les ambulàncies i per la 
qual entrava al recinte tothom. Per aquella porta entrava la 
por de les urgències mèdiques, l’angoixa dels accidentats 
o la dels qui anaven a ser operats d’urgència i la barreja 
d’intranquil·litzat i d’il·lusió de les qui anaven a parir un 
fill. Aquella por, aquella angoixa, aquella intranquil·litat era 
compartida pels familiars i pròxims en la sala d’espera que hi 
havia a l’entrada, quadrada, gran, flanquejada por dues files 
de butaques entapissades amb escai. 

En conjunt, a tot este guirigall arquitectònic i sanitari la 
població l’anomenava, amb prou desconeixement i un poc 
de desconsideració, “el Laboratori”.

Al final de l’any 1974, quan havien passat 16 mesos des de 
la inauguració, s’havia assistit 26.009 pacients en Consultes 
Externes i s’havien fet 3.784 ingressos hospitalaris. Ja es feia 
palesa la línia ascendent del treball assistencial i començaren 
els problemes per l’escassesa del personal facultatiu i 
auxiliar, i altres relacionats amb la falta de llits i els relatius 
a l’aglomeració massiva de malats (Memoria anual,1974, 
p. 2-3). S’havien fet 1.357 anestèsies generals, hi havia 1.289 
nadons registrats (651 xiquets i 638 xiquetes), 167.848 
anàlisis i 35.591 radiografies realitzades. A l’ambulatori 
s’atenen la medicina general, les especialitats del sector i hi 
ha practicants de zona (Memoria anual, 1974, p. 7-8).

A pesar que a la ciutat hi havia altres centres sanitaris 
assistencials com la Casa de Socors, l’Hospital Municipal 
i diverses clíniques privades de ginecologia, cirurgia i 
traumatologia, el prestigi aconseguit pel Francisco de Borja 
va fer que la major part dels veïns de Gandia i de la comarca 
hi acudiren d’urgència per problemes mèdics i quirúrgics, 
a més a més dels accidents laborals i els de trànsit. Això va 
convertir la residència en una casa de socors, finalitat per a la 
qual la institució no estava preparada de personal facultatiu 
ni de possibilitat assistencial, encara que sempre es feren els 
primers auxilis a tots els malats que hi arribaven (Memoria 
anual, 1974, p. 8). 

El més de desembre de 1974 es va produir la integració 
mèdica a Gandia de la zona de Dénia. La superioritat, 
atenent les peticions de la Direcció Provincial d’Alacant, 
basades en raons socials, humanitàries, econòmiques, de 
transport i vies de comunicació, va ordenar aquesta annexió, 
la qual es feu de manera gradual, donades les ja limitades 
possibilitats assistencials del Francisco de Borja. Des d’aquell 
moment l’hospital atenia 124.140 treballadors, familiars i 
pensionistes de la zona de Gandia i 78.000 de la zona de 
Dènia. 

(Foto 279) Residencia Sanitaria mixta. Francisco de Borja, coneguda popularment dom “el 
Laboratori”. Arxiu Isidre Ferrando
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A partir de l’any 1976 ja es parla de Residencia Sanitaria 
Comarcal Francisco de Borja, encara que com una 
institució mixta de la residència i de l’ambulatori. Hi havia 
44.979 cartilles d’assegurats de Gandia i 27.987 cartilles 
de Dénia. Apareixen reflectits els serveis d’Electroteràpia 
i Rehabilitació. La llista d’espera per a una intervenció 
quirúrgica és molt llarga, per la qual cosa hi ha pacients que 
han de ser traslladats a València. La situació es considera 
greu per la insuficiència de llits de personal i de locals per a 
passar les consultes (Memoria anual, 1975, p. 5).

En aquest moment la residència compta amb els serveis 
jerarquitzats de Tocoginecologia, Cirurgia General, 
Traumatologia, Urologia, Anestèsia i Reanimació, Medicina 
Pediàtrica i Medicina Interna; hi ha serveis comuns: Anàlisis 
Clíniques, Radiologia, Electroteràpia i Rehabilitació, i a 
l’ambulatori es compta amb Medicina General, especialitzats 
de sector i practicants de zona (Memoria anual, 1975, p.6).

La residència no disposa de metges interns ni metges residents, 
per falta de docència. Sols té metges residents assistencials, 
els quals sols atenen les guàrdies de residencia sense prestar 
cap altra ajuda ni col·laboració a cap especialitat ni servei. 
Hi ha cinc matrones que atenen rotatòriament les dues sales 
de parts. Els especialistes fan les guàrdies localitzades i han 
d’estar al costat del telèfon per si haguera una urgència. 
La falta de cura intensiva obliguen a derivar a València els 
malats quirúrgics d’urgència o programats que les pogueren 
necessitar. Tampoc hi ha Unitat de Coronàries ni Medicina 
Interna d’Urgència, la qual cosa obliga al trasllat dels 
pacients a València. Es flexibilitzen els horaris de les visites 
familiars. El consell d’administració de l’INP acordà la 
ampliació de la residència comarcal dotant-la de 315 llits. La 
notícia és important no sols per la alta densitat de població 
de les zones que cobreix la residència, sinó per l’important 
població flotant, tan espanyola com estrangera, que arriben 
a les platges i centres turístics a l’estiu (Memoria anual, 
1976, p. 3).

Es consigna l’existència d’un Servei Ordinari d’Urgències, 
a càrrec de quatre metges, quatre practicants i tres zeladors, 
que funcionen tots els dies des de les 17 hores fins a les 9 
hores de l’endemà i 24 hores els diumenges i festius, amb 
independència absoluta dels altres serveis. Tenen la seu en 
una consulta i sala d’exploració en el vestíbul d’entrada a 
la residència (Memoria anual, 1976, p. 1-6). Jo vaig 
guanyar una d’eixes places i, des de juny de 1976 fins al mes 
de gener de 1979, vaig compartir el servei amb els doctors 
Rafael Colomina, Rafael Gómez Lucas i Fabián Todolí, 
amb el practicants, Juan Martí Reig (Foto 271), José Costa, 
José Lledó i José Cabrera, i amb els zeladors José Pascual, 
Pascualet, José Panella i Rafael Martínez. Érem l’únic servei 
ordinari d’urgències, format per un metge i un practicant, 
que ateníem tant la residència com els domicilis particulars 
de Gandia, el Grau de Gandia, la platja de Gandia, Beniopa, 
Benipeixcar i Benirredrà. En els anys que jo hi vaig exercir, 
no comptaren amb cap tipus de reforç en la temporada 
d’estiu, quan es multiplicava extraordinàriament la població 
susceptible d’assistència.

Els metges del serveis jerarquitzats de la residència sanitària 
atenien, a la vegada, les consultes externes implantades en 
l’edifici annex de l’ambulatori, els pacients de les zones 
mèdiques del subsector de Dénia i del sector de Gandia, 
així com les consultes externes de la mateixa residència i les 
diverses àrees de quiròfans i sales d’hospitalització, a més de 
fer les guàrdies (Memoria anual, 1977, p. 3).

Aquesta és la situació assistencial amb la qual em trobe a 
l’arribar el 15 de gener de 1979 a ocupar la meua plaça de 
cirurgia de l’hospital. El Servei de Cirurgia estava cobert per 
Florencio Díaz, qui ocupava la plaça de cap clínic, i Juan 
Salvador Carbonell (Foto 283), Joaquín Alonso i Pasqual 
Molina (Foto 173).  Els primers tres o quatre anys fèiem les 
guàrdies localitzades i després ja de presència física.

Des del 1975, l’Hospital Francesc de Borja es projecta com 
l’ampliació de la institució mixta residència-ambulatori, que 
anava a tenir 250 llits i tots els serveis centrals d’un hospital 
general. El 1977 són adjudicades les obres a l’empresa VALSA, 
la qual no pot continuar per fallida financera. Després d’un 
important temps de demora, continua les obres paralitzades 
l’empresa AMFESA, amb certa regularitat fins que el 24 de 
juny de 1982 l’empresa es declara en suspensió de pagaments 
i es paralitzen unes obres ja quasi acabades, amb el conflicte 
que l’ampliació de la plantilla concursada i nomenada no es 
pot incorporar perquè el centre no està acabat. La dotació 
del muntatge resta emmagatzemada a l’interior. Tota la 
tasca del muntatge, condicionament i adquisició del material 
mèdic havia sigut feta pel director d’aleshores, Francisco 
J. Martínez Grau (Foto 280). Aquesta és la situació que es 
troben els nous responsables de l’Insalud, tant central com 
provincial, després de les eleccions legislatives de 1982. Una 
situació que es mantindrà al llarg de l’any 1983, al final 
del qual arriba una nova direcció mèdica i d’infermeria de 
l’hospital amb les quals se inicien, el 1984, les gestions de 

(Foto 281) Dr. Federico Caro Pérez. 
Director Hospital. Cap Servei Cirurgia

(Foto 280) Dr. Francisco J. Martínez 
Grau. Director Hospital ©Amalio
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liquidació dels deutes de la massa de creditors de l’empresa 
amb fallida i el desbloqueig de la situació judicial que des 
d’un punt legal impedia qualsevol ús del centre (Memoria 
anual, 1984, p. 3). L’equip de direcció, format pel director 
mèdic Federico Caro Pérez (Foto 281) i el d’Infermeria, 
Salvador Llopis, va elaborar un programa de posada en 
funcionament del centre hospitalari, per fases, gradual 
i escalonat, que va permetre el reforçament de les àrees i 
serveis en funcionament, i l’ampliació successiva de totes les 
àrees i serveis del nou hospital.

En una primera fase es procedí a l’obertura de l’àrea de 
consultes externes; obertura de l’àrea administrativa; 
obertura, instal·lació i posada en funcionament del nou 
laboratori d’anàlisis clíniques; obertura, instal·lació i posada 
en funcionament del nou laboratori d’hematologia; obertura 
del Servei de Farmàcia; obertura del Servei de Medicina 
Preventiva; obertura del Servei d’Anatomia Patològica, i 
obertura del Servei de Radiodiagnòstic. En una segona 
fase, després de la finalització de les obres d’estructura 
bàsiques d’enginyeria (central de gas, central d’aigua, 
tèrmica, frigorífica, grup electrogen elevador i safareig, 
es produí l’obertura de l’Àrea d’Urgències, l’obertura 
del bloc quirúrgic i esterilització, l’obertura de l’Àrea 
d’Hospitalització i l’obertura de l’UVI. Finalment, es va 
procedir a la inauguració oficial de l’hospital i, ja en una 
tercera fase, es posà en funcionament el Servei d’Hemodiàlisi 
i la Unitat de Psiquiatria, i es va procedir a la jerarquització 
dels especialistes de l’àrea de la Safor (Memoria anual, 
1984, p. 4). (Foto 282)

Es posaren en funcionament diverses comissions clíniques: 
la de Farmàcia, la d’Històries Clíniques i Arxius, la 
d’Infeccions, la de Morbiditat i Mortalitat o la de Teixits 
i Tumors. Tanmateix, se’n van crear altres comissions per a 
l’estudi i el debat d’altres àrees de l’activitat de la institució: 
la Comissió d’Urgències, la Comissió d’Humanització, la 
Comissió de Seguretat i Higiene, la Comissió de Quiròfans 
i la Comissió d’Ampliació (Memoria anual, 1984, p. 19).

L’any 1985 cal considerar-lo com el de la posada en 
funcionament del nou hospital. L’Àrea d’Urgències té 4 boxs 
de reconeixement, 8 llits d’observació, 2 llits de reanimació, 
1 sala de traumatologia i 1 àrea d’admissió d’urgències. Hi 
ha 4 grans sales d’hospitalització amb 168 llits en total: 
Medicina Interna (36 llits), Cirurgia General (36 llits), 
Traumatologia (22 llits), Tocologia (18 llits), Ginecologia 
(10 llits), Urologia (14 llits), Oftalmologia (10 llits), ORL (10 
llits) i Pediatria (8 llits). L’Àrea de Quiròfans i Esterilització 
compta amb 4 quiròfans, 1 sala de recuperació i 2 estacions 
d’esterilització. Hi ha una Àrea de Mortuoris i Necròpsies, 
una Àrea de Cafeteries, una Àrea d’Admissió i una d’Arxius. 
En el Servei de Radiodiagnòstic es creen: una sala de 
urgències, una d’urologia, una d’osteologia, dues sales amb 
telecomandaments, una d’ecografia, una d’ortopantografia i 
una altra de mamografia.

Es posaren en funcionament els serveis d’Oftalmologia, 
d’ORL i de Medicina Intensiva. Es contractaren nous es-
pecialistes de quasi totes les disciplines i es crearen noves 
unitats clíniques: Unitat d’Al·lèrgia, Electrocardiografia, 
Neurologia, Nefrologia, Gastroenterologia Infantil i Neona-
tologia (Memoria anual, 1985, p. 2-3).

Les guàrdies d’alguna de les especialitats eren de presencia 
física i tenien un especialista localitzat. Era el cas de dels serveis 
de Cirurgia, Traumatologia i Tocoginecologia. Sols tenien 
un especialista de presència física Anestèsia i Reanimació, 
Medicina Interna i Pediatria. Els serveis d’Urologia, 
Hematologia, Anàlisis Clíniques i Radiodiagnòstic tenien 
les guàrdies localitzades. Els MUH (metges d’urgència 
hospitalària) tenien una plaça de presència física i una altra 
localitzada (Memoria anual, 1985, p. 4).

En el mes de març ens va visitar el ministre de Sanitat, 
Ernest Lluch, i també, el conseller de Sanitat i Consum de 
la Generalitat Valenciana, el professor Joaquín Colomer Sala 
(Memoria anual, 1985, p. 5).

La sala de Pediatria fou dotada amb 16 llits i conformava 
una unitat de servei d’infermeria comú (Memoria anual, 
1986, p. 5).

La dotació d’infermeria estava composta per 169 ATS (36 
homes i 111 dones), 146 auxiliars d’infermeria (totes dones), 
6 fisioterapeutes i 6 matrones, amb una edat mitjana global 
de 34 anys (Memoria anual, 1986, p. 11,18 i 19). Foren 
creades 10 places de supervisor, 2 d’adjunt i 3 de coordinador 
(Memoria anual, 1986, p. 56).

El dia 3 de novembre de 1987 una greu inundació va posar 
de manifest la professionalitat del personal, la qual cosa va 
ser reconeguda per les autoritats del govern central i per les 
de la comunitat autònoma (Memoria anual, 1987, p. 4). 
L’àrea d’atenció: la comarca natural de la Safor (136.000 
habitants segons el cens de l’INE de l’1 d’abril de 1986), més 

(Foto 282) Hospital Francesc de Borja. Situat al Passeig de les Germanies.



220

algunes poblacions de la Marina Alta i de la Vall d’Albaida, 
les quals, encara que tenen ja hospitals comarcals en les seues 
demarcacions, per les seues vies de comunicació o proximitat 
a la comarca de Gandia, estan adscrites al nostre hospital. 
Això conforma un cens de possibilitat d’atenció a 143.000 
habitants i 66.837 cartilles o titulars de dret d’assistència, 
segons dades de la Delegació del SVS de març de 1987. En 
èpoques de vacances, principalment a l’estiu, la població 
total era de 600.000 habitants (Memoria anual,1987, p. 5). 
Estava enclavat en l’Àrea 15 de Salut i sols tenia externalitzat 
el servei d’hemodiàlisi en la clínica privada de la Sagrada 
Família. L’hospital comptava, aleshores, amb 78 metges, i 
dins dels 143 membres del personal no sanitari hi havia 34 
places de zeladors. El 1987, l’hospital tenia 201 llits i es van 
fer 6.043 ingressos, els quals comportaren 51.487 estàncies, 
i van ocórrer 167 èxitus. (Memoria anual,1987, p. 19-35).

L’any 1988 es fa palés l’agreujament de la situació generada 
per l’ampliació que s’havia efectuat sobre l’antic ambulatori, 
la qual cosa condicionà l’existència de dues estructures 
diferenciades, amb accessos diferents per a cadascun i zones 
de comunicació física, però sense relació funcional. Aquest 
fet establia barreres entre les àrees assistencials, de manera que 
quedava aïllada l’àrea d’urgències d’obstetrícia/ginecologia i 
paridors de l’àrea d d’urgències generals i dels serveis generals 
de radiologia, quiròfans, ect.. Això condicionava la major 
necessitat de llocs de treball, fonamentalment de zeladors. 

La distribució física dificultava la fluïdesa de la tasca 
assistencial per la distribució entre plantes d’àrees i serveis 
que haurien de estar situats en proximitat: al soterrani, la 
porta d’Urgències; a la planta baixa, el Servei de Radiologia, 
inclòs el d’urgències; a la primera planta estava el Laboratori 
General i el d’urgències; a la segona planta, els quiròfans, 
inclosos els d’urgències, i en la quarta, la Unitat de Cura 
Intensives, la proximitat de la qual a Urgències i als 
quiròfans hauria d’haver-se procurat. Tot això, agreujat 
pel risc d’aïllament entre les diferents àrees funcionals per 
l’insuficient nombre d’elevadors, els quals estaven regits 
per un sistema de memòria electrònica únic, l’avaria del 
qual deixaria sense funcionament a tot el grup. Altres 
problemes d’infraestructura eren deguts a l’antiguitat de les 
instal·lacions, com ara el sistema de climatització, que era 
incapaç d’assegurar les condicions d’ambient que es requerien 
per a aquestes àrees assistencials (Memoria anual, 1988, p. 
5-6).

Comença l’exercici de 1989 amb el nou model d’estructura, 
organització i funcionament dels hospitals públics segons 
el Reial Decret 21/87, del Ministeri de Sanitat i Consum. 
Tanmateix, es regula aquest any l’assistència especialitzada 
en l’àmbit de la Comunitat Valenciana mitjançant 
l’activitat integrada de les dues estructures: l’hospital i 
el centre d’especialitats (Memoria anual,1989, p. 90). 
Un fet a destacar va ser l’obertura, en l’hospital, de les 
noves dependències de la sala d’hospitalització d’escolars, 

preescolars, lactants i nounats/prematurs, tan demandada 
fins eixe moment (Memoria anual, 1989, p. 120).

L’any 1990, es posa en funcionament la Unitat d’Hemodiàlisi, 
amb la qual es dona per conclosa la totalitat dels serveis 
previstos per a l’estructura assistencial de l’hospital feta l’any 
1984 (Memoria anual, 1990, p. 2). L’any 1991, s’ordena 
l’assistència especialitzada en equips únics d’especialistes, 
amb activitat en l’hospital i en el centre d’especialitats, 
amb la intenció de facilitat un instrument de coneixement i 
planificació de cadascuna de les especialitats en el districte 
(Memoria anual, 1991, p. 3).

El setembre de l’any 1992 vaig demanar l’excedència en 
l’hospital Francesc de Borja després de catorze anys com 
a cirurgià, dels quals els he parlat, fins aquest moment, en 
primera persona. Vull deixar ací escrites les característiques 
de l’Hospital Francesc de Borja aquell any que jo vaig deixar 
de pertànyer a la seua plantilla. Ho faré des de la memòria 
oficial publicada i des de la meua pròpia memòria.

Durant l’any 1992 s’hi van incorporar els caps de serveis i 
de secció de les especialitats del districte. S’integrava així 
tots els especialistes en una única sola línia jeràrquica i de 
responsabilitat, a més a més de la integració dels Serveis 
Centrals, Laboratoris i Radiologia de l’hospital i del centre 
d’especialitats com a únics del districte. La ubicació de de 
les dues estructures assistencials en un mateix edifici amb 
funcions definides d’hospitalització i ambulatòria per a 
l’hospital i ambulatòria per al centre d’especialitats va 
afavorir-ne la unificació (Memoria anual, 1992, p. 3). 

Tanmateix, la complexitat de la gestió assistencial va impulsar 
el desenvolupament informàtic amb la implantació en 
l’hospital del projecte d’informatització bàsica dels hospitals 
del Servei Valencia de Salut, amb la gestió informatitzada 
de la citació prèvia dels pacients en el centre d’especialitats 
i del Laboratori de Bioquímica i Hematologia del Districte 
(Memoria anual, 1992, p. 4).

Quan jo deixe l’hospital hi havia 240 llits funcionant, 
a més a més de 9 llits a la Unitat de Cura Intensiva, 10 
incubadores, 8 llits d’observació en Urgències, 2 sales de 
parts i 5 quiròfans: 3 d’intervencions programades i 2 
d’urgències. El personal directiu el conformaven 1 director 
i 1 subdirector mèdic; 1 director de Gestió; 1 director i 1 
subdirector d’Infermeria. Entre els facultatius hi havia: 6 
caps de servei, 19 caps de secció, 87 metges especialistes, 
18 metges no jerarquitzats, 1 especialista en admissió/
documentació i 6 places de metges en formació MIR. Entre 
el personal d’infermeria: 230 ATS/DUE, 8 fisioterapeutes, 
8 matrones i 172 auxiliars d’infermeria. Hi havia 72 places 
ocupades per personal administratiu. Hi havia 55 zeladors, 
66 places d’hostaleria, 3 informàtics i 22 places de personal 
de manteniment (Memoria anual, 1992, p. 16 i 18).
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Però en el meu record estan les persones, els companys. Com 
que a partir d’aquest moment jo no vaig ser testimoni directe 
del que ocorria en l’hospital, sí que vull deixar constància de 
tants i tants companys amb els quals vaig compartir dies i 
nits d’un treball apassionant, no exempt de dificultats i de 
mancances. 

Vaig conéixer cinc directors mèdics: Ángel Monedo, 
Francisco Martínez Grau (Foto 280), Santiago Isarría, 
Federico Caro (Foto 281) i, l’últim, Joaquín Miñana (Foto 
292). Vaig compartir el Servei de Cirurgia amb els companys 
abans citats, als quals vull afegir Lluís Bordon (Foto 287), 
que hi arribà com a cap de servei i que seria un dels millors 
cirurgians i metges amb els quals jo he treballat. Recorde 
que hi incorporàrem al meus companys de l’Hospital Clínic 
Jorge Srouggi i Ramiro Verdejo (Foto 289), i del Centre 
d’Especialitats ho férem amb Jesús Ribera, del Servei de 
MUH, José M. Ballester i també Jesús Seguí, qui va ocupar 
la meua plaça, que després guanyà per oposició, i que, en 
l’actualitat, és el cap del Servei de Cirurgia. Ginecologia 
estava encapçalada per Carlos Peñín (Foto 284) i comptava 
amb Antonio Juárez, el metge més entranyable i estimat per 
a mi en tot aquest temps, a més a més de Federico Castillo, 
Vicente Sabater i Casimiro García. Traumatologia era el servei 
on els especialistes tenien caràcters més dispars: Marcial Espí 
n’era el cap, i comptava amb Raúl Prats, Andreu Ferrer (qui 
va morir molt jove), Alfonso Visiedo, especialment estimat, 
i José Luis Rodrigo. Al capdavant de Laboratori estava 
Tomàs Ortí (Foto 285), tan gran científic com bona gent, i 
l’acompanyava la seu dona, Ana Martín. Radiologia estava 
dirigida per Joan Femenia, qui, amb Miguel Caldentey, 
duia a terme una tasca descomunal. Anestèsia la dirigia 
Fernando Marco, acompanyat al principi per Salvador 
Cardona i Àngels Ribes, als quals es van incorporar amb el 
pas del temps, Miguel Vivó, Antonio Sanchis (Kino), amb 
qui vam fer junts les nostres residencies en l’Hospital Clínic 
de Valància, Juan Salinas i Juan Salvador Ribas (Foto 288), 
qui acabaria sent el meu anestesista personal en e quiròfan 
i un dels grans amic que conserve fora d’ell. Juan Luis Rico  
(Foto 278) era el cap de Pediatria, amb José M. Paricio, 
Miguel Tomás i José Ignacio Collar. Urologia era dirigida 
per Enrique Díaz Calleja, a qui acompanyava Salvador 
Calatrava. La cap d’Anatomia Patològica era Rosario Baeza, 
amb Pilar Sánchez; d’Hematologia, M. Ángeles Ruiz, 
amb Isabel Navarro; de Cura Intensiva, Silvia Mazza, amb 
Miguel Lafuente; la de Documentació Clínica i Admissió, 
Rosa Fuster; la d’Atenció a l’Usuari, Elisa Fernández; el 
cap d’Urgències, Juan Carlos Martí Baena, comptava amb 
Mario Rhur, José Colomina, Paloma Suárez Pumariega 
i Rafael Garcia Dolz (Foto 290); de Farmàcia, Enrique 
Soler; d’Oftalmologia, Francisco Marín; de Rehabilitació, 
Àlex Cortés, encara que amb qui més coincidir va ser 
amb Hernández Royo; de Nefrologia, Julio Hernández; 
d’ORL, Manuel Viel, amb M. José Agulles; d’Informàtica, 
Víctor Sancho, i de Medicina Interna, Santos Rull, a qui 
acompanyaven dos caps clínics especialment estimats per 

mi: Salvador Bellver (Foto 286), a qui vaig confiar que 
revisara la major part de les meues pacients abans d’entrar en 
quiròfan, i Plàcido Orosa, el qual considere el meu internista 
particular, a més a més d’Amparo Pastor, Javier Fullana i 
l’estimat Gerardo Estruch (Memoria anual, 1992, p. 6). 

Sols tornaré a nomenar, excepcionalment, alguns dels metges 
que han treballat i treballen en l’hospital, però aquells que 
acabe de nomenar són amb els qui vaig treballar i compartir 
tot tipus d’experiències professionals i vitals. Molts d’ells 
s’han jubilat ja, alguns no els he tornat a veure, uns altres 
han mort i sobre alguns d’estos, els especialment estimats, 
he escrit en la meua columna d’opinió dominical en el diari 
Levante-EMV La Safor-Marina.

Juansa Carbonell

Juansa s’ha mort. Juansa, persona, molt bona gent! El doctor 
Carbonell ja no hi és. Metge, molt bon metge! Cirurgià, un 
cirurgià excepcional!

Hi ha morts, la de les persones més estimades, que et fan mal 
en els sentits. D’altres, la de les persones que admires o tens 
idealitzades, que et fan mal en l’ànima. Però la major part de 
les morts, la de les persones amb les quals t’has relacionat, la 
dels amics de la infància, la dels bons companys de treball o 
d’ocis t’afecten perquè, de sobte, et desapareixen referències 
d’una part de la teua vida i et desdibuixen les perspectives 
de futur.

Juansa Carbonell era una referència important d’una part 
important de la meua vida. La de l’Hospital Francesc de 
Borja de Gandia. Ens vam conéixer fa ara, justs, trenta anys, 
quan jo torne a Gandia per ocupar una plaça de cirurgià 
en aquell hospital. El doctor Carbonell serà un dels meus 
companys durant molts anys, vora quinze. Milers de dies de 
compartir quiròfans i opinions sobre malalts. Centenars de 

(Foto 284) Dr. Carlos Peñin Ibañez. Cap 
Servei de Ginecologia i Obstetricia. 

(Foto 283) Dr. Juan Salvador Carbonell 
Garcia. Cirurgià. Arxiu familiar
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nits de vigília guaitant, amb respecte, la porta d’urgències i 
d’escoltar, amb tensió, l’ulular creixent de les ambulàncies. 
Després d’anar-me’n de l’hospital, encara en mantinc 
l’excedència, Juansa ha sigut l’abraçada afectuosa quan ens 
hem retrobat en qualsevol lloc i el doctor Carbonell era, de 
tant en tant, la notícia d’haver operat o atés, satisfactòriament, 
alguna persona coneguda.

Aquesta ha sigut la primera setmana en la qual Juansa ja no 
està. Ha sigut una dolenta setmana de més. Dimecres passat, 
mentre operàvem en el Centro Medico, el quiròfan s’ompli 
de records, quasi oblidats, i d’anècdotes, que no recordava, 
del doctor Carbonell i d’aquell curiós hospital que la gent 
nomenava, amb molt de desconeixement i amb certa dosi 
de desconsideració, el “laboratori”. Si la història fera justícia, 
algun dia haurà de contar, de veres, la extraordinària labor 
assistencial que es realitzà durant tants anys en aquell estrany 
centre, meitat residència, meitat ambulatori, infradotat de 
tecnologia i de personal, on sols la professionalitat de tots, 
des del primer dels zeladors fins a l’últim dels metges, va 
permetre la pràctica d’una atenció sanitària digníssima.

Al quiròfan, sota la llum que il·lumina la pell del malalt 
i la mà del cirurgia amb un bisturí, sols hi ha una virtut 
per a guiar-la: el trellat, i el doctor Carbonell era un dels 
cirurgians que en eixe moment era sublim. Fa uns anys, amb 
motiu de commemorar l’hospital les noces d’argent, es creà 
una medalla que s’atorgà a tots els treballadors que havien 
treballat 25 anys en el centre. El doctor Carbonell s’emportà 
la més gran de totes les ovacions. Aquell home, menut de 
cos i gran d’ànima, afectuós, bromista –ben bé ho saben 
Fernando Marco i Carlos Peñín–, atent, enamorat de les 
motos i dels cotxes (la Ducati, el Ford Capri) i de la musica 
(tenia la carrera de piano i una autèntica passió per l’òpera), 
i a qui li agradava prendre l’aperitiu amb el seus companys 
i amics en el Sant Pere o en el Piña, després de treballar. 
Aquell home, senzill, s’endugué l’ovació més respectuosa 
d’aquella comunitat hospitalària.

Et desitge el millor en el cel on estigues amic. Ah! Records 
al Nap, tan de bo que et torne, ja d’una, la Ducati Desmo. 
I a Pep Melis i Amado Vila, els teus companys de tertúlies. 
Abraça Antonio Juárez, molt fort per favor! També Federico 
Castillo i tots els estimats companys d’aquell “laboratori” 
que se n’anaren davant. Una abraçada eterna per a tots! 
(Molina, pasqual: “Una setmana de més”, Levante-EMV, 
edició de la Safor, 2009). 

Carlos Peñín

El doctor Carlos Peñín va morir la setmana passada. Jo 
estava lluny per acomiadar-me d’ell per darrera vegada. Em 
vaig assabentar del seu traspàs en tornar a casa i, quan ho 
vaig saber, de nou, vaig sentir tremolar els pilars de la meua 
biografia, la qual cosa és el que sempre els dic quan la mort 
se’n du les persones estimades que et fixaven a un lloc, al 
quefer diari, a uns sentiments, és a dir, a la mateixa vida.

Carlos Peñín no fou un amic meu de confidències i d’eixir 
a menjar amb les nostres dones, però fou un company de 
treball lleial amb els companys i legal amb els malats. Era 
el cap del Servei de Ginecologia i Obstetrícia de l’Hospital 
Francesc de Borja de Gandia els prop de quinze anys que 
jo vaig treballar allí com a cirurgià. Era un metge molt 
estimat pels pacients i pel personal hospitalari. Era eixe 
metge que explicava les coses que cal explicar bé perquè el 
pacient s’assabente d’on està, del que té i del que cal fer per 
a solucionar-ho o per a intentar solucionar-ho. És a dir, és el 
metge que un, quan està malat, espera trobar a l’altre costat 
de la taula de la consulta. Peñín pertanyia a l’època mèdica 
dels grans desconeixements i de les grans impotències davant 
de les quals, els metges, sols teníem les nostres mans i la 
prudència. Eren les armes terapèutiques. Temps de curar 
amb la paraula i d’ajudar, amb les mans, la naturalesa que 
fera tots els possibles pels malats. Amb les mans havíem 
d’arribar on no podien els mitjans de diagnòstic, perquè 
encara no estaven inventats, i en el quiròfan aprofitar 
habilitats. Amb la prudència posàvem a l’abast dels pacients 
els segles d’experiència clínica dels nostres ancestres mèdics 
i les normes d’un jurament que ens prohibia iniciatives 
de futur incert per als nostres pacients. Era el temps del 
desconeixement del perquè de tantes malalties i de la 
impotència de veure com algunes d’aquestes s’emportaven 
els nostres malalts estimats sense que poguérem fer per ells 
res més que resar, si creies.

Carlos Peñín tenia una solida formació ginecològica, 
l’especialitat de la qual va obtenir en l’Hospital de Stourbridge, 
a Anglaterra. El 1973, va ser contractat pel doctor Jesús 
Fuster, el primer director de l’hospital gandià, i pel doctor 
Salvador Deusa, aleshores director provincial de sanitat, per 
a ser el cap del Servei de Ginecologia i Obstetrícia d’aquella 
institució mixta que anava a ser inaugurada a Gandia, la 
qual portaria el nom del patró de la ciutat i que la gent, 
amb els anys, coneixeria, popularment, com el «laboratori». 
Era molt jove. Tindria com a companys els doctors Antonio 
Juárez, Federico Castillo i Vicent Sabater, tres prestigiosos 
tocoginecòlegs, veterans, que aleshores regentaven clíniques 
privades a Oliva, Pego i Cullera, tres metges de vocació 
lligats, nit i dia, als paridors i quiròfans d’urgències durant 
molts anys fins que l’arribada del Francesc de Borja els 
alleugerí de la pesada càrrega assistencial. Jo no he conegut 
quatre persones tan diferents, quatre especialistes de tarannà 
assistencial tan dispar, però formaven un equip professional 
magnífic i la seua relació personal era admirable.

Jo vaig conéixer Carlos abans d’arribar al Francesc de Borja. 
Vivíem a València i feia en l’Hospital Clínic Universitari 
la residència de cirurgia quan la meua dona es quedà 
embarassada. A l’hospital de la Facultat de Medicina estaven 
tots els professors i millors especialistes de Ginecologia del 
Cap i Casal, però vam decidir que fora Carlos Peñín qui es 
fera càrrec d’aquell primer tresor. Tothom parlava meravelles 
d’aquell jove ginecòleg que havia tornat a Gandia i que 
treballava tan bé [...] Vaig buscar qui me’l presentara i des 
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del primer moment es va establir una gran connexió entre 
nosaltres. Era vitalista, desprenia energia positiva, et parlava 
amb franquesa, transmetia confiança. Nosaltres estàvem 
"desvanits" tranquils, confiats. 

La nit que la meua dona es posà de part jo estava de guàrdia 
en el Clínic. Algun company vingué a substituir-me i me’n 
vaig vindre a Gandia amb el cor pletòric entre l’angoixa i 
l’emoció. El part fou pesat. Carlos va estar a tothora amb 
nosaltres, llargues hores al meu costat, parlant-me de tot, 
perquè no em preocupara, ell sense alterar-se, encara que 
s’adonava que allò anava massa lent. Cap a la una del migdia, 
sense perdre el somriure dels llavis, va decidir que havia 
d’actuar i demanà a les matrones que li proporcionarem un 
fòrceps. Jo no havia vist mai l’artilugi i quan el vaig veure 
se’m va fer un nuc a la gola. La mestria i delicadesa amb la 
qual va maniobrar aquelles pales de ferro gelat sobre el cap 
de la meua xiqueta no les oblidaré mai. 

El meu agraïment ha sigut i serà etern. El part de la meua 
segona filla es presentà sobtadament un diumenge a les sis 
del matí, li vaig telefonar a Carlos i ens va dir que anàrem a 
sa casa, on ens va rebre amb pijama. Allí explorà la partera, 
ens tranquil·litzà perquè tot estava bé i a punt, i ens va enviar 
cap l’hospital, que ell anava a dutxar-se i venia de seguida. 
Així de tranquil, així de fàcil. A l’hospital ell va arribar més 
guapo que un querubí quan la meua dona ja estava col·locada 
en el poltre. El part fou fàcil, ràpid, complaent. Pasqual, el 
tercer, vingué al món un parell d’anys més tard, en horari 
laboral hospitalari, i el doctor Peñín fou, una altra vegada, 
qui va ajudar en el naixement. 

He de dir-los que no vaig conéixer el sexe dels meus fills fins 
que Carlos Peñín me’ls va col·locar als braços. L’ecografia 
encara no s’havia inventat. Fou l’època del bon fer dels 
metges com el doctor Peñín. 

Tots nosaltres poguérem gaudir, en els anys posteriors, de 
l’aparició de les noves tecnologies (l’ecografia, la TAC, la 
ressonància magnètica i altres més posteriors), d’adquirir 
tots els nous coneixements i de tenir al nostre abast els nous 
medicaments que ens permetrien afrontar el repte d’atendre 
els pacients amb major fiabilitat científica. Carlos era amic 
del cirurgià Juan Salvador Carbonell i de l’anestesista 
Fernando Marco, els tres tenien motos de gran cilindrada, 
amb les quals desfruitaven del vent i de la carretera. 

Descansa en pau, amic meu. Les meus condolences a la teua 
família. Has de saber que amb aquest escrit de reconeixement 
dedicat a la teua memòria va implícit el meu agraïment, 
al qual, de segur, es sumen el de les milers de dones que 
tingueren el privilegi de rebre la teua atenció professional i 
de gaudir de la teua qualitat humana. (MOLINA, Pasqual: 
“Anem fent”, Levante-EMV, edició de la Safor, 2017). 

Tomàs Ortí

Un altra vegada la realitat imponderable d’una mort amiga 
em colpeja l’esperit. El traspàs del doctor Tomàs Ortí 
Darás, company d’aquells anys viscuts en l’antic Hospital 
Francesc de Borja de Gandia, em mou a escriure aquestes 
línies dedicades al seu record i a l’enaltiment del treball 
que realitzava vorejant l’anonimat, ja que ell no tractava 
directament els pacients, sinó que els diagnosticava a traves 
del microscopi. 

El gener de l’any 1979 m’hi vaig incorporar com el nou 
cirurgià d’aquell hospital, oficialment nomenat Institución 
Sanitaria Mixta, que havia sigut inaugurat el setembre de 
1973, el qual tenia sols 68 llit,s però s’hi atenien tot tipus 
d’urgències mèdiques i quirúrgiques, s’hi realitzaven parts 
i s’hi feien intervencions quirúrgiques de traumatologia, 
cirurgia, ginecologia i urologia, ja que disposava de 
quiròfans, paritoris i els serveis centrals de radiologia i de 
laboratori, a més a més de l’imprescindible xarxa de personal 
administratiu i sanitari. 

Quan jo hi vaig arribar, l’staff mèdic hospitalari estava format 
per una vintena d’especialistes de les diverses disciplines 
mèdiques. Cadascun d’ells tenia una edat diferent, un 
distint tarannà personal, provenien de diferents llocs on 
s’havien format de manera desigual. Tots confluïren en 
aquell diminut hospital per a començar des de zero, de segur 
que amb tot l’interés i la il·lusió i, a pesar d’haver de treballar 
enmig de les impotències tecnològiques de l’època, afirme, 
una vegada més, que tots aquells especialistes feren, durant 
aquells anys inicials, una digníssima atenció hospitalària, 
no sempre ben coneguda ni reconeguda, i que caldria, en 
justícia, considerar. Algú hauria d’escriure la intrahistòria 
d’aquells primers anys del Francesc de Borja de Gandia per 
a fer-ho.

(Foto 286) Dr. Salvador Bellver Bellver. 
Cap Clínic de Medicina Interna

(Foto 285) Dr. Tomás Orti Daras. Cap 
Laboratori d’Anàlisis Clíniques 
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Quan em vaig integrar en aquest equip de professionals, 
jo no coneixia a quasi ningú d’ells, i entre totes les virtuts 
humanes i professionals que hi vaig anar aprenent que 
tenien, destacava, per a mi, la qualitat científica del doctor 
Tomás Ortí. 

Tomás era el cap del Laboratori d’Anàlisis Clíniques, però 
sabia de tot més enllà del que era la responsabilitat directa de la 
seua especialitat: la microbiologia, l’hematologia, l’anatomia 
patològica, i fou, a més a més, el primer a endinsar-se en 
el territori de la informàtica i dels ordinadors. Tot el seu 
coneixement és manifestà proverbial quan es feu l’ampliació 
al nou hospital, en el qual es quadruplicà el nombre de 
llits, s’incrementaren les instal·lacions dels serveis centrals, i 
augmentà per sis el personal sanitari i no sanitari. Francisco 
Martínez Grau era, aleshores, el director de l’hospital i el 
responsable de la planificació del nou Francesc de Borja, i 
recorda com el doctor Ortí es posà al capdavant de la selecció 
i demanda de tot el nou equipament de diagnòstic necessari 
per a aquella nova i gran instal·lació hospitalària, i que es va 
encarregar, personalment, de supervisar-ne el muntatge i va 
procedir al calibratge dels nous aparells de diagnòstic. 

Recorda Martínez Grau com estrenaren en aquell nou 
hospital un multianalitzador que aconseguia obtenir resultats 
de múltiples paràmetres i que encara no tenien alguns dels 
grans hospitals valencians. Ortí informatitzà el laboratori, va 
introduir l’ús dels ordinadors. Tomàs era un científic racional, 
però, també, era un metge que coneixia la fisiologia, la 
patologia i la malaltia, i que sempre estava disposat a atendre 
les consultes que li féiem els especialistes per a escoltar els 
seus raonaments i ajustar les dades analítiques que ell havia 
obtingut en la simptomatologia, de vegades inclassificable, 
d’alguns dels nostres pacients. Diu Martínez, emprant una 
frase actual, que el doctor Ortí era un “valor afegit” mèdic i 
jo, personalment, puc donar fe d’això.

A meitat dels huitanta, els doctors de la Clínica Dexeus de 
Barcelona Fernández Cid i López Marín preconitzaven la 
importància de la citologia per a l’estudi dels tumors de la 
mama. També a Montpeller, el meu mestre, el professor Jean 
Louis Lamarque, la defensava i d’ell vaig escoltar per primera 
vegada el concepte de PAAF (punció aspiració amb agulla 
fina). Vaig parlar amb Tomàs Ortí i li vaig dir que per a mi 
era essencial l’estudi citopatològic de les puncions que volia 
fer sobre tumoracions amb les quals jo volia estalviar moltes 
de les operacions que, aleshores, estàvem fent. Ell em va dir 
que no tenia experiència en la tècnica. Tres mesos després, 
em va dir que començarà a lliurar-li mostres de puncions. 
Durant els anys següents analitzà centenars de puncions que 
jo feia en la meua consulta i ell analitzava en la seua. Mai 
errà un diagnòstic. Aquelles puncions eren molt agraïdes, 
sobretot en el cas dels quists, ja que venien a la consulta 
dones aterrades perquè s’havien notat una protuberància al 
pit en una època en la qual les dones morien per un càncer 
de mama. Llavors, amb una simple xeringa buidaves aquell 

tumor i la pacient, d’immediat, ja no se’l notava i després 
el doctor Ortí, amb el seu microscopi, me’n confirmava la 
benignitat. Anys de relació professional estreta!

Julián Díaz, l’actual cap del Laboratori d’Anàlisis Clíniques 
del modern Hospital Francesc de Borja, situant en Sancho 
Llop, va escriure, dimarts passat, en les pagines d’aquest 
diari, una emotiva carta dedicada al doctor Tomàs Ortí, 
en la qual recordava els anys que havien treballat junts i 
com va ser la presència de don Tomás, com ell l’anomena, 
el que el va fer decidir-se a quedar-se a Gandia. Diu Díaz 
que coneixia les publicacions de Tomàs Ortí en revistes 
internacionals (Clinical Chemistry), les quals, aleshores, 
estaven a l’abast de pocs metges espanyols i el va impactar 
el gran ambient professional, quasi familiar, que el doctor 
Ortí havia creat entre el personal, ja molt nombrós, del 
seu laboratori. A tots els coneixements mèdics, que jo ja 
els he esmentat abans, Julián Díaz, afegia en la seua carta 
la seua habilitat en la gestió sanitària i que encara ell gasta 
hui els programes instaurats per Tomàs Ortí per al càlcul 
de les unitats relatives de valor per al sistema d’informació 
econòmica de la Conselleria de Sanitat. Díaz recorda Ortí 
com el cap a qui acudir davant de qualsevol problema, 
perquè sempre es posava al capdavant per tirar del carro. 
Recorda que Ortí tenia habilitat per a arreglar elèctrodes, 
microscopis, ordenadors, tot el que fora necessari, perquè les 
anàlisis demanades als pacients estigueren en temps i forma 
en mans dels metges, amb altíssima qualitat semiològica i 
metrològica. Julián Díaz parla de generositat, tolerància, 
honestedat, respecte, sinceritat i educació quan es refereix a 
Tomàs Ortí.

La figura de Tomàs va íntimament lligada a la seua dona, 
Ana Martín Estruch, companya de treball en el laboratori, 
una parella exemplar, units pel matrimoni, pels fills que 
tingueren i per una professió que adoraven. La parella de 
Tomàs i Ana era tendra, envejable. L’altre dia, quan parlava 
amb ella per mostrar-li el nostre condol, ens va contar que 
mai l’havia vist enfadat, que era una persona molt senzilla 
i que no tenia hores per a tornar a les vesprades a l’hospital 
perquè alguna cosa l’intranquil·litzava. Que l’Hospital era 
part de la seua vida. 

Tomás Ortí, pilar fonamental de l’Hospital Francesc de 
Borja de Gandia, in memoriam! (MOLINA, Pasqual: 
“Anem fent”, Levante-EMV, edició de la Safor-la Marina, 
2021). 

Faig, en este moment un reconeixement sincer al Dr. Luis 
Bordon Bellmunt (Foto 287), qui fou el meu cap de cirurgia 
en els darrer anys de la meua estada a l’hospital i el company 
inseparable en el quiròfan en el qual operava les meues 
pacients privades. I a Juan Salvador Ribas (Foto 288), qui 
acabaria sent el meu anestesista personal en el quiròfan i un 
dels grans amics que conserve fora d'ell.
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L’any 2012 es compleixen 20 anys de la meua excedència 
en l’hospital. Es tracta d’un període del qual no els puc 
parlar en primera persona i ho faig des de la lectura de la 
memòria d’eixe any, i des de l’experiència personal d’alguns 
dels principals responsables de la gestió hospitalària. Aquell 
any la plantilla total de facultatius mèdics era de 344 
professionals: 210 en l’hospital i 134 en l’assistència primària; 
la plantilla de personal d’infermeria en el departament, 687, 
repartits entre: infermers, 355; matrones, 25; fisioterapeutes, 
11; tècnics especialistes, 39, i auxiliars d’infermeria, 228. 
La plantilla de personal de serveis era de 185 persones: 
zeladors, 119; cuina, 2 cuiners i 21 auxiliars; safareig, 10; 
costureres, 2; telefonistes, 6; treballadors socials, 6; obrers, 
llanterner, electricista i mecànics: 6; enginyers tècnics, 3, 
i mestre industrial, 1 (Memoria anual, 2012, p. 34-37). 
Sols faré referencia a l’activitat quirúrgica d’aquest any 2012, 
del servei en el qual jo estava en excedència: intervencions 
programades, 2.954 sota anestèsia general i 2.655 amb 
anestèsia local; intervencions urgents, 1.514 amb anestèsia 
general i 260 locals; intervencions en l’UCSI, 2.096 amb 
anestèsia general i 163 amb local (Memoria anual, 2013, 
p. 87).

Durant aquest llarg període es consolida el departament 
del SAIP, l’activitat fonamental del qual és la d’atendre i 
informar els ciutadans que utilitzen el sistema sanitari públic 
tramitant suggeriments, agraïments, queixes i sol·licituds que 
es pogueren fer, així com assegurar el compliment dels drets 
i obligacions dels pacients col·laborant amb la direcció del 
centre en aquelles tasques orientades a millorar tant l’atenció 
al pacient com la percepció de la qualitat assistencial rebuda 
(Memoria anual, 2013, p. 120). Tanmateix, la Unitat de 
Treball Social s’ocupa de conéixer les carències i necessitats 
socials que incideixen en el procés salut/malaltia; identifica les 
xarxes familiars i socials, i promou la utilització dels recursos 
disponibles a traves d’accions d’investigació, planificació i 
programació, promoció, prevenció, assessoria social i gestió 

dels recursos socials i/o sanitaris, orientades a la recuperació 
de la salut i a la participació d’individus, grups i comunitats 
en les institucions sanitàries. Es tracta d’un servei especialitzat 
que atén una població amb malalties i les conseqüències 
socials i sanitàries que se’n deriven. Gestiona, juntament amb 
l’equip mèdic i d’infermeria, l’alta hospitalària del pacient, 
actua com a enllaç en la coordinació entre els organismes i 
serveis de protecció social i les institucions i serveis sanitaris 
i hospitalaris per aconseguir els objectius de caràcter social 
establerts en el pla d’atenció individualitzada dels pacients. 
El seu àmbit d’actuació són els pacients i familiars ingressats, 
els que són atesos en Consultes Externes, Urgències i en la 
UHD. Es tracta de pacients i usuaris que necessiten una 
atenció especial: tercera edat, discapacitats , menors en 
situació de risc, reclusos, víctimes de violència de gènere, 
casos d’adopció, dones embarassades, indigents, conductes 
additives (Memoria anual, 2013, p. 125-126).

La Unitat de Qualitat te quatre àrees diferents d’activitats: la 
mateixa Unitat de Gestió de Qualitat, la biblioteca, l’oficina de 
credencials i la secretaria de les comissions de docència. Sobre 
aquesta última: expedeix certificats, justificants i qualsevol 
altra documentació oficial en relació amb la docència; difon 
les beques, estudis, projectes d’investigació; confecciona 
plantilles resum amb les avaluacions dels rotatoris de totes 
les especialitats, i lliura al Registre Nacional d’Especialitats 
en Formació la certificació de les qualificacions de tots els 
metges residents i al Servei de Personal, la certificació de 
les notes dels metges residents que han superat l’avaluació 
positiva (Memoria anual,2013, p. 128-130).

Cadascun dels anys, la memòria científica anual s’incrementa 
en tots els serveis de l’hospital. Publicacions en revistes 
internacionals, projectes d’investigació, comunicacions a 
congressos internacionals i nacionals, pòsters, comunicacions 
orals, ponències en jornades, coordinació de cursos, tesis 
doctorals (Memoria anual,2013, p. 170-183).

A meitat de 1993, s’inaugura la Unitat d’Hospitalització 
Psiquiàtrica, d’estada curta, amb la intenció de servir de 
suport als equips d’atenció primària en el tractament de 
pacients amb trastorns psiquiàtrics. S’acredita també la 
unitat d’investigació i es consolida l’activitat docent: en el 
nivell de postgrau amb el segon any del programa per a MIR 
de Medicina Familiar i Comunitària i en pregrau amb les 
pràctiques d’estudiants de medicina, farmàcia, infermeria 
i formació professional (Memoria anual, 1993, p. 6). Es 
constata un augment de l’activitat assistencial i s’identifiquen 
tres factors que la causen: els canvis culturals de la població 
respecte a la demanda sanitària, l’envelliment de la població i 
l’augment de l’oferta dels serveis sanitaris (Memoria anual, 
1993, p. 7).

A finals de 1995, Ramiro Verdejo (Foto 289) és nomenat 
nou director de l’hospital (Memoria anual, 1995, p. 3). 
Durant el 1996: s’amplien els llits de cura intensiva de 6 

(Foto 288) Dr. Juan Salvador Ribas 
Toledo. Cap Clínic Servei Anestesia

(Foto 287) Dr. Luis Bordón Bellmunt. Cap 
Clínic Servei Cirurgia
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a 9 llits, s’acaba i equipa l’UCSI (cirurgia sense ingrés); es 
construïx un nou quiròfan per a Obstetrícia – Ginecologia; 
es remodela les sales de parts; es modifica l’estructura i el 
circuit intern dels quiròfans centrals; es reforma del Servei 
d’Urgències i es projecta l’hospital de dia i l’UMCE (unitat 
mèdica de curta estada) (Memoria anual, 1996, p. 4).

L’any 2000, el director gerent és Jorge Escandón i en l’àrea 
assistencial s’impulsa l’ampliació i cobertura a tota l’Àrea 11 
de Salut (com es denominava en eixe moment l’Àrea de la 
Safor) de la unitat d’hospitalització a domicili i l’increment 
de l’activitat de la cirurgia major ambulatòria i l’hospital de 
dia (Memoria anual, 2000, p. 1).

El més de juliol de l’any 2005 és nomenat gerent Rafael 
Garcia Dolz (Foto 290), qui serà qui treballarà perquè el nou 
hospital, del qual aleshores encara no es coneixia quina seria 
la ubicació, fora una realitat. Haurien de passar deu anys. 
A l’octubre d’eixe any Pedro Martínez Rojas fou nomenat 
director mèdic. Vicent Talens era el director d’Infermeria i 
Lola Cremades la directora econòmica (Memoria anual, 
2005, p. 27).

Va ser en el programa “Construint salut 2005-2008” on es 
va plantejar la construcció d’un nou hospital de 270 llits en 
el Departament de Salut número 12. L’any 2006, la totalitat 
de l’assistència sanitària de la Safor pertany al Departament 
de Salut número 12 de la Conselleria de Sanitat, segons 
resolució de la Llei 3/2003, de 6 de febrer, d’Ordenació 
Sanitària de la Comunitat Valenciana, en la qual s’estableix 
que el sistema sanitari valencià s’ordena en departaments 
de salut, que equivalen a les àrees de salut previstes en la 
Llei General de Sanitat. L’ordre de 12 de maig de 2005 de 
la Conselleria de Sanitat va crear els departaments de salut 
(Memoria anual, 2006, p. 4). A partir de l’any 2008 serà 
denominat Departament de Salut de Gandia de l’Agència 
Valenciana de Salut, com s’anomena des del 2006.

El primer avantprojecte data de juny del 2006 i va ser fet per 
les constructores San José i Santa Ana. Al setembre d’eixe 
any 2006 ja estava fet el projecte del nou hospital a Gandia. 
La primera pedra va ser col·locada pel Molt Honorable 
president de la Generalitat Valenciana, Francisco Camps 
Ortiz, el dia 15 de març de 2007.

El projecte inicial va ser modificat parcialment en diverses 
ocasions per a tenir la possibilitat, tant l’equip directiu de 
l’hospital com els serveis centrals de la Conselleria, d’aportar 
millores i incloure-hi noves estructures per fer que el 
projecte estiguera d’acord amb les necessitats de creixement, 
modernitat i cartera de serveis per a atendre la població del 
Departament de Gandia.

L’Ajuntament de Gandia fa unes modificacions en el pla 
urbanístic de Sancho Llop i lliura a la Conselleria de Sanitat 
els plànols definitius de la urbanització del polígon, en els 
quals es detecten variacions en els límits de la parcel·la de 
l’hospital, en les seues cotes i en els accessos previstos, cosa 
que feia impossible el plantejament del projecte presentat. 
Aleshores la Conselleria va encarregar a l’UTE l’estudi d’una 
solució per a la implantació i distribució de l’hospital. Els 
nous plànols van arribar a l’equip de direcció de l’hospital 
el dia 21 de desembre de 2007, el qual va proposar unes 
modificacions considerades molt importants per a la nova 
ordenació de l’hospital. El dia 11 de gener de 2008, es va fer 
una reunió de l’equip de direcció amb la Direcció General 
de Recursos Econòmics i amb el Servei d’Infraestructures 
de la Conselleria de Sanitat, en la qual els directius gandians 
exposaren el canvis que consideraven necessaris i que 
milloraven molt la infraestructura i la funcionalitat del nou 
hospital. Es va fer una avaluació i una anàlisis conjunta de 
les modificacions proposades i es va arribar a un acord total. 
Se’n feren encara més: dues reunions amb els responsables 
de la Conselleria (pertanyents a l’àrea assistencial, a l’àrea 
econòmica i a l’àrea d’infraestructures) i també amb l’UTE. 
I els dies 10 i 24 d’abril de 2008 s’arribà a consensuar i 
aprovar el projecte definitiu.

Les obres es van paralitzar pràcticament per la crisi financera 
i econòmica, juntament amb la reducció d’un 58 per cent de 
les inversions en infraestructures de la Conselleria. A finals 
de l’any 2011 el conseller Luis Rosado visita Gandia i declara 
que la situació econòmica havia obligat a alentir el ritme de 
les obres en el Sancho Llop, però que, tot i això, anunciava 
que anava a avançar-se per al 2012 part de l’equipament del 
2013 a fi d’aconseguir l’objectiu d’obrir algun servei a finals 
del 2012 i que progressivament anirien obrint la resta de 
serveis durant l’any 2013. A principis de l’any 2014 es van 
reprendre les obres, la qual cosa va permetre dissenyar un 
projecte per a la planificació del trasllat i obertura del nou 
hospital. 

La finalització de les obres de construcció del nou edifici de 
l’Hospital Francesc de Borja, situat a la nova avinguda de 

(Foto 290) Dr. Rafael Garcia Dolz. Gerent 
Hospital (2005-2015)

(Foto 289) Dr. Ramiro Verdejo Tamarit. 
Director Hospital (1995-2000)
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la Medicina al polígon de Sancho Llop, al sud de la ciutat 
de Gandia, és el fet més destacable de l’any 2015. El trasllat 
es va fer el mes d’abril. Es treballadors van ser informats 
a traves dels caps de servei i de secció, supervisors i llocs 
intermedis. Des de novembre del 2014 es posà en mara un 
llançador de notícies en línia mitjançant el qual s’informava 
el personal de les novetats sobre el trasllat. Entre febrer i 
març de 2015 els treballadors pogueren fer visites guiades 
al nou hospital per conéixer-lo i per familiaritzar-se amb el 
nou entorn laboral. A final de març es va lliurar una guia 
d’orientació del nou hospital a cadascun dels treballadors.

També des de la gerència s’organitzaren visites de les autoritats 
sanitàries autonòmiques, dels alcaldes de les municipis del 
Departament de Salut, del Consell de Salut Municipal i 
dels responsables dels Centres de Salut del Departament. 
Una setmana abans del trasllat se’n va informar els diferents 
estaments de la ciutat per facilitar el trasllat al nou hospital: 
Policia Local i Nacional, Bombers, jutjats, ajuntaments, 
clíniques privades, residències de la tercera edat (Memoria 
anual, 2015, p. 7).

La seguretat clínica dels pacients seria una condició 
indispensable. S’acotaria el període temporal de desplaçaments 
professionals d’un hospital a l’altre. Es procedí al trasllat 
progressiu de les activitats de menor a major complexitat: 
activitat ambulatòria de les consultes externes i rehabilitació 
i es van obrir els serveis de suport a aquestes activitats, com 
ara laboratori d’urgències i radiologia bàsica. 

Després van ser traslladats tots els altres serveis, gradualment, 
garantint que els professionals tingueren a l’abast les eines 
necessàries per a l’activitat assistencial en els dos hospitals. Un 
mes abans es posà en marxa un pla de derivació de pacients 
a altres hospitals. El dissabte 11 d’abril de 2015 es va fer el 
trasllat de pacients (el qual es va acabar de fer a les 12.30 
hores) i del material i equipament, com estava programat. 
L’antic hospitals es tancava a les 22 hores (Memoria anual, 
2015, p. 8). El màxim responsable, des de feia anys, del nou 
hospital i del trasllat, el gerent i director mèdic Rafael Garcia 
Dolz (Foto 290), podia donar per tancat tot el procés.

Però durant el període de gerència de Garcia Dolz no 
sols es va lluitar per la posada en marxa del nou hospital 
al Sancho Llop. Durant el llarg període de 2005 a 2015 
es van fer aquestes actuacions destacades: la posada en 
marxa del programa d’extracció d’òrgans; la consulta de 
Reumatologia; la Unitat de Cefalees; la consulta específica 
sobre la patologia del son; creació de la Unitat d’Oncologia; 
la consulta de Trombofília; la inseminació artificial com a 
oferta assistencial del Servei de Tocoginecologia; comencen 
les histerectomies laparoscòpies; es crea la Unitat de 
Psiquiatria Infantil i de l’Adolescent; hospital de dia i unitat 
d’hospitalització a domicili en Salut Mental; equipament 
d’alta tecnologia en el Servei Central de Laboratori per a 
l’automatització de les proves de química clínica, proteïnes 

especifiques i immunoassaig; el servei de cirurgia inicia les 
intervencions laparoscòpies d’hèrnies i extirpació de vesícula 
biliar, o l’ORL realitza la tècnica d’implants auditius per via 
òssia.

Una fita important d’aquest període va ser la implantació, 
per primera vegada a la Comunitat Valenciana, de la història 
electrònica en l’atenció primària (ABUCASIS), a més a més 
de la integració en aquesta història clínica d’ABUCASIS 
del Laboratori d’Anàlisis Clíniques, també com a programa 
pilot a la Comunitat Valenciana. 

Es digitalitzen les històries clíniques en paper mitjançant la 
implantació de PAPIRO, les històries no tornen al hospital 
i són emmagatzemades en un arxiu on sols són accessibles 
per mitjans electrònics; es va implantar ORION RIS, una 
aplicació corporativa que gestionava la informació d’imatges 
mèdiques (citacions, informes...); es va implantar el PACS, 
un sistema de gestió d’imatges mediques del Servei de 
Radiologia; s’eliminen les plaques radiogràfiques; totes les 
proves d’imatges mèdiques i el informes són accessibles 
des de tots els llocs assistencials del Departament de Salut, 
i s’instaura la història electrònica hospitalària MIZAR i la 
història electrònica ORION.

Respecte a la docència, es sumen als residents que ja hi havia 
de Medicina de Família i Comunitària (1991) i de Pediatria 
(1996) els de Medicina Interna (2008), de Ginecologia 
i Cirurgia (2009) i de Traumatologia (2010). Es fan els 
tràmits per a poder ser acreditats com a hospital universitari, 
la qual cosa s’aconseguiria el 2016. El febrer de 2015 es posa 
en marxa el pla d’autoprotecció del nou hospital.

El resultat de les eleccions autonòmiques en maig de 2015 va 
suposar un canvi polític que es va traslladar a les estructures 
directives de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 

(Foto 291) Hospital Universitari Francesc de Borja. Nou hospital situat al Polígon de 
Sancho Llop
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Pública i al Departament de Salut de Gandia. A partir de 
l’1 d’octubre de 2015, torna a ocupar la gerència i direcció 
Joaquin Míñana Lorente (Foto 292), en la seua segona etapa 
al capdavant de la institució. I conformaran el seu equip 
directiu José María Paricio com a subdirector mèdic, Jesús 
Ribes com a director d’Infermeria i continua Lola Cremades 
en la direcció econòmica, tots ells amb l’interés d’establir 
una cultura de participació i comunicació amb tots els 
treballadors del Departament, per a la qual cosa es potencien 
les comissions de Participació i de Qualitat (Memoria 
anual, 2015, p. 3).

L’any 2016 suposa les habitacions individuals en el nou 
hospital, i el compromís des de la gerència en la formació, 
en la millora de la qualitat assistencial i la humanització. 
Es crea un servei de suport assistencial als 14 centres 
sociosanitaris de la safor a traves d’un metge d’enllaç i un 
especialista de medicina interna; s’instaura un programa de 
cirurgia menor ambulatòria en Atenció Primària; es crea la 
CRR (consulta de resolució ràpida) en el servei d’Urgències 
per a aquelles pacients que no necessiten hospitalització; 
s’impulsa la Unitat de Cirurgia sense Ingrés (UCSI); 
s’implanta el registre civil telemàtic de naixements; es crea el 
Comité Intern de Conflictes i s’anomena agent d’igualtat, i 
s’implanten els torns de 12 hores en diversos serveis per a la 
conciliació familiar (Memoria anual, 2016, p. 4-8).

L’any 2017 es constitueix el Comité de Bioètica Assistencial 
per la solució de conflictes eticoassistencials; es facilita 
l’accés a les tècniques de reproducció assistida també a dones 
homosexuals o sense parella; s’instaura un protocol davant 
la mutilació genital femenina i es presenta l’avantprojecte de 
llei de la Generalitat de drets i garanties de la dignitat de la 
persona en el procés final de la vida; s’anuncia un nou centre 
de salut integrat i un centre de salut pública en la parcel·la de 
l’antic hospital (Memoria anual, 2017, p. 4-17).

L’any 2018 s’inicia una col·laboració multisectorial en el 
context del Pla contra la Violència de Gènere en la qual 
participen l’Ajuntament, Jutjat, Serveis Socials, Centre 
d’Atenció Primària a la Dona 24 h, Policia Local i Nacional 
i els serveis sanitaris, tant de l’hospital com de l’Atenció 
Primària; l’hospital és el primer centre sanitari valencià que 
mecanitza la dispensació intrahospitalària de medicaments; 
s’hi incorpora la tècnica del tractament de fotodinàmica 
en dermatologia; s’hi implanta la tècnica de resecció de 
tumors via endoscòpica, sense necessitat de cirurgia; s’hi 
incorporen les “Rutes assistencials” con a eines innovadores 
d’atenció integrada, se’n van fer sobre la diabetis Mellitus 
2 i sobre la lumbàlgia; s’obri el quiròfan número 9 per a 
assistir les urgències obstètriques; es reformen els consultoris 
de Potries, Barx i Piles; s’impulsa la comunicació telemàtica 
entre el sistema hospitalari i l’atenció Primària per facilitar 
l’assistència; s’agraeix les ajudes de Delikia, Alma da 
Acero, Fundació IN i el Moviment Strong People; també 
es donen les gràcies al campus de Gandia de la UPV i a 
la fundació FISABIO pel suport en els inicis dels projectes 
d’investigació, i a la Facultat de Medicina de Valencia per 
la seua col·laboració en l’inici de la formació del Pregrau de 
Medicina (Memoria anual, 2018, p. 1-35).

L’any 2019 es posa en marxa la iniciativa Safor Salut, 
en la qual es posaren en contacte el Departament de 
Salut de Gandia, el Campus de Gandia de la Universitat 
Politècnica de Valencia (UPV), la Federació d’Associacions 
d’Empresaris de la Safor (FAES) i la Fundació per al Foment 
de la Investigació Sanitaria i Biomèdica de la Comunitat 
Valenciana (FISABIO) per conéixer les necessitats i generar 
projectes d’innovació en el camp de la salut a nivell 
comarcal; formació en salut de docents de centres educatius; 
es procedeix a la digitalització de la Unitat d’Hemodiàlisi, a 
fi de millorar la seguretat del pacient, estalviar temps i reduir 
el paper durant tot el procés assistencial; es posa en marxa 
una escola de cures per a pacients i familiars després d’un 
ictus; seguiment del procés quirúrgic d’un pacient a traves 
del mòbil; seguiment telefònic postoperatori a pacients 
intervinguts sense ingrés; incorporacions de noves mesures 
per a millorar l’estada dels pacients ingressats en la UCI 
(Memoria anual, 2019, p. 1 i 81-94).

L’any 2020 és el de la pandèmia pel Coronavirus SARS 
COVID-19. Durant la primera onada (fins al 21 de juny), 
la incidència acumulada en la nostra població és menor que 
en la resta de la Comunitat Valenciana, encara que no es pot 
assegurar ja que sols es fan confirmacions diagnòstiques en 
els casos simptomàtics. En el període estival, la incidència 
va ser alta i molt més quan es feren els contactes socials 
del període de Nadal. L’esforç de tots els professionals del 
departament va ser remarcable i reconegt a nivell popular i 
institucional. Salut Pública va fer, des de l’inici, un seguiment 
exhaustiu de la incidència de la pandèmia, el controls de la 
transmissibilitat i la col·laboració de tots els ajuntaments, 
forces de seguretat i els col·lectius afectats. L’activitat 

(Foto 293) Amparo Martínez Alandete. 
Secretaria Direcció i Gerència (1973-2017). 
"La sonrisa del Hospital"

(Foto 292) Dr. Joaquin Miñana Lorente. 
Director Hospital (1990-1995). Gerent 
Hospital (2015-2022)
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assistencial es va reorganitzar tant en l’hospital com en els 
centres de salut pública i consultoris a causa de les especials 
característiques de contagi i l’alta transmissibilitat del 
virus, així com la rapidesa i gravetat de la simptomatologia 
respiratòria amb major afectació a la població de major 
edat i pluripatologia. Es doblaren circuits assistencials, es 
va ampliar la capacitat assistencial de la Unitat de Crítics, 
ampliant llits en la sala d’atenció de Cirurgia Major 
Ambulatòria i en la sala de recuperació postanestèsica, 
reordenant el procediment d’atenció als pacients en quiròfan 
i obligant a la suspensió d’intervencions programades durant 
eixe període. Es va dedicar una planta d’hospitalització 
a pacients positius de COVID-19, mantenint estrictes 
mesures d’aïllament aeri i de contacte, restringint les visites 
de familiars. Les llistes d’espera, malauradament, es van 
incrementar, ja que l’activitat quirúrgica programada va ser 
l’última activitat a recuperar la normalitat. La gravetat de 
les complicacions respiratòries obliga a mantenir pacients 
amb un suport ventilatori prolongat en l’UCI. Hagué de 
procedir-se a un augment notable de personal, calculat en el 
21,2 per cent sobre la plantilla estructural, que es concretà 
en 215 treballadors en l’hospital i 108 en Atenció Primària. 
Des del 14 de març fins al 31 de desembre es van formalitzar 
1.705 incorporacions i 956 baixes per tot tipus de motius.

Es va haver de reestructurar la Unitat de Cura Intensiva, 
dotant-la de 5 boxs d’aïllament, es van implementar 
tècniques de diagnòstic per a la determinació de la PCR 
i test d’antígens per al diagnòstic de la infecció aguda, i 
es van dissenyar els circuits assistencials i d’aplicacions 
informàtiques per a agilitzar la pressa de mostres, la 
determinació i la disponibilitat dels resultats en el menor 
temps possible, facilitant així la presa de decisions clíniques 
i epidemiològiques. Es va constatar la disminució global de 
les urgències ateses. Es simplificaren els procediments de 
citació i crida de tots els pacients des dels centres de salut i 
consultoris del Departament a traves del sistema QUENDA 
MEDIC.

L’Hospital i la UPV presentaren un projecte per al transport 
de mostres analítiques mitjançant l’ús de drons fruit d’un 
projecte gestat l’any 2018 pels professionals del departament 
i investigadors de la Universitat Politècnica de València 
en el marc del Programa POLIOSABIO de la Fundació 
per al Foment de la Investigació Sanitària i Biomèdica 
de la Comunitat Valenciana (FISABIO). Es feu un vol 
experimental des del Francesc de Borja fins a la residència 
sociosànitaria Solimar de Daimús, en tan sols tres minuts 
(Memoria anual, 2020, p. 4-12 i 68).

Fins al febrer de 2021 es va produir la tercera onada de la 
pandèmia amb increment de pacients ingressats en sala i en 
l’UCI amb un 300 per cent de la seua capacitat. La tònica va 
disminuir, però es va mantenir durant els mesos de juny-juliol 
i novembre-desembre. Disminuïren les consultes externes i 
les intervencions quirúrgiques programades i es van haver 

de suspendre consultes o visites programades en els centres 
d’atenció primària donant preferència a l’atenció telefònica, 
la qual es va consolidar com la nova manera de fer aquesta 
atenció, amb l’avaluació de casos sospitosos i el seguiment 
dels malats diagnosticats, evitant el risc de col·lapse dels 
centres. Es va produir l’elevació de determinacions de 
proves PCR per a coronavirus i altres tècniques analítiques. 
La COVID fou responsable del 7,7 per cent de les morts 
hospitalàries. Es van consolidar, progressivament, per l’edat i 
el risc de la malaltia, les campanyes de vacunacions de tota la 
població general. Es van vacunar 51.709 persones, arribant 
al 91,4 per cent en els grups de major risc. L’èxit de la 
vacunació va contribuir a minvar la transmissió, la gravetat 
i el nombre d’ingressos hospitalaris. Es van crear espais per 
a la vacunació massiva. Destacà l’espai del Museu Faller de 
Gandia, que va atendre la vacunació general de la població 
gandiana. També el Centre Social Marcel·lí Perea del Grau 
de Gandia, una  carpa annexa al Centre de Salut d’Oliva, el 
poliesportiu de Bellreguard, el frontó municipal d’Ador, un 
local annex al Centre de Salut de Tavernes de la Valldigna i 
el Centre de Salut de Castelló de Rugat. El gasto sanitari va 
ser de 236 milions d’euros. 

Continuaren les extraccions d’òrgans i dia 3 de novembre 
de 2021 es va fer el primer trasplantament en asistòlia. Es va 
instal·lar un transformador en el Centre de Transformació 
número 2, amb el qual es pretenia millorar les condicions 
operatives de l’Hospital. Es va escometre l’ampliació de les 
instal·lacions de gas medicinal en Urgències, el gimnàs de 
rehabilitació i el Servei de Cirurgia Major Ambulatòria. 
També, el manteniment de tots els serveis informàtics i 
la posada al dia de les novetats. Es van atendre 2.130.578 
consultes en els centres de Beniopa, Corea, Bellreguard, 
Oliva, Tavernes de la Valldigna, el Grau de Gandia, 
Vilallonga i Castelló de Rugat.

La pandèmia obligà a l’ús de la mascareta totes les persones 
que acudien al centre sanitari, i també la utilització de 
dispensadors amb preparats de base alcohòlica a l’abast de 
la població i del personal en els llocs d’entrada i d’eixida així 
com en la proximitat del quarts de bany. Extremar la neteja. 
I s’hi incorporaren de tècnics en documentació clínica. 

Els primers mesos de l’any 2022, moment en què done fi a 
aquest text sobre la sanitat a Gandia, s’ha produït el relleu 
per jubilació de Joaquín Miñana Lorente (Foto 292), qui ha 
sigut substituït en la gerència del Departament de Salut de 
Gandia per la doctora Rosa Andrés Lozano, i fa la impressió 
d’estar començat una setena onada de la pandèmia, amb una 
mutació del virus que és menys greu però molt contagiosa.

Tot i que oblidaré noms, vull recordar els zeladors: Alberto 
Vidal, Manolo Francés, Paco Faus, Joaquín Alandete 
(Juanito), Pla, Margarit, Miguel, González, Felipe, Evaristo, 
Estruch, Salvador Mas Carlos Arlandis i Fermín Segura. 
També els ATS de quiròfan: Jesús Molina, Toni Sánchez, 
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Enrique Coné, Paqui Catalana, Lola de Tavernes i Maria 
Peris. També les administratives: Elvira Morant, Pilar 
Deusa, Emi Lloret, Margarita Pallarés, Virtudes Ruiz, Fina 
Durà, Isabel Orts i, que crec cal destacar, Amparo Martínez 
Alandete (Foto 293), qui fou la secretària de tots els directors 
i gerents que ha tingut l’Hospital Francesc de Borja, 
començant per Jesús Fuster (Foto 49), l’any 1973 (encara 
vivia Franco), tots els directors representats de tots els partits 
polítics que manaven en la sanitat al llarg de 42 anys, fins a 
la seua jubilació, sent-ne el gerent Joaquín Miñana Lorente 
(regnat de Sa Majestat Felip VI). Amparo Martínez ha sigut 
un pilar fonamental en la transformació de la institució i fou 
batejada en el seu moment com “La Sonrisa del hospital”. 

Epíleg

El nou hospital Francesc de Borja de Gandia té com a 
objectiu seguir oferint la prestació sanitària integral en el 
Departament de Salut de Gandia, com fins ara, ja que es 
tracta d’un trasllat, però amb infraestructures millorades 
i ampliades. L’hospital està al polígon Sancho Llop, a 
l’avinguda de la Medicina, 6.

La població assignada per SIP al Departament de Salut de 
Gandia, per tant a l’Hospital, és de 188.000 persones. El 
Departament abasta les 31 poblacions de la comarca de la 
Safor i 10 de la comarca de la Vall d’Albaida, amb un total de 
41 municipis. L’assistència sanitària hospitalària i consultes 
externes de les diferents especialitats es fan al nou Hospital 
Francesc de Borja, mentre que l’assistència d’atenció primària 
per als 41 municipis està ordenada en 8 zones bàsiques de 
salut. Cadascuna de les zones compta amb un centre de salut 
o centre d’atenció primària (CAP) de capçalera, a més a més 
hi ha 38 consultors auxiliars i 7 consultoris a les platges.

La plantilla actual de l’Hospital és de 1.106 treballadors. La 
cartera de serveis comprén totes les especialitats mèdiques 
i quirúrgiques, amb les seues consultes externes, sales 
d’exploració, de tècniques complementaries, quiròfans i 
d’hospitalització. A més a més de l’hospital de dia, sala de 
diàlisis, gimnasos, UCSI, unitat del dolor, serveis centrals 
d’anestesiologia i reanimació, laboratori d’anàlisis clíniques 
(bioquímica, hematologia, banc de sang, microbiologia), 
anatomia patològica, diagnòstic per la imatge, farmàcia 
hospitalària, esterilització, medicina preventiva, serveis 

generals (gerència, direcció econòmica i altres direccions), 
serveis administratius, informàtica, unitat de prevenció 
de riscs laborals, manteniment, magatzems i serveis de 
logística, seguretat, SAIP, UDCA (unitat de treball social, 
unitat docent i de gestió de qualitat), biblioteca, sales 
docents i d’informàtica, sala d’actes, sala de cultes, morgue, 
neteja i llenceria, vestidors, habitacions per al personal de 
guàrdia, inspecció mèdica, agents socials, SAMU i serveis 
d’hostaleria (cafeteria, restaurant, dietista).

El nou hospital compta amb 11 unitats d’hospitalització 
(en l’antic hospital n’hi havia 8); hi ha 8 quiròfans en 
funcionament (en l’antic, 6); hi ha 3 sales de parts (1 en 
l’antic hospital), amb 4 sales de dilatació (a l’antic, 3) i una 
banyera de dilatació que a l’antic no hi havia. Hi ha 21 boxs 
i sales d’exploració (12 en l’antic edifici), 19 llits d’observació 
(12 en l’antic) i 9 sellons de teràpia ràpida (4 en l’antic). 
L’hospital de dia té 22 llocs (10 en l’antic) i l’àrea de diàlisis 
té 19 llocs (11 en l’antic). Hi ha 122 consultes externes (en 
l’antic n’hi havia 85).

El nou hospital compta amb 292 habitacions d’hospitalització, 
totes individuals, amb possibilitat d’ús doble en casos 
extraordinaris fins a un 33 per cent. És a dir, podrien arribar a 
les 388 places disponibles (71 llits més que a l’antic hospital). 
Cal afegir-hi els 10 llits de la Unitat de Cura Intensives i 
les 10 de Nounats. Així, poden arribar fins a un màxim 
de 411 llits en total. De les 26 habitacions de Pediatria, 18 
compten amb llits pediàtrics i les altres 8, amb bressols llits 
de lactants. La distribució per serveis: Medicina Interna, 115 
habitacions; Àrea Quirúrgica, 87 habitacions; Obstetrícia, 8 
habitacions; Pediatria, 26; Salut Mental, 18, i 12 habitacions 
en l’Àrea d’Estada Curta (CONSELLERIA DE SANITAT 
UNIVERSAL I SALUT PÚBLICA, Gandia, Departament 
de Salut, 2022, <gandia.san.gva.es>, p. 1-3).

Comiat

En el “Laboratori” Francisco de Borja van nàixer el meus 
fills; en l’Hospital Francesc de Borja del Passeig van morir, 
dignament, els meus pares, i en el nou hospital de Sancho 
Llop, amb confiança, em van operar a mi, fa tres anys. Llarga 
vida a la seua història! 



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

231

Sanitat
Ho simbolitze amb dos metges que foren icones per a mi, tant 
en la vida professional com en la personal. Amb don Carmelo 
París no vaig parlar mai, però a mi m’ impressionava. Recorde, 
nítidament, la seua imatge, sempre vestit amb jaqueta i 
corbata, fora hivern o fora estiu, amb la seua bossa a la mà, 
caminat, seriós, pels carres de Gandia visitant les seues pacients 
a domicili. 

En el laboratori de don Fortunato Ortí, el qual estava en 
aquella casa gran del carrer de la Vila Nova, em vaig fer la 
meua primera anàlisi de sang. Jo, aleshores, era un xiquet i no 
sé per quina raó hi havia anat tot sol. Fou tanta la delicadesa i 
l’atenció amb la qual em van atendre don Fortunato i la seua 
infermera que ja mai he tingut por quan havia de fer-me’n 
algun altre.

Amb tot el respecte! 

Pasqual Molina
Gandia, Primavera 2022

Dedicatòria

Aquest text va dedicat a totes aquelles persones de les quals, 
per oblit o desconeixement, sent importants en la història dels 
darrers 100 anys de la sanitat a Gandia, no he escrit els seus 
noms o a les quals no els he sabut donar l’oportuna rellevància.
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de les indústries agroalimentàries, de les manufactures i del 
comerç, i com a conseqüència del dinamisme portuari, de 
les connexions ferroviàries i de l’accés a carreteres ràpides 
i ben connectades. Al nostre parer, allò que ha determinat 
de manera fonamental la seva transformació urbanística 
ha estat, d'una banda, l’atracció de mà d'obra per atendre 
indústries i comerços. I de l'altra, l'oportunitat de proveir 
allotjament per a la demanda de serveis associats a l’esbarjo, 
a l'entreteniment, en terrenys com més propers al mar millor, 
conseqüència d'un fenomen de masses de la segona part del 

1. La modernitat i el turisme ens canviaren i, per això, 
vàrem canviar el municipi.

Gandia és un municipi que s'assembla poc al de principis 
del segle XX, –això és una obvietat–, tant pel que fa al 
nucli històric original i a la seva franja de litoral com per la 
integració de municipis i alqueries limítrofs. 

Durant els darrers 100 anys, la conversió en centre d'influència 
supra comarcal va venir de la mà de la rendibilitat citrícola, 

Joan-Carles Cambrils Camarena

La platja de Gandia, la Gandia de la platja.

(Foto 296) Primera línea de platja de Gandia: Mar, arena i apartaments. ©SergiEscrivà
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segle XX: el turisme de sol i platja. Aquesta generalització 
de pràctiques socials vinculades a l'hedonisme i al ludisme a 
prop del mar van ser satisfetes per empresaris locals i forans 
que van construir la planta d'allotjament turístic (hotels, 
apartaments per a lloguer, càmpings) i, sobretot, nombroses 
edificacions residencials en alçada, recers de nombrosos 
apartaments per a ús temporal dels seus propietaris o per a 
lloguer de curta o llarga durada (Foto 296).

Com a resultat, hui en dia Gandia és un municipi amb 
una alta densitat demogràfica, sobretot al nucli original, 
caracteritzada per una ocupació quasi total de l'espai on es 
succeixen polígons industrials i comercials, urbanitzacions 
disperses i la concentració d’edificacions en altura a la franja 
litoral al nord del port, on es va planificar una neourbe amb 
criteris higienistes seguint un patró reticular. 

A causa de les dificultats d'accés i per les avingudes naturals 
del riu Serpis, si ens comparem amb la Platja Nord, l’espai 
al sud de la desembocadura del riu va evolucionar de 
manera menys especulativa, com un àrea sota la influència 
i “observació” del Grau de Gandia, de manera que les 
platges de Rafalcaid i Venècia es van configurar com àrees 
de creixement espontani per a habitatges unifamiliars, 
funcionant com a segones residències de gent de la comarca.

Marxuquera, quant a la seva fesomia actual d'habitatges, va 
créixer acompanyant la transformació amb la introducció de 
cítrics. Més endavant, després de la pèrdua de la rendibilitat 
agrària, fou una opció de segon habitatge al camp-
muntanya, per al descans de cap de setmana i vacances fora 
del nucli urbà, malgrat que a les darreres dècades del segle 
XX l'estatus social sumava reconeixement si una família 
es podia permetre un apartament o xalet a la platja nord 
del municipi, convertint-se Marxuquera en una alternativa 
secundària. 

De tot el procés transformador se'n van salvar les zones 
muntanyoses altes, les terres altes agràries de Marxuquera, 
part de l'horta-marjal i la platja de l'Ahuir (Foto 297).

Amb aquesta ràpida i somera caracterització de l'evolució 
territorial de Gandia i de les seves causes, el timelapse de 
les darreres sis dècades quant a desenvolupament turístic 
mostraria entrades contínues de turistes amb els seus vehicles 
de transport privat, aixecament d'habitatges al litoral (algunes 
de forma caòtica, altres ordenadament), continuïtat amb 
noves hordes de visitants arribats de l'interior, en èpoques de 
bon temps i vacances; i de manera cíclica, un increment de 
promocions residencials per a nous compradors, en un cercle 
virtuós que comença a mostrar signes d'esgotament a finals 
del segle XX. En aquest moment, la planificació territorial 
i urbanística intenta cenyir-se a les parcel·les existents per 
als usos previstos, introduint determinades modificacions 
puntuals del planejament i acudint a la tècnica de les permutes 
per fer viables alguns desenvolupaments dotacionals. Es 

pretén resistir a les pressions dels lobbies de la construcció per 
millorar el creixement selectiu i l'espai públic, augmentar 
els equipaments públics i salvar aquell espai natural-agrari 
encara lliure d'edificacions –cal destacar la lluita significativa 
per la protecció de la Platja de l'Ahuir (Foto 297)–, encara 
que s'han dut a terme nous processos urbanitzadors a l'espai 
intermedi entre el nucli històric i la franja litoral.

A grans trets, la història del turisme de Gandia en els darrers 
cent anys és la història del turisme de sol i platja. És a dir, 
la del turisme costaner de masses en èpoques de vacances i 
bon temps. Quan el tímid aperturisme politicoeconòmic de 
finals dels anys 50 va animar a beneficiar-se dels avantatges 
de la moda de prendre festius i vacances en espais propers al 
mar, alguns empresaris i polítics locals van decidir invertir 
en hotels i apartaments destinats a famílies locals acabalades 
i nous burgesos arribats de les grans urbs i dels centres 
industrials pròspers de l'interior. Es van abandonar els usos 
agraris i ramaders a una gran extensió dels marells i es va 
apostar pel nou estil de vacances d'espanyols i estrangers: les 
platges calentes, la pell bruna, els banys i els esports aquàtics, 
la nàutica, la música disc, l'alliberament sexual , etc. Les 
platges valencianes estaven gairebé verges i Gandia no n'era 
una excepció, de fet era un espai ideal per a la disbauxa i la 
felicitat.

Hui en dia, el que fa de Gandia una destinació molt coneguda 
a nivell espanyol són els més de 20.000 apartaments 
dedicats a la segona residència o al lloguer de curta i llarga 
estada i aproximadament les 20.000 places d'allotjament 
turístic reglat. A més d'una oferta més diversificada que en 
dècades anteriors (platges de qualitat, barris pintorescos, 
patrimoni històric interpretat, el llegat dels Borja, festes 
d'interès turístic (Veure el capítol de Falles i el de Setmana 
Santa), agenda cultural i esportiva, centres de compres i 

(Foto 297) Platja verge de l'Auir. ©AmparoM.Alandete
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entreteniment, ciutat universitària, espais naturals protegits), 
però on continua predominant l'atractiu de les platges i les 
activitats lúdiques per a un públic familiar i jove en època de 
vacances i bon temps.

La platja de Gandia, la Gandia de la platja.

2. Els orígens del turisme a Gandia: salut, descans, 
diversió.

Segons (Alonso J.E., 2012), a la segona meitat del segle XIX 
els gandians ja s'acosten a les zones de platja, tant a la zona 
nord com a la sud del port –a les platges actuals de Rafalcaid 
i Venècia– , per al gaudi de la brisa, de les onades de mar i 
de l'entreteniment. A més, amb la inauguració del port el 
1886 i del ferrocarril d'Alcoi el 1893, es revitalitza el poble 
del Grau i arriben els primers turistes alcoians.

Imaginem famílies a lloms d'equins, als carros de l'època, 
amb velocípedes o a peu, quadres familiars i grups d'amics 
aprofitant els seus dies d’esbarjo, especialment en època de 
bon temps, per desplaçar-se a la costa a gaudir durant una o 
diverses jornades seguides, de les paelles i les torres, dels jocs 
de cartes, dels caixiruls, dels “banys d'onades” (Foto 299), de 
les guitarres i les revetles. Pernoctant sota tendals de tela o 
de canyís, en precàries casetes de fusta (Foto 298), sombralls 
o sota els carros, sobre els sorrals, en espais de propietat 
pública o privada parcialment aprofitats per a la ramaderia 
extensiva i cultius de temporada. 

Assistiem a una nova expressió del descans lúdic, aprofitant 
la pacificació i seguretat de les zones de costa, gaudint de la 
brisa del mar (Foto 299), havent conquerit algunes jornades 
de temps lliure al dur treball quotidià. A manera il·lustrativa, 
mereix reproduir-se la cita d'Alonso (2012), que referint-se 

a allò escrit al seu torn, el 1888, per Pascual Sanz i Fores, 
diu: “la temporada más divertida es indudablemente la del 
verano, desde mediados de julio a mediados de agosto, en 
que concurren muchas personas con el objeto de tomar baño 
en el mar. Generalmente van y regresan todos los días, pero 
algunas familias se trasladan al Grao para residir allí durante 
la temporada. Para comodidad de los bañistas se forman con 
cañizos dos barracas, con ocho o diez departamentos cada 
una, en donde se desnudan y visten, servidos por los dueños 
de las mismas en aquellas cosas indispensables” (Sanz i 
Fores, 1888).

Els més acabalats, allotjats en cabanes construïdes per a la 
temporada estival o allotjats a les primeres vivendes del lloc 
per a fins de descans i salut, guiats per les recomanacions 
terapèutiques de l'època que aconsellen evitar les ciutats 
insalubres, practicar les passejades a l'aire lliure i fer banys 
diaris d'onades de mar per alleujar determinades malalties.

Als gandians se van sumant altres vinguts de comarques 
de l'interior i fins i tot des de les ciutats centrals del país, 
popularitzant-se un nou estil de vida: descansar i divertir-
se en dies de lleure al costat del mar, allunyats del veïnat 
vigilant, encara que fos només durant uns dies, per respirar 
més llibertat. Massa atractius junts perquè no es produïra un 
efecte crida, progressivament cap a llocs més llunyans i per a 
un nombre més gran de persones. 

I aquest fenomen es va estendre per totes les costes temperades 
mediterrànies, desenvolupant-se fondes, hotels, balnearis, 
petits parcs d'atraccions, salons de ball, cases de menjars, 
xalets i adossats, etc., encara que a la platja de Gandia tot 
això arribés amb més profusió a partir dels anys 50 del segle 
passat.

(Foto 298) "...pernoctant sota tendals de tela o de canyís, en precàries casetes de fusta..."

(Foto 299) "...gaudir dels 'banys d'onades' [...] Gaudint de la brisa del mar..."
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3. La construcció del model urbanístic-turístic a la 
segona meitat del segle XX.

Les primeres dècades del segle XX veuen com s'estenen les 
primeres associacions d'empresaris turístics i la generació de 
legislació que regula les activitats turístiques a tota Espanya, 
també a nivell municipal ordenances sobre l'activitat 
d’estiueig a la platja (seguretat, llicències d’activitats, normes 
sobre comportament... Al govern central apareixen les 
primeres estructures politico-administratives per traure 
profit del turisme, posant en valor el patrimoni històric, 
els balnearis, els casinos, les excursions a les muntanyes, les 
fires i exposicions, l’ordenació de l’oferta d’allotjament i la 
construcció d'hotels de luxe, la planificació urbanística, la 
pràctica del velocipedisme, etc. Per al foment de l'activitat 
s'imprimeixen les primeres guies d'hotels i un altre material 
propagandístic (Moreno Garrido, 2007). Fins l'arribada 
de la Guerra Civil.

Com dèiem abans, l'auge de les platges de Gandia com 
espais per al turisme i el lleure dels residents a les comarques 
properes ja era un assumpte polític des de finals del segle 
XIX. A mesura que s'estén el turisme a tot Europa, també 
arriba fins a l'ajuntament de Gandia la preocupació per un 
cert control del desenvolupament i de les activitats associades 
a la temporada estiuenca. Estan millorant les rendes en capes 
socials més àmplies que provenen de la prosperitat que dona 
la industrialització, la citricultura, el comerç i la millora de 
les vies de comunicació i dels mitjans de transport.

El 1914 es planteja la urbanització racional de la Platja 
Nord i la regulació d'usos i activitats a banda i banda del 
port de manera més extensa, donat que el fenomen de 
l'estiueig ja es practicava amb regularitat i havia consolidat 
edificis unifamiliars (Foto 300) envoltats de jardins i altres 

construccions més efímeres i precàries mitjançant l’ús de 
fustes, canyissos i teles. És el 1934 quan l'ajuntament va 
redactar un pla urbanístic per a la zona nord, que precisament 
tenia prevista la construcció d'un hotel a la zona compresa 
entre l'avinguda de la Pau i el port, on actualment hi ha el 
club nàutic (Alonso J.E., 2012).

Amb un Pla General d'Urbanització de la Platja Nord que va 
dibuixar, en forma de trama reticular, les pastilles edificables 
que avui dia estan ocupades majoritàriament per edificis 
residencials, en el canvi de dècada dels anys 50 als 60 del 
segle XX va començar l'enlairament turístic de Gandia. No 
va ser fins el 1951 quan es va emprendre la remodelació de la 
platja nord (Escrivà, 1958) (Alonso J. E., 2011). Per tal de 
construir el primer gran hotel projectat a primera fila –actual 
hotel Bayren– (Foto 200), s'hi va constituir una societat 
anònima per promotors locals el 1956 (Foto 84) i l’edifici 
s'inaugurà el 1959, un establiment amb vocació d'atendre 
els visitants de negocis, però també el turisme de descans 
d'alt poder adquisitiu. Al voltant de l'hotel, a centenars 
de metres de distància, tot eren bancals i parcel·les buides 
d'edificacions, fins i tot amb el passeig marítim sense acabar.

Tot aniria canviant a partir de mitjans dels 60, destacant 
la posada en marxa de l'emblemàtica Colònia Ducal el 
1965 (Foto 201), l'obertura puntual de nous hotels (com el 
Safari o Los Tres Delfines) i la construcció més accelerada d' 
edificacions plurifamiliars en alçada.

El flux de demanda procedent de Madrid es va sumar al 
mercat local i regional de turistes. De manera semblant a 
la resta de la Mediterrània espanyola, l'accés als habitatges 
en propietat o en lloguer va ser progressiu, estenent-se el 
procés edificatori al voltant de la zona portuària i, des d’eixe (Foto 300) Vivendes unifamiliars en primera línea de platja. "Villa Consueloito" de la 

família alcoiana Espí. (AHG, DH-0012_1701)

(Foto 301) Casetes de fusta que montava i llogava Enrique Melo tots els estius. (AHG, CA-
0508_0001)
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punt, cap a la primera i segona línia de la Platja Nord. El 
model financer, comercial i de gestió d'una urbanització o 
edifici plurifamiliar residencial era molt més senzill que la 
promoció hotelera, per la qual cosa es va imposar l'activitat 
immobiliària fins a la colmatació que coneixem actualment.

Com dèiem, si be la planta hotelera no va créixer al ritme que 
ho va fer l'allotjament privat, es van desenvolupar negocis 
complementaris al de l'allotjament com els restaurants, 
bars i gelateries, activitats nàutiques al port, discoteques, 
comerços, mercat ambulant, gestió de hamaques, passejades 
a cavall, etc. S'anava configurant una destinació familiar de 
platja, que aprofitava el bon temps i es tancava a l'hivern.

Com en altres destinacions mediterrànies, des de mitjans 
dels anys 80, la demanda espanyola amb menys capacitat 
de despesa va incrementar les opcions d'accés a la platja 
de Gandia mitjançant el lloguer majoritàriament informal 
d'apartaments. La majoria dels visitants mantenia la seva 
fidelitat al destí i va créixer la congestió amb la generalització 
del cotxe familiar, S’estengué la percepció creixent entre el 
teixit empresarial d'una evolució a la baixa en la despesa 
mitjana dels turistes. Aquest escenari va començar a 
relacionar-se amb un possible esgotament del model 
residencial intensiu i es van iniciar les primeres reflexions 
públiques sobre el futur del destí (Nácher & Tomás Carpi, 
2000).

4. Les dècades del s. XXI: diversificació de producte i 
qualitat total.

A principis d'aquest segle el fenomen del turisme de sol i 
platja ja estava estès a tot el món. Això significava més 
competència i, com a rèplica, l'aposta per la diversificació de 
l'oferta, l'augment de la qualitat tant als espais i equipaments 
públics com als privats, així com en la prestació dels serveis. 
Quan el ritme de construcció immobiliari va decaure 
ràpidament a finals de la primera dècada d'aquest segle, es 

van entreveure problemes greus i contradiccions al model 
turístic de Gandia.

Es va detectar que la destinació Gandia seguia mostrant una 
bona posició competitiva a curt i mig termini en el segment 
anomenat “turisme convencional”, és a dir, vacances estivals 
de sol i platja, amb predomini de les estades en apartaments 
llogats, en apartaments propis i, en menor mesura, en 
hotels. Però persistia l'estacionalitat, el monoproducte, la 
competència per preu i la baixa despesa relativa del segment 
majoritari de visitants (turistes en apartaments), entre d'altres 
debilitats.

A començament d'aquest segle Gandia tenia 4.527 places 
hoteleres (2003), al voltant de 8.718 places d'apartaments 
i semblants reglats (2003) i una estimació màxima de 
63.000 places residencials no reglades (2001). La capacitat 
d'acolliment turístic de Gandia podria superar, per tant, 
les 75.000 places, distribuint-se aproximadament de la 
manera següent: el 81,1% de l'allotjament era residencial 
no reglat; el 11,2% de l'allotjament era residencial reglat; 
l'oferta hotelera representava el 5,8% de l'allotjament total; 
l'1,8% de l'allotjament era al càmping. Al voltant del 75% 
d'aquesta oferta reglada es trobava en categories mitjana i 
baixa (Cambrils Camarena, 2005).

L'evidència disponible sobre la demanda (estudis de 1973, 
1994, 1998, 2000) fins a aquestes dates mostrava una 
notable estabilitat en la capacitat d'atracció de la destinació 
i una fidelitat elevada dels visitants (al voltant del 70% eren 
repetidors).

Pel que fa als atractius locals, la Platja Nord (Foto 296) 
continuava sent la base de la competitivitat del destí. L'oferta 
de serveis bàsics i d'esbarjo es va anar ampliant, fins arribar 
a la remodelació integral de la façana marítima.

En els darrers anys s'ha apostat per tenir les màximes 
qualificacions a la platja i al port nàutic de Gandia, apostant 
per aconseguir prestigiosos segells de qualitat dels serveis i 

(Foto 302) Paratge Natural Parpalló Borrell

(Foto 303) Club Nautic de Gandia. ©SergiEscrivà
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qualitat ambiental. Es decideix invertir en l’acondicionament 
de nombroses places i vies públiques, en la qualitat de les 
infraestructures i equipaments públics, en la formació 
continuada dels recursos humans del sector. Com a elements 
destacats de diferenciació i diversificació de la destinació 
podríem citar la Platja de l'Ahuir (Foto 297) com atribut 
d'imatge i com a opció per a activitats naturistes, les rutes 
per la Marjal de Gandia-Xeresa (Foto 154), el nucli històric 
revitalitzat i peatonalitzat, els centres comercials disseminats 

(Foto 304) Llegat Patrimonial de la Familia Borja

BIBLIOGRAFÍA
ALONSO, J. (2012). De balneari a hotel. El turisme gandià entre 1894 i 1959. En G. G. 
Investigación, Turisme, Gastronomia, Oci i Salut als municipis valencians: Una Perspectiva 
Històrica (pàgs. 177-191). San Vicent del Raspeig: Seminari d'Estudis sobre la Ciència.
ALONSO, J. E. (2011). Història de Gandia. Gandia: Riu Blanc.
CAMBRILS CAMARENA, J.-C. (2005). Gandia, destinació turística mediterrània. 
Gandia: Centre d'Estudis i Investigacions Comarcals Alfons el Vell.
CAMBRILS, J.C.; NÁCHER, J.M. (2005). Reposicionamiento en destinos maduros. El 
caso de Gandia. Estudios Turísticos, 115-131.
ESCRIVÀ, A. (1958). Nuestra playa. Gandía: Feria y Fiestas en honor de San Francisco de 
Borja.

MORENO GARRIDO, A. (2007). Historia del turismo en España en el siglo XX. Sintesis.
NÁCHER, J., & TOMÁS CARPI, J. (2000). Aprender de una región ganadora. Turismo 
de masas y desarrollo local en la Comunidad Valenciana (España). Estudios y Perspectivas 
en Turismo. Vol 9. Nº3 y 4, 251-264.
SANZ Y FORES, P. (1888). Grao de Gandía: apuntes históricos de este barrio y del 
denominado Llavador y su iglesia. Gandia: Imprenta de Pascual Morant.
TOMÁS CARPI, J.A,; NÁCHER, J.M. (1996). Crisis turística y Modelos turísticos en 
la Comunidad Valenciana. València: Institució Valenciana d'Estudis i Investigació. 
Generalitat Valenciana. Diputació Provincial de València.

pel terme municipal, el llegat patrimonial de la Família 
Borja (Foto 304), la interpretació del jaciment d'art rupestre 
de la Cova del Parpalló i del seu simbolisme (Foto 302), el 
Club Nàutic (Foto 303), el Campus de Gandia , els nous 
museus (com el Museu del Mar), la variada i interessant 
agenda cultural-festiva que ofereix Gandia durant tot l'any 
i també, els esdeveniments, congressos i reunions d'empresa 
d'acord amb l'escala de la ciutat i el seu entorn.

Després de les amenaces per al turisme de sol i platja a 
Gandia que es van entreveure a finals del segle passat, hi va 
haver una gran aposta pública pel turisme, que juntament 
amb les inversions privades orientades a la modernització i 
qualificació de la planta hotelera i residencial de les zones 
turístiques, permeten augurar una llarga vida al destí, 
encara que amb alguns reptes presents i futurs, com ara 
l'estacionalitat, la despesa mitjana, la qualitat ambiental o 
la diversificació d'experiències. Gandia i especialment el seu 
espai litoral, continuaran sent per a les noves generacions un 
destí aspiracional on gaudir alguns dels moments més feliços 
de les seves vides, al costat d'amics o familiars. Els viatges i 
el lleure ens seguiran interpel·lant com a societat i trobarem 
respostes a les noves tendències. Hi ha capital territorial i 
humà.
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(UPG) desde 1989, y la Universitat d'Estiu de Gandia 
(UEG), creada en 1984 por el Ayuntamiento de Gandía, 
incorporándose a ella la Universitat de València (UV), a 
partir de su quinta edición (Veure article Joan del Alcázar).

Era evidente que la presencia de un centro con formación 
universitaria reglada, público, completaría todo el ciclo 
educativo de la ciudad y la situaría al máximo nivel en 

La Gandía de la última década del siglo XX había consolidado 
su liderazgo como ciudad comercial, de servicios, turística, 
cultural y educativa, en un espacio más amplio que el de 
las Comarcas Centrales valencianas. Concretamente en la 
oferta educativa, la ciudad disponía de centros de formación 
profesional e institutos públicos, y acogía desde 1987 
una extensión de la Universidad Nacional de Educación 
a Distancia, UNED, la Universidad Popular de Gandía 

Joan José Moragues Terrades

La universitat en Gandia

(Foto 305) Façana Escola Politécnica Superior de Gandia. (AHG, CA-1359_0013)

"Qualsevol nit pot sortir el sol" 
Jaume Sisa, 1975
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formación, investigación, generación y transferencia del 
conocimiento, reforzando así su liderazgo cultural y 
educativo (Foto 305).

Por otro lado, Gandía ya tuvo su Universidad. San Francisco 
de Borja, tercer General de la Compañía de Jesús, impulsó 
las fundaciones educativas jesuíticas por todo el mundo, 
comenzando por el colegio de San Sebastián en Gandía, 
convertido en la primera universidad de la Compañía de 
Jesús cuando el 4 de noviembre de 1547 Paulo III firmaba 
la bula que lo autorizaba. Se comenzó entonces impartiendo 
las materias tradicionales de Gramática, Filosofía, Teología 
y Artes, para posteriormente ir añadiéndose estudios de 
Derecho y Medicina.

La universidad jesuítica de Gandía cerró sus puertas el 23 
de septiembre de 1772, debilitada por las disputas con otras 
universidades, especialmente la de València, las propias 
desavenencias en la ciudad y, ya definitivamente, con la 
firma por Carlos III del decreto de expulsión de los jesuitas.

Así pues, disponer de una universidad en Gandía no solo era 
un objetivo cultural y educativo de la ciudad. También era 
una forma de reconocer y recuperar una brillante página de 
su pasado.

En el Pleno municipal del 5 de diciembre de 1991, se trató 
y aprobó por unanimidad de todos los presentes el inicio de 
los trabajos para conseguir la recuperación de la tradición 
universitaria de Gandía. Aquélla corporación, presidida 
por la alcaldesa Pepa Frau (Foto 132), del Partido Socialista 
Obrero Español, PSOE, decidió en este Pleno municipal, 
evitar cualquier protagonismo, personal o político, en el 
mucho trabajo que quedaba por realizar para que la empresa 
iniciada tuviera éxito.

La corporación estaba formada por 11 concejales del Partido 
Socialista Obrero Español, PSOE, siendo su portavoz en la 
mencionada sesión Antonio Arjona (Foto 316). El Partido 
Popular, PP, disponía de 7 concejales, con Vicente Sáenz 
de Juano (Foto 124) como portavoz. Unió Valenciana, UV, 
tenía 4 concejales, y la Unitat del Poble Valencià, UPV, 3, 
siendo sus respectivos portavoces Javier Reig (Foto 130) y 
Emili Selfa (Foto 128).

Es de reconocer el empeño e impulso unánime que todas 
las formaciones políticas, tanto a título individual como 
colectivo, pusieron en el proyecto universitario. Sin duda, 
esta unanimidad es causa importante de que la sociedad de 
Gandía y de la Safor se sumara sin fisuras al proyecto y, por 
supuesto, de su indudable éxito.

En esas fechas, la ilusión suplía la falta de estudios concretos 
que avalaran el proyecto. El Ayuntamiento disponía 
de algunos informes genéricos que podrían servir para 
apoyar inicialmente el proyecto, tales como La Situació 

Dels Estudiants Universitaris a les Comarques Centrals 
Valencianes (Curs 1991/92), del departamento de cultura 
del ayuntamiento, y el realizado por el departamento de 
Geografía de la Universitat de València, por encargo del 
ayuntamiento, Determinación de Líneas Estratégicas para la 
Actuación Pública en el Área de Gandía-La Safor.

Pero en realidad, todo estaba por hacer. Tan en blanco estaba 
el papel sobre el que se tenía que trabajar, que incluso el 
propio objetivo era inconcreto en su ambición. No se sabía si 
se pretendía crear una nueva universidad pública valenciana, 
una extensión de la Universitat de València o un centro 
dependiente de la Universitat Politècnica de València. 

La creación de una nueva universidad valenciana, la quinta 
hubiera sido en aquél momento, quedó inmediatamente 
descartada al no encajar en la estructura del sistema Públic 
Universitari Valenciá, que estaba desarrollando el gobierno 
autónomo. El siguiente paso, solicitar una extensión de la 
Universitát de València, fue amablemente rechazado por su 
rector, inmersa como estaba esta universidad en la creación 
de un nuevo campus, el actual Campus de Tarongers.

El Ayuntamiento se dirigió entonces a la joven Universitat 
Politècnica de València, que solamente tenía 24 años de 
existencia, que ya disponía de un campus en Alcoi y otro 
en Oriola, y había nacido aglutinando centros existentes, 
mientras que, simultáneamente, creaba nuevas escuelas 
y facultades. Es decir, una universidad que conocía y 
compartía la importancia de la presencia en el territorio. Y 
en este contexto, la propuesta del Ayuntamiento fue recibida 
de manera entusiasta.

Hay ocasiones en que los proyectos más importantes, incluso 
los más atrevidos, y recuperar la tradición universitaria de 
Gandía era importante y muy atrevido, tienen éxito por 
matices que pasan desapercibidos. Y en este caso se dieron, 
al menos, dos de ellos. En el ámbito municipal, la excelente 
relación personal, de respeto, afecto e incluso admiración 
mutua, entre el líder de la oposición, José Vicente Sáenz de 
Juano (Foto 124), y la alcaldesa Pepa Frau (Foto 132). Y esta 
sintonía personal se repitió entre la alcaldesa y el entonces 
rector de la Universitat Politècnica, Justo Nieto (Foto 306).

El rector Nieto, no solamente apreció el proyecto. Lo 
hizo suyo y, con ello de toda la comunidad universitaria. 
Así pues, crear un centro en Gandía se convirtió en uno 
de los principales objetivos de la Universitat Politècnica de 
València.

También jugó un papel importante, discreto pero 
imprescindible, la Generalitat Valenciana, con su presidente 
Joan Lerma (Foto 306) a la cabeza, pues era la que tenía que 
dar la aprobación del proyecto, a propuesta de la Consellería 
d’Educació, dirigida entonces por el catedrático de la 
Universitat de València, Joan Romero. No hubo ninguna 
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duda en su apoyo. El centro de la Universitat Politècnica 
de València en Gandía se incorporaría al sistema público 
universitario sin ningún problema.

Así pues, a lo largo del año 1992 se tejió la red inicial básica de 
personas e instituciones que, con las que se fueron sumando 
posteriormente, consiguieron que un sueño colectivo se 
convirtiera en realidad.

Los trabajos se dividieron entre Universitat Politècnica 
y Ayuntamiento. Éste debía buscar un lugar físico en 
donde albergar los estudios universitarios, mientras que 
la Universitat Politècnica se encargaría de definir la oferta 
educativa y buscar los medios materiales y humanos para 
llevarla a cabo.

Para dirigir el proyecto por parte de la Universitat Politècnica, 
el rector me nombró Director Comisionado (veure fitxa 
biogràfica Juan José Moragues Terrades), figura administrativa 
que se utiliza para dirigir un proyecto que solo existe en la 
mente de unos pocos. Estuve en el cargo durante el periodo 
1993-2004 (Foto 244), tras ser elegido democráticamente 
por el colectivo del centro, excepto el curso 1994-95, cuyo 
director fue Miguel Alamar. 

En este contexto, en 1993, la Universitat Politècnica redactó 
el Anteproyecto de un Centro Delegado de la Universidad 
Politécnica de Valencia en Gandia, por Vicente Caballer, 
Cristina Santamarina y Carlos Turró, que sirvió de base a 
la Memoria para la Creación de la Escuela Universitaria de 
Gandia de la Universidad Politècnica De València, aprobada 
en julio de 1993, documento base para la tramitación 
administrativa de creación del centro universitario.

La oferta educativa inicial se orientó a campos específicos 
que aportaran valor a la Safor y a su área de influencia. 
Concretamente, debían cumplir las siguientes condiciones:

a) Relacionados con el desarrollo de las telecomunicaciones 
avanzadas y su aplicación a las empresas.

b) Orientados hacia las actividades tradicionales del área: 
comercio, gestión, turismo, transporte, etc.

c) Atender nuevas actividades que se consideren estratégicas, 
como las relacionadas con el medio ambiente.

d) No repetir estudios ya consolidados en otros centros 
universitarios.

La Universitat Politécnica, con un trabajo intenso y discreto, 
ya había definido los criterios básicos de la oferta educativa, a 
satisfacción del ayuntamiento de Gandia y de la Conselleria 
d’Educació, quienes finalmente debían aceptar y aprobar la 
implantación de los estudios universitarios.

Más complicado fue el proceso de encontrar un emplaza-
miento para el centro universitario. Inicialmente, el Ayunta-
miento consideraba la ciudad como el lugar idóneo. Y tras 
una búsqueda detallada, adoptó la decisión de ubicarlo en 
el colegio San Francisco de Borja, que es el primer colegio 
público de Gandía creado por la República con el nombre 
de Joaquim Costa (Foto 19). Así el pleno de 6 de mayo 
de 1993 acordó solicitar a la Direcció General de Centres 
de la Consellería d’Educació su desafección como colegio 
de enseñanza primaria. Primera decisión no tomada por 
unanimidad en el consistorio, pues el grupo de Unión 
Valenciana, formado entonces por tres concejales ya que uno 
se había pasado al grupo mixto, votó en contra.

La ubicación en este colegio no era adecuada. A la protesta 
de los padres de los alumnos se sumaba que se trata de 
un edificio inadaptable a las necesidades universitarias y, 
además, en una zona de imposible ampliación.

Inmediatamente apareció el Grao y la Playa como lugares 
idóneos para desarrollar una universidad. La mayoría 
de la actividad docente e investigadora es compatible 
temporalmente con la ocupación turística, por lo que se 
podían generar sinergias positivas entre turismo, ocio, 
cultura y universidad.

Se constituyó una Asociació Pro Universitat, presidida por 
Rosario Santiago (Foto 234), para colaborar en la inversión 
económica necesaria para implantar la universidad y 
colaborar en la gestión del proceso. Fue otro elemento clave 
en el impulso universitario de Gandía, e imagen visible del 
apoyo de la sociedad al proyecto universitario.

Decidido ya que la ubicación adecuada era el Grao o la Playa, 
se analizaron con cierto detalle diferentes lugares de la playa 
(el club de tiro, la zona colindante al Clot de la Mota, la plaza 
del Baladre, etc.), para finalmente considerar el Grao como 
la mejor opción, para mejorar su casi exclusiva dependencia 
económica del puerto y del turismo, y conseguir una mejor 
integración con el núcleo de la ciudad.

Analizado el Plan General de Gandía, se encontraron unos 
terrenos de suelo urbanizable, situados a espaldas del barrio 
del Llavador y de los apartamentos de la Rosa dels Vents, 
bien comunicados y que, por sus características topográficas 
y geotécnicas, eran poco aptos para la construcción de 
edificios de apartamentos en altura, pero, con un diseño 
adecuado, adecuados para acoger las necesidades de la 
universidad. Y no menos importante, con posibilidades de 
ampliación.

Por parte del ayuntamiento se realizaron las gestiones 
urbanísticas pertinentes con los propietarios del suelo, para 
poder liberar una parte de él en el que comenzar a planificar 
los edificios que hoy conocemos. El proyecto universitario, 
cuya idea e ilusión estaba en la mente de muchos, pero su 
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magnitud solo en la de unos pocos, disponía de un espacio 
en el que arrancar, y con posibilidades de ampliación.

Para esta planificación y consiguiente realización práctica, se 
necesitaba tiempo. Pero la dinámica de la ciudad no entendía 
de tiempos ni de demoras. La Universitat Politècnica de 
València ya tenía listos los planes de estudio y la Generalitat 
Valenciana dispuesta a implantarlos en Gandía. Estamos a 
mediados del año 1993. Había pasado año y medio desde que 
el ayuntamiento había decidido recuperar la universidad en 
Gandía. ¿Por qué esperar a que se construyan unos edificios? 
¿Por qué no empezar inmediatamente, el curso 1993-94?

Y la casualidad o la fortuna se aliaron con Gandía. El Colegio 
de las Escolapias acababa de construir una ampliación que 
todavía no había utilizado. Con la generosidad del colegio y 
del ayuntamiento para alquilarlo durante un año, la empresa 
Edificaciones Castelló, ECSA, en muy poco tiempo, adaptó 
las instalaciones al uso universitario.

De este modo, en octubre de 1993, volvió la universidad a 
Gandía. Pública. Y Gandía quedaba incluida en el mapa de 
las ciudades con el máximo nivel académico.

Las primeras disciplinas que se impartieron fueron las de 
Ingeniería Técnica en Telecomunicaciones, especialidad 
Sonido e Imagen, y la Ingeniería Técnica Forestal, 
especialidad Explotaciones Forestales, como titulación 

que cubría la demanda en estudios medioambientales, 
inexistentes de forma oficial en esos momentos.

El año 1993 finaliza con el acto más importante en este 
breve periodo de implantación de la universidad en Gandía. 
Concretamente el 10 de diciembre de 1993 se firmó en el 
Palau Ducal de Gandía el Convenio de Colaboración entre 
la Generalitat Valenciana, el Ayuntamiento, la Universitat 
Politècnica de València y la Asociació Pro-Universitat para 
construir la sede de la Escola Universitária en Gandia, 
impartiendo inicialmente las titulaciones ya indicadas. 
Firmaron el documento en este solemne acto Joan Lerma, 
Pepa Frau, Justo Nieto y Rosario Santiago, máximos 
representantes de cada una de las entidades presentes (Foto 
306).

Puede calificarse como el momento de no retorno en el 
proyecto universitario de Gandia. Habían pasado casi 
exactamente dos años desde que el ayuntamiento manifestó 
pública y unánimemente su voluntad de conseguirlo. Un 
periodo increíblemente corto, que solamente se explica por 
la voluntad colectiva y la capacidad de las personas que 
pilotaban el proceso.

Unos días después, por Decreto 263/1993 de 30 de 
diciembre del Gobierno Valenciano, (DOGV de 11 de enero 
de 1994) se crea la Escola Universitària de Gandía para 
inicialmente impartir las titulaciones de Ingeniero Técnico 

(Foto 306) Signatura en el Palau Ducal del Conveni de Col·laboració per a la construcció de la seu de l'Escola Universitaria de Gandia. En la foto: Rosario Santiago, Juan Lerma, Pepa Frau i 
Justo Nieto. (AHG, CA-1393_0003)
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de Telecomunicaciones, especialidad Sonido e Imagen y 
de Ingeniero Técnico en Explotaciones Forestales, y otras, 
también de primer ciclo, que posteriormente pudieran 
autorizarse. Esta limitación de la capacidad docente a 
titulaciones de primer ciclo, es lo que definió el nombre de  
L’Escola Universitària de Gandia, EPSG.

El pleno municipal de 3 de febrero de 1994 ratificó este 
convenio que obligaba a la Generalitat Valenciana a aportar 
trescientos millones de las antiguas pesetas (1.800.000 €), 
a la Asociación Pro-Universitat cien millones de pesetas 
(600.000 €), y al ayuntamiento de Gandía a ceder los 
terrenos del Grao a la Universitat Politécnica de València, 
que supervisaría la construcción y asumiría los incrementos 
de coste de un aulario, valorado en cuatrocientos millones 
de pesetas (2.400.000 €). Finalmente, la Asociació Pro-
Universitat no consiguió la cantidad prometida, haciéndose 
cargo la Universitat Politècnica de Valencia del importe no 
logrado.

El Ayuntamiento declaró las obras del aulario de emergencia, 
siendo ganado el concurso por la empresa Edificaciones 
Castelló, ECSA. El arquitecto proyectista y director de las 
obras fue Alberto Peñín (Foto 245). Las obras del aulario 
comenzaron con el acto institucional de la primera piedra, el 
día 21 de abril de 1994. El reto era que el curso 1994-95 ya 
se desarrollara en este aulario, debido a las limitaciones del 
local alquilado en el Colegio de las Escolapias y al esperado 
incremento en el número de alumnos y personal de la escuela.

Gracias al ímpetu y compromiso del arquitecto Alberto Peñín 
(Foto 245) y al esfuerzo de toda la plantilla de la empresa 
constructora, ECSA, se consiguió el objetivo previsto y el 
25 de octubre de 1994 se inauguraba el flamante aulario, 
primer edificio de los muchos que han venido después, que 
todavía hoy sigue cumpliendo su función perfectamente.

Curiosamente, las mismas personas que menos de un año 
antes firmaban el convenio de colaboración (Foto 306), 
presidieron también este acto inaugural. Joan Lerma, 
Pepa Frau, Justo Nieto y Rosario Santiago, lo que indica la 
importancia y significado del acto.

Durante el curso 1993-94 coexistieron dos ámbitos de trabajo 
en el proyecto universitario. El docente, en el Colegio de 
las Escolapias, y el de construcción del aulario y diseño del 
futuro campus en el Grao. Un curso que puede considerarse 
de histórico, en el que se sentaron las bases de lo que hoy es 
la Universidad en Gandía.

Llegaron alumnos de toda España, profesores que cambiaron 
su lugar de residencia y sus proyectos de vida para sumarse 
a una ilusión sin límites, técnicos y administrativos que 
facilitaban cualquier proceso, y nuevos profesores que 
entraban en la universidad con la confianza de un futuro 
lleno de posibilidades. La Universitat Politècnica desplazó 

profesores de sus campus de València, de Oriola y de Alcoi, 
como Miguel Alamar, primer secretario de la escuela.

El proyecto de la universidad era imparable. Antes de 
finalizar las obras del aulario, el 29 de julio de 1994, el 
pleno del ayuntamiento aprobó por unanimidad un nuevo 
convenio con la Universitat Politècnica de València para 
una ampliación de la oferta educativa y la construcción de 
los equipamientos necesarios, en terrenos aportados por el 
ayuntamiento y con el compromiso de invertir por parte de 
la Universitat Politénica de València de casi mil quinientos 
millones de pesetas (9.000.000 €), con cargo al programa 
Plurianual de Financiación del Sistema Público Universitario, 
diseñado por el entonces conseller Joan Romero. El rector 
Justo Nieto (Foto 306) y la alcaldesa Pepa Frau (Foto 132) 
firmaron este nuevo convenio, que prácticamente no ponía 
límites al desarrollo universitario de Gandia.

El arquitecto Alberto Peñín (Foto 245) realizó una nueva 
planificación del campus adaptada a un futuro no demasiado 
definido y seguramente cambiante. Una más de las muchas 
que realizó de forma brillante. En ella se integraron los 
edificios y espacios necesarios para las nuevas titulaciones que 
se fueron implantando sucesivamente. Las especialidades de 
Sistemas de Telecomunicación y Sistemas Electrónicos de la 
Ingeniería Técnica de Telecomunicaciones, y la Diplomatura 
en Turismo.

Sobre la Diplomatura de Turismo en Gandia merece la pena 
detenerse un poco. Los estudios de turismo en España no 
eran universitarios en esa época, a pesar de que existía una 
importante necesidad de formación en el ámbito turístico, 
dada la evidente importancia del sector en España. Cuando 
el Ministerio de Educación permitió que los estudios de 
turismo fueran universitarios a través de la diplomatura del 
mismo nombre, la competencia entre las universidades fue 
extremadamente dura. Y nuevamente, el trabajo discreto y 
conjunto del rector Justo Nieto (Foto 306) y de la alcaldesa 
Pepa Frau (Foto 132) consiguió que vinieran a Gandía. Un 
logro extraordinario que por la prudencia y mesura de sus 
responsables no hay que minusvalorar.

En los años siguientes, L’Escola Universitaria de Gandia crecía 
día a día, avalada por una sociedad que se sentía orgullosa de 
ella. En profesores, en alumnos, en instalaciones, en servicios. 
Pero sobre todo en calidad y prestigio. Se comenzaba a estar 
en ámbitos universitarios nacionales e internacionales, se 
realizaban los primeros proyectos de investigación aplicada 
y se iba integrando en la dinámica socioeconómica de la 
Safor. Llegaron los primeros intercambios del programa 
ERASMUS, los congresos científicos y el acto de apertura 
de cada curso, que se realizaba en la Casa de la Marquesa de 
Gandía, se convirtió en un significativo evento de la ciudad 
al que asistían, como ponentes de la lección magistral, 
reconocidas personas como el científico D. Santiago Grisolía 
o el periodista Iñaki Gabilondo (Foto 422). 
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Si diciembre de los años 1991 y 1993 fueron momentos 
clave de la universidad, con la solicitud por parte del 
ayuntamiento y el decreto de su creación por parte de la 
Generalitat, 1999 rompe las limitaciones que su condición 
de escuela universitaria le imponía. El 11 de junio de 1999 
se publicaba en el DOGV el decreto 77/1999 por el que 
L’Escola Universitária de Gandia se transformaba en Escola 
Politècnica Superior de Gandía, atendiendo a la solicitud 
de la Junta de Gobierno de la Universitat Politècnica de 
València de 9 de julio del mismo año.

Este pequeño cambio en la denominación, es tremendamente 
importante en el contenido. A partir de este momento, 
ningún límite existía para impartir licenciaturas, 
ingenierías, doctorados y cursos de especialidad de cualquier 
nivel. Además, la formación de centros de investigación, 
creación de empresas de base científica y tecnológica, y la 
participación en proyectos y programas al máximo nivel 
eran perfectamente posibles. Sin límites.

En consecuencia, la licenciatura en Ciencias Ambientales 
que se impartía como aula delegada de la Escuela Superior 
de Ingenieros de Caminos, Canales y Puertos, pasó a ser la 
primera licenciatura de la ya Escola Politécnica Superior de 
Gandia, la EPSG.

Hubo en este momento alguna intentona de convertirse 
en una universidad más del Sistema Público Universitario 
Valenciano, como la de Castellón o la de Alicante. No sé 
qué deparará el futuro, pero es evidente que formar parte de 
la mejor universidad politécnica de España, según todos los 
estudios, no es asunto despreciable. Mantener la identidad 
del entorno que acoge la EPSG y en la que ésta vuelca sus 
esfuerzos, es perfectamente compatible con la pertenencia 
a un ámbito universitario amplio, de reconocido prestigio.

Hay muchos ejemplos que lo avalan, incluso a mucho mayor 
escala. Una de las mejores universidades del mundo es la 
Universidad de California, UC, en Estados Unidos. Es 
una universidad con muchos campus, distanciados algunos 
de ellos casi 1.000 kilómetros, formada por la UCLA en 
Los Ángeles, la UCSD en San Diego, la UCD en Davis, 
la UCSF en San Francisco, la UCB en Berkeley, la UCI en 
Irvine, UCSC en Santa Cruz y UCR en Riverside.

En este ilimitado contexto de Escola Politécnica Superior 
dentro del Conjunto de escuelas y facultades de la Universitat 
Politècnica de València, el proyecto universitario de Gandia 
ha ido creciendo hasta convertirse en un referente en sus 
especialidades docentes y de investigación.

Se saltaron las barreras físicas que constituían las 
infraestructuras urbanas colindantes, con la construcción del 
excelente edificio del Centro de Recursos para el Aprendizaje 
y la Investigación, CRAI, del arquitecto Alberto Peñin (Foto 
245), en el lado sur de la carretera del Grao, tras una nueva 

ordenación del campus.  El CRAI es un entorno en el que 
se integran todos los recursos que dan soporte al aprendizaje 
y la investigación en la universidad, basado en los criterios 
del Espacio Europeo de Educación Superior, que permite al 
estudiante adquirir competencias mediante nuevos métodos 
docentes y nuevas tecnologías como los campus virtuales y 
el e-learning.

En el ámbito estrictamente académico, si se analiza la 
actual oferta de estudios de grado, encontramos el grado 
en Comunicación Audiovisual, el grado en Turismo, el de 
Ingeniería Tècnica de Sistemas de Comunicación, Sonido e 
Imagen, el grado en Tecnologías Interactivas y el grado en 
Ciencias Ambientales.

La oferta de estudios de grado se completa con dobles grados, 
que permiten a los alumnos una formación más amplia en 
campos específicos. Los dobles grados de Ambientales y 
Forestales, el de Ingeniería de Sistemas de Telecomunicación, 
Sonido e Imagen, con Comunicación Audiovisual, y el 
doble grado en Turismo y Administración y Dirección de 
Empresas, compartido con la escuela de Alcoi, son apuestas 
atractivas que solamente se pueden acometer desde un centro 
de calidad reconocida, como el de Gandia.

Los estudios de master ofrecidos se corresponden con la 
especialización de la escuela. El de Ingeniería Acústica, el 
de Evaluación y Seguimiento Ambiental de Ecosistemas 
Marinos y Costeros, el de Comunicación Transmedia y el 
Máster en Postproducción Digital son titulaciones específicas 
del campus de Gandía, coherentes con su trayectoria desde 
su creación.

Esta amplia oferta docente universitaria se completa con el 
programa de doctorado en Ciencia y Tecnología Marina y 
Costera, con títulos propios como el máster en Desarrollo 
de Aplicaciones para Dispositivos Móviles y el diploma de 
Especialización en Desarrollo de Aplicaciones Android. 
Incluso una Universidad Senior, con el objetivo de formación 
permanente con independencia de la edad, ya existe en 
Gandía.

Un centro universitario se distingue por, además de 
trasmitirlo, generar el conocimiento para el progreso científico 
y tecnológico de la sociedad. En Gandía existen relevantes 
líneas de investigación en Comunicación Audiovisual, 
Turismo, Ciencias Ambientales y Telecomunicaciones, 
desacatando el Instituto de Investigación para la Gestión 
Integrada de Zonas Costeras (IGIC), que cuenta con 70 
investigadores en diversas líneas.

Y si a toda esta oferta docente y actividad investigadora 
añadimos los convenios de colaboración y las cátedras con 
empresas, la importantísima actividad internacional, las 
prácticas de los alumnos en instituciones y empresas, las 
instalaciones y recursos que hoy ofrece l’Escola Politécnica 
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Superior de Gandia, nos daremos cuenta de que hemos 
conseguido una universidad al menos igual, si no mejor, que 
la jesuítica que se pretendía recuperar.

Pero los diferentes avatares socioeconómicos han tenido su 
lógica influencia en el devenir de la universidad en Gandia. 
Las crisis económicas, la competencia entre universidades a 
todos los niveles propiciada por una fuerte globalización, la 
creación de otros centros universitarios a lo largo de todo el 
Estado, han tenido su impacto en el proyecto universitario, 
mermando posibilidades y exigiendo renovados esfuerzos de 
sus responsables y de todo el colectivo.

Tampoco ayudaron las decisiones unilaterales de la mayoría 
simple del ayuntamiento de Gandia que a finales de 2011 
abortaron la creación de un centro de investigación y 
transferencia de tecnología, ya en construcción, que siguiendo 
el modelo de la Ciudad Politécnica de Innovación de la 
Universitat Politècnica de València y de otras universidades, 
pretendía, bajo el nombre de INNOVA, convertirse en un 

polo de creación de starts-up y spin-off de base tecnológica, 
científica e investigadora, en colaboración con el tejido 
empresarial de empresas de su área de influencia.

Pero al margen de las dificultades, que en muchos casos 
recuerdan a alguna de las razones por las que se debilitó la 
universidad que creó San Francisco de Borja, estoy seguro de 
que nadie pudo imaginar en diciembre de 1991 que, en 30 
años, aquella ilusionante idea, con algo de romanticismo y 
mucho de utopía, fuera hoy la realidad que es.

Como dice la canción de Jaume Sisa, “qualsevol nit pot sortir el 
sol”, texto que preside el mural diseñado y realizado por Antoni 
Durá en el claustro de la Escola Politècnica de Gandia. A la 
vista de lo conseguido en el proyecto universitario de Gandia, lo 
que decía Pio Baroja de que “si quieres hacer algo en la vida, 
no creas en la palabra imposible. Nada hay imposible para una 
voluntad enérgica”, atentos, que cualquier noche puede ocurrir.
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una fita en la col·laboració entre dues institucions públiques 
que es van comprometre a posar en marxa allò que primer 
vam batejar com a Universitat Internacional de Gandia (UIG) 
i que, poc després acordarem nomenar Centre Internacional 
de Gandia (CIG) de la Universitat de València. 

No és la meua intenció, de cap manera, fer una mena de breu 
història del CIG de la UV, sinó –molt més modestament– 
fer uns breus apunts sobre dues idees centrals: la gestació i 
l’arrelament inicial de la nova entitat universitària i, en segon 
lloc, un recordatori apressat sobre tot un grapat d’iniciatives 
que van dotar de contingut aquella nova experiència 

Va ser allò que ara en diuen un gir de guió. Un canvi de 
pantalla o, també, una nova temporada. Són formes de 
dir-ho, però totes elles volen expressar un canvi d’un calat 
extraordinari: de la presència temporal i acotada a quinze 
dies de juliol que era la Universitat d’Estiu, una experiència 
exitosa i plenament consolidada a les primeries del segle 
actual, la degana de les universitats valencianes i l’Ajuntament 
de la ciutat van acordar en 2003 que aquella obriria una seu 
permanent a la capital de la Safor. 

Ara, quan han passat els anys, quasi una vintena, és just 
reconèixer la importància d’aquella decisió perquè va marcar 

Joan del Alcàzar Garrido

De la Universitat d’Estiu al Centre Internacional de Gandia.
Universitat de València

(Foto 307) Façana seu Universitat de València al carrer Tossal de Gandia



248

universitària en la capital de la Safor. És cert que no totes 
aquelles línies de treball es mantenen avui, però eixa seria una 
altra història, la d’explicar, ara sí, quina ha sigut l’evolució 
d’aquella aventura en els darrers anys. La crisi econòmica, els 
canvis al Rectorat de la Universitat de València i l’alternància 
de sigles partidàries a l’Ajuntament de Gandia son variables 
que caldria atendre, però, com ja he dit, aixa seria una 
explicació que excedeix l’objectiu d’aquestes poques pàgines.

Sobre la gestació. 

La Universitat d’Estiu havia començat a funcionar en 1983, 
després que uns atrevits i dinàmics joves saforencs, junt 
amb l’alcaldessa Pepa Frau (Foto 132), s’entrevistaren amb 
el rector Ramon Lapiedra per demanar-li desenvolupar un 
projecte universitari a la capital de la comarca. Poc després la 
Universitat de València va sumar-se i totes dues institucions 
decidiren col·laborar per desenvolupar la Universitat d’Estiu 
de Gandia (UEG), encetant així una relació estreta entre 
la ciutat i la seua comarca i la Universitat de València; 
una parella de fet que aviat farà 40 anys de relació, amb 
daltabaixos en la intensitat d’aquesta, però amb un futur que 
fa honor a una història que ja es compta per dècades. 

Han passat cinc rectors i altres cinc màximes autoritats de 
la ciutat: Ramón Lapiedra, Pedro Ruiz, Francisco Tomás, 
Esteban Morcillo i Mavi Mestre par la part universitària; 
Pepa Frau (Foto 132), José Manuel Orengo (Foto 135), Artu-
ro Torró (Foto 137), Diana Morant (Foto 140) i José Manuel 
Prieto (Foto 143), per la part municipal. També la nòmina 
de directors i directores, des que era UEG fins convertir-se 
en CIG, en 2008, és ben rellevant: Josep Vicent Marqués, 
Joan B. Llinares, Alfons Cervera, Amando Garcia, Isabel 
Morant, Josep Lluis Barona, Rafel Gil i qui signa aques-
tes ratlles (Veure fitxa biogràfica Joan del Alcàzar). Després 
vindrien Josep Montesinos, Emili Aura i, l’actual directora, 
Carme Melo. 

Cadascun d’ells i d’elles, però, van comptar amb aliats 
compromesos als seus equips respectius. No és possible fer 
una relació nominal de tots ells, però –pel que fa a l’època 
de la que aquí parlem, la del trànsit de la UEG al CIG– 
és necessari recordar alguns noms de l’equip directament 
vinculat a Alcaldia, amb José Manuel Orengo (Foto 135) 
al front, com ara Néstor Novell, Vicent Llorens, Andreu 
Ferrer o Vicent Todolí; així com altres responsables de la 
política partidària de Gandia, com ara Àngels Moreno, 
Joan Francesc Perís (Foto 131), Josep Miquel Moya (Foto 
134), Facund Puig o Liduvina Gil (Foto 235); així com 
altres funcionaris de carrera que van jugar molt a favor del 
projecte, com Eudald González (Foto 311), Àlvar García 
(Veure fitxa biogràfica), Jesús Alonso (Veure fitxa fotogràfica) 
y, amb un paper tan singular com destacat, Lluís Romero 
(Veure fitxa fotogràfica), director de la Universitat Popular de 
Gandia i persona que va desenvolupar un paper central en 
el nou projecte. 

Per la part universitària cal citar els dos vicerectors que 
van creure en el nou projecte, els qui van defendre la 
conversió de la Universitat d’Estiu en Centre Internacional 
de Gandia: Rafael Gil i Rosa Moliner, membres de l’equip 
rectoral de Francisco Tomás; així com és necessari recordar 
el malaguanyat Joan Noguera, qui va ser durant anys 
subdirector del CIG.  Són quatre figures clau en l’èxit 
de l’empresa, a les que cal unir Joan Oltra, gerent de la 
Universitat, i Cristóbal Súria, responsable de la Fundació 
General de la UV. Amb ells, res hauria estat possible sense 
el formidable equip que vam aconseguir armar a València i a 
Gandia: Isabel Luján, Mila San Luis, Rosa Martínez, Mina 
Sánchez, Amparo Peyró, Isabel González, Eva Martínez, 
Teresa Peyró, Estefanía Añó, Sergi Signes, Paula Miret, 
Adrià Ferrandis... Un grup que treballava amb entusiasme 
sota una coneguda consigna del valencià col·loquial: “el 
cabet en la faena i les manetes que no paren”. 

Sí, és veritat: molta gent vam haver d’aplegar-nos per a dur 
endavant l’empresa que ens havien encomanat. 

Vam viure, així ho recorde ara, uns anys d’entusiasme i 
de compromís, amb la consciència que entre tots estàvem 
desenvolupant una gran iniciativa, una mena d’aventura 
acadèmica i cívica que li donava una gran dosi d’eficàcia 
social a la nostra faena, al nostre esforç. 

Sobre les iniciatives.

La Universitat d’Estiu havia funcionat durant quasi vint anys 
quan vaig ser nomenat director en 2002, i era una realitat 
que anualment convocava estudiants als seus cursos i a la 
ciutadania a les seues activitats culturals obertes, com ara 
conferències, debats, taules redones, exposicions artístiques, 
cinema, concerts o recitals a l’esplèndid i acollidor jardí de la 
Casa de la Marquesa (Foto 308) en les nits del juliol. 

Quan es va prendre la decisió de que la Universitat de 
València havia de romandre de forma permanent a la ciutat, 
calia desenvolupar una altra estratègia, altres objectius, altres 
mitjans, altres recursos econòmics i també humans. Ara ja 

(Foto 308) Casa de la Marquesa. ©Levante-EMV
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no es tractava de programar dues setmanes intenses, sinó tot 
un any d’activitats de matriu acadèmica, però estretament 
vinculades a allò que enteníem eren necessitats constatades 
tant des de Gandia com des de la seua àrea d’influència.

Com a director del nou centre de la Universitat de València, 
vaig publicar un breu article a la Revista Mètode que edita 
la pròpia Institució, i el vaig titular de forma expressiva: La 
UIG, la nova frontera.

En aquella peça, explicava com, després que el 26 d’abril 
de 2005 el Consell de Govern de la UV aprovara la creació 
de la Universitat Internacional de Gandia s’havia obert la 
seu permanent, instal·lada dins l’edifici més emblemàtic de 
la capital de la Safor: el Palau Ducal dels Borja (Foto 255). 
Un edifici al qual teníem espais docents i d’administració 
des dels que organitzaríem tot el ventall d’activitats que ens 
havien estat encomanades pel Consell de Govern.

Per suposat que vam mantindre la Universitat d’Estiu amb 
una programació acadèmica i cultural de primer nivell, i 
ens vam esforçar per fer-la encara més oberta i connectada 
amb la ciutadania. Els actes inaugurals van convertir-se 
en tot un succés que anava més enllà de la comarca i que 
convertia Gandia en objecte d’atenció cultural dels mitjans 
de comunicació. Una cosa semblant al que va passar amb 
els actes oberts del capvespre, amb les taules redones i 
conferències; com també amb les arts escèniques que vam 
programar per a les nits del juliol. 

L’anunci de la definitiva instal·lació de la Universitat de 
València a Gandia, mitjançant la UIG, va ser molt ben 
acollida pel món empresarial. La Federació d’Empresaris de 
la Safor va signar amb l’Ajuntament de Gandia i el Rector 
de la UVEG un protocol de col·laboració conjunta en el 
que teníem moltes esperances. La Universitat de València 
estava en la millor disposició per a transferir resultats de 
les seues investigacions, o per a fer-ne de noves ex professo, 
a les empreses més dinàmiques de la zona. Centraríem el 
nostre interés inicial en la potent indústria agroquímica i 
agroalimentària, i ho volíem fer des de la demanda explícita 
del sector i des de la potència investigadora del nostre 
personal.

Va ser capital comptar amb el suport i el mecenatge d’un 
empresari tan singular com generós, Vicent Ferrandis, qui va 
fer tot el que estava a la seua mà per connectar la Universitat 
de València amb el món de les empreses de la Safor. 

De fet, paral·lelament, vam crear allò que vam anomenar 
Empreses Amigues de la Universitat Internacional de 
Gandia. Consideràvem necessària la col·laboració permanent 
del teixit empresarial amb la Universitat, el qual permetria 
avançar en la connexió d’aquesta amb la Societat. A parer 
nostre, el treball conjunt entre universitat i empresa, a més 
de ser un dels objectius de la Fundació de la Universitat de 
València, el veiem com altament enriquidor per a ambdues 

parts i necessàri per a l'avanç i la competitivitat del nostre 
territori. 

El nostre objectiu era que la major quantitat de les empreses 
de la Comarca de la Safor passaren a formar part de les 
Empreses Amigues de la Universitat Internacional de Gandia, 
des d’un model de vinculació d’elles amb la Universitat que 
ja existia en altres institucions acadèmiques. Volíem obrir 
un nou marc de col·laboració institucional amb empreses i 
institucions pròximes, amb les que tindre una relació el més 
fluida i permanent possible.

La dimensió internacional passava per aprofitar les 
nostres relacions internacionals, tot privilegiant l’àmbit 
llatinoamericà i el mediterrani, però sense oblidar la resta de 
l’espai europeu que ens és natural. 

Pel que fa a la relació amb Amèrica Llatina vam centrar 
els nostres esforços en dos països amb els quals teníem 
vincles particularment potents: Xile i Brasil. Durant anys 
vam mantindre un intercanvi fluït amb tots dos, que 
cristal·litzaren molt especialment en iniciatives formatives 
per a funcionaris de la municipalitat i la governació de la 
Regió D’Ohiggins xilena, amb capital a Rancagua; i també 
impartirem formació per a tècnics del Serviço Brasileiro de 
Apoio às Micro e Pequenas Empresas (Sebrae), als quals vam 
arribar a impartir un màster en diverses edicions. Autoritats 
xilenes i brasileres visitaren Gandia, així com estudiants 
d’aquells dos països van participar en cursos específics 
i en diverses edicions de la Universitat d’Estiu. També 
nosaltres vam creuar l’Atlàntic, i delegacions amb autoritats 
municipals i universitàries viatjarem a Xile i Brasil, a 
Rancagua i Santiago pel que fa al primer, i a Sao Paulo, 
Natal i Rio Grande do Norte, pel que fa al segon.  

Havíem dissenyat inicialment quatre línies prioritàries, a 
les que altres s’afegirien després, i cristal·litzarien en el que 
anomenaríem Unitats Acadèmiques. Las quatre columnes 
centrals del projecte, al bell principi, cal insistir-hi, van ser els 
estudis i la formació en el camp del desenvolupament local; 
l’ampli ventall d’activitats lligades a les llengües espanyola 
i catalana, pensades des de la voluntat de ser especialment 
atractius per als estudiants estrangers; l’ampliació de 
coneixements en el camp de la infermeria, amb especial 
atenció als països de la Mediterrània;  i, finalment, la 
de convertir Gandia en la seu de seminaris i congressos 
organitzats pels centres, departaments i instituts de la nostra 
Universitat, atesa la relació entre la qualitat i el cost que allí 
podíem obtindre. 

La UIG, tal i com assenyalava el rètol d’aquelles ratlles de 
Mètode, era una nova frontera que la Universitat de València 
havia situat en el seu horitzó de futur, una nova frontera 
que constituïa un repte per a tots nosaltres, tant dels qui 
proveníem de la Universitat com dels que ho feien des de 
l’Ajuntament de la ciutat.



250

La creació posterior de les Unitats Acadèmiques va encoratjar 
professors i professores de diversos departaments de la 
Universitat de València a desenvolupar activitats a Gandia. 
L’Aula de Cures Sant Marc, dedicada a la Infermeria de 
la mà d’Amparo Benavent i Ramón Caamaño; L’Aula 
de cinema, coordinada per Anacleto Ferrer; la Unitat de 
Desenvolupament i Convivència, que conduïa la tristament 
desapareguda Charo Alonso; l’Aula dels Professors, a càrrec 
de Maria José Hernández; l’Aula de Ciències, que impulsaven 
José Moratal i Juan J. Borràs; l’Aula de Desenvolupament 
Local, dirigida per Joan Noguera...

Al mateix temps, vam posar en marxa el que vam anomenar 
l’Espai de Debats, amb l’escriptor i periodista Alfons 
Cervera com a responsable, així com un programa periòdic 
d’entrevistes a Gandia TV, per al qual vam comptar amb 
l’experiència d’Artur Balaguer i la col·laboració del també 
periodista Francesc Bayarri. És necessari reconèixer, i 
agrair, la magnífica cobertura que van prestar els mitjans 
de comunicació del territori a les nostres activitats, tant la 
premsa escrita, com la ràdio i la televisió. 

Una altra de les propostes més exitoses, que va comptar 
amb una extraordinària acollida, acadèmica i cívica, va 
ser la "Càtedra Alfons Cucó de Reflexió Política Europea". 
Professors tan rellevants com Joan Romero, Vicent Soler i 
Joan Francesc Mira constituïren la comissió que havia de 
dissenyar i dirigir la programació de la Càtedra, una de les 
primeres creades a la Universitat de València, que tenia com 
a objectiu homenatjar la figura del prestigiós historiador i 
polític valencià, desaparegut l’octubre de 2002, així com la 
de ser un fòrum permanent de debat polític i intel·lectual.    

Capítol a banda mereix la implementació d’una proposta 
d’activitats acadèmiques per a les persones majors, 
impulsada inicialment per José Beltrán i, molt especialment, 
per Sacramento Pinazo. La intenció era posar en marxa 

una mena de rèplica del que era la Nau Gran a València. 
Tanmateix, per problemes de tipus administratiu difícils 
d’entendre, diguem-ho així, no vam aconseguir eixa 
homologació en el nom de la cosa i vam acabar diguent-li 
Universitat dels Majors. Va ser, des del bell principi, un gran 
èxit i ho continua sent en l’actualitat, tants anys després. 

Gandia va demostrar que era una ciutat extraordinàriament 
dinàmica, i els equips de govern local amb els que vam 
tindre la sort de col·laborar van fer alardó del seu interés 
per fer permanent i exitosa la presència de la Universitat de 
València a la ciutat.

Una primera mostra va ser l’adaptació d’una part del Palau 
Ducal dels Borja  (Foto 255) com la primera seu física de la 
UIG. Després, amb l’increment de la demanda ciutadana 
i de l’oferta acadèmica, van habilitar-nos l’antic edifici de 
Sanmateu, a les esquenes de la Casa de Cultura de Gandia, 
el Palau de la Marquesa, amb el qual compartíem el magnífic 
jardí. 

Posteriors intents de trobar una nova ubicació, amb més 
espais docents i culturals, com ara a l’antic edifici de Correus 
no van arribar a quallar. Posteriorment, l’elecció com 
alcalde d’Arturo Torró (Foto 137) va obligar a desallotjar 
la inigualable seu de Sanmateu i traslladar el Centre 
Internacional de Gandia a la seua actual ubicació al carrer 
Tossal (Foto 307). 

El trànsit de la Universitat d’Estiu a la Universitat 
Internacional primer i al Centre Internacional després va ser 
tota una aventura cívica i acadèmica. Passats els anys, són 
altres els qui han de valorar el que allò va significar, però, el 
ben cert és que, tants anys després, la Universitat de València 
continua mantenint una seu permanent a la capital de la 
Safor. 



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

251

Educació Pública

experiències realitzades a França amb motiu d’un viatge 
realitzat l’any 1978 a Laval. Durà feia classes de Dibuix a 
l’institut de Totana (Múrcia) i, a proposta de l’Ajuntament 
d’eixa localitat, havia organitzat un taller nocturn per a gent 
major. A més a més, sabia de l’existència de les Universitats 
Populars d’Elx i de Gijón. Tots dos inicien el camí per a 
la creació de la UPG tot intentant “proporcionar a tots els 
ciutadans joves i adults una alternativa cultural adequada 
a les seues inquietuds personals i necessitats col·lectives 
buscant aportacions, subvencions i altres ajudes de l’Estat, 
d’entitats públiques o privades”. Considerant el moment 
històric, un dels principis bàsics de la Universitat Popular 
era “una independència ideològica que garantisca la llibertat 
d’ensenyament; una democratització interna que possibilite 
la intervenció dels participants en la planificació i el control 
de les programacions i les activitats, i una metodologia activa 
que faça del participant el protagonista del seu aprenentatge 
i li permeta aprendre a aprendre”. Uns conceptes que 
apareixen reflectits en el projecte inicial d’Estatut de Règim 
Intern de la Universitat Popular de Gandia de 1984 i que 
es mantenen en l’aprovació dels estatuts en el plenari del 2 
d’abril de l’any següent.

En els mesos de maig i juny de 1984 es programen cursos de 
dibuix, fotografia, dansa moderna, tall i confecció, valencià, 
anglès, ecologia i gastronomia, amb una matriculació de 
380 alumnes. Va ser una primera etapa experimental que es 
va reprendre a l’octubre del mateix any en el curs acadèmic 
84-85. Conscients del fet que per a obrir les portes de la 
cultura era imprescindible saber llegir i escriure, es dóna una 
especial atenció a l’Educació Permanent d’Adults (Graduat 
Escolar), que passa del Ministeri d’Educació i Ciència a ser 
plena responsabilitat municipal; cursos gratuïts i amb una 
durada de nou mesos. Deia Frau (Foto 132) al respecte que 
“s’ha incorporat també a la Universitat Popular el que creiem 
és el primer dret de tots en una societat que volem cada 
vegada més conscient i responsable, més culta: l’educació”. 

1. Els inicis

A principi de l’any 1984, Pepa Frau (Foto 132), com a 
regidora de Cultura de l’Ajuntament de Gandia, i el seu 
col·laborador, l’artista Antoni Durà (Veure fitxa biogràfica), 
comencen a donar forma al que serien els fonaments de la 
Universitat Popular de Gandia (UPG). Frau coneixia les 

LLuís Romero Quiles

La Universitat Popular de Gandia

(Foto 309) Façana de la actual seu de la Universitat Popular a la Plaça Loreto
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En aquest sentit, Durà (Veure fitxa biogràfica) recorda que 
acudia gent que no sabia llegir ni escriure i era emocionant 
veure  com, en finalitzar el curs, participaven en lectures i 
recitals. 

Durant el seu període en la direcció, fins a 1987, va considerar 
important oferir activitats i cursos atractius i populars: “això 
que mai s’havia considerat cultura oficialment, que no es 
trobava dins l’àmbit cultural”. És el cas dels cursos d’hipnosi, 
ioga, raïms i vins de taula, excursions al patrimoni, la nit del 
cometa Halley; una activitat especial al voltant de la revolució 
cultural que suposà el pop sota el títol de “Nothing is real”; o 
la creació d’un Cine Club que, amb el nom d'”El Pot”, tenia 
com a objectiu fomentar l’hàbit de veure cinema i conèixer 
els antecedents i les noves tendències de l’anomenat setè art 
en una ciutat on les sales comercials anaven desapareixent. 
Per això, la programació incloïa des de cicles de pel·lícules de 
l’oest o de la comèdia americana fins als últims treballs de 
Wim Wenders, Eric Rohmer o Berlanga. 

Ara, totes aquestes disciplines estan plenament integrades 
en programacions, fins i tot acadèmiques, però, en aquell 
moment, gràcies a la UPG, es van obrir moltes portes 
tancades. Durà va comptar des del primer moment amb mi 
que, com a activista cultural, havia participat en la creació 
de bona part de les iniciatives que s’havien produït a la 
Safor al marge de l’oficialitat durant l’etapa predemocràtica. 
Responsabilitat meua fou la programació del Cine Pot i de 
la campanya “Què fas els dimarts?” en el desaparegut Cine 
Roxy, per on van desfilar Tete Montoliu, Pep Cortés, Pau 
Riba, Toti Soler, Pep Bou, Lou Bennet, etc. I conjuntament 
amb Durà (Veure fitxa biogràfica) vam desenvolupar, amb 
una mínima estructura administrativa i cap equipament 
públic, les idees que anaven sorgint en aquell calaix de sastre 
que fou inicialment la UPG, dirigides a un públic molt 
heterogeni però àvid per participar d’una nova etapa en la 
vida sociocultural de la ciutat.

La UPG va assumir en eixe moment l’organització de 
pràcticament totes les activitats culturals de Gandia: 
exposicions, recitals, cinema, conferències,  la Fira i Festes, 
l’escola per a pares i mares, els cursos d’alfabetització, etc. 

El 10 de febrer de 1986 es constitueix com a empresa 
un “Patronat de la Universitat Popular Municipal”, que 
s’institueix amb personalitat jurídica pròpia i amb autonomia 
financera i funcional dependent de l’Ajuntament. 

“La UPG ha anat fent-se a poc a poc més ambiciosa i la seua 
programació ha acabat per representar una de les parts més 
atractives de l’oferta cultural municipal”. Així ho descriu 
Enric Sòria (Foto 113), escriptor d’Oliva i col·laborador 
eventual de la UPG en aquells primers anys, en el llibre 30 
anys de cultura literària a la Safor, publicat el 1990. Sòria 
en fa un repàs any per any i, en arribar a 1984, parla de 
la creació de la Universitat Popular, que “pretenia posar a 

disposició dels ciutadans una sèrie de cursos trimestrals 
que despertaven interés, amb una intenció didàctica i de 
servei –i, en aquest sentit, ha tingut sempre un gran èxit–, 
però va ser també, des del primer moment, un lloc idoni 
per a programar, amb una certa autonomia, tota classe de 
col·loquis, debats literaris, concerts de jazz, obres de teatre, 
exposicions, etc.”

Una taula i una cadira varen constituir la primera oficina 
de la UPG, ubicada en un entresol compartit amb el 
Departament de Serveis Socials al carrer Carmelites. I els 
cursos començaren impartint-se en diferents espais cedits o 
llogats a l’Ajuntament: l’Institut de Batxillerat Ausiàs March, 
el col·legi Roís de Corella, un baix del carrer Immaculada 
i l’Institut de Formació Professional. Segons consta en la 
memòria de la UPG, la despesa de lloguers en el segon curset 
de la temporada 84-85 va ser de 375.000 pessetes. 

Però calia buscar un centre que poguera acollir tots els cursets 
i per això s’acordà compartir aules i altres espais en el col·legi 
Gregori Maians, inaugurat recentment i sense una plena 
ocupació. Però continuaren els problemes d’infraestructures 
i la necessitat de disposar d’un lloc propi cada vegada era 
més urgent. L’Ajuntament de Gandia, davant d'aquesta 
situació, va optar per l’arrendament  d’un espai cèntric i 
ampli al passeig de les Germanies. En un dels escrits oficials 
signats pel director de la UPG, s’informava de l’inici del 
nou curs el 20 d’octubre de 1986 en els locals instal·lats 
al passeig de les Germanies, número 55, un entresol que 
havia fet funcions escolars com a annex del col·legi Roís 
de Corella. Es fa referència a aquest canvi en l’acta de la 
sessió que la Junta Rectora del Patronat de la UPG va 
celebrar el setembre d’eixe any. També es fa constar que, en 
els nous locals, i com a primera experiència, s’habilita una 
dependència per a guarderia infantil (ludoteca), a banda de 
les òptimes condicions que reuneix el pati per tal de “facilitar 
l’assistència a classes de mares amb fills de curta edat que, en 
un altre cas, difícilment hi podrien participar”. 

L’ampliació de locals esdevenia necessària atès l’increment 
considerable d’alumnes matriculats. En el segon curs, 
de1985, n’eren 502, distribuïts en 16 tallers, a banda de les 
50 persones que assistien al curs d’alfabetització dirigit pel 
jesuïta Antonio Beneyto. L’edat de l’alumnat oscil·lava entre 
els quinze i els seixanta anys amb un predomini de vint 
a trenta anys que era, justament, la gent que acudia amb 
més assiduïtat a les activitats extra programades, com és el 
cas del concert de Lluís Llach i Joan Amèric el 5 d’abril al 
desaparegut Cinema Goya i el de Joan Manuel Serrat el 18 
de juliol al l’estadi Guillermo Olagüe, tots dos el 1986. 

2. L’evolució 

El 1987, en ser elegit regidor Antoni Durà (Veure fitxa 
biogràfica), assumeix la direcció de la UPG Josep Miquel 
Moya (Foto 134), que ja havia col·laborat en l’organització de 
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la Fira i Festes i de la Universitat d’Estiu de Gandia. Aquest 
període coincideix amb la reorganització del Departament 
Municipal de Cultura en diverses seccions que passen a 
encarregar-se de moltes de les activitats que fins ara es 
feien des de la UPG, entesa la importància de la tasca que 
desenvolupa, la quantitat d’alumnes i el seu pressupost.

Aquesta reorganització, juntament a la descentralització 
d’activitats cap als barris, va provocar un retard de tres mesos 
en l’inici de les classes, que començaren el febrer de 1988. Els 
mateixos responsables reconeixien que aquest retard es devia 
al fet que “s’ha estat treballant de portes cap endins, per tal 
d’aclarir conceptes, organitzar el departament de Cultura 
i donar-li coherència i uniformitat”. S’estableixen canvis 
a tres nivells: “en primer lloc, s’intenta buscar una major 
incidència social de la Universitat Popular tot obrint una 
nova via als barris per arribar a tota la ciutadania; en segon 
lloc, un canvi de continguts, una nova visió d’impartir les 
classes molt més participatives, pràctiques, útils i formatives, 
per tal de donar contingut al temps lliure dels ciutadans; i, 
en tercer lloc, donar major diversitat a l’oferta de cursets amb 
la introducció d’un taller de ràdio, un de videocreació i un 
de gastronomia pròpia de la Safor”, segons Moya (Foto 134), 
que  afegia que “es tracta de tornar a l’origen de l’educació, 
que és, en definitiva, una preparació per a la vida”.

Moya destaca la descentralització cap als barris com un dels 
grans avanços ja que realitza un estudi de l’oferta que podria 
ser atractiva o necessària en cada districte, i comença amb un 
curs d’alfabetització al Grau, un de tall i confecció i un altre 
de guitarra a Santa Anna. En aquests moments és quan es 
constitueix el primer col·lectiu cultural autònom sorgit de la 
UPG, el col·lectiu Prisma, de fotografia; i, posteriorment, els 
Greda, de ceràmica, i Magenta de pintura i s’inicia l’impuls 
de la incipientment recuperada dolçaina. Aquests grups 
comptaven amb el suport de l’Ajuntament, que els facilitava 
espais i recursos sempre que el grup es mantiguera actiu amb 
exposicions, actuacions o publicacions. S’organitzen mostres 
de treballs dels alumnes a final de curs en un nou espai 
privat, la galeria Art 4, que el seu propietari, Rafa Martínez, 
tenia acordat amb la UPG per a la realització de mostres 
d’arts plàstiques. El nou espai s’inaugura amb un muntatge 
de Paco Benavent, monitor del taller de Pintura del Grau; 
també es coedita, amb el Centre d’Estudis i Investigacions 
Comarcals Alfons el Vell (Veure article de Gabriel García 
Frasquet en el capítol Cultura), el llibre Receptari de cuina 
de la Safor, de Joan Iborra, monitor del curs de Cuina, 
que recull receptes que s’han estudiat i practicat al taller; 
i s’ofereixen per primera vegada un curset de dolçaina i un 
altre de teatre amb la intenció de crear una companyia.

De 8 milions de pessetes de pressupost el primer any de 
la seua direcció, aconsegueix incrementar-lo fins a vora 40 
l’últim any del seu mandat, el desembre de 1989.

Un dels elements en comú de tots els responsables de la UPG 
ha estat plantejar-se l’activitat com un projecte integrador; és 

el cas de Charo Nicolau (Foto 310), que substitueix Moya 
(Foto 134) en la direcció el gener de 1990. Provenia del món 
de l’educació infantil, experiència que va poder aprofitar, tot 
i que ara els destinataris del seu treball serien els adults, amb 
l’ampliació d’activitats per a desenvolupar les campanyes de 
“Cultura a l’Escola”.

En una de les seues primeres entrevistes als mitjans de 
comunicació, Nicolau assegura que l’objectiu és “que a 
través dels Serveis Socials i Juntes de Districte, siguen els 
mateixos barris els que ens indiquen allò que necessiten i 
volen en eixe moment. És a dir, que no portem la nostra idea 
de cultura als barris, sinó que siguen ells els qui plantegen 
els seus interessos i necessitats”. Observa que hi havia una 
majoria de dones entre l’alumnat i pensa que falten activitats 
tradicionalment en mans d’homes. La UPG s’incorpora 
també a la celebració que l’Ajuntament organitza l’any 1990 
amb motiu del 500 aniversari de l’edició del Tirant lo Blanc, 
la famosa novel·la de Joanot Martorell.

Per a Charo Nicolau (Foto 310) aquells anys van ser 
productius “perquè la UPG ja tenia una base consolidada 
gràcies al treball dels anteriors directors, però vam ser 
capaços de seguir creixent”. Amb ella com a responsable, 
s’introduïren cursos de balls de saló, escultura en cartó, 
esmalt en foc, cinema i vídeo. Destaquen les xarrades amb els 
escriptors José Agustín Goytisolo (guanyador de la primera 
edició del premi Ausiàs March de poesia en castellà, l’any 
1959) (Veure article d'Àlvar García en el capítol Cultura), 
Ana María Moix o Antonio Álvarez Solís. També s’organitza 
un cicle de conferències sobre medi ambient coordinat  per 
Jesús Vilaplana. 

Així mateix tingué una gran importància el conveni que va 
establir amb el Centre Especialitzat d’Atenció als Majors de 
Gandia (CEAM), antiga Llar del Pensionista, organisme 
dependent de la Conselleria de Benestar Social. El director 
d’aquesta entitat aleshores, Juan Manuel Muñoz, desitjava 
engegar activitats que mantingueren en bon estat físic i psíquic 
els majors i proposà que s’organitzaren a través de la UPG. 
La col·laboració es va iniciar amb tallers de memorització 
i de manualitats. Una oferta que va anar ampliant-se amb 
tallers d’autoestima i teatre. Segons Muñoz, “dels inicis 
com a centre d’oci i convivència on sols es jugava a les cartes 
passàrem a fer un canvi radical convertint-lo en un centre 
amb servei especialitzat que mantenia la independència de 
la gent gran. Una oferta cultural i psicosocial que ha suposat 
un pas important en l’activitat del CEAM.” Dels dos cursos 
inicials es va passar a 48 en el moment de major oferta, als 
quals acudiren vora 320 usuaris.

L’any 1995 sorgeix una de les experiències més interessants i 
atractives: la creació del grup “Miau Fu” com a companyia 
de marionetes formada per dones jubilades sota la direcció 
de Joana Vidal Mora. No sols actuaren en diferents escenaris 
comarcals sinó que també s’encarregaven de la confecció 
de les pròpies marionetes. El treball de les onze dones que 
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formaven el grup de teatre negre de titelles va interessar la 
prestigiosa companyia Bambalina Titelles, a la Sala Escalante 
de València i a programes de TV d’àmbit estatal. Però les 
titelles no han protagonitzat l’única iniciativa a destacar en 
la col·laboració entre el CEAM i la UPG, ja que, del curs 
de música, van sorgir un grup coral i un altre de rondalla, 
ambdós amb un gran ressò social, que els va dur a actuar per 
diversos escenaris de Gandia, com el Teatre Serrano, i de les 
comarques veïnes. La coral va arribar a estar formada per 35 
intèrprets i el grup de rondalla per 25, tots ells dirigits pel 
mestre Salvador Sendra. 

“Tots aquests cursos i tallers que finançava la UPG han 
suposat per als usuaris del Centre una nova i important 
eixida per ocupar el seu temps lliure, al mateix temps que 
beneficien la seua salut”, com reconeixia Muñoz. Es tracta 
d’una altra iniciativa pionera de la Universitat Popular de 
Gandia.

Quasi dos anys després d’ocupar la direcció, Nicolau aporta 
xifres inapel·lables: 1.168 alumnes (845 dones i 323 homes) 
procedents no sols de Gandia, sinó d’altres municipis de la 
comarca com Oliva, Beniarjó, Potries o Almoines, els quals 
participaven en 27 cursos i 10 tallers. L’edat mitjana dels 
alumnes oscil·lava entre els 22 i els 25 anys. Sota la seua 
direcció es va fixar l’edat mínima de 14 anys per assistir a les 
classes d’alfabetització.

Nicolau presenta la seua dimissió el 1994 “per motius 
personals” i la direcció passa a Eudald González (Foto 
311), que fins a aquell moment formava part de l’equip 
d’organització de la Universitat d’Estiu de Gandia. El nou 
responsable considera que el seu pas per la UPG “ha estat 
un dels treballs més agraïts perquè els alumnes assistien 
amb il·lusió i amb interés per aprendre sense cap obligació 
i amb voluntat d’implicar-se en les moltes activitats que es 
programaven”. 

Un dels objectius principals que es va marcar va ser donar 
cabuda a totes aquelles persones que tenien més temps lliure 
per aprendre noves matèries. Així, va decidir ampliar l’horari 
dels cursos als matins amb tallers de puericultura i escoles 
infantils, a més d’artesania. Recorda la introducció d’altres 
novetats com és el cas de l’astronomia i el Dret. 

Gràcies a l’eficaç gestió de qui era aleshores regidora de 
Cultura, Àngels Moreno (Foto 314), l’any 1997 la UPG va 
estrenar una nova seu que, per primera vegada, esdevenia un 
espai propi. S’inauguraren les noves oficines i aules ubicades 
en la plaça de Loreto, edifici que històricament va ser la seu 
dels bombers. “Fou un canvi fonamental ja que disposàvem 
de més espai i estàvem en el centre de la ciutat. Ens permetia 
organitzar més cursos i centralitzar-los en un mateix lloc 
perquè, quan estàvem en el passeig de les Germanies, les 
classes es dispersaven”, recorda Eudald González (Foto 311). 

La creació d’una nova aula d’informàtica amb les últimes 
tecnologies, i l’ús de recursos multimèdia varen significar 
un nou impuls per als professors que veien com milloraven 
les condicions per transmetre els seus coneixements. Amb 
aquestes millores, la participació activa s’enriquí amb la 
creació de l’Associació Cultural de Dolçainers i Tabaleters 
de la Safor, un col·lectiu que va sorgir com a iniciativa dels 
mateixos alumnes i que porta amb molt d’orgull el nom 
de la Universitat Popular pertot arreu. Amb motiu del 20é 
aniversari, va enregistrar en directe una memorable actuació 
celebrada al Teatre Serrano.  

Aquest canvi va beneficiar també les relacions entre alumnes 
i professorat en intensificar-hi la intercomunicació. A més de 
realitzar l’exposició de fi de curs, s’afegiren altres jornades 
al carrer en el mes de maig amb activitats com la ceràmica, 
l’esmalt al foc o la papiroflèxia. Aquestes jornades festives es 
desenvolupaven a la mateixa plaça de Loreto on s’instal·lava el 
forn. Amb 15 anys d’existència, la UPG havia experimentat 
un creixement imparable pel que fa al nombre d’alumnes, 
cursos i professorat; tot això acompanyat d’un important 
augment del pressupost. 

El creixent interés de la població per assistir a algun dels 
cursos i tallers va provocar una situació de desfasament entre 
l’oferta existent i la gran quantitat de demanda. Era “una 
barbaritat la llarga cua que s’originava a partir de les cinc 
de la matinada durant el període d’inscripció de matrícula”, 
segons González.  I, a més a més, hi havia alumnes que 
repetien constantment el mateix curs mentre que d’altres no 
tenien la possibilitat d’accedir-hi. 

A final de 1999 un decret de l’alcaldessa Pepa Frau (Foto 132) 
m’anomena director (Veure fitxa biogràfica Lluís Romero) en 
substitució de González. 

(Foto 311) Eudald González Casanova. 
Director

(Foto 310) Charo Nicolau. Directora
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3. Els darrers vint anys

Amb el meu accés a la direcció, la UPG tanca un cercle que 
havia començat l’any 1984. Des de l'inici ja havia participat 
en la creació i el desenvolupament de pràcticament totes 
les activitats i infraestructures que acollia la UPG i que 
actualment configuren el Departament de Cultura: el Cine 
Pot, les exposicions, la direcció i la rehabilitació del Teatre 
Serrano, la creació del Centre Teatral de Gandia al Teatre 
del Raval, la reconstrucció i posada en marxa de la Casa de 
Cultura, la modernització de la Fira i Festes, sense oblidar 
una significativa participació en esdeveniments com l’Any 
del Tirant (1990) o l’Any March (1997). Els inicis de la 
gestió cultural van ser un moment apassionant i productiu. 
El començament de la democràcia demanava obrir nous 
camins de relació i participació dels ciutadans amb la cultura 
i la seua creació. Jo vaig tindre l’oportunitat de col·laborar 
en l’obertura d’eixos camins que encara hui transiten milers 
de gandians.

En encetar el nou segle la UPG es troba en una nova fase 
de la gestió que respon a una nova realitat; el públic ja és 
usuari habitual de l’oferta cultural de la ciutat, que ha definit 
cadascuna de les parcel·les. Aquest nou context obliga a 
crear unes altres línies de treball: la formació rigorosa i de 
qualitat del temps lliure i la dinamització social, a més d’una 
actualització de la gestió administrativa. Objectius que 
esdevenen més necessaris amb l’aparició i el creixement de 
nous barris i amb una població nouvinguda que té voluntat 
de formar part activa de la societat on els toca iniciar una 
nova vida.

L’any 2000, com en el cas d’una gran part de serveis 
municipals, la UPG externalitza el servei del professorat. 
Administrativament, el funcionament era complicat atesos 
els pocs recursos i el volum de la Universitat, que havia 
crescut molt en activitats, nombre d’alumnes i de monitors 
i en treballs administratius. Elabore un estudi de viabilitat 
de la UPG que aconsella finalment iniciar el procés 
d’externalització de la prestació del servei d’activitats i de 
professors i monitors. La resta, tant l’administració com 
la direcció, serà gestionada directament per funcionaris 
municipals. A la primera convocatòria en concurs públic 
opta una empresa, Tardor 2000, formada per persones 
vinculades a la docència de la UPG en els darrers anys. Això, 
segons els informes tècnics, assegurava el coneixement de la 
realitat social i una forta relació amb el territori, elements 
fonamentals i definitoris de la Universitat Popular.

S’engega també un altre sistema d’inscripció amb l’objectiu 
que la major part de la població interessada poguera 
accedir-hi. Es reorganitza el procediment d’accés als cursos  
mitjançant un sistema de sorteig en aquelles matèries en què 
la demanda superava l’oferta de places. S’establiren normes 
de funcionament per tal d’acabar amb les llargues cues per a 
matricular-se, que impediren la repetició d’alumnes durant 

anys i que no afavoriren la picardia d’alguns que usaven 
mètodes poc transparents per assegurar-se les places abans 
d’obrir-se el període de matriculació.

En anys posteriors es crearà un premi de narracions curtes, 
impulsat des del curs de Creació Literària que imparteixen 
Adriana Serlik (Foto 312) i Sico Fons i un de fotografia a 
instàncies dels cursos que imparteixen Ana Amesti i Pere 
Huerta (Foto 313). També s’iniciaran acords amb el Centre 
de Gandia de la Universitat de València que donaran 
com a fruit un primer curs sobre l’arquitectura a Gandia, 
impartit per Blanca Peñín i Estela Pellicer. Els treballs que fa 
l’alumnat en les distintes disciplines artístiques o artesanals 
es mostra mensualment en petites exposicions temàtiques. 
La Ceràmica, la Pintura, la Fotografia, el Patchwork, els 
Bolillos y les distintes tècniques impartides en el curs de 
Manualitats, són exposats en el reduït espai de que disposa 
l’edifici de la Plaça Loreto. El grau d’implicació de professorat 
i alumnat en el funcionament del Centre és vital.

De tota manera els anys de bonança econòmica, de 
l’anomenada bombolla, no suposen per a la UPG una millora 
pressupostària ni tampoc l’ampliació d’espais i equipaments. 
El creixement de l’alumnat i dels cursos i activitats toca 
sostre, alhora que la població amb més temps lliure, més 
recursos i més inquietuds, augmenta exponencialment. 
Són els anys en què comencen a crear-se multitud de noves 
ofertes formatives reglades i no reglades. La implantació 
de la Universitat de València a Gandia aporta una sèrie de 
cursos universitaris i activitats seguint el model de la Nau 
Gran. Hi trobem una gran coincidència en molts cursos. Per 
la seua banda l'EPA (Escola de Persones Adultes), dependent 
de la Generalitat, també afegeix als cursos reglats una oferta 
d’activitats  complementàries de pintura, valencià, ceràmica, 
etc. I el mateix Ajuntament de Gandia, amb la creació dels 
Centres de Convivència, organitza una xarxa de cursos 
gratuïts destinats a persones majors. Més endavant aniran 
incorporant-se més entitats a l’oferta formativa i de temps 

(Foto 313) Pere Huerta. ©AmparoM.
Alandete

(Foto 312) Adriana Serlik. ©GentedelaSafor
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lliure, com ara el Consell dels Joves, el Campus de Gandia 
de la UPV amb la “Universitat Senior”, l’IMAB, l’Urbalab 
o els mateixos Centres Socials dels Barris amb iniciatives 
público-privades. L’èxit en les inscripcions provoca un efecte 
simpàtic de creixement continu.   

La UPG es troba, per tant, en aquesta darrera fase, amb una 
competència -si parlem en termes de mercat-, que la relega 
a una posició secundària. La crisi econòmica i la fallida de 
la situació financera municipal deriven en la intervenció 
econòmica de l’Ajuntament per part del govern central.  
L’any 2011 les autoritats municipals acorden una important 
reducció del pressupost  i un augment considerable de les 
taxes de matriculació, decisions que posaven en perill la 
pervivència de la UPG. Els anys posteriors les condicions 
econòmiques no milloren i, juntament amb la dificultosa 
coordinació , altres entitats similars i altres departaments 
de la mateixa administració, compliquen encara més poder 
mantindre la posició preeminent que per tradició i trajectòria 
li corresponia a la UPG.

Tanmateix la UPG sobreviu amb una programació anual 
estable de vora una trentena de cursos amb un nombre 
d’alumnes que supera el miler, gràcies a una constant 
renovació i actualització de l’oferta (valguen com a exemples 
més recents el taller per a realitzar gestions telemàtiques i 
els cursos on line en plena pandèmia, o la creació de cursos 
i tallers de durada més curta per a fer més assequible el 
preu de matrícula) i, sobretot, a una relació molt personal 
entre alumnat i professorat, que sempre he considerat com 
el valor afegit del nostre Centre. La creació del Premi Amic 
de la UPG ha servit de reconeixement a l'empremta que 
han deixat alguns d’ells: Miquel Ruiz (Dolçaina) (Foto 318), 
Fernando Rubio (Informàtica) (Foto 321), Adriana Serlik 
(Foto 312) (Literatura), Santi Royo (Pintura i Dibuix) (Foto 
320) i Isabel Araujo  (Patchwork) han rebut el guardó en la 
multitudinària festa de Fi de Curs que cada anys ompli la 
Plaça Loreto, on també han sigut homenatjades persones que 

han donat suport a la UPG al llarg de la seua trajectòria, com 
ara el periodista Rafa Martínez o el primer director Antoni 
Durà (Veure fitxa biogràfica). Menció a banda mereixen dos 
professors, ja desapareguts, que van destacar per la seua vàlua 
professional I humana i que figuren amb lletres destacades 
en la història de la UPG: el germà jesuïta Antonio Beneyto 
fou el creador del taller de ceràmica de Santa Anna, un 
espai d’acollida per als xiquets del barri a principi dels anys 
70, que es pot considerar, d’alguna manera, precursor de la 
UPG. L’altra figura sobresortint és la  del metge etnobotànic 
Joan Pellicer (Foto 315), iniciador de les rutes pels paratges 
de Diània, com ell anomenava les Comarques Centrals, on 
transmetia, amb saviesa i bonhomia a centenars d’alumnes, 
l’estima pel territori i la natura. La UPG li edità el llibre 
Herbari breu de la Safor, una guia molt valorada i difícil de 
trobar.

L’any 2009, amb motiu dels 25 anys de la UPG, s’organitzaren 
algunes activitats que posaven de manifest el paper destacat 
que aquest organisme municipal havia complit en la creació 
d’una política cultural de qualitat, participativa i plural en 
Gandia. La celebració va finalitzar amb un reconeixement 
als regidors de cultura que ho havien fet possible: Pepa Frau 
(Foto 132), Toni Durà (Veure fitxa biogràfica), Antonio 
Arjona (Foto 316), Àngels Moreno (Foto 314), Liduvina Gil 
(Foto 3235), Vicent Mascarell (Foto 319), Joan Francesc Peris 
(Foto 131), Jaume Borràs i Joan Francesc Peris. A hores d’ara 
cal afegir també a Marcel·lí Giner, Marta Cháfer, Laura 
Morant i Nahuel González (Foto 317).   

4. Punt i seguit 

Després de vint-i-dos anys al cap de la UPG ha arribat el 
temps de la meua jubilació. L’avaluació, tant personal com 
professional, no pot ser més satisfactòria, però això, si voleu, 
podem considerar-ho una anècdota. La qüestió substancial 
és que UPG prossegueix fent un servei a la societat que 
considere insubstituïble perquè continua vigent la seua missió 

(Foto 315) Joan Pellicer Bataller 
©espores.org

(Foto 314) Àngels Moreno i Vercher  
©Elperiodic.com

(Foto 317) Nahuel González López. 
Regidor Cultura

(Foto 316) Antonio Arjona. Regidor Cultura
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de promoure la participació social i l’educació continuada 
per a una millor qualitat de vida de la ciutadania; i facilitar 
l’accés de totes les persones a l’educació, la formació i el bens 
culturals del municipi.

Boro Mañó, que fou durant molts anys ànima del taller de 
Ceràmica de Santa Anna i bon coneixedor de la UPG per 
dins, ha recollit el testimoni i actualment fa les funcions 
de coordinador del professorat. Juntament amb el personal 
administratiu i de serveis fan possible que la programació 
continue oferint-se a l’alumnat puntualment. Les portes de 
la UPG continuen obrint-se cada dia. 

(Foto 319) Vicent Mascarell Tarrazona. 
Regidor Ajuntament de Gandia ©Gandia.es

(Foto 321) Fernando Rubio Cerdá. 
Profesor d'Informàtica. ©ArxiuFamiliar

(Foto 318) Miquel Ruiz Gràcia. Dolçainer 
©Levante-EMV

(Foto 320) Santi Royo Segura. 
Professor de Pintura i Dibuix. ©LevanteEMV

I així arribem pràcticament al 40 aniversari d’aquell projecte 
il·lusionador que va nàixer com a dinamitzador cultural 
d’una ciutat que es despertava del franquisme amb la 
vocació de democratitzar la cultura, la formació i el temps 
d’oci; un espai on ajudar les persones a descobrir el significat 
de les seues vides, contribuint a l’aprenentatge del gaudi 
dé la creativitat personal i dels beneficis que comporta el 
descobriment emocional i intel·lectual. Un projecte ple de 
camins que, com deia el poeta, només es fan al caminar.

Lluís Romero Quiles
La Drova, estiu de 2022
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decisiones relativas a la enseñanza se cocían en el seno del 
Consistorio. 

Claro está que hay también otros actantes –imprescindibles 
para un análisis objetivo del tema– como los acuerdos de 
los distintos órganos de gobierno de la nación, a tenor 
de la situación política; las órdenes y disposiciones de las 
autoridades educativas locales; las iniciativas de diversas 
sociedades cívicas; la información procedente de la 
correspondencia y del periodismo de la época; y, –por 
supuesto– estudios que a posteriori analizan detenidamente 
el tema y que se concretan en publicaciones diversas. 

Aún le queda una década al Institut Vell para festejar –como 
Fomento AIC– la gloria de un centenario, pero bueno será 
rememorar su largo y tortuoso recorrido. 

Para conocer los inicios del instituto Ausiàs March es 
preciso situarse en el período 1930-1940, década que supone 
una verdadera encrucijada ideológica y política, con fuerte 
incidencia en el terreno escolar. 

Las Actas de sesiones del Consistorio gandiense constituyen 
una fuente de primer orden para conocer los entresijos del 
proceso educativo, pues las ideas, sugerencias, propuestas y 

Abelardo Herrero Alonso 

El instituto Ausiàs March. Una trayectoria épica

(Foto 322) IES Ausiàs March
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Tiempos revueltos: pugna por el protagonismo docente

El advenimiento de la II República influyó fuertemente 
en la vida escolar de la ciudad ducal y marcó de continuo 
encuentros y desencuentros, enfrentamientos y choques 
entre dos entes educativos poderosos, abiertamente 
opuestos: la enseñanza tradicional, regida en su mayoría por 
comunidades religiosas, y el modelo educativo que llegaba 
desde la nueva situación política, con meta muy clara de 
liberar la educación estatal de sistemas caducos y pautas 
predominantemente religiosas. 

La piedra de tropiezo por el fuerte contraste de mentalidades 
llegaba también por el desigual reparto del espacio escolar: la 
práctica totalidad de la enseñanza se impartía hasta entonces 
en centros privados. 

El mayor contingente de alumnado lo absorbía la Escuela Pía 
–instalada en el edificio de la antigua universidad–, con una 
masa escolar superior a los 500 alumnos, en las secciones de 
Parvulario, Primaria, Secundaria y Escuela Nocturna. 

Las “Primeras Letras” quedaban confiadas a las Madres 
Carmelitas, que regentaban un parvulario mixto de 
Enseñanza Primaria con más de 100 alumnos/as, de 
subvención municipal, y una treintena de alumnas, de 
“enseñanza vigilada”. 

Las Madres Ursulinas de Jesús, por su parte, que orientaban 
la educación hacia las hijas de las familias acomodadas, 
tutelaban dos grupos de parvulario, uno de niños y otro 
de niñas –también con subvención del Ayuntamiento–, 
así como un pensionado de más de 400 niñas, de Primera 
Enseñanza. Se habían establecido en Gandia en 1904, en 
un edificio ubicado en el Paseo del Doctor Gómez Ferrer 
[tramo 2º del actual Passeig de Germanies]. 

A fin de que quienes no podían costearse la enseñanza 
hallasen también acogida dentro del sistema educativo, 
quedaba instituida en Gandía, en 1930, una Escuela del Ave-
María, organizada en régimen de patronato, y concebida 
como “colonia escolar permanente”, al aire libre, que se 
emplazó en los jardines de un solar de la calle de Oliva (hoy 
Carrer de Baix) y que secundaba las iniciativas pedagógicas 
de D. Andrés Manjón, catedrático y canónigo de Granada.

Frente al protagonismo de centros de enseñanza “religiosa”, 
resultaba escasamente significativa la escolarización estatal, 
limitada a dos grupos de niñas, en la plaza del Rey don 
Jaime, y dos grupos más (uno de niñas y otro de niños) en 
El Grao de Gandía. A esto se reducía el potencial educativo 
de la enseñanza estatal. A esto se añadía que los aularios 
de ambos Centros acusaban condiciones precarias: los de 
la plaza Rey Don Jaime obligaban al Consistorio a pedir 
que “se adecentaran”, “pintándolos al menos e instalando 
alumbrado eléctrico”. Y los del Centro Escolar de El Grao, 
faltos de mobiliario y material escolar, se veían condenados, 

además, a cambiar de ubicación constantemente. El 
programa común de asignaturas de estos centros se atenía 
al decretado por el Ministerio de Instrucción Nacional en 
1901. 

No tardó en dejarse sentir un intento por llevar la voz 
cantante en la docencia. Famosa se hizo una polémica que 
mantuvo enzarzados en 1927 y principios de 1928 a los 
semanarios Revista de Gandia y Bayren –desde ideologías 
contrapuestas y a través floridos reproches mutuos– respecto 
a quién correspondía orientar la educación, si a la Iglesia o 
al Estado. 

Es evidente que había dos modelos de educación… El 
problema de mayor calado surgía con la denominada Ley 
de Congregaciones, por la que la República suprimía de un 
plumazo la enseñanza regentada hasta ese momento por 
congregaciones religiosas, y les concedía un plazo de dos 
años (hasta el 1 de diciembre de 1933) para abandonar el 
ejercicio docente activo. 

Pero esta medida significaba una gravísima contrapartida y 
acrecentaba el problema: había que cubrir a marchas forzadas 
y en tiempo récord –también en el plazo de dos años– el 
gran vacío de profesorado que se generaba con tal Decreto, 
y debía asumir la magna tarea de escolarizar, dotando de 
locales, materiales y medios, a un contingente de más de 
1.500 estudiantes.

Nuevas propuestas educativas y nuevos centros

La política educativa del Gobierno local se hallaba en aquel 
momento en la imperiosa necesidad de promocionar grupos 
escolares, y de hacerlo no solo con realismo, sino también 
con sentido de Estado, a fin de conjuntar ideas de los dos 
frentes establecidos, el progresista y el conservador. Las 
necesidades educativas requerían, por otra parte, soluciones 
prácticas duraderas, porque determinaciones como la 
ocupación del Teatro Principal o la llamada pública de la 
Alcaldía –en 1931– “a los propietarios de fincas urbanas, locales 
para Escuelas”, lo mismo que el Oficio cursado a los Sres. 
Lombard Frères –dueños de la fábrica de seda– en solicitud 
de espacios educativos, no pasaban de remedios de urgencia. 
Lo más perentorio en aquel momento era encontrar personal 
docente y centros donde acoger el numeroso alumnado 
previsto.

Aprovechando la generosa partida presupuestaria del bienio 
progresista, surgieron nuevas propuestas educativas, como 
las colonias escolares, en activo desde 1932 a 1937 en la Playa 
Norte de Gandía, iniciativa del propio Ayuntamiento, o la 
enseñanza nocturna, para quienes no podían asistir a clases 
diurnas, o la subvencionada escuela de adultos, que desde 
1933 funcionaría también en el Grau. De igual manera se 
crearían las denominadas “clases especiales”, del tipo de 
Artes y Oficios, Corte y confección, o Música.
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Y, paralelamente, nacerían nuevos centros. En agosto de 
1931 se acuerda el arriendo de la Casa Nº 2 del Paseo del 
Doctor Gómez Ferrer (antes colegio de las Ursulinas), para 
instalar allí 12 grupos escolares concedidos a Gandía. Y el 
25 de noviembre de 1932 se confirmaba en el seno de la 
Corporación Municipal el Expediente de creación de una 
Escuela Nacional de Primera Enseñanza en la partida de 
Marchuquera. A primeros de junio de 1933 se concretaban 
ya circunstancias relativas a la finalización del Grupo Escolar 
Joaquín Costa (Foto 19) (actual S. Francesc de Borja), 
que iniciaba su actividad académica el 1 de noviembre de 
1933, asumiendo el alumnado de las Escuelas del Paseo, 
mientras las viejas aulas allí existentes quedaban como 
parvulario, con el nombre Escuelas del Doctor Gómez 
Ferrer, posteriormente Cervantes (Foto 34).

Menos claras resultan las noticias sobre el Grupo Escolar 
Octubre, de ubicación inestable. Referencias esporádicas 
–en momentos diversos– localizaban el Grupo en puntos 
distintos: el Palacio Ducal, los locales de la Comarcal CNT, 
la Biblioteca Popular, o el inmueble nº. 10 de la Avda. de 
Wilson.  

Un Instituto de Segunda Enseñanza

Tal vez el reto más significativo de todo este período fuese 
la creación de un Instituto, un centro que recogiese el 
alumnado de nivel de Bachillerato, como el que impartía el 
suprimido Colegio de las Escuelas Pías. 

El 26 de agosto de 1931, aprovechando la coyuntura de que 
el Gobierno Central anunciaba la creación de Institutos de 
2ª Enseñanza en poblaciones no capitales de provincia, la 
Corporación municipal vio abierta una puerta a la esperanza, 
pues contaba con bazas firmes a su favor: Gandia tenía una 
población superior a los 13.500 habitantes, como mínimo, 
que exigía el requisito estatal. Entroncaba, además, con 
importantes antecedentes culturales, como la corte de los 
Borja o la vieja Universidad; y se hallaba estratégicamente 
ubicada entre poblaciones de cierto rango (Dénia, Oliva, 
Albaida o Tavernes de la Valldigna). 

Se creó por ello una Comisión pro-Instituto y hubo acuerdo 
unánime del Consistorio para elevar un informe razonado al 
Ministerio de Instrucción Pública, al tiempo que se hacían 
oportunas gestiones in situ en Madrid. 

El 1 de noviembre de 1932, y por Orden del Ministerio de 
Instrucción Pública y Bellas Artes, se creaba en Gandia un 
Colegio de Segunda Enseñanza, subvencionado por el Estado. 
La ciudadanía entera consideraba que esto representaba un 
trampolín para el salto a Instituto de Segunda Enseñanza. 
Naturalmente, esta apertura a nuevos horizontes educativos 
pedía habilitar un local adecuado. En reunión urgente de las 
Comisiones de Fomento y de Hacienda se acordó arbitrar 
recursos que permitiesen el funcionamiento del Centro para 
el 1º de Octubre, día previsto para inicio de las clases.

Un dictamen de la Comisión de Fomento, como encargada 
de la Instrucción Pública local, proponía la cesión provisional 
del palacio ducal, antigua residencia de la Compañía de 
Jesús. Pero problemas relativos a la titularidad real del 
edificio lo hacían inviable, así que todo parecía indicar que 
sería el edificio de las Escuelas Pías el elegido para instalar el 
Colegio de 2ª Enseñanza. 

Se conocía ya el profesorado que movería esa máquina escolar, 
pero en vísperas del inicio de las clases, seguía en pie el viejo 
dilema: ¿Escuela Pía o Palacio Ducal? Testimonios orales 
confirmaban, sin embargo, que el Colegio Subvencionado 
de 2ª Enseñanza empezaba a funcionar en locales del 
exconvento franciscano de San Roque, en la plaza del Rey D. 
Jaime, “el jueves, día 7 de diciembre de 1933”. Se entraba, con 
todo, con buen pie y una matrícula inicial de 104 alumnos 
oficiales, que en el curso académico 1935-36 llegarían a 307. 
Atendiendo la petición unánime del claustro de profesores, 
se aprobó la propuesta de que el Centro se denominase 
“Ausiàs March”.

En agosto de 1934, una Orden acordaba que los antiguos 
Institutos locales, Elementales y Colegios Subvencionados 
figurasen en el curso siguiente como Institutos Elementales 
de Segunda Enseñanza, siempre con el compromiso de 
subsistencia de los Centros en cursos sucesivos por parte 
de los Ayuntamientos y que estos cumpliesen el plazo de 
instalación del edificio. 

Como no se disponía de inmueble propio, la Corporación 
municipal aprobaba por unanimidad la construcción de 
un edificio de nueva planta, con destino a Instituto. Y la 
urgencia la ponía otra Orden ministerial de 31 de agosto 
de 1934, que amenazaba con la supresión de los Institutos 
Elementales de aquellos municipios que “al finalizar el 
año académico (1934-1935) no estuviesen instalados en las 
debidas condiciones o no lograsen el volumen de alumnos” que 
establecía la citada Orden. 

Un dictamen de la Comisión de Fomento proponía a la 
Corporación municipal (18-04-1935) la expropiación de unos 
terrenos, dedicados a huerto, en la Partida de Benicanena, 
con extensión de más de 22 hanegadas, superficie suficiente 
para emplazamiento de un edificio destinado a Instituto 
y estratégicamente ubicada. Las obras de construcción se 
iniciaron…, y se continuaron a lo largo del período bélico. 
La actividad escolar se iniciaba en el curso académico 1937-
1938, a pesar de las deficiencias del inmueble, con ventanas 
sin cristales y paredes por blanquear.

Como el mantenimiento de institutos en poblaciones 
no capitales de provincia representaba una gravosa carga 
económica –tanto para los municipios como para el propio 
Estado–, una Orden del Ministerio de Educación y Ciencia, 
de 5 de agosto de 1939, dejaba excluidos, de manera 
provisional, diversos Institutos de Segunda Enseñanza, entre 
ellos el Instituto “Ausiàs March”, de Gandía. 
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Cambio de perspectiva

Durante diez años, y en espera de conseguir pronta 
reapertura, el edificio –con tantas dificultades levantado– 
hubo de asumir destinos diversos. A lo largo de dos cursos 
acogió al colegio Escolapio, dado que la Escuela Pía había 
quedado transformada en cárcel, y dos años más quedaría 
ocupado por la Tropa del Regimiento de Infantería Nº 49. 
A partir de abril de 1944, sería cedido temporalmente para 
Hogar-Cuartel del Frente de Juventudes, como acusaba su 
llamativo rótulo en el frontispicio. 

La ciudadanía echaba de menos la realidad docente de un 
Instituto y soñaba con su reapertura. De hecho, en 1949 se 
ofició Expediente de solicitud de Reapertura y funcionamiento 
del Instituto Elemental de Segunda Enseñanza y 
Profesional. 

Un año después, no sin vicisitudes y contratiempos diversos, 
el jueves, 26 de octubre de 1950, aparecía en el B.O. de la 
provincia la convocatoria de matrícula escolar en el edificio 
del Instituto, con fijación de normas, plazos y procedimiento. 
El ingreso quedó fijado para el 13 de noviembre de 1950, con 
77 alumnos de matrícula, procedentes de Gandía, Villalonga, 
Oliva, Beniarjó, Piles, Potries, Xeresa, Bellreguart, Palma, 
Beniopa y otros varios pueblos, y quedó adscrito al colegio 
Luis Vives, de Tavernes de la Valldigna. 

Si en los primeros tiempos fueron las Actas del Consistorio 
gandiense la principal fuente de información, a partir de 
1950 el fundamental aporte informativo llegaba desde las 
Actas del Claustro de Profesores. Claro está que hay otras 
fuentes (históricas, políticas, legislativas…) estimables, sin 
desechar los testimonios orales de personas que recuerdan 
–por haberlos vivido– aspectos puntuales relacionados con 
la actividad docente. 

A partir de aquel momento, el Centro pasaría por sucesivas 
denominaciones. Desde el 26 de octubre de 1950, “Centro 
de Enseñanza Media y Profesional-Modalidad Industrial”, 
aunque era popularmente conocido como “Instituto Laboral”. 
Gozaba de un bien trabado Plan de estudios, abierto en 
abanico a un amplio cuadro de materias académicas. 

Uno de los episodios de más grato recuerdo en aquellos años 
llegaba por la Emisora de Radio Ausiàs March (Veure article 
de Salvador Rovira Llorens), que un grupo de profesores y 
alumnos mantuvieron animadamente durante una década 
y que se haría merecedora de reconocimiento oficial, como 
en la campaña-recaudación en pro de los damnificados 
en la riada de Valencia (1957) o del desbordamiento en 
Ribadelago (Zamora) en 1959. Sugestiva, por no decir épica, 
resultaría la adquisición de recursos para algunas asignaturas 
y proyectos: piénsese en la recogida de carteles e ilustraciones 
de los más diversos países a fin de decorar e ilustrar las 
frías y desnudas paredes del inmueble, o materiales para 

la asignatura Mecánica y Electricidad del automóvil, que 
se consumó con la adquisición de una camioneta –modelo 
Pick-up-Ford 100–, de la base de Torrejón de Ardoz.

Hasta 1964 el Centro había dependido en lo económico de 
erario municipal, pero en esa fecha pasaría a ser propiedad 
del Estado, aunque siguió gozando de algún arrimo por parte 
del Ayuntamiento. En 1967, con la unificación del Régimen 
y modalidad de Institutos, tomaría la denominación genérica 
de Instituto Técnico de Enseñanza Media. 

La gran novedad del momento fue la decisión claustral de 
acoger alumnado femenino en el Centro. No fue posible 
llevarlo a efecto por insuficiencia estructural del edificio, 
razón por la que el Consistorio aprobaba la construcción 
de un nuevo instituto, que asumía el sentimiento cada vez 
más popular de que también el personal femenino tenía 
derecho a seguir estudios oficiales. Y es así como surgía 
en 1968 el Instituto Mixto (“Francisco Franco”, luego 
“María Enríquez”) (Veure article d’Agustina Perez), que 
sería conocido comúnmente como “el Instituto Nuevo”, con 
lo que el Ausiàs March tomaba popularmente el apelativo de 
Institut Vell. 

Las últimas décadas

En los últimos cincuenta años el sistema educativo se 
presenta lleno de novedades: la enseñanza acusa una gran 
renovación, en busca de la modernización, la democratización 
y la inclusión. En el plano legislativo, y a partir de los años 
setenta, se imponía el imperio de las Leyes. En efecto, en 
1970 se promulgaba la LGE (Ley General de Educación); 
En 1980 la LOECE (Ley Orgánica por la que se regula 
el Estatuto de Centros Escolares); En 1985, la LODE; en 
1990, la LOGSE; en 1995, la LOPEG (Ley Orgánica de 
Participación, Evaluación y Gobierno de la Educación).   
A ellas seguirían otras, como la LOE (2006), la LOMCE 
(2013), hasta llegar a la actual LOMLOE.

Volviendo a nuestro Centro, tras una segunda unificación 
entre Institutos, (Laborales, Técnicos y de Enseñanza 
Secundaria), en 1990 quedaría como Instituto de Enseñanza 
Secundaria: IES “Ausiàs March”.

La actividad propiamente académica iría incorporando 
asignaturas nuevas, como Tecnología y algunas “Materias 
Optativas”, así como estableciendo niveles diversos en 
el aprendizaje para una mejor adaptación a las distintas 
capacidades del alumnado.

En paralelo con el programa académico se desarrollaría el 
otro –más vistoso– de las actividades culturales: concursos 
fotográficos y literarios, proyectos de Viajes por España, 
Semanas Culturales (con coparticipación de los diversos 
Departamentos), celebración de Fechas memorables, como 
el Año del Tirant (1990), el Año March (1997), el Año Borja 
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(2010). El Ayuntamiento y la APA/AMPA solían actuar de 
valederos económicos 

En 1990 se iniciaba la Implantación paulatina del Valenciano 
y se viviría un nuevo período de funcionamiento de emisora 
de radio en valenciano.  

La aplicación de las diversas leyes traería órganos nuevos; a la 
ya existente APA (Asociación de Padres de Alumnos), luego 
AMPA (Asociación de Madres y Padres de Alumnos), se 
sumarías otros órganos, como el Consejo Escolar (1986), 
la COCOPE (Comisión de Coordinación del Proceso 
Educativo), o la Asociación de Alumnos. Y en línea con 
la democratización, se alcanzarían también nuevos derechos, 
como la representación del alumnado en las Evaluaciones.

Capítulo importante representó el factor Obras. El hecho 
de que el viejo edificio se levantase durante el período bélico 
explica las deficiencias estructurales que lo han acompañado 
y los daños que en todo tiempo ha sufrido. También en este 
apartado se hallaban siempre al quite el Ayuntamiento y el 
APA/AMPA.

Y no quiero acabar sin aludir a dos rasgos específicos del 
sino del Instituto Ausiàs March: su vocación itinerante y 
la falta permanente de espacio. Nació sin edificio propio; 

quedó ubicado inicialmente fuera de los escenarios previstos 
(Palacio ducal / Escuela Pía), en locales del antiguo convento 
de San Roque (plaza del Segó, hoy plaza del Rey don Jaime). 
En la década de los treinta tuvo ya necesidad de desplazar 
algún grupo de alumnos al recién construido Colegio 
Joaquín Costa (Foto 19).

Luchó contra la adversidad de falta de espacio a lo largo 
de toda su trayectoria. Hubo de abandonar –por razón de 
obras– su emplazamiento habitual de Benicanena (durante 
el curso 1979-80) y ocupar el recién creado Instituto 
Politécnico. Tras muchos años soñando con anexionar el 
solar contiguo (antes “Cine de Verano”), lo logra, al fin, si 
bien se halla con que la política local ha determina construir 
un edificio de nueva planta en el espacio resultante de la 
anexión, y –por ende– se ha visto obligado a desplazarse a 
unos barracones provisionales, a la espera de volver algún día 
(¿?) a suelo “patrio”. 

Eso sí, ha contado –en cada una de sus etapas– con directores 
entregados y activos, educadores ejemplares y excelentes 
profesionales en la administración y servicios.
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y Literatura Española y dejaba mi tierra castellana para 
encontrarme con el mar Mediterráneo en una ciudad de 
costa. El mar era la metáfora de la libertad en mi mente. 

Entré en aquel edificio acorde en todo con su nombre, 
Francisco Franco. Y esa fue mi primera decepción. En la 
lista del Ministerio de Educación en Madrid, donde yo elegí 
la plaza, no figuraba ese nombre infausto, solo un número.

Y luego supe por qué. El instituto se construyó y se inauguró 
en 1968 sin nombre. Gandia lo conocía como Instituto 
Nuevo.

Un centro de enseñanza no es un edificio. No son los muros 
los que marcan su esencia. Es el equipo docente, su alma, 
quien lo define junto con el alumnado y el personal no 
docente.

Y mi semblanza del centro de enseñanza, donde transcurrió 
casi toda mi vida docente, será el de la comunidad educativa. 
El de su alma. 

Cuando, al final de la década de los setenta del siglo pasado 
llegué a esta ciudad, venía  llena de sueños y esperanzas. 
Acababa de aprobar las oposiciones a cátedra de Lengua 

Agustina Pérez López

El Instituto Nuevo. De la dictadura a la democracia

(Foto 323) IES Maria Enríquez. Institut Nou
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Un buen día apareció el nombre del dictador en grandes 
letras en su fachada, pero legalmente no estaba registrado. 
Por eso, en la lista del Ministerio, figuraba con un número. 
En diciembre del 75 se elevó al claustro una propuesta, 
aprobada en abril del 76, en la que se hizo oficial el nombre 
del dictador. Curiosamente ya estaba muerto. Pero alguien 
quiso preservar su memoria. Su nombre, además de en la 
fachada, estaba en la puerta exterior de acceso al salón de 
actos y en el interior del instituto.

El edificio guardaba aún las dos alas diferenciadas para la 
entrada independiente de chicos y chicas. Hasta entrados los 
años 70, el alumnado estaba segregado por sexos y llevaba 
uniforme.

Los largos pasillos del instituto que me encontré estaban 
guardados por conserjes vigilantes en mesas amenazadoras. 
Y las temperaturas llegaban a los seis grados en invierno y 
superaban los cuarenta en verano. El aislamiento era nulo 
en los techos. Y las goteras, frecuentes. Un claro ejemplo de 
construcción franquista de “calidad”.

Una capilla ocupaba lugar preferente, frente al salón de 
actos, y en plantilla había un capellán. Su engranaje era en 
todo acorde a la dictadura que lo construyó.

Los conserjes y sus familias vivían en casas anexas en el 
jardín de entrada, se ocupaban de las entradas y salidas y 
guardaban el orden en los pasillos. 

La mayor parte de la plantilla del instituto no había entrado 
por oposición, sino a dedo. Y escaseaban los profesores 
numerarios con plaza.

Pero a finales de los 70 ya había muerto el dictador y 
empezaba una nueva era. El alma del Instituto Nuevo se 
renovó con gente joven, llegada de todos los rincones del 
país. Gente de diferente origen, con ideologías diversas, pero 
a la que unían el amor por la enseñanza y el deseo de poner 
en práctica la libertad que tanto habíamos añorado. Muchos 
de ellos, con plaza ganada por oposición. Incluso en algunas 
asignaturas había dos catedráticas numerarias.

Una directiva nueva, encabezada por Eloy Enciso, tomó las 
riendas en septiembre de 1976. Fue la primera vez que un 
claustro elegía a un director democráticamente. Antes los 
nombraba a dedo la administración, como se hacía con el 
profesorado.

La transición del Instituto Nuevo corría pareja a la Transición 
española. En su sala de profesores había carteles de Pluja (Foto 
157) y de su obra Sang i ceba. Las conversaciones giraban 
en torno a las elecciones democráticas y la Constitución. 
Y, en las clases, la savia nueva del profesorado mostraba al 
alumnado una cara renovada del país. 

No fue fácil ir desmontando la maquinaria franquista, que 
incluso robaba minutos de docencia los primeros viernes 
de mes para asistir a misa, en la más pura línea nacional-
católica.

El cambio fue imparable, sin embargo. La batalla por la 
lengua propia resonaba en las clases y había que acudir a la 
ciencia filológica para desmontar los bulos que circulaban, 
incluso en panfletos. El valenciano aún no era una asignatura 
y ocupaba apenas un apéndice en la de Lengua y Literatura 
Castellana. Pero profesores voluntarios la impartían al 
margen de sus clases.

Y los interinos, los llamados Profesores No Numerarios (los 
PNN), mayoría en el Centro, luchaban por su estabilidad 
laboral. Lucha en la que fueron apoyados por profesores 
numerarios y por el director, amonestado seriamente por 
ello desde la Administración.

Y llegaron los años 80. La Transición se consolidó con la 
llegada del PSOE al poder y empezó una nueva etapa 
educativa que convertiría al Instituto Nuevo en un centro 
puntero de enseñanza y referente en Gandia.

La ciudad cambiaba en torno a él, como lo hacía todo el país. 
Ahora Gandia se iba convirtiendo en una capital con todos 
los honores. Centro de una comarca culta y reivindicativa, 
la Safor.

Había cambiado el alma del Instituto Nuevo y ya no era 
soportable mantener el nombre del dictador. Había que 
cambiar el nombre oficial del instituto.

No fue fácil. Tras tres intentos fallidos, se acordó darle 
el nombre de María Enríquez (Foto 323), una mujer 
extraordinaria que gobernó sabiamente la ciudad, fomentó la 
economía y apostó por la modernidad de Gandia. El cambio 
de denominación del Instituto fue un ejemplo pionero que, 
en los años 80, compensaba la ocultación de la mujer por 
parte de la dictadura franquista y devolvía la memoria de 
una duquesa que se enfrentó hasta con el papa, su suegro, 
para defender sus derechos. María Enríquez de Luna fue la 
artífice de una verdadera transformación económica, social 
y cultural del ducado de Gandia. Lo hizo mayor de edad, al 
emanciparlo de la tutela directa que hasta entonces ejercía 
sobre él el Vaticano.

Hubo que luchar también, con una huelga larga y dura, para 
mejorar el proyecto de Ley de Educación de Maravall y la 
situación laboral de los PNN. En aquellas largas sesiones 
de debate ya vimos algunos de los  puntos en los que la 
nueva ley hacía aguas. El tiempo lo ha confirmado. Pero se 
trataba de un proyecto ambicioso que ampliaba la enseñanza 
obligatoria, la modernizaba y daba respuesta a problemas 
acuciantes. Siempre con la oposición de grupos de presión 
de centros religiosos, que veían amenazados sus privilegios. 
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Y el voto en contra, como siempre, de la Alianza Popular de 
Manual Fraga, el precedente del actual Partido Popular.

La Logse se estuvo debatiendo y negociando, con algunos 
experimentos y programas piloto incluidos, durante más de 
un lustro antes de llegar al Parlamento. Después, el desarrollo 
se hizo con mucho tiempo, en un despliegue que duró 10 
años e incluyó algunos cambios legislativos por el camino.

Y llegaron los frutos del cambio en el alumnado del 
Instituto Nuevo. Los premios en las Olimpiadas de Física, 
los concursos literarios, los homenajes a poetas, las charlas 
interdisciplinares que preludiaban ya lo que hoy se llaman 
áreas de conocimiento. Los laboratorios de fotografía. Las 
excursiones culturales, las rutas literarias. Las proyecciones 
de cine, los premios literarios, la revista del centro… Y no 
faltaban actividades lúdicas, concursos de paellas y torneos 
deportivos.

También la Administración autonómica colaboraba. Los 
inspectores eran compañeros de área de conocimiento 
y llegaban al centro para ayudar, orientar y solucionar 
problemas. No para fiscalizar, imponer o ejercer de 
comisarios políticos como en épocas anteriores y posteriores.

Se financiaban, desde el Gobierno autonómico, encuentros 
con escritores que charlaban con los alumnos de sus obras, 
previamente estudiadas. José Hierro y Francisco Brines 
debatieron con el alumnado, encandilado por su cercanía 
y que disfrutaba al conocer a los poetas que comentaba en 
clase. 

La comunidad educativa formaba un grupo compacto y 
unido por su deseo de cambio y por su amor a la docencia. 
Docencia no exenta de dificultades. El Instituto María 
Enríquez llegó a tener más de 1600 alumnos y las clases de 
40 alumnos eran mayoría en el BUP.

Las juntas directivas cambiaban pero se mantenía el deseo 
de imprimir a la enseñanza un rumbo nuevo, acorde con los 
tiempos. Hasta una directora de la antigua etapa, María Luisa 
Garrido, mujer culta e inteligente, que participó en política 
por la antigua Alianza Popular, llevó las riendas del instituto 
de nuevo –ahora elegida por el claustro–, demostrando que 
la ideología no debe nunca entorpecer los cambios favorables 
para toda la comunidad. Ella supo siempre anteponer los 
intereses del instituto a sus ideas.

Fueron años de cambio y de éxitos docentes. Muchos de 
nuestros alumnos ocuparon y ocupan cargos de excelencia y 
reconocen que guardan un recuerdo imborrable del Instituto 
María Enríquez. Médicos, abogados, periodistas –uno 
de ellos director de un periódico nacional de prestigio, El 
País–, políticos de diversa ideología, músicos, farmacéuticos, 
bibliotecarios… Alcaldes y alcaldesas, diputados nacionales y 
autonómicos, senadoras e incluso una ministra del Gobierno 
central.

El Instituto Nuevo desempeñó también una importante 
tarea social, al albergar los estudios nocturnos. Lo hacía 
desde comienzos de los años 70 y permitía a jóvenes y no 
tan jóvenes trabajadores retomar sus estudios abandonados 
o iniciarlos, al poder compaginarlos con su trabajo. La 
exalcaldesa Pepa Frau (Foto 132) fue una de ellas. 

El diurno y el nocturno no eran mundos separados, porque 
el profesorado joven recién llegado tejía redes de complicidad 
entre ambos y los departamentos unían a profesores de 
ambas modalidades. 

Los años 90 trajeron cambios en el cuerpo del María 
Enríquez. Aula de música, de audiovisuales, monitores de 
televisión en cada clase para proyectar vídeos, aula de dibujo, 
revitalización del teatro con dramatizaciones literarias y 
representaciones. Mejoras en el campo de deportes y en los 
vestuarios. Y la desaparición de la capilla, para dedicarla a 
usos múltiples, dada la acuciante falta de espacio. Cosa que 
tampoco fue fácil. 

El nuevo milenio  supuso también cambios en el alma 
del centro educativo. El alumnado iba cambiando. Ya no 
estudiaban en él solo los que querían llegar a la universidad, 
sino todos los jóvenes hasta los 16 años, en los que acababa 
la enseñanza obligatoria. También empezaron a llegar 
inmigrantes a la ciudad, atraídos por la prosperidad y 
buscando una vida mejor.

La nueva Ley de Educación exigía inversiones en medios 
humanos y materiales para hacer efectiva la escolarización 
obligatoria. Nunca los hubo.

El Gobierno autonómico abandonó a su suerte al Instituto, 
masificado, falto de recursos y con una necesidad imperiosa 
de profesorado. La tasa de migración en Gandia a mediados 
de la primera década del siglo XXI era superior a la de la 
Comunidad Valenciana. Y nuevamente, el profesorado 
comprometido logró el milagro de gestionar este reto, 
ayudado esta vez por el Gobierno de la ciudad.

Profesores y profesoras impartían voluntariamente clases de 
castellano y valenciano a migrantes, en recreos y horas libres, 
y suplían la escasez de profesores que la Administración 
nos negaba reiteradamente. Era la etapa en la que, desde 
el Gobierno autonómico y el central –ambos del Partido 
Popular– se degradaba abiertamente la enseñanza pública 
y se financiaba generosamente con dinero público a la 
concertada.

El Ayuntamiento de la ciudad, socialista, sufragaba un 
programa contra el absentismo escolar –un problema grave– 
y un grupo de trabajadoras y trabajadores sociales asesoraba 
al profesorado en casos conflictivos.

Debemos sentir orgullo como gandienses del modo ejemplar 
en el que se gestionó el fenómeno migratorio en la ciudad, y 
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que ha sido reconocido por estudios académicos posteriores. 
Las migraciones enriquecen a las sociedades.

Esa gestión eficiente aportó a  la enseñanza visiones nuevas, 
esta vez del alumnado, y formó a nuestros alumnos en la nueva 
sociedad mestiza que llegaba. Hubo premios extraordinarios 
de bachillerato entre el alumnado migrante y, muchas veces, 
ellas y ellos daban ejemplo de tesón y trabajo. 

También llegó en estos años la tan ansiada calefacción 
que nos libraría de gélidas temperaturas en invierno. Pero 
de nuevo el Gobierno autonómico nos falló. Los padres 
deberían hacerse cargo del combustible si querían que sus 
hijos estuvieran en clase en condiciones aceptables. 

La enseñanza cambió. Nunca como entonces, el profesorado 
manifestaba tanta decepción, tanto dolor y tanta rabia. 
Veíamos cómo compañeros interinos se despedían de la 
enseñanza entre lágrimas. Las instrucciones llegaban, 
implacables, e imponían lo que ellos llamaban “austeridad”, 
que eran en realidad recortes y privatización. Se reducían 
grupos, se aumentaban los alumnos por aula y se eliminaban 
profesores en todos los departamentos.

Se suprimían asignaturas optativas, se recortaban clases 
de refuerzo y se trasvasaban bachilleratos a la privada 
concertada. En Gandia, el concierto del Bachillerato de 
Artes en un colegio religioso supuso la supresión de un 
grupo en nuestro instituto.

La enseñanza pública se sometió a una muerte lenta en el 
País Valenciano. Si añadimos la manipulación informativa 
de los medios afines, todo parecía reducirse a una pataleta de 
profesores “izquierdistas” y “manipuladores” a los que había 
que “rematar”, como dijo un alto cargo. Pero el fin era más 
perverso. Y la crisis, sólo era la coartada.

En la ciudad, un nuevo Gobierno del Partido Popular 
–el mismo que acabó con la red ejemplar de las Escoletes 
públicas– retiró todos los apoyos a los centros públicos y 
desaparecieron los planes de prevención del absentismo y los 
trabajadores sociales cuando más se necesitaban.

El alma del instituto sufría. El profesorado estaba roto y se 
sentía abandonado. El pacto por la educación no llegaba y la 
comunidad educativa exigía un cambio. Estábamos hartos y 
preocupados. Necesitábamos acuerdos para afrontar el reto 
educativo.

Las clases de apoyo y la compensatoria eran residuales, 
los planes de prevención de la violencia escolar eran papel 
mojado y nunca funcionaban.

El alumnado era heterogéneo y necesitaba la atención que 
no podíamos darle sin medios y sin profesorado. Las tasas 
de reposición de las jubilaciones llegaron a ser inexistentes y 

los departamentos absorbían la tarea educativa cada vez más 
mermados.

Era difícil mantener el entusiasmo necesario en medio de 
una situación de emergencia. Porque no era la LOE, era la 
injusticia lo que nos impedía hacer nuestro trabajo en la 
enseñanza pública.

Aun así, el Instituto María Enríquez siguió estando por 
encima de la media en resultados en las pruebas de acceso 
a la universidad. Y el profesorado era juez, psicólogo, 
asistente social y hasta enfermero, además de docente. Nos 
acostumbramos a ser guardianes del alumnado hasta en los 
recreos, a trabajar en condiciones penosas y a soportar un 
temporal en el que hasta algunos familiares de alumnos nos 
faltaban al respeto en ocasiones.

Toda educación es un arte, decía Kant. Pero no eran buenos 
tiempos para la tarea. Ni siquiera nos dejaban ser meros 
artesanos del saber.

A pesar de todo, siempre había algún alumno que lograba 
saltar el foso de la desigualdad. Y, por él, valía la pena seguir 
luchando.

Lejos estaba la época en la que la educación era un 
ascensor social respetado y respetable. Los años del pelotazo 
convirtieron a nuestro alumnado en jóvenes que alardeaban 
de que, sin estudiar, ganarían mucho más que nosotros, 
los docentes. Los años de locura inmobiliaria arrojaron al 
trabajo esclavo a miles de jóvenes sin formación. 

Mientras se escamoteaba financiación al Instituto, veíamos 
crecer la enseñanza concertada regada con nuestros 
impuestos.

La escuela ya no era el lugar natural de la igualdad de 
oportunidades como pide la Constitución y soñábamos 
algunos. El sistema educativo reproducía de modo cruel las 
desigualdades económicas. La enseñanza concertada se había 
convertido en una burbuja clasista donde se refugiaba la 
clase media para blindarse ante la realidad. Elegía alumnos, 
eliminaba a los problemáticos y se nutría de fondos públicos.

Abandoné la docencia en plena crisis, con un sabor amargo. 
Lamentando que educar ya no sirviera para templar el alma 
en las dificultades de la vida, como decía Pitágoras. Los 
jóvenes del mañana ni siquiera podrían tener ese consuelo.

Era la época de mayores recortes educativos en la enseñanza 
pública. Recortes que cegaron el futuro a miles de jóvenes y 
destruyeron las esperanzas del profesorado comprometido.

Una década después, el cuerpo del Instituto María Enríquez 
es ya viejo. Empieza a resultar irónico el apelativo de nuevo. 
Y lejos quedan también muchas ilusiones y esperanzas.
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Sus viejos muros albergan un alma nueva. Hay nuevos 
ciclos, acordes con los tiempos, otro profesorado, diferente 
alumnado y nueva junta directiva.

Sus paredes inmutables y vetustas albergan a quienes serán 
los ciudadanos y ciudadanas del mañana. Sólo espero y 
deseo que sepan encontrar el camino correcto. Solo quiero 
que sepan navegar en tiempos convulsos.

Y para eso es necesario luchar por los derechos de todos, 
entender que lo adquirido ha costado peleas y sufrimientos y 
que es muy fácil perderlo. 

Hay que impedir que por las grietas de su viejo cuerpo 
se cuele la intolerancia, la homofobia y el machismo que 
asedian a la sociedad actual, alentados por una extrema 

derecha fanática. Una gente que quiere hacer de la educación 
un campo de batalla.

“Mala gente que camina/ y va apestando la tierra…”, decía 
el poeta Antonio Machado.

De la comunidad educativa del María Enríquez depende 
que la peste intolerante no llegue a infectar su alma: la de las 
familias, la del alumnado, la del profesorado... 

No será fácil, pero será bueno para todos. Y el esfuerzo valdrá 
mucho la pena. 

Nos jugamos el futuro de la democracia. Y no podemos 
permitirnos perder esa batalla.
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durant més de quaranta anys d’existència per la ferma 
voluntat d’un claustre de professores i professors interessat, 
divers, actiu, dinàmic i alhora disposat a rebre i assumir els 
reptes i les novetats que s’han plantejat al llarg del temps i 
que han repercutit beneficiosament sobre l’alumnat. Aquest 
és el segell que l’identifica. 

Els equips directius que l’han dirigit, el bon quefer del 
personal no docent i l’ajuda indefugible de les associacions 

L’Institut d’Educació Secundària Tirant lo Blanc ocupa 
actualment un lloc de rellevància en l’àmbit de l’ensenyament 
gandià, saforenc i supracomarcal. Cada dia que passa, a les 
seues aules s’acosta més alumnat que a qualsevol altre centre 
educatiu de la ciutat. Des de les 8,00 h del matí fins a les 
21,00 h de la nit s’imparteixen classes ininterrompudament 
dels tres nivells de l’educació secundària: ESO, BAT i Cicles 
Formatius de les diferents especialitats establertes al centre. 
El Tirant és un macroespai plural i divers que s’ha configurat 

Vicenta Llorca Climent

En línia ascendent: IES Tirant lo Blanc

(Foto 324) IES Tirant lo Blanc

No faces de la teua ignorància un argument. Joan Fuster
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de pares i mares, a més de l’actual AFMPA, han donat suport 
incondicional als projectes engegats pel Tirant, fonamentals 
per a obtenir el certificat de Qualitat que avui llueix amb la 
docència.

Lluny, ben lluny romanen aquelles primeres passes que 
va iniciar l’Ajuntament de Gandia l’any 1972 d’ençà 
que l’Institut Ausiàs Marc deixara d’impartir l’educació 
professional. En aquells moments, la corporació municipal 
va decidir reprendre aquest tipus d’ensenyament que la ciutat 
exigia i necessitava. En el plenari de l’11 de gener de 1975 es 
va abordar la demanda per a la implantació d’un centre d’FP 
a Gandia. Tot i els múltiples entrebancs que sorgiren des de 
llavors, l’obertura del nou institut d’FP, amb una capacitat 
per a mil dos-cents alumnes, es va realitzar l’any 1979.

L’ajuntament va redactar un projecte ajustat a  les previsibles 
demandes d’especialitats professionals de la comarca vist 
que l’obra condicionava l’edifici i els tallers. Durant algun 
temps es barrejaren diverses opcions per a ubicar l’institut 
que finalment es va edificar al costat del barranc de Sant 
Nicolau i vora la via del tren València-Gandia gràcies a que 
l’ajuntament hi va cedir  a l’estat un solar gran i urbanitzat.

I va començar l’aventura. Per a la creació del centre d’FP 
era important encertar amb les branques professionals 
a impartir. Segons les previsions del moment, es va 
considerar oportú oferir estudis de primer i segon grau 
de les següents especialitats: Administrativa, Electricitat, 
Electrònica, Metall, Fusta i Hostaleria. En el primer curs 
d’FP de segon grau, es matricularen 21 alumnes, tots de la 
branca Administrativa, mentre que en primer grau es varen 
inscriure un total de 315 alumnes de la resta d’especialitats, 
excepte Fusta  i Hostaleria. En aquests ensenyaments 
professionals la matrícula va ser tan escassa que va impedir-
ne la implantació. El curs següent –1980-81– la inscripció va 
experimentar un increment de més del doble de l’alumnat, 
així la xifra va augmentar fins als 680 alumnes. L’especialitat 
de Fusta va aconseguir les matrícules suficients per impartir-
se al centre. Contràriament,  Hostaleria no hi va arribar al 
mínim d’inscripcions, un fet encara inexplicable atesa la 
importància vital de turisme, la restauració i l’hostaleria 
a la Safor. A hores d’ara, amb la construcció d’un nou 
institut, es pal·liarà aquesta greu mancança i s’impartiran les 
ensenyances d’Hostaleria.

Durant el primer curs escolar, l’INEM Ausiàs Marc i 
el Tirant compartiren instal·lacions i director ja que el 
vell institut es trobava en fase de rehabilitació. Llavors, 
Joaquín Navarro va exercir de director als dos centres 
simultàniament, fins al curs de 1980-81, quan l’Ausias Marc 
va retornar al seu emplaçament històric. Aquest curs es va 
consolidar definitivament el nou centre d’FP, la matrícula 
va experimentar un creixement importantíssim i es va 
configurar el claustre de professorat. El tercer curs –1981-
82– va ser de consolidació en diversos sentits, per una banda 

la matrícula va superar els 900 alumnes i per l’altra, es va 
incorporar un nombrós grup de professores i professors que 
amb el temps van formar un claustre estable i dinàmic en 
la vida del Tirant. La coincidència de l’obertura del nou 
centre amb els moments més tensos de la transició política 
feren que el claustre s’impliqués amb els moviments cívics, 
culturals i polítics d’aquells moments, era l’època de la 
Batalla de València.

L’any 1979 l’institut s’anomenava Centre Nacional de 
Formació Professional. Pel ràpid increment d’alumnat, el 
mes de març de 1981 va passar a ser Institut de Formació 
Professional. Com progressivament l’alumnat augmentava, 
el mes de desembre de 1983 el claustre va demanar la 
conversió del centre en un Institut Politècnic amb l’objectiu 
de facilitar la implantació de noves branques professionals: 
Telecomunicacions, Sanitària i Hostaleria. De nou es plantejà 
el tema de la denominació de l’Institut. Les propostes 
contemplades foren: Alcodar, Parpalló, Tirant lo Blanc, 
Montdúver, Bairén i Castell de Bairén. No hi va haver una 
proposta amplament acceptada i es va ajornar la decisió. 

Al claustre d’abril de 1990, una vegada aprovat pel Consell 
Escolar del centre, es va presentar novament la proposta 
del nom per a la seua aprovació. Sense cap vot en contra 
i amb només tres abstencions, es va aprovar que el centre 
s’anomenara Tirant lo Blanc (Foto 322). Pel novembre 
de 1990 el DOGV publicà el decret de denominació de 
l’institut: Institut Politècnic Tirant lo Blanc de Gandia. 
L’any 1990 l’aprovació i la implantació de la LOGSE va 
dotar l’institut amb els cicles formatius experimentals o 
mòduls. El curs 98-99 es matricularen els primers alumnes 
de 3r d’ESO, en 2000-01, amb la implantació del Batxillerat 
Cientificotecnològic i Humanístic, l’IES Tirant incorporava 
tota l’oferta educativa de la LOGSE. Per aquest motiu l’any 
1998 passà a denominar-se Institut d’Educació Secundària 
Tirant lo Blanc nom pel qual és conegut actualment. 

(Foto 326) Angel Nieto. Director(Foto 325) Joaquin Navarro. Director
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La direcció de l’institut ha estat en mans de cinc homes i 
una dona: Joaquín Navarro (Foto 325), Àngel Nieto (Foto 
326), Bernat Rodríguez (Foto 327), Ismael García (Foto 
328), Miquel Vidal (Foto 329) i Carmen Fuster (Foto 330) 
que l’han guiat amb la seua forma d’entendre l’ensenyament, 
comptant sempre amb el suport del claustre d’un institut 
molt gran que, en el seu punt més àlgid, arribà a acollir més 
de 1.900 alumnes amb totes les càrregues addicionals que 
suposava tal fet. En l’actualitat hi existeixen matriculats més 
de 2.000 alumnes.

Els edificis construïts en el seu moment, amb una rebaixa 
important de la contracta d’edificació, no tardaren a 
presentar mostres de la pobresa de la construcció: els clavills, 
les goteres i el mal funcionament de la calefacció han estat 
presents des dels primers cursos i les obres de millora no han 
cessat mai. D’altra banda, per tractar-se d’un institut situat 
en una zona perifèrica de la ciutat, va iniciar la seua activitat 
mentre l’administració resolia paral·lelament el subministre 
bàsic d’electricitat, telèfon, la urbanització del solar i els 
accessos.

A causa de la proximitat de la via del tren, ran la tanca 
del centre, han sigut molts els problemes sorgits amb la 
RENFE, avui quasi tots resolts. Si a aquesta situació afegim 
la secular discriminació que ha patit l’FP entre la societat, 
ens hem trobat sempre davant condicions desavantatjadores 
considerables.

En el curs 1987-88 començaren els estudis els primers 
alumnes del primer grau de la Formació Professional 
Sanitària. El Tirant continuava creixent i es va fer palés la 
necessitat de la construcció d’un nou edifici, el C, ja que el 
centre no disposava de suficient capacitat física i calia ampliar 
l’espai destinat a albergar la família professional sanitària i 
els serveis comuns de cafeteria i sala d’usos múltiples. El 
centre va créixer fins arribar al moment de màxima expansió 
docent. Menció a banda mereix l’IES Veles e Vents (Veure 

article següent) perquè de ser secció depenent de l’IES Tirant 
lo Blanc, va acabar transformant-se en l’institut del Grau no 
sense haver superat les dificultats que se’n derivaren.

Més de quaranta anys d’existència no en són massa per a la 
vida d’una institució com la que tractem, però sí importants 
i determinants per a la vida professional de les persones que 
han passat per les seues aules, suficients per a generar algunes 
llegendes, la més destacada de les quals és que des de sempre 
s'ha pensat que els edificis es van construir a l’inrevés. Si va 
ser de forma intencionada o no, el ben cert és que des de la 
primera classe del primer dia, els edificis que limiten amb la 
via on s’imparteixen les classes més teòriques, quan passa el 
tren, quasi sempre s’han d’interrompre. Té una explicació 
lògica perquè els tallers són més sorollosos i estan situats 
vora el barranc, la zona més silenciosa del centre. Vistos 
i comprovats els plànols de l’època, el projecte original 
contemplava la construcció exactament a l’inrevés de com es 
troba actualment. Solució? Irreversible.

La ubicació de l’institut a l’extraradi de la ciutat ha condicionat 
una part important de la seua trajectòria. Per una banda el 
centre ha hagut d’anar a la ciutat i eixir a la comarca per 
guanyar-se l’alumnat. Les campanyes divulgatives i de 
recluta de l’alumnat foren constants durant molts cursos. La 
relació amb pares, mares i ajuntament a través del Consell 
Escolar ha sigut molt intensa. El dinamisme del professorat, 
la predisposició a la renovació pedagògica i a l’assumpció 
dels processos de qualitat i de millora –en aquest sentit cal 
assenyalar l’inici de l’educació en igualtat o coeducació–, els 
programes europeus, la participació en Trobades o en la Fira 
de l’Estudiant, han ajudat moltíssim a millorar la imatge 
exterior del Tirant a la Safor. La nova FP i els seus cicles 
formatius han aportat un tipus d’alumnat de més edat, de 
millor preparació i interès pels estudis professionals elegits, 
a més ha generalitzat la formació de l’alumnat en centres 
de treball (FCT), la qual cosa ha beneficiat els alumnes, les 
empreses i l’institut. La relació del centre amb els sectors 

(Foto 328) Ismael Garcia. Director

(Foto 330) Carmen Fuster. Directora

(Foto 327) Bernat Rodríguez. Director

(Foto 329) Miquel Vidal. Director
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empresarials més dinàmics ha obert noves possibilitats 
educatives i d’activitats formatives. En aquest sentit ha estat 
un encert la creació l’any 2001 del Premi Tirant a l’empresa 
col·laboradora en FCT.

L’institut s’ha endinsat en el segle XXI amb una peculiar 
marca d’innovació educativa: rellançament dels programes 
europeus KA101 i KA102 i s’ha convertit en el centre 
dinamitzador d’aquets programes en la comarca. El procés 
d’adaptació constant a totes les reformes educatives ha suposat 
al Tirant la impartició de l’FP dual, FP semipresencial i l’FP 
bàsica.

Més de quinze anys treballant activitats coeducatives han 
donat com a resultat la creació d’una Associació Cultural 
per la igualtat, Tirantianes, configurada pel professorat i pel 
PAS. La implementació de plans d’igualtat ha convertit el 
Tirant en un referent coeducatiu i cultural escampat arreu 
del País Valencià i més enllà.

Indubtablement el centre ha destacat des de sempre pel seu 
dinamisme cultural i la seua intenció valencianitzadora. 
La composició dels primers claustres imprimiren unes 
característiques pròpies molt sensibles als vents de 
valencianització d’aquell temps passat: el valencià prompte 
es convertí en la llengua vehicular del centre i tot un seguit 
d’activitats culturals brollaren amb naturalitat. Fou anys 
més tard i com a conseqüència d’aquestes inquietuds que es 
va crear el Departament d’Activitats Culturals Extraescolars 
o DACE així com la Bibliotirant o biblioteca escolar. 
No es pot obviar la presència a l’institut de la biblioteca, 
actualment denominada Vicenta Llorca (Foto 330). Aquesta 
professora en el seu moment va dotar d’una visió nova el 
significat d’una biblioteca en un centre de secundària: una 
entitat aglutinadora de les inquietuds culturals, literàries, 
científiques i tecnològiques dels diferents departaments del 
centre.

La directiva sempre ha apostat pel DACE, que ha actuat de 
forma col·legiada com un ens dinamitzador i potenciador 
de la cultura en totes les seues vessants possibles: teatre, 
concerts –aquí cal nomenar el projecte interdisciplinari i 
musical-educatiu TEMTILTAL–, exposicions, trobades, 
ponències, nos sols centrades en les Setmanes Culturals 
dels seus orígens sinó que a més continuen en l’actualitat 
amb la denominació de Tirant de Cultura amb què es duen 
a terme activitats com la Fira del Llibre, nit de contes al 
Palau, presentacions de llibres i encontres amb autores i 
autors, projectes interdisciplinaris de centre. Es tracta d’una 
marca d’identitat del Tirant que ha traspassat el seu espai 
per arribar a altres indrets: entitats comarcals, biblioteques, 
centres socials, cases de cultura, ajuntaments etc. 

En aquest primer terç del segle XXI, davant les exigències 
del teixit empresarial comarcal, del país i també de la Unió 
Europea, es fa de notar la necessitat en la comarca de la creació 
d’un centre integral amb noves especialitats més ajustades a 
les noves tecnologies. El Tirant va escampar la llavor que es 
reproduirà amb la creació d’un nou institut a Gandia: serà el 
centre del futur que des de tots els àmbits s’està esperant amb 
expectació màxima. L’IES Tirant lo Blanc assumeix el paper 
motor en aquesta qüestió però continuarà sent el que sempre 
ha sigut, un centre de Formació Professional, Ensenyament 
de Secundària i Batxillerat, sempre en línia ascendent.

(Foto 332) Vicenta Llorca. Vice-Directora. 
La biblioteca del centre porta el seu nom

(Foto 331) Emili Selfa Fort. Vice-Director

REFERÈNCIES
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Arxiu de l’IES Tirant lo Blanc de Gandia. Llibres d’actes del Claustre de Professorat.
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SELFA FORT, EMILI: Aproximació a la història de l’Institut d’Educació Secundària 
Tirant lo Blanc de Gandia: 1979-2005. Llibre commemoratiu 25 anys, 1979-2005.
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més universal, Ausiàs March (data en revisió darrerament, 
donades les recents investigacions sobre el naixement del 
poeta que asseguren que es va produir el 1400 a la ciutat de 
València). Per això, quan començava a tractar-se la necessitat 
que es construïra un nou centre al Grau perquè l’alumnat 
gaudira de la possibilitat de continuar els seus estudis al 
barri on vivien i evitar així el seu desplaçament als centres 
de la ciutat, en un claustre, a proposta del mestre de música 
del Joan XXIII, Jaume Faus, es va suggerir el nom «Veles e 

L’inici d’un somni 

Va ser a la primavera de 1997 quan es va gestar el naixement 
del centre del Grau de Gandia. En paraules d’Elvira Català, 
directora del CEIP Joan XXIII durant el període 1997/2001, 
una de les impulsores d’aquell naixement, va ser un èxit de 
tota la comunitat educativa: claustre, equip directiu, membres 
de l’AMPA i veïnat del Grau. (Català, E.) Just el 1997 se 
celebrava el 600 aniversari del naixement del nostre poeta 

Manela Faus Mascarell

El Veles e vents del Grau de Gandia

...han mos desigs complir

(Foto 333) IES Tirant lo Blanc
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vents» per al nou IES, com a homenatge al poeta, inici d’un 
dels poemes amorosos més coneguts del seu cicle «Amor». 
Nom que tothom va considerar el més adient per al nou 
centre situat al barri del Grau, vinculat profundament a la 
mar i la vida al seu voltant. 

Eixa mateixa primavera, la de 1997, es va posar la primera 
pedra en el solar de 9.000 m2 que l’Excm. Ajuntament de 
Gandia havia oferit a la Conselleria d’Educació per a la 
construcció del futur IES, situat al carrer Cullera del Grau, 
al costat de l’aleshores EUG (actualment Campus de la 
UPV) i enfront de la carretera Nazaret Oliva. El maig de 
l’any següent, es commemorava aquesta col·locació com es 
recorda a la premsa del moment (Levante, 9/05/98; Diario 
de la Safor, 9/05/98). I així va continuar els anys successius, 
fins que es va aconseguir que les gestions iniciaren de facto, 
la construcció del nou centre. 

Diferents membres de la comunitat educativa del CEIP Joan 
XXIII coincideixen que les diverses mobilitzacions que es 
van dur a terme van ser decisives a l’hora d’agilitzar la gestió 
de creació del nou centre i l’inici de la seua construcció: talls 
de carretera en l’artèria principal del Grau, paralització del 
procés d’inscripció de l’alumnat del CEIP a l’IES Tirant lo 
Blanc per part de l’equip directiu del moment, manifestació 
davant de l’aleshores Honorable Conseller d’Educació, 
Francesc Camps, aprofitant una visita seua al Club Nàutic 
i posterior visita a la Conselleria de part del President i 
Secretària de l’AMPA del moment, Manolo Martín i Teresa 
Frasquet, per tal d’explicar el projecte defensat pel veïnat del 
Grau. El mateix Manolo Martín comenta en el llibre del 
25 Aniversari de les Setmanes Culturals del CP Joan XXIII 
(Diversos Autors, 2007) que es va quedar bocabadat per la 
capacitat d’organització de la Comunitat Educativa d’aquest 
centre només començar a formar-ne part; que tots ells són 
il·lusió, capacitat i compromís amb l’educació, amb l’escola 
pública, amb la reivindicació positiva, amb els fills i filles del 
Grau. Aquest tarannà, sens dubte, va facilitar l’arribada del 
nou centre. 

El 1998, finalment, es va crear la Secció de l’IES Tirant lo 
Blanc, futur Veles e vents, i es va instal·lar en uns locals de la 
Cofradia de Pescadors al port de Gandia, gràcies a la gestió 
de l’Ajuntament de Gandia, amb unes vistes especialíssimes 
a l’entrada dels vaixells de les famílies de l’alumnat; aquest 
comprovava cada dia, amb satisfacció, l’arribada de familiars 
a port, sans i estalvis, a l’hora esperada. La Secció estava 
completament mimetitzada amb l’entorn; Miquel Escrivà i 
Marian Azagra en formaven l’equip directiu. Quatre unitats 
de segon cicle d’ESO, acollien l’alumnat grauer. 

La negociació va continuar fins que l’any 2001 les gestions 
entre Ajuntament, comunitat educativa i Direcció Territorial, 
van traslladar el centre a unes aules prefabricades al solar 
d’una antiga depuradora de Gandia, junt al camp de futbol 
del CF Portuaris que s’utilitzava com a lloc d’esplai i esport. 

Es compartia espai amb el CEIP Joan XXIII, que en aquell 
moment estava sent reformat. 

Aquell any ja es va poder procedir a l’elecció d’un nou 
director, Mariano Álvarez, que em va convidar a formar part 
de l’equip directiu durant uns quants cursos. Formar part 
de la comunitat educativa del Veles, pràcticament des del 
seu inici, ha marcat profundament el meu camí en el món 
de la docència i personal: guarde grans amistats, especials 
experiències i projectes engrescadors que van anar construint 
la personalitat de l’IES del Grau. 

El curs 2002-03 ja es va incorporar el primer cicle d’ESO, 
escolaritzat fins a eixe moment en el CEIP Joan XXIII. I 
es va sol·licitar a la Direcció Territorial la incorporació 
de Batxillerat però no es van considerar suficients ni 
adequades encara les instal·lacions de què disposàvem. L’any 
2002, finalment, les autoritats de la Direcció Territorial 
van assistir a la col·locació oficial de la primera pedra en 
el solar i començaren les obres del nou centre, el projecte 
del qual havia sigut signat per l’arquitecte Enrique Alabort 
Doménech. 

Al Decret 168/2003, de 5 de setembre, del Consell de la 
Generalitat, publicat en el DOGV el 9 de setembre, es va 
crear l’IES Veles e vents de Gandia-Grau. En l’exposició de 
motius s’especifica que la denominació és fruit del consens 
del Consell Escolar de l’aleshores Secció d’ESO i el Consell 
Escolar Municipal per fer un homenatge al poema d’Ausiàs 
March i a l’entorn mariner on es troba ubicat el centre. Es 
va crear amb una composició de 8 unitats d’ESO, 4 de 
Batxillerat i 4 de Formació Professional Específica, amb 
capacitat de 240 llocs escolars d’ESO, 140 de Batxillerat 
i 270 de cicles d’FP Específica. Cinc cicles formatius que 
han anat augmentant al llarg dels anys. En l’Ordre de 15 
de setembre de 2003 (DOGV 7/X/2003) de la Conselleria 
de Cultura, Educació i Esport, va establir el funcionament 
de l’IES. En ella s’estableix que el centre impartiria els 
ensenyaments: 

-Educació Secundària Obligatòria 
-Batxillerat d’Humanitats i Ciències Socials 
-Batxillerat de Ciències de la Naturalesa i de la Salut 
-Tècnic Superior en So 
-Tècnic Superior en Imatge 
-Tècnic Superior en Animació Sociocultural 
-Tècnic Superior en Educació Infantil 
-Tècnic en Laboratori d’Imatge.

A efectes de la realització de les proves d’accés a la universitat, 
el centre quedava adscrit a la Universitat Politècnica de 
València. S’especificava també que impartiria els programes 
d’educació bilingüe: PEV i PIP. 

L’edifici, però, no estava acabat arribat el moment de 
començar el curs, el setembre d’aquell any i el dia 9 es va 
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rebre l’ordre des de Conselleria de començar el curs en les 
aules prefabricades, amb doble torn si s’esqueia, tot i que 
l’espai era insuficient per a l’alumnat esperat. Un fet impedeix 
que puguen començar les classes en aquelles prefabricades: 
queden brutalment destrossades uns dies després, notícia de 
la qual es van fer ressò tots els mitjans de comunicació tan 
autonòmics com estatals (Levante, 16 de setembre de 2003). 
Aquest acte de vandalisme que havia deixat inservibles tant 
les aules com el mobiliari i material, va obligar a començar 
el curs al nou edifici que estava encara en construcció. La 
Direcció Territorial va autoritzar l’ús de la part del centre 
que estava acabat. Les instal·lacions de cicles formatius no 
van ser finalitzades fins al gener de 2004, i per això els 
continguts més pràctics d’aquesta etapa es van ajornar fins 
que es van poder ocupar laboratoris i aules tècniques. Un 
total de 585 alumnes i 49 professors i professores van ocupar 
el nou centre. 

La demanda creixent d’alumnat de totes les etapes, ha anat 
obligant a fer reformes per poder acollirlo adequadament. 
D’altra banda, els cicles formatius han anat canviant per 
adaptar-se a les noves realitats. 

Projectes i projectes 

Al llarg de la seua curta història -el proper 2023 complirà 20 
anys, des de la seua creació oficial-, han anat desenvolupant-
se diferents projectes, iniciatives sorgides, ben sovint, del 
propi equip de professorat, sempre disposat a incorporar 
idees que milloraren la pràctica docent i el clima del centre i 
impulsades pels equips directius que han anat fent-se càrrec 
del timó del vaixell. Exposicions sobre la 1a República 
organitzades per Amparo Plaza, professora d’història i 
vicedirectora, o gravacions de temes musicals fruit de la 
col·laboració entre professorat i alumnat d’ESO i dels Cicles 
d’Imatge i So. Projectes que han afavorit la cohesió de la 
comunitat educativa grauera. 

Quatre va ser un dels primers treballs fruit de la col·laboració 
internivells. Una gravació d’estudi de quatre temes musicals, 
i posterior gravació d’actuació en directe, en la qual van 
participar professorat de secundària, Feli, i professorat 
d’Imatge i So, Ferran, José, Julià, Vicent, com alumnat 
d’aquests nivells. I així, han anat repetint-se aquests projectes 
conjunts en diversos cursos. 

Des de ben prompte, el centre es va involucrar en projectes 
institucionals també, com ara els Erasmus o els intercanvis 
d’alumnat amb centres d’altres països. Pel que fa als 
Erasmus, el Veles va començar enviant alumnat d’FP a fer 
pràctiques a països europeus el 2006, dins del consorci de 
l’Ajuntament de Gandia inclòs en l’organització de Xarxa 
FP. I ja el 2008 va aconseguir la Carta Erasmus, requisit 
per continuar enviant alumnat a fer pràctiques a Europa 
(Rovaniemi, Londres, Berlin, Istambul, Roma, Torí, Rimini, 
Múnic, Amberes, Kuopio, Dublín, Sète). El programa per 

continuar enviant-hi alumnat ara depén del consorci amb els 
tres instituts de Gandia, Tirant lo Blanc, María Enríquez i 
Veles e Vents dins dels programes Erasmus+. L’IES grauer ha 
aconseguit mobilitats de professorat i alumnat d’ESO també 
a través de la seua participació en altres programes Erasmus+ 
a partir del curs 2018-19 (Praga, Ferrara, Hèlsinki, Marinha 
Grande, entre altres). 

Pel que fa a l’FP, volem destacar que, dos anys després 
d’integrar els CCFF, el 2006, el Veles va rebre el Premi a 
l’Excel·lència en la Formació Professional de la Conselleria 
d’Educació. I fruit de l’esperit d’innovació contínua i 
incorporació d’elements que feren créixer l’FP és l’organització 
de les Jornades de Serveis Socioculturals a la Comunitat 
que vénen celebrant-se des de 2005 només interrompudes 
els anys 2020 i 2021. Així com el 2014 s’inicia la Mostra 
de treballs audiovisuals del Veles, un encontre amb els 
productes finals fets per l’alumnat, celebrada cada any des 
d’aquell primer any excepte l’any 2021, amb lliurament de 
premis inclosa. Cal destacar, d’altra banda, la línia de treball 
d’Aprenentatge Servei (ApS) on alumnat i professorat ha 
participat en nombrosos projectes solidaris que han permés 
prestar serveis sociocomunitaris necessaris en col·lectius 
desfavorits, fundacions o institucions, alhora que s’aplicaven 
diferents continguts d’aprenentatge dins del currículum 
d’FP. Així van nàixer els projectes: «La bota màgica» en 
col·laboració amb la xarxa de Biblioteques de Gandia, el de 
«Contes de bona nit» amb el Preventori Infantil del Real de 
Gandia, el projecte «Generant vincles: m’agrades tu» amb el 
CEEM de Xeraco o l’actual projecte de col·laboració amb la 
xarxa d’Escoletes Municipals de Gandia. 

La cultura d’intercanvi en tots els nivells i des de totes les 
perspectives, ha amarat la gestió del Veles: 2008 i 2010, 
Capoterra (Sardenya, Itàlia) amb alumnat de Batxillerat o 
Cicles Formatius; 2009 i 2011, Hassfurt (Alemanya); 2018, 
Jonzac (França); 2019, Launceston (Cornualla-Regne Unit). 
Aquests intercanvies han facilitat obrir el centre a altres 
realitats. 

Un dels projectes més engrescadors i que va aconseguir 
reunir més professorat i alumnat de totes les etapes, va ser 
l’envit que ens va arribar des de l’Ajuntament de Gandia 
amb la proposta de fer un curt sobre una part de la vida de 
Francesc de Borja, el 2010, any que es va declarar com a Any 
Borja. Se celebrava el Vè centenari del naixement del Duc de 
Gandia i l’Ajuntament va voler retre un homenatge a aquesta 
figura transcendental de la ciutat. Els quatre IES públics de 
la ciutat vam rebre l’encàrrec de construir un audiovisual 
amb una part de la vida del Duc Borja. Calia preparar i 
coordinar els equips, escriure el guió literari i tècnic, 
caracteritzar els personatges, aconseguir l’attrezzo necessari 
per poder ambientar la gravació, assajar les escenes, gravar-
les i finalment muntar-les en un curt. Vam comptar amb 
el millor espai per fer la gravació: el Palau Ducal. Al Veles 
li corresponia la part de la decisió de Francesc de Borja de 
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dedicar-se a la vida contemplativa i mística. Va resultar una 
magnífica experiència: hores i hores de treball de professorat 
i alumnat d’FP, ESO i Batxillerat, que van produir un 
curt més que digne, Quatre borgeries, i que compta amb 
el privilegi de la veu en off del nostre malaurat company, 
Pere Inza, que ens va deixar l’any 2010 sobtadament. A Pere 
Inza, d’altra banda, s’ha dedicat el premi que es va començar 
a atorgar el maig de 2011, i que es dedica a empreses, 
fundacions o institucions que treballen per col·laboren 
i destaquen activament en la formació de l’alumnat del 
Veles: Premi Pere Inza-Veles e Vents a l’Excel·lència en l’FP. 
L’artista de la veïna població de Gata, Josep Ginestar, va 
dissenyar una escultura que es lliura amb el premi (Safor 
Guía. 11/05/2011). 

Hem de lamentar, d’altra banda, la pèrdua prematura 
d’altres dos companys del Veles, persones ben conegudes a 
la ciutat i la comarca, Albert Àngel, que havia estat director 
del CEFIRE de Gandia en anys anteriors, i Josep Lloret, 
president de la Junta Local Fallera de Gandia en el moment 
del decès. 

Un altre somni 

El 26 de setembre de 2014, el Veles es va embarcar en un 
altre viatge que encara continua: la constitució en Comunitat 
d’Aprenentatge, amb una nova direcció al cap del centre: 
Toni Fornet, que ja havia estat en l’anterior equip directiu 
com a cap d’estudis d’FP. Durant el primer curs es va dur 
endavant l’inici i pilotatge d’Actuacions Educatives d’Èxit 
com ara Grups Interactius amb la participació de familiars, 
professorat i alumnat de CCFF, i Tertúlies Literàries en el 
departament de Valencià; el següent curs amb la Biblioteca 
Tutoritzada o el 2017/18, amb la formació de famílies. 
El curs 2015/16 van participar unes 80 persones en els 
Grups Interactius: un èxit de participació que s’ha hagut 
d’interrompre amb la pandèmia. 

Una pràctica sumada a totes les activitats que es duien 
endavant en el centre és la Codocència, començada el curs 
2016/17 i generalitzada el curs següent. 

Present i futur 

Aquest curs 2021/22, una nova direcció ha assumit la 
responsabilitat: Francesc Escolano, que ja formava part de 
l’anterior equip directiu com a vicedirector. ESO, Batxillerat 
i 24 grups d’FP (que seran 27 el curs vinent, amb la 
incorporació de l’FP Bàsica de Perruqueria i estètica de la 
Família d’Imatge personal): 

De la família d’imatge i so: Cicle Formatiu de Grau 
Mitjà de Vídeo Discjòquei i So, Cicle Formatiu de Grau 
Superior d’Il·luminació, Captació i Tractament d’Imatge, 
Cicle Formatiu de Grau Superior de So per Audiovisuals 
i Espectacles, CF de Grau Superior d’Animació 3D, Jocs i 
Entorns Interactius, CF de Grau Superior de Realització de 
Projectes Audiovisuals i Espectacles. 

De la Família de Serveis Socioculturals i a la Comunitat: 
CF de Grau Mitjà d’Atenció a Persones en Situació de 
Dependència, CF de Grau Superior d’Educació Infantil, CF 
de Grau Superior d’Animació Sociocultural i Turística, CF 
de Grau Superior d’Integració Social, CF de Grau Superior 
de Promoció d’Igualtat de Gènere. 

Pendents d’una ampliació del centre dins del Pla Edificant 
per augmentar el nombre d’aules i aconseguir oferir els 
espais necessaris als nous temps. El curs 2021/22 ha duplicat 
el nombre d’alumnat que estava previst quan es va crear: 
més de 1.100 alumnes i 110 professors i professores. Els 
últims anys, ha anat canviant el professorat, amb noves 
incorporacions que han cobert les jubilacions: nous vents 
que duran el vaixell cap a nous reptes. 

NOTES: 

Català, E. Records entranyables entre veles e vents. Garbí 50. 50 anys fent escola. «El curs 
1997-98, vaig encetar una altra etapa en el Centre, la d’assumir la direcció del mateix al 
costat de Lola Borràs i Juli signes (Cap d’Estudis i Secretari) i la incorporació posterior, en 
substitució de Lola, de Vicent Mahiques, home discret i de bon fer, fins al curs 2000-2001 

DIVERSOS AUTORS. Martín, M. C.P. Joan XXIII. Grau de Gandia. 25 Aniversari 
Setmanes Culturals. Des d’aquell moment vaig quedar bocabadat de la capacitat 
d’organització, de tan bé com havia quedat tot. Complicitat de professors/es i mares de 
l’AMPA, i ells i elles des dels més menuts als més grans, des del personal de la cuina, fins 
al conserge, acabaven d’aconseguir un gran èxit... En eixe moment vaig concloure que tots 
ells són il·lusió, són capacitat i compromís amb l’educació, amb l’escola pública, amb la 
reivindicació sempre positiva, amb els nostres fills i filles.

LEVANTE. 09/05/1998. El Joan XXIII decide el nombre de Veles e Vents para el nuevo 
instituto en el Grau. Ayer conmemoraron la colocación de la primera piedra el año pasado. 
(...) Directora y presidente de la asociación de padres coincidieron al afirmar que «este 
año las autoridades están con nosotros para que se haga el centro» (...) Manolo Martín 
añadió que «ahora esperamos la reunión con dirección Territorial para que se haga realidad 
nuestro esfuerzo». 

DIARIO DE LA SAFOR. 09/05/1998. (...) La directora del Joan XXIII, Elvira Català, 
recordó ayer al cumplirse un año de la manifestación para pedir un instituto (...) que se 
«ha avanzado mucho en un año». Català recordó el triunfo que supuso la promesa de la 
Consejería y posteriormente, el segundo compromiso adquirido por la directora general de 
Centros, Concha Gómez y la alcaldesa de Gandia, Pepa Frau, y la concejala de Educación, 
Liduvina Gil, de que los niños que cursarán tercero de ESO no salgan el próximo año del 
Grau, como estaba previsto. 

LEVANTE 16/09/2003. Destrozan brutalmente las aulas prefabricadas del IES Veles e 
Vents. Los barracones han quedado inutilizables. Además, se da la circunstancia de que 
los 350 alumnos matriculados no podrán iniciar las clases este miércoles en el centro 
nuevo, como estaba previsto, pues a última hora la generalitat ha comunicado que faltan 
ultimar obras en algunas instalaciones. (...) «Me voy a dirigir a la Dirección Territorial de 
Educación para ver si se pueden acelerar de una manera extraordinaria las obras del nuevo 
edificio», indicó ayer Álvarez, quien espera que al menos estén a punto de forma urgente 
dos de los cuatro módulos del centro educativo, que están prácticamente acabados. 

SAFOR GUÍA. 11/05/2011. El IES Veles e Vents crea el Premi Pere Inza. El instituto 
del Grau de Gandia rinde así homenaje póstumo a quien fuera profesor del centro. El 
galardón se entregará el jueves en el marco de las VI Jornades de Serveis Socioculturals i a 
la Comunitat, y reconoce a aquella entidad que ha trabajado con colectivos sociales y se ha 
implicado con la Formación Profesional de sus alumnos.
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No crec que estiga molt equivocat si dic que la meua escola 
és de les més desconegudes de Gandia. Estic convençut que 
si preguntarem als nostres veïns sobre els centres educatius 
més importants o més reconeguts de la nostra ciutat, no 
molts d’ells nomenarien a l’Abat Sola. Som conscients del 
que som.

La nostra escola és una escola menuda, senzilla i familiar, 
amb una trajectòria humil, sense estridències ni excessos; 
però no obstant això, en som part de la història educativa 
d’aquesta ciutat, ens agrada pensar que una part notable, i 
per a un bon grapat de famílies gandianes, som sense dubte 
l’escola per excel·lència, la llar de la seua infantesa, l’espai 
on van nàixer les seues primeres amistats, on van sembrar 
les llavors de la seua educació i de la seua formació i on van 
viure moltes de les seues primeres experiències. 

Per a molts, la nostra escola és la més important.

Jaime Castillo Sainz

La meua escola: El Col·legi Abat Sola

El Col·legi Abat Sola va ser fundat per una congregació 
religiosa femenina, les Operàries Catequistes, en el 1954. En 
setembre d’aquest any, en un espai molt reduït i amb un 
nombre encara escàs d’alumnes, va obrir les seues portes la 
nostra escola al carrer Sant Francesc de Borja de Gandia, 
en ple centre de la ciutat. En la casa en la qual havia viscut 
un Abat de la Col·legiata de Gandia, l’Abat Sola, en els 
darrers anys de la seua vida, sota la cura de les germanes 
d’aquest orde. Quan José Sola (Foto 30) va morir, les monges 
decidiren que aquest espai podia ser una escola, i van posar-
li aquest nom en memòria del clergue que hi havia viscut. 
Així va nàixer una escola pensada per a tota mena de gent, 
de qualsevol condició, oberta i humil, de manera que ningú 
que hi volguera estudiar, quedara fora per motius econòmics 
o socials.

La fundació de l’escola, no és el primer esdeveniment 
protagonitzat per aquest orde a Gandia. De fet no hi 

(Foto 334) Façana Col·legi Abat Sola. Carrer VilaNova de Gandia
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arribaren amb la intenció d’aixecar un centre educatiu. La 
història de les Operàries Catequistes a Gandia és un poc més 
antiga. En gener de 1918, la Mare Josefa Campos, fundadora 
de la congregació, amb un grup de religioses, es traslladaren 
des d’Alaquàs, la seua seu fundacional, a Gandia, tenint 
en compte el requeriment d’alguns pares jesuïtes, com ara 
Carles Ferris.

En aquest trasllat hi va intervindre també l’Abat en aquell 
moment de la Col·legiata, D. José Sancho (Foto 336), i les 
monges van rebre el suport d’algunes persones de la ciutat, 
entre d’altres de familiars de Joaquin Ballester (Foto 6).

La primera escomesa de les religioses va ser donar suport 
a les famílies  treballadores que s’hi estaven instal·lant en 
aquells anys al barri de l’Estació. Era una zona marcadament 
obrera, amb una població nouvinguda molt abundant, 
on les necessitats eren molt importants. Les germanes 
van mirar d’ajudar a aquestes famílies en moltes de les 
seues carències. La seua activitat més cridanera va ser 
crear un centre d’acollida per a cent cinquanta persones 
(segons antics escrits de les monges que ens han arribat), 
destinat específicament a donar allotjament a les joves que, 
procedents d’altres poblacions de la comarca i dels voltants, 
venien a Gandia a treballar, fonamentalment a les fàbriques 
de la seda i a indústries relacionades amb l’alimentació. 
Aquestes joves rebien uns sous molt esquifits, i no podien 
permetre’s el pagament d’un allotjament a Gandia, i anar i 
vindre tots els dies a les seues poblacions tampoc era viable, 
pel temps i la despesa econòmica que això suposava. Des de 
1918 fins a 1923 aquest centre va estar en funcionament. 
En podem parlar de caritat o de consciència social, cadascú 
ho pot interpretar o fer una lectura diferent, el fet és que hi 
havia una necessitat, i les Operàries Catequistes s’oferiren 
desinteressadament a donar-li resposta. En tot cas, va ser 
una situació temporal, sembla que la progressiva millora en 
els sous i en les condicions de treball d’aquestes joves va fer 
innecessària la continuïtat d’aquesta casa d’acollida, que va 
ser clausurada després de cinc anys.

Finalitzada aquesta tasca, i després de passar breument per 
una casa al carrer Major de Gandia, les Operàries Catequistes 
adquireixen el 1924 un immoble a una altra cèntrica via de 
la ciutat, el carrer Sant Francesc de Borja, que serà l’origen 
de la nostra escola. Aquest nou espai va ser habilitat com a 
vivenda de les germanes, casa d’espiritualitat, però també 
com internat gratuït per a xiquetes òrfenes o procedents de 
famílies amb dificultats, empobrides o desestructurades. 
La congregació de les Operàries Catequistes sempre ha 
mantingut un vessant social, amb especial cura cap a les 
xiquetes i les joves, sobretot les més vulnerables. Per uns anys 
mantindran aquestes tasques, a banda de col·laborar en la 
pastoral i la catequesi en diverses parròquies de la ciutat, fins 
a l’esclat de la Guerra Civil, al llarg de la qual la comunitat 
deixa d’estar activa a Gandia.

Acabada la Guerra, el 1940, les Operàries Catequistes 
tornaren a la ciutat i a la seua llar, i hi acolliren, com 
dèiem abans, a l’Abat de Gandia, José Sola (Foto 30), que 
havia quedat sense allotjament per la destrucció de la Casa 
Abadia de la Col·legiata, i que a més a més, tenia importants 
problemes de salut: a conseqüència d'un atac d’hemiplegia, 
va haver de passar els últims anys de la seua vida en cadira 
de rodes. Fins a la seua mort, el 1954, l’Abat visqué amb 
les germanes, i elles l’acompanyaren i tingueren cura de les 
seues necessitats. Aquest és l’abat que dona nom a l’escola 
(Foto 334); cal recordar que el nom correcte és Abat Sola, 
que no Solà, tot i que moltes persones tenen la tendència a 
canviar l’accent del cognom del personatge, i per tant també 
de la institució educativa.

És en aquest moment quan la Comunitat de religioses 
decideix trencar amb les seues tradicionals escomeses a la 
ciutat, i es llança a una nova aventura en un camp per a elles 
aleshores no massa conegut: la creació i gestió d’un centre 
escolar. Estem parlant de 1954, en aquell moment Gandia 
estava en ple creixement demogràfic, el baby-boom que es 
va viure a tot l’estat espanyol en aquelles dècades estava 
començant, i les necessitats de donar respostes educatives a 
una població infantil en constant creixement eren urgents 
(entre 1955 i 1965 Gandia va passar d’uns 20.000 habitants 
a més de 30.000). En els primers cursos les germanes 
s’especialitzaren només en l’Educació Infantil. Les seues 
tasques es realitzaven en un lloc menut que en els anys 
següents s’ampliarà amb alguna casa i algun solar adjacent. 
Aquestes adquisicions i les posteriors reformes, fetes en part 
amb l’ajuda d’algunes famílies gandianes compromeses amb 
la Congregació, suposaren un increment dels recursos amb 
els quals treballar en el nou centre educatiu, i feren que 
l’espai a l’abast fora més que considerable per a una escola 
situada en el centre mateix de la ciutat.

El Col·legi no ha deixat de créixer des d’aleshores. Després 
d’una primera etapa amb alumnat només d’Infantil, s’hi 

(Foto 336) Abat José Sancho Martínez(Foto 335) Pare Jesuïta Carlos Ferri Vila
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instaurà l’EGB, de 6 a 14 anys. Al principi només hi havia 
alumnat femení (era el fet habitual a les escoles religioses, 
i, a més a més, les germanes sempre hi havien traballat 
amb xiquetes),  però en els darrers anys de l’EGB ja s’hi 
incorporaren xiquets. Amb els canvis legislatius de les 
darreries dels 90, s’instaura la divisió en tres etapes, Infantil, 
Primària i Secundària (ESO), amb la qual cosa, encara 
s’allargà un parell més d’anys l’estada del nostre alumnat  a 
l’escola, fins als 16. L’augment del nombre d’alumnes implicà 
la creació de nous espais, la inversió en mitjans i dependències 
necessàries perquè els professors desenvoluparen el seu 
treball adequadament. Però en els darrers anys, les Operàries 
Catequistes, com tants altres ordes religiosos, han perdut el 
seu protagonisme en l’educació i la direcció d’escoles, tant 
per la minva de vocacions religioses, com pel progressiu 
envelliment d’aquelles monges que dugueren el Col·legi al 
llarg de molts anys. La seua missió i els seus valors resten 
encara entre nosaltres, com ara la humilitat, la senzillesa, la 
familiaritat, l’esforç i l’apertura a totes les persones.

L’escola ha crescut també en activitat i iniciatives, sempre 
amb l’objectiu de mantenir un nivell adequat de formació 

acadèmica i humana, i també amb la intenció de donar 
oportunitats a l’alumnat. Posaré com a exemple la llarga 
tradició de més de vint anys de l’Abat Sola en projectes 
europeus, en això som totalment pioners a Gandia, ho 
subratllem amb orgull; parlem de projectes que donen la 
possibilitat als nostres alumnes de fer estades a l’estranger 
sense que això supose una despesa per a les famílies, gràcies al 
finançament europeu, dins de l’actual programa Erasmus. El 
fet d’involucrar-se en projectes així no és una decisió casual. 
Està lligada a l’herència rebuda de l’esperit fundacional de 
les Operàries Catequistes: donar oportunitats sense que la 
procedència social i econòmica siga un entrebanc, aconseguir 
un alumnat obert i amb iniciativa, donar-los les eines per tal 
que puguen eixir al món, i estar preparats. I tot des de la 
humilitat, el treball i la senzillesa, valors que les Operàries 
Catequistes ens van llegar.

Som una escola menuda, senzilla i familiar, i tot i això no 
renunciem a canviar vides i obrir camins. Volem pensar que 
ho hem fet en el passat i que seguirem fent-ho en el futur.
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La Companyia de Jesús té una experiència educativa de 
més de quatre segles i mig , fruit de la preocupació per la 
formació dels joves que volien ser jesuïtes i de la necessitat 
d’evangelitzar i de convertir els moriscos que poblaren les 
nostres terres. 

D’aquesta inquietud sorgiren uns col·legis que tingueren 
tant d’èxit, que prompte s’obriren a un públic més ampli. 
L’educació jesuítica, tal i com la coneixem hui, naix en eixe 
moment amb la fundació d’un gran nombre d’escoles que 
farà possible també la creació d’universitats fins constituir 

Jesús Ignasi Moragues Arlandis

De l’Escola de Sant Sebastià al Col·legi Borja Jesuïtes

una xarxa universitària que, junt amb els col·legis, aglutina 
més de 2300 centres educatius arreu del món.

A l’Estat Espanyol compten amb 68 institucions educatives 
que s’estenen per 31 ciutats i 27 localitats, totes elles mixtes 
i amb almenys alguns dels seus nivells concertats. Abasten 
totes les etapes de formació, des del primer nivell d’infantil 
fins la preuniversitària, a les quals cal afegir que a través 
d’UNIJES (Universitats jesuïtes) s’atén a més de 45.000 
estudiants i participants en els seus programes de formació 
en set centres universitaris i cinc col·legis majors.

(Foto 337) Col·legi Borja Jesuïtes



284

A la província de València tenim dos centres escolars: les 
Escoles de sant Josep a València capital i el col·legi Borja 
Jesuïtes a la nostra ciutat, que és el motiu primigeni d’aquest 
article.

Els inicis de l’educació jesuítica a Gandia.

Cap al 1545, va sorgir de Francesc de Borja (Foto 338) la 
idea de la creació d’un col·legi per a la instrucció de joves 
moriscos a Gandia i el va edificar, extramurs de la vila, al 
voltant d’una ermita dedicada a sant Sebastià, de qui agafà 
el seu nom. La concessió dels terrenys es produeix en maig 
de 1546 i les obres de condicionament acaben en 1549. 
Entre aquestes dues dates tenen lloc l’oferiment del col·legi 
als jesuïtes i les butlles del Papa Paulo III, mitjançant les 
quals s’elevà el col·legi a la categoria d’Universitat i s’atorgà 
estabilitat a la concessió. La inauguració oficial del col·legi-
universitat no va arribar fins el febrer de 1550, quan va 
obtindre la confirmació governamental atorgada per Carles 
V. La direcció quedava en mans d’Ignasi de Loiola (Foto 
339) i com a primer Rector va ser nomenat el Pare Andrés 
Oviedo.

Amb l’expulsió de la Companyia el 1767, els jesuïtes es 
van veure obligats a eixir de la universitat la matinada 
del 3 d’abril. No obstant això, l’activitat en el centre va 
continuar breument, però un Reial Decret d’11 d’agost de 
1772 dictaminà l’extinció de la Universitat, que va tancar 
les aules el 12 de novembre d’eixe mateix any. La resta de 
les instal·lacions passaren al càrrec dels pares escolapis que 
acceptaren la cessió el dia 20 de gener de 1807. 

Tot i que els jesuïtes van intentar tornar al col·legi en la 
segona dècada del segle XIX, els escolapis es negaren a 
abandonar l’edifici i, finalment, el 1893 varen adquirir el 
palau de Gandia o del Duc “para honrar la memoria de aquél 
gran santo de su orden”, i establiren en ell un noviciat i un 
col·legi.

Del funcionament d’aquest primer col·legi no disposem 
de documentació escrita, només de comentaris transmesos 
oralment que parlen dels tercerons, joves que es formaven 
en el Palau per a ser jesuïtes, i que aquesta tasca educativa 
va donar pas a la creació de les escoles de la Congregació 
Mariana (Foto 340).

Les escoles de la Congregació Mariana.

Por creer necesario establecer una escuela primaria 
graduada para niños, toda vez que las escuelas oficiales no 
son suficientemente capaces para albergar a la población 
escolar existente.

Aquest fragment forma part de la instància que el Pare José 
Vicedo Perucho, de la Companyia de Jesús i director de la 
Congregació Mariana de Gandia (Foto 340), li va dirigir al 
Sr. Director General de Primera Ensenyança, el 27 de maig 
de 1941, perquè autoritzara el funcionament d’unes escoles 
en el Palau Ducal de Gandia.

L’expedient s’inicià cap al setembre de 1940 amb un plànol 
del local que habilitaria la classe, la qual se situaria en 
una part de l’actual capella de santa Maria. L’accés, per 
la porta principal del Palau, travessant el pati d’armes, la 
porta lateral del fons, el túnel i l’antiga armeria. Comptava 
amb dues finestres al pati de canyes –que seria el pati del 
alumnes– i una porta al carrer Arquebisbe Company, la qual 
no s’utilitzava. Per una sala de passos perduts s’accedia als 
lavabos que podria utilitzar l’alumnat.

Abundants són els documents, informes i certificats que 
conformaven aquell expedient, dels quals caldria destacar els 
següents: informe favorable de don Ramón Bertó Marí com 
a Alcalde interí i President de la Junta Municipal d’Educació 
Primària i certificat favorable del metge don Fortunato Ortí 
Chiner (Foto 295) com a Inspector Secretari de la Junta 
Municipal de Sanitat, ambdós del dia 3 d’octubre de 1940; 
certificat que el Pare Vicedo era persona d’irreprotxable 
conducta i moralitat, signat per don Jesús Fuster Martí 
(Foto 49), metge, Alcalde-President de la Comissió Gestora 
de l’Excm. Ajuntament de Gandia, el 22 d’octubre de 
1941; de l’arquitecte don Pablo Soler Lluch, com que no 
hi ha esquerdes, enfonsaments de murs ni bombaments 
d'entramats del 12 de juny del 42, a més de partides de 
naixement, certificats d’estudis, relació de material escolar, 
etc.

També s’adjuntava el pla d’estudis en què, entre altres coses, 
es detallaven els graus i les seccions i que s’impartiria una 
ensenyança cíclica basada en la intuïció i en el diàleg. El 
8 de maig de 1941 se signava l’acord de la Junta Directiva 
de la Congregació Mariana per a crear una escola graduada 
sotmesa a les directrius d’un Reglament, que tenia com a 
fi la formació d’un grup selecte de xiquets perquè reberen 
la instrucció primària segons els estatuts de la Congregació (Foto 339) Ignasi de Loiola. 

©Biografiasividas
(Foto 338) Francesc de Borja i Aragó. 
©JesuitsGlobal
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Mariana (Foto 340), sense distinció de posició social. Els 
alumnes haurien de satisfer una ajuda de set pessetes per 
a sufragar despeses, la qual es podria modificar o suprimir 
segons la situació econòmica de la Congregació. El 10 % de 
la matrícula general es reservaria per a beques, que serien 
atorgades segons les disposicions vigents.

En quant als professors, s’especificava en el mateix reglament 
que rebrien uns honoraris de quatre mil pessetes els quals 
podrien ser modificats pel mateix motiu que l’ajuda que 
pagaven els xiquets. 

La primera relació nominal de què disposem data de 
novembre de 1944 i és la següent: per a la classe de pàrvuls, 
D. Fernando Chorro, que tenia al seu càrrec 35 alumnes, 
dels quals 5 disposaven de beca; per al 1r grau, D. Jesús 
García Tur, amb 45 alumnes, dels quals 4 estaven becats; en 
el 2n grau, D. Vicente Rocher Gregori (Foto 341) –director 
de les escoles–, amb 46 alumnes i 4 beques i en el 3r, D. 
Antonio Martí Lloret (Foto 342), amb 39 alumnes, tres dels 
quals tenien beca.

Finalment, tota la documentació de l’expedient es presentà en 
la Secció Administrativa de Primera Ensenyança de València 
el 24 de febrer de 1942, amb el número 303 del registre 
d’entrada. El Director General va autoritzar l'obertura del 
col·legi el 2 de novembre del mateix any.

Cap al col·legi Borja Jesuïtes.

Y por cambio del P. Director y aumento de clases y 
maestros, así como los locales, dentro del mismo edificio de 
la Compañía de Jesús, es por lo que se desea una nueva 
legalización.

Amb aquest argument, el Pare Superior dels jesuïtes de 
Gandia don Antonio Montava Chinchilla, mitjançant un 
escrit datat al maig de 1970, li sol·licitava al Director General 
d’Ensenyança Primària l’ampliació i el legal funcionament 

de les Escoles de la Congregació Mariana i iniciava així, un 
nou expedient amb tot un reguitzell de certificats i informes 
semblants als que he comentat en l’apartat anterior. 

D’entre aquestos certificats són dignes d’esment els signats 
pel Pare Mariano Madurga, Provincial d’Aragó, el 9 d’abril 
de 1970; per l’Alcalde-President de l’Ajuntament de Gandia, 
don Juan Lorente García (Foto 81), el 3 d’abril d’eixe mateix 
any; per don Pablo Soler Lluch, arquitecte de l’Ajuntament 
de Gandia, l’11 de març; per don Francisco Barberán 
Quero, Inspector de Primera del Cos Nacional de Policia i 
Secretari de la Comissaria de Gandia, amb el vistiplau del 
Cap de la mateixa, l’Il·lm. Sr. don Antonio Crespo Conde, 
els quals signaven el certificat el dia 8 d’abril, i pel Director 
del Centre d’Higiene, don Tomás Hernández Noda, el 14 
d’abril de 1970. 

Tots aquestos documents acreditaven que l’edifici reunia 
les condicions reglamentàries d’higiene, de seguretat i 
resistència, així com l’aptitud mèdica, moral i de conducta 
del personal del centre.

En quant a la ubicació del col·legi, segons es desprén del 
plànol signat per l’aparellador don Alberto Vidal Martínez 
al març de 1970, les classes estaven situades en el primer 
pis del Palau, tot just dalt de l’actual església i donaven al 
carrer de Sanz i Forés, el que hui en dia és el carrer dels 
Pares Jesuïtes. L’entrada es realitzava per una porta pròxima 
a l’edifici de l’antic mercat municipal i, una vegada en el 
pati, una portella donava accés a l’escala per on es pujava a 
les aules. 

S’impartien cinc graus d’ensenyament i la relació del 
professorat assignat a cadascun d’ells, ordenats de menor a 
major grau, era el següent: don Vicente Gozálbez Mengual, 
don Jesús Fuster Millet, don Abelardo Borrás Santamaria, 
don Vicente Rocher Gregori (Foto 341) i don Luis Olivares 

(Foto 340) Congregacions Marianes en la seu del Palau Ducal

(Foto 339) Antonio Marti Lloret. Professor 
©Passio

(Foto 341) Vicente Rocher Gregori.
Director ©Passio
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Alfonso, òbviament baix la direcció pedagògica del Pare 
Montava. La ràtio d’alumnes oscil·lava entre els 40 alumnes 
de 5é grau i els 60 de 1r.

El nou Reglament Administratiu de les Escoles, amb 
algunes diferències respecte a l’anterior, contenia entre altres 
punts, la missió, que no era altra que la formació espiritual y 
humana dels alumnes amb l’objecte que pogueren triomfar 
en la vida i posar-los al servici de Déu i de la pàtria; l’horari, 
de 9 a 1 i de 3 a 5 amb una hora posterior de permanències; 
la informació de les qualificacions als pares, amb una 
periodicitat mensual; l’organització de seccions i activitats 
diverses perquè els alumnes practicaren esports adequats a la 
seua edat i, per a completar la formació, establia l’obligació 
de subscriure’s a la revista mensual Diálogo.

L’Il·lm. Sr. Director General de Programació i Inversions 
del Ministeri d’Educació, amb escrit de data 28 de juny de 
1971, resolia favorablement l’expedient 646 i autoritzava 
així l’ampliació i actualització de les escoles, el nomenament 
del professorat i l’organització pedagògica del centre, 
tot supeditat a l’obligació d’ajustar-se a la Llei General 
d’Educació de 1970.

Però no serien aquestos els últims canvis ni ampliacions, 
doncs el 1973, amb la contractació de dues mestres, la 
senyoreta Conchín Ros i la senyoreta Suni Peiró, es posen en 
funcionament unes classes de preescolar les quals, per falta 
de lloc en el primer pis, s’ubiquen en l’ala est del Palau, que 
dona al riu Serpis. A poc a poc anaren ocupant-se aquestos 
espais fins quedar reunides totes les classes en la nova zona. 

Cal remarcar que l’obertura de classes de preescolar en el 
col·legi de Gandia es pot qualificar com a singular ja que no 
és gens habitual en els centres de jesuïtes i és pràcticament 
l’únic centre de la Companyia on s’imparteix aquesta etapa. 
Finalment, i ja amb tots els cursos de l’EGB més els dos de 
preescolar, l’any 1975 les Escoles de la Congregació Mariana 
canviaren la seua denominació a l’actual: el col·legi Borja 
Jesuïtes.

Una experiència personal.

El curs 1969/70 vaig entrar com a alumne a la classe de 
primer grau, provinent dels pàrvuls del col·legi Abad Sola 
(Veure article anterior), ben a prop de casa dels meus pares. 
Molts records em venen a la memòria d’aquells anys, però 
només citaré els següents: una classe molt nombrosa i que 
no era exclusivament per a nosaltres, doncs la compartíem 
amb els de 2n grau –com així m’ho han confirmat alguns 
dels meus professors–; la sobrietat de les instal·lacions i el 
silent ambient d’estudi; els passejos dels rectors jesuïtes amb 
les llargues sotanes negres pel pati de canyes i els corredors, 
observant allò que féiem alumnes i professors; també les 
activitats extraescolars, amb el partits de futbol de dissabte 
de la lligueta escolar i els assajos del cor, del qual jo formava 
part, amb què amenitzàvem les misses. 

I d’una forma molt especial, els professors, a qui uns anys 
després, tornaria a veure però des d’una òptica prou distinta. 
En superar satisfactòriament l’EGB, vaig abandonar el col·legi 
del Palacio –perquè eixe era el nom amb què es coneixia 
popularment– i vaig passar a l’institut Ausiàs March, on 
vaig descobrir que xics i xiques podien compartir la mateixa 
aula sense que passara res. D’allí a la Normal de València per 
a estudiar Magisteri, a l’obligatori servei militar i al cap de 
poc de temps... de tornada al col·legi Borja Jesuïtes!

A primeries del curs 1989/90, vaig entrar a formar part del 
professorat del col·legi en produir-se una vacant i, ves per on, 
tenia per companys a alguns d’aquells mestres de la meua 
infantesa. El claustre estava format per uns 10 mestres, la 
majoria d’ells homes, amb un Director Acadèmic però baix 
la supervisió del Pare Superior de la Comunitat. 

Em va correspondre la classe de 8é d’EGB, amb 42 xics 
doncs les xiques encara no havien arribat als cursos superiors. 
I de seguida, la primera etiqueta: don Jesús, perquè eixe era 
el tractament habitual que rebien els mestres. Però allò va 
anar acabant-se i de fet, als contractats posteriorment ja se’ls 
identificava tan sols amb el seu nom de pila.

Què diferents es veuen les coses quan estàs a l’altra part! 
Com de distint es percep el col·legi i sobretot els mestres, 
els quals des d’aquell moment passaven a ser companys. 
Però les novetats no havien fet més que començar. Amb 
l’entrada de l'Educació Secundària Obligatòria, el centre va 
canviar radicalment. S’anaren ocupant nous espais tant en 
la planta inferior com en la superior sempre, és clar, amb 
l’autorització dels jesuïtes. Aquesta és una lluita que hui en 
dia encara es manté. L’entrada dels especialistes augmentà 
considerablement el professorat del centre. 

S’abordaren obres de renovació i d’adaptació per a les 
noves tecnologies de l’aulari i de pràcticament tota la resta 
d’instal·lacions. En definitiva, el col·legi avançava. El 1999 
es va produir un altre canvi important doncs, per primera 
vegada, es nomenava un seglar com a Director-Titular del 
centre, que fins aleshores havia sigut sempre un jesuïta i 
aquesta nova estructura encara es troba vigent.

Hui en dia, el col·legi continua creixent, si bé no en quant a 
la quantitat d’aules i instal·lacions perquè l’espai del Palau és 
el que hi ha –tot i que continuem intentant-ho–, sí en el que 
fa referència a la qualitat i modernització de les mateixes. 
També en el nombre de professionals que desenvolupen 
la seua labor allí, doncs ja en són quasi una trentena els 
professors i professores amb què compta el claustre, a més a 
més del personal d’administració i serveis.

El col·legi Borja està immers en la xarxa de centres de jesuïtes 
i la Direcció, l’Equip Directiu i el professorat es mantenen en 
contacte permanent amb les altres institucions educatives per 
desenvolupar un projecte comú. Es pretén, des de la innovació 
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educativa i l’acompanyament individual, característiques de 
l’educació jesuítica actual, formar persones per als demés 
seguint el model de les 4C: Conscients de si mateixos i del 
món en què viuen; Compassius i oberts al sentiment de 

l’existència de Déu; Competents per afrontar els problemes 
tècnics, socials i humans de la societat i Compromesos amb 
la construcció d’un món més just. Seguirem treballant per 
aconseguir-ho.
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A l’estiu de 2017 uns quants mestres iniciàrem aquesta 
“aventura” de preparar el camí per a celebrar, a l’octubre de 
2020, el 150é Aniversari de la creació del col·legi Carmelites 
a la nostra ciutat, Gandia. La pandèmia de la Covid19, 
per tots patida, va obligar a ajornar tots els actes fins que 
la situació sanitària ho permetés. Al 2022 ho hem pogut 
celebrar. Per tant n’és un col·legi antic, però alhora modern. 
No es va celebrar el centenari al 1970, motiu pel qual 
havíem de començar la recerca de materials i experiències 
des de l’inici de l’arribada de les Germanes Carmelites de la 
Caritat-Vedruna a la nostra ciutat.

La fi del segle XIX a Gandia va ser molt convulsa. Les muralles 
encara envoltaven la ciutat i servien de blindatge front als 
atacs forasters. Però, dissortadament, foren enderrocades el 
1881. En aquelles circumstàncies arribaren   cinc Germanes 
Carmelites a Gandia l’any 1864, Maria Romeu que era la 
Superiora, Teresa Serramitjana, Teresa Casanova, Micaela 
Alvir i Rosa Berengueras. Des d’aquell moment fou llar i 
refugi d’unes dones extraordinàries que dedicaren la seua vida 
a educar diverses generacions de xiquetes i també xiquets. 
L’ajuntament de la ciutat les va sol·licitar per fer-se càrrec 
de l’hospital de Sant Marc, amb una funció assistencial. Al 
mateix temps, les Germanes portarien endavant una escoleta 

Xavier Estruch Lucio

Col·legi Carmelites: 150 anys fent història a Gandia

(Foto 343) Pati Col·legi Carmelites
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de pàrvuls per obtenir recursos que permeteren un millor 
funcionament de l’hospital. La premsa de Madrid, Diario La 
Discusión (14/09/1864), es feia ressò d’aquest esdeveniment: 
“En el día de ayer se ha inaugurado la escuela de párvulos [...]; 
se ha visto a las Hermanas Terciarias del Carmen, bajo cuya 
dirección está dicha enseñanza, atender, con la mayor bondad y 
cariño, y sin ayuda de personas extrañas, a los cien niños y otras 
tantas niñas, que acudieron el primer día”.

Per raons d’higiene aquesta escoleta no durà massa temps. 
La Junta de l’hospital de Sant Marc, adquirí l’edifici situat 
al costat de l’hospital, conegut com el Convictori, el qual 
formava part de les antigues dependències del Palau Ducal, 
per traslladar els alumnes a aquest lloc. Com que no disposava 
de recursos suficients per executar les obres d’adequació 
necessàries, demanaren ajuda a la Fundació Maricón-
Abargues per dur conjuntament la seua administració.

Les converses entre ambdues fundacions van acabar amb 
la signatura d'un conveni de col·laboració protocol·litzat 
mitjançant escriptura autoritzada pel Notari de Gandia Don 
José María Arias, amb data 31 d'octubre del 1.870. Aquest 
pacte va ser signat, amb la presència del referit Notari, a la 
Sala de Juntes de l'Hospital, estant representada la Fundació 
de l'Hospital per Don José Feliu i Vivanco, Alcalde de 
Gandia, Don José Sirvent Rico, Ecònom de la Col·legiata 
i Don Salvador Codoñer i Bixquert, regidor primer de 
l'Ajuntament. En representació de l'Obra Pia Maricón-
Abargues, van subscriure el pacte Don Pedro Pablo Reyes, 
Beneficiat i Vicari de l'Església Col·legial de Gandia, Don 
José Sanz i Forés, Prevere i Advocat dels Tribunals del Regne 
i Don Joaquín Guzmán i Tur, escrivà de Jutjat de Primera 
Instància de Gandia, com a Síndic de l'Ajuntament. 

La direcció i el govern interior del centre quedaren en 
mans de les religioses Carmelites, amb una condició, que 
ha perdurat fins al 1974: que es feren càrrec també de 
l’hospital. La nova institució educativa quedà registrada el 
31 d’octubre de 1870. Així comença la seua caminada el 
col·legi de xiquetes amb el nom de “Colegio Nuestra Señora 
del Carmen” (Foto 343).

La vida al col·legi no era tan sols acadèmica, sinó que el 
teatre, la música i sobretot la celebració de festes, la majoria 
de caràcter religiós, en formaven part. Al llarg dels anys es 
crearen diferents associacions de caràcter religiós, a les quals 
l’alumnat es podia integrar lliurement.

Durant més d’un segle, l’Hospital de Sant Marc (Foto 268)
i el col·legi Carmelites (Foto 343) van reunir un patrimoni 
artístic destinat, sobretot, a l’ornamentació de l’església de 
l’hospital i a les cerimònies vinculades al culte cristià. Les 
talles i objectes sacres necessaris per a la missa, processons 
i altres celebracions litúrgiques reunien molta qualitat. 
L’avançada degradació de les condicions de l’hospital imposà 
la necessitat d’abandonar les instal·lacions i l’església de Sant 

Marc quedà definitivament clausurada com a temple. Els seu 
patrimoni religiós va ser repartit entre diverses parròquies de 
Beniopa (Foto 344) i Benirredrà (Foto 345), a l’ermita de 
Murla (Alacant) i d’altres llocs.

Al 1914, com resa en la premsa escrita de la ciutat, celebraren 
el 50è aniversari de la seua arribada a Gandia. Així mateix 
el 1926 celebraren el Centenari de la fundació de l’Institut 
de Germanes Carmelites de la Caritat, fent una festa que 
durà tres dies. En 1923 renovaren el conveni per continuar 
gestionant l’hospital de Sant Marc i Sant Francesc de Borja 
(Foto 268) i, alhora, la direcció del col·legi Carmelites.

L’arribada de la Guerra Civil va detindre, com tantes 
coses, la marxa del col·legi. L’escola va ser convertida en un 
Hospital sent habilitat com a tal en temps de guerra. Sis de 
les Germanes Carmelites foren detingudes i empresonades 
a l’Escola Pia que feia de presó. Assabentades del que havia 
succeït, dues germanes carmelites, acudiren a parlar amb 
Marcel·lí Pérez (Foto 23), l’Alcalde de Gandia. 

Aquest alcalde es va dirigir a l’Escola Pia i va aconseguir el 
seu alliberament. En eixir els va donar diners en metàl·lic i 
els va recomanar que eixissin de la ciutat. Gràcies a Marcel·lí 
Pérez (Foto 23), cap Germana Carmelita va morir a Gandia, 
i posteriorment algunes foren acollides per diverses famílies 
de la comarca fins que finalitzà la guerra. El quinze d’agost 
de 1939 tornaren al col·legi, reprenent les tasques educatives 
el mes de setembre d’eixe mateix any.

En 1940, Joaquima de Vedruna, fundadora de les Carmelites, 
va ser beatificada pel Papa Pius XII. En 1959 fou santificada 
pel Papa Joan XXIII. El vint-i-dos de maig es celebra la seua 
festivitat en tots els col·legis Vedruna del món.

De totes les Carmelites que han passat pel col·legi, hi ha una 
que molts recordem, la Germana Rita. Rita de las Virtudes 

(Foto 345) Esglèsia de Sant LLorenç de 
Benirredrà. (AHG, CA-1416_0029)

(Foto 344) Esglèsia de Santa Maria 
Magdalena de Beniopa. 
(AHG, CA-0283_0041)
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Esteve Hernández (Foto 346), va exercir el magisteri des de 
1912 a 1974 al col·legi de Gandia. Per ella han passat moltes 
generacions de gandians, en pàrvuls, i gandianes fins al 
batxillerat, deixant una gran empremta en tots ells. Però hi 
hagueren moltes altres com ella.

L’Entitat Titular del col·legi, des dels seus inicis residia en 
les Germanes Carmelites, sempre que pogueren atendre, 
alhora, les dues entitats: hospital i col·legi. En 1974, en obrir-
se el nou hospital comarcal Francesc de Borja (Foto 279), 
l’hospital de Sant Marc (Foto 268) tancà les portes. 

Per tant les germanes Carmelites també haurien d’abandonar 
el col·legi. Front a aquesta disjuntiva l’Associació de Pares 
d’Alumnes del col·legi, creada en 1960, donà un pas endavant 
i assumí l’Entitat Titular del centre, és a dir, convertir-se en 
el primer i únic centre educatiu de la comarca on els pares 
i mares anaven a tindre un paper decisiu en l’educació dels 
seus fills i filles. 

Amb aquest acord les Germanes Carmelites continuaven 
en el col·legi, i van detentar la direcció pedagògica, tot i 
abandonant l’edifici com a habitatge.

En el curs 1974-75 la situació del col·legi era molt difícil, 
ja que no comptava amb cap subvenció, s’havia corregut el 
rumor que anava a tancar el centre... i després de moltes 
reunions, treballs i habilitats, aconseguiren una acord amb 
la fundació propietària de l’immoble, pagant-li un lloguer 
mensual per al seu ús. 

El president de l’APA d’aquell any, Antonio Orts Hernández, 
i la seua Junta Directiva, realitzaren un gran treball en tots els 
aspectes, per donar-li futur a l’escola. Deia Antonio Orts: “El 
convenciment que l’educació i la cultura són els únics béns 
que no es poden arrabassar a la persona que els posseeix: són 

(Foto 347) Amelia Alberola Todolí. 
Coordinadora Llibre Carmelites. 
©SalvaGregori

(Foto 346) Rita de las Virtudes Esteve 
Hernández

béns al portador, que tenim l'obligació i el dret de col·laborar 
en l'educació dels nostres fills, aportant els coneixements, 
esforços i sacrificis a l'educació dels mateixos i el millor 
mitjà el tenien a l'escola”. Establiren un funcionament 
representatiu, ja que cada curs tenia un delegat/da i tots ells 
formaven la Junta Directiva del col·legi, tenint molt clar, des 
dels inicis, el paper que corresponia a cada membre de la 
comunitat educativa, triant un camí en comú.

El col·legi, des de la seua fundació, anava dirigit a les xiquetes. 
Els xiquets també estaven escolaritzats sols en parvulari, 
però al curs 1978-79, el primer curs amb xiquets i xiquetes 
arribava a 1r d’EGB.

Davant l’aprovació de la LOGSE, el centre va adquirir 
una parcel·la adossada a l’edifici antic, on es va construir 
l’edifici de l’Educació Secundària Obligatòria (ESO) amb 
la col·laboració de les famílies que estaven en eixe moment a 
l’escola; aquest va ser inaugurat en 1995.

L’any 2002 l’APA del col·legi va comprar al Patronat de 
l’Hospital Sant Francesc de Borja la propietat de l’immoble 
antic, el qual junt a l’edifici d’ESO formen l’actual centre 
educatiu.

L’any 2009 les últimes Germanes Carmelites que restaven al 
centre, Mª Adela Silvestre i Mª Eugenia Benito, es jubilaren. 
Finalitzaven així 145 anys de presència de les Germanes 
Carmelites de la Caritat-Vedruna a la nostra ciutat. Anys 
d’educació, estima, saber fer, agraïment, admiració... de grans 
persones que ho han donat tot pels seus alumnes, ensenyant-
los a ser creatius i crítics, amb una dimensió intel·lectual, 
afectiva, social, física, religiosa, ètica i moral de la vida.

Grans persones han passat pel centre, grans professionals que 
amb les seues aportacions han aconseguit formar a milers de 
gandians i gandianes, essent un centre educatiu de referència 
en la ciutat. 

Un centre d’avantguarda dels pioners en facilitar els recursos 
digitals a l’ensenyament, a l’any 2015, com una eina més per 
aconseguir la millor educació per als alumnes.

Ha sigut un camí molt llarg, ple d’aventures i coneixences, 
superant dificultats i canvis en el món educatiu gandià. Tot 
ha servit per millorar i continuar essent un centre educatiu 
de referència a Gandia.

Els qui esteu interessats en conèixer, amb més profunditat, 
els 150 anys d’història del col·legi Carmelites, podreu fer-ho 
en el llibre editat pel col·legi: “Col·legi Carmelites 150 anys 
fent història a Gandia” que ha contat amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Gandia i el CEIC Alfons el Vell, i ha 
sigut coordinat per l’exalumna i professora del centre Amelia 
Alberola (Foto 347).
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Parte de su historia

Las Esclavas del Sagrado Corazón de Jesús (ACI) es una 
Congregación Religiosa fundada en 1877 por Santa Rafaela 
María Porras Ayllón y su hermana Pilar, quienes asentaron 
las bases de este Instituto. La Comunidad tiene espiritualidad 
ignaciana, lo que da un modo de ser al carisma: la Reparación 
del Corazón de Jesús.

Carmen Benito Sánchez

Esclavas del Sagrado Corazón de Jesús, sus huellas…

“Todas unidas en todo como los dedos de la mano”
(Sta. Rafaela María, C. 121)

Santa Rafaela María (Foto 349) nació el 1 de marzo de 
1850 en Pedro Abad (Córdoba). A los 14 años comenzó 
su andadura en la vida religiosa, que le acompañó hasta 
su fallecimiento, el 6 de enero de 1925 en Roma, donde 
permaneció los últimos 32 años de su vida. El 23 de enero 
de 1977 Pablo VI (Foto 350) la proclamó Santa.

(Foto 348) Col·legi de les Esclaves del Sagrat Cor de Jesús
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En 1908, cuando todavía vivía Santa Rafaela María, se fundó 
la casa de Benirredrá. La entonces General del Instituto, 
la M. Purísima, vio la necesidad de buscar un lugar más 
tranquilo y sereno que Madrid para la preparación de las 
novicias, por ello pensó en Gandia, la tierra de S. Francisco 
de Borja (Foto 338), que contaba con el apoyo del Obispo de 
Valencia D. Victoriano Guisasola.

En un principio quisieron instalarse en Gandia, pero ante la 
dificultad de la venta del terreno, terminaron comprándolo 
en Benirredrá. “Vinieron las MM. Mª de Berchmans y 
Natividad Orúe, junto con el Sr. Arzobispo y el arquitecto 
bilbaíno Sr. Epalza, vieron los planos ya aprobados por la 
M. General y empezaron a ocuparse de los últimos detalles” 
(citado en Hernáez, A. M., 2005). Al final lo compraron a 
D. Tomás Terrades, una persona religiosa que lo vendió a un 
precio muy asequible. Les dieron la licencia para abrir la casa 
a finales de 1907 y el 13 de febrero de 1908 establecieron el 
noviciado.

Las Madres permanecieron un año en un piso alquilado 
en la Plaza Loreto mientras se hacían las obras y el 24 de 
marzo de 1909 se trasladaron a la nueva casa. El 7 de abril 
se abrieron las escuelas dominicales, donde acudían chicas 
de más de 12 años, muchas de las cuales venían andando 
desde diferentes pueblos. Allí les enseñaban a leer, a escribir 
y a hacer cuentas, una buena formación que les sirvió para 
encontrar un empleo. También hacían labores que luego 
vendían para ayudar en sus casas.

El Sr. Arzobispo celebró el 12 de abril de 1909 la Misa de 
comunidad. “Ese día se hizo una procesión para traer al 
Altísimo desde la Colegiata de Gandia, pasando primero 
por la iglesia de Benirredrá (Foto 345). Fue un gran 
acontecimiento al que acudieron  numerosas personas de 
Gandia y de alrededores. 

Al entrar el Santísimo en la casa todas las bandas tocaron la 
marcha real, cantaron el Trisagio los adoradores nocturnos 
y finalmente el Sr. Arzobispo dio la bendición y llevó el 
Santísimo a la capilla” (Hernáez, A. M., 2005). En julio se 
puso la primera piedra de la iglesia y el 10 de junio de 1911 
fue consagrada por el Sr. Arzobispo.

La acción educativa empezó a finales de 1909, en la parte del 
edificio en construcción, donde se habilitaron locales para 
la asistencia de 80 alumnas. La gratuidad total del servicio 
permitió la asistencia de niñas con pocos recursos e hizo 
que las familias se identificaran con este modelo educativo, 
el cual permitió que el centro cubriera una amplia zona de 
la comarca. En 1911 se iniciaron los grupos de Ejercicios 
Espirituales y un año después comenzaron los Retiros para 
las chicas matriculadas en las escuelas.

Cuando en 1931 se proclamó la República en España, 
algunos grupos anticlericales quemaron conventos, por lo 

que el 12 de mayo las religiosas tuvieron que marcharse de la 
casa para ser acogidas por distintas familias de Benirredrá, 
Gandia y Valencia.

En marzo de 1936 les avisaron de que el edificio se iba a 
utilizar como hospital. Como explica la M. Aurora Tejón, el 
13 de mayo se presentó “la Inspectora de Primera Enseñanza, 
acompañada del Alcalde y el secretario, a comunicarnos 
la orden dada por el Ministerio de Institución Pública de 
clausurarnos esta escuela. 

Esto, oficialmente y extraoficialmente, nos han pedido que 
se lo alquilemos al pueblo para ese mismo fin”. El gobierno 
de Gandia utilizó una parte de la casa para alojar a niños y 
niñas de la beneficencia. Después acogieron a tuberculosos, 
y en 1937 lo convirtieron en hospital, “quitaron tabiques e 
hicieron grandes salas para acoger a los enfermos. La iglesia 
la utilizaron para comedor (…)”, declara la M. Cristina 
Torres (citas extraídas de Hernáez, A. M., 2005).

A mediados  de mayo de 1939 un grupo de Hermanas 
volvieron a la casa y la distribuyeron, una parte para las 
novicias, otra para la escuela y otra como Casa de Ejercicios. 
En esta última se llevaban a cabo ejercicios espirituales, 
convivencias y grupos de profundización. Las Esclavas 
continúan disponibles para todos aquellos/as que quieran 
participar. Siguen comprometidas en su labor humanitaria 
y ayudan a las familias más necesitadas, acompañan a 
grupos de jóvenes en su formación, preparan comuniones y 
confirmaciones y están muy involucradas con Cáritas.

Las Esclavas también se caracterizaron por su implicación en 
el deporte. En los años 70 destacó un equipo de baloncesto 
femenino (muy ilusionado,  luchador y competitivo) llevado 
en un principio por la H. Margarita, a quien muchas 
exalumnas recordarán corriendo por todo el campo vestida 

(Foto 350) Papa Pau VI. ©Wikipedia(Foto 349) Santa Rafaela Maria del 
Sagrado Corazón. 
©Caballerosdelavirgen.org
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con los hábitos. Durante estos años adaptaron las pistas 
de juego del colegio y pusieron duchas y vestuarios en las 
casetas. Con el paso del tiempo se ha seguido en las diferentes 
disciplinas y siempre fomentando la deportividad.

Grupos

Hacia 1970 las Hermanas dieron la posibilidad a las alumnas 
de participar en  grupos  como el MEJ (Movimiento 
Eucarístico Juvenil), que luego dieron paso a los grupos 
Scouts Católicos, iniciados por la H. Ascensión S. y seguidos 
por Amparo S. y la H. Josefina M., quienes también 
contaron con la implicación de algunas profesoras del 
colegio. Realizaban sus reuniones en el local de Terra Jove, y 
de algún modo, allí comenzó la coeducación, ya que era un 
encuentro de jóvenes en general con las mismas inquietudes. 
Los padres se implicaron y colaboraron mucho en aquella 
etapa, confiando en la misión educadora y evangelizadora 
de las Esclavas. 

Después llegaron los Grupos ACI, creados en 1988, donde los 
jóvenes participan en encuentros provinciales y nacionales, 
campamentos y un sinfín de actividades que les permiten 
disfrutar y establecer nuevas relaciones. Hoy en día, aquellos/
as jóvenes que formaron y forman parte de estos grupos 
mantienen recuerdos y vivencias muy gratificantes.

Además…

La Asociación de Antiguas Alumnas (AA. SS) se integra 
en el proyecto educativo y se implica en todas las obras 
apostólicas del Centro. Empezaron a preparar sus estatutos 
para formarse como asociación de la mano de la H. Irene 
P. Forman parte de FEAACI. Por su parte, la Asociación 
de Adoradoras comenzó aproximadamente hacia 1942 y los 
primeros escritos datan de 1945. Atendían y visitaban a los 
ancianos y enfermos de los asilos. “Ayudábamos a los gitanos 
en una pequeña escuela y les preparábamos las primeras 
comuniones” comentaba la presidenta en su momento 
(citado en Esclavas del Sagrado Corazón de Jesús, 2009).

Ambas asociaciones siguen colaborando en proyectos 
tanto internacionales (PROACIS) como locales (Cáritas, 
Franciscanos, Preventorio, Proyecto hombre, etc.). Del 
mismo modo, para la formación integral de nuestros 
alumnos/as se promueven este tipo de actividades a través 
de los Grupos ACI y el Voluntariado. Se trata de tareas 
de formación que han demostrado ser muy positivas para 
nuestros jóvenes, pues les ayuda a sensibilizarse y a conocer 
otras realidades a la vez que atienden a los otros. 

Por ejemplo, han ayudado a los niños del Preventorio en sus 
tareas escolares y han compartido tardes con los hombres 
acogidos en Franciscanos y en los pisos tutelados de Proyecto 
Hombre.

En 1997 se inició la Familia ACI, una asociación de laicos/
as con carácter universal, que comparte con las Esclavas el 
carisma de Santa Rafaela María (Foto 349) y que engloba 
a la AA. SS y a las Adoradoras. Posee una estructura de 
organización que la consolida como Familia que fortalece la 
comunión y facilita la comunicación.

Educación

Su continuidad educativa fue provisionalmente en 1947 y la 
autorización definitiva en 1949, según consta en los archivos 
del centro. Más tarde se creó el Patronato Nuestra Señora de 
Lourdes (1959), que dependía del Consejo Escolar Primario 
Esclavas del Sagrado Corazón. Es en 1975 cuando se clasificó 
como colegio de E.G.B. con el funcionamiento de 14 unidades 
hasta el curso 1976/77 (5 de patronato y 9 subvencionadas) 
y en el siguiente curso se ampliaron hasta las 16 unidades 
que establecía la Ley. A partir de curso 1987/88 dejó de ser 
exclusivamente de mujeres y se abrió paso la coeducación. En 
el 92 las 16 unidades pasaron a ser de Educación Primaria y 
dos años después se concedió la ampliación de una unidad 
en el nivel de Educación Preescolar. En 1995 se autorizó la 
apertura y el funcionamiento de la Educación Secundaria 
Obligatoria con 8 unidades y se resolvió la solicitud de 
acceso al régimen de Concierto Educativo.

En cuanto a la Formación Profesional, dependía en sus 
inicios (1973/74) de la Escuela de F.P. de Xàtiva. Más tarde, 
en el curso 1993/94, quedó adscrita al IPF Tirant lo Blanc de 
Gandia (Foto 320). Siempre se ha ajustado a las necesidades 
del mercado de trabajo y muchas empresas han contratado 
a los alumnas/os aquí formados. En el año 2000 se aprobó 
la apertura y el funcionamiento de los Ciclos Formativos de 
Grado Medio de Gestión Administrativa y Comercio.

Y continúan…

La Congregación de Esclavas del Sagrado Corazón de 
Jesús se constituyó como FUNDACIÓN EDUCATIVA 
ACI en 2012, y en 2013 entraron a formar parte de ella 
todas las Esclavas de España. Se integró como Fundación 
canónica erigida por la Conferencia Episcopal Española y la 
Congregación.

Inmersos ya en el siglo XXI el proyecto educativo sigue 
avanzando de la mano de la tecnología y la globalización. 
Para ello, el colegio se ha adherido al proyecto Erasmus+ 
mediante un plan de internacionalización que actúa de forma 
transversal en todas las etapas educativas. En el mismo se 
incluye la formación del profesorado, en el que se realizan 
intercambios con otros profesores y estudiantes europeos, lo 
que les aporta un gran enriquecimiento personal y cultural.

Todo sigue su curso y las Esclavas del Sagrado Corazón de 
Jesús está latente en nuestra sociedad, en nuestro entorno y 
para muchos, en nuestros corazones.
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Fundació Escolàpies – Escolapias Gandia

Escolàpies Gandia, centre innovador, creatiu, pioner en 
projectes pedagògics, tecnològics i plurilingües. Més d’un 
miler d’alumnat, entre un i díhuit anys, donen vida a aquest 
col·legi ubicat al cèntric carrer Sant Rafel de la ciutat ducal. 
Cal tornar la vista enrere per entendre l’essència i compromís 
d’aquest centre educatiu.

Domingo Vayá López

Escolapias Gandia… Historia y presente

Arenys de Mar: Els inicis

En Arenys de Mar (Barcelona), el dia 11 d’octubre de 1799 
naix Paula Montal, filla de Ramon Montal i Vicenta Fornés. 
Va ser la més gran entre els seus cinc germans. Als deu anys 
va sentir el colp dur de la mort del seu pare i, com a germana 
gran, va aprendre el compromís del treball i la responsabilitat. 
Junt a la seua mare va fer front a les necessitats familiars. 

(Foto 352) Façana principal Col·legi Escolàpies
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En l’etapa juvenil col·labora com a catequista i és, en aquest 
moment, quan es desperta en ella la vocació educadora, 
que més tard plasmaria en el seu lema: “Salvar les famílies 
ensenyant a les xiquetes el sant amor a Déu”.

Figueres: Paula, activament compromesa amb l’educació 
de les xiquetes

Transcorre l'any 1829 quan Paula Montal i la seua amiga 
Inés Busquet parteixen cap a Figueres amb un gran ideal i 
escassos mitjans econòmics. Deixen aquell poble de costa 
que les va veure nàixer per dedicar la seua vida a l'educació 
de les xiquetes i la promoció a la dona.

Viatgen a Figueres amb un modest equipatge i quaranta 
reals per posar en marxa la seua obra: educar les xiquetes i 
salvar les famílies. Obrin la primera escola en una xicoteta 
casa. Les xiquetes van arribant a aquella primera escola de 
Figueres. La bona atenció que reben, la dedicació total del 
temps de les seues mestres i l'amor amb què les acullen, són 
la millor difusió de l’obra de Paula i Inés.

Sabadell: Obrint nous horitzons

L’any 1846 es crea la fundació a Sabadell. Aquesta té un 
significat especial, perquè és ací on es va estructurar la 
Congregació de Filles de Maria Escolàpies, en comprometre’s 
amb la seua Professió Religiosa Paula Montal (Foto 353) i les 
seues tres primeres companyes, el 2 de febrer de 1847. Va ser 
en aquesta ciutat on va aconseguir el seu desig d’unir a la 
seua obra l'espiritualitat calassància.

La Congregació s'expandeix, obrint nous horitzons. El 1949 
s'inaugura el Col·legi d'Igualada. El 1850 es va obrir el 
Col·legi de Vendrell. I de nou el mar a la vista, l’any 1852 a El 
Masnou, els espera un altre Col·legi. El dinamisme de Mare 
Paula la fa incansable en la seua actitud de compromís. L'any 

1852 va ser designada com a Mestra de novícies. L'elecció 
d'aquest càrrec té un valor significatiu i transcendent, es 
va dedicar, exclusivament, a la formació de les futures 
Escolàpies al noviciat de Sabadell. L'expansió continua. Al 
març de 1853 s'obri el Col·legi de Girona. Al febrer de 1854 
a Blanes. A Barcelona el 1857 i el mateix any a Sóller.

Olesa de Montserrat: Última etapa de la seua vida

L'any de 1859 va crear la fundació a Olesa de Montserrat. 
Ací va viure els últims trenta anys de la seua vida. Exercia 
la seua Missió entre les xiquetes pobres i les famílies, vivint 
en unió íntima amb Déu. El cor de Mare Paula ja havia 
aconseguit els seus grans anhels: fundacions a diversos llocs 
d'Espanya i l'aprovació definitiva de les Constitucions pel 
Papa Lleó XIII.

El 26 de febrer de 1889, esgotades ja les seues forces físiques, 
la seua ànima va arribar a l'eternitat. Tenia 89 anys i 42 de 
professió.

 

Gandia: Les Escolàpies continuen la seua obra

El 1942, després de la guerra Civil, el Pare Escolapi José Mª 
Blay (Foto 354) es va adonar de la deficiència educativa que 
tenia la nostra ciutat; No hi havia possibilitat que les xiques 
cursaren estudis superiors de Batxillerat. Després de diversos 
intents per esmenar aquesta carència, va contactar amb les 
Escolàpies de València i Alzira, que van acollir la proposta 
amb grat. Proposta que va ser elevada a les superiors de la 
Institució, que després d’entrevistar-se amb autoritats i 
representants de la societat educativa i cultural de Gandia 
decideixen instal·lar-se en ella.

Va ser el 13 d’octubre de 1942 quan arriba a Gandia la 
primera Comunitat d'Escolàpies, obrint la “Casa-Col·legi” 
al número 32 del carrer Sant Francesc de Borja. Allí van 
començar les primeres classes de Primària i Batxillerat, per a 
xiquetes i joves de la ciutat. El curs següent es va fer necessari 
ampliar la “Casa -Col·legi” llogant la casa confrontant.

La tasca per la qual van vindre les Escolàpies es consolida i és 
el moment de prendre una decisió; La Comunitat s’instal·la 
a Gandia de forma definitiva, la qual cosa, comporta la 
necessitat de construcció del “Nou Col·legi”. Les dificultats 
a salvar, especialment les econòmiques, fan que es retarde 
fins al curs 1955-56, la seua inauguració.

Una part de l'actual Col·legi, la façana, el pati central, el 
claustre i les aules que l’envolten, és l’original del construït 
fa quasi 70 anys. Les adaptacions a les normatives vigents, 
l’increment d’alumnes i el transcurs del temps han fet que es 
complete fins a la imatge que ens ofereix hui en dia.(Foto 354) Pare Escolapi José María Blay. 

Arxiu Borja-Monrabal
(Foto 353) Santa Paula Montalt. 
©Wikipedia
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Les Escolàpies basen la seua educació integral en la conjunció 
de tres aspectes: la persona en si mateixa; el grup, pel que 
suposa la relació amb els companys, i com a suport i base, 
la dimensió transcendent. D’aquests principis que la nostra 
fundadora Santa Paula Montal (Foto 353), visionària de la 
igualtat i promotora de la dona, ens va llegar, arranquen 
les característiques bàsiques de la nostra pedagogia, oberta, 
flexible i adaptada a les necessitats actuals, intentant ser una 
resposta i un servei a la dona i a la família, com a espai de 
transformació social.

Innovar per poder donar resposta a les exigències del 
moment.

Línia del temps Escolàpies Gandia:

• 1955-56:  Inauguració del col·legi.

• 1990:   Construcció de l’edifici de l’ESO.

• 1992-94:  Cessió d’infraestructures a la UPV.

• 1996-97:  Inici de l’ESO.

• 2000:   Construcció de l’edifici de Batxillerat.

• 2002-03:  Inici del Batxillerat.

• 2007-08:  Inici del Primer Cicle Educació Infantil.

• 2013:   Segell de Qualitat EFQM + 400.

• 2013-14:  Inici del Batxillerat Artístic.

• 2021-22 : Ultima Comunitat de Religioses Escolàpies 
a Gandia.

• 2021-22:  Projecte VOL (Viure és obrir límits). 
Renovació i innovació pedagògica per a tots els 
Centres de Fundació Escolàpies.

• 2022-23:  Inici de la Formació Professional on line.
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Fundat en 1807, a instàncies de l’ajuntament de Gandia, va 
rebre la donació reial dels edificis de l’antiga Universitat i 
l’església, amb l’hort, a més d’un usdefruit de l’ermita de 
Santa Anna i terres adjacents. La fundació va anar unida a 
un conveni econòmic amb el municipi per tal d’assegurar el 
caràcter públic de l’escola de nivell primari. Ben prompte, 
s’hi completà amb el batxillerat i l’internat. Tot i els 
problemes econòmics, complicats per alguns incompliments 
del conveni fundacional, el col·legi va seguir la seua vida 
escolar amb normalitat, amb alumnat prou estable d’uns 450 

Enric Ferrer Solivares

El Col·legi de l’Escola Pia (1923-2023)

de primària i 55 de batxillerat, a més d’un grup d’interns, 
procedents no sols de la ciutat sinó de la comarca.  

L’evolució del col·legi, des de 1923, va estar sotmesa als 
profunds canvis polítics i socials que, des de la dictadura 
de Primo de Rivera fins al 1939, van marcar decisivament 
la vida del país. Gandia, amb els seus poc més de 12.000 
habitants, no tenia encara desenvolupada l’escola pública i 
els centres religiosos en feien la suplència educativa. El pla 
del ministre Eduardo Callejo (1925) va introduir el mètode 

(Foto 355) Façana principal del Col·legi Escoles Pies
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cíclic, ja estés en moltes escoles i popularitzat pels nombrosos 
textos de l’escolapi de Potries Fernando Garrigós.

La proclamació de la República inicia un canvi total en la 
política educativa. El conveni municipal encara es mantindrà 
durant dos anys. En aplicació de l’article 26 de la Constitució i 
la Llei de Congregacions s’estableix la prohibició als religiosos 
d’exercir l’ensenyança. Una Mútua Escolar, com a entitat 
civil, crea el Col·legi Gomar, amb una primària regentada 
per professorat escolapi, mentre els alumnes de batxillerat 
anaven a l’Institut Elemental, però amb un reforç escolar en 
el col·legi. En el curs 1933-1934 hi havia 535 alumnes. La 
formació religiosa escolar i les celebracions de l’any litúrgic 
en l’església, a més de les Primeres Comunions i algunes 
festes, sempre sense manifestació exterior, van continuar 
amb normalitat. El 25 de març 1936 és desallotjat i tancat el 
col·legi, per orde governativa, amb l’excusa d’evitar que fora 
incendiat. Els escolapis resideixen en una casa particular, 
però en començar la guerra es van dispersar. L’edifici va ser 
convertit en presó política, amb la consegüent destrucció 
del patrimoni artístic, educatiu i religiós. Van ser assassinats 
quatre escolapis.

Al final de la guerra, en abril de 1939, en l’edifici va 
continuar la presó política, ara dels vençuts. Un acord amb 
l’ajuntament va fer possible la cessió d’aules en el clausurat 
Institut fins al 1942, en ser traslladats els presos a una altra 
penitenciaria. A poc a poc va desaparèixer definitivament el 
conveni econòmic fundacional amb l’ajuntament i el col·legi 
es va convertir en centre privat, però amb algunes classes de 
gratuïts i una dotació de beques. En el nou Estat no es va 
finançar l’ensenyament ni tan sols dels declarats benèfico-
docents, com l’Escola Pia. La impregnació ideològica del 
Règim va ser escassa perquè el col·legi tenia un ampli ventall 
d’integració de l’alumnat en grups religiosos i apostòlics i 
activitats extraescolars.  

El període de postguerra va significar un extens programa 
de restauració, tant de l’edifici escolar i l’església, com de 
la formació religiosa, educativa i cultural, amb iniciatives 
ben interessants com la música, el teatre, el deport, recitals 
poètics i conferències, com la de Lluís Pericot sobre la cova 
del Parpalló.

Els plans d’estudi van anar marcant l’organització escolar: 
Pla de Batxillerat (examen d’Estat) de 1938; el Pla de 
Secundària de 1953, amb els batxillerats elemental i superior 
i les corresponents revàlides per a l’obtenció del títol. Aquest 
pla, reformat en 1957, va introduir la important novetat 
d’un curs preparatori als estudis universitaris. Una Llei 
d’Ensenyança Primària, de 1945, va refer-la profundament. 
En 1970 la Llei General d’Educació va promoure la gran 
expansió educativa del país amb l’Ensenyança General 
Bàsica i el Batxillerat Unificat Polivalent, amb el Curs 
d’Orientació Universitària. El col·legi no va seguir amb el 
Batxillerat, clausurat en 1976. La legislació educativa no 

va contemplar en la pràctica el finançament del període 
obligatori d’ensenyament, de tal manera que va introduir 
unes subvencions parcials i l’obligatorietat de l’aportació 
econòmica de les famílies.

En aquest període van introduint-se noves aportacions 
educatives i religioses: campaments de grups de Juniors 
i Scouts, introducció del valencià en la litúrgia i en 
l’ensenyança (1971), el Gabinet d’Orientació Psicotècnica 
(1973), Cinema escolar, Cine-Club, revista Ruta, Associació 
de Pares de Família (estatuts aprovats en 1966), Club 
Gaudeamus mixt per a la formació humana i cristiana dels 
jòvens, construcció d’un camp de futbol a Santa Anna, entre 
altres iniciatives. En el curs 1969-1970 s’aconseguí el màxim 
històric d’alumnat en arribar a 1.142. La construcció d’un 
nou edifici de Primària va augmentar la capacitat i qualitat 
educativa (1970).

La transició a la democràcia i l’aprovació de la Constitució 
de 1978 van obrir una etapa molt diferent del que s’ha 
havia viscut fins ara. L’estabilitat i consolidació del col·legi 
s’ha anat fent des de diversos àmbits. L’espai físic, amb un 
nou centre Primària, contrastava amb els problemes de 
l’antic edifici, declarat monument històric-artístic d’interés 
local en 1976. Des de 1991, amb la creació de la Fundació 
Leandro Calvo per l’Escola Pia i l’Ajuntament, ha permés la 
restauració de l’edifici amb ajuda europea i la disponibilitat 
d’unes instal·lacions compartides pel col·legi de l’Escola Pia, 
la UNED (des de 1987), l’Escola de Formació d’Adults i 
altres usos.

Les huit lleis educatives aprovades des de 1980, amb les 
seues contradiccions, han introduït nous plans d’estudi, 
concerts econòmics, consells escolars per a la gestió 
general dels centres sostinguts amb fons públics, a més de 
la legislació procedent de la Generalitat Valenciana. En 
aquest marc s’ha aconseguit la classificació definitiva de la 
Primària i l’Ensenyament Secundari Obligatori (1998), la 
reintroducció del Batxillerat, aprovat oficialment (1989), la 
coeducació (1984), la incorporació del valencià en el sistema 
educatiu des de 1991, introducció del Sistema de Gestió de 
la Qualitat (2005) i la generalització de les noves tecnologies 
en el sistema escolar . El dirigisme oficial no ha permés 
els avanços que s’esperava dels moviments de renovació 
pedagògica, però ha deixat un cert marge de creativitat als 
centres i obligat, en el marc d’una oferta educativa molt 
diversa, a precisar la identitat del col·legi, obra de l’Església 
i de l’Escola Pia, mitjançant documents com el Caràcter 
Propi o Ideari, el Reglament de Règim Interior i el Marc 
Pedagògic de Referència, entre altres.

El professorat ha anat assumint presència en la gestió del 
col·legi, sobretot en la direcció i gestió escolar, des de 1989. 
La seua formació permanent assegura una més gran eficiència 
didàctica i una atenció més intensa al desenvolupament 
personal dels alumnes, en relació constant dels tutors amb 
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el Departament d’Orientació. La presència dels pares en 
l’acció educativa, tant de forma orgànica en el Consell 
Escolar i l’Associació de Pares i Mares, com en el seguiment 
proporcionat pels contactes personals i les plataformes de 
comunicació, han permés una notable fluïdesa en el tracte 
dels problemes propis dels alumnes en les diverses etapes de 
la seua formació.

La centralitat de l’atenció a l’alumne s’ha basat en el respecte 
i acollida de la seua diversitat, també religiosa i cultural. 
Iniciatives com la introducció d’algun grup de formació 
adaptada, l’acompanyament personal, la consulta amb els 
professors i tutors, amb presència o no dels pares, ha creat 
un clima propici a l’entesa i a la solució dels problemes des 
d’una actitud de diàleg. Des de fa anys, sobretot des de la 
implantació de la Llei Orgànica d’Ordenació General del Sis 
tema Educatiu d’Espanya (LOGSE), el nombre d’alumnes 
s’ha estabilitzar en uns 900, repartits en Educació Infantil, 
Primària, Educació Secundària Obligatòria i Batxillerat. 
L’obertura a la complexa realitat del món actual s’ha potenciat 
amb contactes internacionals, preferentment en anglés i 
francès, de tal manera que participa en el programa Erasmus+ 
i té el Batxillerat at Dual, equivalent a la High School. El 
col·legi, a més, col·labora amb el sistema universitari en 
l’acollida d’alumnes en pràctiques. Les relacions amb les 
entitats eclesials i cíviques han propiciat un enriquiment 
de l’acció educativa i cultural. L’atenció a l’alumnat en el 
menjador i en les activitats complementàries (esports, cor 
i Escola de Música i Dansa, entre altres) han completat la 
formació, a més d’obrir noves perspectives d’aprenentatge.

En el context de la restauració de l’antic edifici, també s’ha 
actuat sobre l’església i el seu patrimoni artístic. L’acció 
pastoral i litúrgica té el seu lloc preferent en l’església i en 
els oratoris que s’han instal·lat en tots els nivells educatius i 
compta amb l’actuació de la comunitat religiosa escolàpia i la 
coordinació del Departament de Pastoral. El caràcter catòlic 
del col·legi, a més de la Formació Religiosa acadèmica, té 
un marc de referència en els plans pastorals aprovats, que 
van des de la pregària del matí, a la pràctica de l’Oració 
Contínua, la catequesis de preparació a la Primera Comunió 
i la Confirmació, les convivències o recessos espirituals, els 
grups Hinnení (1992) o l’actual Moviment Calassanç i les 
celebracions pròpies de l’any litúrgic, sobretot d’Advent-
Nadal, Quaresma i Pasqua. La participació de pares i mares, 
professorat,  personal no docent i catequistes en grups i 
celebracions, des de la llibertat, aporten una presència adulta 
en la formació cristiana dels alumnes. L’acció social, amb 
un departament específic, contribueix a la formació dels 
alumnes en la sensibilització dels problemes actuals de tot 
tipus i animen a col·laborar en iniciatives ocasionals, com 
són les campanyes i a conèixer directament la realitat de 
tantes situacions difícils.

La llarga història del col·legi de l’Escola Pia, provat en 
tantes circumstàncies adverses,  permet mirar el futur amb 
esperança i poder seguir oferint la seua proposta educativa i 
cristiana a les generacions futures, en un fecund diàleg entre 
la Fe i la Cultura, d’acord amb l’esperit de sant Josep de 
Calassanç, fundador de l’orde de l’Escola Pia en 1617, en 
Roma, i actualment present en més de quaranta països.
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aleshores. També aconseguix l’autorització per a ubicar la 
Barraca-Local Social també al port (Foto 357), a la part 
nord, i front per front a la torre del rellotge.

La natació és també, molt probablement, el primer esport 
que, a Gandia, incorpora a la dona a la seua pràctica, ja des 
del seu inici al 1933. A l’octubre d’aquell any es fa la primera 
Assemblea, on es nomenat Damián Català com a President.

Es gran l’entusiasme que es viu en aquells moments, com 
queda reflectit en la entrevista que se li fa a Damián per a la 
revista “Rutas” al 1934: “…Al cabo de un mes de la fundación 
éramos 85 socios y en la actualidad somos 342… La piscina 
del Club será una realidad… antes de fin de año estarán 
adquiridos los terrenos…”

L’entusiasme era gran, però no s’aconseguiren els desitjos 
en el tema de la piscina. Tema este que ha passat a ser un 
mal endèmic de la natació gandiana. Recordem, al respecte, 
que no es construix a Gandia una piscina pública fins a ben 
avançada la dècada dels 80, i hui encara es troba a faltar la 

La natació a Gandia, com a esport competitiu, no apareix 
fins als anys 30 del passat segle. Concretament a juliol del 
1933 es constituïx oficialment el Club Natación y Sports, per 
un grup de gandians, aleshores estudiants a l’Universitat de 
Barcelona, encapçalats per Damián Català (Foto 356).

Abans, però, el 26 de juliol del 1931, es va celebrar la “1ª 
Travesía al Puerto de Gandía”, patrocinada pel C.D.Gandía, 
i organitzada i dirigida pels joves que, després, formarien el 
club.

Com el seu propi nom indica, la activitat d’aquell Club 
no es limitava a la pràctica de la natació. Davant la quasi 
exclusivitat del futbol com a esport de l’època a Gandia, el 
Club tracta d’omplir el buit existent, fomentant la pràctica 
d’altres esports com l’atletisme, la boxa o el bàsquet.

Pel que fa referència a la natació, el Club aconseguix el 
permís per a nadar en el port, absolutament prohibit fins 

Xavier Merí Ramón

La natació a Gandia

(Foto 356) Damià Català Sanmartín, president del Club Natación y Sports. Dècada dels 
anys 30. Acompanyat pels nedadors Vicente Sanjuan i Roberto Selfa i baix d’ell, José Angel i 
Vicente Sanfélix

(Foto 357) Barraca Social instal·lada en el port en la part nord, i front per front a la torre del 
rellotge. Any 1934
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piscina de dimensions olímpiques (50 m.) tan necessària per 
a la adequada preparació dels nadadors.

La manca de la piscina va obligar a fer els entrenaments 
al port, fins que es va trobar una bassa que va substituir, 
d’alguna manera, a la anhelada piscina. Era una bassa de rec 
de 20 x 20 metres, situada a l’Ereta de Carbó. En posteriors 
etapes de la natació gandiana, com anirem veient, també les 
instal·lacions privades han cobert l’immens buit existent al 
respecte.

Els nadadors gandians participen en nombrosos Campionats 
i Travessies. Els seus èxits fa que siguen convidats a participar 
en la “Olimpíada Popular de Barcelona”, al juliol de 1936. 
Es desplacen el 17 de juliol, trobant-se a l’endemà amb tot 
l’aldarull produït per l’alçament militar. Després d’una 
angoixosa setmana a Barcelona, aconseguixen tornar a casa. 
Ja rés seria com abans.

La guerra civil va produir en la natació gandiana el mateix 
efecte que en tota la societat espanyola: drames, separacions i 
tragèdies personals i familiars. Alguns components de l’equip 
varen morir en la confrontació. Altres desaparegueren. Uns 
més varen ser empresonats, entre ells el cap de la natació a 
Gandia, Damián Catalá (Foto 356). Condemnat a mort i 
després indultat, es va exiliar a França, d’on no va tornar 
fins al 1972.

Mentre tant, a la ciutat, l’arrelament de la natació era tan gran 
que, en plena confrontació, es va començar la construcció 
d’una piscina de 50 metres als jardins del Palau Ducal, on 
hui està la plaça del Tirant. Probablement els terrenys havien 
estat confiscats als jesuïtes i, en tornar als seus propietaris, 
es va tapar el forat i es va fer un camp de futbol. L’anhelada 
piscina quedava, de bell nou, sense arribar.

A la fi de la guerra civil tenim a Gandia un equip de natació 
desfet, i al seu cap, Damián Català, empresonat. I es ací on 
sorgix la figura de José Mª Angel Pitet (Foto 386), qui tracta 
de reorganitzar el Club ajuntant als nadadors sobrevivents 
amb nous elements jovenívols. La reorganització del Club 
Natación y Sports, però, es prohibix. “El Club no se puede 
reorganizar porque es de tendencia roja”, digueren les autoritats 
franquistes. Això, no obstant, els nadadors continuen les seues 
activitats a la bassa de l’Ereta de Carbó sense adscripció a cap 
Club i, per a evitar problemes, representant en els diferents 
campionats, unes vegades al Frente de Juventudes, altres a 
Educación y Descanso, i unes altres simplement a Gandia. 
El major èxit d’esta època l’aconseguix Rafael Martínez (Foto 
358) al 1940, proclamant-se Campió d’Espanya infantil a la 
prova de 100 esquena (Foto 358).

La natació gandiana però, i degut fonamentalment a la 
inexistència d’un Club com a tal, va decaient a poc a poc, 
fins quasi desaparèixer a principis dels 50.

Al 1961, després d’un llarg parèntesi, un grup de joves, 
desitjosos de practicar la natació, contacten amb Pitet per a 
que els dirigisca. Superant antigues experiències decebedores, 
Pitet, per a qui la natació es part fonamental de la seua vida, 
no pot negar-se, començant així una nova etapa en la natació 
gandiana, ja sense solució de continuïtat fins aleshores. 

Al reduït grup inicial van afegint-se nous components, tant 
en la part esportiva com en la dirigent, creant-se oficialment 
el Club Natación Gandía als inicis del 1962 (Foto 359). La 
sempiterna manca de la piscina es va cobrir, com ja hem dit 
abans, per l’iniciativa privada. Els propietaris del Camping 
Caudeli, situat a 5 km. de Gandia, feren una piscina 
reglamentaria de 33’33 m. i cediren el seu ús al Club. A ella, 
desplaçant-se la majoria en un arriscat autoestop, van acudir 

(Foto 359) Club Natació Gandia. Any 1965-66. Piscina Vedri de Valencia. Equip masculí, 
d’esquerra a dreta: Isidre Peiro, Xavier Merí, Pasqual Molina, Jose Julio Jimenez, Enrique 
Melo, Salvador Moragues, Vicent Aparisi i Pepe Angel. Equip Femení: Alicia Peiro, Maria 
Eugenia Mascarell, Maria Rosario Pelayo, Rosa Maria Merí i Pepita Crespo. ©Finezas

(Foto 358) Club Natacion y Sports. Inicis dels anys 40. Fila superior, d’esquerre a dreta: Vi-
cente Gimeno, José Quiles, Maruja Espí, José Martinez, Ramón Santiago i Manolo Ferrando, 
Segona fila: Teodoro Momparler, Emilio Ferrer, José Maria Àngel “Pitet”, Rafael Martínez i 
Luis Moreno. Asseguts: Roberto Martinez, José Bertó, Lolita Espí, Alfredo Martínez i Paco Espí
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a entrenar-se els nadadors 
gandians al llarg dels estius 
d’uns quants anys.

Pel migdia s’entrenava al 
port, on novament es va ins-
tal·lar una Barraca Social al 
mateix lloc de la primitiva 
del Natación y Sports. Tam-
bé l’escut del nou Club fou 
una rèplica de l’originari.

La continuïtat en els entre-
naments i l’existència d’una 
piscina en condicions (en-
cara que fora d’abril a oc-
tubre) prompte va produir 
els seus fruits, i els nada-
dors començaren a obtindre 
llocs capdavanters als dife-
rents campionats i travessies. 
L’eclosió culmina amb l’apa-

rició d’una gran figura, Enrique Melo Ramón (Foto 360), 
que arrasa tots els rècords de la natació valenciana i porta el 
nom de Gandia fins on mai havia arribat, formant part de la 
Selecció Espanyola en nombroses ocasions i culminant amb 
la seua presència en els Jocs Olímpics de 1972 a Munich, on 
va ser finalista amb l’equip espanyol de relleus 4 x 100 m. 
lliures. En esta final va coincidir amb el mític Mark Spitz, 
proclamat allí com el millor nadador de tots els temps.

Mentre tant, a Gandia, s’havien produït divergències 
(fonamentalment degudes a les relacions amb el Club 
Náutico i la utilització de la seua piscina) que culminen amb 
la segregació i aparició d’un altre Club, el Natación OJE 
Gandía, que comença les seues activitats a Juliol del 1970. 
Els dos Clubs continuen en paral·lel les seues activitats a la 
primera meitat de la dècada dels 70 sense resultats massa 
significatius.

(Foto 360) Enrique Melo Ramón. Participà       
en els Jocs Olimpics de 1972 a Munic

A la tardor del 1975 es produix un fet que marcarà un abans 
i un després en la natació gandiana. S’inaugura la primera 
piscina coberta a Gandia. També és l’iniciativa privada 
la qui ompli el buit, construint la desitjada piscina al pati 
interior d’una finca al Passeig, molt a prop de l’Hospital. 
El bot de qualitat és notabilíssim i, en pocs anys, la natació 
gandiana es situa al millor nivell valencià i comença, de bell 
nou a tindre nom a tota Espanya. Es produix també la fusió 
del dos Clubs existents, i al desembre del 1976 naix el nou 
Club Natació i Esports Gandia, que adopta eixe nom en 
homenatge als fundadors de la natació gandiana. 

A mitjans dels 80, per fi, veu la llum la piscina coberta del 
Poliesportiu Municipal. Amb ella s’aconseguix la tranquil·litat 
i seguretat de futur que amb una instal·lació privada sempre 
podia perillar. El nivell creix amb molta rapidesa i apareix 
una nova figura, Ramón Camallonga (Foto 361), que situa 
novament el nom de Gandia en el més alt, amb nombrosos 
rècords d’Espanya, títols de Campió i presències a la Selecció 
Espanyola. Sempre en les seues proves més significatives, 50 
i 100 metres braça. Amb ell, el nom de Gandia està present 
a dos Jocs Olímpics, Seul 1988 i Barcelona 1992.

Des de llavors, la natació a Gandia continua creixent. La 
presència de nadadors gandians en tots els Campionats 
d’Espanya es constant, ocupant en moltes ocasions llocs 
capdavanters. I, ja al segle XXI, Lydia Morant (Foto 362) ha 
dut el nom de Gandia novament per tot el món, inclosos dos 
nous Jocs Olímpics, Pekín 2008 i Londres 2012.

Pot ser cap altre esport ha donat a Gandia els noms i els èxits 
que ens han donat els nadadors. Segur que continuarà en el 
futur.

(Foto 361) Ramón Camallonga Navarro. Participà en els Jocs Olimpics de Seul el 1988 i en 
els Jocs Olimpics de Barcelona l'any 1992.

(Foto 362) Lydia Morant Varó. Participà en els Jocs Olimpics de Pekin el 2008 i en els de 
Londres de l'any 2012.
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su propietario Luis Santonja y que fueron inaugurados 
en noviembre de 1922 en un partido en el que el equipo 
gandiense perdió por 1 a 4 ante el Diana FC.

La afición por el fútbol no era muy copiosa, pero a pesar de 
ello se creó un himno con música de Francisco Romaguera 
y letra de Ligorio Ferrer (Foto 499). La música y el fútbol 
empezaban así un camino que nos llevará hasta el himno 
deportivo del CF Gandia obra de Miguel Villar en la década 
de los 80. Un himno que el mismo compositor en una 
entrevista decía que cuando sonaba, el equipo ganaba “y 
por eso logró el ascenso de categoría” –refiriéndose al primer 
ascenso a la 2ªB–.

El éxito social que iba tomando el fútbol hizo que unos 
meses después, en enero de 1923, se constituyera una nueva 
sociedad deportiva, también con terminología inglesa, 
Gandia Sporting Club, al frente de la cual estaba Andrés 
Ferrer. Un equipo que lucía camiseta roja y blanca, y pantalón 
blanco. Y con este equipo aparece un segundo terreno de 
juego situado junto al colegio de las Esclavas inaugurado a 
finales de ese mismo mes. Casi al mismo tiempo, en el Grau 
nacía otra formación denominada Náutico FC.

Tanto el terreno de juego de Legionario Bernabeu como 
el localizado junto a las Esclavas se tiene constancia que 
existieron entre 1921 y 1925. Con el paso del tiempo, Gandia 
fue ensanchándose lo que obligó a que dichos solares fueran 
utilizados para su desarrollo urbanístico. El sentimiento 
de pertenencia a unos colores determinados era débil y los 
aficionados de ambos clubes fueron desanimándose hasta 
el punto de que en 1927 ambas sociedades deportivas 
desaparecieron a nivel oficial, un lustro después de la eclosión 
del fútbol en la ciudad. No obstante, cualquier espacio de la 
ciudad era bueno para levantar unas porterías y practicar 
este deporte de forma espontánea. Es durante este período 
cuando surgen una serie de terrenos, unos más improvisados 

Prácticamente medio siglo después del nacimiento del fútbol 
moderno en Inglaterra y, tres años después del nacimiento 
del Valencia FC en el campo de Algirós, Gandia registra 
los primeros escarceos futbolísticos predecesores del 
nacimiento del CF Gandia, referente balompédico de la 
ciudad y comarca. Aunque este no se fundó hasta finales de 
1946, durante dos largas décadas ya existía una afición por 
la práctica del fútbol siempre ligada a un terreno de juego 
donde practicarlo.

Así, el primer referente futbolístico de la ciudad lo 
encontramos en 1922 y desde entonces hasta la llegada 
del mítico Estadio Guillermo Olagüe en 1967, Gandia ha 
conocido numerosos rectángulos de juego oficiales, además 
de muchos otros que surgieron de forma espontánea, y otros 
tantos equipos organizados, al margen de las numerosas 
peñas que existieron.

La llegada del fútbol a tierras valencianas se produjo 
en la primera década del siglo XX, en concreto en 1909, 
coincidiendo con el partido de exhibición que se celebró 
en Valencia con motivo de la Exposición Regional. Este 
evento va a marcar el inicio de la historia de muchos clubs 
valencianos, entre ellos Lo Rat Penat, el Gimnástico de 
Valencia, el Burjassot –club decano de la Comunidad 
Valenciana– e incluso el Valencia FC que nacerá en 1919.

En este mismo contexto, aunque un poco más tarde, se 
producen los primeros movimientos futbolísticos en Gandia. 
Así, en 1922 encontramos el primer referente; el Gandia 
Football Club, presidido por Miguel Pastor y apadrinado 
por el alcalde de la ciudad, Vicente Ros (Foto 43), y cuya 
equipación era camiseta dorada y pantalón azul. Coincide 
con la creación de este equipo la construcción del primer 
terreno de juego al final de la calle Legionario Bernabeu 
junto a la plaza de toros; lo que hoy en día sería el colegio 
público San Francisco de Borja. Unos terrenos cedidos por 

Joan Estornell Cremades

Un siglo de fútbol en Gandia
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que otros, entre los que se hallaban las eras de Santa Ana, 
Carbó y Just, así como la antigua balsa de Vivanco, que 
todavía hoy en día conserva su emplazamiento en el camino 
de la Torre dels Pares. Una balsa que hizo construir Antonio 
Vivanco en el siglo XVIII para regar aquellas tierras de 
secano que convirtió en huertas. Durante varias décadas este 
recinto delimitado y de reducidas dimensiones, en el que 
dos piedras servían para marcar las porterías, cumplió como 
terreno de juego. No obstante, su ubicación en las afueras 
tanto de este como de otros campos improvisados, frenó la 
expansión futbolística en la ciudad.

También en esa época se tiene constancia de la existencia de 
otro espacio para la práctica del fútbol, más formal, como 
era el patio del colegio de las Escuelas Pías en el que jugaban 
los alumnos del colegio, además de otros equipos de carácter 
local. Este, si bien es cierto estaba muy bien situado, no tenía 
mucha capacidad para los aficionados, lo que también frenó 
la evolución del fútbol.

A finales de los años 20, uno de los equipos mejor organizados 
que existían en la ciudad fue la Peña Azulgrana, formada 
por un grupo de amigos entre los que se encontraban Pastor, 
Miret, Giner, Ribera, Payá y Pellicer, entre otros. Este nuevo 
equipo pretendía sentar las bases del fútbol en la ciudad 
y para ello necesitó un terreno de juego. Situado entre lo 
que hoy es la avinguda del Raval y la calle Algepseria se 
encontraba el campo de Les Ambrosies que se inauguró en 
marzo de 1930. Allí jugarían también otras peñas como la 
Merengue, de máxima rivalidad con la Azulgrana.

Para entonces, la liga nacional de fútbol ya había iniciado 
su historia. Pitus Prat, jugador del Español de Barcelona 
marcaba el primer gol en una competición de la que 
tomaron parte diez equipos, entre los que se encontraban el 
FC Barcelona y el Madrid FC (precursor del Real Madrid), 
anotándose la primera liga la 28/29. El conjunto azulgrana 
cedería el título en las dos temporadas siguientes al Athletic 
Club de Bilbao.

Al nacimiento de Les Ambrosies le siguió otro campo de 
fútbol: El Cèntim, de superiores dimensiones y emplazado 
en el Grau. En Les Ambrosies también acostumbraba a 
jugar el Marino, pero la gran rivalidad existente con la Peña 
Azulgrana provocó la creación de otro conjunto grauero, el 
CD Mediterráneo. Precisamente este será el que llevará a 
cabo la habilitación del nuevo terreno de juego del Cèntim 
inaugurado en mayo de 1930.

La pasión por el fútbol que se experimentaba a nivel 
nacional se extendía por toda la geografía, y la vorágine 
del fútbol parecía tomar la ciudad. Al grupo de deportistas 
del Azulgrana se le unió otro grupo de amantes de este 
deporte dando lugar al nacimiento, el 1 de mayo de 1930, 
del Club Deportivo Gandia, cuya sede estaba en el bar San 
Sebastián, y presidido por un Juan José Bernabeu –que años 

después ostentará el cargo de presidente del CF Gandia–, un 
auténtico precursor del fútbol local.

Casi de forma inmediata surgió la necesidad de buscar 
un nuevo solar que ofreciera ciertas comodidades a los 
aficionados. El 1 de julio de 1930, Juan José Bernabeu, junto 
a Ricardo del Cerro, Andrés Merí (Foto 373) y Melchor 
Escrivá firmaban el contrato de arrendamiento del nuevo 
campo de fútbol, El Serpis, con los propietarios entre los que 
se encontraba Francisco Tomás. Un nuevo recinto deportivo 
situado junto al cauce del río, con entrada por el puente viejo 
de Oliva y situado muy cerca del vetusto Les Ambrosies. 
Su arrendamiento se cifró en 3.100 pesetas anuales y estuvo 
en funcionamiento hasta el inicio de la Guerra Civil. Este 
iba a ser el primer terreno de juego testigo de una brillante 
época del fútbol en la ciudad. Su inauguración fue un 10 de 
agosto con la celebración de un campeonato de peñas locales 
entre las que figuraban el Sporting Club, la Azulgrana, el 
Merengue, el Hércules, la Unión Levantina, el Serpis y el 
Gimnástico, entre otras. Un campeonato que se disputó con 
el objetivo de seleccionar jugadores para el CD Gandia, un 
equipo que solía vestir todo de blanco. En este campo el CD 
Gandia viviría grandes campañas y hasta en dos ocasiones 
recibiría la visita del FC Barcelona.

El Serpis se llenaba de aficionados que además de apoyar a su 
equipo sentían también otros colores de equipos de primera 
división. La liga cumplía su sexto aniversario. Después de las 
dos últimas ligas conseguidas por el Madrid FC, el Athletic 
Club de Bilbao se reencontraba con el título liguero con el 
mítico Gorostiza al frente, que lograba marcar 14 tantos, 
aunque el máximo goleador del equipo fue Iraragorri con 
17 dianas. Por su parte, el Valencia FC lograba el ascenso a 
primera división en la temporada 30/31 cerrando su primera 
campaña en la séptima posición a 13 puntos del campeón de 
liga, el Madrid FC.

En 1933 Ricardo del Cerro era elegido presidente del 
CD Gandia, y Miguel Vercher, secretario. Este último se 
convirtió en el primer comentarista deportivo de la ciudad 
publicando sus crónicas en la Revista de Gandia. 

El CD Gandia, el primer gran referente del fútbol de la 
ciudad, se estrenaba en una competición de carácter regional 
que se celebraba desde 1915, como era el Campeonato 
Regional que enfrentaba a conjuntos de las tres provincias 
valencianas. Aquel CD Gandia quedó encuadrado en uno 
de los dos grupos de la Segunda Regional. La primera 
temporada con carácter oficial del fútbol gandiense dejaría 
un buen sabor de boca, pues lograría disputar la promoción 
de ascenso a la primera Regional, aunque poco pudo hacer 
ante equipos de mayor experiencia en la categoría como 
Burjassot, Burriana, At. Torrent, La Plana de Castellón y 
Nules.
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En la campaña 34/35, la penúltima de la II República, el 
CD Gandia conseguía la primera gran alegría al anotarse el 
campeonato. El título obtenido le daba acceso a la promoción 
de ascenso a la primera Regional, aunque finalmente no 
hizo falta disputarla, ya que tras la reestructuración de la 
categoría los cuatro primeros clasificados –Gandia, Xàtiva, 
Alzira y Alcoyano– ascendieron directamente.

La temporada 35/36, la última antes del paréntesis forzado 
por la contienda nacional y primera en la nueva categoría, 
resultaría negativa para los intereses de un CD Gandia que 
solo fue capaz de sumar seis puntos sufriendo el descenso. 
Tampoco cuajaría una buena temporada el Valencia FC, que 
se conformaba con una discreta octava posición en la tabla, 
mientras que el Athletic Club de Bilbao lograba su cuarta 
liga en la última jornada.

En el verano de 1936 estallaba la Guerra Civil y el 
Campeonato Regional era suspendido. Tras la obligada 
pausa, el fútbol volvió, pero con cambios. Durante el litigio 

había desaparecido el campo de El Serpis, lo que obligó en 
cierto modo a que se habilitara para la práctica del fútbol un 
huerto del Palacio Ducal, propiedad de los padres Jesuitas, 
en el que el bando republicano había pretendido construir 
una piscina (Foto 363). 

Después de rellenar el boquete abierto y adecentarlo para 
la práctica del fútbol, pasaba a convertirse en el campo de 
fútbol Ducal situado en lo que hoy en día es la plaça del 
Tirant–, cuya entrada estaba enfrente del anterior campo de 
El Serpis. Se inauguró en 1940 (Foto 364) con el partido 
que jugaron el nuevo equipo, el AD Gandia (Agrupación 
Deportiva Gandia), equipo que jugaba de blanco, formado 
en las Congregaciones Marianas del Palacio Ducal y que 
existirá hasta 1942, y el Valencia CF. Pero las necesidades 
de la Compañía de Jesús, incrementadas al establecer el 
terceronato de sus nuevos religiosos, impidió que este campo 
siguiera abierto al público, quedando de nuevo en pausa el 
fútbol en la ciudad.

La liga española también había recobrado su pulso tras el 
parón por la Guerra Civil. La competición se reanudaba con 
el título del Athletic-Aviación (precursor del At. Madrid) en 
la temporada 39/40 y con algunas imposiciones del nuevo 
régimen, como fue la castellanización del nombre de los 
equipos. En ese período de tiempo y hasta que en Gandia 
se volviera a practicar el fútbol de forma oficial, llegaría el 
primer título del Valencia FC en la temporada 41/42 con 
Mundo, autor de 27 goles y pichichi de la temporada.

Tras la Guerra Civil de nuevo los padres escolapios con 
su gran afición al fútbol desarrollan un papel primordial 
en su impulso en la ciudad. Como ya hicieran antes de la 
Guerra Civil, ofrecieron momentáneamente un espacio para 
la práctica del fútbol. Al abrirse la calle San Francisco de 
Borja, el huerto-jardín que tenían junto al colegio quedaba 
dividido por la nueva calle y decidieron darle una nueva 
función. Precisamente en este campo de tierra, que no 
reunía las dimensiones mínimas para jugar, los aficionados 
a este deporte volvieron a reencontrarse con el balón. Fue 
en este nuevo patio de recreo donde jugó, en los años 40, 
la Peña Deportiva Unión Levantina. Se trataba del equipo 
más serio, tras la desaparición del federado AD Gandia en 
1942. En él jugaron futbolistas como Ramonet, Valencianet 
y Canet, entre otros, que cinco años después, acabarían 
militando en el CF Gandia. Mientras todo esto sucede en 
el campo de las EEPP, en el barrio marítimo el CD Marina 
daba sus primeros escarceos en el campo de La Higuera.

El fútbol va recuperándose en la ciudad y todo hace 
presagiar la recuperación de este deporte de forma definitiva. 
Así en la temporada 42/43 el Frente de Juventudes lograba 
proclamarse campeón provincial, contando entre sus filas 
con muchos y buenos jugadores como los Pifarre, Julio, 
Paloma, Sento, López, Martí, Mañó, Juan, Rialles, Alfonset 
y Melo. Jugaban en un solar pequeño que se hallaba junto a 
su sede, lindando con el instituto Ausiàs March. Este va a ser 

(Foto 363) Forat fet durant la República en l’hort dels Jesuïtes per a la construcció d’una pis-
cina, la qual, finalment, no es va fer. El buit es va reomplir per a fer el camp de futbol Ducal. 
Arxiu Borja-Monrabal

(Foto 364) Inauguració, amb benedicció religiosa, del Camp DUCAL. Any 1940
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un terreno de juego clave para la consolidación del fútbol. 
Allí, acabaría jugando, años después el CF Gandia.

El 20 de diciembre de 1946 se constituía oficialmente el 
actual CF Gandia, bajo la presidencia de Andrés Merí (Foto 
373), en el transcurso de una reunión celebrada en la planta 
superior del bar Rialto, situado entre la Farmacia del Paseo y 
lo que era la tienda Ausias, en una noche con lluvia y viento 
típica de invierno. No obstante, no ingresaría en la Federación 
Valenciana de Fútbol hasta el 26 de febrero de 1947. Para 
entonces, ya se disponía de un nuevo rectángulo de juego 
ubicado junto al cine Deportes y la redacción del periódico 
Deportes, situado junto al Instituto Ausiàs March –en lo 
que hasta hace poco era el bar Gol–. El Bulevar (Foto 365)
era un campo de fútbol semivallado que tomaba prestadas 
las sillas del cine –que años después acabaría adoptando su 
nombre– para los partidos y que una vez finalizados estos 
se convertía en un auténtico solar. Allí jugó el CF Gandia 
su primer partido un 6 de abril de 1947 contra el Mercurio 
de Algemesí, primera jornada de la Copa Consolación. Y 
lo hizo con victoria por 7 a 1 con tres tantos de Manolo, 
otros dos de Miñana y de Melo, y otro de Castellá. El CF 
Gandia terminaría tercero por detrás del CD Alcoyano y 
UD Mercurio, primero y segundo respectivamente.

En el Bulevar jugó también el recién recuperado AD Gandia 
–precursor del CF Gandia– entrenado por Ramón Martínez, 
cuya sede estaba en la calle Pablo Iglesias, 11. Este equipo 
estaba compuesto por muchos jugadores del CD Atómico, 
otro de los equipos que existieron en la ciudad tras la Guerra 
Civil. En este campo se disputarían los primeros torneos 
de índole local. Más tarde albergaría algún campeonato 
comarcal, en el que junto al AD Gandia, tomó parte el Jávea, 
Benisa, Pego y Denia, proclamándose el conjunto gandiense 
campeón de liga, aunque nunca recibiría la copa debido al 
carácter informal que tuvo la competición.

Se consolidaba por tanto el fútbol en la ciudad. Al mismo 
tiempo que el Valencia FC lograba su tercer título de liga. 
El CF Gandia, por su parte, tomó prestado el equipaje del 
Frente de Juventudes, camiseta marrón, pantalón blanco y 

medias negras. Aunque no tardaría mucho en coser su propia 
equipación formada por camiseta blanquiazul, pantalón 
azul y medias negras, primero, y blanquiazules, después. 
El escudo del club fue diseñado por el propio presidente 
Andrés Merí (Foto 373), pero no se luciría en la camiseta 
hasta principios de los años 50.

Hasta el 27 de julio de 1947, el Bulevar permaneció activo. 
El último partido que albergó el recinto deportivo del Paseo 
Dr. Luis Belda fue entre el CF Gandia y el Contestano, 
con victoria local por 3 a 2. Con una afición volcada con 
el equipo, los dirigentes decidieron apostar por la cantera, 
naciendo el CD Gandiense como equipo filial.

En la mente del club estaba encontrar un nuevo terreno de 
juego. Juan José Bernabeu, Melchor Escrivá, Hermenegildo 
Vicedo, Andrés Merí y José Mascarell, todos ellos aficionados 
y directivos blanquiazules, lograban comprar unos terrenos 
ubicados en la salida de la carretera de Barx, junto al chalé 
de La Pilarica (Foto 366) –hoy en día estaría ubicado entre 
las calles Benicanena, Madrid, Sant Pere y la avinguda de les 
Esclaves –. Hablamos del mítico campo del Mondúber (Foto 
367), un terreno de juego ubicado muy cerca del Bulevar y 

(Foto 365) Equip que va jugar un dels últims partits en el Camp de Futbol Bulevar l’any 
1947: Añon, Canet, Paloma (Bayá), Cento, Boret, Marzal (Alfonset), Miñana, Melo, Manolo, 
Castellá i Moragues.  Arxiu Borja-Monrabal

(Foto 367) Equip del Gandia C.F. que va inaugurar el Camp del Mondúver. A l’octubre de 
1947. Jugarien: Morant, Canet, Valencianet, Moreno Febrer, Orengo i Melo. En la segona 
parta jugarien: Bonet, Alfonso i Boret. Arxiu Borja-Monrabal

(Foto 366) Foto del Camp del Mondúver amb el chalé de “La Pilarica” al fons. En la imatge 
dos figures històriques del futbol gandià: el primer president del club, Andres Merí i el jugador 
Enrique Melo (el segon, dempeus per la dreta).
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que fue inaugurado el 7 de septiembre de 1947, con victoria 
blanquiazul por 3 a 0 ante el CD Alacuás. 

Los nuevos propietarios firmaban la escritura de compra 
venta de los terrenos el 24 de junio de 1947 por un valor 
de 200.000 pesetas. El 4 de abril de 1948 por fin se lograba 
desviar el tendido eléctrico que cruzaba el terreno de juego 
y que cuyos cables interceptaban los balones. Radio Gandia, 
la emisora de Enrique Peralta (Foto 425), que acabaría siendo 
presidente del club en al 60/61, incluía en su programación 
nocturna de los lunes, un comentario sobre la jornada de 
cada domingo realizado por Emilio Fuster. El club animaba 
a los comercios a poner publicidad en el campo a cambio de 
sufragar el gasto de la propia instalación.

Coincidiendo con los primeros partidos del CF Gandia en 
el Mondúber, entre ellos el primer derbi entre el CF Gandia 
y la UD Oliva (0-1) que reunió a 4.000 aficionados, el 
CD Alcoyano, viejo conocido de la parroquia gandiense, 
conseguía debutar en Primera División en una temporada 
en la que la reglamentación obligaba a jugar con dorsales en 
las camisetas (Foto 368).

Así, en la temporada 49/50 llegaría el primer título de 
liga y la primera promoción de ascenso de la historia del 
CF Gandia. Sería a Primera Regional, pero sin suerte. 
Algo estaba cambiando en el mundo del fútbol, si en la 
temporada anterior la FVF obligaba a jugar con dorsales, 
con la llegada de Miguel Boronad a la presidencia, llegaron 
las primeras fichas de unos jugadores que hasta el momento 
cobraban por partido jugado. Así Daniel, Simó y Alfonso 
cobrarían 3.000 pesetas en concepto de ficha. Esa misma 
temporada, los patrocinios asoman su interés y el filial 
gandiense cambia de nombre a CD Okal Gandiense, gracias 
al patrocinador de la empresa local Puerto Galiano, cuya 
tableta Okal alcanzaba cierto prestigio farmacéutico. Cinco 

años después del nacimiento de la entidad blanquiazul 
llegó el ascenso a Primera Regional, con Andrés Merí en 
el banquillo. Un hecho que coincide con el resurgimiento 
del boletín informativo del club llamado Mondúber, que 
nació con la llegada del equipo al nuevo recinto deportivo. 
Y casi, sin tiempo para asimilar la categoría, en la 52/53 el 
equipo lograba subir a Tercera División (Foto 369), siendo 
el entrenador el ex portero gandiense, Alberto Pascual. 
Empieza aquí un camino que va a durar casi veinte años en 
la categoría, llegando a disputar varias liguillas de ascenso a 
la Segunda División, hasta que en la temporada 71/72, con 
José Arnau en el banquillo, el club bajará a Preferente.

En la recta final de los años cincuenta surgieron las primeras 
peñas, la del Bar Gandia y la del Bar Avenida (Foto 195), 
esta última totalmente contraria a la dirección del club 
blanquiazul. A estas dos seguirían otras como la peña 
Seguidores del Gandia, cuya finalidad era acompañar al 

(Foto 368) Aspecte de les grades del Mondúver els dies dels partits més importants. Any 1952

(Foto 369) Equip que va aconseguir l’ascens a la Tercera Divisió en la temporada 1952-53. 
Dempeus i d’esquerra a dreta: Simó, Gil, Corono, Bonet, Melo, Muñoz i Rovira. Acatxats: 
Manolo, Miñana, Segarra, Periche i Pololo. Arxiu Borja-Monrabal
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equipo en sus desplazamientos, la Peña Deportiva Imperial 
y la Peña Deportiva Gandiense, la primera peña oficial del 
club constituida en agosto de 1952 presidida por Vicente 
Duart y cuya sede era el salón de actos de Acción Católica.

En agosto de 1953 darán comienzo las obras de ampliación 
del Mondúber. En concreto supondrán una ampliación 
de la zona del gol pequeño. Asimismo, se procede al 
ensanchamiento del terreno de juego en cuatro metros, 
que serán tomados de la parte de los palcos y de la entrada 
general de sol. Esa misma temporada, la primera en la 
Tercera División, va a ser la temporada de Manolo Mestre, 
de José Redó, el primer entrenador destituido de la historia 
del club, y de Edmundo Suárez de Trabanco, su sustituto, 
que tampoco terminará la temporada siendo destituido en 
plena disputa de la Copa Presidente.

El fútbol dejaba las primeras alegrías y la quiniela también. 
El boleto de catorce aciertos sellado en el Bar Gandia por 
Francisco Gil le supuso un premio de 102.000 pesetas.

El CF Gandia empezaba a recibir ingresos atípicos, como 
por ejemplo los que procedían de cobrar por asistir a los 
entrenamientos en pretemporada, o las 50.000 pesetas que 
cobró del Avilés por el traspaso de García Pajares.

A pesar de los problemas económicos que ocasionaron 
la primera gran crisis del club, en junio de 1964, el CF 
Gandia se vio obligado a buscar un nuevo terreno de juego. 
Y lo hizo en un entorno de pleitos judiciales, como el que 
enfrentaba los intereses de los propietarios de los terrenos 
de juego sobre los que estaba construido el campo del 
Mondúber y el usufructuario de estos, el CF Gandia, que 
durante las dos décadas que ocupó este terreno de juego no 
pagó ni una sola peseta en concepto de arrendamiento a los 
tres propietarios que quedaban del campo: Hermenegildo 
Vicedo, José Mascarell y Melchor Escrivá. Las deudas 
referentes al Mondúber son más acuciantes al vencer los 
plazos otorgados. El desahucio está cada vez más cerca y en el 
club existe un vacío de poder tras la dimisión de José Andrés 
Morant. José Olivares (Foto 370), ex presidente del club, un 
20 de junio de 1964 en compañía del secretario de actas del 
CF Gandia, Ricardo Vela, ofrecen la posibilidad de hacerse 
cargo del club al médico estomatólogo Guillermo Olagüe 
(Foto 370), quien acabará aceptando. Lo primero que hace 
este aragonés es parar el litigio con los arrendatarios, pues 
si les desahuciaban del campo no podrían seguir jugando 
en Tercera División. La mediación de Guillermo Olagüe 
con los propietarios de los terrenos logró no solo paralizar 
los pleitos y acordar una prórroga para el abandono del 
campo, sino que además consiguió una indemnización por 
el abandono de un millón sesenta mil pesetas. Una cantidad 
que pagaron con el objetivo de recuperar unos terrenos muy 
buscados para el desarrollo urbanístico de la zona. 

Tras dos décadas de fútbol en el campo de tierra del 
Mondúber, donde se vivirán los primeros éxitos deportivos, 

los primeros ascensos, 14 temporadas en Tercera División 
y cuatro promociones de ascenso a la Segunda División, se 
construye el mítico Estadio Guillermo Olagüe (Foto 371).

Tras barajar diversos emplazamientos para el nuevo estadio, 
entre ellos uno ubicado muy cerca del Polígono Alcodar, 
se opta por centrar todos los esfuerzos en la compra de los 
terrenos de la Alquería de los Moragues, propiedad de las 
familias Moragues, Montoro, Miret y Pastor, situados dentro 
del casco urbano y junto al río. Al final, el CF Gandia logró 
comprarlos en 1964 por 7.077.088 pesetas a razón de 150.000 
pesetas la hanegada. Para su construcción el club se acogió 
a una línea de crédito oficial a través del Banco de Crédito 
de la Construcción que iba a otorgar una serie de préstamos, 
algunos de ellos a fondo perdido, para la construcción de 
instalaciones deportivas. El Ayuntamiento, presidido por su 
alcalde Juan Lorente (Foto 81), veía con buenos ojos dicha 
construcción, pero ya no solo del estadio sino también de 
todo el complejo polideportivo, por lo que avaló la iniciativa. 

Pero la sorpresa fue que dichos créditos estaban reservados 
solo para los clubes. Por fin, tras meses de demora, el 5 de 
febrero de 1965 se publicaba en el Boletín Oficial del Estado, 
la Ley de Concesión de Créditos Deportivos a fondo perdido 
y a largo plazo. El Club tuvo que escriturar los terrenos 
para poder acceder a ellos y para ello, la directiva tuvo que 
reunir seis millones y medio de pesetas recurriendo a avales 
y créditos personales. 

Y mientras se producen todas estas operaciones de ingeniería 
financiera, el CF Gandia disputa su promoción de ascenso 
ante el Sestao SC, la tercera de su historia, que tampoco 
logra superar. El club estaba consolidado y en 1966 decidía 
trasladar su sede situada en la calle San Francisco de Borja, 
1, a los locales del antiguo edificio de Banesto en la calle 
Vallier, 1, donde permanecería durante dos largas décadas 

(Foto 370) Presentació de la maqueta del futur Estadi Guillermo Olagüe als salons de Foment 
d’AIC. D’esquerra a dreta: Guillermo Olagüe, José Olivares, Vicent Puig, Salvador Carbonell, 
S. Borrás i el president de l’Entitat amfitriona, Joaquin Climent Blasco. Arxiu Borja-Monrabal
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hasta la llegada a la presidencia de Vicente Morant, quien 
decidió trasladar la sede al estadio gandiense. 

El club recibiría ayuda institucional para la construcción 
del complejo deportivo por parte de la Delegación Nacional 
de Deportes (5.256.757 pesetas), la Federación Española de 
Fútbol (4.442.084 pesetas), además del crédito deportivo 
solicitado a través del Banco del Crédito de la Construcción 
(9.609.000 pesetas). Así, con todas estas cantidades, se 
lograba sacar a concurso la adjudicación de las obras con 
un precio de licitación a la baja de 16.769.946 pesetas, 
otorgándose el 5 de mayo de 1966 a la empresa madrileña, 
Empresa Construcciones e Ingeniería SA (CONINSA). Las 
obras empezarían a primeros de octubre de ese mismo año.

Con la construcción del estadio en marcha había que buscarle 
un nombre como exigía la federación. Se barajaron diferentes 
opciones como “Los naranjales”, “La senda del Mar”, “La 
barraca”, pero finalmente, con el apoyo del 86% de los 
socios, el nombre elegido fue el de su presidente, Guillermo 
Olagüe (Foto 370). El estadio, moderno y atrevido para la 
época, con una grada principal y una cubierta paraboidal 
presentada años antes por su arquitecto José Peinado en un 
concurso que ganó en Brasilia. tenía una capacidad para 
4.112 espectadores, 

Tras conseguir la licencia para el uso de las instalaciones 
ante el Gobernador Civil de Valencia, el campo de fútbol fue 
inaugurado, el último día de 1967, en un encuentro de liga 
de 3ª División contra el CD Acero al que asistieron 3.990 
personas, 1.440 de ellas socias, que dejaron en la taquilla 
101.520 pesetas. El encuentro finalizó con empate a uno, 
con gol del navarro Carlos Zuazu (Foto 372).

Años después, en octubre de 1969, el CF Gandia participaría 
por vez primera en la Copa del Generalísimo –actual Copa 
del Rey–. Pasó la primera eliminatoria ante el Torrente CF, 
pero cayó en la segunda ante el CD Moscardó.

Pero el fútbol no fue solo cuestión de hombres, Gandia 
también contó con un equipo femenino que disputó su 
primer partido el 1 de mayo de 1971 en el Guillermo Olagüe 
entre una selección del CF Gandia y la UD Denia. El equipo 
estaba dirigido y preparado por Pina, Sala y Maestre, y en 
las filas blanquiazules estaban Marian; Vela, Gela, Reyes; 
Manoli, Beatriz; Mª Carmen, Chantal, Suni, Pina, Lolín 
y Marienri. Estas jugaron dos encuentros ante el Cullera 
CF cosechando una derrota por 3 a 2 y una victoria por 2 
a 0. En la temporada siguiente pasó a militar en la I Liga 
Nacional, junto al Valencia, Manises, Catarroja, Alcoy, Jyesa 
de Ibi, Benidorm y Denia.

Al club le vino grande la construcción del polideportivo y al 
final todo el complejo deportivo acabaría 15 años después en 
manos del Ayuntamiento, a pesar de los problemas iniciales 
que el club tuvo con el consistorio con el que no llegó a un 
acuerdo económico para su venta. El 25 de agosto de 1972, 
la Delegación Nacional de Educación Física y Deportes 
adquiría el complejo deportivo de Gandia por 17.846.743 
pesetas. El Club firmaba el 14 de mayo de 1973 el contrato 
de alquiler y se comprometía a pagar 12.000 pesetas anuales. 
Al final, tras la desaparición de la Delegación nacional de 
Educación Física y Deportes en 1978, el Ayuntamiento 
recibía de forma gratuita todo el complejo deportivo el 26 
de noviembre de 1982, a través del Real Decreto 3182/1982, 
confirmando la cesión en escritura pública el 18 de enero 
de 1983.Tres años después llegaría el primer convenio de 
colaboración entre Club y Ayuntamiento casi a la par del 
primer gran éxito del CF Gandia, el primer ascenso de los 
tres de su historia a la Segunda División B.

No sería justo terminar este recorrido por la historia del 
fútbol de la ciudad sin hacernos eco de cuatro terrenos de 
juego más. El 6 de diciembre de 1970 se inauguraba en 
Santa Anna el campo propiedad de los padres escolapios. El 
10 de marzo de 1974 se estrenaba el campo del Grau, el Fort 
Llopis, que lleva el nombre de dos jugadores que perdieron 
la vida en un accidente de tráfico. El 18 de julio de 1976 se 
inauguraba el campo de la Bañosa, feudo de la UD Beniopa 
presidida por Félix González. Y el 15 de diciembre de 2003 
finalizaban las obras de construcción de los terrenos de juego (Foto 371) Construcció de la grada del Guillermo Olagüe, amb la coberta paraboloidal. Any 

1966. ©Pedro

(Foto 372) Inauguració del Guillermo Olagüe. Prolegòmens del partit jugat el 31 de desembre 
de 1967.  Jugadors enmig del camp portant una bandera. Reconeguem, Pepito Maso, Totó, 
Zuazu i el porter Salvador Sanz.
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del Roís de Corella, escenario donde el CF Gandia jugará 
en 2005, mientras se instalaba el césped artificial en el 
Guillermo Olagüe. Ese mismo año el CF Gandia disputaría 
la penúltima liguilla de ascenso a Segunda B frente al Mar 
Menor. El estadio blanquiazul sufriría una remodelación 
integral en 2011, 44 años después de su construcción y un año 
después de la consecución del último ascenso a la Segunda 
B con Toni Seligrat en el banquillo y Julio Santandreu en la 
presidencia. 

La historia del CF Gandia ha transcurrido paralelamente 
a la construcción de terrenos de juego y a la vida de las 
personas que lo han hecho posible. Almas que pusieron 
todo su empeño en llevar lo más lejos su sueño. Un equipo, 
unos colores y una historia que resulta difícil de entender sin 

conocer la huella que todos ellos dejaron. Desde el primero, 
el gandiense Andrés Merí (Foto 373), hasta el actual, Jesús 
Sendra (Foto 374), han sido 23 presidentes con un mismo 
sentimiento: su amor por unos colores. 

En los primeros años de historia encontramos hasta diez 
presidentes que permanecieron en el cargo prácticamente 
un año cada uno, salvo los dos primeros mandatos de 
Andrés Merí y Miguel Boronad con cuatro y cinco años 
consecutivos respectivamente. Dos décadas después, el club 
entró en la edad moderna de la entidad. Atrás quedaban ya 
aquellos inicios y esa década de los 50 en la que se vivieron 
los primeros sueños deportivos importantes. El club vivió 
bajo los mandatos de Juan José Bernabeu, José Sorribes y 
José Olivares (Foto 370), este último en la década de los 60, 

(Foto 374) Jesús Sendra. L'últim president.(Foto 373) Andres Merí Puig. Primer 
president del CF Gandia, entrenador… 
©ArxiuFamiliar

(Foto 376) César Ferrando. Entrenador del 
Gandia CF, Campió de la Segona Divisió B, 
temporada 1999-00.©CadenaSer

(Foto 375) Dionisio Ollero. Degà dels 
presidents del Club de Futbol Gandia. 
©LasProvincias

(Foto 377) Els jugadors del CF Gandia festejant l’ascens a la 3ª REF, des dels balcons de la Casa Consistorial. 5 Juny 2022. ©NatxoFrances
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hasta tres promociones de ascenso, infructuosas, a Segunda 
División, logrando hacerse un nombre entre los conjuntos 
valencianos a pesar de su corta edad. 

La presidencia de Guillermo Olagüe marcaría un punto 
de inflexión apostando por proyectos más a largo plazo, 
buscando la continuidad y perspectiva de futuro. Logró 
mantener ocho temporadas al Club en Tercera División, 
pero al final la delicada situación económica terminó con 
el equipo en Preferente. Es el único presidente que tras su 
retirada ostenta el cargo de presidente de honor, al igual que 
su amigo personal Vicente Calderón, presidente del Atlético 
de Madrid. Tras Olagüe, que estuvo nueve años al frente de 
la entidad , en las cuatro siguientes décadas pasaron hasta 
12 presidentes; Vicente Ribes, Antonio Muñoz, José Avaria, 
Ignacio Avilés –en dos etapas distintas fue capaz de subir 
al equipo a Segunda B–, Salvador Bertó, Vicente Morant, 
Francisco Sapena, Alberto Pina, Dionisio Ollero, Julio 
Santandreu y el actual, Jesús Sendra, el presidente que ha 
logrado la supervivencia de un club al borde de la desaparición 
y que precisamente en el año en que se conmemora el 75 
aniversario de la entidad lograba el ascenso a la 3ª REF, tras 
proclamarse campeón de Liga. 

Dionisio Ollero (Foto 375) es el presidente decano del 
club que durante doce largas temporadas estuvo al frente, 
consolidando al equipo en la Segunda B. Fue reelegido 
hasta en tres ocasiones y durante su mandato consiguió el 
título de campeón de Liga de 2ªB en la temporada 99/00 
con el entrenador vallero César Ferrando (Foto 376) en el 

banquillo, lo que le sirvió para disputar la promoción de 
ascenso a la Segunda División que no pudo superar. Y 
también, recibió la visita del FC Barcelona de Lorenzo Serra, 
en los treintaiseisavos de final de la Copa del Rey del año 
2000, con el burgalés Félix Arnáiz.

Dos décadas después de esta gesta, el CF Gandia lograba 
ascender a la 3ª REF (Foto 377). Un hecho que se produjo 
un 4 de junio de 2022 en la final disputada en el campo 
municipal de Quart de Poblet, tras eliminar al Buñol por 0 
a 1 gracias al gol del juvenil Pere Marco en el minuto 104 de 
partido. Un ascenso que ha sido posible gracias a un sólido 
proyecto liderado, entre otros, por Libero Parri, exfutbolista 
del Valencia CF y del Levante UD quien a finales de 2019 
se hacía cargo de la gestión deportiva y administrativa del 
CF Gandia. Unos días después del ascenso, Jesús Sendra  
(Foto 374) tomaba la decisión de abandonar el cargo, con 
el convencimiento de haber agotado su mandato y de haber 
realizado un trabajo encomiable en pro del fútbol de la 
ciudad y del CF Gandia. Un período muy complicado, sin 
duda alguna el más difícil de la historia reciente del club, 
en el que el equipo llegó a militar en Segunda Regional, 
estando a un paso de la desaparición acuciado por una grave 
crisis económica y social. 

Se cumplen 100 años de fútbol en la ciudad en los que los 
terrenos de juego y los distintos equipos, junto a sus auténticos 
valedores, son testigos directos del pasado histórico de este 
deporte en Gandia. 
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Sr. Pepe Estruch ‘Garrofa’ (Foto 378), com entrenador i home 
per a tot,  i jugadors destacats varen ser Mario Colombo 
‘Manganetti’, Palmer, José A. Vidal, Jesús Juan Clavier 
‘Sito’, Vicente Just ‘Pansit’, José Estruch (entrenador), Marín, 
Pascual Gardó, Juanjo Febrer, Ramón Liz, Ricardo Miñana 
‘Sabata’ (EPD), Pep Noguera... persones totes elles ben 
conegudes a la nostra ciutat moltes de les quals han seguit 
lligades al bàsquet des d’altres responsabilitats. Generació 
que va posar la llavor i va donar un gran impuls a l’afició al 
bàsquet i que omplia d’aficionats la pista de l’Institut Vell de 
gom a gom diumenge rere diumenge. 

Amb l’arribada de la democràcia i la conseqüent desaparició 
de la organització juvenil O.J.E. la llavor deixada va fructificar 
amb la formació primer, del Club Baloncesto Gandia l’any 
1980 i posteriorment del Nou Bàsquet Gandia, club que 
es forma al sí de l’Associació Cultural de la Safor i que en 
formalitzar l’entrada en competició oficial s’independitza i 
deslliga orgànicament de l’Associació. 

C.B. GANDIA

L’any 1977 ens deien:  “L’any que ve federarem l’equip júnior, 
de moment seguiu entrenant i ajudeu-nos a vendre loteria”.

Va arribar el 1978. No hi ha equip júnior, ni sènior tampoc. 
S’ha acabat ! El poc que quedava ha desaparegut.

1979. A la ràdio sona la cançó “sobreviviré” de Gloria 
Gaynor... i el mes de juliol –ja ha passat un any des de 
que havia desaparegut l’últim equip de bàsquet–, els 
que formaven l’equip se’n havien cansat i simplement va 
desaparèixer el club. Bé, va desaparèixer a nivell de federació 
i de competició oficial doncs quedava un grup de joves, 
aquells que venien loteria i entrenaven amb l’esperança de 
jugar algun dia en una competició oficial. Això no podia 
quedar així. José Alberto Serra i Alfonso Miñana, amb un 

No podem entendre l’arrelament del bàsquet a Gandia 
sense posar en valor la generació que va començar de forma 
organitzada aquest esport en la nostra ciutat.

Pels anys seixanta l’única associació juvenil autoritzada pel 
règim dictatorial d’aleshores era la O.J.E. (‘Organización 
Juvenil Española’) dependent del Frente de Juventudes, 
organització política en la que estava integrada. Amb el 
seu patrocini l’equip de l’Institut Laboral –l'Ausiàs March 
actual- competia en la 3ª divisió nacional amb el nom de 
Club Baloncesto O.J.E. Gandia. Jugava els seus partits a la 
pista del propi Institut, al fons del pati, i tenia la peculiaritat 
de tindre les cistelles penjades dels murs laterals i les 
mides mínimes exigides, peculiaritat que li donava un cert 
avantatge sobre els visitants que trobaven del tot estranya 
aquesta ubicació.

La persona responsable d’aquest club singular era el Sr. 
Serralta que comptava amb la inestimable col·laboració del 

Xavier Villarmin Clavier

Bàsquet a Gandia

(Foto 378) Club Baloncesto-OJE Gandia. Dempeus d’esquerre a dreta: Mario Colombo,        
Palmer, José A. Vidal, Jesús Juan Clavier ‘Sito’, Vicente Just ‘Pansit’ i José Estruch ‘Garrofa’ 
(entrenador). Acatxats:, Marín, Pascual Gardó, Juanjo Febrer, Ramón Liz, Ricardo Miñana 
‘Sabata’ i Pep Noguera ©XavierVillarmin
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munt d’il·lusió comencen a posar-se en contacte amb gent 
per vore la possibilitat de formar un equip. Es contacta amb 
Raúl Fenollar a qui acomboien i ara sí el treball és cosa de 
tres.

Es troba gent suficient, no molts però tots amb ganes; ah! 
Però un problema : dels primers amics que s’ajunten ningú 
no tenia encara 18 anys i per descomptat ningú disposava 
de vehicle per als desplaçaments, tampoc mitjans per 
comprar equipatges, tramitar fixes a la Federació ni pagar 
arbitratges. I calia demanar permís per entrenar en alguna 
pista... i comprar balons. Bé. Encara que tot en conjunt era 
un problema “xicotet” va estar a punt d’ensorrar les il·lusions 
d’aquell grup d’amics que pensaven que per jugar a bàsquet 
tan sols calien dos equips i un baló.

Afortunadament, per superar el “xicotet” problema comp-
taven amb quelcom molt important : LA SORT. La sort de 
conèixer al poc de temps a gent com Pascual Gardó que es 
va incorporar a l’equip només li ho proposaren, i que a més a 
més també va incorporar la furgoneta per als desplaçaments. 
També gent com Ignacio Malonda (Foto 126), aleshores re-
gidor d’esports que després d’unes quantes visites i davant la 
insistència de Berto i Alfonso, va facilitar que entrenaren en 
el Poliesportiu i fins i tot va posar diners de la seua butxa-
ca per comprar l’equipament i començar a rodar. Amb tot 
preparat i amb en José Antonio Fenollar com president de 
l’entitat comença la temporada en 2ª provincial (no hi havia 
3ª). Per ser la primera temporada el resultat va ser bastant 
bo –millor del que s’esperava– doncs quedaren 5è classifi-
cats deixant-los ben satisfets. En la bogeria de la celebració 
algú va tindre la gran idea d’inscriure l’equip en la aleshores 
anomenada Copa Federació, doncs es veien capacitats per 
“menjar-se” a qualsevol. Resultat: apallissats per La Salle, 
de segona divisió Nacional. La següent temporada amb la 
lliçó ben apressa queden campions i pugen a la 1ª provin-

cial. Amb  il·lusió comencen a incorporar nova gent per tal 
de donar més consistència a l’entitat. En José Estruch es fa 
càrrec de la presidència i van incorporant-se nous jugadors, 
algun de l’antiga OJE i, sobretot un nou valor, Juan Miñana 
que posteriorment passaria al R. Madrid i acabaria fitxant 
pel Maristes de Màlaga.

En successives temporades es creen els equips cadets, júniors 
i l’equip femení que malauradament no va collar, i van 
incorporant-se nous valors al club: Guillermo Gimeno, 
Javier García, Miguel Barber, Salva Gomar, Jordi Mauri, 
Javier Vázquez “el Xino” que arribarien al primer equip. 
També s’arriba a un acord amb el C.F. Gandia que dona 
certa estabilitat al club. I en la vessant directiva dues 
incorporacions importants: Ximo Gimeno treballador 
incansable i veritable ànima del club i Serafín Vázquez 
com a president. En la temporada 84/85 s’aconsegueix 
l’ascens a la 3ª Divisió Nacional; diversos jugadors son pre-
seleccionats en categoria juvenil i es consoliden les escoles 
esportives amb més de 400 xiquets. Però si hi ha un abans i 
un després és en la temporada 87/88 amb la incorporació a 
la directiva de Paco Miñana com a president, Enric López 
Vice-president i Vicente Just com a gerent, i en la direcció 
esportiva l’entrenador és José Alberto Estruch. Amb ells 
s’inicia una nova etapa amb la semi-professionalització de 
l’equip amb l’objectiu d’aconseguir l’ascens a 3ª Divisió 
A, fita que s’aconsegueix en aquesta temporada amb la 
incorporació de jugadors com Fernando Garcia i Vicent 
Pellicer “Pitxoc” i Jordi Mauri. També aquesta temporada 
de la mà de Domingo Vayà es forma el cadet femení.

En la temporada 88/89 amb les noves incorporacions de Suso 
Silvestre i José Antonio Lluch i el retorn de Raúl Fenollar i 
Miguel Barber es conforma un potent equip per pujar a 2ª 
Divisió. S’aconsegueix després d’una excel·lent temporada 
amb una mitjana de 100 punts i en la que només es perd un 
partit, el més dolorós, amb un marcador molt baix respecte 
als aconseguits durant tota la temporada (75-72) : el Nou 
Bàsquet ens recordava la famosa frase de l’entrenador Chuck 
Daly de Detroit Pistons, Defense is the key, guanyant la final 
disputada en Alacant. El premi l’ascens de tots dos equips de 
Gandia a 2ª Divisió.

15 d’octubre de 1989 toca la loteria Nacional! 1.292 milions 
de pessetes (7.765.000,00 eur.) que de la mà de Ximo 
Gimeno son repartits entre socis i simpatitzants del Club B. 
Gandia. En aquesta temporada 89/90 debuta l’equip sènior 
femení  ‘El Sardinero’ sent campió sense perdre cap partit. 
El sènior masculí es referma en la 2ª divisió patrocinat per 
Óptica Gandia; a final del 1990 dimiteix Paco Martínez 
com entrenador i se’n fa càrrec Domingo Vayá (Veure fitxa 
biogràfica) del primer equip fins la 91/92...

El C.B. Gandia va aconseguir molts trofeus, moltes 
victòries; varen ser moltes les emocions i alegries i algunes 
decepcions. I es recorda la gran rivalitat que va existir entre (Foto 379) Dempeus: Miñana, Fuster, Vidal, R.Fenollar, J.Fenollar. Acatxats: Gardó, Serra, 

Salvador ©XavierVillarmin
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tots dos clubs. La sensació, el sentiment que va seguir era 
que amb les pedres que ens havíem tirat estaven construint 
una nova CASA que perdura en el temps amb solució de 
continuïtat. Sempre fórem durs rivals però mai enemics, tots 
dos lluitàvem pel mateix objectiu, el Bàsquet.

I arriba el moment de la veritat, el més esperat. Els dos 
clubs són grans però separadament no sembla haver molt de 
futur... El destí, la confluència d’estels, la sort... no! la gran 
ambició de tots dos clubs els conduïa a un carreró sense cap 
sortida que no fora la integració: alguns votaren que NO a la 
fusió però es va imposar el “trellat” i per sort va sortir que SÍ.

C.B. GANDIA – LEJIA LAS DOS PALMAS:

Presidents: José A. Fenollar 1980/1982. José Estruch 
1982/1984. Serafín Vázquez 1984/1987. Paco Miñana 
1987/1992

Entrenadors: Alfonso Miñana 1980/1986. José Alberto 
Estruch 1986/1989. Paco Martínez 1989/1990. Domingo 
Vayá 1990/1992.

Jugadors destacats: Raül Fenollar, Miguel Barber, Javi Moya, 
Guillermo Gimeno, Jordi Mauri, Orellana, Vicent Pellicer 
‘Pitxoc’, Salva Gomar, Silvestre, Lluch, Pedro Marco...

GANDIA NOU BÀSQUET 

Un grup de joves membres de l’Associació Cultural de la 
Safor amb inquietuds esportistes, conseqüents amb la 
frase  del poeta romà Juvenal ‘mens sana in corpore sano’, 
decideixen organitzar-se per practicar l’esport del bàsquet, 
activitat que alguns d’ells havien practicat en edat juvenil. 
Primer de forma lliure i davant la manca d’instal·lacions 
municipals, aconsegueixen autorització per entrenar i 
començar a jugar partits de forma amistosa al pati de l’Escola 
Pia. Posteriorment en anar afegint-se més gent a la idea 
decideixen de crear un club federat i entrar en competició 
provincial. Així cap la primavera del 1981 constitueixen el 
Nou Bàsquet Gandia i presenten un equip a la competició 
provincial en 3ª categoria. 

La primera directiva, formada per la majoria de jugadors, va 
ser presidida per Mario Olivares Gómez  (+EPD). El primer 
equip en jugar competició oficial estava format per Josep 
Bañuls, Damià Bañuls, Joan Morant, Eduardo Garcia, 
Alvaro Peiró, Manolo Varó, Paco Izquierdo, Salvador 
Figueres, Jesús Juan ‘Sito’, i estava entrenat per Xavier 
Villarmín, essent el delegat d’equip Josep Martí.

A poc a poc varen anar integrant-se nous jugadors, veterans 
com José Vidal i Paco Avargues, així com joves com Pepe 
Estruch, Julián Payán i Alvaro Peiró. Aquestes noves 
incorporacions  varen donar un plus de qualitat i fortalesa a 

l’equip i any rere any en quatre anys aconseguiren pujar de 
categoria  i arribar a 3ª Divisió en 1988. Aquest any deixen 
l’activitat com a jugadors  Joan Morant per a ser el nou 
president i Josep Bañuls que passa a ser el nou entrenador de 
l’equip amb Pep Martí Sancho com preparador físic. 

Igualment el creixement del club amb la creació de nous 
equips, un equip “B” i l’equip femení, així com els equips de 
la Base, aconsellaren la creació de la figura del gerent per tal 
de mantenir les relacions amb la Federació i portar el control 
comptable del club, llavor que va dur Damià Bañuls que a 
més a més va ser el principal facilitador i interlocutor amb 
els diversos ‘sponsors’ que col·laboraren amb el club. Llavor 
impagable que va desenvolupar durant més de 20 anys.

Com i perquè s’havia produït aquesta ascensió meteòrica és 
ben explicable : la rivalitat existent  amb el C.B. Gandia 
junt a l’afany de la directiva per impulsar el bàsquet entre les 
escoles de la ciutat, havia exigit un plus de formació a tots els 
nivells, monitors, entrenadors, delegats i la pròpia directiva. 
Es potencia l’equip Femení que en dues temporades assoleix 
la 2ª Divisió. També es forma un segon equip, un filial 
per donar continuïtat els júniors que per edat no podien 
seguir en competició. Tota aquesta activitat va motivar que 
s’iniciaren contactes amb altres clubs de superior categoria, 
tant amb el Pamesa com amb el C.B. Llíria. 

Era l’època en que el C.B. Llíria, un equip modest d’una 
ciutat petita aconseguia situar-se en l’elit del bàsquet nacional 
pujant a la A.C.B. Tant la directiva com l’entrenador 
entren en contacte amb el C.B. Llíria per assessorar-se 
quines competències assolir o en quines calia millorar per 
tal de projectar l’equip a superiors categories. És per això 
que s’estableix una gran comunicació amb Isma Cantó 
entrenador del Llíria i artífex de l’ascens.  Isma era a més 
a més entrenador-ajudant del seleccionador nacional de 
l’equip femení absolut i entrenador de la selecció nacional 
Júnior.  Aquesta relació va donar fruits en dues vessants : 

(Foto 380) Nou Basquet Gandia: Dempeus d’esquerra a dreta: Vidal, Varó, Morant, J. Bañuls, 
D. Bañuls i Xavier Villarmín . Acatxats: García, Peiró, ‘Sito’, Izquierdo i Noguera ©Xavier-
Villarmin
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portant a Isma Cantó a Gandia per tal que se’n fes càrrec 
com a coordinador i seleccionador de la Base del  bàsquet de 
la Fundació Esportiva Municipal de la que era responsable 
Mario Colombo,  i que el club Nou Bàsquet millorés en 
la gestió i qualitat de l’equip de tal forma que l’any 1989 
ascendeix a la 2ª Divisió Nacional. I aquesta fita s’aconsegueix 
davant el millor equip de la Fase Regular i que no havia 
perdut cap partit en tota la temporada, el C.B. Gandia, en 
la final jugada a Alacant i que va donar l’ascens als dos clubs 
de la nostra ciutat.

Davant els nous reptes van incorporant-se a la directiva 
persones que ja estaven col·laborant amb el Club : Juan 
Koninckx, amb la responsabilitat de ser el Delegat del primer 
equip i Paco Carpena que s’encarrega de la logística. També 
Josep A. Valls i Josep Ll. Mendieta en llavors auxiliars.

Paral·lelament el C.B.Gandia també puja a la 2ª Divisió  i no 
cal dir que la rivalitat es converteix en motivació addicional. 
Per això no és gens agosarat pensar que aquesta situació va 
donar un plus d’ambició per ser el primer club de la ciutat, 
situació que només podia desembocar en assolir una nova i 
superior categoria. 

Aquesta època durant les temporades del 85 a 92 els equips 
de Gandia estan considerats en la federació i arreu del 
País com els dinamitzadors de les competicions en les que 
participen convertint-se en els equips de moda per davant 
del Castelló, Alacant, Calp, Carlet i La Salle que eren els 
equip capdavanters de la Federació. La nostra ciutat bullia 
de bàsquet especialment quan s’enfrontaven els dos equips 
de la ciutat i les aficions gaudien del bàsquet en tota la seua 
intensitat. 

L’ASCENS A 1ª DIVISIÓ 

De la rivalitat existent entre els dos equips de la ciutat i fruit de 
la perseverança de les respectives Directives, després de dues 
temporades en segona divisió ambdós equips es presenten en 
la temporada 91/92 amb la possibilitat d’aconseguir l’ascens 
a la 1ª Divisió aleshores màxima categoria nacional després 
de la ACB. I va ser el Nou Bàsquet Gandia amb el patrocini 
de Ferromar que es va classificar per disputar la fase d’ascens 
sota la direcció tècnica de Josep Bañuls com entrenador i 
amb la presidència de Joan B. Morant. 

I és així com des del 7 al 14 de juny del 1992 es celebra a 
la nostra ciutat la fase d’ascens a 1ª Divisió Nacional per a 
la qual es classifica el Nou Bàsquet Gandia després d’una 
brillant campanya en la fase regular, i arran d’una dura 
competició amb dues eliminatòries –una classificatòria i 
l’altra final– davant equips amb pressupostos molt superiors. 
I el dia 14 de juny del 1992 de la mà de l’entrenador Josep 
Bañuls aconsegueix la fita més important d’un equip de la 
ciutat: l’ascens a la 1ª divisió del bàsquet nacional situant el 
bàsquet de Gandia en la més alta categoria després de la ACB, 

ascens que s’aconsegueix amb molts sacrificis econòmics i 
essent l’únic equip que arriba a aquesta categoria sense cap 
recolzament institucional. 

I no podem deixar de posar en valor els diferents responsables, 
els qui amb la seua tasca han fet possible el somni d’una 
afició i d’una ciutat que ha respost amb el seu recolzament 
partit rere partit.

DINOS NOU BÀSQUET GANDIA:

Presidents: Mario Olivares Gómez 1982/1990.  Juan B. 
Morant 1990/ 1993

Entrenadors: Xavier Villarmín 1982/1986 (Veure fitxa 
biogràfica). Josep Bañuls 1986/1992. M.A. Navarro 1992 
(destituït). Ernesto Delgado 1993.  

Jugadors destacats: Pep Estruch,  Julián Payan,  Cesar 
Bañuls, Angel Bañuls, Quique Gonzalo,  Goyo Carrillo, 
Ferran Ferrer, Juanjo Viguer, Javi Timoner, Abad, Paco 
Guillén, Paz Talan “Patín”, Ciço Simón, Nate Jhonston...

LA FUSIÓ : El “Gandia Bàsquet” 

Un cop aconseguit l’ascens començava una gran aventura 
i, com en totes les aventures no tot anaven a ser alegries. El 
fet de militar en una categoria com la 1ª Divisió significava 
una sèrie de despeses molt importants, començant per 
l’aval a dipositar davant la Federació Espanyola de Bàsquet, 
desplaçaments –illes Balears i Canàries incloses– així com el 
preu dels arbitratges. I no cal dir del que significava formar 
un equip amb unes mínimes garanties de competir. 

(Foto 381) Primer equip en 1ª Divisió Nacional: Delgado (entrenador) Díaz, Jhonston, 
Guerrero, Navarro, Talán, Carrillo, Colombo (2on. Entrenador), Ferrer, Gonzalo, Morales, 
Simón, Cerezo, López. ©XavierVillarmin
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La dimensió de l’aventura exigia nous patrocinis, la 
implicació i la col·laboració generosa de les institucions i una 
gestió professional del club. L’Ajuntament de Gandia amb 
l’Alcaldessa Pepa Frau (Foto 132) al front s’obre a col·laborar 
en la mesura de les seues possibilitats, però posa una condició: 
els dos equips de la ciutat s’han de fusionar per tal d’unir 
esforços i maximitzar les possibilitats de patrocinis. 

Desprès de les obligades consultes als socis dels dos equips i 
salvant no poques reticències per ambdós clubs, s’acorda la 
fusió i la constitució d’un nou club, el GANDIA BÀSQUET, 
presidit pel metge i ex-president del C.B. Gandia Paco 
Miñana, Damià Bañuls com a gerent del nou club i Josep 
Bañuls com a secretari tècnic, en els càrrecs de màxima 
responsabilitat. També s’integren una part important dels 
components de les dues directives per tal de donar estabilitat 
i continuïtat al nou club. 

La nova directiva amb la inestimable col·laboració de 
l’Ajuntament i empreses de la ciutat que havien col·laborant 
amb els dos clubs entre les quals Tano Pastisseries, 
Plaza Mayor, Lejia las dos Palmas, Dinos, Ferromar... 
aconsegueixen el patrocini del grup Aguas de Valencia per a 
dues temporades, donant una certa estabilitat al club davant 
la gran aventura que iniciaven.

LA CONSOLIDACIÓ 

Les primeres temporades 92/93 - 93/94 la il·lusió va poder 
més que la manca d’experiència i l’equip es va mantenir 
en la màxima categoria. Després de patir molt durant la 
1ª volta havent guanyat només dos partits, amb el canvi 
d’entrenador es va aconseguir una gran classificació i després 
d’estar a punt de baixar va arribar a disputar la fase d’ascens 
a l’ACB. Tot això davant equips del potencial de Granada, 
Bilbao, San Sebastián, Burgos, Algeciras, Tarragona, 
Coruña, Alacant, i moltes altres ciutats capitals de província 
que han passat per la nostra ciutat en les diverses categories. 
La manca d’experiència i la exigència de la 1ª Divisió però 
sobretot la pèrdua del patrocini de Aguas de Valencia a la 
tercera temporada, minvaren la capacitat econòmica del club 
obligant a una sèrie de retalls i modificacions del pressupost 
que abocaren a la pèrdua de categoria i fins i tot a la quasi 
desaparició del club.  

Tanmateix la temporada 93/94 la FEB fa una reestructuració  
i crea unes noves categories. Així la 1ª Divisió es desdobla 
en dues categories, la LEB i la EBA,( i posteriorment 1ª A i 
1ª B). Per classificació el Gandia Bàsquet passa a militar en 
la lliga EBA (motivat pels problemes econòmics apuntats) 
en la que està des de la temporada 94/95 fins la 99/00 en 
que puja de categoria. L’ any 2000 i després de successives 
reestructuracions la lliga LEB s’ha modificat en dues 
categories OR i PLATA i el Gandia Bàsquet es classifica a la 

LEB Plata en la que milita des de la temporada 2000/2001 
fins la temporada 05/06 en que torna a pujar de categoria a 
la LEB OR des de la temporada 06/07 fins la 08/09. 

La incorporació d’ Isma Cantó (Foto 383) va marcar un abans 
i un després en la dinàmica del club. La seua experiència, 
el coneixement de la tècnica, la seua mestria en la direcció 
d’equip, varen donar al bàsquet gandià un plus de maduresa  
i qualitat que refermava la serietat i solidesa del projecte. 

Primer amb els joves de la Base de Gandia, treball que li va 
significar el reconeixement del Pamesa que el va reclamar 
per reorganitzar la seua Base, i després d’uns anys tornant a 
dirigir el primer equip de Gandia, llavor que va desenvolupar 
les temporades del 1996 fins al 2008 aconseguint les millors 
classificacions de l’equip: Campió Conferència Centre Lliga 
EBA i Campió Copa d’Espanya Lliga EBA (96/97) Fase 
d’Ascens a LEB 1 (2003/04), Campió d’Espanya LEB 2 
(2005), Fase d’Ascens LEB 1 (2005/06). La seua decidida 
aposta per la nostra ciutat –a la que va acabar per traslladar-
se amb la seua família– ha marcat de forma perdurable amb 
el seu tarannà, una manera  de fer, de ser i viure el bàsquet, 
deixant una  emprenta duradora en el club.

Tot i amb això i pels motius econòmics abans comentats 
en la temporada 1999/2000 la decidida aposta d’una de les 
empreses que havien estat recolzant des de sempre el bàsquet 
de Gandia la Pastisseria TANO, va fer-se càrrec del club i  
fins i tot es va convèncer per a que Pep es fera càrrec de la 
presidència,   amb la qual cosa va permetre que es mantingués 
el club tot donant-li continuïtat. Pep Martínez ‘Tano’ (Foto 
382) va donar un pas endavant quan més mal era la situació 
del club fins treure’l d’una dolenta situació. 

És per això que des d’aquestes ratlles voldria destacar la seua 
figura i retre-li l’homenatge que es mereix: la seva decidida 
aposta ha fet possible que hui per hui Gandia sia una de les 
ciutats capdavanteres del bàsquet del nostre País, amb una 
escola municipal de prestigi i amb uns  equips tant masculins 
com femenins que permeten la pràctica del bàsquet a un 
munt de joves de la nostra ciutat.

Finalment en la temporada 2008/09 el Gandia bàsquet 
torna a perdre la categoria baixant a la lliga EBA en la que es 
manté fins l’actualitat. 

Fites importants varen ser la fase d’ascens a la ACB en la 
campanya 93/94 i la consecució de la copa LEB com a 
campió d’Espanya en la temporada 2005, major guardó 
aconseguit en tractar-se d’un títol nacional.

Esdeveniments com: Campió Copa EBA 95/96 Campio-
nat disputat a la nostra ciutat; Campionat d’Espanya Jú-
nior de l’any 2000; Fase d’ascens LEB2 2003/2004; Cam-
pionat d’Espanya LEB2  2004/2005; Fase d’ascens LEB1 
2005/2006.
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GANDIA BÀSQUET

Presidents: Paco Miñana 1993/1999. Josep Martínez ‘Tano’ 
1999/2009

Entrenadors: Luis Casimiro 93/94. Pep Jiménez 94/95. Pep 
Rodríguez 95/96. Isma Cantó 1996/2008 (Foto 383). Víctor 
Rubio 2008/2009-2011/2012 (Foto 385).

Jugadors: José Miguel Garcia, Jordi Grimau, Marc Blanch, 
Chus Bueno, Roberto Iñiguez, Perfecto Garcia, Juanjo 
Triguero, Zarch Morley, Kory Hallas, J.J. Llamas, Joan 
Maroto, Shay Miller, Pedro Rivero, André Howard, Romà 
Bas, Pedro Marco, Rafa Granollers... 

NOVA ETAPA : UNITS PEL BÀSQUET 

Des de la temporada 2009/2010 fins la 2013/2014 podem 
parlar d’un procés de transició doncs molts dels directius 
havien anat deixant el club –eren molts anys...des del 1982 
dirigint el club–, i varen anar incorporant-se d’altres que 
mantingueren el club fins que diversos problemes econòmics 
amb la federació forçaren la dimissió de la directiva deixant 
el club al caire de la dissolució. Però la llavor que s’havia fet 
començava a donar fruits i molts dels joves que havien format 
part dels clubs Gandia i Nou Bàsquet en categories cadet i 
júnior i de l’equip Femení, recolliren el testimoni i donaren 
un pas endavant comprometent-se a donar continuïtat 
al Club: Mónica Nogueroles, César Bañuls (actualment 
comentarista de la SER Gandia) Miquel Bordes, Guillermo 
Gimeno, Salva Gomar,  Alvaro Peiró, Angel Bañuls...

L’any 2013 es constitueix una nova directiva amb Na 
Mònica Nogueroles (Foto 384) com a presidenta i es negocia 
amb la federació, arribant a l’acord de fer un nou club, el 
club Units pel Bàsquet que actualment és el continuador 

d’aquella generació que pels anys 60/70 del segle passat van 
començar a posar en valor un esport  que de ser minoritari 
i pràcticament desconegut, ha assolit les més altes cotes de 
qualitat i professionalitat d’un equip de conjunt en Gandia i 
que a les acaballes ha arrelat a la nostra ciutat i ha estat, -hi 
és encara -, casa comuna de varies generacions. 

Les darreres temporades, primer amb Mònica Nogueroles 
com a Presidenta, després amb Àlvaro Peiró, i posteriorment 
una altra etapa –l’actual– amb Mònica Nogueroles, però 
quasi sempre amb la direcció tècnica de Víctor Rubio (Foto 
385) com entrenador, l’equip ha oscil·lat entre la lliga EBA 
i la LEB Plata, doncs la falta de mitjans econòmics i una 
rigorosa direcció econòmica no permeten la contractació de 
jugadors determinants per tal de consolidar-se en la Lliga 
LEB, de fet ha jugat diferents fases d’ascens en altres tres 
temporades aconseguint una vegada l’ascens. Per això Víctor 
ha estat una persona imprescindible en el Club, primer com 
a jugador, entrenador ajudant amb Isma Cantó –de qui 
ha rebut lliçons magistrals–, i darrerament com a primer 
entrenador i responsable durant 7 temporades en dues etapes 
: de la 2013/2014 fins la 2016/2017 i des de la 2018 a 2020.

He intentat ser el més eclèctic possible amb la recollida 
d’informació i de diverses opinions, comptant amb la 
col·laboració d’Alfonso Miñana i els fons documentals del 
recordat XIMO GIMENO, per part cel C.B. Gandia,  i per 
part del Nou Bàsquet Gandia –i per salvar la meua mala 
memòria– he comptat amb la col·laboració dels germans 
Bañuls, Josep i Damià i de Eduardo Garcia que també han 
aportat els seus fons documentals.  Tot i amb això les nostres 
vivències i experiències, els nostres records amb alegries, 
èxits i fracassos; i sobretot un munt de persones, amistats 
i molts coneguts que no haurien format part de les nostres 
vides sense el lloc comú –La Casa Gran– que ha estat el 
Bàsquet Gandia.

Primavera del 2022

(Foto 383) Isma Cantó. Entrenador Gandia 
Bàsquet (1996-2008). ©LasProvincias

(Foto 385) Víctor Rubio. Entrenador de 
units pel Bàsquet. ©Solobasquet.com

(Foto 382) Josep Martínez "Tano". 
President Gandia Bàsquet (1999-2009). 
©Gentedelasafor

(Foto 384) Mónica Nogueroles. Presidenta 
units pel Bàsquet. ©SaforGuia
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va portar al Club. Allí vaig conèixer, també, tots els xics i 
xiques que formarem aquella colla d’amics que, units per 
la natació, visquérem junts aquella època inoblidable: la de 
l’educació escolar, la de l’esport per l’esport, la de les primeres 
experiències afectives, la de les il·lusions per tot i per a tot, la 
dels projectes vitals. El pare Molins ens ensenyava durant el 
dia, Pitet ens entrenava per les nits i els caps de setmana la 
casa de la senyora Rosario era el punt de trobada de tots, el 
de les llargues xerrades, la casa dels berenars, la del pickup 
i discos de vinil, la de les veus d’Adamo i de Serrat, la dels 
primers balls amb les mans en la seua cintura, la de les 
paraules d’amor senzilles i tendres... Veus i paraules a cau 
d’orella.

Ens entrenàvem totes les nits de la setmana, durant tot 
l’any. Com que no teníem piscina (un club de natació sense 
piscina!), el mesos de l’hivern els dedicàvem a la preparació 
física. A les instal·lacions del Athletico Club Gandia a 
Benipeixcar (on s’entrenaven els atletes de halterofília i on 
els dies festius feien ball). L’entrenament començava fent 

Cent anys donen per a molt. Ja han llegit vostès tot el 
que ha ocorregut amb els tres esports, probablement, més 
arrelats ala gandians en eixe període de temps. Sé que no 
ens hem ocupat d’uns altres, també molt importants, també 
amb molts seguidors i aficionats. Era impossible poder-ho 
abastar-los a tots. En el llibre Foment d’AIC, cent anys 
fent Gandia, s’han quedat fora, transversalment, moltes de 
les activitats, fets i persones en cadascun dels capítols que 
havíem seleccionat.

Però respecte a l’esport, si parlarem d’icones, de mites 
esportius, dos són els noms: José Maria Ángel Guillem 
“Pitet” (Foto 386), en natació i Antonio Climent Donet 
“Misteri” (Foto 387) en halterofília.

Als dos, amb motiu del seu traspàs, vaig dedicar articles en 
la meua columna dominical “Anem fent” del diari Levante-
EMV la Safor-Marina. Estos són els seus retalls de premsa.

"Pitet"

Aquesta setmana ha mort José Maria Angel Guillem, Pitet. 
Als 93 anys. Era un referent històric de l’esport gandià. El 
de la natació. El malnom de Pitet li’l van traure sent molt 
jove. Era de baixa estatura, però de complexió atlètica i tenia 
un parar marcial amb el pit prominent. Portava descordats, 
sempre, els dos primers botons de la camisa mostrant nua la 
part superior del tòrax. I li van traure el malnom, Pitet. Així 
l’han conegut tota la vida i així el recordaran. En la meua 
infància, Pitet era un nom important. Com el d’Antonio 
Climent, Misteri, amb l’halterofília, Paco Bonet, Mona, 
amb el futbol, Pepe Estruch, Garrofa, amb el bàsquet, o 
Justo Insa amb les motos. Després, Pitet fou una persona. Ell 
i la natació són el nexe amb un dels períodes més importants 
de la meua vida, el de l’adolescència.

Vaig conèixer Pitet el 1964. Jo tenia tretze anys. Quan el 
meu company, Salvador Moragues, el Cheriff, nadador, em 

Pasqual Molina Faus

Figures de l’esport gandià. Retalls: “Pitet”, “Misteri”

(Foto 387) Antonio Climent Donet 
“Misteri”. © Levante-EMV

(Foto 386) José Maria Angel “Pitet”
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voltes infinites a la pista de ball. Després hi havia exercicis 
drets, asseguts, gitats i rematàvem amb peses. Salvador 
Arbona morí jove d’una malaltia aterridora. Vicent Aparisi 
i José Julio Jiménez eren els majors, han faltat recentment. 
Rosa Maria Merí dominava la natació valenciana. Al tancar 
aquest gimnàs, les nits dels hiverns següents foren d’una 
peregrinació penosa per patis de col·legis i instituts. 

Entràvem en contacte amb l’aigua l’endemà de Sant Vicent, 
acabada la Pasqua. Caiguera com caiguera. A la piscina del 
Camping Caudeli, situada a cinc quilòmetres de Gandia. 
Una piscina, descoberta, amb l’aigua bruta des del mes de 
setembre anterior i gelada de tot l’hivern a la intempèrie. 
Anàvem al càmping en autoestop que feiem davant l’hotel 
Ernesto. Pitet era un entrenador exigent. Les dues hores 
de treball a l’aigua eren de gran intensitat. En acabar 
l’entrenament, tornàvem a casa en un camionet de la fusteria 
del senyor Melo, tots darrere asseguts en terra, apegats per 
protegir-nos del fred i cantant cançons escolars. Els mesos 
d’estiu, l’entrenament augmentava amb una sessió al migdia, 
al port de Gandia, el qual creuàvem en deu o dotze ocasions, 
sortejant barques i barcos, fent exercicis de braços i peus 
alternant els diferents estils. Amb aquelles  condicions, 
precàries, el Club Natació Gandia fou capdavanter a la 
Regió Valenciana amb campions i records. Alicia Peiró, 
Maria Eugenia Mascarell, Maria Rosario Pelayo, Sayo, foren 
ames de la natació regional. En homes, Pepe Ángel i Javier 
Merí i, per damunt de tots, Enrique Melo. Des d’aquelles 
condicions impossibles Gandia tingué quatre campions 
d’Espanya i un nedador olímpic a Munic. I Aixó ho va fer 
Pitet i la seua dedicació entusiasta i altruista. Sobretot als 
bons! Jo no vaig guanyar mai en cap piscina, cap travessia als 
ports, no tinc a casa copes en les  prestatgeries i no vaig pujar 
mai dalt d’un pòdium per una medalla. Però no vaig faltar 
mai a un entrenament ni a una competició. Ni un sol dia! 
Durant prop de cinc anys! La natació i aquell grup amics 
m’ajudaren a fer-me. Ara són records vitals, els del meu 
temps amb Pitet. Ell en tingué d’altres. En el soterrament 
vaig veure dos dels primers campions d’Espanya que ell va 
entrenar en anys de postguerra, Alfredo Martinez i a Rafael 
Martinez Samper. Emocionats!

"Misteri"

Fa uns dies va morir Antonio Climent Donet, Misteri. Als 
88 anys. Era un referent històric de l’esport gandià. El de 
l’halterofília. El malnom de Misteri li venia de família, així 
l’han conegut tota la vida i així el recordaran. Regentaven 
un bar hostal en un dels cantons de la plaça d’El Prado 
on es servien bons esmorzars i pernoctaven treballadors i 
representants. Era de complexió atlètica forjada a base 
d’entrenaments i competicions: els braços amb braons 
prominents i mans fortes, pit amplíssim i esquena quadrada, i 
les cames musculoses en què destacaven les cuixes i els bessons 
magnificats a força d’esforços titànics per a enlairar barres i 

peses al cel dels gimnasos i dels pavellons de competicions. 
El nas castigat per la boxa desentonava de les faccions de 
bondat de la cara. El seu parar seré i la bonhomia de la seua 
actitud amb les persones es desdeia de la seua corpulència, 
que impressionava. Tots els que el tractaren coincideixen que 
era molt bona persona. En la meua infància, Misteri era un 
nom important. Com el de José María Àngel, Pitet, amb la 
natació; Paco Bonet, Mona, amb el futbol i Pepe Estruch, 
Garrofa, amb el bàsquet. Noms que són el nexe amb els 
records ennuvolats, però fonamentals, en la vida en blanc i 
negre d’un xiquet que creixia al barri del Raval en els anys 
cinquanta.

Vaig escoltar nomenar Misteri per primera vegada a mon pare. 
“És un boxejador i fa lluita lliure”, em va dir. El malnom em 
copsà, aleshores. L’origen em semblava misteriós. Diuen que 
ell també se’n reia quan li preguntaven. Relacione Misteri i a 
la seua activitat esportiva amb el “Palacio de los Deportes”, 
situat a la frontera entre Gandia i Benipeixcar, on els 
diumenges al matí es jugava al bàsquet, en algunes vesprades 
es muntava un quadrilàter per a la boxa o el catx i a les nits 
del estius funcionava un cine on sopaves al ras mentre veies 
les dues pel·lícules que passaven en sessió continua. Al fons, 
entre la gran pantalla blanca orlada amb un paspartú negre i 
la grada coberta de dos o tres fileres de cadires, hi havia una 
mena de pavelló cobert on hi havia  elements de gimnàstica 
esportiva, entre els quals m’impressionaven la magnitud del 
cavall de salts i la del plint, i m’atreien aquelles dues anelles 
que penjaven del sostre a les quals mon pare m’encimbellava 
i em deixava agarrat fins que els braços no em responien i 
em baixava perquè no caiguera i em fera mal, ja que estaven 
prou altes. El palau dels esports ha funcionat com a cine 
d’estiu fins fa uns pocs anys.

L’Atlètic Club Gandia fou creat per Misteri en els anys 
cinquanta. El local estava situat a Benipeixcar, en el carrer 
Lector Romero a mà esquerra anant cap a Albaida. Era 
un local ample al bell mig del qual hi havia una pista de 
ball circular. Els estris per a la pràctica de l’atletisme i de 
l’halterofília estaven arrimats a les parets i al fons, a l’esquerra, 
estaven els vestidors i les dutxes. A principis dels seixanta jo 
vaig anar-hi totes les nits dels hiverns a fer gimnàstica amb 
els altres membres del Club Natació Gandia, aleshores no 
hi havia piscina a Gandia i mentre arribava el moment de 
començar a tocar aigua (a la piscina del càmping Caudeli), 
anàvem allí a entrenar-nos amb Pitet. Recorde com estava 
de gelada l’aigua de la dutxa. En aquell local es feia ball els 
diumenges de vesprada i també es feien bodes i comunions. 
Antonio Climent tenia al mateix costat una fàbrica de fer 
taulells de pedreta. 

Quan va tancar este local, Misteri va regentar l’Hostal Faller 
situat a la plaça d’El Prado, on feien banquets de bodes i 
comunions, balls i que ocasionalment també va servir 
com a gimnàs. Situe més tard Misteri a la Sala Gesmil, al 
Passeig Lluís Belda. Era una sala de festes i espectacles de 
grans dimensions, la qual va veure desfilar pel seu escenari 
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les figures artístiques espanyoles més destacades de l’època. 
També es van fer allí presentacions falleres (jo mateix vaig 
representar una obra que vaig escriure, a propòsit, per 
a una d’estes). També era una sala on es feien banquets 
multitudinaris de tots tipus. Aleshores el nom de Misteri ja 
es relacionava amb l’halterofília espanyola. Fou president de 
la Federació Valenciana d’Halterofília i un gran entrenador, 
alguns del seus deixebles arribarem a la internacionalitat, 
com ara Joaquín Selfa, seleccionat per al Jocs Olimpícs de 
Mèxic 68 però a qui un terrible accident de transit impedí 
participar-hi. 

Els meus anys d’estudi i d’especialitat a València em fan 
perdre el contacte amb ell, però sé que continua la seua 
activitat formadora d’alçadors de peses i de promoció d’este 
esport que l’apassionava. En els primers anys meus Gandia 
m’encreue amb ell pels carrers i el veig organitzar a la placeta 
dels colomets una trobada d’halterofília entre participants 
gandians i de la ciutat francesa agermanada de Laval. Jo no 
el conec personalment, però sé que és un home estimat per 

tothom. Quan el conec fa uns anys per causa de la meua 
activitat professional amb un membre del seu cercle familiar, 
m’impressionà la gran humanitat d’este homenot. 

Fa un parell d’anys va rebre el premi del Grup Radio Gandia 
instituït per a guardonar aquella persona que haguera destacat 
per la seua dedicació i activitat ciutadana al llarg de tota la 
seua vida. Dintre dels diferents premis que s’entreguen des 
de fa anys, este era la primera vegada que anava a atorgar-se 
i jo, que sóc un dels membres del jurat, vaig proposar el seu 
nom, el qual va ser acceptat per unanimitat, d’immediat. 
Dubtaven que Climent tinguera salut per a vindre a recollir 
el premi, però l’home va venir assegut en una cadira de rodes 
i va rebre al bell mig de l’escenari del Teatre Serrano la més 
calorosa ovació que mai havia rebut un guardonat per part 
del públic posat dret. Misteri estava emocionat, crec que va 
ser el més digne colofó a la vida pública d’un personatge 
essencial en la vida de la ciutat. Una ciutat que ha sentit com 
una ferida el traspàs d’un dels seus més insignes ciutadans. 
L’altre dia va morir Misteri. Descanse en pau!
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L'any 1930 assolí una alta densitat de publicacions, perquè a 
les ja existents s'afegiren, d'una banda, les dels monàrquics, 
que veien perillar la institució i en preparaven la defensa, 
com el gandià El Serpis, i d'altra, periòdics que anhelaven la 
proclamació de la República, però que durant aquell any de 
transició es declaraven independents. És el cas d’El Momento.

La premsa d'aquest període es va veure fortament coartada 
per una censura inflexible i capritxosa alhora, que afectà 
tant els socialistes d’El Popular, que arribaren a l'extrem de 
renunciar a comentar la política municipal pel perill que 
suposava, com al quasi sempre innocu i intranscendent 
Bayren, i fins i tot la mateixa Revista de Gandía, una vegada 
desplaçats de l'ajuntament l'alcalde, Joaquim Ballester 
(Foto 6), i el regidor Josep Maria Capsir (Foto 597), que 
era aleshores el director de la publicació. Al mateix temps, 
des d'aquest setmanari catòlic es realitzà, com en èpoques 
anteriors, una forta coacció sobre els impressors, que obligà a 
canviar d'empresa tipogràfica els joves de Bayren o a editar El 
Popular a Alcoi amb els múltiples inconvenients que aqueixa 
mesura suposava. El tiratge d'aquestes tres publicacions 
gandianes assolí els 600 exemplars.

La República i la Guerra Civil

L'esclat de llibertat que significà la República es va veure 
reflectit en l'elevat nombre de publicacions que aparegueren 
simultàniament. Aquesta diversificació de l'oferta sofrí aviat 
una reducció lògica originada per l'escàs lectorat potencial 
a què s'adreçaven, aparellat a la presència de periòdics 
amb escassos matisos diferenciadors. Així, El Momento 
(1930-1935), republicà lerrouxista, resistí, mentre que 
d'altres projectes com En Marcha (1931) i la segona època 
de Germinal (1933-1936), que representaven variacions 
ideològiques, desaparegueren o dugueren una existència 

El propòsit del nostre escrit és repassar succintament les 
publicacions periòdiques d’informació general sorgides 
a Gandia entre la inauguració de Foment d’Agricultura, 
Indústria i Comerç i l’actualitat. Necessàriament, també 
per raó d’espai, hem d’adoptar un criteri reduccionista 
del concepte de premsa perquè deixem al marge una gran 
quantitat de butlletins i revistes de diversa temàtica, que 
eixiren amb regularitat durant un temps determinat, datades 
i numerades, i que també mereixen una atenció acurada.

La Dictadura de Primo de Rivera

L'establiment del directori militar suposà un retall 
considerable de la llibertat d'expressió  i un predomini sense 
oposició de la premsa catòlica. Els primers anys només hi 
havia la veterana Revista de Gandía, “Periódico consagrado 
al Divino Corazón de Jesús. Órgano de los Sindicatos 
Agrícolas de la Región”,  nascuda  l’abril de 1900, que 
continuava influenciada decisivament pels jesuïtes.

L'any 1927 isqué Bayren, una revista prioritàriament literària 
que tenia per redactors joves universitaris saforencs. La 
literatura bilingüe que produïren sempre fou de curta 
volada i es mantingué ben allunyada de la modernitat però, 
malgrat aquestes consideracions, la publicació significà una 
refrescant novetat en el panorama de la premsa gandiana, 
des del format i  l'elevat nombre de pàgines fins al tema i la 
intenció. A més, el grup inicial, tot i representar ideologies 
bastant heterogènies, no perdé la cohesió durant un temps 
considerable, per la qual cosa el periòdic resistí fins a les 
darreries de 1931.

També el 1927 inicià el seu llarg camí El Popular, òrgan de 
l'agrupació socialista local, que fou tolerat per la Dictadura 
amb la condició que emmudira la reivindicació i la crítica.

Gabriel Garcia Frasquet

Un segle de premsa generalista a Gandia
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molt irregular. El mateix succeí amb Revista de Gandia, que 
s'integrà plenament a la lluita política com a òrgan de la 
Dreta Regional Valenciana a partir de gener de 1932, i el 
carlí Mondúber, nascut el mes següent, de curta vida.

Alguns conflictes revifaren, com l'enfrontament entre 
l'anticlericalisme republicà d’El Momento i la catolicitat 
de Revista de Gandía, amb una redacció, encara, farcida 
de sacerdots. En canvi, El Popular s'hi mantenia bastant 
al marge. Aquesta pugna originà una de les seccions més 
interessants de la premsa gandiana, la columna d'atac 
polític "Ripios i pedraes" que signava "Cudol", en realitat 
el prevere i arxiver Andreu Martí Sanz, que en les mateixes 
pàgines publicava les erudites cròniques històriques titulades 
"Polvillo de antaño".

Durant la guerra, amb les impremtes incautades pels 
treballadors, el protagonisme, en el camp de la premsa, 
correspongué als sindicats de classe. Entre 1936 i 1938, la 
CNT publicà Vida i el sindicat socialista UGT, el setmanari 
homònim. Els comunistes editaren Julio, i encara en sortí 
un altre de tendència anarquista denominat Palestra. Així 
mateix, el Comissariat de Guerra treia al carrer Soldado del 
Pueblo.

El franquisme

En la immediata postguerra es constata una baixíssima 
quantitat de publicacions. Únicament destaca el setmanari 
Gandía, “La Voz del Distrito” (1951-1955), enquadrat dins 
la premsa del Movimiento, d’on rebien subvencions, a més 
d’imprimir-se en els tallers d’un altre mitjà de la mateixa 
cadena, el diari Jornada, a València. El seu contingut 
constituïa una amalgama pròpia de l’època: articles polítics 
de to oficialista, comentaris evangèlics, la campanya de la 
taronja, ecos de societat, noticiari municipal i secundàriament 
del “districte”, a més dels esports i la pàgina femenina. La 
publicació, dirigida per Augusto Roman (Foto 70), assolí 
un tiratge de 1.000 exemplars amb una subscripció sempre 
inferior al 30%. 

La dècada següent naixia un nou projecte de premsa 
general de caràcter independent, Ciudad (1963-1968), 
subtitulat “Semanario de información, arte y letras”. Amb 
la mateixa capçalera se n’editava un altre a Alcoi, motiu 
pel qual compartiren director, Rafael Coloma Payà, tot 
i que sols nominalment, i entre els seus col·laboradors 
figuren il·lustres alcoians com Ovidi Montllor o Joan 
Valls. Els redactors de l’edició saforenca foren inicialment 
els locutors de Radio Gandía Carmelo Garcia i Antonio 
Conejero i, posteriorment, Vicent Gurrea (Foto 146), que, en 
desaparéixer aquest setmanari, també encetà un altre intent 
frustrat de sols quatre números, Comarca (1968-1969), que 
en el títol n’indicava el propòsit i el repte.  

A l’inici de la dècada dels 70 Josep Rausell acceptà el repte de 
ressuscitar el setmanari Ciudad (1970-1972) que li proposà 
Sebastiá Denia (Foto 410), que en seria l’administrador i el 
publicista. En aquesta nova època, la línia ideològica fou 
de caràcter progressista, de marcat caràcter comarcal, amb 
una important nòmina de col·laboradors –entre els quals 
hi havia Josep Iborra, Vicent Ventura, Joan Fuster (Foto 
98) i Francesc de P. Burguera, a més dels més destacats 
autors locals–,  i una presència significativa de la llengua 
pròpia, que s’hi incorporà amb una normalitat fins aleshores 
desconeguda. D’altra banda el periòdic intentà defugir la 
rutina i adaptar-se als canvis socials, com ho demostra que en 
el darrer estiu de la seua existència editara un suplement en 
francés i anglés dirigit a la nova font econòmica, el turisme. 
El projecte, però, tenia uns punts febles que no pogué 
superar: un insuficient sostre de 1.500 exemplars venuts, 
bé que amb un 40% de subscripció; un editor-director 
purament nominal; la llunyania de la impremta alcoiana i el 
tradicional muntatge manual de les galerades, que alentien 
el producte; i una escassa i encara arcaica publicitat que no 
podia equilibrar el balanç econòmic.

A pesar d’això hi hagué una darrera provatura, El Tossal 
(1973-1974), amb els mateixos protagonistes, Josep Rausell 
“Pep Mosca” com a redactor en cap i Rafael Coloma 
com a director oficial, i també amb els mateixos irresolts 
condicionants, als quals s’afegí la censura. El setmanari 
hagué de superar una arbitrària “paralització administrativa” 
que l’apartà tres mesos dels seus lectors.

La Transició

La transició a la democràcia no dugué aparellada cap 
publicació de premsa general, potser per la llosa psicològica 
que constituïen les anteriors empreses fallides. L’anhelada 
llibertat d’expressió hi tingué un reflex variat, atomitzat, 
efímer, local i massa vegades rudimentari, per la utilització 
del ciclostil. 

Època democràtica

El primer mitjà escrit d’informació general aparegut a la 
comarca des de l’inici de la democràcia va ser Gente de la 
Safor (1985-2013). El setmanari trencà els prejudicis existents 
sobre la manca d’interés per la lectura i els assumptes 
públics de la societat gandiana. La revista, dirigida per José 
Arnau, tingué una ideologia independent progressista i va 
saber, en la seua llarga trajectòria, seleccionar els temes de 
major interés social, amb reportatges d’investigació i fins 
i tot amb l’elaboració d’enquestes, sempre actuant amb 
professionalitat, respectant el lector i tractant el periodisme 
com un servei públic Si de cas caldria retraure-li que, 
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malgrat el títol, la seua atenció a la comarca fou minsa, tret 
de celebracions extraordinàries com les festes patronals dels 
pobles. També publicà diversos especials molt ben editats 
i intents breus com el de Cuadernos de Gente de la Safor 
(2002). Tingué una periodicitat setmanal fins a 2012 en 
què, per raó de la crisi econòmica i la retirada selectiva de 
la publicitat institucional, passà a ser mensual. A partir de 
2005 obriren una web i combinaven els dos formats. L’any 
2013 ja solament fou digital.

Al juliol de 1987 es produí un altre esdeveniment remarcable 
en l’àmbit de la comunicació: el periòdic Levante-EMV 
llançava a la Safor la seua primera edició comarcal , amb la 
qual cosa les notícies diàries obtenien una adequada cobertura 
i en un espai més complet de l’habitual ja que reunia cada 
dia informacions de les corresponsalies de la Valldigna, 
Gandia i Oliva. Per a qualsevol mitjà local resultava difícil 
competir-hi per la gran diferència  d’infraestructures, 
distribució i periodistes contractats. L’alternativa, en tot cas,  
era seleccionar acuradament els temes i tractar-los amb major 
profunditat. Aquest nou context no desanimà Vall de Bayrén 
(1988-1991), d’eixida quinzenal i ideologia conservadora; 
ni tampoc Estilo propio (1990-1992), Open (1991-1992), el 
fugacíssim Stand (1992) i L’actualitat (1993), independent, 
comarcal i bilingüe.

Un altre projecte singular pel contingut, la voluntat d’estil 
i el lector model a què s’adreçava fou Revista de Gandia 
(1995-1999) que, amb periodicitat quinzenal, arribà als 
100 números, dirigida per José Monrabal. Es caracteritzà 
per la independència i el pluralisme, conjugats amb una 
consciència crítica ben higiènica i una visió progressista de 
la premsa i de la societat. Guardava un equilibri bastant 
ben aconseguit entre les seccions, començant per l’editorial, 
sempre compromés, temes de fons diversificats i d’interés 
social, entrevistes en profunditat però alhora àgils, a més 
d’apartats d’esports, paratges i excursions, música moderna 
i cultura, que es cloïen amb una pàgina d’humor satíric, 
de gran tradició en la premsa valenciana. Un producte ben 
elaborat i que es decidí per una gratuïtat que potser no li 
calia per la seua qualitat, capaç de fidelitzar lectors.

Coincident en el temps es produí el desembarcament de 
Canfali (1995-1997), un periòdic que ja duia quasi 25 anys 
d’activitat a la Marina i provà de llançar una edició a la Safor. 
Era un setmanari independent que no acabà de quallar. I el 
1996 tingué lloc una altra incorporació transcendent: el diari 
Las Provincias obrí delegació i edició a la Safor, la qual cosa 
limitava encara més les expectatives d’èxit en la implantació 
de nous productes. .

Una altra empresa forana que mirà d’introduir-se al mercat 
gandià fou Gandía Magazine (1998-2003), de l’editor i 
periodista Ángel del Río, que ja tenia altres capçaleres a 
la Marina i acabà creant-ne en les tres ciutats saforenques. 
Era independent, però sense una línia editorial definida. 

Aprofitava les seues diferents edicions per barrejar 
les col·laboracions locals amb altres de més generals i 
mediàtiques, però que, en certa manera, diluïen la raó de 
proximitat del periòdic, d’eixida mensual.

Aquell mateix any s’incorporà al catàleg que repassem 
La Veu de la Safor (1998), d’informació i opinió política i 
periodicitat quinzenal. S’acostaven les eleccions municipals i 
s’havia de preparar el camí. Es tractava d’una estratègia que, 
els mesos previs a la convocatòria següent, provocà una florida 
de publicacions de curta durada, fins i tot amb la inclusió 
d’algunes amb redacció a València i delegació a Gandia: 
Nuestro pueblo del siglo XXI (2001-2002), Panorama gràfic 
de Gandia (2001-2002) i Tribuna Siglo XXI (2002-2004). 
Amb seu a la capital de la Safor nasqué Actualitat Gràfica de 
Gandia (2002-2006), que es decantava pels socialistes i El 
Parpalló (2002), al Grau, que mostrava simpatia pel Partit 
Popular.

Després d’un llarg parèntesi de quatre anys, els nous comicis 
locals ressuscitaren la necessitat d’influir en l’electorat. 
Així sorgiren Gandia política (2007) i Safor actual (2007), 
de pas fugaç, editades per l’empresa Vevictis, recentment 
creada amb raó social a Bellreguard, que donaven suport als 
conservadors; i Noticias 7 días (2007-2008), publicada per 
Zenit Editorial, amb seu a València, que assegurava voler 
consolidar les opcions de progrés. Però també començaren dos 
periòdics de més llarga durada: Micro (2007-2018), del grup 
Ràdio Gandia, que es proposava oferir unes informacions 
breus i fresques, “d’una ullada”; i 3½ Noticias (2007-2013), 
“Més prop de la notícia i de l’esport”. Paral·lelament, la 
longeva Safor Guia, nascuda el 1987, sabia adaptar-se a 
les canviants situacions socioeconòmiques combinant la 
informació comercial, el seu propòsit primordial, amb la de 
caràcter general de Gandia i la comarca.

L’any postelectoral encetaven el seu camí Gandía: noticia 
e imagen (2008-2009); GND Noticias (2008-2009), un 
producte híbrid que barrejava les notícies locals amb les de 
política de l’estat i del Valencia CF; i un altre de sòlid: 7½ 
Noticias (2008-2019), vinculat a Onda Naranja. COPE. 
I, posteriorment, 2TWO Magazine (2009-2010), de breu 
trajectòria.

I tornà l’època electoral i rebrotaren les propostes de 
premsa: Gandia express (2010-2011), “El metropolitano de 
la Safor”; Tot Gandia (2010-2011), de l’empresa pública 
Iniciatives de Comunicació de Gandia, la TV pública; i 
Noticias GND (2011), decantats cap al PSPV-PSOE. I cap 
al PP, La Cafetera x-press (2011), el digital Ahora Gandía 
(2011-2013) i la primera època de Sociedad y Política (2011-
2015), de l’empresa Altoclaro.  Després d’un parèntesi, 
reprengué la publicació amb grans tiratges, molt bon paper 
i un contingut que, mitjançant les nombroses fotografies o 
els articles d’opinió, exalçaven l’alcalde de la ciutat i el seu 
govern i denigraven els seus adversaris polítics. La revista, 
a pesar del seu luxe, era gratuïta. La seua principal font 
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d’ingressos eren els desmesurats contractes de publicitat 
institucional municipal. Coetàniament aparegueren a 
Gandia Safor informatiu (2012-2015), “diari progressista 
independent”, i Infonoticias Gandía y la Safor  (2013-2015), 
magazín d’informació local.

L’any 2013 començaren dues publicacions digitals: Safor 
Press (2013…), que es reivindicava plural, lliure i defensora 

dels drets humans fonamentals, i Diari Serpis, independent 
i en valencià, que, després d’un any de construcció i proves, 
enviava una benvinguda als lectors a l’octubre de 2013. Es 
consolidava un canvi que posava en qüestió el futur de la 
premsa en paper. 
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d’Immobiliària i Construcció, a finals de la mateixa dècada. 
De forma paral·lela les empreses auxiliars, com les de 
materials, reformes, o decoració, també apostaren per fer-se 
visibles en les pàgines de Safor Guia. A més, va ser l’única 
guia de la comarca a anunciar serveis de Salut i Bellesa.  

En l’apartat periodístic, la línia editorial no ha defugit dels 
temes que preocupaven als saforencs, però tampoc s’ha clavat 
en grans polèmiques polítiques, conscient que el caràcter 
gratuït del mitjà li obligava a buscar públics heterogenis. 
D’altra banda, la revista sempre ha tingut i té una sensibilitat 
especial per l’ús del valencià i una mirada cap a la cultura 
pròpia, incloent les festes i tradicions. En este sentit, ha 
ajudat a fer comarca. Continua comptant amb columnistes 
d’opinió de totes les tendències polítiques, i està oberta a 
cartes dels lectors.

En aquella època del paper, els Extres, com a publicacions 
independents, també han sigut una altra pota de la revista. 
En 1995 va aparèixer el primer Extra Fira i Festes, que es va 
acompanyar amb un expositor en el passeig de les Germanies 
de Gandia, cosa que es va mantindre molts anys, i a finals 
d’any el de Nadal. El primer “Extra de Falles” va vore la 
llum en 2002. Després vindrien uns altres com les Guies 
Turístiques (primer es va dir “O-gea” i després “Escapades”, 
amb dues edicions a l’any, una d’elles al gener amb motiu de 
Fitur, i una altra per Pasqua en versió “pocket”), mapes de la 
comarca i plànols de ciutats, la “Guia de Proveïdors”, per al 
món de l’hostaleria, o “Invisible”, sobre bodes i celebracions. 

En els anys de major bonança s’editaren fins i tot monogràfics 
sobre el Gandia Bàsquet, la 28a Gala de l’Esport, la 
inauguració del Teatre Serrano (2006), l’arribada del 
transport urbà a Gandia (2007) o Especials Eleccions. Cada 
any es treia una dotzena de productes editorials diferents. En 
un mercat local on el xicotet pastís publicitari s’ha de repartir 
entre molts, Safor Guia sempre ha superat les adversitats, 

El primer número de Safor Guia va vore la llum a Oliva 
el 4 d’agost de 1987. Eren uns anys d’efervescència per a 
la premsa comarcal. 35 anys després continua en actiu, 
ininterrompudament, cosa que no poden dir tots els mitjans 
de comunicació impresos i/o digitals de la Safor-Valldigna. 
Actualment, Safor Guia, que va nàixer com una revista 
setmanal en paper, i després, arran de la crisi de 2008, va 
allargar la seua periodicitat a quinzenal, manté exclussivament 
la seua edició digital (saforguia.com). Ha passat per diversos 
avatars econòmics, els mateixos condicionants externs que 
han sacsejat a tota la premsa local. 

El que va començar sent una guia comercial i d’oci, una 
ferramenta per a buscar feina, comprar o llogar una 
casa, consultar la cartellera del cine, l’horari dels trens i 
autobusos, o reservar taula en un restaurant, es va convertir 
molt prompte, a més d’això, en un mitjà de comunicació 
de referència per a la comarca, on la part informativa, 
periodística, tenia un gran pes.

Tot va ser possible gràcies a un equip humà ben compenetrat 
de directius, periodistes, correctors, fotògrafs, comercials, 
informàtics, dissenyadors, administratius i repartidors que 
xafaven el carrer, a la búsqueda de la notícia, dels anunciants, 
deixant la guia en els principals punts d’interés... Safor Guia 
ha tractat bé tant a lectors com a anunciants, amb creativitat 
i sentit de l’estètica, i pense que, malgrat les circumstàncies, 
eixa confiança mutua ha estat una de les claus del seu èxit i 
de la seua pervivència (i supervivència) fins als nostres dies.  

Pel que fa a la publicitat, sempre ha sigut un mitjà versàtil, 
per a tot tipus d’anunciants, pressupostos i estratègies 
comunicatives. Des de la publicitat d’agències fins a la de 
xicoteta escala, com la Guia de Serveis, Compra-venda, 
Contactes, Treball, o Anuncis per Paraules. La secció de 
Motor arribarà a principis dels anys 90, quan es dispara la 
venda d’automòbils, i un cas semblant s’esdevé amb l’apartat 

Josep Antoni Camacho Ballesteros

SAFOR GUIA. 35 anys en la vida de la comarca
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així com la competència que van suposar els diaris gratuïts 
en la primera dècada dels anys 2000.  

Va ser en 1987 quan dos joves estudiants amics, Alfredo 
Martínez i Salvador Just, s’embarcaven en el projecte de Safor 
Guia. Pocs després s’incorporen Vicente Sancho, Manuel 
Navarro i Maria Jesús Pellicer. Esta última va ser la directora 
comercial fins que en 2010 pren el relleu al capdavant de la 
revista. A més, durant estos anys, com a directors de la secció 
de periodisme han passat Juan Vicente Yago, Pep Morant 
(Foto 387a), Joan Estornell (Foto 387b), María Casinos i 
actualment Josep Camacho (Veure fitxa biogràfica). 

En 1993 la seu es va traslladar d’Oliva a Gandia, i des 
d’aleshores la redacció ha estat, per este ordre, al carrer 

Salelles, el passeig de les Germanies, el passatge Brunel, i 
novament el passeig. 

En març de 2020 arribà la pandèmia de coronavirus. Els 
impediments a l’hora de repartir i la por, massa irracional, al 
contagi pel contacte va fer que se suspenera l’edició en paper. 
A principis dels anys 2000 la versió digital de Safor Guia va 
obrir noves possibilitats comunicatives, inclosa la descàrrega 
o consulta dels números i extres en paper, o guia de serveis 
interactiva. I en això continuem. El periodisme digital i la 
voràgine de les xarxes socials ens incita a una comunicació 
immediata, ràpida i breu, però, al mateix temps, el rigor 
obliga a contrastar i a reflexionar. Cal gestionar bé estes 
variables, perquè és on el mitjà de comunicació es juga la 
seua credibilitat, el major actiu intangible d’una empresa 
informativa. 

L’Arxiu Històric Municipal de Gandia (AHMG) conserva, 
amablement i amb cura, la immensa majoria dels números 
i extres publicats per Safor Guia. A més de les notícies, i 
donat el seu caràcter comercial, és una interessant font per 
a aquells investigadors que vulguen analitzar l’evolució de 
la publicitat de la comarca en les darrers 35 anys, pel que 
fa al disseny gràfic, reclams, o productes i serveis que més 
s’han anunciat en els darrers anys, i com estos han canviat 
en funció de la conjuntura.

D’altra banda, en setembre de 2020, Safor Guia va fer una 
donació a l’AHMG de fotografies en format digital sobre 
patrimoni i festes de la comarca. Es tracta d’imatges que 
es feien servir en la redacció entre els anys 2004 i 2006, 
fonamentalment per a confeccionar guies turístiques de la 
Safor, la Ribera i la Marina.

(Foto 387b) Joan Estornell. Director Secció 
Periodisme

(Foto 387a) Pep Morant. Director Secció 
Periodisme
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Luego vino la elección del nombre. No fue nada difícil. Sería 
“Gente” así se llamaba una de las revistas más importantes 
de Argentina y de esa manera teníamos algo de la tierra que 
habíamos dejado y por supuesto, agregaríamos “de la Safor” 
porque sería el área que abarcaríamos informativamente.

No teníamos ni idea que con los años nos convertiríamos en 
la empresa privada con un medio gráfico local más longevo 
de la Comunidad Valenciana. Miles de noticias reflejarían la 
vida misma de la ciudad con cambios muy profundos.

Los inicios fueron en un piso familiar en la calle Pintor 
Sorolla donde redactábamos en una máquina de escribir 
prestada y maquetábamos en una mesa de luz con tijeras y 
pegamento, mientras tres niños jugaban a nuestro alrededor. 
Era todo artesanal y guardo como oro la primera página 
maquetada de la revista que vio la luz un 7 de diciembre de 
1985.

El proceso de edición era laborioso y exigía cortar y pegar 
galeradas de texto que salían en papel fotográfico de una 
máquina dónde solo se podían ver 30 caracteres en la 
pantalla. Era imposible corregir o saber que se había escrito 
hasta que no se imprimía el texto dándole previamente los 
datos del tipo de letra y el tamaño correspondiente. Así los 
titulares, textos, pies de fotos o anuncios se editaban por 
separado. 

Como un rompecabezas, se colocaban y pegaban en un folio 
de papel todos los elementos, en un proceso minucioso y 
manual, donde se dejaba sitio para las fotos que seguían otro 
procedimiento. Con un rotring se subrayaban manualmente 
los titulares o se hacía el enmarque de las fotos. 

Así se confeccionaba cada página del semanario que iba a la 
imprenta, con un proceso de pre impresión que llevaba unas 
cuantas jornadas. 

En mayo de 1985 emprendía, con solo 29 años, una etapa 
que sería decisiva en mi vida. Abandonaba una Argentina 
convulsa, que había dejado atrás una dictadura militar nefasta 
para el país, y que comenzaba una época democrática con 
muchos inconvenientes. Nada hacía prever que la situación 
económica y social mejoraría tanto como para dar una mejor 
vida a mis tres hijos. Todo era incierto, había que empezar 
de cero.

Llegamos a Gandia, la ciudad donde había nacido José 
Arnau, el padre de mis hijos. El principio fue muy duro 
porque no encontrábamos trabajo en nuestras profesiones. 
Un día, Pepe propuso iniciar un semanario local. Estaba 
Radio Gandia (Veure articles sobre Radio Gandia) y no 
había ningún medio escrito en la Safor, solo la delegación 
del Levante (Veure article Josep Camacho) que informaba 
puntualmente. Ante ese vacío, la idea fue tomando forma. 

No conocíamos a nadie, solo estaba la familia y con quien 
hablábamos del proyecto opinaba que sería una tarea difícil 
porque ya había habido varios intentos y todos fracasaban.

Pero no nos íbamos a rendir. Era una salida laboral temporal, 
éramos jóvenes y teníamos muchas ganas de trabajar y 
sobretodo ilusión. El semanario sería solo de Gandia, pero 
con el pasar de los días nos íbamos animando y empezamos a 
soñar en cubrir informativamente toda la Safor. Se iniciaron 
los primeros contactos con imprentas locales quienes veían 
un trabajo ímprobo. Lo iniciaríamos con 16 páginas, en 
blanco y negro. Saldríamos los sábados con el resumen de 
las noticias más importantes de toda la semana.

El primer escollo fue que las imprentas necesitaban el 
material los miércoles para poder tener el semanario en la 
calle cada fin de semana. Eso era una locura, pero la única 
posibilidad.

Marta Sambrizzi

Gente de la Safor
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En la imprenta se hacían los fotolitos. Un  fotolito  es, en 
la  impresión óffset, el cliché que reproduce el objeto sobre 
un soporte transparente. Era una película fotográfica de alto 
contraste que después se montaba en planchas donde solo 
cabían dos páginas DIN A4. Es entonces cuando se colocaba 
en la impresora y comenzaban a salir las primeras páginas.

Un día entero imprimiendo cada “Gente”, pero no acababa 
ahí el proceso. Había luego que guillotinar y coleccionar 
(encuadernar la revista). Todo se hacía manualmente hoja 
por hoja, luego se grapaba y doblaba cada revista una a una. 
Era un trabajo increíble hasta que los primeros paquetes 
salían rumbo a los kioscos y comercios.

La evolución del proceso, sobre todo la informática aplicada 
y el tratamiento digital empieza a mejorar sensiblemente 
casi diez años después, a mediados de 1990. Desde entonces 
y de forma casi mágica comienzan a salir los programas 
informáticos que lograban que la producción de textos, 
fotografías o gráficos se hicieran con un nivel de efectividad 
impensable desde que nació “Gente”.

Poco a poco fuimos evolucionando, inauguramos nuestra 
propia imprenta, editábamos libros, otras revistas y nos 
arriesgamos a fundar una productora que hacía programas 
para televisiones comarcales e iniciamos una de las primeras 
páginas web informativas de la Safor. 

En estos años la tecnología revoluciona el sector de manera 
casi permanente y cada vez más acelerada. Hasta las formas 
de informar, pero siempre con el compromiso de realizarlo 
de un modo reflexivo. “Gente” tenía sus propios trabajos 
de investigación, con informaciones muy trabajadas y 
contrastadas. Incluso, introducimos las encuestas -algo 
que actualmente es moneda corriente en los medios de 
comunicación-, pero que en los años 90 no se hacía. 
Contratamos a empresas de prestigio de nivel nacional dónde 
planteábamos preguntas para saber qué opinaba la población 
sobre diferentes temas. De ellas se obtenían, los problemas 
e inquietudes de la ciudad e incluso, ¡hasta la intención de 
voto! Fue un verdadero revulsivo a nivel informativo. 

Hasta hace tres años todos los sábados a primera hora 
nuestra revista inundaba los kioscos, comercios y empresas 
de la Safor. Con el pasar de los años “Gente” se convirtió en 
esa revista que no faltaba en ningún hogar. Cada sábado, 
los repartidores encontraban a seguidores esperando en el 
kiosco la llegada de la revista. Por la calle, mientras se hacía 
el reparto comercio a comercio, nuestros lectores solicitaban 

un ejemplar a quienes con un carro lleno de revistas, hacían 
su labor.

Adaptándonos a los nuevos tiempos, el semanario se ha 
transformado en un diario digital. Pero, no nos engañemos, 
no se trabaja menos que antes, al contrario. Cada vez se genera 
más información política, económica, cultural, deportiva o 
social y hay que “apretar” los tiempos al máximo.

Pero además, nada se podría haber logrado sin un equipo 
de gente magnífica que con profesionalidad lograron que 
“Gente” fuese un referente. Tampoco podría haber vivido 
tantos años, sin la fidelidad de nuestros lectores, ni el apoyo 
de todos los empresarios que nos eligen para promocionar 
sus productos.

Me ha tocado vivir 37 años al frente de la empresa como 
directora. No ha sido fácil, pero poniendo la vista atrás 
tuvimos más momentos de gran satisfacción. Una de esas 
etapas fue cuando sufrimos un acoso informativo por parte 
de un gobierno que no compartía que se mostrasen sus 
errores. La asfixia informativa y publicitaria, coaccionando a 
nuestros clientes hizo que casi tiráramos la toalla. Pero, una 
vez más, nuestros lectores defendieron el proyecto serio de 
quienes les contábamos la verdad. Se movilizaron y a través 
de un potente crowdfounding se logró mantener la empresa.

“Gente” creció con la ciudad. La pasarela del Serpis, la 
peatonalización de Gandia, la Universidad, los parkings de la 
playa, del Serpis o de la República Argentina… el crecimiento 
urbanístico, económico y social ha sido increíble. Tenemos 
una gran ciudad y con un futuro muy alentador.

Tengo el privilegio de ser la primera mujer directora de un 
medio de comunicación en la comarca y que ha estado al 
frente de la empresa más de 35 años. Además, este cargo me 
ha permitido conocer a mucha gente y disfrutar del día a día 
de los logros de la comarca. Pero, también hubo que pasar 
pruebas de fuego importantes como la riada del 87, tornados, 
inundaciones, incendios destructivos y además, dos crisis 
económicas, la del 90 y la del 2008. Sus consecuencias 
también en lo social fueron muy tristes.

Este es uno de mis últimos artículos como Directora de 
“Gente de la Safor”, llegó la hora del retiro, llegó la hora 
de la jubilación y también llegó la hora de pasar el relevo. 
Ahora pasará a manos de gente joven, con grandes ilusiones 
y es de esperar que “Gente” siga informando con rigor y que 
el compromiso de servicio público -con aciertos y errores- 
cumpla con las expectativas de un público muy exigente.
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cerca del edificio del Ayuntamiento de Gandia, frente a 
la Colegiata de Santa María, concretamente en la calle 
Confraria de l’Assumpsió, número 1, primer piso, a escasos 
metros de la calle Mayor. Un lugar estratégico desde donde 
se escribieron las mejores crónicas de la actualidad política, 
social y económica bajo los mandatos de los distintos 
gobiernos municipales liderados por Pepa Frau (PSPV) (Foto 
132), José Manuel Orengo (PSPV) (Foto 135), Arturo Torró 
(PP) (Foto 137) y Diana Morant (Foto 140), hoy ministra de 
la cartera de Ciencia e Innovación del Gobierno de Pedro 
Sánchez (PSPV).

Desde el primer momento, la sociedad de La Safor apoyó 
la iniciativa del periódico en la comarca pues sus páginas, 
entre 4, 6 y 8, fueron y son un reflejo de sus gentes. En ellas 
se abordaban tanto temas de política como de economía, 
cultura, sucesos, fallas, fiestas, sociedad, agricultura, pesca, 
deportes y se hicieron todo tipo de reportajes que daban 
buena cuenta de la forma de vivir y sentir de una comarca 
siempre con la vista puesta en el futuro sin olvidarse de su 
pasado.   

Muchas fueron las noticias que coparon las principales 
páginas de Las Provincias desde los inicios de la edición de 
La Safor hasta la actualidad. Así se corrobora con artículos 
de los últimos años como el ascenso al olimpo de las Letras 
del poeta de Oliva, Francisco Brines, que recibió el premio 
Cervantes en mayo de 2021 en su casa, en ‘L’Elca’ de manos 
de los Reyes de España, Don Felipe y Doña Letizia; el 
circuito cultural en torno al premio Nacional de Narrativa, 
Rafael Chirbes, que se impulsa en su ciudad natal, Tavernes 
de la Valldigna, o el clúster socio sanitario puesto en marcha 
Gandia bajo el mandato de José Manuel Prieto (Foto 143) 
para atraer a empresas relacionadas con el sector y convertirse 
en un importante vivero de creación de puestos de trabajo 
en la comarca y en la Comunitat Valenciana. Sin olvidar el 
creciente movimiento de los ciudadanos ‘SomMediterrania’, 
liderado entre otros muchos,  por el empresario Javier 

La gran apuesta periodística de Las Provincias en la comarca 
de La Safor comenzó el 12 de marzo de 1996, en plenas 
fiestas de Fallas. En esa fecha se imprimieron y salieron a la 
calle las primeras páginas de la edición de esta importante 
comarca valenciana que, a día de hoy, ocupa una destacada 
presencia en Las Provincias tanto en la edición de papel como 
en la digital a través de la web www.lasprovincias.es  y, por 
supuesto, las redes sociales.

Las oficinas de la delegación de La Safor, donde se preparaban 
las noticias de cada uno de los 31 municipios que conforman 
la comarca, estaban situadas en los primeros años en el 
céntrico Passeig de les Germanies de Gandia, justo en el 
conocido popularmente como el edificio de las Pirámides.. 

Desde allí, la delegada y posteriormente subdirectora del 
periódico, María José Grimaldo (fallecida en noviembre 
de 2018), se encargaba de organizar el trabajo del equipo 
formado por Álex Fortea, Salva Mascarell (Foto 384), el 
fotógrafo José Tomé, y Joan Compte, como responsable del 
departamento comercial en toda el área de la comarca. 

Poco a poco y con el paso de los años fueron incorporándose 
más compañeros a las labores informativas del periódico 
como Zoa Sanz (Foto 385), Héctor Esteban, Santi Roca, 
Òscar de la Dueña, Almudena Escrivà, Enrique Bodí, Carlos 
Gimeno (corresponsal en Tavernes de la Valldigna), Sergio 
Espinosa (también corresponsal en Tavernes de la Valldigna), 
Juan Carlos Fuster (corresponsal en Oliva), Carmen Berzosa, 
María Casinos, Ignacio Moreno, Ana Llopis, Laura y Sara 
Molina, Josep Camacho, Leyla Gallego y Rocío Escrihuela. 
Además de los reporteros gráficos Juantxo Ribes (Foto 387) 
y Álex Oltra (Foto 386) y otros muchos profesionales y 
amigos que han escrito día a día la historia de La Safor y de 
la Comunidad Valenciana en Las Provincias.

A principios del nuevo siglo, entre los años 2002-2003, 
por razones de operatividad, la delegación se trasladó muy 

Concha Pastor Gimeno

Las Provincias-La Safor,  historia periodística de la Comunitat 
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Cremades o Ximo Vercher, para evitar la desaparición de 
las playas de la comarca como Tavernes de la Valldigna, 
Bellreguard, Piles...

De hecho, han sido varias las concentraciones en todo el 
litoral para exigir al Gobierno de España que actúe en el 
litoral de toda la Comunitat, incluido el de la Safor, con el 
objetivo de preservar la costa para las futuras generaciones.

La edición comarcal de Las Provincias, periódico que fundó 
Teodoro Llorente Olivares el 31 de enero de 1866, hace 
la friolera de 156 años, cumplió en marzo 26 años y va 
camino de los 27 gracias al apoyo de los ciudadanos y a los 
profesionales que trabajan día a día para dar cuenta de todo 
lo que ocurre en esta comarca formada por casi 175.000 
habitantes.

A la primera delegada, María José Grimaldo, que tras unos 
años en la Safor se trasladó a Valencia, le sucedió en el cargo 
Álex Fortea, después Salvador Mascarell (Foto 384), Zoa 
Sanz (Foto 385) (responsable de la edición durante 17 años, 
hasta 2016) y una servidora, Concha Pastor (Veure fitxa 
biogràfica), que desde el inicio de la pandemia, en marzo 
de 2020, coordino el área de Comarcas de Las Provincias 
con iniciativas informativas y foros como #Somosfuturo, 
#Repensando, bajo la batuta del actual director, Jesús Trelis, 
con el fin de que los responsables de cada comarca valenciana 
se tomen un tiempo para #Repensar el futuro en un debate 
en directo en la web que después se traslada a la edición 
impresa y a www.lasprovincias.es. 

Así se ha hecho en La Safor, con el clúster socio sanitario 
y la regeneración de las playas como temas principales 
y sin olvidar iniciativas exitosas como el debate sobre ‘La 
Mujer y la Niña en la Ciencia’. Un evento desarrollado 
en el Aula Magna del Campus de la UPV en Gandia que 
contó con ponentes como Nuria Oliver (representante 
española en el Cómite de Expertos que rediseñará los 
nuevos euros en 2024 y  cofundadora de la Fundación Ellis 
en Alicante);  Susana Bañuelos (decana del Colegio Oficial 
de Graduados e Ingenieros Técnicos de Telecomunicación 
de la Comunitat Valenciana; Andrea Márquez (máster 
Universitario en Evaluación y Seguimiento Ambiental   de 
Ecosistemas Marinos y Costas; Sandra Sendra (profesora 
titular del Departamento de Comunicaciones y Directora 
Académica del Grado de Tecnologías Interactivas y María 
José Mira, secretaria autonómica de  Modelo Económico y 
Financiación. Y, por supuesto, con la ministra de Ciencia e 
Innovación, Diana Morant (Foto 140), que entró en directo 
desde su despacho en Madrid para apoyar esta iniciativa de 
Las Provincias que visibiliza y reflexiona sobre la realidad de 
las mujeres científicas en la Comunitat y en España.  Morant 
expuso las ayudas destinadas a este colectivo y aportó algunos 
detalles de la reforma de la  Ley de la Ciencia, Tecnología 
e Innovación, que aprobó el Congreso de los Diputados en 
junio de 2022.

A este foro y los otros desarrollados en Gandia se han unido 
compañeros de trabajo del departamento de Marketing y 
eventos de Las Provincias en Valencia como Daniel Zurriaga, 
Mar Castaño y los colaboradores José Miguel Reyes, Carlos 
Nieto y el fotógrafo José Iglesias.

Aunque sin duda, hubo un acontecimiento que marcó la 
historia de esta edición fue la celebración del 20 aniversario 
de la apertura de la delegación en Gandia, celebrada bajo 
la dirección de Julián Quirós, el 30 de junio de 2016 en el 
edificio de Fomento de Agricultura, Industria y Comercio, 
situado en pleno corazón de la ciudad y bajo el lema 'Gandia 
en positivo'.

Participaron los alcaldes que ha tenido Gandia en esos 20 
años: Pepa Frau, José Manuel Orengo, Arturo Torro y Diana 
Morant, y todos hablaron de la ciudad que encontraron al 
acceder a la Alcaldía y de su gestión para mejorar la ciudad. 

La cita suscitó un gran interés entre la población y acudieron 
muchos representantes sociales y empresarios de toda la 
comarca. Se incidió en los valores que motivaron la puesta 
en marcha de la delegación de Gandia: «Sigue siendo 
necesario que los políticos miren por nuestras playas y 
desestacionalizar el turismo. Es imprescindible mejorar las 
carreteras y habilitar el tren a Dénia. No debió cerrarse», 
apuntó la conductora del debate y entonces delegada, Zoa 
Sanz.

Pepa Frau (1991-2003) (Foto 132) remarcó que el dinero que 
“llegó de Europa fue gracias al Plan de Turismo; José Manuel 
Orengo (2003-2011) (Foto 135) incidió en que en la ciudad 
se hicieron obras “de más de 500 millones”; Arturo Torró 
(2011-2015) (Foto 137) destacó que había trabajado “para 
atraer inversión y crear empleo” y Diana Morant (Foto 140) 
defendió su apuesta de  “trabajar con honradez y recuperar 
el diálogo”.

El entonces director de Las Provincias, Julián Quirós, cerró 
el acto del 20 aniversario del periódico en La Safor. El hoy 
director de ABC agradeció la participación de los ponentes y 
recordó recordar que la cabecera que dirige es un periódico 
«muy enganchado a Valencia, con un ideario muy fuerte». 
En su discurso, defendió la capacidad crítica de todos los 
periodistas que lo integran y remarcó que se trata de un 
diario «político, pero alejado de los partidos». Finalmente 
dijo que este periódico recoge la forma «mediterránea de ser 
español». 

Desde junio de 2016, muchas cosas cambiaron en la 
delegación. Meses después, en octubre, Zoa Sanz dejaba 
su puesto tras 17 años al frente para incorporarse como 
coordinadora de Comunicación de la Alcaldía de Gandia. 

Unos días antes, asumí este gran reto y responsabilidad que 
compaginé con mi cargo de delegada de Las Provincias en 
Dénia y La Marina Alta. Una oportunidad única para seguir 
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creciendo profesionalmente pero, sobre todo, para conocer 
una comarca única, rica en culturas y con gente dispuesta 
a colaborar tanto en lo personal como en lo profesional. Es 
más, me sentí y me siento como en casa, ya que nací en 
Tavernes de la Valldigna, aunque la vida me ha llevado a 
desempeñar mi trabajo en Madrid, Valencia, Dénia, Gandia 
y otras muchas ciudades  de la Comunitat Valenciana.

Para ello contaba con la inestimable colaboración de mis 
compañeros Rocío Escrihuela y Óscar de la Dueña, además 
del responsable de las páginas de Deportes en La Safor, 
Santi Roca y Carlos Gimeno, corresponsal en Tavernes de 
la Valldigna. Además de otros colaboradores y, cómo no, 
con el jefe del área comercial del periódico en La Safor, 
Joan Compte. Desde la oficina cocinábamos todos los días 
las noticias de toda la comarca que daban vida a las ocho 
páginas de la edición de La Safor hasta marzo de 2020, 
cuando el coronoavirus (Covid-19)   llegó a España y al 
territorio valenciano. El 14 el Gobierno de España anunció 
el confinamiento de toda la población a partir del día 
siguiente y con ello cambió para siempre las reglas del juego 
para seguir haciendo periodismo, aunque la esencia sigue 
siendo la misma.

Toda la actividad quedó suspendida, pero nosotros, los 
periodistas de Las Provincias y de todos los medios de 
comunicación fuimos considerados, como otros muchos, 
“personal esencial” y salíamos a las calles en busca de 
noticias. Eso sí, con el pertinente permiso y/o autorización 
de la empresa con el fin de evitar posibles malentendidos con 
las fuerzas de seguridad. 

Trabajábamos desde la delegación y desde casa, pues el 
Covid-19 aceleró la digitalización del periodico puesta en 
marcha dos décadas antes para adaptarnos a la demanda 
de una sociedad en constante cambio. También disparó las 
‘ fake news’ a las que tuvimos que hacer frente, las reuniones 
y ruedas de prensa on line (meet u otras), las constantes 
apariciones de los alcaldes y expertos para tranquilizar a la 
población y de las que dimos puntual información gracias a 
las nuevas tecnologías.

Los compañeros de la edición de La Safor, al igual que de La 
Marina Alta, Marina Baixa, Ribera, Horta, Comtat-Alcoià, 
Camp de Morvedre, Camp del Turia, La Costera, La Canal 
de Navarrés y la Vall d’Albaida, trabajamos sin tregua desde 
nuestras casas. Así, meses después y aún en pandemia, se 
decidió el cierre de la delegación física de La Safor, pero no 
de la edición, que ha seguido más viva que nunca. Llegó una 
nueva forma de trabajar a la que los profesionales de esta casa 
nos adaptamos rápidamente y nos llevó a ser líderes durante 
varios meses con 10 millones de usuarios únicos en la web.

De hecho, Las Provincias, sigue y seguirá destinando páginas 
a esta importante comarca para contar el día a día que va 
configurando su historia más inmediata. Es más, ocupa 
una sección destacada en la www.lasprovincias.es donde se 
pueden leer todas las noticias de La Safor y tomar pulso de 
los que acontece en una sociedad que cambia al segundo con 
un simple clik, tanto en nuestra web como en nuestras redes 
sociales, sin abandonar el periódico en papel que aquel 12 de 
marzo de 1996 irrumpió en la sociedad de la Safor con las 
noticias dedicadas a esta comarca valenciana.
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Quan Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç va nàixer, 
en març de 1923, a Gandia ja es rebia i es llegia “El Mercantil 
Valenciano”, fundat en octubre de 1872, i precursor del 
que després seria “Levante-EMV”. Per tant, vull imaginar 
a aquells prohoms burgesos de Foment fullejant pàgines 
del periòdic per a conèixer, en aquells anys de bonança 
econòmica, què estava passant en la València de l’època, on 
ja era el primer diari, malgrat la censura prèvia que aplicà 
la dictadura militar de Primo de Rivera, i que requeria 
imaginació.

Molt ha canviat la vida des d’aleshores. Perduren, però, dos 
fets que celebrem; el centenari de Foment i, en este 2022, els 
150 anys de “Levante-EMV”, del grup Prensa Ibérica. Com 
a treballador d’este últim, m’agradaria traslladar les meues 
felicitacions i de la resta de periodistes que conformem la 
redacció comarcal. Al mateix temps, atenc l’amable invitació 
de Pasqual Molina (Veure fitxa biogràfica), columnista del 
diari, per a fer constar alguns apunts de la història recent del 
periòdic a la Safor.

“El Mercantil Valenciano” va nàixer en ple Sexenni 
Revolucionari. Fins a 1931 competia amb un altre diari del 
mateix espectre ideològic, “El Pueblo”, de Blasco Ibáñez, i 
també amb “Las Provincias”, que havia impulsat en 1866 el 
marqués José Campo, després de comprar “La Opinión”.

Els anys de la II República van ser prolífics per a “El Mercantil”, 
però amb la Guerra Civil va ser incautat, primer, en agost de 
1936, per UGT-CNT, i cap al final de la contesa per les 
tropes franquistes. L’antic diari republicà passa a formar part 
de la Cadena de Medios del Movimiento, editant-se amb 
el nom de “Levante”, com a mitjà de propaganda del règim 
franquista. Ja en democràcia l’Estat comença a privatitzar 
aquells mitjans del “Movimiento”, i és així com, en pública 
subhasta, en 1984, “Levante” és comprat per Editorial Prensa 
Valenciana, pertanyent al grup Prensa Ibérica, de Francisco 
Javier Moll de Miguel.

Els nous propietaris aconseguiren reflotar un diari que durant 
el franquisme i la Transició perdia lectors i anunciants, 
malgrat que era rendible. En maig de 1989 es recupera “El 
Mercantil Valenciano” com a cognom per a la seua capçalera, 
en un exercici de memòria democràtica.

Feta esta introducció, fem ara un gran salt en el temps per 
a situar-nos en l’1 de juliol de 1987, dia en què va eixir al 
carrer l’edició de Levante-EMV per a la Safor.

Segons narrava la periodista Elvira Ferrer (Foto 390) en un 
acurat suplement amb motiu del 25è aniversari de l’edició, 
publicat el 30 de juny de 2012, la idea va començar a gestar-
se un parell d’anys abans, després de la bona acollida que 
estava tenint la secció de “Comarques” de Levante-EMV, 
que coordinava el periodista Josep Torrent. Este últim, a 
més de l’aleshores director del diari, Jesús Prado, i la mateixa 
Ferrer, que era corresponsal a Gandia, van somiar amb la 

Josep A. Camacho Ballesteros

Diari Levante-EMV: Més d’un segle de periodisme  

(Foto 389) Sergi Sapena. Delegat (2009-fins 
a l'actualitat)

(Foto 388) José Manuel Alfaro. Delegat 
(1991-09)
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possibilitat d'obrir una edició saforenca. A finals de 1986 hi 
hagué llum verda financera, per la qual cosa es va concretar 
el projecte.

Es trobà un local en un entresòl del passatge Lombard, a 
Gandia, un antic taller de confecció. Ferrer i Torrent van 
formar un ampli i jove equip de redactors i corresponsals, 
als quals els van explicar en què consistiria eixa iniciativa 
sense precedents; la de fundar la primera edició comarcal 
del diari, fer que els lectors de la Safor miraren reflectides en 
algunes pàgines del diari, que al principi eren tres o quatre, 
fets rellevants de la seua localitat succeïts el dia anterior.

Eren moments d’efervescència política. El consell inicial era 
que el diari mantinguera bones relacions amb l'administració 
però sense perdre la independència informativa. S'acordà que 
l'edició isquera abans de l'estiu del 1987, tot coincidint amb 
la constitució dels nous ajuntaments sorgits de les eleccions 
municipals. Així, eixa primera portada es va dedicar als 
alcaldes de les principals ciutats de la comarca que assumien 
la vara de comandament: Salvador Moragues (Foto 127), a 
Gandia, José Llorens, a Oliva, i José Escrihuela, a Tavernes 
de la Valldigna.

Afegeix Elvira Ferrer (Foto 390) que el periodista Paco 
Piera (Foto 391) i ella tenien tanta por de no poder omplir 
les pàgines “que havíem preparat articles i reportatges 
atemporals, pel que poguera passar, però afortunadament 
vam tindre notícies de sobra”. La resposta de lectors, 
anunciants i institucions va ser magnífica i molt entusiasta. 
El 10 de juliol es va organitzar un acte per presentar l'edició 
en societat a l'hotel Bayren de la platja (Foto 200).

Tot just quatre mesos després, al novembre, es van produir 
les inundacions, que també van suposar una prova de foc 
per a l'edició i els seus corresponsals, amb cròniques que es 
dictaven per telèfon.

Els avenços tecnològics no han alterat l'essència del 
periodisme, que és explicar històries, però sí han canviat els 
processos de producció i han permés guanyar en immediatesa. 
A finals dels anys 80 les fotografies que eixien a les pàgines 
comarcals s'enviaven a València cada dia amb autobús, en un 
rodet que després s'havia de revelar. Més tard, l'aparició de 
botigues que revelaven “en una hora”, encara que de vegades 
eren uns minuts més, va suposar una altra xicoteta revolució, 
perquè gràcies a això, el diari es  podia tancar a les sis de la 
vesprada.

Un altre exemple. Quan es va obrir la delegació els redactors 
feien servir les màquines Hipano Olivetti. Escrivien en fulls 
tabulats, tenien a mà el clàssic “tipex” per si s'equivocaven, i 
enviaven la crònica a la redacció central, a l'avinguda del Cid 
de València. Allà els linotipistes convertien eixos caràcters en 
peces de plom que després passarien per la rotativa.

Però molt prompte, en 1988, les Olivetti serien substituïdes 
pels primers ordinadors Macintosh, amb els quals l’empresa 
havia informatitzat tota la redacció. Pantalles minúscules, 
que trigaven diversos segons a guardar cada operació, però 
que almenys permetien prescindir del paper i connectar-se 
amb el servidor informàtic de València. A partir d’ací la 
història és coneguda per als més joves: el correu electrònic i 
la fotografia digital van facilitar enormement les coses, i cap 
a l’any 2007 es va incorporar l’edició digital. 

En 1996 la redacció de Gandia es va traslladar a un edifici 
de dues plantes al centre històric, al carrer Gutiérrez Mas, 
on continua hui en dia. Durant este temps el diari ha tingut 
diversos delegats comarcals: Elvira Ferrer (Foto 390) (de 
1987 a 1989, i que malauradament ens va deixar a l'octubre 
de 2017 als 75 anys), Vicent Borja (de 1989 a 1991), Josep 
Manuel Alfaro (Foto 388) (de 1991 a 2009), i Sergi Sapena 
(Foto 389), des de llavors fins a l’actualitat.

(Foto 391) Paco Piera. Periodista(Foto 390) Elvira Ferrer. Delegada (1987-
1989) ©ArxiuFamiliar

(Foto 393) Natxo Francés. Fotoperiodista 
©NatxoFrancés

(Foto 392) Ximo Ferri. Fotoperiodista 
©SalvaGregori
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També han passat fotoperiodistes com Ximo Ferri (Foto 
392), Ana María Parejo, Tono Creus, Natxo Francès (Foto 
393), José Tomé, Àlex Ruiz, i redactors com Miguel Perez 
(Veure fitxa biogràfica), Sergi Garcia, Begoña del Prado, 
Pep Morant, Borja Micó, i Maria Tomàs. L'equip actual 
el formen, a més del delegat, Salva Talens (Foto 394), Toni 
Álvarez (Foto 395), Josep Camacho (Veure fitxa biogràfica), i 
com a col·laboradors José Juan a Tavernes de la Valldigna, J. 
A. Roselló, a Vilallonga, i Miquel Font, a Oliva, mentre que 
María Salvador atén en la part comercial.

En estes dècades les pàgines de “Levante-EMV” han sigut 
fòrum de debat, i d’opinió, dels principals temes de la 
comarca. També reflex dels fets més rellevants, com va posar 
de manifest l’exposició fotogràfica que es va organitzar entre 
els dies 21 d’abril i 1 de maig de 2022 a Gandia, al passeig 
de les Germanies, un material arreplegat després en paper, 
en un suplement publicat el dia 3 de maig.

Fets com ara les inundacions de la tardor de 1987, els incendis 
forestals del Mondúver en 2005 o el de Llutxent de 2018, la 
restauració del Palau Ducal de Gandia, la recuperació de la 
memòria del Palau Comtal d’Oliva, la lluita per portar el 
claustre de l’abat del monestir de Santa Maria de la Valldigna, 
les protestes perquè l’autopista AP-7 fóra gratuïta, a favor 
del tren Gandia-Dénia, el debat recent sobre la prolongació 
de la carretera CV-60, l’auge de moviments socials com el 

(Foto 395) Salvador Talens. Periodista 
Esportiu

(Foto 394) Toni Álvarez Casanova. 
Periodista

feminisme o el 15M, les festes i tradicions, la cultura o els 
canvis polítics.

Les persones passaran però estic segur que “Levante-EMV” 
continuarà sent un referent informatiu, no sols per als socis 
de Foment, com ja ho era fa un segle i mig, sinó per a tota la 
societat valenciana i de la comarca.
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primeras estaciones con emisiones radiofónicas regulares 
comenzaron a partir de 1924, cuando la Dirección General 
de Comunicación mediante un reglamento se dictaron 
las normas jurídicas para la instalación de emisoras. Cada 
emisora recibía el indicativo EAJ, seguido por un número 
de inscripción. La primera concesión de estación emisora 
regular la obtuvo José Guillem García para fundar la EAJ-1, 
Radio Barcelona. Un año después. En 1925, se inauguraba 
en Madrid la EAJ-2, Radio España.

En 1929, por un real decreto, se modificaba la normativa 
anterior, imponiendo trabas al establecimiento de nuevas 
emisoras privadas. De este modo, el Estado intentaba crear un 
Servicio Nacional de Radiodifusión y asumir la explotación 
de una red de emisoras estatales, ya que, desde los inicios 
de la experiencia radiofónica en España, se consideró la 
radiodifusión como servicio público de monopolio estatal.

Una emisora en Gandia

Las primeras experiencias de radiodifusión en Gandía están 
claramente ligadas a José Maylin (Foto 396), que desde muy 
joven se aficionó con gran entusiasmo por las emisiones 
radiofónicas. Ya en 1928, con un elemental equipo emisor 
instalado en su casa, y que él mismo bautizó con el indicativo 
EP-19, Radio Gandía, se complacía en organizar con sus 
amigos amenas serenatas, que eran escuchadas con gran 
expectación por familiares y amistades en torno a uno de 
aquellos receptores de galena. La misma prensa local de la 
época, la Revista Bayrén, se hizo eco de ello.

Estas transmisiones, aunque con carácter esporádico, 
revelan el auge que poco a poco iba adquiriendo el 
fenómeno radiofónico. Además, la Emisora Particular 
19, Radio Gandía, de Maylin, puso de manifiesto la gran 
posibilidad de la radio como medio difusor de las proezas 
artísticas del mundo entero, los acontecimientos más 
interesantes, conciertos, conferencias culturales, lecturas de 
joyas literarias y noticias de la ciudad. Pero el hecho clave, 
que supuso la instalación de una estación en Gandía con 
emisiones radiofónicas regulares, fue la promulgación del 
decreto de 8 de diciembre de 1932. En este decreto el Estado 
reconocía la libre iniciativa de empresas españolas para 
fundar emisoras, y que podían resarcirse con los recursos 
propios de la publicidad radiada.

La concesión de las Emisoras Valencianas

Las primeras transmisiones radiofónicas de carácter 
público se realizaron en 1920 por la Compañía Ibérica de 
Telecomunicaciones. Una de las emisiones más sonadas 
tuvo lugar en Valencia con la transmisión de un concierto 
desde el Palacio de la Exposición, el cual fue escuchado 
por numeroso público a través de un aparato receptor 
situado en el Paraninfo de la Universidad. Sin embargo, las 

J.J. Coll Fornés

Radio Gandia, la primera radio 

(Foto 397) Enrique Peralta Pellicer. Fun-
dador de la Emissora EAJ-23 Radio Gandia. 
Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll.

(Foto 396) José Maylin Durá. Pioner de la 
radiodifusió a Gandia amb l’emissora EP-19. 
Arxiu Borja-Monrabal
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No obstante, como por aquel entonces Valencia no 
tenia ninguna emisora pronto surgió el clamor popular 
propiciado por viejas peñas y de las nuevas asociaciones 
de radioaficionados, que culminaron con el apoyo de 
corporaciones e instituciones ciudadanas para pedir la 
concesión de una licencia de estación emisora. Un año mas 
tarde, por real decreto de diciembre de 1930, se suavizaban 
las condiciones para conceder y obtener licencias de emisión. 
De alguna forma, con este nuevo decreto se reconocía, 
indirectamente, el fracaso del plan de emisoras estatales, ya 
que se concedía a Unión Radio una emisora con indicativo 
EAJ-3, Radio Valencia y también se autorizaba la EAJ-12, 
Radio Alcoy.

Con el advenimiento de la II República, por decreto de 25 
de abril de 1931, quedaban derogados los de 1929 y 1930 
en espera de nuevas normas, que se dictaron a lo largo de 
1932. Estas recogían, en parte, el espíritu de los acuerdos de 
la Conferencia Internacional de Radiodifusión celebrada en 
Madrid ese mismo año. Siendo el decreto de 8 de diciembre 
de 1932 el que facultó la instalación de una serie de emisoras 
valencianas de pequeña potencia y de carácter local: EAJ-
14, Radio Castellón; EAJ-23, Radio Gandía; EAJ-30, Radio 
Onteniente; EAJ-31, Radio Alicante; EAJ-36, Radio Játiva; 
EAJ-45, Radio Denia; EAJ-53, Radio Elche y EAJ-54, Radio 
Alzira.

Si ésta era la situación de la radio española a finales de 
1932. También es verdad, que existía plena conciencia de la 
necesidad de una reforma de la radiodifusión y ésta llegó, en 
cierta medida, a través del mencionado decreto de diciembre 
de 1932. Además, resultó la solución tanto a la creación como 
de ampliación de la audiencia a las áreas locales, y resultó tan 
eficaz que aún hoy todavía sirve para caracterizar un gran 
capítulo del régimen jurídico de la radiodifusión española. 

La medida constituyó un acierto, porque al mismo tiempo 
que imponía el uso de equipos de no elevado coste –al 
reducir la potencia en antena de las emisoras a 200 watios–
daba opción a participar en esta actividad a un amplio sector 
de la sociedad.

Los primeros años fundacionales de EAJ-23 Radio 
Gandia

El hecho clave, que supuso la instalación de una estación 
en Gandía con emisiones regulares radiofónicas y por tanto 
su fundación, fue como hemos visto, la promulgación del 
decreto de 8 de diciembre de 1932. En aquel decreto el 
Estado reconocía la libre iniciativa de empresas españolas 
para crear emisoras que podían resarcirse con los recursos 
propios generados por la publicidad radiada.

De inmediato, Enrique Peralta (Foto 397), acogiéndose a 
las normas dictadas por el decreto y animado por Salvador 
Miquel, radioaficionado de Onteniente, tomó la decisión 

de montar la emisora de Gandía, siendo como era el 
representante de zona de la empresa radioeléctrica Philips. 
Los trámites se complicaron al pedir también otra persona, 
José Herrero Santos, instalar una emisora de radio, pero 
la normativa del decreto especificaba que solo se concedía 
una por localidad mediante dictamen municipal favorable 
del ayuntamiento correspondiente. El 15 de febrero de 
1933 en sesión ordinaria presidida por el alcalde Vicente 
Palmer Ripoll (Foto 15), los concejales debatían sobre las 
dos instancias, acordando tras la intervención y palabras de 
la presidencia, dar dictamen favorable a ambas solicitudes, 
dejando para la Dirección General de Comunicación la 
última decisión. Finalmente, era Enrique Peralta (Foto 397) 
quien obtenía la licencia de emisora con el indicativo EAJ-
23, Radio Gandía.

Pronto nuevos obstáculos se presentaron a Peralta, que 
retrasaron considerablemente la entrada en funcionamiento 
de la emisora. Primero tuvo que vencer la resistencia del 
dueño de la finca a montar el estudio emisor en su propio 
domicilio de la calle San Pascual número 21. Después, 
que le permitieran instalar la antena. A finales de junio de 
1933 lograba y quedaba instalada en la misma torre de la 
Colegiata, empezando enseguida los ensayos de fijación de 
onda y de modulación. 

Poco después, el equipo emisor cuya potencia era de 200 
watios con una frecuencia de 1.390 kilociclos y una longitud 
de onda de 216 metros, comenzó a transmitir en régimen 
de pruebas la programación diaria y regular durante la 
semana comprendida entre los días 17 al 22 de julio. Y tras 
un dilatado periodo de pruebas éstas terminaban justo un 
año después del inicio de esta historia, el 8 de diciembre de 
1933. El oficio de la Dirección General reconocía la eficacia 
de las emisiones con resultado satisfactorio y autorizaba el 
funcionamiento de la emisora de radiodifusión EAJ 23 por 
tiempo indefinido.

(Foto 399) Isabelita Mahiques. Llibre 50 
años de Radio Gandia de JJ Coll

(Foto 398) Enrique Ballesteros Valero. 
Locutor. Llibre 50 años de Radio Gandia de 
JJ Coll 
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El largo período de pruebas, utilizando como reclamo: “Aquí 
EAJ-23, Radio Gandía, emisora en período de pruebas”, 
sirvió en gran manera para saber el ámbito de cobertura 
con que contaba la emisora. Al mismo tiempo, además de 
la audiencia, se comprobaba por los controles enviados, la 
calidad y potencia con que se oían las emisiones en ciudades 
tan alejadas, por citar algunas, como Vigo, Londres, Palma 
de Mallorca, Córdoba, Sevilla, Tetuán, incluso en Santa 
Isabel de Fernando Poo.

También el período de pruebas sirvió para establecer el 
esquema de la programación diaria. Una vez declarada 
EAJ-23, Radio Gandía, emisora oficial, la programación se 
desarrollaba en dos emisiones con arreglo al siguiente horario: 
una de sobremesa de las 12 a las 14 horas y otra vespertina, de 
las 19 a las 20 horas los lunes, martes, miércoles y viernes, en 
cambio los jueves, sábados y domingos se hacia una tercera 
emisión extraordinaria de 21,30 a 23,30, durante la cual se 
radiaban conocidas óperas, zarzuelas o música bailable los 
domingos.

Todos los días, a las 20 horas, las noticias de prensa del 
Servicio Directo que facilitaban Pepe Vedella y la agencia 
de noticias Febus. La información de los espectáculos en el 
Teatro Royalty la ofrecía Paco Espí y las cotizaciones de bolsa 
el Banco Hispano Americano. De los mensajes publicitarios 
y relaciones públicas se encargaba Ramón Escrivá. De las 
tareas de locutor se ocuparon Enrique Ballesteros (Foto 
398) y Manolo Albiñana (Foto 402), en cambio en las 
voces femeninas estuvieron poco tiempo primero Carmen 
Peraire y luego Vicenta Durá, a las cuales sucedió después 
Isabel Mahiques (Foto 399) para quedarse diez años ante 
el micrófono. Y todos ellos/as, fácilmente, contaron con el 
favor y la reconocida popularidad entre la audiencia de la 
emisora.

La radio producía por entonces una gran fascinación, no 
sólo por oír una voz conocida hablando a través de un 
micrófono, como por su rapidez en ofrecer en el mismo día 
las noticias de actualidad, sino también cuando cumpliendo 
con su irreemplazable función cultural y divulgadora de 
música, se transformaba sin más marco visual que la propia 
imaginación en un teatro de variedades retransmitido, que 
atraía a una población totalmente heterogénea.

Desde su fundación Radio Gandía no dejó de ganar cada 
día más adeptos, además, los años de esta etapa fueron de 
apasionado esfuerzo para EAJ-23, fruto tanto de la juventud 
del medio, como en la imaginación por encontrar espacios 
atractivos a los oyentes de Gandía y la comarca (Foto 400). 
Y justamente por entender que no podía estar ausente de los 
grandes acontecimientos ciudadanos, en la feria y fiestas de 
1933 se realizó su primera retransmisión desde el pabellón 
Philips montado en el Paseo, cuando daba un concierto la 

banda de música de Villanueva de Castellón en la Plaça del 
Rei En Jaume.

A principios de 1934 contaba con un buen número de 
socios protectores, que cotizaban voluntariamente para el 
sostenimiento de la emisora, y para ellos se ideó el Programa 
del radioyente, que básicamente se componía de discos 
solicitados y dedicados por los suscriptores de la emisora. 
También, en cierta medida era suscriptor el Ayuntamiento 
al conceder para 1934, una subvención anual de 500 pesetas 
con la obligación de radiar los anuncios municipales y la 
publicidad destacada por la Alcaldía.

En este empeño por ir ganando audiencia, nacieron los 
programas con tintes culturales, de entretenimiento, incluso 
los de carácter benéfico. Con cierto estilo radiofónico, 
muchas veces improvisado y siempre palpitante, el animador 
artístico y cronista de la ciudad, José Vila (Foto 401), 
reunía ante los micrófonos a reconocidos personajes de la 
vida cultural gandiense, para hablar sobre cualquier tema 

(Foto 402) Manolo Almiñana. Locutor de 
Radio Gandia. Demostració amb la guitarra. 
Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll

(Foto 401) José Vila. Locutor dels programes 
literaris i musicals. Cronista de la ciutat. 
Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll

(Foto 400) D’esquerre a dreta: Enrique Peralta, Ramón Escriva i Enrique Ballesteros. Creant 
espais atractius pels oients de Gandia i de la Comarca.  Any 1933. Arxius Borja-Monrabal
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monográfico, acompañados de una interpretación al piano o 
a la guitarra (Foto 402) de una conocida pieza musical.

Estos programas al radiarse siempre en fechas señaladas y 
conjugar hábilmente el mensaje magistral con el recital en 
directo de uno o varios artistas, Radio Gandía obtuvo un 
protagonismo insospechado. Uno de los primeros festivales 
literario-musicales se transmitió el 21 de enero de 1934, 
cuando los suscriptores de EAJ-23 regalaron un aparato de 
radio a los asilados de la Beneficencia. En el punto final de 
esta emisión benéfica se pidieron los socorros que hacían 
falta al Asilo. Y rápidamente los gandienses se volcaron 
ofreciendo sus donativos.

También en aquellos años el estudio de Radio Gandía sirvió 
de escenario de un programa que, buscando la participación 
de los niños, consiguió bastante aceptación. Se realizaba 
casi todos los jueves bajo el título El Jueves Infantil. Ante 
sus micrófonos acudían los “niños artistas”, que enviaban 
los colegios de la ciudad para demostrar sus aptitudes en 
algún instrumento musical, en el canto, en la interpretación 
o a recitar una poesía, sin tropiezos, pero con simpática 
precipitación, mientras en sus casas eran escuchados con 
gran satisfacción por sus padres, profesores y vecinos.

Nuevamente, la EAJ-23 obtenía gran protagonismo entre sus 
oyentes, cuando en las fiestas falleras de 1934 se transmitía 
en la tarde del día de San José Radio Falla Gandía. Periódico 
radiofónico anual. Núm. 1. Primer programa con carácter 
festivo, en el que se combinaban la música valenciana 
con textos literarios de tema fallero de José Vila (Foto 
401), Ladislao Marí (Foto 403) y Francisco Valiente (Foto 
404). Este programa, a su vez, contribuyó decisivamente a 
revitalizar la fiesta fallera en Gandía del desánimo por el que 
atravesaban las comisiones de falla, como demuestra, que en 
ese año sólo se había plantado la falla de la plaza del Prado, 
tomando por ello los miembros de esta comisión una actitud 

de fervorosa arenga respecto a las otras comisiones falleras, 
por haber sido los del Prado los únicos capaces de plantar 
una falla que val per quatre. Los efectos de la arrogante 
arenga pronto se hicieron notar y nuevamente todas las 
comisiones se constituyeron para organizar las fallas del año 
siguiente. El 8 de diciembre de 1934 se formaba el Comité 
Central Fallero primer organismo aglutinador de la fiesta de 
las fallas de Gandía.

Además de estos destacados programas, semanalmente, para 
conquistar audiencia se daban charlas divulgativas sobre 
materias científicas o culturales. Se encargaban de impartirlas 
los profesores, directores de colegio y conocidos médicos de 
Gandía y La Safor. Una de las de mayor impacto fue la dada 
por el doctor Daniel Izquierdo, médico de Xeresa, sobre las 
vacunas B, C, G contra la tuberculosis.

La comarca tampoco estuvo ausente de los micrófonos de 
la EAJ-23 Radio Gandía. De vez en cuando se organizaban 
programas, “EAJ-23 da la Bienvenida a…” dedicados a 
cantar las excelencias de la población invitada, como fue la 
emisión del 24 de junio de 1934, en la que actuaron en el 
estudio de Radio Gandía, la Rondalla Olivense y el Orfeón 
de la Escuela Municipal de Música de Oliva, dirigidos por el 
maestro Parra.  De la presencia de Tavernes de Valldigna en 
la radio, se encargaban Ladislao Marí (Foto 403) y Francisco 
Valiente (Foto 404) para dar publicidad a los ciclos de 
actividades culturales, que organizaban el Centro Artístico 
Musical y el Centro Instructivo. En varias ocasiones acudió 
la Banda de Música del Artístico Musical a dar un concierto 
desde el pequeño estudio de la emisora, y en otra, el cuadro 
artístico del Centro Instructivo para representar una pieza 
teatral.

También era norma que cualquier compañía de teatro o del 
espectáculo, que visitaba Gandía, acudiera a la radio para 
presentar la obra que ponían en escena en algún teatro 
de la ciudad. Es el caso de Boby Deglané (Foto 408), que 
estuvo en Radio Gandía acompañando como presentador 
animador a una compañía de Catch Can, “agárrate como 
puedas”, en la que llevaba como estrellas al Tarzán Vasco y 
al Tigre Americano.

La radio en pro de la mejoras de la ciudad

La vocación de servicio de la EAJ23 a la ciudadanía quedó 
demostrada por primera vez, cuando sus micrófonos 
estuvieron presentes en el entusiasmo de transformación de 
la ciudad de Gandía hacia la modernidad.

En dos sesiones extraordinarias del 31 de julio y 2 de agosto 
de 1934, el Ayuntamiento había aprobado el presupuesto 
extraordinario de 3.237.881 pesetas para mejoras y reformas 
de la ciudad. Incluía en el capítulo de Salubridad e Higiene, 
la construcción de la red del alcantarillado mas el servicio 
de irrigación de este. En el capítulo de Obras Públicas, la 
construcción del Centro Secundario de Higiene Rural 

(Foto 404) Francisco Valiente. Llibre 50 
años de Radio Gandia de JJ Coll

(Foto 403) Ladislao Mari. Llibre 50 años 
de Radio Gandia de JJ Coll
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(Foto 270); la casa cuartel para la Guardia Civil; el edificio 
destinado a Instituto de Segunda Enseñanza, más la compra 
del solar. En Vías Públicas, el pavimentado de la travesía de la 
carretera Valencia-Alicante; el de las travesías de la carretera 
al Grau Y Puerto; como también, el pavimentado de calles 
en general. Y se destinaban para capítulo de imprevistos en 
el desarrollo y ejecución de las obras, 100.000 pesetas.

Conseguido este primer paso, comenzó la campaña 
informativa y publicitaria, ya que las leyes de la República 
obligaban a consultar al pueblo, por medio de un plebiscito, 
la aprobación de un gasto extraordinario de la mencionada 
cuantía.

Pronto el edicto de 3 de agosto, en el que se daba a conocer 
al vecindario las condiciones del empréstito de 3.237.881 
pesetas, necesario para la realización de las obras del 
presupuesto extraordinario; como la proclama, instando a 
toda Gandía a votar favorablemente en el plebiscito del 16 
de septiembre, fueron fijados en lugares, escaparate y puntos 
más frecuentados por los gandienses.

En favor de la campaña organizada por el Ayuntamiento, 
instando a los ciudadanos a emitir sufragios afirmativos, se 
sumaron los sanitarios de Gandía animados por el doctor José 
Melis (Foto 9). También la prensa local con la publicación de 
artículos. Sin embargo, las charlas por Radio Gandía fueron 
de mayor impacto. Las pronunciadas por el doctor Luis 
Belda (Foto 38), la de Fortunato Ortí (Foto 295) director del 
Laboratorio Municipal y la radiada a cargo del farmacéutico 
Cayetano García (Foto 67), expusieron los beneficios que las 
importantes mejoras podían reportar a todos los gandienses.

La campaña Pro-Mejoras de la Ciudad, organizada por 
el Ayuntamiento con la colaboración de la comisión de 
sanitarios, terminó en el gran mitin del 13 de septiembre en 
el Teatro Serrano. El acto retransmitido en directo por Radio 
Gandía comenzó a la 19:30 bajo la presidencia del alcalde, 
Vicente Palmer (Foto 15), el inspector provincial de Sanidad, 
Vidal Jordana, y el doctor José Melis (Foto 9). Tomaron la 
palabra para defender uno de los aspectos del proyecto entre 
otros, José Monto Gregori, arquitecto; Antonio Azcón, (Foto 
55) farmacéutico; Antonio Mayáns (Foto 21), presidente de 
Fomento de Agricultura, Industria y Comercio; Vicente 
Cascant, director del Instituto de Segunda Enseñanza.

Durante toda la campaña reinó gran entusiasmo, 
advirtiéndose ambiente favorable a la realización de las 
proyectadas mejoras y reformas de la ciudad. Sin embargo, 
el número de votantes fue de 3.065, de un censo de 8.076. 
Siendo los votos afirmativos 3.056. El aparente fracaso fue 
utilizado demagógicamente por los partidos de la minoría 
del Ayuntamiento, Derecha Regional y Socialistas, con la 
intención de provocar la dimisión del alcalde.

El 14 de febrero de 1935 se aprobaba por el Ayuntamiento 
el pliego de condiciones para la subasta de las obras del 

Presupuesto Extraordinario, cuyo plazo para presentar 
proposiciones, finalizaba el día 6 de mayo de 1935. Las obras 
fueron adjudicadas a la Compañía de Construcciones y 
Pavimentos CLEOP, en la sesión del 13 de junio. Pocos días 
más tarde, comenzaron las esperadas obras, y que dieron 
colocación a gran número de obreros parados.

La radio y la Guerra Civil

En la noche del 17 de julio de 1936 se radiaban las primeras 
noticias sobre los movimientos militares en Ceuta y Melilla, 
calificados en un principio como intentona de rebeldía, 
creando cierta inquietud y malestar, al mismo tiempo que se 
consumaba el “alzamiento militar” al día siguiente.

Las noticias de los sucesos registrados en Marruecos 
produjeron la natural pesadumbre y los obligados 
comentarios. El Gobierno de la República se decidió presto 
a entrar en contacto con los ciudadanos por medio de la 
radio, procurando difundir la tranquilidad y rectificar 
determinadas noticias en circulación. A las 8:30 de la mañana 
del 18 difundía por radio la primera nota del Gobierno 
dirigida al país. Horas después, los comunicados serían 
facilitados desde un micrófono instalado en el Ministerio de 
la Gobernación, para ser retransmitidos a todas las emisoras 
españolas. A lo largo del día 18 de julio se sucedieron los 
comunicados radiados, anunciando las medidas adoptadas 
por el Gobierno. 

En Gandía las noticias golpistas fueron recibidas con una 
aparente tranquilidad, aunque las gentes iban convenciéndose 
de la gravedad de la situación política. Las repercusiones del 
golpe de los militares no tardaron en vivirse.

En días posteriores al movimiento militar se constituyeron 
el Comité de Salud Pública y el Comité Antifascista. Este 
último se encargó de ordenar las detenciones, o los registros 
de los domicilios de personas consideradas contrarias al 
régimen. Y todos los servicios de la ciudad se entregaron para 
ser atendidos por milicianos de los diferentes partidos del 
Frente Popular. Las milicias del partido Unión Republicana 
ocuparon el chalé de José Román (Foto 4) en el Paseo de 
las Germanías, y las de Izquierda Republicana el edificio de 
Fomento de Agricultura, Industria y Comercio. Las Escuelas 
pías fueron destinadas a prisión preventiva de la ciudad. Y el 
Palacio Ducal a cuartel de carabineros, fuerza al mando del 
capitán Manuel García.  Estas y la Guardia Civil, en unión 
de las formadas milicias, se encargaron de la vigilancia de 
la ciudad. Como prueba de ello, el 24 de julio recorrieron 
en formación la ciudad, siendo vitoreadas por el público a 
su paso por las calles, entre vivas a la República y al Frente 
Popular.

Sin embargo, la multiplicación de los centros de decisión 
política pronto evidenció la existencia de vacío de poder, que, 
unido al ambiente de enfrentamiento civil y revolucionario, 
propició una atmósfera de incontrolada violencia, que dio 
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rienda suelta para cometer trágicos desmanes, detenciones 
seguidas de “paseos”, incendios de archivos, a la vez que 
se desataba la ira anticlerical para saquear las iglesias, los 
conventos de Gandía, e incendiar el 2 de agosto la Colegiata.

Para terminar con decisión los excesos que dominaban 
la calle, en Gandía a mediados de agosto, el Comité de 
Salud Pública se decidió a utilizar la emisora local como 
instrumento de propaganda y comunicación. Fue entonces 
cuando Radio Gandía desempeñó un importante papel 
como medio de información al transmitir desde su estudio 
una serie de instrucciones y orientaciones sobre la marcha 
de los acontecimientos, así como también conferencias y 
charlas sobre temas puntuales sobre el conflicto. 

Se encargaron de pronunciarlas Ángel Gaos y Salvador Fuster 
todas las tardes en una hora de gran audiencia, como era de 
siete a ocho. En atención a la conveniencia del día se elegía 
el mensaje que mejor podía contribuir para tranquilizar 
ánimos y actitudes de la población, para evitar desórdenes 
producidos siempre por noticias alarmistas o rumores, y en 
definitiva para defender el respeto a la autoridad y legalidad 
del Gobierno de la República.

Las charlas radiofónicas se centraron unas veces en prevenir 
y oponerse al bandolerismo, que practicado por salteadores 
venidos de otras comarcas, asolaban La Safor aprovechando 
el clima de revuelta. Otras veces se dedicaron a condenar 
las irregulares decisiones de confiscación de tierras, que no 
fuesen aprobadas por el Frente Popular, como las que se 
produjeron en toda la comarca, con aquellos cartelitos que 
decían: “UHP requisado por el Comité”. 

A mediados de septiembre, cuando se vía con claridad que 
la guerra iba a alargarse mucho más tiempo, las charlas se 
orientaron a explicar la necesidad de formar un ejército 
popular. Y a primeros de octubre salía hacia el frente de 
Teruel la “División Gandía”.

En los primeros meses de la guerra civil, Radio Gandía 
procuró mantener su programación habitual. Siguió en 
antena “El Jueves Infantil” bajo la dirección de Álvaro 
Navarro con la participación de los alumnos de la Escuela 
Municipal de Música, y la colaboración de Salvador García 
(Foto 29). Comenzado 1937, el director de la Escuela de 
Música, a petición de Melchor Martínez Rufart, directivo 
del Centro Popular de Cultura, organizó un grupo orquestal 
y coros para que intervinieran amenizando las conferencias 
y disertaciones que este Centro daba todas las semanas en 
Radio Gandía. Sin embargo, estas emisiones duraron hasta 
el bombardeo del 26 de febrero sobre Gandía, provocando 
la huida y dispersión de todos los que participaban en este 
tipo de emisiones.

Cuando el 26 de mayo de 1937, Radio Gandía era incautada 
oficialmente por el Gobierno de la República con todo el 

material de repuesto radiofónico, la programación se limitaba 
a radias discos, leer partes oficiales y notas de socorro. El 
horario de emisión fue el mismo, lo que permitió a EAJ-23 
mantener una elevada audiencia. Más aún, ésta aumentó al 
dejar de funcionar muchas emisoras, unas desmanteladas, y 
otras por falta de piezas de repuesto. Pero a medida que iba 
avanzando el desarrollo de la guerra, en determinadas horas 
de noticiarios, los radioescuchas se esforzaban por sintonizar 
con las emisoras de la llamada “zona nacional”. La ansiedad 
por conocer el resultado de las operaciones militares, hacia 
cada vez más notoria la escucha de las emisoras nacionales. 
Situación que motivó a la Comisión Gestora Municipal a 
debatir en la sesión del 17 de julio de 1938, la necesidad 
de incautar los aparatos de radio de personas particulares. 
Sin embargo, estas medidas ya eran tardías y no llegaron a 
cumplirse.

La radio de la posguerra

El 29 de marzo de 1939 entraban en Gandía las tropas 
llamadas “nacionales”, y al día siguiente, 30 de marzo, por 
orden del comandante militar de la plaza, se constituyó 
el nuevo Ayuntamiento, siendo designado alcalde Ramón 
Sancho Sorita (Foto 48). Uno de los primeros acuerdos del 
nuevo consistorio fue la celebración de la victoria con misa 
y desfile. Y poco a poco, la vida ciudadana se normaliza 
–como dice el profesor José Camarena– (Foto 93) con los 
temores de unos que suplen a los que antes sentían otros.

Las emisiones de Radio Gandía, durante y en los meses 
posteriores a la finalización de la guerra, compaginaron la 
lectura de comunicados de socorro con los de familiares 
pidiendo noticias de soldados enviados a los frentes. 
Evidentemente, la Guerra Civil cortó la trayectoria 
radiofónica de la EAJ-23. Sin apenas publicidad, sin sus socios 
protectores, se hizo imposible mantener una programación 
más o menos similar a la existente antes del conflicto. La 
rutina y la escasa actividad de la radio era el reflejo mismo 
de la miseria de la guerra, y de la difícil situación política y 
económica por la que atravesaba el país.

Otra de las dificultades de este período lo constituía la falta 
de elementos de repuesto del equipo emisor, piezas que 
por su desgaste siempre son fundamentales para continuar 
emitiendo diariamente. Estas deficiencias las tenía que 
solucionar con ingenio el técnico Enrique Mengual (Foto 
416), fabricándolas de los materiales de las ya usadas o 
desgastadas. Y no todos los concesionarios de emisoras 
pudieron hacer frente a este tipo de problemas, como 
tampoco salvarlas de la ruina económica de la guerra. 
Algunas perdieron la concesión y dejaron de transmitir, 
otras por su interés fueron compradas para integrarlas en 
cadenas de emisoras que se estaban formando, como es el 
caso de Radio Alzira. Incluso Enrique Peralta (Foto 397), 
propietario de EAJ-23 estuvo en tratos con Jesús Lloret para 
cederle la concesión.
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En estos difíciles años de la posguerra se encargaron de 
las emisiones los locutores Isabelita Mahiques (Foto 399), 
Juan Roig y Bernardino Lledó (Foto 405), ofreciendo 
una programación en música variada y dedicando 
monográficamente algunas horas determinadas a la música 
clásica o de zarzuela. Semanalmente el Frente de Juventudes, 
las Congregaciones Marianas (Foto 340), como la Iglesia, 
hacían uso de la emisora EAJ-23 para organizar una audición 
de su conveniencia. Los domingos no se transmitía, los 
sábados esporádicamente y las horas de emisión se fueron 
reduciendo.

Cuando Bernardino Lledó pide a Juan Climent (Foto 406) 
le sustituya en las tareas de locutor, las emisiones habían 
quedado reducidas a dos horas de 12 a 2 de la tarde. 

Pero, poco a poco Juan Climent intenta animar las emisiones 
de Radio Gandía con la implantación del disco dedicado, y 
que adquiere gran popularidad al convertirse en una manera 
de felicitar a través de las ondas de la radia, el aniversario, el 
santo o el cumpleaños de las personas queridas. Tanto es así, 
que en determinadas festividades quedaba en una lectura 
interminable de dedicatorias para un solo disco, mientras 
los oyentes esperaban con fascinación el poder oír la suya 
propia. A cambio de un durito los discos mas solicitados 
eran los del Trio Carabelas, Jorge Negrete, Juanita Reina, 
Concha Piquer, Juanito Valderrama, Manolo Caracol e Irma 
Vila en canción mexicana.

El disco dedicado supuso un gran impulso económico para 
las pequeñas emisoras, como Radio Gandía, además de 
obligar a ampliar los horarios y la plantilla de EAJ-23. A ello 
contribuyó también la facilidad con que se propagaban las 
ondas de la emisora por toda la costa del Mediterráneo. Las 
numerosas peticiones recomendaron la creación de agentes 
en las distintas poblaciones, para que las recogieran de los 
propios oyentes.

A medida que se ampliaban las horas de emisión, éstas se 
llenaron con la lectura por capítulos de novelas de dramas 
románticos. Otros programas que nacieron al mismo 
tiempo que crecía el interés por la radio, fueron las emisiones 
infantiles dirigidas por Miguel Zacarés (Foto 448) con la 
finalidad de obtener donativos de los oyentes para construir el 
Preventorio Infantil. En cambio, el titulado “Puerta Abierta” 
tenía finalidad de recoger a todos aquellos cantantes noveles 
que quisieran demostrar sus aptitudes artísticas a través de 
los micrófonos en busca de la fama. 

La convocatoria tuvo un extraordinario eco, acudiendo 
artistas aficionados de toda la zona de cobertura de la EAJ-
23. El día habitual de emisión era el del sábado, y después de 
los preliminares, semifinales, se llegó a la final retransmitida 
desde el Teatro Serrano completamente lleno hasta la 
bandera. Unos de sus destacados concursantes fueron la 
orquesta Tropical y Juanito Lull en canción andaluza.

La elevada audiencia que cada día escuchaba las emisiones de 
Radio Gandía hizo aconsejable para mantenerla, el conectar 
con Radio Nacional de España para ofrecer los diarios 
hablados, únicos informativos permitidos en la radiodifusión 
de aquel entonces, pues, nuevamente el aparato de radio se 
había convertido en el centro alrededor del cual se reunían 
las familias para escuchar las noticias y los programas de 
entretenimiento.

Las Emisiones Falleras

En 1943 se reanudaba nuevamente la actividad de la fiesta 
fallera en Gandía, pero no es hasta el 3 de agosto de 1946, 
cuando se constituye la Junta Local Fallera como organismo 
rector de la fiesta. Las fallas de la postguerra utilizarán 
por primera vez la emisora Radio Gandía, el domingo 16 
de marzo de 1947, para difundir a través de las ondas una 
invitación festiva al vecindario y pueblos de la comarca, 
por el presidente de la Junta Local Fallera y el alcalde de la 
ciudad.

La participación de la EAJ-23 en el programa de festejos de 
1948 fue mucho más destacado. El 15 de marzo retransmitía, 
desde el Teatro Serrano, la presentación de la fallera mayor, 
María Cristina Román, y el festival fin de fiesta a cargo de los 
artistas que intervenían en el programa “Puerta Abierta” de 
la emisora. Al día siguiente, a las 9 de la noche se clausuraban 
las emisiones falleras, que en días anteriores cada comisión 
había ofrecido a los oyentes, con las sentidas palabras de la 
fallera mayor, presidente de la J.L.F. y el alcalde, invitando a 
los radioyentes en general a visitar Gandía en Fallas. 

Aquel año por su parte, la comisión de la falla de la Avenida 
de los Mártires dedicaba su socarrón tema de la falla a criticar 
a Radio Gandía y a sus programas.  La escena principal era el 
estudio de la emisora donde en un ninot el entonces popular 
locutor Juan Climent (Foto 406) leía ante el micrófono una 
larga lista de dedicatorias, y otro que representaba a Enrique 

(Foto 406) Joan Climent Pascual. (AHG, 
CA-2471_0007)

(Foto 405) Bernardino Lledó. Llibre 
Histoira de la Semana Santa de Gandia 
(pàg. 11)
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Peralta (Foto 397) cómodamente sentado fumaba un puro y 
recogía los duritos de cada una de ellas “i discurrir si es qu’es 
poden invertir en algo millor qu’en puros”.

Las fiestas falleras de 1948 terminaron con la retransmisión, 
a las 21 horas del día 19, de los actos organizados por la 
comisión de la falla de la calle San Francisco de Borja, 
en los que tomaron parte laureados poetas valencianos y 
gandienses, así como artistas de la canción y de la típicas 
dança valenciana. El punto final lo pusieron las tracas y la 
cremà de la falla galardonada con el primer premio.

Las tradicionales emisiones fallera, iniciadas en 1948, 
continuaron en los años siguientes perdurando hasta la 
actualidad. Nacieron con la finalidad de exaltar y pregonar 
en verso y música valenciana la fiesta de las fallas, sin 
olvidar la sátira fallera para motivar la rivalidad entre las 
comisiones. En 1959 comenzaron a premiarse los mejores 

guiones preparados por las comisiones falleras. Siendo los 
escritos por Manuel Cascales y José Lloret (Foto 407) para 
la falla de la Avenida de los Mártires, los que más veces han 
conseguido el primer premio. También han destacado en 
algunos años, las emisiones de la falla del Paseo, la de la 
República Argentina, barriada del Grau y barriada Sagrada 
Familia.

Nuevamente, en 1955, la falla de la Avenida de los Mártires 
volvió a un tema radiofónico en una de sus escenas. 
En aquellos años eran muy populares y escuchadas las 
radionovelas de Guillermo Sautier Casaseca, y comoquiera 
que Radio Gandía las emitía todas las tardes, en la falla se 
representaba en dos ninots a las mujeres encadenadas al 
aparato de radio con rostro lloroso de emoción, mientras el 
marido se veía conmovido a hacer las faenas de la casa.

En 1975 volverá la radio ser tema fallero en la falla del 
Paseo de las Germanías. Una de sus escenas estaba dedicada 
a satirizar al espacio mas popular y con más audiencia, el 
informativo “La Hora de la Ciudad”. La escena reproducía 
el estudio de Radio Gandía con un ninot muy parecido al 
locutor realizador del programa, José Luis Más (Foto 417).

La EAJ-23 en la decada de los 50. Emisora asociada a 
la Cadena SER. Los programas radiofónicos cara al 
público. La celebración del 25 aniversario.

Al inicio de los años cincuenta la radio había recuperado con 
verdadera claridad el favor del público oyente. Cada día más 
unida con mayores vínculos a los oyentes, les proporcionaba 
la distracción o la amable compañía mientras éste seguía 
trabajando.

La venta de aparatos receptores aumenta considerablemente 
y, por tanto, la audiencia, lo que conduce a ampliar las cinco 
horas de emisión de un principio a ocho horas, y muy poco 
después se pasará a las diez horas diarias.

Al mismo tiempo que se anima la actividad, y Radio Gandía se 
esfuerza para sostener el interés de los oyentes con programas 
más variados, la Sociedad Española de Radiodifusión entra 
en conversaciones con la EAJ-23, tratando en primer lugar, 
cumplir con su política de incorporación a la Cadena de 
aquellas emisoras locales de más audiencia, y, en segundo 
lugar, ofrecer la realización de programas nacionales 
comunes que completen los de carácter local. Radio Gandía, 
conociendo sus posibilidades, en el mes de septiembre de 
1952 ingresa en la sociedad en calidad de emisora asociada, 
cuando ya eran una treintena las estaciones de radiodifusión 
que integraban la Cadena más importante del país.

En un principio las horas de emisión en Cadena eran de 
doce semanales, esencialmente en un horario nocturno, en 
el que se trataba de armonizar la labor educativa en cultura 
general con la del puro entretenimiento. Y desde ese mismo 

(Foto 407) Emissió fallera de la Comissió de la Av. dels Màrtirs. D’esquerra a dreta: Enrique 
Gracia, Josep Lloret, Ramon Sanz i Manuel Cascales. Llibre 50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll

(Foto 409) Adelina Bataller i Juan 
Climent. Llibre 50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll

(Foto 408) Boby Deglané. ©Tarapaca 
Insitu
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momento, que Radio Gandía entró como emisora asociada 
en la Cadena Ser, tenia el compromiso de conectar con los 
programas que se realizaban en la emisora central de Radio 
Madrid. Uno de ellos era el titulado “Cabalgata Fin de 
Semana”, bajo la dirección de Boby Deglané (Foto 408). 
Incluía las secciones: ¿Qué es la cosa?, La melodía misteriosa, 
Pantallas y escenarios, Revista deportiva, El que sabe, sabe 
y el que no, ¡aprende!, Las Estrellas se reúnen en Cabalgata.

El programa comenzaba a las 10:30 de la noche del sábado 
con una duración de tres horas, y consistía en un gran 
espectáculo de variedades con la participación del público en 
el auditorio-estudio de Radio Madrid. Una de las secciones 
más populares en Radio Gandía era la del concurso “El que 
sabe, sabe…”, sin duda porque en el participaron conocidas 
personas y profesores de Gandía. La singularidad del 
concurso se basaba en un torneo entre los grupos formados 
en las distintas emisoras de la Cadena. Cada sábado se 
enfrentaban en el encuentro los grupos de dos emisoras, 
formulando y contestando, dentro de un tiempo limitado, 
una serie de preguntas que se hacían recíprocamente. Las 
preguntas solían ser de las materias más heterogéneas, por 
lo que el equipo lo debían formar personas de la mayor 
erudición y agilidad mental para poder salir victoriosos del 
trance.

En el grupo en el que actuaba Radio Gandía, estaba integrado 
por las emisoras: Radio Barcelona, Radio Zamora, Radio 
Valladolid, Radio Sevilla y Radio Alicante. Radio Gandía 
consiguió el segundo puesto de la clasificación por detrás 
de Alicante. Y en el encuentro con Sevilla los gandienses 
obtuvieron un premio de 2.000 pesetas.

Los programas radiofonicos cara al publico

Con la llegada de Boby Deglané (Foto 408) a la radio 
española, ésta comenzó a andar por el camino de los 

éxitos. Desbrozado éste por el del espectáculo radiofónico, 
revolucionó la forma de hacer radio con programas cara al 
público, en los que tenían cabida secciones para los concursos 
y toda clase de variedades. Si bien este tipo de programas 
había tenido su momento de éxito en Norteamérica, era por 
entonces una fórmula ya desgastada, pero que en España 
supuso una época de ilusiones e innovaciones ampliamente 
imitada por las emisoras locales.

Desde entonces los locutores de Radio Gandía, Juan 
Climent (Foto 409), Adelina Bataller (Foto 409), Maria Rosa 
Abad y Rosa Orquín (Foto 410), tuvieron que compartir la 
popularidad con las cada vez más conocidas voces de Radio 
Madrid.Para la realización de los programas espectáculo era 
una importante característica el disponer de un estudio-
auditorio para dar cabida al público espectador con sus 
aplausos y risas. Para lo cual se habilitaron salas locutorios 
con patio de butacas.

En Radio Gandía uno de los concursos radiofónicos en 
directo cara al publico fue Lo “Mejor para el Mejor”, que 
realizaba Pedro Hontanilla con la ayuda de Rosa Orquín. 
Igualmente, los niños tuvieron sus propios espacios en la 
radio, como el que presentaba Jaime Román y patrocinaba 
una casa de chocolates. El radioteatro también tuvo su lugar 
con un cuadro de actores en el que participaban los locutores 
Enrique Gracia (Foto 407) y Rosa Orquín (Foto 410). 
Bajo la dirección de Jaime Román se representaron todo 
tipo de obras, pero la que obtuvo mayor resonancia fue la 
representación ante los micrófonos de “Crimen Perfecto”, al 
lograr acoplar la música apropiada para el clima de suspense 
en cada escena. 

Un programa con grandes pretensiones era el titulado 
Sobremesa Nocturna. Siguió los mismos esquemas de los 
espacios de cara al público. Se transmitía semanalmente el 
martes desde el habilitado estudio auditorio de la calle Alcalá 
de Olmo, y básicamente consistía en desfile o cabalgata de 
variedades retransmitida. De las tareas de presentación y 
animación se encargaron Rosa Orquín y Sebastián Denia 
(Foto 410), y en el espectáculo radiado intervenían Maria 
Angeles Moreno y Ramón Sanz (Foto 411).

En determinadas fechas la velada radiofónica salía del 
estudio auditorio para ser retransmitida desde el Teatro 
Serrano, e incluso se hizo una gira por algunos pueblos de 
La Safor, ocasión que era aprovechada para contratar una 
actuación de más altura.

Entre los años 1963 y 1964 se transmitía en directo “El 
Domingo a las 11” (Foto 412), presentado por Carmelo 
García Robledo (Foto 413) y acompañado por los locutores 
María Pilar Palmer y Miguel Ángel Saiz. El programa 
basado en la vieja fórmula de festival musical de artistas 
noveles consiguió interesar a una elevada audiencia y atraer 
la participación de numerosos artistas aficionados tanto de 
los pueblos de La Safor como de las comarcas vecinas.

(Foto 411) Angeles Moreno i Ramon Sanz 
en un capítol de “El y ella se entretienen”. 
Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll

(Foto 410) Rosa Orquin i Sebastian 
Denia. Presentadors i animadors de 
“Sobremesa Nocturna”. Llibre 50 años de 
Radio Gandia de JJ Coll
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Se emitía desde el estudio auditorio de Radio Gandía, bajos 
el patrocinio de los comercios instalados en el Pasaje Brunel. 
La selección de los cantantes en cada audición se realizaba 
a través de votación por papeleta del público. Después de 
sucesivas fases se llegó a la final del día 30 de mayo de 1964 
en la Terraza Alameda. Prueba del éxito cosechado por el 
programa, fue la gran cantidad de coches, autocares, motos 
y bicicletas que llenaron los alrededores de la Terraza, así 
como también prueba palpable de la popularidad y el interés 
despertado por el mismo.

La dirección musical del festival estuvo a cargo del maestro 
Miguel Villar y su conjunto Michigan (Foto 413). Tras la 
bienvenida a todos los intérpretes comenzó el broche final de 
“El Domingo a las 11” con la actuación de los seis finalistas 
de la sección solistas modernos. 

A continuación, siguieron los tres representantes de canción 
popular y después los intérpretes de sección estilos. Por 
último, intervinieron los cuatro conjuntos participantes en 
ese apartado. Al terminar el intermedio y antes del reparto 
de premios, se dedicó un minuto de silencio en recuerdo 
del cantante finalista de Almoines, Jesús Ferris, fallecido en 
accidente.

El público, con la duración de sus aplausos, decidió la 
elección del vencedor por casa una de las cuatro secciones, 
y el cronómetro dio el siguiente resultado: en solistas 
modernos a Joaquín Bataller, de Beniopa, con 37 segundos. 
En canción popular a Eduardo Cloquell, de Lorcha, con 28 
segundos. En estilos a Carmen Carrió, de Pedreguer, con 
41 segundos. Y en conjuntos a Los Roc Man, de Pedreguer, 
con 41 segundos. En segundo lugar, quedaron los Dayson, 
de Alcoy con 38 segundos, grupo del que formaba parte el 
que posteriormente seria conocido cantante, Camilo Sesto. 
El final del brillante festival lo puso el maestro Villar y su 
conjunto Michigan con el obligado pasodoble Valencia.

“El Domingo a las 11” fue el último de los programas cara 
al público realizado por Radio Gandía. Durante muchos 
años, los programas radiofónicos de variedades fueron 
la única oportunidad que tenia el público de acercarse a 
espectáculos, que de otro modo hubieran sido inaccesibles 
para ellos. Pero en la década de los años 60 la televisión 
cada vez más iría reduciendo los niveles de audiencia de 
una programación radiofónica concebida como espectáculo, 
ya que el público podía ver en imágenes lo que antes tenía 
que imaginar. Los mismos concursantes triunfadores, Los 
Roc Man, al preguntarles sobre los proyectos para el futuro 
contestaron: Esperamos dentro de muy poco actuar en el 
programa, “Salto a la Fama”, de TVE.

Introducidas las imágenes televisivas en las casas, la radio 
tuvo que reencontrar su verdadero camino radiofónico 
basado fundamentalmente en su capacidad instantánea de 
abordar y transmitir la noticia, como de distraer con música 
a un público completamente heterogéneo. Al transformarse 
la audiencia y las costumbres radiofónicas, la radio perdió 
cada vez más su anterior carácter de aparato familiar por 
el de uso unipersonal. Así pues, perdida una determinada 
audiencia y producido el cambio de estilo en la forma de oír 
la radio, tomó auge la música para la juventud, no conforme 
con la que ofrecía la televisión. Poco a poco la radio fue 
renovando su programación y especialmente la musical 
aderezándola con las inquietudes propias al elemento joven 
y presentadas en lenguaje y forma atractiva, misión que se 
ocupara “Los 40 principales” con su lista de éxitos y su radio 
fórmula espectáculo “El Gran Musical”.

El 25 Aniversario

En 1958 se cumplían 25 años de la fundación de Radio 
Gandía en 1933 (Foto 414). Para mejor conmemorar 
aquella efeméride se pensó realizar el domingo, 21 de 
septiembre, una Becerrada de las Bodas de Plata. El orden 
del programa del festival taurino se desarrolló con cierto 
humor radiofónico. Comenzó por el “paseíllo” de los tres 
matadores, sus cuadrillas, el equipo conejil y los actuantes 
del Gran Sorteo de Regalos, todos ellos precedidos por la 
locutora caballista, Rosa Orquín, que seguidamente pidió 
la llave sobre su hermoso corcel a la presidencia. La lidia del 
primer becerro le correspondió al locutor de Radio Valencia, 
Vicente España, que estuvo bien. A continuación, para mayor 
divertimento del público en general, la suelta y caza de diez 
ágiles y suculentos conejos por espectadores espontáneos, 
dieron al festival un carácter más participativo. La segunda 
res en suerte fue para el locutor de Radio Valencia, Vicente 
Garrido, ayudado ligeramente por su cuadrilla. En el 
intermedio, los locutores de Radio Valencia, Juan Granell 
y María Fernando Martínez con Rosa Orquín (Foto 410) 
de Radio Gandía, procedieron con ingeniosas ocurrencias a 
sortear los treinta y cuatro regalos donados por el comercio 
y la industria de Gandía en obsequio al público asistente. 
El tercero y último becerro de la ganadería de Bernardino 
Giménez, de Linares, le tocó lidiarlo a Sebastián Denia. La 

(Foto 413) El xiquet Pasqual Molina en 
una actuacio en el programa “El domingo a 
las 11”. Acompanya l’Orquestra Michigan, 
dirigida pel mestre Villar. Arxiu personal

(Foto 412) Carmelo Garcia Robledo. Pre-
sentador del programa “El Domingo a las 11”. 
Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll
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faena del diestro dio alegría y color al festejo. La animación 
del espectáculo taurino de las Bodas de Plata estuvo en todo 
momento amenizado por la Banda Municipal de Gandía. 

Los actos conmemorativos del 25 aniversario tuvieron 
su continuación en las navidades de aquel mismo año, 
con la retransmisión desde el Teatro Serrano del popular 
programa espectáculo “Sobremesa Nocturna”, presentado 
por Rosa Orquín y Sebastián Denia. El público abarrotó 
completamente el teatro para presenciar sus habituales 
secciones: Concurso por correo, el espacio “El y Ella se 
Enfrentan” representado por los actores María Ángeles 
Moreno y Ramón Sanz. (Foto 411) Además del “Nido de 
Artistas”, en el que se incluían gran variedad de estilos de 
la canción como: cuplés, rancheras mexicanas, la tonadilla 
española, flamenca, melódica, moderna y zarzuela.

En las decadas de los años 60 y 70: La información en la 
radio. Nace una emisora

La Instantaneidad con que la radio sirve la noticia, hace 
que se convierta en un medio idóneo para difundir las 
noticias. Radio Gandía, aunque en su etapa fundacional 
pudo radiar todo tipo de información, no fue así en los años 
que siguieron a la Guerra Civil, pues para dar noticias de 
carácter político, social o económico, era obligado conectar 
con Radio Nacional. En cambio, para las deportivas no 
existió ningún tipo de restricción.

Al igual que otras emisoras, Radio Gandía se ocupó de 
ofrecer la actualidad deportiva, incluso con retransmisiones 
en directo cuando nuestra ciudad era final de etapa de una 

vuelta ciclista, o era elegida para disputar una competición. 
De esta tarea radiofónica se encargaron en el aspecto técnico, 
Enrique Mengual (Foto 416), y en la de comentarista, 
Sebastián Denia. Le siguió Francisco Peris (Franper) (Foto 
417) y luego Antonio Conejero.

El programa “Altavoz Deportivo” con Antonio Conejero 
(Foto 415) tomaba contacto con los oyentes los lunes, jueves, 
sábados y domingos, a las 22:15 horas, inmediatamente 
después de finalizar el “Diario Hablado”, con información 
completa del acontecer del mundillo futbolístico y, en 
general, de todos los deportes.

Durante la década de los 60, el único espacio informativo 
no deportivo de Radio Gandía llevaba por título “La Prensa 
de hoy dice”. Todos los días, a las 9:30 de la mañana, se 
cumplía con una rutinaria tarea de lectura a los oyentes de 
las noticias publicadas en los periódicos diarios.

A principios de los años 70 comenzó a vislumbrarse cierta 
apertura para la realización de informativos por parte de 
las emisoras privadas. Acogiéndose a esta posibilidad y 
siguiendo las directrices de la Cadena SER, nacía el primer 
espacio de información y entrevistas de interés local para 
Gandía y su comarca, “La Hora de la Ciudad”.

En su primera etapa, Enrique Peris y José Luis Más (Foto 
417) se encargaron de la realización del programa con estilo 
ágil y ameno, prueba de ello es que consiguieron habituar 
a los oyentes a sintonizar Radio Gandía a las 13:30 horas 
para conocer la actualidad que acontecía en Gandía y en 
La Safor. Por otra parte, dentro de “La Hora de la Ciudad”, 
Pepe Catalá disponía todos los lunes y sábados, de un espacio 
para comentar la marcha y las incidencias de los partidos del 
Club de Futbol Gandía, en una época no muy estable del 
equipo local, con descenso a la categoría Regional Preferente 
y ascenso a la Tercer División.

(Foto 414) L’alcalde Juan Lorente lliura diploma al fundador de Radio Gandia, Enrique 
Peralta. (12/01/1960). (AHG, CA-2989_0016)

(Foto 416) Enrique Mengual. Tècnic 
Emissora.  Llibre 50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll

(Foto 415) Antonio Conejero. Locutor 
“Altavoz deportivo”. Llibre 50 años de Radio 
Gandia de JJ Coll
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En 1976, con la reestructuración de programas de la emisora 
pasaron a encargarse de realizar el informativo local José 
Antonio Tomé (Foto 418) y Antonio Capó (Foto 419), bajo 
el título de “Gandía Actualidad”. Iniciada entonces esta 
segunda etapa del programa tiene lugar en 1977 un cambio 
de orientación radiofónica. A partir de esa fecha Radio 
Gandía, como el resto de las emisoras de la SER, dejaba de 
conectar obligatoriamente con Radio Nacional a las horas 
en que ésta emitía sus “Diarios Hablados”, quedando pues 
libre para tratar con mayor soltura más temas, así como para 
elaborar nuevos informativos.

 “Gandía Actualidad” con esa motivación se convirtió en el 
programa de mayor audiencia de la emisora local. Realizado 
por Antonio Capó (Foto 419) estaba en antena de lunes a 
sábado, de 13:30 a 14:15 de la tarde. En el mismo tenían 
cabida con las noticias del día, los reportajes de actualidad, 
la polémica y todo aquello que era reflejo de la vida de la 
ciudad y de la comarca de La Safor.

Otros servicios informativos locales, a las 8:30, 10:55 y 
10:05 iban situando a la audiencia sobre los acontecimientos 
diarios. Los dos primeros trataban de ser la primicia y el 
avance del contenido de “Gandía Actualidad”, mientras el 
último, con el título de “Noticias a las 7” el resumen diario 
de lo acontecido.

Del área deportiva se encargaba Miguel Ángel Picornell (Foto 
420) i Veure fitxa biográfica), ayudado por Paco Cardona  
y una red de corresponsales, con cabeceras de salida a las 
ondas como, “Radio Deporte”, “Onda Deportiva” y el 
maratoniano programa del domingo de hora y media de 
duración “Ultima Hora Deportiva”. 

El auge de la radio de aquel preciso momento era debido a 
que había recuperado el protagonismo que tenía al comienzo 
de su historia, realizando programas en directo y con la 
inclusión de entrevistas espontáneas.

Nace una Emisora

La primera emisora de frecuencia modulada nacía en 1966, 
para dar cumplimiento al decreto de 23 de diciembre de 
1964 sobre el Plan Transitorio de Ondas Medias y la orden 
ministerial de 12 de abril de 1965, cuyas disposiciones 
establecían que todas las emisoras de onda media deberían 
radiar sus programas simultáneamente con las emisoras 
de F.M. Así pues, durante quince años las dos emisoras 
estuvieron transmitiendo conjuntamente la misma 
programación, hasta que el 1 de mayo de 1981 fue inaugurada 
la emisora de Frecuencia Modulada 96.6 con programación 
independiente.

Los primeros años de los 80 abren el camino a la 
celebracion del 50 aniversario.  Radio Gandia en la riada 
de 1982

La inauguración de la programación propia y especifica de la 
emisora de Radio Gandía F.M. 96.6 el 1 de mayo de 1981 
supuso que unos meses antes, en el nuevo centro transmisor 
situado en unos terrenos de la partida de Rafalcaid, se habían 
ubicado e instalado un nuevo equipo emisor de O.M. de 
2000 watios, el de F.M. de 1000 watios y el poste radiante. 
Al mismo tiempo, se aprovechó la ocasión para remodelar 
los estudios y renovar todo el material técnico de la onda 
media, logrando mejorar notablemente la calidad auditiva 
de las emisiones, tanto musicales como habladas.

En el mes de marzo de 1981 comenzaron las pruebas de 
la emisora de FM. 96.6 los locutores Rafael Martínez y 
Miguel Ángel Picornell, a los que poco después se unieron 
José Miguel Villar y Vicente Aunión (Foto 420).

La primera actividad de la emisora consistió en organizar 
un concurso de carteles con la finalidad de convocar y 
promocionar el certamen bajo el lema: Un disc-jockey 

(Foto 417) Enrique Peris i José Luis Más. “La hora de la ciudad”. Llibre 50 años de Radio 
Gandia de JJ Coll

(Foto 419)  Antonio Capó. “Gandia 
Actualidad”. Llibre 50 años de Radio 
Gandia de JJ Coll

(Foto 418) José Antonio Tomé. “Gandia 
Actualidad”. Llibre 50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll
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(Foto 420) Jose Miguel Villar, Vicent Aunión, Rafael Martinez i Miguel Angel Picornell. 
Primer equip de locutors de la F.M. de Radio Gandia. Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ 
Coll

para F.M. Al concurso de carteles concurrieron 46 obras 
resultando premiada la del dibujante Vicente Aunión 
(Foto 420). En cambio, al certamen de disc-jockey se 
presentaron 36 jóvenes de toda la zona de cobertura de la 
emisora con unas edades que oscilaban de los 16 años a los 
30. La competición se dividió en cuatro fases, pasando a la 
semifinal ocho concursantes y a la final dos. Resultó ganador 
por unanimidad del jurado, Joaquín Iznardo (Quino) (Foto 
431). El premio consistió en un contrato con Radio Gandía 
F.M. 96.6 y un viaje a Mallorca.

La F.M. 96.6 comenzó ha emitir diariamente diecisiete horas, 
abriendo a las 8 de la mañana con “Radio Despertador”. 
Espacio en el que se compaginaba música variada con 
noticias de tono desenfadado en el momento de tomarse el 
oyente el primer café del día. 

Le seguía, a partir de las 9, “Radio Fórmula”. Programa 
de larga duración, en el que las horas del día se dividían 
en discos de colores. El color venía asignador previamente 
por la central de programas de Madrid, siendo los discos 
rojos los más conocidos en los primeros puestos de los 
“40 Principales”. En cambio, el color verde, azul y blanco 
dependían de la popularidad del disco y la frecuencia de la 
radiación.

Con la caída del día terminaba la “Radio Fórmula” para dar 
entrada a un espacio bajo el título “Top 96”, una hora para 
presentar las últimas novedades intercaladas con algún éxito 
de otro tiempo.

A las 10 de la noche entraba en las ondas hasta la 1 de la 
madrugada, el programa de más aceptación entre la audiencia 
de la F.M. 96.6, “Destino la Noche”. Quizás ello radicaba 
en que la realización de este se adaptaba a la creatividad y 
personalidad de cada locutor al hacerse cargo del programa, 
tanto a los monográficos dedicados a conmemorar alguna 
efeméride de la historia de la música, como también a 
los realizados a recordar algún grupo o figura musical de 
destacada relevancia.

En aquellos inicios de la F.M. se pretendía ser, por una parte, 
la compañía agradable de su amplia audiencia joven, y por 
otra, la alternativa musical a la Onda Media.

Radio Gandia en la riada de 1982

El 21 de octubre de 1982, a las 9 de la mañana, salía hacia 
Alzira la unidad móvil de Radio Gandía, a cuyo frente iba 
Miguel Ángel Picornell  acompañado de César García (Foto 
446) corresponsal de la Agencia EFE. Eran unos momentos 
de gran confusión informativa, pues la riada se había 
producido durante la tarde noche del 20.

Las comunicaciones con la ciudad de la Ribera se 
encontraban cortadas. La única carretera expedita era la de 
Tavernes de Valldigna, incluso ésta se encontraba cortada 

un kilómetro antes de llegar a Alzira. Por un camino de 
montaña, a medida que el nivel de las aguas ganaba metros 
al firme de la calzada, la unidad móvil conseguía llegar a 
la Muntanyeta de Sant Salvador, donde se encontraba un 
numeroso contingente de alzireños refugiados en esa parte 
alta.

Rápidamente entró en funcionamiento la unidad móvil 
remitiendo mensajes. Posteriormente, y ya en conexión con 
Radio Gandía y Radio Valencia, se pudo enlazar Alzira con 
el resto de España a través de toda la Cadena SER. Siendo 
por tanto la primera emisora que el día 21 pudo conectar con 
Alzira y cumplir una importante misión: la de tranquilizar 
a los muchos habitantes que seguían recluidos en los pisos 
altos sin saber lo que sucedía en el exterior.

En la noche del 21 pudieron llegar los primeros convoyes 
militares con víveres desde Valencia. Esa misma noche se 
continuó la misión informativa facilitando noticias a la SER 
para su programa de las 23:30 “Hora 25”, como también a 
las 3 de la madrugada.

En la tarde del día 22 la unidad móvil de Radio Gandía 
abandonaba Alzira, toda vez que la de Radio Valencia se 
hacía cargo del operativo radiofónico.

Al mismo tiempo Radio Gandía, con la efectiva labor de los 
radioaficionados locales, inició una campaña de solidaridad 
con los afectados, en demanda tanto de ayudas materiales y 
económicas como humanas. A su vez, en el Ayuntamiento 
de Gandía, bajo la dirección del jefe de Telecomunicaciones 
y la aportación de cuatro emisoras de la Agrupación Local 
de Radioaficionados se constituía el centro de Servicios de 
Protección Civil, con la misión de recoger las peticiones 
de auxilio de la zona inundada. Todas estas llamadas 
difundidas por Radio Gandía pronto obtuvieron la respuesta 
humanitaria de los oyentes ofreciendo sus ayudas en víveres, 
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mantas, ropas de abrigo… y recogidas en los bajos de 
la casa municipal. Los primeros datos de la riada fueron: 
Las personas evacuadas y recogidas en casas particulares y 
hoteles, 888. Los enfermos ingresados en centros sanitarios 
de Gandía, 26. Los viajes de transporte de víveres a la zona 
de la riada, 316. La carga transportada en fármacos, ropas y 
alimentos, 1.200 toneladas. Los vehículos que intervinieron, 
606, de los cuales 141 eran camiones.

1983 El año de celebración del Cincuentenario de Radio 
Gandia

Entre los actos conmemorativos del 50 Aniversario de la 
fundación de la emisora, el primero de ellos tuvo lugar sobre 
la misma arena de la playa con la retransmisión del programa 
estrella de la Cadena SER, “El Gran Musical”.

Radio Gandía quiso que fuese este festival radiofónico cara 
al público, el que abriese con su poder de convocatoria la 
celebración. Para tal finalidad el dibujante Agustín Timoner 
diseñó un cartel anunciador a todo color, que sirvió también 
para confeccionar pancartas, camisetas, adhesivos, y el 
domingo 10 de julio, a mediodía más de doce mil personas 
se congregaron en torno al escenario instalado en el Paseo 

Neptuno, frente a la Colonia Ducal, para presenciar cómo 
presentaban el programa en directo Pepe Cañaveras, Joaquín 
Luky y Rafael Revert en conexión con las setenta emisoras 
de la SER.

“El Gran Musical”contó con la presencia de la cantante 
Massiel, Paolo Salvatore, el grupo valenciano Vídeo, los 
gandienses Chicos de la Bahía, y con la actuación estrella 
de mayor éxito del grupo Olé-Olé. De la realización de se 
encargó Radio Madrid, y de la organización del mismo 
Radio Gandía.

El segundo gran acto conmemorativo se desarrolló durante 
la semana de Feria y Fiestas de la ciudad. Se montó una 
exposición bajo el título 50 Años de Radio Gandía en la Sala 
de Fomento de Agricultura, Industria y Comercio, que fue 
inaugurada el día 26 de septiembre. Durante los siete días 
que tuvo abiertas sus puertas al público, fue ampliamente 
visitada, calculándose en unas cuatro mil personas las que 
acudieron a verla. 

La prensa valenciana se hizo eco de ella publicando sus 
respectivas crónicas. El periódico Noticias al Dia del 29 
de septiembre, dice entre otras cosas: “Esta exposición, que 
ha sido preparada por el historiador Josep Joan Coll (Veure 
fitxa biográfica), recoge una amplia muestra fotográfica 
y documental dividida en tres etapas: la fundacional, los 
años 40 a 60 y la de nuestros días. En ella se pueden ver 
los primeros estudios y sus locutores, los famosos programas 
de antaño, cuando la televisión era un sueño y la radio se 
convertía en auténtico medio de entretenimiento, y los 
estudios contemporáneos con sus actuales profesionales”.

Además de estos dos importantes actos se realizaron una 
serie de programas dedicados a cada uno de los locutores, 
para que contaran sus experiencias y anécdotas radiofónicas 
vividas.

El broche final de la celebración lo puso el 16 de diciembre 
de 1983, fecha en la que se terminó de estampar el libro 
50 Años de Radio Gandía 1933-1983, en los Talleres Artes 
Gráficas Pérez Blay.

(Foto 421) Miguel Angel Picornell i Cèsar Garcia corresponsal de la Agencia EFE cobrint 
la informació de la riuada de 1982. Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll
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Palmer (Foto 423) Antonio Capó (Foto 419), José Antonio 
Tomé (Foto 418), Enric Peris o José Luis Más (Foto 417), 
formaven part del meu dia a dia. No em perdia tampoc els 
esports amb Pepe Catalá, que ens relatava l’actualitat del 
Club de Futbol Gandia, Salvador Tarrasó amb el bàsquet 
i el meu mentor, Ricardo Martínez “Gamba”, que feia el 
mateix amb la Unió Esportiva Portuaris. A aquest últim li 
dec haver-me donat l’alternativa –com els toreros–. Resulta 
que no em perdia un sol partit del Portuaris –equip dels 

Ràdio Gandia ho ha sigut tot per a mi. Centre de formació, 
de bones amistats,  de realització professional i de trampolí 
per a fer el salt a la naixent Televisió Autonòmica Valenciana 
el juny del 1989. Vaig arribar quasi per casualitat. Sent un 
xiquet ja deien que tenia bona veu i al col·legi Joan XXIII 
era un dels lectors preferits pels mestres. Als anys setanta del 
segle passat, anys de la televisió en blanc i negre i del SEAT 
600, Ràdio Gandia era el mitjà informatiu per antonomàsia. 
Com a oient de l’emissora EAJ 23, els noms de María Pilar 

Miguel Àngel Picornell Canut

Radio Gandia. Cadena SER. (1977-1989)

(Foto 422) Miguel Angel Picornell, Antonio Capo i Iñaki Gabilondo
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Molina, Castañer, Nardo, Moncho i companyia– i quan 
Ricardo Martínez no podia desplaçar-se li passava jo la 
crònica amb les dades més importants: alineacions, àrbitre, 
gols, incidències i valoració, que conformaven la base de la 
informació que s’emetria el dilluns en l’apartat esportiu del 
programa “Hora de la Ciudad”, que presentaven Enric Peris 
i José Luis Más. 

Un bon dia Ricardo em va dir que estava cansat i que 
m’encarregara jo de llegir la crònica. Crec recordar que no 
tindria més de catorze anys. La primera reacció fou de pànic. 
Havia de llegir la crònica en directe. Mai havia xafat els 
estudis d’una emissora i no tenia ni idea de com funcionava 
tot allò. 

Jo només sabia que la Ràdio era com un electrodomèstic 
més que connectaves i escoltaves com per art de màgia 
els discos dedicats; les radionovel·les de Guillermo Sautier 
Casaseca i el quadre d’actors de Ràdio Madrid, amb Matilde 
Vilariño, Teófilo Martínez, Pedro Pablo Ayuso i Juana 
Ginzo; el fulletó “Paco Ruiz, detective privado”;  “La Saga 
de los Porretas” amb Manuel Lorenzo fent d’entranyable 
iaio; “Ustedes son formidables”, un programa que apel·lava 
a la solidaritat ciutadana davant de situacions dramàtiques 
i que conduïa Alberto Oliveras i els diumenges el “Carrusel 
Deportivo” dels valencians Vicente Marco i Juan de Toro. 

Eixa era la meua experiència amb Ràdio Gandia, 
pràcticament l’única emissora que s’escoltava a casa tret 
de les emissions de Radio España Independiente–Estación 
Pirenaica que escoltava mon pare de tant en tant. 

Cronista de l’equip de futbol del Grau. Eixa fou la meua 
porta d’entrada a Ràdio Gandia. Aleshores em vaig adonar 
que els locutors tenien cara i que la seua fisonomia distava 
molt de la imaginada i prompte em vaig aficionar a visitar 
l’emissora quan les meues ocupacions escolars m’ho 

permetien. Perquè tot funcionara a la perfecció existia la 
figura del tècnic, Domingo Valls (Foto 246). Per a ell no 
hi havia impossibles. Recorde que una vesprada de dissabte, 
quan “Los 40 Principales” era un programa setmanal i els 
oients trucaven per telèfon per a votar el seu disc favorit, 
es va produir un incendi en l’equip emissor –que encara 
no estava en l’actual emplaçament, fora del nucli urbà– i 
tot feia pensar que estaríem una setmana de vacances pels 
danys produïts. Estàvem errats. Domingo ho va reparar eixe 
mateix cap de setmana i el dilluns Ràdio Gandia va tornar a 
emetre sense cap problema. 

Hi havia també una discoteca i consegüentment una 
encarregada. En aquest cas, la grauera Mila Rabal (Foto 
424). Se sabia de memòria on estaven guardats centenars i 
centenars de discs i per ella em vaig assabentar que hi havia 
una llista de discs prohibits –la censura–, que el Ministeri 
d’Informació i Turisme anava renovant periòdicament. 
Aquella Ràdio Gandia de mitjans dels setanta tenia un 
director i un “jefe”. Enrique Peralta Mompó (Foto 425) 
era el director i son pare, Enrique Peralta Pellicer, el “jefe”, 
fundador de l’emissora i ja jubilat, passava moltes hores als 
estudis del carrer Loreto, contant-nos com va aconseguir 
muntar l’emissora i moltes altres històries.

Tinc un fum d’anècdotes, però una de les més gracioses va 
ser quan un dissabte de vesprada ens va visitar el cantant 
Miguel Gallardo, que estava fent promoció per les emissores 
de la Cadena SER del seu nou disc “Hoy tengo ganas de ti”. 

(Foto 424) Mila Rabal. ©SaforGuia.com

(Foto 425) Enrique Peralta Mompó. Director Radio Gandia. ©LasProvincias

 (Foto 423) Maria Pilar Palmer. Llibre 50 
años de Radio Gandia de JJ Coll. 
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María Pilar Palmer i jo entrevistàrem a l’artista i en acabar li 
preguntàrem al “jefe” si el coneixia:

 — “Jefe”, sap qui és? 
 — Naturalment. És Bernardo, el de la botiga.

Es referia a un empleat de la tenda d’electrodomèstics que 
tenia una grenya com Miguel Gallardo. No deixàrem de 
riure una bona estona.

El món de la ràdio em va encisar aviat. Vaig aprendre a 
operar els controls, posar els discs en els robustos Thorens, 
connectar amb Ràdio Nacional d’Espanya –cal recordar que 
fou obligatori retransmetre el “Diario Hablado de RNE” fins 
al 25 d’octubre del 1977–, connectar amb Ràdio València i 
amb la Cadena SER, posar les cintes de les radionovel·les 
i altres programes enllaunats en els  magnetòfons Revox, 
les necrològiques, gravar falques publicitàries i fins i tot els 
equips que permetien connexions amb l’exterior, la popular 
tauleta de mescles portàtil ITAME. La ràdio era un hobby 
que m’agradava, però no podia imaginar que acabaria sent 
la meua professió tan prompte. Un fatídic estiu del 1977 un 
desgraciat accident ciclista mentre practicava el seu esport 
preferit li va costar la vida a José Antonio Tomé (Foto 418). 
Fou un colp molt dur per a tota la família de Ràdio Gandia. 
Va ser aleshores quan Enrique Peralta em va proposar cobrir 
la seua baixa. A finals de setembre d’aquell any, Pepito 
Almiñana (Foto 247), el cap d’administració, em lliurava 
la primera nòmina: 18.350 pessetes. Em vaig convertir en 
locutor de Ràdio Gandia i formar part de la roda de torns 
amb la resta de companys. 

Ràdio Gandia obria les emissions a les 7 del matí amb 
l’Himne a Gandia de Salvador Gea i les tancava al voltant 
de la una de la matinada després d’“Hora 25” i dels esports 
de José María García, amb l’himne nacional. Hi havia 

més temps de programació local que en l’actualitat. En 
“Matinal Gandia” donàvem tota la informació de la ciutat i 
comarca; després continuàvem amb “Las Mañanas de Ràdio 
Gandia” on hi havia una secció de discs dedicats per la gent 
que ens escrivia postals a l’apartat de correus número 44. 
Tallers de costura, perruqueries, magatzems i botigues eren 
els principals peticionaris. A les 13.30 hores de dilluns a 
divendres Enric Peris i José Luis Más  (Foto 417) en “Hora de 
la Ciudad” i més tard, Antonio Capó (Foto 419)  en “Gandia 
Actualidad” ens contaven totes les notícies de Gandia i 
comarca.

Era una Ràdio molt viva en la que encara vaig arribar a 
temps de llegir en directe la “Guia Comercial” abans de 
desaparéixer de la programació:

 — Antes de comer, absenta Serpis beber”.
 — Antes de cenar, absenta Serpis tomar”.
 — Palmer, Gandia. Lo más elegante en joyería”

Com a tot periodista esportiu que es precie, m’encantava 
treballar els diumenges. A les 9 del matí posava l’Himne a 
Sant Francesc de Borja, obria el micro i deia: “Conectamos 
seguidamente con la capilla del Palacio del Santo Duque 
de Gandia para la retransmisión en directo de la Santa 
Misa para enfermos e impedidos”. Finalitzada la celebració 
litúrgica protagonitzada pel pare Puig, començava “La Ràdio 
Week End”. Un programa magazine amb continguts molt 
variats. JJ Coll (Foto 428) conduïa un concurs que tenia com 
a premi un tortell de Martí. L’esport era part fonamental. El 
Portuaris acostumava a jugar de matí i  des del Fort Llopis 
Paco Cardona (Foto 428) ens donava les novetats. 

Quan eren el Dinos o el Gandia (Gandia tenia dos equips 
de bàsquet) els protagonistes del matí, era Manolo Varó 
(Foto 430) qui ens ho contava i si de l’amateur del CF 

(Foto 427) José Almiñana. Cap 
d’Administració de la Emissora. Llibre 50 
años  de Radio Gandia de JJ Coll.

 (Foto 426) Domingo Valls. Tècnic de la 
Emissora. Llibre 50 anys de Radio Gandia 
de JJ Coll.

(Foto 428) Bona part de l’equip de Radio Gandia: Dempeus i d’esquerra a dreta: Paco 
Cardona, Santiago Monzó, J.J.Coll, Fermin Romaguera i Valentin Cuevas. Asseguts: 
Toni Capó, Mila Rabal i el director Enrique Peralta Mompó, en l’estudi central de Radio 
Gandia. 50 años de Radio Gandia de JJ Coll.
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Gandia es tractava, contàvem amb la col·laboració d’Àngel 
Fernández. Completava la matinal l’emissió de la llista dels 
“Superventas”, els singles més venuts a Espanya la darrera 
setmana. A la nit el personal estava esperant que “Última 
Hora Deportiva” els hi donara els resultats de tots els equips 
de la nostra zona. Fou una època en la qual Ràdio Gandia 
tenia una bona nòmina de corresponsals. A Dénia (José 
Gea), Oliva (Salvador Fuster), Pego (Agustín Selfa), Tavernes 
de la Valldigna (José Luis Gascón)... ara tenim els resultats 
a l’instant gràcies a les noves tecnologies, però en aquells 
temps els aficionats s’informaven a través de Ràdio Gandia. 

En l’esmentat programa tenia la inestimable col·laboració de 
Josemi Villar (Foto 429) al control i de Pasqual Mansanet 
(Foto 429) que feia una crítica de l’actualitat del CF 
Gandia, simulant la veu d’un iaio i que fou molt popular 
entre els seguidors blanc i blaus. La programació dominical 
la completava l’espai taurí “Toriles” conduït per Juanito 
Linares.

Enrique Peralta, el meu director, solia dir que “si no ho ha 
dit Ràdio Gandia, és que no ha passat”. I Ràdio Gandia, 
seguint eixa premissa, prenia el pols informatiu a la ciutat. 
Ens tocà contar notícies bones i altres roïnes. Entre aquestes 
últimes destacaria la mort de sis alpinistes gandians en la 
Serra de Gredos el 23 d’abril del 1979. José Camarena, 
Ignacio Hernández, Joaquín Martínez, Juan José Martínez, 
Carlos Román i Maria Teresa Vilaplana, perdien la vida 
sepultats per una allau de neu. Encara m’esborrone quan 
recorde l’aspecte que presentava la plaça Major el dia del 
soterrar. 

Entre les notícies més positives en aquesta etapa hi ha la 
inauguració del nou ajuntament el 27 de març del 1982 o 
el primer ascens del CF Gandia a segona divisió B en juny 
del 1986 en un memorable partit que vaig retransmetre i en 
el qual els blanc i blaus derrotaren el Maspalomas canari 

per un contundent 5 a 0. Ignacio Avilés com a president i 
Quique Hernández com a entrenador d’una gran plantilla, 
obraren l’èxit.

Radio Gandia informava, però també vivia i feia viure les 
nostres festes i tradicions. Les Falles tenien un tractament 
especial. Les tradicionals emissions falleres les gravàvem de 
matinada, una vegada finalitzada la programació del dia, 
sent habitual que empalmàrem amb el matí següent. La 
comissió de Màrtirs amb els Cascales, Sanz, Pep Lloret, José 
Pedro García Canet o Enrique Gracia (Foto 407), revalidava 
el primer premi any rere any. 

La nit de la Plantà retransmetíem una espècie de Carrusel 
Faller amb connexions en directe i en la prèvia ens reuníem 
tots al bar Alcalà, reforçats per dos comentaristes d’excepció: 
Emili Ferrer  i Julio Canet. 

Divendres Sant l’estudi del pintor Pepe Lull a la Vila Nova es 
convertia en estudi de Ràdio des d’on es feia la retransmissió 
en directe de la processó del Sant Soterrament. Els mitjans 
tècnics eren els que eren, però el resultat final era molt digne. 
Una altra cita obligada que es manté fins als nostres dies 
és la “Campanya de Nadal i Reis”. Passàrem de les “cinco 
pesetitas” de Miguel Zacarés (Foto 448) a les “cinc mil 
pessetes” de Paco Blasco (Foto 432). La recaptació anava 
destinada al cinquanta per cent per a la Beneficència i el 
preventori infantil de Real de Gandia.

També vaig viure intensament determinats esdeveniments 
històrics en la meua estada a Ràdio Gandia. De la mort 
del Dictador Franco el 20 de novembre del 1975 recorde 
les companyes de comptabilitat cosint un crespó negre per 
a posar-lo en la bandera que havia d’onejar a mitja asta al 
balcó de l’emissora. Les primeres eleccions municipals 
democràtiques foren tota una festa. Em va tocar seguir 
la campanya del PSPV-PSOE, llista que encapçalava 

(Foto 429) Miguel Angel Picornell, Josemi Villar i Pascual Mansanet retransmetent des 
del Guillermo Olagüe el partit de Copa Gandia-València.  Llibre 50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll.

(Foto 431) Kino Iznardo. Llibre 50 años de 
Radio Gandia de JJ Coll.

(Foto 430) Manolo Varó. ©OfficialPress
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Salvador Moragues Bertó (Foto 127). El 3 d’abril del 1979 
la ciutadania va donar la victòria a la UCD i el 19 d’abril 
amb tota la solemnitat Juan Román Catalá (Foto 116) va ser 
proclamat primer alcalde democràtic de Gandia després de 
40 anys de Dictadura. L’intent de colp d’estat protagonitzat 
per Tejero el 23 de febrer del 1981 em va sorprendre als 
estudis de Ràdio Alzira. La visita es devia a la imminent 
entrada en funcionament de l’FM de Ràdio Gandia i a 
comprovar l’experiència de l’emissora de la Ribera que ja 
havia desdoblat anteriorment les emissions d’OM i FM –des 
de meitat dels 60 les emissores comercials espanyoles d’Ona 
Mitjana estaven obligades a emetre també en FM i ho feien 
amb programació simultània–. 

Per cert, amb les veus de Josemi Villar, Rafa Martínez, 
Vicent Aunión i jo mateix, (Foto 420) FM 96 va iniciar les 
seues emissions el primer de maig del 1981. Més tard ens 
reforçaríem amb Kino Iznardo (Foto 431) –guanyador del 
concurs “Un Disc-Jockey para la FM”–, Pasqual Mansanet 
(Foto 429), Ximo Rovira (Foto 437), Modesto Ferrer (Veure 
fitxa biogràfica), Ricardo García i Santiago Monzó. Com deia, 
la vesprada del 23F vaig escoltar la narració del fracassat colp 
d’estat a càrrec del periodista de la Cadena SER, Rafael Luis 
Díaz. Amb tota la preocupació del món vaig agafar el meu 
Ford Fiesta i tornar de seguida cap a Gandia. Ambient de 
tensió a l’emissora on hi havia agents de la Policia Nacional. 

Em van dir que ells passarien la nit allí per a protegir l’edifici. 
Mentrestant Ràdio València emetia marxes militars i el ban 
de Milans del Bosch. Abans d’anar-me’n vaig connectar 
amb Ràdio Madrid i encara vaig poder fer un barret al bar 
Loreto. 

En aquella Ràdio artesana de mitjans dels vuitanta eren molt 
complicades les comunicacions sense fils. Els radioaficionats 
ens eren de gran utilitat. Gràcies a ells –Fernando García, 
Herme Amorós, José Joaquín Gorrita (Foto 435),...– podíem 

atrevir-nos a fer directes des de cotxes i motos –un record 
per al nostre pilot, Ramón Barón (Foto 434)– per a proves 
ciclistes, per exemple. Un col·laborador de Ràdio Gandia, 
César García (Foto 446), em va convidar a visitar Alzira 
amb una unitat mòbil. Era el 20 d’octubre del 1982, la 
“Pantanada de Tous” (Foto 433).

Poguérem pujar sense problemes a la Muntanyeta de Sant 
Salvador, però tot seguit quedaren tallades totes les carreteres, 
autopista inclosa. El que semblava un desplaçament rutinari 
es va convertir en passar ben bé dos dies en aquell lloc. 
Gràcies als radioaficionats vaig poder tindre informada tota 
la nit als oients de la Cadena SER, sent l’únic mitjà que va 
transmetre en directe en eixes angoixoses primeres hores de 
la “pantanà”. 

Com a premi, Ramón Gabilondo, cap d’informatius de la 
Cadena SER en la Comunitat Valenciana, em va convidar 
a formar part de l’equip que des d’eixe mateix punt de la 
Muntanyeta, va retransmetre per a tota Espanya la visita del 
Papa Joan Pau II a Alzira el mes de novembre. Després d’aquest 

(Foto 432) Miguel Angel Picornell, Mila Rabal i el president del Prweventori Infanil, 
Francisco Blasco durant la Campanya de Nadal i Reies de 1979.  50 años de Radio Gandia 
de JJ Coll.

(Foto 433) Miguel Angel Picornell entrevista a l’alcalde d’Alzira Francesc Blasco en 
presencia de Cèsar Garcia, corresponsal de l’Agencia EFE. “Pantanada de Tous”. Octubre 
1982. Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll.
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episodi i en veure la importància de les transmissions sense 
fils, adquirirem una sèrie de walkie talkies que primerament 

(Foto 434) Ramón Barón amb la moto i Paco Cardona retrasmetent una carrera ciclista, 
en directe, per a Radio Gandia. Llibre 50 años de Radio Gandia de JJ Coll.

feu servir Pep Fuster per a fer “El Hombre de la Calle” una 
secció dels informatius amb directes a peu de carrer.

I si en el 82 la ciclogènesi explosiva –com es diu ara la gota 
freda– havia afectat la Ribera, en el 87 li tocà a la Safor. 
El 3 de novembre del 1987 un episodi de pluges intenses 
–720 litres per metre quadrat– va fer que es desbordara el 
Serpis en diversos punts i el barranc de Beniopa on l’aigua 
va arribar als dos metres. Fins i tot hi va haver d’intervindre 
l’exercit per a col·laborar amb les autoritats per la magnitud 
de la tragèdia. Ràdio Gandia també ho va contar en directe. 

El juny del 1989 i en superar les oposicions convocades per 
Radio Televisió Valenciana per a llançar la Ràdio i Televisió 
autonòmiques vaig comunicar a Enrique Peralta que amb 
tot el meu pesar, deixava Ràdio Gandia. Lluny d’enfadar-se 
em va dir que sempre tindria les portes obertes. Eixos dotze 
anys d’estada a Ràdio Gandia els recorde amb molta estima 
i mai els oblidaré. 
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Saga de los Porreta” y cada día a Antonio Capó (Foto 435), 
Mila Rabal (Foto 424), José Luis Más (Foto 417), María Pilar 
Palmer (Foto 423), Enrique Peris (Foto 417) o José Antonio 
Tomé (Foto 418), entre otras tantas voces. 

Luego llegó la FM. Por entonces escuchaba a Rafa Martínez 
(Foto 420), Andrés Puig (Foto 442), Paco Sanz (Foto 436), 
Pascual Mansanet (Foto 429), Kino Iznardo (Foto 431), 

Mi padre fue el primero en darme a conocer el mundo de la 
radio. Aún lo recuerdo con su pequeño transistor escuchado 
las noticias de la mañana o siguiendo el “Carrusel Deportivo” 
del fin de semana, que por entonces dirigía Joaquín Prats. Yo 
era tan solo un niño, pero ya me gustaba tomarle prestada 
de vez en cuando, esa pequeña radio y trastear buscando 
emisoras. Por la noche escuchaba en Radio Gandia SER a 
Martín Ferrán y Basilio Rogado. Los fines de semana “La 

Modesto Ferrer Heredia

Una historia de la radio. Radio Gandia SER. (1985-2021)

(Foto 435) Estudi Radio Gandia. Dempeus a l’esquerre Josep Joaquin Gorrita (tècnic) i a la dreta Modesto Ferrer (autor d’este article). Asseguda: Rosa Orquin i, al seu costat, Miguel 
Angel Picornell i Toni Capo. Història viva de la Radio a la nostra ciutat
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Ximo Rovira (Foto 437), además de Vicent Aunión (Foto 
420), Miguel Ángel Picornell (Foto 435) y a mi recordado 
José Miguel Villar (Foto 420) al que tanto echo de menos.

La casualidad hizo que un grupo de estudiantes del 
Instituto María Enríquez, entre los que yo me encontraba, 
protagonizara en 1985 un "asalto" a la radio en una edición 
del mítico programa nocturno “Destino la Noche”. Todo se 
debió a un intento por parte de Rafa Martínez (Foto 420), 
por entonces coordinador musical, de emitir un programa 
en directo desde el propio instituto y que finalmente no 
recibió el permiso de la directora. 

Fue tal nuestra decepción que Rafa nos invitó a hacer un 
programa por la noche, desde los propios estudios. Nosotros 
le devolvimos el favor protagonizando un "secuestro" en ese 
espacio. Según el guión que confeccionamos, se pidió un 
rescate por Rafa, aunque nadie pagó ni un céntimo. Ese 
fue el primer programa. Luego llegaron otros más, aunque 
del ‘equipo’ inicial solo quedamos Richard García y yo. No 
pasaría mucho tiempo hasta que Rafa nos propusiera hacer 
un programa semanal de pop español.

La tormenta de ideas determinó que ese espacio se llamara 
“Tiempos Nuevos, Tiempos Salvajes” (TNTS), igual que 
la canción de Ilegales. Esta fue la gran oportunidad y la 
verdadera escuela de formación para Richard y para un 
servidor. El programa estuvo realizado desde su inicio con 
guion. Contenía entrevistas en directo y también editadas. 
Hicimos especiales de grupos o movimientos musicales. 

Además iniciamos los primeros contactos con compañías 
discográficas para conseguir material de primera mano. 
Nuestra máxima: no hables de lo que no sepas. Por 
entonces lnternet no existía. La información sobre grupos 
la obteníamos por revistas, periódicos, de las propias 
compañías y también escuchado otras emisoras. Por TNTS 

pasaron, por nombrar a algunos, La Unión, Loquillo, 
Duncan Dhu, Presuntos Implicados, Los Rodríguez, Mar 
otra vez, Ronaldos, Radio Futura, Rebeldes o Dover. La lista 
sería interminable. TNTS se convirtió así mismo en la casa 
de muchos grupos locales como Vado Permanente, Sagrat, 
24 Dioptrias, Futuro Imperfecto o Dibujos Animados, entre 
otros muchos.

TNTS creo que, modestia aparte, fue un más que digno 
intento de demostrar que desde la radio local también se 
pueden hacer cosas importantes y dignas como en las 
grandes cadenas musicales. 

Richard cambió de aires, y el programa apenas duró un 
año más hasta su desaparición a mediados de 1996. Por 
entonces, mi director Enrique Peralta, me había pedido que 
me incorporara al equipo de informativos que capitaneaba 
Antonio Capó (Foto 435). 

Uno ya había hecho programas musicales y el magazine del 
fin de semana en la Onda Media 1584 siempre con el apoyo 
de Mila Rabal (Foto 424). Mila Rabal, que tristemente nos 
dejó hace poco tiempo, considero que merece punto y aparte 
en esta historia. Mila fue la principal cómplice de Richard y 
Modesto. Su ánimo, empuje y consejos siempre estuvieron 
presentes en esos primeros años en la radio. Siempre dispuesta 
a ayudar, siempre con una idea para poner en marcha. Mi 
recuerdo y mi homenaje a Mila a quien el destino tendría 
que haberle deparado otro final.

Muchas de las voces a las que hasta entonces escuchaba por la 
radio, ahora ya les ponía cara. De todos ellos aprendí muchas 
cosas. Con Paco Cardona (Foto 428), al que debo mucho 
de mi pasión por la radio y del que siempre recibí apoyo y 
afecto, realicé varios programas deportivos e informativos; 
Miguel Ángel Picornell (Foto 435) fue para mí un maestro 
en la narración y en la improvisación; Antonio Capó (Foto 
435) me enseñó a tener valentía, implicación y ser intrépido 
en la búsqueda de la noticia. 

(Foto 437) Ximo Rovira. Locutor en Radio 
Gandia i reconegut presentador de TV.

(Foto 436) Paco Sanz. Locutor i, posterior-
ment, director del Grup Radio Gandia

(Foto 439) Puri Naya ©SergiEscrivà(Foto 438) Marina Valles ©MajoVila
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Recuerdo además con cariño a Manolo Varó (Foto 430), 
a mi querido Ángel Fernández, a Herme Amorós, Sergio 
Gómez, Miguel Pérez (Veure fitxa biogràfica), José Manuel 
Alfaro (Foto 390), Rebeca Díez, Carmen Sánchez, Carlos 
García o Xavi Blasco (Foto 443). 

Xavi precisamente fue quien me enseñó a hacer los 
primeros guiones de informativos, aunque uno, la verdad, 
ya tenía cierto conocimiento en esa materia por los que 
confeccionábamos en TNTS. 

A partir de ahí todo fue una avalancha en la recepción de 
conocimientos. Tenía que saber redactar tanto una noticia 
política, como del ámbito municipal, educativo, social o 
cultural. Además de la propia ‘escuela’ de la radio, puedo 
decir sin rubor alguno que yo, en esencia, aprendí a hacer 
radio escuchando más radio. 

La radio que hacían figuras como Julio César Iglesias, José 
María García, Luis del Olmo, Iñaki Gabilondo, José Ramón 
de la Morena o Carlos Llamas. 

Hasta principios de los años 90 Radio Gandia podía 
presumir de tener una gran red de corresponsales. Recuerdo 
con mucho afecto a Salvador Fuster (Oliva) José Antonio 
Roselló (Villalonga), Miquel Juan (Tavernes), Agustín Selfa 
(Pego) o Salvador Ferrer (Sueca). 

Merece la pena también recordar que la FM comenzó a 
incorporar voces femeninas. Mari Carmen "La Baby" fue la 
primera. Luego llegaron Toñi e Ivana. 

Avanzaban los 90 y llegó la ‘revolución tecnológica’ a Radio 
Gandia SER, que tras inaugurar los nuevos estudios, y tras 
varios años de transición, pasó de la cinta abierta de Revox 
y de la pletina, a la digitalización total del sistema de audio.

(Foto 441) Enrique Bodi ©Linkedin(Foto 440) Begoña del Prado Boluda 
©Linkedin

Todo se fraguó en apenas unas semanas en conversación con 
el técnico José Joaquín Gorrita (Foto 435). Este fue, a mi 
juicio, el hito que marcó el antes y el después en la edición 
de programas en Radio Gandia SER.

El 16 de mayo del año 2000 me tocó cubrir una de las 
noticias más tristes de la historia de la Safor: la explosión de 
la Pirotécnica Borredà en Rafelcofer. Entré en directo para el 
programa “La Ventana” con Gemma Nierga y por la noche 
en “Hora 25” con Carlos Llamas y Pedro Blanco. 

Esta noticia me marcó profundamente como periodista, 
ya que se produjo el día en el que justamente celebraba mi 
cumpleaños. Un día después, el 17 de mayo, desde una colina 
cercana a las destrozadas instalaciones de la pirotécnica, 
narraba para “Hoy por Hoy”, con Iñaki Gabilondo (Foto 
422), cómo acaba de confirmarse el fallecimiento de la 
séptima víctima del tremendo accidente.

Antonio Capó (Foto 435), la voz de la ciudad durante 
décadas, se jubilaba. Paco Sanz (Foto 436) entró como 
director del cada vez más incipiente Grupo Radio Gandia 
(GRG). Paco formó pieza a pieza lo que finalmente acabamos 
denominando cariñosamente el "Dream Team". Marina 
Vallés (Foto 438), que tiempo atrás ya estuvo en el equipo de 
informativos, acabó incorporándose de manera definitiva. 
Luego llegó Puri Naya (Foto 439). 

Más tarde se sumaba Begoña Boluda (Foto 440), y finalmente, 
Enrique Bodí (Foto 441). De forma paralela el equipo de 
Deportes se reforzaba con Miguel Ángel Rodríguez y Santi 
Roca. 

Creo con sinceridad que está fue la mejor época que me tocó 
vivir en la radio. Gracias al trabajo de todos, y al aumento 
de recursos y efectivos, se consiguió modernizar el medio en 
todos los aspectos. 

(Foto 443) Xavi Blasco ©Linkedin(Foto 442) Andrés Puig de la Muela. 
©AjuntamentdeGandia
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Así entró la radio en el nuevo milenio, en el que también 
llegó la televisión al GRG. Primero Localia y más tarde 
TeleSafor. Y a la radio y la tele, se le unió la posterior aparición 
del periódico Micro. La web de la radio también comenzó 
a caminar, como soporte de noticias y otros contenidos 
generados en el grupo de comunicación.

Con la segunda década del siglo XXI también llegaron los 
Premios Grupo Radio Gandia, con los que la empresa ha 

venido reconociendo cada temporada la labor de decenas de 
personas y entidades de Gandia y comarca.

Hasta aquí, y a grandes rasgos, la historia de la radio que yo 
conocí. El resto ya lo tendrán que contar otros.

Dedicado a todos los oyentes de Radio Gandia SER.
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1989 con el maestro que fue Antonio Capó Ivars (Foto 435). 
Rodeado de Révox y la inseparable Hispano Olivetti; con un 
teléfono fijo y muchas cintas que reciclar. Así era la radio 
en la época. Como la Gandia que recordamos y que nadie 
aventuraba que fuera lo que hoy es. Como Fomento que 
pasó como el gran casino y punto de reunión del comercio, 
la agricultura y la industria a una entidad que, por poco, 
casi desaparece. El impulso que le dieron quienes creyeron 
en Fomento, más allá del bingo, es el impulso trasladado a 
la radio.

En aquella época, finales de los 80 del siglo pasado, aterrizaba 
yo en una de las dos radios de Gandia, en la EAJ-23, donde 
a aquellas grandes voces que me habían acompañado desde 
pequeño por primera vez les ponía cara mientras me ponía 
nervioso. Pasé la prueba y me contrataron. Hora de la 
Ciudad y Gandia Actualidad fueron mis primeros inicios en 
el periodismo informativo en Radio Gandia SER.

La radio se hacía de otra forma mucho más artesanal. Hoy 
sería impensable y cuando lo cuentas hablas, tal cual, del 
siglo pasado. Me inicié en las ondas de Radio Gandia SER, el 

Miguel Pérez Peiró

Dos radios, dos épocas y una ciudad

(Foto 444) Estudis COPE Onda Naranja Gandia
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Mi paso por las ondas en esa primera época me permitió 
vivir cosas inimaginables y me hizo decantarme por la 
especialización en Sucesos y Tribunales por una noticia 
que tuve que cubrir. Formación que amplié en las casi dos 
décadas que pasé por Levante-EMV tanto en la Safor como 
en Valencia y que me llevó a especializarme en la materia.

La SER y Antena-3 Radio se fusionaron y en Gandia 
fueron una. Yo dejé las ondas por completo en esa época, a 
principios de 1994 y cuando he regresado a ellas, ya en 2015, 
lo hacía en Cope Onda Naranja. Dos radios, dos épocas y 
una ciudad.

Aquella emisora que nació en Oliva nunca dejó de lado la 
ciudad de los Centelles y abogó también por abrir estudios en 
la capital de la Safor. Varios han sido los locales que, a lo largo 
de los años, fueron sede de aquella ''Onda Naranja, la radio 
con mejor sabor'' que decían los '' jingles'' que entusiasmado 
ponía el desaparecido Josemi Villar (Foto 429). Desde un 
piso en el paseo de Germanies hasta la calle Madrid. Desde 
Oliva hasta Gandia. Y ya con COPE se fue afianzando como 
alternativa y oferta radiofónica en la Safor hasta el punto de 
ser parte de la historia de ella. Como Fomento es parte de 
nuestra historia también.

El vicepresidente de Cultura de la ya centenaria entidad de 
Fomento, el amigo y doctor Pasqual Molina Faus (Veure 
fitxa biogràfica), me pedía un artículo con motivo de este 
libro. Podía contar mil batallitas en periodismo radiofónico 
tras 33 años habiendo tocado los palos de la prensa escrita, la 
radio o la televisión comarcal. Pero no soy yo el protagonista 
y por ello me decidí a entrelazar, a entremezclar la historia de 
la radio y la de Fomento que, al fin y a la postre, es la historia 
viva de una ciudad y una comarca.

Conocí la radio por Capó. Conocí Fomento por aquel 
bibliotecario graduado en genealogía, heráldica y nobiliaria 
–que pomposo era el título– de pelo blanco y nombre Felipe 
Gabriel Perles Martí (Foto 112). Me facilitó la entrada en 
una sociedad que yo sabía que estaba pero nunca me atreví a 
cruzar la majestuosa entrada acristalada de puerta giratoria. 
Era mediado de los 80 del siglo pasado. Y desde aquellos 
años Fomento pasó a ser para mí como una institución más 
de la ciudad. Conocí el bingo y a Joaquín Torres histórico 
bedel que vendía las entradas de Semana Santa en la puerta 
recayente al Paseo. Conocí el bar de larga barra y entrada 
estrecha forrada de escay y rodeada de salones con butacones 
donde se reunía lo más granado de la sociedad Gandiense y 
la alta alcurnia.

Volví a conocer la radio de nuevo por César García (Foto 
446) e Inma Aparisi (Foto 445) en 2015 asumiendo la 
jefatura de Informativos en COPE Onda Naranja. Una 
radio digitalizada, llena de ordenadores y sin aparatos 
para poner una cinta de casete o un CD. Yo dejé la radio 
con Révox y máquinas de escribir y la recibí de nuevo, en 

COPE con la última tecnología. Lo mismo que Fomento. 
De aquellos años donde solo importaba el bingo; el bar; el 
rigodón; las puestas de largo; la cena de la Feria y Fiestas; y 
donde nadie se atrevía a pasar del umbral mientras los socios 
menguaban y la institución languidecía, retomé la relación 
con un Fomento actualizado. Costó adaptarme, como en la 
radio, pero la sociedad avanza y Fomento ha sabido hacerlo 
también.

Aquí mi compañera y subdirectora, Carmen Berzosa (Foto 
447), tuvo la santa paciencia de actualizarme en la radio del 
siglo XXI, mucho menos artesanal que la que yo dejé en el 
XX y más digital y actual. Lo mismo que la ha sucedido a 
un actualizado y moderno Fomento.

Ni la radio puede dar la espalda a la sociedad ni Fomento 
podía seguir anclado en su pasado. Y así, con esfuerzo e 
ilusión; con perseverancia e imaginación; con seguridad 
y tenacidad Fomento es lo que es, una parte más de ese 
corazón que es Gandia y late con fuerza. Y COPE ha hecho 
exactamente lo mismo. Sin dejar de lado a las personas, a los 
ciudadanos que son nuestros oyentes, nos hemos adaptado 
a los cambios y ofrecido una forma diferente de hacer radio 
que nos ha posicionado como un referente en la ciudad.

Para que haya líderes deben de haber dos. Si solo hay uno 
no hay competencia. Y la competencia es sana. Como hizo 
Fomento con ese grupo de gente y excelentes directivas 
hubo competencia y ello permitió dar un nuevo rumbo, 
un giro actualizado y adaptado al siglo que comenzaba a 
vislumbrarse cuando otros amenazaban con la llegada del 
fin del mundo.

Onda Naranja se configuró con una serie de accionistas 
que, a lo largo de los años, fueron cambiando bien porque 
vendieron su accionariado bien porque no tenían intención 
de seguir en el mundo de la comunicación. Me vienen a 

(Foto 446) César Garcia Aparisi. Director 
Consell Administració Onda Naranja

(Foto 445) Inmaculada Aparisi Sabater. 
Directora Onda Naranja. ©Linkedin
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la mente ahora personas como Francisco González Rams, 
Pepe Avaria, J. Soler, o el mismo César García (Foto 446), 
entre otros. Personas que también apostaron por la ciudad, 
como Inmaculada Aparisi que, desde hace varios lustros, es 
la directora de Cope Gandia.
La radio como Fomento cambia junto con la sociedad y por 
eso Cope Onda Naranja apostó por las nuevas tecnologías y 
se posicionaba en web y redes sociales. Sin duda alguna, mi 
experiencia al frente de Sucesos y Tribunales ha hecho que 
estos últimos años la Cope sea líder en ello, cosa que no deja 
de sorprenderme.

(Foto 447) Carmen Berzosa Sorando. Sub-directora Onda Naranja

Sorprendido también al poder compaginar radio y prensa 
escrita, pues como redactor-jefe de 7yMedio Noticias pude 
cambiar y desarrollar ideas sin dejar de lado la parte 
escrita de donde yo venía. Cope Onda Naranja ha estado 
editando el periódico gratuito 7yMedio Noticias, una forma 
más de acercar la actualidad local y comarcal sacrificando 
la inmediatez. Es lo que tienen las ondas. La radio es 
inmediatez, rapidez, cercanía y la prensa escrita, en el caso 
del periódico quincenal todo lo contrario, representaba la 
tranquilidad, el sosiego que nuestros oyentes y lectores para 
que pudieran disfrutar de noticias que, por hache o por be, 
no habían podido escuchar en la 90.6 FM o simplemente se 
les había escapado. 

Eso nos hizo ver que podíamos darles la oportunidad de 
participar a los oyentes y lectores cuando acudían a nosotros 
a denunciar cualquier injusticia o problema. Muchos no, 
pero algunos sí hemos logrado darle solución y de eso se 
trata también, de servicio público; de utilidad; de cercanía 
y confianza.

Como Fomento que en los últimos años ha ido ganando 
en cercanía y confianza, afianzando esa vocación de servicio 
público abriendo sus puertas a cualquier persona sea de 
donde sea y venga de donde venga. Así lo ha repetido en 
multitud de ocasiones su presidente, Joaquín Barber Peiró 
(Veure Comité d'Honor). Y así hoy lo contamos desde la 
óptica de un servidor que ha vivido dos radios, dos épocas y 
una ciudad: Gandia.
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emissora de ràdio, igual que a les parròquies que la sol·licitaren. 
Va ser així com en 1955, el sisé any de funcionament de 
l'Institut, començà l’aventura en un transmissor d'Ona 
Curta propietat del radioaficionat de Gandia José Maylin 
Durá (Foto 396) (indicatiu EA5AQ), com emissora en 
proves. Als pocs mesos del començament estava llest el 
transmissor d'Ona Mitjana construït per Enrique Mengual 
(Foto 416), reconegut tècnic en electrònica de la ciutat, amb 
una potència en antena d'uns 300 watts eficaços, suficient 
per abastar el territori comarcal.

En 1958, estudiant jo el segon curs del batxillerat laboral, 
el Sr. Climent em va proposar col·laborar en l'emissora per 

“Estación-Escuela Ausiàs March del Instituto Laboral de 
Gandía, emisora destinada a la expansión cultural en la 
Comarca Gandiense. Señoras, señores, comenzamos las 
emisiones de hoy”. Cada dia, a les 12:30, s'escoltava als aparells 
de ràdio la veu de Mª Pilar Carreras amb el fons musical de 
la primera suite de El Sombrero de Tres Picos, de M. de Falla. 
Era la sintonia de portada de l’emissora…

“L’Emissora de l'Institut”, com se la coneixia familiarment, 
va ser una aventura radiofònica obra de Joan Climent (Foto 
448) (llavors el Sr. Climent, cap dels serveis administratius 
de l'Institut), aprofitant la circumstància prevista en la llei 
d'aquells anys que permetia als instituts laborals tindre una 

Salvador Rovira i Llorens

L'emissora de l'Institut Laboral «Ausiàs March» de Gandia. 
Records d'un “radiofonista” adolescent

(Foto 448) Joan Climent i Adelina Bataller.
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a mantindre ordenada la discoteca, seleccionar els discos 
que es radiarien a l'endemà segons la llista de programes 
i fer pràctiques de locució davant un magnetòfon, llegint 
textos que seleccionava, després revisava l'enregistrament i 
em deia: “No tingues pressa. Una paraula…, vas al Grau i 
tornes…, una altra paraula… Després ja agafaràs velocitat”. 
Des d’aleshores, totes les vesprades en d'acabar les classes, 
pujava al local on estava instal·lada l'emissora en l'última 
planta de l'edifici. Així vaig conéixer les esplèndides veus de 
les locutores i locutors oficials: Mª Pilar Carreras, Adelina 
Bataller (Foto 448), Alberto Tomás Planta i Enrique Gracia 
(Foto 407).

Les emissions diàries es donaven en dues sessions: de 12.30 
a 16.00 hores i de 19.00 fins al final del dia. L'emissora 
tenia un radioclub amb més de 500 abonats. Les quotes 
es destinaven quasi íntegrament a l'adquisició de discos, 
perquè el finançament oficial es limitava a unes magres 
gratificacions anuals a l’equip de locució i poc més. L’abonat 
núm. 1 era José Merí Puig, aleshores director de l’Institut. 
Els abonats tenien dret a sol·licitar la radiació de cançons en 
dos programes diaris: Su música preferida i Alegría y trabajo, 
més en un tercer, La Ronda pasa, de gran audiència, que 
s'emetia dimarts i divendres a la nit, després del Parte de 
Ràdio Nacional (era obligatori retransmetre diàriament, en 
directe, els Partes de les 14.30 i les 22.00 hores de R.N.).

Com déiem en la sintonia de capçalera, l'objectiu de 
l'Emissora de l'Institut era l'expansió cultural i a aqueixa 
tasca es dedicava la major part del temps de ràdio. Tant 
l'emissió del matí com la de la vesprada començaven amb 
música culta: una sarsuela, una simfonia, un concert… 
Després seguien els programes musicals confeccionats amb 
les peticions dels abonats.

Cap a les 14.00 s'emetien notícies d'actualitat relacionades 
amb el món de la cultura confeccionades per Juan Manuel 
Bonastre Oltra (professor), generalment manuscrites i 
entregades uns minuts abans de ser radiades. Seguia la 
Cartelera de Espectáculos locals, cinema i teatre (publicitat 
gratuïta). Dues o tres vegades al mes, abans del Parte, s'emetia 
el programa Mercurio, Revista de Cultura Industrial, redactat 
per Juan Moragues Tarrasó (Foto 450)(professor) inicialment 
i després per mi extractant temes de les revistes tècniques 
que rebia la biblioteca. Els dissabtes Antonio Martí Lloret 
(Foto 339)(professor) feia el programa Notas de la Ciudad 
sobre allò tractat als plenaris municipals. Era també a migdia 
quan es donava diàriament el Parte Meteorológico amb les 
dades recollides pels alumnes José Torres Bejerano i Antonio 
Fuster a les estacions instal·lades a Foment i a la terrassa de 
l’Institut. Quan començà a popularitzar-se la televisió i va 
entrar en escena Mariano Medina deixà d'emetre’s aqueixa 
informació. Després del Parte cap dia faltava Mientras arde 
el cigarrillo, un espai gratuït per al què la casa de Discos 
Boix ens cedia un disc de rabiosa actualitat per a donar-lo a 
conéixer. Perquè l'Emissora no feia publicitat comercial.

A les 21.00 hores solien ser els programes de major calat: 
Opinemos de Cine, de Juan Manuel Bonastre, qui feia la 
crítica de les pel·lícules visionades als cinemes de Gandia, 
freqüentment amb algun convidat; Gandía de Ayer y Hoy, 
de José Camarena Mahiques (Foto 93)(professor), el títol ja 
ho diu tot, un programa d’història que es donava en part 
en llengua vernacla; Melodía y Tiempo, d’Adelina Bataller 
Bataller (professora i locutora), de contingut literari i de les 
Belles Arts en general; Fe, guión de espiritualidad, d’Antonio 
Puchades (Foto 450)(retor de la Sagrada Família); Ondas, 
revista deportiva, d’Andrés Merí Puig (Foto 373)(redactor 
esportiu), repassant tot allò esdevingut en la Tercera Divisió 
de futbol en la qual militava el CF Gandia (es radiava en 
acabar el Parte de la nit de R.N.). I per a les vetlades de dissabte 
Globos de Colores, un programa-magazine confeccionat per 
Joan Climent (Foto 448), que durava fins a les tantes de 
la matinada, obert a tota mena de col·laboracions, poesia, 
música, noticiari, humor, teatre llegit (l'autor predilecte del 
públic era Jardiel Poncela, però mai no sabrem si era per la 
comèdia en sí o per les riallades dels actors llegint a primera 
ullada el text). Pel programa van passar poetes i narradors 
novells, esportistes, joves rockers, rondalles, etc. de la Safor, 
mostrant en directe les seues habilitats. N’érem tants que a 
penes hi cabíem en l’estudi...

De tant en tant s'emetia per la nit teatre clàssic llegit, 
participant en la lectura bon nombre de professors de 
l'Institut. Recordo amb paüra aquell entremés de Cervantes, 
assegut al costat de Benito Orihuel Gasque (professor), per 
a dir quatre frases que se'm van ennuegar del nerviós que 
estava…

En 1961 va haver-hi grans canvis. En primer lloc, en la 
parada de Setmana Santa, el tècnic Enrique Mengual (Foto 
416) instal·là un modulador nou en el transmissor que 
duplicava la potència en antena de l'emissora i millorava 
la qualitat de so. També va fabricar una emissoreta de 

(Foto 450) Antonio Puchades Ferragud. 
Llibre Cinquantenari Germandat del Crist 
de les Angoixes. Parròquia Sagrada Familia

(Foto 449) Miguel Zacarés Chisvert. Llibre 
50 años de Radio Gandia
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Radio
Freqüència Modulada (FM) de poca potència. Emetíem 
simultàniament en Ona Mitjana i en la nova freqüència 
assignada a FM (com a emissora en proves). Probablement 
l'Emissora de l'Institut va ser una de les primeres d’Espanya 
a assajar les transmissions en FM en un temps en què ja es 
percebia un ambient de canvis en la radiodifusió comercial. 
Per descomptat, a nivell local, va ser la primera. Va haver-
hi alguna queixa després d'un parell mesos i l'autoritat 
competent ordenà que deixarem d'emetre en FM.

Aquell estiu s’amplià el temps d'emissió. Des de l'inici, 
l’activitat de l'emissora es regia pel calendari escolar, tancant 
durant les vacances. Del 1961 en avant es va emetre també 
als estius amb una programació principalment musical, 
des de les 12.30 fins a les 18.00 hores, excepte diumenges 
i festius. La col·laboració d'alguns alumnes que es van 
responsabilitzar de mantindre operativa l'estació de ràdio 
durant les vacances de l'equip titular va ser fonamental.

L'Emissora de l'Institut dedicava tots els anys algunes nits 
de ràdio a programes de beneficència. Recordo, per exemple, 
les subhastes telefòniques dels donatius en gènere del comerç 
gandià, molt generós per cert, per al manteniment de la 
Beneficència a cura de les monges franciscanes del Beat. O 
la promoguda per Antonio Garzarán, retor de la Parròquia 
de Crist Rei, per a comprar les teules de l’església en 
construcció de República Argentina. O els molts programes 
sabatins en pro del Preventori Infantil, amb un infatigable 
Miguel Zacarés Chisvert (Foto 449) al capdavant. O aquella 
setmana boja (no recorde l'any, potser 1962) per ajudar a la 
parròquia de Natzaret, en la què, com a anècdota, diré que 
dos jesuïtes tercerons del Palau van compondre una cançó 
al·lusiva que cantaven pel telèfon acompanyant-se d'un 
acordió, i va servir de “cant de guerra” de la campanya.

Tot en la ràdio es feia en viu i en directe. He girat la mirada a 
l'equip Hi-Fi que tinc al costat mentre açò escric, per recordar-
me’n, una vegada més, de la pobra infraestructura amb què 

sortíem a l'èter diàriament. Amb tot i això l'Emissora de 
l'Institut complia amb escreix els seus objectius culturals 
enmig d'un paisatge radiofònic dominat per allò comercial, 
com passa ara a la televisió. Aquella “Ràdio Laboral”, 
que també així la nomenaven alguns, hui és un capítol 
entranyable de la història de la Safor que convé no oblidar.

Sent Fraga Iribarne ministre d'Informació i Turisme es 
va reordenar la radiodifusió espanyola. Les emissores 
catalogades com a comarcals o locals van ser obligades a 
deixar la banda de freqüències de l’Ona Mitjana i passar-se’n 
a la banda reservada a les transmissions en FM o a tancar 
portes. Immediatament s’iniciaren gestions des de l'Institut 
Laboral per sol·licitar el canvi, rebent una resposta positiva 
després de remetre a l'organisme coordinador una maqueta 
en cinta magnetofònica, d’un parell d’hores de durada, amb 
fragments de la programació habitual. Va haver-hi promeses 
des de Madrid de l'enviament aviat d’un transmissor per a la 
banda d’FM en passar l'estiu de 1965.

El 30 de juliol de 1965, divendres, a la mitjanit, acabava 
el programa La Ronda pasa. Enrique Gracia (Foto 407) 
davant el micròfon i jo en el control. Mentre preparava el 
disc de l'Himno Nacional d'Espanya, als compassos del qual 
remataria l'emissió, Enrique va llegir un text redactat pel Sr. 
Climent que venia a dir que ens acomiadàvem fins al mes 
de setembre. Al setembre obriríem una nova etapa amb una 
emissora d’FM.

Mai hi va arribar l'emissora promesa…

(Foto 452) Benito Origuel Gasque. 
Professor

(Foto 451) Joan Moragues Tarrasó. 
Professor
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Cine i Televisió

Narrador.- (Veu en off) Eixe és mon pare. Jo naixeré setze 
anys després d’estes imatges. Ara, s’encendrà un cigarret. És 
diumenge i entrarà al cine,  per si veu la núvia acompanyada 
dels pares. Que quina pel·lícula fan? Això per a ell no té gens 
d’importància.

L’home entra en el Royalty, torna a eixir al cap d’uns segons i 
corre cap al passeig Germanies.

Narrador.- (Veu en off) Hi ha setanta nou passes llargues, 
entre el Royalty i el cine Serrano. Queden cinc minuts per 
començar la sessió. L’home que cada diumenge compra una 
entrada als dos cines de Gandia, no pot perdre temps.

L’home arriba al Serrano, dóna l’entrada al porter i es retoca 
el nus de la corbata.

Seqüència 4   Cinema Serrano. Interior nit. 

Els llums del pati de butaques encara són encesos. Agrana amb 
la mirada els caps dels espectadors asseguts en les butaques. 
S’atura al mateix temps que una jove es gira a mirar-lo.

Narrador.- (Veu en off) Ella és ma mare. I mira el meu pare 
amb una intensitat que durarà fins al pròxim diumenge. 
Ara, la mà de la meua iaia tocarà el muscle de ma mare 
perquè torne a girar el cap a la pantalla. Què estarà dient-
li: És de mala educació girar-se? O, a qui miraves? Ara, 
s’apaguen els llums. Comença la sessió. Que quina pel·lícula 
fan? No importa. El que importa és l’amor entre els meus 
pares! Encara que a la meua iaia no li agrada el meu pare, no 
podrà impedir eixe amor. Els meus pares tindran cinc fills.

Mentre la càmera segueix els peus dels espectadors que ixen del 
cine, sentim l’Himne de Riego que es barreja amb detonacions de 
pistoles, fusells, canons i gent espantada que corre. La veu d’un 
locutor de ràdio nacional d’Espanya diu: “cautivo y desarmado 

Els crèdits van sobreimpressionats amb diferents fotografies aèries 
de Gandia dels anys 1950 fins al 1990. L’última fotografia  fon 
amb unes preses aèries de la Gandia de 2023: Passarel·la sobre 
el riu Serpis, Passeig Germanies...

Seqüència 1 Gandia Aèria 2023. Exterior dia.

Narrador.- (Veu en off)  El Foment d’Agricultura, Indústria i 
Comerç, que enguany compleix cent anys, ha estat el centre 
de la petita burgesia gandiana durant dècades. Ací es reunien 
les famílies benestants per celebrar bodes,  comunions, 
batejos, balls de societat i esdeveniments culturals de tota 
mena.

La càmera descendeix sobre l’edifici de Foment i sobrepassa per 
damunt de la teulada. Des del jardí veiem un dron aterrar 
sobre la gespa. Una jove l’arreplega i extrau la memòria on 
s’ han gravat els plànols aeris que hem vist anteriorment. Una 
panoràmica del jardí ens mostra un equip de rodatge de la 
Universitat Politècnica de Gandia composat per alumnes de 
Comunicació Audiovisual, davant d’un decorat on hi ha una 
finestra oberta per on veiem una fotografia de la façana de 
Foment anys 50.

Seqüència 2 Decorat jardí. Exterior dia.

Narrador.- (Actor d’uns setanta anys mira per la finestra i es 
gira a càmera) Els meus pares molts diumenges, prenien el 
vermut ací, al bar del Foment. I al bon temps, asseguts en 
butaques de vímet, cambrers amb corbatí, servien el vermut 
als socis en el passeig de les Germanies. Açò passava anys 
desprès que el meu pare... (Fosa encadenada amb...)

Seqüència 3 Gandia 1934. Placeta del Segó. Exterior nit. Un 
home jove paga una entrada a la taquilla del cine Royalty. 
Després mira interessat com la gent  va entrant dins la sala. 
Consulta l’ hora en el seu rellotge.

Ximo Vidal Mora

Una vida de cine
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el Ejército Rojo, han alcanzado las tropas nacionales sus últimos 
objetivos militares. La guerra ha terminado.”

Seqüència 5  Gandia 1969. Soterrani en la Vila Nova. “Ateneo 
Juvenil”. Interior vesprada. Un jove amb un sobre gruixut  a la 
mà, baixa unes escales mal il·luminades.

Narrador.- (Veu en off) El jove de cabell llarg i barba sóc jo, 
el fill de la parella que es mirava en el cine. Estic baixant al 
soterrani on està l’Ateneo Juvenil, un cau de perversió on es 
fan recitals de poesia, conferencies, teatre, cinema... (Obri 
la porta del soterrani) No sentiu la pudor a sofre de l’infern? 

L’espai és allargat i de reduïdes dimensions. En un extrem, una 
tarima d’un pam d’alçada fa d’escenari i en el centre hi ha 
una taula de mestre d’escola. Una trentena de cadires de fusta 
donen l’esquena a una minúscula cabina de projecció. El jove 
trau de la cabina un projector de 8 mil·límetres i el deixa  sobre 
una cadira. Sonen uns colpets en la porta, ell  va a rodar la clau 
i entra un altre jove amb decisió preguntant...

Jove 2.- Ha arribat? On està? (El Jove 1 assenyala un paquet 
que hi ha damunt una cadira.) Puc obrir-lo?

Jove 1.- Si, obri’l. No trobe la bobina buida, no saps on 
l’hem deixat? 

El Jove 2 desembolica el paquet i treu una caixa.

Jove 2.- Els teus amics de Barcelona t’han fet una bona 
passada... han enviat “Las mil y una noches” en compte d’allò 
que estàvem esperant.

Jove 1.- (Amb la bobina buida que per fi ha trobat) No voldries 
que posaren el títol real de la pel·lícula, moniato!

El jove 2 obri la caixa amb els ulls tancats, trau la bobina, obri 
els ulls i despenja un poc de cinta i intenta veure a través dels 
fotogrames.

Jove 2.- No veig res, però és en blanc i negre. És muda,no? 
(Li dona al Jove 1 la cinta) Després anem a xerrar sobre la 
pel·li a ca Tereseta?

Jove 1.- És que... saps què fan en el Palacio de los deportes? 
“El hombre que mató a Liberty Valance” i “De aquí a la 
eternidad”. I les lleven hui!

Jove 2.- Doncs empalmem! D’ací anem a casa a per un 
entrepà i... (Se senten colpets a la porta) Vaig a obrir!

Entren dues joves. El Jove 2 els mostra la caixa de la pel·lícula 
amb el nom “Las mil y una noches”, elles riuen. Esta vegada, 
ningú ha rodat la clau i quan senten la porta obrir-se es posen 
tots en tensió. Entren tres joves més. Tots plegats s’organitzen, 
uns porten la taula de l’escenari i la situen entre les cadires al 

mig de la sala, altres deixen damunt el projector i l’endollen.  
Han deixat també sobre la tarima, un bastidor de fusta amb 
una tela blanca grapada que fa de pantalla.

Una jove.- (Parla a la càmera) Es va rodar en poques 
setmanes a Odessa, amb alguns actors, la població de la 
ciutat i l’Esquadra Roja de l’exèrcit soviètic.

Jove 3.- (Parla a la càmera) Eisenstein, que estava influenciat 
per Vertov, va prescindir de rodar en estudi, també va 
prescindir del maquillatge, de les escenografies i quasi dels 
actors...

Jove 4.- (Parla a la càmera) Fora de l’URSS, la censura 
prohibí la pel·lícula, però en moltes parts del món, com fem 
ara nosaltres, els espectadors s’amagaven per veure-la...

Entren el crèdits de “ l’Acorazado Potemkin” (Foto 453) que 
encadenen amb imatges de la colla de joves fent cua en la 
taquilla d’un cine d’estiu.

Seqüència 6  Gandia 1969 Cine d’estiu “Palacio de los 
Deportes”. Exterior-Interior nit.

En la cartellera hi ha anunciat un programa doble: a les 20,45 
“El hombre que mató a Liberty Valance” (Foto 454) dirigida 
per John Ford  i a les 22,30 “De aquí a la eternidad” (Foto 
455) dirigida per Fred Zinnemann .

Acaben d’obrir les portes del cine i alguns espectadors s’apropen 
al bar per demanar entrepans i ensalades amb trossets de  pebre 
en salmorra i cebeta en vinagre. Els espectadors que han dut el 
sopar de casa, seuen en les cadires de la terrassa més a prop de 
la pantalla.

Jove 1.- (A la colla d’amics) Agarreu-me cadira que vaig a la 
cabina a saludar Toni.

(Foto 453) Cartell de la pel·lícula "L'acorazado Potemkin"
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Uns peus pugen les escales que duen a la cabina de projecció. 
Una mà obri la porta de la cabina i un contraplà ens mostra 
com entra en ella el Jove 1 que crida: Toni!

Toni.- (Es gira amb la boca plena, du un entrepà a la mà).  Ei, 
Ximo! No t’has volgut perdre este programa doble,eh?

Ximo.- Açò no t’ho trobes en tot l’estiu! Ja estàs sopant?

Toni.- Després no puc, vaig de cap i se’m fan les tantes... Quan 
estava empalmant les bobines, he agafat uns fotogrames.

Ximo.- N’hi ha per a mi?

Toni.- Per als dos i de les dues pel·lícules. (Li dóna un parell 
de fotogrames i obri una caixa de llauna plena d’ells) Mira 
quina col·lecció! Tu en tindràs també un cabàs!

Ximo.- En tinc i molts gràcies a tu. Bo, me’n baixe que tens 
faena...

Toni.- Sí, baixa que vaig a tirar la primera...

Plànol general de la terrassa del cine. D’esquena el públic i al 
fons la pantalla.

Narrador.- Els espectadors ja han sopat i El hombre que mató 
a Liberty Valance (Foto 454) s’està acabant: El vell senador 
(James Stewart) i la seua dona (Vera Miles), tornen amb tren 
cap a Washington, després d’haver assistit al soterrat del seu 
amic Tom (John Wayne)... entra el revisor en el plànol i li 
diu al senador: (Veiem les imatges de la darrera seqüència de 
la pel·lícula) “Mire he aconseguit una nova escopidora per a 
vostè i Luc el maquinista ha omplit el seu vell trasto de vapor, 
anem a fer 25 milles a l’ hora encara que rebente la caldera...” 
El senador li contesta: “Escriuré a la direcció del ferrocarril 
donant les gràcies per l’amabilitat de tots el seus empleats”. El 
revisor se’ l mira i li diu: “Ho fem tots molt a gust per l’ home 
que va matar a Liberty Valance”. El senador i la dona es miren. 
El tren es perd al bell mig d’un gran plànol general mentre 
apareix el “The End” i envoltada d’estrelles la muntanya de la 
Paramount.

Plànol general de la terrassa del cine. Quan apareixen els crèdits 
de la segona pel·lícula, se sent entre el públic unes veus: “Però va 
ser el senador el que va matar a Liberty Valance?” “No home, 
no, se l’ ha carregat John Wayne, que no ho has vist? ”Ei! Com 
el revisor li ha dit que...” “Calla que esta que ve ara és la bona, 
té huit oscars”. 

Narrador.- De aquí a la eternidad, (Foto 455) la segona part 
del programa doble, conta la vida d’un campament militar 
durant els dies de l’atac japonès a Pearl Harbor...

En el cine “Palacio de los Deportes” esclata una tempesta de 
finals d’estiu amb llamps i trons. Part del públic es posa una 

cadira al cap, d’altres corren a refugiar-se en un cobert que hi 
ha al fons de la terrassa on es guarden les cadires.

Narrador.- (Veiem les imatges que va contant el narrador) Fa 
mitja hora, havíem vist morir a Sinatra a mans d’un sargent 
(Ernest Borgnine). Doncs, ara veiem en un reservat d’un 
club nocturn, una mà amb una botella de whisky aparèixer 
espentant unes portes de vaivé i, darrere de la mà, el mateix 
Sinatra amb el seu somriure simpàtic i... ressuscitat.

Tornem a veure uns peus pujar les escales de la cabina de 
projecció.

Toni.- Què passa que hi ha tanta bronca allà baix?

Ximo.- Que plou i que Frank Sinatra acaba de ressuscitar.

Toni.- Redéu, m’he equivocat de rotllo... ara no puc tornar 
arrere...!

Ximo.- No passa res, ací baix ens ho estem passant de puta 
mare! Tu tira avant, que una pel·lícula en la que ressusciten 
els actors no l’han vist mai de la vida...

Toni.- (Mira el projector) Veus, ara comença l’últim rotllo 
i Frank Sinatra tornarà a desaparèixer de l’argument. Tot 
en ordre! (Els dos amics riuen i diuen a cor) The End! (Es 
sent un tro de tempesta i rialles del públic. Un plànol de la 
caixa metàl·lica on adés Toni ha guardat els fotogrames  fon 
encadenat sobre...

Seqüència 7   Gandia 2022. Pràctica alumnes Comunicació 
Audiovisual. Jardí de Foment. Exterior dia.

...una tauleta on hi ha una caixa metàl·lica oberta, plena de 
fotogrames, semblant a la de Toni. L’actor de setanta anys mira 
a través de la finestra. Una panoràmica del jardí ens mostra 
l’equip de rodatge. La directora va cap on és l’actor.

(Foto 455) Cartell pel·lícula "De aquí a la 
eternidad"

(Foto 454) Cartell pel·lícula "El hombre que 
mató a Liberty Valance"
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Directora.- Bé, acabem la 
darrera seqüència ací al 
Foment, com tu volies.

Actor.- (Somriu) La meua 
relació amb esta casa és 
d’amor i d’odi. Per aquells 
que érem joves a finals de 
la dècada dels seixanta, 
el Foment representava 
la Gandia casposa i 
reaccionària. (Tràveling 
sobre diversos espais interiors 
i exteriors de Foment, mentre 
continuem sentint la veu de 
l’actor en off). Curiosament 
molts i moltes dels que ens 
dedicaven a muntar actes 
culturals érem fills de socis 

d’esta casa. Quan volíem fer teatre, cinema o qualsevol acte 
que superara el reduït espai  del nostre Ateneu, demanàvem 
a algun soci que ens avalara davant la junta i he de dir que 
quasi sempre ens van cedir estos locals. Tots els que en aquell 
temps fèiem cine amateur en Gandia o portàvem algun cine-
club,  hem projectat  pel·lícules en alguna paret d’esta casa.

Directora.- Fem l’últim plànol?

Un focus rebota la llum sobre una pantalla blanca. Cadascun 
dels components de l’equip de rodatge està al seu lloc quan sona 
la claqueta davant de l’actor i la directora diu: Càmera! Acció! 
La pantalla del monitor ens mostra l’actor girant-se des de la 
finestra a la càmera dient:

Narrador.- Que com era aquell temps? Com deia Pirandello, 
la vida es viu o s’escriu. Crec que en part me la vaig 
inventant. Recorde algunes coses, com quan els meus pares 
em dugueren a veure El hombre que sabia demasiado  (Foto 
456) d’Alfred Hitchcok. La feien en un d’entre tants cines 
desapareguts a Gandia, que es deia el cine Fantasio i estava 
en el carrer Jaume Torres. Què serà, serà, era la cançó que 
cantava Doris Day a la pel·lícula i la he estat xiulant des 
d’aquell dia. No sé perquè però quan la xiule em sent lliure. 
I d’aquell temps, el que encara m’arriba... són  les olors... ací 
mateix al bar del Foment, recorde de menut els sepionets a la 
planxa... mare meua quina oloreta!” 

L’actor ix del plànol xiulant “Què serà, serà...” mentre el dron 
s’ enlaira des de la gespa. Després veiem un plànol des del dron 
i com el jardí i l’equip de rodatge va fent-se cada vegada més 
menut. En aquesta darrera  imatge apareix sobreimpressionat 
el crèdit “100 anys de Foment A.I.C”. 

Primavera 2022

(Foto 456) Cartell pel·lícula "El hombre que 
sabía demasiado"
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Cine i Televisió

un racó de la nau de l’antiga discoteca on es va habilitar el 
“plató” de Canal 5. El que deia al principi, la passió dels 
treballadors pesava més que la limitació els recursos per a 
desenvolupar el treball. El propi Salvador Caudeli (Foto 
458), que estaria uns mesos treballant en Canal 5 com a 
presentador de l’Informatiu abans que el cridaren per a 
treballar en Canal 9 (febrer de 1990), recorda una anècdota: 
demanar perdó durant la presentació de l’Informatiu 
pel soroll de la pluja intensa en caure sobre la uralita del 
sostre de la nau de l’antiga discoteca, en eixe racó que havia 
esdevingut “plató improvisat”.

Canal 5 desapareix i aquella Telesafor evoluciona i s’ubica 
en l’Alqueria Laborde. Les persones que allí treballaven 
donaven el 100% del seu temps per a traure endavant una 
programació digna. 

Ahí vaig començar jo el meu camí televisiu fent les pràctiques 
aprofitant els estius en el meu període d’estudis universitaris 
de Ciències de la Informació. Ací he de fer un parèntesi i fer 
menció, ràpida, al que s’anomena “intrusisme professional”. 
Moltes persones que cursaven els estudis universitaris 
de Ciències de la Informació o Periodisme podrien haver 
ocupat el lloc de treball que altres persones, sense estudis 
específics en la matèria, estaven disfrutant. Però, bé, eixe és 
altre debat que hauria d’aclarir-se perquè es dóna el problema 
avui en dia. I és que en el moment que existeixen uns estudis 
superiors no hi ha cabuda per a l’experiència o cap carnet per 
acumulació d’anys treballats en el sector.

Eixa Telesafor estava gestionada per la cooperativa RMC 
Produccions. I després d’uns anys emetent, es converteix 
en Gandia Televisió, la televisió pública de Gandia. Va 
començar a emetre en 1999 baix la direcció de Rebeca Díez 
(Foto 457). Ahí estàvem un grup de persones que invertíem 
més hores de les cobrades en nòmina. Ningú ens obligava, 
però cap persona ens ho va agrair, tot siga dit.

De declaració d’amor podríem qualificar la relació de la 
major part de les persones que hem treballat en els mitjans 
de televisió que han aparegut a la nostra comarca. Una 
passió pel treball que ha superat els imprevistos, limitacions 
de recursos i condicions adverses per a dur endavant el 
funcionament d’eixa tele que es posava en marxa per a 
informar i entretindre a la ciutadania de la Safor.

Ha sigut fàcil? 

La resposta és no. I més si tenim en compte els interessos 
partidistes, particulars i/o abusius per part de certes persones 
que, en nom propi i particular o bé en nom d’una empresa, 
col·lectiu, entitat o partit polític, han dificultat o, fins i tot, 
impedit l’evolució esperada d’eixa televisió.

Passió i implicació desinteressada d’un grup de professionals 
o aficionats barrejats amb interessos empresarials, polítics i 
econòmics que han marcat la trajectòria de les televisions a 
la Safor.

Des de l’ajuntament de Gandia sorgeix l’interés d’emetre les 
festes locals en mitjà televisió allà per l’any 1984. 

Poc de temps després, amb el nom de Telesafor, comencen 
unes emissions des d’un local de l’avinguda República 
Argentina de Gandia. Amb la posterior instal·lació d’un 
repetidor en el Tossal Gros, s’obri el camí per a que l’espai 
de l’antiga discoteca Pachá, en la carretera cap a la platja de 
Daimús, siga aprofitat per a posar en marxa Canal 5. Va 
ser possible gràcies a la aportació econòmica d’un grup de 
persones de Gandia que, a títol personal, varen apostar per 
este nou mitja de comunicació. Una aposta econòmica que 
no va tindre el resultat desitjat.

Segons em conten algunes de les persones que formaren 
part de l’equip d’eixa nova aventura, pràcticament va ser en 

Daniel Ardid Luna

Història de la Televisió Local
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Va ser un període que recorde amb il·lusió, compartint l’esforç 
d’un grup de persones que desfruitàvem amb el nostre treball. 
Clar, això era aprofitat pels gestors i responsables del mitjà 
de comunicació. Ells no veien quan els treballadors dinàvem 
mentre anàvem teclejant l’ordinador per a què les notícies 
estigueren preparades per a l’hora d’emissió de l’informatiu. 
Una implicació triada per nosaltres, els treballadors, 
evidentment. Però, per altre costat, també va ser triada la 
“limitada” implicació dels responsables polítics… de tots 
els colors. De fet, eixa televisió pública sols era vista com 
una ferramenta d’ús polítics per a “vendre” els missatges de 
partit. I això no podia dur a altre camí que el que va tindre 
Gandia Televisió: la seua desaparició.

Els records de la televisió pública, quan encara no érem 
conscients de la “pressió política”, són positius. Programes 
en directe que ens feien créixer com a periodistes, com a 
professionals i espais amb col·laboradors de primera línia 
que aportaven rigorositat als continguts.

El canvi de Telesafor a Gandia Televisió va suposar una 
millora considerable de les instal·lacions amb la forta inversió 
pública realitzada des de l’ajuntament. Vam passar d’una 
taula en un racó de la redacció a un plató en condicions. 
Fins i tot, amb el seu “teleprónter”.

Amb la televisió pública de Gandia encara en marxa, apareix 
Localia TV en Tavernes. Va ser cap a l’any 2004. Un any 
després, es crea la instal·lació d’antenes en el Mondúver. La 
programació obria finestres puntuals amb contingut local i 
comarcal. I l’avanç tecnològic afecta a les televisions. Amb 
la desaparició de la televisió analògica, desapareix Localia 
i el Grupo Radio Gandia es converteix en productora de 
programes de televisió baix la marca “Telesafor.com”.

Abans de seguir en esta relat cronològic, he d’incloure en 
este relat a Televisión del Mediterráneo, TVM, amb els 
estudis ubicats al final del Passeig de les Germanies. En este 

mitjà vaig estar uns anys treballant, primer com a editor i 
presentador del Magazine diari en directe i, després, com 
a editor i presentador de l’Informatiu. Anys després del seu 
inici es produeix un canvi en la propietat i passa a ser Tele7, 
formant part de la cadena de televisions amb eixe nom. Però 
una pèssima gestió per part dels propietaris de la cadena i 
de les persones que ocupen la direcció de l’ens televisiu en 
Gandia, van minvant l’empresa que acaba sent adquirida pel 
Grupo Radio Gandia. Segueix emetent programació local i 
comarcal fins que es converteix en Telesafor en adquirir la 
llicència els propietaris. Una empresa privada que també ha 
patit les “dubtoses i caòtiques” gestions per part d’algunes 
persones que no actuaven de forma correcta. 

Coincidint amb l’inici d’emissió d’este mitjà anomenat 
Telesafor, els propietaris de Comarcal TV decideixen emetre 
la seua programació des dels estudis que té en la localitat de 
Canals. I més tard, amb finestres locals des de Gandia.

Seguint el seu objectiu de millorar la qualitat de la seua 
emissió, Telesafor realitza una forta inversió per a passar a 
emetre en qualitat HD.

Uns projectes han evolucionat i d’altres han desaparegut.

Després de més de 25 anys treballant en diverses televisions 
de la comarca, puc assegurar que les persones que han estat 
omplint les corresponents programacions de les televisions, 
malgrat certes persones que caldria oblidar per la seua 
insultant gestió basada en interessos particulars, han sigut i 
són el motor que ha fet possible que disfrutem en la Safor de 
televisions que ens conten allò més pròxim. 

I seguirem fent-ho. La nostra comarca és un bon exemple de 
grans projectes televisius que han jugat el seu paper en una 
evolució que ens deixa en un moment actual ben representat 
en el teixit dels mitjans de comunicació.

(Foto 458) Salvador Caudelli. Presentador 
Informatius Canal 5

(Foto 457) Rebeca Díez. Directora de 
Gandia Televisió
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Setmana Santa

La Semana Santa fue, es y seguirá siendo un fenómeno 
popular ligado al sentimiento, a valores universales como la 
caridad y la solidaridad, al misterio de la vida y la muerte, a la 
cultura y al arte. Supone el signo externo más representativo 
del Cristianismo y uno de los ejes fundamentales de la liturgia 
católica, con manifestaciones de gran interés artístico, 
histórico y social (Righetti, 1955, p. 774). Además, es una 
oportunidad constante en el tiempo de demostrar la raíz de 
una Europa cristiana que proyecta sus valores más allá de 
coyunturas y vaivenes políticos, y que define sus fronteras 
precisamente por ese recuerdo de latinidad que es siempre 
el Cristianismo, y del que España fue, desde el siglo XVI, 
centro de las ideas católicas. (Gómez Urdáñez-González 
Caizán, 2006).

El padre jesuita Robert Ignatius Burns, defendía la relevancia 
de la religión como motor de la sociedad (Pellicer I Rocher, 
2009, p. 13) y elemento fundamental dentro del sistema 
social y por tanto, la función religiosa “era tan autónoma, 
tan natural y tan importante como la función económica, la 
política, la intelectual, la sexual o cualquier otra; en realidad 
era más vital para el individuo y para la comunidad que 
cualquiera de las otras en la que influía muy profundamente” 
(Burns, 1989, p, 125); de tal modo que todos los individuos, 
del status que fuera, estaban bajo la influencia de la Iglesia. 

Desde la plenitudo potestatis del Papa hasta la separación Igle-
sia-Estado que comienza a surgir durante el Renacimiento 
con el humanismo, se consolida durante la Ilustración con 
el racionalismo, y llega a ser oficial durante la Revolución 
Francesa,  y las sucesivas revoluciones liberales del siglo XIX; 

Paula González Carrascosa

La Semana Santa de Gandía: una visión histórica

Desde luego, lo “sagrado” y lo “profano” se dan en el mismo nivel de experiencia y, en vez de hallarse 
claramente diferenciados, están tan entremezclados que resultan inseparables. Por tanto, ni el 
individuo ni la sociedad pueden colocarlos en compartimientos estancos mutuamente excluyentes.

                  Evans-Pritchard

(Foto 459) La Corona d’espines. Símbol de la Setmana Santa
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observamos cómo a lo largo de este proceso se produjeron 
una serie de diferentes disposiciones, normativas, acuerdos 
y concordatos que son la muestra de un proceso de secula-
rización de una sociedad en la que se extendió la libertad de 
culto con diferentes grados de separación, y que ha derivado 
actualmente en un estado aconfesional, como se regula en 
nuestra Constitución (BOE, 1978).

Históricamente, las diferentes manifestaciones públicas 
de los sentimientos religiosos durante la Semana Santa 
conformaban un entramado socio-religioso que desde el 
origen se caracterizaban por exceder la religiosidad “oficial” 
utilizando recursos propios de la cultura popular. El Concilio 
de Trento (1545-1563) marcó un antes y un después en esas 
manifestaciones: lo que antes era un sencillo cortejo de 
penitentes que pretendían expiar sus pecados, se convirtió 
a finales del siglo XVI, y a lo largo del siglo XVII, en una 
teatralización de las escenas más dramáticas de la Pasión de 
Cristo (Foto 459) con una masiva participación del pueblo 
(Campos y Fernández De Sevilla, 2017). 

Resulta evidente que del Concilio tridentino salieron muy 
reforzadas las ideas de extender la enseñanza de la doctrina a 
todos los fieles y una obsesión contrarreformista para que el 

pueblo reforzara todos los dogmas que Lutero había puesto 
en entredicho, como por ejemplo el culto a las imágenes; y 
de ahí que, frente a la iconoclastia de los considerados como 
herejes del norte de Europa, el católico del sur respondiera 
con una exagerada manifestación iconográfica (Díez de 
Borque, 1986, p. 11). Además, los mandatos tridentinos se 
vieron potenciados por tres factores: el auge del teatro, y en 
particular los pasos y los autos sacramentales, la explosión 
de creatividad que se plasmó en el Barroco, especialmente 
en la imaginería española, y la reconducción a una “iglesia 
de todos” en la que se aunaban las tradiciones gremiales y la 
solidaridad vecinal (Gómez Urdáñez-González Caizán, 
2006). 

En esta visión general y global de la celebración de la 
Semana Santa, no podemos olvidarnos de los principales 
protagonistas, ya que sin la participación de todos ellos no 
se puede entender la festividad: los poderes religioso, civil 
y social, es decir el clero, el Ayuntamiento y los gremios. 
Desde tiempos inmemoriales la religión ha sido, es y será un 
elemento fundamental dentro del sistema social; de hecho, en 
el marco de la Corona de Aragón el poder civil y eclesiástico 
mantuvieron una relación constante donde confluyeron todo 
tipo de intereses y la ciudad de Gandía no fue una excepción 
a este juego de poderes (Torres Martínez, 2011). La 
Semana Santa se puede reconocer en nuestra ciudad por 
dos vertientes distintas y a la vez complementarias. Por un 
lado, la introspección en las procesiones y actos litúrgicos, y 
por otro, las representaciones de la Pasión; como en el caso 
de la más histórica y valiosa del patrimonio sacro-lírico de 
la Comunidad Valenciana: la Visitatio Sepulchri (Foto 460 
i veure article Santiago La Parra), el auto sacramental de 
San Francisco de Borja que en virtud de una bula papal se 
celebró entre 1550 y 1868, siendo recuperada nuevamente 
para disfrute de los devotos en 1996 (Vives Ramiro, 2004, 
p. 34).

El Archivo Histórico de Gandía ha resultado una fuente 
importante de información de la historia artística y religiosa 
de Gandía que, como no podía ser de otro modo, ha influido 
directamente en la sociedad y en la política, y por lo tanto 
en el desarrollo y la evolución de la ciudad y sus habitantes; 
la desaparición del archivo de la Colegiata de Gandía en 
1936 por culpa de la Guerra Civil (veure article de Bernat 
Marti, pàg. 27) nos ha privado de una parte fundamental de 
nuestro patrimonio histórico y cultural.

Retrotraernos a los orígenes de la Semana Santa gandiense es 
cuanto menos complicado ya que, desgraciadamente, la falta 
de documentación no nos permite saber la fecha exacta, pero 
los orígenes de esta festividad estaban relacionados con las 
procesiones que anunciaban el cambio de estación, y todo 
tipo de celebraciones religiosas marcaban el calendario de 
Gandía ya que el pueblo las tenía asimiladas como parte de 
su memoria (Pellicer i Rocher, 2009).  En Gandía, la 
Semana Santa tiene orígenes medievales, ya que hay noticias 
y documentos que demuestran que en época medieval ya se (Foto 460) Visitatio Sepulchri
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Setmana Santa
dramatizaba la Pasión de Cristo en la Plaza Mayor, ante la 
Sede de la Colegiata. En el s. XIV hay constancia de que la 
Cofradía de “la Sangre de Nuestro Señor JesuChristo”, que 
era la encargada de organizar la Procesión del Viernes Santo 
salía en procesión desde la ermita de San Sebastián, situada 
donde, poco más de un siglo después, San Francisco de Borja 
alzaría la primera universidad jesuita española (Torres 
Martínez, 2011, p. 30). Es la referencia más antigua que 
se ha encontrado en torno a la estructura vinculada con los 
gremios, antesala de la creación de las hermandades, además, 
es en este siglo cuando se instalan en la ciudad los jesuitas y 
los frailes franciscanos que instauran las representaciones de 
la Pasión de Cristo con la finalidad de evangelizar.

No podemos olvidar que Gandía se caracterizaba por una 
preeminencia de los actos litúrgicos en las iglesias, pero la 
fiesta, aunque religiosa, no se centraba únicamente en los 
templos, ya que las calles eran el lugar donde el pueblo 
manifestaba su fe, si bien las procesiones no siempre habían 
estado bien vistas, lo que provocaba enfrentamientos entre 
las jerarquías eclesiástica y política.

La historia artística y religiosa del tema que abordamos va 
unida obviamente a la historia política y social de la ciudad 
de Gandía, ya que mucha de la documentación religiosa 
consultada está directa o indirectamente relacionada con 
las decisiones del Consell Municipal. Un buen ejemplo de 
esto lo encontramos a finales del siglo XV, en el año 1485 
en el Manual de Consells de Gandía, donde hallamos un 
documento que explica que los Jurats de la Vila de Gandía 
pagan los gastos ocasionados en Semana Santa por las 
diferentes representaciones de la Pasión, todas ellas de origen 
popular y controladas por religiosos franciscanos.

(...) al reverendo maestro Anthoni Mononge, maestro en santa 
teología fraile de la orden de San Francisco, setenta y dos sueldos 
por principio de paga (...) de muchos trabajos que el dicho 
reverendo ha mantenido con dicha Vila en la administración 
del Corpus Christi y de las representaciones de la Semana Santa 
(...). (AMG, Manual de Consells, 2 abril 1485. B-16, f. 72 r.)

En el s. XVI se dramatizaba la Pasión de Cristo en la 
Plaza Mayor, delante de la Colegiata y posteriormente el 
actor que interpretaba a Jesucristo recorría las calles en Via 
crucis escoltado por Caps de Ferro (Foto 461) (escuadras de 
romanos con corazas, lanzas y robustos cascos, de donde 
procede el atributo de cabezas de hierro) (Junta Mayor 
Hermandades Semana Santa Gandía, 1994). 

En 1588 se realizaron procesiones penitenciales, para 
rogar por la Armada Invencible que Felipe II envió contra 
Inglaterra, con las cofradías del Rosario, la Flagelación y la 
Virgen de la Soledad. 

(...) recuerdo el día de Pascua de Pentecostés, que contábamos 
a 5 de junio de 1588, se ordenó en Gandía una procesión para 
la armada de su majestad el Rey Felipe, nuestro señor, contra 
la inglesa luterana, la cual salió a las cinco horas de la tarde 
y fue la procesión del cántico de las letanías (...) una procesión 
de tanta devoción que desde que Gandía es Gandía, nunca 
se había visto tal. (Archivo Colegiata de Gandía, AHCG, 
Llibre dels Records, nº 3, p. 333, 1588).

Las procesiones en la barriada de Santa Anna (Foto 205)
con la subida y bajada de la imagen de la Santa a hombros 
eran una tradición que despertaba el fervor del pueblo. Las 
devociones a los Santos abundaban en Gandía como eran el 
caso de las festividades religiosas dedicadas a Sant de la Pedra 
y Sant Ponç, protectores del campo y las cosechas, a quienes 
recurrían los campesinos a pedir ayuda en momentos de 
sequía o malas cosechas, y mostraban su respeto hacia ellos 
sacándolos en procesión por toda la vila, lo que suponía una 
manera de pedir clemencia para poder mejorar la situación, 
siendo  1598 y 1599 los años en que más procesiones se 
llevaron a cabo debido a los fuertes terremotos que asolaron 
la ciudad (Pellicer i Rocher, 2009, p38). 

También en rogativa, pero en ese caso para superar las 
adversidades del campo, en 1783, el Pas dels Llauradors 
peregrinaba con la imagen del Cristo Orante, de la Escuela 
de Francisco Salzillo (Foto 462), a la ermita de Santa Ana 
que es el Cristo más antiguo junto al Ecciamet (Foto 463) 
que procesiona actualmente en Gandía (Hermandad 
Santísimo Cristo Ecce Homo Gandía, 2012).

Como contrapunto al exceso representativo y popular del 
Barroco que impregnaba todos los aspectos del día a día, 
surgen con la Ilustración nuevos criterios ideológicos 
que critican el exceso de los elementos religiosos y todas 
sus manifestaciones públicas de fe, ya que no podía (Foto 461) “Caps de Ferro”. © Toni Deusa
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haber contradicción entre razón y fe, y por eso abogaban 
por una espiritualidad interior muy alejada de los actos 
multitudinarios de religiosidad popular. El punto álgido 
fue el Expediente General de Cofradías (1768), que llegó a 
prohibir las procesiones de disciplinantes y la representación 
de comedias para velar por la dignidad de las imágenes. 

El siglo XIX trae la ruptura de las estructuras del Antiguo 
Régimen para construir el Estado liberal, y romper el binomio 
Altar y Trono, con los nuevos valores culturales y sociales 
que ello conlleva, en los que la Iglesia era una parte muy 
relevante e implicada, por lo que resultaba inevitable que la 
religiosidad popular se viera afectada. La alternancia política 
entre conservadores y liberales, cada vez más radicalizada, 
y la Guerra de la Independencia, a la que nuestra ciudad 
debió aportar milicias y fondos destinados a hermandades 
nos lleva a las Cortes de Cádiz (AHCG, sig. FA-8 AB-50, 
1-I-1810 y 11-I-1810), cuyos diputados creían que la religión 
católica era la mejor para un gobierno ilustrado.

Las cofradías de mitad del siglo XIX se encuentran a mitad 
de camino entre las medievales y las contemporáneas; 
ya que en 1851 y 1852, el núcleo inicial de las futuras 
cofradías gandienses se estaba definiendo porque con el 
principio del fin del corporativismo de los gremios y la 
progresiva decadencia secular se hacía inevitable cambiar 
la organización económica, aunque pudo mantenerse su 
estructura y su finalidad (Brosel Gavilá, 2001); y de ese 
modo las cofradías, que reflejaban las categorías sociales 
tradicionales de un orden jerárquico, se transformaron en 
asociaciones de individuos piadosos.

La historia de la Semana Santa de Gandía ha tenido 
momentos de crisis y otros de resurgimiento, pero la 
configuración de las hermandades, prácticamente como las 
conocemos en la actualidad, podemos constatarla al menos 
desde 1851 cuando ya procesionaban 7 pasos en la ciudad: 
la Santa Cena, Oración en el Huerto, el Nazareno, Ecce 
Homo, San Pedro, Cristo de la Palma y la Soledad. 

El último cuarto del siglo XIX se caracteriza por una 
concordia entre el Estado y la Iglesia, lo que facilitó que 
ésta iniciara una renovación económica, social y pastoral, 
todo ello sin abandonar su posición antiliberal, y por tanto 
la religiosidad popular del final de siglo fue un reflejo del 
momento de crecimiento de la Iglesia; aunque las relaciones 
entre el Ayuntamiento y el capítulo eclesiástico se habían 
distanciado con el tiempo. A pesar del laicismo imperante a 
finales del siglo XIX, la estabilidad política de la Restauración 
y las disposiciones favorables a las manifestaciones populares 
de la fe favorecieron un período en el que la Semana Santa de 
Gandía vivió un momento dorado, y se puede decir que inició 
una nueva etapa moderna paralela a la modernidad política, 
social y económica de la ciudad. (Torres Martínez, 2011, 
p. 180) De tal modo que en las postrimerías del siglo XIX 
ya tenemos en Gandía doce hermandades: La Santa Cena, 
el Huerto, San Pedro, el Cristo en la Columna, el Ecce 
Homo, el Nazareno, el Cristo de la Palma, la Dolorosa, el 
Devallament, la Santa Cruz, el Sepulcro y la Soledad para 
poder continuar su labor evangélica y folclórica hasta el 
1936.  

En ese intervalo de tiempo se respiraba una situación 
económica que permitía que se mantuviesen y desfilasen 12 
pasos, por lo menos hasta la proclamación de la II República 
en 1931, fecha en que dejaron de desfilar las cofradías por la 
prohibición de celebrar procesiones por las calles:

(...) de la Colegiata salían los dos pasos de los azotes a la 
Columna y de la Virgen de los Dolores; de las Escuelas Pías, 
salían la Cruz, el Ecce Homo, el Cristo Crucificado y la 
Negación de San Pedro; de Santa Clara, la Cena, de la iglesia 
de las Hermanas Carmelitas, la Virgen al pie de la cruz, y del 
Beato, el Sepulcro, el Nazareno y el Descendimiento. Sólo la 
Oración del Huerto se recogía en una casa particular (la de los 
señores Boigues). (AHCG, Gandía la Voz del Distrito, núm. 
70, año III, 28-3-1953.)

Con la proclamación de la República, se produce un estallido 
violento anticlerical, más marcado en ciudades como Madrid 
o Valencia, aunque en Gandía los jesuitas tuvieron que 
abandonar el Palau Ducal (Foto 255) y las carmelitas y las 
clarisas, sus sedes, poniendo de manifiesto la escasa capacidad 
de control de las autoridades. Evidentemente se proclamó 
una legislación laica, aconfesional y secular: Constitución de 
la República Española (9 de diciembre de 1931), en la que se 
dejaba a la Iglesia sin ayuda económica estatal, se suprimían 
órdenes religiosas y se prohibía la enseñanza a los religiosos 
(artículo 26), y se retiraba de las escuelas cualquier símbolo 
religioso (artículo 48). 

Por lo que se refiere a la Semana Santa, los republicanos 
comprendían que si el Jueves y Viernes Santo no había 
silencio absoluto roto por el trabajo y el transporte, tampoco 
era necesario un estallido tan grande de alegría posterior, 
por lo que  La Pascua se interpretaría como una fiesta de 
la primavera sin confrontaciones políticas; de tal modo que 

(Foto 463) “Ecciamet”(Foto 462) Crist Orant del Pas de l'Oració 
en l'Hort
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se pretendía reducir a la esfera privada y a las iglesias, lo 
que ocasionó continuos conflictos entre Iglesia y Estado 
(Ariño Villaroya, 1993); aunque en las iglesias que se 
habían salvado, y a pesar de que el culto estaba perseguido 
y prohibido, y de la obligada reclusión, la Semana Santa 
transcurrió sin graves incidentes, en el interior de las iglesias 
y sin procesiones (Cárcel Ortí, 1986, p. 785). Sin duda, en 
este ambiente anticlerical las manifestaciones públicas de fe 
eran complicadas y fuente de tensión social.

En 1936 llegó el desastre de la Guerra Civil que provocaría 
la desaparición del patrimonio pictórico y escultórico, los 
archivos de las hermandades quemados, y la mayoría de las 
iglesias arrasadas. De toda la destrucción del patrimonio 
de la Semana Santa de Gandía anterior al 1936 tan solo 
se pudo salvar la imagen de Cristo del Huerto (Foto 462), 
escondida en casa de la familia Ferrer Boigues, y algunos 
objetos pequeños o fáciles de esconder, como la túnica y el 
cinturón del Nazareno.

Tras el paréntesis bélico, en una posguerra llena de penurias 
económicas, llegó el resurgir de las asociaciones que 
promovían el culto público y el activismo religioso. El Abad 
Solà (Foto 30) invitaba a la corporación municipal en 1942 
a las celebraciones religiosas; y a partir de ahí comienza el 
renacimiento nuevamente con la multiplicación de actos 
de devoción popular: se recuperan imágenes, se organizan 
antiguas cofradías y se crean nuevas.

La mayor parte de las esculturas son de la época posterior a 
la Guerra Civil debido a la destrucción y quema de imágenes 
del año 1936, a excepción de la imagen de la Hermandad 
de Jesús en el Huerto (Foto 462). Fueron esculpidas por 
grandes artistas de la talla de Antonio San Juan Villalba o 
José Estopiñá Torres. Tenemos que distinguir dos épocas 
separadas por el año 1951, fecha que comienzan a recuperarse 
las celebraciones penitenciales que quedaron suspendidas 
tras la Guerra Civil. Desgraciadamente, ésta supuso la 
desaparición, prácticamente en su totalidad, del patrimonio 
artístico de las Hermandades existentes en aquellos años.

En 1951 comienza una segunda etapa que, tras diferentes 
vicisitudes, nos llevará hasta nuestros días: la economía 
mejoraba gracias a la exportación de la naranja y el turismo 
con la creación de hoteles. Esta mejora también llegaría a 
la Iglesia con la creación de nuevas parroquias nacidas en 
consonancia con el crecimiento de la ciudad. Al cabo de 
cuatro años, se conformaría la Junta Mayor de Hermandades 
que consolidaría la Semana Santa, tal y como relatan las 
crónicas.

No hemos conocido en Gandía una Semana Santa tan solemne 
como la del año actual. (…) Muy animadas se han visto las 
calles de nuestra ciudad para presenciar por vez primera esos 
desfiles que las Cofradías han hecho (…). Este año las Cofradías 
y Hermandades han querido dar todo el esplendor que nuestra 

Semana Santa se merece y para ello nombraron una Junta que, 
tras muchos trabajos, organizó los actos de la nueva Semana 
Santa de Gandía. (AMG, Soler Quiles. Gandia La Voz del 
Distrito, 11-04-1953).

Con el paso del tiempo se llegó a una nueva cotidianeidad en 
la que, como siempre, las antiguas tradiciones continuaron 
impregnando los actos religiosos.

Es a partir de 1975, coincidiendo con el inicio de la 
democracia, cuando se comenzó a experimentar una 
importante recuperación de manifestaciones culturales 
populares, entre las que se incluían las de carácter religioso. 
Uno de los hechos que marcó un punto de inflexión en la 
historia de la Semana Santa gandiense se produjo en el año 
1978: la aprobación para la participación de forma activa de 
la mujer en los Actos. 

Los nuevos aires de libertad impregnaron las costumbres y 
se estaba a las puertas de la incorporación de la mujer a las 
celebraciones. Es en 1978 cuando se aprueba que la mujer 
pueda formar parte de los desfiles procesionales (Foto 464) 
y de cuantos actos se celebren no sólo en el cometido de 
madrina, camarera o en funciones de personajes bíblicos, 
sino de pleno derecho como los cofrades varones. Desde 
1981 la incorporación se hizo más efectiva ocupando puestos 
ejecutivos en las hermandades y en la Junta Mayor, y esa 
admisión de la mujer como integrante de las Hermandades 
con los mismos derechos y obligaciones que los hombres 
supuso una dinamización para la Semana Santa de la ciudad 
y, a su vez un enorme avance, ya que no tenía sentido que 
la mujer estuviese relegada a un segundo plano en estas 
instituciones. Afortunadamente, hoy podemos afirmar que 
la mujer está plenamente integrada en la vida cofrade en 
todos los niveles, y para ello basta con señalar que desde el 
año 2012 hasta el año 2020 la Presidenta de la Junta Mayor 
de Hermandades de la Semana Santa de Gandía ha sido una 
mujer, la Sra. Dña. Mª José Martí Ferrer (Foto 465).

(Foto 465) Mª José Martí Ferrer. Primera 
dona presidenta de la JMHHSSG

(Foto 464) Incorporació de la dona a la 
Setmana Santa.
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“Después de largo debate, con exposición de opiniones muy 
encontradas, se procedió a la integración o no de las mujeres 
en la Semana Santa dejando al régimen interno de cada 
Hermandad, la forma o reglamentación de este asunto. Siendo 
el resultado de la misma trece síes y un no, quedando aprobada 
por mayoría el que las mujeres puedan formar parte en los 
desfiles procesionales y en cuantos actos se celebren en la Semana 
Santa gandiense”. (Junta Mayor De Hermandades De La 
Semana Santa De Gandía, 1978).

En el año 1988 se celebró en la ciudad el 1er Congreso de 
la Semana Santa de Gandía (Foto 466) cuyo resultado, tras 
la reunión de diferentes miembros de cada hermandad y de 
numerosos debates, fue la elaboración el 13 de febrero de 
1989 de un texto estatutario en el que fueron aprobados los 
Estatutos de la Junta Mayor de Hermandades por el Señor 
Arzobispo de Valencia Don Miguel Roca Cabanellas (Foto 
467). 

En dicho texto se define a la JMHHSSG como una Asociación 
Religiosa de carácter público, lo que fue aprobado tanto 
canónicamente por el anteriormente mencionado obispo de 
Valencia como civilmente, ya que el 16 de abril del año 1990 
la Junta Mayor de Hermandades de Semana Santa de Gandía 
quedó inscrita en el Registro de Actividades Religiosas con 
el número 2.454 de la Sección Especial, Grupo D. 

Además, otro paso adelante que se dio en el terreno religioso 
fue el 16 de diciembre de 1989 fecha en la que se produjo la 
bendición, por parte de Don Alberto Caselles Fornés (Foto 
468), Señor Abad Mitrado de la Colegiata, del Estandarte 
de la Junta Mayor de Hermandades que simboliza la unión 
de todas las Hermandades, Cofradías y Asociaciones de la 
ciudad. 

En definitiva, hemos constatado que la Semana Santa ha 
pasado por diferentes etapas de crisis y recuperación a lo 
largo de la historia, y que siempre ha sabido adaptarse a las 
nuevas situaciones políticas, económicas, sociales y religiosas, 
comprendiendo en cada momento la mutua relación entre 
liturgia y religiosidad popular. 

La declaración de la Semana Santa de Gandía como Fiesta 
de Interés Turístico en 1983, sirvió para reconocer la 
labor efectuada durante años por estimular que el Triduo 
Pascual mantuviese su tradición histórica, riqueza artística 
y peculiaridades que le confieren su propia idiosincrasia. 
Al tiempo significaba estar en plena igualdad con otras 
Semanas Santas de España que tenían ese reconocimiento 
honorífico. A diferencia de las muestras de fervor religioso 
de la Semana Santa castellana o andaluza, en Gandía una de 
las peculiaridades importantes se produce con la Procesión 
del Santo Entierro (BOE, 1983) (Foto 469). 

En esta procesión desfilan unos 6.000 cofrades durante cinco 
horas para mostrar en secuencia cronológica, en un solo acto, 
la vida terrenal de Jesús antes de la crucifixión, mediante la 
imaginería artística de 26 conjuntos escultóricos y 63 tallas 
en desfile que hacen de esta escenografía el acontecimiento 
más multitudinario de la Semana Santa gandiense. Otra 
singularidad importante es la vertiente social que realizan 
hermandades como el Santísimo Ecce Homo, adscrita al 
estamento jurídico, que ha conseguido dos ocasiones en los 
últimos seis años que el Gobierno de España le conceda la 
liberación de presos por indulto.

¿Y hoy? ¿En qué momento se encuentra la Semana Santa 
de Gandía? En la historia reciente, las Herma ndadesya 
están consolidadas, ya son dieciocho las que forman la Junta 
Mayor de Hermandades de la Semana Santa de Gandía. 
Las procesiones y Via Crucis penitenciales todas ellas han 
sabido adaptarse a los nuevos tiempos incorporando actos 
sociales y de convivencia para mejorar las relaciones entre 
los componentes. Ya en el presente, el reconocimiento social 
le viene dado por su gran componente religioso y cultural, 
juntos con destacados acontecimientos: la representación de 
la Visitatio Sepulchri (Foto 460), el XL Concurso Nacional de 
Fotografía 2022 (Foto 471), el XLIII Encuentro Diocesano 
de Hermandades en 2018 o la singular Procesión del Santo 
Entierro plenamente identificativa de nuestra ciudad.(Foto 466) 1º Congrés de la Setmana Santa de Gandia

(Foto 468) Alberto Caselles Fornés. Abat 
Mitrat de la Col·legiata. © Passio

(Foto 467) Miguel Roca Cabanelles. Ar-
quebisbe de València ©ObispadodeIbiza
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Por último, mención especial merece el hecho de que la 
Semana Santa de Gandía ha sido declarada el 3 de octubre de 
2019 Fiesta de Interés Turístico Nacional (veure article Emili 
Ripoll), reconociendo así la gran labor efectuada durante 
tantos años para promocionar la tradición histórica, la riqueza 
artística y todas aquellas peculiaridades que confieren a esta 
Fiesta y a la sociedad que la disfruta su propia idiosincrasia; 
construyendo una red social de personas y lugares que son 
los depositarios de un legado que se actualiza año tras año 
con el trabajo de las hermandades y de la Junta Mayor, y 
que da vida y riqueza simbólica a nuestra querida ciudad 
de Gandía que siempre ha podido presumir de una fuerte 
personalidad colectiva, de una valiosa memoria ciudadana 
y de la reivindicación de un pasado cargado de sentimiento, 
y a la vez de sentido y significado, confluyendo de ese modo 
los elementos necesarios para adaptarse a este mundo actual, 
en continuo proceso de  cambios y progreso.

Y finalmente, porque no me lo perdonaría si no lo hiciera, 
quiero dejar una pregunta en el aire, no supone arrojar un 
guante y mucho menos un desafío, pero sí un deseo y una 
petición que, sin ánimo de presumir, creo que sería apoyada 

(Foto 469) Processó del Sant Soterrament. © COPE-Onda Naranja

y respaldada por muchos gandienses: ¿Es posible que esta 
declaración de Fiesta de Interés Turístico Nacional suponga 
el aldabonazo definitivo para la construcción del tan deseado 
Museo de la Semana Santa de Gandía?



392



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

393

Setmana Santa

A partir de los años cincuenta un movimiento ilusionante 
y creativo empieza a desarrollarse con la refundación de 
varias Hermandades, creadas todas ellas con anterioridad a 
la contienda civil de 1936: La Oración de Jesús en el Huerto 
(1951), San Pedro Apóstol (1960), Cristo de la Flagelación 
(1951), Santísimo Ecce Homo (1952), Nuestro Padre Jesús 
Nazareno (1954), Nuestra Señora de los Dolores (1953), 
Santo Sepulcro (1950), Santísima Cruz (1940) y Virgen de 
la Soledad (1952) y la creación de otras nuevas, Santísimo 
Cristo del Silencio (1952), Santa Faz (1954), Cristo de las 
Angustias (1954), Cristo de la Buena Muerte (1956) y El 
Descendimiento (1955). Algunas de ellas vinculadas a 
las parroquias de la ciudad, alcanzan la cifra de catorce 
hermandades, así como la constitución de la Junta Mayor 
de Hermandades nacida desde el seno de las Cofradías, 
con la finalidad de ser el nexo de unión entre ellas, y el de 
fomentar, diseñar, coordinar e impulsar la Semana Santa a 
fin de ir ganando, de año en año, solemnidad y esplendor en 
todos los actos y desfiles procesionales que con este objetivo 
se organizan (Foto 470).

Fueron años de un ímpetu arrollador y de crecimiento en 
pro de conseguir que la Semana Santa tuviese como único 
propósito, el ser un referente religioso en la ciudad y el 
arraigo de los gandienses en estas celebraciones

En los años setenta esa fuerza impulsora se va relajando, 
que unido a cierta incertidumbre por el cambio político 
que se preveía, hace que el entonces Presidente de la Junta 
Mayor de Hermandades, José Manuel Ramos, al finalizar 
la Semana Santa de 1978, decidiera convocar elecciones a 
la presidencia de la Junta. En aquella época la duración del 
mandato  presidencial no estaba regulada, y se presentan dos 
candidatos, un cofrade de la Hermandad de la Santa Faz 
y otro de la Hermandad del Cristo de las Angustias quien 
resultará elegido, Francisco Moragues Mas.

Francisco Moragues Más

La Semana Santa de Gandía: vivencias de un cofrade

(Foto 470) “Mans”. Passio 2008. © David Fernández Sanz
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Pasadas las elecciones el nuevo presidente tiene que formar 
su junta directiva, toda vez que las elecciones solo elegían 
al presidente. Éste se dirige a todas las Hermandades para 
conocer sus directivos y a los cofrades más comprometidos.

Tras éstos contactos queda formada la nueva Directiva de la 
Junta Mayor de Hermandades compuesta por un total de 
ocho cofrades y el presidente, personas todas ellas empeñadas 
en intentar impulsar y revitalizar los principios en que fue 
creada la Semana Santa de Gandia, mostrando para ello, 
una nueva imagen de la Junta Mayor, que al mismo tiempo 
fuera correa de transmisión hacia las Hermandades, para 
que todas ellas percibieran la necesidad de reformarse  y 
rejuvenecerse.

En esa línea de trabajo, una de las primeras decisiones 
que toma la directiva es presentar a la Asamblea para su 
aprobación, que las mujeres puedan incorporarse en la 
Semana Santa como cofrades (Foto 464), ya que hasta ese 
momento lo tenían vetado, dejando al criterio de cada una de 
las Hermandades la determinación en cuanto al vestuario/
hábito en los desfiles procesionales. 

Todas las Cofradías desde su refundación o creación de nuevas, 
poseen la figura de Madrina o Camarera de la Hermandad, 
dignidad que se le daba a una mujer vinculada a la misma, 
cuya misión principal era estar atenta a las necesidades que 
pudiera tener el Paso, así como presidir el momento de la 
bendición de las imágenes. Este personaje no lo tenía la 
imagen del Cristo Resucitado. Por ese motivo la Junta Mayor 
decide crear esta figura con la denominación de Madrina de 
la Semana Santa y Camarera del Cristo Resucitado, cargo 
anual que se le ofrecía dada la representatividad que tiene la 
Semana Santa en la ciudad, a la mujer que el Ayuntamiento 
de Gandía nombraba  como Reina de la Feria y Fiestas. Así 
se mantuvo unos años, incluso cuando la Fallera Mayor 
fue Reina de la Feria y Fiestas y también Madrina de la 

Semana Santa. Años después, la Junta Mayor decide elegir 
a la madrina cada año, y proponer al Ayuntamiento para 
su nombramiento oficial como Madrina de la Semana 
Santa y Camarera del Cristo Resucitado, siendo a partir de 
entonces, una mujer vinculada a la Semana Santa a través de 
las diferentes cofradías de la ciudad. 

Entre los fines que la nueva directiva de la Junta Mayor se 
plantea, es la necesidad de no limitarse sólo a la celebración 
del triduo sacro, Pasión, Muerte y Resurrección de Cristo. 
Las Hermandades y Junta Mayor tenían que estar presentes 
durante todo el año en la vida social de la ciudad.

Con esa finalidad se plantearon tres ambiciosas líneas de 
trabajo. La primera, como entidades religiosas, el objetivo 
fundamental era dignificar lo máximo posible los desfiles 
procesionales, siendo conscientes de la catequesis de fe que 
mostramos por las calles con nuestros Pasos. Prestar apoyo 
y colaboración con los consiliarios y párrocos, fomentando 
las celebraciones eucarísticas mensuales u otras actividades 
(conferencias, ejercicios, triduos, formación del cofrade) que 
las Hermandades o las Parroquias celebraran.

Otra línea de trabajo era el desarrollo de una importante 
actividad cultural.  Para ello, se empieza a contribuir en la 
dinámica cultural de la ciudad. Se buscó la complicidad de 
los colegios de la ciudad para realizar distintos concursos de 
redacción, de pintura y de dibujo así como representaciones 
teatrales, Igualmente con la ayuda de varios arquitectos, 
profesores en la Universidad, y consulta a escultores autores 
de algunos de nuestros Pasos, se promovió el concurso de 
escultura al que fueron participando un buen número de 
autores de la Comunidad Valenciana. Con la colaboración 
del Club de fotografía y de algunos fotógrafos, iniciamos el 
concurso de fotografía (Foto 471) a nivel nacional con tres 
categorías, tema libre, tema Aspectos de la Semana Santa y 
tema Semana Santa local, concurso que este año 2022 ha 
celebrado su cuarenta aniversario, en el cual han participado 
en todos estos años, numerosos autores, y primeras firmas en 
esa materia a nivel nacional. 

Aunque la Semana Santa de Gandía siempre ha tenido 
cartel anunciador de la misma, donde se plasmaba en ellos, 
distintas imágenes de nuestros Pasos, se empezó a convocar 
concursos de carteles para anunciar nuestras celebraciones, 
participando en ellos, renombrados artistas de la ciudad y 
comarca (Foto 472). 

También es importante resaltar la publicación de la revista 
Passio (Foto 473),  obra de cuidada presentación  tanto en 
sus portadas realizadas por valiosos artistas, como en su 
contenido, y que, con su edición aporta a nuestra ciudad, un 
importante trabajo literario.

Acercarse a la problemática de nuestros días, fue la idea 
central en la concepción del libro Entrevistas editado por 
la Junta Mayor en 1986, y que a través de 10 entrevistas, 

(Foto 471) 1º Premi Fotografia 2020 Aspectes Setmana Santa de Gandia. “La banda entra” 
©SergiEscriva
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a distintos protagonistas, ilustres todos ellos, se plasma en 
ellas, muchos de los grandes problemas de nuestro tiempo. 
Con gran esfuerzo de gestión y de numerosos contactos así 
como económicos, se inicia la celebración de "La semana 
de música", que consistía, durante todos los días de una 
semana, por la primavera, la audición de un concierto, 
(orfeones, bandas, orquestas, filarmónicas), consiguiendo un 
importante prestigio por la calidad de los intervinientes, no 
solo de la comarca de la Safor, sino de otras zonas y comarcas  
de la Comunidad, y la asistencia de público que llenaba el  
aforo total de la Colegiata donde se celebraban. 

Para el Pregón de la Semana Santa, acto importante de 
nuestras celebraciones, se ha procurado siempre que el 
Pregonero fuese un destacado orador y transmisor de los 
valores cristianos. Una larga lista de personalidades (Foto 
474), todas ellas de gran prestigio de las letras, la ciencia y las 
artes españolas, así como de la vida religiosa, destacando de 
éstos la figura del Cardenal Don Vicente Enrique y Tarancón 
(Foto 475), han sido los protagonistas y anunciadores del 
Pregón de la Semana Santa de Gandía, desfilando por los 
distintos foros donde se han celebrado (Salón de Coronas, 
Colegiata, Beato, Escuelas Pías, San Nicolás).

Con el ánimo de divulgar nuestra Semana Santa, además de 
los carteles murales y la revista Passio, que son distribuidas 
en las Oficinas de Turismo y Agencias relacionadas con éste 
de todo el territorio nacional, se han editado tarjetas postales 
y diapositivas de las distintas Cofradías y Pasos, así como la 
impresión cada año, de folletos de mano con indicación de 
horarios, itinerarios etc. de todos los actos que se celebran.

Toda esta actividad cultural no hubiera podido llevarse a 
término sin la ayuda y colaboración de distintas entidades 
de la ciudad: el salón de actos de los colegios Escuelas Pías, 
Cristo Rey y del Instituto Ausiàs March, Palacio Ducal, la 
Insigne Colegiata, la galería de arte de Asunción Bosch y 
sobre todo la inestimable y siempre dispuesta participación 

de la Sociedad de Fomento de Agricultura Industria y 
Comercio.

Las Hermandades tienen su sede social y canónica en las 
distintas parroquias u órdenes religiosas de la ciudad. La 
Junta Mayor de Hermandades  igualmente tiene su sede 
canónica en la Insigne Colegiata, pero su sede social ha 
sido de hecho durante muchos, muchos años y en distintas 
épocas la Sociedad de Fomento d’AIC. 

Y por ello, no podemos más que expresar nuestro sincero 
agradecimiento por su disposición en atender todas nuestras 
necesidades, que se han realizado en sus instalaciones, 
reuniones de Junta Directiva, Asambleas, diferentes 
exposiciones, entregas de premios, presentaciones de la 
Madrina de la Semana Santa y hasta la venta de sillas para 
presenciar  la procesión del Viernes Santo, así como tantas 
otras actividades que resulta difícil detallar. Igualmente 
las Hermandades han tenido siempre las puertas de 
Fomento abiertas para atender cualquier actividad que 
hayan precisado para su realización. Nuestra gratitud a a la 
Sociedad de Fomento d’AIC, a los distintos Presidentes y 
Juntas Directivas de la entidad que nos han facilitado en 
todo momento su disposición en atender las necesidades 
que pudiéramos tener haciéndonos sentir siempre como 
en nuestra propia casa. Por todo ello, la Semana Santa de 
Gandia siempre le estará agradecida.

La atención social, faceta no menos importante, es para 
nosotros cofrades, y aunque no sea tan vistoso, y a veces 
no tiene eco en los medios, ha sido la tercera vía de trabajo 
planteada por la Junta Mayor y que todas las Hermandades 
han hecho suyas. Nuestro compromiso con las personas 
en situación de mayor vulnerabilidad. La solidaridad 
con personas y colectivos más necesitados, en definitiva 
colaborar en el bien común de nuestro entorno, han sido el 
punto de mira de nuestras acciones. Resulta difícil enumerar 

(Foto 473) Anuari Passio(Foto 472) Cartell Setmana Santa. 
©ToniDurà

(Foto 475) Cardenal Vicente Enrique y 
Tarancon. Pregoner any 1985

(Foto 474) Gustavo Villapalos Salas. 
Rector Universitat Complutense de Madrid        
(1987-95). Pregoner any 1992
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las acciones solidarias que cada uno de nosotros, cofrades de 
las distintas Hermandades realiza cada día, así como otras 
muchas de las que se realizan como colectivo. Quiero resaltar 
las campañas de donación de sangre que en varias ocasiones 
hemos sido organizadores junto al departamento de Salud, 
las visitas que se realizan a Residencias de ancianos, la 
colaboración con los Hermanos Franciscanos, el Preventorio 
Infantil, Cruz Roja, Cáritas y otras tantas entidades a las 
que intentamos llegar para atender en parte alguna de sus 
necesidades.

La celebración del Domingo de Ramos viene siendo un 
acto religioso que cada una de las Parroquias realiza en 
su demarcación con la asistencia de su feligresía. La Junta 
Mayor junto al clero de la Colegiata y los alumnos del colegio 
Escuelas Pías (Foto 477) que representaban a los apóstoles y a 
Jesús sobre un borrico unido a una numerosa participación 
de ciudadanos celebraban de esta forma la festividad del 
Domingo de Ramos (Fotos 476 i 477). 

Esta estructura se mantuvo hasta la creación en 1977 de la 
Hermandad de la Santa Cena que suplieron a los alumnos 
del colegio escolapio pero manteniendo igual el mismo 
formato.

A partir de 1979 la Directiva de la Junta Mayor se plantea 
la necesidad de que el Domingo de Ramos fuese un día 
importante y de júbilo para la Semana Santa, para ello, 
emplazó a todas las Hermandades a participar en esta 
celebración, consiguiendo con ello, que el Domingo de 
Ramos, con la nueva Hermandad de la Entrada de Jesús 
en Jerusalén (1982) sea un día de alegría y de fiesta en el 
que participan con gran alborozo los niños con sus palmas 
engalanadas, multitud de ciudadanos, y los cofrades de 
todas las Hermandades.

Todas éstas iniciativas y la promoción de actividades de todo 
el colectivo, van dirigidas en su conjunto, a lograr que la 

Semana Santa de Gandía sea referente y conocida por su 
importante imaginería, por su religiosidad, por su aportación 
cultural. Por todo ello y por su compromiso social, la Semana 
Santa ha calado en nuestra ciudad y sus ciudadanos, y así lo 
mostraron por votación, al otorgarnos el primer premio del 
concurso que el periódico Levante organizó en el año 1983 
para conocer la entidad más sobresaliente y reconocida de la 
ciudad, 

Una nueva problemática amenazaba a las Hermandades 
con su crecimiento, un gran número de ellas, al no poder 
tener acceso por su volumen en las iglesias/sedes, guardaban 
los Pasos y tronos/andas en un local cedido en la calle 
Cavanilles. Ante la necesidad del propietario del uso del 
mismo, nos vimos en la disyuntiva de plantearnos una 
solución definitiva para albergar nuestros Pasos y otros útiles 
y enseres de las Hermandades. Tras diversas gestiones en 
busca de solucionar esta dificultad, se llegó al acuerdo de 
adquirir en propiedad con la aportación dineraria de todas 
las Hermandades, un bajo comercial donde poder ubicar 
en él nuestros Pasos e imágenes, y que en un futuro, fuese 
un local/Museo para mostrar toda nuestra imaginería  a la 
ciudad y a sus visitantes. 

Con posterioridad, y ante el incremento de Hermandades, 
incluso algunas de ellas, proveerse de una segunda imagen 
y trono-andas, la Semana Santa se ha visto en la necesidad 
de ampliar sus instalaciones Aprovechando un acuerdo 
municipal de ayuda a las asociaciones de la ciudad, empezamos 
la construcción, nuevamente con la aportación económica 
de todas las Hermandades, de un edificio de cuatro plantas, 
anexo a nuestro primer local. En la actualidad, nuevamente 
ante el constante crecimiento de Hermandades y de segundas 
imágenes a sus Pasos titulares, la Semana Santa, se encuentra 
en una necesidad urgente de espacio para poder atender, con 
cierta comodidad, el mantenimiento de los distintos tronos/
andas e imágenes que poseen, y con el siempre firme deseo 
de conseguir el anhelado Museo de la Semana Santa.

(Foto 477) Alumnes de Preu-68 del Col·legi Escoles Pies abans d’eixir a la Processo de Diu-
menge de Rams

(Foto 476) Diumenge de Rams
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Conscientes del arraigo de nuestra Semana Santa y de 
la tradición popular que ella tiene, la Junta Mayor, en 
colaboración de todas las Hermandades, se plantean solicitar 
al entonces Ministerio de Información y Turismo que la 
Semana Santa de Gandía fuese declarada como Fiesta de 
Interés Turístico. Con ese fin, la directiva se encarga de 
confeccionar un extenso dossier que contemplase en primer 
lugar lo que era la ciudad, el desarrollo de su población, la 
prosperidad económica, su carácter emprendedor y generador 
de riqueza por el comercio, la agricultura, la industria, la 
construcción y el turismo, que de ser complementario pasa 
a ser uno de los sectores más importantes por su calidad y 
afluencia de visitantes, la red viaria y de comunicaciones así 
como el puerto pesquero, comercial y turístico. 

En segundo lugar, resaltar la historia de la ciudad, el 
ser foco de espiritualidad y cultura, aportación de una 
riqueza importante del patrimonio cultural, fidelidad a las 
costumbres y tradiciones así como un fuerte arraigo y calor 
popular, exposición de las peculiaridades en la fundación de 
las Hermandades, la imaginería y tronos/andas, actividades, 
hábitos, así como el detalle de los actos procesionales y 
características de cada una de las Cofradías. 

Al igual que los que realiza la Junta Mayor desde su 
constitución. Se une al dossier, fotografías de todos los Pasos, 
imágenes y tronos, copias de las portadas de la revista Passio 
editadas, así como de todos los carteles anunciadores de la 
Semana Santa. Toda esta documentación fue remitida en 
1982 al Ministerio antes citado, que tras recibirlo, manifiesta 
la intención de que sus técnicos visiten la siguiente Semana 
Santa, es decir la de 1983, para verificar la realidad de lo 
expuesto en el documento. 

Tras la visita y la constatación in situ de los actos, finalmente 
la Semana Santa de Gandía es declarada Fiesta de Interés 
Turístico por resolución del Ministerio el 25 de octubre de 
1983.

Ante la favorable evolución que iba teniendo la Semana 
Santa, el eco constante en los medios de comunicación, el 
apoyo continuo y favorecedor del Ayuntamiento en todas las 
necesidades que las Hermandades y la Junta Mayor pudieran 
precisar, en 1984 se plantea en la directiva, y aprobado por 
la Asamblea General, el nombramiento como Presidente de 
Honor de la Junta Mayor de Hermandades a la Alcaldía-
Presidencia del Excmo. Ayuntamiento de Gandía.       

Ante la extinción de una antigua asociación belenista, el Sr. 
Abad convoca a la Junta Mayor y le expone la necesidad de 
continuar la tradición y arraigo belenista en la ciudad y que 
fuese la Semana Santa la encargada de asumir este menester. 
Aceptado este encargo, la Junta Mayor viene convocando 
desde entonces, cada año, el concurso de belenes en sus tres 
categorías, artístico, artístico-popular y popular, realizando 
además desde aquel momento, la convocatoria del concurso 
de escaparates.

La cabalgata de los Reyes Magos, patrocinada por el 
Ayuntamiento, es la fiesta tradicional de los niños y 
mayores, y seguramente la que congrega la mayor afluencia y 
expectación de público, se le encarga por el Ayuntamiento a 
la Junta Mayor de Hermandades su organización y desarrollo 
de la misma, a la que con gran ilusión y entusiasmo se 
comprometen todas las Hermandades.

Para ello, con el fin de constituir un patrimonio y evitar 
el gasto anual del alquiler de vestimentas para la cabalgata, 
la Junta Mayor encarga a unas modistas la confección de 
trajes de los reyes, pajes, pastores, etc. así como en Alcoy 
las coronas y abalorios necesarios, material que se ha venido 
usando durante muchos años, incluso después de haber 
cesado en la responsabilidad de organización de la cabalgata.

En 1976 por ser Gandía una de las ciudades promotoras, 
se constituye y se celebra la primera Asamblea de la Junta 
Provincial de Hermandades de Semana Santa, cuyo objetivo 
fundamental es unir a todas las poblaciones de la provincia 
donde se celebra Semana Santa, para conocer, intercambiar 
ideas y saber de las singularidades de cada una de ellas. 
Estas asambleas se celebran anualmente y por rotación en 
las distintas poblaciones asociadas. 

Con posterioridad la asociación se amplía a toda la diócesis 
y pasa a denominarse Junta Diocesana de Cofradías y 
Hermandades de Semana Santa, y se empieza a crear 
distintas actividades entre las que resaltan los Encuentros y 
Asambleas Diocesanas (desde 1976), Exposiciones a partir de 
1982 y Procesiones Diocesanas desde 1987 con la asistencia 
de las Hermandades y Cofradías de todas las poblaciones 
asociadas. Gandía tuvo la oportunidad en 2018 de ser sede 
del XLIII Encuentro, Exposición  y Procesión Diocesana en 
el que participaron más de 40 localidades.       

Otro motivo de intercambio y de conocimiento de otras 
realidades en la celebración de la Semana Santa, son los 
Encuentros Nacionales de Cofradías que anualmente se 
vienen celebrando en distintas ciudades españolas a los que 
la Junta Mayor y las Hermandades de Gandía acuden.

En 1995 fue Gandía la encargada de organizar la VIII edición 
de los Encuentros Nacionales de Cofradías de Semana Santa, 
acudiendo a nuestra ciudad importantes representaciones 
de cofrades del colectivo semanero de toda España, donde 
todos pudimos compartir opiniones y experiencias u otras 
singularidades de sus celebraciones.

Otros medios de contactos y de interrelación entre 
Hermandades y Cofradías de distintos puntos de España, son 
los encuentros que vienen realizando distintas advocaciones 
de un mismo titular, así en 2007 la Hermandad de San 
Pedro, organizaba en Gandía un encuentro nacional de 
Cofradías. En 2011 fue la Hermandad del Descendimiento 
la organizadora de esta cita. En 2015 la Hermandad del 
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Sepulcro fue la encargada de preparar el evento y está previsto, 
para el mes de junio del año 2022, que la Hermandad de la 
Santa Faz realice el encuentro nacional de Cofradías de ésta 
titular y Verónicas. 

Finalizada la Semana Santa de 1988, dado el volumen de 
actividades, el crecimiento de Hermandades, la implicación 
en la vida social de la ciudad, la Junta Mayor decide crear 
una comisión con el encargo de redactar unos nuevos 
estatutos, ya que éstos desde la constitución de la Junta 
en 1955, no habían sido objeto de revisión. Se pretendía 
con ello conceder carácter jurídico a la asociación, que 
contemplase normativas en cuanto al funcionamiento de la 
Junta Directiva, duración de sus mandatos y componentes 
de la misma, de la Asamblea General, de sus competencias, 
de los derechos y deberes de las Hermandades, censores de 
cuentas, la Comisión Permanente con capacidad resolutiva  
en el arbitraje o conflictos a instancias de la Asamblea u otras 
comisiones que pudieran ser de interés, temporalidad de 
nuevos congresos, etc.. Redactado el proyecto de estatutos, 
se convoca en octubre de 1988, el primer congreso de la 
Semana Santa de Gandía en el cual, tras su debate, artículo 
por artículo son aprobados los nuevos estatutos que regirán 
la vida asociativa de la Semana Santa (Foto 466).

Tras este primer congreso, y cumpliendo sus estatutos se han 
realizado cada cuatro años nuevos congresos, el 1 de julio de 
2020 el octavo y último que se ha celebrado, con la finalidad 
siempre de actualización de los órganos de gobierno y con 
las propuestas y planteamientos de interés en mejora de la 
Semana Santa que a través de ponencias presentan distintas 
personas de reconocidas cualidades.

A través de los años, tras la realización de los distintos 
congresos, las directivas resultantes con la aprobación 
siempre del órgano superior, la Asamblea, han tenido siempre 
como eje fundamental de su gestión, la promoción constante 
y ambiciosa de las tres líneas de trabajo que la Semana Santa 

de Gandía tiene planteadas: mejora continua de nuestra 
faceta religiosa y espiritual, pujante actividad cultural que le 
permite ser referente en la ciudad, y la firme determinación 
en apoyo a colectivos sociales y personas más vulnerables.  

Dos nuevas Hermandades han germinado en estos años, 
el Cristo Yacente en la Crucifixión (1986) (Foto 478) y la 
de Nuestra Señora de la Piedad (1991) (Foto 479), así año 
tras año, las Hermandades y Junta Mayor van creciendo en 
valores cristianos, en su formación cofrade, en la devoción de 
los actos procesionales, en la continua y activa participación 
en los actos religiosos que las Parroquias y sedes religiosas. 
Se organizan durante el año, en la promoción de las cruces 
de mayo, se involucra en todos los actos que con motivo del 
año jubilar de San Francisco de Borja vienen organizándose. 

Todas las hermandades se esfuerzan en dotarse de una 
segunda imagen que amplia notablemente el patrimonio 
imaginero en la ciudad: la Hermandad de San Pedro con 
la imagen de Nuestro Señor del Perdón, la Hermandad 
del Silencio con la imagen de la Virgen del Silencio, la 
Hermandad del Ecce Homo con la imagen de la Virgen de 
la Sangre, la Hermandad del Nazareno con la imagen de 
María Madre, la Hermandad  del Cristo de la Buena Muerte 
con la imagen de San Juan y la Virgen del Consuelo, la 
Hermandad de la Dolorosa con el manto y palio del Jueves 
Santo, la Hermandad del Descendimiento con la imagen del 
Cristo de la Noche, la Hermandad del Santo Sepulcro con la 
imagen de la Virgen de la Esperanza y una segunda imagen 
del Cristo del Sepulcro, la Hermandad de la Santa Cruz con 
la imagen de María Magdalena junto a la Cruz de Jesús, la 
Hermandad de la Soledad con la imagen de la Virgen en la 
Resurrección. 

También en la organización, en la mayoría de las Cofradías, 
de novedosos actos penitenciales, Via Crucis, encuentros 
procesionales, la mejora y ampliación de detalles en las 
representaciones de la Pasión que realizan las Hermandades 
de la Santa Cena y Ecce Homo, la promesa de silencio de la 
Hermandad del Cristo del Silencio, la bajada de las cruces 
de las Hermandades del Cristo de las Angustias y del Cristo 
de la Buena Muerte, y otros muchos actos y detalles que 
mejoran notablemente nuestra Semana Santa.

La intensa actividad cultural que viene desarrollando la 
Junta Mayor y las Hermandades se ha ido adaptando a la 
oportunidad de cada momento, así se han desprendido de 
algunas acciones que por distintos motivos no ofrecían el 
efecto deseado y se han incorporado otras muchas actuaciones 
que se unen a la intensa vida cultural que se desarrolla en la 
ciudad: Festival de Bandas, conciertos de Navidad, Semana 
Santa, Corpus, promoción del Cant de la Sibila (Foto 480), 
impulso para que arraigue el auto sacramental de la Visitatio 
Sepulchri (Foto 481) y pueda ser declarado Bien de Interés 
Cultural, exposiciones de distinta índole, este año la novedosa 
exhibición de "matracas" , la del acreditado concurso de 

(Foto 479) Nostra Senyora de la Pietat(Foto 478) Crist Jacent en la Crucifixió
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fotografía, la de indumentaria semanera, la presentación de 
la revista Passio, etc… Fruto de toda esta intensa actividad 
cultural, Fomento de Agricultura Industria y Comercio, ha 
otorgado en su V Edición del Premio de Fomento d’AIC a la 
Trayectoria Cultural, a la Junta Mayor de Hermandades de 
la Semana Santa de Gandia el año 2021 (Foto 488).

La continua evolución de las Hermandades y Junta Mayor 
en atender en la medida de sus posibilidades la acción social, 
la preocupación máxima de todos nosotros en llegar a las 
personas y colectivos más vulnerables en sus necesidades. 
Para ello, cada una de las Hermandades y la Junta Mayor 
vienen realizando una gran cantidad de actos y aprovechan 
cualquier ocasión o motivo durante todo el año para recaudar 
fondos que nos permitan llegar a los objetivos planteados: 

(Foto 481) La Visitatio Sepulchri(Foto 480) El Cant de la Sibil·la

Día del Cofrade, Cena de Navidad, purificación de las 
Cruces, fin de ejercicio, u otros momentos de encuentros 
que den lugar a la obtención de recursos.  

No podemos dejar de constatar que la Semana Santa está 
viva, cada año van incorporándose un número importante 
de jóvenes y niños en las filas de las distintas Hermandades, 
que éstas al igual que la directiva de la Junta Mayor están 
ilusionadas de crear nuevos objetivos y retos, que nuestra 
Semana Santa despierta el interés por presenciar y vivir 
los numerosos actos y desfiles procesionales a la mayoría 
nuestros conciudadanos y de un considerable número de 
visitantes que durante esos días nos acompañan, a Gandía 
le gusta la Semana Santa que, cada año se da por finalizada 
con el Glorioso Encuentro del Domingo de Resurrección.
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La declaración de Fiesta de Interés Turístico Nacional y de 
Interés Turístico Internacional se otorga a aquellas fiestas o 
acontecimientos que supongan manifestaciones de valores 
culturales y de tradición popular, con especial consideración 
a sus características etnológicas y que tengan una especial 
importancia como atractivo turístico (Foto 482).

La categoría de Fiesta de Interés Turístico Nacional es una 
denominación honorífica otorgada a festejos o aconteci-
mientos que se celebran en España y que ofrecen interés real 
desde el punto de vista turístico. Esta categoría fue creada en 
1979 para ajustar las nuevas competencias de los ministerios 
en la transición. Desde 1965, y hasta 1979, solo existía la de-
claración de Fiesta de Interés Turístico, y con la nueva refor-
ma las denominaciones honoríficas se dividieron en tres es-
calafones: Fiestas de Interés Turístico Internacional, Fiestas 
de Interés Turístico Nacional y Fiestas de Interés Turístico.

En 1980 se declararon las primeras fiestas de Interés Turístico 
Nacional, y poco a poco se fueron incorporando más fiestas.

La categoría de Fiesta de Interés Turístico Nacional es 
una denominación honorífica que se otorga a festejos o 
acontecimientos celebrados en España por diversas razones: 
antigüedad, continuidad en el tiempo, arraigo, participación 
ciudadana, originalidad y diversidad de los actos y las 
acciones promocionales realizadas al efecto. Entre ellos, 
destacan las diferentes Semanas Santas que se celebran a lo 
largo y ancho de la geografía española. De hecho, la mayoría 
de las comunidades autónomas cuentan con Semanas 
Santas o romerías declaradas de interés turístico nacional. 
La Comunidad Valenciana, con un total de 22 fiestas 
merecedoras de tal reconocimiento, es la región líder por 
delante de Castilla y León.

Gandía concibe la Semana Santa como una festividad que 
hay que mimar, preservar, potenciar y reconocer, tanto por 

Emili Ripoll Gimeno

Semana Santa de Gandia. Fiesta de Interés Turístico Nacional

(Foto 482) Portadors.  Passio. ©KazadosPhoto&Video
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su tradición como por la devoción, el cariño y el respeto que 
le profesan los ciudadanos desde hace años.

La Junta Mayor de Hermandades de la Semana Santa de 
Gandía se constituye en 1955 con la finalidad de coordinarlas 
actividades de las cofradías, que estaban surgiendo después 
del paréntesis de la Guerra Civil, propiciando lazos de 
amistad y colaboración entre las diferentes hermandades que 
la integraban, y constituyendo un punto de unión que tuvo 
el efecto de hacer ganar las celebraciones en religiosidad y 
esplendor.

Entre sus finalidades fundamentales se encuentran coordinar 
las funciones generales y colectivas de las 18 hermandades 
que la integran en la actualidad y potenciar al máximo los 
valores cristianos, humanos, culturales y artísticos de sus 
miembros y mantener viva la tradición de las celebraciones. 

Pero además de esta labor de coordinación complementa sus 
acciones con numerosas actividades, tanto organizadas por 
la Junta Mayor de Hermandades como por las diferentes 
hermandades, que permite a la Semana Santa estar activa 
todo el año.

La Semana de Gandía tiene su preludio en el Pregón, 
anunciador de la fiesta religiosa, en el que una persona de 
reconocido renombre invita a los cofrades y a toda la sociedad 
gandiense a reflexionar sobre aspectos relevantes de la 
Pasión, Muerte y Resurrección de Jesucristo sobre diferentes 
ámbitos, con el fin de prepararnos para la celebración de la 
fiesta litúrgica.

Cristo vence a la muerte por la resurrección, por lo que 
la resurrección es un elemento muy importante en la fe 
cristiana. Es por eso por lo que la Junta Mayor tiene como 
titular al Cristo Resucitado, imagen de gran belleza plástica 
cuyo autor es Antonio Sanjuan Villalba, y que retrata a la 
perfección el misterio Pascual alrededor del cual gira toda la 
liturgia cristiana: la promesa de la Resurrección (Foto 483).

Coincidiendo con las Bodas de Plata de la Junta Mayor, en 
1980, se construyó el Local Museo de la Semana Santa. Y 
es, a partir de 1985, cuando se elige independientemente 
la Madrina de la Semana Santa y Camarera del cristo 
Resucitado (hasta entonces se hacía coincidir con la Reina 
de la feria y Fallera Mayor de Gandía). 

Unos años antes, en 1978, se aprueba la participación de 
la mujer de forma activa en todos los actos y celebraciones 
y es, a partir de 1981, cuando esa integración se hace más 
efectiva ocupando puestos ejecutivos en las directivas de las 
hermandades y de la Junta Mayor (Fotos 464 i 465).

Es importante también la figura del Consiliario, al que 
corresponde orientar y marcar las directrices en todos 
aquellos asuntos de orden religioso.

En 1988 se constituyó el I Congreso de la Semana Santa 
de Gandía (Foto 466) que daría carácter jurídico a la 
asociación en el Ministerio del Interior. El Congreso tiene 
una finalidad temática y divulgativa y se desarrolla mediante 
ponencias impartidas por personas especialistas en la materia 
a desarrollar.

La Semana Santa que se celebra en Gandía reúne a miles 
de personas que se sienten atraídas por las procesiones y las 
representaciones. Una celebración de las de mayor relieve, 
importancia y tradición en la Comunidad Valenciana dada 
su belleza estética, fuerza expresiva del conjunto de sus 
pasos esculturales, solemnidad en los desfiles procesionales 
y masiva participación. La nuestra no es una Semana Santa 
anclada en el tiempo, bien al contrario, ha sabido mantener 
las esencias más auténticas, adaptarse a los avances sociales, 
y compaginar tradición con innovación en sus formas de 
exhibirse. 

(Foto 483) Crist Ressuscitat. Titular de la J.M.G.G. Semana Santa de Gandia
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En la actualidad la mayoría de las figuras que acompañan 
los actos de Semana Santa llevan la firma de destacadísimos 
escultores valencianos especializados en imaginería y pintura 
religiosa. Estamos hablando de Antonio Sanjuán Villalba, 
Efraín Gómez Montón, Miguel Ángel Casañ (Foto 484), o 
Ricardo Rico Tormo (Foto 485). El indudable valor artístico 
de estos conjuntos escultóricos aporta una relevancia, 
realismo, belleza y calidad, que se consideran como signos 
identitarios. 

Predomina en ellas el estilo barroco a diferencia de otras 
ciudades castellanas donde la imaginería es más sobria. El 
gran esfuerzo que se realizó en su momento en la utilización 
de materiales nobles ahora nos permite observar unas 
piezas únicas en el patrimonio artístico valenciano. Como 
también ocurre con los tronos anda que mayoritariamente 
van decorados con relieves escultóricos importantísimos, 
de estilo barroco y modernista, tallados en madera como 
principal materia prima. Su policromía con dorados y 
plateados hace de su contemplación todo un espectáculo.

El acompañamiento musical es un hecho que convierte en 
más especial todo aquello a lo que rodea con sus sonidos. 
Es una parte fundamental que enriquece las procesiones, 
transmite sensaciones, acompaña la liturgia o anuncia la 
llegada de las imágenes a ritmo de banda de música o de 
bandas de cornetas y tambores.

El talento de los compositores de nuestra comarca ha dado, 
ya, sus resultados a este género musical. La Semana Santa 
en Gandía acumula un gran catálogo musical y rara es la 
hermandad que no tiene sus propias composiciones musicales 
para desfilar o señalar el comienzo de las celebraciones. 
El amplio abanico del repertorio va desde las marchas 
procesionales que en el caso del Santo Entierro adquieren 
tintes circunspectos hasta las marchas alegres para los 
momentos del Domingo de Gloria, donde suena entre otras 
la obra Resurrexit (Resucitó) compuesta por Jacobo Ferrer 
Cortell para la Junta Mayor de Hermandades.

Hay que destacar también de manera importante las 
agrupaciones corales formadas por feligreses, que son 
cofrades, pertenecientes a las parroquias de barrio. Además de 
acompañar las representaciones de la Pasión, el transcurso de 
Vía Crucis Penitenciales o Procesiones de Traslado, a lo largo 
del año siguen vinculadas a la música sacra armonizando las 
celebraciones litúrgicas.

Entre los actos más importantes en los que resuena la 
música cofrade se encuentra la Tamborrada, que anuncia el 
comienzo de los actos tradicionales en las calles de Gandía y 
el Festival de bandas de Cornetas y Tambores que se celebra 
todos los años en la Casa de la Marquesa y en él se dan 
cita entre 350 o 400 músicos que integran las seis bandas 
participantes y que deleitan al público durante dos horas 

de concierto de variado repertorio. Durante la historia del 
festival se ha buscado que los participantes pertenezcan a 
bandas de todo el territorio nacional que aporten sus matices 
musicales, además claro está de incentivar la participación 
de agrupaciones locales y de la Comunidad Valenciana que 
mantengan una presencia de manera frecuente en esta, la 
fiesta de los sonidos por excelencia.

La Visitatio Sepulchri (Foto 481) es uno de los mayores 
atractivos cultural religioso de Gandía. Se realiza el Sábado 
Santo por la mañana y narra los episodios de la Muerte y 
Resurrección de Cristo a través de cánticos acompañados 
de música medieval, simulando la visita de las tres Marías 
al Sepulcro y su encuentro con el Ángel anunciador de la 
Resurrección.

Pero también existen en la ciudad otras representaciones de 
la pasión, Muerte y Resurrección: el Vía Crucis Viviente del 
Domingo de Ramos, especial por los escenarios naturales 
en que se desarrolla (Foto 486); y el Acto Sacramental del 
Juicio a Jesús, que también se celebra el Sábado de Pasión en 
la Iglesia de San José.

La declaración de la Semana Santa de Gandía como Fiesta 
de interés turístico en 1983 sirvió para reconocer la labor 
efectuada durante años para que la Semana Santa de Gandía 
mantuviese, en su Triduo Pascual, su tradición histórica, 
riqueza artística y peculiaridades que le confieren su propia 
identidad. Al mismo tiempo significaba estar en plena 
igualdad con otras Semanas Santas de España que habían 
recibido el mismo reconocimiento.

Una de las peculiaridades que nos diferencian de otras 
Semanas Santas se produce en la procesión del Viernes 
Santo donde cerca de 5000 cofrades desfilan, en un solo 
acto, para mostrar cronológicamente la vida, pasión i muerte 
de nuestro Señor (Foto 469).

(Foto 485) Ricardo Rico Tormo(Foto 484) Miguel Angel Casañ. Any 1954, 
esculpint una de les imatges del Davallament
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Las más de 45 procesiones y Vía Crucis que se celebran en la 
ciudad circulan por las calles del casco histórico (Foto 487), 
pero también por los barrios de la periferia, lo que posibilita 
que toda la ciudad viva de manera intensa y colectiva la 
Semana Santa.

En el momento actual la Semana Santa de Gandía está 
consolidada. Cuenta con 18 hermandades que han 
sabido adaptarse a los nuevos tiempos y que además de 
las celebraciones litúrgicas, procesiones y viacrucis, han 
ido incorporando durante todo el año actos sociales y de 
convivencia para fomentar la relación de sus componentes. 

Además tanto la Junta Mayor como las hermandades, 
participan activamente de la vida cultural y social de la 
ciudad.

Entre estos últimos cabe destacar el Concurso Nacional de 
Fotografía (Foto 471) y la edición de la revista Passio (Foto 
473). 

El interés que ha mostrado durante tantos años la Junta 
Mayor de Hermandades por cuidar y mimar este concurso 
ha permitido que se convierta en un consolidado referente 
artístico que proyecta nuestra Semana Santa a nivel nacional. 
El jurado en sus diferentes ediciones ha sido seleccionado 
entre personalidades destacadas del mundo fotográfico.

La revista Passio de Gandía es una reconocida publicación 
sobre la Semana Santa, de cuidada presentación y contenido 
literario, que realiza la JMHHSSG desde 1952, y que a lo 
largo de los años se ha consolidado como referente nacional. 
Gracias a su difusión por toda España consigue llevar la 
Semana Santa de Gandía a diferentes ciudades mediante la 
distribución en arzobispados, la Conferencia Episcopal y se 
remite a la Santa Sede, así como a archivos y bibliotecas que 
la solicitan anualmente. 

En resumen, y para concluir, podemos decir, que las razones 
por las que la Semana Santa de Gandía destaca son:

1. Arraigo. Se tiene constancia de la existencia de la 
Cofradía de la Sangre en el siglo XIV.

2. Arte. Con tallas del siglo XVIII así como las 63 figuras 
que desfilan por Gandía y que fueron esculpidas por 
los máximos referentes de la imaginería valenciana.

3. Patrimonio. Se destaca la representación de la Visitatio 
Sepulchri desde el siglo XVI.

4. Religión. Con las 45 procesiones, traslados o Vía 
Crucis que se realizan durante la Semana de Dolor y 
la Semana de Pasión.

5. Participación. La ciudad cuenta con más de 5.000 
cofrades adscritos a 18 Hermandades.

6. Público. Desde el punto de vista de la convocatoria de 
espectadores, con más de 20.000 personas viendo la 
procesión del Viernes Santo.

Por todas estas razones la Semana Santa de Gandía obtuvo el 
3 de octubre de 2019 del Ministerio de Industria Comercio 
y Turismo, el reconocimiento de Fiesta de Interés Turístico 
Nacional.

En todo este tránsito de la Semana Santa de Gandía y su 
crecimiento, hasta ser declarada Fiesta de Interés Turístico 
nacional, hay que agradecer la siempre inestimable 
colaboración de “Fomento Agricultura, Industria y 
comercio de Gandía”, ya que las primeras reuniones para 
formalizar lo que hoy es la Junta Mayor de Hermandades 

(Foto 486) Via Crucis vivent al Barri de Santa Anna.
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de la Semana Santa Gandía, se realizaron en los locales de 
Fomento, colaboración que sigue siendo muy fluida, ya que 
tanto la Junta Mayor de Hermandades como las diferentes 
Hermandades de la ciudad siguen utilizando dicha sede para 
diferentes actos o celebraciones propias de las mismas.

La Sociedad de Fomento de Agricultura, Industria y 
Comercio de Gandia en el año 2021, entregó  su Premio a la 
Trayectoria Cultural en su quinta edición a la Junta Mayor 
de Hermandades (Foto 488), premiando así las décadas de 
trabajo y esfuerzo de la Junta por mejorar y fomentar la 
cultura en la capital de la Safor, así como las actividades que 
ha realizado durante años.

¿Y ahora, hacia dónde camina la Semana Santa de Gandía? 
¿Hacia la denominación de Fiesta de Interés Turístico 
Internacional? Para ello nuestra Semana Santa debe 
transcender nuestras fronteras y convertirse en “unas 
fiestas que supongan manifestaciones de valores culturales 
y de tradición popular, con especial consideración a sus 
características etnológicas y que tengan una especial 
importancia internacional". Y deberían pasar al menos 5 
años desde la concesión del anterior galardón.

Ahora es la Semana Santa junto con el Ayuntamiento de 
Gandia, los que deben  decidir si este es un reto que están 
decididos a afrontar.

(Foto 488) Premi a la Trajectòria Cultural de la Societat de Foment d’AIC. José Manuel 
Prieto, Alcalde de Gandia; Emili Ripoll, President JMHHSSG i Joaquin Peiró, President 
Foment d'AIC

(Foto 487) L'Encontre entre la imatge de Verge Dolorosa i la del Natzaré al bell mig de la 
Plaça Major, enfront de l'Ajuntament i davant d'un nombrós públic assitent ©Rafaandrés
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Josep Joan Coll Fornés

Les Falles de Gandia, la festa amb caràcter valencià

(Foto 489) Acte d'homenatge a la Fallera d'Honor i belleses falleres de comissió,  a la Sala de Foment d’AIC abans del Ball de Gala. Primeres falleres de la postguerra. D'esquerra a dreta: Rosa 
Puig, fallera de Sant Josep. Pilar Masià, fallera del carrer Calvo Sotelo. Conxa Monzó, fallera del carrer Major i Passeig. Al centre la Fallera d'Honor de Gandia, Josefina Peiró Castillo. Anna 
Almiñana, fallera del Prado. Maruja Villar, fallera del carrer dels Màrtirs i Amalia Espí, fallera del Mercat.  Totes les belleses falleres estan acompanyades dempeus de dos dames d'honor. 17 de 
març de 1943. ©Col·lecció JJ.Coll Fotografia inèdita
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En el Segle XIX, falles d’escena

La falla, formant la trilogia foguera, foc i llum en la foscor 
per animar la revetla i permetre celebrar balls i jocs en la nit 
de la vespra d’un dia de festa, era un element conegut d’esplai 
popular en algunes de les festes de carrer a Gandia. Com 
totes aquelles que s’encenien per Sant Josep, la Santa Creu 
i a la Mare de Déu dels Desemparats. Fer falles, però, en la 
festivitat de Sant Josep amb representació satírica de ninots, 
és una invenció urbana de les classes populars de la ciutat 
de València, que prompte serà copiada mimèticament pels 
veïns de la plaça Major de Gandia. Ben cert, el referen més 
antic conegut és la falla de 1876. Aquell any, van ser els veïns 
de la plaça principal de la ciutat els que s’encarregaren de 
plantar una falla escènica amb dos ninots de sàtira moralista i 
d’enganxar els versos explicatius a les parets. Tot un complot 
veïnal de sociabilitat i sancionador d’actituds que va portar a 
la celebració una agradable diversió ciutadana.

Fins a la darreria del segle XIX les falles són un festeig, la 
manifestació popular de la festa a Sant Josep, rebia el nom 
de “falles de la vespra de Sant Josep”, o simplemente “falles 
de Sant Josep”, i només duraven unes hores. La falla es 
plantava la matinada de la festivitat i es cremava el mateix 
dia, a poqueta nit, entre les set i les vuit. Un cas diferent és 
la falla de 1885. 

Aquell any, el gerent del ferrocarril Carcaixent–Gandia–
Dénia, Gabriel Moreno Campo, coneixedor de l’atractiu 
fester i popular de la festa fallera, el motivarà a patrocinar una 
falla apologètica perquè formara part del programa d’actes 
d’inauguració del pont sobre el riu Serpis. L’argumentació de 
la falla era patriòtica, sense cap contingut crític, i apropiada 
a la funció que ha de complir: la glorificació i l’exaltació del 
progrés amb ninots que representen personatges històrics, i 
utilitzada com un instrument propagandístic del ferrocarril. 
Tot pensat de manera que poguera servir a dues finalitats: la 
de celebrar la festivitat de Sant Josep amb la seua festa popular 
pròpia, com també d’apologia del marqués de Campo el día 
de la seua onomàstica, perquè el marqués, propietari de la 
línia, era Josep de nom. La falla no es va poder plantar el dia 
de Sant Josep per culpa de la pluja insistent caiguda durant 
tot aquel dia. La festa es va fer el diumenge 22 de març i 
la falla es va plantar a la plaça de l’Escola Pia, la plaça més 
propera a l’estació del ferrocarril. La celebració va resultar 
completa amb la trilogia tradicional: cadafal faller, música i 
focs artificials.

És a partir de 1893 quan les falles dupliquen la seua durada: 
es plantaven el día 18 i es cremaven el 19. Per aquells anys de 
finals del segle XIX és quan es crea la comissió fallera amb 
presa de consciència de ser la responsable de l’organització 
del programa de festa al seu voltant: actes festius en que 
aparegueren molt prompte el tabal i la dolçaina, una xaranga 
reduïda, traques, adornament de carrers i balcons, mentre 
que tot culminava la nit de Sant Josep quan es cremava la falla 

entre la bullícia de la multitud i la contemplació de les flames. 
A pesar d’això, la comissió necessitava l’ajuda voluntària del 
veïnat amb unes quotes de cinc o sis cèntims. Era l’època 
en què es va donar a les falles l’etiqueta del “pensat i fet”, si 
bé tampoc no es plantaven fruit de la improvisació brillant 
i frenètica d’una nit. El model de falla consistia en una base 
decorada amb motius ornamental on dalt s’escenificava 
amb to satíric la figuració amb ninots de qualsevol fet social 
censurable. Com va ocórrer en aquelles falles impulsades des 
del 1897 pels artesans Josep Martínez i Francesc Sambonet, 
i convertides pels veïns del carrer Major amb el de la Torreta 
en una festa popular del calendari gandià. Una situació de 
la celebració de la festa de les falles que a Gandia durarà fins 
a 1904.

Durant les primeres dècades del segle XX la transformació 
va ser més evident perquè es va dividir el treball per tal de 
planificar la festa. Ara la falla convertida en monument 
artístic, era construïda per artistes professionals, mentre 
que la comissió en gestionava el pressupost i organitzava la 
diversió en les festes. L’augment de les despeses va fer que 
la comissió abandonara la pràctica de la improvisació unes 
setmanes abans de Sant Josep. Tal com es plantejaven ara 
els assumptes de la falla, calia que l’acte de constitució se 
celebrara uns mesos abans per a tenir temps de fer l’encàrrec 
de l’obra i de cobrar quotes suficients amb què poder afrontar 
les despeses.

Quan en 1927 i 1928 a Gandia la festa s’instaura com 
una més i pròpia del calendari festiu local, gràcies a un 
nou impuls d’implantar i arrelar les falles, acompanyat del 
moviment fundacional de comissions, la comissió fallera era 
l’òrgan rector i organitzador de tota l’activitat fallera d’una 
barriada, d’un carrer o d’una plaça. Sempre es formava a 
partir d’un vertader plebiscit popular al qual es convocaven 
els veïns de la demarcació. Després de nomenar el president 
de la comissió, aquesta elaborava el pla de treball per dur-lo a 
terme durant l’any, fent reunions periòdiques que arribaven 
a ser setmanals, normalment el dissabte a la nit. Aquestes 
reunions es feien després d’un sopar “de sobaquillo”, on 
acudia cada faller amb el portaviandes o l’entrepà preparat 
de casa, que solien celebrar-se en una taverna o en un bar de 
la barriada que es convertia d’aquesta manera en el primitiu 
casal de cada comissió.

Les falles fundacionals

L’any 1927, quan es pren la decidida voluntat d’implantar la 
festa de les Falles a Gandia, el ritual de celebració a València 
es reduïa a només dos dies. Aquell any, però, serà clau per a 
l’establiment de diverses actuacions favorables a l’expansió i 
la promoció de la festa, que després es revelaran necessàries 
per a la instauració de la Setmana Fallera amb un farcit 
programa d’actes festers que tinguen prou atractiu per a 
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captivar tant els valencians com els forasters. Ara bé, per a 
aconseguir-ho era necessari abans fer realitat uns requisits 
bàsics. Una sistemàtica campanya de promoció de les falles 
com a emblema del turisme valencià, i la constitució del 
Comitè Central Faller com a organisme coordinador de 
les iniciatives de la festa i dels interessos de les comissions 
falleres de València.

Mentre açò ocorria a la capital, a Gandia, Antoni Viña 
Tarazona (Foto 490) en una reunió a Foment, amb el suport 
d’un grup d’amics, va promoure en 1928 la construcció 
d’una falla per tal de servir d’exemple a la fundació d’altres 
comissions, ja que no es conformava que aquesta falla 
quedara en un fet aïllat, sinó que el seu entusiasme faller 
aspirava a molt més: pretenia impulsar, donar organització i 
continuïtat a la festa, muntar-ne una cada any en cadascuna 
de les demarcacions falleres creades, perquè la festa fallera 
a la nostra ciutat també podia reportar beneficis econòmics 
amb el mateix atractiu turístic.

“Era un dia de felicitació dels Peps, de retrobament, de 
salutacions i de fer un cafè o una copeta entre els amics. En 
la Societat de Foment es respirava un ambient animat[...]. 
Com qui no vol la cosa, es va entaular una animada 
tertúlia sobre el tema del dia, l’auge i el ressò turístic  de 
la Festa de les Falles. Però prompte la discussió va anar 
calfant-se i derivant cap a les festes de Gandia [...]. Antoni 
Viña (Foto 490) amb l’assentiment del seu germà Josep va 
introduir una possibilitat en una pregunta: ‘Per que no fem 
que es planten falles a Gandia?’[...] La idea causa sensació, 
tots els de la tertúlia estan a favor de donar suport a les 
idees innovadores que reporten incentius de tot tipus a la 
societat [...] Per a recuperar la Festa de les Falles a Gandia 
era necessari un grup de persones amb la voluntat ferm 
d’obrir el camí a seguir[...] Enrique Melo (Foto 491) que 
acabava d’arribar al càrrec de tinent d’alcalde i president 

de la Comissió Municipal de Festes, com si es tractara 
d’una aposta, oferirà la primera aportació econòmica de 
vint-i-cinc pessetes , ràpidament sumades amb la de Josep 
Martinez Molina (Foto 493), i tots els presents es faran 
avant oferint la seua[...] Antonio Viña Tarazona seria el 
president de la Comissió de la primera falla de Gandia de 
l’Època Moderna nascuda al si de la Societat de Foment 
d’AIC” (Foto 492) . J.J. COLL Les Falles Fundacionals. 
2001. Co edició del CEIC Alfons el Vell,  la Junta Local 
Fallera de Gandia i l’Associació Cultural Premi Iaraní.

És així com les comissions van sorgir arran del moviment 
d’implantació de la festa fallera.

El moviment faller es va posar en marxa amb gran 
entusiasme per a convertir-se en una autèntica festa de tota la 
ciutat. Se’n fundaren per primera vegada quatre comissions 
que actuaren en l’exercici 1928-1929: la del carrer Major, 
presidida per Josep Martínez Molina (Foto 493); la de la 

(Foto 491) Enrique Melo Mayor. Tinent 
d’Alcalde i primer en posar diners per a la 
Falla de Foment d’AIC. Llibre Les falles 
fundacionals de Gandia. ©Col·lecció JJ.Coll

(Foto 490) Antoni Viña Tarazona. 
President de la Falla promoguda per Foment 
d’AIC ©Col·lecció JJ.Coll Fotografia inèdita

(Foto 492) Falla Fundacional 1928 promoguda per Foment AIC, obra de Regino Mas. Llibre 
Les falles fundacionals de Gandia. ©Col·lecció JJ.Coll
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plaça de Sant Josep (Raval), per Julio Sancho Morales; la 
del carrer de Canalejas (Parador de les Tartanes), per Antoni 
Mayans Mena; i la de la placeta de la Duquessa Maria 
Enríquez (Santa Clara), per Enric Espí Fuster (Foto 494). 
A totes aquestes comissions cal sumar la del passeig de les 
Germanies, que repetia per compromís exemplar del seu 
president Antoní Viña amb el moviment d’implantació 
de la festa de les Falles a Gandia. I com era lògic, també 
l’Ajuntament va fer costat a l’evidència del fenomen faller 
i decidirà aportar-hi subvencions i tota clase d’ajudes per a 
estimular la continuïtat de les falles, perquè la “típica fiesta 
valenciana de las “Fallas” merece protección, atrae muchos 
forasteros y esto beneficia a la población”.

L'any faller 1929-1930 mantindrà un grau semblant 
d’entusiasme per plantar-les, afegit ara amb el de la superació. 
Tot i que deixaren de plantar falla la comissió de la plaça de 
Sant Josep (Raval) i la del passeig de les Germanies, unes 
altres tres noves comissions es fundaren: La del Mercat, 
presidida per Josep Mascarell Esteban; la del carrer del Duc 
Carles de Borja, per Enric Bonet Mañó; i la de la plaça 
del Prado, per Vicent Salom Piera. Repetiren la del carrer 
de Canalejas (Parador), la de la plaça de Duquessa María 
Enríquez i la del carrer Major.

Els integrants d’una comissió, després que la formaven, 
s’erigien en representants del veïnat per buscar la contribució 
econòmica i la solidaritat festiva dels habitants del barri. 
Aconseguien legitimitat fallera si el veïnat hi donava suport i 
participava d’una manera directa o també indirectament en 
uns altres nivells de col·laboració. La comissió tenia quatre 
missions a cumplir: recaptar i buscar fórmules per finançar 
les despeses que produïa la festa; contractar l’artista, el poeta, 
el pirotècnic i els músics, perquè en conjunt deixaren en bon 
lloc la comissió davant la ciutadania; programar i idear actes 
per a la diversió de tot el veïnat i, finalment, relacionar-se 
com a grup humà amb la societat que la sustentava.

Tot aquest entusiasme faller dels tres primers anys 
fundacionals havia aconseguit convertir la celebració en un 
autèntic esdeveniment festiu ciutadà i comarcal. De l’atractiu 
i poder de convocatòria ja s’encarregaren de ressaltar-ho 
la premsa bo i comparant-les amb les festes a sant Borja: 
“dando la sensación de uno de los grandes días de feria”, va dir 
El Mercantil Valenciano. Però, quan finalitzà l’exercici de 
1931 moltes comissions tenien problemes de funcionalitat 
que impossibilitaren celebrar l’apuntà per dèficit econòmic i 
perquè tampoc no hi havia una suficient col·laboració veïnal 
ni de la societat. L’any faller 1930-1931 tanca una etapa. 
L’actuació censora contra la llibertat satírica, la pressió de 
la premsa conservadora i del poder fàctic que representa 
contribuïren per afegitó a disminuir la predisposició i els 
ànims d’activitat fallera. Una situació que en anys posteriors 
el món faller gandià haurà de superar amb renovades forces 
per tal de donar continuïtat a la festa de les falles a la ciutat.

Les falles de la Segona República

La proclamació de la República havia estat una festa d’alegria 
desbordant, però la polarització dels posicionaments i 
l’anticlericalisme d’alguns sectors desorientaren el panorama 
festiu, situació que es va manifestar en l’organització de la 
Fira, després d’assistir a una polémica suscitada per Andreu 
Escrivà Roger, del partit Dreta Regional Valenciana.

El Govern de la República, amb la intenció d’imprimir 
caràcter aconfesional a les reformes pertinents de la societat, 
en un decret de Presidència del 28 d’octubre de 1931, havia 
marcat en el primer punt els dies feriats, inhàbils i festius a 
efectes laborals, i també deixava a les administracions locals 
declarar-ne de propis com més els convinguera. A l’empara 
d’aquest decret, l’Ajuntament de Gandia, en la sessió del 
17 de març de 1932, alhora que aprovava el nomenament 
del jurat qualificador del concurs de falles, acordava per 
unanimitat fer bona la proposta del president de la comissió 
de Foment, Josep Rubio Galiana (Foto 24), de declarar dies 
de festa oficial a Gandia el 19 de març, el 25 de juliol i el 10 
d’octubre de cada any. L’acord equiparava al mateix nivell 
les falles, les festes populars de Santa Anna i Sant Jaume 
per als estiuejants i la Fira. Les tres dates es van elegir amb 
criteris i objectius laics, i també amb la finalitat de promoure 
l’atractiu turístic i econòmic de la ciutat.

És d’aquesta manera com el primer ajuntament republicà va 
consagrar formalment la categoria recentment adquirida per 
la festa de les falles a Gandia, i no tan sols això: les falles 
estaven considerades, segons el concepte republicà, com el 
paradigma de festes laiques i secularitzades. La implantació 
i la fundació de comissions s’havia fet amb una evident 
separació entre els estaments civil i religiós. Encara que la 
celebració es realitzava sota l’advocació de Sant Josep, era 
pura coincidència marcada per la  tradició.

(Foto 494) Enrique Espí Fuster. President 
de la Falla de la Placeta de la Duquessa Maria 
Enríquez (Santa Clara). Llibre Les falles 
fundacionals de Gandia. ©Col·lecció JJ.Coll 

(Foto 493) Josep Martínez Molina. 
President de la Falla del Carrer Major, 
(1928-29). Llibre Les falles fundacionals de 
Gandia. ©Col·lecció JJ.Coll 
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Malgrat que la decidida actuació del primer ajuntament 
republicà, en declarar dia festiu oficial el 19 de març i 
organizar la participació municipal, s’havia plasmat amb 
actitud positiva, el regidor de Festes, Josep Rubio Galiana 
(Foto 24), es va trobar amb una realitat marcada per la 
inhibició ciutadana, la desmoralització dels ànims fallers i la 
crisi social i econòmica de la ciutat, que havia fet que només 
dues comissions es mostraren actives per tal de plantar falla: 
la del carrer Major i Passeig i la del Mercat. En 1933 la 
disfunció s’agreuja com reconeix el president de la falla del 
Mercat, Enric Espí (Foto 494), en la instància presentada a 
l’Ajuntament per tal d’aconseguir una subvenció econòmica. 
L’any següent només una comissió, la del Prado, es mostrava 
activa organitzant revetles abans de l’estiu, animació per 
la qual cobraven, i així fer vàlida la dualitat, animació per 
recaptació a benefici de la falla.

Fins i tot durant els anys d’inflexió participativa de sis a dos 
comissions en 1932 i tan sols a una els anys de 1933 i 1934, 
l’afluència de visitants a Gandia, els dies de falles, continuarà 
mantenint l’interés dels forasters. És per aquest motiu que 
l’Ajuntament les havia declarat festa oficial, perquè com 
a fenomen desbordant contagiava tota la ciutadania. El 
problema de l’exigua participació fallera de tots aquests anys 
del primer trienni republicà, principalment radicava en el 
factor econòmic i en el de gestió organitzativa. Per tot això, 
no és gens destrellatat dir que el moviment faller a Gandia , 
durant la República, afrontà totes les situacions anímiques. 
De l’eufòria viscuda amb la fundació de comissions es passà al 
desànim i la desmoralització, causats per un comportament 
faller inhibitori acompanyat d’una conjuntura econòmica i 
social desfavorable a la ciutat.

El trienni 1932-1934 va ser el de les falles testimonials que es 
resistien a desaparèixer del calendari festiu de la ciutat. Però 
també uns renovats anhels fallers i uns nous plantejaments 
per impulsar la festa sobre l’esperit fundacional de les falles 
de Gandia, van conduir a fer constituir novament totes les 
comissions. En 1934 es comprovà que calia trencar amb 
l’esmorteïda situación i recuperar l’alegria de la celebració. 
D’ací i d’allà les voluntats confluïren en un esperit d’unió 
dels fallers. L’opinió a favor de la festa era clara i unànime. 
El resultat va ser la fundació, l’11 de desembre de 1934, de 
l’òrgan coordinador de les aspiracions festives del col·lectiu: 
el Comité Central Faller (Foto 495), d’una importància tan 
transcendental que les falles actuals no s’entenen sense la 
seua destacada actuació.

Igual que a València, el paper del Comitè de Gandia va ser 
decisiu en la coordinació d’activitats i també per totes les 
iniciatives innovadores que van introduir en la programació 
d’actes: presentació i elecció d’una Fallera Major entre 
les belleses de comissió (Foto 496); edició d’una revista 
oficial fallera; l’apadrinament i el bateig d’un xiquet pobre; 
l’exposició del Ninot i l’indult per votació popular; i la 
desfilada d’una cavalcada fallera.

En el bienni 1935-1936, en què les comissions falleres tenen 
un organisme propi funcionant, la ciutat va assistir a un segon 
i magnífic esclat de la festa de les falles a Gandia, que va 
superar el període fundacional. En dos anys l’activitat fallera 
aconseguí ser més solidària i estructurada i formalment 
més acceptada pel veïnat, amb uns monuments fallers que 
cada vegada tenen més qualitat, la destrucció dels quals es 
lamenta. Però el colp d’estat i la guerra civil que se’n derivà 
interromperen tot el camí faller ja realitzat. Una baixada de 
teló per força major, quan els fallers i molts ciutadans estaven 
disposats a continuar la funció. És inevitable la pregunta 
que ens ve al cap: què hauria ocorregut si la festa haguera 
evolucionat en la seua trajectòria natural?

(Foto 495) Constitució del Comitè Central Faller de Gandia. Dia 11 de desembre de 1934. 
Llibre Les falles de la República a Gandia. ©Col·lecció JJ.Coll 

(Foto 496) Presentació de les belleses falleres de comissió i de la primera fallera major de Gandia 
en el Teatre Serrano. Dempeus, de esquerra a dreta: Encarnació Serra (Falla Avda. Capità 
Galan-l’Estació); Roser Soriano (Falla Plaça de la República-Mercat); Maria Fernandez (Falla 
Plaça de Sant Josep-Raval); Blanca Pascual (Falla Carrer Major i Passeig); Rosa Timoner 
(Falla Carrer Canalejas-Parador); les xiquetes Fina Garcia, Lluïsa Ferrer i Teresa Climent. Al 
centre la fallera major Remei Chorro de la falla de la Plaça Blasco Ibáñez-Prado. Any 1935. 
Llibre Les falles de la República a Gandia ©Col·lecció JJ.Coll 
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Les falles reinventades de la postguerra

El trist parèntesi dels tres anys de confrontació civil deixarà 
Gandia sense cap celebració festiva, així com també els 
primers anys de la postguerra. Decidida per les autoritats la 
normalització de la vida ciutadana, totes les falles tornaren a 
plantar-se en 1943. En anys anteriors, en 1940, s’havia plantat 
una falla al carrer del Forn fruit de la inquietud d’uns pocs 
fallers. I en 1941 s’havia format una comissió fallera a petició 
de l’Ajuntament per a participar com a motiu de l’Exposició 
d’Art Local que patrocinava la corporació municipal. Però 
és per a l’any faller de 1942-1943 quan es reorganitza la festa 
fallera i es formen set comissions.

Les comissions falleres de Gandia, en tornar a l’activitat, 
depenien directament de l’organisme faller de la capital: 
la Junta Central Fallera de València. En la Fira de 1942 
començaren a participar activament en el programa d’actes 
sota la protecció de l’Ajuntament i la tutela directa del regidor 
de Festes i alcalde interí, Joaquim Climent (Foto 11), en 
l’anomenada Comissió Local Fallera, la qual s’encarregava 
de cumplir tant les directrius administratives mercades 
per la Junta Central com també les de supervisió i control 
de les autoritats del Govern Civil. Així les coses, el “Libro 
Oficial Fallero”, en l’apartat de falles de la província i amb 
capçalera pròpia dedicada a Gandia, va publicar els esbossos 
de les falles dels anys 1944, 1945 i 1946; en canvi, els anys 
anteriors ho va fer sense cap distinció, com uns més entre 
tots els que es van publicar. 

D’igual manera, en aquest període de postguerra de 1941 
a 1946, també publicaren els esbossos de falles de Gandia 
una gran varietat de revistes falleres de València. És el cas de 
Fuego que hi va dedicar pàgines especials amb una entrevista 
a l’alcalde, Hibernón Gregori Bañuls (Foto 66), i la relació de 
totes les falleres i presidents de comissió. 

Aquesta situació de dependència total de València durarà 
fins a la fundació de la Junta Local Fallera i la publicació 
de la seua pròpia revista oficial. A partir d’aquest moment 

deixaran radicalment de publicar-se els esbossos de falles 
de Gandia en qualsevol revista de València en assumir 
totalment el seu paper editor el Foc i Flama.

La pobresa econòmica i cultural van ser la companya 
inseparable de les falles de tots aquests anys. Era en el 
mes d’octubre, en els actes de la Fira, quan les comissions 
donaven senyals de vida i feien les presentacions de les seues 
falleres i no era fins a mesos després, al març, ben a prop de 
plantar-se les falles, que totes tornaven al Teatre Serrano a la 
presentació de la fallera major. 

Un acte ara reinventat que va substituir el sistema d’elecció 
pel de designació, però es respectà el protocol que ja s’havia 
establert. Després es feia el l’Acte d’Homenatge a la Fallera 
Major i les Belleses de les comissions falleres abans del Ball 
de Gala que es feia a Foment d’AIC (Foto 489). 

També va desaparèixer de les comissions el vocable bellesa 
perquè s’hi veien connotacions republicanes i quedà només el 
de fallera, cosa que perdurarà fins a 1956 en què va aparèixer 
la denominació de reina.

El model de falla que va predominar, va ser un dels que ja 
s’havia assajat amb èxit durant els anys de la República: 
piramidal amb eix central i superposició de tres nivells en 
altura i conformat per pedestal, cos central i ninot principal 
de coronament.Durant aquesta dècada dels anys quaranta, 
les diferents comissions falleres es caracteritzaren per posar 
valor al patrimoni festiu de Gandia que encara perdurava en 
la memòria, com era la recuperació de la tradició gandiana 
de les comparses, en crearen de noves o bé reviviren l’ànima 
d’algunes de les antigues, un aspecte de festa que perdurarà 
fins la dècada dels cinquanta

Les comparses de la comissió Falla del Mercat de 
Contrabandistes (Foto 497) i, sobretot, la Filharmònica 
Escocesa de Canya amb Tonet de Mestre director (Foto 
498), causaren un vertader impacte fester, com també les 
de la comissió Falla del Prado dels Moros Abencerrajes i la 

(Foto 497) Comparsa de bandolers i contrabandistes de la Falla del Mercat. Any 1943. Llibre 
Historia de les Falles de Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll  

(Foto 498) Comparsa de la Filharmònica Escocesa de Canya amb Tonet de Mestre director. 
Falla Mercat. Any 1944. Llibre Historia de les Falles de Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll  
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comparsa murga de Llauradors, seguint la batuta de Pasqual 
Rumbau.

El dissabte 3 d’agost de 1946, vuit comissions van participar 
en la reunió de constitució de la Junta Local Fallera, 
l’organisme rector de la festa de les falles, que havia tingut 
com a antecessor el Comité Central Faller (Foto 495), però 
que ara reinventat renaixia amb el beneplàcit del règim que 
governava Espanya. En la mateixa, acta de constitució es 
pot llegir que la seua missió era impulsar la festa, coordinar 
les activitats conjuntes de les comissions, intervenir en els 
possibles conflictes que pogueren sorgir entre les mateixes 
comissions i, sobretot, l’organització dels actes conjunts que 
se celebraven en les festes de Sant Josep i, fins i tot, fora 
d’aquestes. La conseqüència immediata de la creació de la 
Junta Local Fallera va ser l’acord pres el 30 de setembre 
de participar en la Fira amb l’organització d’una revetla, 
desfilada de comparses falleres i formació del “Tio de la 
Porra”.

Els premis a les Falles

En 1929 s’institucionalitzen els premis a través de 
l’Ajuntament i tenien dotació econòmica. Els estendards 
començaren a lliurar-se en 1935 com a record del guardó 
aconseguit.

L’èxit de la falla del 28 i l’opinió unànime que havia d’arrelar 
el costum i havia d’implantar-se la festa fallera a Gandia, farà 
que el 1929 es creen cinc comissions per plantar la seua falla 
respectiva. El moviment faller s’havia posat en marxa amb 
gran entusiasme. En aquell segon any de falles, l’Ajuntament 
acordava col·laborar i oferir, per tal de fomentar-les i estimular-
ne la continuïtat i la creació artística, dos premis en metàl·lic 
a les millors i mes enginyoses falles. D’aquesta manera ho diu 
la decisió adoptada en el primer acord municipal del 1929: 
“el Sr. Martínez Molina (Foto 493) dedicó unas palabras a 
enaltecer la típica fiesta valenciana de las Fallas, celebrando su 
institución en esta ciudad y entendiendo debe merecer protección 
de la corporación, por ser motivo de afluencia de forasteros, lo 
que forzosamente beneficia a la población, propuso la creación, 
por este año, de dos premios de doscientas pesetas y otro de cien”. 
Serà en el pressupost ordinari del 1931 quan es consignarà 
per primera vegada una partida per a premis a falles dins del 
capítol XIII. Aquesta situació es mantindrà al llarg dels anys 
fins a la constitució del Comité Central Faller el 1934 (Foto 
495), any en què l’Ajuntament, conscient de la importància 
que la festa anava adquirint any rere any, va començar a 

ajudar el pressupost de l’organització dels festejos generals, a 
petició de la institució rectora de les falles. 

Superat el parèntesi de la Guerra del 36, continuaran les 
mateixes pautes, que primer assumirà la Comissió Local 
Fallera i després, d’immediat la Junta Local Fallera, tot just 
després de quedar constituïda a l’agost de 1946.

Ben aviat els premis van ser motiu de disgust. El 1931, la 
decisió del jurat va ser reprovada en la concessió del segon i 
tercer premi. El 1936, les comissions reconvertiran les cares 
arrufades en una humorada festera d’intercanviar els premis 
atorgats pel jurat. El tercer pel segon i el tercer pel primer. El 
fet anecdòtic explica que actualment es conserva el banderí 
del tercer premi al Casal del Mercat, quan per acta del jurat 
havia guanyat el primer guardó.

És d’aquesta manera com s’establirà tot un teixit de relacions 
entre les comissions, basat en la rivalitat i la competició per 
a aconseguir el premi.

Els premis a les falles infantils

La primera falla infantil documentada a Gandia és de l’any 
1934. Van ser el xiquets de la plaça del Duc els qui es van 
encarregar de plantar-la. L’any següent, 1935, a banda de 
les falles de les comissions adultes, se’n plantaren tantes 
d’infantils que la premsa se’n va fer ressó: “Un verdadero 
plantel de falleros ha surgido: los niños de Gandia han tomado 
en serio lo de las fallas y han aparecido muchas fallas infantiles 
con gracia, valencianía y salsa fallera, algunas, con sus versos 
y hasta con su mordacidad fina e irónica”. El Comitè Faller, 
com a organisme rector amb un decidit ànim integrador 
de les falles fetes pels xiquets en la festa general fallera, va 
acordar assignar una dotació econòmica  de 30 pessetes per 
a premiar-les.

El 1936 també es plantaren moltes falletes infantils, que 
cridaren l’atenció per estar molt ben fetes. Aquell any el 
Comitè, volent que tota la xicalla participara en la festa de 
les falles, organitzà dins del programa el primer acte amb 
caràcter netament infantil i per a satisfacció de tots ells: una 
cursa de patinets.

En la postguerra, les primeres falles infantils es plantaren el 
1942, fomentades per la Congregació Mariana (Foto 340) i 
la seua emissió de ràdio “Blanco y Azul”.
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A principi de l’any 1946, dos fallers de la comissió de la Falla 
del Carrer Major i Passeig, Josep Martinez Molina (Foto 
493) i Francesc Ferrairó Mascarell, visitaren en diverses 
ocasions l’Ajuntament de Gandia amb la finalitat de crear un 
organisme de caràcter local que regira i governara la festivitat 
fallera sota l’empara municipal. Era l’alcalde accidental de la 
ciutat un gran faller, Manuel Cascales Esteve (Foto 500), 
quan s’aprovà la proposta que responia a la inquietud del 
món faller gandià. 

Els presidents

El dia 3 d’agost de 1946 es va constituir la Junta Local 
Fallera (JLF) de Gandia. La presidència va estar en mans 
de 12 persones: Ligorio Ferrer Baixauli (Foto 499), Joaquín 
Climent Blasco (Foto 11), Manuel Cascales Esteve (Foto 500), 
Vicent Gurrea Crespo (Foto 146),  Joan Ramírez Soler, Josep 
Maria Pina García (Foto 272), Bernat Bolta Aparisi, Joaquín 
Bolta Romaguera, Francesc Guillem Bernabeu, Josep 
Lloret Tarrasó (1970-1978) (Foto 504), Josep Romaguera 
Romaguera (Foto 521), Josep Lloret Tarrasó (1983-1993) i 
Tomàs Femenia de Sierra (Foto 506). 

Pasqual Molina Faus

Cinquanta anys de la Junta Local Fallera de Gandia (1946-1996)

Uns arribaren mitjançat una votació democràtica increïble 
per a l’època i altres provenien del mateix municipi: eren 
tinents d’alcalde designats en moments de crisi econòmica, 
els quals s’adaptaren en major o menor fortuna a la festa 
fallera. L’executiva de la JLF va estar composta en càrrecs 
i nombre segons les necessitats, i els seus membres foren 
elegits democràticament, tret d’alguns, com els més pròxims 
a la presidència, que eren, en ocasions, de designació 
directa. L’assemblea va estar formada quasi des de sempre 
per representants de les falles i, habitualment, hi havia tres 
representants de les comissions, un dels quals havia de ser-ne 
el president. 

Les falleres majors

A Gandia sols hi ha una fallera major i des del 1968 hi ha una 
fallera major infantil. Les falleres majors de Gandia han sigut: 
María Luisa Peiró Castillo (1947) (Foto 501), María Cristina 
Román López (1948), Amelia Romaguera Armengol (1949), 
Maruja Vidal Felis (1950), Consuelo García Adelantado 
(1951), Amparo Peret Boscá (1952), Lolita Torregrosa Borrull 
(1953), Palmira Abarca Moreno (1954), Concha Martí Lloret 
(1955), Amparo Villanueva Comas (1956), Elena Sarrió Varó 
(1957), María Teresa Almiñana Roselló (1958), María del 
Carmen Llorca García (1959), Julia Mengual Picó (1960), 
María Isabel Moratal Blanes (1961), María Dolores Cañada 
Castelló (1962), Gloria Lorente Morant (1963), María Lola 
Estruch Aparisi (1964), Geno Icardo Cots (1965), Adela 
Lorente Morant (1966), Cristina Gurrea Moreno (1967), 
Marula Olaso Mascarell i Adela Ramírez Boscá (Foto 
502) (1968), Maria Aurelia Pascual Faus i Marcela Beltrán 
Alandete (1969), María Eugenia Mascarell Tomás i Amparo 
Durá Melis (1970), Rosario Pelayo Melo i Eva María Denia 
Moreno (1971), Inés Cañada Lledó i María Costa Belenguer 
(1972), Pepa Nadal Soldevila i Mercedes Pérez Rico (1973), 
Empar Moragues Terrades i Carmen Espí Escrivá (1974), 
Francisca Clara Berto Ascó i Amparo Lloret Escrivá (1975), 

(Foto 500) Manuel Cascales Esteve. Segon 
president de la junta Local Fallera de Gandia. 
©Pedro ©Llibre del Cinquantenari de les 
Falles de Gandia (1946-1996) de Pasqual 
Molina Faus et al.

(Foto 499) Ligorio Ferrer Baixauli. Primer 
president de la Junta Local Fallera de Gandia. 
©Llibre del Cinquantenari de les Falles de 
Gandia (1946-1996) de Pasqual Molina 
Faus et al.
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Aurèlia Sorribes Escrivà i Consol Tormo Benavent (1976), 
Adela Ramírez Boscà i Lorena Castella Garcia (1977), María 
José Frasquet Todolí i Anabel Yagüe Ribes (1978), Marina 
Martinez Peiró i Rosa Maria Marco Almiñana (1979), Àurea 
Herrero de Sanfèlix i Eva Maria Navarro Bover (1980), 
Dolores Rabal Vila i Mariles Camarelles Azcón (1981), Rosa 
Kira Román Pasqual i Cristina Ferrando López (1982), Loles 
Navarro Bover i Isabela Orihuel Payá (1983), Cristina Faus 
Diego i Aida Berenguer Castella (1984), Ana Lloret Escrivà 
i Cristina Ramos Reig (1985), Inmaculada Santatecla Piquer 
i Esperanza Salvador Bertó (1986), Isabel Maria Ribes 
i Llobet i Emma Martinez Mañó (1987), Bibiana Peiró 
Bataller i Josefina Barber Moreno (1988), Isabel Avilés Ortiz 
i Marta Sanchis Gregori (1989), Cati Sellens Pascual i Mila 
Moreno Llorca (1990), Elodia Fenollar Canet i Maribel 
Femenia Viñao (1991), Marisa Enguix Ferragud i Maria 
Elena Martí Cerezo (1992), Lorena Gorrita de Zuñiga i 
Maria del Mar Cháfer Giner (1993), Gema Guerrero Boix i 
M. Carmen Garcia Vañó (1994), Lolín Pascual Hernández 
i Elena Perelló Bellver (1995), Aida Borràs Mas i María José 
Sellens Canet (1996), i Sara Molina Báez i Ainara Aparisi 
Muñoz (1997).

Les Falles de Gandia: Any rere any

En l’any 1947 es va fer la primera emissió fallera, es va editar 
el primer Foc i Flama (Foto 518), i es va decidir que les 
comissions de falla tindrien una fallera i dues dames d’honor. 
En 1948, la presentació de la fallera major va ser retransmesa 
per Radio Gandia, les assemblees en la JLF es celebraven 
en l’Ajuntament i es va editar un Foc i Flama especial per 
a commemorar les noces d’or de la que es considerava, 
aleshores, la primera falla plantada a Gandia, el 1898. Es 
va fer una exposició del ninot a l’Academia Cervantes. Es 

celebrà el bateig del xiquet “de condicion humilde” (Foto 
511),  nascut a l’hora més pròxima a les 12 de la nit del 
dia 13 de març. Es va acordar que la fallera major seria la 
padrina i el padrí, el president de la JLF. L’Ofrena (Fotos 
514-515), a la Mare de Déu del Desemparats es va celebrar 
a la Col·legiata, així com la missa de sant Josep, i també es 
celebrà la Processó a sant Josep (Fotos 517-518).

El 1949, hi va haver un “dia faller” en la Fira. Sols hi van 
haver tres falles a Gandia i la pluja va deslluir la festivitat del 
dia de Sant Josep. L’any 1950, el president, Climent Blasco, 
representant de l’Ajuntament, va proposar que es convidara 
els pobles dels districtes a participar en alguns dels festejos.  
Es lliuren dos bunyols, un d’or i un altre d’argent, a Carles 
Pomares Bernabeu i a Ligorio Ferrer Baixauli (Foto 499), 
com a guanyadors del certamen poètic. El 1951 es designa 
l’alcalde de Gandia com president honorífic de les falles. Es 
decideixen els colors de les bandes de les falleres: la fallera 
major de Gandia portarà la senyera i la senyoreta fallera de 
cadascuna de les comissions, la bandera nacional. Es premià 
amb un banderí la millor emissió fallera. Es fa el primer 
cartell anunciador de l’acte de la presentació de la fallera 
major. S’obliga que els esbossos de les falles siguen presentats 
a l’alcalde per sotmetre’ls a la censura. 

L’any 1952, es decideix que el vi d’honor després del bateig 
correrà a càrrec de la JLF, ja que fins eixe moment era la 
fallera major la qui corria amb la despesa. L’any 1953 es va fer 
la traca quilomètrica, començant a Sant Francesc de Borja i 
acabant a Calvo Sotelo. Hi va haver dotació econòmica als 
premis de les falles. En 1954 es va decidir que les comissions 
tingueren una fallera i quatre dames d’honor. Les reunions 
sopar de la JLF comencen a fer-se en els diferents barris 
fallers. Es proposa llogar els salons de Foment per al ball de 
gala i que aquest siga lliure. Es presenta el projecte de redactar 
un reglament faller i es proposa delimitar els barris fallers. 
Es convocà un certamen literari organitzat per l’Ajuntament 
amb un premi de 200 pessetes per al millor treball sobre la 
història de les Falles de Gandia. Tot el material recollit per a 
la revista Foc i Flama es va publicar, per diferents problemes, 
en el periòdic local Gandia. Voz del Distrito del dia 17 de 
març.

L’any 1955, es decideix que cadascuna de les comissions sols 
tindran un vot en les resolucions de la JLF. La cort d’honor 
de la fallera major de Gandia estarà formada per les falleres 
i dames de totes les comissions falleres. La segona part de 
la presentació serà una funció teatral. Es fa una partida 
de pilota benèfica oferida per part del Zurdo. En 1956 
es creen els següents títols de falleres de cadascuna de les 
comissions: reina de la falla, amb la banda ja acordada de 
la bandera nacional; reina del foc, amb la banda de color 
roig, i reina de la festa, amb la banda de color blau. La 
Delegació d’Indústria de València concedeix que es puguen 
il·luminar els monuments fallers els dies de Falles. Es celebrà 
un concurs de coloms i un de tir i arrossegament. 

(Foto 502) Adela Ramírez Boscà. Primera 
fallera major infantil del Cinquantenari. 
Seria, també, fallera major de Gandia l’any 
1977, circumstància única en la historia de les 
Falles a Gandia. ©Llibre del Cinquantenari 
de les Falles de Gandia (1946-1996) de 
Pasqual Molina Faus et al.

(Foto 501) Maria Luisa Peiro Castillo. 
Primera fallera major del Cinquantenari. 
©Llibre del Cinquantenari de les Falles de 
Gandia (1946-1996) de Pasqual Molina 
Faus et al.
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(Foto 505) Joaquin Vidal Signes. 
Guanyador del primer Certamen de  Poesia 
any 1969. Tornaria a guanyar la IV Edició 
de l’any (AHG, CA-3008_0011)

(Foto 504) Josep Lloret Tarrasó. President 
Junta Local Fallera de Gandia. Any 1969 
©Jesús

El 1957 es subvencionen les societats de coloms, d’escacs i 
de ciclisme pels campionats a celebrar durant la setmana 
fallera. El 1958 es va celebrar una funció pro damnificats de 
la riuada de València. L’any 1959 es nomena president de la 
JLF el primer tinent d’alcalde de l’Ajuntament i es disputà 
un partit de futbol entre els veterans del València CF i del 
Gandia CF a benefici de la Beneficència. El 1960 es juga 
el primer Campionat de Truc (Foto 530),  i s’estableix la 
censura de les emissions falleres per part de la JLF. Es premià 
la millor emissió.

L’any 1961, les emissions falleres es fan a l’Institut Laboral 
i el ninot indultat és escollit per un jurat. Es decideix que 
l’altura màxima de les falles infantils serà de tres metres. 
Es van lliurar cartes als pobles del voltant sol·licitant-los la 
participació en la Cavalcada del Ninot. El president de la 
JLF, Bernat Bolta Aparisi, presenta la dimissió per la greu 
crisi econòmica que travessava la festa fallera i per l’oblit 
municipal. En 1962, en una reunió amb l’alcalde Juan 
Lorente (Foto 81), es nomena un altre tinent d’alcalde, 
Joaquín Bolta Romaguera, com a nou president de la JLF. 
Es planta la primera falla estudiantil de les Escoles Pies.

El 1963 s’imposa a Josep Lloret Tarrasó (Foto 504) el Bunyol 
d’Or de la JLF. La falla estudiantil de les Escoles Pies fa 
la seua primera presentació al Teatre Serrano. En el fi de 
festa actua l’orquestra Tic-Tac, dirigida per Garcia Pellicer, 
"el Negre", acompanyada pel vocalista Gil Martí i el xiquet 
Pasqual Molina (Foto 503). 

En 1964 la Falla de Corea és la primera que fa una presentació 
fallera individual, al Cine Boston. Es concedeix per primera 
vedada el Premi a l’Activitat Fallera. El 1965 es celebra al 
Saló de Foment una ponència dins del IV Congres General 
Faller que tenia lloc a València. El 1966 es planta per primera 
vegada una falla dins del Dia Faller que es celebrava tots els 
anys per la Fira i Festes i es fa la primera Cavalcada, del 
Ninot, per a la qual es creen premis per a la millor carrossa 
i la millor comparsa (Foto 529). Es celebrà un concurs de 

pintura en els salons de Foment d’AIC i van visitar Gandia 
els viatgers del Vaixell Faller, que tots els anys arribava a 
València des de l’Argentina per les festes falleres.

El 1967 es creen els gesmils (Foto 520), com a recompensa de 
la JLF de Gandia. El d’Or serà imposat a l’alcalde, al president 
de la JLF i al mantenidor en l’acte de la presentació. Es fan 
les visites de cortesia de la fallera major a les falles. Es creen 
les noves comissions falleres de Benipeixcar i Crist Rei. Es 
fan les últimes emissions falleres. Hi va haver una subvenció 
de 6.000 pessetes a cada falla.  Es celebra un concurs de 
fotografia sobre temes fallers. 

L’any 1968 es nomena la primera fallera major infantil de 
Gandia (Foto 502). Es van confeccionar els uniformes fallers 
per als homes, de color negre i a imitació dels emprats a 
València. Hi ha una subvenció de 600 pessetes per a cada 
faller a càrrec de la JLF. La fallera major de Gandia i la seua 
cort d’honor participen per primera vegada en la Cavalcada 
del Regne a València. S’estableix el premi d’enginy i gràcia. Es 
decideix que les comissions falleres hauran de ser informades 
del nom de les falleres majors abans que siguen divulgats 
popularment. 

El 1969 suposa l’inici de la primera etapa de Josep Lloret 
Tarrasó (Foto 504), al capdavant de la presidència de la JLF 
de Gandia i es creen en cadascuna de les comissions falleres 
dos nous regnats: reina de l’art, amb la banda de color verd, i 
reina de la poesia, amb la banda de color groc. Cada comissió 
plantarà una falla infantil. Es crea a València una comissió 
de juntes locals falleres. Es convoca un concurs de poesia, el 
qual guanyarà Joaquín Vidal (Foto 505). L’any 1970 es creua 
una nova comissió, la de la República Argentina, i es fan 
dues seccions en les falles majors, les quals podran apuntar-
se lliurement a cadascuna d’aquestes. S’organitzà un ball 
faller a la Sala Gesmil.

El 1971 es va aprovar el primer reglament faller i Marqués 
de Campo tornà a plantar falla per una comissió formada 
per joves estudiants universitaris. A meitat de l’exercici va 
desaparèixer la comissió estudiantil de les Escoles Pies. Pep 

(Foto 503) Fi de Festa de la Presentació de la Falla Estudiantil de les Escoles Pies al Teatre 
Serrano, amb els actuants dalt de l’escenari. Presenta Ramón Sanz. Orquestra Tic-Tac dirigida 
per Garcia Pellicer “El Negre” amb el vocalista Gil Marti. Any 1963. ©ArxiuPasqualMolina
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Lloret (Foto 504), president, i Merí, delegat de Premsa i 
Propaganda, van ser nomenats regidors de l’Ajuntament de 
Gandia. Es va fer la primera presentació de la fallera major 
al Cine Paz. José Martí i Bodi fou el guanyador del III 
Certamen de Poesia.

El 1972 es celebren els 25 anys de la constitució de la Junta 
Local Fallera de Gandia i l’Ajuntament declara les Falles 
com a festes tradicionals, per la qual cosa són incloses en 
el pressupost municipal de les festes locals i deixen de rebre 
una subvenció. 

Es celebrà el primer Sopar de Germanor,  i es va anul·lar 
el vi d’honor després del bateig. Es lliura el Gesmil d’Or a 
totes les falleres majors que no el tinguen. Naix la Falla de 
l’Institut Nou. Joaquín Vidal Signes (Foto 505),   guanya el 
IV Certamen de Poesia. Es fa la primera Crida Fallera per 
part de la fallera major i l’alcalde des de l’Ajuntament. Es 
destina un despatx per a la JLF dalt del Banc Espanyol de 
Crèdit. 

L’any 1973 es decideix lliurar també el Gesmil d’Or a la 
fallera major infantil i al mantenidor de la seua presentació. 
Les Falles s’adhereixen a l’esdeveniment del quart centenari 
de la mort de sant Francesc de Borja en un acte celebrat 
al Saló de Corones del Palau Ducal. Es crea el premi a 
l’activitat fallera. Per a la banda del “Tio de la Porra” aniran 
dos membres de cadascuna de les comissions falleres i la 
resta la conformarà membres de l’executiva de la JLF. 

El 1974 les actes i les anotacions comencen a fer-se en valencià 
i retornen les emissions falleres. Es decideix avançar les dates 
de la presentació de la fallera major perquè les comissions 
puguen fer-ne, millor, les seues. Els jurats dels monuments 
fallers seran locals. Es convoca un concurs de cartells de 
Falles per a artistes joves a celebrar en Foment d’AIC. 

L’any 1975 va desaparèixer la falla estudiantil de l’Institut 
Nou. Els texts de les emissions falleres hauran d’estar 
cinc dies abans en mans del president de la JLF perquè el 
llegesca a manera de censura. Es convoca la quarta edició del 
concurs del cartell de Falles organitzat per l’Ateneu Juvenil 
de Gandia. 

El 1976 es premia per primera vegada el millor llibret de les 
falles gandianes, el que va fer Vicent Ribes per la Comissió 
de la Falla de Corea (Foto 527). Es lliurà una carta de condol 
a Carmen Polo de Franco, viuda de l’anterior cap de l’estat. 
Es lliurà una carta d’adhesió i respecte a Joan Carles I, rei 
d’Espanya. S’imposa el Gesmil d’Or a la fallera major de 
València i al president de la Junta Central Fallera de València. 
Es convoca el primer concurs regional de fotografia Premi 
Falles, patrocinat per la JLF i organitzat pel Club de Cine i 
Foto de Gandia.

El 1977 es creen les comissions de Beniopa i la de la Plaça 
El·líptica. Es creen les bases de premi del llibret que ja s’havia 

atorgat l’any anterior, es contempla que la puntuació serà de 
2/3 parts per a l’explicació de la Falla i 1/3 per a la “resta”. 
La JLF de Gandia es deslliga de la Junta Central Fallera de 
València per un conflicte entre aquella i la Falla Màrtirs de 
Gandia. Es decideix que tot el contingut literari del Foc i 
Flama serà en Valencià.

El 1978 s’aprova el nou reglament faller. Es creen noves 
comissions falleres: Benirredrà, Plaça de l’Exercit Espanyol 
i Sant Nicolau. Es decideix que el primer dia de Falles es 
farà el bateig i, després, el lliurament de premis. Es fa una 
gran mascletà el dia de Sant Josep. S’augmenta el nombre de 
premis en els monuments de totes les categories i en diverses 
activitats, com ara el llibret, cavalcada i l’activitat fallera. 
S’acorda que la bandera a utilitzar ha de ser la quadribarrada 
amb franja blava, per raons històriques. Es convoca un 
festival artístic pro Fontilles al Cine Pau.

L’any 1979, Josep Lloret Tarrasó deixa la presidència de la 
JLF després de deu anys i Josep Romaguera (Foto 521) n’és el 
nou president. Es crea la comissió de la Falla del Passeig Lluís 
Belda. La Falla de Benirredrà organitza el primer Festival 
Artístic Musical (Foto 524), el qual va guanyar la Falla de 
Corea, la qual organitzarà el festival de l’any següent. 

El dia de Sant Josep va deixar de ser festiu a Espanya. S’eliminà 
la censura prèvia de les emissions falleres. Es decideix que 
cada comissió triarà la bandera que vulga emprar als seus 
barris, però que la senyera serà la bandera oficial dels actes 
de la JLF. L’ordre de les Falles en tots els actes es decidirà 
per sorteig. La fallera major de Gandia és nomenada, també, 
reina de la Fira i Festes.

En 1980 es fa la primera exposició del ninot infantil i són 
aprovades les bases per les quals es regiran els diferents jurats 
de les falles i de les activitats falleres. Es crea una comissió 
per a la reforma del reglament formada per un representant 
de cadascuna de les Falles. La comissió infantil de la Falla 
del Prado edita un llibret infantil, per primera i única vegada 
al llarg d’este cinquantenari.

El 1981 es separa la Crida (Foto 510), de les cavalcades 
(Foto 529) i es forma la nova comissió de Benipeixcar. Les 
Falles han de triar les categories en les quals concursaran. 
Es repartiran a les comissions les actes dels jurats. La fallera 
major de Gandia és nomenada, de nou, reina de la Fira i 
Festes. 

L’any 1982 s’acorda que les Falles facen la Cavalcada de Reis. 
Es col·locaran cadires per a seguir les cavalcades i s’obligà totes 
les comissions a acudir a la Processó (Foto 517). La comissió 
per a la reforma del reglament lliura una copia a totes les 
falles una vegada acabada la seua missió. Es concedeixen els 
primers Gesmil d’Argent a dones per mèrits fallers. 

S’aprova el color morat per als faixins dels fallers acompan-
yants de les falleres de la cort d’honor de les falleres majors. 
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Un incendi en el taller de l’artista Andreu Martorell deixa 
sense monument la Comissió de Corea.

El 1983, Josep Lloret ocupa una altra vegada la presidència 
de la Junta Local Fallera. Es decideix que les falles infantils 
han d’anar en la mateixa categoria que les grans. L’assemblea 
es posà a disposició de l’Ajuntament per a tota classe 
d’ajudes per les inundacions de la Ribera. Es van aprovar, en 
distentes assemblees, tots els articles del nou reglament, els 
quals seran editats en castellà i en valencià. Es creà el càrrec 
de comptador en l’executiva de la JLF. Es demana que els 
fallers aporten material per a la confecció del llibre que es vol 
publicar sobre la història de les Falles de Gandia. 

L’any 1984 entrà en vigor el nou reglament. Les falles 
participaran en la processó de la Mare de Déu dels 
Desemparats. La plaça de les Escoles Pies planta falla i la 
comissió de l’Avinguda del Marqués de Campo la planta de 
nou amb el nom de Falla Marqués de Campo-Ferroviària. 
Els tallers dels artistes germans Colomina (Foto 533),  i el 
de Blasco pateixen incendis, que van deixar les falles d’El 
Prado, Benirredrà i Vila Nova destruïdes, i les de Sant Josep 
i Mercat, molt afectades. L’Ajuntament col·labora amb un 
milió de pessetes per als damnificats i cent mil pessetes la 
JLF. Es fa la proposta d’acreditar la propietat del Foc i Flama. 
Algunes comissions falleres exploten alguns del “xiringuitos” 
en la Fira i Festes.

El 1985 es commemora el centenari de la primera falla 
plantada a Gandia, l’infanta Elena accepta ser la padrina 
d’honor del centenari i Joaquín Ruiz Giménez és nomenat 
president de la comissió d’honor. Es creen diverses 
comissions per als actes del centenari i s’edita un butlletí 
mensual sobre l’esdeveniment. Les Falles son declarades Festa 
d’Interès Turístic Nacional. Es celebrà el primer Concurs de 
Teatre en Valencià per les falles. Es crea el primer concurs 
d’“engalanament” de carrers. Nou nom de la comissió 
ferroviària: Falla Marqués de Campo–el Perú. En crear-se el 
CEIC Alfons el Vell es demana que les Falles envien a esta 
entitat un conseller. S’instal.la un pavelló per als actes del 
centenari, que va ser enderrocat per una tempesta i, a més a 
més, un incendi va destruir el Cine Paz.

L’any 1986 van ser elegides per votació les dues falleres 
majors i es va decidir que les despeses de la vestimenta foren 
a càrrec de la JLF. Es va fer el primer concurs de maquetes 
de falles. La Falla del Carrer Major i Passeig, a causa de la 
mort de la reina de la seua falla, Mariles Camarelles Azcón, 
suspèn les activitats festives, inclòs plantar falla. El 1987 es 
donà, de nou, el vot de confiança a l’executiva per a triar les 
falleres majors. 

Les falles van descartar tornar a fer la Cavalcada de Reis. 
Es fan dues cavalcades, major i infantil, i es decideix que, 
en el futur, es deixarà un major termini entre les dues per 
a facilitar la preparació. Es decideix que a la Crida s’anara 
vestit de faller i de fallera.

L’any 1988 es consolida el Concurs de Teatre en Valencià, 
que durà el nom de Ligorio Ferrer (Foto 521). La JLF tindrà 
un representant en el Patronat de Turisme. S’inaugura la 
seu de la JLF al carrer dels Pellers. La dona que forme part 
de l’executiva haurà d’anar vestida de fallera. L’any 1979, la 
pluja va ser la protagonista dels dies fallers. Es lliurà a la 
Societat de Foment d’AIC de Gandia una carta d’agraïment 
per haver sigut durant tants anys la seu de les assemblees 
falleres. Es canten albades en la Fira de Gandia. Es pren la 
decisió d’augmentar el capítol d’assegurances de les falles i 
es comprova que el pirotècnic en té la seua. Es decideix el 
termini de quinze dies entre les dues cavalcades. Error en el 
lliurament de la millor falla infantil de Gandia: el jurat és 
enviat a avaluar una falla que no havia guanyat en la seua 
secció i, a més a més, li concedeix el guardó.

L’any 1990  es crea el Premi a la Millor Critica Local i el 
Campionat de Truc Femení. Les assegurances seran una pel 
monument i una altra per a les persones. La quarta edició del 
Concurs de Teatre Ligorio Ferrer s’obri a grups de teatre no 
fallers i es decideix que l’obra guanyadora serà representada 
en el Teatre Serrano. Este any no plantaren falla Marqués de 
Campo, Santa Anna i Benirredrà. 

El 1991 hi ha un nou reglament faller. Es creen tres 
vicepresidències: la de Relacions Públiques, la de Festes 
i l’Econòmica, a més a més dels càrrecs d’interventor i de 
delegat de Relació amb les Falles. Apareix el primer número 
de l’opuscle Pepito (Foto 520). Es celebrà un ball faller al 
Pavelló dels Esports després de la Crida. La Junta Local 
Fallera crea un grup de teatre i es celebra el primer Festival 
Musical Infantil (Foto 525). Benirredrà torna a plantar falla 
este any. S’atorguen dos premis als autors dels llibrets: els 
locals i els forans. 

S’atorga a cadascuna de les comissions 50.000 pessetes perquè 
la banda de música les acompanye a participar en la Crida. 
En les fotos que han d’aportar les reines per al Foc i Flama 
han d’anar vestides de fallera. El jurat de l’“engalanament” 
dels carrers haurà d’anar de nit per avaluar la il·luminació. La 
cinquena edició del Concurs de Teatre en Valencià Ligorio 
Ferrer està oberta a tots els grups de teatre i els tres primers 
premis seran representats  a l’escenari del Teatre Serrano.

El 1992, es crea el Premi a la Millor Portada de Llibret i es fa 
el primer cartell de Falles. En el fi de festa de la presentació 
de la fallera major infantil es representaran els cinc primer 
premis del Festival Musical Infantil. S’acorda la prohibició 
d’emmagatzemar material pirotècnic als casals fallers. 

La Falla Sagrada Família “Corea” és la primera de les falles 
gandianes a constituir-se com a associació cultural i queda 
inscrita amb el número 5.210 en el Registre d’Associacions 
de la Generalitat Valenciana en data 22 d’abril. L’any 1993, 
es fa la primera actuació del grup Teatre del Desig al Teatre 
Serrano representant “Don Juan Tenorio”.
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L’any 1994 hi ha un nou president de la Junta Local Fallera: 
Tomàs Femenia de Sierra (Foto 506), qui remodela la seua 
executiva creant diverses àrees de treball. No hi haurà fi de 
festa després de la presentació de la fallera major, en acabar 
hi haurà una recepció al món faller i un ball. Hi hagué greus 
incidents en acabar el lliurament dels premis a la plaça de la 
Constitució. 

L’any 1995 es crea la Comissió Permanent per a la Reforma 
dels Estatuts (CEPRE). Es crea una nova recompensa pera 
mèrits fallers extraordinaris: el Gesmil de Diamants, segons 
proposta de J. Antoni Valls (Foto 568), de la Falla de la 
República Argentina, i articulat de Pasqual Molina (Veure 
fitxa biogràfica), de la Falla Sagrada Família “Corea”.  Els dos 
primers fallers guardonats, Josep Lloret Tarrasó i Manuel 
Cascales Esteve. S’atorguen els primers Gesmil d’Or a dones 
per mèrits fallers: el guanya Amparo Brotons Olcina, de la 
Falla Corea. Es crea el Campionat de Bac Femení. Les reines 
falleres de les diverses comissions aniran en fotografia de 
grup en el Foc i Flama. 

El Teatre el Desig es converteix en una associació cultural. Es 
demana la col·laboració de les falles gandianes per a l’Escola 
Universitària a Gandia. S’imposen diverses sancions a fallers 
i a comissions pels incidents en el lliurament de premis de 
l’exercici faller. Totes les falles van una altra vegada en la 
categoria d’autors locals en el llibret. El Teatre Serrano tanca 
les portes al setembre, la qual cosa complicarà en el futur les 
presentacions falleres de les comissiona gandianes.

L’any 1996, una dona, Lourdes Lledó Marti, és la primera 
presidenta d’una comissió (Foto 507), la de la Falla República 
Argentina. Es crea una nova comissió fallera: Falla Roís de 
Corella. Es crea el quart dia de Falles. Es crea el Premi Iaraní 
al millor article original publicat en un llibret de falla (Pàgina 
430). S’inaugura la galeria fotogràfica de presidents i la de les 
falleres majors de Gandia. El Festival Musical Infantil es va 
celebrar al pavelló municipal.

Els actes fallers a Gandia:

La Presentació

Considerat per les falleres majors l’acte més emotiu del 
seu regnat. Al principi d’este cinquantenari se’n feien 
dues presentacions, una a la Fira, dins del dia faller que 
organitzava la JLF en la que eren presentades totes les falleres 
de les comissions, tret de la fallera major que ho era prop 
de Falles. La fotografia correspon a la primera Presentació 
feta a la Fira per la recentment creada Junta Local Fallera de 
Gandia (Foto 508). 

La primera presentació d’una fallera major fou la de M. 
Luisa Peiró Castillo (Foto 501), la qual es va celebrar al 
Teatre Serrano el dia 13 de març de 1947 i van ser-ne els 
mantenidors Bernardino Lledó Sanchis (Foto 405) i Vicente 
Gurrea Crespo (Foto 146). La presentació de la primera 

(Foto 507) Lourdes Lledó Martí. Primera 
dona presidenta d’una Comissió de Falla a 
Gandia, la de l’Avinguda de la República 
Argentina. Any 1996

(Foto 506) Tomàs Femenia de Sierra. 
Nou president de la Junta Local Fallera de 
Gandia. Nomenat el president de la Cultura 
de les Falles de Gandia. Any  1994. Llibre del 
Cinquantenari de les Falles de Gandia (1946-
1996) de Pasqual Molina Faus et Al.

(Foto 508) Presentació de les Falleres de les comissions de les falles de Gandia. Per la Fira. La 
Fallera Mjor de 1947, Maria Luisa Peió Castillo va ser presentada el 13 de març de 1947. © 
Arxiu privat de Ligorio Ferrer Berenguer

(Foto 510) La Crida. Cristina Garcia, F.M. 
2022. Des del balcó de l’Ajuntament. Abans 
la feu sa filla, Clara Tortosa, F.M.Infantil. 
Tancaria l'Alcade Prieto. ©GentedelaSafor

(Foto 509) El Pregó 2022. Des del Torrejó del 
Pi. Pregoner: José Vicens. Autor del Pregó: 
Jesús García Cànoves. ©GentedelaSafor
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fallera major infantil, Adela Ramírez Boscá (Foto 502), es feu 
al Teatre Serrano l’1 de març de 1968 i en fou el mantenidor 
el pare José Puig Miret.

El Pregó

A l’estil dels pregoners antics a Gandia, també, des d’una 
atalaia important un pregoner anuncia el començament de 
la Festa de les Falles (Foto 509), ressaltant les virtuts i el 
comboi.

Els carrers de Gandia contemplen com des de diferents 
llocs de la ciutat es formen diverses cercaviles per a acudir a 
escoltar el Prego i després amb una cercavila multitudinària 
es dirigeixin cap a la Plaça Major per a acudir a la Crida. 

La Crida

Es la manera mitjançant la qual, les màximes representants 
de les Falles, les dues falleres majors, i municipals, l’alcalde 
de la ciutat, conviden els ciutadans i els forasters a participar 
en les festes. Amb la Crida es dona oficialment l’inici de la 
Festa de les Falles (Foto 510).

algun tinent d’alcalde. Aquest tradicional acte ha sigut una 
singularitat de la JLF de Gandia que no realitzaven la resta 
de les junts locals de la Comunitat Valenciana. 

El 1947 fou el primer bateig, el d’una xiqueta, María Cristina 
Morant Mascarell, de la qual foren padrins M. Luisa Peiró 
Castillo (Foto 501) i el president de la JLF, Ligorio Ferrer 
Baixauli (Foto 511). Els primers anys l’acte era seguit per un 
vi d’honor a càrrec de la fallera major i a partir de 1952 
era la JLF la que corria amb les despeses fins que este es 
va suspendre per l’elevada quantia. Amb el pas dels anys la 
procedència social dels batejats fou distinta, fins i tot ja no 
procedien de l’antic hospital de Sant Marc, sinó de l’hospital 
comarcal Francesc de Borja, la qual cosa condicionava que 
els pares dels xiquets batejats foren de qualsevol poble de la 
Safor.

Els premis

A Gandia el primer premi que es va crear va ser el del 
monument, després fou el del ninot indultat i, des del 1968, 
el premi d’enginy i gràcia. Les falles, fins a l’any 1970, 
competien en una categoria única, a partir d’eixe exercici 
hi hagué dues categories: la primera i la segona. En 1979 
aparegué la categoria especial i des del 1966 es creà la tercera 
categoria. En cadascun dels anys, les comissions falleres 
decidien en assemblea en quina de les categories volien 
participar. 

En un principi les falles infantils podien competir en la 
categoria que volgueren, però va arribar un moment en el 
qual havien de competir, necessàriament, en la mateixa 
categoria que les falles grans. Els jurats han sigut diferents 
al llarg de la historia i tradicionalment alguns dels conceptes 
a valorar han sigut: monumentalitat, atreviment i risc, 
modelatge, pintura, texts, acabat final i el premi a l’enginy i 
gràcia, sens dubte un dels més apreciats pels fallers. La falla 

(Foto 513) Millor ninot de Falla 1949. 
Representa el Professor Cabo en un dels seus 
jocs de mans portant a Gandia l’Institut 
d'Ensenyança Mitjana.

(Foto 512) Falla de Sant Josep “Raval”. 
Primer premi de les Falles de 1947. 
©Col·lecció JJ.Coll 

(Foto 511) Bateig de Maria Cristina Morant Mascarell, primera batejada del Cinquantenari. 
Padrins Ligorio Ferrer i Maria Luisa Peiró Castillo. Dia 17 de març de 1947. ©Arxiu J.J. 
Coll.  ©Llibre del Cinquantenari de les Falles de Gandia (1946-1996) de Pasqual Molina 
Faus et al.

A Gandia la Crida es fa des del balcó principal de l’Ajunta-
ment, dirigida cap una Plaça Major plena, de gom a gom, de 
fallers i falleres, vestits amb les millors gales tradicionals, del 
veïnat i dels que des de fora arriben i s’apropen a les nostres 
festes. 

El bateig

La fallera major de Gandia apadrina el xiquet de “condició 
humil” nascut més prop de la nit del dia 12 de març. El 
padrí ha estat divers al llarg de la historia: el president de 
la Junta Local Fallera, l’alcalde de la ciutat (qui és també 
el president d’honor de la JLF) o, si aquest està absent, 
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que guanyà el primer premi de l’any 1947, fou la de Sant 
Josep “Raval” (Foto 512). El primer premi concedit a una 
falla infantil fou la de Duc Carles l’any 1948. El premi creat 
pera la Millor Falla de Totes les Categories fou per a Crist 
Rei, l’any 1968.

El premi d’enginy i gràcia fou atorgat l’any 1967 a la Falla de 
Benipeixcar i el de les falles infantils, l’any 1983, a la Falla 
Lluis Belda.

El treball dels fallers sols té com a recompensa els premis 
rebuts, la qual cosa, en ocasions, és causa de crispació 
o d’alegria quan el primer dia de festa el secretari llig 
públicament el resultat dels premis concedits

El premi al ninot indultat naix més prompte de la voluntat 
popular i de vegades ha sigut resultat d’una votació popular 
i democràtica, encara que els resultats no premiaven els 
millors ninots, sinó els de les comissions que més diners 
s’havien gastat comprant entrades de l’Exposició del Ninot, 
que s’utilitzaven com a papereta de vot. 

Després hi ha hagut jurats formats per artistes fallers i jurats 
formats per les mateixes comissions falleres. El final de tots 
aquests no ha sigut feliç. A l’espera que un dia pogueren 
ser recollits en un museu faller, alguns es guardaren en 
domicilis particulars. Hi ha l’anècdota que alguns d’ells 
foren testimonis muts de les peripècies d’una casa de moral 
dubtosa, però la major part acabaren cremant-se, uns anys 
després, davant la impossibilitat que tenien les comissions 
d’emmagatzemar-los en cap lloc. 

Durant anys se’n guardaren alguns al taller dels germans 
Colomina. J. J. Coll escrigué en el Llibre del Cinquantenari 
de la JLF de Gandia  (Molina et al., 1997) (Veure pàgina 
427) un treball magnífic per la seua meticulositat en la 
recerca històrica de tots els ninots indultats, incloent-hi el 

tema, el nom de l’artista faller que els havia modelat i fet, 
i el nom de la comissió de la falla en el monument de la 
qual estaven plantats. Un personatge popular de Gandia, el 
professor Cabo, fet per l’artista Salustiano Sáez, fou declarat 
el millor ninot l’any 1949 (Foto 513), però no es té constància 
que fora indultat del foc. 

El mateix personatge, esta vegada, fet pels germans Fontelles 
per a la Falla Calvo Sotelo, sí que va ser el primer ninot 
indultat reconegut de la ciutat de Gandia. El primer ninot 
indultat de les falles infantils fou per a la Falla Crist Rei, 
l’any 1980. 

L’Ofrena

L’Ofrena és l’acte oficial més emotiu i multitudinari dels que 
es fan en les Falles de Gandia.

Durant hores, fallers i falleres, de totes les edats, vestits 
de gala fallera fan cercavila pels carrers de Gandia, amb 
ramells i cistelles de flors a les mans, dirigint-se cap a la 
Plaça Major per a oferir-les a la seua patrona, la Verge dels 
Desemparats (Foto 514). En acabar, el tapis multicolor de les 
flors ornamenta la façana de l’Insigne Col·legiata (Foto 515). 

La Processó de Sant Josep

Tanca els actes oficials fallers. Els carrers de Gandia al 
voltant de la Parròquia del Raval veuen els fallers i falleres, 
així com a devots particulars participant en la processó, amb 
ciris a les mans, per retre homenatge al seu Sant Patró  (Foto 
517). Pel matí han acudit a l’església per assistir a missa. 
Les dues activitats religioses són presidides per les autoritats 
municipals i de la Junta Local Fallera i per les falleres majors 
de Gandia.

Escriu J.J. Coll en el llibre Les Falles Fundacionals de  Gan-
dia: “La devoció i el culte a Sant Josep és antic a Gandia 

(Foto 515) Tapis multicolor sobre la façana 
de La Seu. Llibre Historia de las Fallas de 
Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll

(Foto 517) Processo de Sant Josep. Any 1950 
©Col·lecció JJ.Coll

(Foto 514) L’Ofrena a la Verge dels 
Desemparats. Llibre Historia de las Fallas de 
Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll

(Foto 516) “El Patriarca San Joseph”. Llibre 
Les falles Fundacionals de Gandia de JJ Coll. 
©Col·lecció JJ.Coll 
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(Foto 516). Des del 1709 se celebra el novenari al sant. Diu 
un acord municipal que aquest va començar pel fet de dema-
nar la intercessió de Sant Josep contra una plaga de llagostes 
sobre l’horta de Gandia”.

El Foc i Flama 

Pasqual Molina feu un estudi de la revista anual Foc i 
Flama (Foto 518) que editava la Junta Local Fallera, el qual 
va publicar en el Llibre del Cinquantenari Falles de Gandia 
(1946-1996) (Foto 531). 

Amb gran laboriositat es van aconseguir tots els exemplars 
i de cadascun es va destacar: el títol de la revista; el nom 
del director; el format, que fou diferent en els diversos 
exercicis; la impremta; l’autor de la portada i la seua 
descripció; els rètols i els colors; el sumari, en el qual no ha 
faltat una imatge de sant Josep i una fotografia de l’alcalde; 
les fotos i els noms de les reines falleres; els components 
de les comissions; l’esbós, lema i explicació de les falles; els 
noms i càrrecs dels components de la Junta Local fallera; 
la descripció de la publicitat que acompanyava la revista; 
la descripció de la contraportada; l’import del pressupost, 
i el cost final. La revista s’enriquia amb les col·laboracions 
literàries, davant del text de les quals figurava el títol i el nom 
de l’autor (durant molts anys per estes pagines aparegueren 
articles signats per les més important plomes de la literatura 
valenciana). I també incloïa el programa oficial d’actes.

L’opuscle Pepito i la revista Falles de Gandia

A part, de la Revista Oficial de la Junta Local Fallera, Foc 
i Flama, de caràcter anual. hi van haver dues publicacions 

oficials, que eixien amb relativa periodicitat en les quals es 
contemplaven tots els esdeveniments fallers que ocorrien en 
les temporades al si de la JLF i de les comissions.

L’opuscle Pepito (Foto 520) va aparèixer l’11 de setembre de 
l’any 1990, i li deu el nom a que, poc a poc, va anar minvant 
les aspiracions de ser una publicació amb maquetació més 
pretensiosa. Va obtenir una immediata i gran popularitat 
entre el món faller gandià. Jesús Garcia Cànoves (Veure 
fitxa biogràfica) va ser el seu impulsor i director. La capçalera 
tingue una segona etapa que s’ha mantes fins els últims 
temps.

La revista Falles de Gandia (Foto 521), va voler –com deia 
Pasqual Molina Faus (Veure fitxa biogràfica) en l’editorial 
del primer número– “Convertir el Pepito en un Don José”. 
La revista aparegué el novembre de 1996 i duia en portada 
la fotografia de l’acte de presentació, al Salo de Plens de 
l’Ajuntament de Gandia, del Cinquantenari de la fundació 
de la Junta Local Fallera. En la fotografia estan Manuel 
Cascales Esteve (Foto 500), qui era l’alcalde accidental 
aleshores, l’alcaldessa, Pepa Frau (Foto 132) i el president de 

(Foto 519) Foc i Flama 1960. Considerat 
el millor de la història. © Llibre del 
Cinquantenari de les Falles de Gandia (1946-
1996) de Pasqual Molina Faus et al.

(Foto 521) Portada del primer número de la 
revista Falles de Gandia. Any 1996. Creador i 
Director: Pasqual Molina Faus

(Foto 518) Primer Foc i Flama. © Llibre del 
Cinquantenari de les Falles de Gandia (1946-
1996) de Pasqual Molina Faus et al.

(Foto 520) Portada del primer número 
de l’opuscle Pepito. Any 1990. Creador i 
Director: Jesús Garcia Cànoves

(Foto 522) El Gesmil, la recompensa de les 
Falles de Gandia: de caràcter ordinari per 
merits fallers (d'Or, d'Argent i de Coure) 
i de caràcter extraordinari, el Gesmil de 
Diamants. ©PasqualMolina

(Foto 523) Josep Romaguera Romaguera. 
President de la Junta Local Fallera de Gandia, 
(1979-1982). Gesmil de Diamants.  ©Llibre 
del Cinquantenari de les Falles de Gandia 
(1946-1996) de Pasqual Molina Faus et al.
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la Junta Local Fallera, Tomàs Femenia de Sierra (Foto 506). 
La revista tenia una publicació bimestral i tingué continuïtat 
desprès que el seu creador i director, Pasqual Molina, deixara 
el càrrec de cap de Cultura de la Junta Local Fallera de 
Gandia.

Les recompenses falleres 

La Junta Local fallera va crear l’any 1951 el Bunyol d’Or 
i el Bunyol d’Argent” per a premiar els guanyadors d’un 
certamen poètic. L’any 1967 es va crear el Gesmil com a 
distintiu i recompensa de caràcter ordinari de la JLF de 
Gandia (Foto 522). Se’n crearen tres tipus: el Gesmil d’Or, 
el Gesmil d’Argent i el Gesmil de Coure”. Des dels primers 
anys tenien dret al d’Or el president de la JLF, la fallera 
major, l’alcalde de la ciutat i el mantenidor de la presentació 
de la fallera major. Al principi sols els que exercien càrrecs en 
les executives de les seus comissions tenien la facilitat d’accés 
més directe a esta recompensa, els fallers de quota havien 
d’acumular molts anys en les seues comissions per a accedir-
hi. El Gesmil en les seues variants és una recompensa molt 
cara i, per tant, de gran estima i valoració.

L’any 1995 es va crear el Gesmil de Diamant, recompensa 
de caràcter extraordinari i de concessió exclusiva per mèrits 
fallers el tarannà de la qual ha canviat amb el pas dels 
anys. Sols havien de poder concedir-se’n dues per any i mai 
haurien de sobrepassar un nombre de faller guardonats. Els 
dos primers premis Gesmil de Diamant foren per a Manuel 
Cascales Esteve (Foto 500) i Josep Lloret Tarrasó (Foto 504). 

Les activitats falleres 

Un faller té la possibilitat de desenvolupar qualsevol activitat 
artística en la seua comissió. Pot pujar dalt d’un escenari per 

representar, recitar, cantar i ballar; escriure en el llibret fent 
prosa o poesia; construir amb les seues mans una carrossa; 
decorar a força de pinzell un escenari; donar la seua veu en 
una emissió, o engalanar de flors, llums i papers el seu carrer. 
Totes aquestes activitats, a més a més de les lúdiques, com ara 
les dels jocs del truc i del bac, formen part de la tasca fallera 
i, a Gandia, totes tenen premis de banderins i de prestigi.

El teatre va arrelar prompte en les comissions falleres (Foto 
524) i prompte adquirí el caràcter de Concurs de Teatre en 
Valencià Ligorio Ferrer, el nom del primer president de la 
JLF i autor teatral prolífic. El primer concurs de teatre es 
va celebrar l’any 1985 al Col·legi Cervantes, dins dels actes 
commemoratius del centenari de les falles gandianes i el va 
guanyar la Falla Plaça El·líptica amb l’obra Tens el cor negre, 
dirigida per Santi Gomar Deusa, amb Toni Rodríguez i 
Pura Miret destacats com millors actors.

La música i el ball van estar presents en dos grans esdeve-
niments: el Festival Artístic Musical (Foto 525) en els anys 
huitanta, on la falla guanyadora era l’encarregada d’organit-
zar el festival de l’any següent, i el Festival Musical Infan-
til (Foto 526), l’acte que es poc considerar de participació 
més multitudinària. El primer Festival Artístic Musical es 
va celebrar a la Terrassa Ducal, l’any 1979, organitzat per la 
Falla Benirredrà i va ser guanyat per la Falla Corea amb el 
número musical “El rey del pollo frito”. El primer Festival 

(Foto 524) Companya TALIA. Dempeus, d’esquerre a dreta: Alfred Margarit, Marcel.li 
Miñana, Rafael Bigné, Ligori Ferrer, Rafel Sesé, Eugeni Micó Paco Tomás i Joaquin Roig. 
Assegut: Josep Pascual, no figura el nom de cap de les tres dones . © Llibre Les falles de la 
República a Gandia de JJ. Coll.  © col·lecció JJ. Coll

(Foto 525) Festival Artístic Musical celebrat l’11 d’octubre de 1979. Organitzat per la Falla 
de Correa com a guanyadora, l’any anterior, de la primera edició del certamen. Llibre Historia 
de las Fallas de Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll

(Foto 526) Festival Musical Infantil. La Falla de Corea guanyadora de la IV Edició. Teatre 
Serrano. Peça musical: “Marionetas en la Cuerda”. Llibre Cinquantenari de les Falles de 
Gandia (1946) 1996) de Pasqual Molina et al.
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Musical Infantil es va celebrar l’any 1991, al Teatre Serrano, 
i el va guanyar la Falla Benipeixcar amb el tema “¡Cuánto te 
quiero!”, dirigit per Mari Alaya i interpretat per sis xiquets.

L’emissió fallera (Foto 407), la qual va nàixer amb la intenció 
de propagar la festa fallera als pobles de la Safor, alternà 
èpoques d’esplendor amb altres molt crítiques, fins i tot de 
suspensió pel fet d’arribar algunes a la desqualificació personal 
i a la pèrdua del respecte. Els primer anys d’emissions no hi 
havia concurs. La primera emissió que es té constància que 
obtinguera premi i banderí fou la de l’any 1960 guanyada, 
per la Falla Carrer Major i Passeig.

El llibret (Foto 528) és una altra de les manifestacions 
arrelades en les falles gandianes. Es coneixen aquestes 
publicacions des de principis del segle XX. L’any 1947 va 
haver-hi un intent d’ajuntar els materials de tots els llibres en 
una sola publicació, i així nasqué el Foc i Flama,  (Foto 518) 
però després cada comissió va sentir la necessitat de fer la 

seua pròpia publicació. El premi del millor llibret de Gandia 
fou des del principi molt valorat i durant els anys d’aquest 
cinquantenari el que més es considerava era l’explicació en 
vers de la falla. 

El premi del llibret durà el nom de Lluís Catala i el primer 
guardó seria lliurat l’any 1976 a l’escrit per Vicent Ribes 
Canet per a la Falla Sagrada Família “Corea” (Foto 527). S’hi 
afegí posteriorment el premi a la millor portada de llibret, 
que fou guanyat, l’any 1992, per la realitzada per Santi 
López per al llibret de la Falla Exèrcit Espanyol “Jardinet”. 

En l’últim any d’este període del cinquantenari aparegué 
el Premi Iaraní (Veure pàgina 432), el qual guardonava el 
millor article d’un llibret de falla, però ja en parlarem en un 
altre lloc, així com del Premi de Poesia Joan Climent, també 
creat i patrocinat per l’Associació Cultural Premi Iaraní; del 
Premi del CEIC Alfons el Vell a la Millor Qualitat Literària 
Global d’un Llibret de Falla, i de la Mostra de Llibrets de la 
Comunitat Valenciana, la qual començaria a fer-se a Gandia 
una anys després.

(Foto 530) Partida final del primer campionat de Truc que es va celebrar l’any 1960 i que va 
guanyar la Falla del Mercat. © Llibre Historia de las Fallas de Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll

(Foto 528) Portada del primer llibret publicat, 
l’any 1928, per a la Falla promoguda des de 
Foment d’AIC i que seria la Falla Passeig 
Germanies-Sant Francesc de Borja-Rausell. 
L’AUTOR FOU Joaquin Martínez Moreno 
“Jimo”. Llibre Les falles Fundacionals de 
Gandia de JJ Coll. © Col·lecció JJ. Coll

(Foto 527) Vicent Ribes Canet. Autor de 
llibret de la Comissió de la Sagrada Família 
“Corea”. Guanyador de la primera Edició del 
Premi de llibret, l’any 1976. El concurs durà 
més endavant el nom de Premi Lluis Català.  
© Llibre del Cinquantenari de les Falles de 
Gandia (1946-1996) de Pasqual Molina 
Faus et al.

(Foto 529) Cavalcada Falles 1981. Comparsa guanyadora de la Falla Plaça El·líptica. ©Llibre 
Historia de las Fallas de Gandia de Josep Lloret i JJ. Coll

Les cavalcades són una altra de les activitats que necessiten 
una gran participació dels membres de la comissió. Una de 
les activitats que més “fan falla” (Foto 529). L’elecció del 
lema marca l’inici d’un treball multidisciplinari: fusters, 
llanterners, electricistes, pintors, modistes i maquilladores, 
i al final la gran desfilada pels carres de Gandia sempre en 
diumenge. Es concedien premis a la millor cavalcada, millor 
carrossa i millor comparsa, i la primera edició fou la de 
l’any 1966, en la qual la Falla El Prado guanya en totes les 
categories. 

Anys després va començar a fer-se la cavalcada infantil, la 
qual es celebrava dues setmanes després perquè les comissions 
tingueren temps per a preparar-la. La primera edició fou 
l’any 1980 i va ser guanyada per la comissió infantil de la 
Falla Carrer Major i Passeig, que duia per lema “Els jocs a 
través de les èpoques”.
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El joc de cartes del truc té una gran participació fallera en 
totes les categories: absoluta, femenina i juvenil. Els equips 
de les comissions juguen una lliga entre ells que dura mesos 
i les grans finals solen ser un esdeveniment gran, fins i tot 
retransmès en directe per les televisions locals. L’any 1960 
guanyà el campionat de truc absolut la Falla Mercat (Foto 
530). L’any 1984 començà el juvenil i guanyà l’equip de la 
Falla Grau. I l’any 1990 començà el campionat femení, que 
fou guanyat per l’equip de la Falla El Prado.

El 1995 comença un campionat de bac femení que en la 
primera edició va guanyar la Falla Sant Nicolau “Mosquit”. 
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El sopar de germanor

Va nàixer amb la idea d’afavorir la convivència fallera després 
de la dura tasca competitiva de l’exercici faller. Els primer 
anys es celebrava immediatament després d’aquell. El primer 
es va celebrar a la Residencia Bayren de la platja de Gandia 
el dia 2 de maig de 1971. Anys després es celebrava en passar 
l’estiu i es va convertir en un dels actes més multitudinaris 
de les falles de Gandia.
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Tota celebració important mereix un moment de reflexió 
i un altre de formulació de projectes de futur. La Junta 
Local Fallera de Gandia, just en en moment gloriós dels 
seus cinquanta anys, ha volgut celebrar l’esdeveniment 
amb l’edició d’un llibre cridat a ser històric. Així, l’edició 

Tomàs Llopis i Guardiola

Llibre del cinquantenari. Falles de Gandia, 1946-1996. 
Junta Local Fallera. Gandia, 1997

(Foto 531) Portada del Llibre del cinquantenari. Falles de Gandia, 1946-1996. Editat per la 
Junta Local Fallera. Gandia, l'any 1997

d’enguany del ja tradicional Foc i flama s’acompanya del 
Llibre del cinquantenari, un luxós volum enquadernat amb 
pell i lletres d’or i editat amb un paper que per la seua qualitat 
i procedència sols permet un tiratge limitat d’exemplars.

El llibre, que ha comptat per a l’edició amb la col·laboració 
de la Diputació de València i l’Ajuntament de Gandia, no és 
només un producte bell i vistós sinó un instrument útil per a 
tota aquella persona que vulga conèixer la història del darrer 
mig segle faller gandià.

És sabut que el món tan divers de les falles té dos components 
bàsics i necessaris que garanteixen el seu bon funcionament. 
Per una banda hi ha les persones que ostenten l’honor de la 
representativitat institucional i per l’altre el treball anònim 
-o no tant- de gent que va fent el dia a dia faller. Aquest 
llibre, doncs, ha sabut recollir tots dos aspectes d’una manera 
exemplar, sense opinions ni interpretacions personals de cap 
tipus, amb la freda imparcialitat, paradoxalment emotiva, 
de les dades, i amb la tenacitat fallera d’un llarg equip 
d’investigadors que han aplicartal seu camp de treball els 
mètodes científics necessaris per al bon resultat de la recerca: 
consulta sistemàtica de les fonts, contrastació amb diversos 
documents i utilització de la memòria oral només per a la 
recollida d’anècdotes.

En aquest sentit, el llibre s’estructura en dues parts clarament 
diferenciades: una galeria fotogràfica de Presidents de la Junta 
Local Fallera i de les Falleres Majors de Gandia i la segona 
part, intitulada “Breu apunt històric”, que és una replega 
sistemàtica d’informació encapçalada per una reproducció 
de la Primera acta de la Junta Local Fallera, i que es completa 
amb les “Reflexions sobre un cinquantenari” signades per 
Josep Lloret i Tarrasó (Foto 504) i una proposta de futur 
a càrrec del President de la JLF, En Tomàs Femenia i de la 
Sierra (Foto 506). Entre un text i l’altre podem descobrir les 
dues línies de treball que honoren el llibre, els autors i, de 
retruc, els fallers: el passat i l’esdevenir de les falles.
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A partir de la idea que les falles són un reflex de la societat 
i que, per tant, es dóna una osmosi entre el món faller i les 
transformacions socials, Lloret, passa revista als precedents 
de la JLF, a la seua constitució i a les diferents etapes de la 
seua història, sense perdre de vista l’evolució de la nostra 
societat en el darrer mig segle. I al fil d’aquesta idea, l’autor 
remarca la independència de l’entitat respecte de qualsevol 
intervencionisme polític o ideològic, de la mateix manera 
que la Junta ha hagut d’evitar decantar-se, en algunes 
circumstàncies, per alguna o altra opció que no siga l’asèpsia 
total en les seues actuacions. Acaba Lloret amb un seguit de 
preguntes al voltant de la reglamentació, del gegantisme de la 
falla i la festa, de l’oxigenació de la iniciativa i la imaginació de 
les Comissions, del pes social que té actualment la institució 
fallera, de la possible ampliació de les seues activitats cap a 
temes de més calat social, etc.

Per la seua banda, Tomàs Femenia, en el text citat més 
amunt, a més de formular propòsits de modernitat diu: “Els 
fallers no sols ens dediquem ja a una exaltació continuada de 
la dona, tampoc sols a la plantà d’un monument, és a dir el 
món faller gandià no és un ‘folklorisme’. Som un col·lectiu 
amb inquietuds que es preocupa de potenciar i recordar les 
tradicions del seu poble”.

Però aquest llibre és, sobretot, el balanç dels cinquanta anys 
darrers i dedica a aquests quefer la seua part més extensa. 
A la secció “Dades del cinquantenari” pot trobar el lector 
una referència exacta del que han estat les falles gandianes 
en aquest període. De tal manera que un repàs ràpid als 
apartats que el conformen ja dóna una idea de la seua riquesa 
documental: la Junta Local Fallera, amb tots els noms i 
procedències dels qui hi han ostentat algun càrrec, a més 
dels acords de l’assemblea, les propostes i les incidències de 
cada any; les falleres majors i les infantils, de les quals podem 
saber fins i tot els vestits que portaven; una informació 
completa de la història de totes les falles, antiguitat, els seus 
presidents i les seues reines; els actes fallers, des del bateig a 
les presentacions de les falleres majors, llocs, dates, noms dels 

mantenidors i fi de festa; l’anàlisi de tots els números de la 
revista Foc i flama, des de la portada al seu contingut passant 
per la ressenya de totes les col·laboracions literàries que, per 
citar-ne algunes, van des d’algun autor anònim a altres tan 
destacables com Manuel Sanchis Guarner, Joan Valls i Jordà 
o Joan Fuster (Foto 98). Acaba el llibre amb la relació de 
totes les recompenses i els premis, en totes les modalitats 
imaginables, que s’han repartit al llarg de cinquanta anys i, 
encara, amb una dada curiosa: l’oratge que ha estat fent els 
dies de falles del darrer mig segle.

Mirat en conjunt, el Llibre del cinquantenari, al parer de qui 
signa, no és un llibre sense ànima, sinó un llibre fet amb 
passió i capaç de transmetre l’amor a les falles que senten 
els seus autors. Com diu el pròleg, és un llibre de consulta 
però també un llibre ple d’informacions que permeten 
observar els canvis de la societat a través de les dotacions 
econòmiques per a premis, dels pressupostos, dels dèficits 
o de les subvencions; dels acords, com la creació l’any 1952 
d’una comissió “per estudiar la renovació de l’acte de la 
Presentació de la fallera major atenent a l’evident esgotament 
del públic en els anys anteriors”, o aquell de l’any 1976 en 
virtut del qual el mantenidor de la Presentació de la Fallera 
Major havia de parlar “en valencià i que el públic assistent 
li guarde l’atenció i el respecte degut”; d’incidències com la 
que es va produir a l’assemblea del 17 de febrer de 1961 en 
què es va aprovar la petició d’una senyoreta americana que 
va demanar poder vestir-se de fallera en les festes, per citar 
alguna mostra de la minuciositat amb què es descriu el món 
faller gandià.

Finalment, resulta ben destacable la darrera pàgina del llibre, 
la dels agraïments, on la llarga nòmina de col·laboradors 
confirma una darrera dada que, de tan coneguda, s’oblida 
fàcilment: tot en les falles, i també la confecció d’aquesta 
obra històrica, és el resultat d’un treball col·lectiu, de la 
cohesió de molts esforços i de la dedicació generosa de moltes 
persones a la festa.



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

429

Falles

La historia dels darrers 25 anys de la Federació de Falles de 
Gandia s’escriu amb el nom de les persones rellevants.

Han exercit com a presidents: Tomàs Femenia de Sierra 
(1997-2004); Jesús Garcia Cànoves (2005-2011) (Foto 532), 
data en la qual deixa la presidència per dedicar-se a la política 
municipal i ocupa la presidència en funcions durant tres 
mesos Paco Sanchis Márquez; Josep Lloret Escrivá (2011-
2015), qui mor sobtadament, per la qual cosa Joaquín Barber 
Peiró l’ocupa, durant mes i mig, fins a les eleccions, i Telmo 

Pasqual Molina Faus

Setanta-cinc Aniversari de la Federació de Falles. 
Junta Local Fallera de Gandia. (1997-2022)

Gadea Boix (2015-2022) (Foto 532), el primer president, i 
únic fins ara, que ha sigut elegit per sufragi universal de tots 
els fallers i les falleres de Gandia.

Per reglament, el president d’honor de les Falles de Gandia 
és l’alcalde, han ocupat aquest càrrec durant aquest temps 
Pepa Frau Ribes, José Manuel Orengo Pastor, Arturo Torró 
Chisvert, Diana Morant Ripoll i José Manuel Prieto Part 
(Foto 532).

(Foto 532) Acte celebració del 75 aniversari de la fundació de la Federació de Falles- Junta Local Fallera de Gandia. Asseguts a la taula presidencial els alcaldes Frau, Orengo, Torró i Prieto, amb 
els presidents de la Federació Garcia i Gadea , la fallera major Cristina Garcia i acompanyants. Dia 17 d’octubre de 2021. ©NatxoFrances
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Així mateix, foren declarats regidors delegats de les Falles 
de Gandia: José Antonio Arjona (Foto 316), Àngels Moreno 
(Foto 314), Toni Durà (Veure fitxa biogràfica), Xavier 
Estruch (Veure fitxa biogràfica), José Maria Valdecantos, 
Joan Francesc Peris (2003-07) (Foto 131), l’alcalde Jose 
Manuel Orengo (Foto 135), qui no va voler  (2007-2011), 
Vicent Gregori (Veure fitxa biogràfica), Josep Manuel Prieto 
(Foto 143) i Nacho Arnau.

Foren les falleres majors de Gandia de l’any 1997 Sara 
Molina Báez (major) i Ainara Aparisi Muñoz (infantil); 
de l’any 1998, Inma Signes Sancho (major) i Laia Figueres 
Martí (infantil); de 1999, Cristina Escrivá Barón (major) 
i Blanca López Gavilá (infantil); del 2000, Liliana Fuster 
Moragues (major) i Maria Moragues Alandete (infantil); de 
l’any 2001, Lorena Ródenas Mayor (major) i Alba Castaño 
del Olmo (infantil); de l’any 2002, Ester Maestre Garcia 
(major) i Flavia Micó Faus (infantil), el 2003, Blanca 
Femenia Quiles (major) i Gema Moratal Bañuls (infantil); 
l’any 2004, Ana Caballero Peiró (major) i María del Cerro 
Arastey (infantil); l’any 2005, Maribel Signes Martí (major) 
i Blanca Malonda Faus (infantil); de l’any 2006, María 
Ruano Llinares (major) i Carmela Camarena Salvador 
(infantil); l’any 2007, Olga Colomer Vicedo (major) i María 
Barber Deusa; del 2008, Ángela Bataller Palmer (major) i 
Alba Garcia Lorente (infantil); del 2009, Marta Cháfer 
Giner (major) i Laura Barber Guerola (infantil); del 2010, 
Maure Albiñana Martí (major) i Mercedes Bolívar Castellà 
(infantil); l’any 2011, Marisa Tormo Carnicer (major) i Laura 
Capellino Montesinos (infantil); l’any 2012, Laura Montero 
Sancristóbal (major) i Sonia Mascarell Garcia (infantil); l’any 
2013, Liliana Requena Pellicer (major) i Ainhoa Fernández 
Trotonda (infantil); l’any 2014, Alba Gadea Boix (major) i 
Marta Morant Carbó (infantil); l’any 2015, Maria Bernabeu 
Mascarell (major) i Claudia Gasque Peiró (infantil); l’any 
2016, Raquel Díaz Camarena (major) i Lluna García 
Fernández (infantil); l’any 2017, Maragda Escrivà Noguera 
(major) i Marta Ribera Ramos (infantil); l’any 2018, Sara 
Sanvíctor Beneito (major) i Nuria Llopis Carrasco (infantil); 
l’any 2019, Laura Puig Marti (major) i Júlia Perles Moncho 
(infantil); l’any 2020-2021, Sandra Faus Palmer (major) i 
Alba Ramón Borja (infantil), i l’any 2022, Cristina García 
Lechuga (major) i Clara Tortosa García (infantil).

I, a més a més de mantenir-se totes les activitats tradicionals: 
les Presentacions, la Crida, les Cavalcades, el Bateig, el 
Lliurament de premis, l’Ofrena i la Processó en honor de 
Sant Josep es van consolidar o crear diverses activitats:

El Premi Iaraní

En els inicis dels anys noranta es podien trobar en les 
pàgines dels llibrets  de les falles gandianes poemes i articles 
de poetes i escriptors reconeguts els quals s’hi acostaven, 

probablement, a causa d’algun compromís personal adquirit 
amb algun membre de la comissió, i jo considerava important 
la presència en els llibrets d’estos representants del món de la 
cultura que fins eixe moment pareixien menysprear els fallers 
i les seues publicacions. Aquells treballs, alguns magnífics, 
passaven desapercebuts, perquè, aleshores, els llibrets tenien 
una tirada escassa (300-400 exemplars) i una difusió 
limitada (tan sols en l’àmbit de la falla i dels patrocinadors).

Sempre he considerat el llibret com la veu escrita d’una 
comissió fallera, una porta oberta a l’expressió artística, un 
testimoni fidel per a la història. És cert que el seu origen fou 
l’explicació de la falla. La sàtira, l’enginy i, sobretot, els versos 
han sigut la valoració fonamental dels premis de llibrets a 
Gandia, però en aquell moment jo ja no estava d’acord amb 
el concepte clàssic del llibret de falla de Gandia i pensava 
que ja era hora que este servira per a alguna cosa més que la 
simple explicació de la Falla, i entenia que calia aprofitar les 

(Foto 534) Disseny Escut Iaraní, 
fet pels artistes Germans Colomina. 
©ArxiuPasqualMolina

(Foto 533) Taller dels Germans Colomina

(Foto 535) La presidenta de l’Associació Cultural Premi Iaraní Impossa l’escut Iaraní al 
guanyador de la IV Edició, Josep Enric Gonga. En la foto Xavier Ródenas i "Pepito" Maso. 
©ArxiuPasqualMolina
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seues pàgines com a vehicle de divulgació de tots els vessants 
de la cultura escrits en valencià.

L’any 1995, vaig presentar a l’Assemblea General de 
l’aleshores anomenada Junta Local Fallera de Gandia el 
projecte de creació del Premi Iaraní, el qual va ser aprovat 
majoritàriament. Poc després es consensuaren i s’aprovaren 
les primeres bases. El premi fou una aposta personal i, com a 
patrocinador del guardó, em vaig comprometre a mantenir-
lo durant 10 anys i la JLF seria l’encarregada, durant eixe 
temps, de l’organització del certamen literari. La primera 
edició és celebrà l’any 1996.

Iaraní és un neologisme. Vol significar ‘la que sempre 
riu’. Anava dedicat a la meua filla Laura. El Premi Iaraní 
guardonava el millor article publicat en un llibret de falla 

de l’àmbit de les comarques centrals valencianes. La falla 
en el llibret de la qual es publicava l’article guanyador rebia 
la dotació econòmica de 1.500 euros i un banderí; l’autor 
guanyador rebia el Iaraní d’Or, un escut dissenyat pels 
germans Colomina (Fotos 533 i 534),  cisellat per Loga Or 
(Foto 540), a més a més, d’un diploma acreditatiu realitzat 
per Vicent Lorenzo (Foto 536). El premi va gaudir, des del 
primer moment d’un important suport dels mitjans de 
comunicació, que li donaren un ressò permanent.

Formaren part del successius jurats les figures més destacades 
del món de les lletres de la Safor. Puc donar testimoni de les 
seues actuacions rigoroses i professionals en el moment de 
les deliberacions, que, en ocasions, foren molt laborioses. Les 
reunions del jurat, que es celebraren en la meua caseta de la 
Marjal de Gandia, amb putxero inclòs, acabaren convertint-
se, amb el pas del temps, en un acte social i cultural de 
primera magnitud, ja que anaren afegint-s’hi els guanyadors 
i els jurats dels anys anteriors, poetes i escriptors forans, els 
mitjans de comunicació i els representants de la política 
cultural municipal. 

De les llargues sobretaules, en les quals es parlava 
fonamentalment de poesia i de literatura nasqueren, entre 
altres: l’Associació Cultural Premi Iaraní, el Premi de Poesia 
Joan Climent i el Premi a la Millor Qualitat Literària 
Global d’un Llibret de Falla que atorgaria el CEIC Alfons 
el Vell. L’acte públic del lliurament del Premi Iaraní acabà 
convertint-se un notable esdeveniment cultural a Gandia 
(Fotos 537 i 538).

En el palmarès del Premi Iaraní es barregen els noms d’autors, 
aleshores molt reconeguts, juntament als d’altres que no ho 
eren tant, però que presentaren treballs admirables.

(Foto 536) Laura Molina lliura el Diploma del Premi Iaraní, fet per l'artista Vicent Lorenzo 
al guanyador de la III Edició, Gabriel Garcia Frasquet. En la foto, a mes a mes, Miguel 
Pérez Peiró ©ArxiuPasqualMolina

(Foto 538) Gabriel Garcia Frasquet en el faristol flanquejat per Jesus García i Miquel Perez al 
costat Laura Molina i asseguts les falleres majors de l’any 2006, Maribel Signes i Laia Figueres, 
amb el president de la JLF, Tomàs Femenia i el vicepresident de Relacions Públiques, Joan Artur 
Martí. ©ArxiuPasqualMolina

(Foto 537) Acte públic del lliurament del Premi Iaraní a l’antiga seu de la JLF al carrer Pellers. 
©ArxiuPasqualMolina
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Este és el Quadre d’Honor:

1a Edició. 1996
Tomàs Llopis i Guardiola (Foto 550)
Músic pagat no fa bon so
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

2a Edició. 1997
Vicenta Llorca (Foto 332)- Joan Iborra
Dins un verger molt gran
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

3a Edició. 1998
Gabriel Garcia Frasquet (Foto 536 i 538)
Elogi immoderat de les falles gandianes
Llibret Falla Màrtirs. Gandia

4a Edició. 1999
Josep Enric Gonga (Foto 535)
Una partida ajornada
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

5a Edició. 2000
Isabel Canet Ferrer (Foto 158)
Conte de Sant Josep
Llibret Falla Beniopa. Gandia

6a Edició. 2001
Manuel López Estornell
Festes cibernètiques
Llibret Falla Alqueria Nova. Gandia

7a Edició. 2002
Nèstor Novell
Les falles, factor cultural de desenvolupament econòmic
Llibret Falla República Argentina. Gandia

8a Edició. 2003
Antonio Lloret Melis
Simfonia cremant de Gandia
Llibret Falla Alqueria Nova. Gandia

9a Edició. 2004
Francesc Palop Jonqueres
Atenció amb les Falles
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

10a Edició. 2005
Enric Ferrer Solivares (Veure fitxa biogràfica)
Elogi i elegia dels dies feliços
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

L’any 2009, el Centre d’Estudis i Investigacions Comarcals 
Alfons el Vell, va publicar dins de la seua col·lecció «Qua-
derns Comarcals» el llibre 10 anys de Premi Iaraní, el qual 
recull els articles guanyadors en les deus edicions (Foto 539). 

En el preàmbul, el professor Gil-Manuel Hernández Martí, 
del Departament de Sociologia i Antropologia Social de la 
Universitat de Valencia i, aleshores, president de l’Associació 
d’Estudis Fallers, escrivia que el Premi Iaraní es va convertir 
en el pont que va unir, fermament, els representants d’aque-
lles dos cultures, la «culta», representada pels escriptors i 
poetes, i la popular, representada per les Falles, dos mons 
que fins aquell moment s’havien mirat amb un cert recel. I 
es va aconseguir que les comissions buscaren autors impor-
tants per a presentar els seus treballs al premi. Els autors co-
neixedors del palmarès de guanyadors que anava formant-se 
ja no veien dificultat a escriure-hi.

L’Associació Cultural Premi Iaraní

Set anys després de la creació del Premi Iaraní i d’haver 
iniciat el patrocini d’altres activitats culturals relacionades 
amb el món de les Falles, es va buscar que estes tingueren un 
marc adequat i entitat pròpia, per la qual cosa es va convertir 
en una associació cultural, amb uns fins determinats i amb 
la intenció de treballar per la cultura valenciana a traves de la 
seua llengua i de la seua festa més representativa. 

El nom seria el d’Associació Cultural Premi Iaraní. Els 
seus estatuts van ser aprovats i l’Associació va ser inscrita, 
amb el número 11909 de la Secció Primera, en el Registre 

(Foto 540) Escut Iaraní, cisellat per Loga Or. 
©ArxiuPasqualMolina

(Foto 539) Portada llibre 10 anys de Premi 
Iaraní. Edició del CEIC Alfons el Vell dintre 
de la Col·lecció Quaderns Comarcals amb el 
nº 21. ©SergiEscrivà

Anagrama de la Associació Cultural Premi Iaraní 
©ErretepéEstudideCreació
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d’Associacions de la Conselleria de Justícia i Administracions 
Publiques de la Generalitat Valenciana, el dia 27 de novembre 
de 2001. També va ser inscrita l’Associació, després d’un 
decret d’alcaldia que aprovava la sol·licitud que havíem fet, 
en el Registre Municipal d’Associacions de l’Ajuntament de 
Gandia, amb el número 296, el dia 8 de gener de l’any 2002. 
Les dos inscripcions, la del Registre de la Generalitat i la del 
Ajuntament de Gandia foren pioneres a la nostra ciutat.

Els objectius de l’Associació Cultural Premi Iaraní, els quals 
foren declarats en les dos instàncies, eren la promoció i el 
patrocini de la literatura i publicacions en llengua valenciana 
sobre la festa de les Falles i la promoció, i el patrocini de les 
activitats culturals relacionades amb la festa de les Falles.

L’Associació Premi Iaraní va coeditar, l’any 2001, amb 
la Junta Local Fallera de Gandia i el Centre d’Estudis 
Comarcals Alfons el Vell, el llibre de Josep Joan Coll Fornés 
Les falles fundacionals de Gandia (Foto 541).

L’Associació Premi Iaraní va coeditar, l’any 2002, amb 
la Junta Local Fallera de Gandia i el Centre d’Estudis 
Comarcals Alfons el Vell, el llibre 10 bones peces, de teatre 
valencià contemporani (Foto 541), en el qual deu autors: Carles 
Alberola, Chema Cardeña, Juli Disla, Roberto Garcia, Josep 
E. Gonga, Juan Luis Mira, Joan Muñoz, Patricia Pardo, 
Ximo Vidal i Paco Zarzoso, publicaren deu obres de teatre 
inèdites, en valencià, perquè els grups teatrals de les falles 
que participaven en el Concurs de Teatre en Valencià Ligorio 
Ferrer tingueren obres originals que pogueren representar.

L’any 2003, el Iaraní, amb la Junta Local Fallera i el CEIC 
Alfons el Vell, coeditaren el llibre de Josep Joan Coll Fornés 
Les Falles de la República a Gandia (Foto 541).  L’any 2005, 
coeditaren el llibre de poesia de Joan Climent Poemes a 
l’alegria.

L’any 2004, també mitjançant la coedició habitual, es va 
publicar l’edició facsímil de la revista Foc i Flama (Foto 541), 
considerada aleshores com la millor de totes les publicades 
des que començà a editar-se, l’any 1947, quan es va crear la 
Junta Local Fallera de Gandia. Així mateix, es publicà en 
coedició el llibre de Josep Enric Gonga El teatre a la Safor 
(1939-2000) (Foto 545), un meticulós treball de recerca de 
tota la activitat teatral desenvolupada en eixe període a la 
comarca.

Les tres entitats, l’any 2006, tornaren a col·laborar amb el 
llibre de Toni Colomina Subiela La conservació del ninot 
indultat (Foto 544).

Quan al novembre de l’any 2001 Joan Climent va ser 
nomenat per l’Ajuntament fill adoptiu de Gandia (ell havia 
nascut a Montixelvo), l’Associació Cultural Premi Iaraní va 
proposar a l’Assemblea General de la Junta Local Fallera la 
creació d’un premi a la poesia que anava publicada en els 

llibrets de Falles. Esta aprovà per unanimitat la proposta i 
així es va establir el Premi de Poesia Joan Climent (Veure 
pàgina 434), les bases del qual foren creades a la Marjal, 
per un grup d’escriptors i de poetes, en la reunió dels quals 
participà, personalment, Joan Climent (Foto 542).

L’última de les coedicions entre les tres entitats, Iaraní, 
CEIC i Junta, es va fer l’any 2008, fou el llibre Ignasi Moreno 
Ferrer: música i falles (Foto 545), obra de Joan Josep Reig 
Fuster. Recollia en la primera part un pròleg escrit per Jesús 
Garcia Cànoves (Veure fitxa biogràfica); una biografia molt 
completa, escrita per Pasqual Molina (Veure fitxa biogràfica), 
i la valoració acadèmica de l’obra musical, per Vicent Simó 

(Foto 541) Portades de les diverses publicacions fruit de la tasca coeditorial de l’Associació 
Cultural “Premi Iaraní”, de la Junta Local Fallera de Gandia i el Centre d’Estudis i 
Investigacions Comarcals Alfons el Vell. ©SergiEscrivà

(Foto 542) Caseta de Pasqual Molina en la Marjal de Gandia. Un dels dies en els quals es 
crearen les Bases del Premi de Poesia “Joan Climent”. Ell mateix participa en l’elaboració. 
L’acompanyen en la fotografia, Vicenta Llorca, secretaria, i Sara Molina membre de 
l’Associació Cultural “Premi Iaraní”. ©ArxiuPasqualMolina



434

Montaner. En la segona part, es recollien les obres de 
tarannà faller del mestre Moreno entre les quals figuraven  
nou himnes dedicats a tantes altres falles de Gandia. 

Durant molts anys l’Associació Cultural Premi Iaraní va 
publicar els treballs guardonats en el Concurs de Narrativa 
Infantil Vicent Ribes, que, coordinat per Vicenta Llorca i 
Mariví Ribes, organitzava la Comissió de la Falla Barriada 
Sagrada Família “Corea” (Foto 543).

L’Associació Cultural Premi Iaraní també col·laborà, 
puntualment, en l’edició de la Revista d’Estudis Fallers (Foto 
546) de l’Associació d’Estudis Fallers de Valencia (ADEF)
i en les converses Les Falles, a la Nau que organitza esta 
societat, tots els anys, a la seu de la Universitat de València 
al carrer de la Nau. 

La ja denominada Federació de Falles. Junta Local Fallera 
de Gandia, junt amb el CEIC Alfons el Vell, edità el 2014 
el llibre d’Antoni Colomina Subiela El taller dels germans 
Colomina i les falles de Gandia (1982-2005) (Foto 547), 
que, segons escriu l’autor, «recull la trajectòria professional 
i la seua historia que, al coincidir amb els anys de màxim 
desenvolupament i magnificència de les Falles a Gandia, 
serveix per a donar compte dels esdeveniments més destacats 
del món faller gandià». 

El Premi de Poesia Joan Climent

El Premi de Poesia Joan Climent de Gandia guardona el text 
o conjunt de texts poètics publicats en un llibret de falla. 
Inicialment tingué caràcter local, després es va estendre a les 
comarques centrals valencianes i va estar inclòs en els Premis 
de les Lletres Falleres de la Comunitat Valenciana.

El Premi de Poesia Joan Climent fou creat per l’Associació 
Cultural Premi Iaraní de Gandia l’any 2001, la qual el 
patrocina. Fou instaurat com a adhesió al nomenament del 
poeta com a Fill Adoptiu de Gandia.

(Foto 544) Portada del llibre La conservació 
del ninot indultat de Toni Colomina 
Subiela, coeditat per l’AC Premi Iaraní, 
la JLF de Gandia i el CEIC Alfons el Vell. 
©SergiEscrivà

(Foto 547) Portada del llibre El taller desl 
Germans Colomina i les falles de Gandia 
(1982-2005. ©ArxiuPasqualMolina 
©SergiEscrivà

(Foto 543) Portada del llibre Olor d’Infància 
que recull els treballs guanyadors del V Edició 
del Concurs de Narrativa Infantil “Vicent 
Ribes” que organitzava la Falla de la Sagrada 
Família “Corea” i que publicava l’Associació 
Cultural “Premi Iaraní”. ©SergiEscrivà

(Foto 546) Portada de la Revista de l’ADEF, 
publicada a febrer de 2003. Nº 8 dedicada al 
centenari del naixement d’Enric Soler i Godes, 
qui fou el seu primer president. La revista era 
un recull de quaderns dedicats a l’estudi i la 
investigació social de la Festa. ©SergiEscrivà

(Foto 545) D’altres portades fruit de la tasca coeditorial de l’Associació Cultural “Premi 
Iaraní”, de la Junta Local Fallera de Gandia i el Centre d’Estudis i Investigacions Comarcals 
Alfons el Vell. ©SergiEscrivà

Anagrama del Premi de Poesia Joan Climent 
©ErretepéEstudideCreació
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Hi ha un compromís de fer-ho durant 20 anys. L’organització 
del premi li fou confiada a l’anomenada, aleshores, Junta 
Local Fallera de Gandia a partir de l’any 2009, quan 
l’Associació Cultural Premi Iaraní i l’actual Federació de 
Falles. Junta Local Fallera de Gandia signaren un conveni 
de col·laboració mitjançant el qual l’associació cultural 
cedia a l’entitat fallera tots els drets de l’organització del 
premi: convocatòria, bases, selecció dels jurats, veredicte, 
comunicació a la premsa i cerimònia de concessió, 
mentrestant ella mantenia el compromís de patrocini.

L’Associació lliura un premi en metàl·lic de 1.000 euros a la 
comissió de la falla en el llibret de la qual s’haja publicat el 
text o conjunt de texts guanyadors. Des del 2016 el premi 
es reparteix en quatre dotacions econòmiques: dos més 
importants per a la comissió i per al poeta guanyador i dos 
més en concepte d’accèssits per a una altra comissió i el seu 
poeta guanyador.

L’Associació lliura al poeta guardonat el trofeu Joan Climent, 
una  estatueta de bronze, segons disseny de Raül Todolí, 
realitzada per Bronzes Jordà (Foto 549). Este és el seu Quadre d’Honor:

1a Edició. 2002
Tomàs Llopis i Guardiola (Foto 550)
Poemari a les reines
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

2a Edició. 2003
Josep Piera (Foto 99)
Hivern a la Drova (pressentiment de la festa)
Llibret Falla Plaça Escoles Pies. Gandia

3a Edició. 2004
Maria Josep Escrivà (Foto 159)
Paisatges de ciutat en primavera
Llibret Falla Plaça Escoles Pies. Gandia

4a Edició. 2005
Josep Lluís Roig
La festa i el temps
Llibret Falla Plaça Prado. Gandia

5a Edició. 2006
Àngels Gregori
Com un coet em cou la vida...
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

6a Edició. 2007
Vicenta Llorca (Foto 332)
Ferit de mort
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

7a Edició. 2008
José Vicente Sala
Ritme efímer
Llibret Falla Plaça Prado. Gandia

(Foto 550) Tomàs Llopis i Guardiola, 
guanyador de la I Edició del Premi Iaraní i 
guanyador de la I Edició del Premi de Poesia 
“Joan Climent”.

(Foto 549) Trofeu “Joan Climent”. Disseny de 
Raül Todolí d’Erretepé Estudi de Creació, qui 
feu el logotip del Premi. Esculpit per Arturo 
Fenollera del departament artístic de Bronzes 
Jordá.

(Foto 548) Joan Climent durant l’acte en el qual va ser nomenant Fill Adoptiu de Gandia.
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8a Edició. 2009
Manel Marí
Ofrena laica
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia. 

9a Edició. 2010
Antoni Colomina Subiela
Fam... set
Llibret Falla Carrer Major i Passeig. Gandia

10a Edició. 2011
Àngels Gregori
Benvinguda
Llibret Falla Plaça Prado. Gandia

11a Edició. 2012
Irene Verdú
El rescat
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

12a Edició. 2013
Joan Mahiques
Joc
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

13a Edició. 2014
Vinyet Panyella
Cerimonial de falles
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

14a Edició. 2015
Eva Denia
De la foscor a la llum
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

15a Edició. 2016
Guanyadora:
Pura Maria Garcia
L’obsolescència d’un bes
Llibret Falla Plaça El·líptica. Gandia

Finalista/2on Premi/Accèsit:
Rosa Roig
Ball coral.
Llibret Falla Sagrada Família “Corea”. Gandia

16a Edició. 2017
Guanyador:
Enric Pellicer
El laberint de tu
Llibret Falla S. Nicolau “Mosquit”. Grau de Gandia

Finalista/2on Premi/Accèssit:
Abel Dávila Sabina
Acotxada a la mà
Llibret Falla S. Nicolau “Mosquit”. Grau de Gandia

17a Edició. 2018
Guanyador:
Gràcia Jiménez Tirado (Foto 551)
Cançó de la dona que mai va escriure cap poema
Llibret Falla Sagrada Familia “Corea”. Gandia

Finalista/2on Premi/Accèssit:
Teresa Broseta
L’Acusada
Llibret Falla Sagrada Familia “Corea”. Gandia

18a Edició. 2019
Guanyador:
Pere Huerta (Foto 313)
Hores de flama nova. 
Llibret Falla Plaça El·líptica. Gandia

Finalista/2on Premi/Accèssit:
José Manuel Prieto (Foto 532)
Luxúria de la geografia d’afectes
Llibret Falla Roís de Corella. Gandia

19a Edició. 2020
Guanyadora:
Alba Fluixà (Foto 552)
Antítesi.
Llibret Falla S. Nicolau “Mosquit”. Grau de Gandia

Finalista/2on Premi/Accèssit:
Vicent Lloret
La tendra calor d’aquell devessall
Llibret Falla S. Nicolau “Mosquit”. Grau de Gandia

(Foto 552) Alba Fluixà. Guanyadora de la 
XIX Edició del Premi de Poesia Joan Climent. 
Any 2020. ©AmparoM.Alandete

(Foto 551) Gracia Gomez Tirado. Guan-
yadora de la XVII Edició del Premi de Poesia 
Joan Climent. Any 2018. ©AmparoM.
Alandete
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20ª Edició. 2022

Guanyador:
Abel Dávila Sabina
Creixem com a onades de gel. 
Llibret Falla S. Nicolau “Mosquit”. Grau de Gandia.

Finalista/2on Premi/Accèssit:
José Manuel Prieto Part (Foto 532)
El màgic deliri de trobar-te.
Llibret Falla Plaça Prado. Gandia.

Després de la pausa obligada per la pandèmia en les falles 
de l’any 2021, amb la celebració de la 20 Edició, celebrada 
l’any 2022, l’Associació Cultural Premi Iaraní va donar per 
finalitzat el seu compromís de patrocinar el Premi de Poesia 
Joan Climent durant 20 edicions.

El testimoni del premi ha sigut recollit per la Societat de 
Foment d’Agricultura, Industria i Comerç de Gandia, com a 
una de les activitats que inclou en la celebració del Centenari 
de la seua fundació.

El premi del CEIC Alfons el Vell a la Millor Qualitat 
Literaria Global d’un llibret de falla

A finals dels anys noranta, era el director del Centre d’Estudis 
i d’Investigacions Comarcals Alfons el Vell el professor 
Gabriel Garcia Frasquet (Fotos 536, 538) i, aleshores, ell 
tenia la inquietud que el Centre establirà contacte amb 
l’àmplia xarxa social de la ciutat de Gandia, perquè ja tenia 
un reconeixement seriós de la seua tasca d’actuació en les 
importants àrees del coneixement. Aleshores, jo era conseller 
del CEIC i, coneixent la meua implicació en el món de la 
festa, em va proposar la creació d’un premi que guardonara 
algun dels aspectes dels llibrets de falla de la comarca. Jo li 
vaig proposar que el premi guardonara la qualitat literària 
global dels llibrets, els quals, a pesar de la recent instauració 
del Premi Iaraní, encara estaven sota el pes fonamentalista 
de considerar el llibret de falla com a la simple explicació de 
la falla, feta, habitualment, en vers.

Es convocà el premi al qual aspiraren tots els llibrets de les 
falles gandianes d’aquell any. El 1999. El jurat el formàrem 
Gabriel Garcia Frasquet, el poeta Joan Climent (Fotos 160, 
542, 548) i jo mateix. Ens reunírem una nit a la seu que, 
aleshores, tenia la Junta Local Fallera al carrer dels Pellers 
i atorgarem el primer guardó del CEIC Alfons el Vell a la 
qualitat literària global del llibret de la  omissió de la Falla 
del Carrer Major i Passeig.

Aquella nit, signada l’acta de concessió del guardó, Garcia 
Frasquet i Climent es felicitaven per l’alta qualitat literària 
que havien comprovat en un gran nombre de llibrets 
gandians, però Climent es va penedir que no es podia dir 
el mateix de la qualitat des versos que allí es publicaven. 

Eixe comentari seria el que anys després, quan Climent fou 
nomenat fill adoptiu de Gandia, em va moure a la creació 
del Premi de Poesia Joan Climent (Veure pàgina 434).

El Premi s’ha atorgat tots els anys fallers. Durant els 
primers anys no hi havia bases, la qual cosa desconcertava 
les comissions falleres, tan habituades que tots els guardons 
fallers en tingueren. L’any 2013 el CEIC Alfons el Vell va 
publicar unes dades orientatives que el jurat consideraria per 
a concedir el guardó. El jurat ha estat format sempre per 
tres membres destacats del món de les lletres de la comarca, 
sempre escollit pel Centre, la decisió del qual ha sigut 
inapel·lable. Encara que la major part de les edicions ha sigut 
guanyat pel llibret de la comissió de la Falla de la Sagrada 
Família “Corea”, els diversos jurats han adjuntat al veredicte 
consideracions particulars sobre la qualitat d’altres llibrets 
que optaven al premi.

La convocatòria i la concessió del Premi, a pesar de la pausa 
obligada de l’any 2021, s'ha continuat fent, este 2022. 

La Mostra de llibrets a Gandia

El llibret és una activitat obligatòria per a tota comissió de 
falla o de foguera. Esdevindrà la seua memòria escrita.

Hi ha diverses maneres d’elaborar-lo. Abans, freqüentment, 
era l’obra solitària d’un faller aficionat que n’havia d’afrontar, 
any rere any, la confecció. El tedi o la reiteració entrebancaven 
el seu futur.

Però el llibret pot ser una mampresa apassionant. Requerix 
il·lusió en la idea i comboi en l’elaboració. La idea, per a 
il·lusionar, necessita un permanent esperit de renovació. 
L’elaboració, per a acomboiar, necessita un grup de persones 
predisposades i un projecte.

Tots havíem escoltat que en tal població es feien bons llibrets. 
Que una determinada comissió, d’un determinat indret, 
publicava tots els anys un llibret extraordinari. Teníem en la 
ment els noms de les poblacions i el de les comissions, però 
mai no havíem tingut a la mà els seus llibrets. En general, 
ixen massa tard de la impremta, tenen una tirada limitada 
i una escassa difusió fora del barri o del poble on s’editen.

Així, sols excepcionalment havíem gaudit d’alguna d’eixes 
joies editorials, de la vàlua literària i poètica del seu contingut 
i, cada dia més, de la gran qualitat artística del continent. Són 
llibrets que estimulen l’emulació; llibrets suggeridors d’idees 
noves i de nous conceptes; llibrets que inciten a marcar més 
altes fites als nostres.

Els primers anys del premi de la Generalitat Valenciana a 
la promoció de l’ús del valència en els llibrets de Falla, en 
els actes de lliurament que es celebrava al saló d’actes de la 
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Conselleria d’Educació, els vint o trenta llibrets guanyadors 
estaven exposats en una taula a la dreta de l’escenari. 
Aleshores, tenies la possibilitat de veure’ls, de consultar-los, 
d’admirar-los. Com a delegat del llibret de Corea de Gandia 
he anat tots els anys a rebre nostre premi (quasi sempre entre 
els deu primers) i tenia il·lusió d’acudir-hi i veure que feien 
els altres.

Un any ja no hi estaven. No hi ha estat més. Em vaig 
disgustar molt. Ningú en donà mai una explicació. Les 
males llengües deien que així s’evitaven problemes i protestes 
quan les falles comprovaven que la llista dels premis i que 
l’ordre dels premis deixaven en prou mal lloc el jurat d’aquell 
any. Arribà a comentar-se que algun dels més importants 
premis d’una edició va ser per a un llibret escrit, la major 
part, en castellà. 

Des de l’Associació Cultural Premi Iaraní de Gandia, que té 
com uns dels seus objectius la promoció i el patrocini de les 
publicacions en llengua valenciana al voltant de la festa de 
les Falles, consideràvem una bona idea la realització d’una 
mostra dels llibrets perquè tothom poguera conèixer-los. 
Sobretot els llibrets més considerats de les comissions més 
conegudes. Pensàvem que la mostra ajudaria a trobar nous 
camins als autors anònims dels llibrets de les comissions 
modestes. Facilitaria l’intercanvi d’idees entre les més 
consagrades. Crearia nous espais, marcaria tendències i, al 
remat, guanyaria la nostra cultura popular.

Era el nostre interès que la mostra es celebrara a Gandia, 
perquè a Gandia ens hem guanyat la fama de ser un dels llocs 
on millor llibrets es fan  de tota la Comunitat Valenciana. 
Bona part dels nostres llibrets han estat en els deu primers 
llocs dels premis de la Conselleria d’Educació per a la 
promoció de l’Ús del Valencia. El Llibret de la Comissió de 
la Sagrada Família “Corea” de l’any 2006 (Foto 553) guanya 

el primer premi del concurs, quan concursaven els llibrets de 
tot el territori faller de la Comunitat Valenciana i el Llibret 
de la Comissió de la Falla de Sant Nicolau “Mosquit” del 
2019 (Foto 554) guanyà el primer premi  de l’edició d’eixe 
any.

Com a president de l’Associació Cultural Premi Iaraní 
(Veure pàgina 432), promotora del projecte, em vaig reunir, 
el 2005, amb les entitats que considerava imprescindibles 
per a l’èxit de la mostra. En primer, lloc amb l’Associació 
d’Estudis Faller, de la qual soc també membre. L’ADEF, 
aleshores, tenia sobre la taula l’esborrany d’un projecte per 
a realitzar una Fira del Llibre Faller i de la Festa (Fogueres, 
Moros i Cristians, Carnestoltes, indumentària, antropologia, 
etnografia, folklore...), en el qual estarien implicades no 
sols les associacions culturals menudes, sinó les editorials, 
institucions i associacions amb un fons temàtic ampli. Es 
tractava d’un projecte a llarg termini que suposava una 
gran mampresa organitzativa i econòmica. Aleshores jo els 
vaig proposar la celebració d’una mostra, exclusivament 
de llibrets de falla, i els vaig demanar la seua ajuda. Vaig 
rebre tota la col·laboració. L’ADEF seria una de les entitats 
organitzadores.

La Mostra, com a activat fallera que anava a ser, necessitava 
el suport organitzatiu de la institució fallera oficial de 
la població on anava a celebrar-se. Així, em vaig dirigir a 
la Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia. La 
meua entranyable relació amb el seu president, Jesús Garcia 
Cànoves (Foto 563), amb el qual havíem treballat tant 
en projectes culturals fallers, i l’esperit de col·laboració 
permanent entre les dos institucions (Premi Joan Climent, 
Premi Iaraní, coedicions de llibres), facilitaren l’entesa. Ells 
serien els amfitrions i coorganitzarien la Mostra.

(Foto 554) Portada Llibret de la Falla Sant 
Nicolau "Mosquit" de l'any 2019. Primer 
Premi de la Conselleria d'Educació de la 
Generalitat Valenciana 

(Foto 553) Portada Llibret de la Falla de 
la Sagrada Família “Corea” de l’any 2006. 
Primer Premi de la Conselleria d'Educació de 
la Generalitat Valenciana. ©SergiEscrivà

(Foto 555) Llibret de la Falla de la Sagrada Família “Corea” en les mans de les falleres majors 
de Valencia de l’any 2006, Lucia Gil Raga i Nuria Llopis Borrego en el moment de lliurar el 
guardó del primer Premi de la Generalitat Valenciana a la Reina de la Falla de la Sagrada 
Família “Corea” senyoreta Verónica Sabater Martinez. © Conselleria d’Educació. Generalitat 
Valenciana
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Falles

Com que el Museu Faller de Gandia estava en construcció, 
la Comissió de  Cultura de l’Ajuntament de Gandia donà 
a la Mostra, per majoria absoluta, suport institucional i 
econòmic. L’Àrea de Cultura i Festes va reservar a disposició 
de la Mostra totes les dependències de la Casa de Cultura 
del Marqués de González de Quirós (el primer any) i les de 
la Biblioteca Central a l’antic Convent de Sant Roc (en la 
segona Mostra).

També vaig presentar el projecte al Centre d’Estudis i 
Investigacions Comarcals Alfons el Vell de Gandia (del qual 
era conseller executiu), la reconeguda institució cultural que 
s’ocupa de totes les àrees del coneixement, que havia publicat, 
aleshores, en els seus 29 anys d’història més de dos-cents 
llibres i organitzat més de vuit-cents actes. La institució va 
ajudar en l’apropament del món de les falles i el de la cultura 
de Gandia i de la comarca de la Safor, i pareixia lògica la 
demanda de la seu col·laboració en la Mostra.

A totes aquestes institucions vaig lliurar l’esborrany del 
projecte d’organització de la I Mostra de Llibrets de Falla 
de la Comunitat Valenciana, al qual donaren el vistiplau 
desprès de la introducció d’algunes lleugeres modificacions.

En el text inicial del projecte la Mostra de Llibret de Falles de 
la Comunitat Valenciana es concebia com un aplec temàtic 
monogràfic on s’exhibirien els millors llibrets de les falles 
o de les fogueres de la Comunitat Valenciana en qualsevol 
suport (escrit, sonor, audiovisual o informàtic). La Mostra 
permetria conèixer, anualment, el moment editorial, temàtic 
i estètic del llibret de falla.

La Mostra tindria com a objectius exposar, intercanviar i 
vendre els llibrets que participen en la Mostra. Fomentar 
l’activitat cultural de les comissions i les associacions falleres. 
Faria arribar a la societat valenciana les iniciatives culturals 

i l’activitat editorial dutes a terme per les comissions i 
associacions falleres. Constituiria un punt de trobada i 
d’intercanvi d’experiències editorials de les comissions i 
associacions falleres de totes les comarques.

Els primers anys, la participació en la Mostra fou mitjançant 
invitació prèvia. Participaren en la Mostra els llibrets 
seleccionats en l’àmbit de la Comunitat Valenciana les 
comissions del quals van ser convidades a participar pel 
prestigi guanyat en els darrers anys en l’edició dels seus 
llibrets. Totes van estar representades pels seus delegats de 
Llibret. Però van tindre accés lliure a les sales d’exposició i 
de presentació els delegats o representants de llibret de les 
comissions falleres de l’àmbit de la Comunitat Valenciana 
interessades a acudir-hi com a visitants. Així mateix, el 
públic, faller o no, podia visitar la Mostra durant el període 
d’exposició dels llibrets. L’activitat principal de la Mostra 
era que els delegats dels llibrets participants atengueren 
els delegats visitants per respondre a les seues qüestions i 
mostraren les característiques editorials dels seus llibrets. 
Podent intercanviar-los o vendre’ls.

Durant les primeres edicions les comissions feren 
micropresentacions dels seus llibrets en una sala destinada 
a esta finalitat. Disposaren d’un temps de cinc minuts 
i empraren tot tipus d’eines audiovisuals. Hi hagué 
conferències i una taula redona al voltant de la Mostra.

La primera edició es va celebrar a la Casa de Cultura del 
Marqués de González de Quirós, el dissabte 25 de febrer 
de 2006. Foren convidades a participar-hi, directament, 
les comissions falleres i de fogueres elegides a criteri dels 
organitzadors. Es tractava de començar. Provar. Amb la 
vista posada en el fet que la possibilitat de participar-hi fora 
general. Hi hagué una matinal on es celebrà l’exposició 
«professional» i es van fer presentacions individualitzades 

(Foto 556) Equip Editorial del Llibret de la Falla Sagrada Família “Corea” de Gandia, format 
per Pasqual Molina i Vicenta Llorca, editors; Laura Molina i Manolo Boronat com a delegats 
de llibret i Paco Bonet com a responsable de l’àrea publicitària. ©AmparoM.Alandete

(Foto 557) Equip Editorial del Llibret de la Falla Sant Nicolau “Mosquit 2019, format  
d’esquerre a dreta per: Hugo Salvador Frasquet,  Angela Moreno Llorca, Teo Brunet Ferrandiz,  
Merce Valls Campos i Antonio Bermejo Garcia.
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de llibrets fallers, les quals mantingueren plena la sala de 
conferencies. De vesprada i durant l’endemà els llibres foren 
exposats al públic en general.

La II Mostra va fer-se a la Biblioteca Central situada a l’antic 
Convent de Sant Roc de Gandia (Foto 558). El mes de febrer 
de 2007. L’exposició dels llibrets es va fer al claustre (Foto 
559)  i les presentacions individuals, al saló d’actes.

La jornada va cloure’s amb una taula rodona sobre les 
diferents concepcions dels llibrets de falla (Foto 560). La 
coordinà Josep Lloret Escrivà i hi participaren: Jesús Català, 
per la Falla Na Jordana de València; José Manuel Rubio, 
de la Falla La Malva d’Alzira; Josep Lluís Fitó, per la Falla 
República Argentina de Xàtiva; Pasqual Molina, per la 
Falla Corea de Gandia, i Jesús Peris, per la Falla Ripalda-
Beneficència de València. 

Este format, amb l’exposició pública, les presentacions 
individualitzades i la taula rodona o la conferencia final, és 
el que s’ha mantingut fins ara.

La III Mostra ja es va celebrar en, l’aleshores, acabat d’estrenat 
Museu Faller de Gandia. S’utilitzaren la sala de conferències 
i una sala d’exposicions. En esta edició hi hagueren dos 
sessions. La primera va ser matinal, amb l‘exposició habitual 
dels llibrets, les micropresentacions i una conferència sobre 
la repercussió que sobre els llibrets de falla tenen l’ISBN, 
el depòsit legal i els drets d’autor, a càrrec de Javier Piñol, 
tècnic del Registre de la Propietat Intel·lectual de la Direcció 
General de la Província de València. A la vesprada es van 
fer la presentació de les revistes especialitzades falleres i, a 
més a més, la taula redona “Noves tendències gràfiques i 
estètiques en els llibrets de falla”, en la qual van participar: 
Javier Alborch i Jordi Garcia Polop, de la Falla de Corea de 
Gandia; Maria José del Olmo, de la Falla Roís de Corella de 

Gandia; Fernando Morales, de la Falla Corona de València, 
i Guillem Alborch, dissenyador gràfic de la revista Cendra.

En la IV Mostra celebràrem el dos-cents aniversari del 
naixement de Bernat i Baldoví i dedicàrem la taula redona 
final als autors de llibrets actuals. Jesús Peris, professor de 
Literatura de la Universitat de València moderà els cinc autors 
ponents, els més reconeguts i guardonats de la Comunitat 
Valenciana: Salvador Bolufer, de Pego; Josep Enric Gonga 
(Veure fitxa biogràfica), de Gandia; Jesús Garcia, de Gandia; 
Toni Martínez Izquierdo, d’Alzira, i Josep Martínez, de 
València, contaren i debateren experiències i propostes en 
una taula dinàmica i amena en la qual destacà, sobretot, 
l’humor d’estos autors, l’autèntica essència de la nostra festa.

La V Mostra es celebrà el 22 de maig de 2010 (Foto 561), 
emmarcada en la primera edició de la Fira de la Festa Fallera 
(Favila). La taula redona va estar dedicada al llibret infantil, 
als autors, a l’explicació de la falla infantil, les experiències 
locals, les propostes didàctiques i a les iniciatives culturals. 
Moderats per Josep Lloret, vicepresident de l’Àrea de Cultura 
de la Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia, hi 
van participar: Sebas Marín, de la Falla Borrull - Túria de 
València; José Manuel Rubio, de la Falla La Malva d’Alzira; 
Jesús Moragues (Veure fitxa biogràfica), de la Falla Vila Nova 
de Gandia, i Eduard Montoro, de la Falla Corea de Gandia.

La VI Mostra va recuperar el format anterior i es va tornar 
a fer en solitari. El dissabte dia 7 de maig de 2011. Al saló 
d’actes del Museu Faller, reconvertit en sala d’exposició i 
sala de conferències. La VI Mostra tenia per lema “El llibret 
de falla: mirant cap al futur”. El programa recuperava les 
exposicions de llibrets de forma individualitzada. Foren 
convidades les falles guardonades amb els primers premis 
de la Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana 
i algunes altres que representaven comarques destacades de 
la Comunitat Valenciana. La Mostra va ser inaugurada per 
l’alcalde de la l’Ajuntament de Gandia, José Manuel Orengo 
(Foto 135), i per Josep Lloret Escrivà (Foto 562), qui estrenava 
el càrrec de president de la Federació de Falles. Junta Local 
Fallera de Gandia. 

Moderades per Maria Josep del Olmo, de la Federació de 
Falles. Junta Local Fallera de Gandia, estes comissions i 
estes persones feren la presentació dels seus llibrets: Falla 
Plaça de La Malva d’Alzira, José Manuel Rubio; Falla Penya 
El Mocador de Sagunt, Hugo Morte; Falla J.A.-Puríssima 
-Major, de l’Eliana, José Mateu; Falla Borrull–Socors de 
València, Sebas Marín; Falla República Argentina de Xàtiva, 
Josep Lluís Fitó; Falla Rambleta i Adjacents de Catarroja, 
Miguel Bonilla; Falla Portal de la Valldigna de Tavernes de 
la Valldigna, Sylvia Andrés; Falla Sagrada Família “Corea” 
de Gandia, Quique Montoro Alfaro; Falla Barri la Vila de 
Borriana, Julian Arribas; Falla Arrancapins de València, Gil-
Manuel Hernàndez i Martí, i Falla Sant Roc de Torrent, 
Emilio José García González.

(Foto 559) Altra imatge de la II Mostra de 
Llibrets.

(Foto 558) Foto participants i assistents s 
la II Mostra de Llibrets de la Comunitat 
Valenciana celebrada en el claustre de l’antic 
Convent de Sant Roc de Gandia.
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El matí va acabar amb una conferència magistral: “El llibre 
electrònic: una aposta de futur del llibret de falles”, impartida 
per Josep Gregori Soler, director d’Innovació d’Edicions 
Bromera, i per Gonçal López-Pampló Rius, professor de la 
Universitat de València. La conferència va despertar un gran 
interés entre els assistents que ompliren la sala i feren gran 
quantitat de preguntes en el torn.

La VII Edició es va celebrar el dissabte 5 de maig de 2012. 
En la primera part del matinal, set associacions foren 
convidades a fer una exposició individual sobre la tasca que 
desenvolupen al voltant del llibret. Els ponents disposaren 
de cinc minuts per a la presentació i de dos minuts més per 
a respondre preguntes de la sala). La taula d’exposicions 
fou moderada per Maria Josep del Olmo, vicepresidenta 
de Cultura de la Federació de Falles. Junta Local Fallera 
Gandia, i hi participaren les comissions i els ponents 
següents: Falla Caputxins d’Alzira, Enrique Pellicer; Falla 
El Canet de Cullera, Juan Gabriel Figueres; Falla Sant 
Roc de Torrent, Emilio José García González; Falla Plaça 
de Jesús de València, Juanjo Medina i Ester Arroyo; Falla 
Juan Ramón Jiménez de Xàtiva, Rafa Tortosa; Falla Vila 
Nova de Gandia, Fermí Romaguera, i Falla Castellfabib 
de València, María Miralles. Posteriorment es van fer tres 
xerrades moderades per Pasqual Molina, de l’Associació 
d’Estudis Fallers: “Depòsit legal del llibret de falla: Nova 
normativa”, per Antonio Herrero, tècnic en Gestió Cultural 
de la Secció de Biblioteques de l’Ajuntament de València; 
“Eines col·laboratives en línia útils per al llibret de falla”, 
per Xavier Serra Escrich, de la Plataforma Malalt de Falles, 
i “Pensat i Fet: Festa i cultura en les Falles” per Josep Lluís 
Marín, de l’Associació d’Estudis Fallers, i per Alfonso 
Moreira, de Faximil Edicions Digitals.

La VIII Mostra es va celebrar el dissabte 4 de maig de 2013. 
La Mostra tenia un lema: “Els premis de llibrets” i en la 
primera part es va celebrar un simposi: “Els premis de llibrets: 
Barems en les diferents juntes locals”, en el qual els ponents, 
representants de les diverses juntes locals falleres, disposaren 
de cinc minuts per a la presentació dels seus barems locals 
d’avaluació i de dos minuts més per a respondre preguntes de 
la sala. El simposi va ser coordinat per Maria José del Olmo, 
de la Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia i hi 
participaren els representants de les següents juntes locals 
falleres: Telmo Gadea (Foto 564), de la Federació de Falles. 
Junta Local Fallera de Gandia; Águeda Martí, de la Junta 
Local Fallera de Xàtiva; Toni Goig Riera, de la Junta Local 
Fallera d’Alzira; Nathalie Martín, de la Junta Local Fallera 
de Sagunt; Miquel Àngel Gascon, de la Junta Local Fallera 
de Torrent, i David Ferrer, de la Junta Local Fallera de 
Cullera.

En la segona part de la Mostra es va celebrar la taula redona 
“La Plataforma de les Lletres Falleres. Presentació i balanç 
del primer any de caminar junts”. La taula fou coordinada 
per Joan Castelló Lli, de l’Associació d’Estudis Fallers, i 

hi participaren les següents persones en representació dels 
diversos premis literaris fallers:  Maria José del Olmo, del 
Premi Ajuntament Benirredrà al millor article de llibret; 
Ivan Esbri, del Premi Soler i Godes de l’Associació d’Estudis 
Fallers al millor article d’un llibret de falla de la comarca de 
l’Horta; Vicenta Llorca (Foto 332), del Premi de Poesia Joan 
Climent de Gandia, de l’Associació Cultural Premi Iaraní i 
la Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia; José 
Manuel Rubio, del Premi Malva Alzira de poesia satírica, 
de la Falla La Malva d’Alzira; Hugo Morte, dels premis 
Mocador i Emili Llueca d’assaig sobre Falles i cultura popular 
Valenciana, de la Falla El Mocador de Sagunt; Sebas Marín, 
del Premi Mestre Ortifus de portada i coherència temàtica, 
de la Falla Borull–Socors de València, i Xavi Serra del Premi 
# PLF, de la Plataforma Malalt de Falles.

La IX Edició de la Mostra es va celebrar el dissabte dia 10 
de maig de 2014 amb el lema: “L’autoedició del llibret de 
falles”. En la primera part, Maria José del Olmo coordinà 
la presentació individual del seu llibret de les comissions 
falleres Falla Barri Sant Francesc d’Oliva (Enric Escrivà), 
Falla Castellfabib de València, (José Francisco Carsí), Falla 
Cervantes de Paiporta, (Verónica March), Falla Corea de 
Gandia (Miguel Alborch) i Falla Vila Nova de Gandia 
(Fermí Romaguera).

En la segona part hi va haver una xarrada, “Llibret de 
Falla. Explicació i relació de la Festa”, sobre l’exposició 
feta al Centre del Carme a Valencia i la possibilitat que 
siga itinerant, a càrrec de Josep Lluís Marín, comissari de 
l’exposició, de l’Associació d’Estudis Fallers, i de Vicent 
Satorres, subdirector general de Política Lingüística de la 
Conselleria d’Educació, Cultura i Esport de la Generalitat 
Valenciana.

Després es celebrà el simposi “Autoedició del llibret de falla”. 
Els ponents foren representants de tres empreses valencianes 

(Foto 558) Taula Redona celebrada en el saló d’actes de l’antic Convent de Sant Roc de Gandia 
i en la que podem veure d’esquerra a dreta: Josep Lluís Fitó, Jesús Peris, José Manuel Rubio, 
Jesus Català, Pasqual Molina i Josep Lloret Escrivà
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dedicades a l’autoedició i ens parlaren sobre les possibilitats a 
l’hora de fer un llibret de falla. En fou el coordinador Pasqual 
Molina (Veure fitxa biogràfica), de l’Associació d’Estudis 
Fallers. Hi participaren: Miquel Platero, dissenyador gràfic 
de Yogur de Fresa; José Tena, del departament de disseny de 
Panal Fallero, i Raül Todolí (Veure fitxa biogràfica), creatiu 
gràfic d’Erretepé. Estudi de Creació.

La X Edició es va celebrar el dissabte dia 9 de maig de 2015. 
Maria Josep del Olmo, de la Federació de Falles. Junta Local 
Fallera Gandia va moderar, una altra vegada, la presentació 
individual dels llibrets de cinc comissions de Falla: Falla 
Port de Silla (Ivan Serrador Ferrer), Foguera Sèneca– 
Autobusos d’Alacant (Josep Amand Tomàs), Falla Ripalda–
Beneficència–Sant Ramon de València (Julia Navarro Coll), 
Falla L’Alquerieta i Museu Faller de Gandia (Pere Huerta 
Gonzàlez) (Foto 313) i Falla Raval de Sant Agustí de Cullera 
(Salvador Tortajada).

La taula redona duia per títol “El finançament del llibret: 
present i futur” i hi van participar un representant del 
finançament clàssic del llibret per a conéixer el suport 
econòmic actual, un economista i delegat de llibret de 
falla que ens va explicar la temàtica del crowdfunding, i 
dos comissions falleres que ja han fet micromecenatge i ens 
explicaren la seua experiència. Estos foren: Miquel Àngel 
Martínez Tortosa, de la Falla La Malva d’Alzira; Salvador 
Pérez Camarena, de la Falla Vila-nova de Gandia; Adolfo 
Terrasa, de la Falla Plaça d’Hondures de València, i Carles 
Soler, de les Falles Populars i Combatives. Fou el coordinador 
de la taula, Pasqual Molina, de l’Associació d’Estudis Fallers.

L’onzena edició es va celebrar el dissabte dia 7 de maig de 2016. 
Maria José del Olmo, de la Federació de Falles- Junta Local 
Fallera Gandia, va moderar la presentació individualitzada 
del llibret de les següents comissions falleres: Falla Plaça de 

Cervantes de Paiporta (Verònica March), Falla Sant Josep 
“Raval” de Gandia (Elena Martí), Falla Sant Vicent de 
Paül–Diputada Clara Campoamor de València (J. Miguel 
Godoy), Falla Blocs Platja de València (Javier Greses) i Falla 
Eduardo Merello del Port de Sagunt (Francesc Arnau).

Després del descans, Rafa Tortosa, de la Falla Juan Ramón 
Jimenez de Xàtiva, feu la presentació del Premi Climent 
Mata a la millor maquetació i disseny d’un llibret de falla, 
el qual havia sigut instaurat l’any 2015 per la Junta Local 
Fallera de Xàtiva. Premi inclòs en els Premis de les Lletres 
Falleres.

La taula redona fou “Disseny d’autor en el llibret”. El ponents 
foren dos presidents de falla que han apostat fermament per la 
introducció del disseny d’autor en el territori del seus llibrets, 
i dos dissenyadors de reconegut prestigi que s’endinsaren en 
el, per a ells, desconegut món del llibret de falla. Ens parlaren 
d’experiències i de resultats. Fou el coordinador Pasqual 
Molina, de l’Associació d’Estudis Fallers. I els participants, 
Miguel Ángel Pérez Olmos, president de la Falla Mossén 
Sorell–Corona de València; Ibán Ramón, dissenyador del 
llibret de la Falla Mossén Sorell–Corona de València; Carlos 
Royal, president Falla Ripalda–Beneficència–Sant Ramon 
de València, i Roberto Heredia, dissenyador del llibret de la 
Falla Ripalda–Beneficència–Sant Ramon de València.

La dotzena edició es va celebrar el dia 6 de maig de 2017. Jordi 
Garcia Miragall, de la Federació de Falles. Junta Local Fallera 
Gandia, fou el moderador, esta vegada, de les presentacions 
individuals dels llibrets de les falles Sant Nicolau “Mosquit” 
del Grau de Gandia (Teo Brunet), Na Jordana de València 
(Vicent Borrego), Plaça del Forn d’Alzira (Jorge Gimeno), 
Juan Ramón Jiménez de Xàtiva (Rafa Tortosa), Sant Valerià 
i adjacents de Torrent (Aitor Sánchez) i Poble de Silla (Adrià 
Forner).

La taula redona, coordinada per Pasqual Molina, de 
l’Associació d’Estudis Fallers, duia per títol “Escriptors” i 
els ponents foren tres reconeguts i guardonats escriptors i 
poetes, que parlaren i reflexionaren sobre les col·laboracions 
dels escriptors valencians en les publicacions de les Falles, en 
el moment d’haver sigut declarades patrimoni  immaterial 
de la humanitat: Josep Piera (Beniopa-Gandia) (Foto 99), 
premi Carles Riba de Poesia, Andròmina i Josep Pla de 
Prosa; Teresa Broseta (València), Premi de Novel·la Alfons 
el Magnànim 2016, i Tomàs Llopis Guardiola (Foto 550). 
(Beniarbeig), Premi Octubre de Novel·la 2012.

La tretzena edició es celebrà el dia 5 de maig de 2018. 
Òscar Morant, secretari general de la Federació de Falles. 
Junta Local Fallera de Gandia, va moderar las presentacions 
individualitzades que feren la Falla Portal de la Valldigna 
de Tavernes de la Valldigna (Gemma Altur), la Falla Na 
Jordana de València (Vicent Borrego), la Falla Plaça del 
Forn d’Alzira (Jorge Gimeno), la Falla Sagrada Família 

(Foto 560) Assistents a la V Mostra celebrada al Museu Faller de Gandia l’any 2010.
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“Corea” de Gandia (Lolín Serralta), la Falla Reis Catòlics de 
Silla (Begoña Garrido Picher) i la Falla del Port de Cullera 
(Estefania Català).

La taula redona “Dones i llibrets”, coordinada per Pasqual 
Molina, va ser moderada per la filòloga Veronica Pérez Lloret. 
Les ponents, tres dones provinents del territori editorial dels 
llibrets i de les publicacions sobre la festa de les Falles, ens 
parlaren de la seua experiència, avaluaren el present de la 
dona en este àmbit faller i ens plantejaren perspectives de 
futur. Foren Vicenta Llorca (Gandia) (Foto 332), Lorena 
Sendra (Sueca) i Alba Fluixà (Alzira) (Foto 552).

La catorzena edició es va celebrar el dia 4 de maig de 2019. 
El moderador de les presentacions dels llibrets seleccionats 
fou Jordi Garcia Miragall, de la Federació de Falles. Junta 
Local Fallera Gandia, i foren els de les comissions: Falla 
Sant Nicolau “Mosquit” del Grau de Gandia (Mercé Valls), 
Falla Avinguda de Selgas i Planas Tovar de Xàtiva, (José 
Luis Lagardera), Falla Plaça La Malva d’Alzira (José Manuel 
Rubio), Falla El Mocador de Sagunt (Rosa Benet), Falla 
Barri Sant Francesc d’Oliva (Enric Escriva) i Falla Marqués 
de Montortal–Berní i Català de València (Xavi Bea).

La taula redona: “Llibret i plataformes digitals”, coordinada 
per Pasqual Molina, fou moderada per Iván Esbrí, els 
dos de l’Associació d’Estudis Fallers. Els ponents, experts 
en la tecnologia i amb experiència en l’ús, parlaren de les 
vies d’accés, llocs en Internet, cost, legalitat i, també, dels 
recursos per a difondre i dinamitzar els llibrets en les xarxes 
socials. Avaluaren el present i ens plantejaren perspectives de 
futur Juan Gabriel Figueres, de la Falla El Canet de Cullera, 
i Miquel Platero, de l’empresa Yogur de Fresa.

La mostra programada per a celebrar-la el dia 9 de maig 
de 2020 i que hauria sigut la de la quinzena edició, es va 
suspendre a causa de la crisi de la pandèmia global.

La Mostra del 2021 tampoc es va poder fer com sempre, 
però no volguérem deixar passar un any més i, almenys, 
celebràrem una taula redona virtual. 

Des de l’Associació d’Estudis Fallers i la Federació de Falles. 
Junta Local Fallera de Gandia es va lliurar una convocatòria 
a tots els correus electrònics de les comissions falleres, de les 
fogueres i de les gaiates que tenim recollides en la base de 
dades de la Mostra amb este text:

Estimades, benvolguts: l’Associació d’Estudis Fallers i 
la Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia, 
donada la impossibilitat, per segon any consecutiu, 
de celebrar presencialment la Mostra de Llibrets de la 

Comunitat Valenciana, estem treballant en l’organització 
de la taula redona que ocupava la segona part de la 
jornada i amb la qual es tancava la mostra anual que 
celebràvem en el Museu Faller de Gandia, perquè es puga 
celebrar de manera virtual.

Enguany, volem compartir amb vosaltres que l’esperit de 
la Mostra està intacte i que, tot i els moments complicats 
i d’ incertesa que vivim, pensem que se’ns presenta una 
oportunitat per a fer allò que la voracitat del dia a dia de 
la festa no ens permet: fer balanç del camí recorregut pels 
llibrets, avaluar reflexivament quin és el moment actual, 
on estem, com hem arribat ací i com pensem que hauria 
de ser el futur.

Es va celebrar el dia 20 de maig de 2021. A les 19.30 hores. 
Aleshores, els dos presidents, en de l’Associació d’Estudis 
Fallers, Ricard Catalá, i Telmo Gadea (Foto 564), de la 
Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia, saludaren 
els ponents i els internautes participants, i donaren pas al 
moderador, Josep Lluís Marín, qui va reflexionar sobre el 
perquè de la taula i la seua intenció de voler fer una parada 
a mitjan camí per a avaluar quina ha sigut l’evolució del 
llibret de falla, quin és el seu moment actual i com es veu 
el seu futur. Presentà cadascun dels ponents: Teo Brunet, 
de la Falla Sant Nicolau “Mosquit” del Grau de Gandia; 
Rosa Benet, de la Falla El Mocador de Sagunt; Jesús Peris, 
de la Falla Ripalda–Beneficència–Sant Ramon de València, 
i Vicent Moreno, cap del Servici de Promoció del Valencià 
(1989-2012) i subdirector general del Llibre, Arxius i 
Biblioteques (2018-2021). Cadascun d’ells feu l’exposició de 
l’experiència personal i la visió de futur del llibret de falla.

La XVI Edició de la Mostra es va celebrar al Museu Faller el 
dissabte dia 30 d’abril de l’any 2022 sota el lema: “30 anys 
de concurs de llibrets: renovar-se o morir?”

Considerant que des de feia 30 anys la Generalitat Valenciana 
havia atorgat ajudes a les comissions de falla en formats 
diferents, uns premis oficiosos que concitaven l’interés 
de les comissions i que, sens dubte, havien contribuït a 
configurar els llibrets contemporanis es va creure què, tres 
dècades després era hora de fer-ne balanç i d'avaluar si el 
sistema actual dona resposta a l'evolució experimentada pels 
llibrets de falla i atenia la seua consideració com un producte 
editorial que aplega valors creatius i patrimonials diversos.

Fou la moderadora de la taula Elena Moncho Palacio de 
Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia. I actuaren 
com a ponents, Josep Lluis Marin, de l’Associació d’Estudis 
Fallers i Tomàs Palomares de la Falla Reis Catòlics de Silla.
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Al final de cadascun dels capítols del Llibre del cinquantenari 
de la Junta Local Fallera, jo escrivia, amb intenció de desig, 
sobre un futur esperançador de les Falles a Gandia. En tots 
els capítols escrivia al final: «Cap al centenari!».

Hem celebrat, ara, el 75 aniversari de la que hui s’anomena 
la Federació de Falles de Gandia. Han passat 25 anys des 
d’aleshores i, des de la distancia, observe amb orgull que 
les falles gandianes han continuat la seua ascendència 
progressiva en la celebració dels actes oficials tradicionals, 
a més a més, de les noves activitats de les quals els he donat 
referència detallada.

Pasqual Molina Faus

Cap al Centenari

Tota l’estructura de la tasca fallera l’han suportada les 
successives executives, al capdavant de les quals han estat 
els tres presidents de la Federació de Falles, qui, a més, 
han més ocuparen una de les tasques més fosques i de més 
responsabilitat: foren secretaris generals 

Un d’ells, Josep Lloret Escrivà, va morir, sobtadament, molt 
jove, i els altres dos, Jesús Garcia Cànoves i Telmo Gadea 
Boix, són la historia viva de les Falles de Gandia, les quals 
avancen, amb pas ferm... Cap al centenari! 

(Foto 562) Josep Lloret Escrivà. President de la Federació de 
Falles. Junta Local Fallera de Gandia. ©SalvaGregori

(Foto 563) Jesús Garcia Cànoves. President de la Federació 
de Falles. Junta Local Fallera de Gandia. ©SalvaGregori

(Foto 564) Telmo Gadea Boix. President de la Federació de 
Falles. Junta Local Fallera de Gandia. ©SalvaGregori
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En les darreres línies d’este text que clou el 75 aniversari de la 
Federació de Falles. Junta Local Fallera de Gandia destaque 

(Foto 566) Elena Moncho Palacio (Foto 568) Josep Antoni Valls Català 
©SalvaGregori

(Foto 565) Oscar Morant Martínez (Foto 567) Francisco Martínez Chover 
©SalvaGregori

les persones que millor representen el passat consolidat, el 
present vigorós i el futur esperançador de la Festa.
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L’organització de la Festa de les Falles en el temps (grup, 
comissió, comitè, associació, JLF i FdF)

L’origen de les falles serà sempre un tema polèmic, “més agre 
que un codony” com diu Enric Soler i Godes (Foto 456)
en “Teorias sobre el origen de la Fallas”, on dites teories les 
podríem resumir així:

a) Teoria gremial: El gremi de fusters fan falles en honor al 
patró, l’origen seria medieval coincidint amb l’esplendor 
de les corporacions gremials (Laborde, Boix, Morales San 
Martín, Almela i Vives, José Ombuena)

Jesús Garcia Cànoves

La Federació de Falles

b) Teoria solar: Es tractaria de focs subjectes al ritme 
dels equinoccis i solsticis, fogueres que el cristianisme 
va fer seues i les va dedicar als sants, com Sant Antoni, 
Sant Josep, Sant Joan... (Frazer, Gayano Lluch, Sanchis 
Guarner..)

c) Teoria del parot o ninot de mitja quaresma: Foguera i 
ninot, en principi, serien coses distintes. El ninot que bé 
pot representar Luter, Mahoma, el Judes o Pau, es tira a 
una foguera preexistent (Boix, Puig Torralba...)

(Foto 569) Xiquets demanant "Una estoreta velleta per a la falla de Sant Josep". Llibre Història Gràfica de las Fallas ©CajadeAhorrosdeValencia
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Poques es basen en dades i fets fefaents, per això J. Maria 
Esteve Victoria, fundador de la revista Pensat i Fet, afirma 
“les suposicions de l’origen de les falles no són més que 
romanços”. Bon coneixedor de la festa i la seua història sabia 
que no existien documents que pogueren provar les diverses 
hipòtesis més o menys fantasioses que s’hi barallaven. 
Setanta anys després ens trobem amb el mateix problema.

A finals del segle XIX podem trobar quatre tipus de falles, 
per un costat estaven les fogueres que cremaven els llauradors 
de l’horta davant els seus habitatges; per altre les fogueres 
de trastos vells que s’encenien en quasi tots els carrers de 
València, participant els grups infantils que recorrien els 
carres demanant combustible al so popular del Cant de 
l’Estoreta; en tercer lloc trobem els ninots penjats de les 
finestres, dels balcons o plantats junt a la façana de les cases; 
finalment hi havia les fogueres que ara considerem com a 
falles pròpiament dites i que ja aleshores, per distingir-les de 
les altres la premsa les denominava “falles monument”, les 
quals van anant creixent en importància, mentre que aquesta 
transformació donava pas a l’actual festa de les falles.

Per poder portar a terme la construcció del monument i 
els festejos que s’hi realitzen al voltant, la gent s’agrupa en 
associats que es denominaven a si mateix “comissionats” del 
veïnat, es regeixen amb la figura d’un president i s’organitzen 
en delegacions i càrrecs, agrupats en una junta directiva, i 
van nàixer així les comissions falleres. Fou aleshores quan 
se reafirma la vigència de la demarcació fallera com a 
vertebradora del territori urbà.

En aquests primers començaments resultava manifesta 
la superioritat numèrica i de responsabilitats dels homes, 
enfront al rol decoratiu i simbòlic desenvolupat per la FM i 
la Cort d’Honor, és a dir, per la dona fallera.

Actualment, la dona, no sols conserva aquella funció, sinó 
que s’ha incorporat de forma plena en la tasca organitzadora 
de la comissió i ocupa càrrecs de la màxima responsabilitat 
amb igualtat de càrregues i drets amb la resta de dirigents 
fallers.

És a finals del S.XIX quan comencen a funcionar les co-
missions falleres, i es caracteritzen per dos trets fonamen-
tals: la informalitat del funcionament i organització, i en 
segon lloc pel nivell social dels components, que no eren 
de la classe alta, però tampoc simples jornalers o artesans. 
D’aquesta manera comença a dissenyar-se un dels elements 
característics de les falles: són festes populars sustentades per 
la xicoteta burgesia ciutadana.

El colofó final ve donat pel sorgiment d’una associació 
general de comissions falleres, dotat d’un organisme central 
executiu, denominat “Comitè Central Faller” (Foto 495), 
amb organització autònoma i independent de l’ajuntament i 
de qualsevol altra institució.

Aquest comitè defensa els interessos de les distintes comissions 
que l’integren, representant la resta de fallers davant les 
autoritats, corporacions i comerç, com un instrument de 
recaptació de fons amb objecte de subvencionar els creixents 
costos de la festa, i intenta, al mateix temps, sincronitzar els 
actes comuns.

A Gandia es deixa sentir la influència del cap i casal i és en 
1934 quan es constitueix el “Comitè Faller”, i és nomenat 
com a president Enrique Espí, de la falla Plaça de la República 
(Mercat), d’una importància transcendental i destacada 
actuació. A partit d’ací la festa de les falles es projecta amb 
una infraestructura molt més complexa, i guanya el carrer 
amb una connexió més íntima amb la societat, que incorpora 
de ple, com a pròpia, una festa que fins aleshores, sols estava 
oberta als fallers.

Es fa la primera elecció i presentació d’una fallera major en 
la història de Gandia, s’edita el primer llibre faller “Pregó de 
festa”, s’apadrina i es bateja un xiquet pobre, es fa l’exposició 
i indult d’un ninot per votació popular, i la desfilada d’una 
cavalcada fallera.

El parèntesi dels anys de la guerra civil deixa Gandia sense 
cap celebració festiva, i és en 1943 quan es reorganitza la festa 
fallera i es formen set comissions, que depenen directament 
de l’organisme faller de la capital, la Junta Central Fallera.

Evidentment la intervenció massiva del poble en la Festa de 
les Falles fou el determinant d’una major complexitat. El 
poble, el faller/a, és qui fa la festa, no sols amb la prestació 
personal, si no també amb aportació econòmica. 

Però l’actual festa fallera no podria entendre’s sense la 
dinàmica que li ha imprès l’òrgan rector: La Junta Local 
Fallera (Veure pàgina 415).

En agost de 1946, huit comissions participen en la constitució 
de dita Junta Local Fallera: Mercat, Plaça Sant Josep, Màrtirs, 
Marqués de Campo, C. Major–Passeig, Prado. Vilanova i 
Grau, i s’anomena president Ligorio Ferrer.

Com diu l’acta constitucional, la missió era impulsar la 
festa, coordinar les activitats conjuntes de les comissions, 
intervenir en els possibles conflictes que pogueren sorgir 
entre les mateixes comissions i, sobretot, l’organització dels 
actes conjunts que se celebraven en les festes de Sant Josep i, 
fins i tot, fora d’aquestes.

La dècada dels setanta marca l’inici d’una expansió que 
s’estabilitza en els anys huitanta, i que fa que Gandia plante 
díhuit monuments majors i díhuit infantils.

Dos interessants fenòmens acompanyen aquest considerable 
creixement: per una part la creació de noves comissions 
segueix estrictament l’expansió de la ciutat. No hi ha cap 
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barri nou que al poc de temps no tinga la pròpia comissió 
fallera; per un altra, la forta capacitat de convocatòria i 
integració, perquè els afiliats són tots els veïns i veïnes del 
barri, no importa l’origen ni la condició social.

En el transcórrer d’aquest llarg període, l’estructura interna 
bàsica de les comissions es complica i es jerarquitza, i aquesta 
s’expressa públicament a través dels faixins de distints colors 
que llueixen els fallers, les diferents condecoracions i la 
creació de noves figures de representació simbòlica: Regina 
del Foc, de la Festa, Poesia, Art i Cort d’Honor.

El cultiu d’una freqüent vida associativa requereix llocs 
més o menys estables on celebrar juntes, reunions, saraus i 
festejos. A poc a poc, el bar, se substitueix per una espècie de 
seu social a temps parcial, el casal faller.

I mentre ocorren aquests canvis, la població fallera també 
creix. Segons el “Llibre Oficial Faller” des de 1967 a 1984 
el nombre de fallers i falleres s’ha multiplicat per quatre. 
Si desglossem les dades per sexe observem que mentre es 
duplica àmpliament la participació masculina, la femenina 
quasi s’ha quintuplicat.

La JLF estima que era convenient recompensar d’alguna 
manera la participació als actes fallers que ajuden a contribuir 
a donar major esplendor a la Festa, i es premia amb punts, 
minuciosament reglamentats “L’activitat fallera” i es dota del 
corresponent i apreciat banderí. 

Organitza concursos i premis que fomenten l’ús de la llengua 
i la cultura: Teatre (Ligorio Ferrer), llibret (Premi Lluís 
Català), articles publicats al llibret (Iaraní), poesia (Joan 
Climent)... Destaca en l’apartat infantil el Festival Musical.

Al mateix temps, aquesta JLF, dota les falles d’uns estatuts 
i un reglament de règim intern, els efectes dels quals foren 
tan immediats com evidents, i van aconseguir uniformar les 
activitats i la Festa.

És sobretot a partir de la dècada dels noranta quan les 
comissions comencen a donar-se d’alta en el Registre 
d’Associacions de la Comunitat Valenciana com a 
organitzacions voluntàries independents.

Dues són les raons que les hi mouen: per una part la 
necessitat de posseir personalitat jurídica pròpia per fer front 
a les responsabilitats que es deriven de la contractació dels 
serveis d’especialistes; i també per resoldre per la via legal els 
litigis que poguessen sorgir en el si de l’associació. 

Personalitat jurídica que és, per altra part, requisit 
indispensable per comptar amb la plena possessió i gaudeix 
dels bens- especialment immobles- que s’han anat adquirint 
al llarg del temps.

Al registre de l’Ajuntament de Gandia consten les següents 
inscripcions i any d’inscripció:

Sagrada Família Corea  31/05/95
FdF    31/07/95
Rep Argentina i adjacents  4/09/95
Roís De Corella   12/12/95
Plça Sanz i Forés El·líptica  02/01/96
Marqués de Campo- Perú  19/02/96
Plça Escoles Pies   23/05/96
Crist Rei    28/02/97
Sant Nicolau Mosquit  20/01/98
Beniopa    24/02/98
Màrtirs    27/03/98
C Major i passeig   26/06/98
Exercit Espanyol Jardinet  17/11/98
Vila Nova    17/11/98
Grau    15/12/98
Plça Prado    16/12/98
Passeig Lluís Belda  11/01/99
Sant Josep Raval   28/05/99
Parc Alqueria Nova  24/10/00
Serpis    13/11/00
Benipeixcar   09/11/07
L’Alquerieta i Museu Faller 21/11/08

La A.C. Falla de Benirredrà consta en dit ajuntament.

Totes aquestes associacions es coordinen a través de la JLF, 
que com ja s’ha dit és hereva del Comité Faller, fins que el 
22 de març de 2002 es publica en el BOE la Llei Orgànica 
1/2002 reguladora del dret d’associacions (que ve a substituir 
la del 1964). L’associació cultural JLF no pot ser una més i 
déu adaptar-se a la Llei, i és a partir d’aquest moment quan 
es planteja convertir la JLF en Associació d’Associacions o 
Federació, i s’arriba a la conclusió en assemblea del 23 de 
febrer de 2006, presidida per Tomás Femenia (Foto 506), 
després de molts debats, que la millor solució és anomenar-la 
Federació de Falles de Gandia i Benirredrà.

És a 22 de març de 2006, presidint la JLF, Jesús Garcia 
Cànoves (Foto 563), quan es presenta la documentació 
pertinent al registre d’associacions de la Generalitat 
Valenciana i aquesta acceptà nomenar FdF a la junta rectora 
de les comissions gandianes.

Les falles continuen amb la imparable activitat cultural: 
concurs de cartells de falla (Tomàs Femenia); naix el Premi 
de Teatre Ciutat de Gandia, creat per la FdF i l’oficina 
de promoció del valencià de l’ajuntament de Gandia, i 
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es convenia la publicació i distribució del llibre amb els 
textos guanyadors amb la Caixa d’Estalvis d’Ontinyent; es 
col·labora amb l’edició conjunta d’una sèrie de llibres amb 
el CEIC Alfons el Vell, l’Associació cultural Premi Iaraní i la 
FdF (Fotos 541, 544, 545 i 547). I el colofó ha sigut el Museu 
Faller on es combina ambiciosament ninots, exposició de 
cartells, indumentària, pirotècnia, fotografia, arxiu, sala 
de conferències i juntes, saló d’actes... de gran utilitat per 
als estudiosos de l’evolució de la festa fallera. I en aquest 
lloc naix la Mostra de Llibrets de la Comunitat Valenciana 
(Veure pàgina 437) que se celebra al Museu Faller i on 
col·laboren conjuntament el Departament de Cultura de 
l’Ajuntament, l’A.C. Premi Iaraní, el CEIC Alfons el Vell, 
l’Associació d’Estudis Fallers i la FdF.

El que resta evident una vegada més, és que els fallers i les 
falleres han sigut i són incansables en pro de la festa. Dirigits 
o no per la comissió, des del Comité, JLF o FdF es buiden 
a responsabilitzar-se cada vegada més per dita festa, dins 
dels camins possibles i davant les institucions amb les quals 
necessàriament ha hagut de relacionar-se. I encara quan 
aquestes han adoptat al llarg del temps actituds canviants, 
unes vegades generoses i altres poc solidàries, els fallers i les 
falleres han superat cada obstacle, perquè a més d’entusiasme 
hi posen una activitat de presència constant de molt difícil 
avaluació.
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La història de la cultura en general, o de la cultura dels 
valencians, té un espai propi, el del món faller. No sols des 
de l’exaltació i gaudi de la festa que mobilitza milers i milers 
de dones i homes, sinó per tot allò que aporta a l’economia 
de la ciutat, als actes religiosos, als espectacles pirotècnics, la 
música o a la llengua. I el fet que la nostra llengua hi juga 
un paper destacat, bàsic pel que significa la seua recuperació 
i normalització en l’àmbit faller.

I tot aquest seguit de fets perquè en quedés constància, 
necessitava d’un lloc on es pogués presentar davant d’un 
auditori ample i divers, i això només es podia realitzar 

Jesús Garcia Cànoves

El Museu Faller de Gandia

mitjançant un museu que incorporara no només el ninot 
indultat, sinó també passatges de la història fallera, de la 
festa, dels usos i costums dels dies assenyalats.

I aquest petit article pretén acostar-nos als episodis que 
donaren pas a la realització d’un dels desitjos més anhelats: 
el Museu Faller de Gandia.

En el llibre “Historia de la fallas de Gandia” de Josep Lloret i 
Josep Joan Coll se’ns hi diu que les falles de Gandia planten 
amb continuïtat des de 1928, i que volen organitzar-se i per 
això els cal locals que donen pas al naixement dels casals 

(Foto 570) Museu Faller de Gandia.©PasqualMolina



452

fallers, locals socials de les comissions. Tot i que la Sagrada 
Família “Corea” i Sant Josep Raval ja en tenien d’abans, hom 
considera que fou a partir de l’any 1966 quan les comissions 
començaren a cercar domicili propi, i va ser en aquest any 
quan el Grau i el Prado inauguren els casals.

Amb la voluntat de dotar la festa de coordinació i 
organització, les comissions falleres s’agrupen alhora que 
creen i constitueixen el desembre de 1934 el “Comité Faller” 
(Foto 495), que impulsarà l’aparició el 1946 de la J.L.F (Junta 
Local Fallera).

Aquests organismes no tenien local propi i és l’ajuntament 
de la ciutat que cedeix una de les sales perquè la J.L.F. pogués 
celebrar les assemblees, així com també, el repartiment dels 
premis fallers.

És a l’any 1972 quan l’ajuntament deixa a l’executiva de la 
J.L.F. un despatx dalt del banc Espanyol de Crèdit, al carrer 
Vallier, tan alt i tan menut, que era conegut irònicament pels 
fallers com “el colomer”.

Amb posterioritat fou el Foment d’Agricultura, Indústria i 
Comerç, el que cedeix els salons on se celebrà el IV Congrés 
Faller el 1964, així com reunions de les JJ.LL.FF. (Juntes 
Locals Falleres) i la Junta Central Fallera de València, o les 
eleccions a l’executiva fallera, el ball de gala..., fins el 25 de 
febrer de 1988 que s’inaugura la seu de la JLF en un local 
llogat al carrer Curtidores 13, després Pellers (Foto 537), 
que s’utilitzava per reunions d’executives i assemblees, i 
se segueixen utilitzant els salons de Foment per actes més 
multitudinaris, com ara les dels jurats dels diferents actes 
fallers, però que s’abandonaran quan s’inaugure el Museu 
Faller.

L’any 1993 la presidència de la J.L.F. està dirigida per 
Tomàs Femenia (Foto 506), qui informa que a València s’ha 
aprovat una normativa per la qual es donen subvencions per 
a l’adquisició de casals fallers, i es demana a l’ajuntament, 
presidit per Pepa Frau, que aquest fet s’estudie per fer-lo 
extensible a la ciutat de Gandia. Es per això que el govern 
municipal presenta a l’assemblea de la J.L.F. el projecte 
d’ajudes amb el qual aquest ajuntament es fa càrrec del 49% 
del cost de compra i el 51% restant les associacions que 
s’acolliren al decret.

Dit i fet, les comissions acceptaren amb entusiasme l’ocasió 
i es van presentar quinze sol·licitacions d’adquisició, la qual 
cosa suposà que les ajudes no van ser suficients perquè foren 
ateses totes, i en va quedar fora, per pròpia voluntat la J.L.F. 
L’ajuntament se’n feu ressò i es comprometé a obrir una altra 
línia de subvencions el més aviat possible.

L’executiva de la J.L.F. no perdé el temps però, i es posà a la 
recerca de possibles locals que tingueren la cabuda suficient 
per a fer certa mena d’actes, sense tindre en compte els grans 
esdeveniments com presentacions, ball de gala, festivals...

En gener de 1999 s’aprova la presentació de la documentació 
exigida per demanar una de les noves ajudes, i va ser 
comunicat a l’assemblea que s’estaven fent negociacions 
per poder compartir local amb la Creu Roja a l'edifici que 
ocupava Pedro Llobell i hui és Consum a l’Avinguda del 
Raval.

Va ser el moment en què la J.L.F. rebé l’oferta de tindre 
una seu pròpia en un polígon de Benipeixcar. I ara sí, en 
assemblea de l’1 de març de 2002, celebrada en la Casa de la 
Cultura, amb la presència d’autoritats municipals i presidida 
per Tomàs Femenia (Foto 506), s’aprova la realització de 
l’avantprojecte d’un museu faller en terrenys cedits per 
l’ajuntament i amb la capacitat suficient per desenvolupar la 
majoria d’actes del programa faller.

A poc a poc va gestant-se el projecte i la J.L.F. obté plena 
potestat per a la contractació d’obres, i crea una comissió 
per fer les propostes de canvis o les millores que cregués 
oportunes a l’avantprojecte.

El maig de 2005 sota la presidència de Jesús Garcia Cànoves 
(Foto 563), s’accelera el tema del museu i s’enceten les 
converses per cercar finançament. I en juny, en assemblea 
extraordinària a la casa del Marqués González de Quirós, 
es presenta davant les autoritats municipals, pels arquitectes 
(Constantí Vitoria i J. Antonio Velló), una projecció virtual 
en tres dimensions del futur museu, amb un pressupost de 
2,7 milions d’euros. El museu, segons l’alcalde, J. Manuel 
Orengo (Foto 135), havia d’esdevindre un gran projecte de 
ciutat.

Amb la voluntat de no retardar l’obra del futur museu, sense 
tindre el préstec necessari, ni cap empresa contractada, el 28 
de desembre de 2005, el món faller, presidents i reines, junt a 
les FF. MM. (Maria Ruano i Carmela Camarena) convoquen 
les autoritats civils, representants d’altres estaments socials 
i culturals, i mitjans de comunicació, per posar la primera 
pedra del museu faller en les confluències dels carrers Lloc 
Nou de Sant Jeroni i Real de Gandia (no on és ara), i tots 
van rebre com a record la “Paleta de la Flama”.

I per què el 28 de desembre?, perquè a pesar de les ganes 
i entusiasme que posava el món faller no es tenia clar que 
el projecte sense el préstec signat podria dur-se a terme, i 
per si de cas feia fallida sempre es podria dir que era una 
innocentada, per allò de l’ingeni i gràcia fallera.

Encara que planava el dubte de la viabilitat del projecte, atès 
l’alt cost de l’obra, malgrat tot, en maig de 2006 l’empresa 
Coesmi inicia les obres tot i no comptar amb els avals 
bancaris d’una entitat que s’hi comprometés a finançar-lo.

Quant a l’edifici, amb una parcel.la de 3.500 metres quadrats, 
sofrí algunes modificacions respecte del primer projecte, i 
ha de modificar-se l’orientació per raons tècniques, cosa que 
obliga a traure la primera pedra i canviar-la de lloc, així com 
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demanar a hidroelèctrica que ressitue d’ubicació les casetes 
que subministren electricitat a tota la zona, ja que ara queden 
a la porta principal. Tot plegat fa que el pressupost puge a 
3,5 milions d’euros, i va formalitzar-se per a tal fi un préstec 
amb l’entitat Ruralcaixa. 

El museu, com tothom esperava, incorpora qualitats de 
dinamisme i modernitat, perquè fos inclòs de motu propi, a 
la xarxa de museus de la GV i de Gandia.

En plenari de l’ajuntament celebrat el 5 d’octubre de 2006, 
s’aprova la modificació i actualització del conveni amb la 
FdF (aleshores les falles ja estan organitzades federativament) 
amb motiu de les obres del Museu Faller. S’hi atorga una 
subvenció anual a compte del 49% derivades del préstec per 
import dels 3,5 milions d’euros del cost total.

L’acord fou aprovat per unanimitat en assemblea 
extraordinària celebrada al saló de plenaris municipals i 
signat per l’alcalde (JM Orengo) (Foto 135), el president de 
la FdF (Jesús Garcia) (Foto 563), el regidor amb les falles 
(J. Francesc Peris) (Foto 131), els 22 presidents, el director 
general de Ruralcaixa (Joaquin Añon) i el notari de l’il·lustre 
col·legi de València (José Vte Roig Dalmau).

Faltava posar nom al museu, i comença a ser tradició que 
alguns dels assumptes seriosos de la nostra festa se celebren 
el dia dels Sants Innocents, i així el 28 de desembre de 2006 
es dona a conèixer el nom de la falla guanyadora del premi 
de 1.000 euros, atorgats per la empresa Coesmi, per a donar 
nom –en sols quatre paraules– al museu faller, i que després 
d’un hora llarga de deliberació, i encara que a primera vista 
podria semblar una broma, resultà ser la comissió de la 
Sagrada Família “Corea” amb l’original denominació de 
“Museu Faller de Gandia” (Foto 570).

Ara les falles tenien la mirada cap a les obres del museu. I 
aquest projecte que potser era el de més entitat que el món 
faller de Gandia mai havia mamprès, anava prenen cos, i és 
a  principis de l’estiu del 2007, en assemblea extraordinària 
on els components de la comissió de l’obra del Museu fan 
una detallada explicació de la situació del projecte: Xavier 
Ródenas Sanz (Foto 571) (coordinador de la comissió) dona 
compte de l’obra en general, Joaquin Barber (Foto 572) de 
l’estat comptable, Josep Lluís Mendieta (Foto 573) realitzà 
un informe del tema de la il·luminació, Paco Ruano (Foto 
574) de l’escenari i Pep Lloret del projecte museístic (Centre 
d’interpretació de la festa).

A mesura que altres ajudes arribaven de la mà de la Conselleria 
de Cultura que va subvencionar les grades extensibles del 
saló d’actes; de la Diputació de València amb la qual se signà 
un conveni per donar vida al Centre d’Interpretació de la 
Festa i, finalment de l’Ajuntament de Gandia que prengué 
la iniciativa del museu amb gran interès.

Aplega el 28 de desembre de 2007 i per no perdre el costum 
se celebra un nou acte important al museu el dia dels Sants 
Innocents: la inauguració de l'escultura “Dènou” (Foto 576). 
Regalada per Salvador Micó (Foto 165), gerent de Coesmi i, 
realitzada per Josep Basset (Foto 575).

I arribà el dia 12 d’abril de 2008, en què la comissió d’obres, 
que va fer una gran tasca de seguiment i assessorament dels 
treballs del museu, autoritats municipals amb l’alcalde (J. 
Manuel Orengo) (Foto 135), autoritats autonòmiques de la 
Generalitat (Director Territorial de Cultura, Alfredo Pellicer) 
i Diputació (Vice-president 1r, Juan José Medina), FF. MM. 
(Àngela Bataller i Alba García), president de la FdF (Jesús 
Garcia Cànoves) (Foto 573), una nodrida representació 
d’autoritats locals, i també, no cal dir-ho, l’entusiasta món 
faller, inauguren el Museu Faller de Gandia.

Així doncs, per fi després d’anys i panys, d’esforços, 
d’il·lusions, però sempre amb entusiasme, les falleres i fallers 

(Foto 572) Joaquin Barber Peiró. 
Encarregat de l'estat comptable

(Foto 574) Francesc Ruano Aparisi. 
Responsable de l'escenari

(Foto 571) Xavier Ródenas Sanz. 
Coordinador de la Comissió del Museu 
Faller. 

(Foto 573) Josep Lluís Mendieta Climent. 
Realitzà l'informe de l'estat d'il·luminació
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de la ciutat feien un pas de gegant en obtenir el desitjat local, 
centre de les activitats falleres. Una manera formidable de 
donar continuïtat a la tasca creativa, festiva i valencianista 
del món faller.

Però tot no va acabar ací, ja que el 16 de setembre del mateix 
any, amb la presència de l’alcalde de la ciutat, el President de 
la Diputació de Valencia (Alfons Rus), el secretari autonòmic 
de Cultura de la GV, les FF. MM., presidents, reines, falleres 
i fallers, s’inaugura el CIFES (Centre d’Interpretació de la 
Festa), presentat l'acte pels encarregats de les empreses Cyan 
Animàtica (Andrés Alés) i Vitelsa (Ignacio Domínguez), 
constructores d’aquest espai, i es posa la cirereta al pastís 
que dona per finalitzada l’obra del Museu Faller de Gandia, 
considerat per molts especialistes que l’han visitat com una 
“joia museística”.

(Foto 576)Escultura "Dènou" de Josep Basset. 
Museu Faller de Gandia

(Foto 575) Josep Basset. Escultor



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

455

Cultura

Gabriel Garcia Frasquet

El CEIC Alfons el Vell, una institució al servei de la societat

Foto (577) Portada del llibre Alfons el Vell Duc Reial de Gandia de Jaume Castillo Sainz. 
©JaumePastor

El Centre d’Estudis i Investigacions Comarcals Alfons el 
Vell és un organisme autònom de l’Ajuntament de Gandia, 
fundat el 1984, amb la funció de promoure, divulgar i editar 
estudis i investigacions científiques d’interés per a la ciutat 
i la comarca de la Safor, així com assessorar les entitats 
públiques que  ho sol·liciten.

El Consell General de la institució es renova quadriennalment 
amb candidats valorats pels seus mèrits i presentats per entitats 
cíviques i culturals de Gandia i la comarca. Això assegura 
que puguen estar representades totes les sensibilitats, tots els 
punts de vista i també totes les àrees del saber, configurant 
així l’espai de coneixement que en va inspirar la creació.

Enguany el Centre ha complit 38 anys. Durant aquest període 
de temps, defugint tots els personalismes, ha anat bastint una 
empresa col·lectiva on han participat centenars de persones 
entre historiadors, literats, filòlegs, economistes, geògrafs, 
biòlegs, artistes…, que han treballat il·lusionadament pel 
seu compromís amb una societat que volien normal, amb la 
dignitat i l’autoestima recuperades.

El Centre n’ha estat una plataforma facilitadora, fundada 
amb una altura de mires digna de lloança per l’Ajuntament 
de Gandia, tot i que sabia que havia de ser autònom en el 
seu funcionament i que no es deixaria mediatitzar per cap 
opció política.

Al llarg de la seua trajectòria la institució ha procurat 
dirigir els seus esforços cap a la formació, la creació i la 
producció cultural lligades a la realitat saforenca i valenciana 
en general  perquè els seus efectes tingueren presència, 
continuïtat i influència en el territori i en la ciutadania com 
a estructuradors de la identitat individual i col·lectiva.

Així mateix ha combinat dialècticament la cultura del ser, 
formes de vida, tradicions i manifestacions que caracteritzen 
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recursos hídrics o l’edificabilitat s’han de realitzar amb 
criteris de sostenibilitat si no volem destruir el futur.

Ha formulat propostes territorials i socioeconòmiques, com 
la de les Comarques Centrals Valencianes, que han obtingut 
un ampli ressò i ajuden a repensar el País.

En definitiva el Centre ha afavorit el debat i la reflexió rigorosa 
des de postures  progressistes, però no partidistes, per tal que 
la lectura crítica de la realitat ajudara a transformar-la.

I la globalitat de la seua intervenció, de vegades amb 
encerts i d’altres aprenent dels errors, sense complaences ni 
defallences, s’ha basat sempre en la voluntat ferma de servir 
la societat.

Esperem, des de la modèstia de les possibilitats amb què 
treballa la institució, que puga seguir generant projectes i 
investigacions que responguen a les necessitats del present i 
als reptes del futur.

el poble, amb la del voler, que el fa avançar amb la reflexió, 
la investigació, la capacitat d’anàlisi i d’actuació i la creació 
artística.

Les seues àmplies col·leccions contenen publicacions de 
referència en diversos àmbits del saber. Celebra anualment 
espectacles literaris com l’Homenatge a la Paraula. Ha difós 
els clàssics valencians, fins i tot internacionalment, i al mateix 
temps ha impulsat les creacions dels moderns. Ha organitzat 
centenars d’actes culturals, jornades i congressos científics 
i grans exposicions com les dedicades a Ausiàs March o els 
Borja. Ha impulsat plataformes reivindicatives de patrimoni 
natural i historicoartístic.

Ha col·laborat amb les universitats, però també amb els 
moviments de renovació pedagògica, amb altres centres 
d’estudis, ajuntaments i associacions culturals. 

Ha insistit en el fet que  la modernització social, la 
competitivitat empresarial, les xarxes viàries, la gestió dels 
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Àlvar Garcia Gimeno

El Foment d’AIC i els Premis Literaris de Gandia.
Un record particular

(Foto 578) Trofeu que han rebut, en ocasions, els guanyadors dels Premis Literaris “Ciutat de 
Gandia”

reals, les d’un club privat d'homes amb diners frescs que la 
taronja i l’especulació urbanística els aportaven, però amb 
escassos projectes interns més. Eren temps massa difícils per 
poder “fomentar” res al marge del Règim. A pesar d’això, a 
finals dels 50, quan es convoca el nostre premi literari,  s’hi 
apunta amb entusiasme. Un entusiasme oscil·lant, quasi buit, 
però sempre atent, a favor dels governs establerts i en favor 
lògic dels principis burgesos de la ciutat que l’havia creat. 
No obstant i des d’aquella voluntat de col·laboracionisme i 
entesa institucional entre el govern local i l’entitat, –atesa la 
confusió, polivalència i intercanvi dels dirigents respectius–, 
el Foment sempre acollirà totes les iniciatives dels socis 
preeminents i els suggeriments del govern. I els premis 
també, cedint almenys el seu local noble i digne, que sempre 
ha estat la seua fórmula elegant de col·laboració fins ara. 

El Foment viurà quatre etapes ben distingibles al llarg del seu 
centenari. Amb més o menys pes, influència i prestigi, viurà 
la dictadura de Primo de Rivera com a etapa fundacional, la 
II República i Guerra civil, la Dictadura del general Franco 
i postguerra i, finalment, la Democràcia i el seu assaig previ 
de la Transició. Al meu entendre, etapes diferents però 
cosides amb el mateix fil: el negoci de quatre, l’especulació 
urbanística d’uns quants i la voluntat general de distinció 
social que el ser soci de foment aportava: un “puntet pixaví” 
d’exclusivitat que permetia anar amb traje a prendre-hi cafè i 
jugar a cartes per les vesprades com el passatemps privilegiat 
de vells.

Però la meua col·laboració no pretén ara i ací  aprofundir 
en la sociologia de l’entitat sinó que vol limitar-se a aportar 
una visió particular dels darrers 64 anys de convivència 
institucional paral·lela als premis municipals, concretament 
des de la creació de la primera convocatòria, l’any 1959, del 
premi literari dedicat al poeta Ausiàs Marc. Filant més prim, 
em referiré als últims 39 anys en els quals jo vaig intervenir 
en els premis, des de l’1 de gener de 1982, que arribe a 
l’ajuntament, fins al 13 de gener del 2021, que me’n vaig. 

Quan naixen els premis literaris a Gandia, el Foment d’AIC 
ja tenia 36 anys de vida. Podríem dir que estava en plena 
maduresa, una edat en  què suposadament ja hauria d’haver 
après a gestionar els propis interessos i les seues necessitats 
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(Foto 580) Pere Quart. ©Amediavoz.com(Foto 579) José Agustin Goytisolo 
©Babelio.com

S’ha lloat i repetit fins a l’infinit la creació dels premis 
literaris l’any 1959. Una oportunitat històrica que gent 
preclara aportà a Gandia a l’hora de promoure uns premis 
literaris. I al meu entendre hi hagué molt d’intenció i 
estratègia en la maniobra, és innegable, però també molta 
xamba, molta sort d’arribar amb la causa perfecta –Ausiàs 
Marc– en el moment oportú. Fou l’etapa del triomf de 
l’Opus i l’oberturisme, dels inicis de la tecnocràcia, però 
sobretot bufà el vent favorable que l’exportació de la taronja i 
l’incipient turisme propiciaven. L’1 d’agost de 1959, l’any dels 
premis, s’inaugurava l’Hotel Bayrén i el 1960 la Biblioteca 
Pública. Els diners arriben generosament a Gandia i amb 
ells la vespa i el cotxet, els primers electrodomèstics. El 
carrer Major i Passeig s’ompliren de botigues de roba cara, 
sucursals bancàries, joieries, cafeteries. També Gandia 
s’omplí massivament d’immigrants i doblà en menys de vint 
anys el cens poblacional. Els tres últims anys de la dècada, 
plens de dinamisme, marcaran la pauta del futur.

Merí, Bonastre i Climent mereixen tots els nostres elogis 
i el seu mèrit, al meu entendre, radica en posar en escena 
una idea brillant i alhora, fundar un acte de persistència i 
compromís fundacional. De tota manera el centenari de la 
mort del poeta ho facilitava  però saberen aprofitar-lo per 
transformar aquella conjuntura en un acte literari brillant 
i de primeríssim ordre. I s’hi quedà establert fins ara. A 
l’alcalde Lorente (Foto 81), March i els premis no li llevaven 
la son i deixà fer, preocupat per altres gustos personals i 
per mantindre el càrrec. Fuster fou providencial recolzant 
i aportant noms galàctics i irrefutables per a l’ocasió fent 
d’ambaixador impagable.  J. M. Bonastre en fa la crònica de 
la creació en la Revista de Fira i Festes de l’any 1984.

Aquella ocasió, per a les autoritats, es considerà única. I quasi 
ho és, atès que es va aturar la convocatòria durant tres anys. 
En principi semblava un foc d’encenalls de molt de llustre i 
altura que s’apagaria passat el centenari. El règim no sem-
blava interessat en cap reivindicació del català a casa nostra, 
però com que la convocatòria fou bilingüe, acceptà. Tot anà 
com una seda i guanyaren dos titans d’ambdues llengües, 
José Agustín Goytisolo (Foto 579) i Pere Quart (Foto 580) 
que reberen el rendevu oficial d’unes autoritats pràcticament 
analfabetes en la matèria. Tanmateix tot no serien flors i vio-
les i el mateix Climent, advertit per les grans autoritats, se’n 
lamentaria de l’escassa repercussió: “l’experiència no havia 
calat massa i els tres anys següents no es convocà el premi” 
digué en la commemoració dels 25 anys.

Caldrà esperar a l’any 63 per reprendre la convocatòria 
que continuaria incomprensiblement amb la dinàmica del 
bilingüisme en castellà en homenatge a un poeta que no 
l’escrigué mai. La convocatòria en castellà seria el preu que 
la iniciativa “catalanista” havia de pagar per existir. Fins vint 
anys més tard, fins al 1983 en la primera legislatura socialista 
i gràcies a la regidora de cultura Pepa Frau (Foto 132), no 
s’acabaria la broma de les dues modalitats. Mentrestant, els 

premis divaguen lentament per un camí de dents de serra en 
quant a resultats, sempre pendents de l’atzar que de tant en 
tant entropessava amb alguna obra més digna del premi en 
versió catalana, com Estellés (Foto 581) l’any 1966, Rodríguez 
Bernabeu al 71, Valls Jordà al 74, Maria Beneyto al 76, 
Marc Granell al 79 –l’any que arranca el Joanot Martorell–. 
Frau heretaria el primer any del seu mandat la convocatòria 
feta encara per Eligio Domingo abans d’anar-se’n i no pogué 
maniobrar fins la del 84, convocada exclusivament en català 
i que premià al poeta i eminent professor Vicent Salvador 
amb una obra excel·lent: “Calabruix”.

L’any 1978 i 1979 torna la democràcia i les votacions al país, 
començant amb el referèndum constitucional i acabant 
amb les eleccions generals, autonòmiques i locals. El triomf 
espectacular de la UCD fou una bambolla de sabó que durà 
una legislatura. Quan jo arribe a gener del 82 l'alcalde Juan 
Román (Foto 116) anava de bòlit rematant la imminent 
inauguració de la nova seu de l’Ajuntament per al 17 de març, 
amb Rodolfo Martín Villa, mentre que E. Domingo era el 
que tallava l'abadejo en matèria de cultura amb un tracte 
educat i cordial amb els membres de l’oposició, especialment 
amb Cebrià Molinero (Foto 123) i Francesc Candela (Foto 
120), que es concretaria en la Mostra Cultural de Primavera 
coordinada per Josep Piera (Foto 99). Domingo ja havia 
acceptat a instància dels nacionalistes l’any 79, just arribar 
a l’ajuntament, la creació d’un nou premi de narrativa que 
apadrinaria Joanot Martorell, l’altre gran clàssic de casa.

L’any 1987, els premis es renoven i busquen alternatives a 
l’edició municipal dels guardons que havia assumit el propi 
ajuntament perquè resulten cars i són un problema per entrar 
en el circuit de la distribució. 

Calia una editorial que fes bé la seua faena i les negociacions 
aconsegueixen que la poderosa Edicions 62 publique les dos 
versions de narrativa i poesia, mentre que l’ajuntament es 
comprometia a augmentar considerablement les dotacions. 
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(Foto 582) Jose Maria Castellet, Premi 
Joanot Martorell de Narrativa any 1987 
©luisantoniodevillena.es

(Foto 581) Vicent Andres Estelles, Premi 
Ausiàs Marc de Poesia 1966 ©escriptors.cat

(Foto 583) Marc Granell, guanyador de la primera edició del Premi Rois de Corella a la 
Trajectoria Literaria l’any 2017. ©GiselaSendra. IMAB

Aquest any guanyava el premi de narrativa Josep Maria 
Castellet (Foto 582), –que havia sigut jurat en la primera 
edició del 59– amb “Els escenaris de la memòria”, un llibre 
de records enormement intel·ligent i amb molt de ressò en 
tot l’estat. 

Lamentablement l’eufòria durà deu edicions i l’any 1997 el 
govern local amb la regidora-presidenta de la comissió de 
Cultura M. Àngels Moreno (Foto 314), pressionada també 
pels dos regidors d’Unió Valenciana decidí “valencianitzar” 
el premi i trencar l’acord amb Edicions 62. Dins del mal, 
encara hi hagué sort perquè es trobà disponible Edicions 
Bromera, d’Alzira, però fidel a la unitat lingüística. M. A. 
Moreno guanyaria posteriorment el premi “Ciutat d'Alzira” 
de l'editorial Bromera l’any 2000 amb “Malson”. 

Però efectivament, l’estratègia funcionà i els premis es 
“valencianitzaren” de seguida. El mateix any 97 ja se’n 
guardonaren dos: Vicent Alonso en poesia amb “Els cercles 
de la mirada” i Xulio Ricardo Trigo en narrativa amb “Fado”. 
I vingueren més valencians com Vicent Borràs (2000) Vicent 
Josep Escartí (2001) o Pasqual Alapont (2002), tots ells autors 
de casa. El fet que el veredicte dels Bromera s’anticipara als 
de Gandia en un mes (d’octubre, a Alzira, a novembre en el 
Dia del Tirant a Gandia) podia fer pensar que els jurats de 
la ciutat ducal pogueren arribar a premiar les bones obres 
que no havien pogut guanyar a Alzira, una mena de segona 
opció per a l’editorial. I per evitar sospites o malentesos es 
negocià el trencament, afavorit ara per una nova composició 
política municipal recolzada en el Bloc. 

Obrir novament els contactes amb Edicions 62 no fou gens 
fàcil, atès que era l’ajuntament de Gandia el que l’havia 
trencat. Josep M. Castellet ens tornà a acollir en memòria 
d’aquella primera edició del 1959 que fou jurat i guanyador, 
ell mateix, el 1987. El primer any de la nova etapa, el 2004, 
guanyaren Xavier Bru de Sala amb “Oratori” en poesia i 

Jordi Coca en narrativa amb “Cara d’àngel”, dos autors de 
l’olimp de la literatura catalana actual.

Finalment i a instàncies indirectes d’un membre inquiet del 
Foment, s’instaurà l’any 2017 un nou premi per dedicar-li’l 
al darrer del nostres clàssics que no tenia cap reconeixement 
com a tal en aquesta matèria: Roís de Corella. Es creà el 
Premi Honorífic a la Trajectòria Literària d’un autor que 
hagués emprat la llengua de Corella al llarg de la seua vida 
literària. I s’estrenà amb el millor candidat, Marc Granell 
(Foto 583). 

El fet que el guardó no estiga dotat econòmicament, al meu 
entendre, frustarà tard o d’hora l’acceptació de candidatures 
en un món –el literari– on viure de l’honor no ix a compte.

Els premis de Gandia tenen prestigi i atracció literària, 
però l’edat no perdona i s’haurien de retocar, fer-los un 
xicotet “lifting” perquè s’adapten millor al nou temps i 
circumstàncies. Però més que això encara, els caldria doblar 
les dotacions econòmiques i dotar també a l’honorífic 
Corella si es pretén ocupar un lloc distingit entre tots els 
que es convoquen en l’àmbit lingüístic compartit. I si no es 
vol invertir en diners, caldria almenys invertir en protocol, 
celebració i lliurament. El que ja no s’hauria de permetre 
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mai més és l’absència de les màximes autoritats valencianes 
en l’acte solemne d’entrega dels guardons. Sols així podríem 
seguir somiant que som i serem una autèntica “Ciutat 
Literària”. 

Aquell Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç fundacio-
nal, està hui instal·lat en una societat no agrària, amb una 

indústria en crisi i un comerç que no té res a veure amb el 
prometedor d’entreguerres. Els camps s’abandonen, les em-
preses potents fracassen i el comerç dels botiguers de tota 
la vida, ha donat pas a les multinacionals dels grans centres 
comercials. El Foment, si nasquera hui, no seria d’A.I.C., 
sinó de Turisme, Hostaleria i Serveis.
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Santiago La Parra

La "Visitatio Sepulchri" de Gandia

(Foto 584) L’Orfeó Borja representà la "Visitatio Sepulchri" en l’església de San Ignacio de 
Loiola a Roma l’octubre de 2010. ©SergiEscrivà

Con motivo de la celebración del V centenario del 
nacimiento de Francisco de Borja, en octubre de 2010 el 
Orfeón Borja representó la Visitatio Sepulchri de Gandía 
(VS. de G.) en la iglesia romana de San Ignacio de Loyola, 
bajo los impresionantes trampantojos al fresco de Andrea 
Pozzo, que añaden la ilusión de una cúpula inexistente a la 
enorme nave de este templo romano. Gandía homenajeó a su 
patrono llevando a la Ciudad Eterna el legado universal que 
el duque–jesuita nos legó cuando, cinco siglos antes, hizo 
ese mismo camino, que para él fue de no retorno. El hecho 
de que las notas de la VS. de G. resonaran en Roma fue un 
pequeño gesto, cargado de un simbolismo entrañable y muy 
emocionante, con el que Gandía se puso a la altura de lo que 
el peso de la historia exigía en ese momento (Foto 584).

Hablamos de una pieza única de la cultura europea, de la 
que podemos sentirnos muy orgullosos y, en consecuencia, 
debemos responsabilizarnos de su conservación y promoción. 
Bien entendido, eso sí, que no se conserva lo que no se ama 
y no se puede amar lo que se desconoce.

Un legado del duque-jesuita.

El 31 de agosto de 1550 Francisco de Borja salió de Gandía 
con destino Roma para dedicarse en cuerpo y alma a la 
Compañía de Jesús, una orden nueva que Loyola plantó y 
Borja regó, como diría Pedro de Ribadeneira. Acompañado 
por su hijo Juan –que no era el heredero, pero sí el más capaz 
y cercano a su padre– el duque recorrió el itinerario a pie, 
y así viajaría ya siempre desde entonces, amenizándolo con 
rezos en voz alta durante muchos trayectos. La comitiva 
entró en la Urbe el 24 de octubre. Aquel viaje tan largo e 
incómodo lo fue, además, de no retorno, tanto en sentido 
literal –nunca más volvió a su ciudad natal– como en el 
figurado, por cuanto implicaba una ruptura total con su vida 
anterior. Borja seguía siendo duque en aquellos momentos, 
pues su renuncia formal al ducado no se institucionalizó ante 
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notario hasta mayo de 1551 en Oñate (Guipúzcoa). Pero ya 
nada sería igual, ni aun parecido, en su vida.

Había llegado el momento de poner en práctica la 
trascendental decisión del duque de Gandía y Grande de 
España tomada años atrás, sobre la que Ignacio de Loyola 
le había advertido de que anduviera con mucho tiento a la 
hora de hacerla pública, porque “el mundo no tiene orejas 
para oír tal estampido”. Las semanas previas a la partida 
debieron ser frenéticas en Gandía. Pero tanto o más que 
en el propio palacio ducal –su titular viajaría muy ligero de 
equipaje– los complejos trámites para ultimar la despedida 
de un duque se concentrarían en las humildes dependencias, 
anejas a la Universidad, que el propio duque–jesuita había 
mandado construir para vivir en ellas tras la muerte de su 
esposa, sobrevenida el 27 de marzo de 1546. Fue aquí, de 
hecho, donde el 26 de agosto de 1550, cinco días antes de su 
partida, Francisco de Borja firmó su testamento hológrafo, 
escrito en valenciano, al que dos días después añadió sendos 
codicilos, que confió al notario gandiense Nofre Pérez de 
Culla.

Semanas antes, el duque dimisionario se reunió con el cabildo 
de la Colegiata para comunicar a los canónigos las mandas 
que dejaba para obras pías, más una dotación específica 
en función de la cual, los clérigos que se especificaba en 
el documento correspondiente, lo Diuendres Sanct, après 
de acabat l’ofici en nostra església, an de anar a Senta Clara 
e passar lo Santíssim cos de nostre Señor Déu Jesucrist del 
Monument major y enserrar-lo en l’altre, de on se a de traure 
lo dia de la Santíssima Ressurrectió, pagant a cada canonge a 
nou dines, als sota cabiscols huit dines, als quatre capellans a sis 
dines y dos dines per a caneles. 1

En medio de aquel trajín de despedidas y gestiones, resulta 
evidente el interés del duque por garantizarse la superviven-
cia de la Visitatio Sepulchri, que de eso se trataba, sin dejar 
su continuidad al albur de la buena predisposición de nadie 
en el futuro. La pregunta inmediata es por qué semejante 
propósito. Aunque las intenciones de las personas son ines-
crutables, nosotros tenemos nuestra propia respuesta a título 
de hipótesis. Pero antes convendría aclarar qué es la Visitatio 
Sepulchri, qué aspectos convierten en singular a la de Gan-
día, por qué fue suprimida en 1865 y cómo se ha recuperado 
esta obra única de la cultura religiosa europea, que felizmen-
te hoy podemos volver a contemplar en Gandía el Sábado 
Santo, con el aliciente añadido de que, ¡por fin!, se han ini-
ciado las diligencias para solicitar su reconocimiento como 
Bien de Interés Cultural (BIC), que debe ser la antesala de 

1. La cita, en la que hemos actualizado acentuación y puntuación, procede del comúnmente 
denominado Llibre de recorts, que se custodiaba en la Colegiata de Gandía hasta la Guerra 
de España de 1936 y que obviamente debía ser de records. La dio el P. Mariano Baixauli en 
su estudio de 1902 sobre “Las obras musicales de San Francisco de Borja conservadas en 
la insigne colegiata de Gandía” y la reproduce Vives Ramiro, José María: “La pervivencia 
de la Visitatio Sepulchri de Gandía (Valencia) (1550-2004), Anuario Musical, 59 (2004), 
págs. 23-84, cit. de p. 25, que es de donde la tomamos y el estudio en el que nos basamos 
nosotros aquí.

su declaración por la Unesco como bien cultural inmaterial 
del  Patrimonio de la Humanidad.

La Visitatio Sepulchri de Gandía.

Las denominadas Visitatio Sepulchri son un tipo de drama 
sacro que nació en los monasterios europeos durante la 
alta Edad Media. Eran representaciones muy sencillas, sin 
pretensiones artísticas, en las que los propios monjes hacían 
también los papeles femeninos. Su argumento recreaba el 
conocido tema del “Quem quaeritis”; o sea, la visita de las 
Marías al Santo Sepulcro, donde las recibía un ángel que 
les preguntaba eso, “quem quaeritis”? (“¿A quién buscáis?); 
cuando ellas le respondían, el ángel les anunciaba: “Surrexit 
Christus” ! (“¡Cristo ha resucitado!”). La trama era así de 
simple y perfectamente conocida por todos, aunque los 
diálogos se mantuvieran en latín. No eran piezas teatrales, 
sino más bien actos litúrgicos teatralizados para garantizar 
la difusión del mensaje. En consecuencia, no cultivaban la 
intriga, apelando a la curiosidad, sino la piedad para reforzar 
las creencias; los asistentes no eran espectadores, sino fieles, 
a los que no se pretendía entretener, como en el teatro, sino 
afianzar en su fe, como en la iglesia.

Durante la segunda mitad del s. X, el benedictino san 
Ethelwold –obispo de Winchester– ya se hacía eco en su 
Regularis Concordia de una escena muy parecida a la que 
acabamos de describir2. De esa misma centuria data la 
Visitatio de la abadía benedictina de San Marcial de Limoges 
–la primera conocida–, a la que seguirían otras muchas por 
todo el ámbito carolingio, como la de Saint Gall (Suiza) o 
la francesa de Saint Benôit-sur-Loire. Estas representaciones 
también penetraron en la Península Ibérica, por donde se 
fueron difundiendo a medida que avanzaba la conquista 
cristiana de Al Ándalus, como evidencian los casos, entre 
otros, del monasterio de Silos (s. XI), Santiago (s. XII), 
Huesca (ss. XI-XII), Vic (s. XIV), Zaragoza y Toledo (s. XV) 
o Guadix (s. XVI)3.

La de Gandía no es, pues, original por la letra de los 
cánticos; pero sí pieza única, singular, de la cultura europea, 
comenzando ya por su propia génesis. Desconocemos la fecha 
concreta del nacimiento de la VS. de G., pero no hay duda 
de que su alumbramiento fue tardío, muy posterior al de sus 
otras hermanas más septentrionales, con la particularidad 
añadida de que la nuestra no vino al mundo en el interior 
de un monasterio. La VS. de G. no tuvo un origen popular 
ni fue resultado de la evolución de una versión previa, sino 
creación de un músico fuera de lo común, por encargo 
expreso y bajo los auspicios de Francisco de Borja y Aragón 
(Foto 338). En consecuencia, hubo de gestarse entre mayo de 

2. Castro Caridad, Eva Mª: “Del tropo al drama litúrgico”, en P. Calahorra y L. 
Prensa (coords.): II Jornadas de Canto Gregoriano. Tropos, secuencias, teatro litúrgico 
medieval, Zaragoza, Institución Fernando el Católico, 1998, págs. 39-66.
3. Frutos Dachs, Mª Isabel de: “Dos autores del ciclo litúrgico de la Pasión: Gómez 
Manrique y Alonso del Campo”, Anales Toledanos, 31 (1994, págs. 123-135.
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1543 y agosto de 1550, que son las coordenadas cronológicas 
que enmarcan la estancia en Gandía de su mecenas al frente 
del ducado. Recordemos –a mayor abundamiento– que en la 
ciudad de los Borja no hubo convento alguno de frailes hasta 
que el V duque, don Carlos de Borja y de Castro, fundó el 
de San Roque, de franciscanos alcantarinos, que comenzó a 
ser habitado en 1591.

Las alusiones expresas a les cerimònies acostumades y a 
transitar por els llochs acostumats en el documento citado 
de 1550 –transcrito por el P. Baixauli– han dado pábulo a 
unas hipotéticas representaciones previas, que en nuestra 
opinión no podían ser muy antiguas, pues dichas referencias 
las interpretamos alusivas a lo que se vendría haciendo aquí 
durante los seis años anteriores, como mucho; o sea, desde 
que el IV duque de Gandía se hizo cargo del señorío familiar 
–tras la Semana Santa de 1543, como decimos– hasta el 4 de 
agosto de 1550, día de la reunión con el cabildo colegial a la 
que alude la fuente en cuestión.

En todo caso, la más que improbable existencia de alguna 
versión previa más antigua no tendría nada que ver con la 
que nos ha llegado. La actual VS. de G. no sólo no nació 
entre las cuatro paredes de un monasterio, sino que, además, 
parte de su acción transcurre al aire libre, abriéndose así a 
la participación directa del pueblo con las dos procesiones 
que recorren las calles, engalanadas para la ocasión, entre la 
colegiata y el Real Monasterio de Santa Clara, dos entidades 
religiosas –las instituciones actuales más antiguas de la 
ciudad, salvando la propia corporación municipal– muy 
diferentes entre sí, pero con un denominador común, que 
juzgamos relevante precisamente en el caso que nos ocupa, 
cual es el hecho de que Francisco de Borja fuera patrono de 
ambas por su condición de duque de Gandía.

Producto, pues, de una única mano creadora –particular-
mente diestra, sin duda– la VS. de G. no incorpora perso-
najes profanos (como el recurrente vendedor de ungüentos 
para perfumar el cadáver que se va a visitar) ni pasajes en 
romance como hace, por ejemplo, la de Vic. La nuestra se 
ciñe estrictamente a los textos canónicos del ritual católico y, 
por tanto, siempre en latín, de modo que no desentona entre 
los oficios de la Semana Santa Gandiense (Foto 481), aun-
que paradójicamente fuera suprimida a mediados del s. XIX, 
como veremos, precisamente por su carácter no litúrgico.

La obra consta de dos partes, correspondientes a las 
respectivas jornadas de su representación original. La 
primera de ellas, el Viernes Santo, transcurría en la iglesia 
del monasterio de Santa Clara, a donde llegaba la comitiva 
desde la colegiata para enterrar el cuerpo de Cristo; el 
sepelio se representaba trasladando la custodia desde el 
Monumento mayor levantado el día anterior, Jueves Santo 
–como es preceptivo–, a otro Monumento más pequeño, 
que aquí se mantenía excepcionalmente hasta el Domingo 
de Resurrección gracias a un privilegio específico, concedido 

a las clarisas gandienses por un breve firmado por Alejandro 
VI Borja. La segunda jornada, en la madrugada del Sábado 
al Domingo Santos, narra la resurrección de Cristo.

La contraposición de ambas jornadas va más allá de su 
temática respectiva, pues mientras que el doloroso Santo 
Entierro de la primera parte se acompaña con un emotivo e 
intimista canto llano, la exultante alegría por la Resurrección 
se expresa mediante una polifonía, que alcanza su clímax 
en el Aleluya a siete voces y con una verdadera exhibición 
de dominio del contrapunto solo al alcance de un músico 
excepcional. La VS. de G. es hoy una de las piezas maestras 
de la música del Renacimiento en Europa.

Esas dos partes tan diferentes por su fondo y forma, que 
conjugan tradición y modernidad, enriquecen la singularidad 
de esta obra por cuanto, paradójicamente, ambas jornadas 
conforman una creación unitaria literariamente y de un 
nivel musical excepcional.

Por fortuna, más de 130 años después de su prohibición, que 
la llevó al borde de la desaparición, se ha podido recuperar 
completa y esto precisamente constituye la última de sus 
peculiaridades, si éstas las ordenásemos cronológicamente. 
Por razones pragmáticas y para subrayar la singularidad de 
su unidad e integridad, ambas jornadas se representan ahora 
seguidas el Sábado Santo en la Colegiata, pues la iglesia de 
Santa Clara resulta un espacio muy reducido.

La feliz recuperación de una obra singular.

En 1865 el arzobispo de Valencia Mariano Barrio 
Fernández (Jaca, 1805-Valencia, 1876) prohibió la VS. 
de G.  El prelado había sido promocionado por Pío IX a 
la archidiócesis valenciana en 1861 y este mismo papa lo 
creó cardenal en 1873. Monseñor Barrio Fernández no 
fue un gran teólogo, pero sí destacó por su fidelidad a la 
Santa Sede y, en consecuencia, fue radicalmente contrario al 
liberalismo, en general (el Syllabus fue publicado en 1864), y 
a la desamortización, en particular.

Con todo, la prohibición de la VS. de G. no se justificó por 
razones doctrinales de fondo4, sino con la excusa legalista 
de no haber podido presentar el breve papal de Alejandro 
VI por el que el papa Borja autorizaba la permanencia 
del Monumento en Santa Clara hasta el Domingo de 
Resurrección sin ser desmontado, como es preceptivo, tras 
el Viernes Santo, pues es el único día en que no se celebra 
la Eucaristía y, por tanto, no se puede consagrar la Sagrada 
Forma. Tenemos constancia expresa de que a finales del s. 
XVIII el requerido breve papal ya no se hallaba en el archivo 
de Santa Clara porque, como reseñaba el P. Josep Llopis en su 

4. Detallamos el contexto de esta prohibición en S. La Parra López, J. Mª Vives Ramiro 
y L. Quirante Santacruz: “Visitatio Sepulchri” de Sant Francesc de Borja, Gandia, CEIC 
Alfons el Vell, 1998. Cfr. Garcia Frasquet, Gabriel: El teatre al País Valencià: el cas de la 
Safor (1800-1936), Simat de la Valldigna, Edicions La Xara, 1997.
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crónica del cenobio (1782), “cierta religiosa, cocinera de este 
Real Monasterio, echó muchas bulas pontificias, privilegios 
reales y otros muchos papeles en el horno de la cocina 
pensando que no serían de alguna importancia”5. El mismo 
autor se hacía eco aquí también de otro episodio similar de 
iconoclastia documental cuando, en cierta ocasión –que no 
databa–, corrió el rumor de que el Santo Oficio se aprestaba a 
entrar en Santa Clara para examinar unos supuestos escritos 
de su archivo “en que se trataba de favores del cielo, éxtasis, 
raptos, revelaciones con que Dios regalaba a aquéllas, sus 
esposas”. Y añadía al respecto el P. Llopis: “Este rumor, o 
ya fuese verdadero o ya fuese falso, fue bastante para que, 
consternadas las madres, entregasen al fuego muchas de las 
memorias de este monasterio”6.

Pasados más de cien años desde la prohibición, en 1972 hubo, 
por lo visto, un tímido intento de recuperación entre los actos 
organizados en Gandía para conmemorar el IV centenario 
de la muerte de su patrono Francisco de Borja y Aragón. 
Mucho más firmes serían los pasos siguientes, dados por el 
grupo teatral Pluja en 1996 y 1997, con la representación 
de la segunda jornada del drama sacro, que era la única 
recuperada a la sazón y aun no del todo completa.

Por aquellos años, un desconocido para mí Maurici 
Arbona me hizo llegar unos papeles sobre la Visitatio, que 
inmediatamente trasladé al CEIC “Alfons el Vell”. El centro 
de investigaciones, dirigido a la sazón por Gabriel Garcia 
Frasquet (Foto 538), recibió la noticia con enorme interés, 
fruto del cual sería el estudio colectivo que citamos aquí, en 
el cual tuve el honor de participar abordando el contexto de 
la obra y su prohibición; seguía la colaboración fundamental 
del profesor Vives sobre la reconstrucción íntegra del drama 
lírico-litúrgico y su parte musical y cerraba el volumen, 
sobre los aspectos teatrales de la misma, el malogrado Luis 
Quirante Santacruz, quien fallecería poco tiempo después 
de cumplido el encargo. También se editó un CD, del que 
ya se ha hecho una segunda edición, grabado por el Orfeón 
Borja (que se creó precisamente para esta representación) 
y dirigido en aquella ocasión por Vicent Cogollos, con la 
inestimable colaboración en el estudio de grabación de Jesús 
Cantos, quien sigue siendo hoy en día uno de los puntales de 
la representación, junto con la Junta Mayor de Hermandades 
de la Semana Santa y, por supuesto, el Orfeón Borja.

Pero, sin duda, el mayor acierto del CEIC en la gestión de 
este asunto fue contactar, por indicación de Óscar Creus, 
con el profesor José María Vives Ramiro, académico de 
número de la Real Academia de Bellas Artes de San Carlos 
y, a la sazón, catedrático de Musicología del Conservatorio 

5. Llopis, Fr. Josep (OFM): Chrónica del Real Monasterio de la Seráfica Madre Santa Clara 
de la ciudad de Gandía…, 2 tomos (1781-1782); en Arxiu Històric Municipal de Gandia, 
vol. I en FG/7-2 y vol. II en FG/8-2; cit. de vol. I, pág. 68. Está en imprenta la edición 
crítica de esta crónica, que hemos realizado junto con los profesores Joan Aliaga y Nuria 
Ramón.

6. Ibidem, II, 178. 

Superior de Valencia, a quien nos dirigimos por su 
contrastada competencia profesional como musicólogo, 
ignorantes entonces de su generosidad, que es aún mayor. El 
profesor Vives no sólo recuperó la primera parte, desconocida 
hasta entonces, sino que acertó a reconstruir toda la obra, 
incluyendo las acotaciones teatrales y la consueta de la 
misma. La obra estaba recuperada en su integridad.

Epílogo: ¿por qué?

Una de las peculiaridades de la VS. de G. que hemos 
destacado es la parte que transcurre en la calle con las 
procesiones callejeras entre la Colegiata y el monasterio de 
Santa Clara. La inclusión de esta circunstancia en nuestro 
drama sacro no sería resultado de la casualidad ni mero 
aditamento ornamental, sino que, muy al contrario, nosotros 
lo interpretamos como deseo expreso del duque-jesuita con 
el propósito de incluir la participación activa del pueblo en 
dicha representación para reivindicar y reforzar los nexos 
entre ambas instituciones religiosas, colegiata y monasterio, 
de naturaleza muy diferente, pero complementarias en su 
labor y fines comunes.

Nuestra interpretación se basa en el convencimiento de 
que el motivo de la crucial reunión con el cabildo colegial, 

(Foto 585) La Visitatio Sepulchri en l'Esglèsia del Palau Ducal de Gandia. ©ToniDeusa
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convocada por el duque el 4 de agosto de 1550, estaría en 
las antípodas de constituir una postrera imposición señorial, 
como se ha aducido para explicar la dotación económica que 
el duque dejó instituida como garantía de continuidad de la 
VS. de G., “su” Visitatio. No; las decisiones señoriales no se 
comunicaban ni se financiaban, directamente se ordenaban 
y se imponían a la fuerza, sin más explicaciones. Aquel día 
de principios de agosto, semanas antes de su adiós definitivo 
a Gandía, Francisco de Borja y Aragón (Foto 338) seguía 
siendo oficialmente señor de Gandía, sí; pero no nos cabe 
la menor duda de que en aquellos momentos él ya se sentía 
más jesuita que duque y, en consecuencia, tampoco parece 
muy arriesgado aventurar que ahora le preocupaba más la 
salvación de las almas de sus hermanos que la obediencia de 
sus vasallos, a la que él había renunciado voluntariamente.

Esta hipótesis creemos que cobra más sentido emplazándola 
en su contexto. Durante aquel intenso mes de agosto de 1550 
estaban interrumpidas las sesiones del concilio de Trento, 
donde se fraguaba la respuesta de la Iglesia católica (la mal 
llamada Contrarreforma) a la Reforma protestante, cuyo 
brazo ejecutor intelectual sería la flamante Compañía de 
Jesús. Recordemos que los jesuitas incluyen en su profesión 
un exclusivo cuarto voto de obediencia al papa, que implica 
su permanente disponibilidad para cumplir con los designios 
apostólicos de la Santa Sede.

Al duque de Gandía no se le escapaba ninguna de estas 
circunstancias. Francisco de Borja había elegido de manera 
sorprendente la joven orden ignaciana, pese a las reticencias 
de su buen amigo el emperador Carlos V y, desde luego, 
no solo estaba perfectamente al tanto de lo que pasaba en 
Trento, sino que precisamente él acabaría erigiéndose ni más 
ni menos que en uno de los protagonistas de la Reforma 
católica de primera hora. El IV duque de Gandía había 
mantenido una privilegiada relación epistolar con Paulo III 

Farnese, el papa que había convocado el concilio y había 
fallecido el 10 de noviembre anterior. Su sucesor Julio III, 
elegido en febrero de 1550, insistió en que Borja se fuera 
a vivir al Vaticano cuando llegó a Roma, pero él rechazó 
la amable invitación del pontífice porque tenía muy claro 
que su sitio estaba al lado de Ignacio de Loyola, entre los 
miembros de la Sociedad de Jesús (Societas Iesu).

Sin necesidad de añadir detalles nuevos, creemos poder 
concluir con fundamento que cuando el duque-jesuita se 
reunió con el cabildo colegial el 4 de agosto de 1550 no 
actuaba como duque, sino como jesuita y, desde luego, no 
improvisaba. De hecho, no tenemos a este Borja por un 
hombre impulsivo, sino muy reflexivo y, sobre todo, con 
un concepto elevadísimo y muy riguroso del sentido de la 
responsabilidad, que él siempre aplicó hasta sus últimas 
consecuencias. Y en este caso concreto, su propósito era 
garantizarse la continuidad de la Visitatio en Gandía, no 
por vanidad, sino por coherencia, pues la obra era una 
piedra humilde, pero una más, en el muro que la Iglesia 
católica estaba entonces construyendo frente a la Reforma 
protestante.

Aquella pequeña piedra, poco mayor que un grano de arena 
en el ámbito de la cristiandad cuando el duque la legó a su 
ciudad natal como regalo de despedida, se ha convertido hoy 
en una perla, pieza exclusiva de la cultura europea, que brilla 
con luz propia en la privilegiada constelación de las obras 
singulares. Cada Sábado Santo Gandía ofrece al mundo 
esta joya y debemos asegurar, en la medida de nuestras 
posibilidades, que siga brillando en el futuro, a ser posible 
más intensamente.
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Bernat Rodríguez Castelló

La fideuà de Gandia

Tampoc ens ha de semblar estrany que es tracte d’un plat de 
fideus eixut. Segons les dades fidedignes que ens proporciona 
Joan Coromines, no es fins al segle XIV que apareixen les 
primeres documentacions que donen la notícia d’aquest tipus 
de pasta eixuta (2).

La gènesi de la fideuà

Una qüestió difícil d’esbrinar és quan i com apareix la 
fideuà. Intentaré donar una explicació a les dues qüestions 
plantejades, després d’haver pogut consultar i estudiar la 

Dir que els fideus són pasta és una obvietat i considerar que 
la pasta, en totes les seues varietats, és originària d’Itàlia, és 
fals. Hi ha constatació que els xinesos ja la gastaven des de 
fa tres mil anys, i també, si més no, la població pertanyent 
a la cultura àrab. Aquests darrers, els àrabs, foren els que 
la dugueren ací (1). Així, l’alatria, com deien els àrabs als 
fideus, fa moltíssim temps que es menja a tota la vessant 
mediterrània de la Península Ibèrica. Encara, a hores d’ara, 
en algunes poblacions del sud del País Valencià i de Múrcia 
diuen als fideus alatria. 

No ens ha de semblar tan estrany que un plat que du el 
gentilici de Gandia, siga un plat fet amb fideus: LA FIDEUÀ. 

(Foto 586) Concurs Fideuà de Gandia

“Entre el bé i el mal, podríem aspirar a l’alegria”
Joan Fuster
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poca i confosa informació que he pogut trobar al respecte. 
Està clar que les llegendes sempre solen ser boniques, però 
massa vegades tenen punts foscos o fins i tot inversemblants. 
Trobe que en el cas de la fideuà s’ha aplicat aquella locució 
italiana que diu: se non è vero è ben trovato, i s’han donat com 
a veritables, unes faules que tractaré de posar en dubte.

De les moltes llegendes que s’han pogut transmetre oralment, 
la més escampada és aquella que parla d’un mariner que per 
oblit o per confusió va canviar l’arròs pels fideus. És ben 
sabut, que la dieta del mariner quan ix a pescar consisteix, 
bàsicament, a fer un brou del peix de menys valor econòmic, 
al qual s’afegirà normalment arròs o, fins i tot, pa. Un dia, el 
mariner encarregat de la cuina havia oblidat comprar arròs i 
ho va solucionar amb fideus que tenia al rebost. Sembla que 
l’ocurrència del cuiner tingué una bona acceptació per part 
de la resta de mariners. La notícia va ser comentada entre 
mariners d’altres vaixells, es va escampar i tots contents. 
Tanmateix, si ho reflexionem bé, no és difícil pensar la 
dificultat que suposa cuinar una paella de fideus o d’arròs, 
tant s’hi val, "en un recipiente de bordes bajos, a bordo de una 
barca en continuo balanceo. Por ello es lógico que sea más lógica 
(sic) su preparación en tierra firme” (3). 

Front a aquest argument de Soler Carnicer, el conegut Ángel 
Sánchez (Foto 588) que fou maître i director de l’Hotel 
Bayren afirma: La auténtica fideuà es un plato marinero. 
Es un plato caldoso, es decir, la base está en el fondo, en la 
morralla (pescado de roca) que le de sabor y que esté melosa. No 
es fideuà seca (4).

Aquest primer relat atribueix la creació de la fideuà al 
gastrònom aficionat Vicente Blat Palonés, conegut al Grau 
per Maceta, natural de Dénia, però criat al Grau des que 
era molt jove. Fou un gran cuiner que solia guisar la fideuà 
en acomboiar-se grups de gent de Gandia. Regentava una 
saladureria a l’antiga plaça de l’estació del Grau. Soler 
Carnicer i Gurrea Crespo (Foto 146) escriuen que ja feia la 
fideuà en 1910 (3) i (5).

Una segona versió sobre la creació de la fideuà, aquesta 
més divertida per l’astúcia que mostra el mariner-cuiner 
en canviar l’arròs per fideus pensant que així al patró, molt 
golafre ell, no li agradarien tant els fideus com l’arròs i la 
resta de mariners podrien menjar-se un bon plat de fideus. 
El pla del cuiner no va resultar massa exitós i el patró, al qual 
també li van adelitar els fideus, va empassar-se’n un bon plat 
com si es tractara d’arròs. Fins i tot, va felicitar el cuiner i 
el va animar a fer-ne més sovint. Els mariners van seguir 
passant gana. Una vida dura la dels mariners, sens dubte!

Aquest relat sobre la gènesi de la fideuà s’imputa a Bautista 
Pascual Sanchis, més conegut al Grau com a Zabalo (1915-
2007). Ell mateix va contar que aquests fets van ocórrer 
quan tenia 15 anys i formava part de la tripulació, com a 
mariner-cuiner, d’un llaüt. Zabalo va concedir una entrevista 
i el propi entrevistador elogia la seua prodigiosa memòria 

quan explica: Recuerdo perfectamente que era un día de 
verano, porque ese tipo de barcas solo salían en esa época del 
año. Yo tenía 15 años y nos encontrábamos navegando entre 
Piles i Oliva cuando se me ocurrió la idea. Estaríamos a 23 ó 
24 metros de profundidad sobre el fondo del mar(6).

La posterior difusió

Sembla que en un principi la fideuà no va ser molt ben acollida, 
tenia més detractors que persones entusiastes. El Grau tenia 
també una població dedicada a l’agricultura bastant notable 
i que, potser, mostrara menys disposició a experimentar amb 
una paella de fideus i peix. En la meua opinió és un fet que 
es pot considerar dintre de la normalitat, ja que, en general, 
la gent era bastant reticent als invents culinaris, ço és, els 
resultava agosarat canviar d’hàbits alimentaris. A poc a poc 
la fideuà va anar guanyant adeptes i cada vegada era més 
popular, això sí, entre la gent del Grau i alguns estiuejants 
de Gandia.

La burgesia gandiana sempre ha valorat i gaudit els aspectes 
lúdics que el Grau oferia, la platja, la bona temperatura per 
la nit, bon peix i millor marisc... La fideuà era també una 
bona excusa per fer una visita al Grau. Aquesta dinàmica va 
provocar, des de principis del segle XX, que al Grau alguns 
homes i algunes dones s’oferiren per fer fideuaes a grups de 
burgesos de Gandia. Aquest són els casos de Vicente Blat del 
qual ja he parlat i de Gabriel Rodríguez Pastor, més conegut 
com Gabrielo el del quiosc, nascut al Grau i que va treballar 
de portuari, de cuiner a bord d’una barca de pesca, i va 
acabar –per això el seu sobrenom– regentant un quiosc de 
premsa, llepolies, cacau i tramús, etc.

La creixent acceptació que tenia la fideuà va provocar que 
alguns bars l’oferiren en els seus menús. El primer que 
ho va fer, fou Vicente Soler Calvo, nascut a la Vila Joiosa, 
conegut al Grau per Vicent de la Vila. Regentava un bar 
situat a la plaça del dipòsit de Venècia i també va treballar 
de portuari i de mariner-cuiner en una embarcació de bou. 
Casualment, també Isabel Martí Bertó, la Pastaora tenia bar 
a Venècia i oferia la fideuà. Posteriorment la Pastaora va obrir 
un bar al Grau, el Café del Puerto, on també cuinava la 
fideuà(7). Aquestes persones i també, òbviament, les famílies 
graueres van mantenir viva la tradició de la fideuà. Després 
arribaria la guerra i una etapa, massa llarga, de fam i misèria 
generalitzada, que trencaria la dinàmica entre el Grau i 
Gandia.

Acabada la guerra començà una època de reconstrucció del 
Port de Gandia. Més tard va arribar l’apogeu de la taronja, 
del comerç portuari, de la pesca, del turisme massiu i, el 
Grau va recuperar l’espai lúdic i econòmic que tenia abans. 
Dos locals de restauració van destacar: l’Hotel Europa 
i Casa Paco (Foto 119). L’Hotel Europa va tenir durant 
un temps un gran cuiner, Emilio López Bonias, nascut a 
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Albacete, el qual va demostrar ser un entusiasta de la fideuà. 
De Casa Paco diuen els cronistes de l’època que va ser el bar 
restaurant col·laborador necessari en el ressorgir de la fideuà. 
Les dues cuineres i germanes, Isabel i Maria Castelló Garcia 
(Foto 587), van ser les protagonistes d’aquest ressorgiment i 
popularització. Exactament, Soler Carnicer diu: Casa Paco, 
fue el artífice de esta última etapa en la que el plato alcanza 
una súbita i rápida expansión (3). A més, en la revista Feria y 
fiestas de Gandia, del 1975, diu: al inicio del gran desarrollo 
turístico español, la reivindicó, anunciándola y practicándola 
con éxito la cocina de Casa Paco, a la que en justicia cabe 
atribuir en buena parte el renacimiento y definitiva expansión 
de la paella de fideus... (7).

La qüestió és que, siga com siga, la fideuà és un plat del Grau 
mariner.

Sobre la recepta i els ingredients

Després d’haver tingut accés a la majoria dels llibrets que 
cada any publiquen els organitzadors del concurs de fideuà, 
arribes, com a mínim, a una conclusió: que la recepta de la 
fideuà s’ha mantingut invariable des de l’any 1975 quan es va 
celebrar el primer concurs. L’única diferència que he trobat 
és que durant molts anys la recepta era per a sis racions i en 
els darrers anys és per a quinze. Sense més, passe a reproduir-
la:

Ingredients per a 15 persones: 5 Kg. de morralla o espines 
de rap; 1,3 Kg. de gamba roja; 1,65 Kg. d’escamarlans; 1,5 
Kg. de rap net a trossos; 1,5 Kg. de fideus del número 3; 5 
dents d’all; 0,5 Kg. de tomaca ratllada; 2 cullerades petites 
de pebre roig de la Vera; uns brins de safrà i 350 grams d’oli 
d’oliva.

Preparació

Farem un bon brou de peix, de 5 litres d’aigua, amb la mo-
rralla i les espines del rap. Col·locarem la paella sobre el foc 

amb l’oli i, quan estiga calent, sofregirem els escamarlans i 
les gambes i les retirarem. Apaguem el foc.

Afegirem l’all picat i posarem el pebre roig amb cura per 
no fer-lo massa. Amb foc fluix ho sofregirem tot. Afegirem 
els trossos de rap, ho remenarem tot perquè es barrege i 
afegirem la tomaca. Quan tot estiga ben sofregit hi afegirem 
el brou de peix.

En començar a bullir hi afegirem el safrà que haurem picat 
al morter, ho tastarem i corregirem, si s’escau, de sal. Tot 
seguit posarem els fideus.

Després de bullir quatre minuts a foc fort, hi afegirem el 
marisc i deixarem bullir dotze minuts més, però a foc més 
fluix.

En aquest plat, com en qualsevol altre, per exemple la paella 
valenciana, podem trobar-nos quasi tantes variants com 
cuiners/res. No obstant això, hi ha alguns ingredients que 
són més freqüents en les discrepàncies, com ara, la ceba, la 
sépia, el calamar, el tipus de pebre roig utilitzat, el julivert 
en la picada d’all, l’allioli, etc. Tots aquests ingredients o 
alguns d’ells formen part de les fideuaes que fan les diferents 
famílies. Tant la ceba com el calamar, la sépia, el julivert i 
l’allioli no formen part de l’ortodòxia de la recepta oficial. Es 
més, en la meua experiència com a jurat del concurs de fideuà, 
n’hem eliminat algunes per portar algun dels esmentats 
ingredients. Jo, per exemple, soc partidari del pebre roig 
dolç no fumat que, com l’allioli poden servir per atenuar 
algun dels matisos de la fideuà o, fins i tot, per camuflar 
algun defecte en l’elaboració. També sobre el pebre roig de 
la Vera, magnífic, voldria dir que tot el pebre roig fumat 
que trobem al mercat no és de la Vera. Aquesta preciosa vall 
d’Extremadura no es tan gran per produir-ne tant.

(Foto 587) Isabel Castelló Garcia cuinant

(Foto 589) Rosario Santiago. Presidenta del 
Centro de Iniciativas y de Turismo de Gandia 
(CIT)

(Foto 588) Ángel Sánchez. President de 
l’Asociación gastronòmica fideuà de Gandia
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La promoció. El concurs

Segons la documentació consultada, el primer col·lectiu 
que té per objecte la promoció de la ciutat de Gandia com 
a destinació turística fou El centro de inciativas y de turismo 
de Gandia. En els estatuts de l’esmentada associació figura 
com a data de constitució el 20 de juliol del 1965, signen 
el document  Andrés Escrivá com a president i J. Roman 
Bru, en qualitat de secretari. Aquests estatuts són plenament 
franquistes atenent el contingut de l’articulat que els 
desenvolupa. Res d’estrany si ens fixem en la data, 1965.

Ara bé, no serà fins el 1975 quan el Sindicato local de 
hostelería y actividades turísticas decidirà que la fideuà pot 
ser un potent instrument de promoció del potencial turístic 
gandià. Així, al meu entendre, amb bon criteri, decidiran 
dur a terme el I Concurso Nacional de Fideuà de Gandia. A 
tal efecte, acordaran nomenar una comissió organitzadora 
presidida per Ernesto Moratal Blanes, propietari de l’Hotel 
Ernesto, la vicepresidenta serà Rosario Santiago (Foto 589) 
i actuarà com a secretari Salvador Borrás Ribes, regidor de 
Turisme de Gandia. Doncs bé, la primera edició tindrà lloc 
el 20 de juny de 1975.

Les diferents entitats promotores del concurs han sigut les 
següents: 

tingut accés a tres registres d’embarcacions de l’Ajudantia de 
Marina del Port de Gandia, que abracen el període comprés 
entre 1881 i 1954, i no he trobat cap rastre de cap barca 
denominada Santa Isabel (9). Podrien haver més registres als 
quals jo no he tingut accés.

L’Asociación gastronómica fideuà de Gandia ha sigut presidida  
successivament per Jesús Gonzalo, cuiner professional; 
Ángel Sánchez (Foto 588), professional de l’hostaleria i de 
l’actual Avelino Alfaro, cuiner professional. 

Així mateix, des de l’any 2000, l’esmentada associació 
farà canvis que ajudaran a millorar la imatge popular de 
concurs a la ciutat. Es permet l’entrada de públic en general 
a l’exposició dels bufets de lliure elecció; es permet la 
degustació de fideuà; es dona entrada a la participació de 
Centres de Formació hostalera com ara el CDT de Gandia 
i d’altres; i es promociona la taronja establint unes postres 
que s’han de fer tenint com a base la taronja. Al marge del 
concurs s’han fet demostracions,  show cooking, com diuen 
ara, en diferents països, com ara, Mèxic, Itàlia, França i en 
diferents ciutats de l’estat espanyol. En conclusió es millora 
la projecció promocional del concurs. 

Fins a l’any 1988 la promoció de la fideuà i de la ciutat 
de Gandia havia estat en mans del CIT, del qual  Ángel 
Sánchez, dirà: En el momento en que se crea el concurso hay 
una asociación que se llama CIT. Esta Asociación funcionó 
hasta el año 2000, siendo un ente que se había creado en el 
régimen anterior y que poco a poco se fue diluyendo (4). 

Tenint en compte que la promoció de la ciutat i de la fideuà 
des d’un principi estava en mans del CIT, el qual decidia a 
quines fires s’assistia, tot el grafisme promocional, la producció 
audiovisual, actes, etc., l’Ajuntament de Gandia decideix en 
el plenari de maig del 1986 crear un organisme municipal 
Patronat Municipal de Turisme (PMT) que donarà cabuda 
a la participació de tots els implicats en el sector turístic, ço 
és, restauradors, hotelers, agències de lloguer d’apartaments, 
comerciants, promotors i constructors, sindicats més 
representatius de sector, falles i setmana santa. 

Encara que els estatuts del PMT s’aproven en maig del 1986, 
es publiquen en el Butlletí Oficial de la Província, de 29 de 
novembre del 1986, no serà fins el 1988 quan s’hi constitueix 
i, a partir d’aquell moment, la política de promoció turística 
de la ciutat de Gandia ja no estarà en mans del CIT, sinó de 
tots els representants, democràticament elegits, polítics i no 
polítics, que conformen el PMT. 

Aquest fet no va ser molt ben acollit pel CIT i la seua 
presidenta Rosario Santiago (Foto 589), la qual va manifestar: 
En unas declaraciones a este diario con motivo de la celebración 
de FITUR 88 en Madrid, la Presidenta de CIT de Gandía, 
Rosario Santiago, llegó a afirmar que el conseller de Turisme de 
la GV, Andrés García Reche, el Director General de Turismo y 

1975–1977 Sindicato local de hostelería y 
actividades turísticas

1978  
Comisión gastronómica del 
Centro de actividades turísticas 
de Gandia

1979 Agrupación de empresarios de 
hostelería de Gandia

1980–1999 Centro de iniciativas turísticas 
de Gandia

2000–2022 Asociación cultural 
gastronómica fideuà de Gandia

Cal remarcar que a partir de l’any 1980 el concurs passa a 
denominar-se Concurso Internacional de Fideuà de Gandia y 
gastronomía. El lloc de realització del concurs ha variat, la 
majoria de vegades ha sigut a l’Hotel Bayren, en comptades 
ocasions a l’Hotel Safari, Hotel D. Ximo, Hotel Tres Anclas, 
al Palau Ducal, l’any Borja i en el local que ara ocupa la 
policia local i la policia nacional. 

El premi al guanyador de la fideuà, primer consistia en un 
diploma i una quantitat de diners. En les darreries dels anys 
90 també s’estableix un collar que imposava la comissió 
organitzadora. A partir de l’any 2000, en fer-se càrrec del 
concurs l’Asociación gastronòmica fideuà de Gandia, l’esmentat 
collar passarà a denominar-se el collar de Santa Isabel, en 
memòria de la barca on suposadament es va fer la primera 
fideuà. Sobre la barca Santa Isabel, vull manifestar que he 



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

471

Cultura
el Teniente de Alcalde de Turismo del Ayuntamiento de Gandia 
no tenían ni idea de promoción turística (10).

Cal posar de relleu que l’Asociación gastronómica fideuà 
de Gandia és producte de les negociacions entre el CIT i 
el PMT que va satisfer totes les parts. Des d’aleshores, el 
gerent del PMT formarà part de la comissió organitzadora 
del concurs de fideuà.

NOTES
(1) Pròleg de Jaume Fàbregas. Del llibre Els fideus i la fideuà/da, de Joan Iborra i Ignasi 
Mora. Editorial Tàndem.
(2) Introducció de Joan iborra i Ignasi Mora. Del llibre Els fideus i la fideuà/da, de Joan 
Iborra i Ignasi Mora. Editorial Tàndem.
(3) La fideuà de Gandia. José Soler Carnicer. Revista Valencia atracción, núm. 514 
novembre, 1977. Pàg. 12.
(4) Revista Que bona! Núm. 2, Revista cultural gastronòmica fideuà de Gandia.
(5) Llibre de Fira i Festes de Gandia, 1977. Pàgs. 99 a 101.
(6) Revista Que bona! núm. 2, Revista cultural gastronòmica fideuà de Gandia.

(7) Llibre de la Fira i Festes de Gandia, 1975.
(8) Del llibret del XXVIII concurs internacional de fideuà de 2002.
(9) Llibre registre d’embarcacions 1881 – 1939. Fons Ajudantia de Marina signatura (DJ1)  

– Llibre registre d’embarcacions 1917–1924. Fons Ajudantia de Marina signatura  
(DJ31) 
– Llibre Registre de vaixells d’esbargiment i viver, 1901 – 1954. Fons Ajudan. de Mari. 
signatura (DJ32/1).

(10) Diari Levante-EMV. 4 de maig 1989.

El 5 d’abril del 1990 el plenari de l’Ajuntament de Gandia va 
aprovar per unanimitat, uns nous estatuts per tal d’adaptar 
els anteriors als canvis legislatius que afectaven a tots els 
organismes autònoms municipals.



472



FOMENT AIC    
cent anys fent Gandia

1923
2023

473

Cultura

Maria Josep Escrivà

El col·lectiu saforíssims societat literària

als orígens de la individualitat; això és, el comboi. Sense 
l’estímul del comboi compartit no tindria cap raó de ser, 
aquesta SL nostra. 

En som vora una quarantena els qui compartim o hem 
compartit comboi en algun moment i en diversos graus 
d’implicació. I més d’una seixantena els noms inscrits en 
l’actualitat en nòmina saforíssima. I això ho apunte, més 
que no per una qüestió d’estadística, per deixar constància 
ací del potencial literari en la nostra llengua a la comarca de 
la Safor.  

La tradició literària a la Safor i el seu pes específic dintre de 
la literatura es constata des de l’època dels clàssics. Amb el 
superlatiu un pèl irònic amb què ens vam voler anomenar, 
no pretenem ni més ni menys que reivindicar, posar en valor 
un llegat valuosíssim que voldríem, dintre de les nostres 
possibilitats, actualitzar i salvaguardar per a generacions 
futures. I això des de la comarca però amb la intenció de 
projectar-lo més enllà de la comarca, com s’ha actuat sempre 
des de la Safor en l’àmbit de les lletres: saber que formem part 
d’un tot literari i cultural, gran i potent, que hi pertanyem 

El fet d’escriure i la dedicació literària en general –en la 
qual també s’inclou, indefectiblement, el temps dedicat a 
la lectura– té un caràcter eminentment individual i solitari. 
Aquesta és una realitat innegable, connatural a qualsevol 
tasca creativa que requerisca silenci i concentració, però que, 
tanmateix, no hauria de pressuposar cap tipus de raresa ni 
de caràcter insocial en qui la practica, sinó tot el contrari. 

Els escriptors i les escriptores que formem el col·lectiu 
Saforíssims ho vam veure clar des del principi, que una cosa 
és la dedicació íntima i intransferible inherent a l’escriptura 
i una altra és la conveniència –i per què no, el goig– de 
compartir experiències i projectes, i de propiciar-los o 
potenciar-los amb una certa solvència gremial i legal, gràcies 
als estatuts en què el nostre col·lectiu se sustenta. Per això, 
l’any 2010 vam decidir que era una bona idea constituir 
l’SL que és la Societat Literària –que no Societat Limitada– 
Saforíssims. Si de cas, limitada pels únics requisits que cal 
acomplir per formar-ne part: escriure literatura de creació i en 
valencià. I un altre d’extraoficial, si se’m permet: engrescar-
s’hi; actuar-hi seguint una consigna no escrita però que, en 
últim terme, és condició sense la qual seria preferible tornar 

(Foto 590) Col·lectiu Saforíssims Societat Literària
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des de la nostra particularitat valenciana i saforenca. Com 
vam deixar escrit a la pàgina web de Saforíssims: «Sense cap 
vanitat, doncs, però tampoc sense cap complex, sinó amb la 
certesa que tota tradició s’assenta a través de la perseverança». 
I la tradició la van assentar, de manera conscient o 
inconscient, tantes altres veus que ens han precedit i que la 
història literària ha tractat amb més o menys fortuna. No 
m’hi arriscaré a dir noms pretèrits i a caure, per tant, en 
la parcialitat. Recorreré a una font esplèndida que em ve 
com l’anell al dit i aprofitaré per recomanar-ne la consulta 
amb entusiasme. Aneu, per tenir-ne una vista panoràmica, 
al volum primer dels dos que conformen el projecte global 
Gandia, capital literària, patrocinat per l’Ajuntament de 
Gandia i publicat per la saforenca editorial –i saforíssima 
també, si m’ho permeteu, perquè els dos editors, Juli Capilla 
i Mercè Climent, ho són– Lletra Impresa: Des de l’edat 
mitjana fins al present, es titula el llibre. 

Però sí que és just i necessari congregar ací les forces amigues 
d’un grapat de persones sense les quals la primera Junta 
Directiva, que jo mateixa vaig capitanejar estatutàriament, 
no hauria tirat avant: Jordi Puig, Raül Navarro, Christelle 
Enguix, Lluís Miret (Veure fitxa biogràfica), Juli Capilla 
(Foto 163), Ferran Garcia-Oliver (Foto 157), Isabel Canet 
Ferrer (Foto 158), Josep Lluís Roig, Irene Verdú, Santiago 
Díaz, Vicenta Llorca (Foto 332), Pasqual Molina (Veure 
fitxa biogràfica), Ignasi Mora (Foto 156), Josep Piera (Foto 
99), Joan Andreu Gascó, Teresa Pascual (Foto 161), Frederic 
Barber, Àngels Moreno (Foto 314), Àngels Gregori, Sico 
Fons, Joan Iborra o el molt enyorat Vicent Olaso (Foto 
162). Sense oblidar els joves que s’hi han incorporat amb 
força, com ara Esther Climent, Joan Deusa, Verónica Pérez, 
Ana Isabel Llopis, José Figueres o Ferran Bretó: benaurada 
injecció de saba nova.

Les activitats que duu a terme l’associació són múltiples i 
algunes s’han establert ja amb regularitat en el calendari 
anual. Entre les més veteranes hi ha la Festa Estellés de 
Gandia, amb les dotze convocatòries que aquesta cita popular 
dedicada a recordar el naixement del poeta de Burjassot duu 
celebrades. També la d’Oliva, que s’hi va afegir una mica 

després. I un clàssic és ja la Nit de Contes al Palau que, dins 
de la programació anual de la Setmana Literària primer i 
ara Tardor Literària, coordina des de fa nou anys l’actual 
president de Saforíssims Rafa Gomar (Foto 159). 

Prova de tolerància i de civilitat és la celebració del recital 
poètic i musical Veus per la Diversitat LGTBI que fa sis 
anys que programem dins l'Orgull Gandia, amb l’impuls 
de Raül Navarro. 

Una convocatòria entranyable, sobretot des del valor simbòlic 
del poeta que li aporta el nom, és el Certamen Pare Miret 
de Beniopa, que va nàixer fa cinc anys al costat dels festers 
d’aquell districte que fou poble de Gandia, amb la força 
motriu de tres indispensables: M. Rosa Sabater i Soliva, 
Isabel Canet (Foto 158),  i Ferran Garcia-Oliver (Foto 157). 

I, possiblement, un dels reptes més ambiciosos que ha 
assumit l’associació, en els últims temps, amb el patrocini 
indispensable de l’Ajuntament de Gandia i l’entusiasme 
persistent de Joan Deusa, és la celebració del 3 de March, data 
de la mort del poeta valencià més important de la història, 
el senyor de Beniarjó Ausias March. Gràcies a l’efemèride 
hem aconseguit un fet simbòlic de gran importància per a 
consolidar la memòria de l’il·lustre cavaller del segle XV: 
instal·lar una placa commemorativa al carrer Major de 
Gandia, allà on unes restes ceràmiques ens han donat indicis 
que hi hagué «el palau on va viure el poeta Ausiàs March 
(1400-1459)». I aquest gest que va tenir lloc el 3 de març de 
2021 ha de ser motiu d’orgull i demostració que la Ciutat 
dels Clàssics fonamenta el seu prestigi en fites com aquesta. 
I que la ciutat és més rica gràcies a la tenacitat, a la memòria, 
als motius joiosos i reivindicatius, que li atorguen caràcter 
cultural i la converteixen en referent: persones, institucions, 
associacions, col·lectius que treballen per fer-la més gran, més 
digna. Com ara el Foment d’Agricultura, Indústria i Comerç 
de Gandia i els seus 100 anys d’existència en un moment 
de renovació com a entitat que cal aplaudir i que celebrem 
amb la publicació d’aquest llibre col·lectiu, que és com dir 
la suma saludable de l’expressió de molta gent compromesa 
socialment, participativa, vivificadora, civilitzada.
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Telmo Gadea Boix

Música

ha mostrat sempre un especial interès en la promoció de la 
llengua i la dignificació de la literatura dels valencians i les 
valencianes.

Des de l'any 1959, per commemorar el cinquè centenari de 
la mort d'Ausiàs March, convoca el premi literari en honor 
al poeta i promou activitats literàries. Des d'aquest punt de 

Gandia no és una ciutat musical. Possiblement, perquè la 
consideració com a una de les ciutats literàries més importats 
del territori valencià, eclipsa altres manifestacions artístiques. 
Segons el mateix ajuntament: "... tant ha apostat Gandia per 
a aquest reconeixement fa anys, que (...) en sessió plenària 
del 7 de març del 2012, es va considerar per unanimitat 
que mereixia el qualificatiu de «Ciutat Literària». Gandia 

(Foto 591) Banda del Centro Instructivo Municipal Gandiense amb el mestre Josep Gea al capdavant. 1931. © Llibre Les falles fundacionals  de Gandia, pàgina 99 de J.J. Coll 
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vista, Gandia ha fet i fa prou mèrits per liderar iniciatives 
que busquen portar més enllà els esforços globals en favor de 
la creació i divulgació cultural especialment vehiculada al fet 
literari. Gandia és, a hores d'ara i a tots els efectes, una ciutat 
de cita i viatge obligatori per al poble valencià en general, 
però també per a una gran part de la societat espanyola i 
europea que sap apreciar aquesta riquesa. 

La referència oficial a la literatura és obligada, però en cap 
moment Gandia es considera a si mateixa com a exemple de 
promoció, divulgació, interpretació ni creació musical. És, 
d'una banda, la iniciativa cultural (la línia editorial política), 
i d'altra la prolífica, la constant i destacable activitat literària 
dels seus protagonistes, la que fa que Gandia tinga cura dels 
seus escriptors i escriptores i els situe en les més altes cotes 
del panorama cultural. Merescudament. Segurament, és la 
falta d'un convenciment sobre el fet musical local (la línia 
editorial política), i la mancança de corporativisme dels 
músics, així com errades de caràcter estratègic del col·lectiu, 
les que fan que no ocórrega el mateix que en l'àmbit literari. 
I parle estrictament de la, mal anomenada, música clàssica 
o música culta que és, humilment, aquella en la qual 
desenvolupe la meua professió. 

Es podria tractar altres estils, i efectivament parlar d'èxits 
a diferents nivells. Dins de la música pop o la música 
lleugera, recordar en la dècada dels cinquanta als setanta, 
a Bernardino Gosp i l’Orquestra Serenade, o grups com 
Los Brumas, Los Duques, Los Duendes, Los Cuervos, The 
Trader's, Los Quintos o Los Bosman que introduïen el rock 
and roll, el twist i l’estètica hippie en les sales icòniques 
del moment. En els huitanta a Los Chicos de la Bahia, 
24 Dioptrías en els noranta, o en l'actualitat el grup Zoo 
que exhaureix les localitats d'allí on actua, molt més enllà 
de les fronteres locals, són bons exemples. O festivals com 
ara, el Marquesa Concerts, i el Polisònic, que també en 
les últimes quatre dècades, plantegen una oferta eclèctica 
d’estils musicals, molt ben acollida pel públic. El treball de 
tècnics de l’ajuntament com Eudald González (Foto 311), 
esdevé transcendent per a situar a Gandia en el panorama 
de la música moderna. Un interessant treball sobre aquesta 
música popular resta pendent, i no és l’objecte del present 
text. Seria entrar en un àmbit en el qual, francament, no en 
sóc ni estudiós, ni molt menys expert.

La música de tall tradicional o folklòrica ha vist en els 
últims quaranta anys un renaixement a Gandia i a la Safor. 
Els noms de Miquel Ruiz (Foto 318), Frederic Santamaria o 
Josep Basset (Foto 575) són claus per entendre la introducció 
dels instruments tradicionals valencians i el cant d’estil, 
mitjançant la Colla de dolçainers i tabaleters de la Safor. 

Gandia no és ciutat musical i hi ha un fet, des del meu parer 
inqüestionable, i ara que s’acompleixen vint-i-cinc anys, 
que és transcendental en aquesta afirmació: la NO creació 
del conservatori de Música de Gandia. Concretament en 

1997, i després de la reivindicació de les societats musicals 
de la comarca, inclosa la protesta a Tavernes de la Valldigna 
amb el lema "Volem un conservatori a la Safor, ja!", es 
constitueix el Conservatori Professional de Música d'Oliva. 
La Conselleria de Cultura, Educació i Ciència, mitjançant 
el decret 262/1997, de 14 d'octubre, publicat al DOGV 
el 20 d'octubre de 1997, crea el conservatori que després 
rebrà el nom de Josep Climent. Un centre que esdevindrà 
comarcal, pel fet que, des de Dénia fins a Cullera, i arribant 
a Ontinyent, no hi ha altre conservatori oficial de la xarxa 
pública. És curiós el text preliminar d’aquest decret: "(...) A 
la comarca de la Safor no hi ha cap conservatori de música, 
malgrat ser una comarca amb més de 100.000 habitants, 
amb fort arrelament de la tradició musical que s'evidencia en 
una sòlida infraestructura formada per un centre autoritzat 
de música a la ciutat de Gandia, Mestre Baldoví, i 13 escoles 
de música, inscrites com a tals en el Registre de Centres 
Docents (el decret cita les 13 poblacions). A més a més hi 
ha 15 societats musicals (s’anomenen en el decret). La citada 
infraestructura justifica absolutament l'existència d'un 
conservatori professional de música a la comarca, la seu del 
s'ha estimat convenient localitzar a Oliva". 

És a dir: el mateix decret cita, en primer lloc no un poble, 
sinó el centre musical (Mestre Baldoví) de Gandia, i finalitza 
adjudicant el conservatori a Oliva. Entre el mite i la realitat 
queden reunions al voltant d'una taula, on s'intercanvien 
entre Gandia i Oliva el conservatori i altra infraestructura 
educativa. El que sí que està clara és l'alineació política 
d'aquella època entre la Generalitat Valenciana i la ciutat 
dels Centelles. Si li sumem les mateixes sigles polítiques a les 
del govern de Madrid, tenim un autèntic tres en ratlla. La 
pèrdua de l'únic centre públic d'ensenyament musical, en 
benefici de la població veïna, suposa, al meu parer, un colp 
per a la música, del qual Gandia mai no podrà recuperar-se.

Mentrestant, l’educació musical ha estat en mans de les 
societats musicals, açò és, de les bandes de música. Oportú 

(Foto 593) Miguel Vercher Talens(Foto 592) Juan Vercher Grau
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és fer una breu semblança de cadascuna d’elles, perquè 
s’han responsabilitzat del paper de l’ensenyament quan les 
administracions públiques, autèntiques competents en la 
matèria, han mirat cap a un altre costat.

La Societat Musical Unió Artístic-Musical Sant Francesc de 
Borja. Fou fundada en 1881, i durant anys ha assumit el 
paper de banda municipal de Gandia. Serà en 1923 quan 
es funda l'escola de música i en 1926 es forma la banda 
infantil per a reforçar la banda principal. Als anys seixanta, 
gràcies a l'esforç dels músics, s'aconsegueix la compra d'un 
local propi per a desenvolupar l'activitat musical. Ja en la 
dècada dels setanta l'escola es consolida i rep a professorat 
del conservatori de València per a realitzar exàmens lliures 
per a tot l'alumat de la comarca de la Safor que cursaven 
l’anomenat Pla 66. En aquests anys va ser director de la 
societat Juan Vercher (Foto 592). 

Complementant açò, un no menyspreable nombre 
d’estudiants va realitzar la seua primera formació amb 
professors particulars, com ara Maruja Planes, Doña 
Carmen Sorribes, Teresa Ferrer... i més tard Angutias 
Cartagena i Mechor Rodríguez. Patrícia Gasque, els germans 
Hontanilla, Daniel Gascó i Óscar Creus (Foto 594), alumnat 
d’aleshores, qui són en l’actualitat destacats professors i 
professores que començaren els seus estudis en aquells anys. 
En el curs 1986-1987, l’escola passa a ser centre autoritzat 
dins dels ensenyaments musicals, depenent del conservatori 
de Cullera. Les classes de solfeig, ara llenguatge musical, 
s’impartien al local de la societat al carrer Abat Solà, i també 
a l’actual seu de la Mancomunitat de Municipis de la Safor 
a l’Avinguda República Argentina. Després i durant vint-i-
cinc anys, Miquel Vercher (Foto 593) es va encarregar de la 
direcció de la formació bandística i la coordinació docent. 
En l'actualitat l'escola rep el nom de Centre Professional de 
Música "Ciutat Ducal" i està adscrita al CPM d'Oliva. 

Un altre exemple seria L’associació Musical Grau de Gandia 
va nàixer en 1987 i comença a impartir classes en el districte 
marítim per a després formar la banda de música. Des de la 
seua fundació ha estat dirigida per Josep Martí (Foto 595) i 
és en l'any 1992 quan comença la construcció de l'edifici de 
l'escola. En l'actualitat l'Associació Musical Grau de Gandia, 
és a dir, la banda, i l'escola de música són entitats diferents. 
L'escola imparteix els ensenyaments oficials d'ensenyaments 
elementals i professionals de música, al ser un centre, també, 
adscrit al CPM d'Oliva. 

La més jove: l’associació Centre Musical de Beniopa. Encara 
que, segons els documents, es va constituir l'escola en l'any 
1928 i quatre anys més tard, en 1932, la banda ja desfilava 
pels carrers del poble. La guerra civil força una llarga parada. 
L'activitat es reprendrà en 1949, però tornarà a desaparéixer 
en 1968. És ja en 1997 quan el veïnat aconsegueix refundar 
la banda; finalment en 2001 es presenta en societat la nova 
banda que roman activa des d'aleshores. 

Com a curiositat, i ja que parlem de bandes de música, al 
començament de 1922 es va constituir el Ateneo Musical 
Gandiense, amb l’objectiu de donar suport a la incipient 
banda de música Unión Real Gandiense. Aquesta agrupació 
fou efímera degut a l’impagament del consistori al seu 
director, José Gea (Foto 596) i de la subvenció acordada. 
Aquest personatge es va convertir en tot un animador 
musical dels anys de pre guerra. 

Acabada en 1924 la trajectòria de la Unión Real Gandiense, 
el mateix Gea , amb José Maria Capsir (Foto 597), i altres 
persones relacionades amb la música i la literatura, funden el 
Centro Instructivo Musical Gandiense (Foto 591). Quedem-
nos amb aquest cognom: Capsir.

En l'any 1922 un grup d'homes i joves de la intel·lectualitat 
gandiana, s’agrupen en una societat literària denominada La 

(Foto 595) Josep Marti. Director l’Associació 
Musical Grau de Gandia

(Foto 597) José Maria Capsir Blanquells, 
autor de la lletra de l’Himne a Gandia i 
co-fundador del Centro Instructivo  Musical 
Gandiense, l’any 1924

(Foto 594) Oscar Creus. Director i Professor 
de Música. Director artístic de l’Associació 
Promúsica de Gandia

(Foto 596) José Ramón Gea Bañuls, 
animador musical dels anys de pre guerra i 
co-fundador del Centro Instructivo  Musical 
Gandiense, l’any 1924
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Conca de Zafor, de la qual era president l'advocat Jesús Mª. 
Domingo. La Conca de Zafor va organitzar uns Jocs Florals, 
que es van celebrar el 14 d'octubre de 1922, patrocinats per 
l'Excm. Ajuntament, dels quals va ser Reina la Srta. María 
de los Dolores Vallier Trénor, filla de l'Excm. Sr. Marqués 
de González de Quirós; mantenidor el Sr. Enrique Alberola 
Serra i el poeta premiat amb la flor natural, va estar Luis 
Guarner. Convocat un tema musical per a Himne a Gandia, 
s’hi van presentar diverses partitures i va obtenir el premi la 
composta per Salvador Gea, Mestre de la Capella del Reial 
Col·legi del Corpus Christi de València. La lletra que es va 
adoptar com a oficial va ser escrita, mesos després, pel poeta 
i literat José Mª Capsir (Foto 597), nascut en la Pobla del 
Duc, i que va viure molts anys a la capital de la Safor.  

Així doncs, l’aniversari de Foment AIC, també coincideix 
temporalment amb la creació de l’himne a la ciutat. Aquesta 
composició ha romàs viva gràcies a entitats que l’han 
fomentat, especialment les falles de Gandia, el Club de 
Futbol Gandia, o el col·legi Escola Pia, entre altres.

Parlar de la música en directe, del concert en viu, també ens 
obliga a reflexionar sobre les infraestructures. Periòdicament, 
els polítics ens ofereixen infografies i plànols d’auditoris, 
conservatoris municipals, o sales de concerts, que després 
sols queden en la memòria d’uns pocs i a les hemeroteques. 
Edificis com esglésies, el Palau Ducal, i fins i tot els instituts 
d’ensenyament, l’ajuntament o Foment AIC han prestat 
les seues instal·lacions convertint-se en sales de concerts. 
A hores d’ara, tots els espais municipals han evolucionat 
en sales polivalents, més pròpies de poblacions amb una 
menor importància que la nostra ciutat, i molt lluny de les 
tendències en gestió cultural actuals. No tots els escenaris 
serveixen per a fer concerts i espectacles de tot tipus.

Després d'unes reformes, el Teatre Circo de Gandia es 
va convertir en el Teatre Serrano (Foto 604). Aquesta 
infraestructura ha estat cabdal des d'aquell moment fins a 
hui en dia per a tota mena de representacions artístiques. Deu 
anys abans de la fundació de Foment AIC, en 1912, obrirà 
les portes i en 1913, Gandia rebrà la visita del compositor 
suecà José Serrano Simeón (1873-1941) (Foto 598). Segons 
el mestre Gabriel Garcia Frasquet, la dedicació del teatre 
al seu nom es veurà justificada per la seua gran fama en 
l'època, atès que ja havia estrenat 33 sarsueles; a més, era el 
compositor del popular i recurrentment interpretat himne de 
l'Exposició Regional de 1909 de València, i com a anècdota, 
mantenia família en Simat de la Valldigna. La presència en 
la nostra ciutat de l'il·lustre compositor es va convertir en 
un esdeveniment social amb unes exitoses representacions 
en juny d’aquell any. Precisament són les sarsueles del 
“género Chico”, i las “zarzuelas grandes” les que ocuparan la 
programació del Serrano històricament.

L’òpera i la música simfònica tindran un paper testimonial 
fins a l’època actual. Després de successives reformes al llarg 

de la seua història, l'edifici conservarà la seua estructura fins 
al 1995 que tanca les portes per a ser reformat totalment 
reobrint-se al públic el 27 de març de 2006. En aquella ocasió 
Ximo Vidal (Veure fitxa biogràfica) escriu l'espectacle «Ve del 
temps»: una obra coral on, actors i actrius, bandes de música, 
cantants i ballarins, interpreten una història retrospectiva de 
l'edifici. En l'actualitat, disposa de 600 butaques i pertany, 
entre altres, al Circuit Teatral Valencià. Pareixerà banal, 
però sols a partir de la reinauguració, el teatre comptarà 
amb l'equipament de dos pianos, un vertical i un de cua, 
indispensables per a interpretar tota mena d'espectacles i que 
s'havien de llogar amb anterioritat. És remarcable el parer a 
l’hora de programar música clàssica de Joan Fuster, qui ha 
estat director del teatre en diferents etapes. 

La construcció de l'edifici com a mansió familiar dels 
Lapeyre, d'origen francès, a finals del segle XIX, va donar un 
suport a la remodelació urbanística que s'estava impulsant 
en aquell moment a Gandia. L'expectació amb què el poble 
va rebre les obres del magnífic palau, era notòria. I no només 
per la importància que donaria a la nova avinguda, actual 
Passeig de les Germanies, sinó a tota la població. Després 
de la seva cessió a la ciutat en 1980, va ser remodelat i va 
obrir les portes l'any 2000 amb el nom Casa de Cultura 
Marquès de González de Quirós (Foto 308). També, i no és 
una frivolitat, és a partir de l’obertura com a espai cultural, 
quan disposarà d’un piano de cua.

Així que, en l'absència de l’acadèmia, i les limitades infraes-
tructures... qui ha posat la música clàssica damunt dels es-
cenaris? Les iniciatives personals (per exemple el Festival de 
Guitarra de Gandia, Salvador Garcia Panxa-verda (Foto 29), 
associacions com la Junta Major de Germandats de Setmana 
Santa, iniciatives puntuals encomiables de tècnics munici-
pals, les bandes de música, les corals i Promúsica. Les corals 
emergeixen de nou en la vida musical després de la funda-
ció de l’Orfeó Borja, amb Jesús Cantos al capdavant, here-

(Foto 599) José Serrano Simeon, el dia de 
la recepció per  donar nom al Teatre gandià, el 
qual s'habia inaugurat l’any 1912

(Foto 598) Recepció de la ciutat de Gandia al 
Mestre Serrano l’any 1913 ©SusoMonrabal
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tant així la tradició del Orfeón Gandiense. Després es creen 
agrupacions corals com la Coral Polifònica Sagrada Família, 
la Coral Veus de la Safor o el Cor Veles e Vents. Tots ells han 
impulsat des de l’amateurisme la música vocal. A més s’han 
convertit, sense adonar-se’n, en els únics intèrprets locals de 
música sacra. 

És sabut que la Seu Col·legiata disposava d’orgue, amb capella 
musical, plaça d’organista i mestre de capella. La guerra civil 
i la crema de la Seu en agost de 1936 seran definitives per 
dissoldre la interpretació de música sacra en condicions. La 
música litúrgica de caràcter devocional ocuparà el seu lloc 
farcint els temples amb temes del Cancionero Litúrgico 
Nacional, i desplaçant a autors com ara Perosi, Giner, 
Capucchi o Eslava i la seua polifonia. 

Cal anomenar dins dels promotors musicals, l’associació 
Promúsica, que signant un conveni de col·laboració amb 
l’Ajuntament, programa regularment concerts especialment 
de música de cambra. Aquesta associació podria assimilar-se 
a les societats filharmòniques que tant èxit van tindre en les 
ciutats importants, però que a Gandia, per la falta d’interés 
en el gènere cambrístic, mai arriba a consolidar-se. 

La mancança d’una programació estable, fa que concerts o 
cicles singulars ocupen un lloc destacable. En la dècada dels 
noranta del segle XX, Gandia acull una inusitada oferta de 
concerts per a piano solo solista. Grans pianistes del panorama 
musical visiten la nostra ciutat i ofereixen cicles monogràfics. 
L'absència aleshores d'una infraestructura com l'actual casa 
de cultura, farà que les interpretacions es realitzen en espais 
com ara el saló de plenaris de l'ajuntament, l'església dels 
jesuïtes, al Palau Ducal o la Seu Col·legiata, entre altres. 
Mario Monreal (1938-2010), catedràtic del Conservatori 
Superior de Música de València, oferirà la integral de les 
sonates per a piano de Mozart, i després la integral de l'obra 
de Chopin, en dotze concerts. Fernando Puchol (1941-
2021), catedràtic del Reial Conservatori Superior de Música 
de Madrid, actuarà en repetides ocasions. 

També impartirà un curs d'estiu durant més de deu anys 
en la capital de la Safor (en la UPV, campus de Gandia) 
el que suposarà la visita d'alumnat de tots els indrets de 
l'estat i que, en l'actualitat formen part d'importants centres 
musicals i artístics. Entre ells, Emilio González, Mario 
Alonso... o els valencians Carlos Amat, Cesc Estellés, i 
el gran pianista gandià Claudio Carbó (Beniarjó, 1976) 
(Foto 600). Malgrat la importància que suposa tenir una 
proposta educativa musical d'àmbit superior amb alumnat 
internacional, la transcendència va ser escassa donada la falta 
de suport institucional. Una llàstima. Salvador Carbó Bolta 
(1942-2020) (Foto 601) va interpretar en quatre concerts 
la integral per a piano de Frederic Mompou, a qui havia 
conegut personalment, i amb qui havia estudiat la seua obra 
musical. Carbó és el pare d'una saga destacada de músics, 
i molts dels pianistes actuals de la Safor, van passar per la 
seua aula. 

Les grans efemèrides han portat accions musicals singulars, 
que malauradament, no han continuat en el temps. L’any 
1972 amb motiu de la commemoració del quart centenari 
de la mort de Sant Francesc de Borja, patró de Gandia, 
es va realitzar una gravació històrica realitzada i produïda 
per D. Juan Vercher Grau (Foto 592). Vercher, qui va ser 
Catedràtic del Conservatori Superior de Música de València 
de l’especialitat de clarinet. Va dirigir a la Banda UAM San 
Francisco de Borja i l’Orfeó Gandiense en la interpretació de 
dos motets atribuïts a Sant Francesc de Borja (Los Ángeles 
nº 1,2 i Alleluia) de la Visitatio Sepulchri (Veure article de 
Santiago La Parra), un drama sacro líric que escenifica 
el soterrament i la resurrecció de Crist (per cert: no hem 
tractat aquesta obra musical ni la seua recuperació, atès que 
el mestre Santiago la Parra, que és l’autèntic coneixedor i 
especialista, ja dedica un estudi específic dins d’aquesta 
publicació). El disc inclou també l’Himne a San Francesc 
de Borja del mateix Juan Vercher que encara s’interpreta 
en celebracions religioses, i l’Himne a Gandia, del mestre 
Salvador Gea. Aquesta gravació, editada en un disc de vinil 
de 7 polzades a 45 RPM va estar reeditada en novembre de 
2018 pel Centre d’Estudis i Investigacions Alfons el Vell de 
Gandia (CEIC) i l’Editorial Anacrusa. 

En 2010 es celebra el V Centenari del naixement de Sant 
Francesc de Borja. Les activitats culturals es succeeixen. 
Actua el violagambista català Jordi Savall (Foto 602) amb 
la formació Hespèrion XXI i la Capella Reial de Catalunya 
interpretant concert titulat La música en el temps de Sant 
Francesc de Borja que després formaria part del CD Dinastia 
Borja. Església i Poder al Renaixement, la gravació del qual, 
aconsegueix un premi Grammy. Després d’un espectacle del 
compositor Llorenç Barber, una de les activitats musicals més 
importants va ser l'espectacle El Cant del Duc, de l'artista 
contemporani Carles Santos (Foto 603) (Premi Nacional de 
Música en 2008), amb textos del poeta Josep Piera (Foto 
99). Un espectacle itinerant, pels carrers de la Gandia del 

(Foto 601) Salvador Carbó Bolta. 
Pianista. Pare d'una saga destacada de 
músics, i molts dels pianistes actuals de la 
Safor, van passar per la seua aula.

(Foto 600) Claudio Carbó. Pianista de la 
Safor
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Renaixement, amb un aplec de les tres bandes de música de 
la ciutat i catorze cors de la comarca. També van participar el 
baríton  Antoni Marçal i la soprano Begoña Alberdi, sumant 
més de 500 intèrprets. 

Des de la iniciativa particular, es posa en escena al teatre 
Serrano El Duque de Gandia, sarsuela dramàtica en tres 
actes dels mestres Antonio Llanos i Ruperto Chapí, amb 
text de Joaquín Dicenta. La recuperació, l’orquestració dels 
dos primers actes, així com l'arranjament per a la versió de 
concert les vaig realitzar personalment. Aquesta obra ser 
estrenada al teatre de la Zarzuela de Madrid el 10 de març de 
1894. Segons consta a les hemeroteques (La correspondència 
d'Espanya, 16 de març del mateix any) l'èxit en l'estrena 
va ser més que considerable, i es destaca en altres diaris de 
l'època, moments brillants de la representació, així com els 
seus protagonistes i es lloa la tasca del compositor de Villena. 
És cert, el fet que un Sant cantara àries dalt d’un escenari, 
també va rebre crítiques dels sectors més conservadors 
d’aleshores. Chapí amb altres compositors desitjava crear 
una òpera seria espanyola, i va buscar per aquest projecte un 
personatge històric, Sant Francesc de Borja, tal com havia 
fet, per exemple, Jules Massenet a França amb la seua òpera 
El Cid de 1885. Des de la setmana de l'estrena l'obra va 

estar oblidada i no es va a tornar a interpretar. Només hi ha 
referències de l’entonació d’un breu número coral, Miserere, 
precisament al soterrament del mateix Chapí, l'any 1909 a 
Madrid. Una reestrena que va comptar amb el tenor Javier 
Palacios i amb les sopranos Maria José Martos i Pilar Moral 
en els papers principals. Poca gent sap que hi ha una obra de 
gran format amb el nom del Duc de Gandia. 

Finalment, l’afirmació inicial sobre la qualificació musical de 
la nostra ciutat, necessita un parell d’anècdotes per arrodonir-
la. Consultat per un polític amb responsabilitats culturals, 
a qui estime, sobre la possible celebració d’un concert de 
sarsuela per part d’aficionats, m’argumenta que aconseguirà 
una venda important d’entrades. La meua resposta va ser 
que, estant a favor com estic de la sarsuela, i dels grups 
no professionals dels quals he estat també director, no ha 
de substituir aquest tipus d’espectacles als protagonitzats 
per professionals: han de conviure paral·lelament, però no 
assumir un el paper de l’altre. La seua resposta va ser que 
ningú notaria la diferència. La meua rèplica va ser: «Si per a les 
grans ocasions no contractes teatre d’aficionats, espectacles 
de dansa de companyies amateurs, o atraccions circenses 
de segona fila... per què fer-ho amb la música clàssica?». 
No va haver resposta. Altra vegada, ja essent president de la 
Junta Local Fallera, un assessor municipal amb atribucions 
artístiques, a qui admire i respecte, parla amb mi sobre 
la programació del dia 9 d’octubre. Tothom és sabedor 
del problema dels símbols en aquesta data concretament. 
Banderes, himnes i colors són font de discrepància. Em conta 
que van a fer-se unes actuacions còmiques amb la temàtica 
del valencianisme i els seus tòpics. Els que qui em coneixen 
saben que eixes coses... simplement m’encanten. Li oferisc, 
però, la meua opinió al respecte. «Després d’una part de 
contingut valencià, històric i reivindicatiu, pense que seria 
una bona idea un tipus d’acte que fomentara la fraternitat 
i la comunió, superant desavinences, i que incloga totes les 
postures i ideologies». «A què et refereixes?», pregunta. «Per 
exemple, la novena de Beethoven; un cant a la concòrdia i 
a l’alegria, música universal per a unir a pobles. Cultura de 
primera fila», vaig respondre. «Telmo, pot estar bé. Però això 
no li interessa a ningú». I saben què? Que pot ser tinguera 
raó el meu amic. Pareix que Beethoven no li interessa a 
ningú. O a quasi ningú...

(Foto 603) Carles Santos, Premi Nacional 
de música el 2008

(Foto 602) Jordi Savall va interpretar en la 
Col·legiata el concert titulat “La música en el 
temps de Sant Francesc de Borja” 
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Josep Enric Gonga Colomina

Ve del temps. 100 Anys de teatre a Gandia. 

que podríem anomenar teatre modern, el que es fa sobre 
un escenari, en un local ben condicionat, davant un públic 
assegut en butaques, té una data de naixement a Gandia, a 
mitjans del segle XIX. Una nova classe, la burgesia, s'havia 
consolidat en els primers llocs de la piràmide social i havia fet 
aparèixer un reguitzell de noves formes de comportament, de 
gustos culturals i de relacions socials. En el llibre La ciudad 

Els antecedents

Anar al teatre. Anar al cinema. Quan en 1923 es funda 
Foment AIC, són unes aficions fermament arrelades en 
tota la població gandiana. Aquestes activitats, culturals 
i d'entreteniment, tenen una història, una evolució que 
les converteix en les que hem conegut fins avui en dia. El 

(Foto 604) Façana del Teatre Serrano de Gandia
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extensa (Anaclet Pons i Justo Serna 1992. p. 218 i següents), 
es parla de com es recomanava l'assistència de les famílies 
acomodades d'aquella època al teatre, al liceu i al casino, 
a fomentar les reunions familiars i les visites particulars a 
amics i coneguts. Tot un seguit de rituals per relacionar-se 
i reconèixer-se entre els membres d'una mateixa classe. La 
premsa de Gandia de l'època va plena de notícies de vetllades 
musicals i teatrals en cases particulars, com la celebrada a la 
casa de Francisca Rausell, on joves de quinze a vint anys 
posen en escena l'obra “El Mendigo”, escrita pel gandià 
Antonio Moran Peris, que resulta tot un èxit entre “ lo más 
selecto de la sociedad gandiense” (Diario de Gandia 9-4-1885), 
o la sessió musical a casa de Domingo Gabriel Sanchis, on 
es lloa l'art líric d'Amparo Romaguera, que acompanyada 
al piano pel mestre Rafael González va commoure a la 

“distinguida concurrencia” que assistia a la vetlada. (Diario 
de Gandia 22-9-1885). És l'època daurada dels casinos a 
Gandia (Círculo Gandiense, el Círculo Democrático, el Círculo 
Conservador, el Casino de Cazadores, el Círculo Frutero o el 
Círculo Republicano, entre altres). Associacions que, amb 
l’objecte de dedicar-se a “ la política y el recreo”, com deien 
als seus estatuts, agrupaven a una bona part de les elits i 
les classes benestants gandianes. Eren cercles tancats on es 
programaven balls, funcions musicals, debats, conferències, 
i, fins i tot, actuacions de prestidigitadors, il·lusionistes 
i ocultistes; tot el que podia saciar la fam de diversió que 
hi tenien, la predilecció per les diversions públiques, el seu 
plaer per veure i ser vistes. La peça principal que refermava 
tot açò, era el teatre, un lloc on, segons les seues pròpies 
paraules. “... las gentes del saber e ilustración, los que valen 
en la sociedad, acuden a estos centros donde brilla el buen 
gusto y se enseña de manera elocuente el modo de moralizar 
nuestros actos y nuestras costumbres” (El Litoral 9-12-1883). 
De fet, quan es demanà permís al governador civil per a 
construir-lo, els seus promotors al·ludien al sagrat deure que 
els impulsava per situar la ciutat entre les més cultes de la 
nació. El 10 octubre de 1864 s'inaugurà el Teatre Principal 
a Gandia (Foto 605).

Es programaven sarsueles i companyies de declamació, 
de tant en tant alguna peça valenciana, però també altres 
espectacles populars: de prestidigitació, gimnastes, acrobàcia, 
equilibrisme, jocs malabars i habilitats en velocípedes. 
També s'aprofitava el local per muntar balls de màscares per 
carnaval. El públic habitual pertanyia a la burgesia gandiana, 
primordialment propietaris, comerciants i professionals 
liberals. La resta, amb els jornals que cobraven no podien 
assolir el preu de les entrades ni l'horari intempestiu en què 
solien acabar els espectacles. (Gabriel Garcia Frasquet 
1997. p. 80 i següents). 

Un cas especial dins d'aquest ambient, va ser el d'Antoni 
Roig i Civera (Foto 606), un dels autors teatrals en valencià 
més destacat de l'època. Va viure a Gandia entre 1875 i 1882, 
treballant de primer oficial en el registre de la propietat i de 
substitut del registrador. En 1879, va aconseguir muntar uns 
jocs florals a Gandia, sols un any després dels primers que 
s'hi feren a València, S'implicà en les activitats de la Sociedad 
del Estímulo Científico i col·laborà habitualment en el 
setmanari El Litoral. A la nostra ciutat va publicar algunes 
peces teatrals i al teatre Principal s'hi representaren obres 
de la seua autoria com Tres abelles de colmena; Un chuche 
municipal i El tonto del panerot (Foto 607).

Les relacions entre els assistents als espectacles i les 
companyies, en créixer l'afició al teatre, va crear en bastants 
ocasions un nexe d'amistat i col·laboració entre aquelles 
i autors i actors amateurs de la ciutat. L'actor valencià 
Francisco Troyano, mentre actuava a Gandia amb la seua 
companyia, va estrenar l'obra del director d'El Litoral, Jesús 
Maria de  Arias, Lo mejor de los dados i va dirigir a un grup 

(Foto 605) Teatre Principal, el primer que va tindre la ciutat, situat carrer del Duc Carles de 
Borja. Funcionà durant setanta anys. La fotografia es va fer setmanes abans del seu enderroca-
ment el juliol de 1935.

(Foto 607) “El tonto de panerot”, interpretat 
per Ramon Sanz. ©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 606) Antoni Roig i Civera. 
Autor Teatral de “El tonto de panerot”. 
©Col·leccióSusoMonrabal
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d'aficionats locals per muntar Don Alvaro o la fuerza del 
sino i El zapatero y el rey. Muntà també una Passió amb els 
membres de la companyia reforçats amb actors aficionats 
(Diario de Gandia 2-3-1885) Amb la llista de lloguer de 
vestimenta que es féu a la Casa Insa per a l'ocasió, ens podem 
fer una idea de la quantitat de personatges de l'obra. A banda 
dels dotze apòstols i els romans amb el seu cap, un centurió, 
es llogaren vestimentes per al Natzarè, el Cirineu, Pilatos, 
Anàs i Caifàs, Maria, la Magdalena, la Verònica, hebreus. 
Va ser en aquesta època, la segona meitat del segle XIX, quan 
començà a conformar-se una de les característiques que ha 
gaudit la vida teatral gandiana fins a l'actualitat, la presencia 
constant de grups de teatre aficionats amb una gran activitat 
en ella.  

Rafael Arias en el setmanari Bayren (1-11-1928), en parlar 
dels cinc teatres que havia tingut la ciutat, cita com el més 
antic el que estava situat en l'interior del Palau Ducal abans 
que el compraren els jesuïtes, on se solien representar, amb 
permís del procurador de la casa ducal, els betlems per 
nadal. Parla, també, del teatre de la Beneficència, on es 
muntaven obres per recaptar recursos per a l'asil. Foren, tots 
dos, escenaris constants per actors amateurs membres de  
famílies benestants de la ciutat. La tradició de representar 
betlems vivents a Gandia (Foto 608) va començar en aquesta 
època i va durar fins als anys posteriors a la guerra civil.

S'hi programaven junt els betlems, per tal d'atraure més 
públic, sainets i altres espectacles. Al Palau s'anunciaven 
sainets i a la Beneficència (El Litoral 30-12-1883), 
s'anunciava que després de la representació s'hi posarien en 
escena “escogidas pantomimas”. Com a curiositat, esmentar 
que en 1882 es va muntar al teatre de la Beneficència una 
versió adaptada a Gandia de l'alcoià teatre de titelles Betlem 
de Tirisiti. Com s'explicava en El Litoral (17-12-1882), es 
tractava d'un espectacle mai vist a Gandia. En el primer 

acte es representava el naixement de Crist fins a la fugida 
a Egipte, amb una escena on els Reis Mags desmuntaven 
i muntaven dels seus cavalls. En el segon acte, s'anunciava 
que el Ventero (Tirisiti), “ lidiará un toro muy bravo”. Després 
es veuria la transformació de Gandia, amb el tren passant 
sobre el pont del riu Serpis. L'interior d'una església amb els 
feligresos agenollats i el sacerdot celebrant missa. Un munt 
de treballadors exercint els seus oficis. I per acabar, un seguit 
de vaixells sobre la mar, en un dels quals va la ventera fugint 
del seu marit, el qual en descobrir-la li dispararia un tret. 

Els aficionats locals continuarien actuant sense parar fins 
ben entrat el segle XX. Podem seguir els noms de bastants 
d'ells a la premsa de l'època: l'impressor Lluís Català (Foto 
611), Pere Cuquerella, a qui sempre destacaven per les seues 
actuacions; Carmelo Peris, Augusto Román, Salvador Boix, 
Juan Beltran, José Boscá, Gonzalito López Rancaño (Foto 
615) i un seguit de cognoms, com els senyors Ferrer, Chova, 
Román; les senyoretes Elisa i Amalia Sánchez, Boix, Bolta, 
Clavier, Peris... les senyores Delgado i Cuevas. Segons conta 
Rafael Arias (Bayren 1-11-1928), s'atrevien amb Zorilla i 
l'inevitable Tenorio, Echegaray, Vital Aza, Guimerà... i de 
vegades també col·laboraven fent xicotets papers amb les 
companyies professionals que actuaven a la ciutat. 

Una ciutat que, durant aquest període, va tenir una gran 
transformació urbanística i social. Gandia es començà a 
conèixer com València la Xica. Les eixamples de l'estació i 
el Raval-Passeig, les noves línies de ferrocarril i carreteres, 
la construcció del port, havien fet augmentar el negoci 
de l'exportació de taronja. A banda de magatzems havien 
aparegut indústries complementàries com les serradores. 
Es crearen nous llocs de treball (maquinistes, estibadors, 
mecànics, conductors, serradors, fogoners...) Apareixen 
les primeres societats obreres. Les reformes en la legislació 
sobre el treball (com la reducció de la jornada laboral o la 
instauració del descans dominical) van provocar que el temps 
d'oci disponible augmentes entre les classes subalternes. En 
1900, Silvestre Furió, fuster de professió, va convertir un 
solar situat al final del passeig de les Germanies en un teatre 
de varietats que poc temps després va ser batejat com el 
Teatro Circo. La programació, menyspreada al principi per 
les classes acomodades que la consideraven estrafolària (fins 
i tot es programaren baralles de galls), digna del poc gust de 
la gent que hi assistia, va acabar per convertir-se en un èxit 
amb l'assistència d'espectadors provinents dels sectors més 
populars. 

Això topava amb la idea del teatre com a temple del bon gust 
i la il·lustració, que reivindicava la societat benestant. La 
cartellera va començar a considerar-se immoral, pecaminosa 
i satànica per part de l'església i el sector més conservador 
de la societat gandiana, sobretot per la contractació d'obres 
acompanyades de polèmica com el Juan José de Dicenta; 
L'Electra de Galdós, programada en plena quaresma; Terra 
baixa, de Guimerà; o de peces qualificades de sicalíptiques 

(Foto 608) Betlem vivent fet per les Congregacions Marianes. Any 1934  
©Col·leccióSusoMonrabal
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com La gatita blanca, La Corte del Faraón o La casta Susana, 
o de cupletistes de fama com la Margot. Aquella nova 
manera de gaudir del temps lliure, va provocar la reacció dels 
sectors més conservadors de la ciutat. No sols van muntar 
campanyes de desprestigi i protesta, esperonats per l'església 
es crearen organitzacions com la Union Católica Gandiense 
i la Liga Católica; els sindicats catòlics i associacions com les 
Congregacions Marianes (Foto 340), que muntaven obres que 
qualifiquen de “morals” als seus locals, cosa que també feia 
el pare Carlos Ferris  (Foto 335) al teatret de les Escoles pies. 
Fins i tot arribaren a arrendar el teatre Principal entre 1913 
i 1916 per projectar pel·lícules de “moralitat inmaculada”. 
Precisament va ser el cinema, que havia entrat a Gandia com 
una atracció de fira a finals del XIX, despertant un gran 
entusiasme, el que va acabar per convertir-se en l'atracció 
d'oci de més èxit entre els gandians en adaptar-se els teatres 
de la ciutat per programar-lo. 

A l’inici de 1912, Silvestre Furió realitzà unes reformes 
importants en el seu local que comença a funcionar ja amb 
el nom de Teatre Serrano (Foto 604). El mestre Serrano 
(Foto 599), que mantenia una estreta relació amb un dels 
protagonistes més destacats de la Gandia de les darreres 
dècades del segle XIX en l’àmbit polític, el liberal Sinibaldo 
Gutiérrez Mas (Foto 609), va visitar Gandia amb la seua 
companyia teatral el 10 de juny de 1913 per a reinaugurar el 
teatre que ara duia el seu nom. Arribà en tren. En l’estació 
l’esperaven nombrosos admiradors i la banda de música, 
que l’acompanyaren fins al teatre. A l’entrada del passeig 
pel carrer Major, havien col·locat un arc de triomf amb la 
llegenda “Gandia a Pepe Serrano” (Foto 598). El motete, i Si 
jo fuera rey, la primera i l’última sarsuela que havia estrenat, 
foren les que es representaren a Gandia durant els tres dies 
de funció amb el teatre ple de gom a gom. (Gabriel Garcia 
Frasquet i Josep E. Gonga 2007. p.35) El Teatre Serrano 
(Foto  604), davant la davallada del Principal (Foto 605), es 
va convertir en el principal coliseu de la ciutat. Programava 
drames i comèdies, sarsueles, varietats i actuacions musicals, 
i sessions de cinema, que a poc a poc, es convertí en el 
principal espectacle d'entreteniment dels gandians.

L'activitat dels grups aficionats continuava mentrestant a la 
ciutat. Formats per gent de les classes benestants de la ciutat, 
muntaven diverses sarsueles i obres de teatre amb finalitats 
benèfiques. Al costat de noms ja coneguts com els de Lluís 
Català (Foto 611), Joan Beltran (Foto 612) i Josep Roman, en 
trobem de nous, com els de Federico Añón i les joves Amparo 
Lapeyre, Carme Valier o Maria Tormo. En 1912, el mestre 
de música Gabriel Sanchis comença a muntar sarsueles amb 
una companyia formada per joves gandians dirigida per 
Paco López i Lluís Català. Destacaven la filla del professor 
Sanchis, Maria, Trini Aranda, Àngels Malonda (Foto 69), 
Francesc Llorente i Josep Castelló i el duet líric format per 
Clara Romaguera i Joan Beltran. 

La dècada dels vint i la segona república

En maig de 1920 s'inaugura el Teatre Royalty (Foto 613). 
El nou coliseu, construït a la plaça del Rei Jaume, amb una 
bella façana, prompte va ser conegut pels gandians com “la 
bombonera”. El propietari era José Roman (Foto 614), un 
acabalat comerciant de taronges que alhora va construir 
un hotel junt el teatre, el Gran Hotel, que donava al carrer 
major. El primer gerent fou el seu cunyat el pintor Gonzalo 
López Rancaño (Foto 615).

Com a colp d’efecte, l’inauguraren el 6 de maig de 1920 
amb dos dels millors actors del moment, Margarita Xirgu 
i Enrique Borràs. Representaren, en castellà, Terra baixa, el 
gran drama d’Àngel Guimerà i El abuelo, de Benito Pérez 
Galdós. (Gabriel Garcia Frasquet 1997. p. 149-150) 
Silvestre Furió, propietari del Serrano no tardà a reaccionar. 
El mes de març de 1921 presentà un projecte d’edifici, que 
cobria l’antic pati davanter i la façana. En l’edifici interior 
s’instal·là un bar i un saló de cafè que el convertiren en un 
punt de reunió social, aspecte que quedava reforçat amb 
les tauletes que es disposaven sobre la vorera que donava 
al passeig de les Germanies. Els components de l’orquestra 
del Serrano actuaven allà, el cafè San Sebastián. Muntaven 

(Foto 609) Sinibaldo Gutiérrez Mas. Amb 
la seua Companya teatral va re- inaugurar el 
Teatre Serrano. ©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 610) Sinibaldo Gutirrrez Mas, 
dalt l’escenari abans d’un assaig. 
©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 612) Joan Beltran. 
©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 611) Lluís Català. ©Col·leccióBorja-
Monrabal
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balls en els quals barrejaven pasdobles, foxtrot, xotis, tangos, 
xarlestons, valsos i seleccions de sarsuela, que prompte 
van arribar a assolir una gran popularitat entre la joventut 
gandiana. Que el Serrano continuava sent el centre cultural 
més important de la ciutat, ho demostra que els Jocs Florals 
que la societat literària La Conca de la Zafor, filial de Lo 
Rat Penat, muntà en 1922 i 1923 es feren allí. En ells es 
va interpretar per primera vegada l’Himne a Gandia, amb 
versos d’alè renaixentista de Josep Mª Capsir (Foto 597) i 
música del mestre Gea. 

Estem en la segona dècada del segle XX, quan es crea Foment 
AIC. La societat ha mutat, ja no és la mateixa de quan es 
creà el teatre Principal. Els usos quotidians dels gandians 
han canviat, a la premsa conservadora de la ciutat es queixen 
que la gent està atrapada en un cercle viciós de diversions 
constants: Cafè, cine, espectacles, balls i més balls, cine i 
cafè. La programació teatral ho reflecteix, de tant en tant 
passen per la ciutat grans companyies de sarsuela, com les 
Sagi Barba i la del mestre Serrano; o de teatre, com les 
d'Enrique Borràs; Ladrón de Guevara-Ribelles; Pepe Alba 
o Margarita Xirgu, a més d'espectacles de varietats.  El que 
s'imposa però, a poc a poc, és el cinema, sobretot des que 
s'adapten, en 1930, el Royalty (Foto 613) i el Serrano (Foto 
604) per al cinema sonor. Només hem de pensar en l'èxit 
de la publicació Gacetilla de Gandia, que amb una tirada 
de cinc mil exemplars, publicava ressenyes i fotogrames de 
pel·lícules, notícies sobre estrelles del cel·luloide, i publicitat 
dels films que es programaven. (Gabriel Garcia Frasquet i 
Josep E. Gonga 2007. p.81 i 82). Ja en temps de la república, 
Ligorio Ferrer (Foto 626) en una sèrie d'articles publicats al 
setmanari El Momento, parlava de la crisi del teatre per culpa 
del cinema del qual diu que “está clavando su afilado puñal 
en el cuerpo de Talia”, i demanava, entre altres coses, que 

s'obligués als empresaris cinematogràfics a programar fins de 
festa teatrals en les sessions de cinema. 

El que es consolida i s'estén és el teatre amateur. Ja no són 
sols els membres de les classes més acomodades els que el 
practiquen en muntar funcions benèfiques, ara s'incorporen 
a l'activitat aficionats provinents d'altres estrats socials. 
En març de 1924 es creà el “Centro artístico musical” que 
agrupava els membres de la banda de música local, presidit 
pel mestre Josep Gea (Foto 596), i amb Josep Mª Capsir  
(Foto 597) com a secretari. Ho celebraren al Serrano amb 
dues obres en valencià El dicharachero, i Toni Manena y chuan 
de la son, amb alguns dels actors i actrius que tindran una 
gran activitat fins a la guerra civil: Lola Mascarell, Alfred 
Margarit, Federico Añon, Francesc López. En l'intermedi es 
tocà l'himne a Gandia. En 1928, Ligorio Ferrer (Foto 626), 

(Foto 615) Gonzalo López Rancaño (Jove). 
Gerent Teatre Royalty. Pintor, escriptor, artista 
i feu falles. ©Col·leccióBorja-Monrabal

(Foto 614) José Román Martí, propietari del 
Teatre Royalty ©Col·leccióBorja-Monrabal

(Foto 613) Teatre Royalty, construït en la placeta del Segó.
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conegut popularment con Ligoriet, es posà al davant del 
quadre de sarsuela que es formà al centre. Amb la revista 
València la chica, de la qual era autor, actuaren a Gandia i 
feren una gira per alguns pobles de la comarca. Poc després, 
crearen una “Academia de prácticas teatrales”, amb Ligoriet 
i el mestre Gea com a directors i obriren una sala en la seu 
social que inauguraren amb les sarsueles Modus vivendi i 
València la chica i el sainet Un loco quans ne fa. (Gabriel 
Garcia Frasquet 1997. p. 184 i 185). 

Hi havia una gran efervescència de grups aficionats a la ciutat. 
Els provinents de les classes més acomodades, continuaven 
muntant funcions benèfiques amb gran èxit de públic, ho 
feien per a l'asil de la beneficència, per comprar joguets per a 
xiquets pobres per reis, en homenatge als vells, per la solsida 
d'unes cases al carrer Sant Francesc de Borja, en benefici de 
les Ursulines... Destacava el veterà Gonzalo López Rancaño 
(Foto 616), el baríton Joan Beltran (Foto 612), Federico 
Añon. I nous elements joves com Paco Lorente, José i 
Joaquin Climent, Ignacio Reig (Foto 617), Joaquin Gorrita 
“Boles” (Foto 619), Carmen Rubio, Lourdes Climent  (Foto 
618), Miryam Sjoblom, Amparo Melo, Pepa Melis, Angeles 
Ausias...Van acabar per formar la “Peña Artística Gandiense” 
per portar a terme les seues funcions. 

Els nouvinguts a aquest món del teatre amateur, començaven 
a muntar els seus espectacles formant grups com el que, amb 
Marina Peris i Alfred Margarit de primers actors, s'atreví a 
posar en escena Terra baixa. En 1928, a benefici del setmanari 
El Popular, un altre grup muntà Los semidioses, i El sabater 
filosòfic. Hi formaven part Carme Mascarell, Marina Peris, 
Rafael Bigne (Foto 620)  i Ximo Roig (Foto 621). El mateix 
Bigné va escriure i estrenar amb aquest grup dues obres: El 
llop de l' horta, i Perquè la vida és aixina.

En 1929, Ligorio Ferrer formà el grup Talia (Foto 524), al que 
s'incorporaren Alfred Margarit, Ximo Roig (Foto 621), Lola 
Segura i Rafael Bigné (Foto 620). Talia va muntar Elena, de 

José Pascual Rodríguez (Foto 622) fill del torero José Pascual 
“El valenciano”, que en acabar la seua carrera havia anat a 
viure al Grau. L'autor d'Elena, era consignatari de vaixells i 
agent d'embarcaments al port. En el seu temps lliure escrivia 
comèdies en castellà. L'única que va aconseguir estrenar en 
solitari fou aquesta, amb el grup Talia. Amb la col·laboració 
de Ligoriet, va escriure les sarsueles La canción del pirata i 
Todos a Toledo; o les peces Yo me caso, Nicerato i Una glòria 
de Càdiz.

En maig de 1930 esclatà el conflicte entre els dos “bàndols”. 
Els de Talia, qualificats a la premsa com a obrers, van 
muntar al Serrano, el Juan José de Dicenta, un melodrama 
social popular en l'època, a benefici de les societats obreres. 
Mentre, la Peña artística, coneguda com la companyia dels 
“chicos bien”, representà El Patio, dels germans Quintero i la 
sarsuela Molinos de Viento. El setmanari Bayren va publicar 
un romanç satíric en castellà criticant les ínfules de Bigne, 
que figurava als cartells anunciadors com primer actor quan 
era un simple aficionat. Bigne va respondre, assegurant 
que havia fet uns estudis de declamació al conservatori 
de València. Ligoriet es va afegir a la polèmica des d'El 
Momento defensant Bigne. La cosa va acabar entre insults i 
desqualificacions dels uns als altres. 

En un altre nivell, continuaven les funcions a les sales de 
les Escoles Pies i de les Carmelites i els  betlems, passions i 
obres que les Congregacions marianes muntaven al seu local 
al carrer Wilson. Talia, va reprendre l'activitat ja en temps 
de la república. En 1932, representaren, Un negocio de oro de 
Sinibaldo Gutièrrez. Continuaren muntant obres d'autors 
que pertanyien a la companyia, principalment les de Ligorio 
Ferrer (Foto 626) (Les coses de Gómez, La botiga del poal, A 
la vora del riu Serpis, El tropesó de Lagràcia, El lluendo de 
Saragossa), i de Rafael Bigne (Foto 620) (Tot un chenit). El 
grup col·laborà en alguna ocasió en funcions benèfiques, com 
les realitzades per finançar les colònies escolars que es feien 
a la platja de Gandia, on actuà també la murga Els Satisfets, 

(Foto 617) Ignacio Reig “Pettrof ”. 
©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 619) José Joaquin Gorrita Climent 
"Boles" ©BlasGorritaTorregrosa

(Foto 616) Gonzalo López Rancaño 
(Veterà).  Actor. ©Col·leccióSusoMonrabal.

(Foto 618) Lourdes Climent © Col·lecció-
SusoMonrabal
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muntada per Bigne al Grau de Gandia. Alguns membres 
de Talia començaren a involucrar-se en el món faller de la 
ciutat, formant part de comissions falleres. Ligoriet en la del 
carrer Major; Bigné en la de Santa Clara; Ximo Roig (Foto 
621) en la de l'Estació. Els dos primers foren autors de les 
explicacions d'alguns llibrets fallers, i el mateix Rafael Bigne 
va escriure al setmanari Bayren (16-3-1929), l'article “Com 
se fa el llibret, explicasió y relasió de la falla”. Fruit d'aquest 
nexe Talia representa algunes obres en les presentacions de 
les belleses falleres, en 1935 al Royalty, estrenaren El lluendo 
de Saragossa; el mateix any, en l'acte de proclamació de la 
primera fallera major de Gandia, interpretaren Ratolins de 
casa rica, d'Enric Beltran. L'any següent, en els mateixos 
actes, representaren El tonto del panerot, de Roig i Civera 
(Foto 606), en la presentació de les belleses, i en el de l'elecció 
de la fallera major, Deixa'm la dona, Pepet,  Casinos. 

A pesar de la competència del cinema, continuaren passant 
per Gandia, al Serrano i el Royalty, companyies de sarsuela, 
amb primeres figures com Marcos Redondo o Pablo Gorgé, 
de teatre, com les de Ladron de Guevara, Enric Borrás, 
Enrique Rambal o Margarita Xirgu. S'hi programaven 
també espectacles de varietats, les anomenades “revistas 
frívolas”, operetes, música folklòrica d'aires andalusos o al 
famós ventríloc Liborio Sanz. 

En esclatar la guerra el Serrano i el Royalty foren confiscats. 
Els beneficis havien d’ajudar a guanyar-la. Els caps de 
setmana solia haver-hi projeccions de pel·lícules i, de tant 
en tant, s’escenificaven obres teatrals a benefici del Socorro 
Rojo. A Gandia existia el Quadre Artístic de Teatre Proletari i 
també una Associació de Professors Músics, que fou autoritzada 
per l’Ajuntament per a tocar en els cines de la ciutat. (Gabriel 
Garcia Frasquet i Josep E. Gonga 2007. p.113) 

La postguerra

El Frente de Juventudes, la Sección Femenina i l’Obra Sindical 
Educación y Descanso, foren les organitzacions a través de les 
quals es va intentar controlar i educar ideològicament els 

sectors que més problemes podien causar al franquisme: els 
joves i els treballadors. La Falange va organitzar un munt 
d’actes al Teatre Serrano. Com ara la funció “pro aguinaldo 
de la División Azul” en 1941, on diversos artistes, com la 
tiple gandiana Lolita Durá (Foto 626) o l’actor Gonzalo 
López, juntament amb uns quants aficionats locals i un 
cor de “señoritas afiliadas a la Sección Femenina”, van 
posar en escena la sarsuela Bohemios del mestre Vives. Es 
programaven balls regionals a càrrec de la Sección Femenina 
i fins i tot un concurs comarcal de “teatro de escuadras” El 
1942, durant la Fira de Gandia, el quadre artístic de l’Obra 
Sindical de Educación y Descanso, va representar una obra 
teatral d’exaltació patriòtica. Després, els cors de la Secció 
Femenina van interpretar diversos balls i cants regionals, 
actuacions que es van repetir durant la Fira i Festes de 1943. 
El 1944 i el 1945, es van fer funcions en homenatge a les 
tropes de la guarnició militar de Gandia, així com vetlades 
artístiques a benefici del Frente de Juventudes, una activitat 
que es continuà celebrant fins ben entrada la dècada dels 
cinquanta. 

Però la institució que més va intentar dominar la societat 
ideològicament fou l'Església. La penetració social 
d'aquesta durant el franquisme, va superar la de qualsevol 
altra organització. Amb el suport del nou règim, tota una 
xarxa d’entitats com Acció Catòlica o les Congregacions 
marianes (Foto 340) començaren a col·laborar tant en 
les grans celebracions com la Santa Missió de 1943, o el 
Congrés Eucarístic de 1947, com en un nivell més quotidià 
amb el muntatge d'obres de teatre, betlems, conferències, 
excursions, festes... En desembre de 1939, pocs mesos 
després de l'entrada de les forces nacionals a Gandia, les 
Congregacions Marianes ja havien posat de nou en marxa 
el saló d'actes que tenien al carrer Wilson. Aquest local va 
mantenir una forta activitat durant una dècada. El quadre 
artístic de les congregacions va posar en escena obres com El 
Divino impaciente de Pemán, algunes comèdies d'Arniches 
i Muñoz Seca, i els inevitables betlems i passions en Nadal 
i Setmana Santa. Per nadal de 1942, estrenaren l'obra El 
Salvador, que havia escrit Joan Climent (Fotos 160, 542 i 
548) amb la col·laboració de Vicent Rocher i amb música 
de Salvador Cabrera, que es representà diverses vegades al 

(Foto 622) José Pascual Rodríguez autor de 
“Elena”. ©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 623) Augusto Román. Coautor, amb 
Ligorio Ferrer, de “Sublime abnegacion” 
estrenada el 1955.©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 620) Rafel Bigné. Actor i escriptor 
©Col·leccióSusoMonrabal

(Foto 621) Ximo Roig. Actor i director. 
©Col·leccióSusoMonrabal
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local del carrer Wilson i al Teatre Serrano, en una gala pro 
reconstrucció de la Seu. D'altra banda, Acció Catòlica, en 
el local que tenia el Sindicat d'obreres catòliques a la Vila 
Nova, hi solia actuar un quadre artístic femení muntant 
betlems, sainets i peces de contingut religiós. Al principi dels 
anys cinquanta, aparegué la companyia Esplai, ja formada 
per actors dels dos sexes. La sala es va convertir en el centre 
del teatre aficionat de la ciutat, gràcies a l’aparició d'aquest 
grup que començà a actuar allà amb regularitat. En febrer de 
1952 debutaren amb la posada en escena de La tía de Carlos. 
Després d'una sèrie d'obres en castellà, en 1953, començaren 
a posar en escena un seguit de comèdies i sainets en valencià 
que passarien a formar el gros del seu repertori. 

Pel que fa a la programació dels teatres, el Serrano i el 
Royalty, ara Goya, la primera que van recuperar fou la 
cinematogràfica, acompanyada per l’inevitable No-Do. En 
la segona meitat de la dècada, el teatre comercial retorna, 
a poc a poc, als escenaris de la ciutat. Les noves normes de 
censura de 1946 tornaren a obrir els escenaris. Complint 
aquestes normes, es podien veure, a banda de les inevitables 
sarsueles i alguna companyia de teatre, com les d'Ismael 
Merlo, la d'Amparo Ribelles o la de la SER, que portà a 
Gandia l’adaptació teatral d’un dels seus serials de més èxit, 
Un arrabal junto al cielo, de Sautier Casaseca, espectacles de 
varietats i folklòrics, amb els artistes de moda d'aleshores, 
els Pepe Pinto, Juanito Valderrama, Pepe Blanco, el Príncipe 
Gitano o Antonio Machín, entre altres. Hem de tenir en 
compte, a més, que a partir de la meitat dels anys cinquanta, 
la família Omarramenteria, dedicarà el Goya, quasi 
exclusivament a les projeccions cinematogràfiques. (Josep 
Enric Gonga 2004 p. 9 i següents).

Mentre, Ligorio Ferrer, Bigné i altres membres del desaparegut 
grup Talia, es van haver de posar sota el recer de les falles per 
tornar a fer-se veure en l'escena teatral gandiana. Participaven 
sovint en les representacions que es feien en diversos actes 

de la festa, com les presentacions de les reines falleres. 
Ligorio fou el president de la primera Junta Local Fallera de 
Gandia, constituïda en 1946. En 1951 recuperaren el nom 
de Talia per representar l’obra El tio estraperlo, de Morante 
Borràs, en la presentació de les reines falleres. Durant els 
anys cinquanta continuaren actuant de manera esporàdica 
en aquests actes. En 1952, posaren en escena El bastardo, de 
Vicent Vidal Corella, i Sels de novençà, de Peris Celda (Foto 
627). En 1954, dirigits per Ximo Roig, i amb alguns actors 
nous com Tere Escrivà, Ximo Gonga (Foto 624), Ramon 
Sanz (Foto 607), Jaume Pérez (Foto 625)... que tindran una 
gran activitat a partir d'aquell moment al teatre aficionat 
gandià; representaren Quico Sentències, de Josep Gregori i 
Cavallers, visca la vida.

En 1955, Ligorio Ferrer va aconseguir que la companyia del 
seu amic Tomás Carrasco, que actuava amb el Teatro Portàtil, 
li estrenés la comèdia en tres actes Sublime abnegación, que 
havia escrit junt amb Augusto Román (Foto 623). Estrena 
que va tenir lloc, amb motiu de la Gala Fallera d’aquell any, 
al teatre Serrano. En 1957, muntaren El Tonto del panerot, 
de Roig i Civera Foto 606). En 1958, L'escaleta del dimoni i 
Mentirola i El tio Lepa, d'Escalante. 

Si es volia assistir a una programació teatral més o menys 
estable, calia esperar els teatres itinerants que visitaren la 
ciutat durant aquesta època. Eren companyies que actuaven 
en carpes que es muntaven en algun descampat de la ciutat 
on representaven un teatre més tradicional. Una d'elles, la 
que hem esmentat de Tomàs Carrasco, que ocupava la carpa 
del Teatro Portátil, de l’empresa Hermanos Largo, s’acomodà 
a la ciutat durant una llarga temporada, aconseguint els 
seus components crear-se una xarxa d’amistats amb alguns 
aficionats locals, que va fer que acabaren participant i 
col·laborant en el muntatge de diversos actes socials. Una 
cosa semblant del que parlaven de la companyia Troyano 
en 1885.  En 1952, els del Teatro Portàtil, van preparar, per 
encàrrec de la ciutat, una passió titulada: La vida, pasión y 
muerte de Nuestro Señor Jesucristo, que va ser representada 
al mes de març al Teatre Goya, amb un èxit espectacular. 
Mentre preparaven l’obra, van actuar en la presentació de 
la fallera major de Gandia amb una de les comèdies del seu 
repertori que més èxit havia tingut entre el públic: Manda 
tu madre a Sevilla. S'acomiadaren de la ciutat, amb dues 
funcions d’homenatge, en les quals reberen diversos regals 
d'amics i entitats gandianes. 

En 1952, Lolita Durá i Fernando Heras (Foto 626), que feia 
anys que formaven part de la companyia de sarsuela Los 
Ases Líricos, van decidir establir-se a Gandia pel motiu del 
naixement de la seua filla. Van formar una companyia que 
presentaren al Teatre Serrano en octubre de 1954 i amb la 
que van actuar per diverses ciutats valencianes fins a 1957. 
La primera companyia professional nascuda a Gandia.

A pesar d’aquest intent, la situació dels circuits teatrals 
no donava per a més, i van haver d'abandonar la carrera 

(Foto 625) Jaume Pérez Mascarell 
©MiquelPérez

(Foto 624) Joaquin Gonga Escrivá. “Ximo” 
Gonga ©Col·leccióSusoMonrabal
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professional per viure definitivament a Gandia. Es 
convertiran en animadors del món teatral aficionat local. 
Amb diversos actors i cantants amateurs de Gandia, 
provinents principalment dels grups Esplai d’Acció Catòlica 
i del veterà Talia, actuaran en diverses funcions benèfiques, 
fins a finals de la dècada del seixanta, amb el nom de quadre 
artístic La Farsa. Ligorio, Bigné, la parella Durà, Heras, 
(Foto 626) són la mostra evident d'una manera de fer que 
pertanyia a un món que tancava el teló.  

Els anys del franquisme

A partir de mitjans de la dècada dels cinquanta, amb 
l’acceptació del règim franquista pels aliats i l'ONU, i els 
efectes dels primers plans de “desarrollo” del franquisme, la 
situació econòmica i social començà a canviar. La taronja 
continuà sent la reina de l'economia, almenys fins a 1970.   
En aquesta època, la construcció i el turisme comencen 
a guanyar en importància a l'agricultura.  La platja havia 
estat urbanitzada en la part més propera al port, amb xalets 

propietat de la burgesia gandiana i alcoiana. En 1959, 
un grup d'empresaris del sector exportador de taronja 
construeixen, en una zona lluny de l’àrea de xalets, l’Hotel 
Bayrén, encara avui en funcionament. El 1964 es construeix 
la Colònia Ducal encara més al nord. La primera línia de 
la platja s'allargà tres quilòmetres, amb la construcció dels 
apartaments Mi Descanso, quedava així configurat el disseny 
de la platja de Gandia, El turisme començava a tenir una 
forta influència en la vida social de la ciutat. El contacte amb 
els turistes, amb altres realitats socials, l'efecte dels mitjans 
de comunicació de masses que ja existien com la ràdio i el 
cinema, juntament amb la implantació progressiva d'altres 
com la televisió, va començar a provocar un imparable, 
rapidíssim i sorprenent canvi de costums. 

Durant els anys seixanta i setanta, el teatre comercial a la 
comarca segueix les pautes que hem descrit en parlar de la 
dècada anterior. Les revistes de varietats i els espectacles de 
folklore pseudoandalús són els que dominen la programació. 
Per Gandia continuen passant els Juanito Valderrama, 
Paquita Rico, Pepe Pinto, Antonio Amaya, El Titi, Estrellita 
Castro i noves figures com Manolo Escobar i Marifé de 
Triana. De tant en tant es programen sarsueles i alguna 
comèdia, bàsicament obres d'Alfonso Paso, interpretades per 
companyies d'actors com Manolo Gómez Bur, Ismael Merlo, 
Carlos Larrañaga o Florinda Chico. De tant en tant, passava 
per la ciutat algun espectacle que aprofitava un èxit de la 
televisió per a fer el seu agost particular, com ara la companyia 
d’Elvira Quintilla amb la seua Escuela de maridos, i alguna 
companyia de prestigi amb obres com Deseo bajo los olmos, 
amb Núria Espert; Micaela, una comèdia de Joaquín Calvo 
Sotelo, amb la companyia de Queta Claver; les comèdies 
de Miguel Mihura, Las entretenidas i Ninette y un señor de 
Murcia; un clàssic com La Celestina de la Compañía Nacional 
de Teatro; el drama d'Ibsen Un enemigo del pueblo de la 
companyia Tirso de Molina, o La mamma, de Roussin, de la 
companyia Guillem de Castro. Començaren a aparèixer per 
Gandia alguns grups dels anomenats de “cámara y ensayo”, 
com La Cassola d'Alcoi, que va representar Los justos d’Albert 
Camus, un clàssic de l’existencialisme, o la companyia de 
Gil Albors, que muntà La Quinta de don Juan, escrita pel 
cap del grup. Precisament aquest director i autor teatral, 
format en ambients teatrals universitaris va ser l’encarregat 
de muntar en 1972, amb el seu grup, i amb motiu de la 
celebració del IV centenari de la mort de sant Francesc de 
Borja, l’obra Borja, Duque de Gandía, que va ser patrocinada 
per l’Ajuntament de Gandia i el Ministeri d’Informació i 
Turisme. El muntatge, del qual es van fer sis representacions 
al juliol i l’agost de 1972, al pati d’armes del Palau Ducal 
de Gandia, i una el 15 d’abril de 1973, al teatre Principal de 
València, va suposar tot un esdeveniment artístic i social a 
la ciutat. El públic va abarrotar el Palau Ducal per veure un 
muntatge multidisciplinari, amb grans efectes de llums i una 
escenografia espectacular, en el qual van col·laborar la banda 
de música local la UAM San Francisco de Borja i el seu orfeó, 
que van interpretar peces musicals del sant patró de la ciutat, 

(Foto 626) Ligorio Ferrer, junt a Lolita Durá i Fernando Heras. ©Col·leccióSusoMonrabal
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i el quadre de Coros y Danzas de la Secció Femenina, que va 
ballar, entre altres, la dansà de Gandia. 

Al final de la dècada dels setanta, la programació comercial 
a la ciutat era quasi inexistent. Sergio Pastor i Ricardo Rico, 
que s'havien fet càrrec de la gestió del Serrano, van fer 
unes reformes que transformaren el vestíbul, canviaren les 
butaques antigues de la platea i els antics projectors. Com 
que l'escenari estava completament destrossat el cegaren 
amb una pantalla d'obra i dedicaren la sala tan sols al 
cinema. Els pocs espectacles que s'hi programaven a la ciutat 
es feien en els nous locals que havien aparegut, els cinemes 
Paz i Torreón i la Sala Gesmil. La influència del turisme 
va provocar una mena de transvasament als nous locals que 
s’obrien a les platges. Començaren a actuar en ells les figures 
que abans ho feien als teatres. La cosa començà quan, en 
la Fira i Festes de 1963, nomenaren la filla de Fraga, per 
aquella època ministre d’Informació i Turisme, reina dels 
Jocs Florals de Gandia. Per aquest motiu, Fraga visità la 
ciutat, i per la TVE es van passar una sèrie de documentals 
sobre Gandia i la seua platja. Dos anys després s’organitzaren 
a la ciutat els “Festivales de España”. Es programaven des de 
ballets espanyols i estrangers, fins a comèdies clàssiques i 
sarsueles i companyies folklòriques, per intentar acontentar 
tots els públics possibles. Per la platja passaren companyies 
de “danza española”, de ballet clàssic, de sarsuela, d'opereta. 
A partir d'aquest moment es posaren de moda locals i 
terrasses com el Jardín de verano Pepe, el Miami Parc, la 
Ducal i altres on actuarien un munt de primeres figures de 
la música i l'espectacle del moment. És curiós que el que 
abans es representava en els teatres com a “ folklore andaluz”, 
i que moltes vegades havia estat criticat en la premsa local, 
ara, com es pot veure, s’havia convertit en ballets d’art 
espanyol, denominació que s’adequava més a la mentalitat 
dels espectadors que omplien aquestes sales. 

La dècada dels seixanta és la del cant del cigne de la sarsuela i el 
teatre que seguien les mateixes pautes des de feia anys. Grups 
ocasionals que es reunien per motius diversos, habitualment 
un acte de beneficència, per muntar un espectacle. Durant 
quasi tota la dècada Lolita Durá i Fernando Heras (Foto 626), 
acompanyats per la troupe d’aficionats locals que actuen amb 
ells amb el nom d’Agrupación Lírica La Farsa, continuaran 
muntant almenys una sarsuela a l’any per motius benèfics. 
Actuaven habitualment a Gandia i al teatre del sanatori 
de Fontilles. Van posar en escena sarsueles com La alegría 
de la huerta; La del soto del parral; Bohemios; El tambor de 
granaderos... amb aficionats locals com Ramón Sanz (Foto 
607), Vicent Femenia, Jaume Pérez (Foto 625), Matilde 
Juan, Concha López. Mentre passava això, però, altres grups 
s'adaptaven a unes noves maneres de fer. El desembre de 
1964, la comissió de la Falla de Corea va inaugurar la seua 
llar fallera. En disposar d’una sala d’actes dotada d’escenari, 
el seu quadre artístic, que havia estat fent teatre en diversos 
locals des de 1963 per recaptar diners per a la falla, es troba 
amb un local estable on poder dur a terme la seua activitat. 

Programaven funcions de teatre quasi cada setmana. Durant 
uns quants anys la falla va tenir una forta font d’ingressos 
per aquesta activitat. Hi actuaven habitualment actors que 
pertanyien a tres generacions del teatre amateur de la ciutat: 
Ximo Roig, de l'antic Talia; Ximo Gonga, Ramón Sanz, 
Enrique Gracia, Vicent Femenia, de la generació de l'Esplai i 
joves que s'incorporaven a l'agrupació com Salvador Escrivà, 
Empar Brotons (Foto 628), Rosa Mari Ferrer i Paquita 
Cucart. 

Al Grau de Gandia, un grup d’aficionats que havia actuat a 
finals dels cinquanta a benefici de la parròquia, va continuar 
amb les seues activitats fins ben entrats els seixanta. Actuaven 
dirigits pel veterà Rafael Bigne. A principis dels setanta 
aquest grup havia desaparegut. Va ser aleshores, quan a 
iniciativa d’Andrés Martí i Josefina Lázaro, un grup de 
joves, entre els quals destacava Toni Rodríguez (Foto 629), 
va formar un grup teatral parroquial que van batejar amb 
el nom de Sotavent. El grup va ser premiat, en 1974, amb 
el segon premi del Certamen de Teatre en Valencià que ja 
organitzava la Junta Central Fallera, amb l’obra de Nicolau 
Bela, traduïda per Rodolf Sirera, Les claus d’argent. Sotavent 
es va convertir en el grup més veterà dels que es crearien i 
continuarien actuant al voltant del món faller de Gandia.

Mentre el món teatral que s'havia conegut fins aquests 
moments anava de capa caiguda, d'una manera soterrada 
s'anaven conformant les condicions que anaven a donar 
a llum una nova manera de fer en l'art de Talia. En les 
dues dècades de les quals parlem van aparèixer un seguir 
d'associacions que tenien unes activitats cada vegada més 
allunyades del que marcava la política repressiva del règim 
franquista.   

Tot va començar en la ràdio, el mass media per excel·lència 
durant els anys cinquanta, principis dels seixanta del segle 
passat. Ràdio Gandia, que s'havia associat a la SER, emetia 

(Foto 627) Ximo Gonga, Enrique Gràcia i Ximo Roig, representant “Sels de novençà” de 
Peris Celda
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teatre parlat en alguns programes propis. En Sobremesa 
nocturna, que presentaven Sebastià Dénia i Rosa Orquín, 
(Foto 410) es representava un esquetx teatral titulat Él y 
ella se enfrentan, que amb guió de Vicente Gurrea (Foto 
146), interpretaven Maria Àngels Moreno i Ramon Sanz 
(Foto 411). En el programa “Radio Teatro”, dirigit per 
Jaime Román, actors com Rosa Orquín i Enrique Gracia 
interpretaven diverses peces de teatre. 

En 1954, a l’Institut Ausiàs March de Gandia es crea 
l’emissora Ausiàs March. L’institut es va convertir durant 
uns quants anys en un referent cultural de la ciutat. Darrere 
la iniciativa de l’emissora, trobem Joan Climent, (Foto 448) 
secretari del centre i professional de la ràdio. Els programes 
diaris es repartien entre la música, els comentaris culturals i 
d’actualitat i els esports. Hi havia programes com “Melodía y 
tiempo“, d’Adelina Bataller (Foto 448), on es llegien poemes, 
adaptacions de contes i tenia una secció quinzenal: “Teatro”, 
on es feien lectures d'obres que seleccionava ella i dirigia 
Joan Climent, i que interpretaven actors locals. En 1965, 
l’emissora de l’Institut Laboral va deixar de funcionar. 
Els membres més inquiets de l’emissora promouen noves 
activitats a l’institut: una tertúlia a la sala de professors on es 
parla de temes literaris i es fan lectures d’obres de teatre com 
A puerta cerrada, de Jean Paul Sartre o Esperando a Godot, 
de Samuel Beckett. El grup de l’Institut Laboral, encapçalat 
per Joan Climent i Adelina Bataller (Foto 448), finalment 
es dissol i s’integra en el recentment creat Ateneo Juvenil, 
on tindran una major cobertura legal per continuar amb els 
seus projectes. 

L’Ateneo Juvenil començà a funcionar a finals de 1965, en un 
local soterrani de la Vila nova de Gandia. Durant uns anys, 
fins que desapareix en 1977, es convertirà en l'aglutinador 
i difusor del món cultural de la ciutat. Hi convergiran la 
gent del cercle de l’Institut Laboral: Joan Climent, Josep 
Camarena, Adelina Bataller; la gent del Cineclub Ducal 

fundat pel murcià José Pérez Ramis, que treballava al 
Banc Exterior; i alguns dels membres més actius de les 
Congregacions Marianes i el Club Gaudeamus de les Escoles 
Pies. Programava tot un seguit de conferències, exposicions, 
recitals poètics i musicals, lectures teatrals i sessions de 
cineclub. Les lectures escenificades de teatre, amb obres de 
Edward Albee, Casona, T.S. Elliot i Arrabal, provocaren que 
alguns dels seus membres formaren una agrupació teatral 
que en 1968, representa Strip tease, de Slawomir Mzozek, i 
La rosa de papel, de Valle Inclán. El mateix any, estrenaren 
una peça escrita per Joan Climent, No han florecido los 
almendros al saló d'actes de Foment de Gandia. Una obra 
d'avantguarda plena de soliloquis, dirigida per Josep Rausell 
i interpretada per Enrique Gràcia (Foto 407), Antonio 
Casanova, José Pérez Ramis i Maria Àngels Moreno. (Foto 
314),  L'any següent, també en el Foment,  estrenaran 
una altra obra de Joan Climent, Encuentro a las seis de la 
tarde, que es movia dins les coordenades del teatre simbòlic 
d'experimentació. 

Durant aquests anys, l’Aula de Cultura de la Caixa d’Estalvis 
de València va patrocinar un munt d’activitats a la ciutat 
gràcies a l’interès de Juan Rubio Ureña, director de l’oficina 
de Gandia de la Caixa en aquells anys. A la sala d’actes de 
Foment AIC, per exemple, gràcies als bons oficis del professor 
Josep Camarena (Foto 93),   i al mecenatge de la Caixa per les 
recomanacions de Rubio Ureña, passaren, durant la dècada 
dels seixanta, un bon nombre de grups com el Bululú, que 
representà obres com Julio César, de Shakespeare o La farsa 
del castillo, de Jean Cocteau. L'Àgora de Carcaixent, amb 
Fedra d'Unamuno; o el Teatro Contemporaneo, de Madrid 
(Josep Enric Gonga 2004 p. 106 i 107). En 1970, patrocinat 
per la Caixa, actuaren a la sala d’actes de Foment un grup 
de joves de l’Ateneo, amb el nom de Gremio de Teatro del 
Ateneo Juvenil. Representen dues obres dirigides per Josep 
Piera (Foto 99): Edipo rey, i Burul d’Italo Ricardi. Al local 
de l'Ateneo, Ximo Vidal va muntar lectures escenificades 
d'obres de Pinter (El amante), i de Jean Paul Sartre (La puta 
respetuosa). Cosa que va provocar una reacció bastant airada 
de la beateria local, que muntà una campanya de denúncies, 
anònims insultants i difamacions contra els responsables de 
l’Ateneo. Un altre grup d'actors aficionats, després de muntar 
una lectura representada d’El labrador de más aire, de 
Miguel Hernández, als locals de l’Ateneo Juvenil, van passar 
a fer muntatges teatrals que representaren al Pau Club, de 
la parròquia de Crist Rei, al saló d'actes de la parròquia del 
Raval, i al local del club Terra Jove, del col·legi de les Esclaves. 
Una part de l’Església, a partir del Concili Vaticà II, s'havia 
allunyat del règim i col·laborava d'aquesta manera amb tot 
un seguit de gent amb  ganes de gaudir d'activitats culturals 
fora del cercle ideològic tancat del règim. Van estrenar: 
Olvida los tambores, d'Ana Diosdado; El retablillo de don 
Cristóbal, de García Lorca; El rabo, de José Ruibal, i El adiós 
del Mariscal, de Luis Matilla. Formaven part d'aquell primer 
grup, a banda dels membres de Pluja teatre, dels quals en 
parlarem després, gent com Amparo Mayor, alma mater del 
PTV, de València, un dels referents del teatre familiar a tot 

(Foto 629) Toni Rodríguez. Grup  Sota-
vent, el qual es va convertir en el grup més 
veterà dels que es crearien i continuarien 
actuant al voltant del món faller de Gandia.

(Foto 628) Amparo Brotons. Grup artístic 
Falla de Corea. ©Col·leccióSusoMonrabal



492

l'estat durant anys, i Aurelio Delgado, autor, director i un 
dels creadors de la sala de teatre alternatiu Carme teatre de 
València. 

En 1972, amb Les farses del ferro calent, peces del segle XV 
de l’alemany Hans Sachs, el grup, representant la falla de 
Corea, va participar i va ser premiat en el concurs de teatre 
que organitzà la Falla Corretgeria-Bany dels Pavesos, de 
València, que assessorada pels germans Sirera, intentaven 
renovar la dinàmica teatral dels grups de falla per tal que 
abandonaren la programació de sainets costumistes. En 
1974, ja amb el nom de Pluja Teatre (Foto 630), va muntar 
un espectacle sobre poemes de León Felipe, escrit i adaptat 
per Joan Muñoz (Foto 630), anomenat Errante. Estrenat 
a Gandia, es van fer una vintena de representacions per 
diverses poblacions valencianes.  

De la transició als temps actuals

Un dels fenòmens que caracteritzen els darrers anys del 
franquisme i la convulsa època que es coneix com la transició, 
va ser la multiplicació d'entitats culturals per tot arreu. Els 
actes culturals que programaven solien estar carregats de 
sentit polític. Proliferaven les funcions teatrals, els recitals, els 
aplecs, les trobades i els concerts tot i les contínues topades 
amb les autoritats franquistes. L'arribada d'un nou ajuntament 
democràtic es fa notar a la ciutat. S'hi programaven grups 
com L’Entaulat, Els Germans Poltrona, el PTV, Pluja teatre o 
la companyia dels Teatres de la Diputació que va representar 

La dama del mar d’Ibsen al cinema Paz. Amb l’arribada al 
poder municipal dels socialistes, la programació cultural de 
la ciutat patirà un canvi radical. La municipalització de la 
cultura és imparable, els grups i les associacions cíviques que 
se n’havien ocupat en els setanta havien desaparegut. De fet, 
quasi tota l’activitat cultural quedarà en mans públiques. La 
cultura, el teatre, són entesos com un servei bàsic al qual 
té dret la ciutadania, com l’educació o la sanitat. A Gandia 
es crea el Departament de Cultura, i apareix la figura del 
programador cultural. Toni Durà (Veure fitxa biogràfica) 
com a regidor de cultura i Lluís Romero (Veure fitxa 
biogràfica) com a tècnic, encetaren la programació cultural 
de la ciutat en aquesta nova etapa. Posteriorment s'afegirà 
Joan Fuster. Van aconseguir que en 1989, el Teatre Serrano 
tornés a escena. Primer amb un acord amb els propietaris 
per programar actes uns dies al mes i finalment amb la 
compra del local. El Serrano fou enderrocat en 1996 per 
problemes estructurals. Durant deu anys la programació 
municipal passà al teatre del Raval, propietat de Pluja teatre. 
El 27 de març de 2006, dia Mundial del Teatre, el nou 
Teatre Serrano fou inaugurat amb un espectacle titulat Ve 
del temps, amb guió, coordinació i direcció de Ximo Vidal 
(Foto 630) i (Veure fitxa biogràfica), producció de Maria 
Josep Gonga (Foto 630),  i realització de Pluja Teatre. Hi 
participaren en ell tots els grups i tota la gent que en aquell 
moment tenien alguna cosa a veure amb les arts escèniques 
a la ciutat: músics, actors, cantants i balladors professionals 
i amateurs de Gandia. Durant tot aquest temps han passat 
per Gandia les millors companyies de teatre, dansa i música 
de tot l'estat, tant per l'escenari del Serrano i el Raval, com 
en altres iniciatives com les Mostres de Primavera, la Mostra 

(Foto 630) Pluja Teatre. D’esquerre a dreta: Miquel Ribes, Ximo Vidal, Joan Muñoz, i els germans Maria Josep Gonga i Josep E. Gonga. 1998. XXV aniversari de la Companya. . ©Lli-
bre “El teatre a la Safor (1939-2000)” de Josep Enric Gonga.
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de teatre de carrer, la Universitat d'estiu, la Fira o el MIRA, 
la fira d'arts de carrer, en una programació que no té res a 
envejar a la de cap ciutat capdavantera de la resta de l'estat i 
que seria massa llarga ressenyar-la ací. 

Paral·lelament a l'activitat de l'acció pública, el corrent del 
teatre amateur a la ciutat continua. De fet, si ens fixem 
en els integrants de Pluja teatre (Foto 630), veurem que 
vénen dels tres espais on s'havia mogut aquest darrerament. 
Ximo Vidal (Foto 630), del que es movia al voltant de 
l'Ateneo juvenil; Joan Muñoz (Foto 630), del que ho feia 
en els locals de l'església, Josep i Maria Josep Gonga (Foto 
630), de la companyia de la falla de Corea. El resultat va 
ser impensable, la professionalització del grup i l'obertura 
d'un nou teatre a la ciutat, el del Raval. La nova xarxa 
creada en els anys setanta del segle passat, per tota classe 
d'associacions pels pobles, va comportar que molts grups que 
van començar com a aficionats, acabaren consolidant-se i 
professionalitzant-se, com va ser el cas de Pluja teatre. El grup 
havia entrat en contacte amb altres agrupacions valencianes, 
que formaven part del que havia començat a anomenar-se 
teatre independent amb els quals va formar l’Assemblea de 
Teatre Independent del País Valencià. Eren unes companyies 
diferents de les que s’havien conegut fins aquell moment; 
que per mitjà d'una progressiva professionalització, s'havien 
erigit com una alternativa a l'oferta comercial ordinària i 
a l'amateurisme de grups parroquials i fallers. Seguien les 
línies exposades en el Manifest del Teatre Valencià (1974), 
que reivindicava un teatre en valencià fet per als valencians 
de hui en dia, un teatre com a forma de comunicació, que 
tractés problemes concrets del medi on es desenvolupaven 
llurs activitats i arrelat en les formes de comunicació pròpies 
a la tradició cultural valenciana. Un teatre popular, entès el 
terme en el sentit d'estar dirigit a les classes majoritàries de 
la societat, cosa que requeria un coneixement profund de la 
realitat més propera, la del país i de llur història, economia i 
cultura. El supercaminal o quedarem com Camot, va marcar 

una fita en la història del grup. És a partir d’aquell moment 
quan es professionalitza i comença un llarg periple que dura 
més de quaranta anys. Encara que han passat un munt de 
persones per la formació, el nucli de Pluja teatre ha estat 
format per cinc persones: Joan Muñoz, Ximo Vidal, Miquel 
Ribes i els germans Josep E. Gonga i Maria Josep Gonga. 
(Foto 630).

La companyia treballava els seus muntatges en processos de 
creació col·lectiva. Partien d'uns guions, escrits habitualment 
per Ximo Vidal, Josep E. Gonga i Joan Muñoz, que reflectien 
unes idees inicials que s'anaven reelaborant durant els assajos. 
Un treball de dramatúrgia que sorgia des del cos dels actors, 
una autoria pròpia basada en anys de prova i representació 
davant del públic. Era el resultat del treball d'un nucli de 
persones que compartien un seguit de plantejaments ètics 
i estètics, sense renunciar, això sí, al goig de la imaginació 
i el dret a la transgressió. Seguint aquesta constant, Pluja 
teatre va muntar Sang i ceba (Foto 631), en 1977. Arran d'uns 
cursos de teatre que els membres de Pluja van donar a la 
Vall de Tavernes: van muntar Raspa, Sompo i el màgic Tutti 
Frutti (1980), un muntatge per a infants. El que en aquell 
moment va ser una nova experiència, es va convertir amb 
el temps, en el tret que marcaria la dedicació professional 
del grup. És com si haguera intuït el que anava a passar en 
poc de temps: la fi del teatre independent i el pas dels seus 
supervivents al teatre professional; en el cas de Pluja, quasi 
especialitzant-se en el teatre per a tots els públics. L'obra, 
estrenada en 1980 amb escenografia de Manolo Boix, era un 
muntatge amb un fort missatge ecològic reivindicatiu, en el 
qual el grup encetava una manera de fer per al públic més 
menut, amb una estètica cuidada, un llenguatge racional 
que fugia de recursos fàcils i estereotipats i amb un respecte 
total pels espectadors. Va ser enregistrada per TVE1 i emesa 
en el programa El carro de la farsa (1982). Encara, però, 
van estrenar un nou muntatge per adults, La calça al garró 
(1982), amb escenografia del premiat autor de còmics Daniel 
Torres, Va ser rodada també per a TVE1, que la va emetre 
al programa Zarabanda en 1983. L'any següent, Ximo Vidal 
(Foto 630), va guanyar el premi de teatre de la diputació de 
València amb Ausiàs, impromptu per a una representació. (Foto 631) Pluja Teatre en l'obra "Sang i ceba". © Llibre “El teatre a la Safor (1939-2000)” 

de Josep Enric Gonga.

(Foto 632) Teatre del Raval. . © Llibre “El teatre a la Safor (1939-2000)” de Josep Enric 
Gonga.
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Pluja teatre va consolidar-se professionalment i va continuar 
estrenant muntatges propis. Els quatre cosins germans (1984), 
Momo (1986), La vera història d'Alí Baba (1987), Rondalla 
de rondalles (1988), Ara va de màgia (1989), Dòmina 
Dominante (1989), Eh! Tirant (1990), una versió del Tirant 
lo Blanc contada per una troupe de pallassos. Puja al Pluja 
bus tour (1991), Ombres fugisseres (1992), Peter Pan (1992), 
L'amic invisible (1994), Planeta Shakespeare (1995), March 
trama (1997), un espectacle per adults escrit per Ximo 
Vidal amb motiu de la celebració de l'any March. Saurus 
(1998) i Recicla, recicla (1999), A partir d'El sol verd (2000), 
una història sobre el sol, la llum i els colors, Ximo Vidal 
(Foto 630), escriu les obres de Pluja. A aquest muntatge li 
segueixen tot un seguit del mateix autor: Pedigrí (2001), Eh! 
(2003), una nova versió de Momo (2003) que va guanyar el 
premi Max al millor espectacle de teatre familiar en 2005. 
Gota (2007), que va ser programat en l'Exposició universal 
de Saragossa en 2008. Emigrar, volar (2007), Puta postguerra 

(2008), Una adaptació de l'obra de Josep Piera (Foto 99),  que 
Ximo Vidal va convertir en una revetla de poemes i cançons, 
i Peter Pan Garcia (2008), una crítica al consumisme i el 
creixement econòmic sense mesura. 

Amb Tinc una pregunta per a vostè, senyor Felip V (2009), obra 
per adults sobre les conseqüències de la desfeta d'Almansa, 
escrita per Josep E. Gonga; La comèdia Borja (2010), escrita 
per Ignasi Moreno i estrenada amb motiu de la celebració 
del V centenari de Francesc de Borja a Gandia, i la reposició 
d'El sol verd en 2012, el grup abandona momentàniament 
les seues activitats. Havia arribat la crisi i amb ella la desfeta 
cultural que arrossegà el teatre a nivells que no s'havien vist 
des de principis de la dècada dels vuitanta del segle passat. 
Pel camí queden centenars d'actuacions per tot l'estat, amb 
temporades a València (Teatre Talia, València Cinema, 
Teatre Escalante, Sala Rialto, Sala l'Horta), Alacant (Sala 
Arniches), Barcelona (Teatre Villarroel) i Madrid (Centro 
Cultural de la Villa, Teatro San Pol), la participació en els 
festivals de teatre més importants (TEVEO de Zamora; 
FETEN de Gijón, Fira Tàrrega, el FIT de Cerdanyola...), 
i el reconeixement en forma de premis com el Max, al 
millor espectacle familiar; el Premi a les arts escèniques i 
cinematogràfiques de l'Institut interuniversitari valencià; 
el Pedro del Rio de les arts escèniques de la Generalitat a la 
trajectòria professional, o el premi extraordinari d'Escola 
Valenciana, entre altres. 

L'activitat del grup, però, no s'acaba en la creació i 
representació d'obres de teatre. En 1985, Pluja va adquirir en 
propietat una antiga fàbrica-magatzem de mobles, i, després 
d’unes elementals reformes, el va convertir en el teatre del 
Raval. En una primera etapa, de 1986 a 1994, el va utilitzar 
per muntar les primeres campanyes escolars. En 1995, una 
reforma total de l’edifici va consolidar el teatre del Raval 
(Foto 632) com a sala.

La casualitat va voler que l'Ajuntament de Gandia, que havia 
tancat el teatre Serrano per problemes estructurals, hagués 
de fer la programació teatral a la sala de 1995 fins a 2006, en 
què es reinaugura el Serrano. Açò, junt amb les campanyes 
escolars, per les quals han passat pel Raval, milers de xiquets 
de les comarques centrals valencianes; els cicles dedicats a 
públic juvenil i la programació dels Divendres del Raval, 
han fet desfilar per la sala, fins al 2013, en què va tancar 
momentàniament, més de quatre-cents mil espectadors. 
El teatre del Raval ha tornat a obrir les portes ara sota la 
gestió de la Casa Calba mantenint el mèrit de ser l'única sala 
privada del País Valencià fora de la ciutat de València. 

Si la pràctica teatral havia d'anar lligada a la realitat del 
país, a un contacte i coneixement profund d'aquest, Pluja 
ho practicava amb una col·laboració amb nombroses 
associacions i persones. D'ençà que es formà, no ha deixat 
d'implicar-se i participar en un tota mena d'actes i campanyes 
sobre diversos problemes socials i culturals. Des que a finals 
dels setanta, quan va muntar Tòfol Rosca, contra la central 

(Foto 633) Teatre del Desig. . © Llibre “El teatre a la Safor (1939-2000)” de Josep Enric 
Gonga.
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nuclear de Cofrents, representada en diversos festivals i 
aplecs i La llengua de don Cabolo, sobre els problemes de 
la nostra llengua, per als Cursos Carles Salvador que no ha 
parat de muntar espectacles per a presentacions de llibres; 
ha participat en campanyes de conscienciació sobre el 
reciclatge; en un munt d'Homenatges a la paraula i en 
trobades de l'Escola Valenciana. Va muntar la Cavalcada del 
Tio de la Porra, per a la Fira de Gandia; la Cavalcada dels 
clàssics, amb motiu del centenari de Francesc de Borja, i 
ha participat en la recuperació de tradicions festives com la 
Visitatio Sepulchri, i en la creació de noves, com La serp de 
la Venta, de Xeraco, o les Ambaixades de moros i cristians 
d'Ador. 

El grup també ha col·laborat en l'evolució del teatre amateur 
a la ciutat. Les agrupacions falleres de Gandia, quasi havien 
desaparegut a la dècada dels anys vuitanta del segle passat. 
La falla de Corea havia deixat de programar teatre en el 
seu local a finals dels seixanta, i sols el grup Sotavent, del 
Grau de Gandia, va mantenir una certa activitat en els anys 
setanta. La creació del concurs de teatre Ligorio Ferrer, va 
ser un intent per recuperar l'activitat d'aquestes formacions. 
Si en 1985, en el primer certamen, quasi totes les falles 
representaven els sainets i comèdies valencianes de sempre, 
a partir d'ací, van evolucionar per acabar per muntar obres 
d'autors com Plaute, Molière, Txèkhov, Shakespeare, 
Woody Allen, Dario Fo, García Lorca, Sanchis Sinisterra, 
Sergi Belbel, Lluïsa Cunillé o Carles Alberola. En aquesta 
mutació, alguna cosa va tenir a veure Pluja Teatre. El Teatre 
del Raval va ser la seu del concurs fins a la inauguració del 
Museu Faller, i moltes de les formacions que hi participaven, 
demanaven assessorament i utilitzaven obres de la biblioteca 
del grup. Ximo Vidal i Joan Muñoz, de Pluja, van donar 
cursos de teatre a la Universitat Popular i a l'Escola d'Adults 
de la ciutat. En 1992, amb la col·laboració de la Junta Local 
Fallera de Gandia, es creà la companyia Teatre del Desig 
(Foto 633) que, dirigida per Ximo Vidal, va muntar Don  

Juan Tenorio i Cyrano de Bergerac, que van ser representades 
a Gandia i a altres poblacions valencianes.

En 2002, es va arribar a publicar, coordinat per Ximo Vidal, 
Déu bones peces (Foto 541), un volum que volia posar a l'abast 
de les agrupacions falleres obres de dramaturgs actuals i que 
va ser una coedició del CEIC Alfons el Vell, La Junta Local 
Fallera de Gandia i de l’Associació Cultural Premi Iaraní. 
Una d'elles El dimoni és un àngel malalt, de Josep E. Gonga 
(Veure arxiu biogràfic), representada per la companyia El 
Nuc, fou premiada al concurs de teatre faller de València 
en 2004, i posada en escena per La Ravalera, companyia de 
la falla del Raval de Gandia. A més, Josep E. Gonga i Joan 
Muñoz, van formar part del jurat del desaparegut Premi 
de teatre Ciutat de Gandia, que patrocinava la Junta Local 
Fallera de la ciutat. 

D'aquestes experiències van sortir molts dels que hui 
formen part, dirigeixen i escriuen peces dramàtiques en el 
si del munt de formacions amateurs, dependents o no de les 
comissions falleres, que s’han consolidat a Gandia. Alguns 
dels grups i autors que es movien al voltant de les falles ja 
han desaparegut. Com l'històric Sotavent, el Psiquiàtrics 
Teatre, de falla el Jardinet, que va muntar obres de creació 
pròpia, com Tick’s...tick’s...tick’s, 5 personatges buscant autor 
o Virus; o Cisell teatre (Foto 636), que actuava en nom de la 
falla del Mercat. Altres, com Comuna Gàbia (Foto 634), de 
la Falla Carrer Major i Passeig, Prado teatre, Cacau i Tramús, 
de la Falla Beniopa, Vianants de la Falla Vila Nova, Xirimiri 
de la Falla Plaça El·líptica o el grup de la Falla Màrtirs, 
continuen en actiu. Però el que destaca en el panorama actual 
del teatre a Gandia és la gran quantitat de grups amateurs 
que hi ha a la ciutat, i els autors que escriuen i estrenen obres 
amb ells. No és normal que una ciutat mitjana com la nostra 
aculla diverses escoles de teatre (Escola del teatre Serrano, Act 
& Play, l'Escola del Raval i El Carro de Verona), i un munt 
de grups aficionats fora del teatre faller (Aiguamar, Marabú, 
Lletraferits i Comediants, Ambfiteatre, Teatre de la Il·lusió, 

Foto (635) Ruth Palones. Actriu i professora 
de teatre

(Foto 634) “Comuna Gabia”. Grup de teatre 
de la Falla Carrer Major i Passeig. ©Llibre 
“El teatre a la Safor (1939-2000)” de Josep 
Enric Gonga.

(Foto 636) “Cisell teatre”. Grup teatral que tingué el seu origen en la Falla del Mercat. ©Lli-
bre “El teatre a la Safor (1939-2000)” de Josep Enric Gonga.
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Quadern d'assajos). És un cas extraordinari digne d'un estudi 
més detallat. Al voltant d'aquest moviment han aparegut 
una amalgama d'autors d'edats diferents, amb estètiques, 
preocupacions i objectius dispars, Creadors com Pere Huerta 
(Foto 313), que ha estrenat obres amb diverses agrupacions 
falleres, de la comarca i València, obres com Fulles mortes, 
Trenkadís, L'aldea, Octubre o Las horas que no son nuestras. 
Marisol Herrera, una de les fundadores de Marabú Teatre, 
grup amb el qual ha estrenat Pas a tres; Agafant mosques i El 
blau, la roja i el verd. Fanny Pérez i el Teatre de la Il·lusió, 
amb una gran activitat en escoles, biblioteques municipals i 
festes de diversos pobles. Munten contacontes i han recuperat 
rondalles valencianes. Amb el fotògraf Juan Todolí, ha creat 
Foteatro, amb el qual han muntat exposicions itinerants, 
amb perfomans de denúncia com ara, Viu en mi, per 
Amnistia internacional; Desconocida, per al colectiu LTGBI, 
o Imperdonable, sobre la violència de gènere. Hi destaquen, 
però, sobre tots Ignasi Moreno i Mariano Lloret. 

Ignasi Moreno (Foto 637) va estrenar les seues primeres obres 
amb Comuna Gàbia de la Falla carrer Major i Passeig. La 
primera l'any 2000, L'emoció se n'ha anat (The thrill is gone), 
seguida d'altres com Darrere el teló; 8 magnífics i un porter; 
El banquet o 70 grams. En 2011, amb un grup d'actors, 
formà la companyia Lletraferits i Comediants, amb la que va 
estrenar: Amnèsia; The best reality show i L'últim rei. Pluja 
teatre li va estrenar La comèdia Borja, que va ser premi de 
teatre infantil i juvenil de la SGAE. Ha estat guardonat amb 
uns quants premis de teatre. En 2005 va guanyar el Premi 
Octubre de Teatre per Jeff: Els colors de la bogeria. En 2006, 
guanya el Premi de teatre El Micalet, per 70 grams, premi 
que repetí en 2008 amb Llum de lluna. El mateix any va 
aconseguir el Castelló a Escena, per SMS: ostatges d'un mòbil. 

Mariano Lloret (Foto 638), format en tallers d'escriptura, 
dramatúrgia i direcció d'autors, forma part de la companyia 
Aiguamar Teatre, amb la qual ha estrenat i guanyat un 
munt de premis en diversos certàmens amateurs. Ha escrit 
i estrenat obres com Més que tu; Popurri; Trio Faraona, una 
crítica esbojarrada a unes quantes convencions socials que 
giren al voltant de la primera comunió, el Nadal, la Setmana 
Santa i les Falles. Amb Crisi, una crítica a la corrupció 
política en clau de comèdia, una mica a la manera de Dario 
Fo, va ser accèssit al premi de teatre Ciutat de Gandia. En 
el camp del teatre infantil, és coautor de Pinotxo, un conte 
musical, que fou nominada al premi Max al millor espectacle 
infantil 2011. Amb Lumen, el guerrero de la luz, una aventura 
d'espasa i bruixeria, va aconseguir el premi de teatre infantil 

de la SGAE en 2013. Amb Sam el pirata i l' illa de les ànimes 
perdudes, va rebre el Premi de teatre infantil Escalante en 
2015.

En 2010, es va crear l'Escola del Teatre Serrano. Ximo Vidal 
i Ruth Palones (Foto 635) imparteixen les classes. Han posat 
en escena un munt d'obres, moltes d'elles bastides pels 
alumnes i afinades per Ximo Vidal (Perseguint Pirandello; 
Operació Stanislavski; Cabaret Brecht; Déu ha mort, Marx 
també i jo mateix no em trobe massa bé...)

Un grup d'exalumnes han creat una companyia amateur, 
Xirimiri Teatre, que ja ha estrenat dues obres d'un dels 
antics alumnes de l'escola, Mariano Velázquez. Amor-t, una 
comèdia d'amor i mort, on es parla de la mort dins de l'amor 
i de l'amor dins de la mort i Estacions. 

El teló teatral, a pesar de les dificultats que va provocar la 
crisi del 2008, continua obert. Vull destacar, però, el corrent 
ininterromput que ha suposat el teatre amateur a Gandia. 
Des d'aquells pioners del segle XIX, els Lluís Català (Foto 
611), Pere Cucarella, Juan Beltran (Foto 612),  i companyia, 
passant per Ligorio Ferrer (Foto 626), Rafael Bigne (Foto 
620) Ximo Roig (Foto 621), Ramon Sanz (Foto 607), fins 
als temps actuals, on, malgrat totes les dificultats, pense 
que protagonitzen l'època més brillant del teatre aficionat 
de Gandia. Ve del temps, de més de cent anys i espere que 
continue uns quants més. 

(Foto 638) Mariano Lloret(Foto 637) Ignasi Moreno
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Premsa
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El Popular. 
Gandia. La voz del distrito. 
Ciudad
El Tossal 
Las Provincias
Levante EMV
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Llicenciat en Ciències de la Informació (Perio-
disme) en el CEU San Pablo-UPV (1996).

Periodista, el 1997 en TeleSafor i continuà 
amb el canvi a Gandia Televisió exercint com 
a presentador i director del magazine i d’infor-
matius, a més de programes especials i directes 
de tot tipus.

Periodista a Tele 7, anys després, també en in-
formatius i en el magazine. Corresponsal en la 
Safor de la ràdio autonòmica Ràdio 9. Redac-
tor en la publicació Crónica de Oliva.

Responsable de premsa en diversos departa-
ments municipals de l’Ajuntament de Gandia 
en dues legislatures.

En l’actualitat treballa en el Grupo Radio Gan-
dia. Es el director i presentador del programa 

“Hoy por Hoy Gandia”, el Magazine de Radio 
Gandia SER, i del Magazine de Telesafor.

Activitats socials i culturals: 

President de l’associació cultural “Poliqroma”.

Organitza, des de 2017, el Festival “Mostra’t 
Gandia”.

ALONSO LÓPEZ, Jesús Eduard. Gandia, València (1958).

ARDID LUNA, Daniel. Oliva, València (1972).

Llicenciat en Geografia i Història per la Uni-
versitat de València (1981) i Diplomat Su-
perior en Arxivística i Gestió de Documents. 
Universitat Autònoma de Barcelona (2010).

Arxiver a l’Arxiu Històric de la Ciutat de Gan-
dia (1982-2021).

Bibliografia: 

Sant Jeroni de Cotalba: desintegració i vida 
monàstica (1988); Història de la Safor (1998); 
De la Safor a la Cuba colonial. Vicent Alcalà de 
Olmo, un militar emprenedor (1999); Sáenz de 
Juano (2002) o Història de Gandia, segles XI-
II-XX (2011). Recentment ha publicat Miquel 
Escrivà Pellicer (1896-1936) i la II República 
a Bellreguard (2021). És autor d’un centenar 
d’articles d’investigació

Altres: 

L’any 2018 va coordinar el Llibre blanc dels ar-
xius valencians i el 2019, junt amb Lluís Sevi-
lla, el volum Inoblidables: personatges saforencs 
d’adés i ara.  Ha col·laborat com a arxiver i his-
toriador en diversos mitjans de comunicació 
com a articulista o guionista (Gandia TV, Grup 
Ràdio Gandia, Antena 3 Ràdio, Levante-EMV, 

El País, Ciudad de Alcoy, El Independiente, Gen-
te de la Safor, Las Provincias, Noticias al Día, 
Revista de Gandia o El Temps). Ha tingut diver-
ses responsabilitats editorials en Ullal: revista 
d’Història i Cultura, Saó, En Pie de Paz, Co-
marques Centrals, Espai Obert, Espai del Llibre 
i al Butlletí de l’Associació d’Arxivers Valencians. 
Ha col·laborat també en revistes científiques 
com Estudis d’Història Contemporània del País 
Valencià, L’Avenç, Plecs d’Història Local, Recer-
ques, Lligall, Aguaits, Papers de la Costera, Afers: 
fulls de recerca i pensament, Al-Gezira, Revista 
d’Arxius, Revista de la Safor o Recerques del Mu-
seu d’Alcoi.

Activitats socials i culturals: 

Docent en diverses plataformes; Forma part 
de l’equip del Diploma de la Universitat de 
València en Gestió i Preservació de Docu-
ments Electrònics; president de l’Associació 
d’Arxivers i Gestors de Documents Valencians 
(2012-2017); Promotor i coordinador de la 
Universitat d’Estiu de Gandia (1984-1988); 
Conseller CEIC Alfons el Vell.
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Diplomada en Profesorado de Educación Ge-
neral Básica. Especialidad: Ciencias Humanas. 
Escuela Universitaria del Profesorado de Edu-
cación General Básica de Valencia (1981).

Profesora en el  Colegio Esclavas del Sagrado 
Corazón de Jesús de Benirredrá (1975 - jubi-
lación, 2020). Coordinadora de Educación 
Secundaria Obligatoria, Primer Ciclo (1999-
2002); Coordinadora de Pastoral y miembro 
del Equipo Directivo (2011-2015); coordi-
nación y acompañamiento del Voluntariado 
del Centro; colaboradora en la edición de la 
revista L’Algar y miembro de la Asociación de 
Antiguas Alumnas de Esclavas.

Curso de Formación de Tutores. Universidad 
Politécnica de Valencia (1983). Entrenadora 
de Baloncesto. Federación Española de  Ba-
loncesto (1985). Especialización en Educación 
Física en EGB y ESO. Universidad de Valen-
cia (1995).

Grado Elemental de Música en la especialidad 
de Piano. Conservatorio Profesional de Músi-
ca (2000).

Diploma de Mestre de Valencià. Generalitat 
Valenciana Conselleria de Cultura i Educació 
(2005).

Activitats socials i culturals: 

Coordinadora del Llibret de la Falla Avda. 
República Argentina (2007-2011) y colabora-
dora en el Llibret Culturart del 50 Aniversari 
(2019).

Llicenciat en Geografia i Història. Universi-
tat de València (1988). Doctor en Geografia i 
Història. Universitat de València (2004).

Professor Ajudant Doctor. Departament de 
Didàctica de les Ciències Experimentals i 
Socials. Facultat de Magisteri. Universitat de 
València.

Bibliografia: 

Sobre Gandia: La II República en Gandia: 
1931-1936 (2000) amb Lluís Sevilla. Revolució 
i Guerra a Gandia (1936-1939) (2018) amb 
Bernat Martí. Repressió econòmica i control 
social. La Llei de responsabilitats polítiques i la 
seua aplicació a Gandia, Beniopa i Benipeixcar 
(1939-1966) (2020), amb Mélanie Ibáñez. 
D’altres publicacions: Entre la nit i el marasme. 
La Vall d’Albaida, 1939-1952 (2005); La Vall-
digna, un món en conflicte (1931-1979) (2015); 
col·laboracions en La Guerra Civil en la Comu-
nidad Valenciana (18 vols.) (2006-2007); Fa 
setanta anys. La Guerra Civil al País Valencià  
(1936-1939) (2009); Tot està per fer: València, 
capital de la República, 1936-37 (2016); Desde 
la capital de la República. Nuevas perspectivas y 
estudios sobre la Guerra civil española, (2018); 

La Segona República. Balanç historiogràfic des 
dels estudis locals (2019); “La Guerra Civil 
des del País Valencià: un balanç historiogràfic” 
(Afers, 2019); Y Valencia fue capital de España, 
València (1936-1937) (2020).

Altres: 

Editor (amb Javier Navarro) Valencia, capital 
antifascista: visiones e impresiones de una ciudad 
en guerra (2007).

Premis: 

Centre d’Estudis d’Història Local (Diputació 
de València); Ajuda a la Investigació de l’Insti-
tut d’Estudis i Investigació (1996); Premi d’In-
vestigació CEIC-Alfons el Vell (1997-1998); 
Ajuda a la Investigació Centre UNED Alzi-
ra-València (2002-2003); IV Premi d’Investi-
gació. Institut d’Estudis de la Vall d’Albaida 
(2022-2003); Beca de Col·laboració. Facultat 
de Geografia i Història (2005-2006).

Activitats socials i culturals: 

Cronista Oficial de la Pobla del Duc (2018).

BENITO SÁNCHEZ, Carmen. Gandia, Valencia (1956).

CALZADO ALDARIA, Antonio. Bolaños de Calatrava, Ciutat Reial (1965)
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Doctor en Ciències Econòmiques i Socials 
(UPV, 2015). Màster en “Direcció de Gestió 
Pública” (INAP, 2012). Llicenciat (1989) i 
Diplomat (1987) en Ciències Econòmiques 
i Empresarials (UA).  Professor de la UPV 
(Campus de Gandia) des del 1998 al 2015.

Especialista en Turisme (Polítiques Públiques 
Turístiques, Gestió de Destinacions). Actual-
ment en situació de serveis especials.

Bibliografia:

Té publicats diferents articles sobre el turisme 
a Gandia i el llibre Gandia, destinació turística 
mediterrània. (CEIC Alfons el Vell, 2015).

Una versió de la seua tesi doctoral guanyà el 
XVII Premi Tribuna FITUR-Jorge Vila Frade-
la (2016), publicant-se el llibre La colaboración 
público-privada en los entes mixtos locales de ges-
tión y promoción turísticas (Ed. Síntesis).

Activitats socials i culturals:

Des del 2016, Subdirector de la Fundació Vi-
sit València (FVV). La FVV s’encarrega de la 
gestió i promoció del turisme a València, una 

entitat amb unes 400 institucions públiques i 
privades associades.

Des del febrer del 2022 s’encarrega de la coor-
dinació del programa València Capital Euro-
pea del Turisme Intel·ligent 2022.

La FVV ha gestionat recentment importants 
esdeveniments, com la Gala Michelin Espan-
ya i Portugal 2022, la Gala dels Premis Goya 
2022, el premi Capital Europea del Turisme 
Intel·ligent 2022 o la futura ciutat-seu dels 
Gay Games 2026.

https://www.linkedin.com/in/jccambrils/

CAMACHO BALLESTEROS, Josep Antoni. Puertollano, Ciudad Real (1980). 

CAMBRILS CAMARENA, Joan Carles.  Paris, França (1966).

Llicenciat en Ciències de la Informació per la 
UCH-CEU (1998-2003).

Becari en el setmanari Gente de la Safor i en el 
diari Levante-EMV.

Redactor del diari Heraldo de Castellon (2004-
2006). Corresponsal de Castelló i Villarreal 
del Canal 6 TV ubicat a Orpesa, va treballar, 
també, en el diari El Mundo- Castellon al dia 
(2006). Redactor setmanari Gente de la Safor 
(2007). Redactor d’informatius del migdia i 
d’un magazín vespertí a Punto Radio a Gandia 
(2008). Becari per oposició en Canal 9, en el 
centre de produccions de programes a Alacant.

Des de setembre de 2009 ocupa una plaça de 
redactor a Safor Guia, una publicació en pa-
per i edició digital diària. Des de desembre de 
2010 compagina este treball amb el de redac-
tor de cap de setmana en la delegació del diari 
Levante-EMV la Safor, uns de les més vetera-
nes del diari i que fou fundada ací a Gandia 
el 1987.  

És el responsable de Comunicació del Club 
d’Atletisme Safor Teika.
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Llicenciat en Història. Universitat de València 
(1983). Master Patrimoni Cultural. Universi-
tat de València (2009).

Activitat professional: 

Radio Gandia SER (1983 – 1989); Radio De-
nia SER (1986 – 1989); Ràdio Nou Televisió 
(1989): “Bikini Tivi” (1996 – 1997); “Nou 
i Mix”, (1998 – 1999) i “Temps de Falles” a 
Gandia TV. (2003 – 2006).

Premsa: 

Articulista en Las Provincias, Levante-EMV, 
Noticias al Dia, Safor Guia i en revistes espe-
cialitzades com Ullal i Cendra.

Bibliografia: 

50 Años de Radio Gandia (1983); Historia de 
las Fallas de Gandia (1985); La Falla como 
soporte festero, fascicle de la “Historia de las 
Fallas”, Levante EMV (1990); El Indulto del 
Fuego. Catálogo de la colección de ninots del 
Museo Fallero, Vol. I, II y III. ADEF (2002 
al 2005); Les Falles fundacionals de Gandia. 
CEIC Alfons el Vell, A.C. Premi Iaraní i JLF 
de Gandia. (2001); Les Falles de la República a 

Gandia. CEIC, Iaraní i JLF. (2003). Els Ninots 
Indultats a Gandia. Llibret Falla Corea 2005; 
Vicent Luna : L’art de fer falles. ADEF (2007); 
Catàleg Mirar les falles de Gandia 1876-1946. 
Col·lecció fotogràfica Josep J. Coll (2009); El 
Tio de la Porra. CEIC Alfons el Vell (2009), 
informe per declarar el personatge i la seua 
banda de tambors com a Bé d’Interès Cultural 
de Rellevància Local.

Exposicions: 

50 Años de Radio Gandia 1933-1983 (Fira i 
Festes de Gandia 1983, Sala de Foment); Mos-
tra Gràfica de les Falles (1997); Any del cin-
quanta aniversari de la Junta Local Fallera. 75 
Anys de Falles a Gandia (2003); Any comme-
moratiu de la fundació de la festa. Mostra 75 
Aniversari Fundacional Falles del Prado i de la 
Vilanova. (2005).

Altres: 

Des del maig 2010. Pàgina Web. Jotajotafaller. 
Centre d’Interpretació i Documentació de la 
festa de les falles. Difon el llegat material dels 
quatre pilars de la festa. 

COLL FORNES, Josep Joan. Pedreguer. Alacant (1956).

Llicenciat en Geografia e Història. Universitat 
de València (1992).

Master en Archivística, Bibliotecononomia 
i Documentació. Universitat de València 
(1994).

Professor de Geografia i Història del Col·legi 
Abad Sola (1997-Actualitat).

Director Pedagògic del Col·legi Abad Sola 
(2015-Actualitat).

Bibliografia: 

Els conflictes de l’aigua en la Safor Medieval 
(1997). CEIC Alfons el Vell; Alfons el Vell. Duc 
Reial de Gandia. (1999). CEIC Alfons el Vell; 
Els gremis medievals en les Fonts Oficials. El fons 
de la Governació del regne de València en temps 
d’Alfons el Magnànim (1417-1458). (1999). 
Institució Alfons el Magnànim. Documents 
Històrics 2.

Participació en diverses obres col·lectives d’his-
tòria medieval i d’història de la Comarca de 
la Safor, així com articles en revistes especia-
litzades i en altres obres divulgatives com ara 
llibrets de Falla.

Altres activitats:

Comissari de l’exposició: “Alfons el Vell. Duc 
Reial de Gandia (1332-1412)”, inaugurada en 
setembre del 2012 amb motiu del centenari de 
la mort del primer Duc de Gandia.

Professor en cursos de la Universitat Popular 
de Gandia.

Diverses xerrades centrades en temes d’història 
medieval, en especial de la Safor.

CASTILLO SAINZ, Jaume. Gandia, València (1969).
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DEL ALCAZAR GARRIDO, Joan. Valencia (1954).

Catedrático de Universidad en el Departamen-
to de Historia Moderna y Contemporánea de 
la Universidad de Valencia. Premio Extraordi-
nario de Licenciatura. Premio Extraordinario 
de Doctorado.

Vicedecano de la Facultad de Geografía e His-
toria. Vicerrector de Profesorado de la Univer-
sidad de Valencia. Director de la Universitat 
d’Estiu de Gandia y Director del Centre Inter-
nacional de Gandia de la Universitat de Valèn-
cia.  

Profesor invitado en distintas universidades 
españolas y americanas.

En 1998 fue Perito de la Acusación ante la 
Audiencia Nacional de España, en el Sumario 
19/97 Terrorismo y Genocidio “Chile-Ope-
rativo Cóndor”, que instruía el juez Baltasar 
Garzón contra Augusto Pinochet Ugarte y 
otros por genocidio, terrorismo y torturas.

Bibliografia: 

Ha publicado diversos libros y artículos en Es-
paña, México, Argentina, Chile, Brasil, Italia, 
Colombia, Ecuador y Estados Unidos. Entre 
sus libros cabe citar: (con Sergio López Rive-

ro) De compañero a contrarrevolucionario. La 
Revolución cubana y el cine de Tomás Gutiérrez 
Alea, Publicacions de la Universitat de Valèn-
cia, 2009; (con W. Ansaldi y otros) Historia 
Actual de América Latina, 1959-2009, Tirant 
Llibres, València, 2011. (Joan del Alcàzar y Es-
teban Valenzuela eds.), Chile 73. Memoria, im-
pactos y perspectivas, Valencia/Santiago de Chi-
le, PUV/Universidad Alberto Hurtado, 2013; 
y, en solitario, Chile en la pantalla. Cine para 
escribir y para enseñar la historia (1970-1998), 
Valencia/Santiago, PUV/Centro de Investiga-
ción Diego Barros Arana, 2013; y, más recien-
temente: Política y utopía en América Latina. 
Las izquierdas en su lucha por un mundo nuevo, 
Tirant Llibres, 2018 y ¿Qué fue de las grandes 
alamedas? Chile, 1970-2020. De la victoria de 
Allende a la actual crisis de Estado, Valencia, 
Tirant, 2020. También ha publicado (junto a 
N. Tabanera, J.M. Santacreu y A. Marimón) 
Historia Contemporánea de América, Valencia/
México DF, Publicacions de la Universitat de 
València/Universidad Nacional Autónoma de 
México, 2003.

Graduat en Sociologia. a la Universitat Jo-
hann Wolfgang Goethe de Frankfurt am Main, 
(1976).

Llicenciat en Dret. Universitat de València 
(1992).

Professió:

Com a professional ha treballat en el camp de 
l’assessoria empresarial, fiscal i comptable.  

Bibliografia: 

La formació social, dins d’El llibre de la Safor 
(1983); L’Església en la Transició. El fet nacional 
al País Valencià: La revista Saó (1976-1983) 
(2013); La transició a la democràcia a Gandia 
(1973-1983); Els moviments socials a la Safor 
(2019); Les mobilitzacions socials i culturals. 
L’esquerra revolucionària a la comarca de la Ma-
rina Alta (País Valencià) durant la  Transició 
del Franquisme a la Democràcia: (1973-1983), 
en procés d’impressió (2022);  junt amb Jesús 
Alonso: La Transició democràtica: mirades i tes-
timonis, (2013).

Docència: 

Des del curs 1999  fins al curs 2008  va donar 
classes a la UNED.

Altres: 

Durant el curs 1970-1971, va estudiar Socio-
logia a la Universitat de París V, depenent de la 
Universitat de la Sorbona.

Activitats socials i culturals: 

Els últims anys d’estada en el Seminari va 
fer treball de base al barri del Crist. Durant 
aquesta estança va prendre contacte amb par-
tits polítics i sindicats, en plena clandestinitat 
(1968-1970); Durant els cursos 2009-2011, va 
estudiar el màster Interuniversitari d’Història 
Contemporània, especialitzat en la Transició.

L’any 2016, va matricular-se del grau del doc-
torat, a la Universitat de València.

Els dies 29 i 30 de novembre de l’any 2018 va 
presentar a Barcelona una comunicació sobre: 

“Maig 68s i la Safor”, per al Congrés Interna-
cional 68s; L’any 2019 va participar en el II 
Congrés “Les altres  protagonistes de la Transi-
ció:  Mobilitzacions socials i Esquerra radical”, 
on va presentar la comunicació: “L’esquerra 
revolucionària a la comarca de la Marina Alta 
(País Valencià) durant la Transició del Fran-
quisme a la Democràcia: 1973-1983”.

És membre del CEDID i de l’IECMA.  

CREMADES ARLANDIS, Vicent. Bellreguard, València (1947).
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Llicenciat en Belles Arts per la Facultat de Sant 
Carles de València.

Catedràtic de Dibuix de Batxillerat (1981).

Director de la Universitat Popular de Gandia 
entre els anys 1984 / 1987.

Director de l’Institut Municipal d’Activitats 
Culturals (IMAC) de Gandia des de l’any 
2000 al 2003.

Assessor cultural de l’Ajuntament de Gandia 
des de l’any 2003 al 2007. 

Director del Gabinet de Polítiques Culturals 
de l’Ajuntament de Gandia des de l’any 2007 
al 2011.

Obra: 

Cartells: Tercera Mostra Cultural de Prima-
vera a Gandia 1984. Fira i Festes de Gandia 
1984, 500 Aniversari de la SEU COL·LEGIA-
TA, VIII Universitat d´Estiu 1991, Gent So-
lidària 1994, XXII Concurs de Fideuà 1996, 
VIII Congrés de Psiquiatria 1999, XXV Anys 
de Pluja Teatre 1997, Falles de Gandia 1993, 
Premis Literaris Ausiàs March i Joan Martorell  
2004, Setmana Santa de Gandia 2018. 

Logotips i imatges corporatives per a empreses i 
centres oficials: IES Mª Enriquez de Gandia, 
Casa de Cultura Marqués de González de 
Quirós de Gandia, Biblioteca Municipal de 
Gandia, Teatre Serrano de Gandia, V Cente-
nari del naixement de Sant Francesc de Borja, 
Gandia Capital Cultural 2017-2018. Esceno-
grafies: Amb el grup de teatre Pluja realitzant el 
disseny de l’espai escènic, gràfic i vestuari  per 
a les obres: El Supercaminal, Momo, La Verta-
dera Hitoria de Alí Baba, Eh Tirant !, Dómina 
Dominante, Saurus, Peter Pan, March Trama, 
El Sol Verd i Pedigrí. A més a més, Portades de 
llibres, caràtules per a CDs i il·lustracions.

Ha col·laborat amb escriptors com a J.M. 
Monjo i Josep Mª Sala Valldaura en la publi-
cació de poemes visuals i la il·lustració de les 
seues narracions amb altres autors com José 
Miguel Borja, Damián Catalá o Joan Climent.

Ha realitzat com a artista pintor, nombroses 
exposicions en tot el territori nacional i a 
l’estranger.

DURÀ MELIS, Antoni. Gandia, València (1955).

Arquitecto por la Escuela Técnica Superior de 
Arquitectura de Valencia (1975). Arquitecto 
Municipal de Bellreguard (1975-1983), Oliva 
(1982-1983) y Gandia (1983-1991). Decano 
del Colegio Oficial de Arquitectos Comuni-
dad Valenciana COACV (2012-2018). Miem-
bro de la Junta de Gobierno del Consejo Supe-
rior de los Colegios de  Arquitectos de España 
CSCAE (2014-2018). Delegado del CSCAE 
en la Unión de Agrupaciones de Arquitectos 
Urbanistas de España (2015-2018).  Presiden-
te de la Agrupación de Arquitectos Urbanistas 
del Colegio de Arquitectos de la Comunidad 
Valenciana (2002-2008). Vicepresidente de la 
Unión de Agrupaciones de Arquitectos Urba-
nistas de España (2008-2012). Miembro de la 
Asociación Española de Técnicos Urbanistas 
(AETU). Miembro de la Internacional Society 
of City and Regional Planners (ISOCARP).

Bibliografía: 

Guia Básica para la redacción y gestión del 
Proyecto de Reparcelación, de la colección de 
Manuales de Urbanismo. Urbanismo en la 
Comunidad Valenciana, homenaje a Jose Luis 
Lorente Tallada. Ed. Tirant Lo Blanch. Guía 
práctica para la redacción y tramitación de Pla-
nes Generales.

Ponencias: 

Ponente en cursos de urbanismo en COACV, 
Diputació de València, Màster en Planificació 
Territorial, Mediambiental i Urbana del Depar-
tament d’Urbanisme de la UPV, Agrupaciones 
de Arquitectos Urbanistas y de Arquitectos de 
la Administración Pública del COACV, Cole-
gio de Abogados de Valencia y Castellón, Fede-
ración de Promotores Inmobiliarios y Agentes 
Urbanizadores de Valencia, Consejo General 
del Poder Judicial en Valencia.

Otros: 

Miembro del Comité de Selección de la XI 
Bienal Española de Arquitectura y Urbanismo 
(2012). Miembro del Jurado de los Premios de 
Urbanismo del CSCAE (2017).

Trabajos: 

Autor de Planeamiento Urbanístico (Planes 
Generales de Gandia, Oliva, Tavernes de Vall-
digna, Bellreguard, L’Alqueria de la Comtessa, 
Real de Gandia, Palma de Gandia, Homologa-
ciones, Normas Subsidiarias, Planes Parciales, 
Planes Especiales, etc.), Gestión Urbanística 
(Programas, Reparcelaciones, Expropiaciones, 
etc.).

DURÁ MELIS, Rafael. Valencia (1951).
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ESCRIVÀ MARTÍNEZ, Sergi. Gandia, València (1978).

Ingeniero Técnico en Telecomunicaciones 
(2006). Universitat Politècnica de Valéncia. 
Especialidad Sistemas Electrónicos.

Fotógrafo Profesional desde 2007 en el Estu-
dio Sergi Escrivà Fotografía. Habiendo realiza-
do trabajos en Brasil, Italia, Grecia y Marrue-
cos.

Charlas y Cursos:

Profesor de cursos básicos de fotografía; cursos 
avanzados de fotografía; cursos de iluminación 
con flash; cursos de fotografía con movil; cur-
sos de fotografía infantil.

Workshops de gestión de negocio, ilumina-
ción y reportaje social realizado en Brasil para 
fotógrafos profesionales (2016 y 2018).

Conferencias realizadas en Brasil y Portuga-
ll sobre fotografía profesional e iluminación 
(2016 y 2018).

Premios internacionales:

14 galardones de la asociación “The Interna-
tional Society of Professional Wedding Photo-
graphers (ISPWP)”, (Desde 2014 hasta 2021).

33 galardondes de la asociación “Inspiration 
Photographers”, (Desde 2018 hasta 2022).

Premios nacionales:

Premio de la mejor fotografía de la Semana 
Santa de Gandia. Concurso nacional de foto-
grafía de la Semana Santa de Gandia (2020).

És poeta i narradora. Llicenciada en Filologia 
Hispànica (1991) per la Universitat de Valèn-
cia i doctorada en Filologia Catalana (2000) 
per la mateixa universitat. 

Treballa com a editora i correctora lingüística 
a Edicions 96.

Llibres publicats. Poesia.

Remor alè, 1993. A les palpentes del vidre, 1998. 
Tots els noms de la pena, 2002. Flors a casa, 
2007. Serena barca, 2016. Sempre és tard, 2020.

Narrativa

Àngels de nata, 2013, amb il·lustracions de Ma-
ria Alcaraz Frasquet. L’Home del Capell de Pa-
lla, 2017, amb il·lustracions d’Amadeu Vives i 
DVD. Tenda d’animals, 2018. 

Premis literaris i distincions

Senyoriu d’Ausiàs March, Ajuntament de Be-
niarjó, poesia, 1992. Marià Manent, Ajunta-
ment de Premià de Dalt, poesia, 1997. Joan 
Climent al millor poema publicat en un llibret 
de falla de Gandia, 2004. Jocs Florals de Barce-
lona, Ajuntament de Barcelona, poesia, 2007. 
Premi de la Crítica dels Escriptors Valencians 

de poesia 2017. Carmesina de la Safor de na-
rrativa infantil 2018. Miquel de Palol, Girona, 
poesia, 2020. Premi de la Crítica de poesia en 
català 2021. Premi Abril d’Acció Cívica Valen-
ciana 2015 concedit per la Coalició Compro-
mís per la Safor-Valldigna. Premi Grup Ràdio 
Gandia de Cultura, 2018.

Altres dades

És autora de la tesi doctoral titulada Una poè-
tica dels sentits. Josep Piera: Poesia 1971-1991 
(inèdita). Va presidir Saforíssims Societat Li-
terària des de la creació de l’associació, l’any 
2010, fins a 2018. Des de l’any 2016 col·la-
bora a Radio Gandia-Ser amb la secció “La 
casa sota la lluna. Una mirada poètica al món”. 
Gestiona el blog “Passa la vida”.

ESCRIVÀ, Maria Josep. Grau de Gandia, la Safor, País Valencià, (1968).
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Mestre de primària. Especialitat en Llengua 
Espanyola i Idiomes.1977. Mestre de primària 
al col·legi Carmelites de Gandia. Jubilat. 
Regidor a l’Ajuntament de Gandia pel PSPV-
PSOE (1993-1999).

Altres activitats editorials: 

Membre de l’equip editor del llibret de la fa-
lla Màrtirs de Gandia.  Responsable del Foc i 
Flama (2003-2005) Membre de l’equip editor 
del llibre: Col·legi Carmelites 150 anys fent his-
tòria a Gandia. Membre de l’equip editor de 
la Revista Pepito de les falles de Gandia (2001-
2003). Articles en diversos llibrets de falla. 

Activitats socials i culturals: 

Junta Local Fallera de Gandia (1999-2005) 
Soci fundador del club d’atletisme Safor.

ESTORNELL CREMADES, Joan. Gandia, Valencia (1973).

ESTRUCH  LUCIO, Lluís Xavier. Gandia, València (1955)

Licenciado en Ciencias de la Información 
“Periodismo”. Universidad CEU San Pablo 
(Valencia) (1998). Master en dirección de 
cuentas publicitarias. Universitat Autònoma 
de Barcelona (2012). Master of digital business. 
ESIC: Business & Marketing School (2013). 
Director de Marketing en Christeyns España 
desde 2019. CEO de Smart&think. Agencia 
de marketing (2013-2016). Director de Co-
municación de Iniciatives de Comunicació, SL 
(2009-2012). Director de Safor Guía (2004-
2009).

Bibliografía: 

Historia del CF Gandia (2011) (obra inédi-
ta). Coautor del libro Las últimas miradas. Ed. 
Real e Ilustre Hermandad Nuestra Señora de 
los Dolores de Gandia (2022).

Otros: 

Coordinador y diseñador de la Revista L7D 
(2013-2022); Periodista Deportivo en Gandia 
TV (1997-2012); Corresponsal diario Marca 
(1997-2000); Cofundador del primer perió-
dico digital de la comarca Puntdemeta.com 
(2000).  Colaborador en diferentes medios de 
comunicación y publicaciones.
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Diplomada en Magisteri (Filologia francesa). 
Universitat de València (1986). Llicenciada 
en Filologia Hispànica (Valencià). Universitat 
de València (1989).  Certificat de Capacitació 
Tècnica de Llenguatge Administratiu (1991). 
B2 d’Anglés, EOI (1998), B2 de Francés, EOI 
(1999), C1 de Valencià, EOI (2000). Diplo-
ma de Mestre en Valencià (2000). Diploma 
d’Estudis Avançats per la Suficiència Investiga-
dora dins del Programa de Doctorat «Llengua 
i Literatura Catalanes» art. 6 del Real Decret 
778/1998 per la UV (2002). Títol Professio-
nal en Violoncel del Conservatori Professional 
de Música «Josep Climent» d’Oliva (2018). 
Funcionària de carrera del cos de professo-
rat de secundària des de 1991. Professora de 
Llengua i Literatura. Funcionària de carrera 
del cos de mestres en excedència des de 1999. 
Coordinadora de Secundària. Cap d’Estudis a 
l’IES Veles e vents del Grau de Gandia i a l’IES 
Montdúver de Xeraco. Professora dels nivells 
CAL1 i CAL2 d’Actualització de Valencià per 
al professorat de Secundària. Professora prepa-
radora per a l’obtenció del nivell C1 de Valen-
cià. Professora de Capacitació de Valencià del 
Servei d’Ensenyament en Valencià de la Con-
selleria d’Educació. Des de 2017, directora del 

CEFIRE Territorial de Gandia pertanyent a la 
xarxa de Centres de formació de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esports. 

Bibliografia: 

Articles publicats d’interés:

Sobre fraseologia i traductibilitat, Dianium Vii. 
Uned Dénia, A1.131-1990, ISSN: 11308567, 
2003.

Una aproximació a ésser, estar i haver-hi, Dia-
nium Vi. Uned Dénia, A1.131-1990, ISSN: 
11308567, 2002.

Altres:

Regidora de l’Ajuntament d’Ador (2017-
2019). Alcaldessa d’Ador des de 2019

Activitats socials i culturals: 

Membre actiu de “La Faltriquera”, grup de 
danses d’Ador i l’Associació Cultural “L’Alfàs” 
d’Ador.  Membre de la Junta Directiva de 
l’Associació Musical Santa Cecília d’Ador. 
Membre actiu de la Secció de la Coral de 
l’Associació Musical Santa Cecília d’Ador. 

Licenciado en Filología Hispánica Universitat 
de València (1996). Periodista de Radio Gan-
dia SER hasta 2021. De 1985 a 1996 en el de-
partamento de Musicales. Co-presentador del 
programa “Tiempos Nuevos Tiempos Salvajes” 
junto a Richard García en la FM 96.5 “Cua-
renta Principales” (1986-1996). Desde 1996 a 
2021 en los “Servicios Informativos de Radio 
Gandia SER”. Jefe de Informativos hasta 2021.

Presentó varios programas musicales, informa-
tivos y deportivos (junto a Paco Cardona) du-
rante estos años. Entre otros espacios, “Gandia 
Hoy por Hoy” (con Antonio Capó), “Hoy por 
Hoy Gandia”, “Matinal SER”, “La Ventana 
Gandia”, “Por SER Domingo” (junto a Mila 
Rabal) o “Carrusel Deportivo Fin de Semana”. 

También ha colaborado en diversos medios de 
comunicación, como Revista de Gandia.

Presidente de la Sociedad Filatélica y Numis-
mática Safor-Valldigna de 2000 a 2015. En-
tidad con la que organizó 2 exposiciones en 
Gandia, en el ámbito de la Comunitat Valen-
ciana.

FAUS MASCARELL, Manela. Ador, València (1965).

FERRER HEREDIA, Modesto. Gandia, Valencia (1966).
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Professor per oposició des dels 24 anys, del cos 
de professors de música i arts escèniques de la 
Generalitat Valenciana. Ha estat professor del 
Conservatori Superior de les Illes Balears a Ma-
llorca, del Conservatori Professional de Dansa 
de València i del Conservatori de Música on 
va ser abans alumne, sent durant anys el més 
jove del claustre. Professor de piano del Con-
servatori Professional Josep Climent d’Oliva 
i, a més a més, el de cap d’estudis del centre 
en l’actualitat.  Professor de la Universitat Sè-
nior, de la Universitat Politènica de València 
(Campus de Gandia). Especialista en música 
de cambra i en acompanyament vocal, la qual 
cosa el va conduir a treballar i col·laborar amb 
diferents agrupacions de l’àmbit nacional, i 
amb solistes de reconegut prestigi. Trajectòria 
musical i concertística amb actuacions nacio-
nals i a l’estranger de més de vint anys, a més 
a més de quinze d’experiència en la direcció 
coral. Treballs d’investigació musicològica, de 
recerca i recuperació del patrimoni musical: 
l’edició crítica de la Missa de Sant Francesc de 
Borja, d’Antonio Oller, músic del segle XIX;  
la sarsuela de Francisco Asenjo Barbieri  Dos 
pichones del Turia i la sarsuela dramàtica El 
duque de Gandía dels mestres Antonio Llanos 

i Ruperto Chapí, ambdues posades en escena 
no havent estat interpretades des de la seua es-
trena.

Coautor del llibre de metodologia del cant 
per a l’ensenyament professional publicat per 
l’editorial “Rivera Música”.

Participa en la gravació del CD Memòries, 
monogràfic al voltant de Pedro Iturralde, amb 
Orsaxcova (Orquestra de saxofons de la Co-
munitat Valenciana).

Activitats socials i culturals:

Secretari General de la Federació de Falles. 
Junta Local Fallera de Gandia (2005, i de 2011 
a 2015).

President, elegit per sufragi universal faller, de 
la Federació de Falles. Junta Local Fallera de 
Gandia (2015 fins l’actualitat).

Distincions i recompenses:

Gesmil d’Or de les Falles de Gandia (2009).

FERRER SOLIVARES, Enric. Gandia, València (1943).

GADEA BOIX, Telmo. Gandia, València (1977).

Escolapi i sacerdot (1969). Llicenciat en Teo-
logia, Universitat Pontifícia de Salamanca 
(1968). Professor jubilat de Batxillerat, de Lo 
Rat Penat, Cursos de Lingüística valenciana 
de l’Institut de Ciències de l’Educació de la 
Universitat de València i del Centre Carles Sal-
vador.  

Bibliografia: 

Literatura i societat. País Valencià, segle XX 
(1981); Antologia d’escriptors de la Safor, amb 
Joan Pellicer (1986); Tragèdia de Caldesa, de 
Joan Roís de Corella (estudi i edició) (1997); 
77 mirades a un mateix paisatge, de Joan M. 
Monjo (estudi i edició) (2007); Déu entre les 
coses. Antologia de poesia religiosa, de Vicent 
Andrés Estellés (selecció i introducció) (2009); 
Tast d’eternitat, de Joan Valls i Jordà (estudi 
introductori i edició) (2012). Ha publicat tre-
balls en obres col·lectives: Els vents del món, El 
llibre de la Safor, Campanes de fi de segle, Fran-
cesc M. Miret. L’últim romàntic, 10 anys de 
Premi Iaraní, Vint anys de novel·la catalana al 
País Valencià; en les miscel·lànies dedicades a 
F.G. Perles, Josep Iborra, Josep Camarena, Te-
resa Pascual i Josep Piera, i l’estudi “Més alta 
s’endevina”. La poesia religiosa de Vicent Andrés 

Estellés”, Acadèmia Valenciana de la Llengua 
(2012). També ha prologat obres d’autors com 
Gabriel Garcia Frasquet, Josep Martí Bodí, 
Josep Maria Ferrairó, Joan M. Monjo i Enric 
Sòria, entre altres. Ha estat antologat en Anto-
logia de sacerdots poetes (Zurich, 1975) i en Els 
darrers. Generació del 70 (Castelló, 1972). Ha 
publicat assaig i crítica literària en diverses re-
vistes i diaris (Gorg, Ciudad, Serra d’Or, Cairell, 
L’Espill, Saó, Borja, Levante, etc.). 

Premis: 

“Serra d’Or” d’escriptors joves (1970 i 1971), 
“Premis literaris d’Alberic” (1971), “Premi 
Iaraní” (2005), “Falles de Gandia” (2008).

Activitats socials i culturals: 

Jurat literari, com el Senyoriu d’Ausiàs March. 
Va ser conseller del CEIC Alfons el Vell i di-
rector del seu anuari Revista de la Safor (2009-
2016).
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Mestre de primera ensenyança. Escola Nor-
mal de València (1970). Especialista de ma-
temàtiques i ciències per oposició (BOE 
10/03/1977). Diplomat mestre valencià 1988. 
Professor especialista matemàtiques secun-
dària GV (1993). Acreditació de la catego-
ria de director CEP Conselleria Cultura GV 
(1997). Director del CEIP de Llutxent (des 
de 1995 fins a 2000). Adquisició categoria di-
rector LOCE (2005, efectes 2003). Secretari 
del CEIP Roís de Corella de Gandia (des de 
2002 fins 2007). Regidor ajuntament Gandia 
de 1999 a 2003 i de 2011 a 2015.

Bibliografia: 

Creador de l’informatiu faller Pepito. Director 
del Foc i Flama (1991-1997). Forma part de 
l’equip direcció Llibre del cinquantenari de la 
J.L.F. de Gandia (1997).

Altres: 

Gerent i cofundador del grup de teatre el “De-
sig” de la JLF. Autor crítica, i guardonat, de 
llibrets de falla (Sant Josep-Raval, Benirre-
drà, Jardinet, Prado, Beniopa, Serpis, Institut 
Oliva, Conserves Belenguer i Espartero de 
València...), i de fogueres d’Alacant (Carolines 

Baixes i Sant Nicolau de Bari).. Mantenidor 
de falles (Beniopa, Benirredrà, Prado, Beni-
peixcar, Institut Oliva, Plç El·líptica, Marqués 
Campo-Perú, Mercat, Lluís Belda) i Festes 
Patronals de Llutxent. Autor emissions falleres 
Beniopa (1990, 3r premi; 1993, 5é premi).

Activitats socials i culturals: 

Delegat cultura JLF (1990-93). Secretari JLF 
(1993-2002). President AC Falla Beniopa 
(2004-2005). President Federació de Falles 
(2005 a 2011, creació FdF i construcció Mu-
seu Faller). Cofundador AC Dolçainers i taba-
leters de La Safor 1997. President AC Dolçai-
ners i tabaleters de La Safor (1997 a 2005). 
Cofundador Federació valenciana de Dolçai-
ners i tabaleters (1998). Tresorer Federació 
valenciana de Dolçainers i tabaleters (1998 a 
2002). Organitzador I aplec Dolçainers i ta-
baleters Comunitat Valenciana (Gandia1998). 
Representant Falles CV en normativa casal fa-
llers Conselleria Governació de la GV.

Distincions: 

Gesmil d’or JLF 1988. Gesmil diamant FdF 
2012.

Doctor en Filologia Catalana (UV) i catedràtic 
d’ensenyament secundari.

Bibliografia: 

Destaquen els libres Catàleg de la prensa 
comarcal. La Safor (1880-1982) (Gandia: 
CEIC Alfons el Vell, 1988); Vocabulari del 
joc de pilota (en col·laboració amb F. Llopis) 
(València: Conselleria de Cultura, Educació i 
Ciència, 1991); L’educació a la Safor: des de la 
desaparició de la Universitat de Gandia fins a 
la Segona República (Gandia: CEIC Alfons el 
Vell, 1994); Els bans de Gandia (1830-1874) 
(València: Conselleria de Cultura, Educació i 
Ciència, 1995); Sermons satírics, violes d’or i 
capellans poetes (La Safor 1900-1936) (Valèn-
cia: Ed. Saó, 1996); El teatre al País Valencià: 
el cas de la Safor (1800-1936) (Simat de la Va-
lldigna: La Xara, 1997); La tradició musical a 
Rafelcofer (Rafelcofer: Unió Musical Santa Ce-
cília, 1999); Literatura i societat a la comarca 
de la Safor (1833-1936) (València-Barcelona: 
Institut Interuniversitari de Filologia Valen-
ciana-Publicacions de l’Abadia de Montserrat, 
2000); Joan Climent, poeta i ciutadà (Gandia: 
CEIC Alfons el Vell, 2005); El teatre Serrano 
de Gandia (en col·laboració amb J. E. Gonga) 

(Gandia: Ajuntament, 2007); Miramar, l’es-
pai viscut. Els noms de lloc, el parlar i la cultu-
ra popular (Miramar: Ajuntament, 2015); El 
teatre valencià 1845-1945. La rellevància de les 
actrius (València: Institució Alfons el Magnà-
nim-Institut Interuniversitari de Filologia Va-
lenciana, en premsa).

També ha editat i estudiat obres teatrals i na-
rratives inèdites d’autors com Gaietà Salelles, 
Josep Felis, Antoni i Francesc Richart Iñigo, 
Rafael Bigné i Josep Mascarell i Gosp.

Ha presentat ponències a congressos sobre 
onomàstica, història de la llengua, història de 
l’educació, joc de pilota, teatre del segle XIX i 
literatura actual i ha col·laborat en nombroses 
obres col·lectives i publicacions especialitzades. 

Activitats Socials i Culturals: 

Director del Centre d’Estudis i Investigacions 
Comarcals Alfons el Vell (1995-2012).

GARCIA CÀNOVES, Jesus. Bellreguard, València (1951).

GARCIA FRASQUET, Gabriel. Gandia, València (1953).
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Catedràtic d’història medieval de la Universi-
tat de València, Escriptor i historiador.

Bibliografia:

La seua obra literària gira entorn dels viatges i 
els dietaris: Oc, París particular, Per espaiar la 
malenconia, El vaixell de Genseric (XVII Pre-
mi d’Assaig Carles Rahola); Valencians sense 
DNI. Relats dels orígens (Premi Octubre d’as-
saig “Joan Fuster” 2015), i La bèstia en què 
cavalquem (IV Premi de Carmelina Sánchez 
Cutillas de narrativa).

Ha publicat també les novel·les La Veu d’Odiló 
i La melodia del desig (Premi de Narrativa Al-
fons el Magnànim 2013). 

Ha escrit nombrosos articles i llibres d’investi-
gació, entre els quals destaquen Ausias Marc, la 
biografia del poeta, The Valley of the Six Mos-
ques. Life and Work in the Medieval Valldigna, 
traducció anglesa de La vall de les sis mesqui-
tes. El treball i la vida a la Valldigna medieval, 
i darrerament Els murs fràgils dels calls. Jueus i 
jueves dels Països Catalans.

GARCIA  GIMENO, Àlvar. Salem, València (1958).

GARCIA-OLIVER, Ferran. Beniopa, València (1957).

Llicenciat en Geografia i Història per la Uni-
versitat de València (1980). Especialitat Geo-
grafia i Història. 

Arxiver-Bibliotecari de l’Ajuntament de Gan-
dia (1982-1988). 

Membre del Consell Assessor d’Arxius de la 
Generalitat Valenciana (1985-1998). 

Secretari dels Jurats dels Premis Literaris de 
Gandia (1983-2021). 

Secretari i membre del CEIC Alfons el Vell 
(1985-1996). 

Cap del Servei de Cultura i Festes Ajuntament 
de Gandia (1988-2021).  
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Actor i escriptor. Estudis d’art dramàtic. Mem-
bre fundador de la companyia Pluja Teatre. 

Bibliografia: 

Teatre: Sang i ceba. (amb Ximo Vidal i Joan 
Muñoz) Colomar editors (1992). El dimoni és 
un àngel malalt, en 10 Bones Peces. CEIC Alfons 
el Vell i Grup Iaraní (2002). Ha estrenat una 
vintena d’obres de teatre amb la companyia 
Pluja Teatre. Novel·la: El somni del mirall. La 
Magrana. Barcelona. Premi Ciutat de Palma 
(1986). Trinquet trincant. Ontinyent. Premi 
Literatura eròtica la Vall d’Albaida (1998). 
Estudis etnològics: Les festes de la Safor. Colomar 
editors. (1990). Visitatio Sepulchri. (AADD) 
CEIC Alfons el Vell. Gandia. (1998) La ciutat 
i els costums. Edicions La Xara (2000). Amb 
los peus verds. Danses i músiques tradicionals 
a la Safor. (2009). La festa de Sant Antoni a 
la Safor. Actes de les III Jornades Festa de Sant 
Antoni Abat. La Pebrella. Canals (2014). 
Estudis teatrals: El teatre a La Safor (1939-
2000) CEIC Alfons el Vell. Gandia (2004). El 
Teatre Serrano de Gandia. (amb Gabriel Garcia 
Frasquet) Ajuntament de Gandia, Col·lecció 

Patrimoni i Ciutat, nº 1 (2007). Obrint el teló. 
El teatre a Gandia des de la postguerra fins als 
inicis del segle XXI. Lletra Impresa edicions. 
Gandia (2018).

Altres: 

Ha publicat narrativa curta en diverses publi-
cacions periòdiques i revistes rebent premis 
literaris com el Malvarrosa de narrativa –ac-
cèssit– (1978)), el Ciutat de Picassent (1979), 
el Ciutat de Teulada (1980) o el Premi de contes 
Vila d’Ibi (1985).   

Falles: 

Col·laborador en llibrets de falla de diverses 
poblacions on ha rebut diversos premis, des-
taquen els primers premis de la Generalitat 
Valenciana als de les falles amb El Mocador de 
Sagunt (2018) i El Mosquit de Gandia (2019).

Premis: 

Iarani de Gandia (1999) i Ajuntament de Be-
nirredrà (2010) als millors articles i La Malva 
d’Alzira al millor poema satíric (2009).

Licenciada en Historia. Universitat de València 
(2018). Matrícula de Honor en la promoción 
del 2018 del Grado de Historia de la Univer-
sitat de València.  Modernista y Medievalista 
(Máster en Formación del Mundo Occidental 
(2019, UV). Técnica en Patrimonio Cultural 
(2019, UV). Profesora de ESO, Bachiller y Ci-
clos Formativos (2021, Universidad Católica 
de Valencia). 

Doctoranda de Historia Moderna en la UV 
(2021-actualidad). Tesis doctoral: “Una vida al 
servicio del Rey: las peticiones al Consejo de 
Guerra durante la Guerra de los Treinta Años”. 

Bibliografía: 

Perfiles sociales en la Valencia de los primeros 
compases del Cuatrocientos: biografía y linaje del 
médico Domingo Ros d’Ursins (2019); Puesta en 
valor de una Fiesta de Interés Turístico Nacional: 
La Semana Santa de Gandía (2020); El gran 
reto pendiente de la didáctica de las Ciencias So-
ciales: la introducción de las fuentes primarias en 
las aules de secundaria: Juana, ¿la loca?

Miembro del proyecto de investigación “Pri-
vilegio, Trabajo y Conflictividad. La Socie-
dad moderna de los territorios hispánicos del 
Mediterráneo Occidental entre el cambio y 
las resistencias” financiado por el Ministerio 
de Ciencia, Innovación y Universidades y la 
Agencia Estatal de Investigación. 

GONGA COLOMINA, Josep Enric. Gandia, La Safor (1950). 

GONZÁLEZ CARRASCOSA, Paula. Gandía, Valencia (1996). 
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Fitxes biogràfiques

Licenciado en Filosofía y Letras (1970). Doc-
tor en Filología Románica (1975). Catedrático 
de Lengua y Literatura Española en Institutos 
de Valencia, Alicante y Gandía.  Director del 
IES “Ausiàs March” (1985-2002).  

Bibliografía: 

Aportaciones a la toponimia de la Conca de la 
Safor. Gandía, 1983; El Instituto “Ausiàs March” 
y la educación pública en Gandia desde los años 
treinta. Coedición del Excmo. Ayuntamiento 
de Gandia y del CEIC “Alfons el Vell”, Gandia, 
2013; Coautor en Guía Artística de la Semana 
Santa Gandiense (Gandía, 1997; Coautor en 
Guía de la Seu (de Gandía) (Gandía, 1999); 
Coautor en Documentos y datos para un estudio 
toponímico de la Región Valenciana  (Valencia, 
1981; (Coordinador) en La Seu de Santa Ma-
ría de Gandía Asociación “Amics de la Seu”, 
vol. I, (Gandía, 2002). 

Otras actividades editoriales: 

Colaborador en revistas locales: La Vall de 
Bayren (1983-1987); Passio (años diversos); 
Revista Safor (años diversos) y otros órganos y 
boletines de información local. Colaborador 
semanal en el diario Las Provincias sobre temas 

del pasado gandiense (2002-2007). 

Actividades sociales y culturales: 

Miembro del Instituto de Investigaciones Co-
marcales “Duque Real Alonso el Viejo”, de 
Gandía, durante dos trienios (1983-1989) y 
posteriormente, y durante otros dos, miembro 
del CEIC (Centre d’Estudis i Investigacions 
Comarcals Alfons el Vell), de Gandia (1990-
1993 y 2012-2016);  Miembro del colecti-
vo “Amics de la Seu”, luego “Fundación pro 
restauración de la Seu-Colegiata de Gandia 
(1998-2010); Miembro del Consejo Escolar 
Municipal de Gandía durante tres legislaturas 
(1990-1999); Ponente en las “VII Jornades 
d’Història de l’Educació Valenciana “(Gandia 

-2011), y moderador en el “XII Congreso de la 
Red Estatal de Ciudades Educadoras” (Gandia 

-2013), así como en las “Jornadas de Toponi-
mia” (Gandia-2015). 

Distinciones: 

Insignia de Oro al Mérito en la Educación 
impuesta per la Generalitat Valenciana (1913).

GREGORI ACOSTA, Vicent.  Gandia, València (1984).

HERRERO ALONSO, Abelardo. Barrio Panizares, Burgos. (1940). 

Llicenciat en Economia. Universitat de Valèn-
cia (2008).  Tècnic superior en Màrqueting i 
Publicitat. Centre Capitol València (2021)

Càrrec i lloc de treball: 

Regidor a l’Ajuntament de Gandia (2011-ac-
tualitat).

Activitats socials i culturals: 

En la seua trajectòria cívica ha estat lligat des 
de sempre al col·lectiu faller de la ciutat, ha-
vent estat membre de l’Executiva de la Fede-
ració de Falles de Gandia entre 2005 i 2011. 
També ha estat en els anys 2005 i 2018 pre-
sident de la Falla de Benipeixcar. Pertany a la 
Germandat del Crist de les Angoixes. És soci 
de Bunyoleres Sense Fronteres i de l’Associació 
d’Amics de Sant Francesc de Borja.

La seua aventura política s’inicia l’any 2005 
quan s’afilia a les Noves Generacions del Partit 
Popular de Gandia. Membre de l’Executiva del 
PP de Gandia des de 2012 i Secretari General 
del Partit Popular de Gandia des de 2016 fins 
a l’actualitat. També és secretari de l’àrea de 
Turisme de l’Executiva del PP de la Província 
de València.

En la legislatura 2011-2015 s’estrena com a re-
gidor a l’Ajuntament de Gandia assumint les 
responsabilitats de Cultura i Festes i regidor 
delegat amb les Falles, sent a més Tinent d’Al-
calde i President de la Junta de Districte de 
Benipeixcar. Des de juny del 2015 és portaveu 
adjunt del Grup Municipal Popular a l’Ajun-
tament de Gandia. Exerceix de representant 
del PP en les Juntes de Districte de Santa 
Anna, Marxuquera i Benipeixcar, així com 
en els Consells sectorials d’Esports, l’Institut 
Municipal d’Arxius i Biblioteques-IMAB, el 
Fòrum XXI, el Consell Agrari, el Consell Ani-
malista i la Comissió de Carrers. A més a més 
és membre titular de la Comissió de Gestió del 
Territori, Urbanisme i Serveis Bàsics i portaveu 
del PP en la Comissió de Cultura Polítiques 
Educatives i Festives.
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Titulación: 1977: Licenciado en Geografía e 
Historia por la Universitat de València- Estudi 
General; 1990: Doctor en Historia por la Uni-
versitat de València-Estudi General

Cargos profesionales: 1977: becario de inves-
tigación predoctoral en Departamento de His-
toria Moderna (Universitat de València-Estudi 
General); 1978: Profesor de Bachillerato en 
INEM “Francisco Franco” (actual “María En-
ríquez”) de Gandía; 1997: Profesor asociado 
(Universitat Politècnica de València); 1999: 
Profesor Titular de Escuela Universitaria (Uni-
versitat Politècnica de València); 2002: Profe-
sor Titular de Universidad (Universitat Poli-
tècnica de València)

Publicaciones (libros): 1985: Tiempo de pes-
te en Gandía (1648-1652); 1992: Los Borja 
y los moriscos. (Repobladores y “terratenien-
tes” en la Huerta de Gandía tras la expulsión 
de 1609); 1993: La imagen de los Borja / La 
imatge dels Borja, con José M. Borja; 1997: 
La ruta valenciana de los Borja; 1998: “Visita-
tio Sepulchri” de Sant Francesc de Borja, con 
José Mª Vives y Luis Quirante; 2002 (coord.): 

La memòria amagada. Dones en la història de 
Gandia; 2003: Història de Miramar; 2009: 
Francesc de Borja. Sant i duc de Gandia, con 
Jossep Piera y Ximo Company; 2009: La tie-
rra de los Borja (hay versión en valenciano e 
inglés); 2011 (ed. crítica): Historia de la vida 
del P. Francisco de Borja, Tercero General de 
la Compañía de Jesús; 2012 (ed.): Francesc de 
Borja (1510-1572), home del Renaixement, 
sant del Barroc / Francisco de Borja (1510-
1572), hombre del Renacimiento, santo del 
Barroco, con Maria Toldrà.

- Otras actividades: Conseller del CEIC Alfons 
el Vell (1984-2021).

- Premios: I Premi d’Assaig Ciutat de Gandia 
(1984) y Premio de Investigación “Radio Gan-
día” (2011)

Llicenciat en Filosofia i Lletres. Filologia Mo-
derna. Universitat de València, 1976. Catedrà-
tic de llengua i literatura catalanes. Escriptor.

Bibliografia:

Novel·la: Les volves d’aquella neu. Picanya: Edi-
cions del Bullent, 2018 [novel·la juvenil]. Hi ha 
morts que pesen cent anys. Paterna-La Canyada: 
3i4, 2013. Indòmit. Lletra Impresa. Gandia 
2022 Narrativa breu: El rei cec. Barcelona. Pla-
neta & Oxford, 2005. Lluc. Paterna-La Can-
yada: 3i4, 2014. “Músic pagat no fa bon so”, 
dins 10 anys de Premi Iaraní. Gandia: CEIC 

“Alfons el Vell”, 2009 [amb autors diversos]. 
Poesia: Palau de cendra. Barcelona: Columna, 
2000. Sospirs de Babel. Palma: El Tall, 2006. 
Crítica literària o assaig: Curs de narrativa. 
Barcelona: Laertes, 1988 [amb Antoni Espí]. 
Curs de poesia. Barcelona: Laertes, 1989 [amb 
Antoni Espí]. Llibre de la banda: 75 anys de la 
Unió Musical de Beniarbeig. Beniarbeig: Unió 
Musical de Beniarbeig, 2001 [amb David Tra-
llero]. Contra les aules. Paterna - La canyada: 
3i4, 2016. Traducció: Satish Gupta: La lluna 
fugissera (The fugitive moon). Ed. Bromera. 

Alzira 2001 Altres activitats editorials: Consell 
de redacció de L’Aiguadolç. Per a més infor-
mació, consulteu: https://www.escriptors.cat/
autors/llopist

Premis i distincions:

Premi Iaraní (1996): “Músic pagat no fa bon 
so”. Premi de poesia “25 d’abril” Vila de Be-
nissa (1999): Palau de cendra. Premi Joan 
Climent de Gandia (2002): recull de poemes. 
Premi de Teatre “Salvador Soler i Soler” d’Oli-
va (2007): millor actor de repartiment. Premi 
Andròmina - Octubre (2012): Hi ha morts 
que pesen cent anys. Premi Ocell d’Ondara 
(2009): a la trajectòria cívica. Premi “Tomàs 
Miquel Perelló” - Dénia (2017): per la pro-
moció cultural i social. Fill adoptiu de Pego 
(2016). Premi “Amat” de Teatre (2017): mi-
llor actor. President d’Honor dels Premis “25 
d’abril” Vila de Benissa (2020).

Activitats socials i culturals:

Junta directiva d’Acció Cultural del País Va-
lencià

LA PARRA LÓPEZ, Santiago. Palomares del Campo, Cuenca (1954).

LLOPIS GUARDIOLA, Tomàs. Beniarbeig, 1954.
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Fitxes biogràfiques

Diplomat en Biblioteconomia i Documen-
tació. Universitat de València (2002). Tècnic 
en Projectes d’Informació. Universitat Ober-
ta de Catalunya (2005). Expert en Lectura 
d’Escriptures Antigues. Universidad de Alcalá 
(2005). Especialista Universitari en Arxivística. 
UNED (2006). Especialista en Gestió de Re-
cursos Digitals a l’Empresa. Universitat Jaume 
I de Castelló (2006). Llicenciat en Humani-
tats. Universitat Oberta de Catalunya (2010). 

Bibliografia: 

Coautor de: 100 anys de socialisme a Gandia: 
1907-2007 (2007); Vespres de revolució a Gan-
dia (1789-1808)(2007); L’Arxiu Municipal de 
Gandia: història i guia (2007); Fa setanta anys: 
La Guerra Civil al País Valencià (1936-1939) 
(2009); Revolució i Guerra a Gandia (2017); 
Inoblidables: Personatges saforencs d’adés i ara 
(2019); El pasado que no pasa. La Guerra Civil 
Española a los ochenta años de su finalización 
(2020). 

Publicacions periòdiques: 

Col·laborador de: Revista d’Arxius (2005- ); 
Levante-EMV (2005-); Espai del Llibre: Publi-
cacions de les Comarques Centrals Valencianes 
(2007-2010); Revista de la Safor: Anuari del 
CEIC Alfons el Vell (2010-).

Activitats socials i culturals: 

Coordinador del Butlletí de l’Associació d’Ar-
xivers i Gestors de Documents Valencians 
(2010-2014); Conseller del CEIC Alfons el 
Vell de Gandia (2021-actualitat).

LLORCA CLIMENT, Vicenta. Oliva, València (1950).

MARTÍ PELLICER, Bernat. Grau-Gandia, València (1980).

Llicenciada en Filosofia i Lletres. Universitat 
de València (1974). Especialitat: Ciències de 
l’Educació. Professora de Secundària: castellà, 
llengua i literatura. IES Gabriel Ciscar, Oliva i 
IES Tirant lo Blanc, Gandia.

Bibliografia: 

En el CEIC coordinà l’edició de l’Homenatge 
a la Paraula: Silenciades (2016) i Diguem no 
(2017). És autora d’articles en les següents 
publicacions: Sexduïts (2014)  VVAA. Llum 
(2015) VVAA. La cuina de la Safor, Chelo 
Peiró i VVAA, Ed. Drassana, (2015). Teixi-
dores de futur. Quadern poètic (2017) VVAA. 
Gandia capital literària, Antologia de textos ac-
tuals de la Safor-Valldigna, Ed. Lletra Impresa, 
(2018) VVAA. Un 10 per la igualtat VVAA, 
Tirantianes (2018).  Una metàfora de la vida 
VVAA (2019). Caràcters, Revista número 88, 
Edita: Publicacions de la Universitat de Valèn-
cia, (2019). Carmelina Sánchez Cutillas, XXIV 
Homenatge a la Paraula, CEIC Alfons el Vell, 
(2020). Coques valencianes, Chelo Peiró i 
VVAA, Ed. Tívoli, 2021. Autora de la novel·la 
La delicada de Gandia, Ed. Lletra Impresa 
(2017).

Altres: 

A l’IES Tirant lo Blanc de Gandia va ser Vi-
cedirectora, Cap de Departament i Bibliote-
cària. Ha col·laborat en Ràdio Gandia Cadena 
Ser junt a Rosa Roig en un microespai poètic 
(2017).

Premis: 

Premi Iaraní (1997). Premi Poesia Joan Cli-
ment (2007).

Activitats socials i culturals: 

Ha sigut Consellera i  ha format part de l’Exe-
cutiva del Centre d’Estudis i Investigacions 
Comarcals Alfons el Vell (2016-2020). Pertany 
a Tirantianes AC, Saforíssims SL. Dones de 
frontera. Associació d’Estudis Fallers. Teixidores 
de futur. Consell d’Igualtat de l’Ajuntament de 
Beniarjó.

Distincions: 

Homenatge de l’Ajuntament de Gandia “Con-
sell d’Igualtat, Diversitat i Polítiques Inclusi-
ves” amb motiu del 8 de març per la seua tra-
jectòria feminista (2021).
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Estudis d’Arquitectura 1967-1974. Corres-
ponsal de Diario de Valencia (1980-1982). 
Entrenador Superior de Natació. Federació 
Espanyola de Natació (1981). Director Tèc-
nic i Entrenador del Club Natació i Esports 
Gandia (1981-1988).  Gerent de E.A. Estudi 
d’Arquitectura S.L. (1989-2017). President 
de la Falla Carrer Major i Passeig (1997-1999). 
Membre de “Comuna Gàbia Teatre” (1995-
2022).

Altres: 

Nadador del Club Natación Gandía (1963-
1971) amb nombrosos títols de campió i 
records regionals obtinguts, sent el títol més 
destacat el de Campió d’Espanya Juvenil 
amb l’equip de relleus 4x100 estils de la Fe-
deració Valenciana. Entrenador de la Selecció 
Espanyola Junior a diferents competicions in-
ternacionals celebrades a Itàlia, Luxemburg i 
Alemanya (1983-1985). Col·laborador de la 
Cadena SER: Esports (1981-1988).

Premis: 

Campió Regional Absolut en la prova de 100 
m braça i rècord valencià en la mateixa dis-
tància (1969-1970). Millor Actor al 1996 amb 
l’obra “Torna-la a tocar, Sam”, i Millor Actor 
de Repartiment al 2001 amb l’obra “Desen-
contres”, al Concurs de Teatre “Ligorio Ferrer”, 
Millor Actor al 2015 amb l’obra “Fuga”, en el 

“Certamen Nacional de Teatro” de Mutxamel.

Llicenciat en Medicina i Cirurgia. Universitat 
de València (1975). Especialista en Cirurgia 
(1979). Director de la Unitat de Patologia 
Mamària de Gandia (1979) i de Seno Diag-
nòstic (1992).

Bibliografia: 

Llibre del cinquantenari de la J.L.F. de Gandia 
(1997); Llibre del cinquantenari de la German-
dat del Crist de les Angoixes de la Setmana Santa 
de Gandia (2003).

Altres: 

Editor del Llibret de la Falla de Corea de Gan-
dia; Col·laborador de la Cadena SER: Des de 
la vorera (2003-2016); Creador i editor del 
programa Temps de falles en Gandia Televisió; 
Articulista premsa: Diari Levante-EMV la Sa-
for-Marina: Anem fent (2007-2022); Gente de 
la Safor: Las caras de la verdad.  

Premis: 

Premi Lluís Català de Gandia amb  l’equip 
editorial del Llibret de la Falla de Corea en 6 
edicions; Premi CEIC Alfons el Vell a la millor 
qualitat literària dels llibrets de falla en 8 edi-
cions; Primer premi de la Generalitat Valencia-

na a la Promoció del Valencià en el llibret de 
Falles (2006).

Activitats socials i culturals: 

President de l’Associació Cultural “Premi Iara-
ní” de Gandia; Membre de l’Associació d’Estu-
dis Fallers de València; Membre de Saforíssims 
Societat Literària; Creador del Premi de Poesia 

“Joan Climent” i del “Premi Iaraní” en l’àm-
bit de les Comarques Centrals Valencianes; 
Conseller del CEIC Alfons el Vell de Gandia 
(2003-2022); Vicepresident de la l’Àrea de 
Cultura de la Societat de Foment d’Agricultu-
ra, Industria i Comerç de Gandia des de 2016. 

Distincions: 

Premi en Medicina del Grup Radio Gandia 
(2017). Fill Predilecte de Gandia (2019).

MERÍ RAMÓN, Xavier. Gandia, València (1951).

MOLINA FAUS, Pasqual. Gandia, València (1951).
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Fitxes biogràfiques

Diplomat en Professorat d’Educació General 
Bàsica per la Universitat de València. (1984).

Diploma de Mestre de Valencià (1990).

Especialista de Llengua Anglesa per la Univer-
sitat de València (1997).

Professor del cicle superior d’EGB i de 1r i 2n 
d’ESO, Cap d’Estudis, Cap de Departament i 
Secretari del col·legi Borja Jesuïtes de Gandia 
(1989)

Col·laboracions literàries:

Autor i coautor de l’explicació de la falla gran 
de la Vilanova de Gandia (1997-2005 i 2009-
2017).

Autor de l’explicació infantil de la falla Vilano-
va de Gandia (1996-2005 i 2012-2020).

Autor del guio de l’emissió de la falla Vilanova 
de Gandia (1997-2006).

Pregó festiu de les Falles de Gandia (1999 i 
2013).

Autor dels cartells de la falla i de l’explicació 
de falles de Gandia, Picassent, Alaquàs, Alfafar, 
Pego, Torrent i València.

Articles de temàtica fallera en diferents comis-
sions de Gandia.

Premis:

Junt a l’equip de llibret de la falla Vilanova de 
Gandia, 1r premi “Lluís Català” al llibret de 
falles en 6 ocasions.

Junt a l’equip d’emissió de la falla Vilanova 
de Gandia, 1r premi “Ràdio Gandia SER” a 
l’emissió fallera en 4 ocasions.

Finalista premi la Malva d’Alzira a la millor 
poesia satírica en un llibret de falla, dins dels 
premis de les Lletres Falleres (2017).

Altres activitats:

Membre de la Federació de Falles de Gandia, 
dins de l’àrea de cultura. (2006-2011).

Tresorer de la Germandat del Santíssim Crist 
de la Flagel·lació de Gandia durant 10 anys.

MONRABAL JUST, Suso. Gandia, Valencia (1955).

MORAGUES ARLANDIS, Jesús Ignasi. Gandia, València (1963).

Llicenciat en Ciències Empresarials.

Fotògraf aficionat que s’ha dedicat amb gran 
interés a la recopilació de documentació grà-
fica local. 

Ha realitzat diferents exposicions temàtiques 
que han rodat arreu de la comarca: “Recull 
d’imatges per al record” (Gandia 2002-2004); 

“Itinerari Ermità per la Safor” (Xeresa 2005); 
“Un barri sense Llum” (Gandia 2008); “La sen-
da d’Emblanc” (Gandia 2008); “Les alqueries 
del terme, darrers testimonis de la Gandia Ru-
ral” (Gandia 2008).

Ha col·laborat, a més, en diverses publicacions: 
Campanes de fi de segle.(2000); Mirar el Passat 
(Tivoli 2005 Lluis Romero-Suso Monrabal); 
Gandia en Blanc i negre (Suso Monrabal-Tivoli 
2014); La ermita de Marxuquera: I centenari, 
junt amb Lluis Romero; Retratos de Familia 
(Col·laboració amb J.M. Borja (2012).

“Las urnas históricas de la Hermandad del 
Santo Sepulcro”. (Revista Passio: Cristo Vive 
2021).

“La Casa de la Marquesa. 20 anys amb les por-
tes obertes”. (Documentalista gràfic de l’expo-
sició (2021) i del llibre (2022).

Pel que fa a les col·laboració en premsa, es 
poden destacar  els articles  publicats al dia-
ri Levante-EMV (2011-2020), i als setmana-
ris  Gandia-Expres (2011) i Safor-Informatiu 
(2012).

Altres exposicions que es poden destacar son: 
“100 anys de Reinstauració del Capitol Col·le-
gial a Gandia”. (2011). (Vicent Pellicer); “25 
anys d’Esport a Gandia” (2015). A més, ha co-
missariat les següents exposicions: “Les portes 
del vostre comerç”, per  l’Associació de Comer-
ciants del Antic Mercat. (2021) i “Del món 
dels Borja a la Modernitat” per l’associació de 
comerciants del Centre Històric. (2021).“

Entre les darreres exposicions, es poden citar: 
“100 anys del Tío de la Porra a Gandia”, Josep 
Enric Gonga (2021); el comissariat de l’expo-
sició “Splendor Collegiatae” dins de l’any ju-
bilar de Sant Francesc de Borja. (18 de juny al 
30 setembre 2022).
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Comercio y contabilidad. Escuelas Pías Gan-
día (1963)

Profesional de banca, ocupando diferentes 
escalafones de dirección (25 años) en Bellre-
guard (1968-1973), director del Banco de Va-
lencia en Simat de la Valldigna (1973-1975), 
director del Banco Catalán de Desarrollo y del 
Banco de Madrid (1975-1982), Jefe de Ser-
vicios financieros del Banco Atlántico (1982-
1995).

Actividades sociales y culturales: 

Fundador en 1965 y Presidente durante varios 
años del Ateneo Juvenil de Gandia.

Presidente de la Junta Mayor de Hermandades  
1978-1986 y directivo en varios equipos de la 
Junta Mayor.

Mantenedor en la presentación de la Fallera 
Mayor Infantil de Gandía 1982, así como de 
varias reinas de diferentes comisiones falleras.

Participación activa en la constitución de la 
Asociación de Vecinos Sagrada Familia-Co-
rea ocupando el cargo de Vicepresidente, así 
como vocal de la Junta Municipal de Distrito 

Sagrada Familia-Corea.

Delegado en 1992 de Cruz Roja Española en 
Gandía y Presidente de esta entidad tras las 
elecciones de 1993. Componente de la Comi-
sión de economía de la Asamblea Provincial 
de Valencia.

Forma parte del Gobierno Municipal de Gan-
día durante la legislatura 1995-1999 con la 
responsabilidad de Teniente Alcalde y respon-
sable de las Delegaciones de Urbanismo, Servi-
cios y Obras, Participación Ciudadana y la de 
Economía y Hacienda.  

Distinciones:

Gesmil d’Or de la Junta Local Fallera de Gan-
dia (1982).

Insignia de oro y brillante de la Junta Mayor 
de Hermandades (1986).

Insignia de Oro de la ciudad, otorgada por el 
Ayuntamiento de Gandía (1986).

Ingeniero de Caminos, Canales y Puertos. 
Universidad Politécnica de Valencia. 1976. Ph. 
D. Ingeniero de Caminos, Canales y Puertos. 
Universidad Politécnica de Valencia. 1980.Ca-
tedrático de la Universidad Politécnica de Va-
lencia. Director del Campus de Gandía de la 
Universidad Politécnica de Valencia desde su 
fundación (1993) hasta 1994, y, 1995-2004. 
Profesor Universidad de California, San Die-
go. 1994/95. Profesor Universidad Nacional 
de Colombia. 1996-2022. Profesor Univer-
sidades de Coventry (UK), Porto (Portugal), 
Bari (Italia).

Actividad Investigadora:

Publicaciones sobre optimización estructural, 
uso de cenizas volantes en hormigones, aná-
lisis evolutivo y refuerzo de edificios. Director 
de seis tesis doctorales. Investigador en la Uni-
versidad de California, San Diego. 1994/95.

Actividad Profesional:

Autor/co-autor de 14 puentes y 7 importan-
tes implantaciones industriales. Participación 
en el diseño estructural de más de 50 edificios. 
Rehabilitación de puentes y edificios antiguos, 
destacando el Palacio de Benicarló, sede de 

las Cortes Valencianas. Evaluador externo de 
universidades y proyectos de investigación del 
Ministerio de Ciencia y Tecnología. Presiden-
te de la Confederación Hidrográfica del Júcar, 
2004-2012. Presidente de la empresa estatal 
Aguas del Júcar, S.A., 2004-2012. Funda-
dor de Cal-Sens, Spin-Off de la Universidad 
Politécnica de Valencia. Presidente de la Red 
Euro-Mediterránea de Organismos de Cuenca 
2004- 2005. Vicepresidente 2005-2012. Re-
presentante y experto del Gobierno español en 
el Water Expert Group: Union for the Medite-
rranean. “Towards the new Long Term Strate-
gy for Water in the Mediterranean”. El Cairo, 
Egipto. 2009.

Distinciones:

Medalla de Honor del Colegio Nacional de In-
genieros de Caminos, Canales y Puertos. 2018. 
Distinción Especial AVA (Asociación Valen-
ciana de Agricultores). 2011. Medalla de Oro 
y Blusón del Tribunal de las Aguas de Valencia. 
2012.

MORAGUES MAS, Francisco. Gandía, Valencia. (1947).

MORAGUES TERRADES, Juan José. Gandia, València (1954).
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Fitxes biogràfiques

Llicenciat en Història (Universitat Autònoma 
de Barcelona, 2007), amb Màster en Ciències 
de l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana (Universi-
tat Autònoma de Barcelona, 2008), Gestió de 
Sistemes d’Informació Geogràfica (Universitat 
de Girona, 2009) i Didàctica de les Ciències 
Socials (Universitat Autònoma de Barcelona, 
2010). Doctor per la Universitat Autònoma 
de Barcelona (2013), especialitzat en història i 
arqueologia del món islàmic medieval.

Director del Museu Arqueològic de Gandia i 
del Servei Municipal d’Arqueologia de l’Ajun-
tament de Gandia. Investigador adscrit al 
Departament de Ciències de l’Antiguitat i de 
l’Edat Mitjana de la Universitat Autònoma de 
Barcelona i a l’Institut Català d’Arqueologia 
Clàssica.

Llibres destacats: 

En els confins d’al-Andalus. Territori i pobla-
ment durant la formació d’una societat islàmica 
a les Terres de l’Ebre i el Maestrat, Onada Edi-
cions, 2020; Arqueologia Medieval. Fortaleses a 
la vall de l’Ebre (segles VII-XI), Pagès Editors, 
2021; Calçades, camins i carreres. Breu història 
sobre l’origen de la xarxa viària de les Comar-

ques Centrals Valencianes, Alfons el Vell – Alfons 
el Magnànim, 2018; Marine Ventures: The 
Cambaceres Surveys, Tierra del Fuego, Argentina, 
Norwegian University of Science and Techno-
logy, 2016.

Beques i contractes d’investigació competitius: 
Beca-contracte per a la formació de personal 
docent i investigador, Universitat Autònoma 
de Barcelona (2007); Beca per a la contracta-
ció de personal investigador predoctoral en for-
mació, Agència de Gestió d’Ajuts Universitaris 
i de Recerca (2007); Beca d’estada d’investi-
gació a Euskal Herriko Unibertsitatea, Uni-
versitat Autònoma de Barcelona (2009); Beca 
d’estada d’investigació a Università degli Studi 
di Siena, Universitat Autònoma de Barcelona 
(2011); Beca postdoctoral en Laboratorio de 
Arqueología del Centro Austral de Investiga-
ciones Científicas, Ministerio de Ciencia, Tec-
nología e Innovación Productiva - República 
Argentina (2014); Beca postdoctoral en Labo-
ratorio de Geomorfología y Cuaternario del 
Centro Austral de Investigaciones Científicas, 
Consejo Nacional de Investigaciones Científi-
cas y Técnicas - República Argentina (2016).

MUT OLTRA, Fernando. Gandia, Valencia (1951).

NEGRE PÉREZ, Joan. Gandia, València (1984).

Arquitecto por la ETS de Arquitectura de Ma-
drid. Arquitecto Municipal del Ayuntamiento de 
Gandia. 1986. Director General de Arquitectura 
Generalitat Valenciana (2003-2007), I.V.V.S.A. 
e I.V.E, Diputación Provincial de Valencia; Vice-
presidente Área de Carreteras y Medio Ambien-
te (2000-2003); Concejal del Ayuntamiento de 
Gandia, Teniente Alcalde, responsable de Urba-
nismo (2007-2011).

Urbanismo: Asistencia a Ayuntamientos: de la 
Marina, La Safor y L´Horta Nord. Planeamien-
to: Desarrollo del Plan Especial de la Muralla 
Musulmana Valencia, Plan Especial de Revitali-
zación y Mejora del Medio Urbano de Gandia, 
Redacción normativa de diferentes municipios,

Obras y Proyectos: Peatonalización del Centro 
Histórico, Pabellón Municipal, Biblioteca Muni-
cipal, Oficina de Turismo, La Cuadra de Beniopa 
y otros Centros Sociales en Gandia.

Restauraciones: Casa de Gregorio Mayans (Oli-
va), Torre Medieval en Alcalalí, Castell de Bairén 
(Gandia), Iglesia de Sant Llorens (Benirredrá) 
estudio Monasterio de San Jerónimo de Cotalba 
(Alfahuir)

Parques: Parc de Sant Pere, Parc del Riu, Parc de 
L´Estació.

Aportación a Gandia de proyectos de Renzo Pia-
no, Peter Eisenmann, Paredes Pedrosa, Carlos Ji-
menez, Benedetta Tagliabue. Becado por la Fun-
dación Andrea Palladio de Vicenza por la ETS de 
Arquitectura de Madrid.

Colaboración en monografías, Catálogos, Actas de 
Congresos: La Gandia de 2025 con J.M. Iribas. 
Un siglo de Historia Urbana: de la ciudad-baluar-
te a la ciudad-hormigón en Gandia 1881 – 1981.  
Exposiciónes “Demetrio Ribes”. COAV, “Un si-
glo de Cartografía Urbana” Gandia - “Habitar el 
Paisaje: Alvaro Siza” M.U.V.I.M. (2006) y “Raíz, 
construcción y vida” Jose Luis Romany: Funda-
ción Chirivella–Soriano, Valencia  (2007).

Actividades cívicas: 

Presidente de la asociación Sociedad Civil Valen-
ciana promoción de eventos coordinados con la 
Universidad de Valencia, Ateneo Mercantil, CEU 
San Pablo, Universidad Católica de Valencia.

Vicepresidente de la asociación España Cívica: 
realización de eventos coordinados con la Fun-
dación Rafael del Pino, Casino de Madrid, Club 
Siglo XXI.
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Licenciada en Ciencias de la Información (Pe-
riodismo) en la Universidad Complutense de 
Madrid  (1991). 

Programa de Desarrollo Directivo (PPD) en 
la Universidad Pontificia de Comillas ICA-
DE-ICAI en Madrid del Grupo Vocento 
(2020). Primera promoción de Vocento Im-
pulsa, una iniciativa para formar a mujeres 
directivas de los centros de trabajo de toda 
España de Vocento. 

Delegada y redactora del periódico del grupo 
Vocento Las Provincias en la Marina Alta des-
de 1991.

Delegada y redactora del periódico del grupo 
Vocento Las Provincias en la Safor desde 2016.

Responsable del área de Comarcas y redactora 
desde 2020.

Curso de Organización de Eventos en Torrent 
(2014).

Varios cursos de Comunica2 en el Campus de 
Gandia de la Universitat Politècnica de Valen-
cia (UPV).

Curso ‘Los secretos del éxito empresarial’ de la 

Cátedra de Innovación del Campus de la UPV 
de Gandia.

Curso ‘La igualdad, una normalidad empresa-
rial’ en el Vivero de Empresas de la Cámara de 
Comercio de Alicante en Dénia (2022).

Curso ‘El arte del sinvergüenza. Oratoria des-
de el alma’ (2022).

Otros: 

Presentadora y conductora de eventos y foros 
en el periódico del grupo Vocento, Las Provin-
cias, dentro del programa ‘Somos futuro’. Re-
pensando las comarcas valencianas. Impulsora 
del evento ‘La mujer y la niña en la Ciencia’, 
en Dénia y Gandia. 

Ponente en el foro ‘Compartir Marina Alta’, 
impulsado por los clubes rotarios de Denia, 
Xàbia, Calp y Benissa. Presentadora del libro 
de Javier Iriondo, La vida te está esperando.

Distinciones: 

Premio José Marsal Caballero en Comunica-
ción de Radio Cadena SER Denia  a la trayec-
toria profesional (2016).

 

Arquitecte (1965) i Doctor Arquitecte (1973), per 
la Escola d’Arquitectura de Madrid, especialitats 
Urbanisme i Restauració de Monuments; Diplomat 
en Urbanisme per l’Institut d’Administració Local 
de Madrid 1974. Arquitecte Cap de la Diputació 
Provincial de València, jubilat; Professor de l’Escola 
d’Arquitectura de València, i Director del Màster 
d’Arquitectura Avançada, Urbanisme i Paisatge de 
la Universitat Politècnica de València, jubilat.
Bibliografia: 
Valencia 1874-1959. Ciudad, arquitectura y 
arquitectos (1978); La Ordenación del Territorio 
en la CV. La Planificación urbanística (1982); 
Document Comarcal de La Safor, 1983. Una 
aproximació al planejament subregional (1984); 
Urbanismo y crisis. Hacia un nuevo planeamiento 
general (2006); Arquitectura i modernitat a 
Gandia. Una guia d’arquitectura moderna (2015); 
Arquitectos con huella. 1876-1971 (en impremta 
2022) en col·laboració amb F. Taberner.
Altres activitats editorials: 
Col·laborador en articles de llibres i publicacions 
en ambdues llengües; revista Safor del CEIC 
Alfons el Vell; articulista en premsa; ponent en 
Congressos i Seminaris d’arquitectura i urbanisme; 
conferenciant.
Premis: 
1 Premi del Concurs Nacional de Projectes de 

l’Ajuntament d’Onda s (Castelló) i Premi del 
COACV sobre obra feta, 1973; 1 Premi del Pla 
Especial de Ordenació de la Platja de Gandia; 1 
Premi del Concurs de Projectes del Poliesportiu 
de El Campello (Alacant); Menció COACV per la 
Reforma de la Plaça de Bous de València; 1 Premi 
del Concurs per a la Construcció de la Escola 
Politècnica de Gandia; Premi CONSTRUMAT 
per l’Aula Magna i altres edificis de la Universitat 
de Gandia; Premi COACV per la Biblioteca de 
la Universitat de Gandia; Premi COACV per 
la Ampliació del Col·legi Teresianes del Vedat 
(Torrent); 1 Premi del Concurs de Projectes per la 
integració ciutadana a les Árees no Comercials del 
Port de Gandia (2022).
Activitats socials i culturals: 
Degà del Col·legi d’Arquitectes de la Comunitat 
Valenciana en 1985-1987 i 1995-2000; 
Vicepresident del Consell Superior de Col·legis 
d’Arquitectes d’Espanya, en 1999-2000; Acadèmic 
numerari de la Reial Acadèmia de Belles Arts de 
Sant Carles de València des de 2016; Membre del 
CEIC Alfons el Vell des de 2012.
Distincions: 
Escut d’Or de l’Ajuntament de Gandia (2009); 
Premi a la Trajectòria professional del Grup Radio 
Gandia (2019); Premi a Trajectòria Cultural per 
Foment d’AIC de Gandia (2020).

PASTOR GIMENO, Concha. Tavernes de la Valldigna, Valencia (1966).

PEÑÍN IBÁÑEZ, Alberto. Gandia, València (1941).
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Fitxes biogràfiques

Periodista. Especializado en Sucesos y Tribu-
nales. Conocedor de la prensa comarcal y la 
actualidad local. Radio Gandia SER (1989-
94); Diario Las Provincias (1990-94); Diario  
Levante-EMV (1995-2011); Ayuntamiento de 
Gandia (2012-2015) y Cope Onda Naranja 
(2015-actualidad). Jefe de Informativos en 
Cope Gandia.

Bibliografía: 

Los Sucesos de la Safor. Radio Gandia SER; 
Benipeixcar 1965-2015. Textos Ajuntament 
de Gandia. Colaborador en la confección del 
Llibre del Cinquantenari de la JLF de Gandia 
(1997).

Otros: 

Editor del Llibret de la Falla Escola Pia; pre-
sentador del programa ‘’Temps de Falles’’ en 
Gandia Televisión.

Actividades sociales y culturales:

Director y creador de la marca Infofalles 
(2009). Creador de los primeros boletines vir-
tuales falleros ‘’Gesmilet’’ y páginas web sobre 
la fiesta fallera; Responsable de Comunicación 
de Cruz Roja Española en Gandia (2000-

2001); Voluntario en la entidad humanitaria; 
Presentador de diversos actos en la Comuni-
dad Valenciana.

Premios: 

Premio Lluís Català de Gandia con el equipo 
editorial del Llibret de la Falla Plaça Prado; 
Premio a la utilización de la lengua como pre-
sentador del programa ‘’Temps de Falles’’ en 
Gandia Televisión; Finalista del Premio Joan 
Climent de Poesía (2008) organizado por la 
Asociación Cultural Iaraní y la Federación de 
Fallas de Gandia.

Distinciones:

Premio Hermes de las Sociedades Musicales de 
la Safor, en reconocimiento a la labor informa-
tiva de promoción de las bandas de música de 
la Safor (1997).

“Gesmil de Diamants” de las Fallas de Gandia 
(2021).

 

PÉREZ LÓPEZ, Agustina. Zamora.

PÉREZ PEIRÓ, Miguel.  Gandia, València (1970).

Licenciada en Filología Románica por la Uni-
versidad de Salamanca y catedrática de Lengua 
Castellana y Literatura. La mayor parte de su 
vida docente se ha desarrollado en el Instituto 
de Enseñanza Secundaria María Enríquez de 
Gandia.

Es autora de un método de estudio y escritura 
comprensiva para Educación Primaria, ESO 
y Bachillerato, en colaboración con Consuelo 
Allué, titulado Método Explora del que se han 
publicado seis libros: Club de los investigadores 
(2004), Científicos intrépidos (2004), Reporteros 
sin fronteras (2005), Ladrones de textos (2005), 
Descubridores de inventos (2006), Comunicado-
res del siglo XXI (2009).

También junto a Consuelo Allué y Víctor Mo-
reno, ha publicado un método de lectura com-
prensiva para Primaria titulado Explora leyendo. 
Mucho más que leer (2011)

Durante ocho años leyó una columna semanal 
de opinión en Radio Gandia-SER, de la que 
se ha publicado una selección: La opinión en la 
radio (2008) y fue colaboradora del programa 
de la Cadena SER, Hora 25, en el verano de 
2011. Actualmente colabora en una tertulia 

multidisciplinar en el programa Pròxima Para-
da de la radio pública À Punt.

Ha colaborado en el libro La Safor. Una mira-
da particular (2007)

Ha coordinado y prologado el libro: Mestres 
d’escola, VII Jornades de l’Educació Valenciana 
(coordinadora junto a Carmen Agulló y Ale-
jandro Mayordomo) (2014)

Ha participado en el libro colectivo del XX 
Homenatge a la Paraula: Silenciades (2016)

Ha colaborado en el libro colectivo, Gandia, 
capital literaria. Antología de textos actuales de 
la Safor-Valldigna (2018)

Es autora del libro Pioneras: rebeldes, cultas, 
comprometidas (2019)

Ha sido consejera del CEIC Alfons el Vell des-
de 2012 a 2020.

Ha publicado relatos cortos y reseñas literarias 
en revistas de divulgación y especializadas.

En su blog,  Nos queda la palabra, (https://
agustinaperez.wordpress.com/) publica habi-
tualmente reseñas literarias, columnas de opi-
nión y textos de creación personal. 
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Llicenciat en Dret per la UNED, és Màster en 
Dret Esportiu per la Universitat de València.

Activitat professional: 

Al setembre del 1977 ingressa en la plantilla 
de Radio Gandia de la Cadena SER. Durant 
12 anys desenvolupa la seua tasca periodística 
en este mitjà i també en premsa escrita (fou 
corresponsal esportiu de les agències EFE i 
Mencheta. Escrigué en Las Provincias, Levante, 
Marca i Diario de Valencia. Fou delegat a la 
Safor de Notícias al Día, fins a la desaparició 
d’aquest rotatiu). També fou col·laborador de 
les primers emissores locals de televisió, Tele 
Safor i Canal 5.

El 1989 aprova les oposicions convocades 
pel naixent ens públic Radiotelevisió 
Valenciana i obté una de les primeres 32 
places de periodista-redactor. Fou el primer 
a retransmetre –encara en emissió de proves–
un partit de futbol en valencià per Canal 
9 (el Castelló-Reial Madrid). En Canal 9 va 

narrar més de 600 partits de futbol i va formar 
part dels enviats especials presents a la Copa 
Amèrica de Xile el 1991 o l’Eurocopa de 
futbol a Anglaterra el 1996. Va capitanejar 
els equips informatius que contaren les dos 
últimes lligues del València CF (a Màlaga i 
a Sevilla), la final de la Copa de la UEFA a 
Göteborg i la final de la Supercopa a Monte-
Carlo (igualment, guanyades pel València).

Activitat pública: 

Des del 2015 és regidor a l’Ajuntament de 
Gandia pel PSPV-PSOE. En l’actualitat os-
tenta les delegacions de Contractació, Serveis 
Bàsics al Ciutadà i Qualitat Urbana i Setma-
na Santa i és el Tinent Alcalde-president de la 
junta de districte del Grau-Venècia-Rafalcaid.

Departament d'administració de la Fundació 
C.V. Maria de los Angeles Suárez de 
Calderón.

Bibliografia: 

Llibre del cinquantenari de la Germandat del 
Davallament (2004); Llibre del cinquantenari 
de la Parròquia de Sant Nicolas de Bari, Grau 
de Gandia (2012).

Altres: 

Col·laborador de la revista Passio, que edita 
anualment la Junta Mayor de Germandats de 
la Setmana Santa de Gandia. Col·laboracions 
en revistes de las Germandats de  la Setmana 
Santa.

Activitats socials i culturals: 

President de la Junta Major de Germandats 
de la Setmana Santa de Gandia des de l’any 
2020, de la que també a estat com a Vicese-
cretari (2008-2012), Secretari (2012-2016) i 
Vicepresident  (2016-2020).

Distincions: 

Escut d’or de la Junta Mayor de Germandats 
(2020).

PICORNELL CANUT, Miguel Àngel. Grau de Gandia, València (1960).

RIPOLL GIMENO, Emili. València (1963).
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Estudis de Magisteri i Psicologia a la Universi-
tat de València. Màster en Gestió Cultural per 
la Universitat Politècnica de València. Curs 
d’Especialització en Realització Audiovisual 
per EMAV (Escola de Mitjans Audiovisuals de 
Barcelona). 

Ha participat en nombrosos cursos i tallers so-
bre polítiques i gestió cultural. 

Director de Canal 5- TV Comarcal, (1986). 
Director del Teatre Serrano, (1989-1995). 

Director de la Casa de Cultura Marqués de 
González de Quirós, (1999-2000). 

Director de la Universitat Popular de Gandia 
(1999- 2022). 

Conseller del CEIC Alfons el Vell (1996-2016). 
Secretari del CEIC Alfons el Vell (2005-2022).

Bibliografia:

Mirar el passat. Gandia en blanc i negre. Ed Ti-
voli, (2005); La Drova a través del temps. La 
Xara Ed, (2006); Trànsits. Autoedició, (2019).

Audiovisuals:

Jornades del Moviment de Renovació Pedagògi-

ca, (1977); L’escola de Barx, (1978); El viatge 
de Tirant, (1990); Imatges per al record. Gan-
dia 1920-1970, (1986); Gandia, de les bombes 
al’exili. (2001).

Exposicions fotogràfiques:

Mostra de Primavera. Ajuntament de Gan-
dia, (1996); Hacia cualquier azar. La Casa 
Vella, (2003); Mirar el passat. Casa de Cul-
tura, (2005); Era secret el camí. Casal Jaume 
I, (2007); Col·lecció particular. Gran Torino, 
(2015).

Altres:

Membre del Consell de Redacció i editor de 
Guaita / Ullal - Revista d’Història i Cultura, 
(1982-1987). Membre del Consell de Redac-
ció i editor de El·lipsi-Revista de Literatura, 
(1985-1988). Editor de la Col·lecció Tres i no 
res (Paraula i imatge). Ed Tivoli. Col·labora-
dor de Gandia TV: Magazin (1988-1989);

Premis: 

Premi Programador Teatral de l’Associació de 
Gestors Culturals del PV (1998).

ROMERO QUILES, Lluís. Gandia, València (1957).

RODRIGUEZ CASTELLO, Bernat. Grau-Gandia, La Safor (1956).

Llicenciat en administració d’empreses. Pro-
moció 1975-1979. 

Anglès EOI Gandia Nivell B1.2. 

Diploma de Mestre en Valencià. ICE Valencià 
Grau superior. 

Catedràtic d’Organització i Gestió Comercial 
d’Ensenyament Secundari. Especialitat Gestió 
administrativa del Comerç Internacional (ges-
tió aranzelària del Codi Duaner Comunitari).

Cap d’estudis IES Tirant lo Blanc curs 79-80. 
Secretari IES Tirant lo Blanc cursos 81-82 
/82-83. 

Director IES Tirant lo Blanc cursos 83-84/84-
85. Vicesecretari Administrador financer de 
(2010-2016)

Altres

Tinent d’Alcalde President de la comissió de 
Turisme i platges, Ajuntament de Gandia. 
(1988-1991). 

Tinent d’Alcalde President de la Comissió 
d’urbanisme i planificació del territori, Ajun-
tament de Gandia. (1991-1995). 

Regidor responsable de Sanitat i Salut Pública, 
Ajuntament de Gandia. (1995-1999).

Càrrecs honorífics.

Membre del Consell d’Administració de Caixa 
Ontinyent. Des de 2022.
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Doctor en Geografia i Història, Universitat 
Complutense de Madrid (1989). 

Cap del Departament de Conservació del 
Museu d’Amèrica, Madrid (1986-1995) i del 
Museu Arqueològic Nacional, Madrid (1995-
2009).

Professor Associat al Departament de Prehis-
tòria i Arqueologia de la Universitat Autòno-
ma de Madrid (2005-2009).

Bibliografia: 

Autor o coautor d’una quinzena de llibres i a 
prop de tres-cents articles publicats en revistes 
científiques nacionals i internacionals. Col·la-
borador habitual al Llibret de la Falla de la Sa-
grada Familia, Corea (des de 1980).

Filiació a Comités Científics: 

Revista Trabajos de Prehistoria (CSIC-Espan-
ya) (2004-2014). Sèrie Bibliogràfica Biblio-
teca Praehistorica Hispanica (CSIC-Espanya) 
(2004-2010); Revista Madrider Mitteilungen 
(DAI-Alemanya) (2008-2014); Congresos Ibé-
ricos de Arqueometría (2003-2007); Congres-
sos internacionals Archaeometallurgy in Euro-

pe (2003-2007); Avaluador de projectes I+D 
(Dgicyt-Dgesic) (2000-2011).

Missions arqueològiques a l’estranger: 

Misión Arqueológica Española en Jamaica (Ins-
titut de Cooperació Iberoamericana) (1982-
1983); Excavaciones Arqueológicas en Kargaly, 
Orenburg, Rusia (CSIC Espanya-Acadèmia de 
Ciències de Rússia) (1993-1998); La Capitelle 
du Broum, Péret, France (MAN Espanya-CN-
RS França) (1999-2015).

Distincions: 

Membre ab epistolis del Deutschen Archäologis-
chen Instituts (DAI) (Alemanya, nomenament 
en 1999). 

Medalla d’Honor de l’Asociacion Española de 
Amigos de la Arqueología. 

Caballer de l’Ordre del Mèrit Civil d’Espanya 
(R.R. 6/12/2010).

Profesora de Educación Infantil. Título otor-
gado por la Universidad Nacional de San Juan, 
República Argentina (1976)

Ejerció profesional: 

Profesora en el Colegio La Inmaculada y 
en el Colegio Fray Mamerto Esquiú en San 
Juan. Profesora en la Universidad Nacional de 
San Juan. Directora de la Guardería Infantil 

“Dumbo” en Argentina.

Actividad profesional:

Directora y Editora de Gente de la Safor Edi-
torial S.L.

Dirigió durante 36 años la Revista Gente de la 
Safor. Editó el Full de Gandia y la Revista Pe-
pito de las Fallas de Gandia. También la revista 
Adagio de las Bandas de Música de la Safor.

Editó innumerables libros, folletos y guías tu-
rísticas a través de la imprenta “Gente”.

Otras actividades:

Participa activamente en diferentes ONGs. Es 
Secretaria de la Asociación Rosa dels Vents 
contra la Violencia de Género y colabora con 
la Asociación de Jubilados y Pensionistas de la 
Safor.

Es coautora del libro Gandia, 25 años de imá-
genes. 1985-2010.

ROVIRA LLORENS, Salvador. València (1944).

SAMBRIZZI VÉLEZ, Marta. San Juan, Argentina (1956).
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Fitxes biogràfiques

Llicenciada en Historia de l’ Art. Universitat 
de València (1998-2003).

Gerent del Palau Ducal dels Borja Gandia 
(Fundació Comunitat Valenciana. (2017).

Activitats Socials i Culturals: 

Presidenta de la Comissió Executiva de la Fun-
dació Palau Ducal dels Borja.

Presidenta de l’Associació Turístic Cultural de 
Gandia.

Consellera del CEIC Alfons el vell.

SELFA FORT, Emili. Beniopa, València (1955).

SENDRA ALCINA, Balbina. Pego, Alacant (1980).

Enginyer Tècnic Industrial Elèctric per la 
E.U.I.T.I. de la Universitat Politècnica de 
València (1977). Professor de secundària de 
Processos i Productes en la Indústria de la 
Fusta i el Moble. Professor de l’IES Tirant lo 
Blanc de Gandia (1979-2015). Vicedirector 
1979-80, 1985-86, 2001-2014.

Bibliografia: 

Vocabulari de la Fusta, Mobiliari i Decoració. 
Conselleria de Cultura, Educació i Ciència de 
la Generalitat Valenciana (1986); Una mar-
jal de llegendes, amb il·lustracions de Manola 
Roig. Lletra impresa (2018); Els sobrenoms de 
Gandia. CEIC Alfons el Vell (2022); Co-autor 
del receptari: Beniopa gastronòmica. Falla de 
Beniopa (2014); Autor del treball La mort a 
la Safor. Ritus i costums del darrer món rural al 
segle XX, dins del catàleg de l’exposició “Fal-
tar o morir” del Museu Valencià d’Etnologia 
(2021).

Altres: 

Col·laborador setmanal de la Cadena SER: 
Parlem de sobrenoms (2018-19). Guia de la 
UPG per a rutes per Beniopa i per les Llegen-
des i Contalles de Gandia. Col·laborador del 

Diari Levante-EMV la Safor-Marina i altres 
publicacions.

Premis: 

Primer premi del III Concurs de cartells de Fa-
lles de Gandia de l’Ateneu Juvenil de Gandia 
(1973). 

Premi Abril d’Acció Cívica Valencianista del 
BNV (2021).

Activitats socials i culturals: 

Secretari Local de la UPV (1986-87). Secreta-
ri Comarcal de la UPV i BNV (1992-2006). 
Regidor d’UPV a l’Ajuntament de Gandia de 
UPV-BNV (1987-2000). Tinent d’alcalde de 
Medi Ambient i president de la Junta de Dis-
tricte de Beniopa (1988-1995). Vicepresident 
de la Mancomunitat de la Safor (1995-2000). 
Membre de l’Executiva Nacional del BNV i 
secretari d’Ordenació del Territori (2006-
2008). Soci i cofundador de l’Associació 
Centre Musical de Beniopa (1987). Tresorer i 
cofundador de la Germandat de l’Entrada de 
Jesús a Jerusalem de Beniopa (1982). Síndic de 
Gandia a la Junta de Govern i Junta General 
del Sindicat de Regants del Riu d’Alcoi.
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Doctor i llicenciat en Sociologia (Universitat 
de València).

Professor en la Facultat de Ciències Socials de 
la Universitat de València (UV). Investigador 
membre del Grup d’Investigació en Desen-
volupament Territorial de la Universitat de 
València (GRIDET-UV) i del Grup d’Anàlisi i 
Investigació demogràfica de la població valen-
ciana de la UV (DEMOVAL).

Codirector de la Càtedra Participació, Govern 
Obert i Open Data (PAGODA), fruit del con-
veni entre la Universitat de València i la Con-
selleria de Participació, Transparència, Coope-
ració i Qualitat Democràtica de la Generalitat 
Valenciana (GVA).

La seua activitat investigadora la configuren 
més de 150 contribucions entre publicacions, 
documents científics i tècnics i comunicacions 
en congressos de caràcter nacional i interna-
cional i manuals docents. És director del comi-
tè científic i coordinador des de l’any 2016 de 
les Jornades de Desenvolupament Local de la 
Comunitat Valenciana (GRIDET-Institut In-
teruniversitari de Desenvolupament Local de 
la UV). Així mateix, ha participat en diferents 

projectes d’investigació competitius d’àmbit 
autonòmic, nacional i internacional. Participa 
també com a docent en formació de Postgrau 
en diversos Màsters, Títols de Postgrau i Di-
plomes d’especialització.

Ha estat professor i investigador en la Univer-
sitat de Lisboa-ICSTE, en el Research Center 
for Spatial and Organizational Dynamics of 
the University of the Algarve (CIEO, Portugal) 
i a la Universitat de Coventry (Regne Unit). 
També participa en cursos d’especialització i 
mestratge sobre desenvolupament territorial, 
metodologies participatives i mètodes mixtos 
per a la investigació social organitzats per enti-
tats internacionals i nacionals, com la Univer-
sitat de Rafaela (Argentina), la Universitat de 
Lisboa (Portugal), la Universidade do Algarve 
(Faro, Portugal), la Universitat Autònoma de 
Chiapas (Mèxic) o la Universitat de València.

Activitats socials i culturals:

Conseller del Centre d’Estudis i Investigacions 
Comarcals CEIC Alfons el Vell-Ajuntament 
de Gandia (València) (2016-actualitat).

Diplomat en Gestió i Administració d’empre-
sa. CAE (1994). Tècnic de laboratori de Foto-
composició. (1996). Diferents màsters i cursos 
de Retoc fotogràfic, Maquetació i Edició de 
Llibres, Harmonia del Color, Gestió i Admi-
nistració de webs i botigues online.

Soci-fundador de l’empresa d’Arts Gràfiques 
“Gràfics Impressors”. (1994). Gerent de l’estu-
di de disseny “Erretepé | Estudi de Creació”, 
(1999). Cofundador “Aire[re]creativo, Estudi 
creatiu”, (2006). Administrador del blog de 
disseny “el tipogràfic”, (2008). Cofundador 
de “RaRolandia” i “ByYourFace.com”, botiga 
online de regals i il·lustracions, (2011). 

Premis:

Nominació CAM, logotip llibreta d’estalvi 
CAM-JOVE (2002). Primer premi de la Ge-
neralitat Valenciana Confecció Millor Llibret 
de Falla, Falla Sagrada Familia-Corea, (2006). 
Segón premi de la Generalitat Valenciana 
Confecció Millor Llibret de Falla, Falla Sagra-
da Familia-Corea, (2007).

Activitats Socials i Cuturals:

Col·laborador en diferents ONG’s. Dissenya-
dor exposició de la primera “Falla de Vidre”, 
en el Palau Ducal de Gandia, amb l’empresa 
Palmer Gila Vidres (2008). Col·laborador del 
TEDx València amb David Pla (2011). 

SIGALAT SIGNES, Enric. Gandia, València (1973).

TODOLÍ PEIRÓ, Raúl. Gandia, València (1972).
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Fitxes biogràfiques

Nací en Piles, el 13 de mayo de 1981, fecha 
histórica, ya que tuvo lugar el atentado contra 
el Papa Juan Pablo II, motivo por el cual, llevo 
su mismo nombre.

Hijo de Pepín y Lolín, Hermano de Loles y tío 
de Tommy y Theo, surfista del mediterráneo y 
amante del mar.

Desde bien pequeño me atrajo el mundo em-
presarial, fundando mi primera empresa de 
venta de juguetes usados con 8 años, pero me 
arruiné por una mala estrategia empresarial.

En 5º de EGB la arquitectura llamó a mi puer-
ta, y desde entonces tuve muy claro cuál sería 
mi camino profesional.

Desde los 17 años, los veranos los pasé en la 
empresa familiar, Turmetal, trabajando de 
Peón de Fabricación y aprendiendo sobre el 
fascinante mundo de la estructura metálica.

Llegado el momento de la universidad, me di-
plomé primeramente en Arquitectura Técnica 
y posteriormente en Arquitectura.

En 2009, junto con Ramón y Borja, fundamos 
el despacho de arquitectura GPg y después la 

empresa de administración de fincas admin-
GPg.

En 2010 me incorporo a Turmetal, pasando 
por los departamentos de Oficina Técnica, Ad-
junto a Dirección y en 2017 como CEO, tras 
la jubilación del Sr. Tur.

Ahí empieza la formación más importante, la 
transferencia de experiencia de mi padre com-
plementándola en Gestión Empresarial con el 
MBA Executive de EDEM.

Felizmente casado desde el 15 de septiembre 
de 2018 con Yamila, la mujer soñada y con 
más paciencia del mundo.

Mi andadura en el mundo asociativo empieza 
en 2018 como presidente de AESafor. Siguien-
do año y medio después, como el presidente 
más joven de FAES y vicepresidente de Fo-
mento.

Por último y más importante, en 2022, nom-
brado Vicepresidente Provincial de la Confe-
deración Empresarial Valencia – CEV.

TORRES MARTÍNEZ, José. Gandia, València (1975).

TUR GUILLEM, Juan Pablo. Piles, Valencia (1981).

Llicenciat en Geografia i Història. UNED 
(2003). Docent de l’Escola Pia de Gandia.

Bibliografia: 

Col·legi Carmelites: 150 anys fent història a 
Gandia (2022), Pied-noir, apellidos valencia-
nos en Francia (2019), La religiositat d’un po-
ble. Història de la Confraria del Silenci, Pas de 
la Soledat de Bellreguard (2015), Passió, Mort 
i Resurrecció a Gandia. La Setmana Santa i 
la ciutat 1808-1936 (2011), Modest Pastor i 
Julià, escultor. Albaida, 1825- València, 1889 
(2006).

Altres: 

Conferència “En edificar lo Collegi de Sanct 
Sebastià”, la fundació d’una universitat, dins 
Un passeig per la Història de Gandia, IMAB 
Gandia (2022); col·laborador Inoblidables. 
Saforencs d’adés i ara (2019); col·laboració 
ocasional en Passio (2007-2015); articulista 
ocasional premsa: Diari Levante-EMV la Sa-
for-Marina; retransmissió de la processó del 

Divendres Sant a Tele 7 Safor; conferència Las 
cofradías de la Sangre en Valencia. Historia y 
arte a Cieza (2016); conferència Cómo mirar 
una obra de arte. Simbolismo y comprensión 
de una pintura (2010).

Activitats socials i culturals: 

Conseller del CEIC Alfons el Vell de Gandia 
(des de 2019); membre de la Germandat de 
Sant Pere Apòstol. 
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Diplomado en Magisterio especialidad Cien-
cias por la Universitat de València. Diplomado 
en Ciencias Empresariales por la Universitat 
de València. Licenciado en Economía por la 
UNED. Graduado en ADE por la Universi-
dad Internacional Isabel I de Castilla. Gradua-
do en Derecho la Universidad Internacional 
Isabel I de Castilla. Master Seguridad en Redes 
Corporativas por la Universidad Politécnica 
de Valencia. Evaluador EFQM por el Club de 
Excelencia en Gestión. Participación en cursos 
de formación, Congresos, Simposios y proyec-
tos de innovación pedagógica.

Actividad profesional: 

Ligada a las Escolapias: Profesor de educación 
física, profesor de EGB y profesor de ESO y 
Bachillerato. En 2003 accedió a la Dirección 
pedagógica de Escolapias Gandia. En 2009 
formó parte de la CEFE (Comisión Estratégi-
ca Fundació Escolàpies) que tenía por objeto 
la creación de una Fundación Educativa que 
asumiese los Colegios Escolapias de la anti-
gua Provincia de Cataluña. En 2012 asumió 
la Dirección General y representación de la 
Titularidad de Escolapias Gandia. En 2017 y 
hasta el momento, junto con otras tres com-

pañeras, es Representante de la Titularidad de 
Fundació Escolàpies, entidad Titular de diez 
Colegios a lo largo de todo el eje Mediterrá-
neo: Figueres, El Masnou, Igualada, Olesa de 
Montserrat, Sabadell, Barcelona-Sant Martí, 
Barcelona-Lluria, Valencia, Gandia y Palma 
de Mallorca.

Actividad pública: 

Concejal del Ayuntamiento de Gandia duran-
te la legislatura 1999-2003 siendo Alcaldesa 
de la Ciudad, Pepa Frau.

Actividad social: 

Miembro de la Junta Directiva del Club de 
Basquet Gandia y del Club de Tenis Gandia. 
Miembro del Consejo Escolar Municipal. 
Miembro de la Junta Autonómica Comunitat 
Valenciana de Escuelas Católicas. Miembro 
del Jurado Premios Radio Gandia SER.

Autodidacta. Format dins del moviment de 
cinema i teatre independent valencià. Mem-
bre de Pluja Teatre des dels seus inicis. Dins 
d’aquesta companyia professional valenciana 
ha fet funcions d’actor, autor, director, con-
ductor de furgoneta, tècnic de llum i so, es-
cenògraf, venedor de les funcions poble a po-
ble, fotògraf, dissenyador, publicista...

Bibliografia: 

Ausiàs, impromptu per a una representació; L’As-
saig; Soliloqui; March nostàlgic; Pastís; Homes 
perduts; Sang i ceba (coautor); Somnis d’estiu 
(coautor amb J.E. Gonga)

Altres: 

Presentador i guionista del programa de Gan-
dia TV: “El café de l’estació”. Ha intervingut 
com actor en diverses pel·lícules i sèries de te-
levisió. Ha dirigit 9 dels XXV Homenatge a la 
paraula (1997-2021) del CEIC Alfons el Vell.

Premis: 

Premi València de literatura; Premi de contes 
Vila d’Ibi. Com a membre del Grup de teatre 

Pluja: Premi en cultura del grup Ràdio Gan-
dia; Premi Levante; Premi de la crítica de l’Ins-
titut Interuniversitari de Filologia de València; 
Premi Pedro del Río de les Arts Escèniques de 
la Generalitat Valenciana; Premi Max de las 
Artes escénicas; Guardó Francesc Ferrer Pastor 
de la Mancomunitat de Municipis de la Sa-
for; Premi 25 d’Abril de La Safor; Premi Ovidi 
Montllor (Premis Jaume I) de l’Alcúdia; Premi 
Escola Valenciana;

Activitats socials i culturals: 

Ha estat conseller del CEIC Alfons el Vell i 
mestre d’interpretació de l’Escola del Teatre 
Serrano de Gandia.

Distincions: 

XVII Homenatge a la Paraula, 40 anys de Plu-
ja, del CEIC Alfons el Vell.

 

VAYÁ LÓPEZ, Domingo. Gandia, València (1964).

VIDAL MORA, Ximo. Gandia, La Safor, País Valencià (1950).
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Llicenciat en Geografia i Història, en l’especia-
litat d’Història Contemporània per la Univer-
sitat de València (1992).

Bibliotecari de l’Ajuntament d’Oliva (1997).

Bibliografia: 

“Joaquín Ballester en el context del catolicisme 
polític valencià: 1900-1936” (1999). La II Re-
pública a Gandia:1931-1936 , junt amb An-
tonio Calzado (2000).  “La dona treballadora 
gandiana durant el primer terç del segle XX: 
entre la influència del catolicisme social i l’ac-
ció reivindicativa” (2002). “«Volem a Marceli-
net!». Un alcalde anarquista en Gandía”, junt 
amb Antonio Calzado (2006). “Dona i treball 
a la Safor (1900-1936): entre l’acció del catoli-
cisme social i el sindicalisme socialista” (2007). 

“Els socialistes de la Safor i l’U de Maig (1907-
1938): de repúbliques i esperances en el movi-
ment obrer” (2007).“Les adoberies del Raval i 
els problemes urbanístics de Gandia durant el 
primer terç del segle XX” (2012). “Fernando 
Pérez Martí: un republicà a la recerca del bé 
comú” (2017). “Vicente Palmer Ripoll (1894-
1964), l’alcalde de la reforma urbanística de 
Gandia durant la Segona República” (2019).

Altres activitats editorials: 

Coordinador de la revista Espai Obert (1994-
1995). Coordinador de la secció històrica del 
Llibre de la Falla Plaça Sant Josep-Raval (2010, 
2012, 2015). Membre del Consell de Redac-
ció de la Revista de la Safor (2017). Editor del 
llibre Inoblidables. Personatges saforencs d’adés i 
ara, junt amb Jesús Alonso (2019). 

Activitats socials i culturals: 

Membre del Consell General del CEIC Alfons 
el Vell (2016-2020). Participant com a docent 
en el “Curs de guies en Memòria Democràtica 
de Gandia” (2017); en el “Curs de guies del 
patrimoni cultural de Gandia” (2019); i en el 
curs “Del somni al malson. La repressió fran-
quista: llengua, cultura, societat” (2022), amb 
la realització de quatre visites guiades, junt 
amb Estela Pellicer, sota el títol “La Gandia 
Republicana. L’urbanisme i els edificis patri-
monials del període”.

MIRET PASTOR, Lluís. Gandia, València (1973).

SEVILLA PARRA, Lluís. Gandia, València (1968).

Llicenciat en Ciències Econòmiques i Empre-
sarials. Universitat de València (1996). Doctor 
en Organització d’Empreses. UPV (2008).

Professor Titular d’Universitat a la UPV.

Director de l’Àrea de Llengües de la Universi-
tat Politècnica de València. 

Bibliografia: 

Autor de set llibres de literatura juvenil, tres 
d’infantil i dues novel·les. Co-autor del llibre 

“100 Qüestions d’Economia” i de diversos arti-
cles científics al voltant de temes com l’eco-in-
novació, les eco-etiquetes o la política pesque-
ra i el turisme. 

Premis: 

Premi Ciutat d’Alzira de Novel·la; Premi Les 
Talúries de novel·la, Premi Mallorca de lite-
ratura juvenil; Premi Ramón Muntaner de 
novel·la juvenil, Premi de narrativa infantil 
Vicenta Ferrer Escrivà i Premi Carmesina de 
narrativa infantil.

Activitats socials i culturals: 

Director del CEIC Alfons el Vell entre 2017 
i 2020. Director del Grau en Turisme de la 
UPV entre 2019 i 2022. Tresorer de l’Associa-
ció d’Escriptors Saforíssims i vocal de la Junta 
Qualificadora de Coneixements del Valencià 
(JQCV).
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Estudis de Magisteri, Escola Normal de Valèn-
cia (1973-1975). Monitor Esportiu :  Bàsquet 
(1974), Handbol (1974), Voleibol (1974) 
EE.PP. Sant Josep de València. Màrqueting i 
vendes, Col·legi Oficial Agents comercials de 
València (1979). Entrenador Bàsquet, Federa-
ció Valenciana Bàsquet (1983). Diplomat en 
Gestió i Direcció Oficina Bancària, Universi-
tat de València (2002).

Activitat professional: 

Agent Comercial (Empresa Video-Acústic/ 
Azimut 1981-1986). Empleat de banca, Banc 
Sabadell (dep. comercial Gandia 1986-1991; 
Sots-director Dénia 1991-1994). La Caixa 
de Pensions –CaixaBank– Gandia (Director 
1994-2011).

Activitats socials i culturals: 

Fundador i Secretari de l’Associació Cultural 
de la Safor ; Fundador i Secretari del Nou Bàs-
quet Gandia (1982) i Gandia Bàsquet Athletic 
(1992) ; Membre del grup de Lectura i Debat 
‘El Bosó de Higgs’.

Distincions: 

Patró d’Honor de la Fundació Casal Jaume I 
de La Safor – Valldigna 2005.

VILLARMIN i CLAVIER, Xavier. Barcelona (1953).
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Agraïments

Procedència de les 704 fotografies publicades en este llibre.

Arxius:

Arxiu Borja-Monrabal; Arxiu Històric de Gandia; Arxiu 
Foment d’AIC de Gandia; Arxiu Fundació Pablo Iglesias; 
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